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Dnr KS P103   

79 Val av justerare 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. ________________ väljs till justerare. 
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Dnr KS P104   

80 Godkännande av dagordning 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Dagordningen godkänns. 
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Dnr KS 2022-00410 1.1.1  

81 Information om tillväxtportföljen 
    

Informationspunkt.    



 
 

 Beslutande organ Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelsen Kallelse/dagordning  7 (32) 
  Sammanträdesdatum   
  2022-05-30   
     
     

 

 

 

Dnr KS 2022-00131 2.4.8  

82 Kommunstyrelsens delårsrapport 1, 2022 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1.  Delårsrapport 1 2022 för kommunstyrelsen godkänns. 

Sammanfattning 
I tertialrapporten ska kommunstyrelsen kommentera det ekonomiska 
utfallet i förhållande till kommunfullmäktiges budget samt rapportera 
status för arbetet med mål och uppdrag. Handlingen omfattar även 
kommunstyrelsens investerings- och exploateringsverksamhet. 
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Dnr KS 2022-00002 1.3.3  

83 Mål och budget 2023-2024 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1.  Utdebiteringen för 2023 för Haninge kommun fastställs till 19:68 
per skattekrona, vilket är oförändrat. 

2. Bifogat förslag till Mål och budget 2023-2024 fastställs. 

3. Haninge kommun ingår, såsom för egen skuld en borgensram om 
4 300 mnkr, jämte därpå löpande ränta och kostnader för 
Tornberget Fastighetsförvaltnings AB:s låneförpliktelser. 

Sammanfattning 
Enligt den av kommunen antagna budgetmodellen ska 
kommunfullmäktige i juni besluta om Mål och budget 2023-2024 
innefattande kommunfullmäktiges mål, uppdrag och indikatorer, 
ekonomiska ramar för 2023, investeringsbudget för 2023 med 
investeringsplan 2024-2026 och ekonomisk plan för 2024-2026. 

Den politiska kommunledningen har arbetat fram ett förslag till Mål 
och budget 2023-2024. 
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Dnr KS 2022-00380 1.2.2  

84 Tertialrapport 1 Haninge kommun 2022 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Rapporten godkänns 

Sammanfattning 
I enlighet med ekonomi- och verksamhetsstyrreglerna lämnas per 
april en tertialrapport omfattande budgetuppföljning och prognos för 
drift- och investeringsmedel samt kommunens finansiella utveckling.  

Uppföljningen innehåller även en avvikelserapportering avseende 
fullmäktiges mål.  
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Dnr KS 2022-00354 2.4.8  

85 Ramjustering av investeringsmedel 2022 - 
Torvalla ispist 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1.  Idrott- och fritidsnämndens investeringsram utökas med 16 500 
tkr för budgetår 2022.  

Sammanfattning 
Idrott- och fritidsnämnden har inkommit med ett behov att utöka sin 
investeringsram för budgetår 2022 med 16 500 tkr. Utökningen är 
utifrån ett behov att byta ispisten i A-hallen på Torvalla IP.  
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Dnr KS 2022-00345 2.4.3  

86 Investeringsbeslut avseende nyproduktion 
Parkvillan i Västerhaninge 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1.  Haninge Bostäders hemställan om godkännande av nyproduktion 
av ca 67 hyreslägenheter på Parkvillan i Västerhaninge godkänns.  

Sammanfattning 
Haninge Bostäder AB:s styrelse har 2022-04-22 § 4, beslutat att 
hemställa om kommunfullmäktiges godkännande av nyproduktion av 
cirka 67 hyreslägenheter fördelat på 3 byggnader på Parkvillan i 
Västerhaninge. Investeringen finns med i Haninge bostäders 
affärsplan och bolaget vill genomföra investeringen för att möta 
behovet av bostäder i kommunen.  

Kommunfullmäktige godkände hemställan angående nyproduktion av 
67 hyreslägenheter den 2021-09-13 § 158. Kommunfullmäktiges 
beslut baserade sig på att sökt investeringsstöd beviljades. Riksdagen 
har, i samband med beslut om statens budget för 2022, beslutat att 
avveckla investeringsstödet för hyresbostäder och bostäder för 
studerande efter årsskiftet 2021/22. Efter samtal med Länsstyrelsen i 
Stockholm är det osäkert om några fler projekt kommer att erhålla 
stöd. Haninge bostäder AB hemställer genom det om ett nytt beslut 
som inte baserar sig på ett investeringsstöd.  

Haninge bostäder AB har (inom ramen för SABO-avtal avseende 
Kombohus) gått vidare med att ta fram bygglovshandlingar genom ett 
ABK09 avtal med leverantören Lindbäcks. Haninge bostäder har 
erhållit bygglov och byggnationen kommer bidra till att öka antalet 
hyreslägenheter i Västerhaninge. Den totala investeringskostnaden, 
för de nya ca 67 hyreslägenheterna, är ca 151,7 miljoner kronor 
baserat på anbud från Linbäcks. Investeringen resulterar i en 
internränta på 4,85 procent och en direktavkastning på 4,25 procent. 
Hyresförhandling bör ske med presumtionshyra.  
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Dnr KS 2020-00458 1.2.1  

87 Antagande av lokalförsörjningspolicy 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Lokalförsörjningspolicyn antas. 

Sammanfattning 
Kommunstyrelsen beslutade 2022-01-31 att remittera förslag på 
lokalförsörjningspolicy till samtliga nämnder för yttrande per  

2022-03-31. Samtliga åtta egna nämnder och två fackförbund har 
svarat på remissen. 

Överlag ser samtliga remissinstanser positivt på framtagandet av en 
policy som tydliggör lokalförsörjningsprocessen samt möjliggör bättre 
samnyttjande och samordning inom hela kommunkoncernen. 

Utifrån remissvaren har ett antal ändringar föreslagits i 
lokalförsörjningspolicyn.   
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Dnr KS 2022-00377 1.1.1  

88 Kommunfullmäktiges arbetsordning 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande 

1.  Arbetsordning för kommunfullmäktige med föreslagna 
revideringar antas. Nuvarande arbetsordning upphör att gälla. 

Sammanfattning 
Av kommunallagen framgår att kommunfullmäktige ska anta en 
arbetsordning för vad som gäller under fullmäktiges sammanträden 
och handläggning av ärenden.  

Fullmäktiges organisationsberedning har initierat en översyn av 
kommunfullmäktiges arbetsordning och enats om förslag på 
revideringar. Syftet är att tydliggöra vad som är etablerat enligt praxis i 
vissa frågor i Haninges kommunfullmäktige samt ge arbetsordningen 
ett modernare språk. 

Vid översynen av arbetsordningen har en jämförelse gjorts med 
Sveriges kommuner och regioners (SKR) exempel till arbetsordning 
som tagits fram som en handledning för kommuner. 
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Dnr KS 2022-00287 1.3.3  

89 Revidering av policy gällande digitalisering 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1.  Digitaliseringspolicyn antas. 

2. Nuvarande IT-policy, antagen av kommunstyrelsen 2015-12-09  

§ 334, upphör att gälla. 

Sammanfattning 
Kommunens nuvarande IT-policy beslutades av kommunstyrelsen 
2015-12-09 § 334. I enlighet med det uppdrag som ålades 
kommunstyrelseförvaltningen 2020-04-27 § 93 efter revisorernas 
granskningsrapport av kommunens digitaliseringsarbete har 
kommunstyrelseförvaltningen föreslagit en revidering av kommunens 
policy gällande digitalisering.  

Förslaget på revidering av policyn har tydliga kopplingar till 
regeringens digitaliseringsstrategi och kommunens värdegrund som 
statuerar att medarbetarna ständigt ska arbeta för medborgarna samt 
förbättra och utveckla verksamheten utifrån uppdraget med ansvar 
för helheten.  

I förslaget till revidering föreslås att policyn byter namn till 
digitaliseringspolicy. Detta för att kunna omfamna ett bredare spektra 
och ge koncernen tydliga värderingar och grundprinciper inom 
digitaliseringsområdet. 
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Dnr KS 2022-00348 1.1.1  

90 Svar på granskningsrapport om 
arbetsmarknadsåtgärder  

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Förvaltningens tjänsteskrivelse daterad 2022-04-27 godkänns som 
svar till revisorerna i Haninge kommun 

2. Ärendet justeras omedelbart 

Sammanfattning 
Ernst and Young har på uppdrag av kommunens förtroendevalda 
revisorer granskat huruvida näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
och socialnämnden säkerställt en ändamålsenlig styrning uppföljning 
och kontroll av arbetet med arbetsmarknadsåtgärder. 
Kommunstyrelsen har inte varit föremål för granskning, men 
revisorerna har gjort bedömningen att kommunstyrelsen bör ta del av 
granskningen och önskar svar senast den 30 maj. 

Revisorernas övergripande bedömning är att nämnderna delvis 
säkerställer en ändamålsenlig styrning, kontroll och uppföljning. 
Granskningens resultat visar att det finns viss otydlighet i 
ansvarsfördelningen mellan nämnderna och kommunstyrelsen. 
Revisorerna påpekar i sin rapport att det pågår ett arbete med att 
förtydliga ansvarsfördelningen genom bland annat en styrgrupp och 
den politiskt antagna arbetsmarknadsstrategin. 

Utifrån granskningen rekommenderas näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden att: 

- Säkerställa att formerna för intern samverkan upprätthålls och 
fortsatt utvecklas. Revisorerna ser även att nämnden bör se över om 
det finns behov av fler formaliserade samverkanskanaler. 

- Säkerställa att internkontrollplanen innefattar hela nämndens 
ansvarsområde och följer fullmäktiges riktlinje för internkontroll. 

- Säkerställa att det finns uppföljningsbara mål samt indikatorer som 
mäter verksamheternas resultat avseende de arbetsmarknadsinsatser 
som nämnden har budgetansvar för. 



 
 

 Beslutande organ Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelsen Kallelse/dagordning  16 (32) 
  Sammanträdesdatum   
  2022-05-30   
     
     

 

 

 

Utifrån resultatet rekommenderar revisorerna socialnämnden och 
näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden att: 

- Tillsammans med kommunstyrelsen se över den gemensamma 
styrningen av kommunens arbetsmarknadsåtgärder i syfte att 
tydliggöra ansvarsområden och mandat. 

- Säkerställa att relevanta risker inkluderas i internkontrollplanen. 
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Dnr KS 2022-00316 1.2.1  

91 Bidragsreglemente idrotts- och fritidsnämnden 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1.  Allmänna villkor samt Reglemente för ekonomiskt stöd till ideella 
föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde 
antas. 

2.  Beslutet innebär att det reviderade bidragsreglementet träder i 
kraft från och med 2022-07-01. 

Sammanfattning 
Kultur- och fritidsförvaltningen har genomfört en översyn och 
revidering av nuvarande bidragsreglemente. Idrotts- och 
fritidsnämnden beslutade 2022-03-23 § 19 om att överlämna ärendet 
till kommunfullmäktige för antagande. 

Revideringen innebär att idrotts- och fritidsnämnden får ett eget 
bidragsreglemente och därmed inte längre delar bidragsreglemente 
med kultur- och demokratinämnden. Vidare delas bidragsreglementet 
i två styrdokument där det första behandlar de allmänna villkoren för 
ekonomiskt stöd och det andra de enskilda stödformerna. 
Partnerskapsavtal har lyfts ur reglementet i enlighet med 
kommunfullmäktiges beslut 2021-05-10 § 110 om att renodla 
bidragsreglementet. 

Bidragsreglementet har även reviderats med syfte att underlätta för 
föreningar att söka bidrag, stärka barns rättigheter och att reglementet 
ska avspegla det idrottspolitiska programmet. I underlagsrapporten 
beskrivs resultatet av den utredning som ligger till grund för 
revideringen samt vilka förändringar som har gjorts. 
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Dnr KS 2022-00325 1.2.1  

92 Bidragsreglemente kultur- och 
demokratinämnden 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1.  Allmänna villkor samt Reglemente för ekonomiskt stöd till ideella 
föreningar inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde antas. 

2.  Beslutet innebär att det reviderade bidragsreglementet träder i 
kraft från och med 2022-07-01. 

Sammanfattning 
Kultur- och fritidsförvaltningen har genomfört en översyn och 
revidering av nuvarande bidragsreglemente. Kultur- och 
demokratinämnden beslutade 2022-04-26 § 26 om att överlämna 
ärendet till kommunfullmäktige för antagande. 

Revideringen innebär att kultur- och demokratinämnden får ett eget 
bidragsreglemente och därmed inte längre delar bidragsreglemente 
med idrotts- och fritidsnämnden. Vidare delas bidragsreglementet i 
två styrdokument där det första behandlar de allmänna villkoren för 
ekonomiskt stöd och det andra de enskilda stödformerna. 
Partnerskapsavtal har lyfts ur reglementet i enlighet med 
kommunfullmäktiges beslut 2021-05-10 § 110 om att renodla 
bidragsreglementet. 

Bidragsreglementet har även reviderats med syfte att underlätta för 
föreningar att söka bidrag, stärka barns rättigheter och att reglementet 
ska avspegla det kulturpolitiska programmet. I underlagsrapporten 
beskrivs resultatet av den utredning som ligger till grund för 
revideringen samt vilka förändringar som har gjorts. 
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Dnr KS 2022-00328 1.2.1  

93 Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 
2022-2023 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 2022-2023 antas. 

Sammanfattning 
Haninges biblioteksplan är ett strategiskt dokument för långsiktig 
utveckling av kommunens folk- och skolbiblioteksverksamhet. 

Kultur- och demokratinämnden beslutade 2022-04-26 § 27 om att 
överlämna Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 2022-2023 
till kommunfullmäktige för antagande. 

Den reviderade biblioteksplanen ersätter kommunens tidigare plan för 
2017-2021. Kultur- och fritidsförvaltningen har ansvarat för 
revideringen. Grund- och förskolenämnden samt gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden har lämnat remissvar på planen.  

Förvaltningen har undersökt tidigare biblioteksplans användbarhet, 
funktion och resultat samt vilka behov som kommunen har framöver 
för biblioteksverksamheten. Förvaltningen har i dialog med 
utbildningsförvaltningen och it- och utvecklingsenheten på 
kommunstyrelseförvaltningen identifierat områden där uppdrag och 
ansvar behöver tydliggöras under planperioden 2022-2023. Dessutom 
ser förvaltningen ett behov av att formulera hur kommunen kan 
stärka och utveckla kommuninvånarnas möjligheter till läsande, 
livslångt lärande, medie- och informationskunnighet och delaktighet i 
samhället. Därför ska berörda verksamheter under planperioden 
2022-2023 genomföra ett förarbete som möjliggör en struktur för 
intern samverkan. På så sätt bedöms förutsättningar skapas för en ny 
och långsiktig biblioteksplan för Haninge kommun från år 2024.  
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Dnr KS 2021-00620 1.3.3  

94 Program för social hållbarhet i Haninge kommun 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Program för social hållbarhet i Haninge kommun antas. 

2. Uppdraget sociala investeringsfonder i den politiska plattformen 
2019-2022 är avrapporterat.  

Sammanfattning 
Beredningen för social hållbarhet har utarbetat ett förslag till program 
för social hållbarhet i Haninge kommun. Programmet är ett 
koncernövergripande styrdokument som samlar kommunens 
ambition för sociala hållbarhetsfrågor inom fyra prioriterade 
målområden. Nämnder, bolag och verksamheter ska prioritera 
lämpliga insatser utifrån programmets fyra sociala målområden och 
strategier. Till grund för programmet finns ett samlat övergripande 
hållbarhetsarbete med vägledning för målstruktur och prioritering 
från den sociala översiktsplanen.   

Beredningen för social hållbarhet föreslår att föreliggande ärende 
antas. 
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Dnr KS 2021-00395 1.2.1  

95 Riktlinjer för bostadsförsörjning i Haninge 
kommun 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Riktlinjer för bostadsförsörjning i Haninge fastställs. 

2. Riktlinjerna ersätter de bostadsriktlinjer som ligger i 
översiktsplanen och inkluderar den revidering som skedde 2018. 

3. Uppdraget i mål- och budget 2016 - 2017 om behovs- och 
åtgärdsplan för att lösa bostadsfrågan för äldre avskrivs och ingår 
som del i genomförandet av bostadsriktlinjerna.  

Sammanfattning 
Enligt lagstiftningen ska alla kommuner ha aktuella riktlinjer för 
bostadsförsörjning vilka ska antas varje mandatperiod. Riktlinjerna är 
en del av kommunens samlade verktyg för att arbeta med 
bostadsförsörjningen, tillsammans med översiktsplanen, det 
kommunala planmonopolet, markpolitik och markanvisningar samt 
ägardirektiv till kommunala bostadsbolag. 

Förslaget till nya riktlinjer har arbetats fram av Beredningen för social 
hållbarhet samt i dialog med berörda förvaltningar och bolag. 
Riktlinjernas syfte är att visa hur kommunen ska arbeta med att 
uppfylla sitt bostadsförsörjningsansvar. Förslaget grundar sig på en 
analys av befolkningsutveckling, bostadsbestånd, bostadsmarknaden 
samt bostadsbehovet i kommunen. 

Förslaget till nya riktlinjer har skickats på remiss till regionala aktörer 
och grannkommuner. Remissinstanserna ställer sig positiva till 
förslaget och endast mindre revideringar har gjorts efter inkomna 
synpunkter. 
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Dnr KS 2022-00324 3.3.2  

96 Markanvisnings- respektive intentionsavtal 
berörande del inom Kolartorp 6:5 respektive 
Kolartorp 5:1, Stalands 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Markanvisnings- respektive intentionsavtal berörande del inom 
Kolartorp 6:5 respektive Kolartorp 5:1, Stalands godkänns. 

Sammanfattning 
Kommunstyrelsen har enligt beslut KS-MEX 2016/38 lämnat 
planuppdrag till Stalands fastigheter AB för att utveckla fastigheten 
Kolartorp 5:1 i Handen. Stalands fastigheter AB numera Kolartorp 
Strand AB, nedan kallad Bolaget har inkommit med en önskan att 
tillsammans med kommunens fastighet Kolartorp 6:5 i Handen 
möjliggöra för bostäder samt förskola. Projektet är nedan kallat 
Stalands. 

Kommunstyrelseförvaltningen har upprättat ett förslag till 
markanvisnings- och intentionsavtal. Markanvisningsavtalet har 
undertecknats av Bolaget.  

Syftet med detaljplanen är att utveckla en sammanhållen stadsmiljö 
med bostäder och förskola.  

Markanvisningen innebär att Bolaget har en option att förhandla med 
kommunen om ett marköverlåtelseavtal för en andel av den 
kommunala marken inom planområdet inom två år från att 
markanvisnings- och intentionsavtalet undertecknats.  

Intentionen omfattar utbyggnad av allmän platsmark gällande ansvar 
och kostnader.  

Fastigheterna Kolartorp 5:1 och 6:5 omfattar detaljplaneläggning av 
både kommunens och Bolagets fastigheter. Projektet Stalands 
omfattar också allmänplatsutbyggnad och förberedande försäljning av 
kommunens fastigheter för att säkerställa tid, ekonomi och kvalitet.  
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Dnr KS 2022-00298 3.3.7  

97 Exploateringsavtal Dalarö 3:4 och 3:5, Bellevue  

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1.  Exploateringsavtal för Dalarö 3:5 och 3:5, Bellevue, inklusive 
bilagor, godkänns. 

Sammanfattning 
Kommunstyrelsen beslutade den 10 december 2014, § 288 att uppdra 
åt stadsbyggnadsnämnden att upprätta detaljplan för Dalarö 3:4 och 
Dalarö 3:5.  

Syftet med detaljplanen är att bevara hotellbyggnaden inom Dalarö 
3:4, samt att möjliggöra för bostäder i befintlig byggnad och genom 
ny kompletterande bebyggelse. Bebyggelsen ska vara väl anpassad 
efter den kulturhistoriskt värdefulla miljön. Detaljplanen syftar också 
till att säkerställa allmänhetens tillgång till vattnet. 

Parallellt med detaljplanearbetet har kommunstyrelseförvaltningen 
förhandlat med fastighetsägaren om ett exploateringsavtal som 
reglerar genomförandet av detaljplanen. 
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Dnr KS 2022-00299 1.2.1  

98 Detaljplan Dalarö 3:4 och 3:5, Bellevue 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Detaljplan för Dalarö 3:4 och Dalarö 3:5, Bellevue, antas. 

Sammanfattning 
Kommunstyrelsen beslutade den 10 december 2014, § 288, att ge 
stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att upprätta detaljplan för Dalarö 
3:4 och Dalarö 3:5.  

Syftet med detaljplanens är att bevara hotellbyggnaden inom Dalarö 
3:4, samt att möjliggöra för bostäder i befintlig byggnad och genom 
ny kompletterande bebyggelse. Bebyggelsen ska vara väl anpassad 
efter den kulturhistoriskt värdefulla miljön. Detaljplanen syftar också 
till att säkerställa allmänhetens tillgång till vattnet. 

Ett planförslag har godkänts i stadsbyggnadsnämnden 2022-04-20  

§ 41.  
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Dnr KS 2022-00036 1.2.2  

99 Planbesked Ålsta 1:63 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar  

1.  Kommunstyrelsens beslut § 21 KS 2022-02-21 hävs, avseende 
planbesked för fastigheten Ålsta 1:64.  

2.  Sökanden ges i besked att Haninge kommun kommer att arbeta 
fram en detaljplan för Ålsta 1:63. En detaljplan bedöms vara klar 
2030. 

Sammanfattning 
Kommunstyrelsens beslut § 21 KS 2022-02-21 avsåg en annan 
fastighet än den som angavs i sökandens ansökan om planbesked. 
Detta beslut behöver därför upphävas och sökandens ansökan om 
planbesked tas upp till beslut på nytt.  

Sökanden anhåller om planbesked med syfte att möjliggöra förtätning 
med bostäder i form av villabebyggelse inom fastigheten Ålsta 1:63. 
Fastigheten är belägen i nordvästra delen av Tungelsta ca 1 km från 
pendeltågstationen. Busshållplats finns vid fastigheten på Södertälje-
vägen. Enligt översiktsplanen ligger fastigheten inom det område, 
1200 meter från pendeltågstationen, som utgör Tungelstas 
förtätningsområde. Stadsbyggnadsförvaltningen bedömer det lämplig 
att arbeta fram en detaljplan i samband med att Va-utbyggnad sker i 
norra delen av Tungelsta, men att den ska föregås av ett 
planprogram/strukturplan där fler fastigheter som fått positivt 
planbesked ingår. 
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Dnr KS 2020-00525 1.1.1  

100 Svar på motion från Michael Fridebäck (M) om 
tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet i Haninge 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Motionen avslås. 

Sammanfattning 
Ärendet återremitterades vid kommunfullmäktiges möte 2022-03-21  

§ 57.  

Michael Fridebäck (M) har till kommunfullmäktige inkommit med en 
motion om tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet. Motionen har 
remitterats till idrotts- och fritidsnämnden som har besvarat ärendet.  

Idrotts- och fritidsnämndens bedömning var att en stabil och trygg 
fritidsgårdsverksamhet inte kan finansieras med hjälp av 
fritidscheckar. Detta då införandet av ett sådant system i andra 
kommuner inte har visat sig öka idrottsutövandet bland unga, det 
finns heller inte underlag för att systemet ger förutsättningar för ökad 
trygghet då en väl fungerande fritidsverksamhet bygger på att 
utbildade fritidsledare skapar långsiktiga relationer med unga, stöttar 
och uppmuntrar dem i det egna växandet. Ett system med 
fritidscheckar kan resultera i en mer osäker fritidsverksamhet baserat 
endast på föreningslivets utbud.  

I motionen framhålls att fritidsgårdarna är viktiga för ungas trygghet 
vilket nämnden inställer i. Under 2020 genomförde därför kultur- och 
fritidsförvaltningen ett omfattande utvecklingsarbete som resulterat i 
rapporten "Utveckling av den öppna fritidsverksamheten".  

Förvaltningens utvecklade arbetssätt innebär bland annat en ökad 
samverkan mellan föreningslivet inom idrotten och civilsamhället för 
att få fler i rörelse. Detta kan ge just det resultat motionären 
efterfrågar, att fler unga hittar vägen in i en förening. 

På fritidsgårdarna bedrivs även ett aktivt systematiskt 
arbetsmiljöarbete för att främja en god och trygg arbetsmiljö.  
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Dnr KS 2022-00253 11.3.1  

101 Svar på remiss: flytt och omdragning av befintlig 
luftledning vid Rudan och Griskurvan i Haninge och 
Huddinge kommuner, Stockholms län 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Kommunstyrelseförvaltningens tjänsteskrivelse daterad  

2022-05-03 utgör Haninge kommuns yttrande. 

Sammanfattning 
Vattenfall Eldistribution AB har ansökt hos 
Energimarkandsinspektionen om tillstånd för flytt och omdragning av 
en kraftledning. Ledningen behöver byggas om i de avsnitt som 
behöver anpassas till vägplanen för väg 259 Tvärförbindelse 
Södertörn. Haninge kommun är obligatorisk remissinstans och har 
ombetts besvara följande punkter särskilt. om ledningen är förenlig 
med kommunens detaljplaner och områdesbestämmelser om 
ledningen passerar nära skolor, förskolor eller annan liknande 
verksamhet om ni anser att de skyddsåtgärder sökanden avser vidta är 
tillräckliga annan information som ni anser är av betydelse för vår 
prövning.        

Förvaltningen bedömer att den föreslagna ledningsdragningen inte är 
förenlig med gällande detaljplan S 127 eftersom denna inte innehåller 
ett särskilt säkerhetsområde som ska redovisas som "specialområde" 
med beteckningen "El" samt att en del av ledningsdragningen är 
lokaliserad på prickmark som inte medger byggnation. Ledningen 
passerar inte i närheten av skolor, förskolor eller annan liknande 
verksamhet.  Förvaltningen ser det som positivt att markanspråket 
begränsas till en breddning av den befintliga skogsgatan och att delar 
av den befintliga skogsgatan kommer att kunna återgå till 
naturreservatet och markägaren efter att den befintliga ledningen tas 
bort. Södertörns miljö- och hälsoskyddsförbund är tillsynsmyndighet 
för naturreservatet och får i sin prövning bedöma om sökanden avser 
att vidta tillräckliga skyddsåtgärder och kompensationsåtgärder.  

I övrigt vidhåller förvaltningen tidigare givna synpunkter om att 
luftledningen inte ska försvåra en senare markförläggning av 
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ledningarna samt att Vattenfall bör utreda om befintliga luftledningar 
Jordbro-Lissma kan markförläggas inom det planerade vägområdet i 
samband med vägprojektet Tvärförbindelse Södertörn 
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Dnr KS 2022-00112 12.2.1  

102 Svar på remiss av Trafikförändringar i SL-
trafiken 2022/23 (T23) 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1.  Kommunstyrelseförvaltningens synpunkter utgör Haninge 
kommuns remissvar. 

2.  Haninge kommun ställer sig bakom det Södertörnsgemensamma 
remissvaret. 

Sammanfattning 
Trafikförvaltningen inom Region Stockholm har sänt ut 
trafikförändringsremiss T23 för synpunkter. Få ändringar föreslås 
generellt i länet och så även inom Haninge kommun. Dock föreslås 
trafikering av området Nedersta i Västerhaninge samt utökning av 
sjötrafiken för skol- och arbetspendling från Kymmendö och norra 
Ornö.  
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Dnr KS 2021-00562 11.2.1  

103 Svar på remiss: rekommendation om 
överenskommelse länsövergripande samverkan 
kring hälsa, vård och omsorg 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1.  Huvudöverenskommelsen om länsövergripande samverkan kring 
hälsa, sjukvård och omsorg (HÖK) antas. 

Sammanfattning 
Remissen från Storsthlm som tagits fram tillsammans med Region 
Stockholm avser en huvudöverenskommelse för samverkan inom 
hälsa, vård och omsorg i Stockholms län (HÖK). Överenskommelsen 
träder i kraft den 1 juli 2022 och bygger på de arbetssätt och 
samverkansformer som hittills har fungerat väl. Därutöver ska den ge 
förutsättningar för fortsatt dialog, utveckling och förändring av 
samverkan.  

Remissen har skickats till socialnämnden som ställer sig positiv till 
överenskommelsen. Socialnämnden anser vidare att 
överenskommelsen är en förutsättning för att kunna genomföra 
omställningen till God och nära vård samt för fortsatt regional 
utveckling.  

Kommunstyrelseförvaltningen instämmer i socialnämndens 
bedömning och föreslår att kommunstyrelsen antar 
huvudöverenskommelsen om länsövergripande samverkan kring 
hälsa, sjukvård och omsorg i enlighet med Storsthlms 
rekommendation. 
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Dnr KS 2022-00108 1.1.1  

104 Meddelanden 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Meddelandena läggs till handlingarna. 

Sammanfattning 
Om inget annat anges finns meddelandena hos sekreteraren. Bifogade 
meddelanden har inkommit. 

 



 
 

 Beslutande organ Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelsen Kallelse/dagordning  32 (32) 
  Sammanträdesdatum   
  2022-05-30   
     
     

 

 

 

Dnr KS 2022-00106 1.1.1  

105 Delegationsbeslut 2022 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Delegationsbesluten läggs till handlingarna. 

Sammanfattning 
Enligt beslut i kommunstyrelsen 2018-02-19, § 29, ska 
delegationsbeslut redovisas till styrelsen. 

Delegationsbeslut redovisas enligt bilagor. 
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Kommunstyrelsens delårsrapport 1, 2022 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1.  Delårsrapport 1 2022 för kommunstyrelsen godkänns. 

Sammanfattning av ärendet  
I tertialrapporten ska kommunstyrelsen kommentera det ekonomiska 
utfallet i förhållande till kommunfullmäktiges budget samt rapportera 
status för arbetet med mål och uppdrag. Handlingen omfattar även 
kommunstyrelsens investerings- och exploateringsverksamhet. 

Ärendet 
Ekonomiskt bokslut 

Kommunstyrelsens budget för 2022 är ursprungligen 277,4 miljoner 
kronor. I komplettering av budget 2022 – 2023 tilldelades 
kommunstyrelsen 18,0 miljoner kronor att använda till utpekade 
åtgärder. Kommunfullmäktige tilldelade i mars 3,0 miljoner kronor till 
kommunstyrelsen för kommunens arbete med civilt försvar. Den 4 
april fördelades 12,3 miljoner kronor i överföringsmedel från 2021. I 
samma ärende beslutades även om 6,5 miljoner kronor avseende 
tekniska justeringar av budget till kommunstyrelsen. 
Kommunstyrelsens årsbudget är 317,2 miljoner kronor.  

Ackumulerat utfall för perioden är 57,5 miljoner kronor vilket utgör 
18,1 procent av årets budget. Resultatet per april är ett överskott på 
39,3 miljoner kronor jämfört med ackumulerad budget. Överskottet 
beror på exploateringsvinster som bokförts i mars. 

Kommunstyrelsens prognos för året är ett underskott på 45,0 
miljoner kronor.  

Kommunstyrelsen har tilldelats 66,0 miljoner kronor i 
investeringsmedel för 2022 i mål och budget 2022 - 2023. Av det är 
50,0 miljoner kronor investeringsreserv.  

Kommunfullmäktige har beslutat att överföra 33 944 tusen kronor till 
kommunstyrelsens investeringsbudget 2022 avseende ej förbrukade 
investeringsmedel 2021. Resultatet per april är att 2,7 miljoner kronor 
har förbrukats av kommunstyrelsens totala investeringsbudget på 99,9 
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miljoner kronor. Flera investeringar har ännu inte börjat generera 
kostnader. Prognosen efter första tertialen är att 23,4 miljoner kronor 
förbrukas under året. 

Verksamhetsuppföljning 

Kommunstyrelsens verksamhetsuppföljning för första tertialet är en 
avvikelserapport. Syftet med tertialrapporten är att i ett tidigt 
identifiera områden där kommunfullmäktiges mål och uppdrag inte 
kommer att uppfyllas under året. Om avvikelser identifieras och 
beslut om åtgärd tas tidigt på året är möjligheterna större att mål, 
strategier och uppdrag uppnås. 

Kommunstyrelsen gör bedömningen att planerat arbete för 2022 
kommer att slutföras enligt tidplan. 

Ekonomiska konsekvenser 
Inte aktuellt i detta ärende. 

Underlag för beslut 
- Tjänsteskrivelse – Tertialrapport 1 2022 för kommunstyrelsen 

- Tertialrapport 1 2022 för kommunstyrelsen 4 maj 2022 

 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Gunilla Ejefors-Lublin 
Biträdande förvaltningsdirektör 
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Sammanfattning  
Kommunstyrelsens budget för 2022 är ursprungligen 277,4 miljoner kronor. I 
komplettering av budget 2022 – 2023 tilldelades kommunstyrelsen 18,0 miljoner kronor 
att använda till utpekade åtgärder. Kommunfullmäktige tilldelade i mars 3,0 miljoner 
kronor till kommunstyrelsen för kommunens arbete med civilt försvar. Den 4 april 
fördelades 12,3 miljoner kronor i överföringsmedel från 2021. I samma ärende 
beslutades även om 6,5 miljoner kronor avseende tekniska justeringar av budget till 
kommunstyrelsen. Kommunstyrelsens årsbudget är 317,2 miljoner kronor.  
 
Ackumulerat utfall för perioden är 57,5 miljoner kronor vilket utgör 18,1 procent av 
årets budget. Resultatet per april är ett överskott på 39,3 miljoner kronor jämfört med 
ackumulerad budget. Överskottet beror på exploateringsvinster som bokförts i mars. 
 
Kommunstyrelsens prognos för året är ett underskott på 45,0 miljoner kronor.  
 
Kommunstyrelsen har tilldelats 66,0 miljoner kronor i investeringsmedel för 2022 i mål 
och budget 2022 - 2023. Av det är 50,0 miljoner kronor investeringsreserv.  
 
Kommunfullmäktige har beslutat att överföra 33 944 tusen kronor till kommunstyrelsens 
investeringsbudget 2022 avseende ej förbrukade investeringsmedel 2021. Resultatet per 
april är att 2,7 miljoner kronor har förbrukats av kommunstyrelsens totala 
investeringsbudget på 99,9 miljoner kronor. Flera investeringar har ännu inte börjat 
generera kostnader. Prognosen efter första tertialen är att 23,4 miljoner kronor förbrukas 
under året. 
 
Kommunstyrelsen ansvar för tre av kommunfullmäktiges mål. Mål 1 samlar kommunens 
miljö- och klimatarbete med fokus på att Haninge ska ligga i framkant i sitt arbete. 
Kommunstyrelsen leder och samordnar kommunens arbete för att anpassa samhället till 
ett förändrat klimat och verka för minskad klimatpåverkan. Värna och utveckla biologisk 
mångfald, ekosystemtjänster och ekologisk hållbarhet. 
 
Inom mål 2 samordnas arbetet för att kommunen ska ha en hållbar tillväxt. 
Kommunstyrelsen leder och samordnar ett långsiktigt hållbart samhällsbyggande som tar 
hänsyn till ekonomisk hållbarhet samt stärker kommunens regionala roll vid 
bostadsbyggande och infrastruktur. 
 
Kommunfullmäktiges mål 3 avser kommunens arbete för ökad trygghet för 
medborgarna social hållbarhet samlat. Kommunstyrelsen leder och samordnar insatser 
för ökad trygghet, säkerhet och beredskap. 
 
Utöver kommunfullmäktiges mål redovisas kommunstyrelsens ekonomiska resultat och 
särskilda politiska uppdrag. 
  



 

Inledning 
Tertialrapport 1 för januari till april 2022 är en avvikelserapport till nämnder och 
bolagsstyrelser. Syftet med tertialrapporten är att i ett tidigt skede identifiera områden där 
kommunfullmäktiges mål och uppdrag inte kommer att uppfyllas under året. Om 
avvikelser identifieras och beslut om åtgärd tas tidigt på året är möjligheterna större att 
mål, strategier och uppdrag uppnås. Avvikelse kan också avse ekonomiska 
förutsättningar. 
 
Varje förvaltning har följt upp verksamheten utifrån de förutsättningar och styrning som 
ingår i nämndens Strategi och budget. Förvaltningen har bedömt om strategier, 
kommunfullmäktiges mål och uppdrag kommer att uppfyllas eller inte. Om 
förvaltningens arbete följer planering avseende omfattning, inriktning, tidplan och 
budget rapporteras ingen avvikelse. I de fall där avvikelser rapporteras och som påverkar 
måluppfyllelse på helår redovisas det i tertialrapporten för ställningstagande av nämnden 
eller styrelsen. För samtliga rapporterade avvikelser ska förslag till åtgärd tas fram. 
 
Med avvikelse menas att verksamheten har avvikit från kommunstyrelsens Strategi och 
budget, vilket innebär att mål eller budget inte kommer att uppnås för helåret.  
 
Förvaltningens uppföljning har omfattar kommunfullmäktiges mål med tillhörande 
strategier och indikatorer, politiska uppdrag och budget. Rapporten är kortfattad och 
redovisar inte alla resultat från uppföljningen.  
 

Kommunstyrelsens uppdrag  
Kommunstyrelsen leder och samordnar arbetet med kommunens verksamhet och 
ekonomi, följer upp och rapporterar till kommunfullmäktige och samordnar 
verksamheten mellan kommunens nämnder. Kommunstyrelsen har även uppsiktsplikt 
över övriga nämnders verksamhet, gemensamma nämnder och de kommunala bolagens 
verksamhet. Kommunstyrelsen bereder ärenden inför kommunfullmäktige och ansvarar 
för att fullmäktiges beslut genomförs.   
  
Kommunstyrelsen leder planering och utveckling och följer upp och analyserar inom  
strategiskt viktiga politiska områden som exempelvis social, ekologisk och ekonomisk  
hållbarhet. Dessutom har kommunstyrelsen ett särskilt ansvar för kommunens ekonomi, 
IT, arbetsgivarfrågor, lokalförsörjning, mark och exploatering, landsbygdsfrågor samt 
kris och beredskap. Som kommunens arkivmyndighet har kommunstyrelsen ett 
övergripande ansvar för kommunens arkivfrågor.   
  



Händelser utanför verksamhetsplan 
Kommunstyrelsens verksamhet påverkas av omvärldens händelser på olika sätt. Under 
årets första fyra månader har kommunstyrelsen arbetat på med flera uppdrag utanför den 
ordinarie planeringen. Uppdragen har uppkommit med anledning av oförutsedda 
händelser i omvärlden. 
 
Covid-19 pandemin 
Året inleddes likt slutet av 2021 med restriktioner till följd av covid-19 pandemin. 
Tjänstemannaledningen har, på uppdrag av kommunstyrelsen, arbetat under aktiverat 
läge sedan mars 2020, med särskilda stabsfunktioner, men under första tertialet 2022 har 
ledning och samordningsarbetet kunnat avvecklas och återgå i ordinarie linjearbete. 
 
Ambitionshöjning i civilförsvaret  
Trygghets- och säkerhetsfrågorna har varit i stort fokus under inledningen av året. I 
februari beslutade kommunstyrelsen om en ambitionshöjning för det civila försvaret. 
Ambitionshöjningen innebär bland annat kompetenshöjning kring kommunens ansvar, 
uppgifter, arbetssätt och mandat avseende höjd beredskap och totalförsvar. Arbetet är 
planerat att genomföras under de kommande tio till femton åren. Detta för att säkerställa 
en uthållighet i uppgiften som samtidigt inte stör det som i övrigt ska fungera och 
utvecklas i kommunen. De närmaste åren har förvaltningen identifierat bland annat 
följande åtgärder: 
Utbildnings- och övningsstöd, planering för krigsorganisation, kartläggning av 
trygghetspunkter, utrustning för säker kommunikation, förstärkt skydd till kritiska system 
som stödjer samhällsviktig verksamhet och åtgärder för att höja medborgarnas enskilda 
förmåga. 
 
Samlad information kring informationssäkerhet 
Med anledning av den IT-attack som drabbade Kalix kommun i december 2021 och 
kriget i Ukraina har kommunstyrelsen arbetat aktivt med att förebygga IT-attacker. 
Arbetet med IT-säkerhet pågår kontinuerligt, då cyberkriminaliten ökar varje år och även 
Haninge kommun attackeras frekvent. Kommunstyrelsen har intensifierat arbetet under 
2022 då de flesta omvärldsanalyser pekar på att risken för att cyberattacker mot 
tillexempel Sverige ökat. Arbetet omfattar bland annat sårbarhetsskanning och 
penetrationstester i syfte att hitta eventuella brister och åtgärda dessa. 
Sårbarhetsskanningar har formaliserats och utförs kontinuerligt som en del av daglig 
verksamhet. Kommunstyrelsen har även arbetat med kontinuitetsplanering och 
beredskap vid eventuella IT-attacker. 
 
Kriget i Ukraina 
Nästan samtidigt som Sverige och Haninge började avsluta det upptrappade arbetet med 
covid-19 pandemin startade kriget i Ukraina. Kommundirektörensledningsgrupp, på 
uppdrag av kommunstyrelsen, har aktiverat flera stabsfunktioner för att snabbt kunna 
anpassa arbetet efter rådande läge. Kommunen iordningsställde på kort tid ett tillfälligt 
evakueringsboende för flyktingar från Ukraina på gamla Runstensskolan.. 
Evakueringsboendet har tagit emot ca 150 flyktingar från Ukraina där de fått tillfälligt 
boende. Kommunstyrelseförvaltningen har även startat en digital anslagstavla på 
Haninge.se för samordning av olika initiativ. Till exempel har allmänheten kunnat bidra 
med allt från pysselmaterial till varma kläder för ukrainska flyktingar.  



 

Måluppfyllelse 
Kommunstyrelsen gör bedömningen efter genomgång av första tertialet att nämnden 
kommer att bidra till kommunfullmäktiges mål enligt plan för 2022. Bedömningen 
baseras på uppföljningen av nämndes rapportering för perioden januari till april.  
 
Efter genomgång av kommunfullmäktiges mål och uppdrag har inga avvikelser 
rapporterats. 
 

Mål 1 I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. År 2030 ska även 
energianvändningen i kommunala lokaler och bostäder ha reducerats med 20 % jämfört 
med år 2020. Naturvärden, biologisk mångfald och ekologiska spridningssamband ska 
skyddas och utvecklas. Kommunens verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt 
hållbarhetsperspektiv. 
 
Uppföljning tertial 1: Kommunstyrelsen gör bedömningen att planerat arbete för 2022 
kommer att slutföras enligt tidplan. 
 
Nyckeltal Utfall 

2019 
Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Utfall 
2022 

Mål 2022 Mål 2023 

KF Utsläpp av 
växthusgaser från 
kommunens resor 
och transporter 

936 379 288  468 312 

KF 
Energianvändning i 
kommunala lokaler 
(%) 

  -5.2%  -4.0% -6.0% 

KF 
Energianvändning i 
kommunala 
bostäder (%) 

  -10.4%  -1.0% -1.0% 

KF Hushållsavfall 
som samlats in för 
materialåtervinning, 
inkl. biologisk 
behandling 

31% 30%   40% 42% 

 

Mål 2 I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång 
till kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska utvecklas 
och vara nöjda med kommunens service. 



 
Uppföljning tertial 1: Kommunstyrelsen gör bedömningen att planerat arbete för 2022 
kommer att slutföras enligt tidplan. 
 
Nyckeltal Utfall 

2019 
Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Utfall 
2022 

Mål 2022 Mål 2023 

KF Nybyggda och 
ombyggda 
bostäder (antal per 
år i genomsnitt) 

342 825   750 750 

KF 
Företagsklimat 
enligt ÖJ, total, 
NKI 

75 76 78  76 76 

KF 
Förvärvsarbetande 
invånare 20-64 år 

80.5% 79.3%   82.5% 83.0% 

 
 

Mål 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund 
och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. 
Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god 
omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på 
fungerande samverkan inom kommunen och med regionen. 
 
Uppföljning tertial 1: Kommunstyrelsen gör bedömningen att planerat arbete för 2022 
kommer att slutföras enligt tidplan. 
 
 
Nyckeltal Utfall 

2019 
Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Utfall 
2022 

Mål 2022 Mål 2023 

KF Elever i åk 
5: Jag känner 
mig trygg i 
skolan 

 80.0%   88.0% 88.0% 

KF 
Trygghetsindex 
(lokal mätning) 

 1.9   1.6 1.6 

KF Anmälda 
brott om 
skadegörelse 
per 1000 
invånare 

28.4 33.8   23.5 23.0 

 



 

Politiska uppdrag 
Kommunfullmäktige har gett kommunstyrelsen uppdrag som ska genomföras, följas upp 
och återrapportera resultat. Uppdragen har givits i Mål och budget eller under året av 
kommunfullmäktige. 
 
2022 KS 1A. Kommunstyrelsen ges i uppdrag att utreda kommunens framtida 
behov av administrativa lokaler (Mål och Budget 2022-2023 s.25) 
Uppföljning tertial 1: Ingen avvikelse rapporterad. 
 
2022 KS 1B. Kommunstyrelsen ges i uppdrag att se över arbetsmiljöarbetet med 
extra fokus på långvariga effekter av distansarbete (Mål och Budget 2022-2023 
s.25) 
Uppföljning tertial 1: Ingen avvikelse rapporterad. 
 
2022 KS 2. Kommunstyrelsen ges i uppdrag att framtidssäkra kommunens 
digitaliseringsarbete genom att identifiera behövliga förändringar (Mål och 
Budget 2022-2023 s.25) 
Uppföljning tertial 1: Ingen avvikelse rapporterad. 
 
2022 KS 3. Kommunstyrelsen ges i uppdrag att intensifiera arbetet med övergång 
från försörjningsstöd till arbete (KS, SN och NAN) (Mål och Budget 2022-2023 
s.25) 
Uppföljning tertial 1: Ingen avvikelse rapporterad. 
 
2021 KS 1 Kommunstyrelsen uppdras att genomföra en förstudie som utvärderar 
om strukturen på dagens tjänstemannaorganisation är optimal för kommunens 
fortsatta utveckling och återkomma med möjliga förslag som bidrar till att höja 
tjänstemannaorganisationens effektivitet och skapa en framtidssäkrad 
tjänstemannaorganisation. (Mål och budget 2021-2022 s.26) 
Uppföljning tertial 1: Ingen avvikelse rapporterad. 
 
2021 KS 2 Kommunstyrelsen uppdras att tillsammans med äldrenämnden utreda 
hur seniorbostadskön kan framtidssäkras och organiseras på ett mer effektivt och 
rättssäkert sätt än idag. (Mål och budget 2021-2022 s.26) 
Uppföljning tertial 1: Ingen avvikelse rapporterad. 
 
2020 KS 4 Upphandling och inköpsbeteende 
Uppföljning tertial 1: Ingen avvikelse rapporterad. 
 
2019 KS 9 Ta fram skolstrukturplan för Haninge 
Uppföljning tertial 1: Kommunstyrelsen arbetar tillsammans med övriga nämnder och 
Tornberget fastighetsförvaltnings AB med inventering av kommunens behov av 
investeringar i befintliga och nya lokaler. Det resulterar i Lokalresursplan för Haninge 
kommun. Som en del i planen finns kommunens planering för skollokaler. 
Lokalresursplanen uppdateras årligen och ligger tillgrund för kommunfullmäktiges Mål 
och budget som beslutas varje år. 
Kommunstyrelsen genomlyser kommunens totala kapacitet av skollokaler kopplat till 
olika kommundelar och för kommunen som helhet. Till det görs löpande analyser och 
prognoser av kommunens befolkningsutveckling och demografiska förändringar. 



I mars 2022 var den uppdaterade lokalresursplanen fastställd och har rapporterats till 
samtliga politiska partier. 
Uppdraget bedöms därmed som färdigt. 
 
2017 KS 6 Utveckla kulturstråk mellan Kulturparken och Rudans friluftsområde, 
förutsättningar att utveckla Kulturpark 
Uppföljning tertial 1: Ingen avvikelse rapporterad. 
  



 

Ekonomiskt resultat för perioden med prognos för helår 
Driftredovisning med prognos 
Kommunstyrelsens budget för 2022 är ursprungligen 277,4 miljonerkronor (KF 2021-
06-14, §134). I komplettering av budget 2022 - 2023 (KF 2021-12-13, §212) tilldelades 
kommunstyrelsen 18,0 miljonerkronor att använda till utpekade åtgärder. 
Kommunfullmäktige tilldelade i mars (KF 2022-03-07, §17) 3,0 miljonerkronor till 
kommunstyrelsen för kommunens arbete med civilt försvar. Den 4 april fördelades 12,3 
miljonerkronor i överföringsmedel från 2021 (KF 2022-04-04, §39). I samma ärende 
beslutades även om 6,5 miljonerkronor avseende tekniska justeringar av budget till 
kommunstyrelsen. Kommunstyrelsens årsbudget är 317,2 miljonerkronor.  
 
Ackumulerat utfall för perioden är 57,5 miljonerkronor vilket utgör 18,1 procent av årets 
budget. Resultatet per april är ett överskott på 39,3 miljonerkronor jämfört med 
ackumulerad budget. Överskottet beror på exploateringsvinster som bokförts i mars.  
 
Kommunstyrelsens rambudget innehåller budgetmedel som inte är ramhöjande. Det 
innebär att kommunstyrelsen har tillfälliga medel som ska förbrukas under året. Totalt är 
40,3 miljonerkronor av kommunstyrelsens budget av sådan karaktär.  
 
Kommunstyrelsens prognos för året är ett underskott på 45,0 miljonerkronor.  
 
I kommunstyrelsen finns förtroendemannaorganisationen, de kommungemensamma 
kostnaderna och kommunstyrelseförvaltningen.  
 
Förtroendemannaorganisationen har ett överskott på 2,7 miljonerkronor. Överskottet 
beror på att kommunstyrelsens reserv inte har använts. Årsprognos för 
förtroendemannaorganisationen är 0.  
 
Kommungemensamma kostnader som består av kostnader för försäkringar och 
medlemsavgifter till bland annat Södertörns brandförsvar samt andra förbund, har ett 
överskott på 1,1 miljonerkronor. Årsprognos för kommungemensamma kostnader är 0. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen har ett överskott på 35,5 miljonerkronor. Överskottet 
beror på försäljning av exploateringsfastigheter.  
 
Några verksamheter där större ekonomiska risker finns uppmärksammas särskilt i 
månadsuppföljningen. Kommunens lokalförsörjning och exploateringsintäkter kommer 
under året att påverka förvaltningens resultat kraftigare än andra. Förvaltningen hanterar 
från januari kommunens centrala företagshälsovård och friskvård. Dessa verksamheter 
har tidigare inte administrerats av förvaltningen.  
 
Lokalförsörjningens underskott per april är 11,4 miljonerkronor. Underskottet kommer 
att öka och beror inte enbart på lokalbanken. Genom separat uppföljning av utfallet för 
lokalbank, kulturfastigheter, evakueringslokaler, rivningslokaler och lokaler för tillväxt 
(tomma lokaler i nyproducerade skolor) kommer det ekonomiska utfallet i respektive 
verksamhet att kunna analyseras under året för att bättre kunna härleda var kostnaderna 
genereras. 
 



Förvaltningen arbetar aktivt för att minska lokalöverskottet. Lokalförsörjning kan vara i 
balans 2024 om avveckling av lokaler börjar nu och att framförallt klassrum tas i bruk i 
nyproducerade skollokaler. För kommunens lokalförsörjning prognostiseras ett 
underskott med 45,0 miljonerkronor. Det finns risker med prognosen och resultatet kan 
bli både högre och lägre.   
 
Försäljning av mark kommer att ske under året. Första kvartalet har 40,7 miljonerkronor 
inkommit i intäkter för exploateringsfastigheter. Exploateringsintäkter är budgeterade till 
45,8 miljonerkronor. Baserat på månadens resultat är årsprognosen 0. I riskanalysen 
finns en positiv risk på 185,0 miljonerkronor. Denna kan komma att förändras.  
 
Kostnaderna för företagshälsovård hanteras från januari 2022 i 
kommunstyrelseförvaltningen efter beslut i Mål och Budget 2022 - 2023. 
Rehabsamordning, som är en del av arbetet i företagshälsovården, sker med kommunens 
egen personal. Övriga tjänster handlas av avtalad leverantör. Utfallet indikerar att 
budgeten kommer att hållas. Årsprognosen är 0. Det finns risker med beräkningen. 
 
Även de centrala kostnaderna för personalens friskvårdsbidrag hanteras sedan årsskiftet i 
förvaltningen. Budgeten beslutades 2021 för Mål och Budget 2022 – 2023, då 
friskvårdsbidraget var 1 000 kronor per medarbetare. Friskvårdsbidraget har i senare 
beslutat ökat till 2 000 kr per medarbetare. Budgeten för de centrala kostnaderna till 
friskvårdsleverantör har ökat genom beslut i kommunfullmäktige (KF 2022-04-04, §39). 
Årsprognos för kommunens friskvård är 0. Risken för underskott har försvunnit. 
 
Förvaltningen har samordnat arbetet med att snabbt starta upp ett tillfälligt 
flyktingboende i gamla Runstensskolan för ankommande nyanlända från Ukraina, främst 
kvinnor och barn. Under inledningen av verksamheten, som hade mycket kort 
planeringstid, har inköp gjorts av textilier, sängar, livsmedel med mera för 183 
tusenkronor. Utöver detta är kostnaden för själva Runstensskolan 9 050 kr per dygn. 
Driften av det tillfälliga boendet har gått över till social- och äldreförvaltningen. Statliga 
bidrag kommer att reducera kommunens kostnader under året. 
 
Trygghetsmedel om totalt 20,0 miljonerkronor har avsatts för året. 4,1 miljonerkronor av 
dessa har överförts till idrotts- och fritidsnämnden i rambudgeten för att permanenta 
insatsen fältassistenter. Återstående 15,9 miljonerkronor finns i kommunstyrelsens 
budgetram. I överföringsärende (KF 2022-04-04, §39) tillfördes 2,1 miljonerkronor i 
oförbrukade trygghetsmedel från 2021. Kommunstyrelsens budget för trygghetsarbetet 
är 18,0 miljonerkronor.  
 
Aktiviteter som ska genomföras är fastställda av trygghetskommissionen och genomförs 
i flera förvaltningar. Per april har 4,1 miljonerkronor använts av kommunstyrelsens 
budget. Idrotts- och fritidsnämnden har förbrukat 1,1 miljonerkronor av sin budget för 
fältassistenter. Totalt har 5,2 miljonerkronor av trygghetsmedlen använts. Tidigare 
uppföljningar visar att utfallet per aktivitet normalt varierar under året och att fler 
aktiviteter genomförs under sommaren. Årsprognos är att budgeterade medel för 
trygghetsaktiviteter i kommunstyrelsen förbrukas. För fältteam lämnar idrotts- och 
fritidsnämnden en prognos på 3,7 miljonerkronor. 
 
 



 

Budgeterade trygghetsaktiviteter  
2022 (tkr) 

Utfall jan-
apr 2022 

Budget  
helår 2022 

Prognos 

Fältteam (Idrott- och fritidsnämndens ram) 
Föreningsdriven trygghetsvandring 
Samtal efter barnförhöret 
Lovmedel 
Förstärkt föräldraskapsstöd 
Snabba insatser 
Bevakningsresurser 
Kameror 
Nattfotboll 
Städa Sverige 
Att våga se, höra och göra 
Besluts och systemstöd 
Konst och kultur feriearbete 
Förstärkt förebyggarteam 
Platsaktivering Jordbro 
Platsaktivering Rudan m fl 
Avhopparverksamhet 
Trygg i Jordbro, skola fritid 
Familjecentralen, förebyggande 
Vattensäkerhet barn o unga 
Grannstöd, utveckling 
ännu ej fördelat 

1 073 
110 
375 
155 
130 
260 

1 822 
671 

0 
200 

0 
0 
0 
0 
0 
1 

306 
0 
3 
0 

51 
 

4 100 
600 

1 000 
1 550 

800 
1 500 
3 000 
2 000 
1 000 

200 
1 000 

500 
180 
300 
250 
500 

1 400 
200 

1 400 
400 
50 

170 

3 700 
600 

1 000 
1 550 

800 
1 500 
3 000 
2 000 
1 000 

200 
1 000 

500 
180 
300 
250 
500 

1 400 
200 

1 400 
400 
50 

170 
Summa april 5 157 22 100 21 700 

 
Förvaltningens bedömning per april är att kommunstyrelseförvaltningen kommer att ha 
ett underskott på 45,0 miljonerkronor vid årets slut. Underskottet beror på 
lokalförsörjningens underskott. 
 
Årsprognos för kommunstyrelsen är ett underskott på 45,0 miljonerkronor. 
 
Årsprognos 

Prognos, specificerad 

Föregående 
månads 
prognos 

Prognos 
helår 2022 Förändring 

Lokalförsörjning -45 000 -45 000 0 

Exploateringsintäkter 0 0 0 

Företagshälsovård 0 0 0 

Friskvård 0 0 0 

Summa Prognos -45 000 -45 000 0 
 Tabellen redovisas i tkr 
 
 
 



Risk- och känslighetsanalys 
 

Risk- och känslighetsanalys Positiv risk Negativ risk 

Lokalförsörjning 5 000 -5 000 

Exploateringsintäkter 185 000 0 

Företagshälsovård 0 -3 000 

Friskvård 0 0 

Summering 190 000 -8 000 

Tabellen redovisas i tkr 
 
Det finns risk att några kostnadsposter kommer att avvika från den nuvarande 
prognosen.  
 
Det finns en åtgärdsplan för hur tomställda lokaler ska hanteras. Årets kostnader för 
tomställda lokaler som skulle behöva rivas är cirka 8,0 miljonerkronor under 
förutsättning att nödvändiga beslut fattas i närtid. Om rivning inte genomförs ökar 
kostnaderna. Om lokaler i nyproducerade skolor tas i bruk fullt ut, kommer kostnaderna 
att minska. Förändringar i verksamheternas behov kan innebära att lokaler sägs upp 
vilket i sin tur kan innebära att resultatet försämras.  
 
Förvaltningen har budgeterat 45,8 miljonerkronor i intäkter för försäljning av 
exploateringsfastigheter. Fler försäljningar kommer att ske men det råder osäkerhet om 
när i tiden dessa försäljningar kommer att inträffa. Osäkerheten beror på att 
köpekontrakten är betingade av bygglov, som är avhängiga antagna detaljplaner och i 
vissa fall markarbeten, VA- samt elanslutningar som kommunen ska genomföra innan 
försäljning. Köpeskillingen uppräknas med index. I vissa fall skiljer tillträdesdatum och 
kontraktsdatum flera år, vilket gör att intäkterna kan vara högre än tidigare förväntat.  
 
Budgeten för företagshälsovård är lägre än tidigare år. Kommunen har egna resurser som 
arbetar med rehab samordning vilket håller kostnaderna lägre. Om kostnaderna för köp 
av tjänster för företagshälsovården ökar mer än beräknat finns risk att prognosen inte 
håller.  
 
Friskvårdskostnaderna har ökat med det dubbla sedan budget för friskvården 2022 
beslutades. Genom beslut om ökad budget (KF 2022-04-04, §39) har tidigare risk för 
underskott eliminerats. 
 
  



 

Investeringsredovisning med prognos 
Kommunstyrelsen har tilldelats 66,0 miljonerkronor i investeringsmedel för 2022 i mål 
och budget 2022 - 2023. Av det är 50,0 miljonerkronor investeringsreserv.  
 
Kommunfullmäktige har beslutat (KF 2022-04-04, §40) att överföra 33 944 tusenkronor 
till kommunstyrelsens investeringsbudget 2022 avseende ej förbrukade investeringsmedel 
2021. Resultatet per april är att 2,7 mnkr har förbrukats av kommunstyrelsens totala 
investeringsbudget på 99,9 miljonerkronor. Flera investeringar har ännu inte börjat 
generera kostnader. Prognosen efter första tertialen är att 23,4 miljonerkronor förbrukas 
under året. 
 
Händelser och prognos 
Utfallet för IT-investeringar är lägre än motsvarande period tidigare år. Detta betyder 
inte att inga investeringar pågår, utan anledningen är att det pågår diskussioner med 
leverantören om fakturaunderlagen för investeringarna. Betalningarna har flyttats framåt 
i tiden. Prognosen för IT investeringar är 11,5 miljonerkronor. 
 
Ansvarsförhållanden kring investeringen vattenplan (VA-plan) är under utredning. I 
avvaktan på utredningens resultat kommer investeringen inte att förbrukas i den 
omfattning som det finns budgeterade medel för. En del i arbetet med VA-plan är 
åtgärder för dagvattendamm Jutskåran som pågår. Prognosen är 0,5 miljonerkronor. 
 
Ny armatur och belysning i skärgårdssalen har installerats i skärgårdssalen. Fler åtgärder 
kan komma att behöva göras i kommunhuset och för inventarier i kommunhuset är 
prognosen 1,0 miljonerkronor. 
 
Det nya dokument och ärendehanteringssystemet är i drift och implementeringen blev 
inte så kostsam som budgeterat. Investeringsbudgeten kommer inte att förbrukas i sin 
helhet. Prognosen är 1,0 miljonerkronor. 
 
Vid renoveringen av fasaden på Tungelsta stationshus under 2021 upptäcktes att även 
taket på fastigheten var i så dåligt skick att renovering var nödvändig. Åtgärden pågår 
under 2022. Prognosen är 0,8 miljonerkronor. 
 
Muskö hembygdsgårds ventilation har åtgärdats. Byggnaden fungerar som skolans 
idrottshall och matsal. Renovering av ventilationen, som var gammal och 
energiineffektiv, har gjorts. Prognosen är 1,5 miljonerkronor. Projektet är avslutat. 
 
Prognos för kommunstyrelsens investeringsbudget per april är 23,4 miljonerkronor. 
 
Tabell investeringar 
Investeringsprojekt  Utfall jan-

april 
Budget 
helår 

Utfall i 
% av 
budget 

Prognos 

IT investeringar 4 13 000      <1,0 
% 

11 500 

Vattenplan 0 25 563  500 
Värmesensorer för 
egendomsskydd 

0 500  500 



Inventarier i kommunhuset 495 250 198,0 % 1 000 
Mötesteknik skärgårdssalen 0 621  600  
Politiska 
distanssammanträden 

0 800  800 

Dokument och 
ärendehanteringssystem 

527 3 305 16 % 1 000 

E-arkiv 0 2 100  2 100 
Infartsparkering Sågen 0 891  0 
Spontanidrottsyta Lillgården, 
Tungelsta 

0 2 910  3 000 

Fasadrenovering Tungelsta 
stationshus 

126 0  800 

Bussterminal 
Haningeterassen 

63 0  70 

Bostadsrätter investeringar 9 0  30 
Muskö hembygdsgård 
ventilation 

1 479 0  1 500 

Summa investeringar 2 702    
Investeringsbudget  49 940   
KS investeringsreserv  50 000   
KS total 
investeringsbudget 

 99 940   

Investeringar  -2 702   
Återstår av budget   97 238   
Prognos 2022    23 400 

 
Övriga nämnder  
Valnämnden  
Nämndens beslutade budgetram för år 2022 uppgår till 4,5 miljonerkronor (KF 2021-06-
14, §134). I mars fick nämnden ett statligt bidrag på 2,5 miljonerkronor för valarbetet. 
Valnämnden har ett överskott på 3,9 miljonerkronor Överskottet beror på att valarbetet 
ännu inte har startat. Årsprognosen är ett nollresultat. 
 
Revision  
Nämndens beslutade budgetram för år 2022 uppgår till 1,6 miljonerkronor (KF 2021-06-
14, §134). I beslut om överföringar av budget från 2021 (KF 2022-04-04, § 39) 
minskades nämndens budgetram med 0,03 miljonerkronor. Nämnden har en budgetram 
på 1,6 miljonerkronor och ett överskott på 0,1 miljonerkronor. Årsprognosen är ett 
nollresultat.  
 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden  
Nämndens beslutade budgetram för år 2022 uppgår till 20,0 miljonerkronor (KF 2021-
06-14, §134). I beslut om överföringar av budget från 2021 (KF 2022-04-04, § 39) ökade 
nämndens budgetram med 3,7 miljonerkronor. Nämndens utfall per april är 1,5 
miljonerkronor. Av det avser 1,2 miljonerkronor kostnader för planering av 
verksamheten feriepraktik, som sker i samarbete med socialnämnden. Nämnden har en 
budgetram på 23,7 miljonerkronor och ett överskott på 5,6 miljonerkronor. 
Årsprognosen är ett nollresultat. 
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Mål och budget 2023 - 2024 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1.  Utdebiteringen för 2023 för Haninge kommun fastställs till 19:68 
per skattekrona, vilket är oförändrat. 

2. Bifogat förslag till Mål och budget 2023-2024 fastställs. 

3. Haninge kommun ingår, såsom för egen skuld en borgensram om 
4 300 mnkr, jämte därpå löpande ränta och kostnader för 
Tornberget Fastighetsförvaltnings AB:s låneförpliktelser. 

Sammanfattning av ärendet  
Enligt den av kommunen antagna budgetmodellen ska 
kommunfullmäktige i juni besluta om Mål och budget 2023-2024 
innefattande kommunfullmäktiges mål, uppdrag och indikatorer, 
ekonomiska ramar för 2023, investeringsbudget för 2023 med 
investeringsplan 2024-2026 och ekonomisk plan för 2024-2026. 

Den politiska kommunledningen har arbetat fram ett förslag till Mål 
och budget 2023-2024. 

Ärendet 
Mål- och budgetarbetet gällande 2023-2024 påbörjades hösten 2021. I 
november presenterades Haninge kommuns planeringsdirektiv som 
byggde på skatteprognos och befolkningsprognos per oktober 2021. 
Respektive nämnd har sedan yttrat sig på planeringsdirektiven. 
Yttrandena har bearbetats och presenterats under våren. Förslaget på 
Mål och budget 2023-2024 bygger på skatteprognos och 
befolkningsprognos per april 2022.  

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-05-09 

- Förslag till Mål och budget 2023-2024 

- Idrotts- och fritidsnämndens beslut 2022-02-16 § 3 

- Idrotts- och fritidsnämndens yttrande planeringsdirektiv 2023-2024 

- Stadsbyggnadsnämndens beslut 2022-02-09 § 7 
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- Stadsbyggnadsnämnden yttrande planeringsdirektiv 2023-2024 

- Socialnämndens beslut 2022-02-15 § 7 

- Socialnämndens yttrande planeringsdirektiv 2023-2024 

- Äldrenämndens beslut 2022-02-16 § 7 

- Äldrenämndens yttrande planeringsdirektiv 2023-2024 

- Grund- och förskolenämndens beslut 2022-02-23 § 9 

- Grund- och förskolenämndens yttrande planeringsdirektiv 2023-
2024 

- Gymnasie- och vuxenutbildningsnämndens beslut2022-02-22 § 9 

- Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden yttrande 
planeringsdirektiv 2023-2024 

- Kultur- och demokratinämndens beslut 2022-02-15 § 3 

- Kultur- och demokratinämndens yttrande planeringsdirektiv 2023-
2024 

- Tornbergets yttrande planeringsdirektiv 2023-2024 

- Kommunstyrelsens yttrande planeringsdirektiv 2023-2024 

- Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens beslut 2022-02-01 § 8 

- Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens yttrande 
planeringsdirektiv 2023-2024 

- Lokalresursplan inkl bilagor 

- Planeringsdirektiv Mål och budget 2023-2024 

- Vänsterpartiet Mål och budget 2023-2024 

 

Beslutet skickas till:  

För kännedom: Haninge bostäder 

För åtgärd: Samtliga nämnder och Tornberget 

__________ 
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1. Inledning 

1.1 Vision  
Haninge ska vara en attraktiv och inkluderande kommun som drivs av viljan att alltid bli 
bättre. Här ska personer med olika bakgrund och ambitioner ges möjlighet att utvecklas 
och förverkliga sina drömmar. 

I Haninge ska företag växa och människor finna bostad, arbete och livskvalitet. Vi ska bygga ett 
långsiktigt hållbart samhälle och värna miljön för att ge trygghet till kommande generationer. 
Barn och unga i Haninge ska ha framtidstro och förberedas för framgångsrika liv. 

Vi ska vara en kommun där varje individ känner trygghet genom livets alla skeden. 
Omsorgen ska vara både nära och närvarande genom att medborgarna är delaktiga. I 
Haninge ska vi bygga ett samhälle där vi ser, stödjer och tar hand om våra medmänniskor 
efter var och ens behov. 

1.2 Vår värdegrund 
All verksamhet som bedrivs i Haninge kommun vilar på en tydlig värdegrund. 
Värdegrunden säkerställs genom att varje medarbetare vet vad Haninge kommun står för. 
Haninge kommuns värdegrund är att:  

 Verksamheten präglas av långsiktigt hållbar utveckling med fokus på människa och 
samhälle. 

 Ständigt arbeta för medborgarna samt förbättra och utveckla verksamheten utifrån 
uppdraget med ansvar för helheten. 

 Bemöta våra medborgare med professionalitet och respekt. 
 Värna om kommunens resurser genom god ekonomisk hushållning där 

medarbetaren utgör vår viktigaste tillgång. 

1.3 Politisk inriktning – politisk plattform 
Vi har under 2022 kunnat avsluta arbetet med covid-19-pandemin som ställde Sverige och 
Haninge inför nya och stora utmaningar. Det säkerhetspolitiska läget förändrades snabbt i 
och med Rysslands invasion av Ukraina. Vi har sett bombningar av sjukhus, avrättningar av 
civila, scener som förskräcker och påminner om de mörkaste stunderna i Europas historia. 
Haninge tillsammans med övriga Sverige står inför en situation som kommer att präglas av 
att vi måste kunna ta emot många människor på flykt från den fruktansvärda situation som 
nu råder. Vi behöver möta detta med stor omsorg om de människor som söker sin tillflykt 
hos oss och göra det vi kan för att de, precis som andra, ska kunna leva självständiga liv. 
Vuxna ska erbjudas stöd för att komma i arbete och barn ska självklart få gå i skola. För att 
möta dagens och morgondagens utmaningar krävs en nu en ekonomisk politik som bygger 
på mod och framtidstro och som vågar se möjligheter i en föränderlig omvärld. 

Alla barn och unga har rätt till en bra start i livet och en god utbildning. Vår förskola ska ge 
våra allra yngsta en god omsorg och en bra start sitt på sitt livslånga lärande utifrån de 
behov som just de har. Haninges grund- och gymnasieskolor ska präglas av trygghet, 
studiero och högt kunskapsfokus. Genom att rusta dagens elever väl lägger vi grunden för 
framtidens Haninge.  

Det långsiktiga målet är att alla elever ska bli rustade för att själva ta kontrollen över sina 
liv. Att gå ut grundskolan med godkända betyg och därifrån via gymnasiet ta steget ut i 
vuxenlivet är en viktig del i att kunna forma sitt eget liv. Psykisk hälsa och goda 
studieresultat går ofta hand i hand med fysisk aktivitet. Kommunen ska fortsätta ge unga i 
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Haninge möjligheter till meningsfulla aktiviteter och mer rörelse även under skoldagen. Alla 
människor har olika förutsättningar och genom en god resursfördelning och innovativt 
arbetssätt kan vi säkerställa att alla elever får chans att klara sin skolgång efter egen 
förmåga. Haninge ska utveckla och bredda sitt utbud av vuxenutbildning och 
yrkesutbildningar för att matcha arbetsmarknadens behov. 

En grundförutsättning för att möta framtiden är att människor snabbare kommer ut i egen 
försörjning. Varje arbetsför människa som inte jobbar, är en förlust för såväl samhället som 
individen. Vi behöver rusta människor för en allt mer flexibel arbetsmarknad, öka 
möjligheterna för ungdomar att få ett första jobb och hjälpa företag att skapa fler 
arbetstillfällen. 

Arbetet med att utveckla samverkansformer och handlingsplaner mellan förvaltningar och 
externa aktörer ska fortsätta och implementeras för att genomföra kommunens näringslivs- 
och arbetsmarknadsstrategi. Haninges företag ska ges bättre förutsättningarna för att växa 
och utveckla sin verksamhet. Fler företagsområden behöver etableras i kommunen. Det 
lokala näringslivet och Haninges småföretag är garanten för tillväxt och fler skapade 
arbetstillfällen.  

Haninge ska fortsätta sitt långsiktiga och målmedvetna trygghetsarbete. Framgång i detta 
bygger vi tillsammans med myndigheter, föreningar, företag och invånare, såväl barn som 
vuxna. Med samhällets gemensamma resurser i samverkan med ideella och privata aktörer 
kan Haninge nå resultat i trygghetsarbetet. Vi ska aktivt och medvetet arbeta för att inga 
kommundelar ska finnas på Polisens lista över utsatta områden i kommunen. En 
kombination av direkta trygghetsåtgärder i det offentliga rummet och förebyggande insatser 
är det som skapar en varaktig förändring. Att förhindra välfärdsbrotten kommer att vara en 
fråga som ska systematiseras ytterligare.  

Haninge fortsätter sin utvecklingsresa från förort till stad som en av åtta regionala 
stadskärnor i Stockholmsregionen. Vi ska möta efterfrågan på bostäder och uppnå de 
tillväxtmål som ligger framför oss, samtidigt som vi ska skapa hållbara och trygga 
livsmiljöer. Kultur- och fritidsaktiviteter är en viktig del för invånarnas delaktighet i 
samhället och ska komma fler till del. Kommunen ska fortsätta arbetet för blandade 
upplåtelseformer i bostadsbyggandet och ett varierat byggande i alla kommundelar. I takt 
med att Haninge växer ska samhällelig service och infrastruktur följa den utvecklingen. Det 
förutsätter att vi fortsätter att påverka i de regionala frågor som berör vår kommun, inte 
minst vad gäller stora infrastruktursatsningar. 

Haninge ska växa hållbart, både ekologiskt och socialt. En genomtänkt samhällsplanering 
motverkar segregation och leder till goda livsmiljöer i hela Haninge. Haninge ska värna sin 
unika identitet med sin närhet till både natur, kultur och skärgård samtidigt som vi 
utvecklar vår stadsmiljö. Tillgängligheten till dessa områden ska fortsätta att utvecklas, 
liksom möjligheterna för gång- och cykelvägar. Haninges natur, skärgårdsmiljö och 
biologiska mångfald ska värnas och fossilfri energiproduktion främjas. 

Haninge kommun ska vara en arbetsgivare som kännetecknas av god arbetsmiljö, 
jämställdhet och likvärdighet där heltid som norm fortsatt ska råda. Medarbetarna inom 
samtliga kommunala verksamheter är kommunens största tillgång. Våra arbetsplatser ska 
erbjuda goda villkor och förmåner, verka utvecklande och präglas av ett gott ledarskap. 
Kompetensförsörjningen ska hålla en genomgående hög nivå. Förutsättningarna för 
medarbetarnas engagemang för verksamhetsutveckling ska fortsätta tillvaratas och genom 
detta kan vi minska personalomsättningen och säkra kompetensförsörjningen. Det är 
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genom våra medarbetare som vi som kommun ger våra medborgare god samhällsservice. 
Arbetet med att framtidssäkra hela den kommunala koncernen ska fortsätta och utvecklas.  

Morgondagens välfärdsutmaningar kräver också mer utvecklade arbetsmetoder, 
tillvaratagande av digitaliseringens framsteg och ökad innovationstakt. Dessa ska tillvaratas 
där de gör nytta och bli en allt mer integrerad del i verksamhetsutvecklingen, vilket i sin tur 
bidrar till ökad service, högre kvalité och att viktiga mänskliga resurser frigörs för att kunna 
ge utrymme för fler mänskliga möten. 

I ett växande Haninge med blick mot framtiden är investeringsbehoven stora. Den 
gemensamma välfärdens behov skall tillgodoses genom en ansvarsfull ekonomisk politik 
som tar höjd för morgondagens utmaningar.  

 

 

 
Meeri  Tobias Petri Martin 
Wasberg (S)  Hammarberg (L) Salonen (C)  Strömvall (KD) 
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2. Kommunens verksamhetsstyrning 
Haninge kommuns verksamhetsstyrning bygger på kommunens vision och värdegrund. 
Styrningen syftar till att stödja kommunens arbete med att använda befintliga resurser 
effektivt och tillhandahålla tjänster av god kvalitet. 
 
Tillit är en ledningsfilosofi som innebär att vi väljer att lita på att människor i 
kärnverksamheten har kunskap, omdöme och vilja att utveckla samt genomföra sitt arbete 
på ett bra sätt utan detaljstyrning och att organisationens viktigaste uppdrag är att skapa 
förutsättningar utifrån behoven i mötet mellan medarbetare och medborgare. 
 
För att uppnå bästa effektivitet och nytta krävs ett kommungemensamt agerande och 
koncernövergripande synsätt. Kommunstyrelsen och dess förvaltning har därför ett särskilt 
ansvar att samordna nämnderna och förvaltningarna samt kommunala bolagen. 
 
Verksamhetsstyrningen består av två delar. Den ena delen är mål- och resultatstyrning. Den 
andra delen är kvalitetsstyrning. Mål- och resultatstyrningen fokuserar på långsiktiga mål 
och resultat. Kvalitetsstyrning är ett arbete som sker i årliga processer men även dagligen 
med ständiga förbättringar. I nedanstående bild förklaras skillnaderna översiktligt. 
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2.1 Mål- och resultatstyrning 
Genom de mål som antagits av kommunfullmäktige ska kommunen arbeta för att uppnå 
kommunens långsiktiga vision. De förändringar som ska uppnås under mandatperiod 
förtydligas i fullmäktiges indikatorer med årliga målvärden. Nämnd och styrelse prioriterar 
inriktning för att påverka indikatorernas värden och bidra till måluppfyllnad. Utifrån 
prioriteringarna formuleras åtaganden, aktiviteter och projekt i förvaltningar och bolag. På 
så vis säkerställs att kommunfullmäktiges mål får genomslag i hela organisationen och att 
kommunkoncernen strävar i samma riktning. 
 
Arbetet med mål- och resultatstyrningen sker genom den styrmodell som illustreras i nästa 
bild. 

 

Kommunfullmäktiges vision och värdegrund 
Det finns en vision i kommunen som omfattar hela kommunen. En vision är ett önskat 
läge som kommunen vill uppnå på lång sikt. Visionen finns i Mål och budget. Nämnder, 
andra politiska organ och verksamheter ska inte formulera egna visioner.  
 
Värdegrunden är ett gemensamt förhållningssätt som handlar om vad kommunen tycker är 
rätt, önskvärt och viktigt att leva upp till. Värdegrunden gäller alla kommunens 
verksamheter. För flera verksamheter ska även en nationell värdegrund beaktas. 
Äldrenämnden har därför fastställt en lokal värdegrund utifrån kraven i socialtjänstlagen.  
 
Kommunens helägda bolag kan ha egna visioner eller värdegrunder om det inte strider mot 
kommunens vision och värdegrund. 
 
Kommunfullmäktiges målområden och utvecklingsmål med indikatorer 
Fullmäktige fastställer målområden och utvecklingsmål (benämns mål i texten) som 
omfattar hela kommunen. Målområden och mål gäller för hela mandatperioden. 
Fullmäktiges mål finns i Mål och budget.  
 
Målen ska förtydliga politiska prioriteringar för mandatperioden. För att få en tydlig 
styrning måste målen vara tydliga och inte öppna för tolkningar. Målen ska vara möjliga att 
uppnå och inte uppfattas som en vision. Målen ska peka ut en önskad förändring eller 
utveckling som ska uppfyllas under mandatperioden.  
Målen ska inte vara en definition av ett lagkrav, om det inte handlar om en högre 
ambitionsnivå än det som lagen anger.  
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Målen ska anpassas utifrån kommunens ekonomiska förutsättningar.  
 
I Mål och budget pekar fullmäktige ut vilken/vilka nämnder och bolag som är ansvariga för 
varje mål. Antal mål per nämnd och bolag bör inte vara fler än tre för att få en tydlig 
prioritering.  
 
Varje mål i fullmäktiges mål och budget följs upp med indikatorer som har målvärden för 
varje år under mandatperioden. Målvärdet ska vara realistiskt att uppnå. Indikatorn ska 
kunna påverkas av kommunens verksamheter och vara valida, vilket innebär att de ska 
belysa det som målet syftar till. Antalet indikatorer per mål bör inte överstiga tre. 
 
Indikatorer ska vara vedertagna, d.v.s. bygga på kunskap och beprövad erfarenhet. De ska 
mätas på ett tillförlitligt sätt i system som samlar in data på ett likartat sätt år efter år. 
Indikatorer ska finnas tillgängliga och publicerade i offentliga dataregister. De bör mätas 
årligen eller vartannat år.  
 
Varje indikator ska följas upp när nytt utfallsvärde finns. Vilken nämnd eller bolag som är 
ansvarig respektive medverkande för en indikator anges i bilaga till Mål och budget. 
Indikatorer ska följas upp, nya värden analyseras och bedöma om det har bidragit till 
måluppfyllelse samt ange om det finns en utvecklingstrend eller inte.  
 
I uppföljningar bedöms om målen har uppnåtts helt, delvis uppfyllt, på väg att uppfyllas 
eller inte uppfyllt. Analys av indikatorer för målet blir grunden för nämndens och 
kommunens måluppfyllelse. 
 
Utöver mål och budget har fullmäktige fastställt långsiktiga mål för kommunen som finns i 
övergripande planer och program. Exempelvis kommunens översiktsplan, 
kulturmiljöprogram och klimat- och miljöpolitiska programmet.  
 
Kommunfullmäktiges strategiska uppdrag 
Strategiska uppdrag ska utgå ifrån politiska prioriteringar och ska komplettera 
kommunfullmäktiges mål, och styrdokument. Strategiska uppdrag kan användas när övriga 
styrsignaler (mål, indikatorer, budgetram, styrdokument) inte är tillräckliga.  
 
Uppdrag ska genomföras under mandatperioden eller under en kortare tid. Fullmäktiges 
strategiska uppdrag anges i första hand i Mål och budget. Under löpande år kan fullmäktige 
ge både kommunstyrelsen och nämnder nya uppdrag. Finansiering av uppdrag ska anges i 
beslutet.  
  
Uppdrag ska ha ett tydligt syfte eller problem som ska lösas. Uppdrag ska inte avse 
verksamhet av löpande karaktär eller sådant som styrs av lagkrav. Det ska inte handla om 
mindre uppdrag som egentligen är en aktivitet. 
 
Uppdrag till bolagen ges i form av ägardirektiv. 
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Indikatorer eller strategier för nämnd och bolag 
Nämnder och bolag ska i första hand använda indikatorer för styrning. De indikatorer som 
nämnden eller bolaget är ansvarig för (enligt Mål och budget) ska ingå nämndens/bolagets 
uppföljning och styrning.  
 
I andra hand kan nämnd/ bolag besluta om andra indikatorer som verksamheten ska kunna 
påverka. Dessa indikatorer ska uppfylla samma kriterier för kommunfullmäktiges 
indikatorer. Alla indikatorer ska ha beslutade målvärden för varje år.  
 
Om relevanta indikatorer saknas ska nämnden prioritera den strategi som ger mest effekt. 
Strategin blir en kvalitativ prioritering istället för en indikator med målvärden. För vissa mål 
finns det kommunövergripande strategier i långsiktiga styrdokument som kan påverka. Ett 
exempel är det klimat- och miljöpolitiska programmet. 
 
Indikatorer med målvärden och strategier gäller för hela mandatperioden och omprövas 
årligen i strategi- och budgetarbetet. Indikatorer och strategier som bedöms få mest effekt i 
förhållande till insatsen ska användas. För många styrsignaler ger minskad tydlighet och 
effekt.  
 
Planering i förvaltningar och bolag 
Utifrån politiska styrsignaler från kommunfullmäktige, styrelser och nämnder fortsätter den 
strategiska planeringen av hur styrningen ska genomföras i förvaltningar och bolag.  
Det innebär att identifiera de områden och uppdrag där resultat förbättras och 
genomförande effektiviseras genom att kommunkoncernen samarbetar. Genomförandet 
kan göras som löpande arbete i förvaltningar eller processer. När det handlar om olika 
projekt som påverkar varandra, och helhetsbild behövs, används portföljstyrning som ett 
verktyg.   

2.2 God ekonomisk hushållning i kommunen 
God ekonomisk hushållning i Haninge kommun innebär att finansiella strategiska mål 
formuleras, beslutas och uppnås samt att verksamheten bedrivs långsiktigt, ändamålsenligt 
och effektivt. God ekonomisk hushållning handlar om att styra ekonomin både i ett kortare 
och i ett längre tidsperspektiv. 

2021 fastställdes kommunens riktlinje för god ekonomisk hushållning av 
kommunfullmäktige. Riktlinjen finns på kommunens hemsida.  

Riktlinjen innehåller flera inriktningsmål för god ekonomisk hushållning:  

 I samband med kommunfullmäktiges årliga budgetbeslut ska långsiktiga mål och 
inriktningar i riktlinjer för god ekonomisk hushållning ligga till grund för de 
avvägningar som görs när den ekonomiska strategin konkretiseras och formuleras 
för budgetperioden. Analys av följsamheten till de långsiktiga målen, 
inriktningsmålen för god ekonomisk hushållning och de ekonomiska strategier och 
mål som formuleras i kommunfullmäktiges årliga budgetbeslut sker inom ramen för 
den ordinarie budget- och uppföljningsprocessen.  

 Haninge kommuns verksamheter ska vara långsiktigt hållbar för dagens och 
kommande generationers medborgare, besökare, näringsliv och föreningsliv. Det 
innebär att dagens behov ska tillgodoses utan att begränsa kommande generationers 
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möjligheter till utveckling, både ur ett ekonomiskt och ur ett verksamhetsmässigt 
perspektiv. 

 Haninge kommun ska ha god kvalitet i kommunens verksamheter och en välskött 
och stabil kommunal ekonomi i balans, vilket är en förutsättning för att kommunen 
ska fortsätta att utvecklas. 

 Skatteuttaget ska inte vara högre än nödvändigt och det kommunala 
överskottsmålet ska värnas. 

 Haninge kommun ska över tid säkerställa att investeringsvolymerna är förenliga 
med kommunens långsiktiga finansieringsförmåga. Kommunen bör därför 
eftersträva att en stor andel av nettoinvesteringarna finansieras med årets resultat 
och avskrivningar.  

 Haninge kommun ska över tid bedriva stadsutveckling och exploatering inom 
ramen för god ekonomisk hushållning. Kommunen bör därför i samband med 
betydande beslut om att ingå långsiktiga åtaganden i alla former eller att avyttra 
egendom, värdera de finansiella konsekvenserna för kommunens förmåga att 
upprätthålla god ekonomisk hushållning. 

2.3 Kommunens kvalitetsstyrning  
Kvalitetsarbete är att kontinuerligt arbeta med utveckling och förbättringar inom alla 
verksamheter. Det är ett arbete som sker i årliga processer men även i det dagliga arbetet 
med ständiga förbättringar. Om en verksamhet inte når en accepterad kvalitetsnivå krävs 
insatser på både kort och lång sikt för att justera kvaliteten.  
 
Kommunens kvalitetspolicy fastställdes av kommunstyrelsen i december 2017. I 
kvalitetspolicyn har kommunen definierat vilken kvalitet som utmärker kommunens 
tjänster och vad medborgarna kan förvänta sig. Haninge har fyra kvalitetskriterier som är: 
  

 Bemötande: Vi bemöter våra medborgare med stor lyhördhet.  
 Inflytande: Vi ger våra medborgare inflytande över verksamheten i så stor 

utsträckning som möjligt.  
 Tillgänglighet: Vi har korta svarstider och god nåbarhet. Vi beaktar 

tillgänglighetsaspekter för att underlätta för personer med funktionsnedsättning.  
 Trygghet: Tydliga beskrivningar av vad medborgare kan förvänta sig, skapar största 

möjliga trygghet. 
 
Varje förvaltning och bolag ska ta fram en årsberättelse som rapporteras till nämnden eller 
styrelsen före månadsskiftet 31 maj året efter. 
 
Kvalitetspolicyn finns på kommunens hemsida. 

2.4 Intern kontroll  
Intern kontroll är ett verktyg både för att kunna styra och för kontroll och tillsyn. Den 
interna kontrollen syftar till att:  

 Mål och beslut som fattats av fullmäktige kring verksamhetens ändamålsenlighet 
och styrning säkerställs.  

 Rapporter och information om ekonomi och verksamhet ska vara tillförlitlig. 
Verksamheterna ska vara kostnadseffektiva.  
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 Tillämpliga lagar, föreskrifter och policys ska följas.  
 
Den interna kontrollen syftar även till att ta fram förslag till förbättringar och förändringar 
av verksamheten. 
 
Den interna kontrollen är och ska vara en integrerad del av verksamheternas dagliga arbete. 
Det handlar om att ha en god kontrollmiljö genom tydlighet, ordning och reda, att ha 
kontroll över och veta hur det går i verksamhet och ekonomi, att rutiner finns och att 
processer fungerar som avsett. 
 
Fullmäktige har fastställt ett reglemente för intern kontroll (2013). Till reglementet finns 
riktlinjer som förtydligar och anger hur olika moment ska göras. I reglementet beskrivs 
ansvarsfördelningen mellan kommunstyrelse, nämnd, bolag och förvaltningar. Respektive 
nämnd är ansvarig för att den interna kontrollen fungerar samt att regler och rutiner 
utarbetas, efterlevs och följs upp. Krav ställs på att varje nämnd ska göra en riskanalys som 
grund för sin interna kontrollplan. Internkontrollplanen ska innehålla mätbara 
kontrollmoment. Planen är ettårig och ska fastställas av respektive nämnd. 
Internkontrollplanerna ska följas upp och återrapporteras till nämnd.  
 
Reglementet för intern kontroll finns på kommunens webbsida tillsammans med övriga 
styrdokument. 

2.5 Ansvarsfördelning mellan politik och förvaltning 
Det politiska ansvaret 
Kommunfullmäktige är kommunens högsta beslutande organ som fattar beslut om mål och 
fördelar ekonomiska ramar utifrån politiska prioriteringar. Den tilldelade ramen ska rymma 
nämndernas/bolagens verksamhet under budgetåret. Kommunstyrelsen är kommunens 
högsta verkställande organ och svarar för samordning och tillsyn av nämnderna. 

Nämnderna och styrelserna ska genomföra verksamheten utifrån fullmäktiges mål och 
uppdrag, följa upp och återrapportera enligt direktiv. Kommunens styrdokument ska 
beaktas i nämndernas och styrelsernas arbete. Respektive nämnd ansvarar inför 
kommunstyrelse och kommunfullmäktige för att den av kommunfullmäktige beslutade 
budgeten inte överskrids. 

Övriga politiskt tillsatta organ styrs av fastställt reglemente eller särskilda direktiv. 

 
Förvaltningarnas ansvar 
Kommundirektören är chef över och leder förvaltningschefernas arbete med de 
kommungemensamma frågorna. Förvaltningscheferna och VD för kommunens bolag 
(Tornberget AB, Haninge Bostäder AB) ingår i kommundirektörens ledningsgrupp. 
Kommundirektören är också förvaltningschef för kommunstyrelseförvaltningen. 
 
Förvaltningschefens uppdrag är att leda förvaltningens arbete. Förvaltningschefen har även 
ett ansvar för kommunen som helhet och att genomföra åtgärder som är nödvändiga för 
kommunens bästa. 
 
Varje förvaltningschef utser en förvaltningsledning vars uppgift är att: 

 Verkställa beslut 
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 Understödja det politiska styrsystemet, så att dess intentioner och värderingar får 
genomslag. 

 Tydliggöra ansvar och befogenheter i organisationen. 
 Se till att information och kommunikation fungerar både i och utanför 

förvaltningen. 
 Initiera och uppmuntra till utvecklingsinsatser och i övrigt skapa förutsättningar för 

en effektiv verksamhet. 
 
Kommunens anställda verkar för att uppfylla målen genom att fatta verksamhetsbeslut 
inom ramen för resurser och kompetens. Respektive chef är ytterst ansvarig för att 
verksamheten bedrivs i enlighet med gällande lagstiftning och politiska mål. 
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3. Kommunfullmäktiges mål 

3.1 Strategiska mål för Ett gott liv i Haninge 
Haninge kommun tillämpar mål- och resultatstyrning. Kommunen har två målområden 
med sammanlagt fem mål för att nå visionen om ett gott liv i Haninge: målområde Miljö 
och samhälle och målområde Medborgare.  

Miljö och samhälle handlar om att skapa ett ekologiskt och socialt hållbart samhälle för 
medborgare, besökare, näringsliv och föreningsliv – både i dag och för kommande 
generationer.  

Medborgare handlar om medborgarnas intressen – att de upplever fördelar med att bo, 
växa upp, utbilda sig och åldras i Haninge. Kommunen levererar välfärd och service,  
 

 
De två målområdena innehåller två respektive tre strategiska förändringsmål. För varje 
förändringsmål anges vilka nämnder och bolag som ansvarar för eller medverkar till 
målet. Till varje mål finns indikatorer med årliga målvärden som ska uppnås. 
 
I förslaget till Mål och budget 2023 – 2024 finns inte målvärden för alla indikatorer 
för båda åren. Inför kommunfullmäktiges beslut om reviderad Mål och budget ska 
kvalitetssäkring göras av indikatorer och målvärden. 
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3.2. Målområde Miljö och samhälle 
Mål 1 I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer.  

Fossilfria resor och transporter i kommunen ska öka.  
År 2025 ska kommunens resor och transporter vara fossilfria enligt det klimat- och 
miljöpolitiska programmet. Alla resor i Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria 
år 2030.  
År 2030 ska även energianvändningen i kommunala lokaler och bostäder ha reducerats med 
20 % jämfört med år 2020.  

Naturvärden, biologisk mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och 
utvecklas.  

Kommunens verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 

År 2030 är kommunen klimatneutral.  

Ansvariga för målet är samtliga nämnder och bolag. Undantag är Södertörns 
överförmyndarnämnd. Kommunstyrelsen har en samordnande roll. 

 
Mål 1 Indikatorer 

Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

Utsläpp av växthusgaser från 
kommunens resor och 
transporter (ton) 

 936 379 288 144 72 

Energianvändning i kommunala 
lokaler (minskning i % per år) * 

168 163 158 -5,2% -6% -8% 

Energianvändning i kommunala 
bostäder (minskning i % per år) * 

117 114 120 -10,4% - 10% -11% 

Klimatpåverkan från kommunens 
livsmedelskonsumtion (kg CO2e 
per kg inköpta livsmedel) ** 

2,1 2,1 2,0 2,0  
 

1,9 1,7 

* För lokaler och bostäder anges målvärdet utifrån referensåret 2019. Från och med 2021 
anges värdet i procentuell minskning, innan användes kWh/m2 
** ny indikator från och med år 2023.  
 

Mål 2 I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
I en hållbar balanserad tillväxt byggs Haninge för att man ska kunna både bo, arbeta och ha 
tillgång till kommunal service. När kommunen går från förort till stad ska fler bostäder 
byggas och fler företag ges möjlighet att etablera sig parallellt. I samma takt ska den 
kommunala servicen utvecklas. 
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Bostadsområden omfattar olika boendeformer och bostäder byggs främst i närhet till 
kollektivtrafiken. 
 
För företagare är Haninge en attraktiv kommun att utvecklas i, och företagen är nöjda med 
kommunens service. En fungerande arbetsmarknad ger fler Haningebor arbeten. 
 
Den kommunala servicen präglas av ständiga förbättringar och innovativ utveckling, vilket 
ger Haningeborna stora mervärden. 
 

Ansvariga för målet är alla nämnder (ej Södertörns överförmyndarnämnd) och 
kommunens bolag.  
 Inför reviderad Mål och budget 2023 - 2024 kommer översyn att göras av indikatorer 

och målvärden. 

 
Mål 2 Indikatorer 

Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

Nybyggda och ombyggda 
bostäder (antal per år i 
genomsnitt)* 

541 342 825  750  

Företagsklimat enligt ÖJ, total, 
NKI (index)* 

75 75 76 78 78  

Förvärvsarbetande invånare 
20-64 år (%)** 

80,9% 80,0% 79,3%  öka  

Antal arbetsplatser per 
förvärvsarbetande invånare 
(arbetsplatskvot) 

0,65 0,65 0,66  0,66  

*värde 2021 klart i maj 2022 
**utfallsvärden 2021 klart i december 2022.  
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3.3 Målområde Medborgare 
Mål 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett skede av livet  
I Haninge ska invånarna känna sig trygga i livets alla skeden oavsett var i kommunen man 
bor.  

Det brottsförebyggande och trygghetsskapande arbetet ska drivas systematiskt och bygga 
på kunskapsbaserad brottsprevention och påverka både den faktiska och den upplevda 
tryggheten. Detta ska ske samordnat mellan nämnder, bolag och samarbetspartners. Tidiga 
insatser ska användas vid behov för att exempelvis motverka rekrytering till kriminella 
gäng.  

En långsiktig målsättning är att kommunen inte ska ha några av polisen utpekade socialt 
utsatta områden år 2030. 

 

Ansvariga för målet är alla nämnder och bolag. Undantag är Södertörns 
upphandlingsnämnd och Södertörns överförmyndarnämnd. 

 Inför reviderad Mål och budget 2023 - 2024 kommer översyn att göras av indikatorer 
och målvärden. 

Mål 3 Indikatorer Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

Andel elever i åk 5: Jag 
känner mig trygg i skolan* 

82,8% - 80,0% -  82,0% 

Lokal trygghetsmätning, 
(index)* 

1,6 - 1,9 -  1,6 

Andel som känner sig trygg 
utomhus när det är mörkt 
ute** 

      

Antal anmälda våldsbrott per 
100 000 invånare*** 

 1 389 1 405 1 269 minska minska 

 
*mätning sker vartannat år. Diskussion om förutsättningar för att genomföra lokal 
trygghetsmätning årligen pågår.  
**SCB:s medborgarundersökning. Mätning sker hösten 2022.  
*** Ersätter ”anmälda brott om skadegörelse per 1000 invånare”. Våldsbrott omfattar 
mord, försök till mord eller dråp, grov kvinnofridskränkning, våld mot tjänsteman och rån, 
inklusive grovt rån. År 2021 var utfallet 1 077 våldsbrott per 1000 invånare för 
Södertörnskommunerna (ovägt medelvärde). 
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Mål 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med höga förväntningar 
som skapar konkurrensfördelar i livet 
 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet med färdigheter och kunskaper för 
att klara en gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa 
minskar i en likvärdig och tillgänglig skola.  

De olika skolformerna ska möjliggöra ett livslångt lärande för både yngre och äldre 
kommuninvånare. Innovation, nytänkande och höga förväntningar leder till att barn och 
elever trivs i skolan, lyckas i sina studier och blir framgångsrika, både i skolan och i livet.  

Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av integration och för att komma in på 
arbetsmarknaden.   

 

Ansvariga för målet är grund- och förskolenämnden och gymnasie- och vuxen-
utbildningsnämnden samt socialnämnden. 

 Inför reviderad Mål och budget 2023 - 2024 kommer översyn att göras av indikatorer 
och målvärden. 

Mål 4 Indikatorer Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

Andel elever i år 9 som är 
behöriga till yrkesprogram, 
kommunala skolor (%) 

83,0% 86,0% 87,4% 88,5% 88,0% 89,0% 

Andel gymnasieelever med 
examen inom 3 år, kommunala 
skolor (%) 

51,7% 48,2% 48,1% 53,0% 57,0%  

Andel som lämnat 
etableringsuppdraget och 
börjat arbeta eller studera* 

42,0% 47,0% 46,0%  52,0%  

*Status efter 90 dagar. Utfall 2021 publiceras vecka 24. 
 
 
Mål 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och fritidsutbud finnas 
Demokrati ska värnas och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. 
Fler möjligheter för människor att mötas spontant ska skapas.  

Det ska ges goda möjligheter till ett aktivt kulturliv och till att idrotta och vara fysiskt aktiv 
genom hela livet. Haninges kultur- och idrottsliv ska vara nära, inkluderande och tillgängligt 
för alla.  

Barn och unga ska erbjudas en jämställd, jämlik och meningsfull fritid.  

 

Ansvariga för målet är alla nämnder (inte Södertörns upphandlingsnämnd och Södertörns 
överförmyndarnämnd) och bolag. 
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 Inför reviderad Mål och budget 2023 - 2024 kommer översyn att göras av indikatorer 
och målvärden. 

Mål 5 Indikatorer Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

KF Andelen ungdomar som 
upplever att tillgången till 
kulturaktiviteter är god (%) 

  60% 62,5% 80,0% 80% 

KF Andelen ungdomar som 
upplever att tillgången till 
idrottsaktiviteter är god (%) 

  78% 79,0% 80,0% 80% 

NY Medborgarnas nöjdhet 
med idrotts- och 
friluftsanläggningar * 

    80% 80% 

NY Medborgarnas nöjdhet 
med kulturverksamhet * 

    80% 80% 

*Ny indikator från och med 2023. Mätning är SCB:s medborgarundersökning. 
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4. Ekonomiska driftramar per nämnd och bolag  
Varierade skatteintäkter och kostnader kopplade till volymförändringar visar att en god 
ekonomisk hushållning är nödvändig för att på såväl kort som lång sikt ha en budget i 
balans med goda marginaler vilket skapar utrymme för nödvändiga investeringar. Ett 
resultat bör vara motsvarande minst två procent av kommunens samlade skatteintäkter och 
generella statsbidrag.  

För 2023 budgeteras ett resultat på 164,1 mnkr, vilket motsvarar 2,7 procent av 
kommunens budgeterade skatteintäkter och generella statsbidrag. 

Totalt beräknas skatteintäkter och generella statsbidrag för 2023 till 6 100,3 mnkr. 
Beräkningen utgår från skatteprognosen från Sveriges Kommuner och Regioner, SKR, 
daterad 2022-04-28. Prognosen bygger på en oförändrad skattesats på 19,68 kr.  

SKR:s prognos utgår från en befolkningsökning enligt rikssnittet. Då Haninge växer 
snabbare än rikssnittet har befolkningsökningen justerats till en ökning med cirka 2 100 
invånare från den 1 november 2021 till 1 november 2022. Ovanstående ingår i beräkningen 
6 100,3 mnkr.  

Med ett resultat på 164,1mnkr och 2023 års budgeterade verksamhetskostnader som 
beräkningsgrund, summeras de fördelade budgetramarna för 2023 till 5 950,2 mnkr.  
För 2022 var den sammanlagda ramen 5 541,1 mnkr. Förändringen mellan åren är således 
en ökning med 409,1 mnkr. 

Tornberget höjer hyrorna till kommunen 2023 med 2,0 procent, exklusive kapitalkostnader 
för nya investeringar 2021–2022. Hyran kan dock skilja mellan olika typer av 
verksamhetslokaler. De föreslagna budgetramarna för respektive nämnd bygger på en 
bedömning av kostnaderna för hyres-, volym- och verksamhetsförändringar. 
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Tabell driftbudgetramar 2023 

Nämnder, styrelser Budget 2022 
Ram-
förändring Budget 2023 

KF-reserv inkl. volymreserv 15 000 0 15 000 
KS-reserv 0 55 000 55 000 
Kommunstyrelsen 277 400 36 600 314 000 
Södertörns upphandlingsnämnd 0 0 0 
Södertörns överförmyndarnämnd 0 0 0 
Valnämnd 4 500 -4 400 100 
Revision 1 600 0 1 600 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnd 20 000 -4 000 16 000 
Äldrenämnden 862 000 5 000 867 000 
Socialnämnden 1 070 000 60 000 1 130 000 
Stadsbyggnadsnämnden 185 000 26 000 211 000 
Grund- och förskolenämnd 2 225 000 185 000 2 410 000 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnd 516 000 14 000 530 000 
Idrotts- och fritidsnämnd 161 100 8 900 170 000 
Kultur- och demokratinämnd 87 000 5 000 92 000 
Finansförvaltning 116 500 22 000 138 500 
        
Totalt 5 541 100 409 100 5 950 200 
Skatteintäkter och generella statsbidrag -5 693 200 -407 100 -6 100 300 
Finansnetto -14 000   -14 000 
Resultat -166 100 -2 000 -164 100 
Resultat % 2,9%   2,7% 

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 

 

4.1 Kommunstyrelsen 
Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och styrelsens reglemente gäller 
följande: Kommunstyrelsens uppgift är att på kommunfullmäktiges uppdrag planera, leda, 
samordna och följa upp hela den av kommunfullmäktige beslutade verksamheten. 
Kommunstyrelsen ansvarar bland annat för frågor som gäller kommunens långsiktigt 
hållbara utveckling och frågor relaterade till barnkonventionen samt övergripande 
ekonomi- och personalfrågor.  

Kommunstyrelsen svarar även för kommunens näringslivsarbete, arbetsmarknadsråd, 
exploateringsbudget med markinköp och markförsäljningar samt samverkan och kontakt 
med Södertörns Miljö- och hälsoskyddsförbund, Södertörns Brandförsvarsförbund, 
Samordningsförbundet Östra Södertörn med flera. Kommunstyrelsen ansvarar även för 
Haninge som finskt förvaltningsområde samt uppföljning av Södertörns 
upphandlingsnämnd och Södertörns överförmyndarnämnd. 

Kommunstyrelsen har ett samordnande ansvar för centrala utvecklings- och tillväxtfrågor, 
såväl i fråga om den strategiska utvecklingen som i fråga om konkret genomförande av 
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samhällsbyggandet i form av exploateringsprojekt för bostäder, infrastruktur, 
verksamhetsområden, företagsetableringar med mera.  

Välfärdens utmaningar möter Haninge genom att våga tänka nytt och långsiktigt så att våra 
gemensamma resurser används där de får bästa möjliga effekt. Haninge kommer på ett 
tydligt sätt fortsätta arbetet med att motverka alla former av välfärdsbrottslighet. 
Kommunen ska aktivt motverka uppkomsten av så kallade parallellsamhällen. 

Människors möjlighet till arbete och egen försörjning är grunden för Haninges utveckling 
och välfärd. Arbetslöshet inskränker individens frihet samt är ett slöseri med både 
människors potential och samhällets resurser. Att inte uppleva sig inkluderas i det sociala 
sammanhang som exempelvis ett arbete eller deltagande i utbildning innebär kan ha negativ 
inverkan på människors psykiska hälsa.  

Kommunen ska verka för att fler ska ta sig snabbare till egen försörjning och mer behöver 
göras för att stötta personer som riskerar att hamna i långvarigt ekonomiskt bistånd. Detta 
behöver ske dels genom egna kommunala insatser men också genom nära samverkan med 
arbetsförmedlingen och näringslivet. Kommunen skall samtidigt beakta och planera för att 
kunna lösa sina egna framtida rekryteringsutmaningar. 

För att säkra välfärdens finansiering är tillskapandet av fler arbetstillfällen av största vikt. 
Kommunen ska erbjuda goda förutsättningar för både små och stora företag som idag 
verkar i kommunen eller som i framtiden önskar etablera sig här. Det handlar om att 
stimulera tillväxten av fler arbetstillfällen och det sker genom nära och god samverkan med 
det lokala näringslivet. 

Haninge är en expansiv inflyttningskommun där allt fler människor väljer att bosätta sig, 
men här ska man också vilja och kunna bo kvar oavsett skede i livet. Bostadsbyggandet är 
centralt och de bostäder som byggs ska bestå av olika upplåtelseformer, olika storlekar 
utifrån det enskilda hushållets behov och ekonomiska förutsättningar. Ett aktivt planarbete 
som förstärker arbetet med det vi kallar för livet mellan husen, vilket bland annat innebär 
att identifiera ytor för rekreation och sociala mötesplatser människor emellan är en viktig 
folkhälsoaspekt i kommunens utvecklingsarbete.  

Haninge ska fortsatt ha ett fokus på tillgänglighet när kommunen växer och utvecklas för 
att möta individens olika behov och förutsättningar. Haninge ska ha fortsatt höga 
ambitioner i såväl arbetet med barnkonventionen som det minoritetspolitiska arbetet. 

Människors behov av eget boende förutsätter i stor utsträckning egenförsörjning i form av 
förvärvsarbete. Till målet om bostadsbyggande i kommunen är arbetsplatskvoten ett mått 
att följa för att understryka vikten av ett fortsatt aktivt näringslivsarbete. 

Haninge ska växa och utvecklas hållbart och balanserat med beaktande av kommundelarnas 
olika förutsättningar och behov. I Jordbro pågår arbete med nya bostäder, ett nytt centrum, 
en ny högstadieskola och ett allaktivitetshus intill pendeltågsstationen. I Västerhaninges 
centrala delar pågår ett utvecklingsarbete för att kunna möjliggöra nya bostäder, ett nytt 
centrum samt en simhall samtidigt som vi ska värna kulturmiljön i området.  

Arbetet med Haninges stadsutvecklingsplan fortskrider och tar sikte på att utveckla stad i 
Handen, Vega och Brandbergen. Arbetet med att utveckla Torvalla till en integrerad del av 
den regionala stadskärnan fortsätter med fokus på bostäder och ytor för idrott, kultur och 

Driftbudget för Kommunstyrelsen 
Ekonomisk ram 2023: 314 000 tkr Förändring från 2022: 36 600 tkr 
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evenemang. Samtidigt behöver kommunen i sin planprocess beakta de demografiska 
utmaningar som enskilda delar av kommunen står inför. 

Det är fortsatt viktigt att bibehålla kommunens höga ambitioner inom det klimat- och 
miljöpolitiska området när Haninge växer, Haninges klimat- och miljöpolitiska program ska 
därför aktualitetsprövas.  

Arbetet med att framtidssäkra organisationen ska fortgå med ett koncernövergripande 
perspektiv. Vi ser ett stort antal digitala lösningar för diverse samhällsfunktioner utvecklas 
och/eller förstärkts. Den sammanlagda digitala kompetensen i samhället har ökat, likaså 
behoven och förväntningarna. Verksamhetsnyttan åstadkoms mer långsiktigt när 
kommunens utvecklingsarbete tar sin utgångspunkt i invånarnas och användarnas behov.  
Därutöver behöver kommunen ta ytterligare steg vad gäller digitalisering på sådant sätt att 
olika aktiviteter lösgör resurser som möjliggör strategiska val i det fortsatta 
utvecklingsarbetet.  

I arbetet med att hitta synergieffekter behöver kommunstyrelsen ännu tydligare vara den 
samlande organisationen, likt arbetet med trygghetssatsningarna. 

 

Särskilt budgeterade medel i kommunstyrelsen 
Trygghetssatsning 
Inom kommunstyrelsens budgetram avsätts 18,0 mnkr för att fortsätta den 
trygghetssatsning som startade 2018. Medlen har avsett åtgärder som 
avhopparverksamhet, kameror samt andra trygghetsåtgärder som identifierats av 
trygghetskommissionen. Trygghetssatsningen har utökats med 2,9 mnkr för 2023 så 
att förebyggandeteamet kan förstärkas med ytterligare kompetens i form av 
uppsökande socialsekreterare.  

Södertörns överförmyndarnämnd 
Överförmyndarnämndens verksamhet finansieras av Nynäshamn, Tyresö, Huddinge, 
Botkyrka, Salem och Haninge och ska alltid visa ett nollresultat. Eventuella 
underskott eller överskott hanteras i respektive kommun. För att likställa Haninge 
med övriga fem kommuner finns anslaget för överförmyndaren inom 
kommunstyrelsens budget. Nämnden ingår i Haninge kommuns nämndorganisation. 

Budget avser Haninges andel av kostnaderna och är 7,6 mnkr år 2023. Nämndens 
totala omslutning 2023 är 30,9 mnkr. 

Södertörns upphandlingsnämnd 
Upphandlingsverksamheten ingår i en gemensam nämnd, Södertörns 
upphandlingsnämnd, med Nynäshamns kommun. Nämnden ingår i Haninge 
kommuns nämndsorganisation. Genom en väl hanterad upphandlingsverksamhet 
kan kommunens resurser användas mer effektivt samtidigt som det skapar möjlighet 
till nytänkande och innovationer. Vid upphandling av tjänster ska kommunen ställa 
krav på entreprenörer vad gäller anställningsvillkor och arbetsmiljö för anställda så 
långt detta är lagligt möjligt. 

Andra prioriterade områden är klimat, miljö, energi, transporter och folkhälsa. Höga 
och tydliga miljökrav ska ställas vid upphandlingar. Klimataspekten och kvaliteten är 
viktiga aspekter vid upphandlingar, oavsett vilken vara eller tjänst det gäller. 

Budget avser Haninges del och är 12,1 mnkr för 2022. Finansieringen sker genom att 
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en fördelning av kostnaderna till nämnderna. Nämndens totala omslutning 2022 är 
29,1 mnkr. Det exakta beloppet för 2022 har ännu inte fastställts. 

Samordningsförbundet Östra Södertörn 
Samordningsförbundet Östra Södertörn är ett samverkansorgan mellan Haninge 
kommun, Tyresö kommun, Nynäshamns kommun, Region Stockholm, 
Försäkringskassan och Arbetsförmedlingen inom rehabiliteringsområdet. 

Försäkringskassans och Arbetsförmedlingens andel av förbundets samlade medel är 
50 procent. Region Stockholm bidrar med 25 procent och kommunerna med 
resterande 25 procent.  

Haninges del i finansieringen av förbundet 2022 är 2,2 mnkr. Det exakta beloppet för 
2023 har ännu inte fastställts. 

Södertörns Miljö- och hälsoskyddsförbund 
Södertörns miljö- och hälsoskyddsförbund är ett kommunalförbund där förutom 
Haninge ingår Nynäshamn och Tyresö. 

Haninges del av den totala avgiften till förbundet för 2022 är 7,8 mnkr. Det exakta 
beloppet för 2023 har ännu inte fastställts. 

Södertörns Brandförsvarsförbund 
Södertörns Brandförsvarsförbund är ett kommunalförbund med totalt tio 
kommuner. Medlemskommunerna är Haninge, Nacka, Tyresö, Huddinge, 
Nynäshamn, Botkyrka, Salem, Ekerö, Södertälje och Nykvarn. 

Haninges andel är 16,7 procent och medlemsavgiften för 2022 beräknas till 61,1 
mnkr. Det exakta beloppet för 2023 har ännu inte fastställts. 

 

Medel för 2023 års verksamhet finns avsatta i både kommunstyrelsens och 
kommunfullmäktiges reserv. Kommunfullmäktiges reserv avdelas för att täcka fullmäktiges 
beredningar samt oförutsedda kostnader såsom volymökningar inom grund- och 
förskolenämnden, gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden, socialnämnden, 
äldrenämnden och stadsbyggnadsnämnden.  

Kommunstyrelsen reserv avdelas för ökade kapital- och lokalkostnader samt oförutsedda 
prisökningar under verksamhetsår 2023. Kommunstyrelsen får i uppdrag att under 
verksamhetsåret vid behov fördela medel till respektive nämnd. 

 
Exploateringsbudget 
Haninge kommun präglas av framåtanda och stark tillväxt. För att klara tillväxten på ett 
ekonomiskt hållbart sätt ska exploateringsverksamheten styras så att intäkterna överstiger 

Kommunfullmäktiges reserv 
Ekonomisk ram 2023: 15 000 tkr Förändring från 2022: 0 tkr 

Kommunstyrelsens reserv  

Ekonomisk ram 2023: 55 000 tkr Förändring från 2022: 55 000 tkr 
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kostnaderna. Kommunens försäljning av mark hålls samman av kommunstyrelsen och ska 
samordnas med kommunens detaljplanearbete och investeringsplanering i nya områden. 
Kommunens exploateringsbudget fastställs av kommunstyrelsen. 

 
Uppdrag till kommunstyrelsen 
Kommunfullmäktige ger kommunstyrelsen följande uppdrag: 

 att utreda kommunens framtida behov av externa samarbeten tex WHO-
äldrevänliga städer, Gröna städer och svenska stadskärnor. 

 att identifiera eventuella behov för bestämmande av kvalitetsaspekter gällande 
ersättning till leverantörer av tjänster.  
 

4.2 Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
Nämnden ska främja ett gott näringslivsklimat, minskad arbetslöshet och ökad 
sysselsättning. Nämnden ska också ge uppmärksamhet till frågor rörande högre utbildning 
samt främjande av näringslivet och besöksnäringen och dess utveckling. Näringslivs- och 
arbetsmarknadsstrategin utgör viktiga utgångspunkter för nämndens arbete. 

 
Nämnden ska arbeta för att motverka arbetslöshet, särskilt gentemot gruppen unga samt 
människor som riskerar att under långa perioder stå utanför arbetsmarknaden. 
Arbetsmarknadspolitiken är i grunden ett statligt ansvar, men kommunen bör med olika 
insatser och stöd komplettera det arbetet för att minska risken för att personer fastnar i 
långvarigt behov av ekonomiskt bistånd.  

Kommunen ska genom att utvidga jobbspår stärka deras möjligheter till etablering på 
arbetsmarknaden. Detta ska ske i samverkan med arbetsförmedlingen och det lokala 
näringslivet samt kommunens egna verksamheter i syfte att säkra kompetensförsörjningen. 
I samverkan med näringsliv och civilsamhälle ska fler unga erbjudas feriepraktik.  

Nya företagsetableringar och utveckling av det lokala näringslivet ökar antalet 
arbetstillfällen. Företagslotsen ska fortsatt bidra till att öka servicen till det lokala 
näringslivet.  

Nämnden ska möjliggöra för uppsökande verksamhet till företag i Haninge i syfte att stärka 
förutsättningarna för en fortsatt utveckling av det lokala näringslivet och tillskapandet av 
nya jobb. Ett väsentligt verktyg för nämndens uppföljning är den nya indikatorn under mål 
två, gällande arbetsplatskvoten.  

  

Driftbudget för näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
Ekonomisk ram 2023: 16 000 tkr Förändring från 2022: -4 000 tkr 
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4.3 Grund- och förskolenämnden 
Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och reglemente gäller följande 
för grund- och förskolenämnden. Skolformer i Haninge kommun upp till och med årskurs 
9 är organiserade under grund- och förskolenämnden: förskoleverksamhet, förskoleklass, 
grundskola, grundsärskola och fritidshemsverksamhet. 

 
Bildning och kunskap är de verktyg med vilka individen kan förverkliga sig själv och forma 
sitt eget liv. Covid-19-pandemin har inneburit stora påfrestningar och tvingat 
verksamheterna att tänka nytt. En framtidsäkrad skola kräver hög grad av flexibilitet och 
nya arbetssätt. Skolans övergripande mål nås genom ett systematiskt arbete med 
digitalisering och innovation för högre kvalitet i undervisning. Digitalisering är ett viktigt 
sätt att möjliggöra för ett effektivare resursnyttjande i skolans verksamhet. De delar av 
verksamheten som kan gynnas av digitaliseringen ska ges utrymme att utveckla detta, 
medan andra delar rustas i mer traditionell anda. Kommunen ska fortsatt arbeta strategiskt 
och långsiktigt för att vara en attraktiv arbetsgivare som kan rekrytera och behålla befintliga 
medarbetare. 

Kompetenta pedagoger och lärare samt en modern och innovativ pedagogik med individen 
i fokus är avgörande för undervisningens kvalitet och dess resultat. Rörelse och fysisk 
aktivitet under skoldagen ska främjas för att förbättra elevernas inlärningsförmåga och 
koncentration. Haninges förskolor ska erbjuda en god omsorg och pedagogik i syfte att ge 
Haninges yngsta en trygg och god start i livet. Haninges grundskolor ska sträva efter att alla 
elever når gymnasiebehörighet och gymnasiebehörighet. Därför ska resurserna fördelas så 
att de kommer eleverna till nytta där det bäst behövs. Viktigt är att stötta de elever som har 
särskilda utmaningar, för att på så sätt ge dem goda förutsättningar att tillgodogöra sig 
kunskaper och fullständiga betyg. 

I Haninges skolor ska ett aktivt värdegrundsarbete bedrivas i syfte att skapa en god 
skolmiljö där alla elever ska känna sig trygga, respekterade och uppleva studiero. 
Nolltolerans mot kränkande behandling och mobbing ska råda, varför incidenter 
omedelbart ska rapporteras och följas upp. I Haninges skolor ska barnens hälsa sättas i det 
främsta rummet. Jämställdhets- och trygghetsarbetet ska utvecklas kontinuerligt, ett arbete 
som även kan inkludera ett nära samarbete med eleverna själva. På varje skola ska det 
finnas god kunskap om hedersproblematik och ett aktivt arbete däremot ska också 
bedrivas. Elever i behov av särskilt stöd ska tidigt identifieras och erbjudas rätt resurser. 

Ramen redovisas exklusive den reserv som lagts hos kommunfullmäktige för att täcka icke 
prognostiserade volymrisker i pengsystemet samt strukturbidrag för nyanlända.  

Av ramen utgör 2 123,9 mnkr medel inom pengsystemet, inklusive statsbidrag för maxtaxa. 
Här ingår även ett strukturbidrag för nyanlända elever, som är volymbaserat för 2023 med 
300 elever á 83 725 kronor per elev och år. Resterande medel om 286,1 mnkr avser 
anslagsfinansierad verksamhet och ska bland annat finansiera central stödavdelning, 
grundsärskola, skolskjuts samt central administration. I den anslagsfinansierade 
budgetramen ingår även 15,8 mnkr för att främja arbetet med en likvärdig skola. 
 

 

Driftbudget för grund- och förskolenämnden 
Ekonomisk ram 2023: 2 410 000 tkr Förändring från 2022: 185 000 tkr 
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4.4 Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och reglemente gäller följande 
för gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden. I Haninge kommun är följande skolformer 
organiserade under gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden: gymnasieskola, kommunal 
vuxenutbildning inklusive svenskundervisning för invandrare, yrkeshögskoleutbildning, 
särskild utbildning för vuxna och gymnasiesärskola. Vidare har nämnden huvudansvaret för 
kommunens aktivitetsansvar även arbetsmarknadsstrategin är en utgångspunkt för 
nämndens arbete. 

 
Utbildning och bildning är nyckeln till framtidens jobb och till människors frihet att forma 
sina egna liv. Haninge ska fortsätta sitt arbete med att möta dessa behov och möjliggöra ett 
livslångt lärande. Covid-19-pandemin har utmanat hela Haninges utbildningsorganisation.  

Genom att bedriva utbildning på distans under långa perioder har verksamheten uppvisat 
styrka och förmåga till god samverkan inom många områden. Skickliga lärare i kombination 
med en utvecklad digital infrastruktur är en framgångsfaktor för att möta framtidens 
utmaningar inom gymnasie- och vuxenutbildningen. 

Gymnasieexamen har en avgörande inverkan på en ung persons möjligheter att etablera sig 
på arbetsmarknaden. Haninge ska erbjuda gymnasieutbildningar av hög kvalitet, såväl 
teoretiska som praktiska program. Idrottsakademier ska fortsätta möjliggöra att elever kan 
kombinera sina studier med elitidrott. Fortsatta satsningar på ökad rörelse för samtliga 
elever ska bidra till förbättrade studieresultat och hälsa. 

Fler elever ska lämna gymnasieskolan med fullständiga betyg inom tre år. 
Introduktionsprogrammen ska ge de kunskaper som krävs för att varje elev ska ha en 
möjlighet att läsa vidare på gymnasiet eller kunna välja andra utbildningsvägar. Utbildning 
är avgörande för en fungerande integrationspolitik. 

Arbetslöshet bidrar till en ökad efterfrågan på vuxenutbildning. Kommunen ska bredda 
och utöka vuxenutbildningen i syfte att möta invånarnas behov av omställning till nytt 
arbete. Att omsätta arbetsmarknadsstrategin kommer att vara en viktig del för att vi 
tillsammans ska kunna se till att fler har en sysselsättning. I detta arbete är det fortsatt 
viktigt att erbjuda bristyrkesutbildningar. 

På varje skola ska det finnas god kunskap om hedersproblematik och genom aktiva insatser 
ska detta motverkas. En trygg och jämlik skola skapar förutsättningar för det livslånga 
lärandet. 

 

  

Driftbudget för gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
Ekonomisk ram 2023: 530 000 tkr Förändring från 2022: 14 000 tkr 
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4.5 Idrotts- och fritidsnämnden 
Nämnden ska bedriva och främja idrotts- och friluftslivet, folkhälsoarbetet samt en 
meningsfull fritid för unga i kommunen. Nämnden ansvarar för idrotts- och friluftsmiljöer 
innefattande anläggningar såsom sporthallar, idrottsplatser, simhall och utomhusbassäng 
samt spontanidrottsytor, badplatser och motionsspår. Nämnden ansvarar även för 
verksamheten vid simhallen och utomhusbassängen. 

 
Haninge är en välkommande kommun där varje individ ska ha möjlighet att utvecklas till 
den man vill vara. Haninge ska ha ett brett och varierat utbud av idrott- och 
fritidsaktiviteter, som grundas på jämställdhet och tillgänglighet. Förutsättningar för att låta 
människor med olika bakgrund och olika förutsättningar mötas och gemensamt uppleva 
saker tillsammans stärker gemenskapen och går i linje med ambitionen att vara ett Haninge 
som håller ihop. 

Våra idrottsytor och lokaler ska vara inkluderande och tillgängliga. Idrotts- och 
fritidsnämnden arbetar för att utveckla en attraktiv, modern och öppen 
ungdomsverksamhet för att möta ett mer jämställt deltagande bland kommunens unga. 
Delaktighet, mångfald och tillgänglighet är viktiga perspektiv för att i god dialog kunna 
utveckla mer verksamhet för fler. 

Ökad fysisk aktivitet ska uppmuntras då det stärker folkhälsan. Forskning visar att elever 
som idrottar generellt presterar bättre i skolan. Den ideella idrottsrörelsen stärker 
sammanhållningen i samhället och ska värnas. Där erbjuds gemenskap, integration, en 
möjlighet till att utveckla tolerans för olikheter samt inte minst personlig utveckling.  

Det är viktigt att kommunen tillsammans med föreningsliv och andra aktörer skapar 
förutsättningar för att uppmuntra fler individer att leva ett fysiskt aktivt liv och tillsammans 
möta människors varierande behov. Inom detta område är kommunens verksamheter 
många gånger ett komplement till civilsamhället. 

 

  

Driftbudget för idrott- och fritidsnämnden 
Ekonomisk ram 2023: 170 000 tkr Förändring från 2022: 8 900 tkr 
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4.6 Kultur- och demokratinämnden 
Nämnden ska bedriva och främja kulturverksamhet, samverka med föreningsliv samt följa 
och främja demokratiutvecklingen i Haninge. Nämnden ansvarar för bibliotek, kulturskola, 
kulturverksamhet, konsthall, konstutställningar och offentlig konst samt verksamhet inom 
kulturmiljöområdet. I nämndens ansvar ingår även lokalbokning samt stöd och 
föreningsbidrag till studieförbund och föreningar inom kulturområdet. 

 
Kultur och bildning är grundläggande för människors självförverkligande och delaktighet i 
samhället. Genom kulturupplevelser och bildning ökar individens frihet och den 
demokratiska grunden i samhället stärks. En viktig utgångspunkt är att Haninges kultur- 
och fritidsliv ska vara jämställt och tillgängligt för alla.  

Inkludering och samverkan med civilsamhället behövs och ska prioriteras för att skapa ett 
levande kulturliv med en mångfald som kommer alla kommuninvånare till del oavsett 
individens bakgrund eller förutsättningar i övrigt,  

Biblioteken ska fortsatt verka för demokratiutveckling och vara tillgängliga mötesplatser för 
människor i alla åldrar i kommunen. Bibilitokens roll i att stimulera läsning och främja 
intresset för bildning ska vara fortsatt stark. I den digitala tid vi lever i, ska biblioteken 
aktivt arbeta med att utöka digitaliseringen men i kölvattnet av det även verka för att öka 
medvetenheten och kunskapen hos människor att vara källkritiska.  

Kulturskolan ska utvecklas med fokus på hög kvalitet, lyhördhet och inkludering som ska 
främja barn och ungas delaktighet. Med detta rustar vi oss inför att kunna möta såväl 
dagens som framtidens önskemål och behov. Konstens närvaro ska vara hög och syfta till 
att i våra offentliga rum stimulera till samtal och lek, samt bidra till trivsamma miljöer. 

Nämnden fortsätter aktivt arbetet med att komplettera, stödja och underlätta för 
kommunens föreningar och stimulera till verksamhet, exempelvis genom digitala lösningar. 

Driftbudget för kultur- och demokratinämnden 
Ekonomisk ram 2023: 92 000 tkr Förändring från 2022: 5 000 tkr 
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4.7 Socialnämnden 
Utöver vad som stadgas i kommunallag och speciallagstiftning gäller följande för 
socialnämnden enligt reglementet. Socialnämnden ansvarar för individ- och familjeomsorg, 
d.v.s. ekonomiskt bistånd, stöd till enskilda samt barn och familjer. Detta omfattar även 
vård av unga och personer med missbruk enligt socialtjänstlagen och tvångslagarna LVU 
och LVM. Socialnämnden ansvarar för stöd och service till personer med 
funktionsnedsättning. Socialnämnden ansvarar även för familjerättsfrågor, 
arbetsmarknadsfrågor samt frågor som rör flyktingmottagande. Socialnämnden lämnar 
även visst bidrag till föreningar. 

 
I en föränderlig omvärld måste socialnämnden på ett flexibelt och pragmatiskt sätt se 
möjligheter genom att utveckla och effektivisera verksamheten. Detta görs bland annat 
genom digitalisering samt genom att noggrant tillse att använda resurserna där de får bästa 
möjliga effekt. Fortsatta satsningar och prioriteringar görs för att hjälpa människor ut i egen 
försörjning. Särskilt fokus på unga men även målgruppen kvinnor som har svag 
konkurrenskraft på arbetsmarknaden. Kvinnors ökade förutsättningar till egenförsörjning 
skapar trygghet men även frihet att kunna leva det liv som hon själv önskar leva. 

Kvaliteten i välfärden ska vara hög oavsett utförare. Genom att organisera resurser, 
samverka, öka kunskap och medvetenhet ska socialnämnden fortsätta motverka fusk och 
oegentligheter inom våra välfärdssystem. 

Genom socialtjänstens, föreningslivets och samhällets gemensamma insatser ökar 
tryggheten och möjliggör en varaktig förändring. Föreningar i Haninge som genom sin 
verksamhet och sitt engagemang kompletterar socialnämndens uppdrag ska på olika sätt 
uppmuntras i sin gärning. Vuxennärvaro i det offentliga rummet är en viktig 
trygghetsskapande åtgärd, där föreningsdriven nattvandring är en viktig del. Förebyggande 
arbete i samverkan med skola, privata aktörer och andra myndigheter ska utvecklas.  

Kommunens arbete mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld är fortsatt centralt. 
Personal inom relevanta yrkesgrupper vidareutbildas och rustas inför dessa 
samhällsproblem.   

Ett tryggt eget boende är en social rättighet, social utsatthet ska motverkas med tidiga och 
förebyggande insatser. En viktig del av socialtjänstens uppdrag är att ge stöd till föräldrar 
och familjer där barn och ungas situation är i fokus. 

  

Driftbudget för socialnämnden 
Ekonomisk ram 2023: 1 130 000 tkr Förändring från 2022: 60 000 tkr 
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4.8 Stadsbyggnadsnämnden 
Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och reglemente gäller följande 
för stadsbyggnadsnämnden. Stadsbyggnadsnämnden ansvarar för myndighetsutövning 
inom områdena detaljplaneläggning, bygglov, byggsamråd samt mätning och 
kartframställning. Nämnden är också kommunens myndighet i trafikfrågor och huvudman 
för kommunens gator, parker samt vatten och avlopp. Stadsbyggnadsnämnden har även 
det samlade ansvaret för arkitekturen i kommunen. 

 
Haninge har en unik identitet med en variation av skärgård, levande landsbygd och en 
expanderande tätort. Kommunen befinner sig i en stark tillväxt där såväl människor som 
företag med olika bakgrund ska känna sig välkomna. 

I Haninges utvecklingsresa från förort till stad ska stadsbyggnadsprocessen beakta värdena 
av ekologisk och social hållbarhet. Det är genom noggrann och nyfiken samhällsplanering 
som vi klarar balansgången mellan hållbarhet och tillväxt. Lösningar som beaktar både 
biologisk mångfald och ekosystemtjänster ska ses som nycklar snarare än hinder i Haninges 
utveckling. 

Kommunens kulturhistoriska platser är en viktig påminnelse om den utvecklingsresa som 
alltjämt fortsätter. De offentliga miljöerna och parkerna ska vara inbjudande, levande, 
trygga och trivsamma samt präglas av god skötsel. För kommunens yngre invånare är det 
viktigt att vi fortsätter utvecklingen av våra lekplatser, en viktig del i att kunna leva det goda 
livet i Haninge. 

Haninge har i översiktsplanen identifierat värdet av att fortsätta bostadsutvecklingen i 
anslutning till våra pendeltågsstationer och inte minst att fortsätta utvecklingen av den 
regionala stadskärnan men är också tillåtande till bostäder utanför detaljplanelagt område. 
För att åstadkomma detta krävs en effektiv och genomtänkt planprocess med tydliga 
prioriteringar. Samtidigt ska utvecklingen komma hela kommunen till del och jämställdhets, 
jämlikhets- och trygghetsperspektivet ska ses som en naturlig del i samhällsplaneringen.  

Haninge ska fortsätta sitt arbete med säkra gång- och cykelstråk samt arbeta för en 
utbyggnad av kollektivtrafik i våra olika kommundelar. 

Digitaliseringen i samhället har drivit fram behov och önskemål från befolkningen och 
näringslivet om ökad tillgänglighet. Digitaliseringen ska understödja arbetet för ett mer 
hållbart, jämställt och tillväxtorienterat samhällsbyggande.  

Driftbudget för stadsbyggnadsnämnden 
Ekonomisk ram 2023: 211 000 tkr Förändring från 2022: 26 000 tkr 
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4.9 Äldrenämnden 
Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och reglemente gäller följande 
för äldrenämnden. Äldrenämnden ansvarar för kommunalt finansierad vård och omsorg till 
personer över 65 år vad gäller hemtjänst, dagverksamhet, korttidsboende/växelvård och 
särskilt boende. Äldrenämnden ansvarar för samordningen av tillgänglighetsanpassnings-
arbetet i kommunen. Äldrenämnden ska tillsammans med andra nämnder och styrelser 
verka för att de äldre har tillgång till ändamålsenliga bostäder. 

 
Haninges äldreomsorg ska bidra till en trygg och hälsosam ålderdom där den äldre ska 
erbjudas en omsorg med hög kvalitet. Äldreomsorgen ska möta efterfrågan av såväl 
hemtjänst som platser på särskilda boenden. I denna process ska kommunen möta upp 
både kvantitativt som kvalitativt. Med en väl utbyggd äldreomsorg tillhandahållen av både 
kommunala och privata aktörer, erbjuds såväl en variation som en valfrihet i utbudet till de 
äldre. 

Medarbetarna inom omsorgen är verksamhetens främsta resurs och ska ha fler möjligheter 
att öka sin kompetens. Vidareutbildningar ska erbjudas till de som önskar ta sig vidare i 
karriären och specialistutbildningar inom exempelvis demensvård ska vara tillgängliga.   

Kommunens förebyggande arbete är väl utvecklat och är en viktig del av vår äldreomsorg. 
Det ger de äldre möjlighet att kunna leva ett liv i självständighet och behovet av 
vårdinsatser kan ibland skjutas upp ännu en tid, vilket är till gagn för individen och 
välfärden. Civilsamhället utgör en stor del av detta arbete, där träffpunkter och 
pensionärsföreningars aktiviteter främjar en social tillvaro och skydd mot isolering och 
ofrivillig ensamhet. En god samverkan med dessa aktörer ska fortsätta att främjas.  

Digitaliseringens och välfärdsteknikens framsteg ska tillvaratas där det gör nytta, både för 
en mer effektiv äldreomsorg och för att frigöra personalens kompetens och ge dem mer tid 
till de äldre. Innovation, automatisering och robotisering ska bidra till höjd kvalitet. 
Äldreomsorgens lokaler ska ses över för ett mer effektivt nyttjande. 

Erfarenheterna av arbetet under Covid-19 pandemin ska fortsatt tas omhand i utvecklingen 
av den äldreomsorg som kommunen långsiktigt ska bedriva. 

4.10 Kommunala bolag: Tornberget AB och Haninge Bostäder AB 
Haninge kommun har två helägda bolag. Haninge Bostäder AB är kommunens 
bostadsbolag, som äger och förvaltar det kommunägda bostadsbeståndet. Tornberget AB 
äger och förvaltar kommunens verksamhetslokaler för skolor, fritidsverksamhet, 
äldreomsorg med mera.  

Kommunfullmäktiges grundläggande uppdrag till bolagen ges i form av bolagsordningar 
och ägardirektiv. Bolagen ska i sin verksamhet bidra till den samlade måluppfyllelsen 
genom att arbeta för att nå kommunfullmäktiges mål samt följa program, planer och 
principbeslut. 

Driftbudget 
Kommunfullmäktige avdelar inga särskilda driftmedel till bolagen. Kostnader täcks av 
bolagens intäkter. 

Driftbudget för äldrenämnden 
Ekonomisk ram 2023: 867 000 tkr Förändring från 2022: 5 000 tkr 
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5. Investeringsbudget för 2023 och plan för 2024–2026  
Kommunen står inför en omfattande investeringsperiod. Inom den närmaste 10-
årsperioden finns behov av investeringar på över 10 miljarder kronor. Kommunens ökade 
investeringsbehov består huvudsakligen av investeringar i nya skolor och förskolor men 
också av reinvesteringar. 
 
Investeringar självfinansieras delvis genom uppnådda resultatöverskott och delvis genom 
upplåning. Ökad upplåning leder till ökade räntekostnader och ett minskat finansiellt 
utrymme för kommunens verksamheter. Med ett driftöverskott på 164 mnkr (2,7% av 
skatter och generella stadsbidrag) och likvida medel från avskrivningar på totalt cirka 295 
miljoner kronor (kommunen och Tornberget tillsammans) kan koncernen självfinansiera 
investeringar om motsvarande 459 miljoner kronor för 2023.  
 
Investeringsvolymen i 2023 års budget uppgår till 692 mnkr, men statistik ifrån tidigare år 
visar att andelen faktiskt utförda investeringar jämfört med den årliga budgeten sällan når 
50 % av budgeterat belopp. Kommunens självfinansieringsgrad kan därför blir 100% om 
investeringsvolymen uppgår till 459 mnkr. 
 
Att investeringar som beslutats inte genomförs enligt plan kan bero på flera olika faktorer. 
Bland annat att tidsplanen för större investeringar blir förskjuten på grund av tillstånd eller 
antagande av ny detaljplan. Även lokalbehovet kan förändrats sedan investeringsbeslutet 
togs eller att kommunen ser ett investeringsbehov men förhandlar med externa aktörer om 
investeringen och driften av ett objekt.  
 
Att beloppet av beslutade, ej genomförda investeringar uppgår till 1 464 mnkr påvisar dock 
behovet av att kontinuerligt granska och överväga behovet av inte bara framtida 
investeringar utan även redan beslutade poster som av någon anledning inte ännu har 
genomförts.  
 
För att skapa balans i kommunens ekonomi krävs ett långsiktigt arbete för att förbättra 
relationen mellan investeringskostnader och kommunens driftresultat.  
 
I föreliggande förslag finns investeringar där det pågår diskussioner med extern part om att 
bygga och driva verksamhet. Eftersom det ännu inte finns några avtal klara, finns dessa 
objekt markerade i investeringsbudgeten per nämnd med en * (asterix) och TB och ingår i 
de summerade beloppen. Detta beror på att om kommunen inte avtalar med någon annan 
att bygga och driva verksamheten så kommer kommunen, via Tornberget, att bygga 
lokalerna och kommunen att driva dem.  
 
I de fall det redan finns avtal med extern aktör för framtida investeringar finns inte objektet 
med i kommunens framtida investeringsbudget, eller med som ”Tidigare investeringsbeslut 
hävs” om objektet behöver tas bort ur listan över tidigare beslutade men ej genomföra 
investeringar. 
 
Planerna för utökat behov av lokaler baseras främst på kommunens befolkningsprognos. 
Skulle den förändras så kan också lokalbehovet komma att förändras. Kommunens helägda 
bolag Tornberget äger och förvaltar de flesta av kommunens verksamhetslokaler. Detta 
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innebär att investeringar som kommunfullmäktige eller kommunstyrelsen beslutar ska göras 
i egen regi, kommer att genomföras av Tornberget som då också finansierar investeringen 
och debiterar investeringskostnaden som en del av lokalhyran. 
 
För att lokaler över tid ska kunna möta förändrade volymbehov och alternativa 
användningsområden krävs att byggnader uppförs med beaktande av en långsiktigt flexibel 
användning. Ytterligare ett fokusområde är att snabba upp hela investeringsprocessen, 
minska investeringskostnaderna och kostnaderna för framtida lokalanpassningar. Ett sätt är 
Haninge kommuns konceptförskolor som ger en kommunal byggstandard. Fler koncept av 
kommunala verksamhetslokaler går att utveckla. Vid en avvägning mot kommunens 
långsiktiga behov av ändamålsenliga lokaler som över tid kan nyttjas av fler än en 
verksamhet, bedöms det långsiktiga behovet väga tyngre.  
 
Investeringsprocessen i Haninge kommun har beslutats i fullmäktige. Den bygger på en 
tydlig ansvarsfördelning mellan beställande verksamhet, utförare (Tornberget) och 
lokalförsörjningsenheten. I denna process finns inte något tydligt ansvar för en långsiktig 
flexibel användning av lokalerna. Det finns ett behov av att ta fram en plan, eller standard, i 
kommunen för hur man kan säkra upp detta behov.  
 
I investeringsbudgeten för 2023 uppgår kommunens egna investeringar i nämnderna till 
179,3 mnkr. Därutöver finns lokalinvesteringar på totalt 395,9 mnkr som genomförs av 
Tornberget. Tornberget planerar att själv investera 116,5 mnkr i sina fastigheter oberoende 
av nämndernas behov. Till detta slutligen kommer kommunens VA-investeringar som 
uppgår till 356,0 mnkr, vilket innebär att den totala planerade investeringsvolymen för 
koncernen är 1 047,7 mnkr.   
 
VA-investeringar finansieras delvis genom anläggningsavgifter. Kostnaden för VA-
investeringar finansieras via VA-taxan och kommer inte att påverka det ekonomiska 
utrymmet för den skattefinansierade verksamheten. 
 
Investeringsbudget för nämnderna utformas så att vissa medel avdelas för speciellt angivna 
objekt medan resterande del ges som en investeringsram. För de speciellt angivna objekten 
kan inte nämnden omfördela medel utan kommunfullmäktiges medgivande. Inom den 
övriga investeringsramen ges nämnden möjlighet att disponera bland övriga, i äskandet 
angivna, objekt. Den slutliga investeringsbudgeten för respektive nämnd ska fastställas 
senast i oktober 2022 i samband med beslutet om Strategi och budget för 2023–2024. 
 
Kommunfullmäktige beslutar om investeringsbudgeten för 2023. Planen för 2024 till 2026 
innehåller i princip inte några objektsbundna investeringar förutom de investeringar som 
sätts igång under 2023 och som löper under flera år. Ramen för koncerns totala 
investeringar 2023 och 2024, exklusive VA-investeringar, är 691,7 mnkr respektive 833,1 
mnkr. 
 
För hela planeringsperioden 2023 till 2026 är koncernens totala investeringsvolym (exkl. 
VA) 4 625,5 mnkr varav ca 500 mnkr sker i kommunen och resterande 4 100 mnkr i 
Tornberget. 
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VA investeringarna för planeringsperioden 2023 till 2026 beräknas uppgå till 1 333 mnkr, 
vilket kommer att behövas finansieras av Va kollektivet via anslutningsavgifter och/eller 
löpande Va-taxa. 
 
 
 

 
 
  

Nämnd Prio Projektbenämning 2022 2023 
Investerings

belopp

2024 
Investerings

belopp

2025 
Investerings

belopp

2026 
Investerings

belopp

Totalt 
investerings
belopp 
(2023-2026)

KS *Exklusive TB investeringar 9 700 6 000 9 000 2 000 26 700
SBN *Exklusive VA investeringar 102 200 68 600 53 600 52 600 277 000
GFN *Exklusive TB investeringar 6 000 9 000 6 000 6 000 27 000
GVN *Exklusive TB investeringar 3 000 3 000 3 000 3 000 12 000
SN *Exklusive TB investeringar 12 000 7 000 7 000 7 000 33 000
ÄN *Exklusive TB investeringar 9 000 9 000 9 000 9 000 36 000
IFN *Exklusive TB investeringar 31 000 3 800 0 0 34 800
KDN *Exklusive TB investeringar 8 400 5 500 0 0 13 900

181 300 111 900 87 600 79 600 460 400

Redan beslutade, ej genomförda investeringar

Alla Nämnder Ifrån 2022 års Budgetbeslut 1 464 000 0 0 0 0 1 464 000

Verksamhetslokaler, investeringar av TB åt nämderna
2 000 20 000 2 000 2 000 26 000

0 0 0 0 0

290 400 302 700 505 700 200 800 1 299 600

0 0 20 000 160 000 180 000

11 000 0 0 0 11 000
0 0 0 0 0

32 500 135 000 100 000 150 000 417 500

60 000 149 000 100 000 0 309 000

116 500 116 500 116 500 116 500 466 000

Totalt 512 400 723 200 844 200 629 300 2 709 100
SBN VA investeringar (Separat kollektiv) 356 000 310 000 353 000 114 000 1 133 000

Totalt koncernen exkl. VA 693 700 835 100 931 800 708 900 4 633 500

Totalt koncernen inkl. VA 1 049 700 1 145 100 1 284 800 822 900 5 766 500

Tornberget (TB)

Stadsbyggnadsnämnden (SBN)
Grund- och förskolenämnden (GFN)
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden (GVN)

Summa

Idrotts- och fritidsnämnden (IFN)
Kultur- och demokratinämnden (KDN)

Kommunstyrelsen (KS)

Äldrenämnden (ÄN)
Socialnämnden (SN)
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5.1 Kommunstyrelsen 
 
Totalt inklusive reserven på 50 000 tkr (ej i tabellen då den förhoppningsvis inte skall 
behöva användas), tilldelas Kommunstyrelsen 77 000 tkr i investeringsbudget. 
 
Redan beslutade investeringar, ej genomförda (av TB).  
Sedan tidigare år finns två investeringar som är beslutade men ej genomförda ännu. Se bild 
nedan. 

 
 
Investeringsreserv 
Kommunstyrelsen ansvarar för lokalförsörjningen och administrerar lokalbanken med 
avställda lokaler från verksamheten. För att snabbt och effektivt anpassa lokaler för en ny 
hyresgäst samt för att ha en beredskap för oförutsedda investeringar under året avsätts 
medel till en investeringsreserv, 50 000 tkr, som kommunstyrelsen disponerar.  
 
Nya investeringar under planeringsperioden 2023–2026 
Nuvarande personal och lönesystem behöver ersättas under planeringsperioden till ett 
uppskattat investeringsbelopp på 15 000 tkr med en avskrivningstid på 10 år. 
 
Kommunstyrelsen vill även investera i ett Business Intelligence system för 4 000 tkr med 
en avskrivningstid på 5 år. BI är ett avancerat datasystem som via möjliggör avancerade 
analyser av data ifrån flera olika datakällor som via korsmatchningar och databearbetning 
kan ger tillgång till nya relevanta nyckeltal för de kommunala verksamheterna och dess 
ekonomin. 
 
Tillkommande investeringar 2023 till 2026 via Tornberget 
På kommunstyrelsens begäran skall Tornberget investera 2,0 mnkr per i år (2023–2026) till 
upprustande av de kommunalt ägda bostadsrätterna till ett totalt investeringsbelopp av 8,0 
mnkr med en avskrivningstid (uppskattad) på 20 år. 
 
Kommunstyrelsen ska prioritera investeringarna inom denna budgetram och beslut om 
fördelning ska fattas senast december 2022. 
 
 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investeringsb
elopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investeringsb
elopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investeringsb
elopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investeringsb
elopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsb
elopp

Antal 
år från 
2026 
framåt

1 Personal och lönesystem E 4 000 0 4000 0 7000 800 0 1519 15 000 2319 tkr årligen i 10 år
2 BI-system N 3 700 786 777 759 749 4 000 750 tkr årligen i 1 år
5 *TB Renovering kommunalägda 

bostadsrätter
E 2 000 100 2 000 100 2 000 100 2000 100 8 000 400 tkr årligen i 17 år

Summa 9 700 886 6 000 877 9 000 1 659 2 000 2 368 27 000 3 469 år

2022
18 000

3 *TB Gamla Folkets hus.start 2022 E 0 x 0 0 9 000 979 tkr årligen i 7 år
4 * TB Gula villan.  start 2022 E 0 x 0 0 9 000 979 tkr årligen i 7 år

Ackumulerad ökad 
kaptialkostnad        

Från 2026 Exkl. intern 
ränta

Redan Beslutade, ej genomförda 
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5.2 Grund- och förskolenämnden 
 
För inventarier och utrustning som grund- och förskolenämnden erhåller nämnden  
6 000 tkr för 2023. 

 
 

Utöver dessa investeringar finns följande investeringar i verksamhetslokaler. 
 
Redan beslutade investeringar, ej genomförda (av TB).  
Sedan 2022 och tidigare finns det beslut på totalt 1 289 000 tkr fördelat på de 15 projekt 
som är listade nedan. 
 

 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsbelopp

Ackumulerad 
ökad 

kaptialkostnad  
Från 2026 Exkl. 

intern ränta

Antal år 
från 2026 
framåt

1 Arbetsmiljö N 2000 250 2000 250 2000 250 2000 250 8 000 1000 tkr årligen i 4 år
2 Inventarier/Utrustning N 2000 250 2 000 250 2000 250 2000 250 8 000 1000 tkr årligen i 4 år
3 Lokaler och Yttre miljö N 2000 250 5 000 625 2000 250 2000 250 11 000 1375 tkr årligen i 4 år

Summa 6 000 750 9 000 1 125 6 000 750 6 000 750 27 000 3 375 4 år

Upprustning Vendelsömalmsskolan inkl kök och evakuering
Inventarier Vendelsömalmsskolan
Utökning Ribbyskolan till F-6

Redan Beslutade, ej genomförda investeringar per 2022

Ribbyskolan inventarier

Renovering av Ribbyskolan 7-9, Ribby 2

Vega skola och aktivitetshus

Ny F-6 Runstensskolan inkl utökning

Kvarnbäcksskolans kök

Dalarö skola, upprustning

Utökad grundskolekapacitet Jordbro inkl högstadium

Ny förskola Vega 4, 8 avd

Renovering förskolan Trumman i Brandbergen

Upprustning Mårtensbergs förskola

Muskö Skola och Förskola

Totalt  1 289 000 tkr

Sovaltaner förskolor
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Tillkommande investeringar 2023 till 2026 via Tornberget 
 Nedan följer objekt som planeras genomföras under planperioden. När i tiden är markerat 
med ”x”. Kommunstyrelsen har i uppdrag att arbeta med nedanstående projekt och i de fall 
det är markerat med ”Extern” skall kommunstyrelsen arbeta med att få en extern aktör att 
bygga lokalerna och en extern aktör som driver verksamheten.  
Totalt innehåller listan nedan 26 projekt till ett totalt investeringsbelopp av 1 299 600 tkr. 
 

 
 

Innan byggnation av något objekt får starta så skall kommunstyrelsen fatta ett 
igångsättningsbeslut samt vid det tillfället tilldela en genomförandebudget till objektet. 
Maximalt får kommunstyrelsen besluta om belopp inom den ram som finns i ovanstående 
sammanställning för planeringsperioden. 
 
Grund och förskolenämnden ska prioritera investeringarna inom denna budgetram och 
beslut om fördelning ska fattas senast december 2022. 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsbelopp

Tillkommande investeringar 2023-2026
N

x x

E x
N x

N
x

N x x x x
N x
N x x
E

x x x

E x x

N
x x

N
x

N x x

N x

N x

N x

N x
N x
N x
E x

E x

E x
E x
E x
E x
E x
N x x x x

Totalt 290 400 302 700 505 700 200 800 1 299 600

Tillfällig förskola i Vega 
Ny förskola Vega 4, inventarier

Ribbyskolan, 
renovering/nybyggnation av 
Ribbyskolan, renovering Ribby 1 (Hus 
Vega skola och aktivitetshus

Fsk Flygande Mattan, Brandbergen
Renovering förskolan Trombonen i 
Renovering fsk Tamburinen, 
Inventarier Fsk Långbäling
Ny och utökning av förskolan 

Sovaltaner förskolor
Upprustning fsk Duvan
Upprustning fsk Orren
Upprustning fsk Fasanen
Fsk Lärkan 

Dalarö skola, upprustning

Brandbergsskolan renovering alt 
nyproduktion

Ny förskola Vega 4, 8 avd
Ny förskola Hermanstorp, inventarier
Ny konceptförskola Hermanstorp 8 

Inventarier, Ny konceptförskola som 
ersätter Nytorps förskola

Ny konceptförskola som ersätter 
Nytorps förskola

Vega skola och aktivitetshus, 
tilläggsinvestering

Ny F-6 Runstensskolan inkl utökning
Runstensskolan inventarier
Tungelsta skola, syskonstugan
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5.3 Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
 
För objekt som gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden äskat erhålls 3 000 tkr för 2023. 
Nämnden har inga tidigare beslutade ej genomförda investeringar. 
 

 
 
Tillkommande investeringar 2023 till 2026 via Tornberget 
Under planeringsperioden planeras att Tornberget gör renoveringar och 
lokalanpassningar för GVN i nuvarande Söderbymalmsskolans lokaler under åren 
2025 och 2026 för totalt 180 000 tkr. 
 

 
 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden ska prioritera investeringarna inom denna 
budgetram och beslut om fördelning ska fattas senast december 2022. 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investeringsb
elopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investeringsb
elopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investeringsb
elopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investeringsb
elopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsb
elopp

Antal år 
från 2026 
framåt

1 Arbetsmiljö N/E 1 000 112 1000 112 1000 112 1000 112 4 000 448 tkr årligen i 6 år
2 Mindre ombyggnationer N 1 000 79 1 000 79 1 000 79 1000 79 4 000 315 tkr årligen i 11 år
3 Inventarier och utrustning N/E 1 000 145 1 000 145 1 000 145 1000 145 4 000 580 tkr årligen i 4 år

Summa 3 000 336 3 000 336 3 000 336 3 000 336 12 000 1 343 år
2022

0

Ackumulerad ökad 
kaptialkostnad           Från 

2026 Exkl. intern ränta

Redan Beslutade, ej 

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investeringsb
elopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investeringsb
elopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investeringsb
elopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investeringsb
elopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsb
elopp

Antal år 
från 2026 
framåt

Tillkommande investeringar 2023-2026
* TB Renovering/anpassning 
Söderbymalmsskolan för GVN

E
x x

* TB Inventarier till 
Renoveringen av SBM skolan E x x

Totalt 0 0 20 000 160 000 180 000

Ackumulerad ökad 
kaptialkostnad           Från 

2026 Exkl. intern ränta
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5.4 Idrotts- och fritidsnämnden 
  
För objekt som Idrott och fritidsnämnden listat erhålls 31 000 tkr i investeringsmedel för 
2023. Sedan tidigare år finns investeringsbeslut för ej genomförda investeringar på 35 000 
tkr för de objekt som är listade nedan. 

 

 
 
Vissa objekt utförs av Tornberget och finansieras ifrån Tornbergets sida med ökad hyra 
ifrån IFN vilket gör att den slutgiltiga kostnaden belastar Idrott och fritidsnämndens 
driftbudget och därmed visas i denna lista. 
 
Tillkommande investeringar 2023 till 2026 via Tornberget. 
Under planeringsperioden finns för IFN tillkommande investeringar på totalt 417 500 tkr 
enligt listan nedan. Den planerade simhallen i Västerhaninge finns med både på listan över 
tidigare beslutade ej genomförda projekt och på listan över tillkommande investeringar då 
tidigare beviljat belopp avsåg förstudie, planering och projektering, det nu tillkommande 
beloppet avser uppförande av anläggningen. (enligt uppskattning) 
 

 
 
Idrott- och fritidsnämnden ska prioritera investeringarna inom denna budgetram och beslut 
om fördelning ska fattas senast december 2022. 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investerings
belopp

Antal år 
från 2026 
framåt

1 Spontanytor N 1 000 0 1 000 0 0 0 0 0 2 000 200 tkr årligen i 8 år
2 Ospecificerade projekt RNE 2 800 0 2 800 0 0 0 0 0 5 600 560 tkr årligen i 8 år
3 Byte konstgräsplaner E 10 000 0 0 0 0 0 0 0 10 000 1 429 tkr årligen i 5 år
4 Torvalla sporthall kampsportsmattor E 1 000 0 0 0 0 0 0 0 1 000 100 tkr årligen i 8 år
5 Renovering Höglundabadet E 2 700 0 0 0 0 0 0 0 2 700 225 tkr årligen i 10 år
6 Entré friluftsspår Rudan - Kolartorp N 3 000 0 0 0 0 0 0 0 3 000 200 tkr årligen i 13 år
7 Idrottsplats för Bågskytte N 500 0 0 0 0 0 0 0 500 50 tkr årligen i 8 år
8 Konstsnöproduktion Rudan E 10 000 0 0 0 0 0 0 0 10 000 1 000 tkr årligen i 8 år

Summa 31 000 0 3 800 0 0 0 0 0 34 800 3 764 år

2022
MB2021 & 2022: Spontanytor N tkr årligen i 8 år
MB2022: * TB Upprustning Jordbro idrottshall E tkr årligen i 30 år
MB2022: *TB Ny simhall i Västerhaninge N tkr årligen i 30 år
Summa 35 000

Ökad kaptialkostnad  
Från 2026 Exkl. intern 

ränta

Redan Beslutade, ej genomförda investeringar

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investerings
belopp

Antal år 
från 2026 
framåt

Tillkommande investeringar 2023-2026
TB Tungelsta fritidsgård E x 0 tkr årligen i 30 år
MB2022: * TB Ny simhall i Västerhaninge N x x x tkr årligen i 30 år
Utbyggnad av Lilleken N x tkr årligen i 8 år
Nyproduktion *TB Idrottshall 
Vendelsömalmsskolan inkl fritidsgård och 
omklädingsrum för uteidrott N

x tkr årligen i 30 år

MB2022:*  TB Upprustning Jordbro idrottshall E x tkr årligen i 30 år
Totalt 0 32 500 135 000 100 000 150 000 417 500

Ackumulerad ökad 
kaptialkostnad       

Från 2026 Exkl. intern 



40 
 

 

5.5 Kultur- och demokratinämnden 
 
För objekt som kultur- och demokratinämnden listat nedan erhålls 8 400 tkr för 2023. 
I detta belopp ingår ospecificerade investeringar för 700 tkr. 
 
Poster märkta med TB är investeringar som bekostas och genomförs av Tornberget som i 
sin tur tar ut sina ökade kostnader av Kultur och demokratinämnden i hyra. 
 
Sedan tidigare år finns investeringsbeslut för ej genomförda investeringar på 95 000 tkr för 
de tre objekt som är listade nedan. 
 

 
 
Tillkommande investeringar 2023 till 2026 via Tornberget  
Utöver de redan beslutade investeringarna tillkommer under planeringsperioden 2023–
2026 totalt 309 000 tkr för de fyra listade objekten nedan. 
 

 
 

Kultur- och demokratinämnden ska prioritera investeringarna inom denna budgetram och 
beslut om fördelning ska fattas senast december 2022. 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investeringsb
elopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investeringsb
elopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investeringsb
elopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investeringsb
elopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsb
elopp

Antal år 
från 2026 
framåt

1 MB2022: Ospecificerade projekt RNE 700 79 700 79 1 400 158 tkr årligen i 10 år
3 MB2022: Konstnärlig utsmyckning N 5 600 70 4 800 60 10 400 0 tkr årligen i - år
4 Bibliotek: webb och system E 2 100 0 0 1 084 0 0 0 0 2 100 1 020 tkr årligen i 3 år

Summa 8 400 149 5 500 1 223 0 0 0 0 13 900 1 178 3 år

Redan beslutade, ej genomförda 
investeringar

2022

* TB Framtagande av lokalprogram samt 
om- utbyggnation av Haninge Kulturhus 

N
tkr årligen i 25 år

* TB Nytt Allaktivitetshus i Jordbro N tkr årligen i 30 år
* TB Västerhaninge Bibliotek N tkr årligen i 30 år
Totalt 95 000

Ökad kapitalkostnad           Från 2026 
Exkl. intern ränta

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investeringsb
elopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investeringsb
elopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investeringsb
elopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investeringsb
elopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsb
elopp

Antal år 
från 2026 
framåt

Tillkommande investeringar 2023-2026
* TB Framtagande av lokalprogram samt 
om- utbyggnation av Haninge Kulturhus 

N
x x tkr årligen i 25 år

*TB MB2022:Aktivitetshus Jordbro N x x tkr årligen i 30 år
*TB Västerhaninge Bibliotek N x tkr årligen i 30 år
*TB Åbygården E x tkr årligen i 25 år
Totalt 0 60 000 149 000 100 000 0 309 000

Ackumulerad ökad kaptialkostnad    
Från 2026 Exkl. intern ränta
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5.6 Socialnämnden 
 
För inventarier och övriga investeringar erhåller socialnämnden en investeringsram på  
12 000 tkr för 2023. 
Sedan tidigare år finns investeringsbeslut för ej genomförda investeringar på 45 000 tkr för 
de två objekt som är listade nedan. 
 

 
 
Tillkommande investeringar 2023 till 2026 via Tornberget  
Utöver de redan beslutade investeringarna tillkommer under planeringsperioden 2023–
2026 totalt 11 000 tkr för de två listade objekten nedan.  
 
Gruppbostaden i Tungelsta behöver en tilläggsinvestering på 10 000 och både Tornberget 
(1 000 tkr) och socialnämnden (5 000 tkr) behöver både investera i inventarier till den nya 
gruppbostaden i Tungelsta. 
 

 
 
Socialnämnden ska prioritera investeringarna inom denna budgetram och beslut om 
fördelning ska fattas senast december 2022. 
 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio oProjektbenämning Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investerings
belopp

Antal år 
från 2026 
framåt

1
Anpassning av befintliga boenden och övriga 
investeringar E

5 000 506 5 000 506 5 000 506 5 000 506 20 000 2 025 tkr årligen i 10 år

2 Digitalisering N 2 000 405 2 000 405 2 000 405 2000 405 8 000 1 620 tkr årligen i 5 år
3 Inventarier till nya gruppbostaden i Tungelsta N 5 000 0 0 506 0 0 5 000 506 tkr årligen i 10 år

Summa 12 000 911 7 000 1 418 7 000 911 7 000 911 33 000 4 151 år
Redan beslutade, ej genomförda investeringar

Redan beslutade, ej genomförda 
investeringar

2022

*TB Åby Gruppbostad ombyggnation E tkr årligen i 25 år
* TB Ny gruppbostad Tungelsta N tkr årligen i 30 år
Totalt 45 000

Ackumulerad ökad kaptialkostnad    
Från 2026 Exkl. intern ränta

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investerings
belopp

Antal år 
från 2026 
framåt

Tillkommande investeringar 2023-2026

* TB Ny gruppbostad Tungelsta N x 0 tkr årligen i 30 år
* TB Inventarier ny gruppbostad Tungelsta N x tkr årligen i 10 år
Totalt 0 11 000 0 0 0 11 000

Ackumulerad ökad kaptialkostnad    
Från 2026 Exkl. intern ränta



42 
 

 

5.7 Stadsbyggnadsnämnden 
 
Investeringsområden är vägverksamhet, parkverksamhet, trafikverksamhet och 
stadsbyggnad. Stadsbyggnadsnämnden får 102 200 tkr år 2023 och 277 000 tkr för 
planeringsperioden 2023 till 2026. Se fördelningen av investeringsmedel per 
verksamhetsområde nedan. 
 

 

 
  

Det finns inga tidigare beslutade, ej genomförda investeringsbelopp att redovisa för 
stadsnämnden. 
 
Stadsbyggnadsförvaltningen räknar alltid med ett års genomförandetid på sina investeringar 
och att 2023 års investeringar därmed först 2024 genererar kapitalkostnader på 
driftresultatet. För att 2023 år kapitalkostnader hänvisas därför läsaren till 2022 års 
budgetbeslut. I investeringsbudgeten ingår medel för cykelplanens genomförande. 
 
Tillkommande investeringar 2023 till 2026 via Tornberget 
Inga planerade investeringar i verksamhetslokaler via Tornberget är planerade. 
 
Investeringar i VA-verksamheten 
 

 
 
Totalt erhåller stadsbyggnadsnämnden 356 000 tkr 2023 för VA- investeringar enligt bilden 
ovan. Investeringsvolymen för VA-investeringar under planperioden 2023–2026 uppgår till 
1 133 000 tkr för VA kollektivet att finansiera. 
 
Enligt VA-lagen bokförs inte anläggningsavgifterna som en intäkt på investeringen, utan 
skuldförs mot VA-kollektivet och tas i anspråk i samma takt som investeringen genomförs. 
Anläggningsavgifter finansierar delvis investeringarna. 

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Verksamhetsområde Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsbe
lopp

Antal år 
från 2026 
framåt

1 BYGGLOV RNE 200 se bud 2022 200 43 200 40 200 40 800 80 tkr årligen i 5 år
2 GEOGRAFISK INFO RNE 3 000 se bud 2022 1 500 1 038 2 500 865 500 173 7 500 750 tkr årligen i 3 år
3 PARK OCH NATUR RNE 9 700 se bud 2022 8 600 677 7 600 530 8 600 600 34 500 1 386 tkr årligen i 14 år
4 TEKNIK - FORDON / VERKSTAD RNE 12 000 se bud 2022 12 000 1 864 8 000 1 243 8 000 1 243 40 000 100 tkr årligen i 6 år
5 TEKNIK - TRAFIK RNE 25 000 se bud 2022 29 000 1 208 20 000 967 20000 966 94 000 7 833 tkr årligen i 21 år
6 TEKNIK - VÄG RNE 17 300 se bud 2022 17 300 1 110 15 300 982 15 300 982 65 200 4 347 tkr årligen i 16 år
7 ÖVRIGT FÖRVALTNNGSLEDN. RNE 35 000 se bud 2022 0 1 498 0 0 0 0 35 000 3 500 tkr årligen i 23 år

Summa 102 200 0 68 600 7 437 53 600 4 626 52 600 4 003 277 000 17 996 år

2022
Summa 0

Ökad kaptialkostnad           Från 
2026 Exkl. intern ränta

Redan Beslutade, ej genomförda 

Prio Verksamhetsområde VA Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsbe
lopp

Antal år 
från 2026 
framåt

1
VA - FÖRNYELSE, 
OMBYGGNAD, VERK, NÄT 

325 000 se bud 2022 256 000 13 711 287 000 12 108 59 000 2 489 927 000 28 308 tkr årligen i 24 år

2

VA - UTBYGGNAD* * Finansieras 
med anläggningsintäkter med viss 
eftersläpning. VA-utbyggnad . 
Budgeterades tidigare inom 
exploateringsbudgeten.

31 000 se bud 2022 54 000 1 008 66 000 2 145 55 000 1 788 206 000 4 940 tkr årligen i 31 år

Summa 356 000 0 310 000 14 718 353 000 14 253 114 000 4 277 1 133 000 år

Ökad kaptialkostnad           Från 
2026 Exkl. intern ränta
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 Stadsbyggnadsnämnden ska prioritera investeringarna inom denna budgetram och beslut 
om fördelning bland objekten ska fattas senast december 2022.  
 

5.8 Äldrenämnden 
 
För de investeringsobjekt som äldrenämnden listat nedan erhålls 9 000 tkr för 2023.  
Nämnden har inga tidigare beslutade, ej genomförda investeringsbelopp. 
 

 
 
Tillkommande investeringar 2023 till 2026 via Tornberget 
Utöver de redan beslutade investeringarna tillkommer under planeringsperioden 2023–
2026 inga investeringar via Tornberget.  
 
Äldrenämnden ska prioritera investeringarna inom denna budgetram och beslut om 
fördelning ska fattas senast december 2022. 
 

5.9 Näringsliv och Arbetsmarknadsnämnden -NAN 
Nämnden har ingen investeringsbudget. 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio oProjektbenämning Typkod 2023 
Investeringsb
elopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investeringsb
elopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investeringsb
elopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investeringsb
elopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsb
elopp

Antal år 
från 2026 
framåt

1
Anpassning av befintliga boenden 
och övriga investeringar E

7 000 709 7 000 709 7 000 709 7 000 709 28 000 2 835 tkr årligen i 10 år

2 Digitalisering N 2 000 405 2 000 405 2 000 405 2000 405 8 000 1 620 tkr årligen i 5 år
Summa 9 000 1 114 9 000 1 114 9 000 1 114 9 000 1 114 36 000 år

2022
0

Ackumulerad ökad 
kaptialkostnad      
Från 2026 Exkl. 

i t ä t

Redan beslutade, ej genomförda 
investeringar
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5.10 Kommunala bolag: Tornberget AB 
 
För egna investeringar som Tornberget äskat erhålls totalt 116 000 tkr för 2023 och 
466 000 tkr för planeringsperioden 2023–2026. 

 

 
 

Reinvesteringar och energieffektiviseringar 
Reinvesteringar (ombyggnadsinvesteringar) genomförs i fastigheter som ägs av Tornberget 
och hyrs av kommunen. Investeringarna är nödvändiga ur ett fastighetstekniskt perspektiv 
och initieras av Tornberget. Innan insats påbörjas ska samråd ha skett med berörd 
förvaltning och lokalplaneringsgruppen som leds av kommunstyrelseförvaltningen. 
Kapitalkostnaden för reinvesteringen belastar hyresgästen när investeringen är färdigställd. 
 
För äskade mindre ej objektspecifika reinvesteringar inklusive energieffektiveringar erhålls 
100 000 tkr för 2023 och samma summa per år 2024–2026. 
 
Tornbergets fastigheter, tomtmark 
Enligt beslut svarar stadsbyggnadsförvaltningen för markskötseln (ex skolgårdar) för alla 
fastigheter på mark ägd av Tornberget där kommunen är hyresgäst. I ansvaret innefattas 
såväl hårdgjorda som mjuka ytor inklusive utrustning, lekredskap med mera samt ledningar 
i mark och avser såväl sommar- som vinterskötsel, underhåll och investeringar.  
 
Finansieringsansvaret för investeringar i ledningar och mark ska dock ligga på 
fastighetsägaren och täckas inom ramen för utgående hyra. Tillkommande ytor, ex. 
skolgård, betalas av berörd nämnd. För insatser för 2023 medges 16 500 tkr efter 
prioritering av stadsbyggnadsnämnden och samma summa årligen för 2024–2026. 
 
Tornberget bör prioritera investeringarna inom denna budgetram och beslut om fördelning 
ska fattas senast december 2022. 
  

Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Prio Projektbenämning Typkod 2023 
Investeringsb
elopp

2023 kap. 
kostn.

2024 
Investeringsb
elopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investeringsb
elopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investeringsb
elopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investeringsb
elopp

Antal år 
från 2026 
framåt

Ospecificerade reinvesteringsmedel 
(inkl. energieffektivisering i befintligt 
fastighetsbestånd).

RE

100 000 100 000 100 000 100000 400 000 tkr årligen i 

Investeringar i ledning och tomtmark, i 
efter prioritetering av SBN 

RNE
16 500 16 500 16 500 16 500 66 000 tkr årligen i 

Summa 116 500 116 500 116 500 116 500 466 000

Redan beslutade, ej genomförda 
investeringar

2022

Totalt 0

Ökad kapitalkostnad           Från 2026 
Exkl. intern ränta
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6. Ekonomisk plan 2024–2026  
Enligt kommunallagen 6 kap § 5 ska kommunen upprätta en ekonomisk plan för den 
kommande 3-årsperioden. Med den föreslagna ramen för år 2023 enligt kapitel 4 som 
grund föreslås den ekonomiska planen för 2024–2026 fastställas enligt nedanstående 
sammanställning. 

Nämnd/styrelse          
(tkr, löpande pris och lönenivå) 2023 2024 2025 2026 
Kommunstyrelsen 314 000       
Grund- och förskolenämnden 2 410 000       
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 530 000       
Kultur- och demokratinämnden 92 000       
Idrotts- och fritidsnämnden 170 000       
Revisionen 1 600       
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämnden 16 000       
Socialnämnden 1 130 000       
Stadsbyggnadsnämnden 211 000       
Södertörns överförmyndarnämnd 0       
Södertörns upphandlingsnämnd 0       
Valnämnden 100       
Äldrenämnden 867 000       
Kommunfullmäktiges reserv 15 000       
Kommunstyrelsens reserv 55 000       
Finansförvaltning exklusive finansnetto 138 500       
Ej fördelade medel respektive år   304 000 263 900 284 700 
Totalt 5 950 200 6 254 200 6 518 100 6 802 800 
Varav nya medel 2023 409 100       
Investeringar totalt 1 049 700 1 145 100 1 284 800 822 900 
Varav VA-investeringar 356 000 310 000 353 000 114 000 
Kommunen investerar 179 300 109 900 85 600 77 600 
Uppdrag lokalinvesteringar till Tornberget 512 400 723 200 844 200 629 300 
Uppdrag till kommunstyrelsen att extern 
aktör gör investeringen 0 0 0 0 

  
Med en målsättning i resultatet för 2024–2026 på 3,0 procent är utrymmet enligt 
skatteprognos i april 2022 cirka 304,0 mnkr för 2024 för att täcka pris- och löneökningar, 
volymökningar och ökade pensionskostnader, jämfört med fördelat i budget 2023. För de 
kommande åren är motsvarande utrymme jämfört med året innan 263,9 mnkr respektive 
284,7 mnkr. Utrymmet för 2024–2026 är inte fördelat utan redovisas på raden ”Ej 
fördelade medel respektive år”. 

För 2023 beräknas enligt prognos för skatteintäkter och generella statsbidrag 2022-04-28 
till 6 100,3 mnkr, en ökning jämfört med Mål och budget 2022 med 407,1 mnkr eller 7,2 
procent. Jämfört med kompletterad budget 2022 är ökningen 338,8 mnkr eller 5,9 procent.  
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Befolkningsökningen från 2022-11-01 till 2023-11-01 bedöms bli cirka 2 100 invånare. 
Resultatmålet för 2023 är 164,4 mnkr, vilket motsvarar 2,7 procent av skatteintäkter och 
generella statsbidrag. 

 
 

6.1 Resultatprognos 

 
6.2 Balansprognos 

 

Ursprunglig 
MoB 2022

Kompletterad 
budget 2022 2023 2024 2025 2026

Intäkter budget 2022 och 2023 5 693 200 5 761 500
Skatteprognos april 2022 6 100 300 6 433 200 6 705 300 6 998 800
Skillnad i prognos jämfört med föregående år 338 800 332 900 272 100 293 500
Skillnad i procent jämfört med föregående år 5,9% 5,5% 4,2% 4,4%
Budgeterat resultat 166 100 166 400 164 100 193 000 201 200 210 000
Budgeterat resultat, % 2,9% 2,9% 2,7% 3,0% 3,0% 3,0%
Budgeterat finansnetto 14 000 14 000 14 000 14 000 14 000 14 000
Totalt ofördelat inkl budgeterat resultat 5 541 100 5 609 100 5 950 200 6 254 200 6 518 100 6 802 800

Bokslut 
2021

Budget 
2022

Budget 
2023

Budget 
2024

Budget 
2025

Budget 
2026

Verksamhetens intäkter 1 673 1 420 1 440 1 460 1 480 1 500

Verksamhetens kostnader -6 436 -6 870 -7 168 -7 477 -7 733 -8 008
Avskrivningar -154 -160 -190 -210 -240 -270
Verksamhetens nettokostnader -4 918 -5 610 -5 918 -6 227 -6 493 -6 778

Skatteintäkter 4 216 4 393 4 645 4 817 4 989 5 172
Generella statsbidrag och utjämning 1 316 1 369 1 455 1 616 1 716 1 827

Verksamhetens resultat 614 152 182 206 212 221

Finansiella intäkter 19 18 20 20 20 20
Finansiella kostnader -10 -4 -38 -33 -31 -31
Resultat efter finansiella poster 623 166 164 193 201 210
Extraordinära kostnader/intäkter - - - - - -
Årets resultat 623 166 164 193 201 210

Bokslut 
2021

Budget 
2022

Budget 
2023

Budget 
2024

Budget 
2025

Budget 
2026

TILLGÅNGAR

Anläggningstillgångar 4 116      4 404      4 749      4 959      5 158      5 080      
Förråd och lager (inkl MEX) 225        105        129        97          65          38          
Likvida medel 1 255      1 254      1 254      1 254      1 254      1 254      
Kortfristiga fordringar 828        620        600        560,0      560        560        
S:a omsättningstillgångar 2 308      1 978      1 983      1 911      1 879      1 852      
S:A TILLGÅNGAR 6 424     6 383     6 733     6 870     7 037     6 931     

SKULDER OCH EGET KAPITAL
EGET KAPITAL 3 316     3 482     3 646     3 839     4 040     4 250     
Avsättningar 716        799        899        985        1 045      1 095      
Kortfristiga skulder 1 681      1 420      1 634      1 786      1 978      2 175      
Långfristiga skulder 711        681        554        260        27 -         589 -       
S:A SKULDER 2 393     2 102     2 188     2 047     1 952     1 586     
S:A SKULDER OCH EGET KAPITAL 6 424     6 383     6 733     6 870     7 037     6 931     



47 
 

 

6.3 Finansieringsanalys 

 
  

Bokslut 
2021

Budget 
2022

Budget 
2023

Budget 
2024

Budget 
2025

Budget 
2026

Den löpande verksamheten
Årets resultat 623 166 164 193 201 210
Avskrivningar 154 160 190 210 240 270

Förändring pensionsskuld 93 83 100 86 61 50
Övriga ej likviditetpåverkande kostnader 3 0 0 0 0 0
Ökning/minskning kortfristiga fodringar -147 0 0 0 0 0
Ökning/minskning kortfristiga skulder 190 0 0 0 0 0
Kassaflöde löpande verksamhet 916 409 454 489 502 530

Investeringsverksamheten
Investeringar i immateriella och materiella 
anläggningstillgångar -313 -448 -535 -420 -439 -192
Exploateringsverksamhet 0 -13 129 145 144 143
Avyttring av finansiella tillgångar 0 0 0 0 0 0
Förvärv av finansiella tillgångar -61 0 0 0 0 0
Kassaflöde investeringsverksamhet -374 -460 -406 -275 -295 -49

Finansieringsverksamhet
Ökning/minskning skuld 4 -30 -127 -294 -287 -562
Ökning/minskning långfristig fodran 5 0 0 0 0 0
Övriga tillförda medel VA-verksamhet 0 80 80 80 80 80
Kassaflöde finansieringsverksamhet 8 50 -47 -214 -207 -482

Årets kassaflöde 550 -1 0 0 0 0
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7. Regler för ekonomi- och verksamhetsstyrning 
7.1 God ekonomisk hushållning 
I enlighet med kommunallagen ska kommuner ha en god ekonomisk hushållning i sin 
verksamhet och i sådan verksamhet som bedrivs genom andra juridiska personer. 
Fullmäktige har beslutat om riktlinjer för god ekonomisk hushållning för kommunen. 
Nämnder och styrelsen ska förhålla sig till riktlinjerna så att verksamheten över tid bedrivs 
ändamålsenligt och bidrar till en hållbar utveckling och en god ekonomisk hushållning ur 
ett helhetsperspektiv.  

Enligt lag om kommunalbokföring och redovisning (2018:597) ska förvaltningsberättelsen i 
årsredovisningen innehålla en utvärdering av om målen och riktlinjerna har uppnåtts och 
följts. Förvaltningsberättelsen ska även innehålla en utvärdering av kommunens 
ekonomiska ställning. För privata utförare, det vill säga de som inte utgör ett kommunalt 
koncernföretag, ska information lämnas om sådana förhållanden som är av väsentlig 
betydelse för kommunens verksamhet eller ekonomi. 

God ekonomisk hushållning i Haninge kommun innebär att finansiella strategiska mål 
formuleras, beslutas och uppnås samt att verksamheten bedrivs långsiktigt, ändamålsenligt 
och effektivt. God ekonomisk hushållning handlar om att styra ekonomin både i ett kortare 
och i ett längre tidsperspektiv för att säkerställa att varje generation bär sina egna 
kostnader. Normalt sett ska ekonomin visa ett positivt resultat på en nivå som gör att 
förmögenheten inte urholkas av inflation eller av för låg självfinansieringsgrad av 
investeringar. God ekonomisk hushållning handlar även om att kommunens verksamheter 
ska bedrivas på ett ändamålsenligt och effektivt sätt. Verksamheten ska vara långsiktigt 
hållbar vilket innebär att dagens behov ska tillgodoses utan att begränsa kommande 
generationers möjligheter till utveckling, både ur ett ekonomiskt och ur ett 
verksamhetsmässigt perspektiv. Det är därför viktigt att det finns marginaler i ekonomin, 
att resurserna används på effektivaste sätt och att investeringar sker på ett ansvarsfullt sätt.  

7.2 Finansiella indikatorer för god ekonomisk hushållning 
 Haninge kommuns finansiella handlingsutrymme får över tid inte försvagas. 

Resultatöverskotten ska därför i snitt vara minst 2,0 procent av skatter och 
generella statsbidrag och kommunalekonomisk utjämning (exklusive 
jämförelsestörande poster) över en rullande fyraårsperiod. Resultatnivån kan under 
perioder behöva vara högre än 2,0 procent beroende på planerade 
investeringsnivåer. 

 Nettokostnadsandel mäter nettokostnader i förhållande till skatteintäkter, generella 
statsbidrag och kommunalekonomisk utjämning. Nettokostnadsandelen i Haninge 
kommun ska över en rullande fyraårsperiod inte överstiga 98,0 procent. Det 
innebär omvänt uttryckt att summan av skatteintäkter, generella statsbidrag och 
kommunalekonomisk utjämning ska vara minst 2,0 procent högre än kostnaderna 
över samma period. Nettokostnadsandelen får inte överstiga 100 procent under 
något enskilt år av perioden. Det vill säga att nettokostnaderna aldrig får vara högre 
än summan av skatteintäkter, generella statsbidrag och kommunalekonomisk 
utjämning. 

 Soliditet mäter hur stor del av kommunens totala tillgångar som är finansierade 
med eget kapital. En ökande soliditet innebär att den långsiktiga 
betalningsförmågan förbättras. En ökad skuldsättning leder till att soliditeten 
sjunker.  Haninge kommuns soliditet, exklusive och inklusive pensionsåtagande, ska 
bibehållas eller förbättras över tid. Soliditeten i Haninge kommun får inte minska 
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jämfört med föregående år i mer än fyra år i rad, men får minska under enskilda år 
under perioden. Soliditeten för Haninge kommuns kommunkoncern ska bibehållas 
över tid. 

 Kommunen ska eftersträva att ett långsiktigt finansiellt handlingsutrymme bibehålls 
eller förstärks. Ett viktigt mått för en ekonomiskt hållbar kommun är 
självfinansieringsgraden, det vill säga hur stor andel av nettoinvesteringarna som 
finansieras av egna medel. Egna medel definieras som kommunens resultat och 
avskrivningar. Om måttet är 100% behöver kommunen inte låna upp ytterligare 
kapital, utan finansierar sina investeringar helt med egna medel. Detta mål bör 
eftersträvas på lång sikt. Under perioder av tillväxt och hög investeringsnivå är dock 
målet på kortare sikt att självfinansieringsgraden bör uppgå till mellan 50–100 
procent över en rullande fyraårsperiod, och inte vara lägre än 40 procent under ett 
enskilt år av perioden. 

 Kommunens budgetföljsamhet ska vara god. Nettokostnaderna får inte avvika mer 
än 0,5%, i förhållande till nettobudget under en rullande fyraårsperiod. 
Budgetföljsamhet definieras som budgeterad nettokostnad minus utfall 
nettokostnad, dividerat med verksamhetens kostnader i årsredovisningens 
resultaträkning. Nettokostnaderna får inte överstiga nettobudget med mer än 1 
procent under något enskilt år under perioden.  

7.3 Resultatutjämningsreserv (RUR) 
Kommunallagen (2017:725) medger tillskapande av en resultatutjämningsreserv i syfte att 
utjämna intäkter över en konjunkturcykel utan att bryta mot kommunallagens balanskrav. 
För en sådan hantering krävs att fullmäktige beslutat om riktlinjer för när och hur medel får 
tillföras och ianspråktas från resultatutjämningsreserven.  

Resultatutjämningsreserv i Haninge kommun är avsedd att utjämna normala svängningar i 
skatteintäkter över konjunkturcykler. Syftet att undvika kortsiktiga neddragningar av 
verksamheter vid ett tillfälligt vikande skatteunderlag under en konstaterad 
konjunkturnedgång. 

Medel i resultatutjämningsreserven ska under särskilda och av fullmäktige beslutade 
omständigheter kunna disponeras för att få en ekonomi i balans och undvika stora 
nedskärningar under en tillfällig lågkonjunktur. Disposition får inte göras för att täcka 
strukturella underskott eller nivåhöjande kostnader. Disposition får inte heller göras för att 
finansiera en sänkning av utdebiterad kommunalskatt. Ianspråktagande ur reserven kan 
göras när rikets prognostiserade underliggande skatteunderlagsutveckling nästkommande år 
understiger den genomsnittliga utvecklingen för de senaste 10 åren. 

7.3.1 Avsättning av medel till RUR 
Kommunfullmäktige fattar beslut om att tillföra resurser till resultatutjämningsreserven i 
samband med att ärende om årsredovisning behandlas.  

Reservering till en resultatutjämningsreserv får göras med högst ett belopp som motsvarar 
det lägsta av antingen den del av årets resultat eller den del av årets resultat efter 
balanskravsjusteringar som överstiger 1,0 procent av summan av skatteintäkter, generella 
statsbidrag och kommunalekonomisk utjämning. 

Avsättningar till resultatutjämningsreserven får inte göras om reserven överstiger 5,0 
procent av nivån för kommunens samlade skatteintäkter och generella statsbidrag under 
det förutvarande året. 
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7.3.2 Disponering av medel ur RUR 
Ianspråktagandet får aldrig överstiga 2,0 procent av genomsnittliga skatteintäkter och 
generella statsbidrag för de tre senaste åren. Riktvärdet för när det är tillåtet att disponera 
medel ur resultatutjämningsreserven är när den årliga tillväxten i det underliggande 
skatteunderlaget i riket är lägre än den genomsnittliga utvecklingen de senaste tio åren. 

Beslut om att disponera medel från resultatutjämningsreserven fattas i samband med 
kommunfullmäktiges ordinarie och årliga beslut om mål och budget. Beslut om 
disponering följs upp och, vid behov, revideras i samband med kommunfullmäktiges beslut 
om delårsrapport och årsredovisning. 

 
7.4 Konkurrensutsättning genom upphandling eller kundval  
Konkurrens är ett verktyg för att få ut mesta möjliga service för kommunens resurser. Det 
innebär att systematiskt pröva om andra än kommunen själv kan driva en offentligt 
finansierad verksamhet med samma eller bättre kvalitet till samma eller lägre kostnader. Det 
kan också bidra till en ökad valfrihet för medborgare och kunder. Undantag är uppgifter 
som omfattar myndighetsutövning och verksamheter som enligt gällande lagar inte kan 
konkurrensutsättas. Det finns även vissa interna gemensamma tjänster som alltid ska 
tillhandahållas av kommunen (se kapitel 7.3). 
 
Konkurrensneutralitet ska råda mellan interna resultatenheter och externa utförare. En 
huvudprincip är att interna resultatenheter som konkurrerar med externa producenter 
(privata, kooperativa eller föreningsdrivna) ska ha samma förutsättningar och villkor som 
dessa. Inga fria nyttigheter ska finnas. Därför har interna tjänster prissatts och kostnader 
fördelats. Den verksamhet som använder tjänsten ska bära kostnaden. Kommunen 
använder två former av konkurrens: 

 Upphandling 
 Kundvalssystem (LOV) eller pengsystem 

 
7.4.1 Upphandling  
Södertörns upphandlingsnämnd har genom verksamheten Upphandling Södertörn det 
övergripande ansvaret för genomförandet av upphandlingar samt att detta sker i enlighet 
med gällande lagar och antagna styrdokument. Upphandlingsverksamheten ska genomföras 
professionellt och leda till goda affärer till nytta för kommunens verksamheter och 
medborgare. Upphandling sker genom samverkan mellan verksamheten och Upphandling 
Södertörn där båda parterna bidrar med sina respektive kompetenser. Vid upphandling ska 
kommunens verksamheter och Upphandling Södertörn tillsammans sträva efter att 
integrera ekonomiska, sociala och miljömässiga dimensioner för att främja en hållbar 
utveckling. 
 
I syfte att bli en starkare köpare och därigenom skapa möjligheter för ekonomiskt och 
kvalitativt bättre affärer ska Haninge kommuns upphandlingar inte bara samordnas internt 
utifrån en helhetssyn utan även, där så bedöms som möjligt av Upphandling Södertörn, 
samordnas med såväl egna kommunala bolag som med Nynäshamns kommun och dess 
kommunala bolag. Även samordning med andra kommuner eller bolag på Södertörn är 
positivt.  
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Kommunen har genom upphandling Södertörn tecknat ramavtal med leverantörer inom 
många områden. Syftet med att ingå ramavtal och övriga avtal är att säkerställa leverans av 
de varor och tjänster som behövs i verksamheten. Leverans ska ske med rätt kvalitet med 
hänsyn till miljö och till ett bra pris med tydliga villkor för leverans, garanti och 
reklamation. Om det finns ett gällande avtal för det aktuella inköpsbehovet ska 
beställning/avrop ske från det avtalet. En hög grad av köp från avtal (avtalstrohet) visar på 
att kommunen är en trogen köpare och genom att kunna visa har vi skapat möjligheter för 
att göra bättre framtida affärer och en god cirkel skapas.  
 
Upphandlade avtal, ramavtal och övriga avtal, finns tillgängliga i en avtalsdatabas som 
återfinns via intranätet. Det finns inte ramavtal eller övriga avtal som täcker alla behov. I de 
fall där avtal saknas har därför förvaltningarna rätt att genomföra direktupphandlingar. 
Riktlinjer för hur direktupphandling genomförs och återrapporteras finns på intranätet och 
i gällande styrdokument. 
 
Mellan kommunerna har det arbetats fram ett basutbud av varor, tjänster och 
entreprenader som Södertörns upphandlingsnämnd genom Upphandling Södertörn får i 
uppdrag att säkerställa. Genomförande och vidmakthållande av basutbudet ingår i 
grundavgiften för Haninge respektive Nynäshamns kommun.  
 
Utöver basutbudet finns det fortlöpande behov av genomförande av upphandlingar, 
exempelvis behov till en specifik förvaltning eller verksamhet inom en förvaltning av 
exempelvis varor, tjänster eller entreprenader. Dessa behov ska bära sina egna kostnader 
för upphandling. Sådana behov kan exempelvis avse upphandling av byggentreprenader för 
ny-, om- eller tillbyggnad, köp av verksamhetsdrift, specifika konsultinsatser, lokalvård, köp 
av IT-stöd och IT-system, enstaka köp av inventarier eller köp av investeringsliknande 
karaktär eller andra verksamhetsspecifika behov. Kostnader för genomförande av dessa 
upphandlingar är inte inkluderade i den årliga avgiften och kommer således att debiteras 
verksamheten i separat ordning. 
 
7.4.2 Kundvalssystem (LOV) eller pengsystem 
En konkurrensform är kundval eller valfrihetssystem. Konkurrensen sker mellan olika 
utförare oavsett om de är kommunala eller privata. Det handlar om tjänster och 
verksamheter som är individrelaterade, t.ex. förskola, grundskola, äldreomsorg samt 
handikappomsorg. Det är den enskilde individen eller kunden som väljer utförare av 
tjänsten. Kundvalssystem kan ske med eller utan checkar.  
 
Lag om valfrihetssystem (LOV) reglerar vad som ska gälla för de kommuner och landsting 
som vill konkurrenspröva kommunala och landstingskommunala verksamheter genom att 
överlåta valet av utförare av stöd, vård- och omsorgstjänster till brukaren eller patienten. 
Vid upphandling enligt LOV är priset fastställt på förhand och utförare konkurrerar med 
kvalitet. Haninge tillämpar LOV i till exempel hemtjänst för äldre och inom socialtjänsten. 
Ett system med elevpeng fastställd årligen av fullmäktige tillämpas för förskolor och 
grundskolor. 
  

7.4.3 Elevpeng 2023  
Kommunfullmäktige fastställer årligen elevpengen till förskoleverksamhet, 
skolbarnsomsorg och grundskola i samband med beslut om Mål och budget. Syftet med 
elevpengen är att ge förutsättningar för ökad konkurrens och möjlighet till valfrihet för 
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eleverna. Elevpengen omfattar för- och grundskoleverksamhet, oavsett huvudman, som 
har inskrivna elever från Haninge kommun. Internationella skolor omfattas också av 
elevpengen.

Prognosen för hur många barn/elever som beräknats inom respektive verksamhet är ett 
årsgenomsnitt baserat på kommunens befolkningsprognos, vilken ligger till grund för den 
budgetram som tilldelas grund- och förskolenämnden. Om antalet barn och elever blir fler 
än prognostiserat utgår ytterligare volymkompensation till grund- och förskolenämnden. 
Om barn och elevantalet omvänt blir lägre än prognosen ska grund- och förskolenämnden 
återlämna motsvarande anslag till kommunfullmäktige.

För 2023 fastställs nedanstående elevpeng och en jämförelse med elevpengen för 2022 
enligt tabell nedan. I elevpengen ingår inte de specialdestinerade statsbidrag som finns att 
söka i syfte att öka lärartätheten och minska klasserna i lågstadiet. Det riktade 
strukturbidraget för nyanlända är utöver den ordinarie elevpengen och betalas ut enligt 
gällande regler.

Beloppen redovisas i kronor och avser ersättning för helår.

Elevpengen består av två delar: lokalersättning och grundbidrag. 

Lokalersättningen baseras på kommunens budgeterade och genomsnittliga 
självkostnad per individ för lokalhyror inom respektive verksamhetsform. 

Om förändringen av elevpengen är högre än ökningen av grundbidraget beror det 
på att lokalkostnader för egen kommunal verksamhet är större per capita än 
ökningen av grundbidraget och tvärtom om förändringen av elevpengen är lägre än 
ökningen av grundbidraget.

Grundbidraget är den del av elevpengen som finansierar verksamheten exklusive 
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lokaler. Eftersom grundbidraget är den del av ersättningen som går till verksamhet, 
redovisas förändringen jämfört med föregående år särskilt i tabellen ovan. Grund- 
och förskolenämnden utbetalar elevpengen med 1/12-del varje månad. Om 
familjedaghem eller förskola själv tar in föräldraavgift, reduceras beloppen enligt 
avgiftskolumnen i tabellen ovan. 

 
Momskompensation på 6 procent baserad på elevpengen, alternativt 18 procent på 
lokalkostnaden och 5 procent på övriga kostnader, tillkommer till huvudman annan än 
kommunen. Denna momskompensation återsöker kommunen vilket gör att det blir 
konkurrensneutralt.  
 
För enheter i egen kommunal verksamhet görs ett avdrag från elevpengen för att finansiera 
den del av de centrala kostnaderna inom utbildningsförvaltningens som enbart avser den 
egna kommunala verksamheten. För andra anordnare ligger således ersättning för 
motsvarande kostnader i den elevpeng som utbetalas. 
 
Till huvudman annan än kommunen som startar ny verksamhet i nybyggda lokaler i 
kommunen, tillkommer högst 6 000 kr per elev och år för barn i förskola och grundskola. 
Tillägget betalas ut i fem år. Om kommunens genomsnittliga kostnad för egna lokaler inom 
respektive verksamhet ökar mer än konsumentprisindex reduceras tillägget med 
motsvarande. 
 
För barn i behov av särskilt stöd gäller att det till ansökan om ersättning ska biläggas 
underlag som styrker barnets/elevens behov. Om stöd beviljas upprättas ett beslut 
individuellt för varje barn/elev mellan anordnaren och kommunen. Ersättningen ligger 
utanför elevpengen.  
 
Grundsärskolans tilläggsanslag ligger utanför elevpengen. 
 
Skolskjuts genom SL:s linjetrafik eller motsvarande omfattas inte av elevpengen, ej heller 
skolskjuts anordnad genom entreprenad (skolbuss, taxi, båt). 
 

7.5 Program för uppföljning och tillsyn av privata och kommunala utförare 
Bakgrund till programmet 
Kommunallagen har förändrats för att uppföljning och kontroll av privata utförare ska 
förbättras samt för att förbättra allmänhetens insyn. I kommunallagen stadgas att 
kommuner och landsting får överlämna vården av en kommunal angelägenhet till ett 
aktiebolag, ett handelsbolag, en ekonomisk förening, en ideell förening, en stiftelse eller en 
enskild individ. Exempel på tjänster som överlämnats till privata utförare i Haninge är 
hemtjänst, daglig verksamhet, ledsagar- och avlösarservice och familjerådgivning samt 
skolskjuts.  

 
Förändringen innebär att kommunfullmäktige ska för varje mandatperiod anta ett program 
med mål och riktlinjer för verksamheter som utförs av privata utförare. Program för 
uppföljning och tillsyn av privata utförare i Haninge kommun innehåller mål och riktlinjer 
för kommunala angelägenheter som utförs av privata utförare. Det innehåller även: 

 Hur uppföljning ska ske. 
 Hur allmänhetens insyn garanteras i verksamhet som lämnats över till en privat 
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utförare. 
 
Programmet omfattar all verksamhet som tydligt riktar sig och rör invånarna. Det kan 
handla om hela verksamheter (till exempel särskilda boenden för äldre, gator och parker, 
fastighetsförvaltning) eller delar av en verksamhet (till exempel städning inom skolan).  
 
Programmet gäller också för kommunens helägda bolag, Haninge Bostäder AB och 
Tornberget AB, särskilt vad avser allmänhetens insyn. Programmet omfattar inte fristående 
förskolor och enskilda skolor eftersom de är egna huvudmän, och deras verksamhet 
regleras genom tillståndsgivning. 
 
Haninge kommuns program är en del av kommunens övergripande styrning och ingår i 
fullmäktiges årliga mål- och budget. Programmet gäller för mandatperioden till och med 
2024.  
 
Programmet gäller både privata och kommunala utförare. Alla tjänster som kommunen 
tillhandahåller ska hålla likvärdig kvalitet, oavsett om de utförs av egen verksamhet eller 
privata utförare. När det anges ”privata utförare” i programmet så omfattas även egen 
verksamhet.  
 
Vad är en privat utförare? 
Privat utförare definieras i kommunallagen som en juridisk person eller enskild individ som 
har hand om vården av en kommunal angelägenhet. En privat utförare är en privat aktör 
utan kommunalt ägande. Det kan vara olika företagsformer som aktiebolag, stiftelser, 
ekonomiska föreningar, enskilda föreningar, idéburna organisationer eller kooperativa 
föreningar.  
 
Privata aktörer kan bli utförare av en kommunal angelägenhet genom att: 

 Vinna en offentlig upphandling enligt lagen om offentlig upphandling (LOU), 
 Kvalificera sig för att ingå i ett valfrihetssystem enligt lagen om valfrihetssystem 

(LOV)  
 Vinna en offentlig upphandling inom områdena vatten, energi, transport och 

posttjänster (LUF) eller 
 Sälja enstaka tjänster till kommunen genom direktupphandling. 

 
Med kommunal angelägenhet avses ”angelägenhet av allmänt intresse som har anknytning 
till kommunens område eller kommunens medborgare”. 
 
Ansvarsfördelning mellan kommunstyrelsen, nämnder och bolag 
Ansvarsområden för kommunstyrelsen, Södertörns upphandlingsnämnd och nämnderna 
anges i respektive reglemente. Bolagens ansvar definieras bland annat i ägardirektiven. 
 
I regelverk inom upphandling och inköp (upphandlingspolicy med riktlinjer) anges vad 
Södertörns upphandlingsnämnd och den upphandlande nämnden ansvarar i upphandling 
och avtalsuppföljning. Regelverket finns på intranätet.  
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Södertörns upphandlingsnämnd ansvarar för att avtalen innehåller regler om att utföraren 
ska lämna information om verksamheten vid begäran. Det vill säga regler för att 
allmänhetens insyn garanteras i verksamhet som lämnats över till en privat utförare. 
 
Allmänhetens insyn 
Kommunen ska i avtal med privata utförare tillförsäkra sig information som gör det möjligt 
att ge allmänheten insyn i den verksamhet som lämnats över till en privat utförare.  
 
Utföraren ska kunna lämna information när kommunen begär det. Informationen ska göra 
det möjligt för allmänheten att få insyn i hur uppdraget utförs. Nämnden ska i sin begäran 
precisera vilken information som efterfrågas. Enskilda personer kan inte begära att få 
information genom att hänvisa till detta program.  
 
Informationen som begärs in från privata utförare ska ha koppling till upphandlingen och 
verksamheten.  
 
Information om resultat på hemsidan 
Enligt kommunallagen ska enskilda medborgare kunna välja utförare. För att detta ska 
kunna göras, måste den ansvariga nämnden informera om samtliga utförare som bedriver 
en verksamhet. Informationen ska vara saklig, tillgänglig, informativ och överskådlig. 
Huvudsakligen ska detta ske på kommunens webbplats. 
 

7.6 Interna resultatenheter  
Enligt kommunallagen har nämnderna det yttersta ansvaret för den interna kontrollen inom 
respektive verksamhetsområde. Därför ska varje nämnd se till att det finns tydliga ansvars- 
och befogenhetsfördelningar i verksamheten. Respektive nämnd beslutar om regler för 
resultatenheter samt hur resultat för enskilda resultatenheter ska hanteras mellan åren. En 
resultatenhet är organisatoriskt samt budget- och verksamhetsmässigt avgränsad från andra 
enheter.  
 
Chef för resultatenhet ansvarar för enhetens samlade resultat för ekonomi, verksamhet och 
kvalitet. Resultatenheter är inte fria att köpa vissa kommungemensamma tjänster var de vill, 
utan måste beakta koncernnyttan i interna kommungemensamma tjänster (se nedan). 
Resultatenheter har däremot möjlighet att påverka omfattning och kvalitet på de tjänster de 
köper inom ramen för interna överenskommelser för service och stöd. 
 
De gemensamma tjänster som ska handlas internt inom kommunen är: 

 IT-utveckling, drift och förvaltning 
 Ekonomiadministration inklusive krav och inkassohantering 
 Upphandling 
 Personaladministration inklusive lönehantering 
 Information och kommunikation 
 Telefonväxel, reception och post 
 Vaktmästeri och fordonshantering 
 Tryckeri (om inte ramavtal finns) 
 Verksamhetslokaler  
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Interna överenskommelser mellan kommunstyrelseförvaltningen och övriga förvaltningar 
tecknas och följs upp. Avtalen definierar bland annat de interna tjänsternas omfattning och 
kvalitet samt internpriset. 
 

7.7 Lokalförsörjning 
Roller och ansvar 
Kommunstyrelsen har det övergripande ansvaret för lokalförsörjningsfrågor. Varje nämnd 
och förvaltning samt Tornberget har ett ansvar för att ständigt hålla frågan om ett effektivt 
lokalutnyttjande aktuell. I detta ansvar ingår att vid behovs- och verksamhetsförändringar 
noga särskilt tillvarata varje möjlighet till att minska lokalkostnaderna och ytterligare 
effektivisera samt om möjligt samutnyttja lokalutnyttjandet. 
 
Idag ägs och förvaltas större delen av kommunens verksamhetslokaler av kommunens 
fastighetsbolag, Tornberget. Tornbergets huvuduppgift är att tillgodose kommunens behov 
av verksamhetslokaler och svara för byggprocessen efter beställning från kommunen. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen ansvarar på kommunstyrelsens uppdrag för samordningen 
av kommunens lokalbehov. Kommunala lokaler som inte används tillförs kommunens 
gemensamma lokalbank. Lokalbanken finansieras genom ett påslag på maximalt två 
procent som läggs på hyran för samtliga lokaler. 

 
Lokalresursplanering och nyanskaffning av lokaler 
I planeringen av nya lokaler krävs en effektiv lokalplaneringsprocess. Det är särskilt viktigt 
att de ekonomiska konsekvenserna av utbyggnaderna tidigt kan belysas och att processen 
stödjer frågor om delaktighet, styrning och kvalitet i beslutsunderlagen. Utgångspunkt för 
en effektiv lokalplaneringsprocess är lokalresursplanen, vilken tas fram varje år i samband 
med budgeten och som innehåller varje enskild förvaltnings behov av lokaler för såväl 
pågående som kommande planerad verksamhet.  
 
Tornberget ska vara behjälplig att ta fram kostnadskalkyler för investeringarna. Respektive 
nämnd tar upp lokalbehovet i sin kommande investerings- och driftbudget. I underlaget till 
nämnden ska också ingå en redovisning av verksamhetens förändrade kostnader i övrigt. 
Det är viktigt att ha en mycket god framförhållning för att denna process ska fungera. För 
att tydliggöra beslutsordning, roller och ansvar kring anskaffningen av nya lokaler har 
kommunfullmäktige beslutat om en modell för investeringsprocessen i kommunen.  
 

Investeringsprocessen 
I modellen för investeringsprocessen har arbetet med investeringsprojekt delats in i fem 
skeden (lokalresursplanskede, programskede, förprojekteringsskede, projekteringsskede och 
byggskede).  
 
Lokalresursplanskedet består av det arbete som lokalförsörjningsenheten och 
förvaltningarna löpande gör för att kartlägga framtida lokalbehov. Övriga fyra skeden 
initieras av politiska beslut vilka normalt ska fattas i samband med den årliga 
budgetprocessen. Lokalförsörjningsenheten har ett övergripande ansvar för programskedet 
och Tornberget har ett övergripande ansvar för processen från och med 
förprojekteringsskedet fram till och med färdigställandet.  
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Om ett lokalbehov ska lösas genom inhyrning eller genom att privata intressenter ska bygga 
och driva verksamheten ska detta normalt beslutas innan programskedet startas. 
 
Avställning av lokaler 
Nämnderna har rätt att ställa av lokal eller del av lokal, där hyresgästen slipper fortsatt 
kostnadsansvar, vid varje kvartalsskifte med minst tre månaders framförhållning. Vid 
avställning av del av lokal ska denna utgöra en avskild eller enkelt avskiljbar del av lokalen 
som är möjlig att upplåta till annan hyresgäst. Bedömningen avgörs från fall till fall av 
kommunstyrelseförvaltningen i samråd med respektive förvaltning.  
 

Inhyrning av lokal 
Förslag till inhyrning av ny lokal anmäls alltid till kommunstyrelseförvaltningen, enheten 
för lokalförsörjning på ekonomiavdelningen, som ansvarar för förhandlingen med 
hyresvärden. I kommunstyrelsens delegationsordning finns det reglerat vem som får besluta 
om inhyrning av lokaler. 
 
Anpassning i lokaler som ägs av Tornberget  
Vid större anpassningar ska samma hantering gälla som för beställning av ny lokal (se 
ovan). Huvudprincipen är även här att beställande förvaltning och nämnd har den 
framförhållningen att beslut om nya lokaler tas i samband med den årliga budgetprocessen.  
Samtliga beställningar, även mindre verksamhetsanpassningar skall godkännas av 
lokalförsörjningschef på kommunstyrelseförvaltningen tillsammans med berörd 
förvaltningschef. Eventuella kapitalkostnader alternativt förändrade driftkostnader (hyra) 
belastar sedan beställande nämnd från tidpunkten för färdigställande. 

 

Reinvesteringar i byggnader 
Investeringar i fastigheter som ägs av Tornberget och som är nödvändiga ur ett 
fastighetstekniskt perspektiv eller där rationaliseringar i byggteknik kan uppnås initieras av 
Tornberget. Innan insats påbörjas ska samråd ha skett med berörd förvaltning. 
Kapitalkostnaden för reinvesteringen belastar hyresgästen när ombyggnaden är färdigställd. 
Större reinvesteringsprojekt som Tornberget initierar ska tas upp i den årliga 
budgetprocessen. 
 

7.8 Delegationsordning och attestreglemente  
För en fungerande intern kontroll och styrning är det viktigt att det finns fungerande och 
kompletta delegationsordningar för varje nämnd. Ansvar för kommunens verksamheter 
ligger på nämnd/ styrelse. Genom att delegera ansvaret ut i tjänstemannaorganisationen, 
utförs arbetsuppgifterna på rätt nivå och på rätt sätt av dem som arbetar i verksamheten. 
Varje nämnd måste se över och uppdatera sin delegationsordning årligen. 
 
I kommunens attestreglemente och dess tillämpningar anges vilka som får beslutsattestera, 
vad attest innebär och vilka beloppsgränser som finns för beslutsattestanter. Den som själv 
har konsumerat, använt, tagit en vara eller tjänst i bruk får inte beslutsattestera fakturan. 
Beslutsattestant ska ha kompetens för uppgiften samt ha ansvar för den budget som ska 
debiteras. 
 
Varje år upprättar respektive nämnd en aktuell attestförteckning, där det framgår vilka som 
har beslutsattest enligt attestreglementet samt vem som ersätter ordinarie attestant vid 
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dennes frånvaro. Attestförteckningen ska vara anpassad till nämndens organisation och 
modell för ekonomisk styrning. Attestreglemente och dess tillämpning finns på 
kommunens webbsida bland styrdokument. 
 

7.9 Drift- och investeringsbudget 
 

Driftbudget 
Kommunen budgeterar med ett resultat om minst två procent av skatteintäkter och 
generella statsbidrag enligt rekommendationer från Sveriges Kommuner och Landsting. 
Resultatmålet är en nivå som Sveriges Kommuner och Landsting rekommenderar för att 
kommunen ska behålla värdet på sina anläggningstillgångar, möjliggöra självfinansiering av 
investeringar och för att ha en marginal för oförutsedda kostnadsökningar eller 
intäktsminskningar. 
 
När kommunfullmäktige fattat beslut om mål och budgetramar har respektive nämnd i 
uppgift att upprätta en detaljbudget uppdelad på intäkter och kostnader. Det ingår i 
nämndernas uppdrag att utveckla sin verksamhet utifrån sin budget och att anpassa sin 
ekonomi och sin verksamhet för att uppfylla fullmäktiges mål, politisk plattform samt 
kommunövergripande program. Respektive nämnd kan ha en egen reserv för att kunna 
parera oförutsägbara merkostnader eller avvikelser i förhållande till satta mål. Reserven 
disponeras då av nämnden som beslutar om och när reserven ska användas. 
 
Nämndens detaljplanering inklusive budget och strategier för att uppfylla fullmäktiges mål 
(Strategi och budget) beslutas av nämnden senast den 31 oktober. Därefter ska 
verksamheternas detaljbudget läggas in i budgetverktyget i Hypergene. Nämndens strategier 
och förvaltningarnas åtaganden och aktiviteter ska också läggas in i Hypergene. 
Kommunens hela budget och verksamhetsplanering ska vara registrerad och avstämd i 
ekonomisystemet senast 31 januari. Kommunens budget är drift- och investeringsbudget 
som finns totalt för hela kommunen och per nämnd. Driftbudgeten avser löpande 
kostnader och intäkter (nettoförbrukning) och ska budgeteras ner på enhets-/ansvarsnivå.  
 
Kommunens nämnder har ett ekonomi-och verksamhetsansvar som sträcker sig längre än 
det enskilda budgetåret för att uppfylla den politiska ledningens vision och fullmäktiges 
mål. Grundprincipen är att nämnderna för med sig hela eller del av över- eller underskott 
avseende ekonomi till kommande verksamhetsår. Detta under följande förutsättningar: 
 

 Fullmäktige anser att resultatöverföringen är rimlig relaterat till hur nämndens 
överskott eller underskott har uppstått. Nämndens behov av resultatöverföring ska 
motiveras. 

 Om en nämnds överskott ska föras över till nästa års nämndbudget, ska kommunen 
minst har motsvarande ekonomiska utrymme i kommunens totala budget. 

 Resultatöverföring från föregående år får inte tas i anspråk eller belasta i kommande 
årsbudget förrän beslut om resultatöverföring fattats av fullmäktige.  

 Beviljad resultatöverföring (överskott) får inte användas för verksamhet som bidrar 
till att nämndens rambehov ökar kommande år. 

 Beviljad resultatöverföring (överskott) ska användas på ett sätt som bidrar till 
effektiv verksamhet och resursanvändning samt till uppfyllelse av fullmäktiges mål.  

 Överskott från driftbudgeten för innevarande och tidigare år får inte användas till 
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investeringar. 
 Om en nämnd har underskott ska detta återbetalas, d.v.s. belasta nämndens budget, 

under kommande år. Maximalt antal år att dela upp underskott är tre år, efter beslut 
fattat av fullmäktige. 

 
Eftersom budgetramarna utgör gräns för kommunens ekonomiska resurser kommer 
tilläggsanslag under innevarande budgetår i princip inte att beviljas. Det gäller både drift- 
och investeringsbudget.  
 
Kommunstyrelsens driftbudgetreserv 
I enlighet med kommunallagen ska kommunstyrelsen leda arbetet med och samordna 
utformningen av övergripande och strategiska mål, riktlinjer och ramar för styrningen av 
hela den kommunala verksamheten samt göra framställningar i målfrågor som inte är 
förbehållen annan nämnd, såsom omfördelning av medel mellan nämnder i enlighet med 
ramar som föreskrivs i Mål och budget. Omfördelning av kommunstyrelsens reserv kan ske 
under följande förutsättningar: 

 Kommunfullmäktige har avsatt medel för budgetåret till kommunstyrelsens reserv. 
 Syftet med kommunstyrelsens reserv ska definieras i respektive års Mål och budget 

i kapitel ekonomiska driftramar per nämnd och bolag. 
 Beviljade medel från reserven ska användas på ett sätt som bidrar till samordning av 

kommunstyrelsens övergripande uppdrag enligt ovan. 
 Beviljade medel ur reserven ska föregås av framskrivning av behov i förhållande till 

reservens syfte samt formellt beslutas av kommunstyrelsen. Om medel ska fördelas 
till en annan nämnd ska beslut i kommunstyrelsen föregås av nämndbeslut. 

 

Investeringsbudget 
Kommunens investeringsbudget fördelas per nämnd och ligger till grund för sådana inköp 
som redovisningsmässigt betraktas som materiella anläggningstillgångar. Varje nämnd 
beslutar själv vilka investeringsmedel som ska äskas och hur investeringsbudgeten ska 
fördelas om inte kommunfullmäktige beslutat annat. Investeringsbudgeten kan vara riktad 
till specifika investeringsprojekt eller som en gemensam budgetpost. Varje projekt som 
tilldelas investeringsmedel får ett projektnummer som alltid ska användas när kostnader 
och intäkter bokförs för investeringen. 
 
I kommunen ska investeringsbudget för inköp som uppfyller kriterierna ovan finnas. Om 
investeringsbudget inte finns måste inköpet ändå bokföras som en investering. Inköp får 
inte belasta driften i de fall kriterierna för materiell anläggningstillgång uppfylls. Om 
investeringsbudget saknas eller är förbrukad, men verksamheten ändå bedömer att de 
behöver göra inköp sin klassificeras som en anläggningstillgång måste det finnas ett 
prognostiserat överskott i driftbudgeten motsvarande hela investeringens storlek. 
 
Materiell anläggningstillgång 
En materiell anläggningstillgång är en fysisk tillgång såsom till exempel markreserv, 
standardförbättringar i annans fastighet, gator, parker, maskiner, inventarier och fordon 
Inköp i Haninge kommun är en materiell anläggningstillgång och därmed en investering, 
när den uppfyller samtliga av följande kriterier: 
 

 Tillgången har ett väsentligt anskaffningsvärde 
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 Belopp för inköpet ska överstiga 25 000 kr (exkl. moms) 
 Det är sannolikt att de framtida ekonomiska fördelarna eller den servicepotential 

som har samband med innehavet kommer kommunen till del 
 Anskaffningsvärdet kan beräknas på ett tillförlitligt sätt 
 Tillgången är avsedd för stadigvarande bruk 
 Tillgången har en nyttjandeperiod på minst tre år 

 
Alla inköp avseende denna typ av varor som uppfyller kriterierna ovan, ska redovisas som 
materiell anläggningstillgång. Uppfylls inte kriterierna ska inköpet belasta driften, det vill 
säga kostnadsföras direkt.  

 
Flera inköp av mindre värde kan ses som en investering om det finns ett naturligt samband. 
Naturligt samband innebär att det finns ett funktionellt eller fysiskt samband mellan 
inköpen. Samtliga kriterier ovan ska vara uppfyllda. Exempel på inköp som har ett naturligt 
samband och som ska aktiveras som anläggningstillgång är inköp av bord och stolar till ett 
konferensrum eller inredning till en nybyggd skola 
 
Kapitaltjänstkostnader - Avskrivning och internränta 
Kapitaltjänstkostnader avser kostnader för avskrivningar och internränta. När en 
investering är klar läggs en anläggningstillgång upp i ekonomisystemet och 
kapitaltjänstkostnaderna börjar belasta enheten månaden efter det att anläggningen tagits i 
bruk. 
 
Under anläggningens nyttjandeperiod görs avskrivningar med lika stora belopp varje 
månad. Internränta beräknas månadsvis på anläggningens värde. Både avskrivning och 
internränta belastar enheten som gör investeringen som driftskostnader. Innan beslut om 
en investering tas ska kapitaltjänstkostnad alltid kalkyleras och beaktas i driftbudgeten 
under hela nyttjandeperioden.  
 
Kommunen tillämpar komponentavskrivningar där det är tillämpligt, främst för 
investeringar inom byggnader, gator, vägar och markanläggningar. 
Komponentavskrivningar innebär att olika komponenter inom en anläggning skrivs av med 
olika avskrivningstider. 
 

7.10 Förvaltningsledningens rapporteringsskyldighet  
Förvaltningschef ansvarar inför sin nämnd att budgeten hålls samt att nämnden bidrar 
enligt plan till måluppfyllelse. Förvaltningschef är skyldig att skyndsamt rapportera 
ekonomisk obalans eller verksamhetsrelaterade avvikelser till nämnd.  
 
Om prognosen för året visar på ekonomiskt underskott eller risk för att nämnden inte 
kommer att bidra enligt plan till måluppfyllelse, ska åtgärdsförslag tas fram. Om politiskt 
beslut behövs för att hantera avvikelse eller obalans ska förvaltningen föreslå åtgärder till 
nämnd. Det ska tydligt framgå vilka åtgärder som kommer att vidtas, vilken 
kostnadsbesparing, intäktsökning eller måluppfyllelse som kommer att säkerställas samt när 
den ekonomiska eller målrelaterade effekten kommer att få faktiskt genomslag.  
 
Nämndens beslut om åtgärdsplan ska skickas till kommunstyrelsen för kännedom. 
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För resultatenheter, avdelningar eller motsvarande inom nämndens ansvarsområde där 
budget överskrids eller åtaganden och aktiviteter avviker mot beslutade strategier och mål 
ska ansvarig förvaltningsledning vidta motsvarande åtgärder som krävs för att återställa 
balans i budget och verksamhet. 

7.11 Uppföljning och återrapportering  
Resultatuppföljning av ekonomi och mål samt analys av åtgärder vid avvikelser är en viktig 
del i styrningen och en förutsättning för decentralisering av ansvar och befogenheter.  
 
Eftersom målet med den kommunala verksamheten är att tillhandla hålla tjänster av god 
kvalitet och använda befintliga resurser effektivt måste styrningen ha en helhetssyn på 
ekonomi, prestationer, måluppfyllelse och kvalitet.  
 
Kommunstyrelsen fattar beslut om när nämnderna ska lämna sina 
verksamhetsuppföljningar till kommunstyrelseförvaltningen. Respektive förvaltning ska 
följa kommunstyrelsens tidplan och anvisningar. 
 
Fullmäktiges Mål och budget följs upp löpande under ett verksamhetsår: 

 Månadsbokslut görs alla månader utom januari och juni. Dessa uppföljningar har 
störst fokus på ekonomisk uppföljning, prognos samt risk och känslighetsanalys, 
men bör även omfatta viss analys av de ekonomiska förutsättningarna i förhållande 
till verksamheternas prioriteringar (strategier) och aktiviteter. 
 

 Nämnderna följer upp, analyserar och rapporterar ekonomiskt utfall och 
årsprognos. Fullmäktiges mål och uppdrag följs också upp tre gånger per år med 
årsprognos, delårsuppföljning 1 per april (tertial 1), delårsuppföljning 2 per augusti 
(tertial 2) och i nämndens årsredovisning.  

 
 Nämndernas och bolagens delårsuppföljning 1 för januari till april 2022 (tertial 1) är 

en avvikelserapport. Syftet med tertialrapporten är tidigt identifiera problem och 
risker för att fullmäktiges mål och uppdrag inte kommer att uppfyllas för helåret. 
Om avvikelser upptäcks och beslut om åtgärd tas tidigt på året, är möjligheterna 
större att mål, nämndens strategier samt uppdrag uppnås. Avvikelse kan också avse 
ekonomiska förutsättningar.  

 Nämndernas och bolagens delårsuppföljning 2 för januari till augusti (tertial 2) 
omfattar ekonomiskt resultat med prognos, resultat med prognoser för 
kommunfullmäktige mål, strategier och indikatorer samt strategiska, politiska 
uppdrag.  

 
 Nämndernas och bolagens årsredovisning för januari till december omfattar 

ekonomiskt resultat, resultat och bedömning av kommunfullmäktige mål, strategier 
och indikatorer samt strategiska, politiska uppdrag.  
 

 Utökat månadsbokslut för kommunen upprättas per 30 april. Denna uppföljning 
har störst fokus på ekonomisk uppföljning, prognos samt risk och 
känslighetsanalys, men bör även omfatta viss analys av de ekonomiska 
förutsättningarna i förhållande till verksamheternas strategier och aktiviteter. 
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Utökningen jämfört med ett vanligt månadsbokslut består i sammanfattning av 
nämndernas och kommunstyrelsens utfall och prognos för investeringar samt 
avstämd balans- och resultaträkning för kommunen (ej sammanställd redovisning 
för hela koncernen, ej kassaflödesanalys och noter).  
 

 Koncernens lagstadgade delårsrapport görs en gång årligen (per den 31 augusti). 
Fullmäktiges Mål och budget följs upp och analyseras, vilket innebär att 
uppföljningen omfattar både ekonomiska och verksamhetsmässiga resultat. 
Prognoser samt risk- och känslighetsanalyser avseende ekonomiskt resultat och 
uppfyllelse av fullmäktiges mål görs. Delårsrapporten per augusti ska uppfylla 
kraven i lagen om kommunal redovisning för delårsrapporter. 
 

 Årsredovisningen omfattar uppföljning och analys av ekonomi och verksamhet för 
verksamhetsåret. Krav om kommunernas upprättande av årsredovisning finns i 
lagen om kommunal redovisning och i kommunallagen. Det ekonomiska resultatet 
sammanställs och analyseras, jämförelser görs med föregående års budget och 
utfall, eller målvärde om det gäller en indikator. Bedömningar görs om fullmäktiges 
mål har uppfyllts eller inte. Uppföljning och analys är en viktig del i kommande års 
planering.  
 

 Utöver ovanstående kan fullmäktige eller kommunstyrelse ge nämnder i uppdrag att 
göra särskilda uppföljningar och utvärderingar som ska rapporteras. 
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Bilaga Indikatorer för fullmäktiges mål  
Syfte med bilagan 
Bilagan är ett hjälpmedel i uppföljning och analys av indikatorer. För varje mål definieras 
alla indikatorer. Det finns uppgifter om källa, hur ofta de mäts, ungefärligt datum för 
publicering i databas eller när resultat blir offentligt.  

Det förekommer att mätningen görs ett år och värdet blir offentligt nästa år. Huvudregeln 
är att året som anges i den offentliga databasen är det som styr. Om mätningen gjorts ett år 
tidigare än publicering bör det beaktas i analysen. Många uppgifter hämtas från kolada 
(kommun- och landstingsdatabasen). 

Bilaga innehåller definitioner, källor, datum, ansvariga och medverkande i analys av 
indikatorer för alla mål. 

 

Mål 1 I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i framkant 
Ansvariga för målet är samtliga nämnder och bolag. Undantag är Södertörns 
överförmyndarnämnd. Kommunstyrelsen har en samordnande roll. 

 
Mål 1 Indikatorer 

Utfall 
2018 Utfall 

2019 Utfall 
2020 Utfall 

2021 Mål 
2023 

Mål 
2024 

Utsläpp av växthusgaser från 
kommunens resor och 
transporter (ton) 

 936 379 288 144 72 
Energianvändning i kommunala 
lokaler (minskning i % per år) * 

168 163 158 -5,2% -6% -8% 
Energianvändning i kommunala 
bostäder (minskning i % per år) * 

117 114 120 -10,4% - 10% -11% 
Klimatpåverkan från kommunens 
livsmedelskonsumtion (kg CO2e 
per kg inköpta livsmedel) ** 

2,1 2,1 2,0 2,0   1,9 1,7 

* För lokaler och bostäder anges målvärdet utifrån referensåret 2019. Från och med 2021 
anges värdet i procentuell minskning, innan var enheten kWh/m2. Målvärden för bostäder 
håller på att kvalitetssäkras på grund av ett nytt systemstöd nyligen har införts. 
** ny indikator från och med år 2023.  
 

Utsläpp av växthusgaser från kommunens resor och transporter (ton CO2) 
Definition:  Koldioxidutsläpp från kommunens resor och transporter. Avser resor i 

tjänsten (inköpt drivmedel, privat bil i tjänst och tjänsteresor). Exklusive 
upphandlade transporter. Antal ton/år.  

Källa: KSF 
Mäts: Varje år. Ej klart när resultatet är färdigt   
Ansvarig:  KS 
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Medverkar: Alla nämnder (ej Södertörns överförmyndarnämnd), Haninge Bostäder, 
Tornberget 

Energianvändning i kommunala lokaler resp. bostäder (minskning % per år) 
Definition: Energianvändning per kvadratmeter (kWh/m2) i de lokaler som ägs av 

kommunen, Tornberget AB och de bostäder som ägs av Haninge bostäder. 
Siffrorna är normalårskorrigerade. Resultaten av energieffektiviseringarna 
redovisas i årsredovisningen genom procentuell förändring mot referensår 
2019. 

Källa:  Tornberget respektive Haninge Bostäder 
Mäts: Två gånger per år. Januari till maj respektive januari till december. Resultatet 

finns cirka 6 till 7 veckor efter varje mätperiod.  
Ansvarig:  Tornberget respektive Haninge Bostäder 
Medverkar: KS, alla nämnder (ej Södertörns överförmyndarnämnd) 

Klimatpåverkan från kommunens livsmedelskonsumtion (kg CO2e per kg inköpta 
livsmedel) 
Definition:  Klimatpåverkan från kommunens livsmedelskonsumtion (kg Co2e per kg 

inköpta livsmedel 
Källa:  Hantera livs 
Mäts: Görs tre gånger per år för hela kommunen och per förvaltning. Det går 

också att följa upp per verksamhet i förvaltningarna.  
Ansvarig:  KS 
Medverkar: SN, ÄN, GFN, GVN, IFN 
 
 
 

Mål 2 I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Ansvariga för målet är alla nämnder (ej Södertörns överförmyndarnämnd) och 
kommunens bolag.  

 
Mål 2 Indikatorer 

Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

Nybyggda och ombyggda 
bostäder (antal per år i 
genomsnitt) * 

541 342 825  750  
Företagsklimat enligt ÖJ, total, 
NKI (index)* 

75 75 76 78 78  
Förvärvsarbetande invånare 
20-64 år (%) ** 

80,9% 80,0% 79,3%  öka  
Antal arbetsplatser per 
förvärvsarbetande invånare 
(arbetsplatskvot) 

0,65 0,65 0,66  0,66  
*värde 2021 klart i maj 2022 
**utfallsvärden 2021 klart i december 2022 
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Nybyggda och ombyggda bostäder (antal per år i genomsnitt) 
Definition:  Antal nybyggda bostäder som under året erhållit slutbesked. I resultatet ingår 

även ombyggda lokaler som blivit bostäder.   
Källa: KSF  
Mäts: Varje år. Resultatet finns v 20. Värdet avser föregående år.   
Ansvarig:  KS 
Medverkar: SBN, Haninge Bostäder 

Företagsklimat enl. ÖJ (Insikt) - Totalt, NKI 
Definition: Kommunrankning, enkätundersökningen Insikt, företagarnas 

helhetsbedömning av servicen i myndighetsutövningen (skala 0-100) 
Källa: Kolada, U07451 
Mäts: Varje år. Publiceras i kolada v 19. Avser året tidigare.    
Ansvarig:  KS  
Medverkar: SBN, NAN, SUN 

Förvärvsarbetande invånare 20 - 64 år, andel (%, samma som sysselsättningsgrad) 
Definition:  Antal förvärvsarbetande i åldern 20 - 64 år dividerat med antal invånare i 

åldern 20-64 år den 31/12. Med förvärvsarbetande avses personer med 
löneinkomst av anställning under november månad, och personer med 
inkomst av aktiv näringsverksamhet.  

Källa: Kolada, N00914 
Mäts: Varje år. Publiceras i kolada v 49. Avser föregående år  
Ansvarig:  KS 
Medverkar: SN, NAN, GVN 
 

Antal arbetsplatser per förvärvsarbetande i kommunen (arbetsplatskvot)  
Definition:  Antal förvärvsarbetande i kommunen, oavsett var de bor (förvärvsarbetande 

dagbefolkning). Detta divideras med antalet förvärvsarbetande i kommunen, 
oavsett var de arbetar.  

Källa: Kolada, kvoten av nyckeltalen N00981./. N00946 
Mäts: En gång per år.  
Ansvarig:  KS 
Medverkar: NAN, SBN 
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Mål 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett skede av livet  
Ansvariga för målet är alla nämnder och bolag. Undantag är Södertörns 
upphandlingsnämnd och Södertörns överförmyndarnämnd. 

Mål 3 Indikatorer Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

Elever i åk 5: Jag känner mig 
trygg i skolan* 

82,8% - 80,0% -  82,0% 
Lokal trygghetsmätning 
(index)* 

1,6 - 1,9 -  1,6 
Andel som känner sig trygg 
utomhus när det är mörkt 
ute** 

      
Antal anmälda våldsbrott per 
100 000 invånare*** 

- 1 389 1 405 1 269 minska minska 
*mätning sker vartannat år. Diskussion om förutsättningar för att genomföra lokal 
trygghetsmätning årligen pågår.  
**SCB:s medborgarundersökning. Mätning sker hösten 2022.  
*** Ersätter ”anmälda brott om skadegörelse per 1000 invånare”. Våldsbrott omfattar 
mord, försök till mord eller dråp, grov kvinnofridskränkning, våld mot tjänsteman och rån, 
inklusive grovt rån. År 2021 var utfallet 1 077 våldsbrott per 1000 invånare för 
Södertörnskommunerna (ovägt medelvärde). 

 

Elever i åk 5: Jag känner mig trygg i skolan, positiva svar, andel (%) 
Definition: Antal elever som angivit något av alternativen "stämmer helt och hållet" eller 

"stämmer ganska bra" som svar på påståendet "Jag känner mig trygg i 
skolan", dividerat med det totala antalet elever som svarat på enkäten. För 
data på kommunnivå avser uppgifterna enbart elever i kommunala skolor. 

Källa: Kolada, N15557 
Mäts: Vartannat år. Publiceras i kolada v 3. 
Ansvarig:  GFN 
Medverkar: Alla nämnder, samt Haninge Bostäder och Tornberget. Undantag Södertörns 

upphandlingsnämnd och Södertörns överförmyndarnämnd  

Lokal trygghetsmätning 
Definition: Trygghetsundersökning med respondenter i 10 kommundelar, totalt 3 000 

respondenter. Undersökningen mäter på lokal nivå den upplevda tryggheten 
och den faktiska utsattheten för brott. Index mellan 0 – 6, låga värden är bra. 

Källa: Kommunens egen mätning 
Mäts: Vartannat eller varje år  
Ansvarig:  KS 
Medverkar: Alla nämnder, samt Haninge Bostäder och Tornberget. Undantag Södertörns 

upphandlingsnämnd och Södertörns överförmyndarnämnd  
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Andel som känner sig trygg i sitt område när det är mörkt ute 
Definition: Andel svarande som känner ganska trygg eller mycket trygg på frågan ”hur 

trygg känner du dig utomhus i området där du bor när det är mörkt ute?” 
Källa: SCB Medborgarundersökning 
Mäts: Varje år. Publiceras i kolada. Genomförs hösten 2022.   
Ansvarig:  KS 
Medverkar: Alla nämnder, samt Haninge Bostäder och Tornberget. Undantag Södertörns 

upphandlingsnämnd och Södertörns överförmyndarnämnd  

Antal anmälda våldsbrott per 100 000 invånare  
Definition: Avser summering av: Försök till mord eller dråp, Misshandel inkl. grov, 

Våldtäkt inkl. grov, Grov kvinnofridskränkning, Grov fridskränkning, Våld 
mot tjänsteman och Rån inkl. grovt, antal/100 000 inv. Statistiken redovisas 
efter den kommun där brottet har begåtts (brottsplats)  

Källa: BRÅ och SCB. Finns i kolada, N07403  
Mäts: Varje år.    
Ansvarig:  KS 
Medverkar: Alla nämnder, samt Haninge Bostäder och Tornberget. Undantag Södertörns 

upphandlingsnämnd och Södertörns överförmyndarnämnd  
 
 

Mål 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med höga förväntningar 
som skapar konkurrensfördelar i livet 
Ansvariga för målet är grund- och förskolenämnden och gymnasie- och vuxen-
utbildningsnämnden samt socialnämnden. 

Mål 4 Indikatorer Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

Elever i år 9 som är behöriga 
till yrkesprogram, kommunala 
skolor (%) 

83,0% 86,0% 87,4% 88,5% 88,0% 89,0% 
Gymnasieelever med examen 
inom 3 år, kommunala skolor 
(%) 

51,7% 48,2% 48,1% 53,0% 57,0%  
Lämnat etableringsuppdraget 
och börjat arbeta eller 
studera*  

42,0% 47,0% 46,0%  52,0%  
*Status efter 90 dagar. Utfall 2021 publiceras vecka 24  

Elever i år 9 som är behöriga till yrkesprogram, kommunala skolor, andel (%) 
Definition: För att ha gymnasiebehörighet till ett yrkesprogram krävs godkända betyg i 

svenska eller svenska som andraspråk, engelska och matematik och i minst 
fem andra ämnen från grundskolan. Uppgiften avser elever i kommunala 
skolor i kommunen oavsett folkbokföringsort.  

Källa: Kolada, N15436 
Mäts: Varje år. Publiceras i kolada v 44. Värdet avser innevarande år. 
Medverkar:  
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Gymnasieelever med examen inom 3 år, kommunala skolor, andel (%) 
Definition: Antal elever som började på gymnasium i kommunal regi i kommunen för tre 
Ansvarig:  GFN 
år sedan med examen inom tre år, inkl. IM dividerat med antal elever som började på 

gymnasium i kommunal regi i kommunen för tre år sedan, inkl. IM. Elever 
som vid utbildningens början saknar svenskt personnummer (t ex nyanlända 
elever som ännu inte blivit folkbokförda) ingår ej. 

Källa: Kolada, N17451 
Mäts: Varje år. Publiceras i kolada v 50. Värdet avser innevarande år.    
Ansvarig:  GVN 
Medverkar: SN, NAN 

Lämnat etableringsuppdraget och börjat arbeta eller studera (status efter 90 dagar), (%) 
Definition:  Etableringsuppdraget omfattar nyanlända flyktingar (20-64 år) samt 

nyanlända i åldern 18-19 år utan föräldrar i Sverige. Uppdraget omfattar 
aktiviteter under högst 24 månader där Svenska för invandrare (sfi), 
samhällsorientering och arbets-förberedande aktiviteter utgör olika delar. 
Status efter 90 dagar bland de som lämnat etableringsuppdraget. I arbete 
omfattas arbete utan stöd, nystartsjobb, extratjänster och arbete med stöd. I 
studier räknas de som studerar på den utbildning som berättigar studiemedel. 

Källa: Kolada, N00973 
Mäts: Varje år. Publiceras i kolada vecka 20 året efter.    
Ansvarig:  SN 
Medverkar: GVN, NAN 
 
 

Mål 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och fritidsutbud finnas 
Ansvariga för målet är alla nämnder (ej Södertörns upphandlingsnämnd och Södertörns 
överförmyndarnämnd) och bolag. 

Mål 5 Indikatorer Utfall 
2018 

Utfall 
2019 

Utfall 
2020 

Utfall 
2021 

Mål 
2022 

Mål 
2023 

Mål 
2024 

Andelen ungdomar som 
upplever att tillgången till 
kulturaktiviteter är god (%) 

  60% 62,5% 73% 80,0% 80% 
Andelen ungdomar som 
upplever att tillgången till 
idrottsaktiviteter är god (%) 

  78% 79,0% 80% 80,0% 80% 
Medborgarnas nöjdhet 
med idrotts- och 
friluftsanläggningar * 

     80% 80% 
Medborgarnas nöjdhet 
med kulturverksamhet * 

     80% 80% 
*Ny indikator från och med 2023. Mätning är SCB:s medborgarundersökning.  

Andelen ungdomar som upplever att tillgången till kulturaktiviteter är god (%) 
Definition: Andel elever i åk 4 och 8 som svarat att det stämmer ganska bra eller 
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stämmer helt och hållet på frågan om ”eleven upplever en god tillgång till 
kulturaktiviteter”. 

Källa: Haninge skolenkät 
Mäts: Varje år 
Ansvarig:  KDN 
Medverkar:  

Andelen ungdomar som upplever att tillgången till idrottsaktiviteter är god (%) 
Definition: Andel elever i åk 4 och 8 som svarat att det stämmer ganska bra eller 

stämmer helt och hållet på frågan om ”eleven upplever en god tillgång till 
idrottsaktiviteter”. 

Källa: Haninge skolenkät 
Mäts: Varje år, maj månad  
Ansvarig:  IFN 
Medverkar:  
 

Medborgarnas nöjdhet med idrotts- och friluftsanläggningar  
Definition: Pågår diskussion om exakt definition 
Källa: SCB Medborgarundersökning 
Mäts: Varje år under hösten 
Ansvarig:  IFN 
Medverkar: Ej klart (beror på definition) 
 
 
Medborgarnas nöjdhet med kulturverksamhet  
Definition: Pågår diskussion om exakt definition 
Källa: SCB Medborgarundersökning 
Mäts: Varje år under hösten 
Ansvarig:  KDN 
Medverkar: Ej klart (beror på definition) 
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§ 3 Svar på remiss Planeringsdirektiv Mål och 
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Nämndens beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas till kommunstyrelsen 
utan eget ställningstagande. 

2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad.  
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- Tjänsteutlåtande 2022-01-31 – Idrotts- och fritidsnämndens yttrande 
angående Mål och budget 2023 - 2024  

- Remiss 2021-11-17 – Planeringsdirektiv Mål och budget 2022 – 
2023 
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Idrotts- och fritidsnämnden 
Yttrande över Planeringsdirektiv för Mål och Budget 2023–2024 
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Sammanfattning 
I idrotts- och fritidsnämndens yttrande över planeringsdirektivet för mål och budget 2023–
2024 redogör nämnden för beräknade kostnadsförändringar inom befintlig verksamhet och 
lyfter fram ett antal behov av utvecklingsinsatser och investeringar. Under 2023 förväntas  
kostnaderna inom befintlig verksamhet att öka med 6,5 procent, det vill säga 10 250 tkr, i 
förhållande till 2022 års budgetram. 
  
För att nå fullmäktiges mål föreslår nämnden insatser för att bland annat stärka 
simkunnigheten, stärka kompetensen inom digitalisering, möjliggöra att arbeta mer 
uppsökande mot barn och unga som är fysiskt inaktiva, stärka fältassistenternas 
trygghetsskapande arbete och säkerställa en hög servicenivå i framtida Vega allaktivitetshus. 
Därutöver föreslår nämnden en ny entré till Rudans friluftsområde från de norra 
kommundelarna. De sammanlagda kostnaderna för utvecklingsinsatserna förväntas bli 12 
400 tkr. Det innebär att nämnden sammanlagt äskar 22 650 tkr, där nämndens totala 
finansiering för 2023 uppgår till 180 750 tkr. 
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Fullmäktiges mål och indikatorer  

KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Genomlysning av möjliga miljöanpassningar 
Det klimat- och miljöpolitiska programmet anger riktningen för Haninges klimat- och 
miljöarbete och visar på höga klimatambitioner för kommunen. De senaste åren har 
idrotts- och fritidsnämnden genomfört flera anpassningar i verksamheterna för att 
minimera verksamheternas miljöpåverkan. Idrotts- och fritidsnämnden ser nu ett behov av 
att ta hjälp från ett externt konsultstöd för att ta arbetet ett steg längre och grundligt 
undersöka om det finns ytterligare anpassningar som kan genomföras för att minimera 
verksamheternas klimat- och miljöbelastning. En sådan åtgärd skulle kunna handla om att 
utreda om det finns potentiella kostnads- och miljövinster i att ersätta uppvärmningen av 
konstgräsplaner vintertid med exempelvis tälthall.     
 
Idrotts- och fritidsnämnden äskar medel för att genomföra en genomlysning av samtliga 
verksamheter för att belysa möjliga miljöanpassningar. Förslaget innebär att idrotts- och 
fritidsnämnden tillsammans med kultur- och demokratinämnden upphandlar ett 
gemensamt konsultstöd under 2023. Kostnaderna för insatsen fördelas mellan nämnderna 
enligt principen 63/37och uppskattas till cirka 500 tkr, vilket innebär att idrotts- och 
fritidsnämnden äskar 300 tkr för insatsen.    

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Idrotts- och fritidsnämnden har inga förslag till förändringar av ansvarsfördelning för målet 
eller några synpunkter på nuvarande indikatorer och målvärden. 

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång till 
kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska utvecklas 
och vara nöjda med kommunens service 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Vega allaktivitetshus 
Under 2023 tillkommer Vega aktivitetshus som ett nytt komplement till idrotts- och 
fritidsnämndens befintliga verksamheter i kommunen. Aktivitetshuset ligger centralt 
placerat i den nya stadsdelen, precis intill pendeltågstationen. I huset etableras en ny F-9 
skola, kulturskola, bibliotek, fritidsgård, idrottshall, café, orkestersal med möjlighet att 
arrangera kulturevenemang och flertalet mötesrum för föreningslivet. Aktivitetshuset är ett 
nyskapande och yteffektivt sätt att samla många verksamheter under samma tak och banar 
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väg för en koncernövergripande samverkan mellan flera förvaltningar. Graden av 
samverkan med civilsamhället är också tänkt att bli hög i det nya huset. Vega 
allaktivitetshus blir en samlingspunkt för människor i alla åldrar och ska användas såväl 
dagtid, kvällstid som helger. 
 
Redan under 2021 har kultur- och fritidsförvaltningen påbörjat arbete med att etablera 
verksamheter i Vega allaktivitetshus, som kommer att öppna vid starten på höstterminen 
2023. Idrotts- och fritidsnämndens egen verksamhet kommer bli en ny öppen 
ungdomsverksamhet, medan idrottsföreningar bjuds in till verksamhet i idrottshallen, som 
delas med skolan, och möjlighet till helgcuper med övernattning kommer att finnas. Den 
framtida kostnadsbilden är mycket osäker, men en total årskostnad för idrotts- och 
fritidsnämnden inklusive hyra, torde hamna på cirka 9 300 tkr. Framförallt 
hyresberäkningen är osäker, då endast ett första totalestimat inkommit från Tornberget och 
lokalförsörjningsenheten, som inte är uppdelat per nämnd. Förvaltningens har använt 
lokalprogrammet för Vega aktivitetshus för preliminär beräkning av lokalytor.  
 
Bemanningsbehovet är mer säkert, men avhängigt av vilken servicenivå huset ska erbjuda 
medborgarna. I remissyttrandet har förvaltningen räknat med en hög och ambitiös 
servicenivå för en modern stadsdel. Vissa nyanställningar kommer ske redan under slutet 
på 2022 medan de flesta framtida medarbetarna beräknas tillträda sina tjänster i april 2023. 
Lokalhyra debiteras från och med juli 2023. Driftkostnaden för 2023 beräknas därför bli 
cirka 5 800 tkr, exklusive kapitalkostnader då aktivering av investeringsprojekt kommer ske 
under hösten 2023 och påverka resultatet från 2024. Förvaltningen tar inte upp behov av 
investeringsmedel för Vega allaktivitetshus, eftersom kommunfullmäktige redan avsatt 
medel för hela huset i investeringsbudgeten och placerat hos grund- och förskolenämnden. 
Förvaltningen tar inte heller upp driftkostnader för husets café, utan räknar i nuläget med 
självfinansiering.  
 
I resursfördelningen till den nya öppna ungdomsverksamheten i Vega finns även befintliga 
medel i 2022 års budget att beakta. I december 2020 godkände idrotts- och fritidsnämnden 
en rapport om utveckling av den öppna ungdomsverksamheten. Budgetutrymme för 
utvecklingsarbetet i projektform och för en högre löpande nivå när projektet 
produktionssätts i den ordinarie verksamheten finns redan i 2022 års permanenta 
driftbudget. Exempel på löpande kostnader är ny lokalhyra för 16-plus-verksamhet, 
resurser för att hålla jämna steg i ungdomars digitalisering, nya platsobunda fritidsledare 
och utökat internationellt samarbete. Om kommunen däremot väljer en lägre 
ambitionsnivå för den framtida verksamheten på befintliga fritidsgårdar, skulle medel 
kunna frigöras för att finansiera den nya verksamheten i Vega.  
Idrotts- och fritidsnämnden har inte detaljplanerat för verksamheternas innehåll eller 
omfattningen av samverkan med övriga förvaltningar i huset så därför finns det fortfarande 
osäkerheter i äskandena och nuvarande beräkningar.     

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Idrott, friluftsliv och övriga fritidsaktiviteter har en stor betydelse för exempelvis 
platsutveckling och den sociala hållbarheten, vilket främjar en hållbar tillväxt. Denna 
betydelse lyfts fram i bland annat kommunens översiktsplan, stadsutvecklingsplan och 
program för social hållbarhet. Idrotts- och fritidsnämnden föreslår därför att både idrotts- 
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och fritidsnämnden och kultur- och demokratinämnden ingår i ansvarsfördelningen för 
målet. 
 
Idrotts- och fritidsnämnden har inga synpunkter på nuvarande indikatorer eller målvärden. 

KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund 
och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. 
Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god 
omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på 
fungerande samverkan inom kommunen och med regionen. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Fler fältassistenter 
Idrotts- och fritidsnämnden ser ett behov av att utöka fältassisternas verksamhet för att öka 
förmågan att kunna arbeta trygghetsskapande och möta ungdomarna där de befinner sig. 
Behovet innebär att antalet fältassistenter utökas med ytterligare två tjänster från 6 till 8 
heltidstjänster. Konsekvensen om antalet fältassistenter inte utökas är att förvaltningen inte 
kan möta behovet av att vara på fler platser under vissa tider. 
 
Trygghetsskapande insatser 
Idrotts- och fritidsnämnden ser att det är möjligt att arbeta mer strategiskt och långsiktigt 
med trygghetsskapande insatser och aktiviteter. Om medel för trygghetsskapande insatser 
överförs permanent till nämndens ram i stället för att sökas årsvis skulle det skapa 
förutsättningar för att kunna planera för insatserna mer långsiktigt, inte minst när det finns 
ett behov av att upphandla utförare av insatserna. Konsekvensen om inte 
utvecklingsinsatsen genomförs är att insatserna riskerar att inte nå dess fulla potential. 
Genomförandet skulle även ha en positiv inverkan på mål 5. 

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Idrotts- och fritidsnämnden har inga förslag till förändringar av ansvarsfördelning för målet 
eller några synpunkter på nuvarande indikatorer och målvärden. 

KF mål nr 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med höga förväntningar som 
skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av 
integration och för att komma in på arbetsmarknaden. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Idrotts- och fritidsnämnden har inga planerade insatser utanför ordinarie verksamhet 
förutom satsningar på ökad simkunnighet och förslaget om en hälsopedagog som lyfts 
under mål 5 och som har bäring på mål 4. Samverkan mellan kultur- och 
fritidsförvaltningen och utbildningsförvaltningen är utbredd inom den ordinarie 
verksamheten. 



   Sida 
  7 (21) 

 

 

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Idrotts- och fritidsnämnden har inga förslag till förändringar av ansvarsfördelning för målet 
eller synpunkter på nuvarande indikatorer och målvärden. 

KF mål nr 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och fritidsutbud finnas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Demokrati ska värnas 
och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. Fler möjligheter för 
människor att mötas spontant ska skapas. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Utvecklingsinsatser för ökad simkunnighet 
Idrotts- och fritidsnämnden ser ett behov av utvecklingsinsatser för att öka simkunnigheten 
i kommunen. Att kunna simma är en livsviktig kunskap ur ett säkerhetsperspektiv, framför 
allt i en skärgårdskommun. Förslaget innebär både investeringar i infrastrukturen och att 
möjliggöra en mer omfattande simskoleundervisning. 
 
För att fortsatt kunna hålla Höglundabadet öppet är badet i behov av upprustning. Den 
uppskattade totalsumman för upprustning av badet är 2 700 tkr, varav plask- och 
undervisningsbassäng estimeras till 1 500 tkr, toaletter 500 tkr, markstensplattor 500 tkr 
och stängsel 200 tkr. Konsekvenser om inte en upprustning av badet sker är att badet 
tvingas stänga och att besökare riskerar att skada sig.  
 
Det finns en stor efterfrågan på simundervisning och det finns därför en potential i att nå 
fler och utveckla simskoleverksamheten i såväl simanläggningar som vid badplatser 
sommartid. Om behovet av simundervisning inte kan mötas i högre utsträckning riskerar 
simkunnigheten i kommunen att påverkas negativt. Utvecklingsinsatsen har en påverkan på 
mål 4 då simkunnighet är betygsgrundande och mål 3 då en hög simkunnighet och säkra 
anläggningar bidrar till upplevda tryggheten i kommunen. 
 
Utveckling av idrottsyta i Albyberg 
Vid Albyberg ser idrotts- och fritidsnämnden ett behov av att utveckla en idrottsyta för 
bågskytte. Förslaget innebär att bygga lokaler för omklädningsrum och toalett. 
Utvecklingsplanerna diskuteras i samverkan med MEX som driver utvecklingsarbetet för 
Albyberg som helhet. Samverkan sker även med bågskytteklubben. Det estimerade 
beloppet är än så länge mycket osäkert men idrotts- och fritidsnämnden äskar 500 tkr för 
utvecklingen. Konsekvensen om insatsen inte genomförs är att det inte finns en anläggning 
för bågskytte i kommunen, vilket minskar utbudet av fritidsaktiviteter. Insatsen har 
potential att påverka tillväxtmålet positivt då den bidrar till en socialt hållbar tillväxt. 
 
Stärkt kompetens inom digitalisering 
Idrotts- och fritidsnämnden ser ett behov av att stärka den digitala förmågan i nämndens 
verksamheter. Detta för att säkerställa en långsiktig och strategisk digitalisering som möter 
medborgarnas ökade krav på service och tillgänglighet, framför allt vad gäller digitala 
tjänster och mötesplatser. Idrotts- och fritidsnämnden föreslår att nuvarande budgetram 
utökas för att möjliggöra rekrytering av en resurs med den tekniska profil och kompetens 
som förvaltningen idag saknar. Förslaget innebär en delad tjänst inom idrotts- och 
fritidsnämnden respektive kultur- och demokratinämndens verksamhetsområden. Den 
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beräknade helårskostnaden för båda nämnderna på totalt 1 000 tkr motsvarar cirka 650 tkr 
inom idrotts- och fritidsnämnden utifrån fördelningsprincipen 63/37. För att genomföra 
rekryteringen och hitta rätt kompetens finns även ett behov av stöd från avdelningen 
Omvärld och utveckling inom kommunstyrelseförvaltningen. Om utvecklingsinsatsen inte 
genomförs innebär det att förvaltningen får svårt att möta de förväntningar och krav som 
ställs på digitalisering och innovation. 
 
Idrottspedagog/hälsopedagog med inriktning mot framförallt icke aktiva 
Idrotts- och fritidsnämnden ser en möjlighet att arbeta mer aktivt och uppsökande mot 
barn och unga som inte är fysiskt aktiva. Insatsen innebär att arbeta utifrån ett brett 
perspektiv på hälsa. Förslaget innebär att nämnden inrättar en ny tjänst i form av en  
idrotts- och hälsopedagog. En konsekvens om insatsen inte genomförs är att förvaltningen 
inte är fullt rustad för att arbeta mot alla delar av det idrottspolitiska programmet. Insatsen 
har potential att ha en positiv inverkan på mål 4 då fysisk aktivitet och hälsa påverkar 
skolresultat. 
 
Entré och friluftsspår till Rudan från Kolartorp 
I takt med att Haninge växer och den nya stadsdelen Vega tar form ser idrotts- och 
fritidsnämnden ett behov av öka tillgängligheten till stadsnära friluftsområden. Nämnden 
föreslår att en ny entré med elljusspår ska byggas från Kolartorp som binder ihop Vega 
med Rudans friluftsområde. Investeringen beräknas uppgå till 3 000 tkr. Konsekvensen om 
insatsen inte genomförs är att Rudans potential som stadsnära friluftsområde inte nyttjas 
fullt ut. Insatsen har potential att ha en positiv inverkan på mål 2 då den bidrar till en 
hållbar tillväxt.  
 
Effektivare och ökad skötsel av anläggningar 
Det pågår utvecklingsinsatser för hur förvaltningen kan utnyttja befintliga resurser mer 
effektivt när det gäller skötsel av anläggningar. I takt med att kommunen växer och 
förvaltningen får ansvar för fler idrottsanläggningar, sporthallar och spontanytor är dock 
inte effektiviseringen tillräcklig och idrotts- och fritidsnämnden ser därför ett behov av 
ytterligare en vaktmästartjänst. Konsekvensen om utvecklingsinsatsen inte genomförs är att 
förvaltningen inte kan upprätthålla standarden på anläggningarna som förväntas av 
medborgarna och krävs för att de ska kunna nyttjas fullt ut. Utvecklingsinsatsen har en 
positiv påverkan på mål 2. 

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Idrotts- och fritidsnämnden föreslår att samtliga nämnder ska vara ansvariga för målet då 
målskrivningen innefattar att: ”Demokrati ska värnas och utvecklas för att långsiktigt skapa 
trygghet och sammanhållning”. Det är inte idrotts- och fritidsnämndens och kultur- och 
demokratinämndens roll att ensamma värna och utveckla demokratin, det är ett uppdrag 
som nämnden anser att hela kommunen bör ta gemensamt ansvar för.  
 
Idrotts- och fritidsnämnden föreslår att en ny indikator läggs till målet. Indikatorn följer 
upp hur medborgarna i Haninge upplever utbud och kvalitet i kommunens 
idrottsanläggningar och bygger på SCB:s medborgaundersökning. Detaljer och föreslagna 
målvärden finns i målbilagan. Detta förutsätter dock att Haninge återigen deltar i 
medborgarundersökningen. Haninge deltog från 2011–2019.  
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Omvärldsanalys  
Ingen kan med säkerhet förutspå framtiden. Men det finns ett antal mer eller mindre 
synliga trender och förändringskrafter som påverkar såväl globalt som lokalt. Globalisering, 
digitalisering, förändringar i klimat, demografi och värderingar ändrar kontinuerligt 
förutsättningarna för människor och samhällen över hela världen. Förändringarna kan 
utgöra möjligheter eller uppfattas hot eller både och. PwC har på uppdrag av Haninge 
kommun tagit fram en koncernövergripande omvärldsanalys som identifierar de trender 
och konsekvenser som är mest betydelsefulla för Haninge kommun och dess bolag med 
sikte mot 2028. Flera av dessa trender har även en påverkan på idrotts- och 
fritidsnämndens verksamheter. 

Livsstil och hälsa 
Den koncernövergripande omvärldsanalysen kopplar ett ökat fokus på hälsa och 
välmående till att fler blir äldre och de konsekvenser det för med sig i form av bland annat 
en högre andel äldre i befolkningen och de krav på samhällsservice det för med sig. 
Samtidigt finns det även studier som visar att hälsoklyftan ökar mellan människor, det vill 
säga att hälsa och ökad livslängd är ojämnt fördelad i befolkningen. Forskning visar att ett 
av de mer kostnadseffektiva sätten att få fler människor att må bättre, både fysiskt och 
psykiskt, är att fler blir fysiskt aktiva. Stora samhällsförändringar de senaste 50 åren har 
förändrat vårt sätt att leva i grunden och stillasittande aktiviteter upptar idag en majoritet av 
den moderna människans vakna tid. På senare år har kunskapen ökat om att långvarigt 
stillasittande också medför en ökad hälsorisk. 
 
Idrotts- och fritidsområdet fyller därför även en viktig funktion i samhället när det kommer 
till att arbeta med bland annat sjukdomsprevention, främja folkhälsan och människors 
livskvalitet. Arbetar vi proaktivt för ett friskare samhälle bidrar det förhoppningsvis också 
på sikt till minskade välfärdskostnader. Det finns stor potential och flera anledningar till att 
låta idrott och rörelse spela en större roll i städernas utformning. För att kunna stärka 
möjligheten att idrott och behov av rörelse tillgodoses i planeringen och hur olika typer av 
fysisk aktivitet samspelar har Riksidrottsförbundet och arkitektfirman FOJAB tar fram 
verktyget ”Rörelsefaktor”. Det är ett praktiskt verktyg för att integrera olika sorters fysisk 
aktivitet i stadsmiljön och i samhällsplaneringen. 
 
Betydelsen av den tätortsnära naturen och möjligheten till friluftsliv har en viktig del i ett 
förebyggande arbete för att motverka ohälsa. Särskilt då en allt större andel av befolkningen 
befinner sig i en allt mer digitaliserad, teknisk och hektisk värld växer människors intresse 
för att vistas i naturen och uppleva dess lugn och hälsofrämjande effekter. Utvecklingen av 
denna trend har synts under de senaste åren och under pandemiåren 2020/2021 har 
intresset och behovet av både digitala pauser och att umgås på smittsäkra sätt inneburit att 
intresset för friluftsliv ökat än mer. Det har märkts tydligt i det höga besökstrycket till 
friluftsområdena. För många har naturen varit den självklara platsen att inhämta energi och 
livskraft, ett vardagsrum för både rekreation och social interaktion. Folkhälsomyndigheten 
pekar på studier och forskning som innebär att mötet med den fria naturen gynnar den 
fysiska och psykiska hälsan, minskar stress och påskyndar återhämtning. Det ökade 
intresset började innan pandemin och förväntas kvarstå även efter pandemin. 
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Konkurrens och marknad 
Idrott- och fritidsområdet fyller tillsammans med övriga samhället en viktig funktion i 
arbetet med att skapa attraktiva livsmiljöer. I Haninge eftersträvas ett rikt och mångsidigt 
utbud av idrotts- och fritidsaktiviteter. Idrottsanläggningar, idrottsmiljöer, friluftsliv, 
badhus, ungdomsverksamhet och föreningsliv är exempel på utbud som bidrar till en 
meningsfull fritid och att stärka den lokala identiteten. Utbudet bidrar också till att attrahera 
nya invånare, besökare och andra som vill etablera sig i kommunen. 
 
Byggandet av nya bostadsområden och den snabbt växande befolkning i Haninge påverkar 
nämndens uppdrag eftersom det resulterar i ett ökat besöksunderlag och ökat behov av 
fritidsverksamhet. Den pågående utvecklingen är positiv utifrån att utbudet ökar och 
verksamheterna moderniseras. Däremot är det en utmaning att både drifts- och 
investeringskostnaderna ökar samtidigt som nya verksamheter också kräver 
ett större antal medarbetare så att de nya lokalerna kan fyllas med kvalitativ 
verksamhet som berikar Haningebornas liv. 
 
I ett samhälle med högre förväntningar på den kommunala servicen är det viktigt att vara 
lyhörd för invånarens behov, önskemål och synpunkter. Invånarnas kultur- och 
fritidsintressen växlar snabbare samtidigt som förväntningarna är höga på att kommunen 
ska möta det aktuella behovet snarare än gårdagens behov. När verksamheterna utökas och 
investeringar görs i både nya och befintliga lokaler och anläggningar ställer det krav på mer 
flexibla lösningar för att kunna rätta oss efter invånarnas olika behov som förändras i snabb 
takt. Utifrån det ekonomiska läget och de växande förväntningarna och kraven måste 
utvecklingen gå hand i hand med omställningar och omprioriteringar för att bibehålla en 
hög kvalitet i verksamheter och utbud. Utmaningen är att ha modet att prioritera för en 
budget i balans men samtidigt kunna skapa förutsättningar för nya verksamheter. 
 
Samutnyttjande av lokaler idrotts- och fritidsområdet är stor idag då lokaler nyttjas inom 
kultur- och fritidsförvaltningens egna verksamheter, skolan och av föreningar. 
Samutnyttjandet har dock potential att utvecklas ytterligare för ett än mer effektivt 
nyttjande. I befintliga anläggningar och framför allt att i framtida investeringar från början 
utgå ifrån ett brett samutnyttjande. Det krävs flexibilitet och multifunktionalitet när stora 
anläggningar byggs, ur såväl ekonomiska som miljömässiga perspektiv. Bristen på 
idrottshallar är stor i Sverige och därför har de fem största idrottsförbunden för 
inomhusidrott, Basketboll-, Gymnastik-, Handboll-, Innebandy- och Volleybollförbundet, 
startat ett samarbete med White arkitekter för att ta fram ett koncept för den moderna 
idrottshallen. Projektet präglas av multifunktionalitet och yteffektivitet och ska bidra till 
ökad rörelseglädje. 

Samhällsutveckling 
Den koncernövergripande omvärldsanalysen lyfter fram att konsekvenser av segregation 
och polarisering skapar ökade klyftor i samhället. Och att det i Haninge råder en geografisk 
uppdelning av områden med olika socioekonomiska förutsättningar.  
 
Inom idrotts- och fritidsnämndens ansvarsområde har olika bakgrundsfaktorer påverkan på 
hur fysiskt aktiva människor är och i vilken utsträckning de deltar i föreningsidrotten. 
Studier visar att flickor är mindre fysiskt aktiva än pojkar och barn som kommer från hem 
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med sämre ekonomiska förutsättningar idrottar och motionerar mindre än de som kommer 
från hem med god ekonomisk standard. Flickor med utländsk bakgrund är i högre grad 
inaktiva jämfört med de som har svensk bakgrund. Barn, ungdomar och vuxna med 
funktionsnedsättning är också mindre aktiva än personer utan funktionsnedsättning. 
 
Denna utveckling ställer krav på att kultur- och fritidsförvaltningen bland annat genom 
samverkan och stödformer som kan bidra till att föreningslivet kan nå dessa målgrupper, 
men också hur förvaltningen kan arbeta uppsökande och inriktat mot de grupper som 
riskerar få en sämre hälsa. 
 
Den öppna fritidsverksamheten har en sådan viktig roll i arbetet med att stärka ungas 
inflytande och delaktighet i samhället. Det kan även ofta vara ett forum för föreningslivets 
verksamheter och möjliggöra kontakter mellan unga och civilsamhället. Inom den öppna 
fritidsverksamheten arbetar man ofta med informellt lärandet. Det informella lärandet kan 
medföra att unga som är mindre framgångsrika i skolan också får möjligheter att se sig 
själva som duktiga på något och kan utveckla sina kompetenser, vilket kan bidra till att 
utjämna skillnader i befolkningen och påverka den psykiska hälsan positivt. 

Digitalisering 
Digitaliseringen och den snabba framväxten av tjänster och produkter som använder sig av 
artificiell intelligens och robotisering innebär både möjligheter och utmaningar inom 
idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde. Genom att ta vara på digitaliseringens 
möjligheter kan nämndens service förbättras, kvaliteten höjas och verksamhetsprocesserna 
effektiviseras. Utmaningar innebär att framför allt att det ställer krav på ny kompetens hos 
befintlig personal och att det finns ett behov av helt nya roller för att kunna utnyttja de 
möjligheter som utvecklingen för med sig.  
 
Inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområden innebär utvecklingen ett brett 
spann av hur digitalisering påverkar verksamheterna. Det handlar både om ”mjuka” och 
”hårda” aspekter av digitalisering. Mer mjuka aspekter av digitalisering inom exempelvis 
ungdomsverksamheten handlar om att erbjuda ungdomar en digital delaktighet, både 
genom att möta ungdomarna på de digitala platser där de befinner sig och att med digitala 
verktyg ge ungdomar möjligheter att vara medskapare av de aktiviteter som 
ungdomsverksamheten erbjuder. Dessa arbetssätt utvecklas både inom ramen för de 
etablerade fysiska platserna och genom digitala mötesplatser – sammantaget bidrar det till 
möjligheter att nå ut till fler av ungdomarna. 
 
De mer hårda aspekterna av digitalisering inom idrotts- och fritidsnämndens 
verksamhetsområde handlar exempelvis om digitala system och teknik som kan 
effektivisera skötsel av anläggningar och handläggning av lokaler och bidrag. 

Investerings- och driftbudget  

Investeringsbudget  
Generellt är uppdraget att se över investeringsbudgeten i syfte att minska antalet 
investeringar eller utreda om investeringarna kan genomföras på ett mindre kostsamt sätt. 
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Det är viktigt att titta på livscykelkostnaden. Kan investeringsvolymen minskas kommer 
framtida driftkostnader med anledning av investeringen inte att öka lika mycket. 

 
I Mål och budget 2022–2023 har kommunfullmäktige indirekt beslutat om en 
investeringsram på 3 800 tkr för idrotts- och fritidsnämnden för år 2023, exklusive 
lokalinvesteringar hos Tornberget. Investeringsprojekt presenterade i tidigare 
remissyttranden inleder tabell 4, sedan följer Tornbergets investeringar från Mål och budget 
2022–2023, där kolumnen för totalt investeringsbelopp inkluderar redan beslutad budget. 
Listan fortsätter med nya investeringsbehov i punkterna 5–10. En förutsättning i 
remissyttrandet är att alla investeringsprojekt tar minst ett år att färdigställa och genererar 
kapitalkostnader tidigast året efter investeringsmedel tilldelas. Därför är årsvisa kolumner 
för kapitalkostnader noll i tabell 4.  
 
Ytan på konstgräsplaner behöver bytas ut med jämna mellanrum. I 2021 års 
investeringsbudget finns medel för utbyte av de första två planerna och arbetet behöver 
fortsätta år 2023 med byte på ytterligare två planer. Slitage och hög ålder har även drabbat 
kampsportsmattor i Torvalla sporthall. Välfungerande mattor är en säkerhetsfråga och 
förebygger skador. Ett utbyte skulle behövas år 2023.  
 
Renovering av Höglundabadet, ny entré till Rudans friluftsområde från Kolartorp och ny 
idrottsplats för bågskytte i Albyberg är redan beskrivet i avsnittet om fullmäktiges mål och 
indikatorer och utvecklas inte här. Utöver detta behövs ersättningsinvestering för att 
upprätthålla konstsnöproduktionen på Rudan.  
 
Sista posten i tabellen kommer från Tornbergets uppgifter om framtida reinvestering i 
Tungelsta fritidsgård någon gång under perioden 2026–2031. Ett uppskattat 
investeringsbehov är 10 000 tkr.  
 
Samtliga investeringsmedel för allaktivitetshuset i Vega, detaljplan 2, finns i 
investeringsbudgeten för grund- och förskolenämnden och tas därför inte upp i idrotts- 
och fritidsnämndens investeringstabell.  

Driftbudget  

Volymförändringar  

Förändringar i befolkningsantalet påverkar i huvudsak inte idrotts- och fritidsnämndens 
verksamheter direkt linjärt i takt med att de sker. Anpassningar till volymförändringar sker 
istället stegvis då exempelvis ytterligare en idrottshall byggs. Detta är en skillnad mot till 
exempel utbildningsförvaltningens förutsättningar där storleken på summan för elevpengen 
förändras direkt efter elevantalet.  
 
En utmaning rörande volymförändringar är att de styr utbyggnaden av idrottshallar som 
både utbildningsförvaltningens och kultur- och fritidsförvaltningens verksamheter utnyttjar 
och betalar hyra för. Skolans behov av ökade lokaler för undervisning inom idrott stämmer 
inte alltid överens med idrotts- och fritidsnämndens behov av lokaler för att främja ett rikt 
föreningsliv. På sikt finns det en risk att idrotts- och fritidsnämnden är tvungen att betala 
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hyra för lokaler som inte kan utnyttjas på ett tillräckligt effektivt sätt för verksamheterna 
inom nämndens ansvarsområde. 
 
För delar av idrotts- och fritidsnämndens verksamheter kan dock volymförändringar 
förväntas ha en mer linjär utveckling, exempelvis vad gäller storleken på LOK-stödet. Även 
om detta påverkas av ytterligare faktorer som föreningarnas förmåga att rekrytera ledare 
och tillgång till och utnyttjande av befintliga anläggningar. 
 

I takt med stadsutvecklingen som genererar en växande befolkning i kommunen ökar dock 
kraven på tillgängliga mötesplatser för idrott och fritidsverksamhet. Här är det viktigt att 
skapa förutsättningar för idrotts- och fritidsnämnden att växa i takt med uppdragen ökar. 
Enligt befolkningsprognosen beräknas Haninge kommun passera 100 000 invånare år 2024 
och år 2030 beräknas antalet invånare vara 114 300. Det innebär att kommunen beräknas 
öka med 20 600 invånare till år 2030, vilket motsvarar en befolkningsökning på 22 procent. 
Befolkningen förväntas öka i nästan alla åldersgrupper och i de flesta kommundelarna 
under prognosperioden. För idrotts- och fritidsnämnden innebär det ökade förväntningar 
från Haningeborna på ett varierat utbud av idrottsmiljöer, anläggningar och friluftsområden 
som gör det enkelt att ta del av utbudet för en aktiv fritid.  

Lokaler 

Nämnder är instruerade att redovisa oförändrad hyresnivå i tabell 1, men beskriva vad en 
hyresökning på 1 procent på befintligt bestånd skulle innebära. För idrotts- och 
fritidsnämnden innebär det en kostnadsökning på cirka 600 tkr.  
 
Flera skolbyggnader står inför renoveringar, vilket även påverkar hyran för idrottshallarna 
som ingår i samma hyresobjekt:  
 

 Vendelsömalmsskolan, hus B och C 
Ett nytt hus B ska byggas som saknar utrymme för fritidsgård. Utredning kring hus 
C, med idrottshall, pågår och beslut är inte fattat ifall byggnaden ska renoveras eller 
ersättas med en ny byggnad och om den ska eller inte ska husera fritidsgård. 
Oavsett om idrottshallen ska renoveras, ersättas, med eller utan fritidsgård, medför 
det kostnadsökningar. Kostnadsökningarna delas med skolan eftersom alla 
byggnader ingår i samma hyresobjekt. Storleken på kostnadsökningen är mycket 
osäker, liksom också tidplanen. Troligen kommer inget bli klart förrän år 2024.  
 

 Nytorpshallen 
Under renoveringen av Ribbyskolan har eleverna evakuerats till Nytorpsskolan. 
Idrottsundervisning har bedrivits i Nytorpshallen och därför har 
lokalförsörjningsenheten ersatt idrotts- och fritidsnämnden för den hyra som 
grundskolorna normalt betalar för att nyttja idrottshallar dagtid. När Ribbyskolan är 
färdigrenoverad och undervisningen flyttar tillbaka inför höstterminen 2023, 
kommer idrotts- och fritidsnämnden bära hela hyran för Nytorpshallen från och 
med den 1 juli 2023 och framåt.  
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I remissyttrandet inför Mål och budget 2022 – 2023 tog idrotts- och fritidsnämnden upp 
renoveringar i andra byggnader, till exempel Kvarnbäcksskolan och Ribbybergsskolan. 
Hyresökningarna för dessa har inte inträffat än och dessutom sjönk hyran oförklarligt för 
Torvalla sim- och sporthall år 2022. Givet att hyran för Torvalla sim- och sporthall förblir 
oförändrad, att ingen konkret hyresförändring sker för byggnaderna vid 
Vendelsömalmsskolan under 2023 och att Tornberget inte ökar hyran i befintligt bestånd, 
bedömer förvaltningen att utrymme finns för hyresökningar för Kvarnbäcksskolan och 
Ribbybergsskolan i befintlig driftbudget.  
 
Däremot finns inte utrymme för hyresökningar för Ribbyskolan. En del av Ribbyskolans 
huvudbyggnad har rivits och kommer ersättas med en ny del med större yta för att rymma 
F–6-åk. I den nya delen kommer en rörelsesal finnas. Skolans byggnader, befintlig 
idrottshall och ny rörelsesal ingår i samma objekt med delad hyra mellan idrotts- och 
fritidsnämnden och grund- och förskolenämnden. Det innebär att idrotts- och 
fritidsnämndens hyra kommer att öka mer än vad som enbart motsvarar den nya 
rörelsehallen. Indikationer från Tornberget är att bruttohyresökningen 2023 blir drygt 2 300 
tkr, varav idrotts- och fritidsnämnden ska stå för 1 400 tkr vilket motsvarar 60 procent.  
 
Inte heller finns utrymme för hyresökningar som Vega aktivitetshus medför. Den 
tillkommande halvårshyran för idrotts- och fritidsnämndens del av Vega aktivitetshus 2023 
ingår i presentationen av fullmäktiges mål och indikatorer och utgör cirka 2 100 tkr av 
totalbeloppet.  

Kapitalkostnader 
Som nämnts ovan i avsnittet om investeringsbudget utgår detta yttrande från att varje 
projekt genererar kapitalkostnad tidigast året efter investeringsmedel avsätts. I beräkningen 
av kapitalkostnader 2023 ingår befintliga anläggningstillgångar, pågående projekt och 
kommande projekt som ska starta under 2022. En enkel simulering resulterar i ett utökat 
behov av driftmedel för kapitalkostnader på 4 600 tkr.  

 Kommunfullmäktige har i 2022 års investeringsbudget tilldelat medel på 15 000 tkr 
för att anpassa Torvalla IP till fotbollens seriespel på Superettan-nivå. I 2022 års 
driftbudget har redan 800 tkr avsatts för framtida kapitalkostnader. I det 
framräknade behovet för 2023 bedömer förvaltningen ytterligare driftbelopp på 900 
tkr tillkommer.  

 Kommunfullmäktige beslutade den 13 december om icke ramhöjande driftmedel 
på 2 000 tkr i till budgetåret 2022 för ökade driftskostnader kopplade till 
investeringarna i byte av ispist i Torvalla ishall och anläggning av ny konstgräsplan i 
Vega. Ingen av dessa investeringar kommer innebära kapitalkostnader 2022 och en 
överskottsprognos ska presenteras från årets start. Eftersom medlen inte är 
ramhöjande till 2023 års driftbudget, ingår kapitalkostnader på 3 000 tkr i det 
framräknade totalbehovet för 2023.  

Anledningen till att årlig kapitalkostnad för investeringar i Torvalla IP blir hög är 
osäkerheten om Torvallas framtid, vilket orsakar korta avskrivningstider. Inte bara 
Torvallas livslängd är osäker, utan även slutliga investeringsbelopp för de tre stora 
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projekten presenterade ovan. Tillsammans utgör de 3 900 tkr av det totala presenterade 
behovet för 2023. Driftbudgetbehovet kopplade till investeringar av ordinär karaktär är 
cirka 700 tkr år 2023.  
 

Kompetensförsörjning 
Kultur- och fritidsförvaltningen har för avsikt att genomföra en förändring i 
organisationsstrukturen under 2022 för att skapat förutsättningar för en tydlig och mer 
effektiv organisation som är rustad att möta omvärldens krav på förändringar, 
omställningar och flexibilitet. Central förvaltning förväntas få ett tydligare uppdrag som 
stödjande funktion till linjeverksamheterna. En ny funktion inrättas med ansvar för 
förvaltningens övergripande utveckling, riktning och strategier med uppdrag att kunna leda 
processer inom förvaltningen och delta i de koncerngemensamma processerna. Syftet är att 
stärka förvaltningens förmåga att säkerställa planeringen på långsiktigt, ställa om riktningen 
vid behov och genom ett systematiskt arbete bidra till att öka förvaltningens samlade 
kompetensmedvetenhet och därmed skapa förutsättningar för en framtidssäkrad 
organisation.  
  
Förvaltningens långsiktiga arbete med kompetensmedvetenhet tar sin utgångspunkt i 
förvaltningens strategiska plan 2021–2030 där kompetensutveckling är ett eget 
verksamhetsspår och därmed en integrerad del i förvaltningens ordinarie 
verksamhetsplanering. Planeringen utifrån den strategiska planen löper både på kort sikt, 
1–2 år och på lång sikt 3–7 år. En viktig del i arbete inför 2023 är att identifiera behovet av 
vilka kunskaper och kompetenser som behövs för att vi ska kunna öka vår digitala förmåga 
och kunna använda digitalisering som en naturlig del i utvecklingen av förvaltningens 
verksamheter. Här ser förvaltningen bland annat behov av att både öka den totala digitala 
mognaden inom förvaltningen, ställa om kompetenser i linjeverksamheterna och att stärka 
upp kompetensen och strukturen inom förvaltningens egen IT-organisation. Förvaltningen 
behöver tydliggöra ansvar och mandat under 2022 och implementera den framtagna 
handlingsplanen för digitalisering 2022–2024 så att förvaltningen arbetar utifrån framtagen 
plan fullt ut från 2023. 
 
Ett annat viktigt fokus för förvaltningen är att öka förståelsen och kunskapen brett i den 
egna organisationen kring framtidens behov och krav gällande service och tjänster inom 
kultur- och fritidsområdet och vilka nya förväntningar och krav på kompetens det ställer på 
oss som medarbetare. Som organisation kommer vi succesivt att behöva både nya 
funktioner och roller samtidigt som vi ställer om och kompetensutvecklar befintliga 
medarbetare. Det arbetet påbörjades konkret under 2021 när förvaltningen beslutade om 
en genomlysning av organisationen för att få kunskap om nuläge och vad som behövde 
genomföras för att klara framtida krav på en organisation som kan hantera snabba 
förändringar och som kan möta behovet av flexibilitet. Det kommer att resultera i en 
förändrad organisationsstruktur som implementeras under 2022.  
 
Kultur- och fritidsförvaltningens strategiska plan för perioden 2021–2030 innehåller tre 
utvecklingsspår varav kompetensförsörjning är ett av dem. Det ligger som grund för 
förvaltningens kortsiktiga och långsiktiga arbete med kompetensförsörjning där även 
kompetensmedvetenheten är en viktig del. Den strategiska planen är del i förvaltningens 
ordinarie styr- och uppföljningsprocess som under 2022 utvecklas och förbättras med syfte 
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att öka tydligheten i processer och styrning samt förbättra metoder och struktur för analys 
av verksamheternas resultat. 
 
Inom kompetensmedvetenheten arbetar förvaltningen utifrån två målgrupper. Medarbetare 
och förtroendevalda inom kultur- och demokratinämnden och idrotts- och fritidsnämnden. 
Förvaltningens arbete med omvärldsspaning ur ett kultur- och fritidsperspektiv som ett 
komplement till Haninge kommuns omvärldsspaning ur ett koncernperspektiv syftar till att 
ge organisationen och nämnderna förståelse för och goda kunskaper om nuläge, 
kommande behov och framtida utmaningar som förvaltningen behöver möta och hantera. 
Genom förvaltningsdagar och nämndspecifika strategidagar arbetar förvaltningen med 
teman som bidra till ökad medvetenhet om Haninge kommuns utvecklingsresa, vad den 
betyder för koncernen och vad vi som linjeverksamhet behöver göra för att bidra in i resan 
samt framtidssäkra den egna organisationen. 

Verksamhetsutveckling och digitalisering 

Digitalisering är ett utvecklingsområde som är högt prioriterat inom både kommunen och 
inom idrotts- och fritidsnämndens verksamheter. Genom att ta vara på digitaliseringens 
möjligheter kan nämndens service förbättras, kvaliteten höjas och verksamhetsprocesserna 
effektiviseras. 
 
Digitalisering är inte ett mål i sig utan idrotts- och fritidsnämnden behöver använda 
digitaliseringen till att erbjuda ett bättre och mer ändamålsenligt utbud och service så att 
digitaliseringen blir ett verktyg för att uppnå verksamheternas mål. En viktig del i arbetet 
inför 2023 är att öka förmågan att använda digitalisering som en naturlig del i utvecklingen 
av förvaltningens verksamheter. Här har förvaltningen sett ett behov av att både öka den 
totala digitala mognaden inom förvaltningen, ställa om kompetenser i linjeverksamheterna 
och att stärka upp kompetensen och strukturen inom förvaltningens egen IT-organisation. 
Det pågår flera digitala satsningar inom förvaltningen som att tillgängliggöra öppna data, 
möjliggöra trådlösa nätverk i verksamhetslokalerna, utveckla de digitala 
verksamhetssystemen samt att införa nya digitala arenor för Haninges unga. Haningebornas 
förväntningar på digital tillgänglighet och service kommer att öka och idrotts- och 
fritidsnämnden har som målbild att förvaltningen ska använda digitala lösningar där det är 
möjligt för att utforma/utveckla nya arbetssätt och effektiva processer där digital 
infrastruktur är en möjliggörare. Digitaliseringen genomsyrar hela nämndens 
verksamhetsområde och under flera avsnitt i remissyttrandet nämns olika satsningar på 
digitalisering. Även förslagen till verksamhetsutvecklingen lyfts under de andra rubrikerna 
och framförallt under rubriken fullmäktiges mål och indikatorer.        

Prioriteringar  

Tabell 1 inleds med tilldelad driftbudgetram år 2022 på 158 500 tkr. Förvaltningen har i 
remissyttranden under flera år poängterat att idrotts- och fritidsnämndens påverkan av 
volymförändringar inte följer per capita-ökningen av befolkningen enligt en linjär skala. 
Inför 2023 behövs en volymjustering då antalet idrottsanläggningar blir fler och 
friluftsanläggningar utvecklas för att attrahera fler besökare. Det kräver mer resurser för 
skötsel och underhåll och därför behövs ytterligare vaktmästartjänst.  
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Sveriges kommuner och regioner (SKR) förutspår lönekostnadsökningar på 3,4 procent 
2023, vilket för idrotts- och fritidsnämnden innebär 2 250 tkr. Bakgrunden till 
kapitalkostnadsökningar på 4 600 tkr har redovisats i avsnittet ovan.  Kostnadsökningen 
för övriga kostnader förutspås bli 2,0 procent enligt SKR. Omräknat i kronor blir det cirka 
850 tkr för idrotts- och fritidsnämnden. Motiveringen för att budgetbehovet för renoverade 
lokaler är 1 400 tkr har redogjorts för i ovanstående avsnitt. Där framgår också att ökade 
lokalhyror för Vega aktivitetshus ingår i tabellen för utvecklingsinsatser mot mål 1–5, under 
tabell 1. För fördjupad information, se avsnitt om Fullmäktiges mål och indikatorer ovan.  
  
En ny kostnadspost för underhåll av befintliga badplatser är rensning av vass för cirka 300 
tkr årligen. Förvaltningen bedömer att grundlig vassrensning behöver genomföras 
vartannat år och varvas med besiktning av belysningsstolpar längs motionsspår vartannat 
år.  
  
Under 2021 har förvaltningen genomfört en översyn och utvärdering av den befintliga 
organisationsstrukturen. Arbetet fortsätter under 2022, då tillfälligt utrymme för en 
förändringsledare finns. Förvaltningen bedömer att förändringsledarens insatser kommer 
behövas även under 2023, men storleken på budgetutrymmet 2023 är osäkert på grund av 
oklar finansiering av Vega allaktivitetshus. Förändringsledarens kostnader delas med kultur- 
och demokratinämnden och endast idrotts- och fritidsnämndens del tas upp i detta 
remissyttrande.  
  
Prioritering 1 och 2 summerar till en kostnadsökning på 10 250 tkr. Därefter tillkommer 
ytterligare 12 400 tkr för redovisade utvecklingsinsatser för att uppnå mål 1–5 enligt tabell 
2. Den totala kostnadsförändringen blir 22 650 tkr. I tabell 3 föreslås intäktsökningar från 
uthyrning av idrottsanläggningar och entré- och simskoleavgifter. En generell prisökning 
med 5 procent skulle innebära årlig intäktsökning på cirka 400 tkr. Då summerar 
driftbudgetbehovet till 180 750 tkr. Det är en ökning med 14 procent jämfört med 2022 års 
driftbudget.  
  
Slutligen finns två stora osäkerhetsfaktorer inför 2023 års driftbudget, som inte är 
adresserade i tabell 1 ovan: 
 

 Kommunens elenergiavtal med Bixia löper ut i december 2022 och under 
innevarande avtalsperiod har energipriserna stigit. Arbete med ny upphandling 
pågår och upphandlingsenheten bedömer att nuvarande energiprisökning är 
tillfällig, med reservation för att stor osäkerhet råder på elmarknaden. Nämndens 
största förbrukare av el är Torvalla IP och Hanvedens IP, med en ungefärlig årlig 
kostnad på cirka 3 300 tkr ihop. Den största andelen, cirka 65 procent, består av 
olika nätavgifter och energiskatter som inte upphandlas och vars pris kommunen 
inte kan påverka alls. Inga kända förändringar är annonserade, men debatten i 
samhället om energi är ständigt aktuell.  
 
Andelen som är föremål för upphandling, cirka 35 procent, motsvarar cirka 
1 200 tkr per år. Osäkerheten i marknadsläget, kommunens upphandling, framtida 
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fjärrvärmekostnader och förvaltningens planerade åtgärder för minskad 
energiförbrukning gör att posten inte kvantifieras i tabell 1.  

 
 Idrotts- och fritidsnämnden har anläggningstillgångar till ett bokfört värde på 

113 993 tkr per den 31 december 2021. Kapitalkostnad för anläggningstillgångar 
består av avskrivningar och internräntekostnad som belastar driftredovisningen 
under anläggningstillgångens livslängd. Inför 2022 kommer internräntesatsen 
sänkas till 1,0 procent enligt SKR:s rekommendation. Ambitionen med internräntan 
är att den ska spegla offentliga sektorns genomsnittliga lånekostnad. Ju högre 
bokförda värden på anläggningstillgångar, desto mer räntekänslig blir en 
verksamhet. En ränteökning med 1 procentenhet innebär en årlig 
räntekostnadsökning med cirka 1 140 tkr som belastar nämndens driftsresultat. 
Eftersom framtida ränteläge är osäkert tas detta inte upp i tabell 1 utan presenteras 
endast i löpande text. 

Effektiviseringsåtgärder 

Flexibel organisation 
Kultur- och fritidsförvaltningen genomför en förändring av organisationsstrukturen under 
2022 som skapar förutsättningar för en tydligare och effektivare organisation. Mot 
bakgrund av att Haninge är mitt inne i en tillväxtresa är det extra betydelsefullt då 
organisationens effektivitet är en förutsättning för att förvaltningen ska nå framgång på 
lång sikt. Den nya organisationen förväntas bli mer snabbrörlig och effektiv och kunna 
skapa möjligheter för en sammanhållen verksamhetsutveckling som når sin fulla potential. 
Även de personella resurserna kan användas mer flexibelt och agilt utifrån verksamheternas 
behov. Den nya organisationen bidrar även till nya förutsättningar för en smartare 
budgetering på helheten med större möjligheter till flexibilitet och väl avvägda 
prioriteringar.     
 
Samutnyttjande av lokaler 
Då Haninge kommun är inne i en expansiv fas är det viktigt att förvaltningen arbetar 
långsiktigt med lokal- och anläggningsfrågor för ett effektivare och mer kostnadseffektivt 
nyttjande och samutnyttjande av kommunens lokaler. Förvaltningen bedriver även ett 
löpande arbete med att tillgänggöra lokaler för uthyrning till medborgare, föreningar och 
andra aktörer. Kommunens prognos är att lokalkostnaderna kommer att stiga från dagens 
630 mnkr per år till cirka 1 050 mnkr år 2031. Med hänsyn till hur stora investeringar som 
behöver göras är det angeläget att kommunen gör det som är möjligt för att hålla nere 
kostnaderna och att vi gemensamt försöker hitta de långsiktigt mest ekonomiska 
alternativen. En stor resurseffektivisering kan alltså ske i kommunen genom att använda 
befintliga och nya lokaler smartare och mer kostnadseffektivt. För kultur- och 
fritidsförvaltningens del arbetar vi strategiskt för att försöka optimera nyttjandegraden av 
våra lokaler i syfte att få ut mer verksamhet på en mindre yta och till lägre hyreskostnader. 
Nästa Jordbro och Haninge kulturhus är exempel på hur förvaltningen arbetar med 
multifunktionella lokaler. Här samutnyttjar verksamheterna stora delar av lokalen samtidigt 
som vi även tillgängliggör lokalen till föreningslivet. Även Vega allaktivitetshus betraktas 
som ett yteffektivt sätt att samla många verksamheter under ett tak, läs mer under mål 2.   

 
Digitalisering och automatisering 
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Digitalisering och automatisering förväntas kunna bidra till effektivare arbetssätt i 
framtiden. Under 2021 driftsatte förvaltningen det nya systemet Rbok för boknings- och 
bidragshantering. Rbok är en digital plattform som är användarvänlig och förenar tre 
tidigare system till ett. Genom Rbok kan användarna på ett enklare sätt boka tider, söka 
bidrag och hantera sina inlämnade uppgifter. Systemet har potential att vidareutvecklas men 
innebär redan nu en effektivare boknings- och bidragsadministration för nämnden. 
Systemet har ännu inte nått sin fulla potential men på sikt är förhoppningen att det kan det 
bidra till att personella resurser frigörs och kan lägga mer av sin tid till föreningsdialoger 
och uppsökande verksamhet. 
 
Automatisering och robotisering inom skötsel av anläggningar har potential att bidra till 
mer effektiv skötsel. Ett område där tekniken börjar bli mer mogen är för så kallad 
sladdning av konstgräsplaner där det numer finns robotar på marknaden som kan 
genomföra det. I vilken utsträckning det krävs manuell hantering och övervakning samt hur 
snabbt en eventuell investering kan förväntas vara återbetald är dock i dagsläget oklart. Det 
pågår försök i andra kommuner, bland annat i Solna, där kultur- och fritidsförvaltningen 
noga kommer följa utvärderingen av försöket.  
 
Rörlig och platsobunden ungdomsverksamhet 
Inom den öppna ungdomsverksamheten pågår ett omfattande utvecklingsarbete som 
startade under 2021 och pågår till och med 2023. De stora avstånden i kommunen är en 
utmaning för den öppna ungdomsverksamheten eftersom det inte är ekonomiskt möjligt 
att bedriva fast verksamhet i alla kommundelar. Genom att utveckla platsobunden och 
flexibel ungdomsverksamhet kan nämnden erbjuda aktiviteter och event på olika platser 
också i de kommundelar där det inte finns en fast fritidsgård. Nämnden ser det som ett 
resurseffektivt sätt att öka tillgängligheten och nå ut med ungdomsverksamhet till fler unga 
Haningebor. Vilka kommundelar som ska prioriteras analyseras utifrån områdesfakta som 
antalet unga i målgruppen, socioekonomiska förutsättningar och andelen föreningsaktiva. 
En fördel med platsobunden verksamhet är framför allt dess flexibilitet när det kommer till 
att kunna prioritera nya platser att bedriva verksamhet på utifrån befolkningsförändringar i 
kommunen och var de unga väljer att samlas. Som ett komplement till den platsobundna 
verksamheten arbetar nämnden även med digitala mötesplatser för unga. 

Samordnings- och samarbetsförslag 

De förutsättningar som SKR presenterar i sina analyser tyder på att kommunala 
verksamheter, för att klara framtidens välfärd, behöver samarbeta i större utsträckning 
både vad gäller lokaler och verksamheternas innehåll. 
 
En god samverkan mellan föreningar, kommunen och RF-SISU Stockholm är viktigt för 
att uppnå en samsyn för hur barn- och ungdomsidrotten bör bedrivas i syfte att få fler barn 
och unga att stanna längre inom idrotten. Skola, fritidshem och fritidsgårdar är arenor där 
barn och unga finns och genom nya samverkansformer mellan dem kan barn och unga 
som idag står utanför föreningslivet ges bättre förutsättningar till idrott och rörelse.  
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Idrotts- och fritidsnämnden ser också ett behov av att tillsammans med 
stadsbyggnadsförvaltningen och Tornberget höja kunskapen och skapa bättre 
planeringsförutsättningar för att tillhandahålla miljöer inomhus och utomhus som främjar 
fysisk aktivitet.  
 
För att skapa förutsättningar för platsaktivering och event är det viktigt att idrotts- och 
fritidsnämnden samverkar med föreningslivet, lokala aktörer, kultur- och 
demokratinämnden och näringslivsenheten.  
 
Idrotts- och fritidsnämndens trygghetsskapande arbete bygger på att det finns en god 
samverkan mellan social- och äldreförvaltningen, utbildningsförvaltningen, polisen och 
föreningslivet. Att titta på hur samverkan kan förbättras och utvecklas är alltid aktuellt som 
en del i nämndens arbete för att skapa trygghet och en meningsfull fritid för Haninges barn 
och unga.  
 
I kommunen finns det idrottssvaga områden där idrotts- och fritidsnämnden samverkar 
med RF-SISU och föreningslivet för att genom olika insatser stärka föreningsidrotten i 
områdena. Målsättningen är att få fler att delta i föreningslivet och på så sätt skapa bättre 
möjligheter till fysisk aktivitet och en hälsosam livsstil.   
 
Förvaltningen har också identifierat ett behov av utökad samverkan mellan 
kommunstyrelseförvaltningen, stadsbyggnadsförvaltningen och kultur- och 
fritidsförvaltningen för att gemensamt utveckla kommunens friluftsområden. Haninges 
natur- och friluftsområden angränsar till andra kommuners natur- och friluftsområden 
vilket gör att samverkan med andra aktörer också är viktigt för fortsatt utveckling. Det 
handlar då om samverkan med andra kommuner, privata markägare och länsstyrelsen. 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
  

 

Dnr 2021-00591 

§ 7 Planeringsdirektiv Mål och budget 2023-2024 

Stadsbyggnadsnämndens beslut 
1.  Stadsbyggnadsnämnden överlämnar förvaltningens förslag till 

kommunstyrelseförvaltningen utan eget ställningstagande.  

2. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till internkontrollplan 
2022.  

3.  Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Överläggningar i Trafik- och arbetsutskottet 
Ärendet överlämnas till nämnden utan eget ställningstagande då 
handlingarna ej var utsända till arbetsutskottets sammanträde. 

Förslag till beslut 
1.  Stadsbyggnadsnämnden överlämnar förvaltningens förslag till 

kommunstyrelseförvaltningen utan eget ställningstagande.  

2. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till internkontrollplan 
2022.  

3.  Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Sammanfattning av ärendet 
En fortsatt hög tillväxt innebär ökad efterfrågan av förvaltningens 
tjänster. För att få framdrift i projekten i takt med kommunens 
ambitioner och säkerställa balans mellan bostäder, samhällsservice 
och livet mellan husen har kommunen tagit beslut om att tillämpa 
portföljstyrning. Det är också viktigt att vi har tillräckligt med resurser 
på viktiga roller i hela stadsbyggnadsprocessen. Förvaltningen avser 
att fortsatt investera i Smartsam. Satsningarna förväntas även ge 
nyttor till invånarna, genom att förenkla kontakten med kommunen. 
För att kunna erbjuda fler digitala tjänster behöver förvaltningen 
förstärka GIS resurserna. 

Nulägesanalys visar att digitaliseringen medför stora nyttor. Det 
förutsätter dock att kommunen investeringar i utvecklingsprojekt, och 
prioriterar kompetenshöjande insatser för att uppnå önskade effekter. 
En övergång från förort till stad innebär en ökad drift men även 
hantering av nya ansvarsområden så som renhållning, avfall och 
klimatåtgärder. Ytterligare ett prioriterat utvecklingsområde för 
förvaltningen är säkerhet, både fysisk men också 
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informationssäkerhet. Förvaltningen ser ett behov att ta ett samlat 
grepp om säkerhetsfrågor och att tillsätta en roll som hanterar detta är 
att föredra. I takt med att våra verksamhetssystem blir mer 
integrerade i varandra ökar riskerna för intrång eller att information 
inte hanteras korrekt. Ett perspektiv som behöver integreras i alla 
delar av förvaltningen. 

En fortsatt hög investeringstakt innebär att kapitalkostnaderna ökar 
för varje år, kostnader som läggs på driftbudgeten. En ramuppräkning 
i motsvarande grad behövs för att kapitalkostnaderna inte ska urholka 
driftsbudgeten. Saknas garantier för kompensation för kommande 
kapitalkostnader, minskar möjligheterna till investeringssatsningar 
eftersom kommande driftbudget påverkas negativt.  

Förvaltningens prioriteringar  

* Förstärka GIS kompetensen på förvaltningen 

* Ökade planresurser 

* Strukturplaner i stadsutvecklingsprojekt 

* Omvandlingsområden 

* Reinvesteringar i VA-anläggningar 

* Klimatanpassningsåtgärder 

* Säkerhetssamordnare inom VA 

Ingen preliminär ramuppräkning har erhållits till nämnderna för åren 
2023-2024 i planeringsdirektivet. Stadsbyggnadsnämnden har istället 
fått en indirekt ramsänkning eftersom en del av anslaget för 2022 inte 
var ramhöjande till år 2023. Tilldelat ramanslag för budget 2022 var 
185,0 mnkr och tilldelat ramanslag för 2023 uppgår i 
planeringsdirektivet till 180,0 mnkr. Stadbyggnadsförvaltningen 
kommer att äska det engångsmässiga anslaget från 2022 som 
permanent samt begära medel för de volymökningar och 
kapitalkostnadsökningar som redan är beslutade samt tillkommande 
medel för lagkrav och kapitalkostnadsökningar på grund av överförda 
anläggningar från Mark- och exploateringsavdelningen.  

Stadsbyggnadsförvaltningens investeringsbehov ökar i takt med 
kommunens utbyggnadsplaner och ökade krav på underhåll och 
förnyelse ställs på befintliga anläggningar. Investeringsbehovet 
omfattar framför allt VA-verksamheten där förnyelse av 
ledningssystemet är en förutsättning för att säkerställa befintlig 
vattenleverans och Haninges utveckling. Investeringar är även 
väsentliga för att öka kostnadseffektivitet och minska driftstörningar 
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samt säkra framtida avloppshanteringen. De största investeringarna 
för VA år 2023 är ledningsförnyelse, utbyggnad av huvudledningar, 
Fors reningsverk och Dalarö avloppledningsverk samt övriga 
ledningar i omvandlingsområden. Totalt uppgår VA-investeringar för 
2023 till 356,0 mnkr. 

Handlingar i ärendet 
- Budgetäskande 2023-2024 

- Förslag till internkontrollplan 2022 stadsbyggnadsnämnden 

 

Beslutet skickas till:  

För verkställighet: Kommunstyrelseförvaltningen 

För kännedom: SBF lgr, ekonomicontroller KSF, 
verksamhetscontroller SBF 
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1. Sammanfattning 

Stadsbyggnadsnämnden ansvarar för kommunens vägar och parker och de kommunala 
verksamheterna inom detaljplanering, bygglovshantering, mätning, kartframställning samt 
vatten- och avloppsverksamhet. 
Nämnden är även kommunens myndighet i trafikfrågor, hamnfrågor, adresshanterings- 
och lägenhetsregister samt kommunal lantmäterimyndighet (KLM).  
 
Stadsbyggnadsförvaltningen har ett brett uppdrag med fokus på en hållbar tillväxt från 
förort stad. Som ett led i detta arbetar förvaltningen för att infria kommunens strävan om 
att vara ledande i klimat- och miljöarbetet. Inventering av klimatanpassningsåtgärder har 
påbörjats men det kräver vidare utredning innan planering och genomförande av åtgärder 
kan verkställas.  
 
Förvaltningen ser att lagändringar och omvärldsfaktorer medför förändringar i uppdrag 
och ansvarsområden. Under senaste åren har förvaltningen utvidgat sina tjänster för att 
möta lagkrav och förändrade behov hos invånare och företag. Exempel på detta är digitala 
detaljplaner. För att säkerställa en rättssäker handläggning och service krävs att nämndens 
reglemente uppdateras i enlighet med dessa förändringar.  
 
En fortsatt hög tillväxt innebär ökad efterfrågan av förvaltningens tjänster. För att få 
framdrift i projekten i takt med kommunens ambitioner och säkerställa balans mellan 
bostäder, samhällsservice och livet mellan husen har kommunen tagit beslut om att 
tillämpa portföljstyrning. Det är också viktigt att vi har tillräckligt med resurser på viktiga 
roller i hela stadsbyggnadsprocessen. Förvaltningen avser att fortsatt investera i Smartsam, 
digitaliseringen av samhällsbyggnadsprocessen, i syfte att på ett kostnadseffektivt sätt 
tillgängliggöra data och öka möjligheten för ökad delaktighet i både detaljplane - och 
byggprocessen från invånarna och företag. Satsningarna inom Smartsam förväntas även 
ge nyttor till medarbetare, genom att arbetsmoment blir smidigare. För att kunna erbjuda 
fler digitala tjänster behöver förvaltningen förstärka GIS resurserna. 
 
Nulägesanalys visar att digitaliseringen medför stora nyttor inom och utanför kommunens 
verksamheter. Det förutsätter dock att kommunen investeringar i utvecklingsprojekt, och 
prioriterar kompetenshöjande insatser för att uppnå önskade effekter. En övergång från 
förort till stad innebär en ökad drift men även hantering av nya ansvarsområden så som 
renhållning, avfall och klimatåtgärder. Ett prioriterat utvecklingsområde för förvaltningen 
är säkerhet, både fysisk men också informationssäkerhet. Förvaltningen ser ett behov att 
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ta ett samlat grepp om säkerhetsfrågor och att tillsätta en roll som hanterar detta är att 
föredra. I takt med att våra verksamhetssystem blir mer integrerade i varandra ökar 
riskerna för intrång eller att information inte hanteras korrekt. Ett perspektiv som behöver 
integreras i alla delar av förvaltningen. 
 
En fortsatt hög investeringstakt innebär att kapitalkostnaderna ökar för varje år, kostnader 
som läggs på driftbudgeten. En ramuppräkning i motsvarande grad behövs för att 
kapitalkostnaderna inte ska urholka driftsbudgeten. Saknas garantier för kompensation 
för kommande kapitalkostnader, minskar möjligheterna till investeringssatsningar 
eftersom kommande driftbudget påverkas negativt.  
 
Ingen preliminär ramuppräkning har erhållits till nämnderna för åren 2023-2024 i 
planeringsdirektivet. Stadsbyggnadsnämnden har istället fått en indirekt ramsänkning 
eftersom en del av anslaget för 2022 inte var ramhöjande till år 2023. Tilldelat ramanslag 
för budget 2022 var 185,0 mnkr och tilldelat ramanslag för 2023 uppgår i 
planeringsdirektivet till 180,0 mnkr. Stadbyggnadsförvaltningen kommer att äska det 
engångsmässiga anslaget från 2022 som permanent samt begära medel för de 
volymökningar och kapitalkostnadsökningar som redan är beslutade samt tillkommande 
medel för lagkrav och kapitalkostnadsökningar på grund av överförda anläggningar från 
Mark- och exploateringsavdelningen.  
 
Stadsbyggnadsförvaltningens investeringsbehov ökar i takt med kommunens 
utbyggnadsplaner och ökade krav på underhåll och förnyelse ställs på befintliga 
anläggningar. Investeringsbehovet omfattar framför allt VA-verksamheten där förnyelse 
av ledningssystemet är en förutsättning för att säkerställa befintlig vattenleverans och 
Haninges utveckling. Investeringar är även väsentliga för att öka kostnadseffektivitet och 
minska driftstörningar samt säkra framtida avloppshanteringen. De största 
investeringarna för VA år 2023 är ledningsförnyelse, utbyggnad av huvudledningar, Fors 
reningsverk och Dalarö avloppledningsverk samt övriga ledningar i 
omvandlingsområden. Totalt uppgår VA-investeringar för 2023 till 356,0 mnkr.  
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2. Inledning   

Stadsbyggnadsnämnden ansvarar för de kommunala verksamheterna inom 
detaljplanering, bygglovshantering samt mätning och kartframställning. Nämnden 
ansvarar för kommunens vägar, parker, vatten- och avloppsverksamhet, är kommunens 
myndighet i trafikfrågor och hamnfrågor samt myndighet för adresshantering och 
lägenhetsregister. I nämndens verksamhet ingår även Kommunal Lantmäterimyndighet 
(KLM). 
 
Stadsbyggnadsförvaltningen består av förvaltningschef och biträdande förvaltningschef 
tillika stabschef med underställd stab samt avdelningarna bygglov, geografisk information, 
park och natur, plan, teknik samt vatten, avlopp (VA). Respektive avdelning är en egen 
resultatenhet där avdelningschefen har ett helhetsansvar för avdelningens budget, resultat 
och personal. Inom samtliga avdelningar finns underliggande enheter med ansvariga 
enhetschefer. Under avdelningarna bygglov och plan finns personalen indelad geografiskt 
i olika enheter med ansvarig enhetschef men dessa utgör inte självständiga resultatenheter, 
utan intäkter för projekt och plan- och bygglovsärenden finns på avdelningsnivå.   
 
VA-verksamheten särredovisas och har därmed separat ekonomi och redovisning skild 
från skattekollektivet. Lagen om allmänna vattentjänster, LAV, utgör grunden för vatten- 
och avloppsförsörjningens organisation, ansvarsfördelning, finansiering med mera. 
 
 
Organisationen ser ut som följande:  
 

 
 
Inom staben finns specialister och olika funktioner som har i uppgift att stötta 
förvaltningschefen i ledning och styrning av förvaltningen, bidra till att säkerställa att 
förvaltningens avdelningar drivs utifrån ett helhetsperspektiv och med hög effektivitet. 
Bland funktionerna i staben finns verksamhetscontroller, administration för stöd i ledning 
och styrning, förvaltningsledning IT och IT-strateg. Utöver detta finns även stadsarkitekt 
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inom förvaltningen, som är en kommunövergripande resurs som arbetar med fokus på 
gestaltningsfrågor.  Som stöd för förvaltningen finns även resurser som är anställda på 
kommunstyrelseförvaltningen, men köps in och fungerar som ”partners” till 
förvaltningen. Dessa är totalt fyra resurser inom områdena kommunikation, 
personalfrågor och ekonomiredovisning.  
 
Stadsbyggnadsförvaltningens verksamhet är helt beroende av externa leverantörer både 
avseende teknikkonsulter och entreprenörer. I utvecklingen från förort till stad växer även 
behovet av nya kompetenser för att säkerställa att ambitioner och lagkrav möts. Utifrån 
omvärldsanalys och ökade informationssäkerhetsrisker ser förvaltningen behov av bland 
annat att utveckla det systematiska säkerhetsarbetet genom att förstärka organisationen 
med kompetens inom säkerhet.   
 
 

3. Kommunfullmäktiges mål och indikatorer 
KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i 
framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Under kommande år planerar förvaltningen olika aktiviteter inom ramen för ordinarie 
verksamhet som bidrar till måluppfyllnad liksom målsättningar inom klimat- och 
miljöpolitiska programmet. En kommande utmaning inom ramen för målet är 
klimatåtgärdsanpassningar, där förvaltningen ser ett behov av helhetsgrepp för att 
säkerställa att förändrade krav på klimatanpassningsåtgärder uppnås. Förvaltningen har 
genomfört en inventering inom verksamheterna av de klimatanpassningsåtgärder som kan 
behöva genomföras. Dock behöver arbetet fortsättningsvis förstärkas genom vidare 
utredning och utformning av struktur för att säkerställa att åtgärder genomförs och följs 
upp i enlighet med lagkrav och ambitioner inom kommunen. 

Ansvarsfördelning m.m. för mål och indikatorer 
Nämnden ansvarar för uppföljning av indikator gällande andelen hushållsavfall som 
samlats in för materialåtervinning. Förvaltningen ser en minskande trend gällande 
användning av återvunnet returpapper vilket i sin tur bedöms vara ett resultat av minskad 
användning av tidningar i returpapper. Detta påverkar i sin tur resultaten enligt analys från 
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SRV, som är kommunens återvinningsbolag och drivs i samråd med kommunerna 
Botkyrka, Huddinge, Nynäshamn och Salem. Då den ökade digitaliseringen förväntas 
fortsatta och därmed bidra till en stadig minskning av användning och återvinning av 
returpapper, förväntas inte årsmålet nås. Även om resultatet i sig är positivt, då mindre 
returpapper används i stort, så framstår resultatet i indikatorn som negativt. Förvaltningen 
föreslår därför att indikatorn tas bort och istället ersätts med nytt nyckeltal som bättre 
motsvarar ambitionerna inom kommunen. Då förvaltningen har fått ett uppdrag att se 
över ansvarsfördelning och finansiering kopplat till avfall kan det även ingå uppdraget att 
föreslå ett mer anpassat nyckeltal för uppföljning.  
 

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång 
till kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska utvecklas 
och vara nöjda med kommunens service. 
 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Förvaltningens uppdrag och ansvarsområden förändras över tid allt eftersom nya lagkrav 
och utökade ansvarsområden tillkommer. För att säkerställa att beslut fattas och 
verksamheterna agerar inom ramen för sitt ansvarsområde och uppdrag behöver 
kommunens reglemente för stadsbyggnadsnämnden revideras för att inkludera alla 
nämndens skyldigheter.  
 
Under kommande år avser förvaltningen att fortsatt investera för att digitalisera 
kommunens samhällsbyggnadsprocess. Arbetet inom Smartsam, omfattar flera aktörer 
inom och utan kommunen och ger nytta till såväl kommunens verksamheter som invånare 
och företag. Smartsam bidrar till verksamhetsutveckling och nyttor enligt PENG-analys 
för de verksamheter som berörs av samhällsbyggnadsprocessen då den bidrar till bland 
annat kostnadseffektivitet samt ökad transparens och tillgänglighet. Utan projektet och 
dess delprojekt skulle det innebära mindre digitalisering, innovation och 
verksamhetsutveckling för personal och verksamhet samt leda till att beslutsunderlag inte 
är lika bra. Ett fritt webb-gis och geodata inom Haninge möjliggör en ökad GIS-
användning inom kommunens verksamheter som kan leda till förbättrat underlag och 
kvalitet i verksamhet. Det kan även leda till att minska manuella arbetsmoment och 
förkorta vissa ledtider. En ökad GIS-användning förutsätter samtidigt en ökad kompetens 
inom GIS för att säkerställa genomförande och underhåll. Om kompetensen inte erbjuds 
verksamheterna inom kommunen finns risk att dessa kompetenser inhämtas på olika 
verksamheter. Genom att samla kompetensen inom avdelningen för geografisk 
information och erbjuda stöd till andra verksamheter kan hög och tillgänglig kompetens 
erbjudas på ett kostnadseffektivt och produktivt sätt. Utan satsningarna inom Smartsam 
och kompetensen det kräver, riskerar kommunen att gå miste om de nyttor och 
innovationer som erbjuds inom ramen för digitaliseringen av samhällsbyggnadsprocessen.  
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KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett 
skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund 
och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. 
Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god 
omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på 
fungerande samverkan inom kommunen och med regionen. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
För att kunna öka upplevelsen av trygghet i bostadsnära natur krävs ett långsiktigt och 
strategiskt arbete. Arbetet som bedrivs i dessa områden inom ramen för ordinarie 
verksamhet fokuserar på att fälla ”farliga” träd och att gallra utifrån felanmälningar. 
Förvaltningen ser en möjlighet i att utveckla mindre naturområden intill bostäder till 
attraktiva promenad- och lekmiljöer, som bidrar till att öka upplevelsen av trygghet och 
liv mellan husen. Arbetet kräver dock en ramhöjning, för att säkerställa ett strukturerat 
och medvetet arbete. Utan denna satsning riskerar dessa miljöer att fortsatt upplevas som 
otrygga och minska möjligheterna till positiva sociala ytor.  
 
För att ytterligare stärka upplevelsen av trygghet i bostadsområden har förvaltningen 
tillsammans med andra förvaltningar och flera bostadsbolag i kommunen utformat ett 
förslag på flerårigt projekt för feriearbetande unga. Syftet är att erbjuda feriearbete till 
unga inom sitt bostadsområde med fokus på trygghetsfrågor och utemiljö. Utöver de 
trygghetsskapande vinsterna innebär projektet även förstärkt handledning och 
kostnadseffektivitet då berörda aktörer delar på kostnaderna samtidigt som arbetet 
struktureras och kvalitetssäkras. Om projektet inte skulle genomföras, skulle det innebära 
att förvaltningen på egen hand behöver utforma en struktur för att kunna skapa och ta 
emot feriearbetande unga. Denna utformning skulle innebära betydligt högre kostnader 
samt mindre vinster, framför allt avseende trygghet och handledning till de unga.  
 
Medel har även sökts från trygghetskommissionen för att erbjuda trygghetsskapande 
aktiviteter i Höglundaparken i Jordbro. Ansökan omfattar aktiviteter i utemiljö med fokus 
på matlagning i samverkan med lokala aktörer. 
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KF mål nr 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med 
höga förväntningar som skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av 
integration och för att komma in på arbetsmarknaden. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Förvaltningen bidrar till kommunfullmäktiges mål bland annat genom att bidra till 
utbyggnad av förskolor och olika former av skolor samt genom att verka för säkra och 
trygga lekmiljöer kring dessa.  
 
En utmaning i arbetet är att förvaltningen haft svårt att få framfart i planprojekt. Detta 
beror till stor del på begränsade resurser på viktiga roller i stadsbyggnadsprocessen, som 
på sikt kan påverka tillgången på kommunal service som tex skolor och förskolor. 
Förvaltningen kommer att inleda ett utvecklingsarbete under 2022 med fokus på 
projektprioritering och säkerställa att nyckelpersoner finns tillgängliga i pågående projekt. 
Ett utvecklingsområde vid projektuppföljningar är att tidigt kunna identifiera förskole- 
och skolbehov inom detaljplaneprojekt. Kommunen behöver också arbeta mer aktivt med 
generalkonsulter för att få en framdrift i projekten. Förvaltningen kommer att fokusera 
på förbättrade prognoser för att åstadkomma säkrare projektinvesteringar.  

KF mål nr 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och fritidsutbud 
finnas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Demokrati ska värnas 
och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. Fler möjligheter för 
människor att mötas spontant ska skapas. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Förvaltningen bidrar till spontana mötesplatser med fokus på att skapa liv mellan husen i 
detaljplaneprocessen samt i planering och utveckling av lekplatser, parker och 
naturområden. Planerade upprustningar av lekplatser sker i enlighet med lekplatsplanen, 
liksom utveckling av parker sker enligt parkplan. Invånare ges möjlighet att vara delaktiga 
och ha inflytande i utvecklingen av dessa genom olika former av medborgardialoger. 
Under kommande år ser förvaltningen en möjlighet att skapa fler sociala och trivsamma 
ytor kring bostadsnära natur, som i nuläget inte används optimalt. Satsningen skulle kunna 
innebära till ökade rekreationsmöjligheter inom kommunen liksom ökad upplevd trygghet 
bland invånarna.  
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4. Omvärldsanalys 
Stadsbyggnadsnämndens ansvarsområden påverkas liksom andra verksamheter av såväl 
globala, regionala och lokala trender och tendenser i samhället. För Haninge kommun har 
sex trendområden identifierats som bedömts vara betydelsefulla i utvecklingen och 
planeringen av kommunens verksamheter. Av dessa har nedanstående fyra områden 
bedömts vara särskilt påverkan för stadsbyggnadsförvaltningens uppdrag. 
 

Digitalisering och teknologi 
Digitaliseringen ändrar förutsättningarna i samhällsbyggandet samt i planering och 
förvaltning av den fysiska miljön. Den har redan nu lett till nya och fler 
kommunikationskanaler och möjligheter för människor att delta i och påverka samhälls-
byggnadsprocessen, bland annat genom sociala medier, webbplatser för diskussioner och 
opinionsbildning.  Utöver nyttorna för de enskilda invånare innebär digitaliseringen även 
nya och förändrade krav på samhällsbyggnadsprocessen för att möjliggöra nyttorna för 
enskilda som kommunen som helhet. Förvaltningen har under 2021 börjat förbereda sig 
på att under kommande år ta nästa steg för att åstadkomma en obruten digital 
informationshantering i samhällsbyggnadsprocessen. Nya system planeras som ska 
underlätta både arbetet för anställda men även underlätta för medborgaren att förstå till 
exempel detaljplaner och byggprocesser.  
 
Lantmäteriet har i uppdrag att verka för en smartare samhällsbyggnadsprocess som 
ledande utvecklingsmyndighet i nära samarbete med bl.a. Boverket. Lantmäteriet har 
påbörjat arbetet med att bygga upp en nationell infrastruktur för tillgängliggörande av 
geodata som också följer EU:s INSPIRE-direktiv. Under 2021 har de öppnat den 
Nationella geodataplattformen för digitala detaljplaner samt tagit fram föreskrifter som 
träder i kraft 1 januari 2022. Haninge kommun är ansluten till plattformen, som nu 
kommer att verka för att tillgängliggöra byggnader som nästa datamängd. Detta innebär 
en kontinuerlig utveckling som rör flera verksamheter inom samhällsbyggnadsprocessen, 
såväl internt som externt inom förvaltning och kommun. Stadsbyggnads-förvaltningen 
leder och samordnar de olika delprojekten samtidigt som ordinarie verksamhet bedrivs 
och utvecklas.   
 
Vi ser ett stort behov på förvaltningen av att öka kompetensen och anställa fler 
medarbetare inom IT-systemområdet då förvaltningen är en mycket systemtung 
verksamhet och där våra system inte är integrerade med varandra, vilket skapar 
ineffektivitet. Resurser i form av medarbetare behövs även för att säkerställa framfart i 
den digitaliseringsutveckling som förvaltningen leder och samordnar inom kommunen.  
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Hållbarhet och resurser 
Hållbarhetsutvecklingen inom kommunen innebär en balans mellan förtätning och snabb 
tillväxt samt behovet att hantera viktiga miljö- och klimatfrågor. De olika ambitionerna 
ställer krav på utveckling och investering i förvaltningens verksamheter, som utifrån ett 
brett uppdrag och helhetsperspektiv behöver samverka internt och externt för att möta 
målsättningarna. Haninge har ett strategiskt geografiskt läge för bostäder och arbetsplatser 
i Stockholmsregionen, och befolkningsutvecklingen i Haninge förväntas vara fortsatt hög 
fram till och med år 2030. Det innebär att förtätning även framöver kommer att vara 
viktigt. 
 
En förtätning i kombination med klimatförändringar och en åldrande infrastruktur ställer 
stora krav på utveckling av VA-systemet. Haninge kommun har ca 80 mils ledningar under 
mark. De senaste åren har det arbetats systematiskt med att undersöka befintliga 
ledningars tillstånd genom systematisk filmning av ledningar område för område samt 
mätning av flöden. Det arbetas även med att ta fram digitala modeller för att kunna 
simulera befintligt och kommande behov av förnyelse och kapacitetsutökning. 
Förnyelsetakt och underhåll styrs av tillgång till resurser – såväl interna som externa, och 
det finns ett behov av att öka antalet medarbetare med VA-kompetens och 
beställarerfarenhet. Under våren 2021 har en förnyelseplan för ledningsnätet framtagits 
där behov har identifierats och förslag till prioriterade åtgärder tagits fram för vatten-, 
spillvatten- och dagvattenledningar. Under 2022 planerar VA-avdelningen att införskaffa 
ett anläggningssystem vilket är i linje för att skapa förutsättningar för en god 
tillgångsförvaltning. Systemet kommer att ge VA möjligheten skapa anläggningsstrukturer 
för varje anläggning där alla handlingar som ex. tillstånd, besiktningar, relationshandlingar 
finns samlade. Vidare ska systemet lagra alla planerade och genomförda handlingar vilket 
ska resultera i digitalt arbetssätt och full spårbarhet. 
 
Klimatförändringar och nationella miljökvalitetsnormer för vatten är en stor utmaning 
där det finns ett stort åtgärdsbehov samt ett behov av tydliggörande av ansvarsfördelning 
och finansiering gällande dagvattenhantering inom kommunen.  
 
Arbetet med att hantera klimatförändringar sker i flera etapper inom 
stadsbyggnadsprocessen. Klimatanpassningsåtgärder inom stadsbyggnadsprocessen 
innebär att hitta miljömässigt hållbara lösningar med start redan i samhällsplaneringen. 
Som exempel innebär det att det i arbetet inkluderas lösningar för olika förändringar i 
klimatet som exempelvis mycket stora nederbördsmängder, längre perioder med torka 
som kan medföra risk för vattenbrist men även utifrån målsättningen om att kraftigt 
minska koldioxidutsläpp. Även biologisk mångfald och ekosystemtjänster är 
grundläggande förutsättningar för hållbarhet och välfärd. Städer påverkar den biologiska 
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mångfalden direkt via urbaniseringens effekter. I den hållbara staden är ekosystemtjänster 
både i och utanför stadskärnan en nyckeltillgång. Exempelvis ger urban grönska och 
vatten mycket positiva effekter på biologiskt mångfald men även på klimatreglering och 
inte minst på folkhälsa och livskvalitet. För att nå resultat behöver vi även förändra 
driften, till exempel genom en hållbar skötsel i form av förändrad gräsklippning, i syfte att 
gynna insekterna och pollinering. 
 

Kompetens och organisation 
En övergång från förort till stad innebär en utökning i drift men även hantering av nya 
eller förändringar i frågor som ställer krav på kompetensutveckling eller nyckel-
kompetens inom organisationen. En utmaning är att bedriva en aktiv kompetens-
utveckling inom organisationen, samtidigt som det ordinarie arbetet behöver upprätt-hålla 
ett högt tempo för att nå uppsatta målsättningar. Vissa nyckelfunktioner har därtill hög 
efterfrågan och ställer vidare krav på kommunens roll som attraktiv arbetsgivare. För att 
kunna införskaffa kompetensen krävs anpassningar i tjänster för att kunna vara en 
konkurrenskraftig och lockande arbetsgivare.  
 

Samhällsutveckling 
Stadsbyggnadsförvaltningen har ett brett uppdrag med stark påverkan både på och av 
kommunens samtliga verksamhetsområden. Det tar tid att planera och bygga både 
bostäder och infrastruktur, därför gäller det att ha framförhållning och vara proaktiv i 
både planering och beslutsfattande. En tätare stadsplanering innebär att nyttjandet av 
mark måste optimeras och i vissa fall samnyttjas. Det innebär nya kreativa lösningar som 
exempelvis samordning och samnyttjande av parker, idrotts- och lekytor och allmän plats. 
Förtätning och markeffektivitet skapar möjligheter utifrån ett socialt hållbarhets-
perspektiv då man med en lyckad planering där större hänsyn tas till trygghets- och 
jämlikhetsfrågor kan lyfta socioekonomiskt svagare områden. Gestaltning och utformning 
av den offentliga miljön är viktiga frågor som diskuteras i ett allt bredare sammanhang.  
 
En förändrad omvärld och ökade lagkrav innebär samtidigt fler utmaningar som kräver 
större fokus och kompetens, gällande exempelvis säkerhet inom VA-organisationen. För 
att möta detta kommer VA-avdelningen under nästa år att rekrytera en 
säkerhetssamordnare som stödjer organisationens arbete och bidrar till ökat förebyggande 
arbete. Rekryteringen är väsentlig för att säkerställa att lagkrav och förväntningar möts 
och efterlevs.  
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5. Övriga redovisningar 
5.1. Kompetensförsörjning  

Kompetensförsörjning är för Stadsbyggnadsförvaltningen ett högprioriterat område och 
ett viktigt strategiskt verktyg för att möta framtidens utmaningar. Det finns ett ökat 
resursbehov främst på grund av kommunens ambitiösa utbyggnadstakt. Det kommer 
krävas fortsatt förstärkning inom flera områdens b.la planering och ledning av projekt i 
form av utredare, projektledare samt drift- och underhållskompetens. Vi ser även att 
ingenjörer inom VA-området kommer vara en strategiskt viktigt funktion kommande år. 
 
I utvecklingen från förort till stad växer behovet av nya kompetenser och 
nyckelkompetenser för att säkerställa att ambitioner och lagkrav möts. Kommunens 
ambitiösa utbyggnadstakt medför fortsatt behov av förstärkning inom flera områden, 
bland annat förrättningslantmätare, GIS-utvecklare och/eller GIS-ingenjörer. 
Förvaltningen har påbörjat ett utvecklingsarbete för att skapa en attraktiv verksamhet och 
organisation med fokus på effektivitet, samsyn och helhet. Under kommande år fortsätter 
arbetet med att se över och tydliggöra roller och funktioner som organisationen behöver 
i framtiden samt att öka kompetensmedvetenheten inom hela förvaltningen. 
 
Kompetensförsörjning genom kompetensutveckling av personal är ett viktigt strategisk 
verktyg för att möta framtidens utmaningar och skapa en hållbar organisation. Samtidigt 
bidrar faktorer som hög utbyggningstakt, vakanser, ökad efterfrågan av tjänster samt 
pågående pandemi till att kompetensutveckling och verksamhetsutveckling inte kan 
genomföras i den takt som är nödvändig för förvaltningens fortsatta arbete. 
Konkurrensen om duktiga medarbetare gör det dock extra viktigt att fortsatt arbeta med 
attraktiviteten som arbetsgivare för att kunna rekrytera duktiga medarbetare samt för att 
utveckla och behålla befintlig personalstyrka.  
 
Arbetet med att utveckla chefs- och ledarskap behöver också fortsätta för att skapa en 
trygg organisation och ett aktivt medarbetarskap. Kompetensförsörjning är en 
förutsättning för att nå målsättningarna inom kommunen och förvaltningen kommer 
därför att arbeta för att det ska bli en integrerad del i verksamhetsutvecklingen på alla 
nivåer i organisationen.  
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5.2. Verksamhetsutveckling och digitalisering  
Regeringen har tagit fram en strategi för hur digitaliseringspolitiken ska bidra till 
konkurrenskraft, full sysselsättning samt ekonomiskt, socialt och miljömässigt hållbar 
utveckling. Det övergripande målet är att Sverige ska vara bäst i världen på att använda 
digitaliseringens möjligheter. De fem delmålen som satts upp handlar om digital 
kompetens, digital trygghet, digital innovation, digital ledning och digital infrastruktur. 
 
Stadbyggnadsförvaltningen bevakar och följer nationella riktlinjer för digitalisering av 
samhällsbyggnadsprocessen och fokus ligger på delmålet digital infrastruktur som lyfter 
fram betydelsen av att så kallad hård och mjuk infrastruktur förbättras och förstärks för 
att data ska kunna levereras och utbytas så effektivt som möjligt.  
 
De tre myndigheter som huvudsakligen samarbetar och driver arbete inom digitalisering 
av samhällsbyggnadsprocessen är DIGG, Lantmäteriet och Boverket. 
 
DIGG är myndigheten för digital förvaltning som ska vara ett nav för digitalisering av 
den offentliga sektorn. DIGG har fått två nationella uppdrag för att i samverkan utveckla 
gemensamma IT-lösningar. Uppdrag ett är att samordna ett nationellt ramverk för 
grunddata. Exempel på grunddata är uppgifter i folkbokföringsregistret, 
näringslivsregistret och fastighetsregistret. Uppdraget sker i samverkan med bl.a. 
Bolagsverket och Lantmäteriet. Det andra uppdraget en förutsättning för att det offentliga 
Sverige ska komma vidare med digitaliseringen. Uppdraget ska leda till en gemensam 
infrastruktur för att förenkla och effektivisera elektroniskt informationsutbyte mellan 
myndigheter, regioner och kommuner.  
 
Lantmäteriet är utvecklingsmyndighet för smartare samhällsbyggnadsprocess och har fått 
flera regeringsuppdrag som har stor påverkan på kommande investeringar inom 
stadsbyggnadsförvaltningen inom IT-verktyg och infrastruktur: 
 
Grunddatauppdraget med syfte att skapa en säker och effektiv tillgång till grunddata, 
genom att bl.a. tydliggöra ansvaret för att öka standardiseringen av sådan data. 
 
Uppdraget med ett säkert och effektivt elektronisk informationsutbyte inom den 
offentliga sektorn (ihop med DIGG) har syfte att skapa ökad säkerhet och effektivitet i 
samband med elektronisk informationsutbyte inom den offentliga sektorn. 
 
Det tredje uppdraget är att verka för en smartare samhällsbyggnadsprocess som ledande 
utvecklingsmyndighet i nära samarbete med bl.a. Boverket. Fokus ligger på hur 
infrastrukturen för geodata bör utvecklas samt utreda behov och möjlig lösning av en 
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nationell tillgängliggörande av detaljplaner. Likaså utreds behovet av utökad 
byggnadsinformation i processen. ”Digital först lösningar” är ett av andra uppdrag. 
 
Boverket är den tredje myndigheten som samverkar i uppdraget för en obruten digital 
samhällsbyggnadsprocess. Det främsta uppdraget att verka för en enhetlig digital 
tillämpning av plan- och bygglagen samt digitalisering av plan, lov-, bygg- och 
tillsynsprocessen. Projektet ”Får jag lov?” fokuserar på att det i en nära framtid ska 
utvecklas digitala tjänster som stimulerar samhällsbyggandet. 
 
Utifrån dessa nationella uppdrag bedrivs förvaltningens utvecklingsprojekt under 
paraplyet SmartSam, smart samhällsplanering. Syftet är att förvaltningen i allt större 
utsträckning ska erbjuda våra medborgare ”Digitalt först” dvs. möjliggöra kontakt och 
olika tjänster elektroniskt t.ex. som e-tjänster. Även för de anställda ligger fokus på att 
kunna se informationen i alla steg i processen digitalt dels genom integrationer och 
bredare användning av befintliga verktyg, men också genom att ta bort olika manuella steg 
och möjliggöra mobila lösningar ute i fält. 
 
Under 2022-2023 kommer fokus för digitaliseringen att ligga på följande insatser: 
Komma i mål med det nya sättet att hantera digitala detaljplaner och grundkartor. 
Fortsätta kvalitetsarbetet med utredning av fastighetsgränser. Arbeta vidare med resultatet 
av förstudien för medborgardialog. Fortsätta med kvalitetsförbättringar av gis-skikt som 
hanterar parkmark. Påbörja arbetet med 3D-modell för Haninge. Utveckla metodiken för 
användning av drönare och drönardata. Ta fram en handlingsplan för öppen geodata. 
Arbetet med att synkronisera och migrera e-tjänster för bygglov till den nya gemensamma 
e-tjänstplattformen samt utökad användning av systemstödet för bygglov inom 
närliggande områden (t.ex. Kart & Mät) fortsätter under 2022. 
 
Fortsatt arbete med att tillgängliggöra geodata för alla interna användare genom att alla 
förvaltningar inom kommunen kan nyttja avdelningens geodata avgiftsfritt samt 
möjliggöra publicering av öppna geodata på ett effektivare sätt.  Insatsen kräver ett utökat 
anslag från och med 2023 om ca 2400 tkr/år (fritt internt Webb-GIS och geodata).  
 
Ett ökat nyttjande av uppdaterat digitalt kartmaterial för medarbetare i alla kommunens 
förvaltningar skulle ge stor nytta. Vissa avdelningar och enheter på förvaltningen nyttjar 
redan idag Webb-GIS: et på ett effektivt sätt. Driften och andra förvaltningarna nyttjar 
det i mycket låg utsträckning och har endast ett fåtal användare idag. Exempelvis skulle 
alla lärare med fritt Webb-GIS kunna använda kart lösningen i sin undervisning, 
tjänstemännen kunde använda det i planering av utbildningsverksamhet, fastigheter, antal 
elever i olika åldrar, kategorier per skolenhet etc.  
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Till 2023 föreslår förvaltningen att helt öppen geodata införs i kommunen, dvs. all 
kommunal geodata (som inte är säkerhetsklassad) kan då nyttjas kostnadsfritt av hela 
samhället via digitala tjänster. Detta skulle kräva ett utökat anslag från och med 2023 om 
ytterligare ca 400 tkr/år, för att täcka intäkterna från dagens externa geodataavtal.  
För att uppnå målet att säkerställa kapaciteten i den allmänna VA-anläggningen både för 
nuvarande behov samt för den utbyggnad och förtätning som kommunen planerar 
behöver arbetet med att ta fram hydrauliska modeller för olika geografiska områden 
prioriteras. VA-banken är det kart- och dokumentationssystem som Haninge kommuns 
VA-avdelning i huvudsak använder för att dokumentera sin anläggning. Ett 
kontinuerligt arbete pågår för att ständigt uppdatera och utveckla systemet.  

5.3. Risker och osäkerhet  
Förvaltningen står inför flera stora utmaningar de kommande åren som i huvudsak är 
kopplade till tillväxten och innebörden av att ”gå från förort till stadskärna” gällande bland 
annat digitaliseringen. Bland av de utmaningar som identifierats är frågor rörande trygghet 
och säkerhet, såväl fysiskt som digitalt. Förvaltningen behöver framgent fokusera på att 
utforma och implementera ett systematiskt säkerhetsarbete inom organisationen för att 
säkerställa att arbetet rörande informationssäkerhet och vid oförutsägbara händelser 
kunna möta och hantera situationerna utifrån uppsatta beredskaps- och 
kontinuitetsplaner.  

5.4. Samarbetsförslag  
Förvaltningen har samarbetat med bostadsbolagen inom Haninge kommun för att 
utforma ett flerårigt utvecklingsprojekt för feriearbetande ungdomar. Projektet 
genomförs med fokus på utemiljö och trygghet, samt bidrar till att kunna utforma en 
hållbar struktur där meningsfulla uppgifter med stöd kan erbjudas. Utöver de 
kvalitetshöjande effekter som förväntas innebär projektet även en kostnadseffektiv 
struktur där besparingar kan genomföras utan att påverka kvaliteten på de arbetet som 
erbjuds.  
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6. Investerings – och driftbudget  
 

Mall för redovisning av prioriteringsfördelade kostnadsförändringar från 2022 
till 2023
Belopp i Tkr
NÄMND/STYRELSE SBN

2022 års budgetram (exklusive "ej ramhöjande") 180 000

Prio Kostnadsförändringar 2023 jämfört med budget 2022 Årsbelopp Andel av ram 
(%)

1
1.1 Volymer 6 970 3,9%
1.2 Pris- och lönejustering enligt SKR 3 % 5 400 3,0%
1.3 Lokalkostnader 500 0,3%
1.4 Kapitalkostnader 5 489 3,0%
1.5 Övriga driftpåverkande kostnader 0,0%

S:a 1 Summa prio 1 18 359 10,2%
2

2.1 Omvandlingsområden, Planavd. 1 500 0,8%
2.2 Service och rådgivning, KLM 400 0,2%
2.3 *Kapitalkostnader, anläggningar påförs från KS, Mark och exploateringsavd. 30 630 17,0%
2.4 0,0%
2.5 0,0%

S:a 2 Summa prio 2 32 530 18,1%
Summa prio 1 och prio 2 50 889 28,3%
Summa behov ökade driftskostnader 2023 för utvecklingsinsatser för mål 1-5 7 800
Förändring kostnader 2022 och 2023 58 689 32,6%
Effektiviseringsåtgärder 2023 3 000 1,7%
Andra kostnadsminskningar/intäktsökningar 4 400 2,4%
spec och prioritering i separat tabell
Summa finansiering 2023 231 289 128%

* medräknas eftersom permanent ramjustering av kapitalkostnader ej finns beslutad 
för 2022 eller 2023 för de tillkommande anläggningarna från MEX.

Opåverkbara faktorer inom befintlig verksamhet eller av KF/Ks redan beslutade åtgärder

Opåverkbara övriga faktorer, t ex nya lagkrav eller beslut fattade utan specifikt tilldelade 
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6.1. Investeringsbudget 
Stadsbyggnadsförvaltningens investeringsbehov ökar i takt med kommunens 
utbyggnadsplaner och de krav på underhåll och förnyelse som ställs på befintliga 
anläggningar. Investeringsbehovet omfattar framför allt VA-verksamheten där förnyelse 
av ledningssystemet är en förutsättning för att säkerställa befintlig vattenleverans och 
Haninges utveckling. Investeringar är även väsentliga för att öka kostnadseffektivitet och 
minska driftstörningar samt säkra framtida avloppshanteringen. De största 
investeringarna för VA år 2023 är ledningsförnyelse, utbyggnad av huvudledningar, Fors 
reningsverk och Dalarö avloppledningsverk samt övriga ledningar i 
omvandlingsområden. Totalt uppgår VA-investeringar för 2023 till 356,0 mnkr.  

Övriga avdelningar inom förvaltningen har ett investeringsbehov på 102,2 mnkr för år 
2023 och omfattar projekt som digitalisering inom bygglov, plan och geografisk 
information, park- och lekplatsupprustning, inköp av tunga fordon, trafiksäkerhets-
investeringar och broupprustning samt belysningsprojekt mm.  

 

6.2. Driftbudget 
Ingen preliminär ramuppräkning har erhållits till nämnderna för åren 2023-2024 i 
planeringsdirektivet. Stadsbyggnadsnämnden har istället fått en indirekt ramsänkning 
eftersom en del av anslaget för 2022 inte var ramhöjande till år 2023. Tilldelat ramanslag 
för budget 2022 var 185,0 mnkr och tilldelat ramanslag för 2023 uppgår i 
planeringsdirektivet till 180,0 mnkr. Stadbyggnadsförvaltningen kommer att äska det 
engångsmässiga anslaget från 2022 som permanent samt begära medel för de 
volymökningar och kapitalkostnadsökningar som redan är beslutade samt tillkommande 
medel för lagkrav och kapitalkostnadsökningar på grund av överförda anläggningar från 
Mark- och exploateringsavdelningen.  
 
Ramarna för år 2023 ska sedan finansiera kostnaden för tillkommande ytor såsom 
markskötsel vid nya fastigheter, lekplatser, allmänna platser samt vid gång- och cykelvägar. 
Den ska också ge täckning för kapitalkostnadsökningar och eventuella kvalitetshöjande 
åtgärder. Sveriges kommuner och regioner (SKR) bedömer att pris- och löneökningar 
beräknas öka med 3,0 procent, vilket motsvarar 5,4 mnkr för förvaltningen.  
Delar av förvaltningens budget är intäktsfinansierad. Kommunfullmäktige beslutar om 
taxorna och en viktig utgångspunkt för arbetet med taxeunderlagen är att 
handläggningskostnaden täcks. Intäktssidan bedöms därmed kunna öka för att kunna 
täcka eventuella kostnadsökningar inom vissa delar av verksamheten. 
Nedan beskrivs de olika verksamhetsdelarnas volymförändringar, lokalbehov, behov av 
kapitalkostnadstäckning för gjorda och kommande investeringar, personalsituation, 
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effektiviseringar, samordningsförslag samt övriga förändringar som kan komma att 
påverka driftsbudgeten. 
 
Skötsel av fastighetsmark 
Tornberget äger och förvaltar skolor, förskolor samt specialfastigheter i Haninge 
kommun. Markskötseln på dessa objekt ligger sedan 2006 på stadsbyggnadsförvaltningen 
att sköta. Anledningen till detta var i huvudsak att lösningen var kostnadseffektiv och att 
man såg samordningsvinster med övrig markskötsel i kommunen. I uppdraget låg att 
sköta marken med befintliga resurser och använda personal i arbetsmarknadsåtgärder.  
 
Kraven på skötsel och service har de senaste åren ökat markant, och både utförare och 
hyresgäster har idag svårt att acceptera standarden. Nyproduktionen av skolor och 
förskolor är omfattande, samtidigt som det genomförs stora markreinvesteringar i 
befintligt bestånd. Idag uppgår beståndet till cirka 130 fastigheter. Det är av största vikt 
att fatta ett kommunövergripande beslut över var ansvaret för fastighetsmarken ska 
placeras framöver för att säkerställa en långsiktigt hållbar hantering. 
 

6.3. Volymförändringar  
Plan och bygglagen är tydlig med vad vi får ta betalt för och vad vi inte kan ta betalt för i 
form av avgifter. Dessa delar skall finansieras med anslag och där ingår service och 
rådgivning. Med en förändrad lagstiftning och en högre grad av serviceskyldighet så 
överensstämmer inte det anslag på 10 % mot den arbetstid som läggs ner på service och 
rådgivning. För att kunna ge den rådgivning som krävs och stötta medborgarna i 
bygglovsprocessen så behöver anslaget öka från 2 miljoner kr till 4 miljoner kr. 
 
Geografisk informationsavdelningen har stor påverkan på digitaliseringstakten av 
samhällsbyggnadsprocessen. För att förbättra GIS-relaterad hjälp till andra förvaltningar 
och avdelningar samt agera katalysator i digitaliseringsutvecklingen vore det effektivt att 
nyanställa 1-2 GIS-utvecklare/GIS-ingenjörer ytterligare under åren 2023-2024. Vad det 
gäller kommunala lantmäterimyndigheten (KLM) påverkas antalet ärenden väldigt mycket 
av hur många detaljplaner som vinner laga kraft per år. Lantmäteriförrättningar har längre 
handläggningstider och en ärendebalans motsvarande ca ett års arbete. Under tillsynen år 
2021 (genomförd av Lantmäteriet) framkom det att KLM var tvungen att öka 
telefonrådgivningen till två timmar per vardag. Detta motsvarar en 60 procentig 
rådgivningsökning och medför minskad tid för handläggning av ärenden som finansieras 
utan anslag så ett ökat anslag till 1200 tkr äskas härmed. Tillgång till förrättningslantmätare 
i samhället är alldeles för låg så tillfällig förstärkning i form av visstidsanställning är i stort 
sett är omöjlig och att ta in konsultstöd för myndighetsutövning är inte tillåtet. 
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Under 2023 utökas parkavdelningens skötselåtagande med en ny park i Vega till en 
kostnad av 200 tkr. På fastighetsmark tillkommer två nya förskolor till en kostnad av 500 
tkr. Under 2024 tillkommer bland annat en ny park och ett nytt torg vid Örnens väg till 
en kostnad av 250 tkr, samt en förskola på fastighetsmark för 250 tkr. Utbyggnaden av 
Vega, Haningeterrassen, södra Handen (Örnensväg), Norrby och Hermanstorp kommer 
ge marginella ökade driftskostnader för teknikavdelningen år 2023, dessa kostnader 2200 
tkr kommer först 2024. 
 
Det finns redan idag en ökad ärendehantering kopplad till bostadsnära natur. Genom att 
ytor som idag hanteras av kommunstyrelseförvaltningen inom detaljplanelagt område 
flyttas över till parkavdelningen ökar volymen ytterligare. Det finns även ett stort behov 
av strategiskt arbete kring bostadsnära natur. Kostnaden uppgår till 1500 tkr. 
 
Under 2023 förväntas en fortsatt stor efterfrågan på planläggning för bostäder (750 
bostäder/år). En målsättning finns också om en bibehållen arbetsplatskvot när Haninge 
växer vilket exempelvis omfattar behov av planläggning för att möjliggöra för ny 
verksamhetsmark samt utbyggnad av kontor, service, handel och annan viktig 
markanvändning för att skapa förutsättningar för ett rikt näringsliv och fler arbetstillfällen. 
Med fler bostäder följer också behov av samhällsservice såsom skola/förskola/utbildning 
och platser för idrott, rekreation och kultur. Sammanvägt är tillväxttakten fortsatt hög och 
behovet av planläggning stor vilket innebär att både fler anställda planarkitekter samt ett 
utvecklingsarbete kring mer plankonsultstöd efterfrågas under 2023.  Denna 
volymförändring är dock beroende av en fortsatt ökning av antalet resurser som krävs för 
att driva stadsbyggnadsprojekten inom andra avdelningar/förvaltningar, bland annat 
projektledare, exploateringsingenjörer och anläggningsingenjörer.     
 
För att en hållbar och attraktiv förtätning och stadsutveckling ska kunna ske med rätt 
prioriteringar kring bland annat markanvändning, infrastruktur och ekonomisk 
finansiering krävs ibland en helhetssyn- inom ett område, innan detaljplaneläggning kan 
ske på ett effektivt och optimerat sätt. Det kan då vara aktuellt att ta fram en strukturplan 
eller ett detaljplaneprogram. Beroende av koncerngemensamma prioriteringar kan ett 
sådant helhetsgrepp komma att bli aktuellt inom: 

- Jordbro 

- Västerhaninge 

- Östra Handen-Brandbergen- Handens industriområde 

- Tungelsta-Krigslida 

- Vendelsö 

- Skärgården  
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- Kvarntorp - Norrby gärde – Norrbyskogen 
 

Sannolikt behövs därför ett ökat anslag för att kunna ta fram denna typ av utredningar 
eftersom att de i inte särskilt hög grad kan finansieras externt. Planavdelningen ansvarar 
för detaljplaneläggning av omvandlingsområden där planintäkten kommer flera år senare 
än kostnaden. För åren 2022-2024 ökar antal omvandlingsområden som ska planläggas, 
vilket medför kostnadsökningar för planavdelningen om 1500 tkr per år i ökat anslag.  
Framdriften på omvandlingsplaner är heller inte lika hög som önskat läge enligt VA-
planen varför exempelvis finansiering med konsultstöd (generalkonsulter för alla 
delprojekt inom utveckling av ett omvandlingsområde) skulle kunna vara ett sätt att öka 
mängden och takten på omvandlingsplanerna. Detta skulle då kräva finansieringsstöd för 
konsultkostnader och ett utvecklingsarbete för att på ett tillfredsställande och effektivt 
sätt kunna nyttja mer plankonsultstöd. 
 
För att på ett tillfredsställande sätt leverera på uppdraget om en robust och kvalitativ 
samhällsbyggnad så behöver hela samhällsbyggnadsprocessen ses över, förtydligas och 
effektiviseras. Detta är ett koncerngemensamt arbete och kommer att vara en viktig del 
av flera delar av förvaltningens verksamhetsutvecklingsarbete även under 2023.  
 
Haninges VA-anläggningar börjar bli föråldrade och behovet av förnyelse ökar snabbt. 
Därför prioriteras förnyelsearbete i syfte att förbättra verksamhetens planering och ge ett 
gott underlag för en robust och långsiktig VA-anläggning, vilket ska resultera i en sund 
ekonomisk utveckling med en jämn taxeutveckling.  
 
Ekonomin inom VA bygger på självkostnadsprincipen, vilket betyder att verksamheten 
inte får gå med vinst och att endast nödvändiga kostnader får tas ut för att ordna och 
driva VA-anläggningarna. Finansieringen sker genom avgiftsuttag, VA-taxa, från alla som 
ansluts till och brukar den allmänna VA-anläggningen. För 2023 föreslås en höjning med 
9 % av brukningsavgifterna för att få VA-ekonomin i balans. Detta för att täcka 
kommande kostnadsökningar ifrån Stockholm Vatten och Avfalls prishöjningar, för 
ökade kapitaltjänstkostnader, förbättringsåtgärder inom drift och underhåll samt 
förstärkning av VA-organisationen. Prognosen för brukningsavgifter för 2024 är i 
dagsläget en höjning med 9 %.  
 
Förvaltningen har i samarbete med bostadsbolagen i Haninge tagit fram ett flerårigt 
utvecklingsprojekt gällande feriearbete med fokus på utemiljö och trygghet. Målsättningen 
är att säkerställa en kostnadseffektiv hantering som samtidigt erbjuder meningsfulla och 
trygghetsskapande insatser för såväl ungdomar som bostadsområden. Projektet bekostas 
gemensamt av de berörda aktörerna inom kommunen, och för förvaltningen skulle det 
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innebära en årlig kostnad om ca 600 tkr, under förutsättning att projektet godkänns och 
beroende på hur många aktörer som slutligen ingår i projektet.  
 

6.4. Lokaler  
Det finns behov av att ta ett samlat helhetsgrepp kring Anläggarvägen för att möta 
behovet av ökade kontorsplatser samt få optimerade lokaler för driftverksamheten. Inom 
kommunhuset finns däremot ett behov av att anpassa lokaler inför det nya normala, som 
är ett resultat av senaste års pandemi. Moderna och ändamålsenliga arbetsplatser med en 
kombination av fasta och flexibla platser samt utökat antal möteslokaler, kan vara 
lösningen.  
 
En ny personal- och lagerbyggnad samt verkstad byggs på Fors Avloppsreningsverk och 
beräknas stå klar 2024. Ett samlat helhetsgrepp tas på Anläggarvägen under 2023 för att 
få optimerade kontorslokaler som lokaler för driftverksamheten som verkstäder, 
lagerlokaler, omklädningsrum och garageplatser för arbetsfordon. Utifrån 
stadsutvecklingsplanen kan lokalerna troligen vara kvar fram tills 2031. Byggnation av ny 
lokal i Håga pågår och beräknas var klar under år 2022, en hyresökning med ca 500 tkr 
beräknas belasta parkavdelningen och äskas för år 2023.    
 

6.5. Kapitalkostnader  
En fortsatt hög investeringstakt innebär att kapitalkostnaderna ökar för varje år, kostnader 
som läggs på driftbudgeten. En ramuppräkning i motsvarande grad behövs för att 
kapitalkostnaderna inte ska urholka driftsbudgeten. Saknas garantier för kompensation 
för kommande kapitalkostnader, minskar möjligheterna till investeringssatsningar 
eftersom kommande driftbudget påverkas negativt. 

Under 2023-2024 kommer avdelningen för geografisk information att fortsatt investera 
för att digitalisera kommunens samhällsbyggnadsprocess. Investeringar kommer 
fortsättningsvis för att till exempel genomföra kommunens 3D-modell, som bland annat 
innebär flygfotografering och vidareutveckling av Web-GIS. Detta kommer att leda till 
ökade kapitalkostnaderna om ca 1,9 mnkr 2023 och ca 1,0 mnkr 2024. 
 
Budgeterade och överförda trafikinvesteringsprojekt som genomförts 2022 medför en 
ökad kapitalkostnad 2023 inom driftbudgeten för väg med 1600 tkr. Vägenhetens 
investeringsprojekt såsom ersättning av Rudan bron, vågbrytare Dalarö och utbyta 
belysningsarmaturer (LED) och belysningsstolpar, ger en ökad kapitalkostnad inom 
driftbudgeten med 1250 tkr. Denna kostnad kräver full kompensation för att bibehålla 
dagens drift och underhållsnivå. 
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Enligt den fastställda parkplanen ska en medborgardialog och upprustning av en befintlig 
park påbörjas vartannat år. Av ekonomiska skäl sköts genomförandet av nästa parkprojekt 
fram ett år. Under 2022 kommer en medborgardialog om Slätmossens naturpark att 
genomföras, vilket kommer att leda till åtgärder under åren 2023 och 2024. 
 
Det föreligger ett stort reinvesteringsbehov för utveckling och upprustning av befintliga 
lekplatser enligt beslutad lekplatsplan. Den ökade investeringsvolymen på lekplatser 
medför ökade kapitalkostnader 2023 på 500 tkr.  
 
Tillsammans med kommunstyrelsen pågår ett projekt Spontanidrottsyta Lillgården, en 
medborgardialog har genomförts och ett åtgärdsförslag och kalkyl har upprättats, om 
investeringen genomförs och belastar stadsbyggnadsförvaltningen kommer 
kapitalkostnad år 2023 att uppgå till ca 230 tkr per år. 
 
I samband med bokslutet år 2021 kommer stadsbyggnadsnämnden begära permanent 
ramhöjning för kapitalkostnadsökningar för aktiveringar av anläggningar i Vega m.fl. 
områden som överförs till stadsbyggnadsförvaltningen från Mark och 
exploateringsavdelningen, KS. Per 31 december 2021 uppgår kapitalkostnadsökningen till 
ca 25,6 mnkr per år och det kommer sen under år 2022 öka med ca 5 mnkr preliminärt. 
Tills vidare ligger det som en äskning för budgetåret 2023 tills beslut är fattat om 
permanent kompensation. 
 

6.6. Prioriteringar  
Under 2023 avser förvaltningen att prioritera följande satsningar: 

 Förstärka GIS kompetensen på förvaltningen 
 Ökade planresurser 
 Strukturplaner i stadsutvecklingsprojekt 
 Omvandlingsområden 
 Reinvesteringar i VA-anläggningar 
 Klimatanpassningsåtgärder 
 Säkerhetssamordnare inom VA 
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6.7. Effektiviseringsförslag 
Förvaltningsledningen har bedömt att förvaltningen år 2023 behöver 20,3 mnkr för 
beslutade volymökningar och lagkrav samt ca 30,6 mnkr för övertagna anläggningar från 
mark-och exploateringsavdelningen i permanent ramhöjning (om inte beslut om 
permanent kapitalkostnadstäckningen erhålls innan dess) för att under 2023 bedriva 
verksamheten utan kvalitetsförsämringar i jämförelse med år 2021 och 2022. Utöver detta 
äskar förvaltningen 7,8 miljoner kr för kvalitetshöjningar. Vilka besparingar eller 
effektiviseringar som kan genomföras för att få förvaltningens verksamheter att fungera 
med den givna ramen behöver analyseras djupare. 
 

Effektiviseringsförslag/kostnadsbesparingar/intäktsökningar 

 Beskrivning Effekt 2023, Tkr 

1 Avsluta saltsopning 1 500 

2 Minskat underhåll vägar, broar och diken 1 400 

3 Organisatoriska förändringar 3 000 

4 Minskade kapitalkostnader, nedskrivningar m.m. 500 

5 Taxeökningar 1 000 
   
Summa  7 400 
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6.8. Kvalitetshöjande förändringar  
 
Inom förvaltningen finns önskemål om kvalitetshöjande förändringar enligt nedan:  
 

1. Fritt nyttjande av Web-GIS med tillhörande geodata för alla förvaltningar 
(2.400tkr/år) 

2. Publicering av kommunens geodata som Öppen geodata, för hela världen 
(400tkr/år) 

3. Utveckling av bostadsnära naturmark strategiskt arbete (900 tkr/år ) 
 
 
 

Sammanställning av förslag på utvecklingsinsatser för mål 1-5 och vad kostnaden 
beräknas till 

Mål Ange utvecklingsinsats Drift eller 
investering 

Driftkostnad 
2023 

Driftpåverkan 
2024 års 
budget 

1 Miljö- och klimatarbete i framkant D 500 500 

2 Hållbar tillväxt D 5 800 4 300 

2 Investeringsutgift 2000 tkr år 2023 ger 700 tkr i 
kapitalkostnad år 2024 I  700 

3 Trygghet D 1 500 1 500 

     

 Summa finansiering  7 800 7 000 
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Redovisning av förslag på utvecklingsinsatser för mål 1-5 och vad kostnaden beräknas till 

Förslag på utvecklingsinsats/-er för målet och vad driftpåverkan beräknas bli 2023 och framåt 

Mål Ange utvecklingsinsats 
Drift-

kostnad 
2023 

Ev. drift-
påverkan 

2024 

Investering 
2023 

Kapital-
kostnad 

2024 
och/eller 

framåt 

1 

Planering av organisation och åtgärder inför 
genomförande av rensning av vattendrag i 

syfte att minska översvämningar. 
Ramhöjning 

500 500   

      

2 SmartSam 3 000 1 500 2000 700 

2 Fritt webb-gis och geodata för alla medarb i 
Haninge 2 400 2 400   

2 Öppna geodata, fritt för alla externt i 
samhället 400 400   

      

3 Strategiskt arbete kring bostadsnära natur, 
ny tjänst 900 900   

3 Arbete med ferieungdomar 600 600   

      

 Summa finansiering för målen 7 800 6 300 2 000 700 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

27 (

6.9. Redovisning av investeringsäskningar och 
investeringsplaner 

 
INVESTERINGSÄSKNINGAR 2023 PLAN 2024-2027, TKR

STADSBYGGNADSFÖRVALTNINGEN

Verksamhet Äskning Kap kostn Plan Plan Plan Plan
2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

BYGGLOV 200 43 200 200 200 200
GEOGRAFISK INFO 3 000 1 038 1 500 2 500 500 1 000
PARK OCH NATUR 9 700 677 8 600 7 600 8 600 6 600
TEKNIK - FORDON / VERKSTAD 12 000 1 864 12 000 8 000 8 000 9 000
TEKNIK - TRAFIK 25 000 1 208 29 000 20 000 20 000 0
TEKNIK - VÄG 17 300 1 110 17 300 15 300 15 300 15 300
ÖVRIGT FÖRVALTNNGSLEDN. 35 000 1 498 0 0 0 0

Delsumma: 102 200 7 437 68 600 53 600 52 600 32 100

Verksamhet Äskning Kap kostn Plan Plan Plan Plan
2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

VA - FÖRNYELSE, OMBYGGNAD,325 000 13 711 256 000 287 000 59 000 54 000
VA - UTBYGGNAD* 31 000 1 008 54 000 66 000 55 000 0

Delsumma:    356 000 14 718 310 000 353 000 114 000 54 000

TOTALT Äskning Kap kostn Plan Plan Plan Plan
2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

BYGGLOV, GEOINFO, PARK 
OCH NATUR, PLAN, TEKNIK 102 200 7 437 68 600 53 600 52 600 32 100
VA 356 000 14 718 310 000 353 000 114 000 54 000

Totalsumma:    458 200 22 155 378 600 406 600 166 600 86 100
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INVESTERINGÄSKNING 2023  -  INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027  (TKR)

BYGGLOV

Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

1 E-tjänstutvecking N 200 43 200 200 200 200

SUMMA 200 43 200 200 200 200

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer:

1 E-tjänstutveckling
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INVESTERINGSÄSKNING 2023  -  INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027  (TKR)

GEOINFO

Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

1
Digitalisering av 
samhällsbyggnadsprocessen N 2 000 692 1 500 1 500 500 0

2 Flygfotografering mm E 1 000 346 0 1 000 0 1 000

SUMMA 3 000 1 038 1 500 2 500 500 1 000

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer:

1 Digitalisering detaljplaner, uppbyggnad 3D-modell, rationalisering mätmetoder/ny utrustning. 
Metadatabas, gränsutredning och utveckling av central infrastruktur för digitalisering. 
Till förmån för externa kunder och SBF, MEX och Strategisk planering.

2 Flygfotografering, ortofoton och kartering samt snedbilder. 
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INVESTERINGSÄSKNING 2023  -  INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027  (TKR)

PARKVERKSAMHET

Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

1 Parkupprustning Nyfiken Park E, N 1 000 43 1 000 2 000 3 000 1 000
2 Eskilsparken förnyelse E 0 0 2 000 0 0 0
3 Lekplatsupprustning E 5 000 313 5 000 5 000 5 000 5 000
4 Lekplats Söderhags udde N 2 500 156 0 0 0 0
5 Mindre maskiner R, E, N 600 128 600 600 600 600
6 Hundrastgårdar N 600 38 0 0 0 0

SUMMA 9 700 677 8 600 7 600 8 600 6 600

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer:

1 Upprustning av parker efter framtaget parkprogram. 2023-2024 rustas Slätmossens naturpark upp.

2 Eskilsparken. Förnyelse pumphus, sittgradänger, gräs, träd.

3 Renovering och utveckling av kommunens lekplatser
Det finns 47 lekplatser på allmän platsmark. Livslängden är 15-20 år.

4 Ny lekplats Söderhagsudde.
Det saknas lekplatser i området, vilket belysts i skrivelser till SBN.
Omgivande trafikbarriärer hindrar nyttjande av lekplatser i intilliggande områden.

5 Förnyelse av maskinpark

6 Tre nya hundrastgårdar per år enligt plan
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INVESTERINGSÄSKNING 2023  -  INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027  (TKR)

FORDON / VERKSTAD

Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

1 Fordon, maskiner och utrustning E 12 000 1 864 12 000 8 000 8 000 9 000

SUMMA 12 000 1 864 12 000 8 000 8 000 9 000

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer:

1 Ospecificerade objekt enligt normal utbytestakt för stadsbyggnadsförvaltningens egna 
verksamheters fordon och maskiner.

OBS ! Ej medräknat andra förvaltningars fordon/maskiner och utrustning som respektive 
nämnd / förvaltning själv äskar och som senare kan hamna i stadsbyggnadsförvaltningens 
ägo för uthyrning mm.
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INVESTERINGSÄSKNING 2023  -  INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027  (TKR)

TRAFIKVERKSAMHET

Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

1 Cykelplan N 10 000 483 10 000 10 000 10 000
2 Trafiksäkerhetsprogram N 5 000 242 5 000 5 000 5 000
3 Kollektivtrafik N 2 000 97 2 000 5 000 5 000
4 Stadsmiljöavtal N 4 000 193 10 000
5 Trafikplan N 4 000 193 2 000

SUMMA 25 000 1 208 29 000 20 000 20 000 0

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer:

1 För att följa intentioner med cykelplanen, utbyggnad av gång- och cykelstråk total investering 
10 mnkr/år. Statlig medfinansiering söks årligen.

2 Genomförande av trafiksäkerhetsprogrammet med tex. säkra övergångsställen och gångbanor.

3 Medel äskas för kollektivtrafikåtgärder tex att tillgänglighetsanpassa busshållplatser delvis 
med hjälp statlig medfinansiering. Fram tom 2020 har projketbenämningen varit "busshållplatser
tillgänglighetsanpassning"

4 Motfinansiering till Stadsmiljöavtal för att öka takten i utbyggnaden för gång- och cykel, regionala 
cykelstråken

5 Medel äskas för prio 1 åtgärd i Trafikplanen, korsning Dalarövägen/Vendelsövägen
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INVESTERINGSÄSKNING 2023 - INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027(TKR)

VÄGVERKSAMHET

Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027
1 Signal och bomreglering ind.spår N/E 3 000 128 3 000 1 000 1 000 1 000
2 Brounderhåll och förnyelse E 6 000 257 6 000 6 000 6 000 6 000
3 Utbyte till LED armaturer N 5 000 563 5 000 5 000 5 000 5 000
4 Utbyte av rostiga belysningsstolpar E 2 000 86 2 000 2 000 2 000 2 000
5 Mindre ny- och ombyggnad N 1 000 43 1 000 1 000 1 000 1 000
6 Div utrustning vinterväghållning E 300 34 300 300 300 300

SUMMA 17 300 1 110 17 300 15 300 15 300 15 300

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer:

1 Ospecificerade objekt industrispår

2 Plan för underhåll och förnyelse av kommunens brobestånd, enligt prioriteringslista

3 Utbyte av armaturer till LED

4 Utbyte av rostiga belysningsstolpar

5 Ospecifiserade objetkt

6 Plog och sandnings utrustning
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INVESTERINGSÄSKNING 2023  -  INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027  (TKR)

ÖVRIGT FÖRVALTNINGSLEDNING

Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

1 Poseidons Torg N,E 35 000 1 498

SUMMA 35 000 1 498 0 0 0 0

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer:

1 Kommande utgifter åren 2022-2023 för ombyggnad av Poseidons torg
(Total kostnad 55 mnkr inkl överföring av redan beslutad ram sen 2021)
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INVESTERINGSÄSKNING 2023  -  INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027  (TKR)

Vatten och avlopp Förnyelse, ombyggn. verk och ledningsnät
Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

1 VA-förnyelse ledningsnät E, N 59 000 1 918 35 000 35 000 35 000 35 000
8 VA-serviser, utbyggnad N 3 000 98 3 000 3 000 3 000 3 000
2 VA-verk och anläggningar E, R 11 000 578 11 000 11 000 11 000 11 000
4 Mindre ny-och ombyggnader N, E 5 000 163 4 000 5 000 5 000 5 000
3 Huvudledningar N 52 000 1 343 52 000 50 000
5 Fors RV Ombyggnad/utbyggnad N, R 130 000 6 825 106 000 168 000
7 Dagvatten, åtgärdsplan N 20 000 1 050 10 000 5 000
6 Dalarö avloppsreningsverk Utbyggnad N 30 000 1 575 20 000 5 000
9 Klimatanpassningsåtgärder N 5 000 163 5 000 5 000 5 000
10 VA-utbyggnad inom verksamhetsområdet N 10 000 10 000
SUMMA 325 000 13 711 256 000 287 000 59 000 54 000

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer: 
1. VA-förnyelse ledningsnät
Med förnyelse menas reinvestering i det befintliga ledningsnätet för att förlänga livslängden samt förbättra ledningens kapacitet
och funktion. Exempel på förnyelse är omläggning, spräckning och infodring (relining). Förnyelsearbetet samordnas så långt som 
med kommande expolateringar. Behov av att förnya det befintliga ledningsnätet är stort, då ledningsnätet är gammalt. I takt med ett
ökat utredningsarbete ökar antalet identifierade projekt och därmed budgetäskande. Ca 1 år innan får vi uppfattning om utgiften

8. VA-serviser, utbyggnad
Anläggande av VA-servisledningar till en fastighet efter en färdig detaljplaneutbyggnaden. Ger anläggningsintäkter. 

2. VA-verk och anläggningar
Om- och tillbyggnad av vattenverk, avloppsreningsverk, pumpstationer, trycksstegringsstationer, skalskydd och
driftövervakning. Särskild satsning på pumpstationer kommande år enligt reinvesteringsprogram.
Vidare finns på sikt behov av förnyelse på flera dricksvattenanläggningar. Redovisade äskningar  är preliminära.
Det pågår flertalet utredningar som kommer ligga till grund för justering av budgeten.

4. Mindre ny- och ombyggnader
Beteckningar, mindre oplanerade utbyggnader av ledningsnätet, skalskyddsåtgärder, VA-karta mm. 
Utbyggnad av sk vattenkiosker för säkert och kontrollerat uttag av vatten på nätet (1 per år). Inköp av LTA pumpar kopplade till 
omvandlingsområden, där projekten är avslutade men anslutning av nya VA-kunder pågår. I projekten ingår investering av 
utrustning son exempelvis mätinstrument.

3. Huvudledningar
Avser förnyelse eller nya ledningar i större dimensioner som är kritiska för VA-försörjningen (både utredning och byggnation).
Projekt för renovering och kapacitetsförstärkningav befintliga huvudledningar i Handen/Brandbergen startades 2019 och pågår 
fortfarande. Här ingår  även installation av fasta flödesmätare samt utredning av andra huvudvattenledningar inom kommunen.
Äskande efter 2023-2026 är osäker  och beror på kommunens utbyggnadstakt som styr kapacitetesbehov i ledningsnätet. Inga medel
är avstta för särskilda exploaeringsprojekt.

5. Fors reningsverk
Ombyggnad/utbyggnad av Fors avloppsreningsverk. Under år 2016 upprättades en investeringsfond för ombyggnation av Fors 
avloppsreningsverk. Syftet med fonden är att få en jämnare taxenivå över tid och undvika kraftiga höjningar under enstaka år pga
stora investeringar. Investeringskostnad totalt för hela ombyggnationen av Fors är under kalkylering. Byggnationen bedöms kunna 
påbörjas år 2023. Projektetbehöver hantera ökade miljökrav som blan annat är kopplat till Weserdomen: Vidare finns ett ansvar med

7. Dagvatten, åtgärdsplan 
Rening av dagvatten är en viktig åtgärd för att förbättra vattenkvaliteten i sjöar och vattendrag och för att kunna uppnå MKN 2027.
Åtgärder i Drevvikens avrinningsområde som är utpekade i tidigare åtgärdsplaner, framtagning av hydrauliska modeller samt lokalt 
omhändertagande av Drevviken behöver utredas närmare, kostnader ej klara. Andra avriningsområden berör budgeten men kostn. ej klar.
Det finns ett antal frågor där kommunen behöver att se över kostnads- och ansvarsfördeling mellan skattekollektivet och VA-kollektivet 
därmed kan kostanden öka eller minska för VA-kollektivet

6. Dalarö avloppsreningsverk Utbyggnad
Utbyggnad av verket från dagens 2 000 personekvivalenter till 7 000 personekvivalenter för att klara ökad befolkningstillväxt och 
ökad avloppsanslutning. Kostnaderna för utbyggnaden är uppskalad från tidigare framtagna siffror för ett verk med kapacitet för 
4000 pe. Förstudie färdigställd  2020. Nästa steg är upphandling av projektering. Beräknad byggstart under hösten 2022.

9. Klimatanpassningsåtgärder
Dagvattenåtgärder i befintlig anläggning för att minska risk för översvämningar. Bl a utbyggnad av dagvattenledningar 
i kombinerade och halvkombinerade områden, fördröjningsmagasin mm. Omfattningen på behovet är idagsläget inte känt och 
behöver utredas samt samordnas med andra projekt inom VA-avdelningen samt inom kommunen.

10. VA-utbyggnad inom verksamhetsområdet
I takt med  att tillskottsvatten utreds uppstår behov av att bygga nya dagvattenledningar där det inte har funnits några tidigare.
Detta är vanligt i områden byggda under 60-70 talet, till exempel Tungelsta/Krigslida samt Vendelsö/Gudö. Omfattningen är mycket osäker. 
Flera områden kan vara berörda i hela kommunen

åtgärder för Vitsån utifrån gällande krav beträffande miljökvalitetsnormen, MKN 2027.
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INVESTERINGSÄSKNING 2023  -  INVESTERINGSPLAN 2024 - 2027  (TKR)

Vatten och avlopp
Utbyggnader av överföringsledningar 
samt detaljplaner med enbart VA

Rang- Projektbenämning Typ- Äskning Kap kostn
ordn kod 2023 tkr år 2024 2024 2025 2026 2027

1 VA-utbyggnad Dalarö N 15 000 488 14 000 13 000 5 000
2 VA-utbyggnad Tungelsta N 9 000 293 20 000 43 000 50 000
3 VA-utbyggnad Vendelsö N 2 000 65 15 000 10 000
4 VA-utbyggnad Västerhaninge N 5 000 163 5 000

SUMMA 31 000 1 008 54 000 66 000 55 000 0

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer: 

VA-utbyggnad Årsta havsbad 
Avslutad, endast kvarståedne kostnader kopplat till  konkurs av markentreprenör samt krav till leverentör.

1 VA-utbyggnad Dalarö
Schweizerdalen ca 160 fastigheter, avslutad men mindre kostnader kvarstår.
Kolbotten/V:a Vadviken ca 100 fastigheter: Detaljplanearbete pågår, tidigast anslutning 2023 enl VA-plan 2020.
Holmdalen ca 100 fastigheter. Tidigast anslutning 2026 enligt VA-plan 2020.
Dalarö, Malmen ca 200 fastigheter. Tidigast anslutning 2028 enligt  VA-plan 2020.
Smådalarö. Tidigast anslutning 2028 enligt  VA-plan 2020. 

2 VA-utbyggnad Tungelsta 

Hållsätra/Välända ca 340 fastigheter (V+S). Arbete med fördjupad systemhandling för överföringsledning  är klar.
Ytteligare en fråga blir hur fastigheterna längsmed överföringsledningen ska behandlas.
Tidigast anslutning 2026 enligt  VA-plan 2020.
VA-utredningar för övriga omvandlingsområden i Tungelsta är klara. Ska samordnas med Planavdelningen.

3 VA-utbyggnad Vendelsö
VA-utredning, projektering samt VA-utbyggnad för Källtorp och Lyckeby är klara. 
Tidigast anslutning 2027 enligt  VA-plan 2020. enligt VA-plan 2020. 
Ska samordnas med Planavdelningen.

4 VA-utbyggnad Västerhaninge
VA-utredning och projektering för Sågen/Lugnet är klara. Tidigast anslutning 2025 enligt  VA-plan 2020. 
Ska samordnas med Planavdelningen.
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INVESTERINGSUNDERLAG  2023 PLAN 2024-2027, TKR

TILL TORNBERGET

Fastighetsmark 

Rang- Projektbenämning Typ- Underlag 
ordn kod 2023 2024 2025 2026 2027

1. Markupprustning  R, E 16 500 16 500 16 500 16 500 16 500

2. Cykelparkeringar (Teknik) R, E 2 000 2 000 2 000 2 000 2 000

SUMMA 18 500 18 500 18 500 18 500 18 500

Typkod:
R = rationaliseringsinvestering   N = nyinvestering    E = ersättningsinvestering

Kommentarer:

1 Markupprustning 
Markupprustning på skolor, förskolor och övriga fastigheter med syfte att bibehålla funktionen på befintlig 
anläggning. Fokus ligger på leksäkerhet, dagvattenhantering, ledningsförnyelse och belysning. 
Gemensam budget för park, teknik och VA. En detaljerad investeringsplan tas fram inför varje år.

2 Cykelparkeringar
Nybyggnation av cykelparkeringar med tak på Tungelsta skola,
Måsöskolan, Höglundaskolan, Dalarö skola, Båtsmansskolan och Kvarbäcksskolan.
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Typkoder Internränta Internränta Internränta Internränta
R = Rationaliseringsinvestering 1,25% 1,25% 1,25% 1,25%
N = Nyinvestering
E = Ersättningsinvestering genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig genomsnittlig

Nämnd Prio ordning avd/vhet Projektbenämning Typkod 2023 
Investerings
belopp

2023 
kap. 
kostn.

2024 
Investerings
belopp

2024 kap. 
kostn.

2025 
Investerings
belopp

2025 kap. 
kostn.

2026 
Investerings
belopp

2026 kap. 
kostn.

Totalt 
investerings
belopp

SBN 1 Bygglov  E-tjänstutvecking N 200 43 200 43 200 43 200 43 800
SBN 1 Geoinfo Digitalisering av samhällsbyggnadspN 2 000 697 1 500 692 1 500 519 500 519 5 500
SBN 2 Geoinfo Flygfotografering mm E 1 000 348 0 346 1 000 0 0 346 2 000
SBN 1 Park och natur Parkupprustning Nyfiken Park E, N 1 000 32 1 000 43 2 000 43 3000 86 7 000
SBN 2 Park och natur Eskilsparken förnyelse E 0 2 000 0 0 86 0 0 2 000
SBN 3 Park och natur Lekplatsupprustning E 5 000 500 5 000 313 5 000 313 5000 313 20 000
SBN 4 Park och natur Lekplats Söderhags udde N 2 500 0 156 0 0 0 0 2 500
SBN 5 Park och natur Mindre maskiner R, E, N 600 129 600 128 600 128 600 128 2 400
SBN 6 Park och natur Hundrastgårdar N 600 33 0 38 0 0 0 0 600
SBN 1 Uthyrning Fordon, maskiner och utrustning E 12 000 12 000 0 8 000 0 8000 0 40 000
SBN 1 Trafik Cykelplan N 10 000 677 10 000 483 10 000 483 10 000 483 40 000
SBN 2 Trafik Trafiksäkerhetsprogram N 5 000 242 5 000 242 5 000 242 5 000 242 20 000
SBN 3 Trafik Kollektivtrafik N 2 000 97 2 000 97 5 000 97 5 000 242 14 000
SBN 4 Trafik Stadsmiljöavtal N 4 000 677 10 000 193 0 482 0 0 14 000
SBN 5 Trafik Trafikplan N 4 000 2 000 193 0 97 0 0 6 000
SBN 1 Väg Signal och bomreglering ind.spår N,E 3 000 136 3 000 128 1 000 128 1000 43 8 000
SBN 2 Väg Brounderhåll och förnyelse E 6 000 272 6 000 257 6 000 257 6000 257 24 000
SBN 3 Väg Utbyte till LED armaturer N 5 000 575 5 000 563 5 000 563 5000 563 20 000
SBN 4 Väg Utbyte av rostiga belysningsstolpar E 2 000 91 2 000 86 2 000 86 2000 86 8 000
SBN 5 Väg Mindre ny- och ombyggnad N 1 000 45 1 000 43 1 000 43 1000 43 4 000
SBN 6 Väg Div utrustning vinterväghållning E 300 35 300 34 300 34 300 34 1 200
SBN 1 Övrigt SBF Poseidons Torg N,E 35 000 0 1 498 0 0 0 0 35 000

0
0

Summa 102 200 4 629 68 600 5 574 53 600 3 644 52 600 3 428 277 000

Redan Beslutade, ej 
genomförda 
investeringar

Avser de medel som begärts 
överförda från år 2021 till 2022.

112 694 4 946 112 694
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Justerare Utdragsbestyrkande 
  

 

Dnr 2021-002431.1.1 

§ 7 Svar på remiss planeringsdirektiv Mål och 
budget 2023-2024 

Beslut 
1. Socialnämnden överlämnar förvaltningens förslag till  
    kommunstyrelseförvaltningen utan eget ställningstagande. 

2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 
Överläggningar i socialnämnden  
Sedat Dogru (M) och Kristoffer Eriksson (M) deltar inte i beslutet. 
 
Arbetsutskottets förslag till socialnämnden  
Ärendet överlämnas till socialnämnden utan eget ställningstagande då 
handlingarna inte var utsända till arbetsutskottets sammanträde.  

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen redogör i remissvaret för sin syn på verksamhetens 
volym- och prisförändringar inför år 2023.  

Förvaltningen bedömer att investeringsbehovet för 2023 uppgår till 
12,0 miljoner kronor och totalt 33,0 miljoner kronor för hela 
investeringsperioden 2023–2026. Det innefattar anpassning och 
upprustning av befintliga boenden, möbler och andra inventarier 
liksom väldfärdsteknik.  

Utifrån befolkningsprognosen med ökat antal kommuninvånare 
bedömer förvaltningen att volymerna kommer medföra ökade 
kostnader på totalt 35,7 miljoner kronor. Utöver detta tillkommer 
prisökningar på totalt 22,8 miljoner kronor samt löneökningar för 
befintliga medarbetare på 11,9 miljoner kronor. För att kunna 
genomföra insatser för att bidra till att uppfylla kommunens uppsatta 
mål bedömer förvaltningen att 15,9 miljoner kronor behöver skjutas 
till. Totalt för nämnden är det kostnader på 1 142,5 miljoner kronor 
som behöver finansieras. Det är en ökning på 9,0 procent från 
budgetramen 2022. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteutlåtande 2022-02-04 – Svar på remiss – Planeringsdirektiv 
Mål och Budget 2023–2024 
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Beslutsunderlag 2022-02-04 – Budgetförutsättningar inför Mål och 
Budget 2023–2024 

Beslutsunderlag 2022-02-04 - Bilaga - Budgetförutsättningar inför Mål 
och Budget 2023–2024 

Beslutsunderlag 2021-11-18 – Remiss - Planeringsdirektiv inför Mål 
och Budget 2023–2024 

 

Beslutet skickas till: 

Akt 

Kommunstyrelseförvaltningen, verksamhetscontroller, controllerchef 
och ekonomicontroller. 
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Sammanfattning  
Den utmaning som socialtjänstens står inför handlar om förändringen mot mer komplexa 
uppdrag för socialtjänsten och omställning utifrån ny socialtjänstlag, god och nära vård och 
samsjuklighetsutredningen. Omställningen innebär både ett ökat fokus mot, men också 
större krav på socialtjänsten när det gäller det förebyggande arbetet samt att utveckla nya 
sömlösa arbetssätt och samverkansformer där den enskilde har full delaktighet.  
 
Även om den totala arbetslösheten i Haninge under december månad 2021 var lägre i 
jämförelse med december 2020, så ökade andelen som varit arbetslösa under en längre tid. 
Forskningen visar det finns ett tydligt samband mellan långvarig arbetslöshet och 
brottslighet1. För socialtjänsten innebär det att stöd till långvarigt arbetslösa och 
förebyggande insatser blir särskilt viktigt. 
 
Det förebyggande arbetet är ett långsiktigt arbete, där det är av största vikt att tidigt upptäcka 
oro kring barn och unga för att undvika att deras förhållande förvärras genom till exempel 
kriminalitet, missbruk eller en bristande skolgång där även satsningar för att få till förändring 
via föräldrar och nätverk är framgångsrikt på lång sikt.  
 
Hur det går i skolan är den enskilt viktigaste faktorn för hur det går för barn senare i livet. 
Skolan och socialtjänstens samverkan och investeringar i insatser för barn och unga kommer 
vara av största vikt för att skapa större möjligheter för dem i livet. Det stora flertalet som 
inte fullföljer gymnasieutbildning till och med 20 års ålder, når inte gymnasial utbildningsnivå 
vid 24 års ålder heller. 
 
Att medborgare ska kunna lita på att skattemedel används effektivt och inte missbrukas är en 
viktig del i rättssäkerheten. Kommuner, media och myndigheter2 har uppmärksammat fusk 
och oegentligheter inom det svenska välfärdssystemet. Här vill förvaltningen utveckla och 
bredda arbetet för att säkerställa att de enskilda få de insatser de har rätt till.  
 
 
 
  

 
1 Brian Bell, Anna Bindler och Stephen Machin, Crime scars: Recessions and the making of career 
criminals. CEPR Discussion Paper DP10415, 2015. 
 
 



Fullmäktiges mål och indikatorer  
KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i 
framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 
 

Nulägesbedömning 2022  
Förvaltningen arbetar för att bidra till målet genom ett minska användande av fossila 
bränslen genom ökad användning av digitala alternativ samt genom att erbjuda 
distansarbetsavtal till medarbetare där möjlighet till distansarbete finns. 

Planerade insatser för att bidra till fullmäktiges mål 
Bedömningen är att förvaltningen kan bidra till målet genom de planerade insatserna som 
genomförs under 2022.  
 
 

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång till 
kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska utvecklas 
och vara nöjda med kommunens service. 
 

Nulägesbedömning 2022  
Bedömningen är att nämnden kan bidra till målet genom satsningar som bidrar till fler i 
arbete.  
 

Planerade insatser för att bidra till fullmäktiges mål 
Haninge kommun följer den nationella trenden när det gäller arbetslöshet, där 
långtidsarbetslösheten ökar. Pandemin har påverkat arbetsmarknaden så att personer som 
tidigare stod långt ifrån arbetsmarknaden nu står ännu längre ifrån den.  
 
Projektet Arbetsmarknadscenter syftar till att skapa en långsiktig modell för att fler kvinnor och 
män som uppbär ekonomiskt bistånd ska komma närmare arbetsmarknaden och komma ut i 
egenförsörjning genom arbete och studier. Projektets delfinansiering via medel från 



Europeiska socialfonden (ESF) kommer att upphöra inför 2023. De tjänster som tillfälligtvis 
finansierats via projektet återgår till att belasta nämndens budget med 2,0 mnkr.  
 
 

KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett 
skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund och 
ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. Insatser 
utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god omsorg med 
bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på fungerande 
samverkan inom kommunen och med regionen. 
 

Nulägesbedömning 2021 
Förvaltningen arbetar för att bidra till målet genom nedanstående satsningar. 
 

Planerade insatser för att bidra till fullmäktiges mål 
Förvaltningen föreslår nedanstående insatser för att bidra till målet 
 
Fusk och oegentligheter inom välfärden 
Att förebygga fusk och oegentligheter innebär att kommuner måste organisera resurser, öka 
kunskap, skapa rutiner kring samverkan samt ha arbetssätt för att förebygga, leta och agera 3. 
Nämnden kommer ha ett ökat resurs- och kompetensbehov för att införa och bredda 
arbetssätt för att förebygga fusk och oegentligheter. 

Under 2021 har förvaltningen granskat om utförare inom vård och omsorg, med fokus på 
hemtjänst, utfört insatser i enlighet med beställning och avtal, vilket resulterat i 
uppmärksammade avvikelser i både frekvens i utförandet och kvalitet. Sammantaget har 
detta lett till att förvaltningen gjort återkrav på sammanlagt 3,3 miljoner kronor för 
hemtjänstinsatser under 2021 för båda nämnderna sammantaget. Det är nödvändigt att 
utveckla och bredda granskningen för att säkerställa att de enskilda få de insatser de har rätt 
till.  
 
  

 
3 
https://skr.se/skr/demokratiledningstyrning/politiskstyrningfortroendevalda/valfardsbrottslighetkorruptionsb
ekampning/motverkavalfardsbrottslighet.11320.html 



Kvalitetsuppföljning 
Förvaltningen arbetar med att systematiskt följa upp om verksamheters kvalitet lever upp till 
avtalskrav och kvalitetskraven i lagstiftningen inom nämndens ansvarsområde. Förvaltningen 
ser ett behov av att öka frekvensen i uppföljningen av verksamheters kvalitet för att på ett 
mer systematisk och långsiktigt sätt säkra hållbara verksamhetsförbättringar och åtgärda 
brister i verksamheten. Behovet innebär resurs- och kompetensförstärkning inom området 
för att planera, strukturera och genomföra kvalitetsuppföljningar på ett metodiskt sätt.  
 
Avhopparverksamhet för livsstilskriminella 
Ett effektivt återfallsförebyggande arbete ger stora vinster, för den enskilda individen såväl 
för samhället. I ett effektivt återfallsförebyggande arbete behöver olika samhällsaktörer, 
tillsammans med individen samt utveckla långsiktig och strukturerad samverkan. En 
avhopparverksamhet startar som ett försök i början på 2022 med trygghetmedel men om 
verksamheten blir framgångsrik så behöver finansiering säkras för en fortsättning framåt.  

 
 
  



Förebyggande socialtjänst  
Det förebyggande arbetet är ett långsiktigt arbete, där det är av största vikt att tidigt upptäcka 
oro kring barn och unga för att undvika att deras förhållandes förvärras, där även satsningar 
för att få till förändring via föräldrar och nätverk är framgångsrikt på lång sikt. Förbättrade 
arbetssätt och kvalitetssäkring av arbetet kring målgruppen genom förstärkning av fler 
socialsekreterare och fler medarbetare i öppenvård har skett och behöver ytterligare kunna 
pågå för att på sikt visa resultat. I det förebyggande arbetet riktat mot barn och unga är 
trygghetsmedel och tillfälliga statsbidrag en nödvändig finansiering.  
 

 En utökning av förebyggarteamet (1,8 mnkr) kan under 2022 finansieras via 
statsbidrag och trygghetsmedel men därefter är finansieringen osäker.  

 
 På samma sätt behöver finansiering säkras för metoden Unga i risk för kriminalitet som 

under 2020-2021 finansierats via trygghetsmedel och för 2022 finansieras med 
statsbidrag. Syftet med metoden är att förbygga att unga begår brott och förhindra 
nyrekrytering till en kriminell bana som ofta startar i tidig ålder. Effekten är stor i och 
med att det är en stor mängd brott som begås av ett mindre antal personer som 
återfaller i brott. Projektet har en stor effekt på bland annat antalet ungdomsrån.  

 
 Samverkansarbetet med andra förvaltningar och myndigheter är en grund i det 

förebyggande arbetet. Ett exempel är samverkansöverenskommelsen UNGSAM där 
fokus är att förebygga att barn och unga hamnar i kriminalitet och missbruk. Detta 
sker genom föräldrarådslag och lättillgängligt kunskapsbaserat stöd. Samverkan sker 
inom kommunen med kommunstyrelseförvaltningen, enheten för trygghet och 
säkerhet samt med polismyndigheten när extraordinära händelser likt skjutningar har 
skett. Förvaltningen har ett viktigt uppdrag i det trygghetsskapande arbetet och även 
för att förebygga ytterligare händelser. Detta arbete kräver utökade resurser för att 
säkerställa snabbt agerande och att personalresurser finns tillgängliga.  

 
 För att möjliggöra en likvärdig livssituation för alla barn i kommunen är 

familjecentralens förebyggande verksamhet med brobyggare och språkvärd angeläget 
att finansieras inom ordinarie ram. Syfte att kunna erbjuda förebyggande stöd till så 
många föräldrar som möjligt och att även nå dem som inte på egen hand skulle söka 
råd och stöd. En satsning görs inför 2022 genom trygghetsmedel.   

 
 Förvaltningen behöver utveckla åtagandet att ge barn som upplever våld i hemmet, 

stöd som brottsoffer. Detta via förstärkning kopplat till kommunens barnahus där 
samtal efter barnförhör genomförs. Detta har under 2021 möjliggjorts via tillfälliga 
trygghetsmedel, där finansieringen framöver är osäker. 

  
  



 
Behov av förstärkt samverkan med andra förvaltningar 
Social- och äldreförvaltningen och utbildningsförvaltningen har gemensamt sett behov av 
vissa förändringar av verksamheterna gröna huset och närvaroteamet som utreds 
förnärvarande. Det är ännu oklart vad detta kan komma att betyda för kostnader eller 
fördelning av budget mellan förvaltningarna.  
 
Kommunfullmäktige gav 2021-06-14 § 135 socialnämnden, grund- och förskolenämnden 
samt gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden i uppdrag att bland elever i högstadiet och 
gymnasiet göra en kartläggning av det våldets omfattning och karaktär i Haninge. I 
uppdraget ingår också att göra en kartläggning av hur pandemin har påverkat våld i nära 
relation och hedersrelaterat våld och förtryck samt ge förslag på åtgärder utifrån 
kartläggningens resultat. Skulle resultatet från undersökningen påvisa behov av nya 
satsningar eller insatser finns resursbehov för dessa. 
 

KF mål nr 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med höga 
förväntningar som skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av integration 
och för att komma in på arbetsmarknaden. 
 

Nulägesbedömning 2021  
Bedömningen är att nämnden kommer att bidra till målet genom de insatser som är 
planerade för 2022. Etableringsuppdraget som genomförs av arbetsförmedlingen visar en 
stabil trend och ESF-projektet etableringscentrum slutredovisade goda resultat gällande 
medborgare som går vidare till arbete eller studier. Metoden är införd i ordinarie verksamhet. 
 
 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Förvaltningen arbetar vidare med de insatser som planerats för 2022 och ser inga ytterligare 
behov av politiska beslut eller medel för att bidra till målet. 
 
 
  



Omvärldsanalys  
 
Omvärldsanalysen utgår ifrån de områden som koncernen gemensamt definierat som trender 
att förhålla sig till. Dessa är: 

 Digitalisering och teknologi 
 Livsstil och hälsa 
 Hållbarhet och resurser 
 Kompetens och organisation 
 Konkurrens och marknad 
 Samhällsutveckling 

 
Denna del kommer inte vara en heltäckande omvärldsanalys i enlighet med strategi och 
budget, utan enbart fokusera vid opåverkbara faktorer som ökar resursbehoven för 
socialnämnden under 2023-2024. 
 

Digitalisering och teknologi 
Regeringen har i sin digitaliseringsstrategi bestämt att Sverige ska ta täten när det gäller 
digitalisering. Det har under de senaste åren pågått allt kraftigare insatser för att öka takten i 
digitalisering inom den offentliga sektorn utan större effekt. Socialstyrelsen har i rapporten 
E-hälsa och välfärdsteknik uppmärksammat att kommunerna år 20214 har haft hinder för ökad 
digitalisering förutom de ekonomiska resurserna och krav på kortsiktig effekthemtagning, så 
som svårigheter att omvandla pilotprojekt till ordinarie drift samt bristande kompetens inom 
teknik och juridik. 

Resurser behövs för att öka förutsättningarna för realiserbarhet, effekt och att mer 
träffsäkert nå potentialen med utveckling och digitala lösningar. De flesta av oss bär numera 
det digitala med oss både i arbetslivet och i privatlivet, mobilen är nu den mest uppkopplade 
enheten. Mobila arbetsverktyg för medarbetare och mobila tjänster till medborgare har stor 
potential samtidigt som resurser och kompetens behövs för styrning av både hårdvara och 
mjukvara för att de ska uppfylla de tekniska och juridiska kraven. 

 
Samtidigt som digitalisering beskrivs som en möjlighet för att effektivisera den kommunala 
förvaltningen och ge ökad service till medborgarna, så krävs det i allt högre grad digital 
förmåga på dagens arbetsplatser och för att ta del av samhällstjänster. Samtidigt som många 
använder digitala samhällstjänster och upplever att de har nytta av det, riskerar lågutbildade, 
låginkomsttagare och äldre ett digitalt utanförskap5.  
 

 
4 https://www.socialstyrelsen.se/globalassets/sharepoint-dokument/artikelkatalog/ovrigt/2021-5-7384.pdf 
5 https://svenskarnaochinternet.se/rapporter/svenskarna-och-internet-2021/ 



Då socialtjänsten är det yttersta skyddsnätet så innebär det att antalet personer med behov av 
stöd från socialtjänsten för att ta del av digitala samhällstjänster inom till exempel 
Försäkringskassan, Arbetsförmedlingen, Polismyndigheten, skola och omsorg har ökat den 
senaste tiden och kommer att fortsätta öka. Många kommunala professioner hanterar digitalt 
utanförskap dagligen i sitt arbete enligt fördjupningsrapporten Delaktighet i en digital tid.6  
 
Socialnämnden kommer ha stora kostnader för utveckling och digitalisering för att nå 
målbilden om en framtidssäkrad organisation, där digitala tjänster matchar medborgares, 
medarbetares och framtidens behov. 

 

Prognos för befolkningsutvecklingen 
Prognosen för befolkningsutvecklingen i Haninge kommun för 2021-2030 är att 
befolkningen fortsätter att öka. Vid utgången av 2021 beräknas kommunen ha 95 300 
invånare och år 2024 beräknas kommunen att passera 100 000 invånare. Medelåldern i 
Haninge kommun på 38,2 år är lägre än riksgenomsnittet på 41,4 år. Antalet barn i 
förskoleålder, grundskoleålder och gymnasieålder beräknas att öka under prognosperioden, 
men ökningen är lägre än de senaste fyra åren. Haninge kommun har en lägre andel invånare 
över 65 år i jämförelse med riket och alla kommuner (ovägt medel). Där ses en minskning av 
befolkning i åldrarna 70-76 år. 
 

Konkurrens och marknad 
Andelen arbetslösa minskade under 2021 i Haninge kommun liksom i riket i jämförelse med 
2020. Dock ligger arbetslösheten kvar på en högre nivå i jämförelse med tidigare år.  

 

Källa: Kolada 
 
Även om den totala arbetslösheten i Haninge under december månad 2021 var lägre i 
jämförelse med december 2020, så ökade andelen som varit arbetslösa mer än ett år med 20 

 
6 https://digitaliseringsradet.se/aktuellt/nyheter/foerdjupningsrapport-oeverlaemnad-om-
delaktighet-i-digital-tid/ 



procent och de som varit arbetslösa i mer än två år med 17 procent. Ökningen för de som 
varit utan arbete en längre tid var högre för kvinnor, medan en större ökning fanns för 
männen i jämförelse med 2020. Ungdomsarbetslösheten var däremot högre bland män än 
kvinnor. Forskningen visar det finns ett tydligt samband mellan långvarig arbetslöshet och 
brottslighet7. För socialtjänsten innebär det att stöd till långvarigt arbetslösa blir särskilt 
viktigt samt att kostnader kan öka för insatser till unga lagöverträdare och brottsoffer. 
 

Kompetens och organisation 
Då kompetensgapet i välfärdssektorn ökar och konkurrensen om kompetens hårdnar 
kommer det att bli allt viktigare att skapa möjligheter och vidta åtgärder för att minska 
kompetensgapet. Även om tillgången på handläggare i socialtjänsten har ökat, så finns 
utmaningar kopplade till att en fjärdedel av handläggarna är under 30 år. De unga 
handläggarna i kombination med nya uppdrag och utmaningar i socialtjänsten ställer krav på 
stärkt introduktion, fortbildning och arbetsmiljö8. Den utmaning som socialtjänstens 
kompetensförsörjning står inför handlar om förändringen mot mer komplexa uppdrag för 
socialtjänsten och omställning utifrån ny socialtjänstlag, god och nära vård, 
samsjuklighetsutredningen och eventuella förändringar i huvudmannaskap.  
 
 
Ny socialtjänstlag 
Utredningen Framtidens socialtjänst förslag om en mer hållbar socialtjänst innebär att 
socialtjänsten ska arbeta förebyggande och vara mer lättillgängligt. Socialtjänsten ska ha en 
övergripande planering och planering av insatser samt vara kunskapsbaserad. Kommunernas 
ansvar för att planera sina insatser inom socialtjänsten vidgas till att avse alla enskilda. 
Insatser ska kunna tillhandahållas utan föregående behovsprövning.  
 
En kunskapsbaserad socialtjänst innebär att det ställs krav på att verksamheten inom 
socialtjänsten bedrivs enligt vetenskap och beprövad erfarenhet samt att det ska finnas en 
fungerande och effektiv kunskapsstyrning som säkerställer samarbete mellan kommunerna. 
Kommunen ska vid planering av insatser till grupper och enskilda, särskilt beakta behovet av 
tidiga och förebyggande insatser. 
 
Socialnämnden behöver förstärka det förebyggande arbetet och behov finns för att göra 
satsningar inför kommande förändring av Socialtjänstlagen som sannolikt kommer träda i 
kraft den 1 januari 2023. Förändringen kommer att påverka socialtjänstens alla verksamheter. 
I enlighet med en ny socialtjänstlag, ökar också kraven på systematisk uppföljning och 
kunskapsbaserad socialtjänst. Förvaltningen har idag inbyggda metoder i verksamhetssystem 
så som IBIC och Instrument X som utöver att bidra till ökad kvalitet, möjliggör uppföljning 
kring om insatser ger önskad effekt. För att efterleva nya socialtjänstlagen finns behov att 

 
7 Brian Bell, Anna Bindler och Stephen Machin, Crime scars: Recessions and the making of career 
criminals. CEPR Discussion Paper DP10415, 2015. 
8 Vårdanalys, rapport om behovsyrken 



förstärka kompetens och funktioner för att aggregera och ta tillvara på den kunskap som 
skapas i verksamhetssystemen.  
 
Samsjuklighetsutredningen  
Samsjuklighetsutredning föreslår i ett delbetänkande9 en genomgripande reform av 
samhällets insatser till personer med samsjuklighet. Reformen styrker det offentligas 
gemensamma ansvar för samordnande, behovsanpassade och personcentrerade insatser till 
personer med samsjuklighet. Reformen består av tio delar som för socialtjänsten bland annat 
innebär: 
 

 En samordnad vård- och stödverksamhet för de med stora samordningsbehov ska 
finnas överallt och bedrivas gemensamt av hälso- och sjukvård och socialtjänst. 

 Tillgången till personliga ombud ska öka för personer med samsjuklighet 
 Uppsökande och andra förebyggande insatser, social trygghet med fokus på 

funktionsförmåga, resurser och möjligheter till ett självständigt liv, anhörigstöd, samt 
insatser till barn och unga ska vara ett fortsatt och förtydligat uppdrag för 
socialtjänsten. 

 
Huvudmannaskap assistans 
Regeringen har gett en särskild utredare i uppdrag att genomföra en översyn av 
huvudmannaskapet för personlig assistans och att utreda frågan om statligt 
huvudmannaskap. Syftet med förslaget om statligt huvudmannaskap är en ändamålsenlig 
reglering som skapar långsiktiga och stabila förutsättningar för insatser av god kvalitet. I 
utredningen kommer en huvudsaklig fråga vara att undersöka vilka förändringar som krävs i 
LSS, socialtjänstlagen och socialförsäkringsbalken för personlig assistans. 
 

Omställningen mot god och nära vård 

Sedan 2017 har debatten och utredningar pågått som identifierat behov av ett strategiskt 
utvecklingsarbete inom vård, omsorg och hälsa som leder till god och nära 
vård. Sammanvägning av flera faktorer såsom demografiska förändringar, ekonomi, 
kompetensförsörjning har visat att omställningen till nära vård är en nödvändighet för att 
säkra kvaliteten, invånarnas delaktighet och hållbar resursanvändning.  

Omställningen till en nära vård beskrivs i överenskommelsen mellan regeringen och Sveriges 
kommuner och regioner (SKR) 2021. SKR menar att ett övergripande mål med 
omställningen är att åstadkomma en mer tillgänglig vård som utgår från individens behov 
och önskemål. Förflyttningen innebär att kvaliteten, effektiviteten och personcentreringen av 
vården och omsorgen ska stärkas genom att organisatoriska gränser mellan kommuner och 
regioner suddas bort där kontinuitet och relationsskapande ses som huvudkomponenter av 
den nära vården. Arbetet med omställningen är ett flerårigt uppdrag som ska utgå från 

 
9 https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/11/sou-202193/ 



regionala och lokala behov, förutsättningar och identifierade utmaningar. En tydlig 
målsättning under de kommande åren är att stärka samverkan mellan regioner och 
kommuner i syftet att skapa en mer sammanhållen vård och omsorg. Strukturen för 
omställningen och samordnarfunktioner utvecklas över tid på lokal, delregional och 
regionalnivå. Storsthlm stödjer länets kommuner i omställningsarbetet lokalt och på länsnivå. 
 
Stöd till kunskapsstyrning inom socialtjänsten 
Det finns flera olika nationella grupperingar med uppdrag att stödja kunskapsstyrningen 
inom socialtjänsten där många olika nivåer är involverade – nationellt, regionalt och lokalt. 
De regionala samverkans- och stödstrukturerna (RSS) som samordnas av SKR bidrar på 
regional och lokal nivå till utvecklingen av evidensbaserad praktik. Förvaltningen ser ett 
behov av att förbättra och utveckla strukturerna för att ta hem information och kunskap till 
kommunen samt för att lyfta upp frågor och kunskap från kommunen till regional nivå.  
 

Samhällsutveckling 
Kommunernas socialtjänster har ansvar att främja människors trygghet samt har även ett 
uttryckligt ansvar för att barn och unga växer upp under trygga och goda förhållanden. 
Socialtjänsten har det övergripande samhälleliga ansvaret för de ungas sociala situation och 
att motverka tendenser till en ökning av unga lagöverträdare10. Till detta har det kommit en 
ny lag om barnfridsbrott, där barn är brottsoffer om de bevittnar våld. Detta förstärker 
barnens rättsskydd i samhället.  
 
Haninge kommun har generella utmaningar inom trygghetsområdet. Bland annat har 
Haninge kommun ett högt antal invånare mellan 16 till 84 år som avstår från att gå ut ensam 
enligt Nationella folkhälsoenkäten11 och ett högt antal anmälda våldsbrott per 100 000 invånare 

enligt Brottförebyggande rådet (Brå)12 och SCB13. 
 
Forskningen visar att det finns en koppling mellan antalet unga som inte kommer in på 
arbetsmarknaden och antalet unga som väljer en kriminell livsstil. Till följd av lågkonjunktur, 
ökad ekonomisk utsatthet och högre arbetslöshet lyfter rapporten risker för att utsatta 
områden drabbas hårdare. För socialtjänsten innebär detta att stöd till unga arbetslösa och att 
motverka ekonomisk utsatthet blir särskilt viktigt för att påverka trygghet. Även här finns ett 
samband till den enskildes sysselsättning och försörjningsmöjligheter. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



Hur det går i skolan är den enskilt viktigaste faktorn för hur det går för barn senare i livet. 
Skolan och socialtjänstens samverkan och investeringar i insatser för barn och unga kommer 
vara av största vikt för att skapa större möjligheter för dem i livet. Det stora flertalet som 
inte fullföljer gymnasieutbildning till och med 20 års ålder, når inte gymnasial utbildningsnivå 
vid 24 års ålder heller. 
 
I SKR:s omvärldsanalys tas ett bredare grepp om kommunernas framtida utmaningar och 
behov, varav trygghet omnämns i tre olika sammanhang:  
 

 Trygghet innebär att få ihop det vardagliga livspusslet där möjlighet att kunna arbeta 
hemma men även kunna ta del av välfärdstjänster utan att besöka kommunen är en 
viktig faktor. 

 
 Trygghet är god tillgång till hälso-och sjukvård, vilket också innebär en social 

dimension där försämrad tillgång kan bidra till utanförskap.  
 

 Tryggheten innebär också tillit till den offentliga förvaltningen. Tilliten är en 
grundsten för ökad ekonomisk utveckling och ständigt ökande kvalitet inom 
offentliga välfärdstjänster. För social-och äldreförvaltningen är det viktigt att bedriva 
insatser och omsorg med god kvalitet och transparens i syfte att säkra medborgares 
trygghet. Detta för att över en längre tidsperiod bidra till att öka tilliten mellan 
medborgare och offentliga institutioner. 

 
Kommuner, media och myndigheter14 har uppmärksammat fusk och oegentligheter inom det 
svenska välfärdssystemet. Att medborgare ska kunna lita på att skattemedel används effektivt 
och inte missbrukas är en viktig del i rättssäkerheten. Enligt SKR finns fusk och 
oegentligheter inom hela välfärdssystemet, särskilt inom hemtjänst- och assistans, men även 
inom andra kommunala områden som bidrag, oriktiga fakturor, bygg- och transport, osant 
intygande om funktionstillstånd, falska identiteter och andra intygsbrott. Att förebygga fusk 
och oegentligheter innebär att social-och äldreförvaltningen fortsatt måste organisera 
resurser, öka kunskap och medvetenhet, skapa rutiner kring samverkan samt arbetssätt för 
att förebygga, leta och agera15. Detta eftersom brottsligheten är gränsöverskridande mellan olika 
myndigheters ansvar. 

 
 
 
15 
https://skr.se/skr/demokratiledningstyrning/politiskstyrningfortroendevalda/valfardsbrottslighetkorruptionsb
ekampning/motverkavalfardsbrottslighet.11320.html 



 

Resursbehov utifrån omvärldsanalys 
 
Socialtjänsten i Haninge kommun står inför utmaningar för att möta framtidens behov av 
kompetens inom socialtjänsten utifrån en förändrad omvärld, där särskilt nya 
socialtjänstlagen, samsjuklighetsutredningen och omställningen till god och nära vård 
påverkar. Helt nya sätt att arbeta, nya målgrupper, samverkan med ett starkt förebyggande 
förhållningssätt ställer krav på resurser och kompetens i samtliga nivåer för att säkra strategi, 
planering, genomförande, uppföljning och utveckling.  
 
Obruten skolgång för placerade barn  
Resursbehov finns för att införa modell som tydliggör ansvar, arbetssätt och samverkan 
mellan skolan och socialtjänsten i syfte att säkerställa att skolgången för placerade barn ska 
löpa på utan avbrott före, under och efter en placering. 
 
Ny socialtjänstlag och samsjuklighetsutredningen 
Inför omställning till nya socialtjänstlagen och förändringar som behöver ske utifrån 
samsjuklighetsutredningen behöver förvaltningen ställa om till helt nya sätt att arbeta, nya 
målgrupper, samverkan med ett starkt förebyggande förhållningssätt vilket ställer krav på 
resurser och kompetens i samtliga nivåer för att säkra den strategi, planering, genomförande, 
uppföljning och utveckling som behöver ske.    
 
God och nära vård 
Omställningen till god och nära vård kräver resurser för att utveckla den egna verksamheten 
och att tillsammans med andra huvudmän utveckla en sömlös samverkan. Organisatoriska 
gränser mellan kommuner och regioner ska suddas bort för att öka kontinuitet och 
relationsskapande med fokus på de lokala förutsättningarna. Arbetet med omställningen är 
ett flerårigt uppdrag som ska utgå från regionala och lokala behov, förutsättningar och 
identifierade utmaningar. En tydlig målsättning under de kommande åren är att stärka 
samverkan mellan regioner och kommuner i syftet att skapa en mer sammanhållen vård och 
omsorg. 
 
Utökat stöd från HR och kommunikation på kommunstyrelseförvaltningen 
Den ökade komplexiteten och omställningsarbete utifrån beskriven omvärldsanalys ökar 
även behov stöd inom styrning, förändringsledning, ledarskap och kommunikation.  
 
Se över behov av komplettering av arbetskläder i form av skor för vissa grupper 
Många som arbetar inom nämndens olika verksamhetsområden har arbetsuppgifter som 
kräver att man går och står mycket därmed finns behov av att se över komplettering av 
arbetskläder i form av skor för vissa arbetsgrupper. 

  



Investerings- och driftbudget  
 

Investeringsbudget  
Förvaltningen bedömer att investeringsbehovet för 2023 uppgår till 12,0 mnkr och totalt 
33,0 mnkr för hela investeringsperioden 2023-2026. Det innefattar anpassning och 
upprustning av befintliga boenden, möbler och andra inventarier liksom väldfärdsteknik. 
Lillgårdens gruppboende i Tungelsta ska stå klart första kvartalet 2023 och inventarier till 
boendet ska också införskaffas. Tornberget genomför också en ombyggnation på Åby 
gruppboende för socialnämnden. Se bilaga, Tabell 4 Inv. 
 

Driftbudget  
Utifrån befolkningsprognosen med ökat antal kommuninvånare bedömer förvaltningen att 
volymerna kommer medföra ökade kostnader på totalt 35,7 mnkr. Utöver detta tillkommer 
prisökningar på totalt 22,8 mnkr samt löneökningar för befintliga medarbetare på 11,9 mnkr. 
Lokalhyrorna beräknas öka med 1,5 mnkr för befintliga lokaler. Det nya gruppboendet i 
Tungelsta innebär ökade lokalkostnader på 0,5 mnkr för ett kvartal 2023. För att kunna 
genomföra insatser för att bidra till att uppfylla kommunens uppsatta mål bedömer 
förvaltningen att 15,9 mnkr behöver skjutas till. 
 
Totalt för nämnden är det kostnader på 1 142,5 mnkr som behöver finansieras. Det är en 
ökning på 9,0 procent från budgetramen 2022. Budgetramen för 2022 inkluderar dock 20,0 
mnkr i ej ramhöjande belopp som ändå avsatts för att finansieras ordinarie verksamhet för 
att nedläggningar inte ska behöva göras. 
 
 
  



 

Belopp i Tkr
NÄMND/STYRELSE Socialnämnden

2022 års budgetram (exklusive "ej ramhöjande") 1 050 000

2022 års ej ramhöjande belopp (finansierar ordinarie verksamhet) 20 000

Total budgetram år 2022 1 070 000

Prio Kostnadsförändringar 2023 jämfört med budget 2022 Årsbelopp Andel av ram 
(%)

1
1.1 Volymer

1.1.1      Volymökning inom Funktionsnedsättning 22 400 2,1%
1.1.2      Volymökning inom Individ och familjeomsorg 6 300 0,6%
1.1.3      Volymökning inom Ekonomiskt bistånd (Fler hushåll pga. ökad 

befolkning)
7 000 0,7%

1.2 Lönekostnader (2,7 % enligt SKRs prisindex för kommunal verksamhet 
2023)

11 900 1,1%

1.3.1 Lokalkostnader (Beräknad hyresökning befintliga lokaler. Tornberget 
0% ökning, övriga 3,0% ökning. Tornberget 1% skulle innebära 0,5 mnkr 
ytterligare)

1 500 0,1%

1.3.2 Lokalkostnader för nytt gruppboende i Tungelsta som planeras stå klart 
sista kvartalet 2023

500 0,0%

1.4 Kapitalkostnader (Ingen ökning jämfört med tidigare år) 0 0,0%
1.5 Övriga driftpåverkande kostnader 0,0%

1.5.1       Ekonomiskt bistånd (Ökat medelbistånd pga. dyrare 
boendekostnader) samt tillfälligt boende

2 800 0,3%

1.5.2       Prisökning köp av verksamhet Funktionsnedsättning 15 600 1,5%
1.5.3       Prisökning köp av verksamhet Individ och familjeomsorg 4 400 0,4%
S:a 1 Summa prio 1 72 400 7%

2

2.1 Obruten skolgång för placerade barn 700 0,1%
2.2 Nya lagkrav som kräver förebyggande arbete utifrån socialtjänstlag och 

samsjuklighetsutredningen
1 000 0,1%

2.3 Överenskommelse mellan regeringen och SKR om God och nära vård 1 000 0,1%
2.4 Utökat stöd från KSF, HR och kommunikationsstöd 1 000 0,1%
2.5 Se över behov av komplettering av arbetskläder i form av skor för vissa 

grupper 
1 000 0,1%

S:a 2 Summa prio 2 4 700 0%
Summa prio 1 och prio 2 77 100 7%

3 Summa behov ökade driftskostnader 2023 för utvecklingsinsatser 
för mål 1-5

15 850

Förändring kostnader mellan 2022 och 2023 92 950 8,9%
Effektiviseringsåtgärder 2023 500 0,0%
Andra kostnadsminskningar/intäktsökningar 0 0,0%

Summa finansiering 2023 1 142 450 109%

Opåverkbara faktorer inom befintlig verksamhet eller av KF/Ks redan beslutade 

Opåverkbara övriga faktorer, t ex nya lagkrav eller beslut fattade utan specifikt 
tilldelade medel



Förslag på utvecklingsinsatser utifrån mål 
 

 
 
Se bilaga, Tabell 2 Mål. 

Effektiviseringsåtgärder 
Korttidstillsynen för skolungdomar kostar mer i Haninge än i andra kommuner. 
Förvaltningen utreder om det är möjligt att minska kostnaderna till jämförbara nivåer. I 
sådant fall kan det handla om ungefär 0,5 mnkr per år. Se bilaga, Tabell 3. 
 

Mål Drift- eller 
investering

Driftkostnad 
2023

Driftpåverkan 
2024 års budget

1
2 Arbetsmarknadsinsatser D 2 000 2 000
3 Förstärkt arbete mot välfärdsfusk och oegentligheter, utveckla arbetet 

med uppföljning av kvalitet samt förebyggande socialtjänst
D 13 850 13 850

4
5

Summa finansiering 15 850 15 850

Sammanställning av förslag på utvecklingsinsats/-er för mål 1-5 och vad kostnaden 
beräknas till*
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Justerare Utdragsbestyrkande 
  

 

Dnr 2021-001691.1.1 

§ 7 Svar på remiss planeringsdirektiv Mål och 
budget 2023-2024 

Beslut 
1. Äldrenämnden överlämnar förvaltningens förslag till  
    kommunstyrelseförvaltningen utan eget ställningstagande. 

2. Paragrafen förklaras omedelbar justerad. 

Överläggningar i arbetsutskottet 
Ärendet överlämnas till äldrenämnden utan eget ställningstagande då 
handlingarna inte var utsända till arbetsutskottets sammanträde. 

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen redogör i remissvaret för sin syn på verksamhetens 
volym- och prisförändringar inför år 2023.  

Förvaltningen bedömer att investeringsbehovet för 2023 uppgår till 
9,0 miljoner kronor och totalt 36,0 miljoner kronor för hela 
investeringsperioden 2023–2026. Det innefattar anpassning och 
upprustning av befintliga boenden, möbler och andra inventarier 
liksom väldfärdsteknik. 

Utifrån befolkningsprognosen med ökat antal kommuninvånare i 
åldern 80 år och äldre växer, bedömer förvaltningen att volymerna 
kommer medföra ökade kostnader. Det innebär att budgetramen 
behöver öka med 11,3 miljoner kronor med anledning av volymer. 
Utöver det finns prisökningar på 16,3 miljoner kronor, löneökningar 
för befintliga medarbetare på 1,3 miljoner kronor samt hyreshöjningar 
på 2,2 miljoner kronor. 

För att kunna genomföra insatser för att bidra till att uppfylla 
kommunens uppsatta mål bedömer förvaltningen att ytterligare 3,8 
miljoner kronor behöver skjutas till utöver ovanstående. 

Totalt för nämnden är det kostnader på 877,9 miljoner kronor som 
behöver finansieras. Det är en ökning på 4,0 procent jämfört med 
2022.  

Handlingar i ärendet 
Tjänsteutlåtande 2021-02-04 – Svar på remiss – Planeringsdirektiv 
inför Mål och Budget 2023–2024 
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Beslutsunderlag 2021-02-04 – Budgetförutsättningar inför Mål och 
Budget 2023–2024 

Beslutsunderlag 2022-02-04 - Bilaga - Budgetförutsättningar inför Mål 
och Budget 2023–2024 

Beslutsunderlag 2021-11-18 – Remiss - Planeringsdirektiv inför Mål 
och Budget 2023–2024 

 

Beslutet skickas till:  

Akt  

Kommunstyrelseförvaltningen, verksamhetscontroller, 
ekonomicontroller och controllerchef  



  3 februari 2022 

Haninge kommun / Kommunstyrelseförvaltningen    Postadress:      Besöksadress:   
Telefon:     Telefax:    E-post:  
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Sammanfattning 
 
Den utmaning som socialtjänstens står inför handlar om förändringen mot mer komplexa 
uppdrag för socialtjänsten och omställning utifrån ny socialtjänstlag, äldreomsorgslagen, god 
och nära vård och samsjuklighetsutredningen. Omställningen innebär både ett ökat fokus 
mot, men också större krav på socialtjänsten när det gäller det förebyggande arbetet samt att 
utveckla nya sömlösa arbetssätt och samverkansformer där den enskilde har full delaktighet. 
Även uppdraget och innehållet för vård och omsorg om äldre kommer att stärkas, där 
kompetensen kommer vara ett fokusområde.  

Sedan 2017 har debatten och utredningar pågått som identifierat behov av ett strategiskt 
utvecklingsarbete inom vård, omsorg och hälsa som leder till god och nära 
vård. Sammanvägning av flera faktorer såsom demografiska förändringar, ekonomi, 
kompetensförsörjning har visat att omställningen till nära vård är en nödvändighet för att 
säkra kvaliteten, invånarnas delaktighet och hållbar resursanvändning.  
 
Med ambition att samordna bemanningen samt matcha kompetens efter behov inom vård- 
och omsorgsarbetet i Haninge kommun, upphandlas ett nytt bemanningssystem under 2022 
och nya arbetssätt behöver införas. Fokus i arbete är att minska behovet av vikarier, stärka 
kompetensen där det behövs och att fortsätta öka personalkontinuiteten.  
 
Att medborgare ska kunna lita på att skattemedel används effektivt och inte missbrukas är en 
viktig del i rättssäkerheten. Kommuner, media och myndigheter1 har uppmärksammat fusk 
och oegentligheter inom det svenska välfärdssystemet. Här vill förvaltningen utveckla och 
bredda arbetet för att säkerställa att de enskilda få de insatser de har rätt till.  
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Fullmäktiges mål och indikatorer  
 

KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i 
framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 

Nulägesbedömning 2021  
Äldrenämnden bidrar till målet utifrån energianvändning i lokaler och i att minska utsläpp av 
växthusgaser från resor och transport. Vidare utvecklingsbehov finns för att öka mängden 
ekologiskt inköpta livsmedel.  

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Målsättningen är att öka inköpen ekologiska matvaror genom förändringsarbete där fokus 
kommer att ligga på insatser för att öka egenkontroll och uppföljning inom området.  
 

KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett 
skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund och 
ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. Insatser 
utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god omsorg med 
bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på fungerande 
samverkan inom kommunen och med regionen. 
 

Nulägesbedömning 2021  
Bedömningen är att äldrenämnden kommer att bidra till målet genom nedan beskrivna 
insatser. Under 2021 har kommunerna inga resultat gällande brukarnas nöjdhet, då 
Socialstyrelsens upphandlingsprocess av leverantör för insamlande av data dragit ut på tiden. 
Detta har lett till att Socialstyrelsen inte kunnat genomföra sina årliga brukarundersökningar 
inom äldreomsorg och funktionshinderomsorg.  
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Planerade insatser för fullmäktiges mål 
 
 
Fusk och oegentligheter inom välfärden 
Att förebygga fusk och oegentligheter innebär att kommuner måste organisera resurser, öka 
kunskap, skapa rutiner kring samverkan samt ha arbetssätt för att förebygga, leta och agera 2. 
Nämnden kommer ha ett ökat resurs- och kompetensbehov för att införa och bredda 
arbetssätt för att förebygga fusk och oegentligheter. 

Under 2021 har förvaltningen granskat om utförare inom vård och omsorg, med fokus på 
hemtjänst, utfört insatser i enlighet med beställning och avtal, vilket resulterat i 
uppmärksammade avvikelser i både frekvens i utförandet och kvalitet. Sammantaget har 
detta lett till att förvaltningen gjort återkrav på sammanlagt 3,3 mnkr för hemtjänstinsatser 
under 2021 för båda nämnderna sammantaget. Behov finns att utveckla och bredda 
granskningen för att säkerställa att de enskilda få de insatser de har rätt till.  

 
Kvalitetsuppföljning 
Förvaltningen arbetar med att systematiskt följa upp om verksamheters kvalitet lever upp till 
avtalskrav och kvalitetskraven i lagstiftningen inom nämndens ansvarsområde. Förvaltningen 
ser ett behov av att öka frekvensen i uppföljningen av verksamheters kvalitet för att på ett 
mer systematisk och långsiktigt sätt säkra hållbara verksamhetsförbättringar och åtgärder av 
brister i verksamheten. Behovet innebär resurs- och kompetensförstärkning inom området 
för att planera, strukturera och genomför kvalitetsuppföljningar på ett metodiskt sätt.  
 

  

 
2 
https://skr.se/skr/demokratiledningstyrning/politiskstyrningfortroendevalda/valfardsbrottslighetkorruptionsb
ekampning/motverkavalfardsbrottslighet.11320.html 
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Omvärldsanalys  
Omvärldsanalysen utgår ifrån de områden som koncernen gemensamt definierat som trender 
att förhålla sig till. Dessa är: 
 

 Samhällsutveckling 
 Livsstil och hälsa 
 Hållbarhet och resurser 
 Digitalisering och teknologi 
 Kompetens och organisation 
 Konkurrens och marknad 

 
Denna del kommer inte vara en heltäckande omvärldsanalys i enlighet med strategi och 
budget, utan enbart fokusera vid opåverkbara faktorer som ökar resursbehoven för 
äldrenämnden under 2023-2024. 
 

Digitalisering och teknologi 
Regeringen har i sin digitaliseringsstrategi bestämt att Sverige ska ta täten när det gäller 
digitalisering. Det har under de senaste åren pågått allt kraftigare insatser för att öka takten i 
digitalisering inom den offentliga sektorn utan större effekt. Socialstyrelsen har i rapporten 
E-hälsa och välfärdsteknik uppmärksammat att kommunerna år 20213 har haft hinder för ökad 
digitalisering förutom de ekonomiska resurserna och krav på kortsiktig effekthemtagning, så 
som svårigheter att omvandla pilotprojekt till ordinarie drift samt bristande kompetens inom 
teknik och juridik. 

Resurser behövs för att öka förutsättningarna för realiserbarhet, effekt och att mer 
träffsäkert nå potentialen med utveckling och digitala lösningar. De flesta av oss bär numera 
det digitala med oss både i arbetslivet och i privatlivet, mobilen är nu den mest uppkopplade 
enheten. Mobila arbetsverktyg för medarbetare och mobila tjänster till medborgare har stor 
potential samtidigt som resurser och kompetens behövs för styrning av både hårdvara och 
mjukvara för att de ska uppfylla de tekniska och juridiska kraven. 

Samtidigt som digitalisering beskrivs som en möjlighet för att effektivisera den kommunala 
förvaltningen och ge ökad service till medborgarna, så krävs det i allt högre grad digital 
förmåga på dagens arbetsplatser och för att ta del av samhällstjänster. Samtidigt som många 
använder digitala samhällstjänster och upplever att de har nytta av det, riskerar lågutbildade, 
låginkomsttagare och äldre ett digitalt utanförskap4. 

 
3 https://www.socialstyrelsen.se/globalassets/sharepoint-dokument/artikelkatalog/ovrigt/2021-5-7384.pdf 
4 https://svenskarnaochinternet.se/rapporter/svenskarna-och-internet-2021/ 
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Då socialtjänsten är det yttersta skyddsnätet så innebär det att antalet personer med behov av 
stöd från socialtjänsten för att ta del av digitala samhällstjänster inom till exempel 
Försäkringskassan, Arbetsförmedlingen, Polismyndigheten, skola och omsorg har ökat den 
senaste tiden och kommer att fortsätta öka. Många kommunala professioner hanterar digitalt 
utanförskap dagligen i sitt arbete enligt fördjupningsrapporten Delaktighet i en digital tid.5  
 
Äldrenämnden kommer ha stora kostnader för utveckling och digitalisering för att nå 
målbilden om en framtidssäkrad organisation, där digitala tjänster matchar medborgares, 
medarbetares och framtidens behov. 
 

Prognos för befolkningsutvecklingen 
Prognosen för befolkningsutvecklingen i Haninge kommun för 2021-2030 är att 
befolkningen fortsätter att öka. Vid utgången av 2021 beräknas kommen ha 95 300 invånare 
och år 2024 beräknas kommunen att passera 100 000 invånare. Medelåldern i Haninge 
kommun på 38,2 år är lägre än riksgenomsnittet på 41,4 år. Haninge kommun har en lägre 
andel invånare över 65 år i jämförelse med riket och alla kommuner (ovägt medel).  
 
Enligt befolkningsprognosen kommer andelen av kommunens invånare som är 65 år eller 
äldre att minska från ca 14,8 procent år 2020 till 14,3 procent år 2030. Däremot kommer den 
antalsmässiga förändringen att öka mellan 2020 och 2030. Enligt prognosen så kommer 
åldrarna 70-79 minska i antal, medan gruppen över 80 år ökar, vilket är den grupp som har 
störst behov av äldreomsorg. En förklaring är att de stora barnkullarna från 40-talet åldras 
och ersätts av 50-talisterna som var mindre barnkullar. 
 

 
5 https://digitaliseringsradet.se/aktuellt/nyheter/foerdjupningsrapport-oeverlaemnad-om-
delaktighet-i-digital-tid/ 



 

 

8 (15) 

 
 
Förvaltningen har växande målgrupper, där bland annat målgruppen över 80 år som också är 
en åldersgrupp i stort behov av äldreomsorg. Detta kräver en utveckling mot ett förändrat 
arbetssätt för att fortsätta leverera effektiva offentliga tjänster av god kvalitet.  
 

Kompetens och organisation 
Då kompetensgapet i välfärdssektorn ökar och konkurrensen om kompetens hårdnar 
kommer det att bli allt viktigare att skapa möjligheter och vidta åtgärder för att minska 
kompetensgapet. Även om tillgången på handläggare i socialtjänsten har ökat, så finns 
utmaningar kopplade till att en fjärdedel av handläggarna är under 30 år. De unga 
handläggarna i kombination med nya uppdrag och utmaningar i socialtjänsten ställer krav på 
stärkt introduktion, fortbildning och arbetsmiljö6. Den utmaning som socialtjänstens 
kompetensförsörjning står inför handlar om förändringen mot mer komplexa uppdrag för 
socialtjänsten och omställning utifrån ny socialtjänstlag, god och nära vård, 
samsjuklighetsutredningen och eventuella förändringar i huvudmannaskap.  
 
Socialstyrelsens lägesrapport för 2020 gällande vård och omsorg om äldre visar att tillgången 
på arbetssökande med vård- och omsorgsutbildning på gymnasieutbildning, både 
nyutexaminerade och med erfarenhet, ökade betydligt under 2019 även om viss brist 
förväntas kvarstå ytterligare fem år7. Den utbildade arbetskraft som flest arbetsgivare uppger 

 
6 Vårdanalys, rapport om behovsyrken 
7 https://www.socialstyrelsen.se/globalassets/sharepoint-dokument/artikelkatalog/ovrigt/2020-3-
6603.pdf#page=33&zoom=100,120,117 
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brist på inom äldrenämndens område är sjuksköterskor, både när det gäller nyutexaminerade 
och erfarna8. Under pandemin kartlade Vårdförbundet vad som efterfrågades mest av 
sjuksköterskor bland Sveriges kommuner, regioner och privata vårdaktörer, varav arbetsmiljö 
var en av de viktigaste faktorerna för att stanna på sin arbetsplats och trivas. Utöver det 
påvisar SCB:s senast yrkesundersökningar att ett bristyrke är specialistsjuksköterskor. 
Specialistbehov kopplat till geriatrik och demens är något som förväntas öka framöver. 
 
Utifrån befolkningsprognosen så ökar volymerna i socialtjänstens målgrupper och 
socialtjänsten behöver även ha tillgång till rätt kompetens. Inom den kommunala 
hemtjänsten i Haninge kommun saknar cirka 60 procent av personalen 
undersköterskeexamen medan motsvarande siffra inom kommunens vård- och 
omsorgsboenden ligger på cirka 50 procent. Samtidigt pågår äldreomsorglyftet, en nationell 
satsning för att öka kompetensen inom äldreomsorgen.  

 
Ny socialtjänstlag 
Utredningen Framtidens socialtjänst förslag om en mer hållbar socialtjänst innebär att 
socialtjänsten ska arbeta förebyggande och vara mer lättillgängligt. Socialtjänsten ska ha en 
övergripande planering och planering av insatser samt vara kunskapsbaserad. Kommunernas 
ansvar för att planera sina insatser inom socialtjänsten vidgas till att avse alla enskilda. 
Insatser ska kunna tillhandahållas utan föregående behovsprövning.  
 
En kunskapsbaserad socialtjänst innebär att det ställs krav på att verksamheten inom 
socialtjänsten bedrivs enligt vetenskap och beprövad erfarenhet samt att det ska finnas en 
fungerande och effektiv kunskapsstyrning som säkerställer samarbete mellan kommunerna. 
Kommunen ska vid planering av insatser till grupper och enskilda, särskilt ska beakta 
behovet av tidiga och förebyggande insatser. 
 
Nämnden behöver förstärka det förebyggande arbetet och behov finns för att göra 
satsningar inför kommande förändring av Socialtjänstlagen som sannolikt kommer träda i 
kraft den 1 januari 2023. Förändringen kommer att påverka socialtjänstens alla verksamheter. 
I enlighet med en ny socialtjänstlag, ökar också kraven på systematisk uppföljning och 
kunskapsbaserad socialtjänst. Förvaltningen har idag inbyggda metoder i verksamhetssystem 
så som IBIC som utöver att bidra till ökad kvalitet, möjliggör uppföljning kring om insatser 
ger önskad effekt. För att efterleva nya socialtjänstlagen finns behov att förstärka kompetens 
och funktioner för att aggregera och ta tillvara på den kunskap som skapas i 
verksamhetssystemen.  
 

 
8 https://www.scb.se/contentassets/36a62b9e79ff4d4d9428bc961230117f/uf0505_2019a01_am78br1903.pdf 
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Äldreomsorgslagen  
Regeringen har tillsatt en särskild utredare med uppdrag att föreslå en äldreomsorgslag som 
ska komplettera socialtjänstlagen med särskilda bestämmelser om vård och omsorg för äldre. 
Syftet är att långsiktigt stärka förutsättningarna för äldreomsorgen samt tydliggöra dess 
innehåll och uppdrag. Utredningen ska också lämna förslag på hur medicinska kompetens 
ska stärkas i verksamheten och på den kommunala ledningsnivån. Utredningen ska redovisas 
30 juni 2022.  
 
 
Samsjuklighetsutredningen  
Samsjuklighetsutredning föreslår i ett delbetänkande9 en genomgripande reform av 
samhällets insatser till personer med samsjuklighet. Reformen styrker det offentligas 
gemensamma ansvar för samordnande, behovsanpassade och personcentrerade insatser till 
personer med samsjuklighet. Reformen består av tio delar som för socialtjänsten bland annat 
innebär: 

 En samordnad vård- och stödverksamhet för de med stora samordningsbehov ska 
finnas överallt och bedrivas gemensamt av hälso- och sjukvård och socialtjänst. 

 Tillgången till personliga ombud ska öka för personer med samsjuklighet 
 Uppsökande och andra förebyggande insatser, social trygghet med fokus på 

funktionsförmåga, resurser och möjligheter till ett självständigt liv, anhörigstöd, samt 
insatser till barn och unga ska vara ett fortsatt och förtydligat uppdrag för 
socialtjänsten. 

 
Omställningen mot god och nära vård 
Sedan 2017 har debatten och utredningar pågått som identifierat behov av ett strategiskt 
utvecklingsarbete inom vård, omsorg och hälsa som leder till god och nära 
vård. Sammanvägning av flera faktorer såsom demografiska förändringar, ekonomi, 
kompetensförsörjning har visat att omställningen till nära vård är en nödvändighet för att 
säkra kvaliteten, invånarnas delaktighet och hållbar resursanvändning.  

Omställningen till en nära vård beskrivs i överenskommelsen mellan regeringen och Sveriges 
kommuner och regioner (SKR) 2021. SKR menar att ett övergripande mål med 
omställningen är att åstadkomma en mer tillgänglig vård som utgår från individens behov 
och önskemål. Förflyttningen innebär att kvaliteten, effektiviteten och personcentreringen av 
vården och omsorgen ska stärkas genom att organisatoriska gränser mellan kommuner och 
regioner suddas bort där kontinuitet och relationsskapande ses som huvudkomponenter av 
den nära vården. Arbetet med omställningen är ett flerårigt uppdrag som ska utgå från 
regionala och lokala behov, förutsättningar och identifierade utmaningar. En tydlig 

 
9 https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/11/sou-202193/ 
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målsättning under de kommande åren är att stärka samverkan mellan regioner och 
kommuner i syftet att skapa en mer sammanhållen vård och omsorg. Strukturen för 
omställningen och samordnarfunktioner utvecklas över tid på lokal, delregional och 
regionalnivå. Storsthlm stödjer länets kommuner i omställningsarbetet lokalt och på länsnivå. 

 

Resursbehov utifrån omvärldsanalys 
 
Socialtjänsten i Haninge kommun står inför utmaningar för att möta framtidens behov av 
kompetens inom socialtjänsten utifrån en förändrad omvärld, där särskilt nya 
socialtjänstlagen, äldreomsorgslagen, samsjuklighetsutredningen och omställningen till god 
och nära vård påverkar.  

 
Ny socialtjänstlag, äldreomsorgslagen och samsjuklighetsutredningen 
Inför omställning till nya socialtjänstlagen och förändringar som behöver ske utifrån 
samsjuklighetsutredningen behöver förvaltningen ställa om till helt nya sätt att arbeta, nya 
målgrupper, samverkan med ett starkt förebyggande förhållningssätt vilket ställer krav på 
resurser och kompetens i samtliga nivåer för att säkra den strategi, planering, genomförande, 
uppföljning och utveckling som behöver ske. Där kompetens kommer vara särskilt viktigt är 
inom äldreomsorgen utifrån utredningen om äldreomsorgslagen.  
 
God och nära vård 
Omställningen till god och nära vård kräver resurser för att utveckla den egna verksamheten 
och att tillsammans med andra huvudmän utveckla en sömlös samverkan med den enskilde i 
fokus. Arbetet med omställningen är ett flerårigt uppdrag som ska utgå från regionala och 
lokala behov, förutsättningar och identifierade utmaningar. En tydlig målsättning under de 
kommande åren är att stärka samverkan mellan regioner och kommuner i syftet att skapa en 
mer sammanhållen vård och omsorg 
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Digitalisering 
Resurser behövs för att öka förutsättningarna för realiserbarhet, effekt och att mer 
träffsäkert nå potentialen med utveckling och digitala lösningar. Mobila arbetsverktyg för 
medarbetare har stor potential samtidigt som resurser samt kompetens inom teknik och 
juridik behövs för styrning av både hårdvara och mjukvara för att de ska uppfylla de tekniska 
och juridiska kraven. Resursbehov finns för att öka effektiviseringen av hanteringen av 
mobila enheter, både när det gäller hårdvara (enheterna), mjukvaran (apparna) och 
styrningen.  

Liksom hos andra kommuner finns det resursbehov för att omvandla pilotprojekt till 
ordinarie drift. Behov finns av systematik samt effektiva metoder och arbetssätt för att testa 
välfärdsteknik i testmiljö för att sedan bredda de välfärdstekniska produkter som till exempel 
bidrar till ökad kvalitet i det dagliga livet för de äldre, en bättre arbetsmiljö eller en tryggare 
vård och omsorg. Resurser skulle till exempel kunna stärka att funktioner så som 
projektledare inom digitalisering och kommunens undersköterskor med specialistkunskap 
inom välfärdsteknik förutom att testa, systematisk kan förankra projekt som ska breddas i 
ordinarie drift. 

Med ambitionen samordna bemanningen samt matcha kompetens efter behov inom vård- 
och omsorgsarbetet i Haninge kommun, upphandlas ett nytt bemanningssystem under 2022 
och nya arbetssätt behöver införas. Fokus i arbete är att minska behovet av vikarier och 
nyttja personalen där behoven hos enskilda är som störst. Under 2023 innebär det ökade 
behov av medarbetare inom systemförvaltning och utökad IT- och bemanningskompetens.  
 
Utökat stöd från HR och kommunikation på kommunstyrelseförvaltningen 
Den ökade komplexiteten och omställningsarbete utifrån beskriven omvärldsanalys ökar 
även behov stöd inom styrning, förändringsledning, ledarskap och kommunikation.  
 
Se över behov av komplettering av arbetskläder i form av skor för vissa grupper 
Många som arbetar inom nämndens olika verksamhetsområden har arbetsuppgifter som 
kräver att man går och står mycket därmed finns behov av att se över komplettering av 
arbetskläder i form av skor för vissa arbetsgrupper.  
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Investerings- och driftbudget  
Investeringsbudget  
Förvaltningen bedömer att investeringsbehovet för 2023 uppgår till 9,0 mnkr 
och totalt 36,0 mnkr för hela investeringsperioden 2023-2026. Det innefattar anpassning och 
upprustning av befintliga boenden, möbler och andra inventarier liksom väldfärdsteknik. Se 
bilaga, Tabell 3 Inv. 

 

Driftbudget 
Utifrån befolkningsprognosen och att vi särskilt ser att personer i åldern 80 år och äldre 
växer bedömer förvaltningen att budgetramen behöver öka med 11,3 mnkr med anledning 
av volymer. Utöver det finns prisökningar på 16,3 mnkr, löneökningar för befintliga 
medarbetare på 1,3 mnkr samt hyreshöjningar på 2,2 mnkr. För att kunna genomföra 
insatser för att bidra till att uppfylla kommunens uppsatta mål bedömer förvaltningen att 
ytterligare 3,8 mnkr finansieras. 
 
Totalt för nämnden är det kostnader på 877,9 mnkr som behöver finansieras. Det är en 
ökning på 4,0 procent jämfört med 2022. 
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Driftkostnad för utvecklingsinsatser inom målen 
  

 
Se bilaga, Tabell 2 Mål.  

Belopp i Tkr
NÄMND/STYRELSE Äldrenämnden

2022 års budgetram (exklusive "ej ramhöjande") 847 000

Prio Kostnadsförändringar 2023 jämfört med budget 2022 Årsbelopp Andel av ram 
(%)

1
1.1 Volymer 0,0%

1.1.1      Volymökning inom särskilt boende 6 400 0,8%
1.1.2      Volymökning inom hemtjänst och övriga insatser 4 900 0,6%
1.2 Lönekostnader (2,7 % enligt SKRs prisindex för kommunal verksamhet 2023) 1 300 0,2%

1.3.1 Lokalkostnader (Beräknad hyresökning befintliga lokaler. Tornberget 0% ökning, 
övriga 3,0% ökning. Tornberget 1% skulle innebära 1,1 mnkr ytterligare)

2 200 0,3%

1.3.2 Lokalkostnader nya lokaler 0 0,0%
1.4 Kapitalkostnader (Ingen ökning jämfört med tidigare år) 0 0,0%
1.5 Övriga driftpåverkande kostnader 0,0%

1.5.1       Prisökningar inom särskilt boende 9 200 1,1%
1.5.2       Prisökningar inom hemtjänst och övriga insatser 7 100 0,8%
S:a 1 Summa prio 1 31 100 3,7%

2

2.1 Lagkrav som kräver förebyggande arbete utifrån socialtjänstlag 1 000 0,1%
2.2 Överenskommelse mellan regeringen och SKR om God och nära vård 1 000 0,1%
2.3 Digital testmiljö välfärdsteknik 3 200 0,4%
2.4 IT-stöd bemanningssystem 3 500 0,4%
2.5 Utökat stöd från KSF, HR och kommunkationstöd 1 000 0,1%
2.6 Se över behov av komplettering av arbetskläder i form av skor för vissa grupper 250 0,0%

S:a 2 Summa prio 2 9 950 1,2%
Summa prio 1 och prio 2 41 050 4,8%

3 Summa behov ökade driftskostnader 2023 för utvecklingsinsatser för mål 1-5 3 850
Förändring kostnader mellan 2022 och 2023 44 900 5,3%
Effektiviseringsåtgärder 2023 11 000 1,3%
Andra kostnadsminskningar/intäktsökningar 3 000 0,4%
spec och prioritering i separat tabell
Summa finansiering 2023 877 900 104%

Opåverkbara faktorer inom befintlig verksamhet eller av KF/Ks redan beslutade åtgärder

Opåverkbara övriga faktorer, t ex nya lagkrav eller beslut fattade utan specifikt tilldelade 
medel

Mål Drift- eller 
investering

Driftkostnad 
2023

Driftpåverkan 
2024 års budget

1
2
3 Förstärkt arbete mot välfärdsfusk och oegentligheter, utveckla arbetet med 

uppföljning av kvalitet samt utveckla anhörigsstöd
D 3 850 3 850

4
Summa finansiering 3 850 3 850

Sammanställning av förslag på utvecklingsinsats/-er för mål 1-5 och vad kostnaden beräknas 
till*
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Effektiviseringsåtgärder 
Vid analys av nyckeltal i Kolada och analysen Kostnad per brukare som förvaltningen 
genomför visar dessa att kommunen har en relativt hög kostnad för äldreomsorg. Detta 
beror främst på hemtjänsten. Haninge har många timmar hemtjänst per kund. Att detta 
beror på större behov jämfört med personer i andra kommuner har inte kunnat påvisas. 
Sedan 2019 har beslut om hemtjänst fattats med detta i åtanke, vilket gjort att kostnaden per 
enskild för hemtjänst minskar. Haninge har också. Haninge har också en relativt hög kostnad 
för öppen verksamhet. Förvaltningen kommer titta på möjliga effektiviseringar som inte 
påverkar de äldre. 
 
Kommunfullmäktige har i Mål & budget 2021 lämnat ett uppdrag till kommunstyrelsen att 
tillsammans med äldrenämnden utreda organiseringen av seniorbostäder. Om dessa förs 
över till Haninge Bostäder kan budgetramen som finansierar verksamheten föras över från 
äldrenämnden. 
 
 Se bilaga, Tabell 3. 
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Sammanfattning 
 
Arbetet har resulterat i fem övergripande utvecklingsområden som inte bara omfattar 
nämndens verksamheter utan även kommunens. Dessa områden kommer att skapa 
långsiktigt stabila förutsättningar för nämndens verksamheter. Områdena är följande: 
 

1. Samverkan och samordning med koncernen, andra förvaltningar och 
andra aktörer   

Utmaningar, krav och komplexitet i uppdrag ökar samtidigt som 
välfärdstjänster måste utförs med relativt sett mindre resurser. Mot 
den bakgrunden behöver förutsättningar och förmågan till samarbete och 
samordning utvecklas som metod, inte minst på övergripande nivå. Därigenom 
kan samsyn, prioriteringar, effektiviseringar, arbetsfördelning och 
verksamhetsutveckling skapas som leder till förändrade arbetssätt. Det kan leda 
till högre måluppfyllnad och att kommunens relevans för medborgarna ökar. I 
syfte att påskynda utvecklingen av förutsättningar och förmågan till samarbete 
och samordning som metod behöver området prioriteras vilket kan komma att 
kräva resurser.  

 
2. Ökad förmåga att möta alla barn och elever  
Organisationens förmåga att möta alla barn och elever är avgörande för 
individens framtid och hur väl nämnden lyckas i sitt uppdrag. Verksamheten kan 
därför utvecklas genom att öka förmågan att möta alla barn och elever 
vilket bland annat måste göras i förhållande till de barn och elever som deltar i 
nämndens verksamheter, den ökade rörligheten bland barn och elever, ökade 
krav på individualisering, långsiktiga följder av Covid-19 och utvecklingen av 
andra verksamheter i kommunen. En del i detta är att stärka elevhälsan som 
föreslås under mål 3. Utöver ökad måluppfyllnad kan detta leda till ökad psykisk 
hälsa, trygghet och en bra start i livet.   

 
3. Framtidsäkrad lokalplanering  

Initiera ett kommungemensamt projekt där nyttjandet av lokaler, på lång och kort 
sikt, ses över med målet att nå ökad effektivitet, flexibilitet, ökat samnyttjande och 
att lokalförsörjningen framtidsäkras utifrån prognostiserade volymer och 
verksamheters behov. I detta ligger även att skapa förutsättningar att 
skolmiljöerna/lärmiljöer (ute och inne) utformas på ett sådant sätt att elever och 
personal, i ökad grad, vill vistas i miljöerna. Över tid kan det leda till lägre 
kostnader och få positiv effekt på en rad andra områden såsom skolresultat, 
kompetensförsörjning, trygghet och välmående.  

 
4. Långsiktig kompetensförsörjning   
Personalen är en av de viktigaste förutsättningarna för att bedriva den 
verksamhet som nämnden ansvarar för. Av den anledningen behöver 
kompetensförsörjningsområdet i vid mening utvecklas på strategisk nivå i 
förhållanden till vad som uppfattas som en attraktiv 
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arbetsgivare, kompetensförsörjningsläget i länet och i organisationen men 
framförallt i förhållande till utvecklingen av organisationens förmåga att möta alla 
barns och elevers behov (andra punkten ovan) men även i förhållande till övriga 
punkter under rubriken prioriteringar (Samverkan och samordning med 
koncernen, andra förvaltningar och andra aktörer, framtidssäkrad lokalplanering och IT- och 
digitalisering). Därigenom utvecklas en kompetensmedvetenhet på strategisk nivå 
och förutsättningar för en långsiktig och anpassningsbar kompetensförsörjning i 
förhållande det uppdrag förvaltningen har. 
 
5. IT och digitalisering  
En hög digital mognad inom verksamheten är en viktig förutsättning för att 
tillgodogöra sig nyttorna av digitalisering, till gagn för våra barn och elever såväl 
som för verksamhetens utveckling och effektivisering. Digitaliseringen innehåller 
utmaningar i form av såväl ökade säkerhetshot som förutsättningar att nyttja 
digitala tjänster hos våra invånare. Utveckling i kombination med anpassning till 
säkerhetshot och digitala förutsättningar hos våra medborgare kan driva 
kostnader. En satsning på digital mognad med fokus på omställning och 
utveckling av kompetens, systematiska metoder och arbetssätt för digitalisering 
lägger grunden för en över tid kostnadseffektiv digitalisering. 
 

För kommunfullmäktiges mål lämnas vissa förslag på reviderad ansvarsfördelning, 
indikatorer mm och följande utvecklingsförslag lämnas under målen: 

1. Öka andelen ekologisk och vegetarisk mat samt minska matsvinn   
2. Subventionerat SL-kort  
3. Säkra möjligheten till distansarbete och digitala möten 
4. Stärkt elevhälsa   
5. Stärk elevers tillgång till kultur inom skolverksamheten  
6. Stärkt förmåga och kompetens inom elevhälsa 
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Omvärldsanalys 
Omvärldsanalys inom förvaltningens verksamhetsområde 
Andelen barn och elever i den egna kommunala verksamheten har successivt minskat 
sedan början av 2000-talet. Detta är sannolikt en följd av det fria skolvalet 
tillsammans med att antalet utförare i extern regi i den egna kommunen har ökat och 
då framförallt inom förskolan.  
 
För tio år sedan uppgick andelen barn som gick i den egna kommunala 
förskoleverksamheten till ca 81,3 procent; årsskiftet 2021-2022 uppgår motsvarande 
andel till 66,6 procent vilket också är en ökning med 0,2 procent jämfört med 
föregående läsår.  
 
Läsåret 03/04 valde i genomsnitt 87,5 procent av eleverna någon av de kommunala 
F-9 skolorna i Haninge, motsvarande andel läsåret 21/22 uppgår till 72,9 procent 
fördelat på 76,7 procent inom årskurs F-6 och 63,7 procent inom årskurs 7-9. 
Jämfört med föregående läsår är förändringen en sammanlagd minskning med 0,9 
procent. Den här förändringen har medfört att trots att det finns 2 249 fler individer 
i grundskoleåldern 2021 än vad det gjorde 2003 (12 479 jämfört med 10 230 
individer) har de egna kommunala grundskolorna i Haninge läsåret 21/22 bara 152 
fler elever jämfört med läsåret 03/04 (9 100 jämfört med 8 948 elever). Den här 
utvecklingen förväntas även att fortsätta under de kommande åren; både som en 
konsekvens av det fria skolvalet men även som en följd av att flera av de nya 
förskolor och grundskolor som kommer att byggas i kommunen (för att tillgodose 
det ökade behovet) planeras att byggas och drivas i enskild regi. 
 
Dessa förändringar är relativt kostnadsneutrala ur ett kommunövergripande 
perspektiv då elevpengen följer eleven. Det är dock en fortsatt utmaning för den 
egna kommunala verksamheten, utbildningsförvaltningen och kommunen i stort att 
säkerställa att de egna kommunala lokalresurserna är rätt dimensionerade över tid 
eftersom investeringar i egna verksamhetslokaler belastar kommunens ekonomi 
under lång tid. Detta innebär också att det är angeläget med ett nära samarbete 
mellan utbildningsförvaltningen, kommunstyrelseförvaltningen och 
stadsbyggnadsförvaltningen för att säkerställa att det finns avsatta tomter med en 
lämplig placering samt erforderlig storlek även i kommande detaljplaner. 
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Diagram - Utveckling ”nettoefterfrågandegrad” i förskolan, egen kommunal regi
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Diagram - Utveckling ”nettoefterfrågandegrad” inom grundskolan, egen kommunal regi
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Utveckling "nettoefterfrågandegrad" 2003-2021 & prognos 10 år (år F-5/F-6 & 6-9/7-9) 
för den kommunala grundskoleverksamheten i Haninge.

"Nettoefterfrågandegrad",
Haninge kommunala år F-6

"Nettoefterfrågandegrad",
Haninge kommunala år 7-9

"Nettoefterfrågandegrad",
Haninge kommunala år F-9

 

Befolkningsutveckling 
Befolkningsprognoserna visar på att samtliga verksamheter inom nämndens 
ansvarsområden kommer att ha successivt ökande volymer de kommande tio åren. 
Detta beror framförallt på allt större årskullar som en följd av den faktiska 
befolkningsökningen tillsammans med den befolkningsökning som beslutade eller 
planerade detaljplaner för nya bostäder prognostiseras att medföra om de genomförs 
enligt nuvarande planer. 
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0 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20
2021 2020 2019 2018 2017 2016 2015 2014 2013 2012 2011 2010 2009 2008 2007 2006 2005 2004 2003 2002 2001

Fsk Fsk Fsk Fsk Fsk F-klass år 1 år 2 år 3 år 4 år 5 år 6 år 7 år 8 år 9 Gy1 Gy2 Gy3 Gy4
Förändr dec-21 jmf dec-20, 1-15 år (+257) 78 31 35 22 - 13 13 8 17 11 1 18 8 8 6 14 8 26 5 - 35
2021-12-31 1 189 1 300 1 304 1 368 1 311 1 315 1 319 1 316 1 291 1 246 1 209 1 330 1 199 1 238 1 179 1 202 1 133 1 117 1 125 1 054 1 008
2020-12-31 1 222 1 273 1 333 1 289 1 328 1 306 1 308 1 274 1 235 1 208 1 312 1 191 1 230 1 173 1 188 1 125 1 091 1 120 1 089 1 031
2019-12-31 1 205 1 286 1 265 1 307 1 294 1 296 1 259 1 213 1 213 1 299 1 211 1 210 1 165 1 168 1 109 1 070 1 126 1 091 1 025
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Den demografiska strukturen 31 december 2021 i åldern 0-20 år visar att antalet 
födda 2021 är lägre än övriga årskullar inom förskoleåldern men att samtliga årskullar 
i åldersgruppen 1-15 år har ökat i antal under 2021 förutom antalet individer födda 
2016 (-13). En analys av antalet födda per månad under 2020 och 2021 visar på att 
det kan finnas ett samband med den pågående pandemin och det relativt låga antalet 
individer födda 2021. De senast uppdaterade prognoserna för antalet födda 2022 
visar på 1 337 individer. 
 
Antalet individer som idag är i förskoleåldern och som inom de närmaste åren ska 
börja i grundskolan tillsammans med prognostiserad inflyttning till kommunen som 
en följd av pågående eller planerad nyproduktion av bostäder fortsätter att vara fler 
än de årskullar som idag finns inom grundskolans årskurs F-6. Samma förhållande 
gäller mellan årskurs F-6 och årskurs 7-9, där elevunderlaget inom årskurs 7-9 också 
förväntas öka de kommande åren. Sammantaget kommer dessa ökningar att fortsätta 
att påverka behovet av en utökning av lokalresurserna inom grundskolan i vissa 
kommundelar under de kommande åren. 
 
Under 2021 ökade befolkningen i kommunen med 257 individer i åldern 1-15 år 
fördelat enligt nedanstående tabell. Motsvarande ökning under 2020 var 273 individer 
och 2019 var ökningen 371 individer. Den största befolkningsökningen har skett 
inom förskolans yngre åldrar vilket är helt i linje med utbildningsförvaltningens egna 
prognoser som visar på att det är i denna åldersgrupp (1-5 år) som ökningen är som 
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störst och kommer att fortsätta vara det under ett antal år. Detta tillsammans med en 
fortsatt prognostiserad inflyttning till kommunen kommer att påverka behovet av 
förskoleplatser i kommunen de kommande åren. Den här ökningen är dock relativt 
ojämnt fördelat över kommunen och det kan konstateras att i vissa kommundelar 
minskar till och med antalet individer inom både förskola och grundskola vilket 
troligtvis också kommer att påverka behovet av förskoleplatser framöver i dessa 
kommundelar men också i angränsande kommundelar. 
 
Födelseår 2021 2020 2019 2018 2017 2016 2015 2014 2013 2012 2011 2010 2009 2008 2007 2006
Ålder 0 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15
Förändring jmf föregående år 0 78 31 35 22 -13 13 8 17 11 1 18 8 8 6 14

Befolkningsförändring under 
2020, 1-15 år

+/-

1-3 år, förskola 144
4-5 år, förskola 9
6-12 år, grundskola årskurs F-6 76
13-15 år, grundskola årskurs 7-9 28
Summa förändring 2017 257  
 
I nedanstående diagram framgår det att samtliga verksamhetsområden prognostiseras 
ha ökande volymer de kommande åren; framförallt som en följd av en ökande 
inflyttning till kommunen i takt med att alltfler nya bostäder byggs och färdigställs. 
För 2023 beräknas en befolkningsökning med totalt 570 individer inom grund- och 
förskolenämndens verksamhetsområden, varav en ökning med 148 individer inom 
fritidshemsverksamheten 6-9 år som också ingår i antalet individer inom årskurs F-6. 
Exkluderas förändringen inom fritidshemsverksamheten uppgår den prognostiserade 
nettobefolkningsökningen till 407 individer. Under 2023 prognostiseras en 
sammanlagd volymökning med 601 individer (netto 529), varav en ökning med 153 
individer inom fritidshemsverksamheten 6-9 år. Den relativt stora ökningen under 
perioden 2025 och 2026 beror framförallt på att ett antal nya bostäder förväntas 
färdigställas i framförallt Vegaområdet under de kommande åren. 

Volymförändringar per verksamhet år 2022-2023 samtliga 
huvudmän, prognos 
Mellan 2022 och 2023 beräknas den totala verksamhetsvolymen att öka med 2,8 
procent jämfört med budgeterade volymer och med ytterligare 2,3 procent mellan 
2023 och 2024. Dessa procentsatser ligger som underlag för den generella 
volymuppräkningen 2023 och 2024 baserat på 2022 års driftbudgetram exklusive 
lokalkostnader. Även för 2025 och ett antal år därefter gör utbildningsförvaltningen 
bedömningen att den samlade verksamhetsvolymen fortsatt kommer att öka. 

Befolkningsprognos/planerad nyproduktion av bostäder 2021-
2030 
Även under hösten 2021 har utbyggnadstakten för flera detaljplaner reviderats med 
en långsammare takt av nyproduktion av bostäder de kommande åren som följd 
jämfört med föregående år, se nedanstående diagram. Under 2021 slutfördes 
produktionen av ett antal nya bostäder och eftersom det inte fylls på med 
motsvarande antal nya planerade bostäder har detta medfört att det sammanlagda 
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antalet planerade bostäder under den kommande tioårsperioden har minskat med 
631 bostäder, från 10 075 planerade nya bostäder hösten 2020 till 9 384 planerade 
nya bostäder hösten 2021 med en förväntad topp 2025 med 1 910 nya bostäder. Den 
reviderade prognosen visar på att det planeras för att byggas ca 600-1 100 nya 
bostäder per år under perioden 2021-2024 och ca 1 500-1 900 nya bostäder per år 
under perioden 2025-2027. 

De fortsatt historiskt sett höga nivåerna av nyproducerade bostäder tillsammans med 
vilka som faktiskt slutligen flyttar in i dessa bostäder bidrar till en ökad osäkerhet i 
volymprognoserna och är något som behöver beaktas i fördelning av 
volymkompensationen i budget från och med 2023 och framåt.

Volymförändring 2023 och 2024 (förskola, fritidshem och 
grundskola)
Allmän avgiftsfri förskola
Eleversättningarna för allmän förskola beslutas av kommunfullmäktige och ingår i 
elevpengssystemet och motsvarar 25 procent av eleversättningen för ”förskola 4-5 
år”, avvikelser mellan utfall och budget och hanteras därmed också inom ramen för 
kommunfullmäktiges volymreserv. 

Antalet barn som är inskrivna i allmän avgiftsfri förskola uppgår vid årsskiftet 2021-
2022 till 8 individer. Nuvarande volymer inom allmän avgiftsfri förskola förväntas 
bestå även under 2023-2024.

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030
Prognos rev. 2021-11 693 641 1146 1089 1910 1700 1555 350 300 0
Prognos rev. 2020-10 668 887 986 1 800 2 115 1 315 900 300 100 0
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Planerad nyproduktion av bostäder i Haninge, 
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Omsorg på obekväm arbetstid ”nattomsorg” 
Vid årsskiftet 2021-2022 är det 38 barn som har beviljats nattomsorg, varav 23 barn 
är placerade i den egna kommunala nattomsorgen som bedrivs på förskolan Aspen i 
centrala Handen. Det är svårt att bedöma utvecklingen framöver och därför gör 
utbildningsförvaltningen ingen särskild volymprognos för den här verksamheten för 
2022 eller 2023 utan följer utvecklingen successivt.  
 
Familjedaghem, 1-5 år  
Vid årsskiftet 2021/2022 hade sammanlagt 220 barn sin placering i ett familjedaghem 
vilket är en minskning med 13 barn jämfört med föregående år. De kommunala 
familjedaghemmen har i princip ett oförändrat antal placerade barn samtidigt som de 
fristående familjedaghemmen har 15 färre placerade barn jämfört med för ett år 
sedan. 
 
2021 var barn placerade inom de egna kommunala familjedaghemmen vilket 
motsvarar 14,1 procent (2008 58,2 procent) av det totala antalet placerade barn i 
familjedaghem i Haninge. Familjedaghemmens andel av den totala efterfrågan inom 
förskolan 1-5 år låg i slutet av 2021 på 3,6 procent (2008 6,3 procent).  
 
Det är svårt att bedöma utvecklingen framöver och därför gör 
utbildningsförvaltningen ingen särskild volymprognos för den här verksamheten för 
2023 eller 2024 utan följer utvecklingen successivt.  
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Förskola, 1-5 år 
Totalt efterfrågar 92,3 procent av barnen i åldern 1-5 år en plats inom förskolan i 
januari 2022 och det är en ökning med 1,1 procent jämfört med samma period 2021 
och ökningen har framförallt skett inom de lägre åldrarna. Antalet barn i 
förskoleåldern har ökat med 66 individer det senaste året samtidigt som den 
sammanlagda efterfrågan har ökat med 134 barn. Det är framförallt i Vega, 
Brandbergen, södra Handen, Jordbro och Västerhaningeområdet som ökningen 
prognostiseras att vara som störst under den kommande tioårsperioden och där 
kapaciteten inom förskolan framförallt behöver utökas för att tillgodose den ökande 
efterfrågan på förskoleplatser. I norra Söderby och Vendelsö prognostiseras ett 
fortsatt minskande behov av förskoleplatser under de kommande åren. 
 
I princip är det en 100-procentig efterfrågan på förskoleplatser i åldern 2-5 år. I 
åldersgruppen ”1-åringar” efterfrågar 77,2 procent en plats inom förskola, i 
åldersgruppen och i gruppen ”0-åringar”, dvs. den grupp som till hösten innevarande 
år organisatoriskt blir ”1-åringar” efterfrågar 12,1 procent en plats inom förskolan 
direkt när barnet har fyllt ett år i januari. På våren är det egentligen sex årskullar som 
är en del av förskoleverksamheten eftersom 5-åringar som börjar förskoleklass till 
hösten ingår tillsammans med de barn är födda föregående år men som har rätt till en 
plats i förskolan från och med att barnet fyllt 1 år, men som under våren i systemet 
kallas ”0-åringar”. 

2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021
Fdh fristående 117 158 162 183 189 180 199 180 190 204 213 221 204 189
Fdh kommunal regi 163 154 150 119 119 112 57 46 46 45 46 46 29 31

 0

 25

 50

 75

 100

 125

 150

 175

 200

 225

 250

 275

 300

 325

 350
volymutveckling familjedaghem 2008-2021, 

Haninge kommun



 

 

14 (

 

 
 
För 2023 beräknas antalet placerade barn i förskolan i åldern 1-3 år att öka med 39 
individer jämfört med 2022 års budgeterade volymer, vilket motsvarar en 
volymökning med 1,2 procent  
 
För 2023 beräknas antalet placerade barn i förskolan i åldern 4-5 år att öka med 55 
individer jämfört med 2022 års budgeterade volymer, vilket motsvarar en 
volymökning med 2,2 procent. 
 
För 2023 beräknas antalet placerade barn i förskolan i åldern 1-5 år att öka med 
totalt 93 individer jämfört med 2022 års budgeterade volymer, vilket motsvarar en 
sammanlagd volymökning med 1,6 procent. 
 
För 2024 beräknas antalet placerade barn i förskolan i åldern 1-3 år att öka med 35 
individer jämfört med 2023 års prognostiserade volymer, vilket motsvarar en 
volymökning med 1,1 procent.  
 
För 2024 beräknas antalet placerade barn i förskolan i åldern 4-5 år att minska med -
10 individer jämfört med 2023 års prognostiserade volymer, vilket motsvarar en 
volymminskning med -0,4 procent.  
 
För 2024 beräknas antalet placerade barn i förskolan i åldern 1-5 år att öka med 
totalt 25 individer jämfört med 2023 års prognostiserade volymer, vilket motsvarar 
en sammanlagd volymökning med 0,4 procent. 
 
 
 
 

Ålder 5 4 3 2 1 0 Snitt 1-5 år
Födelseår 16 17 18 19 20 21 F.år
Bruttobehov 1 305 1 307 1 330 1 223 1 004 12 6 181
Antal barn enligt KIR 1 315 1 311 1 368 1 304 1 300 1 189 7 787
Faktiska fsk-barn 1 315 1 311 1 368 1 304 1 300 99 6 697
% bruttobehov/KIR-uppgift 99,2% 99,7% 97,2% 93,8% 77,2% 12,1% 92,29%

Ålder 5 4 3 2 1 0 Snitt 1-5 år
Födelseår 15 16 17 18 19 20 F.år

Bruttobehov 1294 1308 1262 1272 896 15 6 047
Antal barn enligt KIR 1306 1328 1289 1333 1273 1222 7 751

Faktiska fsk-barn 1306 1328 1289 1333 1273 102 6 631
% bruttobehov/KIR-uppgift 99,1% 98,5% 97,9% 95,4% 70,4% 14,7% 91,20%

Ålder 5 4 3 2 1 0
Födelseår 15 16 17 18 19 20

Bruttobehovsgrad i %, förändring 0,2% 1,2% -0,7% -1,6% 6,8% -2,6% 1,1%
Bruttobehov, förändring. 11 -1 68 -49 108 -3 134
Faktiska fsk-barn, förändring 9 -17 79 -29 27 -3 66
Bruttobehovsförändr./årskull -3 45 58 327 989

S:a

Förändring mellan 2021 & 2022

Efterfrågandegrad inom förskolan 2021

Efterfrågandegrad inom förskolan 2020
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Fritidshem 6-9 år 
Läsåret 21/22 efterfrågar 88,6 procent (87,2 procent 20/21) av eleverna i årskurs F-3 
en plats på fritidshem.  
 
För 2023 beräknas antalet barn i fritidshemsverksamheten att öka med 88 individer 
jämfört med 2022 års budgeterade volymer, vilket motsvarar en volymökning med 
1,9 procent. 
 
För 2024 beräknas antalet barn i fritidshemsverksamheten att öka med 114 individer 
jämfört med 2022 års prognostiserade volymer, vilket motsvarar en volymökning 
med 2,4 procent. 
 
Fritidshem 10-13 år 
Kostnaden för varje ny fritidsverksamhet som startas upp för 10-13 åringar på någon 
av de kommunala grundskolorna i Haninge uppgår 2022 till ca 885 tkr/år och skola 
och ska täcka personal- och verksamhetskostnader.  
 
Utbildningsförvaltningens bedömning är att avståndet mellan den befintliga öppna 
fritidsverksamheten och vissa skolor är så stort att eleverna i praktiken avstår från att 
delta. Om samtliga enheter ska ha tillgång till en egen fritidsverksamhet för 10-13 
åringar skulle grund- och förskolenämndens kostnader öka med drygt 4,0 mnkr/år i 
förhållande till 2022 års budgetram och baserat på ovanstående räkneexempel.  
 
I den nya grundskolan för årskurs F-9 i centrala Vega planeras för en 
fritidsverksamhet för 10-13 åringar och är i såna fall en utökning av den här 
verksamheten i den här kommundelen. 
 
Eftersom den här verksamheten är anslagsfinansierad under 2022 och för närvarande 
bedrivs som en ”öppen verksamhet” är det i nuläget inte möjligt för 
utbildningsförvaltningen att lämna några volymprognoser för 2023. 
 
De 10-13 åringar som behöver inskriven fritidshemsverksamhet kan få det inom 
ramen för ordinarie fritidshemsverksamhet för 6-9 åringar på respektive skola. 
 
Grundskola år F-6 
De kommande åren beräknas antalet elever inom grundskolans årskurs F-6 att 
fortsätta att öka som en följd av de relativt stora yngre årskullarna som nu är på väg 
in i grundskolan tillsammans med en fortsatt inflyttning till kommunen av individer 
inom den här åldersgruppen. 
 
För 2023 beräknas antalet elever i årskurs F-6 att öka med 240 individer jämfört med 
2022 års budgeterade volymer, vilket motsvarar en volymökning med 2,7 procent. 
 
För 2024 beräknas antalet elever i årskurs F-6 att öka med 274 individer jämfört med 
2023 års prognostiserade volymer, vilket motsvarar en volymökning med 3,0 procent. 
 



 

 

16 (

Grundskola år 7-9 
De kommande åren beräknas antalet elever inom grundskolans årskurs 7-9 att 
fortsätta att öka som en följd av de relativt stora yngre årskullarna som de kommande 
åren ska börja i grundskolans högre årskurser tillsammans med en fortsatt inflyttning 
till kommunen av individer i de här åldersgrupperna. 
 
För 2023 beräknas antalet elever i årskurs 7-9 att öka med 153 individer jämfört med 
2022 års budgeterade volymer, vilket motsvarar en volymökning med 4,3 procent. 
 
För 2024 beräknas antalet elever i årskurs 7-9 att öka med 132 individer jämfört med 
2023 års prognostiserade volymer, vilket motsvarar en volymökning med 3,5 procent. 
 
Volymökning tilläggsbelopp 
Barn och elever i behov av särskilt stöd bedöms att förändras i samma takt som de 
generella volymförändringarna, vilket motsvarar ca 2,7 procent för 2023 och 2,4 
procent för 2024 enligt de senast uppdaterade befolkningsprognoserna. 
 
Modersmålsundervisning 
Barn och elever med modersmålsundervisning bedöms att förändras i samma takt 
som de generella volymförändringarna, vilket motsvarar ca 2,7 procent för 2023 och 
2,4 procent för 2024 enligt de senast uppdaterade befolkningsprognoserna. 
 
Grundsärskola 
För 2023 och framåt prognostiseras att antalet elever i grundsärskolan kommer att 
fortsätta att öka. Den största anledningen till detta är att beror på att det fler elever 
som börjar i särskolan än vad det är som slutar tillsammans med den generella 
ökningen av grundskoleelever i Haninge. 
 
Grundsärskolan

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025
S:a 92        103      110      127      131      135      140      

Skolbarnomsorg Särskolan

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025
S:a 42        45        46        54        56        57        60         

 
Grundsärskolans volym bedöms att förändras i samma takt som de generella 
volymförändringarna, vilket motsvarar 3,1 procent för 2023, 3,1 procent 2024 och 
3,7 procent 2025. Detta enligt de senast uppdaterade befolkningsprognoserna. 
 
Skolskjutsar 
Utvecklingen av antalet individer som har rätt till skolskjuts bedöms att förändras i 
samma takt som de generella volymförändringarna, vilket motsvarar ca 2,7 procent 
för 2023 och 2,4 procent för 2024 enligt de senast uppdaterade 
befolkningsprognoserna. 
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Nyanlända elever 

Budgeten för ”Strukturbidrag för nyanlända elever” uppgår 2022 till 26,8 mnkr och 
baseras på en budgeterad volym på 320 individer och en ersättning på 83.725 kr/år 
och individ, vilket är 30 individer färre jämfört med budgeterad volym 2021. 
 
Under 2021 erhöll i genomsnitt 322 elever/månad ”strukturbidrag för nyanlända 
elever” jämfört med 381 elever/månad i genomsnitt under 2020. Det faktiska utfallet 
i inledningen av 2022 visar också på en fortsatt minskning med ett utfall med 274 
elever i januari månad. 
 
Det är svårt att lämna en prognostiserad volym för 2023 men bedömningen i nuläget 
är att volymerna kommer att fortsätta att minska jämfört med tidigare år men kan 
också med relativt kort varsel komma att påverkas av yttre omständigheter runt om i 
världen.  
 
I nuläget görs bedömningen att det 2023 kommer att vara 210 elever som har rätt till 
”strukturbidrag för nyanlända”.  
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Tilläggsersättning ”Nystartsbidrag”, ny verksamhet i nya lokaler 

Huvudman annan än den egna kommunen som startar ny verksamhet i nybyggda 
lokaler i kommunen kan ansöka om en tilläggsersättning på högst 6 000 kr per elev 
och år för barn i förskola och grundskola. Tillägget betalas ut i fem år. Om 
kommunens genomsnittliga kostnad för egna lokaler inom respektive verksamhet 
ökar mer än konsumentprisindex reduceras tillägget med motsvarande. För 2022 
uppgår den budgeterade volymen för det här bidraget till 895 elever och en 
budgetram på 5,4 mnkr. 
 
Den här individbaserade tilläggsersättningen hanteras inom ramen för grund- och 
förskolenämndens budget för eleversättningar och är därmed också föremål för 
volymkompensation via kommunfullmäktiges volymreserv.  
 
Kostnaden för det här bidraget beräknas i nuläget uppgå till 6,3 mnkr för 2023 eller i 
genomsnitt 1 055 barn- och elever per månad.  Det är den nya fristående F-6 skolan i 
Tungelsta norr om Lillgården som står för den beräknade ökningen av 
”nystartsbidraget” mellan 2022 och 2023. För 2024 beräknas kostnaden att minska 
något till 5,3 mnkr eller motsvarande 880 barn/elever per månad. 

Nuläges- och trendanalys  
Genom att identifiera faktorer som påverkar nämndens förmåga att bedriva sin 
verksamhet i enlighet med kommunens mål, samt genom att förstå förändringar som 
sker i omvärlden, skapas bättre förutsättningar och större handlingsutrymme för 
planering av nämndens verksamhetsområde. Förvaltningen har genomfört en 
omvärldsanalys med den övergripande frågeställningen - Vilka förändringar i omvärlden 
ser vi påverkar Haninges utbildningsförvaltning mot år 2027? Förvaltningen har även tagit 
del och använt sig av den omvärldsanalys som genomförts för hela kommunen 
samt Sveriges kommuner och regioners omvärldsanalys.1  
 
Utifrån omvärldsanalys och forskning inom nämndens verksamhetsområde har ett 
antal trender och faktorer som är av särskild vikt identifierats. Dessa är strukturella 
förutsättningar, kompetensförsörjning, psykisk ohälsa, demografiska förändringar 
samt rörlighet och individualisering. Trenderna och faktorerna i urvalet är av sådan 
karaktär att förvaltningen som organisation inte kan påverka dess utveckling fullt ut 
men behöver förhålla sig till dessa i sin planering.  

Strukturella förutsättningar  
Elevernas socioekonomiska bakgrund har enligt en studie av Skolverket fått större 
betydelse för elevernas betygsresultat i hela landet. Av de socioekonomiska 
bakgrundsfaktorerna är det föräldrarnas utbildningsnivå som har den största 
betydelsen för betygsresultaten, även föräldrarnas inkomst har under de senaste åren 
fått en ökad betydelse.  
 
Skillnaderna i elevernas socioekonomiska bakgrund varierar mellan kommuner och 
Haninge kommun tillhör de kommuner som i jämförelse med närliggande 
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kommuner har en större andel elever med mindre gynnande socioekonomisk 
bakgrund. Även inom kommunen finns variationer vad gäller socioekonomiska 
förutsättningar. Det innebär att skolan i Haninge även fortsättningsvis kommer 
behöva prioritera det kompensatoriska uppdraget för att alla elever i kommunen ska 
ha samma förutsättningar oavsett socioekonomisk bakgrund och att kommunen, i 
den utsträckning det är möjligt, påverkar de socioekonomiska förhållandena. 
 
Utifrån ovan nämnda betydelse av socioekonomisk bakgrund finns det skäl att 
studera de nämnda faktorerna i kommunen eftersom det ger en bild av 
verksamhetens förutsättningar samt förståelse för lämpliga insatser. Nedan 
presenteras uppgifter om eftergymnasial utbildning i kommunen, utrikes födda i 
kommunen och medelinkomst i kommunen.  
 
Eftergymnasial utbildning 
Störst betydelse för betygsresultaten är föräldrarnas utbildningsnivå. Över tid har 
kommunen en lägre ökning av den del av befolkningen som har eftergymnasial 
utbildning jämfört med länet och riket. Vidare är det stora skillnader i utbildningsnivå 
mellan kommunens kommundelar. Andelen elever som har föräldrar med 
eftergymnasial utbildning varierar kraftigt mellan kommunens skolor, spridningen är 
från 30 procent till 87 procent. 
 
Eftergymnasial utbildning per kommundel i Haninge kommun jämfört med Stockholms län och riket 2020, invånare 
25-64 år 

 
 
Elever i årskurs 1-9 vars föräldrar har eftergymnasial utbildning Haninge kommun, Stockholms län och rike 
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Utrikes födda 
Som grupp har elever med utländsk bakgrund i genomsnitt sämre resultat än elever 
med svensk bakgrund, men det finns stora variationer inom gruppen och 
underliggande faktorer som påverkar betygsresultaten. Om en elev har invandrat före 
eller efter skolstart visar sig enligt Skolverket vara en viktig faktor. Elever som har 
invandrat till Sverige efter skolstart har sämre resultat än andra grupper. Gruppen 
elever som har kommit till Sverige före skolstart följer däremot samma mönster som 
svenskfödda elever. En annan viktig faktor är att elever med utländsk bakgrund 
tenderar i högre grad att ha föräldrar med låg utbildningsbakgrund, vilket nämns 
ovan ha störst betydelse för elevers skolresultat.  
 
I Haninge kommun har andelen utrikes födda ökat något mer än i riket och länet. 
Inom kommunen varierar andelen utrikes födda kraftigt mellan olika kommundelar 
och läggs andelen till som även har två utrikes födda föräldrar ökar skillnaden 
ytterligare.  
 
Utrikes födda och/eller två utrikes födda föräldrar 2020 per kommundel i Haninge kommun jämfört med Stockholms 
län och riket 
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Inkomst  
Över tid har kommunen en trend av sjunkande medelinkomst jämfört med länet och 
riket. Inom kommunen är skillnaderna mellan olika kommundelar stora.  
 
Medelinkomst 2019 per kommundel i Haninge kommun jämfört med Stockholms län och riket

 

Kompetensförsörjning  
Tillgången till legitimerade lärare är en viktig förutsättning för en hög kvalitet i 
undervisningen. Bristen på legitimerade lärare är en känd utmaning inom skolsverige 
och kommunens förskolor och grundskolor har en relativt låg grad av legitimerade 
förskollärare och lärare. Bristen på legitimerade lärare beror dels på att det inte 
examineras ett tillräckligt stort antal nya lärare, dels på att en del av lärarkåren lämnar 
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yrket för att ta anställning i andra branscher. Även skolornas budget påverkar 
möjligheten att anställa legitimerade lärare. Enligt Statistiska centralbyrån är dock den 
viktigaste förklaringen att det är fler barn och elever i nästan alla skolformer.  
Trenden är även kännbar inom kommunens verksamhet.  
 
Det finns ett fortsatt stort behov av att rekrytera och behålla medarbetare med hög 
kompetens. Detta gäller samtliga yrkesroller inom både grund- och särskolan och 
fritidshem. Konsekvenserna av trenden kan på sikt påverka nämndens förmåga att 
uppnå målet om att erbjuda alla barn och unga i Haninge en utbildning med hög 
kvalitet som ger konkurrensfördelar i livet. Det kan också påverka likvärdigheten i 
utbildningen om tillgången till behöriga lärare skiljer sig på skol- och klassnivå.  
 
Samtidigt sker en förändring hos befolkningen i synen på arbete där allt fler önskar 
en balans mellan fritid och arbete och värderar ett ”meningsfullt” arbete mer än 
högre lön. En ökad medvetenhet kring frågor som jämställdhet och 
klimatförändringar har också medfört att en större andel av befolkningen vill arbeta 
på en arbetsplats som bidrar till en hållbar utveckling. Unga idag tenderar att ha en 
annan syn på arbete och har i vissa fall andra förväntningar på en arbetsgivare än 
tidigare. För att kommunen i framtiden ska kunna behålla och rekrytera ny personal 
är det en fördel att studera ungas syn på arbete samt beakta trender angående vad 
som definierar en attraktiv arbetsplats, bland annat eftersom det på sikt kan ge 
konkurrensfördelar vad gäller kompetensförsörjning.  
 
Vidare är en stabil och förutsägbar finansiering av skolan ett annat viktigt verktyg 
som skulle underlätta möjligheten att rekrytera legitimerade lärare.  

Demografisk utveckling  
Den demografiska förändringen med en befolkning som lever allt längre samtidigt 
som andelen personer i arbetsförålder minskar i relation till de som behöver omsorg, 
innebär på sikt en ekonomisk utmaning. Den demografiska försörjningskvoten 
beräknas som summan av antal personer 0-19 år och antal personer 65 år och äldre 
dividerat med antal personer 20-64 år. Ett värde över 1 innebär att gruppen äldre och 
yngre är större än den i arbetsför ålder. I Haninge är den demografiska 
försörjningskvoten 0,69 och i Stockholms läns kommuner 0,76. Under de senaste 20 
åren har försörjningskvoten ökat i riket och i Haninge kommun, men under de 
senaste fem åren har det inte skett någon ökning i Haninge jämfört med vad det har i 
riket. På sikt är det dock troligt att försörjningskvoten ökar även i Haninge.  
Bedömningen är därför att skolan över tid kommer behöva göra effektiviseringar för 
att även fortsättningsvis kunna erbjuda elever en utbildning med hög kvalitet. Det 
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medför behov av en kontinuerlig kompetensutveckling för personalen och stärka 
förutsättningar för att tillvarata digitaliseringens möjligheter på längre sikt.  
 
Demografisk försörjningskvot  

 

Digitalisering  
Samhället blir allt mer digitalt. Utveckling har stärkts av den rådande pandemin och 
redan idag använder sig skolan av flera digitala inslag i undervisningen. Trender i 
omvärlden visar att det är troligt att den utvecklingen kommer fortsätta. Skolan 
kommer även fortsättningsvis använda sig av allt fler digitala inslag och tekniska 
lösningar. Utvecklingen erbjuder flera möjligheter, bland annat effektiviseringar och 
nya innovativa arbetssätt.  
 
Det finns dock en rad utmaningar kopplade till utvecklingen som kommunen 
behöver ha i beaktande och planera för. Exempelvis finns det stora skillnader i digital 
mognad bland personalen vilket kan försena digitaliseringsprocessen och påverka 
likvärdigheten i utbildningen. Det finns därför ett behov av systematisk 
kompetensutveckling. Skillnaderna i digital mognad finns också bland medborgarna, 
där ålder, funktionsvariation och språksvårigheter kan göra kontakten med 
kommunen och utbildningsförvaltningen svår om större delen av kommunikationen 
sker via digitala medel. Kommunen behöver därför utveckla olika kanaler och 
verktyg för att nå medborgarna. I annat fall finns det risk för att det digitala 
utanförskapet stärks. 
  
En annan utmaning med digitaliseringen är att det finns en viss sårbarhet i att 
information exponeras allt mer. Risken finns i att känslig data kan läcka och att barn 
och unga kommer i kontakt med individer med oärliga intentioner. Det finns därför 
ett behov av att uppmärksamma IT relaterade säkerhetsfrågor.  
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Psykisk ohälsa  
Andelen barn och unga i Sverige som rapporterar om psykisk ohälsa har ökat. Sedan 
mitten av 1980-talet har andelen unga som uppger att de har återkommande 
psykosomatiska symtom fördubblats, och nästan hälften av 15-åringarna har denna 
typ av besvär.1 Folkhälsomyndigheten har undersökt vilka faktorer som kan ha 
påverkat ökningen under perioden 1985–2014. Slutsatsen är att det är troligt att 
brister i skolans funktion har bidragit till den ökade psykiska ohälsan bland barn och 
unga, liksom press på grund av de ökade kraven på arbetsmarknaden.  
 
Det finns ett samband mellan skolprestation och psykisk hälsa. Att arbeta med att 
öka kunskapsnivån i skolan är därför en viktig åtgärd för att öka elevers psykiska 
välbefinnande. Med bättre skolresultat får barn och unga också större möjligheter på 
arbetsmarknaden och bättre förutsättningar för en god hälsa. Det är även viktigt att 
arbeta med att stärka psykisk hälsa i sig. Utöver egenvärdet, ger en god psykisk hälsa 
bättre förutsättningar att nå kunskapsmålen, då sambandet mellan studieresultat och 
hälsa är dubbelriktat1.  
 
Den pågående pandemin tycks ha bidragit till att stärka utvecklingen inom ökad 
psykisk ohälsa. Flertal studier, däribland av Skolverket, Barnombudsmannen (BO) 
och Barns rätt i samhället (BRIS), visar att pandemin påverkat elevers mående. Det är 
framför allt begräsningar i socialt umgänge och distansundervisning som bidragit till 
att fler rapporterar om ensamhet, stress, ångest och brist på motivation. Elever med 
mindre studievana och elever i behov av stöd har många gånger påverkats mer än 
andra elever. Det riskerar att leda till kunskapstapp samt till att påverka 
likvärdigheten negativt och ställer krav på förmåga att stärka och utveckla 
kompensatoriska insatser för att säkerställa att konsekvenser av pandemin inte bidrar 
till att stärka skillnaderna mellan elevers förutsättningar att tillgodogöra sig sin 
utbildning.  
 
Kuratorerna i Haninge kommun deltog i en enkätstudie under 2020 där det lyftes 
fram att andel barn med behov av särskilt stöd och skolfrånvaro ökat under det 
senaste året. De såg en ökad psykisk ohälsa bland elever, bland annat till följd av 
pandemin. Kuratorerna bedömde vidare att de har mindre tid att arbeta med 
förebyggande insatser för elever i riskgrupp.  
 

 
1 Skolverket, 2019. Hälsa för lärande - lärande för hälsa 
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Rörlighet och individualisering  
Andel elever som väljer att gå i friskolor har ökat sedan 90-talet. I Haninge kommun 
skedde en större ökning under 2005 och därefter har kurvan fortsatt uppåt. Det är 
vidare troligt att kommunens geografiska placering, det vill säga närheten till 
Stockholm och andra stora kommuner påverkar elevrörligheten eftersom det finns 
ett stort utbud av skolor i närliggande kommuner. Den ökade rörligheten bland 
elever och svårigheten att på förhand förutse förändrade elevvolymer skapar 
utmaningar för bland annat kompetens- och lokalförsörjningen. För att kunna möta 
förändringarna i elevrörligheten behöver skolorna utveckla förmågan att vara flexibla. 
 
Kravet på individuella lösningar drivs bland annat av att andra sektorer utvecklat sina 
tjänster mot mer individuella upplevelser vilket får effekt på och skapar förväntningar 
på andra sektorer, som exempelvis utbildningssektorn. Här kan flexibilitet, ny teknik 
och metoder öka innovationen och underlätta för skolan att erbjuda individuella 
lösningar till elever.  

Ny lagstiftning och nya regelverk  
Beslutade och föreslagna författningar medför i vissa avseenden ökade krav men 
även möjligheter att utveckla verksamheten. På kort sikt bedöms kraven i förändrade 
författningsbestämmelser leda till oundvikliga mindre kostnader. På längre sikt (vilket 
innefattar tidsperioden för planeringsdirektivet) finns det utredningar som kan 
komma att få större ekonomiska konsekvenser såsom Skolbibliotek för bildning och 
utbildning, Obligatorisk förskola, En moderniserad arbetsrätt, Bättre möjligheter för elever att nå 
kunskapskraven och Utökad rätt till fritidshem. Nedan redogörs för ett urval av nya 
bestämmelser författningsändringar och utredningar som bedöms påverka nämndens 
verksamheter. 
 
Fjärr- och distansundervisning 
Från och med den 1 juli 2021 utökas möjligheten att bedriva undervisning som 
distans- eller fjärrundervisning genom reviderade bestämmelser i skollagen för 
grundskolan och grundsärskolan. Fjärrundervisning får användas om det inte finns 
lärare i skolan som uppfyller kraven på legitimation och behörighet och 
huvudmannen inte heller lyckats anställa en sådan trots upprepade försök eller om 
elevunderlaget är så begränsat att det är svårt att hålla vanlig undervisning. 
Distansundervisning kan användas som särskilt stöd för en elev med medicinsk, 
psykisk eller social problematik. De nya bestämmelserna ger delvis nya möjligheter 
men kan även leda till ökade kostnader. 
 
Utredningar och författningsförslag 
 
Propositioner 
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Budgetproposition 
I regeringens budgetproposition (prop. 2021/22:1) föreslås flera satsningar på skola och 
förskola. För att öka kvaliteten och likvärdigheten i och mellan verksamheterna och 
för att underlätta huvudmännens arbete med systematiskt kvalitetsarbete avser 
regeringen att införa regionala kvalitetsdialoger mellan staten och huvudmän inom 
skolväsendet. En förstärkning av det så kallade likvärdighetsbidraget ska ske med 
drygt 320 miljoner kronor 2022. En successiv upptrappning av bidraget beräknas till 
drygt 8,7 miljarder kronor 2024. Andra insatser som omnämns är demokratistärkande 
insatser inom skolväsendet, en utvidgning av den obligatoriska lovskolan, erbjudande 
av så kallad läxhjälp och insatser för en stärkt elevhälsa.  
 
Utredningar:  
Automatiserat beslutsfattande 
Under mars 2021 har betänkandet En väl fungerande ordning för val och beslutsfattande i 
kommuner och regioner (SOU 2021:16) lämnats till regeringen. I betänkandet föreslås 
bland annat att det ska bli möjligt att genom delegation uppdra åt en automatiserad 
beslutsfunktion att besluta på en nämnds vägnar och att kommuner ska få möjlighet 
att använda sig av automatiserat beslutsfattande för beslut i ärenden som handläggs 
enligt förvaltningslagen och kan överklagas förvaltningsrättsligt. Leder förslagen till 
författningsändringar skapas förutsättningar för effektivare processer i kommunens 
verksamheter samtidigt som det medför ökade kostnader.  
 
Läromedel och stärkta skolbibliotek 
Under januari 2021 har delbetänkandet Skolbibliotek för bildning och utbildning (SOU 
2021:3) lämnats till regeringen. I betänkandet föreslås bland annat att skolbibliotek 
ska vara bemannade (i första hand av personal med examen inom biblioteks- och 
informationsvetenskap) och att skolbiblioteket i första hand ska finnas på den egna 
skolenheten.  
 
Läromedelsutredningen – böckernas betydelse och elevernas tillgång till kunskap 
Under 2021 har slutbetänkandet Läromedelsutredningen – böckernas betydelse och elevernas 
tillgång till kunskap (SOU 2021:70) lämnats in till regeringen. I betänkandet föreslås 
bland annat att elevers rätt till läromedel ska skrivas in i skollagen och att en 
läromedelsnämnd inrättas vid Skolverket. Nämnden ska verka för att alla elever får 
tillgång till läromedel av god kvalitet och att lärare använder läromedel för att stärka 
elevernas kunskapsutveckling. Läromedelsnämnden ska också ta fram 
kvalitetskriterier för läromedel. Leder förslagen till författningsändringar kommer det 
att medföra ökade kostnader för kommunen. 
 
Obligatorisk förskola 
Under november 2020 har betänkandet Förskola för alla barn – för bättre språkutveckling i 
svenska (SOU 2020:67) lämnats till regeringen. I betänkandet föreslås bland annat att: 

 kommunerna ska vara skyldiga att bedriva uppsökande verksamhet för att 
öka deltagandet i förskolan. Den uppsökande verksamheten ska omfatta barn 
som inte är inskrivna i förskolan men som har rätt till allmän förskola, 
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 det ska vara obligatoriskt för kommunerna att erbjuda förskola till barn som 
har behov av förskola för att få en bättre språkutveckling i svenska. 
Direktinskrivning innebär att kommunerna, utan att vårdnadshavarna har 
ansökt om det, ska erbjuda barn plats vid en förskola inför höstterminen det 
kalenderår då barnet fyller 3 år, 

 förskolan ska bli obligatorisk för alla barn från och med 5 års ålder. Förslaget 
innebär att skolplikten som huvudregel ska börja fullgöras i förskolan 
höstterminen det kalenderår då barnet fyller 5 år och 

 skolhuvudmän för förskoleenheter som har särskilt svåra förutsättningar med 
beaktande av barnens socioekonomiska bakgrund ska sträva efter att inrätta 
karriärsteg för särskilt yrkesskickliga förskollärare. Statsbidrag för insatsen ska 
kunna sökas hos Skolverket. 

Förslaget är att ändringarna ska tillämpas på utbildning som inleds höstterminen 
2023. Om förslagen blir verklighet kommer det medföra ökade kostnader för 
kommunen.  
 
En moderniserad arbetsrätt 
Under juni 2020 har betänkandet En moderniserad arbetsrätt (SOU 2020:30) lagts fram. 
I betänkandet finns förslag som innebär stärkt ansvar för arbetsgivare för 
arbetstagares kompetensutveckling och omställningsförmåga i anställningen. 
Förslaget innebär att arbetsgivarens ansvar för kompetensutveckling ska bli bredare 
och omfatta fler arbetstagare. Förslaget är att bestämmelserna ska träda i kraft under 
2022. Leder förslagen till författningsändringar kommer det leda till ökade kostnader 
för kommunen.  
 
Möjligheter till särskilt stöd och att nå kunskapskraven 
Under juni 2020 har delbetänkandet En annan möjlighet till särskilt stöd – Reglering av 
kommunala resursskolor (SOU 2020:42) lämnats till regeringen. I betänkandet föreslås 
att en kommun vid vissa grundskoleenheter ska få begränsa utbildningen till att avse 
elever i behov av särskilt stöd (resursskola).  
 
Bättre möjligheter för elever att nå kunskapskraven 
Under februari 2021 har slutbetänkandet Bättre möjligheter för elever att nå kunskapskraven 
(SOU 2021:11) lagts fram. I betänkandet förslås bland annat att: 

 ett krav på tillgång till speciallärare eller specialpedagog inom elevhälsan ska 
införas för att höja kvaliteten på kartläggning av stödbehov och utformning 
av insatser samt för att lärare ska ges ett bättre stöd i arbetet med att utforma 
inkluderande lärmiljöer, 

 en numerär reglering av tillgång till elevhälsan ska införas som anger att en 
skolläkare får ansvara för högst 7 000 elever, en skolsköterska för högst 430 
elever, en psykolog för högst 1 000 elever och en kurator för högst 400 
elever, 
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 det ska vara obligatoriskt för skolans huvudmän att redovisa tillgång till 
skolläkare, skolsköterska, psykolog och kurator på skolenhetsnivå, 

 en garanti för tidiga stödinsatser ska införas för elever som läser ämnena 
svenska, svenska som andraspråk och matematik enligt grundsärskolans 
kursplaner, 

Leder förslagen till författningsändringar kommer det leda till ökade kostnader för 
kommunen.  
 
En mer likvärdig skola 
Under april 2020 har betänkandet En mer likvärdig skola – minskad 
skolsegregation och förbättrad resurstilldelning (SOU 2020:28) lämnats till 
regeringen. I betänkandet föreslås införande av ett gemensamt skolval, 
där alla vårdnadshavare och huvudmän deltar, som administreras av 
Skolverket. Vidare ska flertalet statsbidrag som rör skolan slås samman 
till ett sektorsbidrag. För att få sektorsbidraget ska huvudmannen, utifrån 
analyser av den egna verksamhetens utvecklingsbehov, sammanställa en 
treårig handlingsplan. Resultatet av handlingsplanen ska följas upp och 
redovisas. För närvarande är det oklart vilken betydelse de föreslagna 
författningsändringarna kan komma att få. 
 
Direktiv om utredningar 
Statligt huvudmannaskap för skolan 
Genom direktiv 2020:07 Förutsättningar för ett statligt huvudmannaskap för skolan har 
regeringen tillsatt en utredning för att ta fram beslutsunderlag som kan skapa 
förutsättningar för ett statligt huvudmannaskap för samtliga skolformer utom 
förskolan och den kommunala vuxenutbildningen. Utredningen ska föreslå hur 
staten kan ta över arbetsgivarskapet för lärare, skolledare och övriga yrkesgrupper i 
bland annat kommunala skolor, en modell för hur staten kan ansvara för 
finansieringen av skolan samt hur staten kan ta över ansvaret för ledning av 
utbildningen och daglig drift av skolorna. Leder förslagen till författningsändringar 
kommer det leda till stora förändringar för kommunen.  
 
Utökad rätt till fritidshem 
Genom direktiv 2021:01 Utredningen om utökad rätt till fritidshem har regeringen tillsatt 
en utredning för att ta ställning till om rätten till fritidshem bör utökas till att omfatta 
fler elever. Syftet är att ge fler elever möjlighet att stimuleras i sin utveckling och sitt 
lärande samt bidra till en meningsfull fritid. Uppdraget ska redovisas senast den 
3 november 2022. Leder förslagen till författningsändringar kommer det leda till 
ökade kostnader för kommunen.  
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Jämförelser med andra kommuner  
För att få en bild av hur det går för Haninge kommuns skolverksamhet i relation till 
övriga kommuner jämförs olika nyckeltal med länet och riket. Detta bidrar även till 
ökad förståelse vid analys av förändringar som sker över tid. 
 
I avsnittet görs en jämförelse mellan Haninge kommun, Stockholms län och riket vad 
gäller följande nyckeltal:  
 

- Resurser som läggs på undervisning 
- Utbildade lärare 
- Lärartäthet 
- Elevers upplevelse av trygghet och studiero 
- Meritvärde i årskurs 9 
- Elever som klarar kunskapskraven i alla ämnen 
- Elever i årskurs 9 som är behöriga till yrkesprogram 

 
I jämförelse med andra kommuner ligger Haninge kommun genomgående lägre i 
undersökta nyckeltal, både i relation till länet och riket. Ett undantag är 
personaltäthet grundskola (årskurs 1–9), där Haninge kommun ligger i linje med 
länet, men där länet i sig ligger lägre än riket. Ett annat undantag är elever i årskurs 9 
som är behöriga till yrkesprogram där Haninge under de senaste åren haft en högre 
andel än riket och 2021 även ligger i linje med länet. 

Resurser till undervisning 
Både Haninge kommun och Stockholms län tillsätter mindre pengar till 
undervisningen än förväntat, både i förskolan, grundskolan och fritidshem. 
Referenskostnaden, som är den förväntade kostnaden, indikerar vad respektive 
verksamhet borde kosta, enligt kostnadsutjämningssystemet, om kommunen eller 
regionen bedriver verksamheten med genomsnittlig ambitionsnivå och effektivitet. 
En kommun som lägger mer pengar än vad den förväntas göra utifrån 
referenskostnaden får ett positivt värde på indikatorn nettokostnadsavvikelse, och en 
kommun som lägger mindre pengar än referenskostnaden får ett negativt värde.  
 
Både kommunen och länet har haft negativa värden de senaste åren, där kommunen 
har än mer negativa värden än länet. För förskolan, både i kommunen och i länet, har 
den negativa nettokostnadsavvikelsen under de senaste åren ökat. För grundskolan 
har den negativa nettokostnadsavvikelsen istället minskat i kommunen de senaste två 
åren; i länet har en minskning skett det senaste uppmätta året. Även för fritidshem 
har den negativa nettokostnadsavvikelsen minskat i kommunen de senaste åren med 
undantag för 2020, då den ökade; i länet har avvikelsen istället ökat de senaste åren. 
 
Nettokostnadsavvikelse förskola 
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Nettokostnadsavvikelse F-9 

 
 
Nettokostnadsavvikelse fritidshem

 
 
Utbildade lärare 
Haninge kommun har en lägre andel utbildade lärare i både förskola, förskoleklass 
och grundskola samt lägre andel utbildade pedagoger i fritidshem i jämförelse med 
både länet och riket. I förskolan har det inte skett någon större förändring de senaste 
fem åren varken i kommunen, länet eller riket. I förskoleklass ökar andelen lärare 
med lärarlegitimation både i kommunen och i länet läsår 2020/21. Vad gäller 
utbildade lärare i grundskolan har andelen minskat något de senaste sex åren, både i 
kommunen och riket, medan det i länet har skett en mindre ökning. 2020 är dock 
första året under redovisad period där andelen utbildade lärare ökar i kommunen; en 
ökning sker även i länet och riket samma år. För fritidshem har andelen utbildade 
pedagoger sjunkit de senaste 15 åren både i kommunen, länet och riket. Trenden 
inom Haninge kommun följer länets och rikets trend. 2020 är första året sedan 2014 
där andelen utbildade pedagoger ökar i kommunen. En ökning går även att se i länet 
samma år. 
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Utbildade lärare förskola 

 
 
Utbildade lärare förskoleklass

 
 
Utbildade lärare grundskola 
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Utbildade pedagoger fritidshem

 
 
Lärartäthet 
Haninge kommun har lägre personaltäthet i både förskola, förskoleklass och 
fritidshem jämfört med länet och riket. Vad gäller grundskola ligger personaltätheten 
i kommunen i linje med länet, dock ligger länet i sig lägre än riket. I förskola och 
grundskola har inga större förändringar med personaltäthet skett de senaste åren 
varken i kommunen, länet eller riket; personaltätheten i förskolan har sjunkit något i 
kommunen de senaste två åren. I förskoleklass har personaltätheten istället ökat 
sedan 2018/2019 i kommunen, medan det i länet inte skett någon större förändring 
under samma tidsperiod. I fritidshem har personaltätheten minskat i kommunen 
sedan 2014. 2020, har personaltätheten dock ökat i kommunen. I länet och riket har 
mindre förändringar skett i personaltäthet sedan 2014, i riket har den ökat något.  
 
Personaltäthet förskola, antal barn per lärare 
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Personaltäthet förskoleklass, antal elever per lärare 

 
 
Personaltäthet grundskola, antal elever per lärare

 
 
Personaltäthet fritidshem, antal elever per lärare 

 
 
 
Elevers upplevelse av trygghet och studiero, årskurs 5 
Andelen elever som svarar att de känner sig trygga i skolan är lägre i Haninge 
kommun än riket och länet. Andelen har sjunkit i kommunen, länet och riket sedan 
2016, där kommunens takt har varit högre än länet och riket. 2021 vänder den 
negativa trenden i länet.  
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Även andelen elever som svarar att de har studiero på lektionerna är lägre i Haninge 
kommun än riket och länet. Haninge har följt länets och rikets trend under 
observerad tidsperiod, med en ökning mellan 2018 och 2020. År 2021 sjunker 
andelen i länet.  
 
För Haninge finns det inga uppgifter 2021 då ingen insamling gjordes hösten 2020. 
 
Upplevd trygghet bland elever i årskurs 5

 
 
Upplevd studiero på lektionerna bland elever i årskurs 5

 
 
Meritvärde årskurs 9 
Haninge kommun har ett lägre meritvärde än både länet och riket. År 2021 ökar 
meritvärdet i kommunen och riket, medan det sjunker i länet. Ökningen är högre i 
kommunen jämfört med riket.  
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Haninge kommun har en positiv avvikelse från det modellberäknade2 meritvärdet, 
det vill säga ett högre resultat än förväntat. Även länet har en positiv avvikelse från 
det modellberäknade värdet, medan alla kommuner (ovägt medel) har en negativ 
avvikelse. 2021 visar på en positiv ökning av avvikelsen i Haninge kommun, till 
skillnad från länet, där avvikelsen minskade. 
 
Meritvärde årskurs 9

 
 
Meritvärde årskurs 9 – avvikelse från modellberäknat värde

 
 
Elever i årskurs 9 som klarar kunskapskraven i alla ämnen 
I Haninge kommun är det en lägre andel elever i årskurs 9 som klarar 
kunskapskraven i alla ämnen i jämförelse med länet och riket. De senaste 20 åren har 
andelen som klarar kunskapskraven ökat både i kommunen och i länet, medan den i 
riket sjunkit. Ökningen har skett i en snabbare takt i Haninge och skillnaden mellan 
kommunen och länet samt riket har under tidsperioden blivit mindre. 
 
Haninge kommun har en positiv avvikelse från det modellberäknade värdet, det vill 
säga ett högre resultat än förväntat. Även länet, och samtliga kommuner (ovägt 
medel) har en positiv avvikelse från det modellberäknade värdet, dock har Haninge 
kommun än högre positiv avvikelse. Under 2020 ökade avvikelsen positivt i Haninge 
kommun med en starkare takt än länet. Under 2021 har avvikelsen inte förändrats 
nämnvärt för varken kommunen, länet eller riket. 
 

 
2 Modellberäknat värde är ett förväntat värde för kommunen givet socioekonomiska faktorer, så som 
behov av ekonomiskt bistånd, nyinvandrade elever (0-4 år), föräldrars utbildningsnivå, kön samt 
fr.o.m. 2017 andel elever med okänd bakgrund. 
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Andel elever i årskurs 9 som klarar kunskapskraven i alla ämnen, kommunala skolor

 
 
Andel elever i årskurs 9 som klarar kunskapskraven i alla ämnen - avvikelse från modellberäknat värde 

 
 
Elever i årskurs 9 som är behöriga till yrkesprogram 
Andelen elever i åk 9 som är behöriga till yrkesprogram har ökat i Haninge kommun 
sedan 2018. Ökning har skett även i länet och riket, dock med en snabbare takt i 
Haninge kommun. År 2021 ligger Haninge kommun på samma nivå som länet, vilket 
är första gången under den redovisade perioden. Kommunen har haft en högre andel 
behöriga elever än riket sedan 2018. 
 
Haninge kommun har en positiv avvikelse från det modellberäknade värdet, det vill 
säga ett högre resultat än förväntat. Även länet, och samtliga kommuner (ovägt 
medel) har en positiv avvikelse från det modellberäknade värdet, dock har Haninge 
kommun än högre positiv avvikelse. Avvikelsen har ökat positivt med en starkare 
takt än både länet och samtliga kommuner 2019 och 2020. 2021 sjunker avvikelsen 
något i kommunen i likhet med samtliga kommuner; i länet ökar avvikelsen något 
istället. 
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Andel elever i årskurs 9 som är behöriga till yrkesprogram

 
 
Andel elever i åk 9 som är behöriga till yrkesprogram - avvikelse från modellberäknat värde 
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Riskfaktorer  
Identifierade riskfaktorer utifrån omvärldsanalysen: 

1. De strukturella förutsättningarna och de utmaningar som identifierats med 
dessa förutsättningar har en stor påverkan på och betydelse för nämndens 
uppdrag, i synnerhet om de ökar. Svårigheten att förutse i vilken takt 
förändring sker och vilka behov som utvecklas hos våra barn och elever 
ställer stora krav på organisationens förmåga till anpassning, flexibilitet och 
förmåga att möta specifika behov. 

2. Den ökade rörligheten bland elever och svårigheten att på förhand förutse 
förändrade elevvolymer skapar utmaningar för bland annat kompetens- och 
lokalförsörjningen. För att kunna möta förändringarna i elevrörligheten 
behöver skolorna utveckla förmågan att vara flexibla. 

3. Ny lagstiftning och nya regelverk (beslutade och föreslagna) medför 
förändrade krav och möjligheter som kan medföra en risk om förutsättningar 
saknas för finansiering, planering och organisering. För de bestämmelser som 
saknar datum för ikraftsättande är det för närvarande svårt att veta när 
bestämmelserna kommer träda i kraft och vad konsekvenserna blir. På kort 
sikt bedöms beslutade och föreslagna regler kunna leda till mindre kostnader 
vid införandet. På längre sikt (vilket innefattar tidsperioden för 
planeringsdirektivet) finns det utredningar som kan komma att få större 
ekonomiska konsekvenser såsom Skolbibliotek för bildning och utbildning, 
Obligatorisk förskola, En moderniserad arbetsrätt, Bättre möjligheter för elever att nå 
kunskapskraven och Utökad rätt till fritidshem. 

4. Tillgången på legitimerade och i övrigt lämpliga lärare inom förskola och 
skola, samt nämndens förmåga att bibehålla och utveckla nödvändig 
kompetens är viktig för att nämnden ska ha goda förutsättningar att lyckas 
med sitt uppdrag. I synnerhet mot bakgrunden av ökade krav på 
anpassningsförmåga och flexibilitet.  

5. De långsiktiga effekterna av Covid-19 är en svåröverblickad riskfaktor. 
Pandemin har hitintills påverkat verksamheten kraftigt och pandemin 
kommer att ha en fortsatt påverkan framöver. De fulla konsekvenserna för 
barn, elever och personal är ännu inte uppenbara men det kan finnas en risk 
för minskad likvärdighet och kunskapstapp, över tid.  
Det är troligt att distansundervisningen påverkat vissa elevers förutsättningar 
att delta i undervisningen. Detta gäller i synnerhet elever som redan hade 
utmaningar i skolan. Det kompensatoriska uppdraget har generellt sett varit 
svårare att genomföra när elever deltar i undervisningen på distans. 
Undervisning i praktiska ämnen har heller inte gått att bedriva på samma sätt 
som innan. Sammantaget innebär det att det kan finnas en risk för ett 
utbildningstapp, det vill säga att elever inte får den kunskap de skulle fått i 
normala fall. En studie från BRIS visar att andelen utsatta barn har ökat 
under pandemin. Det innebär att skolan kan behöva öka kunskapen om barn 
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i utsatthet och stärka elevhälsan. I annat fall finns det en risk att skolan inte 
kan stötta barn som far illa.  
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Fullmäktiges mål och indikatorer 
KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i 
framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor 
i Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. 
Kommunens verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 
 
Inom målet föreslår nämnden följande åtgärder 
 
1. Öka andelen ekologisk och vegetarisk mat samt minska matsvinn  
Förslaget 
Genom att öka andelen ekologisk och vegetarisk mat samt minska matsvinn i den 
kommunala verksamheten minskar kommunens miljöpåverkan. I Haninge kommun 
serveras mat dagligen till drygt 15 000 barn, elever, vuxna och äldre inom 
måltidsverksamheterna i förskola, grundskola, gymnasieskola, fritidsverksamhet och 
omsorg. Livsmedelskonsumtionen påverkar miljön både negativt och positivt; genom 
medvetna val och minskat matsvinn kan nämnden bidra till en minskad 
miljöpåverkan och bra villkor för både människor och djur.  
 
Kommunen arbetar redan i den riktning som förslaget anger med kostpolicyn som 
styrning. Kommunens kostpolicy syftar bland annat till att minska måltidernas 
miljöpåverkan samt inspirera och skapa bra hållbara matvanor för barn och elever. 
Mål för förskolans, skolans och fritidshemmens verksamhet är att skolrestaurangerna 
ska erbjuda skoleleverna ett vegetariskt alternativ dagligen. Vidare ska andelen 
ekologiska livsmedel samt andelen grönsaker öka, andelen kött ska minska och 
matsvinnet ska tydliggöras genom viktmätning och åtgärdas. För att ytterligare bidra 
till mål 1 föreslås att arbetet med kostpolicyn utvecklas med en tydligare 
ambitionsnivå. 
 
Förutsättningar  
För att kostpolicyn ska få avsedd effekt behövs en ökad tydlighet i kommunens 
ambitionsnivå. Detta behöver göras med beaktande av de ekonomiska 
konsekvenserna. Samtidigt finns det en möjlig besparing genom att minska 
matsvinnet. Vidare bedöms förutsättningarna för förslaget öka genom samarbete 
mellan berörda förvaltningar och kompetensutveckling.  
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Lägre måluppfyllnad av mål 1 och därmed fördröjs en omställning mot mer hållbar 
matkonsumtion.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål 
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Förslaget bedöms inte påverka andra fullmäktigemål negativt.  

 
2. Subventionerat SL-kort  
Förslaget 
Genom att subventionera SL-kort för personer anställda i kommunen kan 
miljöpåverkan minskas. Kommunen har ungefär 4700 personer anställda som 
dagligen ska transportera sig mellan hemmet och arbetet. Genom att öka antalet 
resor med kollektivtrafik och minska resor med andra egna fordon kan miljö- och 
klimatpåverkan minska. 
 
Förutsättningar  
Beslut om att kommunalt anställda ska ges tillgång till ett subventionerat SL-kort.  
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Lägre måluppfyllnad av mål 1 och därmed fördröjs en omställning mot mer hållbara 
transporter.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål 
Förslaget bedöms inte påverka andra fullmäktigemål negativt.  
 

3. Säkra möjligheten till distansarbete och digitala möten 
Förslaget   
Genom att utveckla och säkra möjligheten till distansarbete kan transporter till och 
från arbete minska vilket ger lägre miljöpåverkan.  Utvecklas och säkras möjligheten 
till digitala möten med kommuninvånare, individer som nyttjar kommunens tjänster 
och som finns i kommunens verksamheter kan även transporter i tjänsten minska 
samtidigt som transporterna kan minska för allmänheten, vilket kan ge lägre 
miljöpåverkan. 
 
Till följd av covid-19 och de åtgärder som vidtagits för att hantera pandemins 
effekter har distansarbete i olika grad varit vanligt för många yrkesgrupper och 
fysiska möten med allmänheten har till stor del övergått till digitala möten. Det har 
gjort att kunskap och lärdomar utvecklats kring distansarbete och allmänheten har 
utvecklat nya vanor att möta kommunens tjänstemän. Kunskapen, lärdomarna och 
de nya vanorna bör tas tillvara för att utveckla framtidens arbetssätt, arbetsplatser 
samt kommunens tillgänglighet och service. För närvarande tyder utvecklingen av 
pandemin på att distansarbete kan minska och att det kan ske en återgång till 
arbetsplatser vilket riskerar att leda till att kommunen inte fullt ut tar tillvara en 
möjlig utveckling som gagnar miljön, verksamhetsutveckling, kommunanställda och 
allmänheten. 
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Förutsättningar   
Utifrån den kunskap och lärdomar som utvecklats kring distansarbete och digitala 
möten med allmänheten bör kommunen utarbeta riktningen för framtidens arbetssätt 
och arbetsplatser. I detta bör distansarbete möjliggöras och erforderliga 
förutsättningarna för det behöver identifieras och säkerställas. För närvarande pågår 
ett arbete med detta, därför ska förutsättningarna inte föregripas, men det skulle 
kunna handla om utbildning för chefer, utveckling av tekniska säkra lösningar och 
annat som kräver att medel avsätts. 
  
Konsekvens om förslaget inte genomförs   
Lägre måluppfyllnad av mål 1. Därutöver kan allmänheten uppleva att kommunens 
service försämras och en potential som attraktiv arbetsgivare och ett starkt 
varumärke kan delvis förloras.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål   
Förslaget bedöms inte påverka andra fullmäktigemål negativt.  
 

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och 
tillgång till kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i 
närhet till kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. 
Företag ska utvecklas och vara nöjda med kommunens service. 

KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga 
oavsett skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, 
bakgrund och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när 
behov uppstår. Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre 
har tillgång till god omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre 
personer, ställer höga krav på fungerande samverkan inom kommunen och med 
regionen. 
 
Inom målet föreslår nämnden följande åtgärder 
 

1. Stärkt elevhälsa  
Förslaget  
Genom att stärka elevhälsan kan bättre förutsättningar skapas för elever med behov 
av extraordinärt stöd. Det är en elevgrupp som har ökat över tid och behoven 
bedöms öka med anledning av covid-19. Utbildningsförvaltningen behöver öka den 
gemensamma förmågan att arbeta främjande och förebyggande utifrån det 
kompensatoriska uppdraget. Utifrån ett likvärdighetsperspektiv bedöms en utökning 
av de centrala resurserna kopplat till elevhälsan vara den lämpligaste lösningen.  
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Förutsättningar  
Beslut om ökade medel för den centrala elevhälsan. 
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Nödvändiga förbättringar av förutsättningarna för elever med behov av extraordinärt 
stöd kan inte genomföras i behövlig omfattning. Det ökar risken för utanförskap, 
psykisk ohälsa och minskar möjligheten att ge den aktuella elevgruppen en bra start i 
livet. 
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål  
Förslaget innebär inte bara att tryggheten ökar utan förbättrar även förutsättningarna i 
arbetet med mål 4 och kan i förlängningen underlätta arbetet med mål 2.   

KF mål nr 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med 
höga förväntningar som skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av 
integration och för att komma in på arbetsmarknaden. 
 
Inom målet föreslår nämnden följande åtgärder 
 
1. Stärk elevers tillgång till kultur inom skolverksamheten 
Förslaget 
Genom att stärka tillgången till kultur inom skolverksamheten kan likvärdigheten öka 
och vara en del i skolans kompensatoriska uppdrag. Insatsen bör riktas mot 
förskoleklass, grundskolan och grundsärskolan. Arbetet bör utvecklas i samarbete 
med kultur- och demokratinämnden och skulle kunna utgå från en plan hur alla 
elever inom målgruppen ska erbjudas ett bestämt antal och varierande 
kulturupplevelser per läsår. 
 
Förutsättningar  
Beslut om att stärka tillgången till kultur för elever inom kommunens skolverksamhet 
och finansiering av verksamheten. Det avser på kulturaktiviteterna men även 
administrationen kring verksamheten vilket tidigare erfarenheter visat vara en 
förutsättning för goda resultat. Vidare behöver ett samarbete utvecklas med kultur-
och fritidsförvaltningen. 
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Att elever inte ges likvärdiga förutsättningar.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål 
Förslaget bedöms kunna leda till ökad trygghet vilket bidrar till arbetet med mål tre. 
Vidare kan förslaget bidra i arbetet med mål 5. I övrigt bedöms inte förslaget påverka 
andra fullmäktigemål negativt. 
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2. Stärkt förmåga och kompetens inom elevhälsa 
 
Förslaget 
De långsiktiga konsekvenserna för covid- 19 är svåra att överblicka, men pandemin i 
form av begränsad socialinteraktion och distansundervisning har påverkat både 
elevers mående och möjlighet att ta till sig undervisningen. Elever med större behov 
har många gånger påverkats mest av pandemin, vilket riskerar att leda till bristande 
likvärdighet. Elevhälsans arbete påverkas också av effekterna av pandemin. Genom 
att öka kunskapen om elevhälsa som kunskapsområde kan nämndens förmåga att 
identifiera och förebygga utmaningar inom elevhälsa stärkas och därmed minska 
risken för långsiktiga konsekvenser. 
 
Förutsättningar 
Beslut om medel för kompetensutveckling. 
 
Konsekvenser om förslaget inte genomförs 
Förvaltningens förmåga att tidigt identifiera och hantera konsekvenser av covid-19 
försämras. Det ökar risken för utanförskap, psykisk ohälsa och minskar möjligheten 
att ge elever en bra start i livet, vilket försvårar arbetet med mål 4. 
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål  
Förslaget kan underlätta arbetet med mål 2 och mål 3. 

KF mål nr 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och 
fritidsutbud finnas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Demokrati ska 
värnas och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. Fler 
möjligheter för människor att mötas spontant ska skapas. 
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Investerings- och driftbudget 
Investeringsbudget  

Tillkommande verksamhetsanpassningar 

För att ekonomiskt kunna hantera och åtgärda situationer som uppstår löpande 
under året men som inte är kända i förväg och för att inte behöva äska 
investeringsmedel hos kommunfullmäktige vid varje enskilt tillfälle har grund- och 
förskolenämnden en egen investeringsbudget som den disponerar under året.  
 
Utbildningsförvaltningen gör bedömningen att en rimlig nivå för 
investeringsbudgetramen för tillkommande verksamhetsanpassningar är 6,0 mnkr/år 
enligt nedanstående preliminära fördelning. 
 
Årliga kapitalkostnader för dessa investeringar och som belastar nämndens 
driftbudget beräknas uppgå till ca 744 tkr/år. 
 

 

Lokalrelaterade investeringsprojekt – beslutade av KF, pågående eller 
identifierade  

Under 2023 och 2024 kommer det att vara nödvändigt att utöka lokalresurserna 
inom både förskolan och grundskolan i vissa kommundelar som en följd av ökande 
volymer inom dessa verksamhetsområden. Det som också är tydligt för 2023 och 
2027 är att Tornberget fortsatt kommer att behöva utföra relativt omfattande 
reinvesteringar i befintliga skollokaler för att säkra dessa enheters skick och standard 
för framtiden och i vissa fall även riva befintliga verksamhetslokaler och ersätta dem 
med helt nya lokaler. 
 
För 2023 beräknas driftkostnaderna/hyrorna preliminärt att öka med 53,8 mnkr för 
lokalrelaterade investeringar om de genomförs enligt plan. I tabellen har inte 
eventuella avskrivningar beaktats i de fall där det kan bli aktuellt med att riva 
befintliga lokaler i samband med re- eller nyinvesteringar i lokaler. Från och med 
hösten 2023 kommer en ny förskola i Vega, Vega skola med årskurs F-9 samt den 
ombyggda Ribbyskolan att tas i drift. Dessa tre enheter är de som enskilt mest 
påverkar 2023 års hyror mellan 2022 och 2023. 
 
För att de ökade driftkostnaderna för dessa investeringar inte ska riskera att tränga 
undan ekonomiska resurser för själva verksamheten kommer behöver grund- och 

Tillkommande verksamhetsanpassningar 2023 
(tkr)

2024 
(tkr)

2025 
(tkr)

Arbetsmiljö 2 000 2 000 2 000
Inventarier/utrustning 2 000 2 000 2 000
Lokaler & yttre miljö 2 000 2 000 2 000
Summa investeringsbudget: 6 000 6 000 6 000

Kapitalkostnader/år (tkr) 744 744 744
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förskolenämnden ekonomiskt kompenseras inom ramen för elevpengsystemet för de 
ökade driftkostnaderna som de aktuella investeringarna innebär. 

Investeringsbehov 2022-2030 & kalkylerad driftkostnad per år, förskola 
För detaljerad information hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden”. 

Investeringsbehov 2022-2030 & kalkylerad driftkostnad per år, grundskola 
För detaljerad information hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden”. 

Beslutade, planerade eller identifierade RE-investeringsbehov 
För detaljerad information hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden 

Verksamhetslokaler 2023-2024 i egen kommunal regi 
För detaljerad information per verksamhetsområde (förskola, årskurs F-6 & årskurs 7-9) 
samt kommundel hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2022, Grund- och 
förskolenämnden”. 
 
Utbildningsförvaltningen gör bedömningen att samtliga verksamhetsområden inom 
grund- och förskolenämndens ansvarsområden kommer att ha ökande volymer 
under 2021-2022, en ökning som även förväntas fortsätta under hela den kommande 
10-årsperioden. Framförallt beror det på allt större årskullar som en följd av den 
befolkningsökning som beslutade eller planerade detaljplaner för nya bostäder 
medför om de genomförs enligt nuvarande planer. 
 
Den ökande efterfrågan på platser inom förskolan och grundskolan kommer att ställa 
stora krav på den strategiska lokalresursplaneringen inom utbildningsförvaltningen de 
kommande åren i samarbete med kommunstyrelseförvaltningens 
lokalförsörjningsenhet, stadsbyggnadsförvaltningen och Tornberget för att kunna 
tillskapa erforderliga lokalresurser på ett så kostnadseffektivt sätt som möjligt.  
 
Haninge kommun är inne i en fas där befolkningen i kommunen förväntas fortsätta 
öka påtagligt i förhållande till det nuvarande antalet invånare. I nuläget görs 
bedömningen att den största ökningen av antalet invånare kommer att ske framförallt 
i kommundelarna Vega, Handen, Jordbro, Västerhaninge och Tungelsta under den 
kommande tioårsperioden. I april 2014 fastställde även kommunfullmäktige 
dokumentet ”Skolstruktur Vega, Handen och Västerhaningeområdet” som visar hur 
den beräknade befolkningsökningen i dessa kommundelar kommer att påverka 
lokalresurserna inom grund- och förskolenämndens verksamhetsområden och som 
ska finnas med som underlag i kommunens fortsatta planering av utbyggnaden i de 
aktuella kommundelarna. Under 2022 kommer en reviderad skolstrukturplan att tas 
fram där samtliga kommundelar finns med. 
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För 2022 uppgår internhyreskostnaderna för grund- och förskolenämnden till 281,4 
mkr/år. Genomförda ny- och reinvesteringar tillsammans med övrig dimensionering 
och anpassning av kapacitet inom redan befintligt lokalbestånd beräknas öka hyrorna 
med sammanlagt ca 53,8 mnkr under 2023. 
 
Tornbergets bedömningar visar även på att flera förskolor och grundskolor i 
kommunen fortsatt har ett omfattande upprustningsbehov och att det i vissa fall till 
och med kan vara ekonomiskt fördelaktigt att riva befintliga lokaler och ersätta med 
helt nya. Eftersom dessa investeringar i första hand inte beror på volymökningar utan 
ersätter befintliga verksamhetslokaler är det viktigt att ha i beaktande att grund- och 
förskolenämnden bör kompenseras för de ökade lokalkostnaderna som dessa 
reinvesteringar medför, annars riskerar dessa investeringar att tränga undan 
ekonomiska resurser från den del av budgeten som avser själva verksamheten. 
 
Angivna investeringsbelopp och driftkostnader/år för redovisade investeringsbehov 
(ej beslutade) är uppskattade värden utifrån idag kända fakta och uppgifter. Dessa 
kommer att justeras efter hand och kan i slutändan i vissa fall även tillgodoses på 
andra sätt än genom uppförande av nya verksamhetslokaler. Oavsett hur det ökande 
lokalbehovet tillgodoses kommer driftkostnaderna för de nya lokalerna att öka om 
det är så att dessa drivs i kommunal regi. 

Förskola 1-5 år  

För detaljerad information per verksamhetsområde (förskola, årskurs F-6 & årskurs 7-9) 
samt kommundel hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden”. 

Grundskola, årskurs F-9 

För detaljerad information per verksamhetsområde (förskola, årskurs F-6 & årskurs 7-9) 
samt kommundel hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden”. 

Grundsärskola 

För detaljerad information per verksamhetsområde (förskola, årskurs F-6 & årskurs 7-9) 
samt kommundel hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden”. 
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Driftsbudget  

Verksamhetslokaler 2023-2024 i egen kommunal regi 
För detaljerad information per verksamhetsområde (förskola, årskurs F-6 & årskurs 7-9) 
samt kommundel hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2022, Grund- och 
förskolenämnden”. 
 
Utbildningsförvaltningen gör bedömningen att samtliga verksamhetsområden inom 
grund- och förskolenämndens ansvarsområden kommer att ha ökande volymer 
under 2021-2022, en ökning som även förväntas fortsätta under hela den kommande 
10-årsperioden. Framförallt beror det på allt större årskullar som en följd av den 
befolkningsökning som beslutade eller planerade detaljplaner för nya bostäder 
medför om de genomförs enligt nuvarande planer. 
 
Den ökande efterfrågan på platser inom förskolan och grundskolan kommer att ställa 
stora krav på den strategiska lokalresursplaneringen inom utbildningsförvaltningen de 
kommande åren i samarbete med kommunstyrelseförvaltningens 
lokalförsörjningsenhet, stadsbyggnadsförvaltningen och Tornberget för att kunna 
tillskapa erforderliga lokalresurser på ett så kostnadseffektivt sätt som möjligt.  
 
Haninge kommun är inne i en fas där befolkningen i kommunen förväntas fortsätta 
öka påtagligt i förhållande till det nuvarande antalet invånare. I nuläget görs 
bedömningen att den största ökningen av antalet invånare kommer att ske framförallt 
i kommundelarna Vega, Handen, Jordbro, Västerhaninge och Tungelsta under den 
kommande tioårsperioden. I april 2014 fastställde även kommunfullmäktige 
dokumentet ”Skolstruktur Vega, Handen och Västerhaningeområdet” som visar hur 
den beräknade befolkningsökningen i dessa kommundelar kommer att påverka 
lokalresurserna inom grund- och förskolenämndens verksamhetsområden och som 
ska finnas med som underlag i kommunens fortsatta planering av utbyggnaden i de 
aktuella kommundelarna. Under 2022 kommer en reviderad skolstrukturplan att tas 
fram där samtliga kommundelar finns med. 
 
För 2022 uppgår internhyreskostnaderna för grund- och förskolenämnden till 281,4 
mkr/år. Genomförda ny- och reinvesteringar tillsammans med övrig dimensionering 
och anpassning av kapacitet inom redan befintligt lokalbestånd beräknas öka hyrorna 
med sammanlagt ca 53,8 mnkr under 2023. 
 
Tornbergets bedömningar visar även på att flera förskolor och grundskolor i 
kommunen fortsatt har ett omfattande upprustningsbehov och att det i vissa fall till 
och med kan vara ekonomiskt fördelaktigt att riva befintliga lokaler och ersätta med 
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helt nya. Eftersom dessa investeringar i första hand inte beror på volymökningar utan 
ersätter befintliga verksamhetslokaler är det viktigt att ha i beaktande att grund- och 
förskolenämnden bör kompenseras för de ökade lokalkostnaderna som dessa 
reinvesteringar medför, annars riskerar dessa investeringar att tränga undan 
ekonomiska resurser från den del av budgeten som avser själva verksamheten. 
 
Angivna investeringsbelopp och driftkostnader/år för redovisade investeringsbehov 
(ej beslutade) är uppskattade värden utifrån idag kända fakta och uppgifter. Dessa 
kommer att justeras efter hand och kan i slutändan i vissa fall även tillgodoses på 
andra sätt än genom uppförande av nya verksamhetslokaler. Oavsett hur det ökande 
lokalbehovet tillgodoses kommer driftkostnaderna för de nya lokalerna att öka om 
det är så att dessa drivs i kommunal regi. 

Förskola 1-5 år  
För detaljerad information per verksamhetsområde (förskola, årskurs F-6 & årskurs 7-9) 
samt kommundel hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden”. 

Grundskola, årskurs F-9 
För detaljerad information per verksamhetsområde (förskola, årskurs F-6 & årskurs 7-9) 
samt kommundel hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden”. 

Grundsärskola 
För detaljerad information per verksamhetsområde (förskola, årskurs F-6 & årskurs 7-9) 
samt kommundel hänvisas till dokumentet ”Lokalresursplan 2021, Grund- och 
förskolenämnden”. 

Effektiviseringar i verksamheten 
I nedanstående cirkeldiagram framgår att 97,5 procent (blåmarkerade ytor) av grund- 
och förskolenämndens totala ursprungliga driftbudgetram på 2.225,0 mnkr (varav 
20,0 mnkr ingår i budgeten för elevpengen 2022 men som inte är ramhöjande inför 
2023) antingen går ut direkt via elevpengen eller på annat sätt tillfaller barnen i 
förskoleverksamheten eller eleverna i grundskolan. Budgeten för de 
förvaltningscentrala kostnaderna på utbildningsförvaltningen uppgår 2022 till 160,7 
mnkr och motsvarar ca 7,2 procent av den totala driftbudgetramen för 2022, varav ca 
55,8 mnkr (2,5 procent) avser kostnader för myndighetsutövning och resterande 
104,9 mnkr (4,7 procent) utgör kostnader inom central förvaltning och övriga 
stödfunktioner som avser den egna kommunala verksamheten och finansieras via 
elevpengen genom det ”administrativa avdrag” som tas ut från de egna 
resultatenheterna. 
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Eftersom sammanlagt 97,5 procent av grund- och förskolenämndens driftbudget 
direkt via elevpengen eller på annat sätt fördelas ut till verksamheterna är det 
framförallt där som ekonomiska effektiviseringar kan göras i någon större omfattning 
för att hålla tilldelad budgetram.

Sådana effektiviseringar kan göras antingen via en anpassning av grundbidragsdelen i 
elevpengen för att inrymmas inom tilldelad budgetram eller genom att justera de 
övriga ersättningarna till förskolan och/eller grundskolan. Att ändra grundbidraget i 
elevpengen påverkar samtliga elever likvärdigt inom berörd verksamhet medan en 
justering av någon av de övriga elevrelaterade ersättningarna enbart påverkar den 
kategori av barn eller elever som respektive övriga ersättningar är avsedd för.
Det är i princip inte heller möjligt att göra effektiviseringar inom ramen för 
nämndens kostnader för lokaler utan dessa måste betraktas som ”självfinansierande” 
över tid och kan därför riskera att tränga undan ekonomiska resurser för den 
ordinarie verksamheten om inte dessa kostnadsökningar kompenseras. Eftersom 
kommunen nu är inne i en period av mer omfattande investeringar i lokaler, både vad 
gäller nya lokaler men även nödvändiga reinvesteringar i befintliga lokaler är det 
angeläget att beakta detta i kommande års resursfördelning för grund- och 
förskolenämnden. Särskilt gäller detta reinvestering/upprustning av befintliga 
skollokaler då den här typen av investeringar i princip inte ökar kapaciteten att ta 
emot fler barn/elever utan de ökade kapitalkostnaderna för dessa reinvesteringar 

Elevpengssystem "netto"; 
1 855,9 mnkr; 83,4%

Förvaltningscentrala OH-
Kostnader underlag för 

"admin.avdrag"; 
104,9 mnkr; 4,7%

CLH - individbaserad ersättning; 
121,5 mnkr; 5,5%

Förvaltningscentrala OH-
kostnader inkl. CLH adm. 
"Myndighetsutövning"; 

55,8 mnkr; 2,5%

Skolskjutsar; 
26,4 mnkr; 1,2%

Modersmålsverksamhet; 
19,4 mnkr; 0,9%

Likvärdig skola; 
15,0 mnkr; 0,7%

Skärgårdsbidrag; 
11,9 mnkr; 0,5%

Fritidsverksamhet 10-13 år; 
8,4 mnkr; 0,4%

Miljöverkstan; 
2,3 mnkr; 0,1%

Sverige-Finska klasser, 
Vikingaskolan; 
1,8 mnkr; 0,1%

Öppna förskolan; 
1,6 mnkr; 0,1%

Fördelad nettobudgetram 2022 Grund- & förskolenämnden Haninge, 
2.225,0 mkr (varav 264,2 mkr i anslagsfinansierad budget)

97,5 % av 2022 års budget går direkt eller indirekt till verksamheten.

97,5%

* Varav 5,0 mnkr avser förvaltningsreserv
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kommer i princip att fördelas på redan befintliga verksamhetsvolymer och därmed 
också öka lokalkostnaderna per capita. 
 
För att säkerställa kostnadstäckning för både de lagstadgade insatserna för barn i 
behov av särskilt stöd tillsammans med ökande volymer inom det här 
verksamhetsområdet kan det också bli aktuellt att omfördela ekonomiska medel från 
elevpengsystemet till den anslagsfinansierade budgeten för den här verksamheten 
”CLH – Individbaserad ersättning”. Detta innebär i sådana fall en sänkning av 
grundbidraget i elevpengen för att finansiera dessa kostnader om det inte är möjligt 
att finansiera dessa kostnadsökningar på annat sätt. 

Verksamhetsrelaterade jämförande nyckeltal 

Grund- och förskolenämnden har till stora delar en decentraliserad organisation där 
de ekonomiska resurserna följer barn och elever via elevpengen. Då det är rektorer 
inom förskola och grundskola som själva beslutar om sin egen inre organisation 
utifrån dessa resurser är det inte helt enkelt att i förväg och på förvaltningscentral 
nivå redogöra för vilka konsekvenser anvisade effektiviseringsåtaganden medför men 
i princip kan sägas att följande två huvudprinciper gäller, 
 

 Om grundbidragsdelen i elevpengen inte fullt ut kompenseras för generella 
pris- och löneförändringar kan rektor/förskolechef om möjligt försöka att 
öka intäkterna genom att öka volymen, dvs. öka antalet barn elever för att 
finansiera pris- och löneökningar för att kunna bibehålla en oförändrad 
organisation. Det betyder i sin tur att barngruppernas storlek ökar och att 
personaltätheten minskar, motsvarande gäller även för grundskolan. 

 
 Om grundbidragsdelen i elevpengen inte fullt ut kompenseras för generella 

pris- och löneförändringar vid oförändrad volym måste verksamheten 
minska sina kostnader för att ha en ekonomi i balans, dvs. det är inte 
möjligt att ha kvar en oförändrad organisation. Eftersom att ca 75 procent av 
verksamhetens kostnader är personalrelaterade är det troligtvis också där som 
det går att minska kostnaderna mest. Det betyder i sin tur att barngruppernas 
storlek ökar och att personaltätheten minskar, motsvarande gäller även för 
grundskolan. 

 
Troligtvis sker en blandning av ovanstående åtgärder men oavsett vilket, så medför 
dessa att nyckeltalen där den pedagogiska personalen sätts i förhållande till antalet 
barn/elever kommer att försämras. 
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I Haninge kommun har antalet barn och elever ökat de senaste åren, en utveckling 
som bedöms fortsätta under överskådlig framtid och då framförallt som en följd av 
inflyttningen av nya medborgare i takt med den pågående eller planerade 
nyproduktionen av bostäder. Om grund- och förskolenämnden blir kompenserade 
för dessa volymökningar kommer nämndens budgetram per definition att öka för 
varje år men utan full kompensation för prisförändringar riskerar detta ändå att 
påverka framförallt antalet anställda i förhållande till antalet barn och elever i de egna 
verksamheterna även om det faktiska antalet anställda också kan komma att öka. 
Detta är svårt att bedöma i förväg utan det är först i efterhand som det via relevanta 
nyckeltal går att följa upp. 
 
Nedan redovisas de nyckeltal som avser utvecklingen av personal- och lärartätheten 
inom förskola respektive och grundskola. 

Förskola - antal inskrivna barn i förhållande till antal årsarbetare 
Antalet barn per årsarbetare inom förskolan är ett nyckeltal som mäter 
personaltätheten inom förskolan (Antal inskrivna barn i förhållande till antal 
årsarbetare).  Det här är den officiella statistik som SCB publicerar i maj/juni varje år 
och som baseras på de uppgifterna som kommunerna årligen redovisar i 
oktober/november föregående år. Eftersom 2021 års inrapporterade värden ännu 
inte är officiella så redovisas tillsvidare bara de uppgifter som Haninge kommun 
rapporterat till SCB för 2020. 
 
Det inrapporterade och preliminära nyckeltalet på 5,9 barn/årsarbetare för Haninge 
2020 är en förbättring med 1/10-del jämfört med föregående år och är det näst lägsta 
värdet de senast fem åren. Grundbidraget i elevpengen till förskolan höjdes med 1,6 
procent till 2020, sänktes med -0,6 procent till 2021 och till 2022 har grundbidraget 
höjts med 7,0 procent.  
 
För att kunna bibehålla de senast redovisade nyckeltalen på en oförändrad nivå under 
2023 gör utbildningsförvaltningen bedömningen att förändringen av grundbidraget i 
elevpengen till förskolan behöver motsvara PKV (Prisindex Kommunal Verksamhet) 
vilket uppgår till 2,5 procent för 2023. 
 
Utbildningsförvaltningen gör också bedömningen att det kommer att finnas 
begränsade möjligheter för redan befintliga förskolor att ta emot fler barn per 
avdelning i förhållande de nivåer som gäller idag och som har gällt de senaste åren, 
dvs. att genom fler barn per avdelning öka sina intäkter för att bidra till att finansiera 
de ökade kostnaderna i verksamheten över tid. 
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För att kunna bibehålla de senast redovisade nyckeltalen på en oförändrad nivå för 
2023 gör utbildningsförvaltningen bedömningen att förändringen av grundbidraget i 
elevpengen till grundskolan behöver motsvara PKV (Prisindex Kommunal 
Verksamhet) vilket uppgår till 2,5 procent för 2023. 

Personaltäthet, antal barn per årsarbetare inom förskolan, kommunal 
regi 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Botkyrka Haninge Huddinge Nykvarn Nynäshamn Salem Södertälje Tyresö Samtliga
kommuner

2016 5,3 5,7 5,3 4,7 5,6 5,2 5,4 5,8 5,2
2017 5,3 5,7 5,1 5,3 5,5 5,3 5,4 5,6 5,1
2018 5,6 5,6 5,5 5,5 5,0 5,3 5,4 5,7 5,1
2019 5,4 6,0 5,6 5,1 5,3 5,7 5,4 5,4 5,2
2020 5,6 5,9 5,6 5,6 5,1 5,1 5,5 5,5 5,2
Rikssnitt 2020 5,2 5,2 5,2 5,2 5,2 5,2 5,2 5,2 5,2
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(lågt värde = positivt)
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Barngruppernas storlek, antal barn per avdelning kommunal regi 

 

Grundskola – antal elever per lärare  

Det finns inte någon uppdaterad rikstäckande statistik hos skolverket för 2020 och 
2021 års underlag är ännu inte sammanställda, dvs. den information som 
kommunerna redovisar till SBC i oktober-november varje år. Därför redovisas 
tillsvidare samma uppgifter (2019) som redovisades i föregående års 
planeringsdirektiv från grund- och förskolenämnden på riksnivå tillsammans med de 
uppgifter som Haninge själva rapporterat in för 2020 och 2021. 
 
Under perioden 2011-2016 var det här nyckeltalet relativt stabilt på mellan 13,1 – 
13,5 elever per lärare. Mellan 2016 och 2017 skedde en försämring med 0,5 vilket 
motsvarar ca 18 heltidstjänster. Mellan 2017 och 2018 har det här nyckeltalet varit 
oförändrat på 13,9 elever per lärare. 2019 uppgår lärartätheten i Haninge kommun till 
13,4 vilket är en förbättring med 0,5 jämfört med föregående år och tillbaka på 
samma nivå som under 2015-2016. 
 
Under perioden 2014 - 2017 har grundbidraget i elevpengen inom grundskolan höjts 
med mellan 1,8 – 4,1 procent per år. Grundbidraget höjdes med 1,4 procent till 2019,  
med 1,6 procent till 2020 och till 2021 har grundbidraget sänkts med -0,6 procent. 
Detta gäller för både årskurs F-6 och 7-9.  

Botkyrka Haninge Huddinge Nykvarn Nynäshamn Salem Södertälje Tyresö Samtliga kommuner
2016 16,8 17,4 17,0 16,7 72,1 18,0 17,7 16,0 15,8

2017 16,9 17,9 16,9 17,0 17,1 17,0 17,5 15,2 15,3

2018 17,3 18,0 17,4 17,3 18,2 16,5 17,1 14,7 15,4

2019 17,2 17,8 17,2 17,0 18,4 17,4 16,9 14,8 14,9

2020 17,3 17,9 16,8 17,7 18,6 14,8 16,6 15,4 14,8

Rikssnitt 2020 14,8 14,8 14,8 14,8 14,8 14,8 14,8 14,8 14,8
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Barngrupp, antal barn per avdelning, kommunal regi
(lågt värde = positivt)
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För att kunna bibehålla de senast redovisade nyckeltalen på en oförändrad nivå för 
2022 gör utbildningsförvaltningen bedömningen att förändringen av grundbidraget i 
elevpengen till grundskolan behöver motsvara PKV (Prisindex Kommunal 
Verksamhet) vilket uppgår till 1,9 procent för 2022. 

Lärartäthet i grundskolan, antal elever per lärare (heltidstjänster) totalt i 
kommunal regi 

Botkyrka Haninge Huddinge Nykvarn Nynäsham
n Salem Stockholm Södertälje Tyresö Samtliga

kommuner
2016 12,7 13,4 13,9 12,2 13,4 12,6 12,4 11,5 13,9 11,8
2017 12,4 13,9 13,9 12,7 13,4 11,8 13,2 12,3 13,1 13,1
2018 14,3 13,9 14,7 13,9 13,7 11,8 12,9 11,7 13,5 11,9
2019 14,6 13,4 14,8 12,8 13,1 12,2 12,8 11,6 13,7 12,0
2020 (inrapp.) 13,6
2021 (inrapp.) 13,6
Rikssnitt 2019, samtliga kommuner 12,0 12,0 12,0 12,0 12,0 12,0 12,0 12,0 12,0 12,0
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Lärartäthet i grundskolan, antal elever per lärare (heltidstj.) totalt i kommunal regi 
(lågt värde = positivt). Inrapporterat till SCB 15 oktober fg. år

 

Riskanalys 
Utbildningsförvaltningen gör bedömningen att det finns osäkerheter kring volymerna 
de kommande åren framförallt vad gäller nyanlända elever samt antalet elever som 
har rätt till tilläggsbelopp.  
 
Under 2021 har utbyggnadstakten för flera detaljplaner reviderats med en 
långsammare takt av nyproduktion av bostäder de närmaste åren som följd, däremot 
är den sammanlagda prognosen för den planerade nyproduktionen de kommande tio 
åren har minskat från ca 10.000 till ca 9.400 nya bostäder.  Den reviderade prognosen 
innebär det planeras för att byggas ca 600-1.100 nya bostäder per år under 2021-2024 
och ca 1.500-1.900 nya bostäder per år under perioden 2025-2027. De fortsatt 
historiskt sett höga nivåerna för nyproducerade bostäder tillsammans med vilka som 
faktiskt slutligen flyttar in i dessa bostäder bidrar till en ökad osäkerhet i 



 

 

56 (

volymprognoserna jämfört med tidigare år och är något som bör beaktas i fördelning 
av volymkompensationen i budget från och med 2023 och framåt. 
 
De planer som finns för etablering av nya grundskolor i extern regi i Haninge 
kommun eller i angränsande kommuner kan komma att påverka behovet av 
kapacitetsökningar i vissa av de egna kommunala grundskolorna i Haninge. 

Övrig anvisning, prioriteringar 
Utifrån idag kända förutsättningar redovisas i nedanstående tabell prioriterat grund- 
och förskolenämndens bedömda kostnadsökningar till 2023. 
 

NÄMND/STYRELSE GFN
2022 års budgetram (exklusive "ej ramhöjande" 60,0 mnkr GFN) 2 205 000

Prio Kostnadsförändringar 2023 jämfört med budget 2022 Årsbelopp Andel av ram 
(%)

1
1.1 Volymförändringar - elevpengssystem exklusive strukturbidrag för nyanlända 51 334 2,3%
1.2 Förändrade lokalhyror för beslutade eller äskade ny- och reinvesteringar, netto * 51 874 2,4%
1.3 Generella prisförändringar enligt "PKV" - elevpengssystem exklusive lokalkostnader 40 958 1,9%

S:a 1 Summa prio 1 144 166 6,5%
2

2.1 Volymförändringar - anslagsfinansierad budgetram, central förvaltning 6 863 0,3%
2.2 Generella prisförändringar - anslagsfinansierad budgetram, central förvaltning 7 133 0,3%
2.3 Kapitalkostnader för investeringsbudget "tillkommande verksamhetsanpassningar" 744 0,0%
2.4 Kompensation för del av 2022 års tilldelade budgetram som ej är ramhöjande inför 

2023
60 000 2,7%

S:a 2 Summa prio 2 74 739 3,4%
Summa prio 1 och prio 2 218 905 9,9%
Summa behov ökade driftskostnader 2023 för utvecklingsinsatser för mål 1-5 3 613
Förändring kostnader mellan 2022 och 2023 222 518 10,1%
Effektiviseringsåtgärder 2023 0,0%
Andra kostnadsminskningar/intäktsökningar 0,0%
spec och prioritering i separat tabell
Summa finansiering 2023 2 427 518 110%

Opåverkbara faktorer inom befintlig verksamhet eller av KF/Ks redan beslutade åtgärder

Opåverkbara övriga faktorer, t ex nya lagkrav eller beslut fattade utan specifikt tilldelade medel

 
 
Nedanstående tabell är en sammanfattning av de utvecklingsinsatser som identifierats 
för att nå satta mål under rubriken Sammanfattning. 
 

Mål Drift- eller 
investering

Driftkostnad 
2023

Driftpåverkan 
2024 års 
budget

1
2
3 Stärkt elevhälsa D 3 188 000 3274000
4 Stärkt förmåga och kompetensutveckling inom elevhälsa D 425 000 436000
5

Summa finansiering 3 613 000 3 710 000

Sammanställning av förslag på utvecklingsinsats/-er för mål 1-5 och vad kostnaden beräknas 
till*

 
 
För att uppnå full kostnadstäckning under 2023 skulle grund- och förskolenämnden 
behöva en sammanlagd ramökning på ca 218,9 mnkr enligt uppskattade 
nettokostnadsökningar och utifrån idag kända förutsättningar. Dessutom tillkommer 
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ytterligare 3,6 mnkr i ökade kostnader för identifierade utvecklingsinsatser inom 
ramen för mål 1-5. 
 
Eftersom 97,5 procent av grund- och förskolenämndens driftbudget direkt eller 
indirekt fördelas ut till verksamheterna är det i princip också bara där som 
ekonomiska effektiviseringar kan göras i någon större omfattning för att hålla 
tilldelad budgetram.  
 
En sådan effektivisering kan göras antingen via en justering av grundbidragsdelen i 
elevpengen för att inrymmas inom tilldelad budgetram eller genom att justera de 
övriga ersättningarna till förskolan och/eller grundskolan. Att ändra grundbidraget 
påverkar samtliga elever likvärdigt inom berörd verksamhet medan en justering av de 
övriga ersättningarna enbart påverkar den kategorier av barn eller elever som 
respektive övriga ersättningar avser.  
 
Det finns även möjlighet att se över kostnadsutvecklingen för de resterande 2,5 
procenten av grund- och förskolenämndens budget och som ingår i den 
anslagsfinansierade budgetramen och avser nämndens kostnader för 
myndighetsutövning.  
 
Dessutom kan vissa delar av de förvaltningscentrala kostnaderna som utgör underlag 
för det ”administrativa avdraget” ses över men eftersom dessa kostnader delvis avser 
arbetsuppgifter eller aktiviteter som central förvaltning gör för de egna kommunala 
verksamheternas räkning kan motsvarande arbetsuppgifter då istället komma att 
behöva göras av verksamheterna själva på lokal nivå. 

Anslagsfinansierad budget 
Den anslagsfinansierade delen av grund- och förskolenämndens budget uppgår 2022 
till 264,2 mnkr, vilket motsvarar 11,9 procent av nämndens totala budgetram. Av den 
anslagsfinansierade budgetramen går 55,8 mnkr (21,1%) till förvaltningscentrala 
kostnader för myndighetsutövning inklusive en förvaltningsreserv på 5,0 mnkr och 
resterande 208,3 mnkr (78,9 %) är sådana kostnader som direkt eller indirekt går till 
verksamhetsrelaterade insatser.  
 
Den enskilt största posten inom den anslagsfinansierade budgetramen är 
”tilläggsbelopp för barn och elever med särskilda behov” med en budget på 121,5 
mnkr 2022 och som till stor del påverkas av både volym- och prisförändringar. Några 
av dessa kostnader är dessutom på lite kortare sikt i princip ”opåverkbara” t.ex. 
kostnader för skolskjutsar. För att kunna bibehålla oförändrade nivåer på ersättning 
för barn med särskilda behov tillsammans med de övriga riktade förvaltningscentrala 
insatserna via den anslagsfinansierade budgeten är det prioriterat att dessa 
verksamheter så långt som det är möjligt prioriteras i 2023 års budget.  
 
Enligt vad som framgår av nedanstående tabell innebär full volym- och 
priskompensation en ökning av budgetramen för den anslagsfinansierade budgeten 
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med 14,0 mnkr till 277,9 mnkr till 2023, vilket motsvarar en ökning med 5,2 procent 
jämfört med 2022 års anslagsfinansierade budgetram.  
 

Benämning

Budget 2022 
tkr

Volymkomp
.

Priskomp. 
(Vägt PKV 

2023)

(tkr) 2,6% 2,7%
Bruttokostnadsbudget 143 620 3 731 3 878 7 607 151 227 5,3%
Varav kostnader för egen verksamhet, "administrativt 
avdrag" (schablonberäknat)

-92 790 -2 411 -2 505 -4 916 -97 706 5,3%

Nettobudgetram förvaltningscentrala kostnader: 50 830 1 320 1 372 2 691 53 521 5,3%
Tilläggsbelopp för barn med särskilda behov 121 500 3 156 3 281 6 437 127 937 5,3%
Skolskjutsar 26 389 686 713 1 398 27 787 5,3%
Skärgårdsbidrag öar 11 874 308 321 629 12 503 5,3%
Modersmålsundervisning i grundskolan 17 349 451 468 919 18 268 5,3%
Modersmålsträning i förskolan 2 091 54 56 111 2 202 5,3%
Sverigefinska klasser (Vikingaskolan) 1 765 46 48 94 1 859 5,3%
Fritidsverksamhet 10-13 åringar 8 429 219 228 447 8 876 5,3%
Öppna förskolan (from 2020, via ramjustering från SN) 1 646 43 44 87 1 733 5,3%
Miljöverkstan (Ny 2021, från IFN) 2 300 60 62 122 2 422 5,3%
Förvaltningsreserv 5 000 130 135 0 5 000 0,0%
Likvärdig skola (särskilt uppdrag från KF) 15 000 390 405 795 15 795 5,3%

Delsumma särskilda anslag: 213 343 5 542 5 760 11 039 224 382 5,2%

Totalsumma: 264 173 6 863 7 133 13 730 277 903 5,2%

S:a 
förändring 
2023 jmf 

2022

Budgetförslag 
2023 (tkr)

Förändring 
i %, 2023 
jmf 2022

 

Prioritering och driftkostnad, investeringar 

Osäkerhet kring faktisk volymutveckling 2023 

De historiskt sett höga nivåerna för nyproducerade bostäder tillsammans med vilka 
som faktiskt slutligen flyttar in i dessa bostäder bidrar till en ökad osäkerhet i 
volymprognoserna jämfört med tidigare år och är något som bör beaktas i fördelning 
av volymkompensationen i budget från och med 2023 och framåt. 

Begränsad volymkompensation, anslagsfinansierad central verksamhet 

Begränsa och inte ge full volymkompensation 2023 för de förvaltningscentrala 
anslagsfinansierade verksamheterna. Delar av den anslagsfinansierade verksamheten 
bedöms inte ha en linjär kostnadsutveckling utifrån den generella volymförändringen 
utan mer ha av en ”trappstegsutveckling”. I det här räkneexemplet har dock samtliga 
delar samma kostnadsförändring som den generella volymförändringen. 
 
Eftersom 208,3 mnkr (78,9 procent) av den anslagsfinansierade budgeten 2022 direkt 
eller indirekt går till individ och/eller verksamhetsrelaterade insatser och i stor 
utsträckning är volymrelaterade kommer en sån här åtgärd till stor del att påverka 
verksamheterna. 
 
Det finns även möjlighet att se över kostnadsutvecklingen för de resterande 55,8 
mnkr ( 21,1 procent) av den anslagsfinansierade budgetramen och som avser 
nämndens kostnader för myndighetsutövning.  
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Dessutom kan vissa delar av den förvaltningscentrala budgeten på 104,9 mnkr och 
som avser kostnader för den egna kommunala verksamheten och som finansieras via 
det s.k. administrativa avdraget ses över. Dessa kostnader avser arbetsuppgifter eller 
aktiviteter som central förvaltning gör för de egna kommunala verksamheternas 
räkning kan motsvarande arbetsuppgifter då istället komma att behöva göras av 
verksamheterna själva. 

Begränsad kompensation prisförändringar i grundbidragsdelen i elevpengen 

De generella prisförändringarna till 2023 beräknas bli 2,5 procent om man utgår från 
”Prisindex kommunal verksamhet - PKV” (Personalkostnad 2,7 procent & Övrig 
förbrukning 2,0 procent). Detta motsvarar 41,0 mnkr för grund- och 
förskolenämnden, exklusive lokalkostnader som hanteras separat. 

Kompetensförsörjning  
Utbildningsförvaltningen arbetar med prioriterade områden för att öka förmågan 
inom områden som identifierats som centrala för verksamheten. De prioriterade 
områdena ingår i förvaltningens verksamhetsplan. Ett av dessa är Hälsofrämjande 
och kompetensförsörjning; till området finns ett nätverk som främst består av 
skolledare från hela organisationen.  
  
Inom Hälsofrämjande och kompetensförsörjning är kompetensmedvetenhet ett 
central begrepp (se nedan) och har identifierats som en av de viktigaste frågorna att 
arbeta med för att kunna arbeta strategiskt med kompetensförsörjning. 
Förvaltningens arbete kommer fortsätta och är ett av de tillstånd som är beslutade i 
verksamhetsplanen (se nedan).  
  
Sedan tidigare deltar förvaltningen i ett samarbete med Stockholms universitet för 
verksamhetsförlagd utbildning av lärarstudenter (VFU) avseende förskola, 
grundskola och gymnasiet. Detta kan antas utgöra den viktigaste rekryteringsbasen 
för lärare i framtiden.  
  
I kapitlet omvärldsanalys beskrivs förvaltningens arbete med att skapa underlag för 
orientering, flexibilitet och förebyggande arbete. En del i arbetet är att identifiera 
trender. Arbetet pågår men visar betydelsen av ett utvecklat 
kompetensförsörjningsarbete och att digitaliseringen och den informationshantering 
som det medför har stor betydelse för utvecklingen. Konsekvenserna kan exempelvis 
vara nya krav på fortbildning, nya arbetssätt, arbete flyttas från dokumentation till 
analys, ökade krav på att förstå och använda tillgänglig information, ökade 
möjligheter till preventivt arbete, ökade krav på anpassningsförmåga och utökat 
nätverksarbete. Det kan även innebära att identifiera att det finns arbetsuppgifter 
som kan försvinna helt, för att ersättas av andra arbetsuppgifter eller inte ersättas 
alls.  
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Verksamhetsplan  
Under 2020 började förvaltningen arbeta med en verksamhetsplan som bygger på 
tillstånd för de prioriterade områdena under de kommande tre åren. Generellt bygger 
planen på att nödvändiga förutsättningar för respektive område etableras under år 
2020, under år 2021 ska dessa förhållanden integreras i verksamheten och under 2022 ska 
dessa förhållanden vara en fungerande del i verksamheten. Vissa delar av 2020 har fått 
avvaktas med eftersom covid-19 tog mycket av verksamhetens fokus. Under 2021 
har områdena börjat etableras i verksamheten.   
  
Inom Hälsofrämjande och kompetensförsörjning var de önskade tillstånden år 2020 
följande:  

 Kompetensmedvetenhet börjar utvecklas i organisationen.  
 Gemensamma teoretiska utgångspunkter och ställningstaganden/värden för 

kompetensförsörjningen börjar etableras i verksamheten.  
 Stöttande faktorer till kompetensförsörjningen identifieras och börjar 

etableras (exempelvis VFU-kluster och digitalisering).  
  
Önskade tillstånd för Hälsofrämjande och kompetensförsörjning år 2021 är följande:  

 Verksamheterna arbetar med strategisk kompetensförsörjning.  
 Gemensamma teoretiska utgångspunkter och ställningstaganden/värden för 

kompetensförsörjningen börjar integreras i verksamheten.  
 Identifierade och stöttande faktorer till kompetensförsörjningen integreras i 

verksamheten (exempelvis VFU-kluster och digitalisering).  
  
Önskade tillstånd för Hälsofrämjande och kompetensförsörjning år 2022 är följande:  

 Kompetensförsörjningen är en naturlig del i verksamhetsutvecklingen.  
 Organisationen har samsyn och gemensamma ställningstaganden/värden 

kring kompetensförsörjningen, som vägleder i tanke och handling.  
 Identifierade stöttande faktorer är integrerade i verksamheten.  

  
Resultat  
Nätverk Hälsofrämjande och kompetensförsörjning pausade arbetet under 
vårterminen då covid tog verksamhetens fokus. Under hösten 2021 har arbetet 
återupptagits. Utbildningsförvaltningen har under 2021 infört några nya roller och 
nya arbetssätt som förväntas bli avgörande för hur förvaltningen kommer att lyckas 
med kompetensförsörjningen de kommande åren.  
  
Under hösten 2021 har förvaltningen gjort en PENG-analys för möjligheten att 
skapa en egen vikariepool tillsammans med social och äldreförvaltningen. Det kan 
förbättra arbetsmiljön för anställda, säkerställa mer lämpliga vikarier samtidigt som 
det är en möjlighet för personalen att pröva på att arbeta i förvaltningens 
verksamheter. Det senare gäller även de studenter som gör sin verksamhetsförlagda 
utbildning (VFU) inom förvaltningen, vilket är en del i strategin att försöka rekrytera 
lämpliga nyutexaminerade lärarstudenter.  
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Förvaltningen har identifierat behovet av att djupare undersöka om det finns 
strukturella hinder för att anställa fler legitimerade lärare. En utredning gjordes under 
hösten 2021 som identifierade utvecklingsområden och behov att djupare undersöka 
förhållandena.  
  
Vid kommande rekryteringar kommer det att vara av stor vikt att enheterna och 
avdelningarna pratar om förvaltningens förändringsarbete för att nå ut till personer 
som vill vara med på resan och därigenom stanna kvar i verksamheten. Ett sätt att 
arbeta hälsofrämjande är att arbeta med gruppernas utveckling och deras 
gemensamma trivsel. Nätverket har identifierat att hälsofrämjande på gruppnivå är 
den inre stoltheten, vilket blir ett prioriterat arbete framöver.  
  
Omvärldens krav på ny teknik  
I den kvalitetsrapport om kompetensförsörjning som gjordes år 2019 identifierades 
digitalisering som ett viktigt område för att möta framtida 
kompetensförsörjningsbehov. Skälet till detta är att digitaliseringen idag inte bara kan 
användas för att underlätta administration, kommunikation och 
informationshantering utan kan i ökad grad även utformas för att bli en allt mer 
betydelsefull del av skolväsendet. Fjärr-och distansundervisning är uppenbara 
användningsområden för digital teknik, men i ökad takt kan digitaliseringen stödja 
och avlasta lärare i undervisningen genom utvecklingen av artificiell intelligens (AI), 
något som även har potential att öka organisationens förmåga att nå högre resultat. 
Förutsättningarna för att lyckas med digitalisering har lagts i den del av 
verksamhetsplanen som behandlar området Digitalisering. Till följd av pandemin har 
verksamheterna i högre grad börjat använda digitaliseringens möjligheter vilket 
kanske främst kan exemplifieras med fjärr- och distansundervisning. De nya 
bestämmelserna för fjärr- och distansundervisning som trädde i kraft 1 juli 2021 ger 
delvis nya möjligheter då fjärrundervisning får användas om det inte finns lärare i 
skolan som uppfyller kraven på legitimation och behörighet och då huvudmannen 
inte heller lyckats anställa en sådan trots upprepade försök. Det får också användas 
om elevunderlaget är så begränsat att det är svårt att hålla vanlig undervisning. Detta 
kan bidra till möjligheter att stärka kvaliteten i undervisningen och ökad 
kostnadseffektivitet genom att enheter kan nyttja lärarkompetenser tillsammans, i 
dessa särskilda fall. Samtidigt finns kostnadsdrivande aspekter i form av teknisk 
utrustning och utbildning. (Se även rubriken It och ny teknik som stöd för utvecklingen).  
  
Konkurrens om arbetskraften  
Idag är det svårt att rekrytera legitimerade lärare11 i hela riket vilket beror på att 
antalet som utbildar sig till lärare är färre än vad som efterfrågas. Prognoser visar att 
denna situation kommer att bestå de kommande åren. Samtidigt är huvudregeln i 
skollagen (2010:800) att det endast är legitimerade lärare som är behöriga att bedriva 
undervisningen (även om det i undervisningen får finnas annan personal som har 
sådan utbildning eller erfarenhet att elevernas eller barnens utveckling och lärande 
främjas). I kommunens förskola och grundskola är andel behöriga lärare relativt låg. 
Samtidigt visar befolkningsprognosen att antalet barn och elever i kommunen 
kommer att öka. Ökningen av barn och elever har de senaste åren inte resulterat i 
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ökade volymer för den kommunala verksamheten. I det fall trenden ändras på grund 
av ändrade sökmönster eller minskad tillgång till andra huvudmän kommer det att 
förstärka rekryteringsbehovet.  
  
Mot ovanstående bakgrund och utifrån förvaltningens kompetensförsörjningsrapport 
kan rekryteringsbehovet exemplifieras på följande sätt.  
  
Förskolan 
För att kommunen ska ligga i linje med genomsnittet i Stockholms län på 30 procent 
legitimerade förskollärare behöver det anställas ytterligare 69 legitimerade 
förskollärare. För att komma upp rikets nivå på 42 procent behöver förvaltningen 
anställa 173 nya legitimerade förskollärare. Befolkningsprognosen visar att om 
efterfrågan av den kommunala verksamheten är oförändrad år 2025 kommer 
förvaltningen att behöva rekrytera ungefär 120 nya medarbetare i förskolan.  
  
Grundskolan 
För att komma upp i rikets nivå på 70,5 procent behöver det rekryteras 201 
legitimerade grundskollärare. För att nå en legitimationsgrad på 100 procent behöver 
det anställas ytterligare 460 legitimerade grundskollärare. Befolkningsprognosen visar 
att om efterfrågan av den kommunala verksamheten är oförändrad år 2025 kommer 
förvaltningen att behöva rekrytera ungefär 140 personer i grundskolan.  
  
Utgångspunkten i kompetensförsörjningsarbetet måste vara att sträva mot en så hög 
andel legitimerade lärare som möjligt. Skälet till detta är att det är ett krav enligt 
skollagen (2010:800) samt att det ökar förutsättningarna för barn och elever att få en 
god utbildning. Det kan dock konstateras att kommunen inte kan använda 
rekrytering av legitimerade lärare som huvudmetod för dagens och framtidens 
anställningsbehov eftersom efterfrågan vida överstiger tillgången. Det är mot den 
bakgrunden som kompetensförsörjningsarbetet primärt måste riktas mot den 
befintliga organisationen genom olika typer av insatser (se beskrivning ovan). En 
tänkbar insats är att stötta medarbetare som vill använda sig av Vidareutbildning av 
lärare som saknar lärarexamen (VAL) (se rubriken Nämndspecifik omvärldsanalys). En 
annan viktig insats är att utbildningsförvaltningen fortsätter satsningen på en VFU-
samordnare som dels är en viktig del i det samarbete som bedrivs med Stockholms 
universitet om verksamhetsförlagd utbildning för lärarstudenter, dels i strategin att 
rekrytera de lärarstudenter som gjort en del av sin utbildning inom förvaltningen. För 
fritidshem satsar förvaltningen resurser för att samarbeta med Södertörns högskola 
för att utbilda fritidspedagoger.  
  
Grundskolan har sedan flera år tillbaka ett samarbete med organisationen Teach for 
Sweden (TFS) som ger personer med akademisk examen möjligheten att läsa in sin 
lärarbehörighet. Personen arbetar 80 procent på en av förvaltningens enheter och 
studerar övriga 20 procent, och får 100 procent i lön. Studielönen finansieras genom 
statsbidrag, Statsbidrag för en likvärdig skola. Det är möjligt att genomföra en 
utökning av detta program för fler personer men då behöver det finnas andra 
finansieringsmöjligheter.  
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Med start hösten 2021 startar Haninge kommun ett samarbete med Södertörns 
Högskola och en grupp från Södertörnskommunerna kring en uppdragsutbildning 
för lärare mot fritidshem. Det finns idag finansiering för fem platser för Haninges 
del. Fler platser skulle kräva en ny finansiering.  
  
Arbetet med nya roller i förskolan och skolan kan innebära nya möjligheter för unga 
att komma in och arbeta i en utbildningsverksamhet. Genom att införa en ny roll 
som förskoleassistent, utan krav på utbildning, möjliggör det lägre ingångströskel för 
personer som vill prova på yrket, och senare potentiellt vidareutbilda sig. Ett vidare 
led i detta är att krav kan ställas på utbildning i barnskötarrollen. Detta kommer i sin 
tur kräva att arbetsgivaren erbjuder utbildning till de som är anställda men saknar 
barnskötarutbildning.  
  
Fortsatt införlivande av framtagen metodik för kompetensförsörjning i verksamhetsplaneringen  
Förvaltningen arbetar systematiskt och strukturerat med kompetensförsörjningen, 
vilket beskrivs ovan. Nätverket för Hälsofrämjande och kompetensförsörjning kommer 
fortsätta arbetet för att hitta strukturer och arbetssätt för att skapa 
kompetensmedvetenhet och för övrigt arbeta strukturerat med 
kompetensförsörjningen.  
  
Arbetet med att höja kompetensmedvetenheten  
Se rubriken verksamhetsplan ovan. Nätverket kommer fortsätta arbetet för att hitta 
strukturer och arbetssätt för att skapa kompetensmedvetenhet och för övrigt arbeta 
strukturerat med kompetensförsörjningen. För närvarande är det oklart vilka 
förmågor, kompentenser och funktioner organisationen behöver för att klara 
framtidens utmaningar. Förhoppningen är att behovsbilden klarnar i takt med att 
kompetensmedvetenheten höjs, men med det följer ökade krav på organisationens 
förmåga att förändra roller och utveckla medarbetares kompetens på ett sådant sätt 
att organisationens behov tillgodoses. Initialt kan detta vara kostnadsdrivande. 

Verksamhetsutveckling och digitalisering  
Digitalisering, i betydelsen verksamhetsutveckling med stöd av it, är ett av 
utbildningsförvaltningens prioriterade områden och utgör en allt viktigare lösning för 
att effektivisera och höja kvaliteten i förvaltningens undervisnings- och 
verksamhetsprocesser. 
 
Genom digitalisering stärker vi förmågan att utveckla nya sätt att möta barn och 
elever, framförallt kopplat till det kompensatoriska uppdraget och elever med 
problematisk skolfrånvaro, vårdnadshavare och studerande.  
 
Utvecklingen av användarcentrerade tjänster med stöd av it, det vill säga tjänster som 
möter användarnas behov och som utformas i enlighet med dessa, behöver utvecklas. 
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En ökad digitalisering och arbete i digitala miljöer ställer också krav på högre IT-
säkerhet vilket förväntas driva kostnader på området fram över. I och med att 
digitaliseringen går framåt måste vi även ta hänsyn till det digitala utanförskapet i 
samhället. 
 
Tre områden har identifierats som viktiga för att skapa förutsättningar för att ta 
tillvara organisationens kompetens och förmåga att utveckla digitaliseringsområdet i 
önskad riktning.  
 

 Leda digitalisering   
 Digitalisering som möjliggörare 
 Organisera arbetet för digitalisering 

 
2021 års DiMioS-mätning pekar på betydelsen av att förvaltningen säkrar 
förutsättningar för att  

 Rekrytera och utbilda personal för digital kompetens och  
 Prioritera modernisering och kompetensutveckling 

 
En förutsättning är en grundläggande och hållbar infrastruktur men mer arbete 
behövs av alla aktörer för att samtliga delar i den nationella handlingsplanen för 
digitalisering av skolväsendet ska förverkligas. 
  
Det är viktigt att skolan inte utvecklar digitala lösningar i blindo, utan att det sker 
samordnat. Digitala lösningar ska ha ett genomtänkt syfte, vara användarvänliga och 
passa skolväsendets verksamhet och personal. En faktor för en framgångsrik 
digitalisering är en likvärdig tillgång till och användning av digitala verktyg. 
 
Förvaltningens arbete med digitaliseringen idag är fokuserad på att organisera och 
leda digitaliseringen inom förvaltningen. Exempel på insatser kring detta arbete är 
förvaltningens egna pilotprojekt för digitalisering inom grundskolan där man 
tillsammans med ett par grundskolor (F-9) går igenom alla aspekter kring 
digitaliseringen samt tekniska förutsättningar. Produkten av arbetet skall vara att 
identifiera framgångsfaktorer och förutsättningar för att öka digitaliseringen på alla 
våra enheter.  
 
Vi har ansökt och blivit antagna till Skolverkets processtöd inom digitalisering, vilket 
vi ser som ett viktigt led i förvaltningens digitaliseringsarbete. Arbetet görs i flera steg 
så att huvudmannen eller skolchefen och rektorer når en samsyn kring hur 
verksamheten ska organiseras och hur arbetet med digitaliseringen ska fördelas och 
ledas, samtidigt få ökad kunskap om digitaliseringens möjligheter på 
organisationsnivå. 
 
Resultatet blir en utvecklingsplan som ska följas upp och eventuellt revideras 
regelbundet. Det är viktigt att även arbetet med den digitala infrastrukturen och 
kompetensutvecklingen får ingå i det systematiska kvalitetsarbetet. 
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Aktiviteter med påverkan på verksamhetsåren 2023-2024 
 
Ökad effektivitet och lägre kostnader 
 

 Learning Management System (LMS) ersättare för dagens fragmenterade 
lösning med flera system som hanterar i princip samma funktionalitet. På sikt 
med en lägre driftkostnad. 

 e-tjänster inklusive RPA (Robotic Process Automation) och automatiserat 
beslutsstöd fortsätter ersätta manuella och halvmanuella processer.  

 Behovsstyrt utbud i skolorna - säkerställs med hjälp av skolportalen. 
 Insatser med syfte att höja kvaliteten på infrastrukturen som ett bidrag till en 

likvärdig skola, samarbete med IT Enheten centralt när det gäller Nätverk, IT 
Säkerhet, IT Arbetsplats och lösningar för Robotic Process Automation. 
 

Säkra likvärdighet och höjd effektivitet 
 Nytt modernt journalsystem som även har möjlighet att stötta elevhälsans 

processer.  
 Aktiviteter för att öka digitaliseringen inom Elevhälsan speciellt för elever 

med problematisk skolfrånvaro samt skolpliktsbevakningen. Exempel på 
aktiviteter är att möjliggöra att andra huvudmän digitalt skall kunna anmäla 
problematisk skolfrånvaro för våra elever som är skrivna i Haninge kommun. 

 Planering inför digitala nationella prov (2023-2024) testas. Ska säkerställa att 
allt är klart inför de riktiga proven. Provtjänst på plats 2022. 

 Initiativ med syfte att höja den digitala mognaden (skolverkets processstöd 
för digitalisering, grundskolans pilotprojekt för digitalisering). 
 

Säkra förutsättningar för att hantera IT-relaterade hot och risker 
 

 Initiativ att öka arbetet med IT-säkerheten ut efter risk och konsekvens- 
analyser kring det digitala. Med en ökad digitalisering ökar sannolikheten att 
bli utsatt för IT attacker och digitala påverkanskampanjer. Arbete som kan 
driva kostnad.  

Prioriteringar 
Åskådliggöra prioriteringar i förhållande till kostnader med utgångspunkt i 2022 års 
budgetram och planeringsdirektivets inriktning, samt tydligt beskriva konsekvenser 
av ställningstaganden i förhållande till helheten. Prioriteringen ska tydligt delas upp 
och sammanställas i särskild anvisad tabell 1 (se tabellbilaga) enligt följande:  

1. Områden för opåverkbara faktorer, redan beslutade åtgärder, lagar  
2. Områden inom vilka faktorerna kan betraktas som opåverkbara men som det 

inte finns specifika beslut kring.  
3. Tabell 2 ska innehålla en sammanställning av förslag på utvecklingsinsatser 

för varje fullmäktigemål.  
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Nämnderna ska redovisa, analysera och motivera alla poster utifrån 
driftbudgetpåverkan 2023-2024 som är upptagna tabell 1 (se tabellbilaga). Dessa 
poster beskrivs i löpande text under tabellen. 

Effektiviseringsåtgärder  
Effektiviseringar och/eller kostnadsminskningar/intäktsökningar redovisas och 
specificeras och prioriteras i separat tabell 3 (se tabellbilaga).  
 
Effektiviseringsåtgärder  

1. Se rubriken Prioriteringar 
 
Kostnadsminskningar  

1. Se rubriken Prioriteringar 
 

Intäktsökningar  
1. Se rubriken Prioriteringar 

Samordnings- och samarbetsförslag  
Föreslå och beskriv samarbetsförslag som kan bidra till effektivisering eller 
verksamhetsutveckling samt bidra till ökad kvalitet för kommunens invånare.   
 
Samordningsförslag  

1. Se rubriken Prioriteringar 
 
Samarbetsförslag  

1. Se rubriken Prioriteringar 
2. Se följande förslag under målen: 

 Öka andelen ekologisk och vegetarisk mat samt minska matsvinn  
 Stärk elevers tillgång till kultur inom skolverksamheten 
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Dnr 2021-00590 

§ 9 Svar på remiss om planeringsdirektiv mål och 
budget 2023-2024 

Beslut 
1.  Grund- och förskolenämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen utan eget ställningstagande. 

2.  Grund- och förskolenämnden beslutar att ärendet justeras 
omedelbart. 

Beslutsgång 
Sverre Ekdahl (M) och Kent Svensson (SD) deltar inte i beslutet.  

Överläggningar i arbetsutskottet  
1.  Arbetsutskottet överlämnar ärendet till grund- och 

förskolenämnden enligt förvaltningens förslag. 

Alexandra Anstrell (M) deltar inte i beslutet. 

Sammanfattning av ärendet 
Syftet med planeringsdirektivet är att ge nämnder och bolagsstyrelser 
möjlighet att bidra med uppgifter till vad som behöver beaktas i Mål 
och budget. Ramarna för planeringen utgår från omvärldsanalys för 
kommunen och dess bolag, nulägesanalys avseende fullmäktiges 
övergripande mål och kommunens ekonomiska förutsättningar för 
planeringsperioden 2023-2024. 

Grund- och förskolenämndens svar på planeringsdirektivet redogör 
för hur nämnden, utifrån nämndens förutsättningar och behov, kan 
bidra med att kommunen uppnår målen i Mål och budget.  

Handlingar i ärendet 
- Svar på remiss om planeringsdirektiv inför mål och budget 2023-
2024. 

- Bilaga 1, tabell. 

- Bilaga 2, ansvarsfördelning för mål och indikatorer. 

 

Beslutet skickas till:  

Kommunstyrelseförvaltningen 
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Dnr 2021-00140 

§ 9 Svar på remiss om planeringsdirektiv mål och 
budget 2023-2024  

Beslut 
1.  Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen utan eget 
ställningstagande. 

2.  Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden förklarar paragrafen 
omedelbart justerad.  

Överläggningar i arbetsutskottet  
1.  Arbetsutskottet överlämnar ärendet till gymnasie- och 

vuxenutbildningsnämnden enligt förvaltningens förslag.  

Sara Sixten (M) deltar inte i beslutet. 

Sammanfattning av ärendet 
Syftet med planeringsdirektivet är att ge nämnder och bolagsstyrelser 
möjlighet att bidra med uppgifter till vad som behöver beaktas i Mål 
och budget. Ramarna för planeringen utgår från omvärldsanalys för 
kommunen och dess bolag, nulägesanalys avseende fullmäktiges 
övergripande mål och kommunens ekonomiska förutsättningar för 
planeringsperioden 2023-2024. 

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden svar på 
planeringsdirektivet redogör för hur nämnden, utifrån nämndens 
förutsättningar och behov, kan bidra med att kommunen uppnår 
målen i Mål och budget.  

Handlingar i ärendet 
- Svar på remiss om planeringsdirektiv mål och budget 2023-2024. 

- Bilaga 1, tabell. 

- Bilaga 2, ansvarsfördelning mål och indikatorer. 

 

Beslutet skickas till:  

Kommunstyrelseförvaltningen 



  28 januari 2022 

Haninge kommun / Utbildninsförvaltningen  Postadress: 136 81 Haninge Besöksadress: Marinensväg 30 
Telefon: 08-606 70 00 E-post: utbildningsförvaltningen@haninge.se  
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Sammanfattning 
Arbetet har resulterat i fem övergripande utvecklingsområden som inte bara omfattar 
nämndens verksamheter utan även kommunen. Dessa områden kommer att skapa 
långsiktigt stabila förutsättningar för nämndens verksamheter. Områdena är följande: 
 

1. Samverkan och samordning med koncernen, andra förvaltningar och andra aktörer  
Utmaningar, krav och komplexitet i uppdrag ökar samtidigt som välfärdstjänster 
måste utförs med relativt sett mindre resurser. Mot den bakgrunden behöver 
förutsättningar och förmågan till samarbete och samordning utvecklas som 
metod, inte minst på övergripande nivå. Därigenom kan samsyn, prioriteringar, 
effektiviseringar, arbetsfördelning och verksamhetsutveckling skapas som leder 
till förändrade arbetssätt. Det kan leda till högre måluppfyllnad och att 
kommunens relevans för medborgarna ökar. I syfte att påskynda utvecklingen av 
förutsättningar och förmågan till samarbete och samordning som metod 
behöver området prioriteras vilket kan komma att kräva resurser. 
 

2. Öka förmågan att möta alla elever 
Organisationens förmåga att möta alla elever är avgörande för individens framtid 
och hur väl nämnden lyckas i sitt uppdrag. Verksamheten kan därför utvecklas 
genom att öka förmågan att möta alla elever som deltar i nämndens 
verksamheter. Detta måste bland annat göras i förhållande till den ökade 
rörligheten bland elever, ökade krav på individualisering, långsiktiga följder av 
Covid-19 och utvecklingen av andra verksamheter i kommunen. En del i detta är 
att stärka förmågan för gymnasiet att ta emot elever som gått i grundskolans 
lärstudios. Utöver ökad måluppfyllnad av mål 4, kan detta leda till ökad psykisk 
hälsa, trygghet och en bra start i livet.  
 

3. Framtidssäkrad lokalplanering 
Initiera ett kommungemensamt projekt där nyttjandet av lokaler, på lång och 
kort sikt, ses över med målet att nå ökad effektivitet, flexibilitet, ökat 
samnyttjande och att lokalförsörjningen framtidssäkras utifrån prognostiserade 
volymer och verksamheters behov. I detta ligger även att skapa förutsättningar 
att skolmiljöer/lärmiljöer (ute och inne) utformas på ett sådant sätt att elever 
och personal, i ökad grad, vill vistas i miljöerna. Över tid kan det leda till lägre 
kostnader och få positiv effekt på en rad andra områden såsom skolresultat, 
kompetensförsörjning, trygghet och välmående. 
 

4. Långsiktig kompetensförsörjning  
Personalen är en av de viktigaste förutsättningarna för att bedriva den 
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verksamhet som nämnden ansvarar för. Av den anledningen behöver 
kompetensförsörjningsområdet i vid mening utvecklas på strategisk nivå. 
Utvecklingen bör ske i förhållanden till vad som uppfattas som en attraktiv 
arbetsgivare, kompetensförsörjningsläget i länet och i organisationen, men 
framförallt i förhållande till utvecklingen av organisationens förmåga att möta 
alla barns och elevers behov (andra punkten ovan) samt i förhållande till övriga 
punkter under rubriken prioriteringar (Samverkan och samordning med koncernen, 
andra förvaltningar och andra aktörer, framtidssäkrad lokalplanering och IT- och 
digitalisering). Därigenom utvecklas en kompetensmedvetenhet på strategisk nivå 
och förutsättningar för en långsiktig och anpassningsbar kompetensförsörjning i 
förhållande det uppdrag förvaltningen har.  

 
5. IT och digitalisering  

En hög digital mognad inom verksamheten är en viktig förutsättning för att 
tillgodogöra sig nyttorna av digitaliseringen, till gagn för våra barn och elever 
såväl som för verksamhetens utveckling och effektivisering. Digitaliseringen 
innehåller utmaningar i form av ökade säkerhetshot samt varierande 
förutsättningar hos våra invånare att nyttja digitala tjänster. Utveckling i 
kombination med anpassning till säkerhetshot och digitala förutsättningar hos 
våra medborgare kan driva kostnader. En satsning på digital mognad med fokus 
på omställning och utveckling av kompetens, systematiska metoder och 
arbetssätt för digitalisering lägger grund för en över tid kostnadseffektiv 
digitalisering. 

 

För kommunfullmäktiges mål lämnas vissa förslag på reviderad ansvarsfördelning, 
indikatorer med mera och följande utvecklingsförslag lämnas under målen: 

1. Öka andelen ekologisk och vegetarisk mat samt minska matsvinn  
2. Subventionerat SL-kort  
3. Säkra möjligheten till distansarbete och digitala möten 
4. Öka förmågan att bidra till en fungerande arbetsmarknad där människor 

kommer i sysselsättning   
5. Utveckla fordonsprogrammet mot elfordon 
6. Stärkt förmåga att ta emot elever från grundskolans lärstudios  
7. Stärkt förmåga och kompetens inom elevhälsa 
8. Utveckla elevers tillgång till kultur, föreningsliv och mellanmänskliga möten 
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Omvärldsanalys 

Omvärldsanalys inom förvaltningens verksamhetsområde 
 
Volymförändringar gymnasiet 
 
Gemensam gymnasieregion 
Samtliga kommuner i Stockholms län och Håbo har tidigare ingått ett samverkansavtal som 
utgör grunden för ett gemensamt arbete inom gymnasieregionen. Nuvarande avtal gäller 
sedan 2015. Avtalet gör det möjligt för alla elever att söka och antas på lika villkor till 
samtliga gymnasieskolor i regionen.  
 
Haninge folkbokförda ungdomar inskrivna i gymnasieskola  
Diagram 1 nedan visar antalet Haninge folkbokförda ungdomar inskrivna i någon av 
kommunens två egna gymnasieskolor eller i gymnasieskola hos annan anordnare och som 
Haninge kommun betalar eleversättning för.  
 
Diagram 1. Haninge folkbokförda ungdomar inskrivna på gymnasieskola 2014 - 2022  

 
 
Genomsnittligt elevantal år 2015 – 2021, prognos år 2022 – 2028 
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Under 2021 var genomsnittligt 3 432 Haninge folkbokförda ungdomar inskrivna på 
gymnasieskola i egen eller annan regi. Från år 2022 till 2028 beräknas antalet inskrivna 
ungdomar öka med 41 till 128 stycken per år.  
 

 
 
Gymnasieelever i kommunens egna gymnasieskolor 
Diagram 2 nedan visar totalt antal gymnasieelever inskrivna på utbildning i någon av 
Haninge kommuns två gymnasieskolor i januari 2013 – januari 2022. Diagrammet visar 
också hur många av eleverna som är folkbokförda i Haninge kommun respektive hur många 
elever som kommer från någon annan kommun.  
 
Från 2017 har antalet inskrivna elever minskat och förklaras delvis av att färre elever varit 
inskrivna på språkintroduktion. Under 2021 gick genomsnittligt cirka 2 260 gymnasieelever 
utbildning i Haninge kommuns två gymnasieskolor. 
 
Diagram 2. Volymförändringar, antal gymnasielever i egen regi 2013 - 2022  

 
 
Volymförändringar vuxenutbildning  
Ökade volymer inom Vuxenutbildningen, till följd av en avmattad konjunktur och en  
förändrad lagstiftning som berättigar fler utbildning, var tydligt redan innan pandemin. 
Under 2020 beviljade Centrum Vux 94 650 fler kurspoäng jämfört med 2019, vilket innebar 
en ökning med 8,6 procent.  

2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028
Genomsnittligt elevantal 2 991  3 005  3 067  3 161  3 293  3 387  3 432  3 484  3 607  3 735  3 828  3 938  4 037  4 077  

Skillnad mot föregående år 1 14 62 94 132 94 45 97 123 128 93 110 99 41

Skillnad mot föregående år (%) 0,47% 2,06% 3,06% 4,18% 2,85% 1,33% 1,51% 3,53% 3,56% 2,49% 2,86% 2,51% 1,00%

Utfall Prognos
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Nedan diagram visar beviljade kurspoäng efter beräknade avhopp inom vuxenutbildning 
under åren 2020 och 2021. Den totala ökningen mellan åren är 1,3 procent. Beviljade 
yrkeskurser efter avhopp har ökat med 3,9 procent, medan beviljade teoretiska kurser efter 
avhopp har minskat med 0,5 procent.  
 
Eftersom elever söker alltifrån en kurs, på exempelvis 100 poäng, till heltidsstudier 
(motsvarande cirka 400 poäng per halvår), redovisas volymerna i antalet poäng. 
 
Diagram: beviljade poäng efter avhopp 2020 – 2021, totalt yrkes resp. teoretiska kurser 

      
 
Inom vuxenutbildning har flera effektiviseringar genomförts för att anpassa verksamhetens 
kostnader. Under 2020 upphandlades distansutbildning (NTI) som möjliggör att 
vuxenutbildning kan köpas in till en lägre kostnad jämfört med exempelvis utbildning som 
köps in från annan kommun (IKE, interkommunal ersättning).  
 
Nedan diagram visar att volymerna för upphandlad distansutbildning (NTI) ökat, både för 
teoretiska och yrkeskurser, 2021 jämfört med 2020, medan kurser som anordnas i egen regi 
och köps in från annan kommun (IKE) minskat. 
  
Diagram: Beviljade poäng efter avhopp 2020 – 2021, yrkes respektive teoretiska kurser i egen regi, upphandlad 
distansutbildning (NTI) och IKE 
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Sedan mitten av 2021 har Centrum Vux fått i uppdrag att bevilja fler utbildning utifrån de 
urvalsnivåer (1 – 5) som finns. Uppdraget är i linje med Mål och budget 2022 – 2023 där ett 
prioriterat område är att utöka och bredda vuxenutbildning. 
 
Inför 2022 har nämnden avsatt 8,0 mnkr utöver en uppräkning för pris och volym för att 
möjliggöra att fler Haningebor kan studera på komvux. Stor osäkerhet råder dock hur 
volymerna inom vuxenutbildning faktiskt kommer att utvecklas. Pandemin ökar 
osäkerheten ytterligare. Volymerna inom vuxenutbildning är starkt kopplat till 
konjunkturen. Behov av omställning på arbetsmarknaden, utbildningsplikten och antalet 
elever som går ut gymnasiet med ofullständiga betyg är faktorer som påverkar.  
 

Nuläges- och trendanalys  
Genom att identifiera faktorer som påverkar nämndens förmåga att bedriva sin 
verksamhet i enlighet med kommunens mål, samt genom att förstå förändringar som 
sker i omvärlden, skapas bättre förutsättningar och större handlingsutrymme för 
planering av nämndens verksamhetsområde. Förvaltningen har genomfört en 
omvärldsanalys med den övergripande frågeställningen - Vilka förändringar i omvärlden ser 
vi påverkar Haninges utbildningsförvaltning mot år 2027? Förvaltningen har även tagit del och 
använt sig av den omvärldsanalys som gjorts för hela kommunen samt Sveriges 
kommuner och regioners omvärldsanalys.1  
 
Utifrån omvärldsanalys och forskning inom nämndens verksamhetsområde har ett antal 
trender och faktorer som är av särskild vikt identifierats. Dessa är strukturella 
förutsättningar, kompetensförsörjning, psykisk ohälsa, demografiska förändringar samt 
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rörlighet och individualisering. Trenderna och faktorerna i urvalet är av sådan karaktär 
att förvaltningen som organisation inte kan påverka dess utveckling fullt ut men behöver 
förhålla sig till dessa i sin planering.  
 

Strukturella förutsättningar  
I kommittédirektivet Fler elever ska bli behöriga till gymnasieskolan skriver 
utbildningsdepartementet att en avslutad utbildning från grundskolan och 
gymnasieskolan är en av de mest avgörande faktorerna för hur en person kommer att 
klara sig i livet. När elever inte uppnår behörighet till gymnasieskolan eller väljer att 
avbryta sina studier på gymnasieskolan kan det medföra sämre förutsättningar att 
etablera sig på arbetsmarknaden, begränsade yrkesvalsmöjligheter och minskade 
möjligheter till egen stadigvarande försörjning, samt ökad risk för psykisk ohälsa och 
kriminalitet. Eleverna som inte uppnår behörighet till gymnasieskolans nationella 
program har större risk att hamna i utanförskap senare i livet. 
 
Enligt Skolverket (rapport 467) har elevers socioekonomiska bakgrund sedan slutet av 
00-talet fått en ökad betydelse för hur de lyckas i skolan. Detta ställer höga krav på att 
skolan arbetar kompensatoriskt och ger varje elev det stöd den behöver för att utvecklas 
så långt som möjligt.1 
 
Skolverket skriver i rapporten Det svåra valet - Elevers val av utbildning på olika slags 
gymnasiemarknader att det finns skillnader i hur pojkar och flickor väljer 
gymnasieprogram. Det är mest tydligt i valen av yrkesförberedande program. Pojkar 
söker sig oftare till utbildningar mot bygg-, fordon- och industri, medan flickor söker sig 
till utbildningar inriktade mot barn, vård och omsorg. Programmen som lyfts fram som 
mest populära bland elever, oavsett kön, är de högskoleförberedande 
samhällsvetenskaps- respektive naturvetenskapsprogrammen. Avhopp och byte av 
program är vanligt bland elever som läser en utbildning med överrepresentation av det 
motsatta könet.2 
 
Utifrån ovan nämnda betydelse av socioekonomisk bakgrund finns det skäl att studera 
de nämnda faktorerna i kommunen eftersom det ger en bild av verksamhetens 
förutsättningar samt förståelse för lämpliga insatser. Slutsatsen är att skolverksamheten i 

 
1 fler-elever-ska-bli-behoriga-till-gymnasieskolan-dir.-202021 (regeringen.se) 
2https://www.skolverket.se/download/18.6bfaca41169863e6a65a960/1553965191340/pdf3075.pdf#pag
e=14&zoom=100,0,0 
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kommunen över tid har strukturella svårigheter att lyckas i sitt uppdrag. Det leder till 
ökade krav på kompensatorisk förmåga.  
 
Eftergymnasial utbildning 
Störst betydelse för betygsresultaten är föräldrarnas utbildningsnivå. Andel elever i 
gymnasieskolan som har föräldrar med eftergymnasial utbildning ökar i kommunen, 
länet och riket men andelen elever i kommunens gymnasieskolor som har sådana 
föräldrar är låg jämfört med länet och riket. Vidare är det stora skillnader i 
utbildningsnivå mellan kommunens kommundelar. Det finns även en skillnad mellan 
kommunens två gymnasieskolor. Andelen elever som har föräldrar med eftergymnasial 
utbildning är på den ena 21 procent och den andra 42 procent. 
 
 Eftergymnasial utbildning Haninge kommun, Stockholms län och riket 1985-2020

 
 
Eftergymnasial utbildning per kommundel i Haninge kommun jämfört med Stockholms län och riket 2020, 
invånare 25-65 år. 
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 Elever vars föräldrar har eftergymnasial utbildning, kommunal gymnasieskola

 
 
Utrikes födda 
Som grupp har elever med utländsk bakgrund i genomsnitt sämre resultat än elever med 
svensk bakgrund, men det finns stora variationer inom gruppen och underliggande 
faktorer som påverkar betygsresultaten. Om en elev har invandrat före eller efter 
skolstart visar sig enligt Skolverket vara en viktig faktor. Elever som har invandrat till 
Sverige efter skolstart har sämre resultat än andra grupper. Gruppen elever som har 
kommit till Sverige före skolstart följer däremot samma mönster som svenskfödda 
elever. En annan viktig faktor är att elever med utländsk bakgrund tenderar i högre grad 
att ha föräldrar med låg utbildningsbakgrund, vilket ovan visat har störst betydelse för 
elevers skolresultat.  
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I Haninge kommun har andelen utrikes födda ökat något mer än i riket och länet. Inom 
kommunen varierar andelen utrikes födda kraftigt mellan olika kommundelar och läggs 
andelen till som även har två utrikes födda föräldrar ökar skillnaden.  
 
Utländsk bakgrund bland elever, kommunal gymnasieskola  

 
 
 
 
Utrikes födda och/eller två utrikes födda föräldrar 2020 per kommundel i Haninge kommun jämfört med Stockholms län 
och riket 

 
 
Inkomst  
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Över tid har kommunen en trend av sjunkande medelinkomst jämfört med länet och 
riket. Skillnaderna är stora mellan olika kommundelar.  
 
Tabell 6. Medelinkomst 1991-2019, 20-64 år, Haninge kommun, Stockholms län och rike 

 
 
Kön 
Kommunens gymnasieskolor har jämfört med länet och riket en lägre andel flickor. 
Kommunens gymnasieskolor har jämfört med länet och riket en stor andel som läser 
yrkesförberedande program och en relativt liten andel som läser högskoleförberedande 
program. Det kan förklara varför det är relativt få flickor som läser på kommunens 
gymnasieskolor. 
 
Gymnasieelever på yrkesprogram  
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Gymnasieelever på högskoleförberedande program  

 
 
Flickor i gymnasieskola, elever i kommunal gymnasieskola 

 
 
Arbetslöshet 
Tabellen nedan visar på arbetslösheten i åldersgruppen 18-64 år. Arbetslösheten i 
Haninge kommun ligger i linje med riket och arbetslösheten är något lägre i länet.  
 
 Arbetslöshet 18-64 år 
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Kompetensförsörjning  
Bristen på legitimerade lärare är en känd utmaning inom skolsverige. Inom gymnasie- 
och vuxenutbildningen är andelen legitimerade lärare högre både på riksnivå och 
regionalt vilket även ses inom kommunen där andelen legitimerade lärare hög. En 
utmaning som finns är att ha samma höga andel yrkeslärare som övriga.  
 
Samtidigt sker en förändring hos befolkningen i synen på arbete där allt fler önskar en 
balans mellan fritid och arbete och värderar ett ”meningsfullt” arbete mer än högre lön. 
Unga idag tenderar att ha en annan syn på arbete och har i vissa fall andra förväntningar 
på en arbetsgivare. För att kommunen i framtiden ska kunna behålla och rekrytera ny 
personal är det en fördel att studera ungas syn på arbete.  
 
En ökad medvetenhet kring frågor som jämställdhet och klimatförändringar har också 
medfört att en större andel av befolkningen vill arbeta på en arbetsplats som bidrar till 
en hållbar utveckling. Trenderna angående vad en attraktiv arbetsplats är behöver därför 
beaktas, bland annat eftersom det på sikt kan ge konkurrensfördelar vad gäller 
kompetensförsörjning. 
 

Demografisk utveckling  
Den demografiska förändringen med en befolkning som lever allt längre samtidigt som 
andelen personer i arbetsförålder minskar i relation till de som behöver omsorg, innebär 
på sikt en ekonomisk utmaning. Den demografiska försörjningskvoten beräknas som 
summan av antal personer 0-19 år och antal personer 65 år och äldre dividerat med antal 
personer 20-64 år. Ett värde över 1 innebär att gruppen äldre och yngre är större än den 
i arbetsför ålder. I Haninge är den demografiska försörjningskvoten 0,69 och i 



 

 

16 (

Stockholms läns kommuner 0,76. Under de senaste 20 åren har försörjningskvoten ökat 
i riket och i Haninge kommun, men under de senaste fem åren har det inte skett någon 
ökning i Haninge jämfört med riket. På sikt är det dock troligt att försörjningskvoten 
även ökar i Haninge.  
 
Bedömningen är därför att skolan över tid kommer behöva göra effektiviseringar för att 
även fortsättningsvis kunna erbjuda elever en utbildning med hög kvalitet. Det medför 
behov av en kontinuerlig kompetensutveckling för personalen vilket även stärker 
förutsättningarna för att tillvarata digitaliseringens möjligheter på längre sikt.  
 
Demografisk försörjningskvot 

 
 

Digitalisering  
Samhället blir allt mer digitalt. Utveckling har stärkts av den rådande pandemin och 
redan idag använder sig skolan av flera digitala inslag i undervisningen. Trender i 
omvärlden visar att det är troligt att den utvecklingen kommer fortsätta. Skolan kommer 
även fortsättningsvis använda sig av allt fler digitala inslag och tekniska lösningar. 
Utvecklingen erbjuder flera möjligheter, bland annat effektiviseringar och nya innovativa 
arbetssätt.  
 
Det finns dock en rad utmaningar kopplade till utvecklingen som kommunen behöver 
ha i beaktande och planera för. Exempelvis finns det stora skillnader i digital mognad 
bland personalen vilket kan försena digitaliseringsprocessen och påverka likvärdigheten i 
utbildningen. Det finns därför ett behov av systematisk kompetensutveckling.  
Skillnaderna i digital mognad finns också bland medborgarna, där ålder, 
funktionsvariation och språksvårigheter kan göra kontakten med kommunen och 
utbildningsförvaltningen svår om större delen av kommunikationen sker via digitala 
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medel. Kommunen behöver därför utveckla olika kanaler och verktyg för att nå 
medborgarna. I annat fall finns det risk för att det digitala utanförskapet stärks. 
  

Psykisk ohälsa  
Andelen barn och unga i Sverige som rapporterar om psykisk ohälsa har ökat. Sedan 
mitten av 1980-talet har andelen unga som uppger att de har återkommande 
psykosomatiska symtom fördubblats, och nästan hälften av 15-åringarna har denna typ 
av besvär.1 Folkhälsomyndigheten har undersökt vilka faktorer som kan ha påverkat 
ökningen under perioden 1985–2014. Slutsatsen är att det är troligt att brister i skolans 
funktion har bidragit till den ökade psykiska ohälsan bland barn och unga, liksom press 
på grund av de ökade kraven på arbetsmarknaden.  
 
Det finns ett samband mellan skolprestation och psykisk hälsa. Att arbeta med att öka 
kunskapsnivån i skolan är därför en viktig åtgärd för att öka elevers psykiska 
välbefinnande. Med bättre skolresultat får barn och unga också större möjligheter på 
arbetsmarknaden och bättre förutsättningar för en god hälsa. Det är även viktigt att 
arbeta med att stärka psykisk hälsa i sig. Utöver egenvärdet, ger en god psykisk hälsa 
bättre förutsättningar att nå kunskapsmålen, då sambandet mellan studieresultat och 
hälsa är dubbelriktat3.  
 
Den pågående pandemin tycks ha bidragit till att stärka utvecklingen inom ökad psykisk 
ohälsa. Flertal studier, däribland av Skolverket, visar att pandemin påverkat elevers 
mående. Det är framför allt begräsningar i socialt umgänge och distansundervisning som 
bidragit till att fler rapporterar om ensamhet, stress, ångest och brist på motivation. 
Skolverket framhåller att pandemin och distansundervisningen har haft störst påverkan 
på SFI och Komvux. Gymnasiets praktiska program har varit svårare att undervisa på 
distans. Elever med mindre studievana och elever i behov av stöd har många gånger 
påverkats mer än andra elever. Det riskerar att leda till kunskapstapp samt till att 
påverka likvärdigheten negativt och ställer krav på kompensatoriska insatser för att 
säkerställa att pandemin inte bidrar till att stärka skillnaderna mellan elevers 
förutsättningar att tillgodogöra sig sin utbildning.  
 
Kuratorerna i Haninge kommun deltog i en enkätstudie under 2020 där det lyftes fram 
att andel barn med behov av särskilt stöd och skolfrånvaro ökat under det senaste året. 
De såg en ökad psykisk ohälsa bland elever, bland annat till följd av pandemin. 
Kuratorerna bedömde vidare att de har mindre tid att arbeta med förebyggande insatser 
för elever i riskgrupp.  

 
3 Skolverket, 2019. Hälsa för lärande - lärande för hälsa 
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Bedömningen är att insatser för att stärka elevhälsan över tid kommer få ökad betydelse. 
 

Rörlighet och individualisering  
Andel elever som väljer att gå i friskolor har ökat sedan 90-talet. I Haninge kommun 
skedde en större ökning under 2005 och därefter har kurvan fortsatt uppåt. Det är 
vidare troligt att kommunens geografiska placering, det vill säga närheten till Stockholm 
och andra stora kommuner påverkar elevrörligheten eftersom det finns ett stort utbud 
av skolor i närliggande kommuner. Den ökade rörligheten bland elever och svårigheten 
att på förhand förutse förändrade elevvolymer skapar utmaningar för bland annat 
lokalförsörjningen. För att kunna möta förändringarna i elevrörligheten behöver 
skolorna utveckla förmågan anpassning att vara flexibel. 
 
Kravet på individuella lösningar drivs bland annat av att andra sektorer utvecklat sina 
tjänster mot mer individuella upplevelser vilket får effekt på andra sektorer, som 
exempelvis utbildningssektorn. Här kan flexibilitet, ny teknik och metoder öka 
innovationen och underlätta för skolan att erbjuda individuella lösningar till elever.  
 

Arbetsmarknad 
Förändringar i arbetsmarknaden, bland annat till följd av automatisering och 
klimatomställning, innebär att vissa jobb kommer försvinna samtidigt som nya jobb 
kommer tillkomma. Omställningen ställer krav på kommunens förmåga att förstå både 
den lokala och nationella arbetsmarknaden och dess efterfrågan på arbetskraft. Detta för 
att kunna erbjuda utbildning som möter arbetsmarknadens behov. 
 
Förändringarna i kompetenskraven ökar även behovet av ett livslångt lärande där allt 
fler vidareutbildar eller omskolar sig. Det är därmed sannolikt att efterfrågan på 
kommunens vuxenutbildning kommer öka. Kompetensförsörjningsbristen i flera 
omsorgsyrken innebär också att vuxenutbildningen behöver arbeta med att stärka 
kompentensen bland de medarbetare som redan finns i de sektorerna.  
 

Ny lagstiftning och nya regelverk  
Beslutade och föreslagna författningar medför i vissa avseenden ökade krav men även 
möjligheter att utveckla verksamheten. På kort sikt bedöms kraven i förändrade 
författningsbestämmelser leda till mindre oundvikliga kostnader. På längre sikt (vilket 
innefattar tidsperioden för planeringsdirektivet) finns det utredningar som kan komma 
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att få större ekonomiska konsekvenser såsom Sammanhållen utbildning för nyanlända, 
Läromedel och stärkta skolbibliotek, En moderniserad arbetsrätt och Gemensamt ansvar - en modell 
för planering och dimensionering av gymnasial utbildning. Nedan redogörs för ett urval av nya 
bestämmelser författningsändringar och utredningar som bedöms påverka nämndens 
verksamheter. 
 
Språkplikt 
Den 1 april 2021 har en språkplikt införts som innebär att delta i svenska för invandrare 
(sfi) för att stå till arbetsmarknadens förfogande. Härtill har tydligare krav på att delta i 
utbildning i svenska införts för rätt till försörjningsstöd (se närmare proposition 
2020/21:55). Författningsändringen kan medföra att fler söker sfi och följaktligen ökade 
kostnader för kommunen.  
 
Fjärr- och distansundervisning 
Från och med den 1 juli 2021 är nya bestämmelser i skollagen om fjärr- och 
distansundervisning för gymnasie- och gymnasiesärskolan tillämpliga. Möjligheten att 
bedriva undervisning som distans- eller fjärrundervisning har utökats. Fjärrundervisning 
får användas om det inte finns lärare i skolan som uppfyller kraven på legitimation och 
behörighet och huvudmannen inte heller lyckats anställa en sådan trots upprepade 
försök eller om elevunderlaget är så begränsat att det är svårt att hålla vanlig 
undervisning. Distansundervisning kan användas som särskilt stöd för en elev med 
medicinsk, psykisk eller social problematik. De nya bestämmelserna ger delvis nya 
möjligheter men kan även leda till ökade kostnader. 
 
Nya regler för kommunal vuxenutbildning – urval, förenklad betygsskala och ämnesplaner 
Den 1 juli 2021 ändrades reglerna om urvalet till utbildning inom kommunal 
vuxenutbildning på gymnasial nivå och särskild utbildning på gymnasial nivå genom att 
sökande med störst behov ska prioriteras istället för, som tidigare, de med minst 
utbildning.  
 
Utredningar och författningsförslag 
 
Propositioner 
Budgetproposition 
I regeringens budgetproposition (prop. 2021/22:1) föreslås flera satsningar på skola. För att 
öka kvaliteten och likvärdigheten i och mellan verksamheterna och för att underlätta 
huvudmännens arbete med systematiskt kvalitetsarbete avser regeringen att införa 
regionala kvalitetsdialoger mellan staten och huvudmän inom skolväsendet. För att 
stärka den nationella kompetensförsörjningen och vända den negativa trenden när det 
gäller antalet sökande till gymnasieskolans yrkesprogram föreslås införandet av en 
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utökad möjlighet för elever på yrkesprogrammen att läsa kurser för grundläggande 
behörighet. En förstärkning av det så kallade likvärdighetsbidraget ska ske med drygt 
320 miljoner kronor 2022. En successiv upptrappning av bidraget beräknas till drygt 8,7 
miljarder kronor 2024. Andra insatser som omnämns i budgetpropositionen är 
demokratistärkande insatser inom skolväsendet, erbjudande av läxhjälp och insatser för 
stärkt elevhälsa.  
 
Sammanhållen utbildning för nyanlända 
Regeringen har under hösten 2021 lämnat in proposition 2021/22:51 En sammanhållen 
utbildning för nyanlända som har utbildningsplikt till riksdagen. I propositionen föreslås att det 
införs en skyldighet att inom den kommunala vuxenutbildningen tillhandahålla en 
sammanhållen utbildning för de som tar del av det arbetsmarknadspolitiska programmet 
etableringsinsatser för vissa nyanlända invandrare (etableringsprogrammet) och som på 
grund av kort utbildning inte kan matchas mot arbete. De ska inom ramen för 
etableringsprogrammet i huvudsak ta del av kommunal vuxenutbildning i svenska för 
invandrare (sfi) eller motsvarande utbildning vid folkhögskola, samhällsorientering och 
utbildning inom kommunal vuxenutbildning på grundläggande eller gymnasial nivå, 
kommunal vuxenutbildning som särskild utbildning eller motsvarande utbildning inom 
folkhögskolan. Ändringarna föreslås träda i kraft den 1 augusti 2022. Leder förslagen till 
författningsändringar kommer det leda till stora förändringar för kommunen.  
 
Utredningar 
Automatiserat beslutsfattande 
Under mars 2021 har betänkandet En väl fungerande ordning för val och beslutsfattande i 
kommuner och regioner (SOU 2021:16) lämnats till regeringen. I betänkandet föreslås bland 
annat att det ska bli möjligt att genom delegation uppdra åt en automatiserad 
beslutsfunktion att besluta på en nämnds vägnar och att kommuner ska få möjlighet att 
använda sig av automatiserat beslutsfattande för beslut i ärenden som handläggs enligt 
förvaltningslagen och kan överklagas förvaltningsrättsligt. Leder förslagen till 
författningsändringar skapas förutsättningar för effektivare processer i kommunens 
verksamheter samtidigt som det medför ökade kostnader.  
 
Läromedel och stärkta skolbibliotek 
Under januari 2021 har delbetänkandet Skolbibliotek för bildning och utbildning (SOU 
2021:3) lämnats till regeringen. I betänkandet föreslås bland annat att skolbibliotek ska 
vara bemannade (i första hand av personal med examen inom biblioteks- och 
informationsvetenskap) och att skolbiblioteket i första hand ska finnas på den egna 
skolenheten.  
 
Läromedelsutredningen – böckernas betydelse och elevernas tillgång till kunskap 
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Under 2021 har slutbetänkandet Läromedelsutredningen – böckernas betydelse och elevernas 
tillgång till kunskap (SOU 2021:70) lämnats in till regeringen. I betänkandet föreslås bland 
annat att elevers rätt till läromedel ska skrivas in i skollagen och att en läromedelsnämnd 
inrättas vid Skolverket. Nämnden ska verka för att alla elever får tillgång till läromedel 
av god kvalitet och att lärare använder läromedel för att stärka elevernas 
kunskapsutveckling. Läromedelsnämnden ska också ta fram kvalitetskriterier för 
läromedel. Leder förslagen till författningsändringar kommer det att medföra ökade 
kostnader för kommunen. 
 
Möjligheter till särskilt stöd och att nå kunskapskraven 
Under juni 2020 har delbetänkandet En annan möjlighet till särskilt stöd – Reglering av 
kommunala resursskolor (SOU 2020:42) lämnats till regeringen. I betänkandet föreslås att 
en kommun vid vissa grundskoleenheter ska få begränsa utbildningen till att avse elever 
i behov av särskilt stöd (resursskola).  
 
Bättre möjligheter för elever att nå kunskapskraven 
Under februari 2021 har slutbetänkandet Bättre möjligheter för elever att nå kunskapskraven 
(SOU 2021:11) lagts fram. I betänkandet förslås bland annat att: 

 ett krav på tillgång till speciallärare eller specialpedagog inom elevhälsan ska 
införas för att höja kvaliteten på kartläggning av stödbehov och utformning av 
insatser samt för att lärare ska ges ett bättre stöd i arbetet med att utforma 
inkluderande lärmiljöer, 

 en numerär reglering av tillgång till elevhälsan ska införas som anger att en 
skolläkare får ansvara för högst 7 000 elever, en skolsköterska för högst 430 
elever, en psykolog för högst 1 000 elever och en kurator för högst 400 elever, 

 det ska vara obligatoriskt för skolans huvudmän att redovisa tillgång till 
skolläkare, skolsköterska, psykolog och kurator på skolenhetsnivå, 

 en garanti för tidiga stödinsatser ska införas för elever som läser ämnena 
svenska, svenska som andraspråk och matematik enligt grundsärskolans 
kursplaner, 

Leder förslagen till författningsändringar kommer det leda till ökade kostnader för 
kommunen.  
 
En moderniserad arbetsrätt 
Under juni 2020 har betänkandet En moderniserad arbetsrätt (SOU 2020:30) lagts fram. I 
betänkandet finns förslag som innebär stärkt ansvar för arbetsgivare för arbetstagares 
kompetensutveckling och omställningsförmåga i anställningen. Förslaget innebär att 
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arbetsgivarens ansvar för kompetensutveckling ska bli bredare och omfatta fler 
arbetstagare. Förslaget är att bestämmelserna ska träda i kraft under 2022. Leder 
förslagen till författningsändringar kommer det leda till ökade kostnader för kommunen.  
 
Dimensionering och planering av gymnasieskola och vuxenutbildning 
Under juni 2020 har betänkandet Gemensamt ansvar - en modell för planering och dimensionering 
av gymnasial utbildning (SOU 2020:33) lämnats till regeringen. I betänkandet föreslås bland 
annat att: 

 utbudet av utbildning bör bestämmas med hänsyn till elevers efterfrågan och 
behov samt arbetsmarknadens behov, 

 tillgången till och bredden av yrkesutbildning i kommunal vuxenutbildning 
behöver öka, 

 staten ska stödja och styra skolhuvudmännen mer när det gäller planering och 
dimensionering av vilka utbildningar som ska erbjudas samt för gymnasieskolan 
hur många platser som ska finnas på dessa. Staten ska därför besluta om 
regionala ramar för utbudet inom gymnasieskolan och för yrkesutbildning inom 
kommunal vuxenutbildning, 

 gymnasiemarknaden bör balanseras med mer inslag av planering och samarbete 
mellan huvudmän. Genom fördjupat kommunalt samarbete ska vuxna ges ökade 
möjligheter att söka ett bredare utbud av yrkesutbildning inom ett större område 
än den egna kommunen, 

 de fristående skolornas roll i utbildningssystemet ska stärkas och lika villkor ska 
så långt möjligt gälla för huvudmän för fristående och kommunala skolor. Den 
ökade statliga styrningen av utbudet ska gälla både kommunala och enskilda 
huvudmän och 

 ett kompensatoriskt schablonbelopp som utgår ifrån elevernas meritvärde i 
grundskolan ska läggas till eller dras bort från den interkommunala ersättningen 
respektive grundbeloppet till enskilda huvudmän för att stärka förutsättningarna 
för kompensatoriska åtgärder i gymnasieskolan. 

Leder förslagen till författningsändringar kommer det leda till ökade kostnader för 
kommunen. 
 
En mer likvärdig skola 
Under april 2020 har betänkandet En mer likvärdig skola – minskad 
skolsegregation och förbättrad resurstilldelning (SOU 2020:28) lämnats till 
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regeringen. I betänkandet föreslås införande av ett gemensamt skolval, där 
alla vårdnadshavare och huvudmän deltar, som administreras av Skolverket. 
Vidare ska flertalet statsbidrag som rör skolan slås samman till ett 
sektorsbidrag. För att få sektorsbidraget ska huvudmannen, utifrån analyser 
av den egna verksamhetens utvecklingsbehov, sammanställa en treårig 
handlingsplan. Resultatet av handlingsplanen ska följas upp och redovisas. 
För närvarande är det oklart vilken betydelse de föreslagna 
författningsändringarna kan komma att få. 
 
Direktiv om utredningar  
Statligt huvudmannaskap för skolan 
Genom direktiv 2020:07 Förutsättningar för ett statligt huvudmannaskap för skolan har 
regeringen tillsatt en utredning för att ta fram beslutsunderlag som kan skapa 
förutsättningar för ett statligt huvudmannaskap för samtliga skolformer utom förskolan 
och den kommunala vuxenutbildningen. Utredningen ska föreslå hur staten kan ta över 
arbetsgivarskapet för lärare, skolledare och övriga yrkesgrupper i bland annat 
kommunala skolor, en modell för hur staten kan ansvara för finansieringen av skolan 
samt hur staten kan ta över ansvaret för ledning av utbildningen och daglig drift av 
skolorna. Leder förslagen till författningsändringar kommer det leda till stora 
förändringar för kommunen. 
 

Jämförelse med andra kommuner 
För att få en bild av hur det går för Haninge kommuns skolverksamhet i relation till 
övriga kommuner jämförs olika nyckeltal med länet och riket. Detta bidrar även till ökad 
förståelse vid analys av förändringar som sker över tid. 
 
I avsnittet görs en jämförelse mellan Haninge kommun, Stockholms län och riket vad 
gäller följande nyckeltal:  
 

- Resurser som läggs på undervisning 

- Utbildade lärare 

- Lärartäthet 
- Elever med examen inom 3 år 
- Elever som övergått från introduktionsprogram till nationellt program 

- Elever som övergått till universitet/högskola direkt efter avslutad 
gymnasieutbildning 

- Ungdomar som är etablerade på arbetsmarknaden eller studerar 2 år efter 
fullföljd gymnasieutbildning 
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I jämförelse med andra kommuner ligger Haninge kommun genomgående lägre i 
undersökta nyckeltal, både i relation till länet och riket. Ett undantag är kostnad i 
relation till referenskostnad där Haninge kommun har en mindre negativ 
nettokostnadsavvikelse än länet. Ett annat undantag är utbildare lärare, där Haninge 
kommun har en högre andel än både länet och riket. 
 
Resurser till undervisning 
Både Haninge kommun och Stockholms län tillsätter mindre pengar till undervisningen 
än förväntat. Referenskostnaden, som är den förväntade kostnaden, indikerar vad 
verksamheten borde kosta, enligt kostnadsutjämningssystemet, om kommunen eller 
regionen bedriver verksamheten med genomsnittlig ambitionsnivå och effektivitet. En 
kommun som lägger mer pengar än vad den förväntas göra utifrån referenskostnaden 
får ett positivt värde på indikatorn nettokostnadsavvikelse, och en kommun som lägger 
mindre pengar än referenskostnaden får ett negativt värde.  
 
Både Haninge kommun och Stockholms län har de senaste tio åren haft negativa 
värden. Sedan 2017 har Haninge kommun haft mindre negativt värde jämfört med länet. 
2020 minskade det negativa värdet något i kommunen medan det ökade i länet. 
 
Nettokostnadsavvikelse gymnasieskola 

 
 
 
Utbildade lärare 
I Haninge kommun är en hög andel av lärare på gymnasiet behöriga samt har 
lärarlegitimation. Det är en högre andel i kommunen jämfört med både länet och riket 
och har varit det de senaste fyra åren. År 2020 ökade behörigheten både i kommunen, 
länet och riket. Ökningen var kraftigare i kommunen jämfört med både länet och riket. 
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Utbildade lärare gymnasieskola

 
 
 
Personaltäthet  
Haninge kommun har något lägre personaltäthet (fler elever per lärare) än Stockholms 
län. 2020 sjönk personaltätheten mer i kommunen än länet. Uppgifter för riket visar en 
högre personaltäthet (färre elever per lärare) än både kommunen och länet mellan 2015–
2018. 
 
Personaltäthet gymnasieskola, antal elever per lärare 

 
 
Gymnasieelever med examen inom 3 år 
Haninge kommun har en lägre andel gymnasieelever med examen inom tre år än både 
länet och riket. Medan länet och riket haft en svagt positiv trend under tidsperioden, har 
Haninge haft en sjunkande trend sedan 2018. Trenden vänds dock 2021, och i likhet 
med länet och riket ökar andelen. I Haninge ökar andelen snabbare det sista året. 
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Haninge kommun har en negativ avvikelse från det modellberäknade värdet4 av andel 
gymnasielever med examen inom tre år, det vill säga ett lägre resultat än förväntat. 
Detsamma gäller för länet. Värdet för samtliga kommuner (ovägt medel) visar ett 
nollvärde i avvikelse från modellvärdet.  
 
Gymnasieelever med examen inom 3 år

 
 
Gymnasieelever med examen inom 3 år - avvikelse från modellberäknat värde 

 
 
 
Gymnasieelever som övergått från IM till nationella program 
Haninge kommun har en lägre andel gymnasieelever som övergått från IM till nationella 
program jämfört med länet och riket. Andelen har sjunkit inom kommunen de två 
senaste åren. I länet och riket har andelen istället ökat det senaste året. I Haninge 
kommun är majoriteten av IM programmen en yrkesintroduktion med mål att arbeta 
med anställningsbarhet snarare än övergång till nationellt program. För de elever som 
vill läsa till behörighet finns IM programmet IA, som syftar till övergång till nationellt 
program. 

 
4 Modellberäknat värde är ett förväntat värde för kommunen givet socioekonomiska faktorer, så som 
föräldrarnas utbildningsnivå, föräldrarnas inkomst, kön, andelen nyinvandrade elever och behov av 
ekonomiskt bistånd. Elever som vid utbildningens början saknar svenskt personnummer (t.ex. nyanlända 
elever som ännu inte blivit folkbokförda) ingår ej. 
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Gymnasieelever som övergått från IM till nationella program

 
 
Gymnasieelever som övergått till universitet/högskola direkt efter avslutad 
gymnasieutbildning  
Haninge kommun har en lägre andel gymnasieelever som övergått till 
universitet/högskola direkt efter avslutad gymnasieutbildning jämfört med länet och 
riket. År 2020 sjönk andelen inom kommunen medan den i länet och riket istället ökade. 
En förklaring till detta kan vara Haninge kommuns utbildningsutbud. Då 
gymnasieverksamheten har valt att ha många yrkesprogram är det primära målet inte att 
eleverna efter utbildningen ska studera vidare, det primära målet är att eleverna ska börja 
arbeta. 
 
Gymnasieelever som övergått till universitet/högskola direkt efter avslutad gymnasieutbildning  
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Ungdomar som är etablerade på arbetsmarknaden eller studerar 2 år efter 
fullföljd gymnasieutbildning 
Andelen ungdomar som är etablerade på arbetsmarknaden eller studerar 2 år efter 
fullföljd gymnasieutbildning är lägre i Haninge kommun jämfört med länet och riket. 
Detta gäller både för elever som gått högskoleförberedande program och yrkesprogram. 
Sedan 2013 har dock andelen ökat, vilket också skett i länet och riket. Mellan 2013-2016 
ökade andelen med en högre takt i Haninge jämfört med länet. Förändringstakten är 
densamma i kommunen, länet och riket de två senaste åren (2018–2019). 
 
För elever som studerat högskoleförberedande program, har andelen etablerade på 
arbetsmarknaden ökat under observerad tidsperiod i både kommunen, länet och riket. 
De senaste två redovisade åren ökar andelen i kommunen med samma takt som länet 
och riket. För elever som studerat yrkesprogram har andelen sjunkit det senaste 
redovisade året både i kommunen, länet och riket.  
 
Ungdomar som är etablerade på arbetsmarknaden eller studerar 2 år efter fullföljd gymnasieutbildning 
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Ungdomar som är etablerade på arbetsmarknaden eller studerar 2 år efter fullföljd gymnasieutbildning, högskoleförberedande 
program

 
 
Ungdomar som är etablerade på arbetsmarknaden eller studerar 2 år efter fullföljd gymnasieutbildning, yrkesprogram 

 
 

Arbetskraftsläget avseende kritiska roller och kompetenser  
I Skolverkets rapport Lärarprognos 2021 framgår att det i landet fortsatt kommer vara 
brist på behöriga lärare och förskollärare. Fram till år 2035 beräknas det totala 
rekryteringsbehovet av lärare och förskollärare bli cirka 131 000 heltidstjänster och 
beräkningen visar att det detta år saknas 12 000 nyutexaminerade förskollärare och 
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lärare. Störst är rekryteringsbehoven de närmaste fem åren då det behöver rekryteras 
lärare och förskollärare till motsvarande 57 000 heltidstjänster.  
 
Rekryteringsbehovet beror främst på pensionsavgångar men även på att lärare lämnar 
yrket. I prognosen antas även vissa obehöriga lärare ersättas av behöriga. Sett över hela 
prognosperioden, fram till 2035, beräknas rekryteringsbehovet (räknat i antal 
heltidstjänster), vara störst av förskollärare, lärare i grundskolans årskurs 7–9 och lärare i 
gymnasieskolan. Hälften av landets totala rekryteringsbehov finns i de tre 
storstadslänen. Fram till 2033 beräknas rekryteringsbehovet i Stockholms län uppgå till 
26 000 heltidstjänster.5  
 
Skolverkets prognos bekräftas i den senaste arbetskraftsbarometern där efterfrågan både 
på nyutexaminerade och yrkeserfarna grupper av lärare i regel är högre än tillgången. 
Många arbetsgivare, dock inte alla, bedömer att fler lärare kommer att anställas inom 
olika lärargrupper på tre års sikt.6 
 
Andel arbetsgivare som på tre års sikt bedömer att antalet anställda kommer att minska/öka 

 
 
I arbetskraftsbarometern framgår även att det idag och under de kommande åren 
kommer att vara stor efterfrågan på andra yrkesgrupper som finns i verksamheten 
såsom sjuksköterskor, läkare och psykologer.  
 

 
5 Lärarprognos 2021, Skolverket, 
https://www.skolverket.se/publikationsserier/regeringsuppdrag/2021/lararprognos-2021---uppdrag-att-
ta-fram-aterkommande-prognoser-over-behovet-av-forskollarare-och-olika-lararkategorier?id=8945  
6 Vilka utbildningar ger jobb?: Arbetskraftsbarometern 2020, Statistiska centralbyrån, 
https://www.scb.se/contentassets/03e7444790f54d6d94479e1ba76d7c6b/uf0505_2020a01_am78br2003
.pdf  
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Utbildningsförvaltningen slutförde nyligen utredningen Andel legitimerade lärare i Haninge 
kommuns skolor. Där uppger rekryteringsansvariga inom gymnasiet att det inte finns några 
rekryteringsproblem med undantag för yrkeslärare.7  
 
Enligt gällande personalprognos för pensionsavgångar kommer antalet sådana avgångar 
att öka under hela prognosperioden fram till 2028. Det gäller även gymnasieskolan, även 
om antalet pensionsavgångar per år är relativt få.  

 
 

Riskfaktorer  
Identifierade riskfaktorer utifrån omvärldsanalysen: 

1. De strukturella förutsättningarna och de utmaningar som identifierats med dessa 
förutsättningar har en stor påverkan på och betydelse för nämndens uppdrag, i 
synnerhet om de ökar. Svårigheten att förutse i vilken takt förändring sker ställer 
stora krav på organisationens förmåga till anpassning och flexibilitet. 

2. Ny lagstiftning och nya regelverk (beslutade och föreslagna) medför förändrade 
krav och möjligheter som kan medföra en risk om förutsättningar saknas för 
finansiering, planering och organisering. För de bestämmelser som saknar datum 
för ikraftsättande är det för närvarande svårt att veta när bestämmelserna 
kommer träda i kraft och vad konsekvenserna blir. På kort sikt bedöms 
beslutade och föreslagna regler kunna leda till mindre kostnader vid införandet. 
På längre sikt (vilket innefattar tidsperioden för planeringsdirektivet) finns det 
utredningar som kan komma att få större ekonomiska konsekvenser såsom 

 
7 Andel legitimerade lärare i Haninge kommuns skolor, Dnr GFN 2021/262 och GVN 2021/76 
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Sammanhållen utbildning för nyanlända, Läromedel och stärkta skolbibliotek, En 
moderniserad arbetsrätt och Gemensamt ansvar - en modell för planering och dimensionering 
av gymnasial utbildning. 

3. Tillgången på legitimerade lärare och då framför allt behöriga yrkeslärare, samt 
nämndens förmåga att bibehålla och utveckla nödvändig kompetens är viktig för 
att nämnden ska ha goda förutsättningar att lyckas med sitt uppdrag. I synnerhet 
mot bakgrunden av ökade krav på anpassningsförmåga och flexibilitet.  

4. Effekterna av Covid-19 är en svåröverblickad riskfaktor. Pandemin har hitintills 
påverkat verksamheten kraftigt och pandemin kommer att ha en fortsatt 
påverkan framöver. De fulla konsekvenserna för barn, elever och personal är 
ännu inte uppenbara.  

 

Fullmäktiges mål och indikatorer 
 

KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i 
framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 
 
Inom målet föreslår nämnden följande åtgärder 
 
1. Öka andelen ekologisk och vegetarisk mat samt minska matsvinn  
Förslaget 
Genom att öka andelen ekologisk och vegetarisk mat samt minska matsvinn i den 
kommunala verksamheten minskar kommunens miljöpåverkan. I Haninge kommun 
serveras mat dagligen till drygt 15 000 barn, elever, vuxna och äldre inom 
måltidsverksamheterna i förskola, grundskola, gymnasieskola, fritidsverksamhet och 
omsorg. Livsmedelskonsumtionen påverkar miljön både negativt och positivt; genom 
medvetna val och minskat matsvinn kan nämnden bidra till en minskad miljöpåverkan 
och bra villkor för både människor och djur.  
 
Kommunen arbetar redan i den riktning som förslaget anger med kostpolicyn som 
styrning. Kommunens kostpolicy syftar bland annat till att minska måltidernas 
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miljöpåverkan samt inspirera och skapa bra hållbara matvanor för barn och elever. Mål 
för förskolans, skolans och fritidshemmens verksamhet är att skolrestaurangerna ska 
erbjuda skoleleverna ett vegetariskt alternativ dagligen. Vidare ska andelen ekologiska 
livsmedel samt andelen grönsaker öka, andelen kött ska minska och matsvinnet ska 
tydliggöras genom viktmätning och åtgärdas. För att ytterligare bidra till mål 1 föreslås 
att arbetet med kostpolicyn utvecklas med en tydligare ambitionsnivå. 
 
Förutsättningar  
För att kostpolicyn ska få avsedd effekt behövs en ökad tydlighet i kommunens 
ambitionsnivå. Detta behöver göras med beaktande av de ekonomiska konsekvenserna. 
Samtidigt finns det en möjlig besparing genom att minska matsvinnet. Vidare bedöms 
förutsättningarna för förslaget öka genom samarbete mellan berörda förvaltningar och 
kompetensutveckling. 
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Lägre måluppfyllnad av mål 1 och därmed fördröjs en omställning mot mer hållbar 
matkonsumtion.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål 
Förslaget bedöms inte påverka andra fullmäktigemål negativt.  

2. Subventionerat SL-kort  
Förslaget 
Genom att subventionera SL-kort för personer anställda i kommunen kan 
miljöpåverkan minskas. Kommunen har ungefär 4700 personer anställda som dagligen 
ska transportera sig mellan hemmet och arbetet. Genom att öka antalet resor med 
kollektivtrafik och minska resor med andra egna fordon kan miljö- och klimatpåverkan 
minska. 
 
Förutsättningar  
Beslut om att kommunalt anställda ska ges tillgång till ett subventionerat SL-kort.  
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Lägre måluppfyllnad av mål 1 och därmed fördröjs en omställning mot mer hållbara 
transporter.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål 
Förslaget bedöms inte påverka andra fullmäktigemål negativt. 
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3. Säkra möjligheten till distansarbete och digitala möten 
Förslaget   
Genom att utveckla och säkra möjligheten till distansarbete kan transporter till och från 
arbete minska vilket ger lägre miljöpåverkan.  Utvecklas och säkras möjligheten till 
digitala möten med kommuninvånare, individer som nyttjar kommunens tjänster och 
som finns i kommunens verksamheter kan även transporter i tjänsten minska samtidigt 
som transporterna kan minska för allmänheten, vilket kan ge lägre miljöpåverkan. 
 
Till följd av covid-19 och de åtgärder som vidtagits för att hantera pandemins effekter 
har distansarbete i olika grad varit vanligt för många yrkesgrupper och fysiska möten 
med allmänheten har till stor del övergått till digitala möten. Det har gjort att kunskap 
och lärdomar utvecklats kring distansarbete och allmänheten har utvecklat nya vanor att 
möta kommunens tjänstemän. Kunskapen, lärdomarna och de nya vanorna bör tas 
tillvara för att utveckla framtidens arbetssätt, arbetsplatser samt kommunens 
tillgänglighet och service. För närvarande tyder utvecklingen av pandemin på att 
distansarbete kan minska och att det kan ske en återgång till arbetsplatser vilket riskerar 
att leda till att kommunen inte fullt ut tar tillvara en möjlig utveckling som gagnar 
miljön, verksamhetsutveckling, kommunanställda och allmänheten. 
 
Förutsättningar   
Utifrån den kunskap och lärdomar som utvecklats kring distansarbete och digitala 
möten med allmänheten bör kommunen utarbeta riktningen för framtidens arbetssätt 
och arbetsplatser. I detta bör distansarbete möjliggöras och erforderliga 
förutsättningarna för det behöver identifieras och säkerställas. För närvarande pågår ett 
arbete med detta, därför ska förutsättningarna inte föregripas, men det skulle kunna 
handla om utbildning för chefer, utveckling av tekniska säkra lösningar och annat som 
kräver att medel avsätts. 
  
Konsekvens om förslaget inte genomförs   
Lägre måluppfyllnad av mål 1. Därutöver kan allmänheten uppleva att kommunens 
service försämras och en potential som attraktiv arbetsgivare och ett starkt varumärke 
kan delvis förloras.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål   
Förslaget bedöms inte påverka andra fullmäktigemål negativt. 
 

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång 
till kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska 
utvecklas och vara nöjda med kommunens service. 
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Inom målet föreslår nämnden följande åtgärder 
 
3. Öka förmågan att bidra till en fungerande arbetsmarknad där människor 

kommer i sysselsättning  
Förslaget 
Genom att öka förmågan att bidra till en fungerande arbetsmarknad där människor 
kommer i sysselsättning skapas bättre förutsättningar för medborgarna och näringslivet i 
kommunen. Nämnden har över tid fått en allt viktigare roll för arbetsmarknadsfrågor 
och har knutits närmare näringslivsfrågor. Det har skapat ett behov av att stärka och 
utveckla samarbete mellan en rad olika aktörer såsom gymnasieskolor, 
vuxenutbildningen, arbetsförmedlingen och kommunens övriga delar som berör 
arbetsmarknads och näringslivsfrågor.  
 
Förutsättningar  
Arbetet är till stor del beroende av att berörda aktörer internt utvecklar 
förutsättningarna för arbetet och tillsammans utvecklar ett konstruktivt samarbete 
utifrån en gemensam målsättning. Vilka förutsättningar som nämnden och kommunen 
behöver bedöms inte vara helt klarlagda men det kan inte uteslutas att det behövs 
resurser för arbetet.  
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Måluppfyllnaden av mål 2, 3 och 4 kan försvåras. 
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål 
Arbetet med mål 3 och 4 kan påverkas med högre måluppfyllnad som resultat. I övrigt 
bedöms inte förslaget påverka andra fullmäktigemål negativt.  
 

KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett 
skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund 
och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. 
Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god 
omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på 
fungerande samverkan inom kommunen och med regionen. 
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KF mål nr 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med 
höga förväntningar som skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av 
integration och för att komma in på arbetsmarknaden. 
 
Inom målet föreslår nämnden följande åtgärder 
 

1. Utveckla fordonsprogrammet mot elfordon  
Förslaget 
Genom att utveckla fordonsprogrammet mot att omfatta elfordon ökar utbildningens 
relevans för elever och arbetsmarknadens behov. Idag omfattar utbildningen inte 
elfordon. Gymnasieskolan har påbörjat en omställning mot att förändra utbildningen 
men för att fullt ut framtidssäkra utbildningen behöver ett mer omfattande 
utvecklingsarbete genomföras som omfattar vidareutbildning för personal och 
anpassning av lokaler. 
 
Idag är kommunen med i motorbranschcollege som är ett samarbete mellan 
gymnasieskolor, motorbranschen och fackförbund. Syftet med samarbetet är att möta 
motorbranschens snabba teknisk utveckling och branschens stora rekryteringsbehov. 

 
Förutsättningar  
Beslut om att förändra utbildningen, finansiering av förändringen och samarbete med 
motorbranschcollege. Även om motorbranschcollege har ett ekonomiskt ansvar i 
arbetet behöver kommunen vara en del i den finansiella lösningen som möjliggör 
förändringen vilket är beroende av lokal finansiering eftersom den typen av omfattande 
investeringar i dagsläget inte ryms inom avtalet för den gemensamma gymnasieregionen.  
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Fordonsprogrammet blir mindre attraktivt och de elever som går programmet erhåller 
inte den kompetens som efterfrågas på arbetsmarknaden.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål 
I det fall elever som utbildar sig inom gymnasieprogrammet inte erhåller den kompetens 
som efterfrågas på arbetsmarknaden, försvåras arbetet med mål 2 och 4. En annan 
konsekvens är att samhällsomställningen mot ett hållbart samhälle kan fördröjas vilket 
påverka bidraget till mål 1. I övrigt bedöms inte förslaget påverka andra fullmäktigemål 
negativt.  
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2. Stärkt förmåga att ta emot elever från grundskolans lärstudios  

Förslaget  
Genom att utveckla och stärka förmågan att ta emot elever som tidigare genomfört sin 
utbildning inom ramen för grundskolan lärstudio kan bättre förutsättningar skapas för 
denna elevgrupp. Dessa elever har under sin skolgång haft ett utökat stöd kopplat till sin 
undervisning och statistiken påvisar tydligt att dessa elever har svårt att få en 
gymnasieexamen. Gymnasieskolan skulle behöva ha möjlighet att skapa mindre 
sammanhang för denna elevgrupp.  
 
Förutsättningar  
Beslut om ökade medel.  
  
Konsekvens om förslaget inte genomförs  
Nödvändiga förbättringar av förutsättningarna för den aktuella elevgruppen kan inte 
genomföras i behövlig omfattning. Det ökar risken för utanförskap, psykisk ohälsa, 
studieavbrott och minskar möjligheten för dessa elever att få en bra start i livet.  
  
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål  
Förslaget innebär att tryggheten ökar och förbättrar förutsättningarna i arbetet med mål 
4 och kan i förlängningen underlätta arbetet med mål 2.  
  

3. Stärkt förmåga och kompetens inom elevhälsa 
Förslaget 
De långsiktiga konsekvenserna av covid-19 är svåra att överblicka, med risk för 
bristande likvärdighet i det kompensatoriska uppdraget såväl som kunskapsglapp 
grundskolans åldersklasser som kommer att kunna få en påverkan för gymnasiet 2023 – 
2024. Elevhälsans arbete påverkas också av effekterna av pandemin. Genom att öka 
kunskapen om elevhälsa som kunskapsområde kan nämndens förmåga att identifiera 
och förebygga utmaningar inom elevhälsa stärkas och därmed minska risken för 
långsiktiga konsekvenser.  
 
Förutsättningar 
Beslut om medel för kompetensutveckling. 
 
Konsekvenser om förslaget inte genomförs 
Förvaltningens förmåga att tidigt identifiera och hantera konsekvenser av covid-19 
försämras. Det ökar risken för utanförskap, psykisk ohälsa och minskar möjligheten att 
ge elever en bra start i livet, vilket försvårar arbetet med mål 4. 
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Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål  
Förslaget kan underlätta arbetet med mål 2 och mål 3. 
 

4. Stärkt elevhälsa  
Förslaget  
Genom att stärka elevhälsan kan bättre förutsättningar skapas för elever med behov av 
extraordinärt stöd. Det är en elevgrupp som har ökat över tid och behoven bedöms öka 
med anledning av covid-19. Utbildningsförvaltningen behöver öka den gemensamma 
förmågan att arbeta främjande och förebyggande utifrån det kompensatoriska uppdraget. 
Utifrån ett likvärdighetsperspektiv bedöms en utökning av de centrala resurserna kopplat 
till elevhälsan vara den lämpligaste lösningen.  
 
Förutsättningar  
Beslut om ökade medel för den centrala elevhälsan. 
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Nödvändiga förbättringar av förutsättningarna för elever med behov av extraordinärt 
stöd kan inte genomföras i behövlig omfattning. Det ökar risken för utanförskap, psykisk 
ohälsa och minskar möjligheten att ge den aktuella elevgruppen en bra start i livet. 
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål  
Förslaget innebär inte bara att tryggheten ökar utan förbättrar även förutsättningarna i 
arbetet med mål 4 och kan i förlängningen underlätta arbetet med mål 2.   
 
 

KF mål nr 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och 
fritidsutbud finnas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Demokrati ska värnas 
och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. Fler möjligheter för 
människor att mötas spontant ska skapas. 
 
Inom målet föreslår nämnden följande åtgärder 
 

1. Utveckla elevers tillgång till kultur, föreningsliv och mellanmänskliga möten  
Förslaget 
Genom att möjliggöra för elever att komma i kontakt med och delta i kultur- och 
föreningslivet i skolan lokaler (efter skoltid) ökar antalet mellanmänskliga möten, 
förutsättningarna för en meningsfull fritid och ungdomars deltagande i samhället. 
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Tillgången till aktiviteterna avgränsas till skolan elever och avsikten är inte att 
verksamheten ska utvecklas mot en ungdomsgårdsverksamhet. Idag finns det få 
organiserade kultur- och fritidsaktiviteter för ungdomar som fyllt 16 år som bygger på 
spontanitet och låga trösklar. Förslaget bedöms därför även kunna få effekt på andra 
områden såsom upplevd trygghet. Gymnasieskolan har nyligen börjat uppbyggandet av 
en liknande verksamhet men med förslaget bildas en längre långsiktighet och 
verksamheten kan utvecklas i önskad riktning. 
 
Förutsättningar  
Förslaget bygger på att gymnasieskolan utvecklar samarbeten med olika aktörer såsom 
föreningar inom olika områden och studieförbund, men även med kultur och 
fritidsförvaltningens olika verksamheter såsom bibliotek, kulturutbud, och 
ungdomsverksamhet.  
 
Konsekvens om förslaget inte genomförs 
Lägre måluppfyllnad av mål 5 och möjligen lägre måluppfyllnad av mål 3.  
 
Konsekvenser och påverkan för andra fullmäktigemål 
Möjliga effekter av förslaget är ökad trygghet, mellanmänsklig tillit och välmående vilket 
kan öka måluppfyllnaden av mål 3 och 4. I övrigt bedöms förslaget inte påverka andra 
fullmäktigemål negativt.  
 

Investerings- och driftbudget  

Investeringsbudget 
Planeringsdirektivet innehåller ingen investeringsram som nämnden ska yttra sig om, 
utan uppmanar till äskande. Gymnasie- och vuxenutbildningsnämndens investeringsram 
2022, som kommunfullmäktige angav i Mål och budget 2022 – 2023 uppgår till totalt 3,0 
mnkr för inventarier och lokalanpassningar. Förvaltningen bedömer att 
investeringsramen täcker nämndens investeringsbehov för löpande investeringar under 
2023.  
 
Prioritering och driftkostnad, investeringar 
Löpande investeringar i inventarier och lokalanpassningar prioriteras enligt nedan tabell. 
Skolenheternas investeringar finansieras av programpeng eller tilldelad ram. I nuläget 
finns inga kända investeringar som inte enheterna själva väljer.  
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Nyinvestering (N), Ersättningsinvestering (E) 
 

Driftsbudget  
 
Lokaler  
Behovet av gymnasieplatser i regionen ser ut att öka men det är svårare att spå vilka 
gymnasieprogram som ökningen sker i eftersom behovet drivs av trender i 
gymnasievalet. Flera kommunala och fristående aktörer startar dessutom nya skolor i 
söderort vilket påverkar behoven i Haninge. 
 
Utbildningsförvaltningen kommer under 2022 att fortsätta att undersöka lokalbehovet 
för att gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden ska kunna uttrycka behoven till 
lokalförsörjningen. Just nu ser möjligheterna att kunna använda Söderbymalmsskolans 
tidigare lokaler för gymnasie/vux-verksamhet goda ut även om inga formella processer 
ännu initierats. 
 
Kapitalkostnader  
Skolenheternas investeringar finansieras av programpeng eller tilldelad ram och i nuläget 
finns inte några kända investeringar som inte skolan själv väljer. Investeringar kopplat 
till ett eventuellt nyttjande av Söderbymalmsskolans tidigare lokaler för gymnasie/vux 
verksamhet är ännu inte definierade och kommer förvaltningen att se över om det blir 
aktuellt.  

Kompetensförsörjning 

Utbildningsförvaltningen arbetar med prioriterade områden för att öka förmågan inom 
områden som identifierats som centrala för verksamheten. De prioriterade områdena 
ingår i förvaltningens verksamhetsplan. Ett av dessa är Hälsofrämjande och 
kompetensförsörjning; till området finns ett nätverk som främst består av skolledare 
från hela organisationen.  
    

Prio 
ordning Projektbenämning Typkod Behov, tkr

Beräknad 
kapital-
kostnad

2023 2023 2024 2025 2026

Inventarier och lokalanpassningar

1 Arbetsmiljö N/E 1 000 112 1 000 1 000 1 000
2 Mindre ombyggnationer N 1 000 79 1 000 1 000 1 000
3 Inventarier och utrustning N/E 1 000 145 1 000 1 000 1 000

Summa 3 000 336 3 000 3 000 3 000
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Inom Hälsofrämjande och kompetensförsörjning är kompetensmedvetenhet ett central 
begrepp (se nedan) och har identifierats som en av de viktigaste frågorna att arbeta med 
för att kunna arbeta strategiskt med kompetensförsörjning. Förvaltningens arbete 
kommer fortsätta och är ett av de tillstånd som är beslutade i verksamhetsplanen (se 
nedan).    
    
Sedan tidigare deltar förvaltningen i ett samarbete med Stockholms universitet för 
verksamhetsförlagd utbildning av lärarstudenter (VFU) avseende förskola, grundskola 
och gymnasiet. Detta kan antas utgöra den viktigaste rekryteringsbasen för lärare i 
framtiden.    
    
I kapitlet omvärldsanalys beskrivs förvaltningens arbete med att skapa underlag för 
orientering, flexibilitet och förebyggande arbete. En del i arbetet är att identifiera 
trender. Arbetet pågår men visar betydelsen av ett utvecklat 
kompetensförsörjningsarbete och att digitaliseringen och den informationshantering 
som det medför har stor betydelse för utvecklingen. Konsekvenserna kan exempelvis 
vara nya krav på fortbildning, nya arbetssätt, arbete flyttas från dokumentation till 
analys, ökade krav på att förstå och använda tillgänglig information, ökade möjligheter 
till preventivt arbete, ökade krav på anpassningsförmåga och utökat nätverksarbete. Det 
kan även innebära att identifiera att det finns arbetsuppgifter som kan försvinna helt, för 
att ersättas av andra arbetsuppgifter eller inte ersättas alls.   
    
Verksamhetsplan   
Under 2020 började förvaltningen arbeta med en verksamhetsplan som bygger på 
tillstånd för de prioriterade områdena under de kommande tre åren. Generellt bygger 
planen på att nödvändiga förutsättningar för respektive område etableras under år 2020, 
under år 2021 ska dessa förhållanden integreras i verksamheten och under 2022 ska dessa 
förhållanden vara en fungerande del i verksamheten. Vissa delar av 2020 har fått avvaktas med 
eftersom covid-19 tog mycket av verksamhetens fokus. Under 2021 har områdena börjat 
etableras i verksamheten.   
      
Inom Hälsofrämjande och kompetensförsörjning var de önskade tillstånden år 2020 följande:   

 Kompetensmedvetenhet börjar utvecklas i organisationen.   
 Gemensamma teoretiska utgångspunkter och ställningstaganden/värden för 

kompetensförsörjningen börjar etableras i verksamheten.    
 Stöttande faktorer till kompetensförsörjningen identifieras och börjar etableras 

(exempelvis VFU-kluster och digitalisering).   
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Önskade tillstånd för Hälsofrämjande och kompetensförsörjning år 2021 är följande:   
 Verksamheterna arbetar med strategisk kompetensförsörjning.   
 Gemensamma teoretiska utgångspunkter och ställningstaganden/värden för 

kompetensförsörjningen börjar integreras i verksamheten.   
 Identifierade och stöttande faktorer till kompetensförsörjningen integreras i 

verksamheten (exempelvis VFU-kluster och digitalisering).   
    
Önskade tillstånd för Hälsofrämjande och kompetensförsörjning år 2022 är följande:   

 Kompetensförsörjningen är en naturlig del i verksamhetsutvecklingen.   
 Organisationen har samsyn och gemensamma ställningstaganden/värden kring 

kompetensförsörjningen, som vägleder i tanke och handling.   
 Identifierade stöttande faktorer är integrerade i verksamheten.   

    
Resultat  
Nätverk Hälsofrämjande och kompetensförsörjning pausade arbetet under vårterminen då 
covid tog verksamhetens fokus. Under hösten 2021 har arbetet återupptagits.   
Vid kommande rekryteringar kommer det att vara av stor vikt att enheterna och 
avdelningarna pratar om förvaltningens förändringsarbete för att nå ut till personer som 
vill vara med på resan och därigenom stanna kvar i verksamheten. Ett sätt att arbeta 
hälsofrämjande är att arbeta med gruppernas utveckling och deras gemensamma trivsel. 
Nätverket har identifierat att hälsofrämjande på gruppnivå är den inre stoltheten, vilket 
blir ett prioriterat arbete framöver.  
   
Omvärldens krav på ny teknik    
I den kvalitetsrapport om kompetensförsörjning som gjordes år 2019 identifierades 
digitalisering som ett viktigt område för att möta framtida kompetensförsörjningsbehov. 
Skälet till detta är att digitaliseringen idag inte bara kan användas för att underlätta 
administration, kommunikation och informationshantering utan kan i ökad grad även 
utformas för att bli en allt mer betydelsefull del av skolväsendet. Fjärr- och 
distansundervisning är uppenbara användningsområden för digital teknik, men i ökad 
takt kan digitaliseringen stödja och avlasta lärare i undervisningen genom utvecklingen 
av artificiell intelligens (AI), något som även har potential att öka organisationens 
förmåga att nå högre resultat. Förutsättningarna för att lyckas med digitalisering har 
lagts i den del av verksamhetsplanen som behandlar området Digitalisering. Till följd av 
pandemin har verksamheterna i högre grad börjat använda digitaliseringens möjligheter 
vilket kanske främst kan exemplifieras med fjärr- och distansundervisning. De nya 
bestämmelserna för fjärr- och distansundervisning som trädde i kraft 1 juli 2021 ger 
delvis nya möjligheter då fjärrundervisning får användas om det inte finns lärare i skolan 
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som uppfyller kraven på legitimation och behörighet och då huvudmannen inte heller 
lyckats anställa en sådan trots upprepade försök. Det får också användas om 
elevunderlaget är så begränsat att det är svårt att hålla vanlig undervisning. Detta kan 
bidra till möjligheter att stärka kvaliteten i undervisningen och ökad kostnadseffektivitet 
genom att enheter kan nyttja lärarkompetenser tillsammans, i dessa särskilda fall. 
Samtidigt finns kostnadsdrivande aspekter i form av teknisk utrustning och 
utbildning. (Se även rubriken It och ny teknik som stöd för utvecklingen).   
    
Konkurrens om arbetskraften   
Idag är det svårt att rekrytera legitimerade lärare7 i hela riket vilket beror på att antalet 
som utbildar sig till lärare är färre än vad som efterfrågas. Prognoser visar att denna 
situation kommer att bestå de kommande åren. Samtidigt är huvudregeln i skollagen 
(2010:800) att det endast är legitimerade lärare som är behöriga att bedriva 
undervisningen  Gymnasieskolan och vuxenutbildningen har en relativt god andel 
legitimerade lärare, för tillfället ökar inte antalet elever men prognoserna för framtiden 
visar att antalet elever kommer öka inom båda verksamheterna och lärare kommer att 
behöva rekryteras. Inom vissa områden, som till exempel yrkeslärare, finns större 
utmaningar i att hitta legitimerade lärare.   
    
En annan viktig insats är att utbildningsförvaltningen fortsätter satsningen på en VFU-
samordnare som dels är en viktig del i det samarbete som bedrivs med Stockholms 
universitet om verksamhetsförlagd utbildning för lärarstudenter, dels i strategin att 
rekrytera de lärarstudenter som gjort en del av sin utbildning inom förvaltningen.    
   
Arbetet med nya roller i förskolan och skolan, med lägre ingångströsklar, kan innebära 
nya möjligheter och incitament för unga att arbeta i en utbildningsverksamhet. Det 
möjliggör även andra ingångar för personer att vilja vidareutbilda sig, där Centrum vux 
kan vara en utbildningsaktör.    
 
Fortsatt införlivande av framtagen metodik för kompetensförsörjning i verksamhetsplaneringen   
Förvaltningen arbetare systematiskt och strukturerat med kompetensförsörjningen, 
vilket beskrivs ovan. Nätverket för Hälsofrämjande och kompetensförsörjning kommer 
fortsätta arbetet för att hitta strukturer och arbetssätt för att skapa 
kompetensmedvetenhet och för övrigt arbeta strukturerat med 
kompetensförsörjningen.   
   
Arbetet med att höja kompetensmedvetenheten    
Se rubriken verksamhetsplan ovan. Nätverket kommer fortsätta arbetet för att hitta 
strukturer och arbetssätt för att skapa kompetensmedvetenhet och för övrigt arbeta 
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strukturerat med kompetensförsörjningen. För närvarande är det oklart vilka förmågor, 
kompentenser och funktioner organisationen behöver för att klara framtidens 
utmaningar. Förhoppningen är att behovsbilden klarnar i takt med att 
kompetensmedvetenheten höjs, men med det följer ökade krav på organisationens 
förmåga att förändra roller och utveckla medarbetares kompetens på ett sådant sätt att 
organisationens behov tillgodoses. Initialt kan detta vara kostnadsdrivande i synnerhet 
om det ska ske snabbt och på ett innovativt sätt.   
  

Verksamhetsutveckling och digitalisering  
Digitalisering, i betydelsen verksamhetsutveckling med stöd av it, är ett av 
utbildningsförvaltningens prioriterade områden och utgör en allt viktigare lösning för att 
effektivisera och höja kvaliteten i förvaltningens undervisnings- och 
verksamhetsprocesser. 
 
Genom digitalisering stärker vi förmågan att utveckla nya sätt att möta barn och elever, 
framförallt kopplat till det kompensatoriska uppdraget och elever med problematisk 
skolfrånvaro, vårdnadshavare och studerande.  
 
Utvecklingen av användarcentrerade tjänster med stöd av it, det vill säga tjänster som 
möter användarnas behov och som utformas i enlighet med dessa, behöver utvecklas. 
 
En ökad digitalisering och arbete i digitala miljöer ställer också krav på högre IT-
säkerhet vilket förväntas driva kostnader på området fram över. I och med att 
digitaliseringen går framåt måste vi även ta hänsyn till det digitala utanförskapet i 
samhället. 
 
Tre områden har identifierats som viktiga för att skapa förutsättningar för att ta tillvara 
organisationens kompetens och förmåga att utveckla digitaliseringsområdet i önskad 
riktning.  
 

 Leda digitalisering  
 Digitalisering som möjliggörare  
 Organisera arbetet för digitalisering 

 
2021 års DiMioS-mätning pekar på betydelsen av att förvaltningen säkrar förutsättningar 
för att  

 Rekrytera och utbilda personal för digital kompetens och  
 Prioritera modernisering och kompetensutveckling 
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En förutsättning är en grundläggande och hållbar infrastruktur men mer arbete behövs 
av alla aktörer för att samtliga delar i den nationella handlingsplanen för digitalisering av 
skolväsendet ska förverkligas. 
  
Det är viktigt att skolan inte utvecklar digitala lösningar i blindo, utan att det sker 
samordnat. Digitala lösningar ska ha ett genomtänkt syfte, vara användarvänliga och 
passa skolväsendets verksamhet och personal. En faktor för en framgångsrik 
digitalisering är en likvärdig tillgång till och användning av digitala verktyg. 
 
Förvaltningens arbete med digitaliseringen idag är fokuserad på att organisera och leda 
digitaliseringen inom förvaltningen. Exempel på insatser kring detta arbete är 
förvaltningens egna pilotprojekt för digitalisering inom grundskolan där man 
tillsammans med ett par grundskolor (F-9) går igenom alla aspekter kring digitaliseringen 
samt tekniska förutsättningar. Produkten av arbetet skall vara att identifiera 
framgångsfaktorer och förutsättningar och i tillämpliga delar komma till gagn för att öka 
digitaliseringen på inom förvaltningens samtliga linjer.  
 
Vi har ansökt och blivit antagna till Skolverkets processtöd inom digitalisering, vilket vi 
ser som ett viktigt led i förvaltningens digitaliseringsarbete. Arbetet görs i flera steg så att 
huvudmannen eller skolchefen och rektorer når en samsyn kring hur verksamheten ska 
organiseras och hur arbetet med digitaliseringen ska fördelas och ledas, samtidigt få 
ökad kunskap om digitaliseringens möjligheter på organisationsnivå. 
 
Resultatet blir en utvecklingsplan som ska följas upp och eventuellt revideras 
regelbundet. Det är viktigt att även arbetet med den digitala infrastrukturen och 
kompetensutvecklingen får ingå i det systematiska kvalitetsarbetet. 
 
Ökad effektivitet och lägre kostnader 

 Learning Management System (LMS) ersättare för dagens fragmenterade lösning 
med flera system som hanterar i princip samma funktionalitet. På sikt med en 
lägre driftkostnad. 

 e-tjänster inklusive RPA (Robotic Process Automation) och automatiserat 
beslutsstöd fortsätter ersätta manuella och halvmanuella processer  

 Behovsstyrt utbud i skolorna - säkerställs med hjälp av skolportalen  
 Insatser med syfte att höja kvaliteten på infrastrukturen som ett bidrag till en 

likvärdig skola, samarbete med IT Enheten centralt när det gäller Nätverk, IT 
Säkerhet, IT Arbetsplats och lösningar för Robotic Process Automation 
 



 

 

46 (

 
Säkra likvärdighet och höjd effektivitet 

 Nytt modernt journalsystem som även har möjlighet att stötta elevhälsans 
processer.  

 Aktiviteter för att öka digitaliseringen inom Elevhälsan speciellt för elever med 
problematisk skolfrånvaro samt skolpliktsbevakningen. Exempel på aktiviteter är 
att möjliggöra att andra huvudmän digitalt skall kunna anmäla problematisk 
skolfrånvaro för våra elever som är skrivna i Haninge kommun. 

 Planering inför digitala nationella prov (2023-2024) testas. Ska säkerställa att allt 
är klart inför de riktiga proven. Provtjänst på plats 2022. 

 Initiativ med syfte att höja den digitala mognaden (skolverkets processtöd för 
digitalisering, Grundskolans pilotprojekt för digitalisering). 
 

Säkra förutsättningar för att hantera IT-relaterade hot och risker 
 

 Initiativ att öka arbetet med IT-säkerheten ut efter risk och konsekvensanalyser 
kring det digitala. Med en ökad digitalisering ökar sannolikheten att bli utsatt för 
IT attacker och digitala påverkanskampanjer. Arbete som kan driva kostnad. 

 

Prioriteringar  
Nedanstående tabell sammanfattar prioriteringar när det gäller volym-, pris- och övriga 
förändringar. Nämndens budgetram 2022 uppgår till 506,0 mnkr och beräkningen är 
gjort utifrån en generell uppräkning för pris med 3,0 procent, vilket motsvarar Sveriges 
kommuner och regioners (SKR) prisindex för kommunal verksamhet 2023. Utöver 
ordinarie budgetram har nämnden även tilldelats totalt 14,0 mnkr 2022, men som ej är 
ramhöjande inför 2023. Ingen prisökning har beräknats för de lokaler som hyrs av 
Tornberget. 
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Tabell 1: prioriteringsfördelade kostnadsförändringar från 2022 till 2023, tkr

Tabell 2: sammanställning förslag utvecklingsinsatser

Prio 1.1 
Eleversättningar är nämndens största kostnadspost och ersättning utgår till de skolor 
som tar emot kommunens ungdomar. Samtliga kommuner i Stockholms län har ingått 
ett samverkansavtal som ligger till grund för en gemensam gymnasieregion. Avtalet gör 
det möjligt för eleverna att söka och antas på lika villkor till samtliga gymnasieskolor 
inom regionen. Ersättningen för nationella program, modersmål och nationella 
idrottsutbildningar regleras i en länsgemensam prislista. Övriga ersättningar beslutar 
nämnden själv om. 

Nämndens budget 2022 för eleversättningar, tilläggsbelopp, skolskjutsar, SL-kort och 
inackorderingsbidrag uppgår till 412,4 mnkr. En volymökning med cirka 3,5 procent 
innebär en ofrånkomlig kostnadsökning på 14,6 mnkr.
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Prio 1.2 - 1.3  
En prisuppräkning med 3,0 procent av samtliga eleversättningar enligt SKR´s prisindex 
för kommunal verksamhet 2023 resulterar i en kostnadsökning på 12,8 mnkr.  
 
Prisförändringar på de nationella programmen, nationellt godkänd idrottsutbildning och 
modersmål råder inte kommunen själv över så länge samverkan med den gemensamma 
gymnasieregionen gäller. 2017 – 2019 räknades priset för den länsgemensamma 
prislistan från Storsthlm upp årligen med genomsnittligt 1,8 procent. Inför 2020 
räknades priset upp med 1,0 procent, inför 2021 var priset oförändrat och inför 2022 
har en uppräkning med 1,5 procent skett.  
 
Nedan tabell visar genomsnittlig prisuppräkning från Storsthlm åren 2017 - 2022 
respektive generell PKV (prisindex kommunal verksamhet från SKR) vid tidpunkten 
inför respektive års beräkning av nämndens budgetförutsättningar. Liksom tidigare år 
finns en osäkerhet hur stor 2023 års prisuppräkning kommer att bli.  
 
Vanligtvis föreslår Storsthlm prisuppräkningen i juni året innan, vilket innebär att 2023 
års prisuppräkning föreslås i juni 2022. Uppräkningen kan bli högre eller lägre än den 
generella prisuppräkningen på 3,0 procent som ligger till grund för beräkningen i tabell 
1. De senaste sex åren har prisuppräkningen varit lägre än vad SKR´s generella prisindex 
för kommunal verksamhet visat för det aktuella budgetåret. 

 
 
I det fall uppräkningen från Storsthlm blir lägre än 3,0 procent beräknas nämndens 
kostnader för eleversättning lägre än vad som står med i tabell 1. I tabell 3 
”Effektiviseringar/kostnadsbesparingar från 2022 till 2023” ges exempel på hur mycket 
nämndens kostnader beräknas lägre vid en uppräkning med 1,5 procent, 2,0 procent 
respektive 2,5 procent.  
 
Prio 1.4 – 1.5  
Inom vuxenutbildningen har volymerna ökat de senaste åren. Dels på grund av fler 
sökande kopplat till en svagare konjunktur, men även på grund av en generösare 
lagstiftning från 2017 som möjliggör att fler har rätt att läsa på Komvux. De 
kostnadsförändringar som står med i tabellen är beräknade utifrån 2022 års 
anslagsfinansierade budgetram för vuxenutbildning och en prisuppräkning enligt SKR´s 
generella prisindex för kommunal verksamhet 2023 på 3,0 procent. 

2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
Genomsnittlig prisuppräkning Storsthlm 1,8% 1,8% 1,8% 1,0% 0,0% 1,5% *
Generell prisindex PKV 3,0% 2,9% 3,0% 3,1% 2,8% 1,9% 3,0%
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Volymförändringarna utgår från kommunens befolkningsprognos i åldersgruppen 20 – 
40 år som visar på en ökad volym med 3,6 procent.  
 
Prio 1.6  
Övrig verksamhet har räknats upp utifrån en generell prisökning på 3,0 procent, vilket 
motsvarar SKR´s generella prisindex för kommunal verksamhet 2023.  
 
Prio 1.7  
Enligt Mål och budget 2022 – 2023 ska nämnden bredda och utöka vuxenutbildning. 
Inför 2022 har en utökning av antalet klassrum inom vuxenutbildning skett och 
påverkar med 1,0 mnkr.  
 
Ingen uppräkning har skett av de lokaler som hyrs av Tornberget. En uppräkning med 
1,0 procent av samtliga lokaler som nämnden hyr av Tornberget skulle innebära ökade 
kostnader med cirka 0,5 mnkr för hela nämnden. Största delen av ökningen skulle 
belasta skolorna.  
 
Prio 2.1  
Inför 2022 har nämnden fått en utökad budgetram med totalt 14,0 mnkr som inte är 
ramhöjande inför 2023. Av dessa medel har nämnden specifikt avsatt 8,0 mnkr för att 
bredda och utöka vuxenutbildning 2022. 
 
Sedan mitten av 2021 har Centrum Vux fått i uppdrag att bevilja fler utbildning utifrån 
de urvalsnivåer (1 – 5) som finns. Uppdraget är i linje med Mål och budget 2022 – 2023 
där ett prioriterat område är att utöka och bredda vuxenutbildning. Stor osäkerhet råder 
dock hur volymerna kopplat till behov och efterfrågan faktiskt kommer att utvecklas, 
både under 2022 och 2023. I tabellen står motsvarande belopp med som nämnden 
avsatt för vuxenutbildning 2022 utöver ordinarie budgetram. 
 
Utöver kommunens tilldelade ram erhåller Centrum Vux olika statsbidrag och ersättning 
från andra kommuner för elever som får undervisning i Centrum Vux regi. Förändringar 
kopplat till statsbidrag kan innebära högre eller lägre intäkter för enheten och påverka 
enhetens möjligheter att finansiera utbildning. Nedan tabell visar enhetens bokförda 
statsbidragsintäkter från 2018 till 2021. Tabellen visar även hur stora 
statsbidragsintäkterna är i förhållande till enhetens totala intäkter och ramanslag (nedan 
benämnt ”bruttobudget”). 
 

  

Centrum Vux 2018 2019 2020 2021

Statsbidragsintäkter, tkr 25 919 36 130 31 934 29 431

Andel av bruttobudget(%) 31,2% 38,9% 39,9% 35,1%
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Summa kostnadsförändringar 2023  
Utifrån de kostnadsförändringar som är specificerade i ovan tabell innebär det att 
nämnden skulle behöva 40,8 mnkr mer än 2022 för att kunna bedriva samma 
verksamhet under 2023 som 2022. Stor osäkerhet råder dock kring uppräkningen av den 
länsgemensamma prislistan från Storsthlm som beslutas i juni 2022 och hur volymerna 
inom vuxenutbildning kommer att utvecklas, vilket beskrivs närmare i stycke prio 1.2 - 
1.3 respektive prio 2.1 ovan.  
 
De utvecklingsinsatser som förvaltningen har identifierat för högre måluppfyllelse och 
sammanställt i tabell 2 summerar till 3,6 mnkr 2023. Flera av insatserna är dock ännu 
inte prissatta.  
 

Riskanalys  
Eleversättningar är nämndens största kostnadspost. Förändringar i elevantal och 
programval kan påverka nämndens kostnader i båda riktningarna.  
 
Prisförändringar på de nationella programmen, nationellt godkänd idrottsutbildning och 
modersmål, råder inte kommunen själv över så länge samverkan med den gemensamma 
gymnasieregionen gäller. Prisuppräkningen kan bli både högre och lägre än nu beräknat.  
 
Tilläggsbelopp betalas ut för alla elever i gymnasiesärskolan och beloppet varierar 
beroende på hur allvarlig elevens funktionsnedsättning är. Tilläggsbelopp i gymnasiet 
betalas ut till elever med mycket stort behov av särskilt stöd efter ansökan och 
behovsprövning. Små förändringar i volym kan orsaka stora förändringar i utbetalat 
belopp.  
 
Stor osäkerhet råder hur volymerna inom vuxenutbildning kommer att utvecklas. 
Pandemin ökar osäkerheten ytterligare. Volymerna inom vuxenutbildning är starkt 
kopplat till konjunkturen. Behov av omställning på arbetsmarknaden, utbildningsplikten 
och antalet elever som går ut gymnasiet med ofullständiga betyg är faktorer som 
påverkar.  
 
Förändringar kopplat till statsbidrag kan innebära högre eller lägre ersättning för 
Centrum Vux och påverka enhetens möjligheter att finansiera utbildning.  
 
Förändrade författningsbestämmelser så som förslagen inom Sammanhållen utbildning för 
nyanlända, Läromedel och stärkta skolbibliotek, En moderniserad arbetsrätt och Gemensamt ansvar 
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- en modell för planering och dimensionering av gymnasial utbildning kan komma att medföra 
högre kostnader för nämnden. 

Effektiviseringsförslag 
Tabell 3 nedan ger exempel på möjliga effektiviseringar och kostnadsbesparingar som 
förvaltningen ser framför sig 2023. Rad 1 till och med 3 ger exempel på om 
uppräkningen av den länsgemensamma prislistan från Storsthlm blir lägre än generell 
PKV (prisindex kommunal verksamhet från SKR) på 3,0 procent och som nämnden 
inte kan påverka.

Tabell 3: Effektiviseringar/kostnadsbesparingar från 2022 till 2023

Förklarande text: 
1. En lägre uppräkning av den länsgemensamma prislistan som avser nationella 
program, nationellt godkänd idrottsutbildning och modersmål från Storsthlm skulle 
innebära lägre kostnader för nämnden. Vid en prisuppräkning från Storsthlm på 2,5 
procent beräknas nämndens kostnader 1,6 mnkr lägre än vad som står med i tabell 1. 
Samtidigt skulle det innebära att skolorna får en lägre uppräkning än vad SKR´s 
prisindex för kommunal verksamhet anger för 2023 och att skolorna sannolikt kommer 
att behöva genomföra effektiviseringar. 

2. I det fall Storsthlm räknar upp den länsgemensamma prislistan med 2,0 procent 
beräknas nämndens kostnader ytterligare 1,6 mnkr lägre (dvs. totalt 3,2 mnkr lägre mot 
vad som står med i tabell 1). Samtidigt innebär det att skolorna får en lägre uppräkning 
än vad SKR´s prisindex för kommunal verksamhet anger för 2023 (se punkt 1 ovan). 

3. I det fall Storsthlm räknar upp den länsgemensamma prislistan med 1,5 procent 
beräknas nämndens kostnader ytterligare 1,6 mnkr lägre (dvs. totalt 4,9 mnkr mot vad 
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som står med i tabell 1). Samtidigt innebär det att skolorna får en lägre uppräkning än 
vad SKR´s prisindex för kommunal verksamhet anger för 2023 (se punkt 1 ovan). 
 
4. Vuxenutbildning återgår till 2022 års anslagsfinansierade grundnivå exklusive den 
utökning av klassrum som skett inför 2022 (se avsnitt prio 1.4-1.5, 1.7, 2.1 under tabell 1 
ovan).  
 
5. Vuxenstuderande ges inte möjlighet att studera på Kulturhantverket eftersom 
utbildningen inte leder till gymnasieexamen. 
 
6. I syfte att effektivisera ytterligare inom gymnasiet och vuxenutbildningen samordnas 
viss personal och roller.  
 
7. Rudan Center erbjuds inte längre gymnasiet och vux.  
 
8. Nämndanslag till idrottsakademierna tas bort.  
 
9. Kvalitetsfunktion på central förvaltning för gymnasiet och vux tas bort.  
 
10. Utred huruvida gällande lösning för korttidstillsyn (KTT) är kostnadseffektiv (Social 
och äldreförvaltningen beställare och Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden utför 
beställning)  
 
11. Kontinuerligt se över och anpassa programutbudet utifrån efterfrågan, och anpassa 
lokalerna utifrån elevantalet. 
 

Samordnings- och samarbetsförslag  
Föreslå och beskriv samarbetsförslag som kan bidra till effektivisering eller 
verksamhetsutveckling samt bidra till ökad kvalitet för kommunens invånare.   
 
Samordningsförslag  

1. Se rubriken Prioriteringar 
 

Samarbetsförslag  
1. Se rubriken Prioriteringar 
2. Se följande förslag under målen: 

 Öka andelen ekologisk och vegetarisk mat samt minska matsvinn  
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 Öka förmågan att bidra till en fungerande arbetsmarknad där människor 
kommer i sysselsättning  

 Utveckla fordonsprogrammet mot elfordon  
 Utveckla elevers tillgång till kultur, föreningsliv och mellanmänskliga 

möten 
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Sammanfattning 
I kultur- och demokratinämndens yttrande över planeringsdirektivet för mål och budget 
2023–2024 redogör nämnden för beräknade kostnadsförändringar inom befintlig 
verksamhet och lyfter fram ett antal behov av utvecklingsinsatser och investeringar. Under 
2023 förväntas kostnaderna inom befintlig verksamhet att öka med 3,1 procent, det vill 
säga 2 500 tkr, i förhållande till 2022 års budgetram. 
  
För att nå fullmäktiges mål föreslår nämnden insatser för att bland annat 
bidra till att skapa trygga, demokratiska och attraktiva livsmiljöer genom platsaktivering, 
återinföra kultur på lika villkor, anlita processtöd för framtagningen av den nya 
biblioteksplanen, säkerställa en hög servicenivå i framtida Vega allaktivitetshus och stärka 
kompetensen inom digitalisering. Därutöver föreslår nämnden ett utökat kulturprogram för 
barn och unga och ett stärkt kulturmiljöarbete. De sammanlagda kostnaderna för 
utvecklingsinsatserna förväntas bli 10 050 tkr. Det innebär att nämnden sammanlagt äskar 
12 550 tkr, där nämndens totala finansiering för 2023 uppgår till 94 450 tkr. 
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Fullmäktiges mål och indikatorer  

KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Det klimat- och miljöpolitiska programmet anger riktningen för Haninges klimat- och 
miljöarbete och visar på höga klimatambitioner för kommunen. De senaste åren har kultur- 
och demokratinämnden genomfört flera anpassningar i verksamheterna för att minimera 
verksamheternas miljöpåverkan. Kultur- och demokratinämnden ser nu ett behov att ta 
hjälp av externt konsultstöd för att ta arbetet ett steg längre och grundligt undersöka om 
det finns ytterligare anpassningar som kan genomföras för att minimera verksamheternas 
klimat- och miljöbelastning.  
 
Kultur- och demokratinämnden äskar därför medel för att genomföra en genomlysning av 
samtliga verksamheter. Förslaget innebär att kultur- och demokratnämnden tillsammans 
med idrotts- och fritidsnämnden upphandlar ett gemensamt konsultstöd under 2023. 
Kostnaderna för insatsen fördelas mellan nämnderna enligt principen 63/37 och 
uppskattas till cirka 500 tkr vilket innebär att kultur- och demokratinämnden äskar 200 tkr 
för insatsen.      

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Kultur- och demokratinämnden har inga förslag till förändringar av ansvarsfördelning för 
målet eller några synpunkter på nuvarande indikatorer och målvärden.  

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång till 
kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska utvecklas 
och vara nöjda med kommunens service. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Vega allaktivitetshus 
Under 2023 tillkommer Vega aktivitetshus som ett nytt komplement till kultur- och 
demokratinämndens befintliga verksamheter i kommunen. Aktivitetshuset ligger centralt 
placerat i den nya stadsdelen, precis intill pendeltågstationen. I huset etableras en ny F-9 
skola, kulturskola, bibliotek, fritidsgård, idrottshall, café, orkestersal med möjlighet att 
arrangera kulturevenemang och flertalet mötesrum för föreningslivet. Aktivitetshuset är ett 
nyskapande och yteffektivt sätt att samla många verksamheter under samma tak och banar 
väg för en koncernövergripande samverkan mellan flera förvaltningar. Graden av 
samverkan med civilsamhället är också tänkt att bli hög i det nya huset. Vega 
allaktivitetshus blir en levande samlingspunkt för människor i alla åldrar och ska användas 
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såväl dagtid, kvällstid som helger. Redan under 2021 påbörjade kultur- och 
fritidsförvaltningen planeringsarbetet inför etableringen av verksamheter i aktivitetshuset. 
Den framtida kostnadsbilden är mycket osäker, men en total årskostnad för kultur- och 
demokratinämnden, inklusive hyra, torde hamna på cirka 10 300 tkr. Framförallt 
hyresberäkningen är osäker, då endast ett första totalestimat inkommit från Tornberget och 
lokalförsörjningsenheten, som inte är uppdelat per nämnd. Kultur- och demokratinämnden 
har använt lokalprogrammet för Vega aktivitetshus för preliminär beräkning av lokalytor. 
 
Bemanningsbehovet är mer säkert, men avhängigt av vilken servicenivå huset ska erbjuda 
medborgarna. I remissyttrandet har förvaltningen räknat med en hög och ambitiös 
servicenivå för en modern stadsdel. Aktivitetshuset är ett helhetskoncept som kräver 
generösa öppettider och en god bemanning om det ska uppnå sitt syfte. En god bemanning 
är också ett sätt att skapa säkerhet och trygghet i huset. Står huset delvis tomt och 
obemannat riskerar aktivitetshuset istället att bli en otrygg plats. Om nämnden inte tilldelas 
äskade medel för Vega aktivitetshus kan konsekvensen bli att nämnden tvingas fatta beslut 
om neddragningar i de redan befintliga verksamheterna med motsvarande summa för att 
omdisponera medel till satsningen i Vega.  
 
Vissa nyanställningar kommer ske redan under slutet av 2022 medan de flesta framtida 
medarbetarna beräknas tillträda sina tjänster i april 2023. Lokalhyra debiteras från och med 
juli 2023. Driftkostnaden för 2023 beräknas därför bli cirka 6 500 tkr, exklusive 
kapitalkostnader då aktivering av investeringsprojekt kommer ske under hösten 2023 och 
påverka resultatet från 2024. Kultur- och demokratinämnden tar inte upp behov av 
investeringsmedel för Vega allaktivitetshus, eftersom kommunfullmäktige redan avsatt 
medel för hela huset i investeringsbudgeten som placerats hos grund- och 
förskolenämnden. Nämnden tar inte heller upp driftkostnader för husets café, utan räknar i 
nuläget med självfinansiering. Kultur- och demokratinämnden har inte detaljplanerat för 
verksamheternas innehåll eller omfattningen av samverkan med övriga förvaltningar i huset 
så därför finns det fortfarande osäkerheter i äskandena och nuvarande beräkningar.   
 
Platsaktivering 
Utvecklingen av Haninges varumärke är ett långsiktigt och strategiskt arbete där 
platsaktivering är ett sätt att skapa attraktivitet och profilera kommunen. Platsaktivering 
som metod tar sikte på att skapa platser för gemenskap och upplevelser mellan människor i 
det offentliga rummet. Metoden handlar om att tillföra både aktiviteter och gestaltning 
(möblering, belysning, konst med mera) till en utvald plats för ett aktivt och inkluderande 
stadsliv. Ju fler aktiveringar på samma plats, desto bättre förutsättningar för att olika 
målgrupper ska vilja besöka platsen. Den temporära installationen eller händelsen kan bidra 
till att skapa identitet för platsen och ge medborgare möjligheten att medskapa platsens 
betydelse. På så vis blir platsaktivering ett verktyg för både trygghetsarbete, delaktighet, 
beteendeförändring och identitetsskapande. Det ersätter dock inte långsiktiga satsningar 
och ansvar över tid. 
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För att utveckla en plats framgångsrikt krävs ett samarbete mellan allmänhet, civilsamhälle, 
det offentliga, privata aktörer och professionella aktörer med specifika 
gestaltningskompetenser – konstnärer, kulturutövare, designers, arkitekter med flera. En 
annan känd framgångsfaktor är ett tydligt värdskap. 
 
Kultur- och fritidsförvaltningen har i uppdrag att utveckla metoden och koncept i 
samverkan med näringslivsenheten. Forskning visar att kulturverksamhet i stadsmiljöer 
(som platsaktivering är en del av) bidrar till trygghet och attraktivitet för ett samhälle. I 
Haninge har vi egna goda erfarenheter av platsaktiveringsprojekt. Därför finns anledning 
att utveckla våra kunskaper, metoder och strategier kring detta arbetssätt så att det ännu 
bättre kan bidra till att skapa trygga, demokratiska och attraktiva livsmiljöer för 
Haningeborna. Arbetet sammanbinder KF mål 2, 3 och 5. Kultur- och demokratinämndens 
bedömning är att metodutvecklingen inte medför några kostnadsökningar, däremot är 
själva platsaktiveringen kostnadsdrivande och därför äskar nämnden 500 tkr i ramhöjning 
för att förverkliga genomförandet.  

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Kultur, kulturmiljöer och offentliga konst har en stor betydelse för exempelvis 
platsutveckling, varumärke och den sociala hållbarheten, vilket främjar en hållbar tillväxt. 
Denna betydelse lyfts fram i bland annat kommunens översiktsplan, stadsutvecklingsplan 
och program för social hållbarhet. Kultur- och demokratinämnden föreslår därför att både 
kultur- och demokratinämnden och idrotts- och fritidsnämnden ingår i ansvarsfördelningen 
för målet.  
 
Kultur- och demokratinämnden har inga synpunkter på nuvarande indikatorer eller 
målvärden. 

KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund 
och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. 
Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god 
omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på 
fungerande samverkan inom kommunen och med regionen. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Trygghetsskapande insatser 
Kultur- och demokratinämnden ser att det är möjligt att arbeta mer strategiskt och 
långsiktigt med trygghetsskapande insatser och aktiviteter. Om medel för 
trygghetsskapande insatser överförs permanent till nämndens ram i stället för att sökas 
årsvis skulle det skapa förutsättningar för att kunna planera för insatserna mer långsiktigt, 
inte minst när det finns ett behov av att upphandla utförarna av aktiviteterna. 
Konsekvensen om inte förslaget genomförs är att insatserna riskerar att inte nå dess fulla 
potential. Genomförandet skulle även ha en positiv inverkan på mål 5. 
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Platsutveckling som metod för trygghet  
AMP-modellen är en ny arbetsmetod för platsutveckling, baserad på internationella 
förebilder, men anpassad till svenska förhållanden. Modellen utgör en del i 
stadsbyggnadsprocessen som helhet och bygger på att lokala aktörer går samman för att ta 
ansvar och utveckla platsen där man bor och verkar. Kultur- och demokratinämnden har 
som ambition att fortsätta att vara engagerade och utveckla AMP-modellen för att skapa 
levande, trygga och attraktiva platser i kommunen. För att förverkliga det sker arbetet i nära 
samarbete mellan kultur- och fritidsförvaltningen och näringslivsenheten. 
Utvecklingsinsatsen hänger nära samman med föreslagna utvecklingsinsatser kring 
platsaktivering inom mål 5 och 2 och medför inga kostnadsökningar.  Konsekvenser om 
det inte genomförs är minskad rörelse och attraktivitet på de platser där aktiveringen skulle 
skett. 

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Kultur- och demokratinämnden har inga förslag till förändringar av ansvarsfördelning för 
målet eller några synpunkter på nuvarande indikatorer och målvärden. 

KF mål nr 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med höga förväntningar som 
skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av 
integration och för att komma in på arbetsmarknaden. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Återinföra Kultur på lika villkor 
Kultur- och demokratinämnden föreslår att Kultur på lika villkor återinförs från och med 
2023. Kultur på lika villkor inrättades hösten 2018 och skulle garantera att samtliga elever 
från förskoleklass till årskurs nio samt grundsärskolan fick ta del av ett 
kostnadsfritt kulturarrangemang varje läsår. Det var en satsning på en demokratisering av 
kulturutbudet för Haninges barn och unga. Genom Kultur på lika villkor skulle alla elever 
garanteras ett rikt och varierat kulturutbud av hög konstnärlig och pedagogisk kvalitet. 
Under läsåret 2019/2020 var Kultur på lika villkor tänkt att vara fullt implementerat. I 
december fattades dock beslut om att Kultur på lika villkor skulle 
upphöra under 2020 på grund av en besparing om 500 tkr. Att återinföra satsningen skulle 
innebära att alla barn inom grundskolan, oavsett bakgrund och förutsättningar, får ta del av 
ett varierat kulturutbud under sin skolgång. Konsekvensen om utvecklingsinsatsen inte 
genomförs är att förvaltningen inte har möjlighet att nå ut lika brett. Konsekvensen blir 
störst för de grupper av barn och unga som förvaltningen har svårast att nå ut till och som i 
lägre grad tar del av befintligt kulturutbud.  
 
En förutsättning för att införa förslaget är en utökning med en halvtidstjänst vilket 
motsvarar 350 tkr inom kultur- och demokratinämnden för samordning mellan skolor och 
besöksmål inom kultur- och fritidsförvaltningen (kulturhus, bibliotek, kulturmiljö, 
musikskola m.m.). Därutöver krävs utökade medel för inköp av programpunkter med 350 
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tkr. Totalt blir äskandet för att återinföra Kultur på lika villkor 700 tkr. Ett återinförande av 
Kultur på lika villkor svarar väl mot mål 5 och framförallt målbeskrivningen om att alla 
barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur.   

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Kultur- och demokratinämnden har inga förslag till förändringar av ansvarsfördelning för 
målet eller synpunkter på nuvarande indikatorer eller målvärden. 

KF mål nr 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och fritidsutbud finnas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Demokrati ska värnas 
och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. Fler möjligheter för 
människor att mötas spontant ska skapas. 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 

Utökat kulturprogram för barn och unga 
Kultur- och demokratinämnden ser ett generellt behov av insatser för att stärka utbudet av 
kulturverksamhet för barn och unga i Haninge. Barnkulturen bör tillföras medel för att 
möjliggöra ett utökat kulturprogram med fler aktiviteter för barn och unga inom nämndens 
verksamheter men även för att engagera externa utförare inom exempelvis föreningslivet. 
Kultur- och demokratinämnden föreslår att nuvarande budgetram förstärks med 300 tkr. 
Konsekvensen om utvecklingsinsatsen inte kan genomföras är att utbudet inte följer det 
efterfrågade behovet i takt med befolkningsutvecklingen, vilket medför att en mindre andel 
av kommunens barn och unga får möjlighet att ta del av utbudet. En särskild risk är att 
förvaltningen inte når ut tillräckligt brett till underrepresenterade målgrupper.  
 
Stärka kulturmiljöarbetet  
Det finns en outnyttjad potential i att ta vara på de kulturmiljöer som finns i kommunen 
för att bidra till goda livsmiljöer och en hållbar stadsutveckling i Haninge. Kultur- och 
demokratinämnden föreslår att nämndens ram förstärks för att ge utökade möjligheter att 
växla upp arbetet med att utveckla och tillgängliggöra fler kulturmiljöer i kommunen i 
enlighet med Kulturmiljöprogrammet 2020–2030. Förslaget är att öka omfattningen på 
kulturmiljötjänsterna till två heltidstjänster, vilket i praktiken innebär att en tjänst utökas 
med 30 procent. Tilldelas inga extra resurser till denna satsning fortsätter utvecklingsarbetet 
i samma takt som idag. Tilldelas nämnden äskade resurser skulle det ha en positiv påverkan 
på mål 2 då väl omhändertagna kulturmiljöer bidrar till platsidentitet och en hållbar tillväxt, 
likaså skulle det påverka mål 4 då skolan får ett större utbud av kulturmiljöer att inkludera i 
undervisningen. 
 
Digitalisering 
Kultur- och demokratinämnden ser ett behov av att stärka den digitala förmågan i 
nämndens verksamheter för att säkerställa en långsiktig och strategisk digitalisering som 
möter medborgarnas ökade krav på service och tillgänglighet, framförallt vad gäller digitala 
tjänster. Kultur- och demokratinämnden föreslår att nuvarande budgetram utökas för att 
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möjliggöra rekrytering av en resurs med den tekniska profil och kompetens som 
förvaltningen idag saknar. Förslaget innebär en delad tjänst inom kultur- och 
demokratinämnden respektive idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområden. Den 
beräknade helårskostnaden för båda nämnderna på totalt 1 000 tkr motsvarar cirka 350 tkr 
inom kultur- och demokratinämnden utifrån fördelningsprincipen 63/37. För att 
genomföra rekryteringen och hitta rätt kompetens finns även ett behov av stöd från 
avdelningen Omvärld och utveckling inom kommunstyrelseförvaltningen. Om 
utvecklingsinsatsen inte genomförs innebär det att förvaltningen får svårt att möta de 
förväntningar och krav som ställs på digitalisering och innovation. 
  
Biblioteksplan  
En biblioteksplan är ett lagstadgat styrdokument som varje kommun ska anta för sin 
verksamhet inom biblioteksområdet. Under 2023 ska en ny biblioteksplan tas fram för 
Haninge kommun. Syftet med den nya planen är att genom en stärkt demokrati, 
ökad delaktighet för alla, bildning och kultur, läsning och litteratur, digital 
transformation samt medie- och informationskunnighet - stödja Haningebornas 
möjligheter till ett livslångt lärande. För att hålla ihop processen med att ta fram en ny plan 
finns behovet av att anlita ett processtöd. Kultur- och demokratinämnden estimerar den 
totala kostnaden för processtöd, studiebesök, kartläggningar och Biblioteksplanens layout 
till 500 tkr. Det finns också ett behov av nära samarbete mellan kultur- och 
fritidsförvaltningen och utbildningsförvaltningen då planen även omfattar skolbibliotekens 
verksamhet. Konsekvenser om utvecklingsinsatsen inte genomförs är att processen och 
planen blir mindre ambitiös vilket kommer att få konsekvenser för bibliotekens utveckling 
på längre sikt. Utvecklingsinsatsen har även en påverkan på mål 4. 
 
Förstärkning av teknikservice i Kulturhuset  
Kultur- och demokratinämnden ser ett behov av att förstärka teknikservicen i Kulturhuset 
för att kunna serva fler arrangemang men även möjliggöra för att arbeta bredare med 
teknikservice och ge stöd vid kommunövergripande evenemang. Kultur- och 
demokratinämnden estimerar kostnaden till cirka 800 tkr. Konsekvensen om 
utvecklingsinsatsen inte genomförs blir att teknikservicen inte växer i takt med uppdragen.  

Ansvarsfördelning och indikatorer 

Kultur- och demokratinämnden föreslår att samtliga nämnder ska vara ansvariga för målet 
då målskrivningen innefattar att: ”Demokrati ska värnas och utvecklas för att långsiktigt 
skapa trygghet och sammanhållning”. Det är inte idrotts- och fritidsnämndens och kultur- 
och demokratinämndens roll att ensamma värna och utveckla demokratin, det är ett 
uppdrag som nämnden anser att hela kommunen bör ta gemensamt ansvar för.   
 
Kultur- och demokratinämnden föreslår att en indikator läggs till målet. Indikatorn följer 
upp hur medborgarna i Haninge upplever kulturutbudet och bygger på SCB:s 
medborgaundersökning. Detaljer och föreslagna målvärden finns i målbilagan. 
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Omvärldsanalys 
Ingen kan med säkerhet förutspå framtiden. Men det finns ett antal mer eller mindre 
synliga trender och förändringskrafter som påverkar såväl globalt som lokalt. Globalisering, 
digitalisering, förändringar i klimat, demografi och värderingar ändrar kontinuerligt 
förutsättningarna för människor och samhällen över hela världen. Förändringarna kan 
utgöra möjligheter eller uppfattas hot eller både och. PwC har på uppdrag av Haninge 
kommun tagit fram en koncernövergripande omvärldsanalys som identifierar de trender 
och konsekvenser som är mest betydelsefulla för Haninge kommun och dess bolag med 
sikte mot 2028. Flera av dessa trender har även en påverkan på kultur- och 
demokratinämndens verksamheter. 
 
Vi befinner oss i den fjärde industriella revolutionen som kännetecknas av artificiell 
intelligens (AI), robotteknik och att vardagsföremål som hushållsapparater, maskiner, 
fordon och byggnader är uppkopplade mot internet. Det sker en utveckling där gränserna 
mellan de fysiska och digitala världarna blir allt mer flytande. Liksom vid tidigare 
förändringar förväntas effekterna ha omvälvande betydelse för individer, företag och 
samhället som helhet. Därför finns det behov av att utnyttja digitaliseringens möjligheter 
och ställa om välfärden med hjälp av digitalisering och modern teknik. Genom att ta vara 
på digitaliseringens möjligheter kan nämndens service förbättras, kvaliteten höjas och 
verksamhetsprocesserna effektiviseras.  
 
Över 50 procent av världens befolkning är online och ungefär en miljon nya användare 
ansluter sig till internet varje dag. Vi handlar, arbetar och umgås på nätet. Den enskilde 
individen behöver också i större utsträckning utföra sina ärenden via nätet. Dessvärre finns 
det digitala klyftor i samhället – alla är inte lika digitala. Förmågan att inhämta och värdera 
kunskap via digitala medier är en förutsättning för individens delaktighet i demokratin så 
som rätten till information och yttrandefrihet. Därför är medie- och informationskunnighet 
en allt viktigare kompetens för alla samhällsmedborgare oavsett ålder. Ett viktigt uppdrag 
för biblioteken är att arbeta för att överbrygga den så kallade digitala klyftan mellan de som 
är digitalt delaktiga och de som inte är det.  
 
Samhället blir alltmer heterogent som ett resultat av urbanisering, ökade 
inkomstklyftor, ökade skillnader i hälsa mellan olika grupper, en ökande andel äldre i 
befolkningen, migrationsströmmar med mera. Bakgrund och livsvillkor ger olika 
förutsättningar för individens möjligheter att ta del av kultur. Rapporter om 
kulturvanor visar att socio-ekonomiska faktorer påverkar i vilken grad individen tar 
del, det är framför allt utbildning men även boendeort och faktorer som kön och ålder 
som spelar roll. Trenden har varit tydlig i flera decennier och trots insatser på 
nationell nivå inom kultur- och biblioteksområdet är det svårt att bryta 
kulturvanemönster. 
 
Deltagandet är viktigt ur en demokratisk aspekt då framtidens samhälle och kultur 
formas av alla som deltar, oavsett om man är publik eller utövare. En obalans i 
deltagandet leder på sikt till att alla invånare inte ger sitt avtryck och därmed blir vissa 
kulturuttryck och grupper osynliga. En annan effekt av det heterogena samhället är att det 
ojämlika deltagandet även drabbar barnen då de är beroende av den vuxne och så att säga 
ärver dennes kulturvanor. 
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Haninge är idag en av Stockholmsregionens mest växande kommuner sett till befolkningen. 
Den förväntade ökningar är från dagens 94 000 invånare till 114 300 år 2030. Flera 
omfattande satsningar pågår i kommunen, bland annat förnyelse av Handens centrum, 
byggande av nya stadsdelen Vega samt byggnationer i Jordbro, Krigslida och Tungelsta. 
Detta ställer krav på kommunens viktiga samhällsuppdrag med välfärdsfrågor och att skapa 
hållbara och trygga livsmiljöer. 
 
Nästan en fjärdedel av kommunens invånare är 0–18 år. Under de kommande tio åren 
väntas dessutom åldersgruppen 0–18 år öka med 18 procent, från 23 821 till 29 263, och 
det är i framför allt i stadsdelarna Handen och Vega som den åldersgruppen ökar mest. 
Även invånare över 80 år ökar kraftigt vilket ställer nya krav på kommunen och relaterade 
aktiviteter då denna grupp har störst behov av stöd och assistans.   
 
Byggandet av nya bostadsområden och en växande befolkning påverkar nämndens uppdrag 
eftersom det resulterar i ett ökat besöksunderlag och ökat behov av kultur- och 
fritidsverksamhet. Den pågående utvecklingen är positiv utifrån att utbudet ökar 
och verksamheterna moderniseras. Däremot är det en utmaning att både drifts- och 
investeringskostnaderna ökar samtidigt som nya verksamheter också kräver 
ett större antal medarbetare så att de nya lokalerna kan fyllas med kvalitativ 
verksamhet som berikar Haningebornas liv. Det kommer att ställa höga krav på flexibilitet 
och samverkan. Ekonomin blir också en utmaning och 
utifrån det ekonomiska läget och de växande förväntningarna och kraven måste 
utvecklingen gå hand i hand med eventuella omställningar och omprioriteringar 
för att bibehålla en hög kvalitet i verksamheter och utbud. 

Investerings- och driftbudget  

Investeringsbudget  
I Mål och budget 2022 – 2023 har kommunfullmäktige indirekt beslutat om en 
investeringsram på 700 tkr för kultur- och demokratinämnden för år 2023. I tidigare 
remissyttranden har detta belopp klassificerats som ospecificerat, vilket även är fallet denna 
gång. Den framtida lokalinvesteringen i aktivitetshus i Jordbro, som ska genomföras av 
Tornberget, på totalt 200 000 tkr ska beslutas om under 2024 och 2025. Med en 
schablonmässig avskrivningstid på 30 år blir den årliga avskrivningskostnaden cirka 6 700 
tkr per år, där första avskrivningsåret inte tros inträffa före 2026.  
 
Investeringsbudget för konstnärlig utsmyckning tilldelas till nämnden i samband med att 
kommunstyrelsen beslutar om igångsättningstillstånd och de verkliga investeringsbeloppen 
är därför okända. Konstverk anses ha evig livslängd och skrivs därför inte av. 
Kapitalkostnad utgörs endast av internränta. 
 
Samtliga investeringsmedel för allaktivitetshuset i Vega, detaljplan 2, finns i 
investeringsbudgeten för grund- och förskolenämnden och tas därför inte upp i kultur- och 
demokratinämndens investeringstabell.  
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Under 2022 kommer nämnden hemställa om överföringsmedel för investering i ny 
webbplattform och nytt verksamhetssystem till kommunens bibliotek. 
Investeringsprojektet kommer pågå i två år och ytterligare medel kommer att behövas år 
2023. Den totala investeringen beräknas bli cirka 5 100 mnkr, varav 2 100 mnkr äskas i 
detta remissyttrande och framgår av tabell 4. Aktivering kommer ske i början av år 2024 
med en beräknad ekonomisk livslängd på fem år.  

Driftbudget  

Volymförändringar 

Förändringar i befolkningsantalet påverkar i huvudsak inte kultur- och  
demokratinämndens verksamhet linjärt. Anpassningar till volymförändringar sker  
stegvis då exempelvis ytterligare ett bibliotek byggs, det vill säga inte per capita så som 
elevpengens summa följer antalet elever. Verksamheter som kulturskolan kan dock ha en 
förväntad utveckling som följer befolkningsökningen mer direkt, vilket innebär ett högre 
tryck på de platser inom kulturskolan som är tillgängliga.  
  
I takt med stadsutvecklingen som genererar en växande befolkning i kommunen ökar dock 
kraven på tillgängliga mötesplatser för kultur. Här är det viktigt att skapa förutsättningar för 
kultur- och demokratinämnden att växa i takt med uppdragen. Enligt 
befolkningsprognosen beräknas Haninge kommun passera 100 000 invånare år 2024 och år 
2030 beräknas antalet invånare vara 114 300. Det innebär att kommunen beräknas öka med 
20 600 invånare till år 2030, vilket motsvarar en befolkningsökning på 22 procent. För 
kultur- och demokratinämnden innebär till exempel utvecklingen av den regionala 
stadskärnan, ökade förväntningar på ett utbud av verksamheter med hög kvalitet i attraktiva 
och tillgängliga lokaler med generösa öppettider.  

Lokaler 

Nämnder är instruerade att redovisa oförändrad hyresnivå i tabell 1, men beskriva vad en 
hyresökning på 1 procent på befintligt bestånd skulle innebära. För kultur- och 
demokratinämnden innebär det en kostnadsökning på drygt 100 tkr. Givet att nämnden 
kompenseras för lön- och övriga prisökningar på 2 100 tkr och samtliga kostnader som 
allaktivitetshuset i Vega medför, bedömer förvaltningen att en hyresökning i den 
storleksordningen skulle kunna hanteras inom redan tilldelad driftbudget.  
  
Utöver allaktivitetshuset i Vega, som ingår i presentationen av fullmäktiges mål och 
indikationer med cirka 1 500 tkr av totalbeloppet, räknar förvaltningen endast med 
hyresökning för renoverade lokaler i Lyckebyskolan för kulturskolans räkning. 
Kulturskolan har lämnat lokaler i Hagaskolans byggnader och har blivit anvisad nya lokaler 
i Lyckebyskolan. Dessa kräver verksamhetsanpassning och framtida hyra kommer bli cirka 
100 tkr högre än budgeterat i 2022 års budget. 
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Kapitalkostnader  
Investering i ny webb och verksamhetssystem för biblioteken kommer innebära ökade 
kapitalkostnader, dock inte förrän år 2024. Kapitalkostnader 2023 för pågående 
investeringsprojekt kommer nämnden kunna hantera inom tilldelad driftbudget. 

Kompetensförsörjning 

Kultur- och fritidsförvaltningen har för avsikt att genomföra en förändring i 
organisationsstrukturen under 2022 för att skapa förutsättningar för en tydlig och mer 
effektiv organisation som är rustad att möta omvärldens krav på förändringar, 
omställningar och flexibilitet. Central förvaltning förväntas få ett tydligare uppdrag som 
stödjande funktion till linjeverksamheterna. En ny funktion inrättas med ansvar för 
förvaltningens övergripande utveckling, riktning och strategier med uppdrag att kunna leda 
processer inom förvaltningen och delta i de koncerngemensamma processerna. Syftet är att 
stärka förvaltningens förmåga att säkerställa planeringen på långsiktigt, ställa om riktningen 
vid behov och genom ett systematiskt arbete bidra till att öka förvaltningens samlade 
kompetensmedvetenhet och därmed skapa förutsättningar för en framtidssäkrad 
organisation.  
  
Förvaltningens långsiktiga arbete med kompetensmedvetenhet tar sin utgångspunkt i 
förvaltningens strategiska plan 2021–2030 där kompetensutveckling är ett eget 
verksamhetsspår och därmed en integrerad del i förvaltningens ordinarie 
verksamhetsplanering. Planeringen utifrån den strategiska planen löper både på kort sikt, 
1–2 år och på lång sikt 3–7 år. En viktig del i arbete inför 2023 är att identifiera behovet av 
vilka kunskaper och kompetenser som behövs för att vi ska kunna öka vår digitala förmåga 
och kunna använda digitalisering som en naturlig del i utvecklingen av förvaltningens 
verksamheter. Här ser förvaltningen bland annat behov av att både öka den totala digitala 
mognaden inom förvaltningen, ställa om kompetenser i linjeverksamheterna och att stärka 
upp kompetensen och strukturen inom förvaltningens egen IT-organisation. Förvaltningen 
behöver tydliggöra ansvar och mandat under 2022 och implementera den framtagna 
handlingsplanen för digitalisering 2022–2024 så att förvaltningen arbetar utifrån framtagen 
plan fullt ut från 2023.  
 
Ett annat viktigt fokus för förvaltningen är att öka förståelsen och kunskapen brett i den 
egna organisationen kring framtidens behov och krav gällande service och tjänster inom 
kultur- och fritidsområdet och vilka nya förväntningar och krav på kompetens det ställer på 
oss som medarbetare. Som organisation kommer vi succesivt att behöva både nya 
funktioner och roller samtidigt som vi ställer om och kompetensutvecklar befintliga 
medarbetare. Det arbetet påbörjades konkret under 2021 när förvaltningen beslutade om 
en genomlysning av organisationen för att få kunskap om nuläge och vad som behövde 
genomföras för att klara framtida krav på en organisation som kan hantera snabba 
förändringar och som kan möta behovet av flexibilitet. Det kommer att resultera i en 
förändrad organisationsstruktur som implementeras under 2022.  
 
Kultur- och fritidsförvaltningens strategiska plan för perioden 2021–2030 innehåller tre 
utvecklingsspår varav kompetensförsörjning är ett av dem. Det ligger som grund för 
förvaltningens kortsiktiga och långsiktiga arbete med kompetensförsörjning där även 
kompetensmedvetenheten är en viktig del. Den strategiska planen är del i förvaltningens 
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ordinarie styr- och uppföljningsprocess som under 2022 utvecklas och förbättras med syfte 
att öka tydligheten i processer och styrning samt förbättra metoder och struktur för analys 
av verksamheternas resultat. 
 
Inom kompetensmedvetenheten arbetar förvaltningen utifrån två målgrupper. Medarbetare 
och förtroendevalda inom kultur- och demokratinämnden och idrotts- och fritidsnämnden. 
Förvaltningens arbete med omvärldsspaning ur ett kultur- och fritidsperspektiv som ett 
komplement till Haninge kommuns omvärldsspaning ur ett koncernperspektiv syftar till att 
ge organisationen och nämnderna förståelse för och goda kunskaper om nuläge, 
kommande behov och framtida utmaningar som förvaltningen behöver möta och hantera. 
Genom förvaltningsdagar och nämndspecifika strategidagar arbetar förvaltningen med 
teman som bidra till ökad medvetenhet om Haninge kommuns utvecklingsresa, vad den 
betyder för koncernen och vad vi som linjeverksamhet behöver göra för att bidra in i resan 
samt framtidssäkra den egna organisationen. 

Verksamhetsutveckling och digitalisering 

Digitalisering är ett utvecklingsområde som är högt prioriterat inom både kommunen och 
inom kultur- och demokratinämndens verksamheter. Genom att ta vara på digitaliseringens 
möjligheter kan nämndens service förbättras, kvaliteten höjas och verksamhetsprocesserna 
effektiviseras. Digitalisering är inte ett mål i sig utan kultur- och demokratinämnden 
behöver använda digitaliseringen till att erbjuda ett bättre och mer ändamålsenligt utbud 
och service så att digitaliseringen blir ett verktyg för att uppnå verksamheternas mål.  
 
En viktig del i arbete inför 2023 har varit att öka förmågan att använda digitalisering som 
en naturlig del i utvecklingen av förvaltningens verksamheter. Här har förvaltningen sett ett 
behov av att både öka den totala digitala mognaden inom förvaltningen, ställa om 
kompetenser i linjeverksamheterna och att stärka upp kompetensen och strukturen inom 
förvaltningens egen IT-organisation. Det pågår flera digitala satsningar inom förvaltningen 
som att tillgängliggöra öppna data, möjliggöra trådlösa nätverk i verksamhetslokalerna, 
utveckla de digitala verksamhetssystemen samt erbjuda en bättre digital service. 
Haningebornas förväntningar på digital tillgänglighet och service kommer att öka och 
kultur- och demokratinämnden har som målbild att förvaltningen ska använda digitala 
lösningar där det är möjligt för att utforma nya arbetssätt och utveckla effektiva processer 
där digital infrastruktur är en möjliggörare.  
 
Digitaliseringen genomsyrar hela nämndens verksamhetsområde och under flera avsnitt i 
remissyttrandet nämns olika satsningar på digitalisering. Även förslagen till 
verksamhetsutveckling lyfts under de andra rubrikerna och framför allt under rubriken 
fullmäktiges mål och indikatorer.       

Prioriteringar  

Tabell 1 inleds med tilldelad driftbudgetram år 2022 på 81 900 tkr. Sveriges kommuner och 
regioner (SKR) förutspår lönekostnadsökningar på 3,4 procent 2023, vilket för kultur- och 
demokratinämnden innebär 1 550 tkr. Kostnadsökningen för övriga kostnader förutspås bli 
2,0 procent enligt SKR. Omräknat i tkr blir det cirka 550 tkr för kultur- och 
demokratinämnden. Ökade kostnader för renoverade lokaler på 100 tkr avser kulturskolans 
anvisade lokaler i samband med planeringen för HagaLyckebyskolans byggnader.  
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Sedan en tid tillbaka är Handens bibliotek i färd med att upphandla en ny bokbuss för 
uppsökande verksamhet som ska ersätta den befintliga bussen. Investerings- och driftmedel 
finns för anskaffningen av den nya bussen, men däremot saknas en lämplig parkeringsplats 
i förvaltningens befintliga anläggningar. En extern parkeringsplats behöver hyras in med 
tillräcklig takhöjd, bredd och djup för att förvara bussen på ett säkert och 
arbetsmiljöfrämjande sätt.  
  
Under 2021 har förvaltningen genomfört en översyn och utvärdering av den befintliga 
organisationsstrukturen. Arbetet fortsätter under 2022, då tillfälligt utrymme för en 
förändringsledare finns. Förvaltningen bedömer att förändringsledarens insatser kommer 
behövas även under 2023, men storleken på budgetutrymmet 2023 är osäkert på grund av 
oklar finansiering av Vega allaktivitetshus. Förändringsledarens kostnader delas med 
idrotts- och fritidsnämnden och endast kultur- och demokratinämndens del tas upp i detta 
remissyttrande.  
  
Prioritering 1 och 2 summerar till en kostnadsökning på 2 500 tkr. Därefter tillkommer 
ytterligare 10 050 tkr för redovisade utvecklingsinsatser för att uppnå mål 1-5 enligt tabell 
2. Den totala kostnadsförändringen blir 12 550 tkr och ett driftbudgetbehov på 94 450 tkr, 
vilket är en ökning med 15,3 procent jämfört med 2022 års driftbudget. 
 

Effektiviseringsåtgärder 

Samutnyttjande av lokaler 
Då Haninge kommun är inne i en expansiv fas är det viktigt att förvaltningen arbetar 
långsiktigt med lokal- och anläggningsfrågor för ett effektivare och mer kostnadseffektivt 
nyttjande och samutnyttjande av kommunens lokaler. Förvaltningen bedriver även ett 
löpande arbete med att tillgänggöra lokaler för uthyrning till medborgare, föreningar och 
andra aktörer. Kommunens prognos är att lokalkostnaderna kommer att stiga från dagens 
630 mnkr per år till ca 1 050 mnkr år 2031. Med hänsyn till hur stora investeringar som 
behöver göras är det angeläget att kommunen gör det som är möjligt för att hålla nere 
kostnaderna och att vi gemensamt försöker hitta de långsiktigt mest ekonomiska 
alternativen. En stor resurseffektivisering kan alltså ske i kommunen genom att använda 
befintliga och nya lokaler smartare och mer kostnadseffektivt. För kultur- och 
fritidsförvaltningens del arbetar vi strategiskt för att försöka optimera nyttjandegraden av 
våra lokaler i syfte att få ut mer verksamhet på en mindre yta och till lägre hyreskostnader. 
Nästa Jordbro och Haninge kulturhus är exempel på hur förvaltningen arbetar med 
multifunktionella lokaler. Här samutnyttjar verksamheterna stora delar av lokalen samtidigt 
som vi även tillgängliggör lokalen till föreningslivet. Även Vega allaktivitetshus betraktas 
som ett yteffektivt sätt att samla många verksamheter under ett tak, läs mer under mål 2.  

 
Flexibel organisation 
Kultur- och fritidsförvaltningen genomför en förändring av organisationsstrukturen under 
2022 som skapar förutsättningar för en tydligare och effektivare organisation. Mot 
bakgrund av att Haninge är mitt inne i en tillväxtresa är det extra betydelsefullt då 
organisationens effektivitet är en förutsättning för att förvaltningen ska nå framgång på 
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lång sikt. Den nya organisationen förväntas bli mer snabbrörlig och effektiv och kunna 
skapa möjligheter för en sammanhållen verksamhetsutvecklingen som når sin fulla 
potential. Även de personella resurserna kan användas mer flexibelt och agilt utifrån 
verksamheternas behov. Den nya organisationen skapar även förutsättningar för en 
smartare budgetering på helheten med större möjligheter till flexibilitet och väl avvägda 
prioriteringar.     
 
Gruppundervisning inom kulturskolan 
Inom kulturskolan pågår ett omfattande utvecklingsarbete och som en del i 
utvecklingsarbetet utvecklar kulturskolan en ny modell för gruppundervisning. Syftet är att 
använda kulturskolans befintliga resurser effektivare genom att möjliggöra undervisning av 
fler elever samtidigt. Genom denna förändring kan kulturskolan erbjuda fler 
undervisningsplatser per termin utan att öka sina kostnader.    
 
Utveckla biblioteksbussens verksamhet 
De stora avstånden i kommunen är en utmaning för biblioteksverksamheten eftersom det 
inte är ekonomiskt möjligt att bedriva fast verksamhet i alla kommundelar. Bokbussen har i 
uppdrag att fungera som ett komplement till den fasta biblioteksverksamheten. 
Upphandlingen av en ny bokbuss skapar möjligheter att utveckla den mobila 
biblioteksverksamheten ytterligare och öka tillgängligheten till biblioteksverksamhet i 
kommunens alla delar. Den nya bussen kommer att utrustas med digital skärm och nätverk. 
Det gör att förvaltningen även kan nå ut med folkbibliotekets digitala delaktighetsuppdrag 
till fler medborgare. För att sprida biblioteksverksamheten och kunna erbjuda service på 
fler platser i kommunen kan den nya bokbussen utnyttjas i högre utsträckning med fler 
rutter och framför allt prioritera områden som saknar goda kommunikationer till fast 
biblioteksverksamhet. Det kommer att leda till att biblioteksbussen får en större räckvidd 
som genererar ett bättre utbud för fler men som också bidrar till att nämnden sparar in på 
lokalkostnader och på så sätt kan bedriva en mer effektiv verksamhet. En fördel med 
bokbussen är dess flexibilitet när det gäller att kunna ändra hållplatser utifrån 
befolkningsförändringar i kommunen.  
 
Digitalisering  
Flera verksamheter har under pandemin ställt om och kan erbjuda digital verksamhet i 
större utsträckning. Detta är ett sätt för förvaltningen att mer resurseffektivt kunna nå ut 
bredare till fler Haningebor och framför allt de som har svårt att ta sig till nämndens 
verksamheter. Kultur- och demokratinämnden tror att det är en framgångsfaktor att ha 
förmågan att kunna växla mellan digitala och fysiska format.  

Samordnings- och samarbetsförslag  

De förutsättningar som SKR presenterar i sina analyser tyder på att kommunala 
verksamheter, för att klara framtidens välfärd, behöver samarbeta i större utsträckning 
både vad gäller lokaler och verksamheternas innehåll.  
 
Scenkonsten har en särskild ställning i Haninge genom såväl etablerade teaterföreningar 
som, RoJteatern, Ormteatern och Riksteaterföreningen, såväl som genom en lång tradition 
av att erbjuda scenkonst för barn, unga och vuxna. Detta arv vill förvaltningen fortsätta 
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förvalta och utveckla och genom samverkan med andra parter kan vi tillsammans uppnå ett 
relevant och tillgängligt utbud som attraherar många olika målgrupper.  
 
För att arbeta framgångsrikt med platsutveckling som en del i stadsbyggnadsprocessen 
krävs en god samverkan mellan kultur- och fritidsförvaltningen och näringslivsenheten 
samt kommunens övriga förvaltningar, lokala näringsidkare och föreningslivet. Under 2022 
fick kultur- och fritidsförvaltningen ett formellt uppdrag att leda platsaktiveringsarbetet och 
att ta fram en tydlig struktur och modell för arbetet. Uppdraget kommer att ske i nära 
samverkan med näringslivsenheten.  
 
Kultur- och demokratinämnden ser en möjlighet att samverka mer med social- och 
äldreförvaltningen för att erbjuda ett större utbud av kultur för äldre i takt med att den 
äldre befolkningen växer. 
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Kommunstyrelseförvaltningen 

Yttrande: Planeringsdirektiv till Mål och Budget 2023-2024  
 

Fullmäktiges mål och indikatorer  
 

KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 
 

VAD Tornberget kan bidra med för att uppfylla målet. 
 

1 Bidra till minskad klimatpåverkan genom fossilfritt resande 
 
A: För att minska utsläppen av växthusgaser kommer Tornberget att ställa krav på att 
alla resor som sker i tjänsten senast 2025 sker med fossilfria transportmedel.  
 
B: Det kommer att innebära att de privata bilavtal som finns (41 stycken 2022) behöver 
omförhandlas. Det kan medföra ökade kostnader för kommunen och Tornberget, då vi 
behöver kunna erbjuda de med bilavtal möjlighet att nyttjande av kommunens bilpool. 
Revidering av befintliga avtal kommer att ske succesivt fram till år 2025 varför det år 
2023 bedöms finnas behov av fler fossilfria fordon i kommunens bilpool. 
 
C: Tornberget bedömer inte att det är rimligt att ställa krav på att medarbetare med 
bilavtal själva ska ombesörja att de har tillgång till fossilfria fordon, varför ett 
erbjudande att nyttja kommunens bilpool anses nödvändigt för att kunna ställa krav på 
fossilfria resor i tjänsten. 
 
D: Kan påverka möjligheten att nå god ekonomisk hushållning 
 
Andra förvaltningar/bolag som berörs:  
Kommunstyrelseförvaltningen, Serviceenheten kan behöva köpa in ytterligare fossilfria 
fordon till bilpoolen för att kunna tillgodose en ökad efterfrågan från Tornbergets 
personal. 
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Tornbergets yttrande: Planeringsdirektiv till Mål och budget 2023-2024 
 

2 Besluta om kommunens roll för att främja utbyggnaden av infrastruktur för 
laddning av fordon och tydlig ansvarsfördelning inom kommunen 
 
Bakgrund:  
Laddbara fordon och laddinfrastruktur förändrar transportsystemet i grunden och 
behovet av utbyggd laddinfrastruktur de närmaste åren är stort. Lagstiftningen ställer 
också ökade krav på utbyggnaden av laddinfrastruktur. År 2025 införs ett retroaktivt 
krav på laddplatser för fastigheter med mer än 20 parkeringsplatser. Det ställs även krav 
på att det ska finnas laddplatser vid nyproduktion för att få bygglov.  

 
A: Tornberget kan bidra med att på fastigheter tillhörande Tornberget installera laddare för 
fordon. 
 
B: Det krävs både övergripande beslut men även detaljerade beslut inom flera områden. 
Nedan listas några: 

 Vilken organisation som skall ansvara för att installera och sköta laddarna? 
I dagsläget hanterar SBF Tornbergets tomtmark inkl. parkeringsplatser och uttag för 
motorvärmare. 

 Vilka som skall ha tillgång att nyttja laddarna. Tornbergets/kommunens personal, 
verksamhetens personal eller även allmänheten? 

 Hur skall betalmodellen se ut, skall det tillhandhållas gratis eller skall det tas ut en 
kostnad? Hur hanteras betalningslösning och eventuell fakturering? 

 Hur hanteras felanmälan och underhåll och service? Skall det hanteras av bolag eller 
förvaltning eller skall extern leverantör upphandlas? 

 Ägandeform, skall bolag eller förvaltning själva installera och äga eller skall något form 
av avtal med leverantör tecknas för ”nyckelfärdig” installation och hantering, 
inkluderat felanmälan, service, betallösning osv.? Hur hanteras eventuellt byte av 
leverantör i förhållande till upphandlingsregler? 

 Val av teknik. Det krävs laddare med effektbalansering som kommunicerar med 
fastighetens elmätare vid alla befintliga fastigheter. Det är även en fördel vid 
nyproduktion. Detta krävs för att säkringarna skall hålla och för att undvika 
effekttoppar som ger extra kostnader från nätägaren (Vattenfall).  

 Säkerställa fungerande statistiklösningar så att elförbrukning kan räknas av från 
fastighetens övriga förbrukning. 

C: Det finns retroaktiva krav på att laddare skall installeras på fastigheter med 20 eller flera 
parkeringsplatser. Samt krav på laddare och ledingsinfrastruktur vi nyproduktion vid fler 
än 10 parkeringsplatser. Om det inte tas ett samlat grepp kring frågan finns risk att 
kostnaderna för att uppfylla lagkravet ökar samt att den framtida förvaltningen blir kostsam 
på grund av bristande styrning. 
https://www.boverket.se/sv/PBL-kunskapsbanken/nyheter-pa-pbl-
kunskapsbanken/laddfordon/ 
 
D: Investeringarna och drift kan påverka målet om god ekonomisk hushållning. Detta är 
starkt beroende av vilka intäkter som laddarna ger.  
Statistik över energiförbrukning från laddstolparna behöver vara separerad från 
fastigheternas förbrukning för att inte felaktigt påverka indikatorn ”Energianvändning i 
kommunala lokaler”. 
 
Andra förvaltningar/bolag som berörs:  
Berör alla förvaltningar.  



Sid 3(4) 
 
 

 
Tornbergets yttrande: Planeringsdirektiv till Mål och budget 2023-2024 
 

3 Klimatpåverkan inkluderas i kostnadskalkylen för nyproduktion.  
 
Bakgrund:  
Boverket har konstaterat att uppförandet av byggnader har en betydande 
klimatpåverkan, och det krävs en snabbare omställning mot lägre utsläpp för att 
Sveriges klimatmål ska nås. Bygg- och fastighetssektorns utsläpp av växthusgaser i 
Sverige motsvarar cirka en femtedel av landets klimatpåverkan och ungefär en tredjedel 
av dessa utsläpp sker vid uppförandet av nya byggnader. Lagkrav ställs på att en 
klimatdeklaration ska tas fram vid nyproduktion i de fall bygglov beviljats efter 1 
januari 2022.  
 
A: Klimatpåverkan vid byggande och förvaltning bör vägas in och beaktas vid 
projektering vid all nyproduktion. Detta för att kunna säkerställa att byggandet sker på 
ett långsiktigt hållbart sätt. 
 
B: För att det ska vara möjligt krävs att kommunen väger in klimatpåverkan som en 
kostnad i sig. Dagens LCC-modell (livscykelkostnader) bygger på monetära kostnader, 
där energiförbrukning ingår som kostnad i kronor men inte dess klimatpåverkan. För att 
det ska bli tydligare vilken klimatpåverkan de val man gör har föreslås att 
kommunfullmäktige tar beslut om att kommunen som beställare ska beakta vad 
klimatdeklarationen för byggnaden visar. Vid all nyproduktion bör motivering till de 
ställningstaganden som görs finnas i underlaget till beställningen/startbesked.  
 
C: Om vi inte ser till att väga in klimatpåverkan vid byggandet och driften är det stor 
risk att tar till synes kloka beslut inte leder till en hållbar tillväxt.  
 
D: Den ekonomiska kostnaden kan bli högre för det enskilda projektet samtidigt som 
samhällsvinsten är svår att beräkna.  
 
Andra förvaltningar/bolag som berörs:  
Koncernbeslut om hur kommunen ska väga in miljökostnaden i form av klimatpåverkan 
vid nyproduktion bör tas. Den beställande förvaltningen behöver vara medveten om att 
produktionskostnaden kan öka och påverkar hyresnivån. 
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Tornbergets yttrande: Planeringsdirektiv till Mål och budget 2023-2024 
 

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång 
till kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska 
utvecklas och vara nöjda med kommunens service 
 

VAD Tornberget kan bidra med för att uppfylla målet.  
 

4 Bidra till minskad resursförbrukning och därmed ett mer långsiktigt hållbart 
samhällsbyggande.  
 
Bakgrund: 
Haninge är i ett väldigt expansivt skede vilket gör att det idag borde finnas goda 
förutsättningar för en cirkulär hantering av olika material inom kommunen. Exempelvis 
är lokal hantering av massor samhällsekonomiskt bra när goda förutsättningar finns. Ett 
ökat byggande innebär även förbättrade möjligheter för återbruk av andra material.  
 
A: För att minska det linjära materialflödet vill Tornberget se över möjligheten att 
använda återbrukat material vid byggnation och förvaltning. Under 2022 kommer 
Tornberget att kartlägga nuläge och olika framtida möjlighet som ryms inom den egna 
verksamheten. Då Tornberget enbart är en aktör i kedjan kommer möjligheterna vara 
väldigt begränsade jämfört med om det sker en samverkan inom kommunen.  
 
B: För att effektivt kunna arbeta för minskad resursförbrukning och ökat återbruk inom 
kommunen behöver det identifieras vilken typ av material som är lämpliga för 
återanvändning och lagerhållning samt hur det görs på bästa sätt. En 
kommunövergripande analys krävs för att identifiera vad som bör prioriteras i ett första 
sked.   
 
C: Om en lokal samordning för ett mer cirkulärt samhällsbyggande uteblir kommer det 
vara svårt att få till ett av mer cirkulärt materialflöde och att minimera avfallsmängderna 
eller vårt råvarunyttjande. 
 
D: Initialt kommer återbruk och materialåtervinning inte självklart generera ekonomiska 
besparingar utan framför allt miljömässiga. Att identifiera och iordningställa 
uppläggningsplats för masshantering och lagerhållning av material mm kommer kräva 
resurser. Digitala system för effektiv katalogisering och hantering är nödvändigt. 
Fungerande system finns idag framtagna av IVL Svenska miljöinstitutet till 
självkostnadspris.  
 
Andra förvaltningar/bolag som berörs:  
Bred samverkan inom kommunkoncernen samt med fördel även samverkan inom 
Södertörn. Den satsning som kommunen gör för att bidra till ett mer hållbart 
samhällsbyggande bör även kommuniceras. 
 

Ansvarsfördelning m.m. för mål och indikatorer 
Målbilaga bifogas. 
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Kommunfullmäktiges mål och indikatorer  
Mål 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 
 
Planerade insatser för kommunfullmäktiges mål 
Haninge kommun strävar efter att vara ledande i klimat- och miljöarbetet och siktar på 
att ligga i framkant bland Sveriges kommuner för en hållbar stadsutveckling och en god 
livsmiljö. Helhet, kreativitet och inspiration är ledord i arbetet, där målet är att lämna 
över en bärkraftig och attraktiv livsmiljö till alla framtida Haningebor och besökare. 
 
Kommunfullmäktige antog Klimat- och miljöpolitiskt program 2017 med högt ställda 
förväntningar om att förverkliga målet om att Haninge skulle bli skulle bli en 
föregångskommun inom miljö- och klimatarbete. Som alla styrdokument behöver detta 
aktualitetsprövas och uppdateras med lämpliga intervall. Kommunstyrelseförvaltningen 
fick 2021 uppdrag att aktualitetspröva samtliga styrdokument och ser att klimat- och 
miljöpolitiskt program bör utvärderas och uppdateras under 2023.  
 
Kommunstyrelsen har sedan programmet antogs arbetat för att nå målet om att vara en 
kommun i framkant. För att höja ambitionsnivån ytterligare krävs en uppdaterad plan för 
att säkerställa att rätt insatser görs de kommande åren. 
 
Om resurser inte kan allokeras till aktualiseringen av kommunens klimat- och 
miljöpolitiska program finns risk att de högst ställda målsättningarna för arbetet inte kan 
införlivas på sikt. 
 
Att förverkliga Tvärförbindelse Södertörn är en lång process men med stora 
klimatmässiga fördelar och där kommunstyrelsen kommer leda och samordna flera delar 
i arbetet. Tvärförbindelsen blir en viktig förbindelse till Norviks hamn. Hamnen har 
byggts för att öka andelen godstransporter sjövägen och därmed minska påverkan på 
miljön. Norviks hamn kan ta emot större fartyg direkt till Stockholmsregionen än 
tidigare hamnar, och på så sätt kan transporter till sjöss ta över en stor del av 
lastbilstrafiken på vägarna från södra och västra Sverige. Kommunen kommer vidare 
arbeta för att tvärförbindelse Södertörn kommer bli den gröna testbädd inom områden 
som elvägar och fossilfria arbetsfordon. 
Kommunstyrelsen ska leda arbetet med påverkanskommunikation till medborgare kring 
vikten av klimatanpassningar och miljövänliga val. Genom detta kan kommunens 
externa kommunikation fokusera tydligare på miljöfrågor. 
 
Kommunstyrelsen kan ta ytterligare steg genom att identifiera nya områden som kan 
bidra till klimatarbetet. Exempelvis inom IT-området kan datalagring i molnet i stället för 
fysiska serverhallar och samordning av transporter av hårdvara till medarbetare bidra till 
minskad klimatpåverkan. 



 

Möjligheten till att leverera på kommunfullmäktiges målsättning bidra till måluppfyllnad i 
detta mål är stor och handlar snarare om vilka prioriteringar man väljer att göra och hur 
brett man vill tolka kommunens rådighet i målet. 
 
Ansvarsfördelning m.m. för mål och indikatorer 
I samband med en aktualisering av klimat- och miljöpolitiskt program föreslås att ett 
helhetsgrepp för kommunfullmäktiges indikatorer. Där fokus bör ligga på att identifiera 
indikatorer där kommunen har möjlighet att göra skillnad och som även tydligt kan 
kopplas till måluppfyllelse av målet. 
 

Mål 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång 
till kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska utvecklas 
och vara nöjda med kommunens service 
 
Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Ökad balans mellan bostadsbyggande, arbetstillfällen och kommunal service är nyckeln 
till hållbar tillväxt. De tre delarna behöver växa i balans tillsammans för att tillväxten ska 
kunna ske med så goda resultat för medborgarna som möjligt.  
 
Ett led i arbetet mot att åstadkomma en hållbar tillväxt är ett koncerngemensamt arbete 
där målet är att säkra Haninges långsiktiga attraktivitet. Målet är att stärka platsen 
Haninge och kommunens organisation såväl som arbetsgivarens, trovärdighet, 
attraktionskraft och anseende. Detta ska bidra till att uppnå effekter som gynnar 
utvecklingen av Haninge stad, ökad digitalisering, hållbarhet, ökade krav på kommunal 
service, effektiv organisation och kompetensförsörjning. Varumärkesarbetet ska bidra till 
kommunens utveckling genom att skapa en plats som man vill besöka, dit man vill flytta, 
där man vill investera och verka i som företagare och att kommunen blir en organisation 
som man upplever som positiv och som man vill arbeta för.  

Den huvudsakliga nyttan kommer att uppnås genom ett långsiktigt, metodiskt och 
målmedvetet varumärkesarbete via en medskapandeprocess som ger en gemensam bild 
och bred förankring. Det leder till engagemang och medverkan i kommunens ledning, 
medarbetare, politiker och av aktörer såsom företag och frivilligorganisationer i vår 
lokala omvärld. Genom målinriktat arbete och följsamhet mot vår omvärldsbevakning 
och strategiska beslut säkerställer kommunstyrelseförvaltningen att varumärkesarbetet 
har rätt inriktning.    
 
För att säkerställa att kommunkoncernen gör rätt saker i rätt tid med rätt resurser har 
kommunstyrelseförvaltningen lett införandet av portföljstyrning. Genom portföljstyrning 
skapas en gemensam styrning för att säkerställa resurser och tidplaner för planerade 
insatser och projekt. En viktig del i måluppfyllelse för mål 2 är införandet av 
tillväxtportföljen. Inom tillväxtportföljen ska kommunens samhällsbyggnadsprojekt 
säkras och planeras genom det arbete som kommunstyrelseförvaltningen leder. Projekt 
som ligger inom ramen för tillväxtportföljen är bland annat Översiktsplanering, 
Fördjupad översiktsplanering, förstärkt arbete kring bostadsmarknad och 
bostadsmarknadsanalys tillsammans med Region Stockholm och förstärkt 
infrastrukturplanering inom ramen för Södertörnssamarbetet. 



 
Från och med 2023 är ett förslag att kommunens del av projektet för genomförande av 
Tvärförbindelse Södertörn blir en del av tillväxtportföljen och finansieras då via 
tillväxtportföljen. För att säkra upp att finansiering av genomförandet av projekt likt 
Tvärförbindelse Södertörn krävs en budget för tidiga utredningar och utredningar som 
inte kan belasta ett enskilt projekt. Därför behöver kommunstyrelsen säkra budgetmedel 
för detta. Både för 2023 men även för 2024 och framåt.  
 
Ansvarsfördelning m.m. för mål och indikatorer 
Indikatorerna på målet är inriktade på bostadsbyggande i kommunen samt huruvida 
företagare upplever kommunal service som god samt andelen förvärvsarbetande.  
 
Kommunstyrelsen behöver se över de indikatorer som redovisas och se över vilka 
indikatorer som kan vara bra komplement. Fokus måste ligga på relevanta mätetal från 
kända källor och på god möjlighet till att jämföra utfall mot liknande kommuner. 
 

Mål 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund 
och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. 
Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god 
omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på 
fungerande samverkan inom kommunen och med regionen. 
 
Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Kommunstyrelsen har i uppdrag att leda och samordna kommunens trygghet- och 
säkerhetsarbete och för att kunna fullfölja det ser kommunstyrelsen ett behov av att 
bredda målet till att säkerställa social hållbarhet i Haninges medborgare. Det skulle 
innebära ett sammantaget fokus på att forma ett socialt hållbart samhälle som är 
inkluderande, jämlikt och tolerant. Ett samhälle där människor känner sig delaktiga i 
samhällsutvecklingen och har tillit till samhället.  
 
Att arbeta med social hållbarhet handlar om att skapa platser där människor trivs och 
kan leva ett gott liv, där de grundläggande mänskliga behoven tillgodoses och det finns 
goda förutsättningar att ta hand om sin hälsa. För att kommunstyrelsen ska kunna bidra 
till detta krävs vidareutveckling av samarbets- och samverkansformer mellan kommuner, 
kommunens egna verksamheter, myndigheter, näringsliv och andra aktörer som direkt 
eller indirekt har betydelsefull roll i det brottsförebyggande och trygghetsskapande 
arbetet. Dessa verkar delvis på olika nivåer och har olika huvudmän vilket skapar 
utmaningar. Samarbetet behöver kunna ske mer systematiskt och strukturerat, samt 
kunna resultera i tydligare effektiva insatser som också skall följas upp och återkopplas 
till berörda parter. 
 
Genom att forma relevanta styrdokument för vägen framåt säkrar vi gemensamt arbete 
för hela koncernen men även samarbetet med andra aktörer. Kommunstyrelsen har 
identifierat att ett sådant gemensamt avstamp i samtliga trygg- och säkerhetsfrågor leds 
från kommunstyrelsen, inom ramen för sitt grunduppdrag, samtidigt som vi blir den 
sammanhållande kraften inom koncernen och externa aktörer. För kommunstyrelsen 
handlar inte ”trygghetsmålet” om brandsläckningsarbete, det ska vara ett långsiktigt och 



 

kontinuerligt arbete som sträcker över flera verksamhetsområden till exempel 
civilförsvaret, IT-säkerhet och omsorg. 
 
En del i ett långsiktigt arbete ser kommunstyrelsen ett behov av att permanenta insatser 
som de särskilda trygghetsmedlen som idag beslutas om från år till år. Genom att besluta 
om den typen av medel permanent eller en längre period skulle möjliggöra en kontinuitet 
och stabilitet för genomförandet av insatser men även robusta och förankrade satsningar. 
 
Ansvarsfördelning m.m. för mål och indikatorer 
Inom ramen för framtagande av relevanta styrdokument behöver kommunstyrelsen se 
över de indikatorer som redovisas och se över vilka indikatorer som kan vara bra 
komplement. Fokus måste ligga på relevanta mätetal från kända källor och på god 
möjlighet till att jämföra utfall mot liknande kommuner. 
 

Mål 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med höga förväntningar 
som skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av 
integration och för att komma in på arbetsmarknaden. 
 
Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Kommunstyrelsen anser inte att målet, likt förslaget i planeringsdirektivet ska tilldelas 
nämnden 2023-2024. 
 

Mål 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och fritidsutbud finnas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Demokrati ska värnas 
och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. Fler möjligheter för 
människor att mötas spontant ska skapas. 
 
Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Kommunstyrelsen anser inte att målet, likt förslaget i planeringsdirektivet ska tilldelas 
nämnden 2023-2024. 

Omvärldsanalys  
I Sverige finns just nu en oro för att den pågående covid-19 pandemin kan komma att 
leda till en ökad ekonomisk asymmetri. Arbetslösheten är påtagligast i botten av 
välståndspyramiden och spås fortsätta drabba bland annat unga utan tidigare erfarenhet 
från arbetsmarknaden. Många, inte bara unga, kan även komma att ha svårare att hitta 
jobb efter pandemins slut eftersom företag och verksamheter förväntas investera i att 
automatisera sin verksamhet för att minska beroendet av fysisk arbetskraft på plats. 
Samtidigt tenderar kristider att accelerera innovation och kreativitet i samhällen. 
Exempel på det ser vi på företag som föddes under finanskrisen 2008 hittar vi bolag som 
Uber, WhatsApp, Pinterest och Airbnb. 
 
Utifrån ett samhällsperspektiv finns även en risk att fler individer står utanför 
arbetsmarknaden, och fler får det svårare att ta sig in på den, i och med att de saknar den 
kompetens och utbildning som efterfrågas. Det innebär att de ekonomiska och sociala 



klyftorna i samhället kan komma att öka vilket leder till ökad segregering och polarisering 
i samhället. Det kan också få ekonomiska konsekvenser om färre kan arbeta och betala 
skatt. Detta skulle kunna påverka Haninge kommuns invånares livskvalitet och 
framtidsutsikter på både kort och lång sikt.  
 
Som en konsekvens av den ökade segregeringen och polarisering finns en risk att det 
skapas “samhällen i samhället” med olika intressen, viljor och riktning vilket i sin tur kan 
skapa ökade klyftor och en negativ utveckling. Segregeringen omfattar även det sociala 
perspektivet där konsumtion av information och nyheter i större utsträckning sker inom 
en mindre avsmalnat flöde av riktad social media. För 30 år sedan tog nästan alla vuxna 
medborgare del av Rapports sändningar i SVT eller tittade på Anslagstavlan.  
 
Nyhetsflödena idag blir allt mer skräddarsydda efter individers intressen vilket innebär att 
det inte är helt enkelt att vara säker på att information som sprids är sanningsenlig. Olika 
världsbilder florerar inom olika grupper i samhället vilket kan bidra till att samhället blir 
än mer fragmenterat. Den ökade spridningen av falsk/felaktig information kan innebära 
att tilliten till det demokratiska systemet och samhälleliga institutioner minskar i Haninge 
kommun och i samhället i stort. Att vara en trygg och tydlig bärare av sanningsenligt 
information är en framgångsfaktor för all kommunal verksamhet. 
 
För Haninge, som i dagsläget, är geografiskt uppdelat med olika socioekonomiska 
förutsättningar kan konsekvenserna bli stora om inga åtgärder vidtas. Det kan också 
innebära en ökad kriminell verksamhet vilket på lång sikt kan bidra till en ökad 
samhällskostnad. Det får också konsekvenser för den upplevda tryggheten och i 
förlängningen påverkas attraktiviteten av dessa områden.  
 
I takt med att synen på vad en attraktiv arbetssituation innebär förändras, kommer 
arbetsstyrkan bli mer flexibel både i anställningsformer men också i var man rent 
geografiskt arbetar. Det är ett skifte som till viss del har accelererat i och med covid-19 
pandemin. Redan innan pandemin började lokala arbetshubbar växa fram. 
Användningen av digitala mötesplatser ökar vilket verkar leda till högre effektivitet, då 
alla inte alltid behöver vara på samma plats. Med målsättningen att vara Sveriges bästa 
kommunala arbetsgivare så är utvecklingen mot mer flexibilitet något Haninge kommun 
som organisation behöver förhålla sig till. 
 
Att samverka, samskapa och samutnyttja mellan kommunala verksamheter och med 
privata aktörer kan stärka Haninge kommuns attraktivitet. Haninge kommun kan genom 
nya och befintliga former samverka med olika aktörer för att hantera olika 
samhällsutmaningar på ett hållbart sätt. Utifrån dagens förutsättningar kan Haninge 
kommun komma att behöva ha en ökad tydlighet i när och i vilka sammanhang 
gemensamma lösningar behöver eller bör skapas.  
 
Inom miljöområdet är bland annat samarbete med näringslivet viktigt, till exempel inom 
utvecklingen av cirkulära energikällor och fossilfria transporter. Inom IT- och 
informationssäkerhet ger samverkan med våra IT-leverantörer kommunen möjlighet att 
skapa en relevant säkerhetsnivå. Inom digitalisering och IT är även samskapande med 
andra kommuner ett sätt att använda resurserna på ett effektivt sätt genom att dela med 
oss av vår utveckling. 



 

 
Organisationens digitala mognad behöver ökas om vi ska kunna möta framtiden krav 
från samhället på digitalisering och automatisering. Den digitala mognaden har flera 
perspektiv men det som troligen är mest kritiskt och avgörande de kommande åren är att 
hantera den tekniska skuld kommunen har som ett resultat av att under längre tids 
avsaknad av en övergripande styrning av digitaliseringen. I anslutning till det behöver 
medarbetarnas digitala förmåga växa i syfte att kunna arbeta i en allt mer digitaliserad 
arbetsmiljö. 
 
Det internationella säkerhetsläget i världen tyder även på att samarbete med övriga 
civilförsvaret och beredskapsmyndigheter kommer att vara viktigt framöver i syfte att 
upprätthålla våra samhällsviktiga funktioner där vi som kommun har ett stort ansvar i 
händelse av en kris.  
 
För att stärka kommunens attraktivitet och bygga varumärket ”Haninge Kommun” kan 
man dra nytta av det som gör Haninge unikt och konkurrenskraftigt t.ex. närheten till 
naturen och den höga tillgängligheten som möjliggörs av kommunens sju 
pendeltågsstationer. Det innebär att Haninge kommun kan skapa attraktiva och 
efterfrågade boendemiljöer, ett rikt näringsliv med goda arbetsplatser och en plats man 
vill besöka vilket ger oss förutsättningar att fortsätta växa hållbart som kommun. 

Samordnings- och samarbetsförslag 
Haninge kommuns övergripande politiska inriktning utgår från tre hållbarhetsområden, 
ekologisk-, ekonomisk- och social hållbarhet, för att styra och skapa förutsättningar för 
framtidens Haninge.  

För att kommunen ska nå dessa mål på ett kostnadseffektivt sätt, måste de 
kommungemensamma insatserna identifieras och planeras. På tjänstemannanivå krävs 
det då att det finns en samlad och förvaltningsgemensam arbetsmodell som väljer, 
prioriterar, godkänner och styr utvecklingsarbetet i kommunen, antingen enskilt eller 
inom program, så att hållbara resultat uppnås för organisationen såväl som för 
medborgarna. 

Kommunstyrelseförvaltningen har i sitt grunduppdrag från kommunstyrelsen i uppdrag 
att leda och samordna koncerngemensamt arbete. För att säkra ledning och samordning 
av koncerngemensamma intressen har kommunstyrelseförvaltningen lett införandet av 
portföljstyrning. Portföljsstyrning som arbetsmodell innebär samverkan mot 
gemensamma mål. För att säkra de gemensamma målen har utvecklingsportföljen 
skapats. Den omfattar den gemensamma utvecklingen av kommunens förmågor och 
tjänster med medborgaren i fokus och sker genom samverkan mellan 
förvaltningsorganisationerna. De första programmen som kommer att hanteras inom 
ramen för utvecklingsportföljen är kommunens arbete med digitalisering, organisation 
och varumärke. 
 
  



Budget 
Driftbudget  
Kommunstyrelseförvaltningen arbetar för hela kommunen, har egen verksamhet men är 
i stora delar till för alla förvaltningar i den löpande hanteringen av exempelvis löner, 
ekonomi och it. Alla verksamheter växer. Budgetramen behöver räknas upp med 
kompensation för löne-, lokal- och kapitalkostnader. 2,3 miljoner kronor för övriga 
driftpåverkande tjänster är nya kostnader för införande och drift av ett Business 
Intelligence-system (BI-system) för att hantera de stora mängder information som finns i 
personal- och lönesystem och ekonomisystem, samt för förberedande arbete inför 
upphandling av ett nytt personal- och lönesystem.  
 
Kommunstyrelsen föreslår ett permanent införande av särskilda trygghetsmedel. Inom 
trygghetskommissionens arbete föreslås vidare att medlen kommer att vara sökbara för 
förvaltningarna under ingången av hösten för att på bästa sätt samplanera trygghetsmedel 
med ordinarie arbete med detaljbudget hos förvaltningarna. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen har i sitt grunduppdrag, från kommunstyrelsen, i uppdrag 
att leda och samordna koncerngemensamt arbete. För att säkra ledning och samordning 
av koncerngemensamma intressen har kommunstyrelseförvaltningen lett införandet av 
portföljstyrning. Portföljsstyrning som arbetsmodell innebär gemensam 
samverkan mot gemensamma mål. För att säkerställa att införandet av portföljstyrning 
krävs ytterligare resurser i form av ekonomiska modeller, systemstöd och utbildning av 
intressenter. Kostnad för etablering av portföljstyrning som koncerngemensamt 
arbetssätt estimeras till 2,0 miljoner kronor under 2023.  
 
Programmen i portföljstyrningen är ett sätt att säkerställa koncerngemensamt arbete över 
flera år. Projekten i programmen startar, pågår och kommer att avslutas. Kommande år 
kan fler program komma att initieras, vilket kommer att kräva resurser. Två program är i 
uppstartsskede. Det är svårt att beräkna kostnader på lång sikt men för att komma igång 
med arbetet 2023 estimeras följande. 
 
För att säkerställa erforderliga utredningar som krävs inom ramen för tillväxtportföljen 
föreslås medel om 10,0 miljoner kronor för 2023. Medlen ska bland annat bidra till 
arbete med översiktsplan, fördjupad översiktsplan för Tungelsta, utredningar för 
bostadsmarknadsfrågor och förstärkt infrastrukturplanering för Södertörnssamarbetet. 
 
Kostnader för att finansiera utvecklingsportföljens tre program uppgår till 27,0 miljoner 
kronor för 2023 och 2024. Det är uppdelat på Varumärkesprogrammet 12 miljoner 
kronor, Digitaliseringsprogrammet 10,0 miljoner kronor och Organisationsprogrammet 
5,0 miljoner kronor. I programmens finansiering inryms bland annat kostnad för 
programledare för varje program, erforderliga utredningar och ersättning för interna 
resurser.  
 
Totalt uppgår utpekade medel till 59,0 miljoner kronor. En förutsättning för 
kostnadstäckning, nu och på sikt, är att erforderliga modeller för finansiering av 
koncerngemensamma portföljer etableras och implementeras. Modellerna är planerade 
att tas fram och beslutas under 2022. 



 

Investeringsbudget  
Kommunstyrelseförvaltningen ska leda upphandling och implementering av nytt 
personal- och lönesystem. Detta kommer att belasta kommunstyrelsens 
investeringsbudget 2023-2025. Investeringskostnaden väntas uppgå till 4,0 miljoner 
kronor för 2023 och 2024 vardera samt 7,0 miljoner kronor för 2025. Totalt beräknas 
investeringskostnaden till 15 miljoner kronor. Systemet ska driftsättas i mitten av 2025. 
Kapitalkostnader på cirka 1,5 miljoner kronor årligen kommer att belasta 
kommunstyrelsens driftbudget från 2025 i tio år. Utökade driftkostnader för införandet 
är beräknade i driften 2023 och framåt. 
 
Under 2022 upphandlas och implementeras nytt beslutsstödsystem för kommunen. För 
att säkerställa att kommunens beslut får rätt data i underlag till beslut kommer 
beslutsstödsystemet att kompletteras med Business Intelligence-system (BI). 
Investeringskostnad för BI-system väntas uppgå till 3,7 miljoner kronor för 2023. 
Kapitalkostnaden är beräknad till cirka 750 tusen kronor årligen i fem år. 
 
Två tidigare fattade beslut om renovering av Gula villan och Gamla Folkets hus finns, 
och arbetet med dessa två projekt kommer att starta under 2022. Investeringskostnaden 
för detta, 9,0 respektive 9,0 miljoner, belastar inte investeringsbudgeten 2023 utan 
hanteras 2022. Dock kommer kapitalkostnaderna för dessa två investeringar att påverka 
driftbudgeten från 2023 med cirka 1,0 miljoner kronor var, dvs 2,0 miljoner för båda 
projekten i tio år. 

Prioriteringar  
Kompensation för löner, lokaler och kapitalkostnader är högsta prioritet och absolut 
nödvändiga för att kunna bibehålla den servicenivå som kommunstyrelseförvaltningen 
har 2022.  
För att säkra ledning och samordning av koncerngemensamma intressen införs 
portföljstyrning. Portföljsstyrning som arbetsmodell innebär samverkan mot 
gemensamma mål. För att säkerställa att införandet i form av ekonomiska modeller, 
systemstöd och utbildning av intressenter krävs ytterligare resurser.  

Effektiviseringsåtgärder 
Kommunstyrelseförvaltningen ser i nuläget inga möjliga effektiviseringsåtgärder.  
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Dnr 2021-00031 

§ 8 Planeringsdirektiv Mål och budget 2023-2024 

Beslut 
- att överlämna ärendet utan eget ställningstagande  

- Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Beslut 
-  Godkänner förvaltningens tjänsteskrivelse och överlämnar det till 
kommunstyrelseförvaltningen.   

-  Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Sammanfattning av ärendet 
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämndens driftbudget uppgår i 
planeringsdirektiv 2023-2024 till 16 miljoner kronor.  

Budgeten har historiskt sett huvudsakligen varit avsatt till 
kommunens feriepraktik och ungdomsjobb och nämnden ämnar 
denna prioritering i framtiden då de är viktiga insatser för att stärka 
ungdomars möjlighet till egenförsörjning.  

Nämnden har sett över de tilldelade målen i planeringsdirektivet och 
kommit fram till att man gärna ser en tilldelning av 
kommunfullmäktiges mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet 
vara i framkant och mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga 
oavsett skede av livet. Nämnden anser sig kunna bidra till 
måluppfyllelse i dessa mål och kommer kunna få en tydligare riktning 
i sitt arbete om målen tilldelas nämnden. 

Handlingar i ärendet 
- Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens yttrande 
Planeringsdirektiv för mål och budget 2023-2024 

- Planeringsdirektiv Målbilaga NAN 
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Fullmäktiges mål och indikatorer  
 

KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i 
framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 
 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämndens huvudsakliga ansvarsområde är att främja ett 
gott näringslivsklimat, en minskad arbetslöshet och ökad sysselsättning. Nämnden ser 
positivt på att kommunen har hög ambitionsnivå vad gäller miljöarbetet. Näringsliv- och 
arbetsmarknadsnämndens bidrag till den högt ställda målsättningen finns bland annat i 
arbetet med att förverkliga tvärförbindelse Södertörn. Tvärförbindelsen blir en viktig 
förbindelse till Norviks hamn. Hamnen har byggts för att öka andelen godstransporter 
sjövägen och därmed minska påverkan på miljön. Norviks hamn kan ta emot större 
fartyg direkt till Stockholmsregionen än tidigare hamnar, och på så sätt kan transporter 
till sjöss ta över en stor del av lastbilstrafiken på vägarna från södra och västra Sverige. 
Nämnden kommer vidare arbeta för att tvärförbindelse Södertörn kommer bli en test- 
och utvecklingsarena inom områden som elvägar och fossilfria arbetsfordon. 
Nämnden ser vidare insatser för att stödja en utveckling mot ett mer fossilfritt Haninge, 
såsom att stötta och uppmuntra företag som vill och arbetar aktivt med att minska sitt 
klimatavtryck.  
Nämnden anser att målet är så pass övergripande att ingen nämnd eller verksamhet i 
kommunen inte ska omfattas av målet. Därför är förslaget att målet bör tilldelas 
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämnden under åren 2023-2024. 
 

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång 
till kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska 
utvecklas och vara nöjda med kommunens service 
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Planerade insatser för fullmäktiges mål 
För att nå framgång i tillväxt är det av stor vikt att balans mellan bostadsbyggande, 
kommunal service och sysselsättning beaktas. De tre delarna behöver växa i balans 
tillsammans för att tillväxten ska kunna ske med så goda resultat för medborgarna som 
möjligt. Näringsliv- och arbetsmarknadsnämnden ser det som av yttersta vikt att betona 
hur ett blomstrande näringsliv är en nyckelfaktor för att tillväxten i Haninge ska kunna 
ske hållbart. Den kommunala etableringsstrategi som är i framtagandefas kommer bland 
annat kunna belysa behovet av företagsmark i kommunen och kunna ge en tydligare 
riktning mot hur kommunen ska göra för att öka tillväxten i balans. 
Med utgångspunkt i de två kommunala strategidokumenten Näringslivsstrategin och 
Arbetsmarknadsstrategin arbetar nämnden bland annat för att upprätthålla service till 
befintliga företagare i kommunen och hjälpa nya företag att etablera sig i Haninge. 
Genom strategiernas handlingsplaner arbetar nämnden för att förverkliga strategierna 
vilka likväl bidrar till målets uppfyllelse.  
 
 
 

Ansvarsfördelning m.m. för mål och indikatorer 
De två indikatorerna som Näringslivs och arbetsmarknadsnämnden tydligast berörs av 
är andelen förvärvsarbetande 20-64 år samt Företagsklimat enligt ÖJ, total NKI som 
avser det totala resultatet i SKRs undersökning av företagsklimatet i kommunen.  
 
Näringslivs och arbetsmarknadsnämnden ser att indikatorerna fortsatt är relevanta 
utifrån målformuleringen. Resultatet i NKI-undersökningen finns det goda möjligheter 
för kommunens verksamheter att påverka utfallet av, medan huruvida andelen 
förvärvsarbetande är svårare för nämnden och för den delen kommunen som helhet att 
påverka då indikatorn är väldigt konjunkturberoende. Just nu ser nämnden ett försämrat 
utfall i hela Sverige, vilka har en stor förklaring i den globala pandemin. Pandemin har 
påverkat och påverkar fortfarande hela samhället både på individ- och strukturnivå, i 
stort och i smått. Nästan alla företagare har påverkats av pandemin, men på olika sätt. 
En del företagare i kommunen har drabbats riktigt hårt, t.ex. inom besöksnäringen, 
medan andra har gynnats och haft stark tillväxt. Att näringslivet drabbats av pandemin 
får effekter på antalet arbetstillfällen som kan erbjudas och framtiden är osäker att spå 
om. Både Riksbanken1 och Konjunkturinstitutet2 vittnar om en stor prognososäkerhet 
inom de flesta områden, inte minst ekonomin med anledning av pandemin. Det 
nämnden har lärt sig av den pågående pandemin är att det är svårt att förutse 

                                                 
1 Riksbanken - Penningpolitisk rapport 2020 
2 Konjunkturinstitutet 2020 – Konjunkturläget juni 2020 
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näringslivets effekter av det vi gör under den här tiden, vilket i sin tur har ställt höga 
krav på nämndens beredskap och flexibilitet i näringslivsfrågorna. Detta kommer 
nämnden ta med sig i sitt vidare arbete. 
 
 
 
 

KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett 
skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund 
och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. 
Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god 
omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på 
fungerande samverkan inom kommunen och med regionen. 
 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
En förutsättning för trygghet bland kommunens invånare är att säkerställa att man har 
en egenförsörjning. Arbetslöshet är i sig självt en otrygghetsfaktor för individen, men 
samtidigt är arbetslöshet en stor riskfaktor för att hamna i utanförskap och fattigdom. 
Polisens rapport av brottsutvecklingen i Sverige visar att kriminaliteten växer i 
utanförskapet3, vilket påvisar vikten av att belysa kommunens insatser för att öka 
sysselsättningen och egenförsörjningen bland invånarna som en direkt trygghetsinsats.  
 
Sysselsättning skapar trygghet och förutom nämndens insatser med feriepraktik och 
ungdomsjobb har nämnden under 2021 påbörjat och utforskat nya modeller för 
samarbeten i syfte att öka sysselsättning vilket i förlängningen bidrar till att öka 
tryggheten på platsen. Konkreta exempel på sådana insatser är pilotprojektet för ett 
lokal Centrum för AMP på Haningeterassen, Sommar POPUP i Rudan samt 
Tillsammans för Jordbro. Dessa insatser har kommunen initierat och genomfört i 
samarbete med näringslivet och föreningslivet i Haninge. 
 
En enligt nämnden viktig faktor till att möjliggöra ökad sysselsättning är det påbörjade 
nämndöverskridande samordningsarbetet kring sysselsättningsfrågan med näringslivs-
och arbetsmarknadsnämnden, socialnämnden och gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden. Nämnden ser att ett fortsatt samarbete kring frågan där 
nämndernas olika ingångsperspektiv på sysselsättning bidrar till ett bättre helhetsgrepp 
kommer att fortsätta under lång tid framöver.  
 

                                                 
3 Polisen - Rapport om långsiktiga konsekvenser för brottsutvecklingen 2020 
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Kommunens pågående upphandling av en affärsutvecklingstjänst som ska bidra till 1000 
jobb under fem år kommer att driftsättas under 2022 och kommer vara en del av 
nämndens arbete att öka sysselsättningen bland Haninges invånare. 
 
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämnden med fördel att KF mål nr 3 även tilldelas 
nämnden. Nämnden ser dessutom gärna att kommunfullmäktige utvidgar beskrivningen 
av målet att innefatta förebyggande insatser likt nämndens åtgärder för ökad 
sysselsättning. 
 
Genom att tilldela Näringsliv- och arbetsmarknadsnämnden ovanstående mål kommer 
nämnden få tydligare riktning i hur man ska ta sig an kommunens 
arbetsmarknadsstrategi och näringslivsstrategi.  
 
 
 

KF mål nr 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med 
höga förväntningar som skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av 
integration och för att komma in på arbetsmarknaden. 
 

Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämndens huvudsakliga ansvarsområde är att främja ett 
gott näringslivsklimat, en minskad arbetslöshet och ökad sysselsättning. En viktig 
förutsättning för att få ett arbete är en gymnasieexamen. Därför ser nämnden positivt på 
kommunfullmäktiges målsättning i mål 4. Näringsliv- och arbetsmarknadsnämndens 
möjlighet att påverka målet finner man som låga. Däremot behöver det fortsättningsvis 
finnas en bred samverkan mellan kommunens gymnasieskolor, Komvux och SFI och 
det lokala näringslivet för att kunna möjliggöra en smidig övergång från studier till 
arbete. Nämnden gör i dagsläget inte bedömningen att tilldelning av detta KF mål 
kommer bidra till bättre styrning eller måluppfyllelse.  
 
 

KF mål nr 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och 
fritidsutbud finnas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Demokrati ska värnas 
och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. Fler möjligheter för 
människor att mötas spontant ska skapas. 
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Planerade insatser för fullmäktiges mål 
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämnden anser inte att målet, likt förslaget i 
planeringsdirektivet ska tilldelas nämnden 2023-2024.  
 

Omvärldsanalys  
 
I Sverige finns just nu en oro för att pandemin kan komma att leda till en ökad 
ekonomisk asymmetri. Arbetslösheten är påtagligast i botten av välståndspyramiden och 
spås fortsätta drabba bl.a. unga utan erfarenhet från arbetsmarknaden. Många, inte bara 
unga, kan även komma att ha svårare att hitta jobb efter pandemins slut eftersom 
företag och verksamheter förväntas investera i att automatisera sin verksamhet för att 
minska beroendet av fysisk arbetskraft på plats. Samtidigt tenderar kristider att 
accelerera innovation och kreativitet i samhällen. Ser vi på företag som föddes under 
finanskrisen 2008 hittar vi bolag som Uber, WhatsApp, Pinterest och Airbnb. 
 
Utifrån ett samhällsperspektiv kommer kompetensgapet innebära en risk att fler 
individer står utanför arbetsmarknaden, och fler får det svårare att ta sig in på den i och 
med att de saknar den kompetens och utbildning som efterfrågas. Det innebär att de 
ekonomiska och sociala klyftorna i samhället kan komma att öka vilket leder till ökad 
segregering och polarisering i samhället. Det kan också få ekonomiska konsekvenser om 
färre kan arbeta och betala skatt. Detta skulle kunna påverka Haninge kommuns 
invånare och påverka livskvalitet och framtidsutsikter på både kort och lång sikt. Det 
ökade kompetensgapet ställer större krav på organisationer vilket kommer innebära nya 
processer och organisationsstrukturer som är mer flexibla. 
 
I takt med att synen på vad en attraktiv arbetssituation innebär förändras kommer 
arbetsstyrkan bli mer flexibel både i anställningsformer men också i var man rent 
geografiskt arbetar. Det är ett skifte som till viss del har accelererat i och med covid-
pandemin. Redan innan pandemin började lokala arbetshubbar växa fram och 
användningen av digitala mötesplatser ökar vilket leder till högre effektivitet, då alla inte 
alltid behöver vara på samma plats.  
 
Som en konsekvens av den ökade segregeringen och polarisering finns en risk att det 
skapas “samhällen i samhället” med olika intressen, viljor och riktning vilket i sin tur kan 
skapa ökade klyftor och en negativ utveckling. För Haninge som i dagsläget är 
geografiskt uppdelat med olika socioekonomiska förutsättningar kan konsekvenserna bli 
stora om inga åtgärder vidtas. Det kan också innebära en ökad kriminell verksamhet 
vilket på lång sikt kan bidra till en ökad samhällskostnad. Det får också konsekvenser 
för den upplevda tryggheten och i förlängningen påverkas attraktiviteten av dessa 
områden.  
 
När nyhetsflöden blir skräddarsydda efter individers intressen är det inte är helt enkelt 
att vara säker på att information som sprids är sanningsenlig. Olika världsbilder kommer 
att florera och påverka tilliten till det demokratiska systemet. Detta kan bidra till att 
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samhället blir än mer fragmenterat. Den ökade spridningen av falsk/felaktig information 
kan innebära att tilliten till det demokratiska systemet och samhälleliga institutioner 
minskar i Haninge kommun och i samhället i stort.  
 
För att stärka attraktivitet och bygga platsens varumärke kan man dra nytta av det som 
gör Haninge unikt och konkurrenskraftigt t.ex. närheten till naturen och den höga 
tillgängligheten som möjliggörs av de sju pendeltågsstationerna som finns i Haninge 
kommun. Det innebär att Haninge kommun kan skapa attraktiva och efterfrågade 
boendemiljöer och det ger goda förutsättningar att fortsätta växa som kommun.  
 
Att samverka, samskapa och samutnyttja mellan kommunala verksamheter och med 
privata aktörer kan stärka Haninge kommuns attraktivitet. Haninge kommun kan genom 
nya och befintliga former samverka med olika aktörer för att hantera olika 
samhällsutmaningar och skapa attraktiva miljöer. Utifrån dagens förutsättningar kan 
Haninge kommun komma att behöva ha en ökad tydlighet i när och i vilka sammanhang 
gemensamma lösningar behöver eller bör skapas. 
 

Investerings- och driftbudget  
Investeringsbudget  
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämnden har ingen investeringsbudget. 
 

Driftbudget  
Näringsliv- och arbetsmarknadsnämndens driftbudget uppgår i planeringsdirektiv 2023-
2024 till 16 miljoner kronor.  
Budgeten har historiskt sett huvudsakligen varit avsatt till kommunens feriepraktik och 
ungdomsjobb och nämnden ämnar att fortsätta prioritera detta i framtiden då de är 
viktiga insatser för att stärka ungdomars möjlighet till egenförsörjning.  
 
Vid analys av företagares upplevelse av Haninges näringslivsarbete så ser vi en skillnad 
på bilden av kommunen beroende på om man någon gång varit i kontakt med 
kommunen eller om man inte har det. Har man som företagare på ett eller annat sätt 
varit i kontakt med kommunen har man generellt sätt ett mycket positivare intryck av 
kommunens service till företagare än om man inte har varit i kontakt med kommunen. 
Denna diskrepans visar sig tydligt när nämnden jämför resultaten i SKR insikts nöjd 
kund index undersökning bland företagare som varit i kontakt med kommunen och 
Svenskt näringslivs attitydundersökning av kommunernas företagsklimat. I SKR 
undersökning visar Haninge upp ett väldigt bra resultat medan ett sämre i Svenskt 
näringsliv. En slutsats av analyserna visar att kommunen behöver arbeta för att nå ut 
med bilden av kommunens goda näringslivsarbete, dels för att öka företagarnas 
medvetenhet kring det stöd och service kommunen erbjuder företagare men även för att 
positionera Haninge som företagarvänlig kommun gentemot potentiella företagare. 
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Nämnden ser att detta är ett återkommande behov som förvaltningen fortsättningsvis 
behöver prioritera. 
 

Prioriteringar  
Nämnden ämnar fortsätta prioritera feriepraktik och ungdomsjobb även framöver.  
Driftsättningen av den upphandlade affärsutvecklingstjänst som ska bidra till 1000 jobb 
under fem år kommer att driftsättas under 2022 och kommer belasta nämndens budget 
under en femårsperiod. 
 

Effektiviseringsåtgärder 
Nämnden skapar arenor för möten och dialoger om kommunens gemensamma 
arbetsmarknadsfrågor tillsammans med ledningen för kommunstyrelsen, gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden och socialnämnden med berörda förvaltningar och enheter. I 
syfte att skapa en gemensam syn på arbetsmarknadsfrågorna såväl inom kommunen 
som i relation till externa parter. 
 
Genom förvaltningsöverskridande omvärldsbevakning identifieras och skapas 
möjligheter för innovativa nya modeller för praktik. Dessa kommer omhändertas under 
2022 för att få effekter 2023. 

Samordnings- och samarbetsförslag 
Att samverka, samskapa och samutnyttja mellan kommunala verksamheter och med 
privata aktörer kan stärka Haninge kommuns attraktivitet. Haninge kommun kan genom 
nya och befintliga former samverka med olika aktörer för att hantera olika 
samhällsutmaningar och skapa attraktiva miljöer. Exempel på insatser där samverkan 
över förvaltningsgränser tillsammans med det lokala näringslivet och civilsamhället skett 
är pilotprojektet för ett lokal Centrum för AMP på Haningeterassen, Sommar POPUP i 
Rudan samt Tillsammans för Jordbro. Dessa insatser har kommunen initierat och 
genomfört tillsammans med lokala aktörer och kommer fortsättningsvis hitta fler former 
för samarbete av Haninges stadsutveckling, där näringsliv och civilsamhälle är 
medskapande. 
Nämnden ser det av stor vikt att ha ett brett samarbete mellan kommunens 
förvaltningar vad gäller feriepraktik till ungdomar. Genom att bredda samarbetet så är 
en stor förhoppning att möjliggöra en bredd av typer av feriepraktikplatser så att fler 
ungdomar kan få en första rad på sitt CV och öka möjligheterna att komma i jobb.  
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SAMMANFATTNING  
 
Kommunstyrelseförvaltningen har tillsammans 
med övriga förvaltningar och Tornberget 
inventerat och sammanställt kommunens behov 
av investeringar i befintliga och nya lokaler för 
perioden 2023-2032.  
Tornberget aviserar behov av att investera 1,2 
miljarder kronor under den kommande 4 års-
perioden för att renovera eller ersätta uttjänta 
byggnader. Förvaltningarna ser behov av att 
investera i nya verksamhetslokaler främst i de 
områden där det sker en expansion av nya 
bostäder.  
Totalt ser vi ett investeringsbehov på ca 
8,1 miljarder kronor under en kommande 10 års 
period, inkluderat i detta är redan beslutade 
investeringar som ännu inte genomförts 
motsvarande 2,37 miljarder kronor. Inkluderat i 
investeringsbehovet är även de projekt som är 
planerade att utföras av extern byggentreprenör 
samt drivas av extern huvudman. Som en följd 
av dessa behov beräknas kommunens 
lokalkostnader stiga från dagens ca 630 miljoner 
kronor per år till ca 1 050 miljoner kronor år 
2032.  

Tornberget aviserar en hyresökning med 2% för 
2023 och en prognostiserad hyreshöjning om 
2% även för 2024 exkl. lokalförändringar samt 
tillkommande och avgående 
kapitaltjänstkostnader. 

Med hänsyn till hur stora investeringar som 
behöver göras samt dess ökade är det angeläget 
att kommunen och Tornberget gör allt som är 
möjligt för att hålla nere kostnaderna i varje 
enskilt investeringsprojekt och att man 
gemensamt försöker hitta de långsiktigt mest 
ekonomiska handlingsalternativen.  

 
 
 
 
 

INLEDNING 
 
Lokalförsörjningsenheten tar årligen fram en 
lokalresursplan som ligger till grund för 
investeringsäskande i mål- och budgetprocessen. 
Avsikten med planen är att så väl som möjligt 
beskriva behovet av renovering, om- och 
tillbyggnad i befintliga verksamhetslokaler och 
investeringar i nya lokaler i takt med att 
kommunen växer, för att därigenom kunna 
beskriva långsiktiga ekonomiska effekter av 
investeringsbeslut. Dokumentet är tänkt att 
utgöra ett styrande besluts- och 
planeringsunderlag samt fungera som ett stöd till 
kommunens politiskt valda beslutsfattare i deras 
arbete att föra en långsiktig och ekonomiskt 
sund politik i lokalstrategiska frågor. 

Eftersom produktionen av nya kommunala 
verksamhetslokaler är förknippat med stora 
investeringar, som över lång tid kommer att 
belasta kommunens ekonomi, är det av stor vikt 
att olika lokalbehov vägs och prioriteras mot 
varandra även när de inträffar vid olika 
tidpunkter.  

Investeringar i lokaler påverkar de ekonomiska 
ramarna för kommunens ekonomi. En ny 
verksamhetslokal belastar kommunens 
driftbudget med en kapitalkostnad och med 
kostnader för drift och underhåll. Även om 
kommunen låter en privat aktör stå för 
investeringen och kommunen hyr in lokaler från 
fastighetsägaren så belastas kommunens 
ekonomi på samma sätt, fast kostnaderna är då 
sammanbakade i en hyra.  

Lokalresursplanen bygger på förutsättningen att 
kommunen fortsätter att växa i hög takt i 
enlighet med gällande planer och uppdrag. I 
dagsläget råder dock stor osäkerhet kring 
framtida konjunkturutveckling och hur stor 
påverkan rådande läge får avseende efterfrågan 
på bostadsmarknaden. Det är faktorer som kan 
ha stor inverkan för takten i bostadsbyggandet. 
Om takten i bostadsbyggandet skulle gå ner eller 
förskjutas i tid kommer det också givetvis 
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påverka behovet av nya verksamhetslokaler i 
motsvarande omfattning.  

Haninge kommun står under den kommande 10-
årsperioden inför ett stort samlat 
investeringsbehov, delvis bestående av ett 
reinvesteringsbehov i de befintliga 
verksamhetslokaler som är uppförda under 
1960- , 70- och 80-talet, men också ett behov av 
nya verksamhetslokaler för att möta det ökande 
behovet av kommunal service i takt med att 
kommunen växer. Dessa behov går i princip inte 
att prioritera bort vilket medför att kommunens 
lokalkostnader kan förväntas växa i förhållande 
till den totala budgetomslutningen under 
perioden.  

 
PROGNOS FÖR KOMMUNENS 
HYRESUTVECKLING 
 
I en jämförelse med övriga 
södertörnskommuner är hyran för Haninges 
verksamhetslokaler något lägre än genomsnittet. 
Detta kan delvis förklaras av att en del av 
beståndet är uppfört före 1980 och belastas med 
förhållandevis låga kapitalkostnader men 
framförallt att kommunstyrelseförvaltningen har 
en ständigt pågående dialog med övriga 
förvaltningar för att hitta lokalresurseffektiva 
lösningar.  Det äldre beståndet av byggnader 
kommer under denna period till viss del att 
behöver renoveras eller ersättas med 
nyproduktion och därmed kommer 
kapitalkostnadsdelen att öka och därigenom 
driva upp kommunens lokalkostnader.  

De investeringsbehov som presenteras ovan för 
perioden 2023-2032 uppgår till totalt cirka 8,1 
miljarder kronor varav cirka 2,37miljarder redan 
är beslutade och till stor del påbörjade 
investeringar . Cirka 600 miljoner av 
investeringsbehovet är planerat att utföras av 
externa byggentreprenörer och där driften sköts 
av extern huvudman .Totalt förväntas 
kommunens hyreskostnader öka från dagens ca 
630 miljoner kronor per år till ca 1 050 miljoner 
kronor per år fram till 2032 om samtliga 
investeringar genomförs med kommunen som 
huvudman.  

 
SLUTSATSER 
 
.Det totala investeringsbehovet som presenteras 
i lokalresursplanen innefattar de lokalbehov som 
idag kan förutses utifrån planerade utbyggnader, 
demografiska förändringar, önskade 
kvalitetshöjningar och förutsägbara 
reinvesteringsbehov.  

Det är få av de investeringsbehov som tas upp i 
lokalresursplanen som är möjliga att prioritera 
bort. Reinvesteringsbehovet som finns i 
Tornbergets fastighetsbestånd är en realitet. Om 
vi prioriterar bort dessa behov från 
investeringsbudgeten finns det en risk att vi ändå 
tvingas genomföra motsvarande investeringar 
inom kort, fast då som akuta och oplanerade 
projekt med den fördyrning som det innebär. 
Däremot behöver en noga avvägning göras 
mellan totalkostnaden för ett 
reinvesteringsprojekt jämfört med att riva 
befintliga lokaler och bygga nya mer 
verksamhetsanpassade, energieffektiva och 
yteffektiva lokaler som stödjer tanken på 
samverkan för att kunna nyttja lokalerna fler 
timmar per dygn med olika typer av 
verksamheter. 

De nya verksamhetslokaler som behövs för att 
hantera volymökningar i samband med att 
kommunen växer går inte heller att prioritera 
bort med mindre än att utbyggnadstakten av nya 
bostäder samtidigt sänks eller förskjuts.  

Den ökande investeringsvolymen innebär en stor 
ökning av kommunens hyreskostnader vilket 
visar på vikten av att gemensamt vid varje 
investeringsprojekt göra det som är möjligt för 
att effektivisera lokalytorna samt hitta de 
långsiktigt bästa ekonomiska alternativen.   
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VEGA/HERMANSTORP/KOLARTORP 

 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 

 
Förskola 
Januari 2023 planeras Tellusbarns förskola med 
5-6 avdelningar att öppnai privat regi, placerad i 
bottenplan på ett bostadshus. 

Ht-2023 öppnar Vega förskola med 8 nya 
avdelningar 

Ht-2023 planeras att 6 förskoleavdelningar kan 
öppnas i Vega skola och aktivitetshus.  
 
2025 finns behovet av att förskolan i 
Hermanstorp behöver färdigställas. 
Detaljplanearbete pågår och det planeras för att 
kunna uppföra en konceptförskola med 8 
avdelningar.   

Prognoser visar på att framåt 2026-2027 kan det 
komma att bli aktuellt att på en reservtomt i 
Vega tillfälligt uppföra en förskola med 
tidsbegränsat bygglov för att hantera eventuella 
volymtoppar inom förskolan i Vega. Enligt de 
prognoser vi har i dagsläget kan ytterligare behov 
finnas av en förskola i Vega med 8 avdelningar  
inom den kommande 10 års perioden om inte 
behovet kan tillgodoses i angränsande 
kommundelar.  

Grundskola 
 
Ht-2023 öppnar Vega skola som en kommunal 
F-9 skola inklusive grundsärskola och är en del 
av Vega skola- och aktivitetshus. Skolan kommer 
under de inledande åren även inrymma upp till 6 
avdelningar förskola. 

 

KULTUR- OCH 
FRITIDSFÖRVALTNINGEN 
 

Vega skola och aktivitetshus som kommer  att 
stå klart under sommaren 2023 kommer att 
inrymma bibliotek, fritidsgård, kulturskola, 
scener samt en fullstor idrottshall. Byggnaden 
planeras också att indelas i zoner för att delar av 
skolans lokaler ska vara tillgängliga för 
föreningsverksamhet på kvällar och helger. 
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HANDEN 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 

 
Förskola 
Academedia planerar att utöka sin 
förskolekapacitet med 60 platser hösten 2022 i 
anslutning till skolfastigheten vid Örnens väg.. 
 
Förskola södra Handen:  
Detaljplanearbetet pågår för att kunna tillgodose 
behovet av en 6 avdelningars förskola i 
Riksäpplet 2 framåt 2028/2029. 
 
Förskola Haningeterassen:   
I den sista etappen av Haningeterassen planeras 
en 2 avdelningars förskola som skall drivas i 
privat regi. Behovet beräknas uppstå 2027/2028 

 
Torvallaområdet:  
I takt med att området växer fram finns det ett 
behov av 8-16 förskoleavdelningar beroende på 
antalet bostäder som växer fram i området.  

Grundskola 
Runstensskolan: 
Verksamheten är evakuerade till 
Söderbymalmsskolans gamla lokaler under 
perioden då en ny skola för 525 elever uppförs 
på Runstensskolans fastighet. Detaljplanearbetet 
pågår ihop med Haninge bostäder då planen 
även skall inrymma bostäder. 

Torvallaområdet:  
I takt med att området växer fram finns behovet 
av 1-2 nya F-6 skola med plats för upp till 525 
elever beroende på antalet bostäder  
 
Söderbymalmsskolan: 
Detaljplanearbete pågår för att kunna inrymma 
en fullstor idrottshall i anslutning till skolan. Till 
dess att den nya hallen står klar behövs en 
provisorisk hall finnas på plats till HT-2022 

 

Gymnasieskola / Vuxenutbildning 
Planering pågår för att ersätta gymnasiesärskolan 
nuvarande lokaler och för att kunna möta 
tillväxten i elevunderlagen med mer anpassade 

lokaler i anslutning till Fredrika 
Bremergymnasiet. 

 
Planering för att framåt 2026 ersätta nuvarande 
gymnasielokaler samt eventuellt även 
vuxenutbildningens lokaler på Riksäpplet i nära 
anslutning till Fredrika Bremergymnasiet har 
påbörjats.  

KULTUR- OCH 
FRITIDSFÖRVALTNINGEN 
 

Lokalprogram för utbyggnad av kulturhuset i 
Handen. En kostnadskalkyl samt 
förstudierapport har presenterats för kultur- och 
demokratinämnden  där resultatet påvisade 
behovet av mer investeringsmedel om idéerna 
ska verkställas.  

I samband med att det nya Torvallaområdet 
växer fram kommer de befintliga sporthallarna 
och simhallen behöva ersättas alternativt 
genomgå stora upprustningar. En förstudie skall 
ta fram en riktning för kommande planering 
över verksamhetslokalerna. 

Kultur- och fritidsförvaltningen planerar en 
utbyggnad av Lilleken, en öppen 
fritidsverksamhet med inriktning mot barn och 
unga med behov av extra stöd. 
Kommunstyrelseförvaltningen kommer att i 
samplanering med kultur- och 
fritidsförvaltningen se över möjliga alternativ för 
ombyggnation eller omlokalisering. 

Behovet av en mellanstor idrottshall med måtten 
16*36 m vid nya Runstensskolan bedöms vara 
tillräcklig då en ny fullstor hall är under planering 
att uppföras i anslutning till 
Söderbymalmsskolan vid Riksäpplet. 

KOMMUNSTYRELSE-
FÖRVALTNINGEN 

 
Det pågår ett arbete kring kulturparken 
(Folkparken) där samtliga byggnader exkl 
Bagarvillan har ett stort renoveringsbehov.  
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SOCIAL- OCH 
ÄLDREFÖRVALTNINGEN 
 
Behov av bostad med särskild service finns i 
denna kommundel. För mer information se 
Kommunövergripande behov  
 
Förvaltningen ser ett behov av tillgodose 
behovet av en gemensam lokal för att fysiskt 
kunna samverka öppenvårdens verksamheter 
som idag finns utspridda på tre olika adresser, 
samtliga belägna i centrala Handen. 
Familjebehandlarna skall fortsatt ligga i en 
separat lokal åtskild från övriga verksamheter. 
Kommunstyrelseförvaltningen kommer att 
inleda dialog med förvaltningen under våren för 
vidare planering. 
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VENDELSÖ (LÖTKÄRR/GUDÖ, KYRKVIKEN/GÅRDEN, VENDELSÖ SÅG) 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 
 
Förskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
förskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. Se mer utförlig beskrivning under 
rubriken ”Kommunövergripande, Nordöstra 
klustret” 

Förskolan Duvan är från 70-talet och rustades 
upp tillfälligt 2017. Nu behöver en mer 
omfattande renovering genomföras. Enligt 
Tornbergets och lokalförsörjningens planering är 
arbetet tänkt att utföras 2025.  

Likaså förskolan Lärkan som drivs i privat regi 
har ett renoveringsbehov 2025. 

I Ur och Skur Mullebo/Lötkärrskolan 
Kommunstyrelseförvaltningen har långtgående 
förhandlingar med verksamheten om byte av 
lokal till Mårtensbergsskolan då 
renoveringsbehovet för nuvarande lokal ej kan 
anses vara ekonomiskt försvarbart samt att 
verksamheten även nyttjar paviljonger med 
endast tillfälliga bygglov. 

 

 
 

Grundskola  
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
grundskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. Se mer utförlig beskrivning under 
rubriken ”Kommunövergripande, Nordöstra 
klustret” 
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NORRA SÖDERBY/NORRBY 

 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 

 
Förskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
förskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. Se mer utförlig beskrivning under 
rubriken ”Kommunövergripande, Nordöstra 
klustret” 

Grundskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
grundskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. Se mer utförlig beskrivning under 
rubriken ”Kommunövergripande, Nordöstra 
klustret” 
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VENDELSÖMALM 

 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 

 
Förskola 
 

Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
förskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. Se mer utförlig beskrivning under 
rubriken ”Kommunövergripande, Nordöstra 
klustret” 

Mårtensbergsskolan; 
Långtgående diskussioner med I ur och Skur 
Mullebo/Lötkärrskolan finns för flytt till dessa 
lokaler som kan tillgodose det långsiktiga 
behovet av lokaler för verksamheten. Lokal är i 
behov av renovering och projektering pågår. 

Förskolan Orren som drivs i privat regi har ett 
föreliggande renoveringsbehov 2025. 

 

Grundskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
grundskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. Se mer utförlig beskrivning under 
rubriken ”Kommunövergripande, Nordöstra 
klustret” 

 
Vendelsömalmsskolan  
Omtag ska ske under våren 2022 i arbetet kring 
uppförandet av ett nytt hus B då behovet och 
förutsättningarna har förändrats under året. 
Övriga byggnader för skolverksamhet är 
totalupprustade.  

 

 

 

KULTUR- OCH 
FRITIDSFÖRVALTNINGEN  
 
Vendelsömalmshallen är i behov av renovering. 
Det har inkommit en förstudierapport som visar 
på möjligheten att istället för renovering så 
omlokaliseras och nyproduceras idrottshallen för 
full tillgänglighet och full funktionalitet samt för 
att minska störningar i form av 
evakueringslösning. Projektering för detta 
samordnas med omtaget för hus B på samma 
fastighet 

Fritidsgård skall inrymmas i projektet samt 
inkludera även omklädningsrum för den 
utomhusidrott som bedrivs på Vendelsömalms 
IP. 

 

SOCIAL- OCH 
ÄLDREFÖRVALTNINGEN 
 

Daglig verksamhet som tidigare haft sin 
verksamhet i externt inhyrda lokaler kommer 
under våren 2022 att flytta in i anpassade lokaler 
intill Lyckebyskolan. 

Lovisagården har utretts och bedömts som ej 
lämplig för ombyggnad till särskilt boende LSS, 
så alternativ för att tillgodose behovet ses nu 
över. 
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BRANDBERGEN/SVARTBÄCKEN 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 

 
Förskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
förskola bedöms vara tillräckligt med ett möjligt 
kapacitetsunderskott framåt 2026/2027 i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. I nuläget finns tre avställda 
förskoleavdelningar vilka förväntas tas i drift 
under 2024/2025 

Tre förskolor som drivs i kommunal regi från 
70-talet är i stort behov av underhåll. 
Underhållsåtgärderna är planerade av Tornberget 
att genomföras under åren 2023-2024. Behov av 
eventuell evakuering är under utredning  Då ett 
möjligt kapacitetunderskott föreligger framåt 
2026 utreder lokalförsörjningsenheten 
möjligheterna att ersätta 1-2 av dessa förskolor 
med konceptförskolor för att möta det 
eventuella underskottet av platser. 

Förskolan Flygande mattan som drivs i privat 
regi har ett föreliggande renoveringsbehov 2024, 
statusinventering pågår. 

 
Grundskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
grundskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. Se mer utförlig beskrivning under 
rubriken ”Kommunövergripande, Nordöstra 
klustret” 

Brandbergsskolan står inför en totalupprustning  
inom kort och lokalförsörjningsenheten tittar på 
alternativa platser inom Brandbergen för att 
kunna tillgodose det långsiktiga behovet av 
lokaler för grundskolan i samnyttjande med 
andra verksamheter som bedrivs inom 
Brandbergsskolan idag.  

 
 

 

 
KULTUR- OCH 
FRITIDSFÖRVALTNINGEN 
 

Förvaltningen har som utgångspunkt att fortsätta 
bedriva kulturskola, bibliotek och fritidsgård i 
Brandbergen. De lokaler som verksamheten 
bedrivs i idag  står inför en stor renovering och 
ligger till stor del i Brandbergsskolan där 
lokalförsörjningsenheten för närvarande ser över 
strategierna för att kunna tillgodose behovet av 
lokaler på lång sikt. 

SOCIAL- OCH 
ÄLDREFÖRVALTNINGEN 
 

Hemtjänstens lokaler i Brandbergen har 
bedömts som icke ändamålsenliga och arbetet 
med att anpassa nuvarande lokal alternativt finna 
ny lokal för verksamheten har nyligen inletts. 
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JORDBRO 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 

 
Förskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
förskola bedöms vara tillräckligt fram till 2028 

Sommaren 2022 är förskolan Hemsö med 8 
avdelningar klar att tas i bruk och i samband 
med detta kommer förskolan Långbäling att 
rivas. 
Förskolan Långbäling ersätts med en ny 
konceptförskola med 8 avdelningar på samma 
plats framåt 2025/2026. 

Den prognostiserade volymökningen framåt 
2027/2028  hanteras genom uppförandet av en 
konceptförskola med 8 avdelningar på en 
detaljplanerad förskoletomt i Hurtigs Park.  

 

Grundskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
grundskola bedöms vara tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden.  

Under sommaren 2022 kommer en renovering 
av Kvarnbäcksskolan att påbörjas. Först ut är 
kök och matsal för att sedan i etapper fortsätta i 
övriga delar av skolan 

I Höglundaskolan kommer behovet vara att 
framåt 2025/2026 återta den hemvist på skolan 
som idag används för förskolan, och då bli en 
skola med plats för drygt tre klasser per årskurs.  

Nuvarande prognos för årskurs 7-9 visar inte på 
något utökat lokalbehov då behovet kan 
tillgodoses inom västra pendeltågsklustret.  
Det finns detaljplanerad mark avsett för 
grundskola i Hurtigs park om behovet skulle 
förändras. 

KULTUR- OCH 
FRITIDSFÖRVALTNINGEN 
 

I detaljplanen för etapp 2 planeras Jordbro 
allaktivtetshus. Ett nytt hus kan stå på plats 
tidigast 2025-26. 

Jordbromalmsskolans gamla idrottshall har en 
begränsad livstid. Diskussioner förs om 
ersättning av idrottshallen som idag ligger i etapp 
3 i den nya detaljplanen som håller på att tas 
fram.  

Det finns ett behov av nya lokaler för 
områdeskontor syd då en satsning på digitalt 
skapande för ungdomar i Jordbro ska 
genomföras. Behovet ser ut att kunna tillgodoses 
i inhyrda lokaler  

SOCIAL- OCH 
ÄLDREFÖRVALTNINGEN 
 

I Detaljplan etapp 2 finns avsatt plats för 12 
stycken LSS/servicelägenheter samt en 
tillhörande gemensamhetslägenhet. 
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VÄSTERHANINGE/ÅBY 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 
Förskola 
Det kommer att finnas ett ökat behov av 
förskoleplatser i framförallt Åbyområdet den 
kommande 4 års-perioden. 

Framåt 2028-2030 kan behovet av att tillskapa 
upp till fem avdelningar i Ribby 
/Ribbybergsområdet i takt med att den delen 
byggs ut.  

I takt med utbyggnaden av Västerhaninge 
centrum kommer behovet öka av förskoleplatser 
även i den centrala delen av Västerhaninge 

Nytorps förskola med fyra avdelningar i 
Åbyområdet planeras för rivning och ersätts med 
en ny konceptförskola med 8 avdelningar under 
2025/2026 
 
Detaljplanearbete pågår vid Åby 1:39 där 
nuvarande två förskoleavdelningar förväntas 
rivas och ersätts med en ny förskola med sex 
avdelningar. 
 
I området kring Ribbyängar finns mark avsatt 
för att kunna hantera ett framtida behov av 
förskola i området. 
 
Behovet av förskola i centrala Västerhaninge 
hanteras i kommande detaljplanearbete kring 
Västerhaninge centrum. 
 
Grundskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
grundskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden.  

Ribbyskolan genomgår en om- och 
tillbyggnation som planeras vara klar till 
årsskiftet 2022/2023. 
Årskurs 7-9 är evakuerade till 
Åbyskolan/Nytorpsskolan samt i inhyrda 
tillfälliga paviljonger.  

Ribbyskolan hus C har ett stort behov av 
upprustning planeras till 2024-25.  

 

 
Vid Ribbybergsskolan uppförs en ny 
skolbyggnad med plats för matsal, musik samt 3 
klassrum. Inflyttning planerad sommaren 2022. 

KULTUR- OCH 
FRITIDSFÖRVALTNINGEN 
 
Arbetet med att lokalisera en plats för en ny 
simhall i Västerhaninge är prioriterat.. 

Fritidsgården i Västerhaninge, Åbygården, har 
ett behov av tillgänglighetsanpassning samt en 
del fasadrenovering. I samband med en eventuell 
framtida ombyggnation av Västerhaninge 
centrum ser kultur- och fritidsförvaltningen ett 
behov att placera fritidsgården mer centralt och i 
samnyttjande med biblioteket eller kulturskolan 

Lokalen för biblioteket i Västerhaninge är i 
behov av renovering men med beaktande av 
förvaltningens önskemål samt eventuell framtida 
ombyggnation i Västerhaninge Centrum så 
kommer renoveringen endast att göras av de 
mest nödvändiga delarna.  

Idrottshallen vid Ribbyskolan har behov av en 
större reinvestering under 2023/2024. 

SOCIAL- OCH 
ÄLDREFÖRVALTNINGEN 
 
En förtätning i särskilt boende LSS 
gruppbostäder pågår i Åby 1&3. Beräknat 
färdigställande. Tidplan för färdigställande är för 
närvarande oklar. 

Hemtjänsten i Västerhaninge har tillfälligt flyttat 
till lokaler i Handen. Ny lokal för verksamheten 
behövs i Västerhaninge under 2022 och hanteras 
genom inhyrning av lokal. 
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TUNGELSTA/LIDA 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 

 
Förskola 
Behovet av förskolekapacitet kan förväntas öka 
framåt 2024-2026 med totalt fem-sex 
avdelningar om den planerade nyproduktionen 
av bostäder genomförs. 

Grundskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
grundskola bedöms vara fullt tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. 
En ny grundskola F-6 i privat regi kommer att 
färdigställas hösten2022 i Tungelsta/Lillgården.  
I samband med detta kommer ett 
kapacitetsöverskott att skapas då behovet av 
grundskola i Tungelsta inte har ökat i den takt 
som inflyttning genomförts.  

KULTUR- OCH 
FRITIDSFÖRVALTNINGEN 
 
Tungelsta fritidsgård rustas upp löpande men 
förvaltningen önskar på sikt mer ändamålsenliga 
lokaler.  

Mark för en ny idrottshall finns detaljplanerad. 

SOCIAL OCH ÄLDRE 
FÖRVALTNINGEN 
 
Nybyggnation i Lillgården, särskilt boende LSS 
med totalt 12 lägenheter. Produktionen kommer 
att pågå under 22 månader och beräknas vara 
klart vid årsskiftet 2023/2024 
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DALARÖ/SKÄRGÅRDSÖARNA 

UTBILDNINGSFÖRVALTNINGEN 
 
Förskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
förskola bedöms vara tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden. 

För Muskö skola och förskola har Tornberget  
aviserat ett renoveringsbehov under 2022. 

Grundskola 
Behovet av lokaler inom verksamhetsområdet 
grundskola bedöms vara tillräckligt i denna 
kommundel under den kommande 10 års-
perioden.  

Dalarö skola kommer att renoveras i etapper 
med start sommaren 2022. Ingen evakuering 
nödvändig. 

SOCIAL- OCH 
ÄLDREFÖRVALTNINGEN 
 
Tornberget har tagit fram en förstudie gällande 
reservkraft på Malmgården i Dalarö, avvaktar 
besked om genomförande. 
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KOMMUNÖVERGRIPANDE    
 
NORDÖSTRA KLUSTRET, FÖR- 
OCH GRUNDSKOLA 
 
Under de senaste åren har begreppet 
”Nordöstra Klustret” växt fram där Vendelsö, 
Norrby, Norra Söderby, Vendelsömalm och 
Svartbäcken ingår. Hela den här kommundelen 
har i princip haft minskade eller oförändrade 
årskullar i de lägre åldrarna, en utveckling som 
har förstärkts ytterligare under 2021 och som 
prognostiseras att fortsätta eller i bästa fall plan 
ut de kommande åren  
Förskolan 
Idag finns ett kapacitetsöverskott på 
motsvarande 5 avdelningar i kommundelen och 
under den kommande 5 års-perioden 
prognostiseras överskottet att öka ytterligare 
med 6-7 avdelningar. Det här succesivt ökande 
lokalöverskottet kan med fördel ingå som en del 
i den strategiska lokalresursplaneringen för att 
kunna tillgodose den volymtopp som 
prognostiseras uppstå inom kommundelen Vega 
i takt med att den byggs ut. 
Grundskolan 
Inom F-6 kollektivet finns ett samlat 
nyckeltalsberäknat behov av 58 klassrum inom 
det nordöstra klustret. Idag finns 73 klassrum i 
bruk, varav 9 används av grundsärskola eller 
lärstudio. Nyckeltalsberäknat så  finns redan nu 
ett överskott på 6 klassrum och enligt prognosen 
framåt 2026 kommer detta succesivt att öka till 
mellan 15-20 klassrum. Detta motsvarar ett 
kapacitetsöverskott på 2-4 klasser per årskurs 
inom F-6 kollektivet. 

Inom 7-9 kollektivet förväntas behovet succesivt 
minska något från dagens behov av 22 klassrum 
till ett behov av 18- klassrum framåt 2026/2027 

Sammanfattningsvis behöver utvecklingen inom 
det nordöstra klustret löpande följas upp samt 
konsekvensbeskrivas och åtgärder kan komma 
att behöva vidtas för att undvika ekonomiska 
men även verksamhetsmässiga konsekvenser. 

 

SOCIAL- & 
ÄLDREFÖRVALTNINGEN 
 
Behov av bostad med särskild service LSS 

Förvaltningen önskar att i samband med 
detaljplanarbete och nybyggnation att lämpliga 
lokalutrymmen inrättas och avsätts som vid 
senare tillfälle kan användas som grupp- eller 
servicebostad. 

Förvaltningen bedömer att det finns ett behov 
av i snitt sex lägenheter per år. Det bör vara en 
spridning av dessa bostadsenheter i hela 
kommunen och i närhet av allmänna 
kommunikationsmedel. 

Behovet finns att söka efter en ersättningslokal 
för korttidsboendet på Södra Jordbrovägen 163 
då denna lokal inte anses vara väl anpassad för 
verksamheten. Det avser en lokal för målgrupp 
LSS inom socialnämndens verksamhetsområde 

Vård- och omsorgsboende samt korttidsboende 
för äldre beräknas öka med i genomsnitt 25 
platser per år. Bedömningen från förvaltningen 
är att behovet är täckt fram till 2028 Det 
kommer dock att finnas behov att avsätta 
tomtmark för nya vård- och omsorgsboenden 
mot slutet av planperioden. 

KULTUR- OCH 
FRITIDSFÖRVALTNINGEN 
 
Tornberget har aviserat att de under de närmsta 
åren (2022-2025) planerar att genomföra större 
renoveringar i fastigheter som kultur- och 
fritidsförvaltningen har verksamhet i. Det 
beräknas innebära större hyreshöjningar 
framöver. Förvaltningen bedömer att det finns 
behov av att se över befintligt lokalbestånd och 
att planera för alternativa lösningar om hyrorna 
höjs i sådan utsträckning att det blir svårt att 
bedriva verksamhet i lokalerna.  
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STADSBYGGNADS-
FÖRVALTNINGEN 
 

Cykelparkeringar: Enligt kommunens cykelplan 
ska antalet cykelparkeringar vid skolor byggas ut. 
I cykelplanen som kommunfullmäktige antog 
2018 finns också principer för utformning av 
cykelparkeringar. En bra anordnad 
cykelparkering i anslutning till entréer är även 
strategiskt viktigt då det signalerar att hit ska du 
cykla. Kommunen har som mål att öka andelen 
som cyklar och minska andelen bilburna 
avlämningar för skolan. 

 

KOMMUNSTYRELSEFÖRVALTNINGEN 
 

Haninge kommun äger ett flertal bostadsrätter 
som idag nyttjas av flera förvaltningar för olika 
behov. En underhållsplan kommer under 2022 
att upprättas och genomföras under de 
kommande 5 åren. 
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1 Befolknings- och volymutveckling i egen verksamhet 
Andelen barn och elever i den egna kommunala verksamheten har successivt minskat sedan början av 
2000-talet sannolikt som en följd av det fria skolvalet tillsammans med att antalet utförare i extern regi i 
den egna kommunen har ökat och då framförallt inom förskolan.  
 
För tio år sedan uppgick andelen barn som gick i den egna kommunala förskoleverksamheten till ca 81,3 
procent, årsskiftet 2021-2022 uppgår motsvarande andel till 66,6 procent vilket också är en ökning med 
0,2 procent jämfört med föregående läsår.  
 
Läsåret 03/04 valde i genomsnitt 87,5 procent av eleverna någon av de kommunala F-9 skolorna i 
Haninge, motsvarande andel läsåret 21/22 uppgår till 72,9 procent fördelat på 76,7 procent inom årskurs 
F-6 och 63,7 procent inom årskurs 7-9. Jämfört med föregående läsår är förändringen en sammanlagd 
minskning med 0,9 procent. Den här förändringen har medfört att trots att det finns 2.249 fler individer i 
grundskoleåldern 2021 än vad det gjorde 2003 (12.479 jämfört med 10.230 individer) har de egna 
kommunala grundskolorna i Haninge  läsåret bara 152 fler elever 21/22  jämfört med läsåret 03/04 
(9.100 jämfört med 8.948 elever). Den här utvecklingen förväntas även att fortsätta under de kommande 
åren både som en konsekvens av det fria skolvalet men även som en följd av att flera av de nya förskolor 
och grundskolor som kommer att byggas i kommunen för att tillgodose det ökade behovet planeras att 
byggas och drivas i enskild regi. 
 
Elevpengen följer eleven så de här förändringarna är relativt sett kostnadsneutrala ur ett 
kommunövergripande perspektiv men det är en fortsatt utmaning för den egna kommunala 
verksamheten, utbildningsförvaltningen och kommunen i stort att säkerställa att de egna kommunala 
lokalresurserna är rätt dimensionerade över tid eftersom investeringar i egna verksamhetslokaler belastar 
kommunens ekonomi under lång tid. Detta innebär också att det är angeläget med ett nära samarbete 
mellan berörda tjänstemän inom framförallt utbildningsförvaltningen, kommunstyrelseförvaltningen och 
stadsbyggnadsförvaltningen för att säkerställa att det finns avsatta tomter med en lämplig placering samt 
erforderlig storlek även i kommande detaljplaner. 
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Diagram utveckling ”nettoefterfrågandegrad” i förskolan, egen kommunal regi
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1.1 Befolkningsutveckling 
Befolkningsprognoserna visar på att samtliga verksamheter inom nämndens ansvarsområden kommer att 
ha stadigt ökande volymer de kommande tio åren. Detta beror framförallt på allt större årskullar som en 
följd av den faktiska befolkningsökningen tillsammans med den befolkningsökning som beslutade eller 
planerade detaljplaner för nya bostäder medför om de genomförs enligt nuvarande planer. 
 

0 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20
2021 2020 2019 2018 2017 2016 2015 2014 2013 2012 2011 2010 2009 2008 2007 2006 2005 2004 2003 2002 2001

Fsk Fsk Fsk Fsk Fsk F-klass år 1 år 2 år 3 år 4 år 5 år 6 år 7 år 8 år 9 Gy1 Gy2 Gy3 Gy4
Förändr dec-21 jmf dec-20, 1-15 år (+257) 78 31 35 22 - 13 13 8 17 11 1 18 8 8 6 14 8 26 5 - 35
2021-12-31 1 189 1 300 1 304 1 368 1 311 1 315 1 319 1 316 1 291 1 246 1 209 1 330 1 199 1 238 1 179 1 202 1 133 1 117 1 125 1 054 1 008
2020-12-31 1 222 1 273 1 333 1 289 1 328 1 306 1 308 1 274 1 235 1 208 1 312 1 191 1 230 1 173 1 188 1 125 1 091 1 120 1 089 1 031
2019-12-31 1 205 1 286 1 265 1 307 1 294 1 296 1 259 1 213 1 213 1 299 1 211 1 210 1 165 1 168 1 109 1 070 1 126 1 091 1 025
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Den demografiska strukturen 31 december 2021 i åldern 0-20 år visar att antalet födda 2021 är lägre än 
övriga årskullar inom förskoleåldern men att samtliga årskullar i åldersgruppen 1-15 år har ökat i antal 
under 2021 förutom antalet individer födda 2016 (-13). En analys av antalet födda per månad under 2020 
och 2021 visar på att det kan finnas ett samband med den pågående pandemin och till det relativt låga 
antalet individer födda 2021. De senast uppdaterade prognoserna för antalet födda 2022 visar på 1.337 
individer. 
 
Antalet individer som idag är i förskoleåldern och som inom de närmaste åren ska börja i grundskolan 
tillsammans med prognostiserad inflyttning till kommunen som en följd av pågående eller planerad 
nyproduktion av bostäder fortsätter att vara fler än de årskullar som idag finns inom grundskolans 
årskurs F-6, samma förhållande gäller mellan årskurs F-6 och årskurs 7-9, där elevunderlaget inom 
årskurs 7-9 också förväntas öka de kommande åren. Sammantaget kommer dessa ökningar att fortsätta 
att påverka behovet av en utökning av lokalresurserna inom grundskolan i vissa kommundelar under de 
kommande åren. 
 
Under 2021 ökade befolkningen i kommunen med 257 individer i åldern 1-15 år fördelat enligt 
nedanstående tabell motsvarande ökning under 2020 var 273 individer och 2019 var ökningen 371 
individer. Den största befolkningsökningen har skett inom förskolans yngre åldrar vilket är helt i linje 
med utbildningsförvaltningens egna prognoser som visar på att det är i den här åldersgruppen (1-5 år) 
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som ökningen är och kommer att vara som störst under ett antal år. Detta tillsammans med en fortsatt 
prognostiserad inflyttning till kommunen kommer att påverka behovet av förskoleplatser i kommunen de 
kommande åren. Den här ökningen är dock relativt ojämnt fördelat över kommunen och det kan 
konstateras att i vissa kommundelar minskar till och med antalet individer inom både förskola och 
grundskola vilket troligtvis också kommer att påverka behovet av framöver i dessa kommundelar men 
också i angränsande kommundelar. 
 
Födelseår 2021 2020 2019 2018 2017 2016 2015 2014 2013 2012 2011 2010 2009 2008 2007 2006
Ålder 0 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15
Förändring jmf föregående år 0 78 31 35 22 -13 13 8 17 11 1 18 8 8 6 14

Befolkningsförändring under 
2020, 1-15 år

+/-

1-3 år, förskola 144
4-5 år, förskola 9
6-12 år, grundskola årskurs F-6 76
13-15 år, grundskola årskurs 7-9 28
Summa förändring 2017 257  
 
I nedanstående diagram framgår att samtliga verksamhetsområden prognostiseras ha ökande volymer de 
kommande åren, framförallt som en följd av en ökande inflyttning till kommunen i takt med att alltfler 
nya bostäder byggs och färdigställs. För 2023 beräknas en befolkningsökning med totalt 570 individer 
inom grund- och förskolenämndens verksamhetsområden, varav en ökning med 148 individer inom 
fritidshemsverksamheten 6-9 år som också ingår i antalet individer inom årskurs F-6, exkluderas 
förändringen inom fritidshemsverksamheten uppgår den prognostiserade nettobefolkningsökningen till 
407 individer. Under 2023 prognostiseras en sammanlagd volymökning med 601 individer (netto 529), 
varav en ökning med 153 individer inom fritidshemsverksamheten 6-9 år. Den relativt stora ökningen 
under perioden 2025 och 2026 beror framförallt på att ett antal nya bostäder förväntas färdigställas i 
framförallt Vegaområdet under de kommande åren. 
 

Fsk 1-5 år Fth 6-9 år År F-6 År 7-9 Summa
2023 47 148 234 127 555
2024 119 153 281 130 682
2025 192 192 404 120 907
2026 294 152 335 89 869
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2 Volymförändringar per verksamhet år 2022-2025 samtliga 
huvudmän, prognos 
 
Verksamhet                
(samtliga huvudmän)

Volymprogn. 
KF M&B

Volymprogn. Volymprogn. Volymprogn.

2022 2023 2024 2025
(2021-05) (2022-01) (2022-01) (2022-01)

Familjedaghem 1-9 år 190 220 30 15,8% 220 0 0,0% 220 0 0,0%
1-3 år 111 133 22 19,8% 133 0 0,0% 133 0 0,0%
4-5 år 79 87 8 10,1% 87 0 0,0% 87 0 0,0%
6-9 år 0 0 0 0 0 0 0
Förskola 1-5 år 5 868 5 961 93 1,6% 5 987 25 0,4% 6 010 24 0,4%
Allmän förskola 25 25 0 0,0% 25 0 0,0% 25 0 0,0%
Förskola 1-3 år 3 317 3 356 39 1,2% 3 391 35 1,1% 3 475 84 2,5%
Förskola 4-5 år 2 526 2 581 55 2,2% 2 571 -10 -0,4% 2 510 -61 -2,4%
Fritidshem 6-12 år 4 610 4 698 88 1,9% 4 811 114 2,4% 4 948 136 2,8%
6-9 år 4 610 4 698 88 1,9% 4 811 114 2,4% 4 948 136 2,8%
10-12 år
Grundskola 12 577 12 970 393 3,1% 13 376 406 3,1% 13 876 500 3,7%
Årskurs F-6 8 968 9 208 240 2,7% 9 482 274 3,0% 9 872 390 4,1%
Årskurs 6
Årskurs 7-9 3 609 3 762 153 4,3% 3 894 132 3,5% 4 004 110 2,8%
Summa 23 245 23 849 604 2,6% 24 394 544 2,3% 25 054 660 2,7%
S:a volymförändring i % 2,6% 2,3% 2,7%

Förändr. Prognos 
2025 jmf. 

volymprognos 
2024  (2022-01)

Förändr. Prognos 
2023 jmf budget 
2022 (2022-01)

Förändr. Prognos 
2024 jmf. 

volymprognos 
2023  (2022-01)

Förändr. Prognos 
2025 jmf. 

volymprognos 
2024  (2022-01)

Förändr. Prognos 
2024 jmf. 

volymprognos 
2023  (2022-01)

Förändr. Prognos 
2023 jmf budget 
2022 (2022-01)

 
 
Mellan 2022 och 2023 beräknas den totala verksamhetsvolymen att öka med 2,6 procent jämfört med 
budgeterade volymer och med ytterligare 2,3 procent mellan 2023 och 2024. Dessa procentsatser ligger 
som underlag för den generella volymuppräkningen 2023 och 2024 baserat på 2022 års driftbudgetram 
exklusive lokalkostnader. Även för 2025 och ett antal år därefter gör utbildningsförvaltningen 
bedömningen att den samlade verksamhetsvolymen fortsatt kommer att öka. 

2.1.1 Befolkningsprognos/planerad nyproduktion av bostäder 2022-2031 
Även under hösten 2021 har utbyggnadstakten för flera detaljplaner reviderats med en långsammare takt 
av nyproduktion av bostäder de kommande åren som följd jämfört med föregående år, se nedanstående 
diagram. Under 2021 slutfördes produktionen av ett antal nya bostäder och eftersom det inte fylls på 
med motsvarande antal nya planerade bostäder har detta medfört att det sammanlagda antalet planerade 
bostäder under den kommande tioårsperioden har minskat med 631 bostäder, från 10.075 planerade nya 
bostäder hösten 2020 till 9.384 planerade nya bostäder hösten 2021 med en förväntad topp 2025 med 
1.910 nya bostäder. Den reviderade prognosen visar på att det planeras för att byggas ca 600-1.100 nya 
bostäder per år under perioden 2021-2024 och ca 1.500-1.900 nya bostäder per år under perioden 2025-
2027.  
 
De fortsatt historiskt sett höga nivåerna av nyproducerade bostäder tillsammans med vilka som faktiskt 
slutligen flyttar in i dessa bostäder bidrar till en ökad osäkerhet i volymprognoserna och är något som 
behöver beaktas i fördelning av volymkompensationen i budget från och med 2023 och framåt. 
 



Sida 8

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030
Prognos rev. 2021-11 693 641 1146 1089 1910 1700 1555 350 300 0
Prognos rev. 2020-10 668 887 986 1 800 2 115 1 315 900 300 100 0
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Planerad nyproduktion av bostäder i Haninge, 
reviderad november 2021

2.1.2 Allmän avgiftsfri förskola 
Eleversättningarna för allmän förskola beslutas av kommunfullmäktige och ingår som del i 
elevpengssystemet och motsvarar 25 procent av eleversättningen för ”förskola 4-5 år”, avvikelser mellan 
utfall och budget och hanteras därmed också inom ramen för kommunfullmäktiges volymreserv. 

Antalet barn som är inskrivna i allmän avgiftsfri förskola uppgår vid årsskiftet 2021-2022 till 8 individer. 
Nuvarande volymer inom allmän avgiftsfri förskola förväntas bestå även under 2023-2024.

2.1.3 Omsorg på obekväm arbetstid ”nattomsorg”
Vid årsskiftet 2021-2022 är det 38 barn som har beviljats nattomsorg, varav 23 barn är placerade i den 
egna kommunala nattomsorgen som bedrivs på förskolan Aspen i centrala Handen. Det är svårt att 
bedöma utvecklingen framöver och därför gör utbildningsförvaltningen ingen särskild volymprognos för 
den här verksamheten för 2022 eller 2023 utan följer utvecklingen successivt. 

2.1.4 Familjedaghem, 1-5 år
Vid årsskiftet 2021/2022 hade sammanlagt 220 barn sin placering i ett familjedaghem vilket är en 
minskning med 13 barn jämfört med föregående år. De kommunala familjedaghemmen har i princip ett 
oförändrat antal placerade barn samtidigt som de fristående familjedaghemmen har 15 färre placerade 
barn jämfört med för ett år sedan.

2021 var  barn placerade inom de egna kommunala familjedaghemmen vilket motsvarar 14,1 procent 
(2008 58,2 procent) av det totala antalet placerade barn i familjedaghem i Haninge. Familjedaghemmens 
andel av den totala efterfrågan inom förskolan 1-5 år låg i slutet av 2021 på 3,6 procent (2008 6,3 
procent). 

Det är svårt att bedöma utvecklingen framöver och därför gör utbildningsförvaltningen ingen särskild 
volymprognos för den här verksamheten för 2023 eller 2024 utan följer utvecklingen successivt. 
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2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021
Fdh fristående 117 158 162 183 189 180 199 180 190 204 213 221 204 189
Fdh kommunal regi 163 154 150 119 119 112 57 46 46 45 46 46 29 31
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2.1.5 Förskola, 1-5 år 
Totalt efterfrågar 92,3 procent av barnen i åldern 1-5 år en plats inom förskolan i januari 2022 och det är 
en ökning med 1,1 procent jämfört med samma period 2021 och ökningen har framförallt skett inom de 
lägre åldrarna. Antalet barn i förskoleåldern har ökat med 66 individer det senaste året samtidigt som den 
sammanlagda efterfrågan har ökat med 94 barn. Det är framförallt i Vega, Brandbergen, södra Handen, 
Jordbro och Västerhaningeområdet som ökningen prognostiseras att vara som störst under den 
kommande tioårsperioden och där kapaciteten inom förskolan framförallt behöver utökas för att 
tillgodose den ökande efterfrågan på förskoleplatser. I norra Söderby och Vendelsö prognostiseras ett 
fortsatt minskande behov av förskoleplatser under de kommande åren som en följd av allt mindre 
årskullar i de lägsta åldrarna. 
 
I princip är det en 100-procentig efterfrågan på förskoleplatser i åldern 2-5 år. I åldersgruppen ”1-
åringar” efterfrågar 77,2 procent en plats inom förskola, i åldersgruppen och i gruppen ”0-åringar”, dvs. 
den grupp som till hösten innevarande år organisatoriskt blir ”1-åringar” efterfrågar 12,1 procent en plats 
inom förskolan direkt när barnet har fyllt ett år i januari. På våren är det egentligen sex årskullar som är 
en del av förskoleverksamheten eftersom 5-åringar som börjar förskoleklass till hösten ingår tillsammans 
med de barn är födda föregående år men som har rätt till en plats i förskolan från och med att barnet 
fyllt 1 år, men som under våren i systemet kallas ”0-åringar”. 
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Ålder 5 4 3 2 1 0 Snitt 1-5 år
Födelseår 16 17 18 19 20 21 F.år
Bruttobehov 1 305 1 307 1 330 1 223 1 004 12 6 181
Antal barn enligt KIR 1 315 1 311 1 368 1 304 1 300 1 189 7 787
Faktiska fsk-barn 1 315 1 311 1 368 1 304 1 300 99 6 697
% bruttobehov/KIR-uppgift 99,2% 99,7% 97,2% 93,8% 77,2% 12,1% 92,29%

Ålder 5 4 3 2 1 0 Snitt 1-5 år
Födelseår 15 16 17 18 19 20 F.år

Bruttobehov 1294 1308 1262 1272 896 15 6 047
Antal barn enligt KIR 1306 1328 1289 1333 1273 1222 7 751

Faktiska fsk-barn 1306 1328 1289 1333 1273 102 6 631
% bruttobehov/KIR-uppgift 99,1% 98,5% 97,9% 95,4% 70,4% 14,7% 91,20%

Ålder 5 4 3 2 1 0
Födelseår 15 16 17 18 19 20

Bruttobehovsgrad i %, förändring 0,2% 1,2% -0,7% -1,6% 6,8% -2,6% 1,1%
Bruttobehov, förändring. 11 -1 68 -49 108 -3 134
Faktiska fsk-barn, förändring 9 -17 79 -29 27 -3 66
Bruttobehovsförändr./årskull -3 45 58 327 989

S:a

Förändring mellan 2021 & 2022

Efterfrågandegrad inom förskolan 2021

Efterfrågandegrad inom förskolan 2020

 

3 Verksamhetslokaler 2023-2024 i egen kommunal regi 
Utbildningsförvaltningen gör bedömningen att samtliga verksamhetsområden inom grund- och 
förskolenämndens ansvarsområden kommer att ha ökande volymer under 2023-2024, en ökning som 
även förväntas fortsätta under hela den kommande 10-årsperioden. Framförallt beror det på allt större 
årskullar som en följd av den befolkningsökning som beslutade eller planerade detaljplaner för nya 
bostäder medför om de genomförs enligt nuvarande planer. 
 
Den ökande efterfrågan på platser inom förskolan och grundskolan kommer att ställa stora krav på den 
strategiska lokalresursplaneringen inom utbildningsförvaltningen de kommande åren i samarbete med 
kommunstyrelseförvaltningens lokalförsörjningsenhet, stadsbyggnadsförvaltningen och Tornberget för 
att kunna tillskapa erforderliga lokalresurser på ett så kostnadseffektivt sätt som möjligt.  
 
Haninge kommun är inne i en fas där befolkningen i kommunen förväntas fortsätta öka påtagligt i 
förhållande till det nuvarande antalet invånare. I nuläget görs bedömningen att den största ökningen av 
antalet invånare kommer att ske framförallt i kommundelarna Vega, Handen, Jordbro, Västerhaninge och 
Tungelsta under den kommande tioårsperioden. I april 2014 fastställde även kommunfullmäktige 
dokumentet ”Skolstruktur Vega, Handen och Västerhaningeområdet” som visar hur den beräknade 
befolkningsökningen i dessa kommundelar kommer att påverka lokalresurserna inom grund- och 
förskolenämndens verksamhetsområden och som ska finnas med som underlag i kommunens fortsatta 
planering av utbyggnaden i de aktuella kommundelarna. Under 2022 kommer en reviderad 
skolstrukturplan att tas fram där samtliga kommundelar finns med. 
 
För 2022 uppgår internhyreskostnaderna för grund- och förskolenämnden till 281,4 mkr/år. 
Genomförda ny- och reinvesteringar tillsammans med övrig dimensionering och anpassning av kapacitet 
inom redan befintligt lokalbestånd beräknas öka hyrorna med sammanlagt ca 53,8 mnkr till 2023. 
 
Tornbergets bedömningar visar även på att flera förskolor och grundskolor i kommunen fortsatt har ett 
omfattande upprustningsbehov och att det i vissa fall till och med kan vara ekonomiskt fördelaktigt att 
riva befintliga lokaler och ersätta med helt nya. Eftersom dessa investeringar i första hand inte beror på 
volymökningar utan ersätter befintliga verksamhetslokaler är det viktigt att ha i beaktande att grund- och 
förskolenämnden bör kompenseras för de ökade lokalkostnaderna som dessa reinvesteringar medför, 
annars riskerar dessa investeringar att tränga undan ekonomiska resurser från den del av budgeten som 
avser själva verksamheten. 
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Angivna investeringsbelopp och driftkostnader/år för redovisade investeringsbehov (ej beslutade) är 
uppskattade värden utifrån idag kända fakta och uppgifter. Dessa kommer att justeras efter hand och kan 
i slutändan i vissa fall även tillgodoses på andra sätt än genom uppförande av nya verksamhetslokaler. 
Oavsett hur det ökande lokalbehovet tillgodoses kommer driftkostnaderna för de nya lokalerna att öka 
om det är så att dessa drivs i kommunal regi. 

3.1 Förskola 1-5 år  
Antalet födda har sedan hösten 2020 varit lägre jämfört med tidigare år och dessutom lägre än de 
befolkningsprognoser som tidigare tagits fram för 2020 och 2021. Den här avvikelsen kan ha en koppling 
till den pågående pandemin men det är för tidigt att säga om den här minskningen är temporär eller om 
den är av mer bestående karaktär. Däremot kommer den här minskningen på kort sikt påverka behovet 
av förskoleplatser på en kommunövergripande nivå.   
 
Antalet förskoleplatser har successivt ökat de senaste åren i Haninge kommun som en följd av den 
produktion av nya bostäder som pågår i kommunen och uppgår vid årsskiftet 2021-2022 till ca 5.900 
platser, en nettoökning med ca 500 platser på fem år och motsvarar 4-5 nya förskolor med sex 
avdelningar per förskola.  
 
De senaste årens utökning av antalet förskoleplatser innebär att det på en övergripande nivå i princip 
råder balans mellan efterfrågan och antalet tillgängliga förskoleplatser i kommunen, men det råder 
fortfarande brist på förskoleplatser i vissa kommundelar och därför pågår arbeten med att uppföra eller 
planera för nya förskolor i flera kommundelar för att möta den förväntade ökande efterfrågan på 
förskoleplatser i kommunen. Det finns ett successivt behov av utöka förskolekapaciteten i 
Vega/Kolartorp/Hermanstorp, Brandbergen, Handen Jordbro, Västerhaningeområdet och i 
Tungelsta/Lidaområdet. 
 
Volymprognoserna visar också på att det i vissa kommundelar trots allt kan bli så att det kommer att 
uppstå överskott på förskoleplatser som behöver hanteras och att ett antal förskoleavdelningar därmed 
också kan komma att bli föremål för att ställas av till kommunens lokalbank i enlighet med kommunens 
internhyressystem alternativt disponeras för att tillgodose behov av förskoleplatser i angränsande 
kommundelar. 
 
I kommunfullmäktiges mål och budget för 2022-2023 finns det investeringsbudget tilldelad  för nya 
förskolor i Vega/Hermanstorp och Åby. 

3.2 Grundskola, årskurs F-9 
Den ökning av antalet elever inom grundskolan som har pågått sedan 2012-2013 kunde under ett antal år 
tillgodoses genom att befintliga men outnyttjade lokalresurser togs i anspråk och därmed har också 
ekonomiska resurser kunnat frigöras för själva verksamheten utan att elevpengen behövt ökas i 
motsvarande omfattning. De senaste åren har det däremot varit nödvändigt att i vissa kommundelar 
utöka kapaciteten inom den egna kommunala grundskolan för att tillgodose det ökande behovet och för 
kunna tillgodose de kommande årens förväntade volymökningar bedöms att befintliga lokalresurser inte 
kommer att vara tillräckliga utan det kommer att bli nödvändigt att tillskapa ytterligare kapacitet och då 
framförallt inom årskurs F-6. Detta behov kommer att tillgodoses både genom permanenta lösningar 
men även i vissa fall med inhyrda tidsbegränsade modullösningar. Detta innebär också att kostnaderna 
för lokalhyror inom grundskolan kommer att fortsätta att öka och därmed riskera att tränga undan 
ekonomiska resurser från verksamheten vid en oförändrad elevpeng eller en förändring av elevpengen 
där bara de ökade kostnaderna för lokalhyror har kompenserats.  
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3.3 Grundsärskola 
För 2023 och framåt prognostiseras att antalet elever i grundsärskolan kommer att fortsätta att öka. Den 
största anledningen till detta är att beror på att det fler elever som börjar i särskolan än vad det är som 
slutar tillsammans med den generella ökningen av grundskoleelever i Haninge. 
 
Grundsärskolan

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025
S:a 92        103      110      127      131      135      140      

Skolbarnomsorg Särskolan

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025
S:a 42        45        46        54        56        57        60         

 
Grundsärskolans volym bedöms att förändras i samma takt som de generella volymförändringarna inom 
grundskolan, vilket motsvarar 3,1 procent för 2023, 3,1 procent 2024 och 3,7 procent 2025. Detta enligt 
de senast uppdaterade befolkningsprognoserna. 

3.4 Områdesindelad lokalresursplan 

3.4.1 Vega/Hermanstorp/Kolartorp 
 
Förskola 
I Vega finns ett fortsatt behov av att successivt utöka förskolekapaciteten i takt med att den här 
kommundelen växer. De senaste åren har ett antal nya förskolor byggts och tagits i drift för att tillgodose 
det ökande behovet i takt med att den här kommundelen växer. Sedan hösten 2020 inryms en temporär 
förskoleverksamhet i Nakterhusskolan med plats för upp till sex avdelningar. 
 
De senast uppdaterade volymprognoserna för förskolebehovet i Vega visar på att ytterligare 480 
förskoleplatser behöver tillskapas i den här kommundelen under den kommande 10-årsperioden vilket 
motsvarar 29 avdelningar varav 24 avdelningar under perioden 2023-2027.  
 

 Från och med våren 2023 planeras en fristående förskola i bottenplanet på ett av de nya 
bostadshusen i östra Vega att tas i drift med plats för ca 100 barn (5-6 avdelningar). 

 Från och med hösten 2023 beräknas den nya kommunala förskolan i centrala Vega att tas i drift 
med plats för ca 140-150 barn (Konceptförskola med åtta avdelningar). 

 Från och med hösten 2023 (lå 23/24) beräknas Nakterhusskolan att successivt behöva ta i 
anspråk de fem klassrum som idag temporärt används som förskola. Den här förändringen 
innebär en nettominskning med ca -110 platser (sex avdelningar) i Vegaområdet när 
Nakterhusskolan behöver nyttja samtliga klassrum på skolan. 

 Från och med hösten 2023 kommer det finnas möjlighet att temporärt inrymma 
förskoleverksamhet för ca 110 barn (6 avdelningar) i Vega skola eftersom de senast uppdaterade 
elevprognoserna visar att den nya skolan initialt och under en uppbyggnadsfas inte kommer 
behöva nyttja samtliga klassrum i den nya skolan för att tillgodose behovet.  

 Det planeras för en ny kommunal konceptförskola i Hermanstorp/Kolartorp/Solsätra med plats 
för 140-150 barn (åtta avdelningar) som i nuläget beräknas behöva stå klar framåt 2025. 

 Det finns även en detaljplanerad tomt i Vega med möjlighet att uppföra en temporär förskola. 
Detta för att vid behov kunna hantera eventuella volymtoppar som kan uppstå i samband med 
den relativt omfattande utbyggnaden som sker i Vegaområdet. I nuläget beräknas att det kommer 
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att behöva uppföras en förskola på den här tomten framåt 2026-2027 med plats för ca 110 barn 
(6 avdelningar) 

 Planerad förskoleverksamhet från och med 2023 i nya Vega skola är tidsbegränsad samtidigt som 
de senast uppdaterade volymprognoserna visar på att det kommer finnas ett behov av att tillskapa 
motsvarande kapacitet i Vega utöver ovan angivna projekt framåt 2027-2028. Det pågår redan 
arbete för att se över hur det här behovet kan tillgodoses och kommer att redovisas när det 
arbetet är klart. I det här arbetet ingår även att se över om eventuell överkapacitet inom förskolan 
i angränsande kommundelar kan bidra till att tillgodose den prognostiserade volymtoppen i 
Vegaområdet. 
 

 
 
Grundskola  
Den nya F-9 skolan i Vega ”Vega skola” planeras att stå klar och börja tas i drift från och med hösten 
2023 (läsåret 23/24). Den nya skolan kommer att dimensioneras för att kunna ta emot sammanlagt ca 
900 elever fördelat på två klasser per årskurs inom F-6 och fem klasser per årskurs inom 7-9. De första 
åren kommer inte verksamheten att nyttja hela skolan utan den kommer att växa successivt på liknande 
sätt som redan sker på Nakterhusskolan i Vega. Det här innebär att det kommer att finnas utrymme för 
att även inrymma annan verksamhet under ett antal år och i nuläget är det planerat för att 
förskoleverksamhet med plats för ca 110 barn (6 avdelningar). När den nya skolan är klar visar de senast 
uppdaterade volymprognoserna på att det sammanlagda behovet inom grundskolans årskurs F-6 i Vega 
kommer att vara tillgodosett under den kommande tioårsperioden. 
 
Måsöskolan i Vega har idag en inhyrd paviljongsmodul i två plan som inrymmer upp till sex klassrum 
och som har fungerat som evakueringslokaler under den tid som Måsöskolan byggdes om samt använts 
för att tillgodose det ökande behovet inom grundskolans lägre årskurser fram till dess att kapaciteten 
utökats med permanenta skollokaler i Vegaområdet. I och med att Nakterhusskolan började tas i drift 
från och med läsåret 20/21 och att ”Vega skola” planeras att stå färdig från och med läsåret  23/24 kan 
planeringen påbörjas för att successivt avveckla Måsöskolans verksamhet i den här  inhyrda 
paviljongsmodulen i sin helhet. 
 

Prognostiserad kapacitetsförändring inom förskolan 2022 & framåt (uppdaterad 2022-02-06)
Från 
period

Område Huvudman/Enhet Kapacitet 
(platser)

Egen Enskild Antal 
avd.

jan-23 Vega (östra) Ny förskola i bottenplan på bostadshus (prel. Tellus förskolor) 108 108 0 6

aug-23 Vega (östra) Ny kommunal konceptförskola i centrala Vega "Vega 4" 144 144 0 8
aug-23 Vega (östra) Nakterhusskolan behöver börja ta i anspråk delar av de fem klassrum som sedan 

hösten 2020 används utgör Nakterhus förskola med sex avdelningar.
-54 -54 0 -3 

aug-23 Vega (östra) I nya Vega skola som tas i drift från och med hösten 2023 har det förberetts för upp till 
sex temporära förskoleavdelningar och som kan används under ett antal år fram till 
dess att skolan själv behöver dessa ytor/funktioner.

108 108 0 6

aug-24 Vega (östra) Nakterhusskolan behöver ta i anspråk alla fem klassrum som sedan hösten 2020 
används utgör Nakterhus förskola med sex avdelningar.

-54 -54 0 -3 

aug-25 Vega/Hermanstorp Ny kommunal konceptförskola 144 144 0 8
aug-26 Vega (östra) Vega skola årskurs F-6 behöver börja ta i anspråk delar av de klassrum som sedan 

hösten 2023 utgör sex förskoleavdelningar 
-36 -36 0 -2 

aug-27 Vega (östra) Successivt ta den temporära förskoletomten i centrala Vega i anspråk från och med 
hösten 2025 för att hantera "volymtoppar"

108 108 0 6

aug-27 Vega (östra) Vega skola årskurs F-6 behöver börja ta i anspråk delar av de klassrum som sedan 
hösten 2023 utgör sex förskoleavdelningar 

-36 -36 0 -2 

jan-28 Vega (östra) Utökad förskolekapacitet från och med 2028 och som i nuläget bedöms vara den sista 
kapacitetsökningen i Vegaområdet.

162 162 0 9

aug-28 Vega (östra) Vega skola årskurs F-6 behöver börja ta i anspråk alla klassrum som sedan hösten 2023 
utgör sex förskoleavdelningar 

-36 -36 0 -2 

558 558 0 31Sammanlagd kapacitetsförändring:
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Nakterhusskolan i Vega som ursprungligen planerad som en fristående grundskola med årskurserna F-
6 kommer togs i drift från och med lå 20/21 som en kommunal grundskola med årskurserna F-3 och 
som successivt kommer att växa till en två- treparallellig F-6 skola med plats för ca 450 elever. 
Nakterhusskolan har idag ca 220 elever i årskurserna F-4 fördelat på sammanlagt nio klasser/klassrum. 
Från och med läsåret 22/23 prognostiseras att skolan utökas med ytterligare tre förskoleklasser och 
kommer då att nyttja nio av skolans sammanlagt nitton klassrum, varav förskolan idag använder fem 
klassrum. Volymprognoserna för grundskolan visar på att Nakterhusskolan kommer att behöva utökas 
med ytterligare tre-fyra klasser till läsåret 23/24 för att tillgodose det växande behovet i den här 
kommundelen. Därefter beräknas skolan att ha en fullt utbyggd F-6 verksamhet. Det här innebär att den 
temporära förskoleverksamhet som idag inryms i delar av Nakterhusskolan från och med hösten 2023 
successivt kommer att behöva inrymmas i andra lokaler.

3.4.2 Handen

Förskola
I Handen har den tidigare kommunala förskolan Eken ersatts med en helt ny konceptförskola som 
inrymmer åtta avdelningar. Den här nya förskolan togs i drift i början av 2022.

Från och med hösten 2022 planeras att kapaciteten inom förskolan i södra Handen kommer att utökas 
med ca 60 platser i samband med att Pysslingens nya förskola står klar i den här kommundelen. Den 
här nya förskolan har plats för ca 100 barn varav 40 barn redan idag är placerade i Innovativa skolan 
Rudans lokaler och kommer enligt uppgift att flytta över till den nya förskolan när den tas i drift.

I den justerade detaljplanen för Riksäpplet 2 kommer det även att finnas möjlighet att inrymma 
förskoleverksamhet med upp till sex avdelningar i bottenplanet på den byggnaden i takt med fortsatt 
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utbyggnad av Handenområdet. De senast uppdaterade volymprognoserna för förskolan visar på att det 
kan finnas ett behov av att den här förskolan tas i drift framåt 2028-2029. 
 
Det är även detaljplanerat för en ny mindre förskola i Haningeterrassen placerad i bottenplan på ett av 
bostadshusen i det här området. I nuläget beräknas den här förskolan att kunna stå färdig framåt 2026-
2027 under förutsättning att produktionen av bostäder då har kommit igång. Den här förskolan planeras 
att drivas i enskild regi. 
 
Grundskola 
I takt med den förtätning och planerad produktion av nya bostäder i centrala Handen är det viktigt att 
det i det fortsatta detaljplanearbetet reserveras mark för nya förskolor och grundskolor.  
 
Från och med hösten 2021 har Runstensskolans nuvarande verksamhet i sin helhet evakuerats till 
nuvarande Söderbymalmsskolans lokaler då Söderbymalmsskolan från och med läsåret 21/22 har flyttat 
till sina nya lokaler i Riksäpplet 2. Det här innebär att Runstensskolan redan under den tid som skolan är 
evakuerad successivt kommer att kunna växa till en skola med tre klasser per årskurs. Nuvarande 
Runstensskolan kommer då att rivas och ersättas med en helt ny skolbyggnad. I samband med att den 
nya skolan uppförs kommer även Runstensskolans kapacitet att utökas från en två-parallellig till en tre-
parallellig skola med plats för ca 525 elever. Enligt senast uppdaterade uppgifter från Tornberget kan den 
nya Runstensskolan komma att stå klar och tas i drift från och med hösten 2026. 
 
Sedan lå 20/21 har Pysslingens nya grundskola i södra Handen med årskurs F-9 tagits i drift. Det här 
innebär en kapacitetsökning inom framförallt årskurserna F-3 eftersom eleverna i årskurs 4-9 tidigare 
gick i andra lokaler i centrala Handen. Den här utvecklingen är också helt i linje med den långsiktigt 
strategiska lokalresursplaneringen för att tillgodose det ökade behovet inom årskurs F-6 i 
Handenområdet. 
 
När den nya Runstensskolan beräknas stå klar framåt 2026 planeras att fd. Söderbymalmsskolans 
lokaler ska renoveras. De senast uppdaterade volymprognoserna för Handenområdet visar på att det i 
och med genomförda eller beslutade kapacitetsökningar kommer råda balans mellan behov och kapacitet 
inom grundskolans årskurs F-6 fram till och med 2027-2028 i den här kommundelen. Därefter kommer 
det att bli nödvändigt med ytterligare kapacitetsökningar utifrån de planer som finns för fortsatt 
uppförande av nya bostäder i Handenområdet. Utbildningsförvaltningens bedömning är därför i nuläget 
att fd. Söderbymalmsskolans lokaler och tomt kommer att behöva kvarstå som en lokalresurs för 
grundskolans framtida behov i takt med att den här kommundelen förväntas fortsätta att växa över tid 
alternativt att det anvisas en likvärdig tomt på annan plats i Handenområdet. 

3.4.3 Vendelsö (Lötkärr/Gudö, Kyrkviken/Gården, Vendelsö såg) 
Den här kommundelen tillsammans med Norrby, Norra Söderby, Vendelsömalm och Svartbäcken utgör 
den nordöstra delen av kommunen och går under begreppet ”Nordöstra klustret”. I princip samtliga 
delområden i det ”Nordöstra klustret” har eller har haft ett minskande eller i princip ett oförändrat antal 
individer i de yngre årskullarna sedan ett antal år tillbaka.  
 

 Den här utvecklingen har redan börjat påverka behovet av förskolelokaler och skollokaler främst inom 
årskurs F-6 i form av lokalmässiga överskott som successivt har ställts av i enlighet med kommunens 
internhyresprinciper. Den här utvecklingen prognostiseras även att fortsätta under de kommande åren 
och förväntas att plana ut på en lägre nivå framåt 2027-28. Den samlade långsiktiga lokalstrategiska 
effekten för förskolan och grundskolan inom det ”Nordöstra klustret” redovisas särskilt under stycket 
”Nordöstra klustret”. 
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Förskola 
De senaste årens minskade årskullar i Vendelsö, Norrby, Norra Söderby, Vendelsömalm och 
Svartbäcken (det s.k. ”Nordöstra klustret”) innebär att de senast uppdaterade volymprognoserna för de 
kommande tio åren inom förskolan inte visar på något behov av någon utökning av kapaciteten inom 
förskolan. Tvärtom prognostiseras en successivt ökande överkapacitet inom förskolan och som i såna fall 
behöver hanteras särskilt inom ramen för kommunens internhyressystem.  
 
Det pågår ett löpande arbete inom utbildningsförvaltningen tillsammans med övriga berörda tjänstemän i 
kommunen att planera för den här prognostiserade negativa volymutvecklingen inom den egna 
kommunala förskoleverksamheten i den här kommundelen. I det här arbetet ingår bland annat att se över 
förutsättningarna för att den prognostiserade överskottskapaciteten inom det ”Nordöstra klustret” kan 
bidra till att tillgodose ett eventuellt underskott på förskoleplatser i Vegaområdet i samband med den 
volymtopp som prognostiseras uppstå i den här kommundelen framåt 2025-2026. 
 
Grundskola 
De senaste åren har Haga-/Lyckebyskolans upptagningsområde haft stadigt minskade årskullar i de 
lägre åldrarna. Det här är inte något som är unikt för den här skolans upptagningsområde utan det pågår 
en liknande utveckling i stort sett i hela den nordöstra kommundelen ”Nordöstra klustret”. Den här 
utvecklingen har medfört att ”Haga 1” med åtta klassrum inom årskurs F-6 tillsammans med tillhörande 
biytor från och med hösten 2021 i sin helhet kunde ställas av i enlighet med kommunens 
internhyresprinciper. De senast uppdaterade volymprognoserna visar på att elevunderlaget kommer att 
fortsätta att minska inom årskurs F-6 utifrån antal barn i de yngre årskullarna och att det kan bli aktuellt 
för Haga-/Lyckebyskolan att ytterligare dimensionera sina lokaler utifrån den prognostiserade 
elevutvecklingen inom årskurs F-6 de kommande åren. Däremot prognostiseras en relativt oförändrad 
elevutveckling inom årskurs 7-9 som en följd av att elevunderlaget i de yngre åldrarna som successivt 
kommer att vara i åldern 13-15 år de kommande åren ligger kvar på nuvarande nivåer. 
 
Haga-/Lyckebyskolans geografiska närhet till framförallt Tyresö kommun och de friskolor som är 
placerade i den kommunen och som har verksamhet från och med årskurs 4 eller årskurs 6 har de senaste 
åren medfört att ett antal av skolans elever i årskurs 3 och årskurs 5 varje år väljer annan skola inför det 
kommande läsåret. Det här påverkar också elevprognoserna för Haga-/Lyckebyskolans framtida behov 
av verksamhetslokaler. 
 
Haga-/Lyckebyskolan är också en del av det ”nordöstra klustret” och därför behöver skolans kapacitet 
beaktas i den totala kapacitet som behövs under den kommande 10-årsperioden för att tillgodose 
behovet av kommunal grundskola i hela den nordöstra delen av kommunen.  

3.4.4 Norra söderby/Norrby 
 Den här kommundelen tillsammans med Norrby, Norra Söderby, Vendelsömalm och Svartbäcken utgör 

den nordöstra delen av kommunen och går under begreppet ”Nordöstra klustret”. I princip samtliga 
områden i det ”Nordöstra klustret” har eller har haft ett minskande eller i princip ett oförändrat antal 
individer i de lägre årskullarna sedan ett antal år tillbaka.  

  
 Den här utvecklingen har redan börjat påverka behovet av förskolelokaler och skollokaler främst inom 

årskurs F-6 i form av lokalmässiga överskott som successivt har ställts av i enlighet med kommunens 
internhyresprinciper. Den här utvecklingen prognostiseras även att fortsätta under de kommande åren 
och förväntas att plana ut på en lägre nivå framåt 2027-28. Den samlade långsiktiga lokalstrategiska 
effekten för förskolan och grundskolan inom det ”Nordöstra klustret” redovisas särskilt under stycket 
”Nordöstra klustret”. 
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Förskola 
Det finns två förskoletomter detaljplanerade i Norrbyområdet för att tillgodose behovet som den 
planerade förtätningen av den här förväntas innebära. De senast uppdaterade volymprognoserna för 
Norrby och hela den nordöstra kommundelen visar dock på att det inte kommer att finnas något behov 
av att utöka förskolekapaciteten under de kommande tio åren. 
 
Grundskola 
Båtsmansskolans nuvarande kapacitet prognostiseras att vara tillräcklig under hela den kommande 
tioårsperioden för årskurs F-6 i den här kommundelen. Elevunderlaget inom Båtsmansskolans egna 
upptagningsområde motsvarar i princip en klass per årskurs. För att nå två klasser per årskurs behöver 
därför ca 25 elever per årskurs från andra skolors upptagningsområde aktivt välja Båtsmansskolan. 
 
Båtsmansskolans geografiska närhet till flera friskolor i framförallt Tyresö som har verksamhet från och 
med årskurs 4 eller årskurs 6 medför att ett antal av skolans elever i årskurs 3 och årskurs 5 varje år väljer 
att sluta på skolan inför det kommande läsåret. Det här påverkar också elevprognoserna för Haga-
/Lyckebyskolans framtida behov av verksamhetslokaler. 
 
Båtsmansskolan är också en del av det ”nordöstra klustret” och därför behöver skolans kapacitet beaktas 
i den totala kapacitet som behövs under den kommande 10-årsperioden för att tillgodose behovet av 
kommunal grundskola i hela den nordöstra delen av kommunen. 

3.4.5 Vendelsömalm 
 Den här kommundelen tillsammans med Norrby, Norra Söderby, Vendelsömalm och Svartbäcken utgör 

den nordöstra delen av kommunen och går under begreppet ”Nordöstra klustret”. I princip samtliga 
områden i det ”Nordöstra klustret” har eller har haft ett minskande eller i princip ett oförändrat antal 
individer i de lägre årskullarna sedan ett antal år tillbaka. Vendelsömalmsområdet är en av de 
kommundelar i det ”Nordöstra klustret” som trots allt haft en relativt stabil befolkningsutveckling i 
åldern 1-15 år. 

  
 Den samlade långsiktiga lokalstrategiska effekten för förskolan och grundskolan inom det ”Nordöstra 

klustret” redovisas särskilt under stycket ”Nordöstra klustret”. 
 
Förskola 
I Vendelsömalm finns det idag tillräckligt med förskolekapacitet samtidigt som prognoserna inom 
förskolan visar på en viss minskning av efterfrågan inom förskolan de kommande åren som en följd 
antalet relativt få individer födda 2021 i den här kommundelen och som kommer att få genomslag inom 
förskolan från och med när de blir ”1-åringar”. 
 
 I nuläget är det inte möjligt att bedöma om antalet individer födda 2021 i den här kommundelen är en 
tillfällig avvikelse eller om det här början på en mer långsiktig trend 
 
Grundskola 
Vendelsömalmsskolans nuvarande kapacitet prognostiseras att vara tillräcklig under hela den kommande 
tioårsperioden för årskurs F-6 i den här kommundelen. Elevunderlaget prognostiseras även att vara 
relativt stabilt och därmed oförändrat de kommande åren. 
 
Det pågår en omfattande renovering av i princip hela Vendelsömalmsskolan, ett arbete som beräknas 
vara klart under 2023. Den här renoveringen innebär inte någon utökad kapacitet utan skolan kommer 
att ha samma kapacitet som innan ombyggnation. 
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Vendelsömalmsskolan är också en del av det ”nordöstra klustret” och därför behöver skolans kapacitet 
beaktas i den totala kapacitet som behövs under den kommande 10-årsperioden för att tillgodose 
behovet av kommunal grundskola i hela den nordöstra delen av kommunen. 

3.4.6 Svartbäcken 
 Den här kommundelen tillsammans med Norrby, Norra Söderby, Vendelsömalm och Svartbäcken utgör 

den nordöstra delen av kommunen och går under begreppet ”Nordöstra klustret”. I princip samtliga 
områden i det ”Nordöstra klustret” har eller har haft ett minskande eller i princip ett oförändrat antal 
individer i de lägre årskullarna sedan ett par år tillbaka.  

  
 Den här utvecklingen har redan börjat påverka behovet av förskolelokaler men förväntas de kommande 

åren även påverka grundskolans behov. Den samlade långsiktiga lokalstrategiska effekten för förskolan 
och grundskolan inom det ”Nordöstra klustret” redovisas särskilt under stycket ”Nordöstra klustret”. 
 
Antalet individer i förskole- och grundskoleåldern har varit stadigt vikande de senaste åren men ser nu ut 
att ha planat ut på historiskt låga nivåer med ca 30-40 individer per årskull i åldern 1-5 år. Detta har 
medfört konsekvenser för de kommunala verksamheterna i den här kommundelen där Svartbäcksskolan 
har ställt av verksamhetslokaler i enlighet med kommunens internhyresprinciper. Det här 
kapacitetsöverskottet har medfört att lärstudioverksamheten och grundsärskolan har kunnat utökas på 
Svartbäcksskolan. 
 
Förskola 
I Svartbäcken finns det idag tillräckligt med förskolekapacitet och inga större förändringar är planerade i 
den här kommundelen under de kommande åren.  
 
Grundskola 
Svartbäcksskolans nuvarande kapacitet prognostiseras att vara tillräcklig under hela den kommande 
tioårsperioden för årskurs F-6 i den här kommundelen, dvs. en tvåparallellig F-6 skola med plats för ca 
350 elever. Elevunderlaget i Svartbäcksskolans egna upptagningsområde börjar närma sig en klass per 
årskurs. För att nå två klasser per årskurs behöver därför ca 20-25 elever per årskurs från andra skolors 
upptagningsområden aktivt välja Svartbäcksskolan. 
 
Svartbäcksskolan är också en yttre del av det ”nordöstra klustret” och därför behöver skolans kapacitet 
beaktas i förhållande till den totala kapacitet som behövs under den kommande 10-årsperioden för att 
tillgodose behovet av kommunal grundskola i hela den nordöstra delen av kommunen. 

3.4.7 ”Nordöstra klustret” – Den nordöstra delen av kommunen 
Under de senaste åren har ett begrepp växt fram, det s.k. ”Nordöstra klustret” som egentligen avser 
hela den nordöstra delen av kommunen där Vendelsö, Norrby, Norra Söderby, Vendelsömalm och 
Svartbäcken ingår. Hela den här kommundelen har i princip haft minskade eller oförändrade årskullar 
de senaste åren i de lägre åldrarna en utveckling som har förstärkts ytterligare under 2021 och som 
prognostiseras att fortsätta eller plana ut de kommande åren.  
 
I den här delen redovisas den långsiktiga strategiska lokalresursplaneringen på en övergripande nivå för 
hela den nordöstra kommundelen exklusive Brandbergen. 
 
Förskola 
Den här utvecklingen har redan börjat påverka behovet av förskoleplatser där t.ex. hela förskolan 
Mårtensberg med fem avdelningar är avställd sedan 2020 samt att det kan förväntas ytterligare minskning 
av förskolekapaciteten inom det ”Nordöstra klustret” de kommande åren.  
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De senast uppdaterade volymprognoserna för förskolan visar just nu på ett prognostiserat 
kapacitetsöverskott i storleksordningen 6-7 avdelningar inom fem år vilket i princip motsvarar en hel 
förskola med sex avdelningar. Det här successivt ökande kapacitetsöverskottet ingår även som del  i den 
strategiska lokalresursplaneringen för att bidra till att kunna tillgodose den volymtopp som 
prognostiseras uppstå inom förskolan i Vegaområdet under den kommande tioårsperioden i takt med att 
den kommundelen byggs ut. 
 

 
 
Grundskola 
Inom grundskolans årskurs F-6 märks den här utvecklingen främst genom att Svartbäcksskolan och 
Haga-/Lyckebyskolan redan har börjat anpassa och dimensionera sina lokaler utifrån det minskande 
behovet. Det här är en utveckling som också prognostiseras att fortsätta under ett antal år framöver. 
Verksamheterna inom årskurs 7-9 kommer först att på lite längre sikt påverkas av den här utvecklingen 
eftersom de årskullar som just nu finns inom årskurserna F-6 är relativt stora och som inom ett par år ska 
börja i årskurs 7 och därför prognostiseras en relativt stabil elevutveckling för årskurs 7-9 de kommande 
åren.  
 
Den prognostiserade utvecklingen inom hela årskurs F-9 i det ”Nordöstra klustret” är också något som 
löpande behöver följas upp och beaktas i det fortsatta arbetet med den strategiska lokalresursplaneringen 
i den här kommundelen och då även kopplat till eventuella ekonomiska och budgetmässiga konsekvenser 
och då inte bara för grund- och förskolenämnden utan för kommunen som helhet. 

Grundskola årskurs F-6, nordöstra klustret 
Nyckeltalsberäknat (i snitt 25 elever per klass) uppgår det samlade behovet idag till 58 klassrum inom 
årskurs F-6 i det ”Nordöstra klustret”. På en övergripande nivå visar den strategiska 
lokalresursplaneringen att det långsiktiga och samlade behovet inom årskurs F-6 i det ”Nordöstra 
klustret” kommer att ligga i intervallet 44-54 klassrum (5-7 klasser per årskurs) under den kommande 
tioårsperioden som en följd av det successivt minskande antalet barn per årskull de senaste åren i de 
yngre åldrarna tillsammans med en ökande andel elever som väljer annan skola än någon av de 
kommunala grundskolorna inom den här delen av kommunen. Det sammanlagda antalet definierade 
klassrum inom årskurs F-6 i det ”Nordöstra klustret” uppgår för närvarande till 74 klassrum varav 9 
klassrum används av grundsärskolan eller som lärstudios, 1 klassrum är idag avställt och resterande 64 
klassrum används av skolorna. Det motsvarar ca 9 klasser per årskurs. Redan idag finns det ett 
nyckeltalsberäknat överskott på ca 6 klassrum inom årskurs F-6 (58-64) och det här överskottet 
prognostiseras att successivt öka till ca 15-20 klassrum (49/54– 64) framåt 2026 och framåt utifrån senast 
uppdaterade befolknings- och elevprognoser för den egna kommunala grundskolan i den nordöstra 
kommundelen vilket motsvarar ett kapacitetsöverskott med 2-3 klassrum per årskurs inom F-6. 
 

Prognostiserad kapacitetsförändring inom förskolan 2022 & framåt (uppdaterad 2022-02-06)
Från 
period

Område Huvudman/Enhet Kapacitet 
(platser)

Egen Enskild Antal 
avd.

jan-23 Nordöstra (Vendelsömalm) Fortsatt minskat behov av förskoleplatser inom hela den nordöstra kommundelen som 
följd av allt färre barn i förskoleåldern

-18 -18 0 -1 

jan-24 Nordöstra (Vendelsö) Fortsatt minskat behov av förskoleplatser inom hela den nordöstra kommundelen som 
följd av allt färre barn i förskoleåldern

-36 -36 -2 

jan-25 Nordöstra (Vendelsö) Fortsatt minskat behov av förskoleplatser inom hela den nordöstra kommundelen som 
följd av allt färre barn i förskoleåldern

-18 -18 -1 

jan-26 Nordöstra (Vendelsö) Fortsatt minskat behov av förskoleplatser inom hela den nordöstra kommundelen som 
följd av allt färre barn i förskoleåldern

-36 -36 -2 

jan-27 Nordöstra (Vendelsö) Prognostiserad kapacitetsökning enligt BO-prognos uppdaterad 2022-02-03 18 18 1
jan-27 Nordöstra (Vendelsömalm) Fortsatt minskat behov av förskoleplatser inom hela den nordöstra kommundelen som 

följd av allt färre barn i förskoleåldern
-18 -18 0 -1 

aug-27 Nordöstra (Vendelsö) Prognostiserad kapacitetsökning enligt BO-prognos uppdaterad 2022-02-03 -18 -18 -1 
jan-28 Nordöstra (Vendelsö) Prognostiserad kapacitetsökning enligt BO-prognos uppdaterad 2022-02-03 18 18 1

-108 -108 0 -6 Sammanlagd kapacitetsförändring:
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Idag går det sammanlagt 1.579 elever inom årskurs F-6 i någon av de kommunala grundskolorna i det 
”Nordöstra klustret” samtidigt har dessa skolor tillsammans 64 definierade klassrum i drift. 
Båtsmansskolan, Vendelsömalmsskolan och Svartbäcksskolan är idag dimensionerade för två klasser per 
årskurs och Haga-/Lyckebyskolan är dimensionerad för tre klasser per årskurs inom årskurs F-6 vilket 
motsvarar sammanlagt nio klasser per årskurs. Samtidigt visar de senast uppdaterade elevprognoserna på 
att behovet kommer att vara fem till sju klasser per årskurs sett över hela den kommande tioårsperioden, 
dvs. ett kapacitetsöverskott med två till fyra klasser per årskurs. Den här avvikelsen är så pass stor att det 
kommer att finnas begränsade möjligheter för befintliga skolor att enskilt anpassa sin kapacitet för att 
vara dimensionerade för att tillgodose behovet under den kommande tioårsperioden utan den här frågan 
behöver hanteras i särskild ordning. Om nuvarande kapacitet på 64 klassrum bibehålls kommer det 
genomsnittliga antalet elever per klass att successivt minska från dagens 24,4 elever per klass till 18,5 
elever per klass under den kommande tioårsperioden.

Grundskola årskurs 7-9, nordöstra klustret
Sammanlagt har Vendelsömalmsskolan och Haga-/Lyckebyskolan 22 definierade klassrum för årskurs 7-
9 varav 2 klassrum används av grundsärskolan eller som lärstudios. Nyckeltalsberäknat (i snitt 25 elever 
per klass) uppgår det samlade behovet idag till 22 klassrum inom årskurs 7-9 viket är i nivå med den 
kapacitet som finns idag. Fram till och med 2032 prognostiseras behovet att ligga i intervallet 18-21 
klassrum vilket är något under antal idag definierade klassrum men i nivå med det antal klassrum som 
skolorna använder idag. Det här innebär att det fortsatt kommer att finnas ett mindre 
kapacitetetsöverskott inom årskurs 7-9 de kommande åren.

Den här prognostiserade utvecklingen inom hela årskurs F-9 i det ”Nordöstra klustret” är också något 
som löpande behöver följas upp och beaktas i det fortsatta arbetet med den strategiska 
lokalresursplaneringen i den här kommundelen och då även kopplat till eventuella ekonomiska och 
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budgetmässiga konsekvenser och då inte bara för grund- och förskolenämnden utan för kommunen som 
helhet.

3.4.8 Brandbergen

Förskola
I Brandbergen pågår uppförandet av nya bostäder och under den kommande femårsperioden planeras 
det för sammanlagt ca 600 nya bostäder. Det här kommer att påverka behovet av förskoleplatser i den 
här kommundelen. Idag finns det tre avställda förskoleavdelningar i Brandbergen och volymprognoserna 
pekar på att om dessa successivt tas i drift de kommande åren kommer det att vara tillräckligt för att det i 
princip ska råda balans mellan utbud och efterfrågan på förskoleplatser i den här kommundelen. Det är 
först framåt 2027 som volymprognoserna visar på att kapaciteten inom förskolan behöver utökas något 
ytterligare i den här kommundelen. 

Dessutom visar de senast uppdaterade volymprognoserna på att det kommer att finnas ett överskott på 
förskoleplatser i det s.k. ”Nordöstra klustret” som skulle kunna komma att användas under en 
övergångsperiod om det trots allt skulle uppstå en brist på förskoleplatser i Brandbergen som en 
konsekvens att det byggs nya bostäder.

Grundskola
Brandbergsskolans nuvarande kapacitet prognostiseras att vara tillräcklig under hela den kommande 
tioårsperioden för årskurs F-9 i den här kommundelen. De senast uppdaterade elevprognoserna för 
Brandbergsskolan visar dock på att det kan komma att uppstå ett mindre överskott på klassrum och som
om ett par år kan bli aktuella för att ställas av.
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3.4.9 Jordbro 
Under den kommande 10-årsperioden planeras ca 1.300 nya bostäder att byggas i Jordbro med flest antal 
nya bostäder under 2025-2027 även om det är förskjutet något i tid jämfört med tidigare planerad 
nyproduktion av bostäder i den här kommundelen. Det här kommer i sådana fall att påverka behovet av 
platser inom både förskola och grundskola i den här kommundelen. 
 
De senaste åren har Jordbro haft en stabil och något nettoökande befolkning i åldern 1-15 år. Däremot 
kan konstateras att antal barn i de yngsta åldrarna är betydligt lägre än i de äldre åldrarna och att antalet 
födda 2020 och 2021 är de årskullar med minst antal barn i åldersgruppen 1-15 år. Dessutom har antalet 
individer i samtliga åldersgrupper i åldern 3-15 år i princip haft en nettominskning de två-tre senaste åren, 
vilket i praktiken innebär att det har flyttat ut fler individer från Jordbro än vad det har flyttat in. Den här 
utvecklingen påverkar redan idag behovet av platser inom både förskola och grundskola och är en 
osäkerhetsfaktor att beakta i den strategiska lokalresursplaneringen för Jordbro under den kommande 
tioårsperioden.  
 
Förskola 
Från och med hösten 2022 kommer arbetet med att riva nuvarande förskolan Blåsippan att påbörjas av 
Tornberget, förskolan Långbäling har idag fem avdelning. De barn som idag går på Långbäling kommer 
under sommaren 2022 att flytta över till nybyggda Hemsö förskola, en konceptförskola med åtta 
avdelningar. 
 
Det har inte placerats någon evakueringsförskola i Jordbro under den tid som förskolorna Blåsippan, 
Hemsö och Långbäling byggs om utan planen var redan från börjat att behovet av förskoleplatser ska 
tillgodoses via befintlig förskolekapacitet i Jordbro tillsammans med disponibel kapacitet på förskolor i 
angränsande kommundelar. Det här är en kostnadseffektiv och praktisk lösning som innebär ca 10-15 
mnkr i uteblivna investeringskostnader samt ca 15 mnkr i sammanlagda uteblivna hyreskostnader för 
inhyrda evakueringslokaler för kommunen under en treårsperiod. När samtliga dessa tre förskolor är 
ombyggda kommer förskolekapaciteten i Jordbro att ha utökats med sammanlagt sju avdelningar. 
 
De senast uppdaterade volymprognoserna inom förskolan visar på att under perioden 2023-2026 
kommer det att behöva tillskapas en kapacitetsökning motsvarande tre avdelningar jämfört med 
nuvarande förskolekapacitet i Jordbro. Det här behovet tillgodoses redan från och med hösten 2022 då 
nya Hemsö förskola står klar som en konceptförskola med åtta avdelningar vilket motsvarar en 
nettoökning med tre avdelningar jämfört med nuvarande kapacitet inom förskolan i Jordbro.  
 
Under perioden 2027-2030 prognostiseras att kapaciteten inom förskolan behöver utökas med ytterligare 
8-10 avdelningar om produktionen av nya bostäder i Jordbro genomförs som planerat. Det finns redan 
en detaljplanerad förskoletomt i Hurtigs Park som i såna fall kan vara aktuell för den här förskolan 
tillsammans med uppförandet av förskolan Långbäling som en konceptförskola med åtta avdelningar. I 
den här prognosen ingår även att de tre förskoleavdelningar som idag finns i en hemvist på 
Höglundaskolan behöver återgå till att vara en del av skolan framåt 2026 för att tillgodose det utökade 
klassrumsbehovet inom årskurs F-6 i Jordbro som en följd av planerad nyproduktion av bostäder i 
Jordbro under den kommande tioårsperioden. 
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Grundskola, årskurs F-6 
Förutom att antalet individer i åldern 6-15 år ser ut att ha minskat något i Jordbro de senaste åren ökar 
antalet elever i årskurs 3 och årskurs 5 som väljer annan skola  inför det kommande läsåret. Det här 
påverkar också elevprognoserna och framtida behov av verksamhetslokaler inom grundskolans årskurs 
F-6 i den här kommundelen. 
 
Den nettominskning av befolkningen som skett i Jordbro de senaste åren i åldern 6-15 år påverkar även 
elevunderlaget negativt inom grundskolans årskurs F-6 i den här kommundelen. Däremot prognostiseras 
antalet individer inom årskurs F-6 (6-12 år) att successivt öka i Jordbro under hela den kommande 10-
årsperioden om uppförandet av nya bostäder sker i den takt som är planerat. Enligt de senast 
uppdaterade volymprognoserna visar dessa på att Höglundaskolan kommer att behöva återta den 
hemvist på skolan som idag används av den kommunala förskola i Jordbro och som inrymmer tre 
avdelningar framåt 2025 samtidigt som Kvarnbäcksskolan kvarstår som en tvåparallellig F-6 skola med 
plats för ca 350 elever. 
 
Den senast uppdaterade elevprognosen för Jordbro visar på att det långsiktiga behovet är ca 5-6 klasser 
per årskurs inom F-6. Detta motsvarar i praktiken en skola med två klasser per årskurs samt en skola 
med två till tre klasser per årskurs alternativt tre skolor med knappt två klasser per årskurs. Det här är en 
minskning jämfört med föregående års lokalresursplan och en följd av den nettominskning av antalet 
individer i åldern 1-15 år som skett i jordbro de senaste åren tillsammans med ett ökande antal elever 
som väljer annan skola än Kvarnbäcksskolan och Höglundaskolan från och med årskurs 4 och årskurs 6.  
 
Redan idag är Höglundaskolan i princip en F-6 skola med plats för drygt tre klasser per årskurs (24 
klassrum) men utifrån det samlade behovet i Jordbro idag så är en av skolans hemvister med 4 klassrum 
avställda sedan hösten 2019 och används sedan dess för att täcka förskolans behov och skolan har 
därmed 20 klassrum i drift idag. Däremot visar elevprognoserna för Jordbro på att den aktuella 
hemvisten på Höglundaskolan återigen kommer att behöva användas för skolverksamhet från och med 
2025 för att tillgodose det ökande behovet inom årskurs F-6 i den här kommundelen. 
 
Kvarnbäcksskolan är idag en skola med plats för två klasser per årskurs. Tidigare planerades för att 
utöka Kvarnbäcksskolans kapacitet med en klass per årskurs till en tre-parallellig F-6 grundskola med 
plats för ca 525 elever men utifrån de nu rådande förutsättningarna som redovisats i det inledande 
stycket för Jordbro visar de senast uppdaterade elevprognoserna för Jordbro att detta i nuläget inte 
längre aktuellt men kan komma att revideras framöver. Därmed skulle kapacitetsbehovet vara tillgodosett 
på längre sikt och att det då inte längre finns något behov av att tillskapa någon ytterligare F-6 skola i 

Prognostiserad kapacitetsförändring inom förskolan 2022 & framåt (uppdaterad 2022-02-06)
Från 
period

Område Huvudman/Enhet Kapacitet 
(platser)

Egen Enskild Antal 
avd.

aug-22 Jordbro (södra) Nuvarande förskolan "Hemsö" ersätts med en konceptförskola med åtta avdelningar. 
Nettoökning med tre avdelningar jämfört med den samlade förskolekapaciteten våren 
2022.

54 54 0 3

aug-25 Jordbro (södra) Nuvarande förskolan "Långbäling" ersätts med en konceptförskola med åtta 
avdelningar.

144 144 0 8

aug-25 Jordbro (södra) Möjligt att överföra nuvarande Knallens tre avdelningar till "nya" Långbäling framåt 
2025 om den här förskolan då står klar för då inrymma den förskoleverksamhet i en 
hemvist på Höglundaskolan då skolan enligt de senast uppdaterade elevprognoserna 
visar på att skolan då behöver återta den här hemvisten.

-54 -54 0 -3 

aug-25 Jordbro (södra) Från och med hösten 2025 (lå 25/26) prognostiseras att Höglundaskolan åter kommer 
att behöva ta den hemvist i anspråk som idag använd av förskolan och som inrymmer 3-
4 avdelningar som då behöver flyttas till andra lokaler. 

-54 -54 0 -3 

jan-28 Jordbro (södra) Utökning av förskolekapaciteten i Jordbro som en följd av planerad nyproduktion av 
bostäder i den här kommundelen under 2024-2030.

144 144 0 8

234 234 0 13Sammanlagd kapacitetsförändring:
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Jordbro. Däremot kvarstår den detaljplanerade tomten i Hurtigs Park för skolverksamhet för eventuella 
framtida behov.

Grundskola, årskurs 7-9
De senast uppdaterade elevprognoserna för Jordbro visar på att det i nuläget inte finns förutsättningar 
för att uppföra en ytterligare F-6 skola i den här kommundelen utan Kvarnbäcksskolans och 
Höglundaskolans nuvarande kapacitet bedöms vara tillräckligt för att tillgodose behovet under den 
kommande tioårsperioden. Det här innebär att en ny grundskola för årskurs 7-9 i Jordbro antingen 
uppförs som en separat skola som inrymmer årskurs 7-9 alternativt kan den uppföras i anslutning till 
Höglundaskolan.

I nedanstående tabell redovisas den prognostiserade förändringen av det samlade antalet individer inom 
årskurs 7-9 i Jordbro (13-15 år) tillsammans med tre olika simuleringar om hur många klassrum en ny 
årskurs 7-9 verksamhet skulle behöva ha oaktat eventuell redan befintlig eller beslutad kapacitet i 
angränsande kommundelar.

1. 100% - Visar på hur många klassrum som en ny 7-9 skola skulle behöva om 100% av Jordbros 
elevunderlag till årskurs 7-9 skulle välja den här skolan.

2.   60% - Innevarande läsår så går i genomsnitt 63,4% av Haninges möjliga elever inom årskurs 7-9 
i  någon av de egna kommunala grundskolorna.

3.   30% - Det sista året (lå 2009/2010) som Jordbromalmsskolan fanns så valde i genomsnitt ca 
30% av skolans möjliga i årskurs 7-9 den skolan.

Innevarande läsår så går i genomsnitt 63,4% av Haninges möjliga elever inom årskurs 7-9 i någon av de 
egna kommunala grundskolorna. Det sista året (2010) som Jordbromalmsskolan fanns så valde i 
genomsnitt ca 30% av skolans möjliga i årskurs 7-9 den skolan.
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Tabellen visar att elevunderlaget inom årskurs 7-9 förväntas att ligga i intervallet 492-700 individer under 
den kommande tioårsperioden. Hur stor andel av dessa individer/elevunderlaget som slutligen kommer 
att välja att gå på den här skolan kommer också att påverka storleken på en årskurs 7-9 skola i Jordbro.  
Elevunderlag i Jordbro 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 2031 2032
7-9 492 467 485 502 537 572 621 631 634 649 662 700
Avvikelse från ht-start 2021 0 -25 -7 10 45 80 129 139 142 157 170 208

Andel i egen verksamhet 100% 492 467 485 502 537 572 621 631 634 649 662 700
Antal klasser/årskurs (snitt) 7 6 6 7 7 8 8 8 8 9 9 9
Andel i egen verksamhet 60% 295 280 291 301 322 343 373 379 380 389 397 420
Antal klasser/årskurs (snitt) 4 4 4 4 4 5 5 5 5 5 5 6
Andel i egen verksamhet 30% 148 140 146 151 161 172 186 189 190 195 199 210
Antal klasser/årskurs (snitt) 2 2 2 2 2 2 2 3 3 3 3 3  
 
Det här är en komplex fråga men den strategiska lokalresursplaneringen visar på att det kommer att 
finnas kapacitet för kommunala grundskolor med årskurs 7-9 i angränsande kommundelar att fortsatt 
kunna ta emot elever från Jordbro under antal år framöver. Det här behöver även beaktas i det fortsatta 
strategiska lokalresursplaneringsarbetet när det gäller att dimensionera den samlade kapaciteten inom 
årskurs 7-9 i Västerhaninge/Åby, Jordbro, Handen och Vega och som kan utgöra samlingsbegreppet 
”västra pendeltågsklustret årskurs 7-9”.  

3.4.10 Västerhaninge/Åby 
För närvarande pågår inte någon omfattande nyproduktion av bostäder i Västerhaninge/Åby men 
under perioden 2024-2029 planeras det att byggas drygt 1.400 nya bostäder. 
 
Förskola 
För att bidra till att tillgodose det ökande behovet av förskoleplatser som finns redan idag i den här 
kommundelen har förskolan Tärningen i Ribby tagits i drift igen från och med hösten 2021 efter en 
totalrenovering. Den här förskolan har tre avdelningar.  
 
Den nya fristående förskolan i Skarplöt/Nedersta togs i drift i maj 2021 och har plats för ca 110 barn. 
 
Fram till och med 2026 visar volymprognoserna på att det behöver tillskapas sammanlagt ytterligare sex 
förskoleavdelningar i Åbyområdet. Om de nuvarande detaljplanerna för centrala Västerhaninge 
genomförs som planerat kommer det även att behöva tillskapas ytterligare kapacitet under perioden 2026 
till 2029 motsvarande 15 avdelningar i Västerhaninge och då framförallt kopplat till detaljplanen för 
centrala Västerhaninge. 

 

Prognostiserad kapacitetsförändring inom förskolan 2022 & framåt (uppdaterad 2022-02-06)
Från 
period

Område Huvudman/Enhet Kapacitet 
(platser)

Egen Enskild Antal 
avd.

aug-22 Västerhaninge/Tungelsta Sjöhästen som buffert/"Dragspel" (3 avd.) 2022-2026 för hela 
Västerhaninge/Tungelstaområdet för att från och med 2027 utgöra den successiva 
nettokapacitetsökning med 3 avdelningar som prognostiseras för Tungelsta/Lida under 
perioden 2026-2030.

54 54 0 3

aug-24 Västerhaninge/Åby Utökad kapacitet i samband med utbyggnad av "Åby 1:39" och förskolan Igelkotten. 
Utökning med 4 avd, från 4 avd. till 6 avd. 

36 36 0 2

jan-26 Västerhaninge / Åby Utökning av nuvarande nytorps förskola till en konceptförskola med 8 avdelningar i 
samband med att den här förskolan rivs 

72 72 0 4

jan-27 Västerhaninge/Centralt Utökad förskolekapacitet i centrala Västerhaninge om planerad nybyggnation 
geonomförs som planerat. Två etapper, 4 avdelningar från 2025 samt ytterligare 2 
avdelningar framåt 2027-2028

108 108 6

jan-28 Västerhaninge Under perioden 2028-2030 prognostiseras att det kommer att behöva tillskapas 
ytterligare4-5 nya avdelningar i Västerhaningeområdet och relativt jämnt fördelat 
mellan Ribby/Ribbyberg/Åby.

90 90 0 5

360 360 0 20Sammanlagd kapacitetsförändring:
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Grundskola 
Den pågående totalrenoveringen av Ribbyskolan beräknas vara klar våren 2023 och att Ribbyskolan kan 
ta den drift från och med hösten 2023. Skolan kommer att utökas med en helt ny F-6 del och en mindre 
idrottshall. Under renoveringen av Ribbyskolan är skolans verksamhet inom årskurs 7-9 evakuerad till 
den ursprungliga Åbyskolan som stod tom då den skolans verksamhet från och med läsåret 20/21 
flyttade till den nybyggda Åbyskolan. Det här är en kostnadseffektiv och praktisk lösning som innebär 
30-37,5 mnkr i sammanlagda uteblivna hyreskostnader för kommunen för inhyrda evakueringslokaler 
under en treårsperiod. 
 
Från och med hösten 2021 är den nya Åbyskolan i Västerhaninge i drift. Den nya skolan är en F-6 skola 
med plats för tre klasser per årskurs vilket motsvarar ca 525 elever och är en utökning med en klass per 
årskurs jämfört med den tidigare Åbyskolan. Även på Ribbyskolan pågår en successiv utökning av 
kapaciteten inom årskurserna F-6. Innevarande läsår har Ribbyskolans F-6 del elever i årskurserna F-6 
och kommer om ett år vara en F-6 skola med plats för två klasser per årskurs vilket motsvarar ca 350 
elever. De senast uppdaterade elevprognoserna visar på att de genomförda eller planerade 
kapacitetsökningarna i Västerhaninge/Åby tillsammans med Ribbybergsskolans nuvarande kapacitet 
kommer att vara tillräckliga för täcka behovet inom årskurs F-6 under hela den kommande 
tioårsperioden inklusive den befolkningsökning som planerade nyproduktion av nya bostäder de 
kommande åren i centrala Västerhaninge, Åby och Ribby gård förväntas medföra.  
 
När Ribbyskolans huvudbyggnad är renoverad och ombyggd från och med hösten 2022 kommer 
nuvarande F-6 verksamhet som idag är placerad i ”Ribby 1”,dvs. skolans äldsta del att flytta in i de 
nybyggda lokalerna i skolans huvudbyggnad. Det här innebär att i princip hela ”Ribby 1” då blir 
disponibel och då utgöra en kapacitetsbuffert i den här kommundelen. 
 
Idag har Ribbyskolans sju klasser per årskurs i årskurserna 7-9, dvs sammanlagt 21 klasser samtidigt som 
skolan har 17 definierade klassrum. Att skolan har fler elever än antal klassrum är en följd av ett effektivt 
lokalresursutnyttjande på skolan. Idag finns det inte någon grundskoleverksamhet inom årskurs 7-9 utan 
södra Jordbro ingår i Ribbyskolans upptagningsområde (norra Jordbro tillhör Söderbymalmsskolans 
upptagningsområde) och Ribbyskolans kapacitet är också dimensionerad för att ta emot eleverna från 
den här kommundelen. Däremot finns det ett politiskt uppdrag om att ta fram när behovet finns för en 
skola i Jordbro med årskurserna 7-9 (se punkt. 3.1.3 i det här dokumentet). Om södra Jordbro inte ingår i 
Ribbyskolans upptagningsområde visar de senast uppdaterade elevprognoserna på att den ombyggda 
Ribbyskolan som är dimensionerad för fem klasser per årskurs inom årskurs 7-9 är väl dimensionerad 
för det prognostiserade antalet elever på skolan under den kommande tioårsperioden.  
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203220312030202920282027202620252024202320222021
Ribbybergsskolan (21 klassrum) 212121212121212020202020
Ribbyskolan F-6 (14 klassrum) 141414141414141414141312
Nya Åbyskolan (21 klassrum) 212121212121212121212120
"Klassrumsbehov" åk F-6 606061595857575554535251
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Behovslösning år F-6 NETTO, Västerhaninge/Åby,

 

3.4.11 Tungelsta/Lida 
I Tungelstaområdet finns idag planer att uppföra ca 800 nya bostäder under den kommande 
tioårsperioden och relativt jämfört fördelat med mellan 100-200 bostäder per år under perioden 2024-
2029. 
 
Förskola 
Även om det skett en produktion av nya bostäder i Tungelsta/Lida de senaste åren har antalet 
individer i de lägre åldrarna successivt minskat. De senast uppdaterade volymprognoserna inom 
förskolan visar på att trots att det planeras för att bygga nya bostäder så kommer nuvarande kapacitet 
inom förskolan att kunna tillgodose behovet fram till och med 2026-2027. Därefter visar prognoserna på 
att förskolekapaciteten kommer att behöva utökas med 2-3 avdelningar om planerad produktion av nya 
bostäder genomförs som planerat. 
 
Grundskola 
Tungelsta skolas nuvarande kapacitet prognostiseras att vara tillräcklig under hela den kommande 
tioårsperioden för årskurs F-9 i den här kommundelen. Tidigare elevprognoser för Tungelstaområdet 
visade på en ökning av antalet individer i åldern 1-15 år som en följd av planerad nyproduktion av 
bostäder och därför finns även detaljplanerad mark som möjliggör en utökning av kapaciteten när 
behovet uppstår. Den senaste befolkningsstatistiken visar däremot på att ökningen av antalet individer 
inte har ökat i den takt som tidigare prognostiserats och antalet individer i de yngsta åldrarna till och med 
blivit lägre jämfört med tidigare år. Det här innebär att även om det planeras för att bygga ca 800 nya 
bostäder i Tungelstaområdet fram till och med 2029 visar de senast uppdaterade elevprognoserna på att 
den kapacitet som Tungelsta skola har idag kommer att kunna tillgodose behovet under den kommande 
10-årsperioden.  
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Från och med hösten 2022 kommer en fristående skola med plats för ca 450 elever inom årskurs F-6 
kommer att stå klar och tas i drift på den tomt som är detaljplanerad för skolverksamhet i 
Tungelstaområdet och som ligger precis norr om Lillgården. Det troliga är att den här utökade 
kapaciteten kommer att påverka antalet elever på Tungelsta skola de kommande åren och är något som 
behöver beaktas i den fortsatta strategiska lokalresursplaneringen för grundskolan i Tungelstaområdet. 

3.4.12 Dalarö/Skärgårdsöarna 
 
Förskola 
För Dalarö, Ornö, Utö och Muskö finns idag inte några planer på att utöka förskolekapaciteten under 
den kommande tioårsperioden. Den totalrenovering som genomförts på Dalarö förskola slutfördes 
under 2022. Under ombyggnadstiden har förskolan varit evakuerade till inhyrda paviljongsmoduler som 
placerats vid Dalarö idrottshall. Tornberget har även aviserat att det finns ett behov av att rusta upp 
Muskö skola och förskola, dock finns i dagsläget det inte någon tidplan eller beslutad investeringsbudget 
för det här projektet. 
 
Idag och de kommande åren visar volymprognoserna på att befintlig förskolekapacitet på Dalarö 
kommer att vara tillräcklig, prognoserna visar att det till och med kan uppstå en viss överkapacitet. Om 
de detaljplaner som finns för Dalarö genomförs som planerat kan det på sikt bli aktuellt att utöka 
förskolekapaciteten på Dalarö. Möjligheten att utöka kapaciteten på nuvarande Dalarö förskola bedöms 
vara begränsad och därför kan det bli aktuellt att uppföra en ny förskola med större kapacitet än idag på 
annan plats på Dalarö och som då också eventuellt kan komma att ersätta befintlig förskola.  
 
Grundskola 
Dalarö skolas nuvarande kapacitet prognostiseras att vara tillräcklig under hela den kommande 
tioårsperioden inom årskurs F-9 i den här kommundelen. Däremot visar den senast uppdaterade 
befolkningsprognosen på att antalet individer i de lägre åldrarna successivt har minskat jämfört 
nuvarande antal elever i grundskoleålder, från 278 elever innevarande läsår till ca 200-225 elever om 5-10 
år. Det här kan innebära att det kommer att uppstå ett visst lokalöverskott på Dalarö skola.  
 
Tornberget har aviserat ett behov av att rusta upp Dalarö skola och det här behovet finns även med i 
kommunens investeringsplan för de kommande åren. I nuläget planeras att det här arbetet kommer att 
påbörjas när upprustningen av Dalarö förskola är genomförd. Detta för att kunna utnyttja samma 
evakueringslokaler som då redan finns på plats och som användes av Dalarö förskola. Renoveringarna 
kommer med största sannolikhet att kunna ske genom att renovera skolan etappvis. 
 
Ornö skola (F-6) har idag sammanlagt 21 elever. Däremot visar elevprognosen visar på ett successivt 
minskande elevantal under den kommande 10-årsperioden som en följd av relativt få barn i de yngre 
åldrarna. 
 
Utö skola (F-9) har idag sammanlagt 24 elever och prognostiseras att ha ett relativt oförändrat elevantal 
under den kommande 10-årsperioden. 
 
Muskö skola (F-6) har idag sammanlagt 45 elever och prognostiseras att ha ett relativt oförändrat 
elevantal under den kommande 10-årsperioden. 
 



Sida 29 
 

3.5 Investeringsbehov – identifierade, pågående eller beslutade av KF 
samt driftkostnadspåverkan 2023 och framåt 
Under 2023 och framåt kommer det att vara nödvändigt att utöka lokalresurserna inom både förskolan 
och grundskolan i vissa kommundelar som en följd av ökande volymer inom dessa verksamhetsområden.  
 
För 2023 beräknas driftkostnaderna (lokalhyrorna) preliminärt att öka med sammanlagt 51,9 mnkr för de 
aktuella investeringarna om de genomförs enligt vad som framgår under sammanställning. De enskilda 
objekt som påverkar hyresförändringen mest till 2023 är nya Vega skola med årskurs F-9, Vega 
konceptförskola med åtta avdelningar och den totalrenoverade Ribbyskolan som samtliga tas i drift från 
och med hösten 2023. 

 
En stor del av Investeringsbehovet för perioden 2023-2031 är kopplat till befolkningsökningen som 
förväntas ske i takt med produktionen av nya bostäder i kommunen de kommande tio åren.  
 
För att säkerställa att det kommer att vara möjligt att uppföra nya förskolor och grundskolor i de 
redovisade kommundelarna är det fortsatt angeläget att stadsbyggnadsförvaltningen beaktar detta i sin 
planering och reserverar tillräcklig och för verksamheten lämplig tomtmark för att tillgodose dessa 
behov. 
 
För att de ökade driftkostnaderna för dessa investeringar inte ska riskera att tränga undan ekonomiska 
resurser för själva verksamheten kommer behöver grund- och förskolenämnden ekonomiskt 
kompenseras inom ramen för elevpengssystemet för de ökade driftkostnaderna som de aktuella 
investeringarna innebär. 
 
Behovet av nya förskolor och grundskolor förväntas att öka under den kommande tioårsperioden i takt 
med den planerade produktionen av nya bostäder i kommunen. Däremot visar befolkningsstatistiken 
tydligt att det inte är alla kommundelar som växer utan att vissa kommundelar till och med har en 
minskande befolkning i åldern 1-15 år som inneburit ett kapacitetsöverskott i redan befintliga 
verksamhetslokaler inom förskola och grundskola. För en kostnadseffektiv lokalresursplanering behöver 
även dessa kapacitetsöverskott beaktas i den strategiska lokalresursplaneringen som en del av lösningen 
för att tillgodose ett ökande behov av förskole- och grundskolelokaler i angränsande kommundelar där 
befolkningen förväntas att växa. 

3.5.12 Beslutade, planerade eller identifierade RE-investeringsbehov 
Tornberget har identifierat ett antal förskolor och grundskolor med relativt omfattande 
reinvesteringsbehov och som de har bedömt behöver åtgärdas inom de närmaste åren. Eftersom det till 
stor del är totalupprustningar det handlar om kommer det bli nödvändigt att i förekommande fall 
evakuera befintliga verksamheter. Av den anledningen finns det skäl att försöka genomföra dessa 
upprustningar inom de närmaste åren eftersom det idag i flera av de aktuella kommundelarna fortfarande 
finns avställda klassrum/avdelningar som skulle kunna utgöra evakueringslösningar, i vissa fall med 
komplettering med inhyrda verksamhetslokaler under evakueringstiden. Detta skulle kunna bidra till att 
minska den totala kostnaden för reinvesteringarna eftersom kostnaderna för evakueringslokaler ingår i 
projekten och på så sätt även hålla ökningen av driftkostnaderna så låga som möjligt som dessa 
reinvesteringar trots allt medför. 
 
I nuläget finns inga detaljerade reinvesteringsnivåer framtagna för de berörda objekten utan de nivåer 
som redovisas både vad gäller reinvesteringsnivåer inklusive verksamhetsanpassningar och ökade 
driftskostnader/år är i det här skedet beräknat utifrån schabloner och nyckeltal för att ge en bild av 
storleken på reinvesteringsnivåerna tillsammans med driftkostnadsökningar. 
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För att de ökade driftkostnaderna för dessa reinvesteringar inte ska tränga undan ekonomiska resurser 
för själva verksamheten kommer det att vara nödvändigt att grund- och förskolenämnden särskilt 
kompenseras ekonomiskt för de ökade driftkostnaderna som dessa investeringar innebär 
 
Det som också är tydligt för 2023 och 2024 är att Tornberget fortsatt kommer att behöva utföra relativt 
omfattande reinvesteringar i befintliga förskolor och grundskolor för att säkra dessa enheters skick och 
standard för framtiden och i vissa fall även riva befintliga verksamhetslokaler och ersätta dem med helt 
nya lokaler. I de fall Tornberget konstaterat att det kan vara mer ekonomiskt fördelaktigt att riva 
befintliga skollokaler och ersätta med nya lokaler har utbildningsförvaltningen inte något att erinra under 
förutsättning att de ökade kostnaderna för lokalhyror för dessa nya lokaler kompenseras.  
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Lokalresursplan 2022, kultur- och fritidsförvaltningen 
 

Område norr 

Vega 
I Vega ska det byggas en skola och aktivitetshus som enligt planeringen ska stå klar år 
2023. Exempel på verksamheter i huset som invånare efterfrågar och som bidrar till en 
meningsfull fritid är kulturskola, bibliotek, mötesplatser för unga, scener och arenor 
samt föreningslokaler. Det är också dessa verksamheter som attraherar nya invånare, 
besökare och andra som vill etablera sig på platsen. Förvaltningens ambition med 
lokalplanearbetet är att hitta flexibla och multifunktionella lösningar som gör det möjligt 
att möta dessa behov i Vega skola och aktivitetshus och att nå en hög nyttjandegrad av 
alla lokaler. Det ska finnas utrymme för verksamheter som berikar fritiden för barn och 
unga som både föreningsliv och förvaltning bedriver, och samtidigt kunna svara på delar 
av skolans uppdrag och behov av skolverksamheter. I samarbete med 
stadsbyggnadsförvaltningens projektgrupp för utemiljön i Vega samverkar förvaltningen 
för att skapa rum för rörelse och rekreation i parkerna. 

Vendelsömalm 
Vendelsömalmsskolans lokaler genomgår en omfattande upprustning sedan några år 
tillbaka. Kultur- och fritidsförvaltningen delar lokaler med utbildningsförvaltningen och 
påverkas som följd av upprustningen. Förvaltningen bedriver fritidsgård och har 
idrottshall i lokalerna som är föremål för renoveringen. Tillsammans med 
utbildningsförvaltningen och lokalförsörjningen har förvaltningen verkat för att 
ompröva beslutet att renovera idrottshallen, dels för att förvaltningarna anser att 
renoverade lokaler fortfarande inte uppfyller behoven på ett tillfredställande sätt men 
också på grund av att en renovering innebär evakuering. Ett uppdrag har gått till 
Tornberget att utreda en ny fullstor idrottshall på ny plats inom eller i angränsning till 
samma fastighet. Huvudargumenten har varit att en ny hall tillåter bättre planlösning för 
tillgänglighet och förråd. Utredningen omfattar också utökning av lokalytor för våra 
behov av fritidsgård och omklädningsrum för utomhusidrott.  
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Brandbergen 
Brandbergsskolan står inför ett omfattande renoveringsbehov och en utredning om 
renovering har påbörjats 2021. Kultur- och fritidsförvaltningen har verksamhetslokaler 
för kulturskola, bibliotek, fritidsgård och kontor i Brandbergen. Förvaltningens 
synpunkt är att fortsättningsvis bedriva kulturskola, bibliotek och fritidsgård i 
Brandbergen. Beroende på vägval kan nya eller reinvesterade lokaler innebära ökade 
lokalkostnader för förvaltningen. 

  

Område central 

Handen 
Förvaltningen har tidigare fått i uppdrag och medel av kommunfullmäktige att ta fram 
en kravanalys och förstudie för en utbyggnad av kulturhuset. I april 2020 godkände 
kultur- och demokratinämnden ”Inriktning för Haninge kulturhus inför framtagande av 
lokalprogram för utbyggnad”.   

Lokalprogrammet för kulturhusets utbyggnad har tagits fram i samarbete med 
stadsbyggnadsförvaltningen och Tornberget med hjälp av Cedervall Arkitekter. I januari 
2021 fick styrgruppen ta del av kostnadsberäkningen. Den överstiger dock framskrivna 
medel och ärendet ligger hos kommunfullmäktige för beslut i under juni innevarande år. 

Förvaltningen efterfrågar utökade lokalytor för verksamheten Lilleken, en öppen 
fritidsverksamhet riktad mot barn och ungdomar 12-21 år med behov av extra stöd. År 
2022 ska kultur- och fritidsförvaltningen genomföra en utredning för att hitta lämpliga 
lokaler för verksamheten. 

Ett stadsbyggnadsprojekt som omfattar Torvalla pågår och har en tidshorisont på tio år. 
Kultur- och fritidsförvaltningen är fortsatt involverade i detta projekt men Torvalla IP 
har dock behov av upprustningar som ligger mer i närtid. Kylrören under ispisten i ishall 
A har uppnått den tekniska livslängden och är utdömda. Förvaltningen har äskat medel 
för att ersätta kylrör, rörschakt och den ovanpåliggande betongplattan. Projektet 
befinner sig i utredningsfasen och har planerat igångsättande under 2022.  

Tornberget har tilldelats ett projektledaruppdrag för omfattande upprustning av 
konstgräsplan tre. Bakgrunden är att kommunfullmäktige har gett i uppdrag till kultur- 
och fritidsförvaltningen att kunna förbereda planen för matchspel i fotbollensserierna 
Elit- och Superettan. På Torvalla IP har en anläggning för återvinning av energi inrättats 
som ett led i arbetet med ökad hållbarhet och energibesparing. Förvaltningen har pekat 
på behov att uppgradera funktionen såväl som att bevaka dess kapacitet i samband med 
pågående projekt. Detta mot bakgrund att energilagringssystemet bygger på ett 
beroendeförhållande av dessa två anläggningar. 

 

Kultur- och fritidsförvaltningen medverkar i en koncernövergripande projektgrupp för 
arbetet med ombyggnad av Poseidons torg.  
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Kultur- och fritidsförvaltningen är en aktiv part i planerna på att omgestalta och rusta 
upp Kulturparken tillsammans med stadsbyggnadsförvaltningen. Detta projekt är en del 
i stadsbyggnadsprojektet Kulturstråk som bland annat innebär en gång- och cykelväg för 
att stärka kopplingen mellan Rudans friluftsområde och Vegastaden. 

För att möta upp det framtida behovet av idrottshallar ser kultur- och 
fritidsförvaltningen behov av att hyra in sig samt att delta i projekteringen av den 
fullstora hallen som planeras att byggas i privat regi i Riksäpplets lokaler. När det gäller 
den idrottshallen som ska byggas vid nya Runstensskolan anser kultur- och 
fritidsförvaltningen att en mellanstor idrottshall på 16 x 36 meter uppfyller behoven. 
Anledningarna är att behovet av fullstora idrottshallar inom Handen blir tillgodosedd 
när Riksäpplet står klart samt att en mellanstor hall innebär lägre investerings- och 
driftkostnader för förvaltningen.  

 

En utredning har påbörjats av Tornberget kring en tillfällig idrottshall på Rudans 
friluftsområde för Söderbymalmsskolans behov i väntan på att Riksäpplets hall ska stå 
klar. Kultur- och fritidsförvaltningen har inte efterfrågat behov av halltider men är med i 
projektgruppen för att bevaka att störningar på verksamheten, friluftsliv och kulturmiljö 
minimeras utifrån rådande förutsättningar. 

 

Område syd 

Jordbro 
Under 2017 beslutades om ett lokalprogram för ett nytt kultur- och föreningshus i 
Jordbro som omfattas av detaljplanens andra etapp. Just nu arbetar vi med revidering 
och aktualisering av lokalprogrammet. Ärendet kommer att komma upp i nämnderna i 
juni. Under 2022 ska en arkitekttävling påbörjas av stadbyggnadsförvaltningen och 
tävlingen förväntas att bli klar i december 2023. Representanter från kultur- och 
fritidsförvaltningen medverkar i detta arbete. 

Förutom kultur- och fritidsförvaltningen samverkar lokalförsörjningen och kommunens 
stadsarkitekt för att utveckla Kultur- och föreningshuset, Jordbro allaktivitetshus.  

En satsning på digitalt skapande för ungdomar i Jordbro har påbörjats. Initiativet, kallat 
Trainstation, har tilltänkta lokaler på områdeskontor syds lokaler, i anslutning till 
Jordbro centrum. Under året ska lokalerna anpassas med rum för design, 
programmering och studior, för att ta emot 25 aktiva deltagare och totalt 60 besökande. 
I samband med verksamhetsförändringen som Trainstation innebär ska nya lokaler i 
Jordbro planeras för områdeskontor syds räkning.  

På Höglundabadet har förvaltningen identifierat upprustningsbehov av 
undervisningsbassängen och utemiljön samt anpassningar för allmänhetens 
omklädningsrum med WC. Behov av investeringsmedel har uppmärksammats i 
remissyttrandet inför kommunfullmäktiges beslut om Mål och budget 2023 – 2024. 
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Västerhaninge 
Åbygården i Västerhaninge är i behov av viss ytskiktsrenovering och anpassningar för 
ökad tillgänglighet.  

Lokalen för biblioteket i Västerhaninge är i behov av renovering. Samtidigt ser 
förvaltningen behov av att avvakta med renoveringen tills beslut är fattat kring 
ombyggnad/utveckling av Västerhaninge centrum. Kultur- och fritidsförvaltningens 
viljeyttring är en central placering på bottenplan i Västerhaninges nya centrum.  

I samband med ombyggnaden av Västerhaninge centrum ser kultur- och 
fritidsförvaltningen ett behov att placera även fritidsgården Åbygården mer centralt för 
verksamhetsmässigt samnyttjade med biblioteket och kulturskolan. 

 
Tungelsta 
Tungelsta fritidsgård kommer att fortsätta verksamheten i Tungelsta och en utredning 
kring mer ändamålsenliga lokaler för fritidsgården ska påbörjas.  
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Lokalresursplan 2022 för socialnämnden

Sammanfattning
Lokalresursplanen för socialnämnden är ett redogörande underlag för 
kommunstyrelseförvaltningens lokalförsörjningsenhet. 
Lokalresursplanen redovisar för behov av lokaler inom 
socialnämndens ansvarsområde för 2022 och är ett verktyg för 
strategiskt planering av verksamhetslokaler i kommunen.

Lokalförsörjningsenhet sammanställer en kommungemensam 
lokalresursplan utifrån de olika nämnderna och styrelsernas 
lokalresursplaner. Socialnämndens lokalbehov kommer att vägas mot 
de behov som lyfts fram från övriga nämnder och styrelser i 
kommunen. 

Förvaltningen ser att det finns behov för nya lokaler för boenden med 
särskild service, LSS. I samband med en fysisk sammanslagning av 
Öppenvården ser förvaltningen även behov för nya lokaler för 
Öppenvården i centrala Handen. 

Underlag för beslut
- Tjänsteskrivelse 2021-11-10 – Lokalresursplan 2022 för 
socialnämnden

Förslag till beslut
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteskrivelse och 

överlämnar ärendet till kommunstyrelseförvaltningen

Siw Lidestål
Social- och äldredirektör

Lena Gerlofstig
Avdelningschef
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Bakgrund

I lokalresursplanen beskrivs framtida lokalbehov inom 
socialnämndens ansvarsområde. Planen är en del i det underlag som 
förvaltningen tar fram inför 2022 års budgetarbete, driftsbudget för 
perioden 2023-2024 och investeringsplan 2023-2029.
Lokalresursplanen är Lokalförsörjningsenhetens verktyg för 
strategiskt planering av verksamhetslokaler i kommunen med ett 
övergripande perspektiv. 

Socialnämndens lokalbehov kommer att vägas mot de behov som 
lyfts fram från övriga nämnder och styrelser i kommunen. 
Kommunstyrelseförvaltningens lokalförsörjningsenhet sammanställer 
en kommungemensam lokalresursplan utifrån de olika nämnderna 
och styrelsernas lokalresursplaner.

De verksamheter som ryms inom socialnämndens ansvarsområde är i 
stor utsträckning lagstyrda enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om 
stöd och service för vissa funktionshindrade (LSS).

Förvaltningens verksamheter finns spridda över hela kommunen och 
omfattar olika typer av boenden, lokaler för daglig verksamhet samt 
kontorslokaler. Tjänstemän som arbetar med myndighetsutövning 
finns samlade i Haninges kommunhus.

Ärendets beredning
Ärendet har beretts inom avdelningen verksamhetsstöd och 
utveckling i samråd med berörda avdelningar inom förvaltningen. 

Förvaltningens synpunkter
Förvaltningen har en skyldighet att omgående verkställa de beslut 
som fattas enligt socialtjänstlagen (SoL). En sanktionsavgift kan 
åläggas kommunen om inte insatsen verkställs inom tre månader. Det 
är viktigt att förvaltningen kan få tillgång till de verksamhetslokaler 
som behövs för att kunna verkställa de insatser som beviljas den 
enskilde.

För att planera inför framtida behov behöver socialnämnden i ett 
tidigt skede informeras om nya detaljplaner eller förändringar i 
existerande sådana. Förutsättningar för förvaltningens behov kan 
snabbt förändras med anledning av externa faktorer, med anledning 
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av detta kan behovsbilden förändras med kort varsel. Nämnden 
behöver inför varje sådan större förändring ta ställning till vilka 
följder det får för kommunens äldre och ge synpunkter på områdets 
utformning och planering.

Förutsättningar för förvaltningens behov kan snabbt förändras med 
anledning av externa faktorer, med anledning av detta kan 
behovsbilden förändras med kort varsel.

Behovet av lokaler behöver inte endast tillgodoses genom 
nybyggnation eller nyttjande av interna lokaler, det kan även 
tillgodoses genom samarbeten med andra aktörer.

Förvaltningen har en skyldighet att verkställa de beslut som fattas 
enligt SoL och LSS. En sanktionsavgift kan åläggas kommunen om 
inte insatsen verkställs inom tre månader. Det är viktigt att 
förvaltningen kan få tillgång till de verksamhetslokaler som behövs 
för att kunna verkställa de insatser som beviljas den enskilde.

Daglig verksamhet LSS

Förvaltningen kommer att under 2022 flytta en daglig verksamhet till 
andra lokaler. 

Förvaltningen ser inget behov av nya lokaler. 

Sysselsättningsverksamheter SoL och arbetsmarknadsinsatser 

Förvaltningen har inga planer på att utöka beståndet av lokaler för 
sysselsättningsverksamheter SoL arbetsmarknadsinsatser. 

Behovet av lokaler är svårprognosticerat. Förändrade förutsättningar 
på nationell och lokal nivå innebär att förvaltningen behöver vara 
förberedd med att ta fram nya eller avställa lokaler med kort varsel.

Förvaltningen ser i nuläget inget behov av nya lokaler.

Korttidsvistelse LSS

Förvaltningen bedriver verksamheten i tre lokaler – Södra 
Jordbrovägen 163 och Tyrestavägen 34, 36.

Förvaltningen ser ett behov av en ersättningslokal för verksamheten 
på Södra Jordbrovägen 163.
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Bostad med särskild service LSS

Förvaltningen prognostiserar en ökning av antalet personer som 
kommer att beviljas bostad med särskild service LSS i framtiden. 

Detta grundas på:

• Befolkningsökning
• Unga med funktionsnedsättning
• Låg omsättning av hyresgäster
• Långa bosättningstider
• Långa ledtider i framtagandet av bostäder

Förvaltningen uppskattar att det inom en femårsperiod bedöms att 
60-75 personer med mycket stor sannolikhet kommer att behöva 
bostad med särskild service. De flesta av dem bor idag på Hem för 
vård eller boende (HVB-hem), elevhem och på boende med särskild 
service för Barn eller ungdomar 9:8 § (LSS).
År Antal personer som uppskattas 

behöva bostad med särskild 
service

2022 12
2023 19
2024 8
2025 21
2026 15

Förvaltningen bedömer att det finns ett behov av i snitt sex 
lägenheter per år. Det bör vara en spridning av dessa bostadsenheter i 
hela kommunen och i närhet av allmänna kommunikationsmedel.
Både fristående gruppbostäder och gruppbostäder eller 
servicebostäder i flerbostadshus.

Förvaltningen ska i samband med detaljplanarbete och nybyggnation 
påtala behov för att lämpliga lokalutrymmen inrättas och avsätts, som 
vid senare tillfälle kan användas som grupp- eller servicebostad. Detta 
är särskilt viktigt gällande behovet av för LSS bostäder. 

Förvaltningen genomför nu en ombyggnation av Haninge bostäders 
lokaler på Kulfångsgatan, Vendelsö, som tidigare använts som vård 
och omsorgsboende (Lovisagården)
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Bostad med särskild service SoL

Förvaltningen har inga planerade insatser för att utöka beståndet av 
bostäder med särskild service SoL. 

Förvaltningen ser inget utökat behov.

Stödboende

Förvaltningen har inga planerade insatser för att utöka beståndet av 
stödboende.

Förvaltningen ser inget utökat behov.

Fysisk sammanslagning av Öppenvården IFO

Förvaltningen ser ett behov för lokaler inför en fysisk 
sammanslagning av Öppenvårdens verksamheter. Idag är 
öppenvården placerad på tre platser i kommunen, Runstensvägen 11, 
Terrassen 3 och Handens Stationsväg 19. Förvaltningens förslag är att 
sammanslå verksamheterna (förutom familjebehandlarna) i 
gemensamma lokaler på Handens Stationsväg 19 plan 3 och plan 4.
Behovet för 2022 är att hitta en gemensam lokal centralt i Handen för 
en fysisk sammanslagning av de tre verksamheterna.

Kontorslokaler

Förvaltningens kontorslokaler ligger i Handen och är i huvudsak 
koncentrerade i kommunhuset. 

Förvaltningen ser inget utökat behov. 

Pågående och kommande projekt samt investeringar för 
verksamhetslokaler:

År Behov Uppskattad 
investering för 
lokaler

Uppskattad 
avskrivningskost
nad inklusive 
internränta 
per år

2022 Förtätning i bostad med 
särskild service LSS 
gruppbostäderna
Åby 1 och Åby 3 med en 
lägenhet i varje 
gruppbostad

2 700 tkr
Socialnämndens 
investeringsbudget 
inkl. interna 
kostnader
Överförs från 2019

84 tkr

2022-
2023

Ombyggnation av särskilt 
boende för LSS 
(Lovisagården)

Pågående utredning 
angående 
ombyggnation av 
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__________

Expedieras: Akt

För verkställighet: Lokalförsörjningsenheten

Lovisagården för 
särskilt boende för 
LSS. 

2022-
2023

Nybyggnation- service
bostäder LSS 
Gruppbostad med 12 
friliggande lägenheter i 
Jordbro centrum

Möjligheten utreds i 
detaljplanarbetet
Jordbro etapp 2

2023 Nybyggnation- bostad 
med särskild service LSS 
Två gruppbostäder med 
6+6 lägenheter i Tungelsta
Lillgårdsvägen 19 och 21

45 000 tkr
Tornbergets 
investeringsbudget 
inkl. interna 
kostnader

Projektering pågår
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Lokalresursplan 2022 för äldrenämnden

Sammanfattning
Lokalresursplanen för äldrenämnden är ett redogörande underlag för 
kommunstyrelseförvaltningens lokalförsörjningsenhet. 
Lokalresursplanen redovisar för behov av lokaler inom 
socialnämndens ansvarsområde för 2022 och är ett verktyg för 
strategiskt planering av verksamhetslokaler i kommunen.

Lokalförsörjningsenhet sammanställer en kommungemensam 
lokalresursplan utifrån de olika nämnderna och styrelsernas 
lokalresursplaner. Äldrenämndens lokalbehov kommer att vägas mot 
de behov som lyfts fram från övriga nämnder och styrelser i 
kommunen. 

Förvaltningen ser behov för lokaler gällande dagverksamheterna, 
träffpunkter och hemtjänstverksamhetens lokaler i Brandbergen och 
Västerhaninge. 

Underlag för beslut
- Tjänsteskrivelse 2021-11-10 – Lokalresursplan 2022 för 

äldrenämnden

Förslag till beslut
1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteskrivelse och 

överlämnar ärendet till kommunstyrelseförvaltningen

Siw Lidestål
Social- och äldredirektör

Lena Gerlofstig
Avdelningschef
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Bakgrund
I lokalresursplanen beskrivs framtida lokalbehov inom äldrenämndens 
ansvarsområde. Planen är en del i det underlag som förvaltningen tar 
fram inför 2022 års budgetarbete, driftsbudget för perioden 2023-
2024 och investeringsplan 2023-2029. Lokalresursplanen är 
Lokalförsörjningsenhetens verktyg för strategiskt planering av 
verksamhetslokaler i kommunen med ett övergripande perspektiv.

Äldrenämndens lokalbehov kommer att vägas mot de behov som 
lyfts fram från övriga nämnder och styrelser i kommunen. 
Kommunstyrelseförvaltningens lokalförsörjningsenhet sammanställer 
en kommungemensam lokalresursplan utifrån de olika nämnderna 
och styrelsernas lokalresursplaner.

De verksamheter som ryms inom äldrenämndens ansvarsområde är i 
stor utsträckning lagstyrda enligt socialtjänstlagen (SoL). 

Förvaltningens verksamheter finns spridda över hela kommunen och 
omfattar inom äldrenämndens ansvarsområde vård- och 
omsorgsboende, lokaler för dagverksamhet, träffpunkter och lokaler 
för de olika hemtjänstgrupperna.  Tjänstemän som arbetar med 
myndighetsutövning finns samlade i Haninges kommunhus.

Ärendets beredning
Ärendet har beretts inom avdelningen Verksamhetsstöd och 
utveckling i samråd med berörda avdelningar inom förvaltningen.

Förvaltningens synpunkter
Förvaltningen har en skyldighet att omgående verkställa de beslut 
som fattas enligt socialtjänstlagen (SoL). En sanktionsavgift kan 
åläggas kommunen om inte insatsen verkställs inom tre månader. Det 
är viktigt att förvaltningen kan få tillgång till de verksamhetslokaler 
som behövs för att kunna verkställa de insatser som beviljas den 
enskilde.

För att planera inför framtida behov behöver äldrenämnden i ett 
tidigt skede informeras om nya detaljplaner eller förändringar i 
existerande sådana. Nämnden behöver inför varje sådan större 
förändring ta ställning till vilka följder det får för kommunens äldre 
och ge synpunkter på områdets utformning och planering. 
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Förutsättningar för förvaltningens behov kan snabbt förändras med 
anledning av externa faktorer, därför kan behovsbilden förändras med 
kort varsel.

Behovet av lokaler behöver inte endast tillgodoses genom 
nybyggnation eller nyttjande av interna lokaler, det kan även 
tillgodoses genom samarbeten med andra aktörer.

Vård- och omsorgsboende samt korttidsboende

Behovet av platser i vård- och omsorgsboende samt korttidsboende 
beräknas öka med i genomsnitt 25 platser per år under hela 
planperioden fram till 2029.

Förvaltningen bedömer att det totala antalet platser på vård- och 
omsorgsboenden i intern och extern regi täcker behovet till och med 
år 2028. Förvaltningen behöver påbörja planering för tiden efter 2028 
då framtagande av eventuellt nya platser tar tid. 

Biståndsbedömt trygghetsboende

Äldrenämnden beslutade §49 2020-06-17 att avstå från att införa 
trygghetsboende som biståndsbedömd insats. Frågan ska tas upp till 
förnyad prövning senast 2024. 

För det fall att nämnden beslutar om att införa trygghetsboende som 
biståndsbedömd insats kommer det att finnas ett behov av lokaler. 

Dagverksamhet, mötesplats och träffpunkter

Träffpunktsverksamheten i Västerhaninge kan i dagsläget inte 
bedrivas dagtid. Med anledning av detta ser förvaltningen att det finns 
behov för en ny lokal för träffpunktsverksamheten i Västerhaninge.

I strategi och budget för 2022-2023 har förvaltningen fått ett uppdrag 
att starta upp en mötesplats för äldre med psykisk ohälsa. 
Förvaltningen ser behov av en lokal för träffpunkten för att kunna 
starta upp under 2022. 

Hemtjänstgrupper

Den interna hemtjänstverksamheten är idag spridd på tre olika lokaler 
i kommunen, Brandbergens centrum, Hantverkarvägen i Handen 
samt Najadenhuset Rudsjöterrassen 5 i Handen. 

- Västerhaninges hemtjänst är placerad i lokaler i Najadenhuset 
som inte är ändamålsenliga för verksamheten avseende storlek 
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och närhet till geografiska ansvarsområden. Förvaltningen ser 
ett behov för en ny hemtjänstlokal i centrala Västerhaninge.

- Västerhaninges hemtjänst med ansvar för områdena Dalarö, 
Muskö, Utö och Ornö har behov för lokaler vid fall av 
extremväder eller situationer då personalen inte kan lämna 
öarna. 

- Brandbergens hemtjänsts lokal i Brandbergen bedöms vara 
icke ändamålsenliga och behöver ersättas med lokal i 
Brandbergen.

Kontorslokaler

Förvaltningens kontorslokaler ligger i Handen och är i huvudsak 
koncentrerade i kommunhuset. 

Förvaltningen ser inget utökat behov. 

Expedieras: Akt

För verkställighet: Lokalförsörjningsenheten



 FAKTA uppdaterad senast 2022-01-03 
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Lokalresursplan 2023-2027 
 
Stadsbyggnadsförvaltningen 
 
Markupprustning 
Stadsbyggnadsförvaltningen äskar medel för att kunna planera och genomföra 
reinvesteringar på de fastigheter där förvaltningen har markansvar. Investeringen hanteras 
lika som Tornbergets ej objektsbestämda reinvesteringar. 
 
Reinvesteringarna syftar till att bibehålla funktionen på befintlig anläggning. Projekt där både 
hus och mark ingår äskas och genomförs av Tornberget.  
 
Stadsbyggnadsförvaltningen ser fortsatt behov av reinvesteringar på befintliga skol- och 
förskolegårdar. Flera av fastigheternas markytor härstammar från 1970- och 80-talet och är 
svårt slitna. I stadsbyggnadsförvaltningens uppdrag ingår att upprätthålla en säker utemiljö 
på skolor och förskolor enligt EU-standard SS-EN 1176 och 1177.  
 
Reinvesteringsplanerna fokuserar på leksäkerhet, dålig vattenavrinning och belysning. 
Leksäkerheten omfattar både sliten lekutrustning och fallskyddsunderlag, som ej uppfyller 
gällande krav. Antal kvadratmeter mark per barn minskar vilket leder till ökat slitage. 
Utbildningsförvaltningens riktvärden för en förskolegård om ca 60 m2/barn och skolgårdsyta 
för årskurs F-6 om ca 30-35 m2/elev, är svårt att uppnå. Detta måste tas med vid planering 
av reinvesteringar, så att gårdarna kan klara en ökad belastning. 
 
Förskolor upplever det ofta som ett stort problem med vattenansamlingar orsakade av dålig 
avrinning. Åtgärderna kan vara justering av markhöjder, alternativt nya dagvattenbrunnar. 
Även ledningsnätet, framförallt dag och spill, behöver i många fall renoveras eller bytas ut.  
 
Det finns en styrgrupp för reinvesteringar på fastighetsmark. Den består av representanter 
från Tornberget, lokalförsörjningen och stadsbyggnadsförvaltningen. Inför varje år tar 
styrgruppen fram en detaljerad projektlista. 
 
Cykelparkeringar 
Enligt kommunens cykelplan ska antalet cykelparkeringar vid skolor byggas ut. I cykelplanen 
som Kommunfullmäktige antog 2018 finns också utformningsprinciper för cykelparkeringar.  I 
dagsläget saknar många skolcykelparkeringar möjlighet att låsa fast cykeln i ramen för att 
minska stöldrisken och cykelparkeringarna saknar oftast väderskydd. Antalet parkeringar vid 
flera skolor och förskolor är även för få vilket leder till att cyklar parkeras vid 
belysningsstolpar och längs exempelvis husväggar och trädplanteringar, vilket i många fall 
kan förhindra bra framkomlighet för gående. En bra anordnad cykelparkering i anslutning till 
entréer är även strategiskt viktigt då det signalerar att hit ska du cykla. Kommunen har mål 
och att öka andelen som cyklar och minska andelen föräldrar som skjutsar sina barn till 
skolan. Det är en bärande strategi arbetet med säkra skolvägar. Även i rollen som 
arbetsgivare arbetar kommunen för att erbjuda cykelvänliga arbetsplatser. Dagparkeringar 
vid arbetsplatser, skolor och bör ha tak och möjlighet att låsa fast cykeln i ramen. Vid varje 
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parkering bör det även finnas någon eller några platser för bredare fordon såsom lådcyklar 
och cykelkärror.  
 
 

 2023 2024 2025 2026 2027 
Markupprustning, reinvestering (tkr) 16 500 16 500 16 500 16 500 16 500 
Cykelparkeringar, investering (tkr) 2 000 2 000 2 000 2 000 2 000 
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Förutsättningar inför kommunens Mål och budget 2023-2024  
Tornbergets hyresbehov samt reinvesteringsbehov 

Inledning  
Tornberget redovisar här förutsättningarna inför Haninge kommuns budget 2023-2024. 
Detta är en beskrivning av Tornbergets behov för  

 att kommunens verksamhetsförvaltningar ska ha en bra arbetsmiljö med 
ändamålsenliga lokaler 

 att kommunfullmäktiges miljö- och energibesparingsmål ska kunna uppnås 
 att kommunen inte ska drabbas av ökade kostnader på sikt beroende på att 

fastighetskapitalet inte vårdas. 
 

Sammanfattning  

Stora delar av byggnadsbeståndet har uppnått en kostsam ålder där det är 
dags för åtgärder antingen i form av genomgripande totalupprustningar eller antingen 
ersättning av byggnader med nya mer ändamålsenliga och energieffektiva lokaler. 
Kommunen har avsatt investeringsmedel för detta en tid och behöver planera för att 
fortsätta med detta även flera år framöver. 

 Tornberget äskar 100 mkr till ospecificerade reinvesteringar (inkl 
energieffektiviseringar) 

 Kommunen bör avsätta medel för att påbörja upprustning eller att ersätta: 
Trombonen                                                 20 mkr 
Brandbergskolan                                        320 mkr 
Tungelsta syskonstuga                                72 mkr 

Ökad hyra 2023  
 Tornberget föreslår att hyran på befintligt bestånd ökas med 2 % till 2023 

exklusive lokalförändringar samt tillkommande och avgående kapitalkostnader 
på investeringar. 

 Tornberget bedömer att hyran behöver ökas med 2 % till 2024, exklusive 
lokalförändringar samt tillkommande och avgående kapitalkostnader på 
investeringar. 
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Bakgrund och budgetprocess  
Kommunens budgetprocess utgår förutom från ägardirektiv mm också från föregående 
års ”Mål & budget”, kommunens ”Planeringsdirektiv för Mål och budget 2023-2024” 
samt från den Politiska plattformen. Nämnderna och Tornberget redovisar ett underlag 
till kommunen senast i mitten av februari. Behov och önskemål sammanställs sedan för 
att behandlas politiskt fram till fullmäktiges beslut av ”Mål & budget” med strategisk 
plan, nämndvis fördelade ekonomiska ramar för 2023 och 2024, investeringsbudget och 
ekonomisk plan för den kommande treårsperioden, i juni. 
 
Under hösten gör Tornberget sin detaljbudget och ekonomiska plan som enligt 
ägardirektiven ska överlämnas till Haninge kommun Holding AB senast vid utgången 
av oktober. Efter holdingbolagets behandling så hålls en extra stämma där budgeten 
fastslås. 

Om-/invärldsanalys  
Några omvärldsfrågor berör bolagets verksamhet betydande. Digitalisering- och 
teknologi utvecklas i snabb takt och miljö- och klimatfrågan är aktuell där olika 
målsättningar ska uppfyllas. För att möta alla de förväntningar som finns och för att 
leverera i en snabbt föränderlig omvärld så är bolaget inne i en stark utvecklingsfas. 
Samtidigt som utvecklingen pågår i bolaget arbetar Tornberget kontinuerligt med 
effektiviseringar och prioriteringar för att möta den i ägardirektivet tilldelade uppgiften 
att utföra en kostnadseffektiv fastighetsförvaltning. Bolaget arbetar med att hela tiden ha 
en effektiv organisation som inte är större än behovet. Tack vare en slimmad 
organisation kunde vi under 2020 sänka hyran med 0,5 %. I takt med att vi arbetar mot 
att vara mer digitala ser vi ett behov av att attrahera andra typer av kompetenser. Vi 
behöver bygga en organisation som klarar av att möta framtidens digitalisering och 
teknologi.  

En kort historisk tillbakablick av utbyggnad Haninge 
Haninge kommun som på 1970-talet slogs ihop från dåvarande Öster- och 
Västerhaninge kommuner växte kraftigt under 1960 och 1970-talet, både avseende 
bostäder så som förskolor och skolor. Efter dessa årtionden förelåg några lugnare 
årtionden för att nu på nytt påbörja nybyggnationer i stor omfattning både för bostäder 
samt skolor och förskolor. 
 

 
 
Byggnadsårtionde för de lokaler som Tornberget förvaltar. Staplarnas höjd visar lokalyta (bruksarea)  
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Byggnadernas ålder, skick och behov 
Ett stort antal av våra ca 300 byggnader är uppförda under 1960 och 1970-talen, vilket 
inneburit att stort upprustningsbehov har förelegat och föreligger ett tag för flera av våra 
byggnader. Vi arbetar löpande med att genomföra åtgärder, definiera behov samt 
omfattning samt ta fram förslag på framtid för byggnaderna i samråd med 
lokalförsörjningsenheten. Vi för bland annat dialog om renoveringsmöjligheter kontra 
rivning/nybyggnation. För att klara av de utmaningar, med både nybyggnation och 
renoveringar vi står inför, är ett kommunövergripande lokalplaneringsarbete med 
gemensam målbild och långtidsplanering ett måste. Vi samverkar vår långtidsplanering 
med lokalförsörjningsenheten samt förvaltningarnas lokalcontrollers och ett gemensamt 
års hjul för lokalförsörjningsfrågor mellan kommunen och Tornberget är framtaget och 
implementerat. Vi ser positivt på att detta kommer att leda till att vi tillsammans ska 
kunna hantera det stora upprustningsbehov och de nybyggnationsutmaningar vi står 
inför med en växande kommun samt ett åldrande fastighetsbestånd. 

Förväntade energikrav  
Behovet att minska energiförbrukningen är stort för att uppnå såväl lokala som globala 
klimatmål. Haninge kommun har satt upp ett energimål, där energianvändningen i 
kommunala lokaler ska minskas med 20 procent från 2020 (basår 2019) till år 2030. 
I och med detta nya mål så behöver arbetet med energibesparingar prioriteras 
ytterligare. Att genomföra sådana effektiviseringar tar tid och kostar mycket, varför det 
är angeläget med fortsatt stora satsningar på energibesparande åtgärder. De äldre 
byggnaderna med hög energiförbrukning behöver effektiviseras eller fasas ut. Det 
sammanfaller till mycket stor del med att byggnaderna i övrigt är uttjänta och har svårt 
att klara aktuella bygglovskrav. Eftersom invånarantalet ökar så finns dock en risk att 
kommunen tvingas behålla lokaler trots att ersättningslokaler byggts för den verksamhet 
som varit däri. 

Finansiering  
I Riksbankens penningpolitiska rapport som publicerades den 25 november framgår att 
Riksbanken planerar att hålla räntan oförändrad på 0 procent och att den kommer att 
vara kvar på denna nivå under kommande år. Dock syns nu en förmodad ränteuppgång 
under sista kvartalet 2024. Detta kommer förmodligen att leda till att marknaden 
kommer att prisa in en höjning tidigare än 2024. Vi kan även se i våra egna upplåningar 
under 2021 att de långa räntorna ökat vilket även det kan indikera på att marknaden tror 
på att räntehöjningar kommer tidigare än prognostiserat. Det är dock svårt att göra ett 
mer exakt antagande, vi kan konstatera att de lån som omsätts får en högre ränta än de 
antaganden som vi gjort tidigare. 

2019 infördes ett tak för ränteavdrag för att minimera skatteflykt. Taket innebär i 
korthet att ett negativt räntenetto får dras av upp till 30 % av ett bolags skattemässiga 
resultat före räntor, avskrivningar och skatt. Det finns därmed en skatterisk om räntan 
ökar för mycket. För 2023 bedöms risken ändå som försumbar.  

Politisk plattform  
I den politiska plattform som den politiska ledningen kommit överens om slås bland 
annat följande fast: 

 Haninge kommun kommer att fortsätta växa. År 2024 ska invånarantalet vara 
100 000. 

 Haninge kommun ska vara i framkant i miljö-och klimatarbetet och vara en 
förebild för såväl kommuninvånare som andra kommuner. Åtgärder för detta är 
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bland annat att kommunens byggnader ska energieffektiviseras och att 
kommunens tjänstebilar ska vid inköp vara fossilfria.  

 Kommunen ska äga sina verksamhetslokaler då det är ekonomiskt motiverat. 
 Krav på tillagningskök vid nybyggnation eller ombyggnation av t.ex. skolor. 
 Kommunen ska ta fram en strategi för att främja lokaluthyrning till föreningar 
 Kommunens lokaler ska tillgänglighets anpassas och öppnas upp så att 

människor kan röra sig oavsett funktionsförutsättningar. 
 Torvallaområdet ska utvecklas till ett modernt idrottscentrum med en 50-meters 

simbassäng 
 En 25-meters simbassäng ska byggas i Västerhaninge 
 Idrottshallar och idrottsplatser i hela kommunen ska få en genomgång där en 

plan för underhåll ska säkerställas. 
 Kultur-och föreningslokal ska byggas i Jordbro för att möta det behov som 

uppstår när nuvarande lokaler rivs. 
 Kulturparken i Handen ska utvecklas. 
 Nyttjandet av kommunens lokaler ska göras mer flexibelt. Vid nybyggnation av 

verksamhetslokaler ska behovet av möteslokaler beaktas. 

Budgetdirektiv  
I budgetdirektiven från november 2021 kan konstateras att under de senaste åren har det 
skapats ett utrymme i de svenska offentliga finanserna. Vilket är tvärt emot de man 
tidigare förutspått. Detta möjliggör för investeringar för framtiden för att förbättra 
förutsättningarna för välfärden kommande år.  
 
Haninge kommuns tillväxtresa fortsätter och från 2021 till och med 2024 kommer 
antalet barn i förskoleålder och förskoleklass att öka med 10% vilket motsvarar 755 
barn och för barn i grundskoleåldern beräknas ökningen bli drygt 1 000 barn. Dessa 
ökningar är något lägre än den faktiska ökningen de senaste fyra åren. 
 
Tornberget ska beskriva eventuella konsekvenser om hyran i befintligt lokalbestånd 
hålls oförändrad för 2023 likt tidigare år. I år ska dock även Tornberget beskriva 
eventuella konsekvenser om hyran i befintligt bestånd ökar med 1 % till 2023 samt även  
eventuella konsekvenser om hyran ökar med 2 % för 2023.   
Här förutsätts likt tidigare år att det avses att hålla hyran oförändrad exklusive 
kapitalkostnader på investeringar som tillkommer och drift och underhåll för nya 
lokaler. 

Investeringsbehov  

Olika grunder för reinvesteringsbehov  
Reinvesteringsbehoven har olika grunder, vilka kan sammanfattas i behov för att;  

 upprätthålla byggnadernas funktion så som de byggdes, 
 uppfylla nya lag- och myndighetskrav, 
 tillgodose verksamhetsutökningar och 
 uppfylla kommunfullmäktiges målsättningar. 

Samarbete lokalförsörjningsfrågor  
Att kommunen har en väl fungerande lokalförsörjningsprocess är av stor vikt och här 
ser vi att vi är flera aktörer som behöver samverka. Haninge kommun har genom 
Tornberget en stor kunskap om fastigheter och dess status och vi ser därför att vi är en 
viktig spelare i detta arbete som leds av lokalförsörjningsenheten. Vi bidrar aktivt i 
arbetet med en gemensam lokalplanering. Som ett exempel kan nämnas att vi 
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tillsammans med lokalförsörjningsenheten arbetat med lokalförsörjningsprocessen för 
att säkerställa en gemensam bild av de mötes forum och leveranser vi tillsammans har 
behov av. Detta sammanställdes i ett års hjul för lokalförsörjningsfrågor mellan 
kommunen och Tornberget. Ytterligare utvecklingsarbete pågår ihop med 
lokalförsörjningsenheten och lokalcontrollers på kommunen, för att vi tillsammans än 
bättre ska kunna rusta oss för att hantera de stora upprustningsbehov och de utmaningar 
vi står inför med en växande kommun, ett åldrande fastighetsbestånd, nuvarande och 
ändrade verksamhetsbehov samtidigt som digitaliseringen i samhället löper på för fullt 
och kommunen har en ansträngd ekonomi. Planering och framförhållning är A och O 
för att hålla nere de framtida kostnaderna, då snabba och kortsiktiga lokallösningar ofta 
är mycket dyra.  

Konceptförskola  
Under 2021 har två konceptförskolor ur det utvecklade konceptet färdigställts – 
förskolan Blåsippan i Jordbro samt förskolan Eken i Handen. Under 2021 har dessutom 
ytterligare två förskolor påbörjats. Den ena är förskolan Hemsö i Jordbro som även den 
blir en renodlad konceptförskola, förskolan Hemsö beräknas bli färdig för 
verksamhetsstart hösten 2022. Den andra är Vega förskola, intill den nya 
pendeltågsstationen samt Vega skola och aktivitetshus. Där krävde den anvisade 
fastigheten vissa anpassningar av konceptet även om utrymmen och funktioner är de 
samma. Vega förskola beräknas bli färdig för verksamhetsstart hösten 2023.  
Utfallet av det utvecklade konceptet har blivit mycket lyckat och investeringen 
gentemot det ursprungliga konceptet har minskat med ca 7,5 mkr vilket motsvarar en 
sänkning med 12 %. Där utöver har byggnaden på många sätt dessutom blivit bättre, 
energianvändningen har exempelvis minskats med ca 18 %. 
 

Renovering eller nyproduktion Konceptförskola 
Under året har Tornberget tagit fram underlag för att vi i samverkan med kommunen 
ska hitta lämpligaste lösningen på om vi ska renovera tre stycken förskolor i 
Brandbergen eller riva dem och bygga två nya konceptförskolor. Efter att underlaget 
presenterats önskade lokalförsörjningsenheten en mer djupgående LCC-kalkyl med 
flertalet olika nyckeltal vilket också har levererats. Tornberget inväntar nu beslut på hur 
vi ska gå vidare. 
 

Tidigare framskrivna renoveringsobjekt 

Duvan, Vendelsö 
Förskolan Duvan byggdes 1977 och är på 845 kvm. Byggnaden rustades upp tillfälligt 
2017 för att efter många turer användas till förskola under en 5-årsperiod för att sedan 
renoveras helt. Ventilationsarbetena görs under 2021  & 2022 på grund av att 
byggnaden inte har godkänd OVK. Utöver ventilationen omfattar renoveringsbehovet 
ventilerat golv, ytskikt och stammar till en uppskattad utgift på 15 mkr. I samråd med 
lokalförsörjningsenheten har denna renovering nu skjutits på från 2022 till 2025. 

Lärkan, Vendelsö  
Förskolan Lärkan är på 838 kvm och byggdes 1979. Privat hyresgäst. 
Renoveringsbehov/investeringsbehov föreligger för vissa tekniska installationer, VA, 
kök och ytskikt. Utgiften uppskattas till 15 miljoner.  
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Tamburinen, Brandbergen  
Förskolan på 944 kvm är byggd 1970. Upprustningsbehov i form av stammar, el, 
yttertak, entrédörrar, kök, invändiga ytskikt, snickerier osv. Utgiften för renoveringen 
uppskattas till 20 mkr.  

Trombonen, Brandbergen 
Förskolan på 1026 kvm är byggd 1976. Upprustningsbehov i form av stammar, el, kök, 
yttertak, invändiga ytskikt osv. Utgiften för renoveringen uppskattas till 20 mkr.  

Flygande mattan, Brandbergen 
Förskolan Flygande mattan är på 540 kvm och byggdes 1997. 
Renoveringsbehov föreligger, dock bör utredning ske för att se om det är ekonomiskt 
försvarbart att renovera. Läget är utsatt och förutsättningarna för fastigheten är inte bra. 
Minsta möjliga kostnad för att hålla uthyrbart uppskattas idag till 15 miljoner. 

Söderbymalmsskolans hus A, B och C, Handen  
Byggnaderna är från 1962 och omfattar tillsammans 8722 kvm. Byggnaderna behöver 
åtgärdas med nytt avloppssystem (tekniska livslängden på stammarna slut), åtgärdande 
av miljöproblem, energiåtgärder, dränering, byte ventilationsaggregat mm. 
Investeringsutgiften beräknas till 155 mkr exklusive evakueringskostnad. 

Torvalla sim- och sporthall, Handen  
Torvalla simhall från 1971 byggdes år 1981 ihop med den nya sporthallen. De omfattar 
totalt 13642 kvm.  
 
Det finns behov av att åtgärda fukt- och miljöproblem, värmesystem, dränering, mm i 
sporthallensdelen samt stambyte, dränering, renovering/byte av stora bassängen och 
undervisningsbassängen mm i simhallsdelen. 2016-2017 gjordes en studie över 
upprustningsbehovet som visade en bedömd utgift på 85 mkr, när det blir aktuellt att 
genomföra renoveringen behöver nuvarande behov ses över igen.  
 
Med anledning av utvecklingen av Torvallaområdet är livslängden för byggnaden 
osäker. Vi arbetar idag utifrån att byggnaden skall brukas till och med år 2028. Med 
denna bedömning och med utgångspunkten att verksamhet skall kunna bedrivas till år 
2028, så bedömer vi att vissa stammar behöver bytas, vissa ytskikt förnyas samt yttertak 
ses över och åtgärdas. Översyn och uppgradering av belysning samt kontroll av 
bassängernas skick pågår.  
 
Dessa åtgärder hanteras på Tornbergets budgetutrymme för mindre reinvesteringar, till 
en uppskattad summa av upp till ca 20 mkr fördelat på flera år. Beslutas det senare att 
Torvalla skall leva vidare kan vissa åtgärder behöva genomföras igen för att klara den 
längre livslängden. 

Jordbromalmsskolans idrottshall, Jordbro 
Idrottshallen är på 1852 kvm och har ett reinvesteringsbehov avseende tak, el-system, 
avloppssystem, dränering, mm. 2018 kom en beställning till Tornberget på att ta fram 
en rivningsplan för skolan samt säkerställa att idrottshallen kan drivas i ytterligare 5 år, 
detta har nu genomförts. Dialog har förts om idrottshallens framtid och blir den kvar, 
vilket är den senaste informationen vi fått finns behov av upprustning. Utgiften för 
renoveringen bedöms till 25 mkr. 
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Nytorps förskola, Västerhaninge  
I Västerhaninge ligger Nytorps förskola. Den är byggd 1979 och omfattar fyra 
avdelningar i den 792 kvm stora byggnaden. I byggnaden finns stort behov av 
renovering (ventilation, el-system, tak mm). Beslut har fattats av kommunen att istället 
för en omfattande och kostsam renovering riva och bygga ny konceptförskola. 
En ny förskola som ersätter Nytorps förskola har funnits med några år i kommunens 
investeringsplan och har nu flyttats fram till 2024. Anledning till flytten är att den nya 
förskolan ska byggas på platsen där Nytorpsskolan står idag. Nytorpsskolan kommer att 
rivas tidigast 2022/23 då Ribbyskolan använder den för evakuering tills dess. 
 
Ribbyskolan , Västerhaninge   
Ribbyskolans hus A, B och C är i behov av omfattande upprustning inklusive stambyten 
och utöver renoveringen kommer nyproduktionen kallad Ribby 3 genomföras. Beslut 
för nybyggnation och renovering av alla byggnader utom hus C finns redan i mål och 
budget, fördelat på flera år. Planering för arbetena genomförs i samråd med kommunens 
lokalförsörjningsenhet och kommer att genomföras år 2020-2024, t.ex. behöver vi 
avvakta med utförande av renoveringen hus C tills efter nybyggnation av Ribby 3 samt 
renoveringen av hus B (idrottshall) som är beslutad 2021 och planeras att utföras 2023. 
Nu kvarstår endast hus C att skriva fram och denna finns med i detta dokument till år 
2024 med en bedömd utgift på 70 mkr.  

Tungelsta fritidsgård ”Brandstationen”, Tungelsta  
Renoveringsbehov finns för denna byggnad på ca 10 mkr. Med anledning av osäkerhet 
kring dess framtid genomför vi i samråd med lokalförsörjningsenheten endast de 
åtgärder som krävs för att hålla byggnaden och dess funktioner i liv till dess att beslut 
om framtiden fattats. Dessa mindre åtgärder finansieras av Tornbergets ej 
objektspecifika medel. Beslutas det senare att renoveringen av ”Brandstationen” skall 
genomföras kan det innebära att vi behöva genomföras vissa åtgärder igen för att klara 
en längre livslängd.  

Orren, Vendelsö  
Förskolan Orren är byggt 1978, och är på ca 704 kvm Privat hyresgäst.  
Renoveringsbehov/investeringsbehov föreligger för vissa tekniska installationer (va, 
kök) och ytskikt. Bedömd utgift 15 miljoner.  

Brandbergsskolan, Brandbergen  
Brandbergsskolan är placerad i Brandbergenscentrum. Hus H & G byggdes 1975 och 
hus M byggdes 2000. Skolans totala yta är 13977 kvm. Stort renoveringsbehov 
föreligger och utredning bör göras då skolan saknar eget varuintag och tvingas hyra 
hissen av centrumet för att kunna ta emot transporter. Skolan inrymmer flera 
verksamheter såsom fritidsgård, apotek och ”musik & kulturskolan”. Beslutsunderlag är 
framtaget och översänt till LFE. 

Tungelsta syskonstuga, Tungelsta 
Byggår 1977, ca 2500kvm. Teknisk livslängd för installationer såsom stammar, styr mm 
är uppnådd samt behov av åtgärd av riskkonstruktioner såsom sandfyllda golv och platta 
på mark. Bedömd utgift 72 mkr. 
Behov har funnits en längre tid men åtgärder har avvaktats i och med Tungelstas övriga 
utveckling. 
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Tillkommande renoveringsobjekt 
 
Fasanen, Vendelsö 
Förskola byggd 1978, ca 825 kvm.  
Upprustningsbehov i form av stammar, entrédörrar, kök, ventilation, invändiga ytskikt, 
snickerier osv. Bedömd utgift 20 mkr.  

Mindre reinvesteringar inkl. energibesparingsåtgärder, ej objektsbundet 
budgetbeslut  
Förutom ovanstående finns en mängd mindre reinvesteringsåtgärder som behöver 
genomföras för att underhålla fastigheterna. I dessa åtgärder ingår 
energibesparingsåtgärder så som att ersätta gamla ventilationsaggregat till mer 
energieffektiva, åtgärda dåligt isolerande värmekulvertar, tilläggsisolering av tak i 
mindre byggnader etc. Dessa reinvesteringsåtgärder finansieras inom de ospecificerade 
reinvesteringsmedel som Tornberget förfogar över. Vilka åtgärder som utförs och på 
vilka objekt fastställs efter dialog med lokalförsörjningsenheten för att därefter 
samverkas med kommunens lokalplaneringsgrupp.  
 
Utgiften för de mindre reinvesteringarna 2023 finns med som ett inriktningsbeslut på 
100 mkr i KF:s mål och budget (redovisad i två poster, 75 mkr för mindre 
reinvesteringar samt 25 mkr för energibesparingsåtgärder).  

Sammanfattning av investeringsbehov  
För att upprätthålla funktionen i våra byggnader samt minimera risk för haverier som 
leder till störningar i kommunens verksamheter behöver större renoveringar alternativt 
rivning och nybyggnation genomföras. Nedanstående lista avser uppskattad 
projektkostnad (exkl. evakuering) samt startåret för respektive projekt: 
 
  
Objekt \ startår 

Behov 
utan 
före- 

slaget år 

2023 2024 2025 2026 

Lärkan     15  
Duvan     15  
Tamburinen   20   
Trombonen  20    
Flygande mattan   15   
Söderbymalmsskolan: A, B, C   155   
Torvalla sim och sporthall 85     
Jordbromalm, idrottshallen   25   
Ersättning för Nytorps förskola   64   
Ribbyskolan, renovering hus C (matsal + f-3)   70   
Tungelsta fritidsgård (fd brandstation) 10     
Orren    15  
Brandbergsskolan  320    
Tungelsta syskonstuga  72    
Fasanen     20 
Mindre reinvesteringar (inkl. 
energieffektivisering) 

 100 100 100 100 

Kursiv text avser objekt som ej skrivs fram för specifikt år just nu med anledning av att 
planering/utveckling pågår i samråd med kommunen (Torvalla och Tungelsta 
fritidsgård). Behovet finns dock kvar och därför redovisas summan och objektet här.  
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Hyresbehov  

Skillnad mellan Tornbergets hyresintäkter och kommunens lokalkostnader  
Denna bedömning utgår liksom tidigare års bedömningar om behovet av hyresintäkter 
för Tornberget för att täcka de kostnader som Tornberget kommer att ha. Liksom före-
gående år finns det skillnader mellan Tornbergets intäkter och kommunens lokal-
kostnader. Dessa skillnader beaktas inte här utan utgår ifrån Tornbergets intäktsbehov 
för att täcka kostnaderna för fastighetsförvaltningen. För att bedöma kommunens 
lokalkostnad behöver hänsyn tas till ersättningar ur kommunkontosystemet, kostnader 
för bevakning, försäkring och självrisker, markskötsel, kommunens inhyrning från 
andra än Tornberget samt kostnader för de verksamhetslokaler som kommunen äger 
själv. För verksamhetsförvaltningarna måste även hänsyn tas till effekterna av 
kommunens lokalbank. Kommunstyrelseförvaltningen förutsätts göra dessa justeringar. 

Hyrans beståndsdelar  
Tornberget debiterar kommunen en självkostnadsbaserad hyra. Intäkten kan därför 
beskrivas som Tornbergets kostnader eller att genom hyresintäkterna får bolaget sin 
kostnadsram. Vid ingången av 2022 omfattar Tornbergets uthyrning till kommunen ca 
300 byggnader omfattande totalt 286 000 kvm. Tornbergets hyresintäkter för dessa 
uppgår till 450 mkr/år: 

 

 
2022 års hyreskomponenter 
 
Beloppen avser kostnadsnivån den 1 januari 2022 och kommer att justeras löpande för 
förändringar i lokalbeståndet och för investeringar i befintliga lokaler. 

Kostnadsutveckling  
Alla enskilda kostnadsslags utveckling är svårbedömda så här långt ifrån budgetåret. Vi 
försöker här ändå göra en ansats till en sammanvägd bedömning. Bedömningen gäller 
för det befintliga fastighetsbeståndet och exklusive kapitalkostnader på investeringar 
som tillkommer efter 2022-01-01 eller att nya lokaler anskaffas. I hyresnivån januari 
2022 ingår byggnader som kommer att rivas under 2022 och 2023. 

Räntor/finansiering  
I hyran utgår en genomsnittlig finansieringskostnad om 1,62 procent för 2022. För 2023 
bedöms räntenivån minska till 1,60 procent. Denna minskning beror på att en del äldre 
lån omsätts och nya lån kommer att tas upp till en lägre ränta. 

Räntor/ 
finansiering; 
52 842 tkr

Amortering/ 
avskrivning;
141 742 tkr

Hyra för 
paviljonger, 

mm; 
6 103tkr

Driftmedia; 
59 776tkr

Städning, 
basnivå; 
48 933tkr

Drift och 
underhåll; 
139 526tkr

Fastighets-
skatt; 831

tkr



Sid 10(12) 
 
 

För att minska sårbarheten så har längre räntebindningstider eftersträvats. Dock kommer 
det att det finns ett stort nyupplåningsbehov. Det gör att en stor del av den lånestock 
som kommer att finnas vid utgången av budgetperioden har en i dagsläget osäker 
räntenivå med anledning av den osäkerhet som råder. 
 
År 2023 bedöms de genomsnittliga räntorna vara oförändrade men detta är ett mycket 
osäkert antagande och behöver revideras när vi ser resultatet av pandemin. Det finns 
dock en  risk att ökade räntekostnader tar kostnadsutrymme från planerade åtgärder. 

Amortering/avskrivning  
Eftersom denna hyresbedömning exkluderar tillkommande och avgående 
kapitalkostnader efter 2022-01-01 så är denna hyreskomponent fast tills någon 
investering avskrivits i sin helhet.  

Hyra, inhyrning  
Vi bedömer att hyran på befintliga paviljonger och avgift för bostadsrätt kommer att öka 
med cirka en procent.  

Driftmedia  
Driftmedia är ett samlingsbegrepp för värme, vatten, el, mm. Posten domineras av 
kostnad för el och fjärrvärme. Vi har gjort en sammantagen bedömning att kostnaderna 
för driftmedia kommer att öka till 2022 med minst 2 %, prognosen är dock mycket 
osäker med anledning av att vi under 2022 kommer att behöva förnya våra el-avtal. Med 
tanke på de otroligt höga prisnivåer vi ser just nu gör vi bedömningen att det kan vara 
svårt att få till avtal till fasta priser och i de fall vi lyckas tror vi att prisnivån kommer att 
ha ökat markant från dagens nivåer.  

Städning  
Branschen har stenhård konkurrens och priserna är pressade. Vi tror att priserna har nått 
botten. Möjligen kan en ökad myndighetskontroll av branschen leda till att priserna 
ökar. En ny upphandling av städ kommer att genomföras, där vi övergår från att städa 
på kvällstid till att städa på dagtid. Vad denna förändring kommer att innebära 
kostnadsmässigt är i dagsläget svårt att svara på.  

Drift och underhåll  

Bakom denna post finns en omfattande mix av kostnader – från reparationer och 
fastighetsskötsel till administration i form av personalomkostnader, lokalomkostnader 
och styrelsearvoden. Med en stigande ålder på våra byggnader samt en växande 
kommun ser vi att kostnaderna kommer att fortsätta öka med minst två procent per år. 

Fastighetsskatt  

Kostnaden för fastighetsskatt jämte den kommunala fastighetsavgiften är liten och har 
obetydlig inverkan på totalhyran. Vi räknar med en ökning av fastighetsskatten med 
anledning av nya objekt som tillkommit. 
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Konsekvenser om hyran i befintligt bestånd 
Kommunledningen har i sina budgetdirektiv angivit att Tornberget ska beskriva 
konsekvenser om hyran i befintligt lokalbestånd hålls oförändrad för 2023, ökar med 
1% för 2023 alternativt ökar med 2% för 2023. Nedan anges konsekvenser för de olika 
fallen. 
 
Tornbergets hyresmodell är uppbyggd på så sätt att intäkter avseende 
räntor/finansiering, amortering/avskrivning, hyra, inhyrning, driftmedia och 
fastighetsskatt antas motsvara faktisk kostnad. I drift och underhållsschablonen ingår 
dels kostnader för våra fastigheters planerade-, löpande- & akuta underhåll men även 
kostnader för övriga overheadkostnader så som personalkostnader, lokalhyra för egen 
lokal samt styrning i form av styrelsearvoden etc. Detta resulterar i att i de fall 
Tornbergets hyresäskade inte kan tillgodoses kommer omprioriteringar att behöva göras 
antingen i planerade underhållsåtgärder eller för overhead kostnader. Tornberget har 
under flera år arbetat med att minimera overheadkostnader och att ha en effektiv 
personalstyrka, vi ser därför inte att det finns utrymme för omställning i bemanningen. 
Tornberget arbetar aktivt med att inte heller ha en högre overhead kostnad än vad som 
anses relevant för ett fastighetsbolag i Tornbergets storlek. Kvar att göra prioriteringar i 
blir då fastigheternas planerade underhåll. Bolaget arbetar aktivt med att inventera 
fastigheternas behov av underhåll för att kunna planera i god tid för kommande 
åtgärder. Om en åtgärd inte kan utföras kan det innebära att kostnaden i stället ökar i 
form av akut underhåll och det finns en risk att fastigheternas värde minskar. Tornberget 
ser att behovet av hyresökning för 2023 är minst 2%. Därmed är konsekvensen den 
samma oavsett om hyran lämnas oförändrad eller endast ökar med 1%. Det som skiljer 
är antalet åtgärder som behöver skjutas på och därmed ökar risken för mer akut 
underhåll och minskat fastighetsvärde. Då ränteläget framåt i tiden är så pass osäkert 
finns även en risk att ökade räntekostnader tar utrymme från planerade åtgärder. 

Sammantagen bedömning  
Kostnadsutvecklingen går mycket olika för olika kostnadsslag. Vi gör bedömningen att 
hyran behöver höjas med minst 2 % från 2022 till 2023 och den främsta anledningen till 
detta är den osäkerhet som råder gällande elpriser, hyresmodellens utformning och 
osäkerheter om kommande ränteläge. 
 
Vi gör bedömningen utifrån kända förutsättningar att hyran behöver höjas mellan åren 
2023 och 2024 med 2 %. 

Slutsatser  
Tornberget/Haninge kommuns bestånd av verksamhetsbyggnader har nått en sådan 
ålder att en stor del av byggnaderna behöver totalupprustas eller bytas ut. Att renovera 
och/eller ersätta 60- och 70-talsbyggnader kommer att kräva fortsatta investeringar 
under många år framöver. Det tillsammans med krav enligt nya byggregler och 
övergripande målsättningar om minskad energianvändning och minskade utsläpp av 
växthusgaser. Samtidigt ser vi stor osäkerhet kring kostnadsutvecklingen av tex. el-
priser. Vi har ännu inte sett slutet av Pandemin och vi vet inte hur vår omvärld kommer 
att se ut i dess spår. Inför budgetåret 2023 behövs följande antaganden tas i beaktning: 

 Hyran för befintligt lokalbestånd behöver ökas med 2 % jämfört med 2022, 
jämte tillkommande kapitalkostnader på investeringar. 

 Hyran bör höjas med 2 % för 2024 exklusive tillkommande kapitalkostnader på 
investeringar. 
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Förslag till beslut  
Tornberget föreslår Haninge kommun att i enlighet med ovan att för 2023 besluta: 

 Att hyran från Tornberget på totalnivå ökas med 2 % för 2023 utöver kostnader 
för tillkommande investeringar fr.o.m. 2022-01-01. 

 Att avsätta 20 mkr för upprustning av Trombonen. 
 Att avsätta 320 mkr för upprustning av Brandbergskolan. 
 Att avsätta 72 mkr för upprustning av Tungelsta syskonstuga. 
 Att anslå 100 mkr i ospecificerade reinvesteringsmedel (inkl. 

energieffektivisering). 



 17 november 2021 

Haninge kommun / Kommunstyrelseförvaltningen    Postadress:      Besöksadress:   
Telefon:     Telefax:    E-post:  

 

    Till nämnderna och bolagen 
 
 
Planeringsdirektiv för Mål och Budget 2023-
2024 
 
Syftet med planeringsdirektivet är att ge nämnder och bolagsstyrelser möjlighet att bidra 
med uppgifter till vad som behöver beaktas i Mål och budget. Ramarna för planeringen 
utgår från omvärldsanalys för kommunen och dess bolag, nulägesanalys avseende 
fullmäktiges övergripande mål och kommunens ekonomiska förutsättningar för 
planeringsperioden 2023-2024.  
 
Planeringsdirektivet består av två delar, del I omfattar förutsättningar för 
planeringsperioden och del II anvisningar för nämndernas och bolagens yttranden.  
 
Nämndernas och bolagens yttranden ska vara kommunstyrelseförvaltningen tillhanda 
senast 15 februari 2022.  
 
Har ni frågor angående denna skrivelse så kontakta:  
Johan Westin, ekonomi- och finansdirektör  
Karin Reschke, controllerchef  
Karolina Landowska, kvalitetschef 
Birgitta Strömbäck, koncerncontroller 
Ann-Sofie Källman, enhetschef omvärld och utveckling 
 
Vid frågor angående befolknings- och arbetsmarknadsstatistik kontakta 
kommunstatistiker Linda Kollberg. 
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Tidplan för Mål- och budgetarbetet 2023-2024  
*beslut  
Övriga aktiviteter i tidplanen är kursiverade och avsedda som information 
  
2021-09-30 SKR publicerar ny skatteunderlagsprognos  
  
2021-10-19 SKR publicerar ”Ekonomirapporten oktober 2021” om det 

samhällsekonomiska läget och grunden till kommunernas planering 
  
2021-10-15 Uppdaterad befolkningsprognos 
  
2021-11-08 Forum 1; nulägeskonferens. Aktuell omvärlds- och invärldsanalys, samt 

uppdatering av aktuell analys av nuläge 
  
2021-11-17 Planeringsdirektiv för Mål och budget inklusive kommunens 

ekonomiska förutsättningar.  
  
2021-11-28 *Kommunstyrelsen behandlar planeringsdirektivet 
 
2021-12-16  SKR publicerar ny skatteunderlagsprognos 
  
2022-02-15 Nämndernas och bolagens yttrande och förvaltningarnas material 

angående Mål och budget ska vara kommunstyrelsen tillhanda 
  
v. 7-14 Tjänstemannaorganisationens beredning av underlag av politiska 

ledningens framtagande av Mål och budget, samt fördjupade samtal med 
nämnder och bolag. 

  
2022-04-04  Forum 2; Konferens med presentation av underlagen inför den politiska 

ledningen framtagande av mål och budget.  
  
2022-04-15 Ny befolkningsprognos 
  
Vecka 15/16 Regeringen presenterar vårpropositionen 
  
Vecka 18 Kommunstyrelseförvaltningen presenterar intäktsprognos för 

skatteintäkter och generella statsbidrag 2023 som bygger på SKR:s 
skatteprognos per april 

  
2022-05-09 Politiska kommunledningen presenterar sitt slutliga förslag till Mål och 

budget 2023-2024  
  
 Information om Mål och budgetförslaget i CESAM 
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 2022-05-18 *Mål och budgetförslaget i kommunalrådsberedningen 
  
2022-05-19 Oppositionens budgetförslag klart om det skall skickas ut till 

kommunstyrelsen 
  
2022-05-30 *Mål och budgetbeslut i kommunstyrelsen 
  
2022-06-02 Oppositionens Mål och budgetförslag, som inte varit inlämnat till 

kommunstyrelsen men som skall skickas ut till kommunfullmäktige klart 
  
2022-06-13 *Mål och budgetbeslut i kommunfullmäktige 
  
2022-10-31 *Nämnd ska ha beslutat om Strategi och budget 2023-2024 
  
2023-01-31 *Detaljbudgetar och kommunens budget som helhet skall vara avstämda 

i beslutstöds- och ekonomisystem 
  
2023-01-31 *Verksamhetsplanering ska vara inlagd och avstämd i beslut- 

stödsystemet 
 
 

 

Omvärld, konsekvenser och förutsättningar  
Omvärld - megatrender, trender och strategiska osäkerheter 
Utifrån ett behov att kartlägga omvärlden och för att framtidsäkra kommunen och dess 
bolag har en gemensam omvärldsanalys genomförts. Syftet är att identifiera de 
förändringar i omvärlden som är mest betydelsefulla för koncernen. Genom att följa 
utvecklingen av de globala megatrenderna och utvecklingen av trender inom 
trendområden med stor påverkan på Haninge kommun och dess bolag ges möjlighet för 
koncernen att kontrollerat och planerat förändras i takt med omvärlden.  
  
Trendområden som identifierades att ha stor påverkan på Haninge kommun och dess 
bolag är: 

 Digitalisering och teknologi 
 Hållbarhet och resurser 
 Kompetens och organisation 
 Konkurrens och marknad 
 Livsstil och hälsa 
 Samhällsutveckling 
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Samtliga trendområden omfattar ett antal trender, konsekvenser av trenderna samt 
indikatorer som ger kommunen möjlighet att följa trendernas riktning och hastighet. 
Fördjupning av omvärldsanalysen finns i rapporten Kommunövergripande 
omvärldsbevakning. 
 
Under 2021 har den kommunövergripande omvärldsbevakningen bidragit till 
fördjupande analyser och insikter inom förvaltningar och bolag i syfte att förbereda och 
framtidssäkra verksamheten för omvärldens ofrånkomliga påverkan.  

Konsekvenser för Haninge  
Omvärlden i kombination med egna strategiska beslut får konsekvenser för Haninge 
kommun. I vissa fall innebär konsekvenserna möjligheter i andra fall är konsekvenserna 
mer av utmaningar. Vissa konsekvenser är tydliga och kan mätas och visualiseras, så som 
befolkningsstatistik och lagkrav, andra är mer av en känsla eller upplevelse, så som 
trygghet och attraktivitet. Oavsett om konsekvensen är tydlig eller inte kan den påverka 
kommunen framåt. Att identifiera vilka konsekvenser som, om de slår in, får störst 
påverkan på Haninge kommun och dess bolag är ett nästa steg i att framtidssäkra 
kommunen. 
 
Fördjupning av konsekvenser finns i rapporten Kommunövergripande 
omvärldsbevakning. 
 

Digitalisering och teknologi 
Digitalisering och automatiseringen i samhället kommer med en enorm kraft och med 
sig har den både möjligheter och utmaningar. 
 
När samhället automatiseras kommer roller och potentiellt hela yrkeskategorier 
förändras och växa fram. Utvecklingen kommer ske snabbare i takt med att ny teknik 
utvecklas och att kommunen går mot en högre grad av automatisering i samhället. Det 
ställer krav på att förstå vilka roller som behövs för att möta framtidens behov och 
vilken organisatorisk förflyttning som behöver ske för att kunna leverera 
samhällstjänster på mest effektivt sätt i framtiden.  
 
När roller och yrkeskategorier förändras krävs ett fokus på att möjliggöra för 
medarbetare att kompetensutvecklas genom ett helt yrkesliv. Det ställer krav på vilka 
möjligheter som kommunen erbjuder internt. Kompetensutveckling blir viktigt för att 
överbrygga ett växande kompetensgap.   
 
I Haninge kommun finns idag en ökad efterfrågan på digital kompetens för att klara av 
att leverera framtidens välfärdsuppdrag. För Haninge kommun kommer det krävas en 
relativt stor förflyttning. Där rekrytering är en viktig aspekt för att bygga en långsiktig 
organisation som är anpassad efter behoven. Digitaliseringen skapar även möjligheter 
för att rekrytera kompetenser inom ett större geografiskt område.    
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I och med en ökad automatisering kommer det finnas stora möjligheter att effektivisera 
arbetsuppgifter och processer, men transformation är resurskrävande. Redan idag sker 
en ökad efterfrågan på nya IT-stöd. Det är viktigt att ta alternativkostnad i beaktning för 
hur resursprioritering och fördelning görs. Frågan “vad kostar det att inte investera?” 
blir viktig för att fatta rätt beslut. 
 
I Haninge kommun finns idag många olika system och data lagras på många olika 
ställen. Det är något som kan behöva hanteras för att möta kraven på 
informationssäkerhet och minska risken för att drabbas av cyberkriminalitet. Den 
digitala utvecklingen kan komma att påverka det framtida välfärdsuppdraget om 
“säkerställa informationssäkerhet” blir en del av samhällssäkerhetsbegreppet.  
 
Medborgare som är mer uppkopplade och välinformerade ställer högre krav på att få 
information snabbt. Förväntningarna på att allt ska vara digitalt ökar från en växande del 
av befolkningen vilket i sin tur ställer krav på ökad flexibilitet, tillgänglighet och 
individanpassade lösningar. Dock är inte alla uppkopplade och det växer fram en digital 
klyfta som kommuner måste hantera för att säkerställa likvärdighet utifrån ett digitalt 
perspektiv. Digitaliseringen innebär att det finns en stor möjlighet för Haninge kommun 
att skapa bättre tjänster och erbjudanden.  
 
Utvecklingen av lagar och regelverk som kontrollerar hur olika organisationer kan 
använda och hantera data kommer påverka utvecklingen av det digitala samhället. 
Kommunen ser redan idag en ökning av lagar och regelverk som styr användningen av 
digitala hjälpmedel och datahantering och Haninge kommun behöver hålla jämna steg 
med utvecklingen. 
 
För att driva omställningen som digitalisering och automatisering innebär kommer det 
krävas nya typer av partnerskap och samarbeten. En viktig del i det är samarbeten 
mellan olika offentliga instanser (t.ex. kommuner och myndigheter) för att dela kunskap 
och skapa enhetliga lösningar. Det kommer bli allt svårare att samarbeta mellan 
kommuner om system inte kan integreras och samarbeta med varandra. Det kommer 
också att krävas samarbeten med tredjepartsleverantörer för att säkerställa säkra och 
ändamålsenliga system. 
 

Hållbarhet och resurser 
Innovation blir en nödvändighet för att skapa ett mer hållbart samhälle och möjliggöra 
långsiktig tillväxt med begränsade resurser. Det finns även ett ökat behov av att anpassa 
verksamheter och tjänster till att bli mer hållbara. I takt med att medborgarnas krav ökar 
- ökar också lagar, regelverk och riktlinjer som kontrollerar och formar 
hållbarhetsutveckling, exempel är Fossilfritt Sverige 2045 och Agenda 2030. Det innebär 
också ökade krav på att anpassa välfärdstjänster och rusta verksamheter för nya regler 
och lagar för att möjliggöra ökad hållbarhet. 
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Inom ramen för hållbarhet och resurser finns behov av ökat samarbete framåt, både 
lokalt, nationellt och internationellt. Det är inte möjligt för kommuner att ha all 
beredskap själva utan det måste finnas ett system som säkerställer att rätt stöd finns att 
tillgå snabbt för att hantera lokala kriser. För Haninge kommun kommer det krävas 
fokus på skärgården då det är en extra utsatt plats för klimatpåverkan. Samarbete är 
också ett sätt att kostnadseffektivisera arbetet. Att infrastrukturen behöver utvecklas är 
säkert, men när det behöver ske är en osäker faktor. Det betyder att det finns ett ökat 
behov av att förstå kommunens infrastrukturbehov över tid för att kunna anpassa och 
utveckla den. En viktig aspekt är att säkerställa att framtidens elnät kommer vara redo 
för den ökade elektrifieringen. Den förnybara energivågen, som kommer med den gröna 
omställningen, är en förutsättning för att skapa nya hållbara lösningar. Om fler börjar 
flytta ut till skärgården i Haninge kommer det ställa helt nya krav på VA-infrastrukturen 
vilket är en utmaning för Haninge kommun. 
 

Kompetens och organisation 
Utifrån ett samhällsperspektiv kommer kompetensgapet innebära en risk att fler 
individer står utanför arbetsmarknaden, och fler får det svårare att ta sig in på den i och 
med att de saknar den kompetens och utbildning som efterfrågas. Det innebär att de 
ekonomiska och sociala klyftorna i samhället kan komma att öka vilket leder till ökad 
segregering och polarisering i samhället. Det kan också få ekonomiska konsekvenser om 
färre kan arbeta och betala skatt. Detta skulle kunna påverka Haninge kommuns 
invånare och påverka livskvalitet och framtidsutsikter på både kort och lång sikt. Det 
ökade kompetensgapet ställer större krav på organisationer vilket kommer innebära nya 
processer och organisationsstrukturer som är mer flexibla. 
 
Då kompetensgapet i välfärdssektorn ökar och konkurrensen om kompetens hårdnar 
kommer det att bli allt viktigare att skapa möjligheter och vidta åtgärder för att minska 
kompetensgapet. Det är både för att säkerställa rätt kompetens i välfärden men också 
för att säkerställa att individer är rustade för att möta arbetslivet och för att skapa 
ekonomisk tillväxt. När det råder kompetensbrist ökar behovet av att få medarbetare att 
vilja stanna kvar och locka nya talanger. När resurs- och kompetensbristen ökar 
kommer utrymmet för arbetstagare att ställa krav att öka. Digitaliseringens möjligheter 
innebär också att svårrekryterade kompetenser, som inte kräver fysisk närvaro, kan 
anställas från andra delar av landet eller världen för att stänga kompetensgapet.  
 
I takt med att synen på vad en attraktiv arbetssituation innebär förändras kommer 
arbetsstyrkan bli mer flexibel både i anställningsformer men också i var man rent 
geografiskt arbetar. Det är ett skifte som till viss del har accelererat i och med covid-
pandemin. Redan innan pandemin började lokala arbetshubbar växa fram och 
användningen av digitala mötesplatser ökar vilket leder till högre effektivitet, då alla inte 
alltid behöver vara på samma plats. Den digitala utvecklingen innebär också möjligheter 
att ha en arbetsstyrka som inte bor eller befinner sig på samma plats, vilket gör att det 
kan komma att bli en ny utmaning i att bygga en gemensam kultur om en högre andel 
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arbetar på distans. Det innebär även att behovet av att leda och bli ledd på distans, alltså 
distansledarskap och distansmedarbetarskap, kommer att öka, vilket i sin tur ställer krav 
på kompetensutveckling och framför allt på ledarskapet. Det innebär också att nätverk 
blir viktigare för att bygga en långsiktigt hållbar organisation. Att skapa en mer flexibel 
organisation innebär en förflyttning och ställer krav på ledarskap, kultur och inställning. 
Det krävs också en förmåga att få med hela organisationen och skapa en gemensam bild 
av vilka Haninge kommun ska vara framöver, på alla nivåer och vilken insats som krävs 
från alla för att genomföra den förflyttningen. 
 
En konsekvens av en distribuerad arbetsstyrka är att behovet av lokaler minskar vilket 
innebär lägre kostnader och möjligheter för samnyttjande av lokaler. Lokalerna kan 
därmed samnyttjas i högre utsträckning vilket innebär skalfördelar och lägre kostnader. 
Förändrade lokalbehov innebär en möjlig resurseffektivisering, som frigör ekonomiska 
resurser som kan läggas på kommunens operativa arbete.  
 

Konkurrens och marknad 
För att stärka attraktivitet och bygga platsens varumärke kan man dra nytta av det som 
gör Haninge unikt och konkurrenskraftigt t.ex. närheten till naturen och den höga 
tillgängligheten som möjliggörs av de sju pendeltågsstationerna som finns i Haninge 
kommun. Det innebär att Haninge kommun kan skapa attraktiva och efterfrågade 
boendemiljöer och det ger goda förutsättningar att fortsätta växa som kommun.  
 
Att samverka, samskapa och samutnyttja mellan kommunala verksamheter och med 
privata aktörer kan stärka Haninge kommuns attraktivitet. Haninge kommun kan genom 
nya och befintliga former samverka med olika aktörer för att hantera olika 
samhällsutmaningar och skapa attraktiva miljöer. Utifrån dagens förutsättningar kan 
Haninge kommun komma att behöva ha en ökad tydlighet i när och i vilka sammanhang 
gemensamma lösningar behöver eller bör skapas. 
 
När privata aktörer kommer in på marknaden och tar plats bidrar det till ökade 
förväntningar hos medborgare som sedan spiller över på kommunens och andra 
samhällsaktörers erbjudanden. När man kan handla sömlöst online från e-
handelsaktörer förväntar sig invånare också att kommunens tjänster ska vara lika 
smidiga och sömlösa. Detta gäller också för tjänster som konkurrerar med kommunens 
välfärdstjänster, t.ex. friskolor och privata vårdaktörer. Det finns därför ett behov av att 
förstå hur efterfrågan på välfärdstjänster kommer förändras och hur kommunen kan 
anpassa sina tjänster och erbjudanden för att vara relevanta i framtiden.  
 
Delningsekonomi, att gå från ägande till delande, innebär det möjligheter till 
effektivisering inom kommunen. Ett exempel är samnyttjande av lokaler vilket kan leda 
till att kommunen får in pengar genom att hyra ut ytor till andra aktörer. Genom att 
skapa gemensamma lösningar kommer skalfördelar vara möjliga att realisera som bidrar 
till ekonomisk långsiktighet.  
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Livsstil och hälsa 
När ökat fokus på hälsa och välmående omsätts i praktiken bidrar det till att fler mår 
bättre och därmed blir äldre. Det innebär att sjukvården kommer belastas hårdare och 
därmed skapa ökade samhällskostnader, då den enskilt största faktorn som bidrar till 
sjukdom är ålderdom. Speciellt mot 2028 då den stora generationen av personer födda 
1946 till 1964 har nått en ålder som innebär ökad risk för sjukdom. Parallellt ökar 
psykisk ohälsa vilket innebär att fler kan bli sjukskrivna. Det innebär att psykisk ohälsa 
bidrar till ökade samhällskostnader genom ökade sjukskrivningskostnader och minskat 
skatteunderlag. I de fall unga personer drabbas av psykisk ohälsa kan skolgången 
påverkas liksom möjligheterna till anställning senare i livet vilket i sin tur kommer också 
innebära en belastning på välfärden. Dessa faktorer kan innebära att försörjningskvoten 
stiger och välfärden blir mer pressad. 
 
Psykisk ohälsa påverkas av flera olika faktorer som är viktiga att ta hänsyn till i det 
förebyggande arbetet. Arbetsplatsen är en viktig komponent för att förebygga ohälsa. I 
dag beror utbrändhet på hög arbetsbelastning och för mycket ansvar, men 
morgondagens utbrändhet kommer drivas av att inte synas, vilket är något som 
arbetsgivare kommer att behöva hantera genom fokus på inkludering och 
jämställdhetsinitiativ.  
 
När fokus ökar på hälsa och välmående ökar också efterfrågan på hållbara resor, såsom 
cykel, gång och kollektivtrafik. Det är en aspekt för Haninge kommun att väga in i 
framtida infrastrukturplanering. Det går hand i hand med den ökade efterfrågan på 
sömlös hållbarhet.  
 
Med ett ökat fokus på hälsa och välmående kommer också ökade krav på 
sjukdomsprevention. Sjukdomsprevention tjänar både individen och samhället väl. Det 
kan innebära att individer blir bättre rustade för att ta hand om sig själva och därmed 
minska rollen av sjukvården tidigare i livet. Det kan i förlängningen bidra till 
kostnadsbesparingar i vården.  
 

Samhällsutveckling 
Som en konsekvens av den ökade segregeringen och polarisering finns en risk att det 
skapas “samhällen i samhället” med olika intressen, viljor och riktning vilket i sin tur kan 
skapa ökade klyftor och en negativ utveckling. För Haninge som i dagsläget är 
geografiskt uppdelat med olika socioekonomiska förutsättningar kan konsekvenserna bli 
stora om inga åtgärder vidtas. Det kan också innebära en ökad kriminell verksamhet 
vilket på lång sikt kan bidra till en ökad samhällskostnad. Det får också konsekvenser 
för den upplevda tryggheten och i förlängningen påverkas attraktiviteten av dessa 
områden.  
 
När nyhetsflöden blir skräddarsydda efter individers intressen är det inte är helt enkelt 
att vara säker på att information som sprids är sanningsenlig. Olika världsbilder kommer 
att florera och påverka tilliten till det demokratiska systemet. Detta kan bidra till att 
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samhället blir än mer fragmenterat. Den ökade spridningen av falsk/felaktig information 
kan innebära att tilliten till det demokratiska systemet och samhälleliga institutioner 
minskar i Haninge kommun och i samhället i stort.  
 
När fler lever längre och den arbetsföra befolkningen minskar skapas det en obalans 
mellan skatteintäkter och kostnader för kommunernas välfärdstjänster.  
Framåt finns en risk för ökade kostnader för vård, skola och omsorg till följd av det 
ökade trycket som följer av de demografiska förändringarna i samhället. Det mesta 
pekar på att de personella resurserna inte kommer öka i samma takt som 
välfärdsbehoven. Prioriteringar kan komma att behöva göras av de förtroendevalda 
gällande vilka tjänster och vilken service som Haninge kommun ska erbjuda sina 
invånare och i vilken omfattning.  
 
 

Befolkningsutvecklingen i Haninge  

Haninges befolkning 1971-2020, prognos 2021-2030 

 
Haninge kommun hade 93 690 invånare vid utgången av 2020. Under 2020 ökade 
Haninge kommun med 1 595 invånare, motsvarande 1,7 procent. Under samma period 
ökade Sveriges befolkning med 0,5 procent. Bland Stockholms läns 26 kommuner är 
Haninge den kommun som haft den fjärde högsta procentuella befolkningsökningen 
under 2020. Befolkningsökningen under 2020 förklaras av ett flyttöverskott med drygt 1 
000 invånare och ett födelseöverskott med knappt 500 invånare. 
  
Befolkningen i Haninge kommun beräknas fortsätta öka under hela prognosperioden, 
det vill säga fram till år 2030. Vid utgången av 2021 beräknas kommunen ha 95 300 
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invånare. Under 2024 beräknas kommunen passera 100 000 invånare och vid utgången 
av 2030 beräknas kommunen ha 114 100 invånare. 
 

Antaganden befolkningsprognos 
När en befolkningsprognos beräknas så görs ett antal antaganden. Det är antaganden 
om fruktsamhet, dödlighet, inflyttning och utflyttning. Fruktsamheten bygger på de tre 
senaste årens utjämnade observerade barnafödande i kommunen och 
fruktsamhetsutvecklingen följer rikets prognos. Kommunens befolkningsprognos utgår 
ifrån rikets dödlighet på grund av att underlaget i kommunen är otillräckligt, det vill säga 
att det är så få som dör i kommunen för att ge ett jämnt underlag att beräkna på. Sedan 
görs en justering av rikets dödlighet till kommunens nivå genom ett index. För 
inflyttning och utflyttning görs ett antal antaganden. För utflyttning från kommunen har 
utflyttningsrisker används. De bygger på utjämnade observationer under de tre senaste 
åren. Antaganden för inflyttning bygger på inflyttningsrisker som är baserade på 
observationer de senaste tre åren. I och med att det planeras nya bostäder under 
prognosperioden behöver det också tas med i befolkningsprognosen. Antaganden om 
hur många bostäder som kommer byggas under prognosperioden bygger på bostäder 
som är med i en pågående eller klar planprocess. Dessa bostadsantaganden sträcker sig 
inte över hela befolkningsprognosens tidsperiod. För de senare åren bygger antagandena 
på kommunens riktlinje om att möjliggöra minst 750 bostäder per år.  

Osäkerhet i prognoser  
I prognoser finns alltid en viss osäkerhet och man kan aldrig vänta sig att prognosen 
kommer slå in exakt. Prognosfelet ökar för varje år med prognoshorisonten då fel i 
början av prognosen följer med och fortplantas under efterföljande år. Det är också i 
allmänhet olika svårt att göra bra prognoser för olika åldersgrupper. I åldrar där det i 
större utsträckning sker förändringar i livet än i andra åldrar är prognosfelen större. 
Faktorer som leder till sådana förändringar är fruktsamhet, flyttningsbenägenhet och 
dödlighet. Det kan finnas flera orsaker till de fel som uppkommer. Antagandena kan 
vara oriktiga, modellen kan vara felaktig, det kan bli avvikelser i planeringen, exempelvis 
kan ett bostadsprojekt bli försenat eller tidigarelagt. Även om modellen vore fullkomlig, 
all utveckling gick enligt planerna och vi kände till alla sanna värden för folks 
flyttbenägenhet, fruktsamhet och död så skulle det ändå kunna bli fel i prognosen på 
grund av slumpen. 

Befolkningsprognos 2021 jämfört med 2020 
Till skillnad mot befolkningsprognosen som gjordes hösten 2020 är årets prognos lägre. 
Utfallet för 2020 blev lägre än prognosen för 2020. Det prognostiserades 381 invånare 
färre än vad utfallet blev. Det var främst ett lägre flyttnetto än vad som prognostiserats. 
Det förklaras av att antalet färdigställda bostäder 2020 blev lägre än vad som 
prognostiserats. Födelsenettot blev också lägre än prognosen då fler dog och färre 
föddes än vad som beräknades. För år 2021 så är antaganden relativt lika mellan 
prognoserna. Däremot påverkas 2021 av att 2020 prognostiserades för högt. Problemet 
som nämns ovan är att fel tidigt i prognosen följer med för senare år. Därmed påverkas 
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flera år av felet för 2020. För 2022 så har även bostadsantagandena justerats mellan 
prognoserna, vilket påverkar ytterligare för 2022. Det är främst planerade bostäder som 
flyttats i tiden, vilket gör att skillnaden för 2030 blir mindre. Då är det 100 invånare färre 
i årets prognos jämfört med prognosen utförd 2020. 
 
För åren 2023 och 2024 beräknas befolkningen bli lägre i årets prognos än prognosen 
som utfördes förra året. För 2023 beräknas befolkningen bli 460 invånare färre och för 
2024 510 invånare. För 2023 har antaganden om nya bostäder ökat mellan årets prognos 
och föregående år. Det som gör att befolkningen ändå beräknas bli lägre förklaras av 
tidigare prognosfel. För 2024 har inte bostadsantaganden förändrats så mycket och 
därmed så skiljer sig inte heller befolkningsökningen så mycket åt tidigare prognos. 
Däremot beräknas befolkningen bli lägre, vilket påverkas av tidigare prognosfel. 
 
Befolkningspyramid, befolkning 2020 och prognos 
2024

 
 
Befolkningspyramiden visar befolkningen åldersfördelat 2020 jämfört med 
prognostiserad befolkning 2024. Medelåldern i Haninge kommun var 38,2 år 2020. Det 
var den sjunde yngsta bland landets 290 kommuner. Medelåldern i riket var 41,4 år och i 
Stockholms län 39,5 år. I de flesta åldrar visar prognosen att Haninge beräknas bli fler 
invånare 2024 än 2020. I åldrarna 70-76 prognostiseras däremot färre invånare 2024 än 
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2020. Det förklaras delvis av att de stora födelsekullarna på 40-talet som åldras och 
ersätts av 50-talisterna som var mindre barnkullar. 
 
Befolkning förskoleåldern och förskoleklass 2000-2020, prognos 2021-
2030

 
 
Barn i förskoleåldern och förskoleklass beräknas öka med tio procent till 2024, vilket 
motsvarar 755 barn. Prognosen framåt fyra år är lite lägre än ökningen varit de fyra 
senaste åren. Barn i ålder 1-3 år beräknas öka med knappt 400 barn och barn i åldern 3-
5 år beräknas öka med 240 barn. Barn i förskoleklass beräknas öka med drygt 100 barn 
till år 2024. 
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Befolkning skolåldern 2000-2020, prognos 2021-
2030

 
Även barn i grundskoleåldern och gymnasieåldern beräknas öka under 
prognosperioden. Totalt beräknas antalet barn i grundskoleåldern öka med drygt 1 000 
barn till 2024, vilket är något lägre än den faktiska ökningen de senaste fyra åren. Barn i 
gymnasieåldern (16-18 år) beräknas öka med 360 barn till 2024, motsvarande elva 
procent. Barn i åldersgrupperna 7-9 år och 13-15 år beräknas också öka med elva 
procent till 2024. Barn i åldersgruppen 10-12 beräknas ha en lägre ökningstakt och öka 
med sju procent till år 2024.  
 
Befolkning 65 år och äldre 2000-2020, prognos 2021-2030 

 
 
Diagrammet ovan visar invånare från 65 år och uppåt fördelat på femårsklasser. 
Haninge kommun beräknas har cirka 780 fler invånare i åldern 65 år och äldre år 2024 
än 2020. Åldersgruppen 80-84 år beräknas öka mest både i antal och i procent. Invånare 
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i åldern 70-74 år beräknas istället minska till 2024. Att det blir dessa förändringar i 
åldersgrupper förklaras delvis av de stora födelsekullarna från 40-talet som åldras och 
ersätts av 50-talisterna som var mindre barnkullar. Antalet invånare som är 80 år eller 
äldre beräknas öka med 970 invånare till 2024. 
 

Sysselsättning och arbetslöshet 
Sysselsättningsgraden i Haninge kommun var 79 procent för kvinnor och 82 procent för 
män i åldern 20-64 år, 2019 (senast tillgängliga uppgifter). De som inte arbetar kan t.ex. 
vara studenter, arbetslösa, sjukskrivna, förtidspensionärer eller föräldralediga. 
 

Sysselsättningsgrad efter kön och ålder 2019 

 
 
Sysselsättningsgraden är högst i åldersgruppen 45-54 år och näst högst i gruppen 25-44 
år. Sen är sysselsättningsgraden lägre i de yngre och äldre åldersgrupperna, vilket 
förklaras av att vissa går i pension innan 65 år och i den yngre gruppen är det fler som 
studerar eller av andra anledningar inte kommit in på arbetsmarknaden. Män har en 
högre sysselsättningsgrad än kvinnor i samtliga åldersgrupper, med undantag för den 
yngsta åldersgruppen. 
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Arbetslösa jämfört med länet och riket, september 2021 

 
 
Arbetslösheten i Haninge var i oktober månad 8,0 procent, vilket var en minskning med 
1,1 procentenheter sedan samma period föregående år. Det var något högre än 
Stockholms län och riket. Ungdomsarbetslösheten, det vill säga arbetslösa i åldern 18-24 
år var 10,1 procent, vilket också var högre än länet och riket. Bland utrikesfödda var 
arbetslösheten högre än den totala gruppen, men den var lägre än både länet och riket. 
Ungdomsarbetslösheten bland utrikesfödda i Haninge var också lägre än länet och riket. 
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Arbetslösa Haninge, september 2021 

 
 
Arbetslösheten i Haninge i september månad var högre bland kvinnor än män. Även i 
gruppen utrikesfödda var arbetslösheten högre bland kvinnor än män. 
Ungdomsarbetslösheten var däremot högre bland män än kvinnor. Arbetslösheten har 
minskat i samtliga grupper sedan september 2020. Den grupp som minskat mest är 
utrikesfödda ungdomar. 
 
 

Samhällets och kommunernas förutsättningar 
”Ekonomirapporten, oktober 2021” belyser kommunernas och regionernas ekonomiska 
situation och förutsättningar samt den samhällsekonomiska utvecklingen på några års 
sikt. Rapporten ges ut av Sveriges kommuner och regioner (SKR) två gånger per år.  
  
En sammanfattning av SKRs ekonomirapport per oktober 2021 visar att de senaste åren 
har det, tvärt emot vad som skulle kunnat befaras, skapats ett utrymme i de svenska 
offentliga finanserna. Det gör att det finns möjlighet att investera för framtiden och 
förbättra förutsättningarna för välfärden kommande år, samtidigt som det är möjligt att 
bibehålla en hållbar offentlig ekonomi. Ekonomirapporten pekar bland annat ut tre 
viktiga områden där staten tillsammans med kommuner och regioner kan genomföra 
stora satsningar för att klara kommande års utmaningar. Det är satsningar på att 
klimatanpassa samhället och vidta åtgärder för att minska klimatpåverkan. Det handlar 
också om att ställa om välfärden med hjälp av modern teknik och genomföra insatser för att öka 
sysselsättningen i grupper som står långt från arbetsmarknaden och som annars riskerar att 
hamna i långvarig arbetslöshet. 
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En god skatteunderlagsutveckling och en dämpning av de ökade demografiska 
välfärdsbehoven gör att de närmaste åren ser förhållandevis bra ut för kommunerna. De 
senaste årens låga kostnadsutveckling i sektorn antas vända och ta fart i år och nästa år. 
Det beror dels på att pandemins effekter på verksamheten antas klinga av, och dels på 
riktade statliga satsningar.  
  
När kommunernas kostnader för olika verksamheter fördelas på invånarna i aktuella 
åldersgrupper ligger genomsnittskostnaderna för barn och unga mellan 120 000 och 180 
000 kronor och för personer över 65 år mellan 29 000 och över en halv miljon kronor. 
För personer i yrkesverksam ålder ligger kostnaden på 27 000 kronor. Eftersom 
invånarantalet i olika åldersgrupper skiljer sig åt ger totalkostnaden för kommunsektorn 
per åldersgrupp ett annat intryck. De allra äldsta, med högst genomsnittskostnad, 
innebär en mindre totalkostnad då de inte är så många. Den största totalkostnaden per 
åldersgrupp är bland unga, som kostar mycket per invånare och som är många till 
antalet. Högsta bruttokostnaden 2020 hade tioåringar och lägst hade de allra äldsta, till 
följd av ett litet antal. Den demografiska utvecklingen de senaste åren har varit kostsam 
för kommunerna. Stor flyktinginvandring har lett till ökade behov inom förskola och 
skola samtidigt som fler personer i åldersgruppen 70–85 år har gett ett ökat behov av 
äldreomsorg. Behovsökningen har motsvarat en ökad verksamhetsvolym med 1,4 
procent per år. Den demografiska utvecklingen de närmaste åren förväntas innebära en 
stabilisering av behovsökningen på omkring 0,6 procent årligen. Det är en återgång till 
de nivåer som gällde under 2000-talets första decennium och en betydligt lägre 
ökningstakt än vad som gällde under 2010-talet. 
 

Skatteunderlaget i Haninge 2021-2026  
Skatteintäktsprognosen baseras på den samhällsekonomiska bild som presenteras i 
ekonomirapporten från SKR. Nedanstående utfall på skatteunderlagsprognoser grundar 
sig på SKR:s prognos/scenario den 30 september 2021. Skatteunderlagsprognosen vilar 
på en konjunkturprognos 2021–2022 samt ett medelfristigt scenario som sträcker sig 
fram till 2025. Utifrån SKR:s prognos/scenario för år 2023 och framåt har justeringar 
gjorts för ytterligare nya invånare då kommunen växer snabbare än genomsnittet i riket. 
Då Haninges invånarantal växer med mer än 1,2 procent kommer kommunen även att 
kompenseras för en snabb befolkningsökning.  
Det innebär att prognosen för skatteintäkterna totalt för Haninge 2023 är 5 953 mnkr, 
vilket är 191 mnkr högre än skatteprognosen för 2022 (5 762 mnkr). Sifforna nedan 
utgår ifrån en oförändrad skattesats under åren 2023-2026. Nästa skatteprognos 
kommer den 16 december. 
  

Prognos skatteintäkter och generella statsbidrag Haninge 
  

  
Ursprunglig 
MoB 2021 

Reviderad 
budget 
2021 2022 2023 2024 2025 2026 
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Budget 2021 och 
2022 5 303 5 438 5 693         
Prognos 30 
september 2021   5 488 5 762 5 953 6 342 6 649 6 967 
Skillnad i prognos 
jämfört med 
föregående år     274 191 389 307 318 
Skillnad i procent     5,00 % 3,32 % 6,53 % 4,84 % 4,78 % 
Skillnad senaste 
skatteprognos och 
planeringsdirektiv för 
2023 jämfört med 
budget föregående år 
(2022)       260       
Tabellen redovisas i miljoner kronor (mnkr) 
  
Skatteprognosen för 2022 och framåt som Sveriges kommuner och regioner 
presenterade 30 september visar på en något högre nivå än budget 2021. Prognosen för 
skatteintäkterna för Haninge 2022 är som tidigare nämnts 5 762 mnkr. Jämfört med 
budget 2021 är ökningen 274 mnkr. Den senaste skatteprognosen från 30 september 
2021 är 69 mnkr bättre än budget 2022.  
  
För 2023 är prognosen för Haninges skatteintäkter 5 953 mnkr. Jämfört med beslutad 
budget 2022 är ökningen 260 mnkr och jämfört med den senaste prognosen för 2022 är 
skillnaden 191 mnkr. Skatteintäkten för 2023 prognostiseras ha en lägre ökning är 
tidigare samt senare i perioden. Det finns flera orsaker till det, bland annat kommer en 
del tidigare beslutade statsbidrag att fasas ut inför 2023. Det andra är att 
befolkningsprognosen ger en förflyttning i tid för befolkningsökningar. Det som i 
tidigare befolkningsprognoser återfanns i perioden 2022-2023 i prognosen har nu 
flyttats senare i prognosen.  
  
För 2024 är skatteintäktsökningen i nuvarande skatteprognos 6,5 procent högre än för 
2023. Prognosen baseras på den senaste befolkningsprognosen som kan komma att visa 
sig vara optimistisk. Befolkningen prognosticeras att öka med 2 595 invånare, vilket är 1 
100 fler än ökningen 2023. Även under efter 2024 prognosticeras stora ökningar i 
befolkningen. I samband med budget för 2024 och framåt kan befolkningsprognoserna 
komma att revideras. 
  
Haninge kommun är en tillväxt kommun både inom samhällsbyggnad och inflyttning. 
Befolkningsprognosen uppskattar en ökning med ca 2 procent per år. De åldersgrupper 
som ökar är framförallt barn och ungdomar samt i förvärvsålder (19 till 64 år). I 
åldersgrupperna 1 till 18 år är Haninge kommun en bidragstagare utifrån 
kostnadsutjämningen, det vill säga Haninge har fler i de åldersgrupperna än snittet i 
riket. I de äldre åldersgrupperna över 65 år ökar Haninge kommun men inte lika mycket 
som riket vilket innebär att kommunen betalar in i kostnadsutjämningen. Sammanräknat 
erhåller Haninge kommun 160 mnkr i kostnadsutjämningen.   
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Nulägesanalys och kommande års förflyttning  
Nulägesanalysen av kommunens mål baseras på kommunens delårsrapport per augusti 
2021 med viss uppdatering.  
 
Kommande års förflyttning 2022-2023 är hämtat från nämndernas respektive bolagens 
Strategi och budget som har fastställts i oktober. De prioriteringar som redovisas nedan 
är ett urval från dessa rapporter. För att få helhetsbilden hänvisas till respektive nämnd- 
och bolagsdokument.  
 

Ekonomiska planeringsförutsättningar  
Haninge kommuns resultat har de senaste åren varit goda och prognosen för 2021 visar 
ett positivt resultat. Enligt den senaste prognosen (per 30 september) ett nettoöverskott 
med 410,9 mnkr för helåret, av vilka 202,7 mnkr avser årsprognos för 
exploateringsvinster som i redovisningen finns under KS ansvar. Detta främst med 
anledning av bokförda och prognosticerade exploateringsvinster under året. 
Nettoredovisning av avslutade projekt har i enlighet med kommunal 
redovisningslagstiftning bokförts i driftsredovisningen. Dessa medel bör aldrig användas 
för att öka kostnadsmassan i kommunens verksamheter då de är att betrakta som 
tillfälliga. Årsprognosen är 277,9 mnkr bättre än årsbudget. Prognosticerat resultat 
motsvarar 7,6 procent av budget för skatter och generella statsbidrag. 
Finansförvaltningen har prognos om överskott med 50,2 mnkr i förhållande till 
reviderad budget, vilket är i linje med den senaste skatteprognosen i september. 
Årsprognosen inkluderar även att 38,0 mnkr av fullmäktiges reserv inte kommer att 
förbrukas under året. 
 
Målsättningen för det budgeterade resultatet för 2023 är enligt Mål och budget 2022-
2023 att resultatet ska uppgå till 3 procent av skatter och generella statsbidrag i 
kommande års budgetar. Detta är utgångspunkten för det beräknade budgeterade 
resultatet 2023. Budgeterat resultat (178,6 mnkr) tar 12,5 mnkr mer av utrymmet för 
2023 än i budget 2022 (166,1 mnkr).  
  
Inga volymberäkningar för volymkompensation eller beräkning av generell ramökning 
har beräknats vid tidpunkten för planeringsdirektivet för budget 2023. Volymökningarna 
tar normalt en stor del av det finansiella utrymmet. Preliminär ”volymkompensation” i 
planeringsdirektiven har, om man ser tillbaka de senaste fem åren, varit mellan 140-180 
mnkr beroende på prognosticerad befolknings-/volymökning. Preliminär ”generell 
ramökning” har varit olika beroende på vad som blivit kvar av utrymmet efter det att 
alla övriga beräknade kostnadsökningar beräknats. 
  
Tidigare år har volymberäkningar och volymkompensation beräknats inför 
planeringsdirektivet. Volymkompensationen har främst baserats på kommunens 
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befolkningsprognos och beräknade befolkningsökning - inte på förväntade verkliga 
volymer i verksamheterna (som kan styras av andra och fler parametrar än 
befolkningsökning) samt kostnadsbilden kring dessa volymer. Undantaget har varit 
inom grund- och förskolenämnden där verklig volymprognos av antal barn och elever i 
verksamheterna i olika åldersgrupper med olika prislappar (elevpeng) beräknats redan i 
samband med planeringsdirektivet.  
  
För att styra om det fokus som tidigare varit kring preliminära ekonomiska ramar, till 
vad som behöver planeras inför Mål och budget 2023-2024 för att uppfylla mål och 
politisk vilja, redogörs i planeringsdirektivet endast för det totala ”reformutrymmet”. 
Det vill säga hur mycket medel totalt i kommunen som beräknas finnas i budget 2023 
jämfört med budget 2022. De enda förutbestämda parametrarna i planeringsdirektivet 
är: 

 Skatter och generella statsbidrag beräknas till 5 953,4 mnkr (baserad på prognos 
SKR 30 september 2021 samt Haninges prognosticerade befolkningsökning) 

 Budgeterat resultat motsvarande 3 procent av skatter och generella statsbidrag är 
178,6 mnkr.  

 Oförändrad skattesats (19,68 kr) 
  
Reformutrymmet är i och med detta 355,1 mnkr jämfört med beslutade ramar i Mål och 
budget 2022 (inklusive de medel om 107,4 mnkr som definierades som ”ej ramhöjande” 
i budget 2022). Av de 355,1 mnkr är därmed de 107,4 mnkr som fördelades som ”ej 
ramhöjande” 2022 ännu ej fördelade 2023, utan är en del av det totala reformutrymmet. 
Resterande del av reformutrymmet (260,2 mnkr) motsvarar ökningen av skatter och 
generella statsbidrag mellan budget 2022 och den senaste skatteprognosen för 2023. I 
den summan (260,2 mnkr) ingår effekten av att den senaste prognosen för skatteintäkter 
och generella statsbidrag för 2022 är 68,3 mnkr högre än budget för 2022. Därför blir 
skillnaden på intäktssidan mellan budget 2022 och prognos för 2023 större än normalt. 
Skatteprognoserna avseende och inför budget 2022 var betydligt mer pessimistiska med 
anledning av pandemin än prognoserna under slutet av 2020 och hittills under 2021. 
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Nämnd, styrelse
Budget 
2022

Varav ej 
ramhöjande 
2022

Ram-
förändring

Planerings
direktiv  
2023

KF-reserv inkl volymreserv 15 000 15 000 0 0
Kommunstyrelsen 277 400 10 000 0 267 400
Södertörns upphandlingsnämnd 0 0 0 0
Södertörns överförmyndarnämnd 0 0 0 0
Valnämnd 4 500 4 400 0 100
Revision 1 600 0 0 1 600
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnd 20 000 4 000 0 16 000
Äldrenämnden 862 000 15 000 0 847 000
Socialnämnden 1 070 000 20 000 0 1 050 000
Stadsbyggnadsnämnden 185 000 5 000 0 180 000
Grund- och förskolenämnd 2 225 000 20 000 0 2 205 000
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnd 516 000 10 000 0 506 000
Idrotts- och fritidsnämnd 161 100 2 000 0 159 100
Kultur- och demokratinämnd 87 000 2 000 0 85 000
Finansförvaltning 116 500 0 0 116 500

Totalt 5 541 100 107 400 -107 400 5 433 700
Skatteintäkter och generella statsbidrag -5 693 200 -260 215 -5 953 415
Finansnetto -14 000 0 -14 000
Reformutrymme 2023 -367 615 355 112
Budgeterat resultat -166 100 -12 502 -178 602
Resultat % av skatter och gen statsbidrag 2,9% 3,0%  
 
Sett tillbaka de sex senaste åren 2017-2022 har i snitt 5,0 procent av budgeterade skatter 
och generella statsbidrag slutligen fördelats i Mål och budget (jämfört med Mål och 
budget föregående år, det vill säga ramförändring jämfört med året innan) till nämnder, 
kommunstyrelse, finansförvaltning och KF reserv. (för 2022 exklusive 107,4 mnkr 
fördelade som “ej ramhöjande) Ökningen av ram jämfört med året innan har avsett att 
kompensera för volymökningar, delvis pris- och lönekompensation samt politiska 
prioriteringar. Detta snitt skulle för budget 2023 sammantaget motsvara i 
storleksordningen 288,2 mnkr av de 355,1 mnkr som utgör reformutrymmet för 2023. 
Fördelas hela reformutrymmet på 355,1 mnkr i budget 2023 motsvarar det en fördelning 
och ramförändring med 6,2 procent av budgeterade skatter och generella statsbidrag 
jämfört med budget 2022. Det skulle vara i paritet med de näst största ökningarna av 
fördelade medel i förhållande till föregående års budget under jämförelseperioden. Den 
hittills högsta beslutade noteringen under perioden var 2019 då 6,4 procent av skatter 
och bidrag fördelades i budget. Den lägsta ramförändringen under jämförelseåren var i 
budget 2021 då 3,3 procent av skatter och bidrag fördelades. I snitt de senaste sex åren 
har ett resultat på 2,5 procent av skatter och generella statsbidrag slutligen budgeterats i 
ursprunglig Mål och budget, även om ambitionen i planeringsdirektiven ofta har varit 
högre.  
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Prisindex kommunal verksamhet (PKV) 
PKV är avsett att användas för kommunerna som underlag vid beräkningen av 
kostnaderna för löne- och prisutvecklingen i fasta löner och priser. PKV tas fram 
genom att priserna för löner, material och tjänster samt köpt verksamhet viktas till ett 
genomsnittligt pris. 
 2020 2021 2022 2023 2024 
Personalkostnad* 2,1 2,4 2,1 2,7 2,3 
Övrig förbrukning** 0,8 2,4 2,2 2,0 2,2 
Prisindex kommunal 
verksamhet 1,7 2,4 2,1 2,5 2,3 

      
 * Kvalitetsjusterad lönekostnadsförändring inkl. förändring i arbetsgivaravgifter.    
 ** 50 % lönekostnadsförändring och 50 % KPIF, konsumentprisindex med fast ränta.   

  
  
Det ekonomiska utrymmet innebär alltid behov av effektiviseringar, 
verksamhetsutveckling, samarbeten, ständiga förbättringar och innovationer för att på 
effektivaste sätt möta den politiska viljan och målen samt för att få ut mesta möjliga 
nytta för kommunens invånare. Prioritering och effektivisering är alltid nödvändig.  
  
Inga preliminära ramar har tilldelats i detta skede av mål och budgetprocessen, inga 
medel har heller initialt lagts i fullmäktiges reserv. Förslag till prioritering av befintliga 
och nya medel bör växa fram i takt med att behov i förhållande till nuläge samt mål och 
politisk vilja framkommer under processens gång. 
  
I processen måste kommunens prognosticerade pensionskostnader för 2023 beaktas. I 
budget 2022 ökades budget för pensionskostnader jämfört med budget 2021 med 18,0 
mnkr till totalt 320,0 mnkr, vilket tillfördes finansförvaltningen ur det totala utrymmet. 
Den senaste pensionsprognosen (augusti 2021) visar på en lägre kostnad än budget 2022 
och en kostnad för 2023 som är knappt 30,0 mnkr lägre än budget för 2022. Detta 
indikerar att ökning av pensionskostnader inte är en faktor som förväntas belasta det 
ekonomiska utrymmet 2023 jämfört med budget 2022. Pensionsprognoserna kan dock 
svänga mycket mellan prognostillfällena.  
  
Nästa skatteintäktsprognos kommer den 16 december 2021. I december 2021 kommer 
även en ny pensionsprognos från KPA. Ytterligare skatteprognoser kommer normalt i 
februari respektive maj, vilka skall tas hänsyn till innan Mål och budget beslutas i 
kommunfullmäktige den 13 juni 2022. 
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Vision och mål  
Kommunens långsiktiga vision finns i översiktsplanen som siktar mot år 2030 men har 
utblick mot 2050. Visionen är ett attraktivt och hållbart Haninge, och att vara den södra 
porten till skärgården och motor för tillväxt på Södertörn. Visionen i sin helhet finns i 
översiktsplanen1. En del av visionen återges i nuvarande fullmäktiges Mål och budget. 
För att arbeta mot visionen finns övergripande styrdokument som beslutats av 
fullmäktige. Det är översiktsplanen och program med inriktning, ambitioner och mål för 
koncernen. Tidsperspektivet för dessa dokument är minst tio år. Exempel på 
övergripande, långsiktiga styrdokument som beslutats av kommunfullmäktige är:  
 

 Stadsutvecklingsplan för Haninge Stad 
 Klimat- och miljöpolitiskt program 
 Minoritetspolitiskt program 
 Kulturmiljöpolitiskt program 
 Kulturpolitiskt program 
 Idrottspolitiskt program 
 Riktlinje för god ekonomisk hushållning 

I fullmäktiges Mål och budget finns förändringsmål som gäller för mandatperioden. 
Dessa mål är de som behöver uppfyllas under den närmaste fyra åren för att visionen 
ska nås på lång sikt.  
 

KF mål nr 1. I Haninge ska miljö- och klimatarbetet vara i 
framkant 
Haninge bidrar till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Fossilfria resor och 
transporter i kommunen ska öka. På längre sikt (år 2025) ska kommunens resor och 
transporter vara fossilfria enligt det klimat- och miljöpolitiska programmet. Alla resor i 
Haninge som geografiskt område ska vara fossilfria år 2030. Naturvärden, biologisk 
mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Kommunens 
verksamheter ska utgå ifrån ett tydligt ekologiskt hållbarhetsperspektiv. 
 
Nulägesbedömning 2021: Målet kommer delvis att uppfyllas  
Kommunens verksamheter arbetar aktivt för ett fossilfritt resande och transporterande. 
Kommunens byte till fossilfria tjänstefordon för resor och transporter löper enligt plan 
för att nå målet 2025. Andel fossilfria fordon i kommunens fordonspark har ökat till 70 
procent från 48 procent från december 2020 till augusti 2021. Pandemin har bidragit till 
att öka digitaliseringstakten och allt fler av kommunens möten har blivit digitala vilket 
                                                 
1 haninge.se/siteassets/bygga-bo-och-miljo/oversiktsplanering-och-detaljplaner/op2030/haninge-
kommun-oversiktsplan-2030-med-utblick-mot-2050-sid1-59.pdf 
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lett till färre resor för både kunder, klienter och medborgare samt egen personal. Även 
mer flexibel och individanpassad service genom digitala tjänster kan erbjudan, till 
exempel e-ansökan, digital behandling och digitala föräldrakurser som kan bidra till färre 
resor samt fysiska besök och möten.  
 
Åtgärder för att minska energiförbrukningen har gett effekt i kommunens lokaler och 
bostäder. Den senaste mätningen av energiförbrukning i lokaler visade en minskning på 
två procentenheter vilket innebär att målsättningen för 2021 kommer uppnås. 
Energiförbrukningen i kommunens bostäder visar per juli månad ackumulerat landar 
besparingen på 2,6 procent mot jämförbar period 2020. Målsättningen för 2021 är en 
minskning med en procent vilket har överträffats. 
  
Det finns tydliga exempel på insatser och aktiviteter som visar att samtliga verksamheter 
arbetar utifrån ambitionen att ha ett ekologiskt hållbarhetsperspektiv. I kommunens 
lägenheter ska hyresgästerna kunna göra klimatsmarta val för att bidra till hållbar 
konsumtion.  Per augusti hade 39 procent av hyresgästerna möjlighet att sortera 
hushållsavfallet, målsättningen är att öka till 45 procent före årsskiftet. Haninge 
Bostäder planerar att tillgängliggöra sopsortering i fler lägenheter för att nå 
målsättningen.  I kommunen finns cirka femtio återvinningsstationer och en 
återvinningscentral.  
 
Kommunen ska bidra till renare luft, marker, vatten och giftfria miljöer. Naturvärden, 
biologisk mångfald och ekologiska spridningssamband ska skyddas och utvecklas. Flera 
satsningar har gjorts för biologisk mångfald i form av mer hållbara gräsmattor inklusive 
skötsel av dessa, nytt insektshotell och blomsterängar.  
 
Identifierade behov och prioriteringar i Mål och budget samt Strategi 
och budget 2022-2023  
Enligt Mål och budget ska kommunens verksamheter fortsatt arbeta för att aktivt bidra 
till att uppfylla det klimat- och miljöpolitiska programmet. Verksamheterna kommer att 
bidra till målsättningen om att andelen fossilfria resor och transporter i kommunen ska 
öka. Under kommande år ska kommunen fortsatt verka för att ersätta resor i tjänsten 
med digitala möten och utveckling av digitala tjänster som i digitala utbildningar.  
 
För att ytterligare bidra till måluppfyllelse har kommunstyrelsen lagt till nya 
prioriteringar om utvecklad biologisk mångfald och ekosystemstjänster, arbeta för att 
samtliga vatten ska ha god status samt hantera förorenad mark som ägs av kommunen.   
 
Nämnderna har generellt prioriterat fossilfria resor och transporter och 
energieffektivisering i sina Strategi och budgetar. Ett exempel är; ”Genom att främja 
användningen av miljövänlig teknik, alternativa energikällor och en effektiv 
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energianvändning i bland annat i idrotts- och fritidslokaler bidrar verksamheten till 
målsättningen om att minska energianvändningen”. 
 
Tornberget har uppgifter att bygga, äga, förvalta och uthyra fastigheter för kommunalt 
ändamål. Bolaget ska bidra till en hållbar utveckling genom att i möjligaste mån utveckla 
lokalbeståndet till mer energieffektivt och långsiktigt klimatsmart. Tornbergets 
prioriteringar för att bidra till klimat- och miljömålet är att minska energianvändningen i 
lokalerna och minskade utsläpp från resor och transporter genom att minska resandet 
och ha en fossilfri fordonsflotta.   
 
Haninge Bostäder arbetar aktivt för att minska klimatpåverkan och sårbarheten för 
klimatförändringar och extrema väderhändelser. Bolagets hyresgäster har möjlighet att 
göra klimat- och miljö-smarta val som bidrar till en hållbar utveckling. Haninge Bostäder 
arbetar för effektivare energianvändning och fossilfria resor och transporter.  
 
Äldrenämndens verksamheter förbrukar en betydande mängd livsmedel. Genom val av 
ekologiska livsmedel, bedöms förvaltningen således kunna vara med och bidra till 
biologisk mångfald samt renare marker, vatten och giftfria miljöer.  
 
 

KF mål nr 2. I Haninge ska tillväxten ske på ett hållbart sätt 
Bostadsområden ska omfatta olika boendeformer och infrastruktur, parker och tillgång 
till kommunens service ska utvecklas i samma takt som bostäder byggs i närhet till 
kollektivtrafiken. En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Företag ska 
utvecklas och vara nöjda med kommunens service 
 
Nulägesbedömning 2021 Målet kommer delvis att uppfyllas 
Tillväxten är synlig inom byggande och byggprojektplaner följs enligt rapportering. 
Kommunens pågående bostadsprojekt ligger längs med pendeltågsstationer och i 
kollektivtrafiknära lägen, såsom Vega, Handen, Tungelsta och Västerhaninge samt 
Jordbro. Detta är i enlighet med politisk målsättning i översiktsplan och 
stadsutvecklingsplanen.  
  
Till och med september har kommunen beviljat bygglov motsvarande 1 620 lägenheter, 
vilket kan jämföras med 1340 lägenheter för hela 2020.  
Utveckling av olika boendeformer görs inför årsuppföljningen. Kommunen har 
begränsade möjligheter att påverka om det blir hyres- eller bostadsrätter, såvida inte 
byggnationerna görs i egen regi.  
Kommunens ambition är att utveckla infrastruktur och service i samma takt som 
nybyggnationer, även detta utvärderas inför årsredovisningen.   
  
En fungerande arbetsmarknad ska ge fler i arbete. Verksamheter i kommunen har gjort 
en rad insatser och aktiviteter inom området arbetsmarknad för att få fler i arbete. För 
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kommunkoncernen som helhet är det utifrån nuvarande information inte möjligt att 
göra en bedömning om fler personer har kommit i arbete utifrån kommunens insatser.  
 
Nöjd kund-index (NKI) för företagare har de senaste åren legat på stabil nivå. I det 
koncerngemensamma förbättringsarbetet fokuserar kommunen på effektivitet och 
kundbemötande. NKI-resultatet för 2020 är på 76, vilket är en hög NKI-nivå. Alla 
myndighetsområden som ingår i NKI ligger på över 70. Kommunen har anpassat 
verksamheten utifrån pandemin och gör allt fler företagsbesök digitalt och årets 
företagsmässa var i digitalt format. Om den höga NKI-nivån har bidragit till att 
företagen har utvecklats har inte utvärderats. Om kommunens insatser har varit positivt 
för utveckling av företag har inte utvärderats.  

 
Identifierade behov och prioriteringar i Mål och budget samt Strategi 
och budget 2022-2023 
I den politiska inriktningen i Mål och budget anges att kommunen behöver rusta 
människor för en mer flexibel arbetsmarknad, öka möjligheterna för ungdomar att få ett 
första jobb och hjälpa företag att skapa fler arbetstillfällen. Det lokala näringslivet kan 
skapa fler arbetstillfällen, och fler företagsområden behöver etableras i kommunen. 
Enligt Mål och budget ska kommunens samhällsplanering motverka segregation och 
leda till goda livsmiljöer. Kommundelarna ska integreras mer genom stora planuppdrag 
med fokus på att bygga trivsamma miljöer för livets alla skeden.  
 
Kommunstyrelsen har ett samordningsansvar för centrala utvecklings- och tillväxtfrågor 
i det strategiska samhällsbyggandet. Det innebär bland annat att leda och samordna 
hållbart samhällsbyggande utifrån givna ekonomiska förutsättningar, och att stärka 
kommunens regionala roll vid bostadsbyggande och infrastrukturfrågor. Även arbetet 
med kommunens markinnehav och markförvaltning har prioriterats av 
kommunstyrelsen.  
 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden prioriterar att stimulera nya 
företagsetableringar och företagsutveckling för att ge nya arbetstillfällen.  
Tillsammans med socialnämnden och berörda förvaltningar ska en gemensam 
handlingsplan tas fram för arbetsmarknadsstrategin och i arbetsmarknadsfrågor som rör 
hela kommunen.  
 
Socialnämnden prioriterar även att skapa modeller för feriepraktikgrupper som står långt 
från arbetsmarknaden, att underlätta att de ska närma sig arbetslivet. Socialnämnden ska 
skapa arenor för kommunens arbetsmarknadsfrågor.  
 
Stadsbyggnadsnämnden ska fortsätta driva fram detaljplaner för både bostadsbyggande 
och verksamhetsmark enligt översiktsplanen. Det gäller exempelvis Västerhaninge 
centrum, Jordbro, flera detaljplaner i Haninge stadskärna och Norrby samt för 
verksamhetsmark i bland annat Albyberg. Stadsbyggnadsnämnden har också prioriterat 
utveckling av allmän mark för parker och lekplatser.  
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Kultur och kulturarv spelar en viktig roll i att skapa hållbara och attraktiva städer. Den 
snabba tillväxten ställer stora krav på att planera för kultur och tänka in kulturmiljöer 
redan på planeringsstadiet. En kulturdriven stadsutveckling handlar om att skapa 
attraktiva miljöer med sociala och kulturella värden för människor att arbeta, leva och 
trivas i (källa Kultur- och demokratinämndens Strategi och budget). 
 
Tornberget bidrar med hållbart byggande för Haninges tillväxt. För att se till att det 
finns funktionella och anpassade verksamhetslokaler till kommunens ökade behov 
kommer Tornberget intensifiera samverkan med kommunens strategiska 
lokalförsörjningsfunktion.  
 
Haninge Bostäder tar affärsmässiga beslut som på kort eller lång sikt ökar 
marknadsvärdet på fastighetsbeståndet. Bolaget har kontinuerlig kontroll på ekonomin 
med ett starkt och bra kassaflöde.  
 
 

KF mål nr 3. I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett 
skede av livet  
Medborgaren ska känna sig trygg i Haninge oavsett var i kommunen man bor, bakgrund 
och ålder. För att skapa trygghet ska kommunal omsorg erbjudas när behov uppstår. 
Insatser utformas utifrån medborgarens egna förutsättningar. Äldre har tillgång till god 
omsorg med bibehållet oberoende. Multisjuka, ofta äldre personer, ställer höga krav på 
fungerande samverkan inom kommunen och med regionen. 
 
Nulägesbedömning 2021 Målet kommer delvis att uppfyllas 
Kommunens arbete för ökad trygghet pågår och har förstärkts med trygghetssatsningen. 
Genom satsningen har ungdomars riskmiljöer förbättrats och att samarbetet med 
föreningar har ökat. Kommunen har nära samarbete med polisen, fastighetsbolag, MTR 
genom att dela information enligt metodik "gemensamma utsättningar”. 
 
Medborgarnas upplevda trygghet följdes upp med en trygghetsmätning som 
genomfördes i våras. Respondenterna fick svara på om de upplever att det finns 
problem i sitt bostadsområde, om de varit utsatta för brott det senaste året, om de 
känner oro för att utsättas för brott och om de känner sig trygga i sitt bostadsområde på 
kvällarna. 3 123 personer tillfrågades och drygt hälften svarade.  
 
Vid en jämförelse med föregående trygghetsmätning visar årets resultat inga större 
förändringar. De områden som behöver arbetas vidare med för att öka tryggheten är 
främst mörka områden, problem med nedskräpning och skadegörelse samt ungdomar 
som uppträder störande på vissa platser. Resultatet visar också att de pågående insatser 
som kommunen och polisen det senaste året har arbetat med i samverkan med lokala 
aktörer, är rätt riktade och värda att fortsätta med.  
 
Andra undersökningar som tangerar fullmäktiges trygghetsmål på övergripande nivå är:  
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 En mätning riktad till hyresgästerna i kommunens bostadsbolag visade lägre 
trygghet än målsättningen och åtgärder har vidtagits. Ny mätning är inplanerad 
för att följa upp om åtgärderna gett effekt på tryggheten.  

 Polisens statistik över brott som riktats mot hushållen (bil-, cykelstöd, 
bostadsinbrott, stöld ur fordon) visar en minskande trend för de sex första 
månaderna för 2017 - 2021. Polisen analyserar sin statistik och kan sen 
informera vid samverkansmöten.  

 Skadegörelse och glaskross påverkar den upplevda tryggheten och skadegörelse i 
kommunens lokaler åtgärdas snabbt. Kommunens kostnad för skadegörelse och 
glaskross för kommunens lokaler har inte ökat 2021 jmf med 2020. Kommunens 
verksamheter analyserar skadegörelse tillsammans med t.ex. polisen med 
ambitionen att arbeta förebyggande för att minska skadegörelsekostnad och 
antalet händelser.  

Kommunal omsorg ska utformas medborgarens egna förutsättningar och äldre ska få 
god omsorg med bibehållet oberoende. Flera insatser görs för att öka kunskapsnivån 
generellt, att fler medarbetare ska ha vård- och omsorgsutbildning på gymnasienivå, 
samt att begränsa antalet olika medarbetare som möter varje kund. Kommunen 
fortsätter också att införa ny välfärdsteknik, till exempel digitala signeringar som minskar 
risken för felaktigheter, vilket i sin tur kan ge kunderna en ökad trygghetskänsla.  
Under hösten 2021 genomförs Socialstyrelsens årliga brukarundersökning och därefter 
ska resultaten analyseras vilka effekter som verksamheterna har bidragit till.  
 
Identifierade behov och prioriteringar i Mål och budget samt Strategi 
och budget 2022-2023 
Den politiska inriktningen är att Haninge ska fortsätta sitt långsiktiga och målmedvetna 
trygghetsarbete. För att nå hållbar förbättring behövs en kombination av direkta 
trygghetsåtgärder i det offentliga rummet och förebyggande insatser. Med samhällets 
gemensamma resurser i samverkan med ideella och privata aktörer kan Haninge nå 
resultat i trygghetsarbetet enligt Mål och budget.  
 
Den fortsatta trygghetssatsningen speglas i prioriteringar i flera nämnders och bolags 
Strategi och budgetar.  
 
Ett axplock med exempel:   

 Idrotts- och friluftsnämnden samt kultur- och demokratinämnden 
uppmärksammar behovet av att utveckla processer och verksamheter med 
särskilt fokus på Jordbro.  

 Socialnämnden kompletterar familjecentralen i Handens verksamhet med ett 
särskilt hembesöksprogram för de som inte söker sig till familjecentralen. 
Kommunen samarbetar med region Stockholm, och programmet riktas till 
Brandbergen och Jordbro.  

 För att bidra till ökad upplevd trygghet har socialnämnden prioriterat att 
motverka våld i nära relationer och hedersrelaterat våld, samt att motverka 
kriminalitet och missbruk bland barn och unga. Kommunen och polisen 
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kommer att tillsammans bygga upp stöd till avhoppare från kriminalitet från att 
återfalla i kriminalitet. 

 Socialnämnden har beslutat att tillämpa metoden Bostad först som syftar att 
trygga eget boende för personer som lever i hemlöshet.  

 Tornberget har prioriterat skadeförebyggande insatser som innebär regelbundna 
avstämningsmöten med berörda förvaltningar. Bolaget deltar även i kommunens 
trygghetsarbete i Handslaget och samverkan Jordbro. 

 Haninge Bostäder agerar katalysator för flertalet aktiviteter för ökad trivsel och 
trygghet i bostadsområdena. Bolaget har en effektiv förvaltning med hög 
kundnöjdhet. Bolagets hyresgäster möts i en öppen dialog för utveckling av 
hyresrätten. Bolaget arbetar kontinuerligt mot oriktiga hyresförhållanden.  

 Äldrenämnden har prioriterat ökad kompetens genom äldreomsorgslyftet, ökad 
specialistkompetens, Sylviacertifiering som är kopplad till demensvård och 
fortsatt införande av välfärdsteknik och digitalisering.  

 
 

KF mål nr 4. Haninge ska erbjuda en innovativ skola med 
höga förväntningar som skapar konkurrensfördelar i livet 
Det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter klarar en 
gymnasieexamen. Risken för att hamna i utanförskap och psykisk ohälsa minskar i en 
likvärdig och tillgänglig skola. Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av 
integration och för att komma in på arbetsmarknaden. 
 
Nulägesbedömning 2021 Målet kommer delvis att uppfyllas 
Kommunens trend att fler elever blir behöriga till gymnasiet fortsätter. Behörigheten 
ökade med 0,8 procentenheter till 88,3 procent enligt preliminära uppgifter. Slutlig 
statistik publiceras i öppna databaser i oktober. 
 
Andelen som får gymnasieexamen på tre år har hittills haft vikande trend. Årets resultat 
publiceras i december. Kommunens prioritering på strategisk nivå har i korthet 
inneburit att framtidssäkra utbildningsverksamhetens kompetens och organisation, 
satsning på systematiskt kvalitetsarbete och att stärka processer som ska ge ökad 
hållbarhet. Konsekvenser av pandemin kan ha hämmat utvecklingstakten och därför kan 
de synliga effekterna av arbetet komma senare. Bedömningen är att denna prioritering 
har bidragit till målet. 
  
En likvärdig och tillgänglig skola ska minska risken för att hamna i utanförskap och 
psykisk ohälsa. Utbildningsnämndernas verksamheter arbetar ständigt med frågan om 
likvärdig och tillgänglig skola. 
  
Svenska för invandrare (SFI) är en viktig aspekt av integration och för att komma in på 
arbetsmarknaden. Hösten 2020 genomfördes en kvalitetsuppföljning av kommunens 
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utbildningsverksamhet som bland annat identifierade fortsatt utveckling inom SFI och 
vuxenutbildningen2.  
Det är flera parter som är inblandade i etableringsuppdraget och frågor som rör 
nyanlända; samhällsorientering och bosättning av nyanlända är kommunens ansvar och 
stöd till arbete är arbetsförmedlingens. Haninge samarbetar med arbetsförmedlingen 
och andra kommuner i olika projekt och ett utvecklingsarbete för att skapa struktur 
inom etableringsuppdraget och ökad samverkan  
framtidssäkras.  
 
Identifierade behov och prioriteringar i Mål och budget samt Strategi 
och budget 2022-2023 
Den politiska plattformen trycker på att kommunen ska rusta dagens elever för att lägga 
en grund för framtidens Haninge. På förskolorna behövs ett långsiktigt arbete för att 
sänka andel barn per pedagog. Att gå ut grundskolan med godkända betyg och därefter 
klara en gymnasieexamen. Alla människor har olika förutsättningar och genom en god 
resursfördelning kan vi säkerställa att alla elever får chans att klara sin skolgång efter 
egen förmåga. Utbudet av vuxenutbildning och yrkesutbildning ska matcha 
arbetsmarknadens behov.  
 
Grund- och förskolenämndens samt gymnasie- och vuxenutbildningsnämndens 
prioriteringar har inte ändrats sedan föregående år, beroende på att det handlar om 
utveckling av långsiktiga processer i ett systematiskt kvalitetsarbete som tar tid innan det 
är helt infört och kan ge effekt i utbildningsverksamheten.  
 
Socialnämnden prioriterar arbetsmarknadsområdet för att få en helhetssyn i kommunen 
och planerar att forma en ny modell för feriepraktik.  
 
 

KF mål nr 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och 
fritidsutbud finnas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Demokrati ska värnas 
och utvecklas för att långsiktigt skapa trygghet och sammanhållning. Fler möjligheter för 
människor att mötas spontant ska skapas. 
 
Nulägesbedömning 2021 Målet kommer delvis att uppfyllas 
Barn och unga ska ha rätt att uppleva och utöva konst och kultur. Andel elever som 
upplever att det är en god tillgång till kultur- och respektive fritidsaktiviteter har ökat 
något sedan föregående år. Resultatet visar en ökning med 2,5 procentenheter sedan 
förra årets mätning men når inte riktigt upp till årets målvärde på 66 procent.  
 
Under pandemin har kulturvanorna ändrats och såväl deltagande i kulturaktiviteter som 
eget skapande har minskat. Pandemin har ändrat förutsättningarna för kommunen att 
                                                 
2 Kvalitetsrapport Kvalitet i undervisning och lärmiljö, dnr GVN 2020/102 
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bedriva ett utåtriktat arbete gentemot den unga målgruppen för att locka fler besökare 
till det utbud av kulturaktiviteter som erbjuds. För att bidra till målet genomförs 
aktiviteter som sammantaget ska leda till brett kulturutbud i kommunen. 
Kommunen har gjort ett omfattande arbete för att stärka demokratin. Det finns en stark 
koppling mellan demokratifrågan och kulturens och bibliotekens roll, men för att få full 
genomslagskraft är det samtidigt en kommunal angelägenhet som behöver genomsyra all 
kommunal verksamhet. Därför är det nödvändigt att demokratifrågan lyfts i en större 
kommunal kontext, där nya strukturer etableras för samverkan, kunskapsutbyte och 
uppföljning. 
 
Andelen ungdomar som upplever att tillgången till idrottsaktiviteter är god svarade 79 
procent att det stämmer ganska bra eller helt och hållet. Resultatet visar en ökning med 
en procentenhet sedan förra årets mätning och går i linje med årets målvärde. Däremot 
uppger 26 procent av eleverna att de inte deltar i idrottsaktiviteter alls på sin fritid eller 
endast ett fåtal gånger per år. Uppgifterna är oroväckande då målsättningen med det 
idrottspolitiska programmet är att få fler Haningebor i rörelse och framförallt barn och 
unga. Uppgifterna ska analyseras mer noggrant före årsuppföljningen. 
 
Målet innefattar att skapa fler möjligheter för spontana möten för människor. I 
stadsbyggnadsprocessen ska medborgarnas behov av ytor och anläggningar för idrott 
och rörelse synliggöras. Människor i olika åldrar har nyttjat de aktiviteter som har 
erbjudits för spontana möten.  
  
Identifierade behov och prioriteringar i Mål och budget samt Strategi 
och budget 2022-2023 
Enligt Mål och budget ökar individens frihet och den demokratiska grunden i samhället 
stärks genom kulturupplevelser och bildning. En viktig utgångspunkt är att Haninges 
kultur- och fritidsliv ska vara jämställt och tillgängligt för alla. 
 
Det är ett lagkrav att kommuner ska anta biblioteksplaner och Haninges biblioteksplan 
beslutades 2017. Sedan dess har nationella och regionala satsningar gjorts för att stärka 
demokratin, öka medie- och informationskunnighet, läsning och utbildning. I 
kommunen har den politiska plattformen en tydlig utgångspunkt i ett Haninge som är 
öppet och demokratiskt, vilket förutsätter jämlikhet, frihet, tillgänglighet och respekt för 
de mänskliga rättigheterna. Kultur- och demokratinämnden har ett brett uppdrag att 
främja demokratiutvecklingen. Det finns en stark koppling mellan demokratiuppdraget 
och kulturens och bibliotekens roll, men för att få full genomslagskraft behöver det 
genomsyra all kommunal verksamhet. Det är därför nödvändigt att demokratifrågan 
lyfts i en större kommunal kontext, där nya strukturer etableras för samverkan, 
kunskapsutbyte och uppföljning. Det är en process som tar tid samtidigt som det är en 
förutsättning som påverkar uppdatering av biblioteksplanen. 
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Framtidsutmaningar och behov av avvägningar inför 2023-
2024  
Haninge ska ha en tillväxt som är långsiktigt hållbar, både ur ett ekologiskt, ekonomiskt 
och social hållbarhetsperspektiv. I detta avsnitt beskrivs några framtidsutmaningar där 
det finns behov av avvägningar och risk för konflikter mellan olika mål och 
övergripande styrdokument. En kommungemensam arbetsgrupp har identifierat flera 
utmaningar för att både uppfylla fullmäktiges fem mål och kommunens klimat- och 
miljöpolitiska program: 
  

 Samhällsplaneringens betydelse för fossilfria resor och transporter 
För att nå målet 2030 att alla resor och transporter är fossilfria inom det geografiska 
området Haninge kommun behöver medborgare och företag engageras och involveras. 
Samhällsplaneringen har betydelse för att nå målet och kommunens översiktsplan och 
stadsutvecklingsplanen för Haninge stad ger en tydlig vägledning i arbetet.  
  
Trots detta är bilen och bilresande centralt för många och ska ett transporteffektivt 
samhälle utvecklas kan det krävas andra kommunala prioriteringar och vägval. Det kan 
exempelvis vara ökat fokus på ladd- och tankinfrastruktur för el och förnybara 
drivmedel samt fokus på fossilfri sjöfart.  
  

 Att förena målsättningen om bostadsbyggande och hållbar stadsmiljö är 
ytterligare en utmaning för att nå målet.  

Målsättningen om nya bostäder som ska byggas årligen bedöms utgöra stor 
miljöpåverkan förutom resor och transporter.  
 
Det krävs tidig integrering av arbetet med grönstruktur, ekosystemtjänster och biologisk 
mångfald i samhällsbyggnadsprocessen (ex. grönytefaktor) samt avvägningar kring 
markanvändning där naturvärden beaktas. Naturmark riskerar att tas i anspråk för 
stadsutveckling vilket innebär ett behov av tydligare avvägningar och prioriteringar att 
exempelvis förtäta på redan ianspråktagen mark istället för naturmark. 
  

 Klimatanpassning i kommunen 
Kommunerna ansvarar för service till medborgarna och en mängd uppgifter som 
påverkas av ett varmare klimat. Förslag till klimatanpassningsstrategi håller på att tas 
fram för politiskt ställningstagande. En kommande klimatanpassningsstrategi påverkar 
flertal verksamheter och kan medföra nya uppgifter och nytt ansvar för 
kommunkoncernen.  
  

 Nationella miljökvalitetsnormerna för vatten 
De nationella miljökvalitetsnormerna för vatten (2027) är en stor utmaning där det finns 
ett stort åtgärdsbehov och behov av finansiering samt tydlig ansvarsfördelning. Det 
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klimat- och miljöpolitiska programmet tar upp att ett fåtal grundvattenförekomster i 
kommunen bedömdes ha god ekologisk status. 
  
Ytterligare en utmaning är att den listan över invasiva arterna i Sverige kommer att 
utökas och behovet att bekämpa fler invasiva arter ökar. 
 
 

Anvisningar för nämndernas budgetförslag 2023-2024  
 

Fullmäktiges målområden, mål och indikatorer 

Förutsättningar 
Kommunfullmäktiges målområden och mål i nuvarande Mål och budget är 
utgångspunkt för denna planeringsperiod. En annan förutsättning är nuvarande 
fullmäktigeindikatorer med målvärden för år 2023. För år 2024 finns inte beslutade 
målvärden. 
 
Ansvarsfördelning mellan nämnder och bolagen för fullmäktiges mål och indikatorer 
anges i nuvarande Mål och budget.   

 

Uppgifter från nämnder och bolag 
Alla nämnder och bolag ska gå igenom fullmäktigemål 1 till 5.  
 
A. För varje mål med indikatorer kan nämnder och bolag ge förslag på  

 Ändrad ansvarsfördelning för mål och indikatorer.  
 Ny indikator som innebär bättre styrning och leder till ökad måluppfyllelse. Om 

en ny indikator föreslås ska förslaget också innehålla målvärde för 2023 och 
2024.  

 Indikatorer som ska tas bort och inte användas för måluppföljning 
 Ändrat målvärde för 2023 om nuvarande värde bedöms ligga på för låg eller hög 

ambitionsnivå  
 Målvärde för år 2024 för indikator som nämnd eller bolag ansvarar för idag. 

Ansvarsfördelning anges i Mål och budget 2022-2023, bilaga 1.  

Målområden och mål ska inte ändras. 
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B. För varje mål ska fyra frågor besvaras: 
 

1. VAD kan nämnd eller bolag bidra med för att uppfylla målet?  
Det ska inte handla om ordinarie verksamhet, utan ha fokus på identifierade 
utvecklingsinsatser för att öka måluppfyllnaden. 

2. VAD krävs för att göra detta?  
Ex. kommunfullmäktige-beslut om ändring av reglemente, resurser för drift- 
eller investeringar, samverkan med annan nämnd eller bolag eller digitalisering.  

3. VAD blir konsekvensen för kommunen om nämnden eller bolaget inte kan 
genomföra insatsen? 

4. Påverkas eller finns det konsekvenser för andra fullmäktigemål? 

  
Skriv svar i löpande text. Det behövs ingen lång uppsats, utan tillräcklig information för 
att personer utan detaljkunskap ska kunna förstå innehåll och samband.  
  
Varje konkret förslag per mål som kräver finansiering (drift- eller investeringsmedel) 
skrivs in i tabellen nedan. En tabell per mål.  
 

Mål Ange utvecklingsinsats Driftkostnad 
2023

Eventuell 
driftpåverkan 

2024

Investering 
2023

Kapital-
kostnad 

2023 
och/eller 
framåt

Summa finansiering för målet 0 0 0 0

Förslag på utvecklingsinsats/-er för målet och vad driftpåverkan beräknas bli 2023 och framåt
 

 
 
Tabellen finns också i den excel-fil som är bifogad som underlag. 
 

Nämndspecifik omvärldsanalys 
Här belyser nämnderna vad som påverkar i omvärlden, ny lagstiftning, nya regelverk, 
nya trender, riskfaktorer, jämförelser med andra kommuner, möjligheter genom 
forskning och teknisk utveckling inom fackområdet, arbetskraftsläget avseende kritiska 
roller och kompetenser etc. 
 

Investeringsbudget 
Generellt är uppdraget att se över investeringsbudgeten i syfte att minska antalet 
investeringar eller utreda om investeringarna kan genomföras på ett mindre kostsamt 
sätt. Det är viktigt att titta på livscykelkostnaden. Kan investeringsvolymen minskas 
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kommer framtida driftkostnader med anledning av investeringen inte att öka lika 
mycket. 
 
Samtliga investeringar, även anpassningar av befintliga lokaler, som berör respektive 
nämnd ska tas med i nämndens investeringsäskande oavsett om kommunen eller 
Tornberget äger fastigheten. Alla investeringar som enligt beslut ska genomföras 2023 
ska finnas med samt planerade investeringar 2024-2026. Även investeringar som härrör 
sig från nämndens kompetensförsörjningsplan i form av aktiviteter och insatser för 
exempelvis anskaffning eller förflyttning av kompetens ska redovisas.  
 
Investeringarna skall vara väl dokumenterade och uppställda i prioritetsordning, främst 
för åren 2023 och 2024 men även för år 2025 och 2026 i möjligaste mån. Målsättningen 
är att det för varje aktuellt projekt skall anges en uppskattad investeringsnivå som är 
avstämd med Tornberget. 
Det kan i vissa fall, på grund av osäkerheter i projektet avseende omfattning och 
kostnadsberäkning, bli nödvändigt att enbart textmässigt beskriva projektet och i ett 
senare skede återkomma med uppgifter om kostnader. 
 
Driftskonsekvenserna av investeringar ska så långt som möjligt redovisas i helårseffekt. 
För samtliga investeringar gäller som huvudprincip att driftskostnaderna ska täckas av 
föreslagen driftbudgetram, detta ska redovisas under rubriken kapitalkostnader under 
avsnittet om driftbudget nedan.  
 

Prioritering och driftkostnad, investeringar 
 

 Prio 
ordning Projektbenämning Typkod 

Behov, 
tkr 

Beräknad 
kapital-
kostnad       SBN 

      2023 2023 2024 2025 2026 2027 
1   N           
2   E           
3   R           
4   N           

                  
                  
                  
                  
                  
                  
                  
Summa          

 
Förklarande text: 
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1. 
2. 
3. 
4. 
 
Typkoder 
R = Rationaliseringsinvestering 
N = Nyinvestering 
E = Ersättningsinvestering 

 

Driftbudget 
Här anger nämnderna vad som påverkar driftbudgeten för 2023, med utgångspunkt i 
direktivets innehåll samt följande punkter och rubriker: 
 

 Nämnderna ska pröva all verksamhet, utifrån ett effektiviseringsperspektiv där 
man tar konstruktiv ställning till vad som kan göras med utgångspunkt i 
direktivet, där man lyfter fram vad som kan göras bättre och utvecklas framåt 
samt vilka samarbeten som ger mer eller bättre verksamhet.  

 
 Samtliga nämnder ska analysera intäktssidan med samma noggrannhet som 

kostnadssidan. 
 

 Nämnderna ska tydligt beskriva vilka effektiviseringar, verksamhetsförändringar 
eller andra åtgärder som kommer att krävas för att på bästa sätt skapa utrymme 
för måluppfyllelse och verksamhetsutveckling.  

 
 Nämnderna ska tydligt föreslå och beskriva samordnings-/samarbetsförslag som 

kan bidra till effektiviseringar samt bidra till ökad kvalitet för kommunens 
invånare. Förslagen anges under särskild rubrik nedan. 

 
 Risker och osäkerheter som kan komma att förändra och påverka de 

sammanställda och redovisade budgetförutsättningarna för 2022 och 2023 i 
såväl positiv som negativ riktning ska belysas.  

 
 
 
 
 
Nämnderna ska redogöra för, analysera och motivera följande faktorer utifrån 
driftbudgetpåverkan 2023-2024: 
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Volymförändringar  
Beskrivning av demografi och befolkning nedbruten inom nämndens specifika 
verksamhetsområden med utgångspunkt i kommunens befolkningsprognos. Här skall 
faktiska, eller prognostiserade förändringar av volym, efterfrågan etc. beskrivas, vilka 
inte beror på förändringar i befolkningen. Samtliga upptagna volymer ska motiveras och 
kostnadsberäknas. Jämförelser av kostnader för insatser och tjänster med andra 
kommuner i regionen och i riket ska framgå i den mån det är möjligt. Möjlig 
effektivisering ska framgå. 
 

Lokaler 
Beskrivning och analys av hur lokalbehovet ser ut beträffande behov av ytterligare 
lokaler, omdisponering av lokaler eller avställning av lokaler, samt 
driftbudgetekonomiska konsekvenser och möjligheter, dvs. skillnaden mellan 
volymkompensation och eventuella nybyggda lokaler. 

 

Kapitalkostnader 
Beskrivning och analys av hur pågående och/eller redan beslutade/aktiverade 
investeringar samt planerade investeringar påverkar föreslagen driftbudgetram.  

 

Kompetensförsörjning  
Haninge kommun har sedan några år tillbaka påbörjat arbetet med att möta upp de stora 
utmaningarna som kommunen står inför gällande kompetensförsörjning. Med stöd av 
ett systematiskt arbetssätt ska förvaltningarna säkerställa sin kompetensförsörjning på 
kort och lång sikt. Arbetet är under succesivt införande i samtliga förvaltningar och 
består i en metodik som syftar till att förstärka den ordinarie processen för 
verksamhetsplanering samt att arbeta för att öka kompetensmedvetenheten i hela den 
kommunala organisationen hos såväl chefer som medarbetare. Med 
kompetensmedvetenhet menas en utökad förståelse för den utvecklingsresa Haninge 
kommun har inlett samt att vi arbetar i en snabbföränderlig värld vilket kräver högre 
förståelse för omvärlden avseende teknik, processer, kompetenser och förändrade 
arbetssätt. Som organisation måste kommunen snabbt kunna ställa om resurser och 
kompetens för att bäst möta upp behov av service och tjänster. Detta innebär att 
möjliggöra och säkerställa planeringar på längre sikt samt att öka medvetandegraden och 
flexibiliteten hos de samlade kommunala resurserna om dessa förutsättningar.  
 
Kompetensförsörjning är inget separat spår som nämnden/förvaltningen ska arbeta 
med utan är en del av den ordinarie verksamhetsplaneringen och skall således ingå i 
denna. För att metodiken för kompetensförsörjning ska ge störst effekt och säkerställa 
det kommunen vill uppnå i frågan behöver processen för verksamhetsplanering 
utvecklas och säkerställas. Delmoment i arbetet med verksamhetsplanering och 
kompetensförsörjning är att ta fram handlingsplaner i förhållande till 
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nämndens/förvaltningens långsiktiga målbild samt tänkbara scenarier på den resan (de 
långsiktiga målen ur ett koncernperspektiv).  
 
En röd tråd ska genomsyra arbetet och den långsiktiga målbilden ska kunna följas och 
förstås av den enskilda medarbetaren. I medarbetardialogen ska därför medarbetares 
personliga mål i förhållande till den resa nämnden och kommunen gör avspeglas.  
Detta arbete säkerställer respektive förvaltning i de egna verksamhetsplanerna. 
Underlaget de respektive förvaltningarna/nämnderna arbetar fram ska redovisas och 
bilda ett underlag för kommungemensamma prioriteringar avseende 
kompetensförsörjning och eventuell kompetensförflyttning. Samtliga nämnder och 
förvaltningar har utifrån de egna förutsättningarna sedan 2019 tagit sig an arbetet på 
olika sätt och utifrån egna förutsättningar. Samtliga har uppnått resultat i rätt riktning 
med fokus på förflyttning mot långsiktig målbild och utökad kompetensmedvetenhet.  
 
I underlaget inför mål och budget ska respektive nämnd redogöra för hur förvaltningen 
har säkerställt sin kompetensförsörjning 2023, med särskilt fokus på nedanstående tre 
punktsatser;  
 
1. Beskriv de resultat och de nya grepp förvaltningen har uppnått i förhållande till 
ovanstående beskrivning samt omvärldens krav på ny teknik och konkurrens om 
arbetskraften.  
2. Beskriv hur man avser att gå vidare i arbetet med att ytterligare införliva den 
framtagna metodiken för kompetensförsörjning i sin ordinarie process för 
verksamhetsplanering samt 
3. Beskriv hur man avser att fortsätta arbetet med att höja kompetensmedvetenheten i 
den egna organisationen.  
 
Verksamhetsutveckling och digitalisering 
Här ska nämnderna redogöra för hur verksamhetsutveckling med hjälp av digitalisering, 
processer och arbetssätt, kan förbättra verksamheten i syfte att öka effektiviteten och 
kvaliteten samt möta medborgarnas, näringslivets och besökarnas behov och 
förväntningar på de kommunala tjänsterna.  
 
Prioriteringar 
Nämnderna skall tydligt åskådliggöra prioriteringar i förhållande till kostnader med 
utgångspunkt i 2022 års budgetram och planeringsdirektivets inriktning, samt tydligt 
beskriva konsekvenser av ställningstaganden i förhållande till helheten. Prioriteringen 
ska tydligt delas upp och sammanställas i särskild anvisad tabell nedan enligt följande: 
 

1. Områden för opåverkbara faktorer, redan beslutade åtgärder, lagar 
2. Områden inom vilka faktorerna kan betraktas som opåverkbara men som det 

inte finns specifika beslut kring.  
3. Tabell 3 ska innehålla en sammanställning av förslag på utvecklingsinsatser för 

varje fullmäktigemål. 
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Mall för redovisning av prioriteringsfördelade kostnadsförändringar från 2022 
till 2023
Belopp i Tkr
NÄMND/STYRELSE XXX

2022 års budgetram (exklusive "ej ramhöjande") 2 000 000

Prio Kostnadsförändringar 2023 jämfört med budget 2022 Årsbelopp Förändring 
kostnad jmf 

2022
1

1.1 Volymer
1.2 Lönekostnader
1.3 Lokalkostnader
1.4 Kapitalkostnader
1.5 Övriga driftpåverkande kostnader

kan delas upp på fler rader vid behov
S:a 1 Summa prio 1 0 0

2
2.1 Nya lagkrav, regelverk
2.2
2.3
2.4
2.5

kan delas upp på fler rader vid behov
S:a 2 Summa Prio 2 0 0

Summa kostnadsförändringar 2023 0 0

Förändring kostnader 2023 och 2022 -2 000 000
Effektiviseringsåtgärder 2023
Andra kostnadsminskningar/intäktsökningar
spec och prioritering i separat tabell
Summa finansiering -2 000 000

3

Mål Drift- eller 
investering

Driftkostnad 
2023

Driftpåverkan 
2024 års 
budget

1 D/I
2
3
4
5

Summa finansiering 0 0

*hämtas från tabell under respektive mål

Opåverkbara faktorer inom befintlig verksamhet eller av KF/Ks redan beslutade åtgärder

Opåverkbara övriga faktorer, t ex nya lagkrav eller beslut fattade utan specifikt tilldelade 

Sammanställning av förslag på utvecklingsinsats/-er för mål 1-5 och vad kostnaden 
beräknas till*

 
 
Effektiviseringar och/eller kostnadsminskningar/intäktsökningar redovisas och 
specificeras och prioriteras i separat tabell (se nedan under rubrik 
effektiviseringsförslag). 
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Effektiviseringsåtgärder 
 
Effektiviseringsförslag/kostnadsbesparingar/intäktsökningar  

  Beskrivning Effekt 2022, Tkr 
1     

2     

3     

4     

     

     

Summa   0,0  
 
Förklarande text: 
1. 
2. 
3. 
 

Samordnings- och samarbetsförslag 
Nämnderna ska tydligt föreslå och beskriva samarbetsförslag som kan bidra till 
effektivisering eller verksamhetsutveckling samt bidra till ökad kvalitet för kommunens 
invånare. 
 

Tornberget 
Ansvaret för underhåll av fastigheterna ligger på Tornberget och finansieras inom ramen 
för överenskommen hyra. I Tornbergets Mål, strategi och budget för 2022 gjordes 
följande bedömning inför 2023 och 2024. Kostnaderna för drift och underhåll torde inte 
öka med mer än två procent årligen. Driftmediakostnaderna kommer genom 
energibesparingar att kunna begränsas. Här bedöms nu kostnadsökningen att bli två 
procent per år. 
 
Tornberget har arbetat aktivt för att binda räntorna på längre löptider. Trots det så 
kommer en betydande del av lånestocken att behöva omsättas under 
planeringsperioden. Därutöver finns det ett stort nyupplåningsbehov till följd av de 
investeringsvolymer som kommunfullmäktige beslutat. Det gör att Tornbergets 
genomsnittsränta kan komma att förändras relativt snabbt om marknadsräntorna 
förändras. I dagsläget är indikationerna att större ränteuppgångar torde dröja. 
Avskrivningarna kommer att öka mot en mer normal nivå i ett långsiktigt perspektiv 
allteftersom investeringar genomförs och byggnadernas genomsnittsålder blir lägre. 
Nyare byggnader kommer oftast att ha producerats till ett högre pris dels på grund av 
inflationen och dels beroende på högre krav från myndigheter och verksamhet. Det gör 
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att det blir högre anskaffningsvärden som minskar i värde allteftersom tiden går och 
byggnaderna slits. 
 
Tornberget skall i sitt svar beskriva eventuella konsekvenser om hyran i befintligt 
lokalbestånd 

 hålls oförändrad för 2023 
 ökar med 1 % för 2023 
 ökar med 2 % för 2023 

 
Tornbergets investeringsäskande och synpunkter ska, liksom för nämnderna, vara 
kommunstyrelseförvaltningen till handa senast den 15 februari 2022.  
 
Underlag för beräknade hyror per förvaltning och nämnd 2023, utifrån kända eller 
kalkylerade förutsättningar, ska tillhandahållas kommunstyrelseförvaltningen under 
början av januari. 
 
 
 
 
Har ni frågor angående denna skrivelse så kontakta:  
Johan Westin, ekonomi- och finansdirektör  
Karin Reschke, controllerchef  
Karolina Landowska, kvalitetschef 
Birgitta Strömbäck, koncerncontroller 
Ann-Sofie Källman, enhetschef omvärld och utveckling 
 
Vid frågor angående befolknings- och arbetsmarknadsstatistik kontakta 
kommunstatistiker Linda Kollberg. 
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För ett jämlikt, hållbart
och solidariskt

Haninge

Av var och en efter förmåga

Åt var och en efter behov
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Härmed överlämnar Vänsterpartiet Haninge sitt förslag till mål och budget för
2023-2024 till Haninge kommuns kommunfullmäktige.

Haninge 2022-05-18

Petar Kotljarevski Sevim Celepli Patrik Olofsson

Gruppledare Vice gruppledare Ordförande
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Förslag till beslut

Vänsterpartiet föreslår att kommunfullmäktige beslutar:

1. Utdebiteringen för 2023 för Haninge kommun fastställs till 19:68, d v s
oförändrad

2. Bifogat förslag till Mål och budget 2023- 2024 fastställs.

3. Haninge kommun ingår, såsom för egen skuld en borgensram om 7 000  mnkr,
jämte därpå löpande ränta och kostnader för Tornberget Fastighetsförvaltnings AB:s
låneförpliktelser.

4. Att kommunen organisatoriskt inrättar en social investeringsfond under 2023 och
börjar avsätta medel till den fr o m 2024. Målet är att den fullt utbyggd  ska uppgå till
80 mnkr.

5. Att kommunen bildar ett eget energibolag i syfte att bli självförsörjande på
förnybar energi.
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Haninge kan bättre

- Valet handlar om vilken kommun vi vill vara

Haninge är en fantastisk kommun. En underbart vacker kommun full av trevliga
människor. Det är också en väldigt välmående kommun.

Totalt får kommunen in 4,2 miljarder in i skatteintäkter och ytterligare 1,3 miljarder
in i statsbidrag. För dessa pengar borde det inte vara något större problem att erbjuda
den bästa tänkbara välfärden för Haninges invånare. Till på köpet gjorde kommunen
också en vinst på 623 miljoner kronor 2021. Så resurser saknas sannerligen inte.
Haninge kommun har heller inga lån som belastar ekonomin.

Kommunens vinst motsvarar 11 kr för varje inbetald hundralapp i skatt, som alltså
inte gick till de äldre, barnen eller eleverna. Till detta ska läggas den vinst de privata
utförarna i de kommunalt nansierade verksamheterna tar ut av de skattepengar de
får av kommunen.

Varför berättar personalen inom äldreomsorgen om att de tvingas till 12-timmarspass
och scheman som sliter ut dem, eller att hemtjänstens uppdrag räknas i minuter och
att de anställda måste stressa mellan dem man ska hjälpa? Varför vittnar personalen
inom förskolan att barngrupperna är orimligt stora? Varför rankas Haninge som
Sveriges sämsta skolkommun och varför lämnar 3 av 10 gymnasieelever i Haninge
skolan utan examen?

Det här är inte olyckliga omständigheter. Vi har en kommunledning med ett
fundamentalt feltänk. Hade kommunen varit ett företag kanske man skulle mäta
storleken på penningpungen vid årets slut och ju större den är ju bättre har
verksamheten gått. Nu är inte kommunen ett företag. Kommunen existerar för att
tillhandahålla tjänster till kommuninvånarna - tjänster som många gånger bygger på
rättigheter man har som medborgare. Man är med andra ord inte ”kund”.

Om kommunen går bra eller inte är ingen är inte fråga om hur mycket vinst man
genererat eller hur många invånare kommunen ökat med. Det handlar om kvalitén
man ger medborgarna i de kommunala tjänsterna; att ett barn blir sedd på förskolan,
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att en elev med behov av extra stöd får hjälp och att hemtjänsten kan ta sig tid med
våra seniorer och rent av ge dem lite självbestämmande över vad som ska göras på den
avsatta tiden.

Vänsterpartiet har under hela mandatperioden 2018-2022 lagt budgetar som varken
varit låne nansierade eller gått med förlust, men vi har alltid prioriterat kvalitén;
personaltätheten, mindre barngrupper, studieresultaten och tiden för våra seniorer,
framför enorma överskott. Det handlar om politisk vilja att välja den vägen.

Vi har ett facit att vara stolta över!
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1. Det ekonomiska läget

1.1  Ekonomisk politik i samhällets tjänst

Den ekonomiska politiken ska inriktas mot full sysselsättning och ekonomisk
jämlikhet. Arbetet utgör basen för välfärd och ekonomiskt välstånd och ger möjlighet
till delaktighet i samhällslivet. Egen försörjning är därtill grunden för personlig frihet
och självständighet. Den ekonomiska politiken bör därför ha som inriktning att
pressa ner arbetslösheten och stabilisera efterfrågan på en hög nivå.

Klimatomställningsarbetet behöver accelereras betydligt för att vi ska nå våra
klimatmål. Vänsterpartiet framhärdar i arbetet för att klimatomställningen ska ske
skyndsamt, strukturerat och genom samhällets gemensamma insatser.

Klimatomställningen måste vara rättvis. Kostnaden för omställningen ska inte bäras
av vanliga löntagare.

För att nå de övergripande målen är det viktigt att den samlade efterfrågan i
ekonomin är hög. En hög och stabil efterfrågan uppnås genom kraftfulla

nanspolitiska satsningar på investeringar i infrastruktur, elförsörjning, bostäder,
utbildning, välfärd och arbetsmarknadspolitik. Klimatkrisen innebär att staten måste
ta ansvar för ett stort investeringsprogram.

Den ekonomisk-politiska regim som dominerar i Sverige i dag brukar benämnas
“normpolitik”1. Normpolitikens ideer växte fram under 1980-talet som en reaktion
på de svårigheter politikerna hade att hålla in ationen och stats nanserna i schack
under tidigare perioder. Detta idépaket vilar mer på den neoklassiska teoribildningen
än på den keynesianska. Det normbaserade budskapet innehåller synen att långsiktig
tillväxt inte kan skapas genom nans- eller penningpolitisk expansion. I stället anses
prisstabilitet och mål för den o entliga budgeten vara de viktigaste
utgångspunkterna för den ekonomiska politiken.

1 https://arbetet.se/2021/05/17/normpolitik-till-dods/
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De esta modeller som används för att studera och förutspå långsiktiga e ekter i
svensk ekonomi i dag utgår ifrån synsättet att storleken på ekonomin har en
potentiell nivå - en nivå i jämvikt. Denna nivå antas endast kunna påverkas med
strukturella utbudsreformer - efterfrågan spelar roll enbart på kort sikt som
variationer kring trenden. Penning- och nanspolitik kan, enligt detta synsätt, endast
dämpa svängningarna kring tillväxttrenden och påskynda ekonomins anpassning till
den potentiella jämviktsnivån.

Begreppet jämviktsarbetslöshet2 har en central betydelse i denna analys.

Jämviktsarbetslösheten är den arbetslöshet som anses vara förenlig med en stabil
in ationstakt (på två procent, som Riksbanken i dag styr efter) och en ekonomi
(kapacitetsutnyttjande) i jämvikt. Ett problem med begreppet jämviktsarbetslöshet är
att nivån inte kan veri eras. Dessutom antas enbart utbudsåtgärder sänka
arbetslösheten långsiktigt under den beräknade jämviktsnivån. Exempelvis är
utgångspunkten att anställningsskyddslagstiftning, socialförsäkringar,
arbetslöshetsförsäkring och skatter på arbete bidrar till högre arbetslöshet. Det antas
ske genom att reservationslönerna ökar -  därigenom stärks löntagarnas
förhandlingsposition - vilket bidrar till att lönerna ökar.

Enligt denna teoribildning antas högre reallöner leda till lägre sysselsättning, eftersom
arbetskraften då fördyras. Det leder till synsättet att återhållsamma löneökningar ökar
sysselsättningen och minskar arbetslösheten. Faktisk historisk empiri och ett
teoretiskt ramverk som är bättre anpassad till denna, pekar dock i en annan riktning.
Vänsterpartiet menar istället att högre löneökningar tvärtom kan leda till högre
tillväxt. Det grundar sig på antagandet att löneökningar (och ökningar i
socialförsäkringsinkomster) normalt sett i större utsträckning än vinstökningar
(kapitalinkomster) ger ökad konsumtion och därmed högre efterfrågan i ekonomin.

Dessutom kan högre löner gynna e ektivisering i företagen och därmed leda till
produktivitetsökning.

2 https://arbetet.se/2021/09/22/oacceptabelt-hog-arbetsloshet-de-narmaste-aren/
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Vänsterpartiet har under en lång period på olika sätt ifrågasatt den neoklassiska
modellen för ekonomisk politik, dess bevekelsegrunder och tillhörande antaganden.
Det nns betydande teoretiskt och empiriskt stöd för synsättet att den långsiktiga
produktionen i ett samhälle bestäms av den aggregerade efterfrågan på varor och
tjänster, i kombination med strukturella utbudsfaktorer. Vänsterpartiets syn är att
penningpolitik och nanspolitik har betydelse såväl för att stabilisera ekonomin vid
risk för hög- och lågkonjunktur som att hålla uppe en långsiktigt hög nivå på
efterfrågan.

Investeringarna har en nyckelroll i ekonomin, både för konjunkturvariationer och
den långsiktiga utvecklingen. Det är dock inte företagens vinster eller det inhemska
sparandet som driver investeringar — utan investerares syn på framtiden.

Det nns ingen naturlig ekonomisk jämvikt att ständigt återvända till. En
uppskattning av ekonomins ”potentiella nivå” kan inte veri eras. Den riskerar i
stället att bli en självuppfyllande profetia eftersom beräkningar av potentiellt
arbetskraftsutbud och potentiell BNP avgör såväl bedömningar av måluppfyllelsen i

nanspolitiken — och därmed hur stort utrymmet för reformer är — som hur
penningpolitiken ska utformas.

Den ekonomiska politiken bör styras av reala mål om ökad sysselsättning,
investeringar och klimatomställning, där o entlig nansiella- och in ationsmål blir
verktyg för att uppnå de reala målen.

Ökad jämlikhet är också nödvändig för den ekonomiska utvecklingen och för ett
brett stöd bakom klimatomställningen. Inkomstfördelningen spelar även en
framträdande roll för efterfrågan. Det är stora skillnader i spar- och
konsumtionsbenägenhet mellan hushåll med låga respektive höga inkomster, eller
mellan löntagare respektive kapitalägare.

Ansvaret för den långsiktiga ekonomiska utvecklingen bör ligga på nanspolitiken
eftersom den kan hantera såväl kortsiktiga svängningar, strukturella utmaningar som
att upprätthålla långsiktigt högt efterfrågetryck och en rättvis inkomstfördelning. En

nanspolitik som syftar till att upprätthålla en aggregerad efterfrågan på den nivå
som är förenlig med full sysselsättning, både på kort och lång sikt, kan inte
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kombineras med dagens nanspolitiska ramverk. En rimlig utgångspunkt blir att
anpassa de o entliga utgifterna till vad som krävs för dagens investeringsbehov med
full sysselsättning som ett centralt mål.

1.2 Konjunkturläget, kriget och yktingströmmarna

Det ryska anfallskriget är en humanitär katastrof med stort mänskligt lidande. Den
ryska invasionen medför också negativa e ekter på den ekonomiska utvecklingen.
Före kriget förväntades den globala återhämtningen fortsätta under 2022 och 2023,
till följd av b1 a ökad global vaccination mot covid och stödjande ekonomisk politik.
Samtidigt kvarstod en hel del utbudsstörningar i leveranskedjor m m och in ationen
började ta fart rejält under slutet av 2021 och början av 2022. Kriget har förstärkt
dessa förhållanden.

I Haninge nns just nu 630 Ukrainska medborgare inskrivna i
Migrationsverkets mottagningssystem. 190 av dem är under 18 år som
behöver någon form av skolgång. Om föräldrarna får arbete kommer det
behövas barnomsorg.3

Det är heller inte så att det blir lugnt i världen bara för att allt fokus just nu ligger på
Ukraina. Vi har ytterligare 260 yktingar i Haninge som är inskrivna i
Migrationsverkets mottagningssystem. Framför allt är det situationen i Afghanistan
som blir stadigt sämre och skapar nya yktingströmmar.

Det blir allt tydligare att Haninges förmåga att hantera mottagandet yktingar blivit
en kritisk faktor. En förmåga som måste förstärkas och som vi tyvärr måste räkna
med behålla under lång tid.

Samtidigt som Ryssland och Ukraina är relativt små ekonomier i ett globalt
perspektiv är de stora råvaruproducenter. Tillsammans står de för ca 30 procent av
den globala exporten av vete, 20 procent av naturgas och 11 procent av o1jeexporten.
Till det ska läggas att många globala leveranskedjor är beroende av metaller från
Ryssland och Ukraina. Ryssland är en viktig exportör av palladium som bl.a. används

3 https://www.migrationsverket.se/Om-Migrationsverket/Statistik/Sokande-fran-Ukraina.html
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i bilkatalysatorer, och nickel som används i stålproduktion och tillverkning av
batterier. Priset på många av dessa råvaror har stigit brant sedan kriget startade. Stora
utbrott av covid-19 i Kina håller samtidigt tillbaka produktionen där, vilket
ytterligare driver upp in ationen. Störningar i handeln och produktion av spannmål
och gödningsmedel riskerar också att leda till en livsmedelskris, främst i Afrika och i
Mellanöstern.

Den höga in ationen har drivit upp marknadsräntorna och sätter många
centralbanker i en svår sits. Å ena sidan ligger in ationen skyhögt över de
in ationsmål som centralbankerna baserar sin penningpolitik på. Å andra sidan är
det tydligt att prisuppgångarna främst kommer från störningar på utbudssidan. Det
väcker frågan om i vilken utsträckning och med vilka medel centralbanker bör
bekämpa in ation som handlar om störningar i leveranskedjor och prisuppgångar på
råvaror och energi.

Riksbankschefen Stefan Ingves har varit ute och signalerat för inte mindre än tio
räntehöjningar fram till slutet av 2023.4

En sådan räntebana riskerar att leda till en dubbel åtstramning av den ekonomiska
aktiviteten. Först verkar den höga in ationen åtstramande i och med att den minskar
hushållens köpkraft och företagens vinster. De höjda räntorna kommer därtill att
påverka såväl hushållens som företagens räntekostnader, vilket i förlängningen leder
till högre arbetslöshet.

Vänsterpartiet värnar de svenska hushållens ekonomi och delar därför mångas oro
över de höjda priserna på livsmedel och drivmedel. Den svenska ekonomin har en
inbyggd motståndskraft mot skenande in ationsspiraler med starka och
ansvarstagande parter på arbetsmarknaden. Löntagarorganisationerna har en historia
av betydande återhållsamhet i sina löneanspråk, det behöver matchas av
arbetsgivarsidans återhållsamhet i vinstanspråk i svårare ekonomiska tider.
In ationens konsekvenser kan mildras av att näringslivet inte i onödan undergräver
hushållens köpkraft.

4 https://www.di.se/analys/ingves-tio-rantehojningar-ar-realistiskt-ska-nog-fungera/
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Kriget påverkar den svenska ekonomin på en rad olika sätt. Lägre tillväxt i omvärlden
påverkar den svenska exporten negativt. Vidare innebär den höga in ationen att
hushållens köpkraft urholkas, vilket dämpar den privata konsumtionen. Den ökade
osäkerheten i krigets spår riskerar också att leda till en svagare investeringsutveckling.

1.3 Generella läget i den kommunala sektorn

Sveriges kommuner och regioner står inför två stora utmaningar. Det handlar dels
om resursbrist, dels om stora rekryteringsbehov. Välfärdssektorn har under lång tid
varit under nansierad. Antalet anställda inom välfärden har minskat i relation till
befolkningsutvecklingen sedan 2016. Fallet har varit särskilt starkt sedan 2019.
Vänsterpartiet har under hela mandatperioden påtalat att kommunsektorns resurser
inte matchat de behov som nns i välfärden. Utvecklingen av den
kommun nansierade sysselsättningen visar tyvärr att vi fått rätt på denna punkt.

Detta har resulterat i minskad personaltäthet och dålig arbetsmiljö.

Coronapandemin har dessutom resulterat i en vårdskuld när operationer och
behandlingar har skjutits på framtiden och kommuner och regioner står inför ett
mycket stort rekryteringsbehov.

För att kommunsektorn ska lyckas med sin personalförsörjning krävs både stora
utbildningssatsningar och betydande ansträngningar för att öka välfärdssektorns
attraktivitet. Centralt i detta sammanhang är högre löner, ökad personaltäthet och
förbättrad arbetsmiljö. Den demogra ska utvecklingen, där andelen äldre ökar,
innebär samtidigt att kommuner och regioner står inför stora resursbehov de
närmaste åren.

Konjunkturinstitutet bedömer i deras senaste konjunkturrapport att
kommunsektorn behöver tillföras ca 30 miljarder kronor fram till 2025 för att
kommuner och regioner ska kunna upprätthålla ett bibehållet o entligt åtagande.5

Haninge är inget undantag från den generella bilden.

5 https://www.konj.se/download/18.2850e84817fb8c010e050613/1648725048289/KLMar2022.pdf
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1.4 Investeringsplan för klimatet

Världen be nner sig i ett klimatnödläge. Hittills har världssamfundets gemensamma
ansträngningar inte varit tillräckliga för att åstadkomma nödvändiga
utsläppsminskningar. Det står bortom allt tvivel att mer behöver göras såväl globalt
som nationellt och lokalt.

Klimatpolitiska rådet konstaterar i sin rapport 2022 6 att omställningsarbetet behöver
accelereras betydligt för att vi ska nå våra klimatmål. Vänsterpartiet framhärdar i
arbetet för att klimatomställningen ska ske skyndsamt, strukturerat och genom
samhällets gemensamma insatser. Omställningen till ett klimatneutralt samhälle låter
inte vänta på sig.

I klarspråk handlar det om att det nns ett givet miljöutrymme för oss människor att
röra oss inom. De samlade svenska utsläppen, inklusive vår konsumtion, överstiger
det utrymmet med råge. Såväl globalt som nationellt är det emellertid så att alla inte
bär ett lika tungt ansvar för utsläppen. Världens rika människor har i all väsentlighet
orsakat klimatförändringen och har fortfarande störst påverkan på klimatet. Enligt
den globala hjälporganisationen Oxfam står de rikaste 10 procenten av världens
befolkning för ca hälften av alla koldioxidutsläpp globalt och samtidigt står de
fattigaste 50 procenten för mindre än 10 procent av utsläppen. Den rikaste
procenten släpper ut dubbelt så mycket som den fattigaste hälften av världens
befolkning.

Även i Sverige nns det stora skillnader i vilka som påverkar klimatet mest. Oxfam
har i rapporten Svensk klimatojämlikhet (2020) 7 analyserat skillnaderna mellan 1990
och 2015. Oxfam konstaterar i rapporten att de utsläppsminskningar som skett i
Sverige under den tiden har åstadkommits av låg- och medelinkomsttagare. De
rikaste svenskarna har knappt bidragit till klimatomställningen.

Även om vi alla försöker minska vår klimatpåverkan är inte våra individuella val
tillräckliga för att åstadkomma nödvändiga förändringar. I dag står hundra företag i
världen för 70 procent av koldioxidutsläppen. I Sverige är det framför allt en handfull

7 https://www.oxfam.se/blog/ny-rapport-synliggor-svensk-klimatojamlikhet

6 https://www.klimatpolitiskaradet.se/rapport-2022/
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industrier som sticker ut avseende utsläppsvolymer. Politiken kan och måste ställa
krav på att dessa industrier och näringar ställer om. Den moderna, progressiva och
hållbara omställningspolitiken kombinerar hårda krav med en gedigen utbyggnad av
alternativen.

Tidigare fanns det en miljönämnd i Haninge. Sedan den stängdes har klimat- och
miljöarbetet blivit hängande i luften. Hållbarhetsberedningen startades upp förra
mandatperioden med syftet att bl.a. ta fram ett klimat- och miljöpolitiskt program.
När uppdraget blivit klart så lades beredningen ner.

Det nns för närvarande inget politiskt forum med fokus på klimat- och miljöarbetet
i kommunen. Det är i kommunstyrelsen det hanteras och det hamnar konsekvent vid
sidan av. Vi vill skapa ett beständigt politiskt forum för att behandla frågor rörande
klimat- och miljöarbetet och vara remiss när det är aktuellt. Vi tror att bästa
lösningen är att inrätta en miljönämnd som ser till att det klimat- och miljöpolitiska
programmet implementeras, att målen nås och som hanterar andra klimat- och
miljörelaterade frågor.

Sverige har tillsammans med de esta av världens länder beslutat att agera för att den
genomsnittliga temperaturökning absolut inte ska gå över 2 grader men med siktet på
att inte gå över 1,5 grader. En viktig del i avtalet är att alla undertecknande länder
minskar utsläppen i en rättvis takt. För att kunna uppnå målen i Parisavtalet behövs
kraftfulla åtgärder för att minska våra utsläpp av växthusgaser. Det är också viktigt att
ha en plan med tydliga och e ektiva mål längs vägen så att vi vet att vi håller oss inom
tidsplanen.

För att vi ska klara Parisavtalet kan bara en begränsad mängd koldioxid släppas ut i
atmosfären. Ett bra verktyg för att säkerställa att Haninge gör vad vi kan för att nå
klimatmålen och att Haninge inte släpper ut mer än vad det nns utrymme för är att
ta fram en koldioxidbudget.

Järfälla kommun var först med att ta fram en koldioxidbudget och arbetar med
åtgärder inom transport och nybyggnation för att minska koldioxidutsläppen med
10-15 % årligen. Arbetet att ta fram koldioxidbudgeten gjordes i samarbete med
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Centrum för miljö- och utvecklingsstudier (Cemus) vid Uppsala universitet
tillsammans med miljökonsultbolaget Ramböll.

Därför bör Haninge kommun delta i samverksansprojektet med Uppsala universitet
för att ta fram en lokal koldioxidbudget för Haninge. Haninge bör också delta i
närliggande relevanta projekt som Vinnovaprojektet “Digital plattform för beräkning
av koldioxidbudget och simulering av samskapande av klimatåtgärdspaket”.

Det nns goda förutsättningar för exempelvis havsbaserad vindkraft i Haninge. Priset
på solceller har gått ner drastiskt och det nns gott om tak och mark att installera
solceller på. Bolaget kan ägas och drivas i samarbete med andra grannkommuner.
Intresset för det bör undersökas men vi bör gå fram med initiativet även om inga
andra kommuner är intresserade.

Vänsterpartiet lade en motion om att bygga en solpark. Ett av skälet som angavs till
varför motionen avslogs var att det inte fanns något energibolag som kunde hantera
den. Med ett energibolag så löser vi den problematiken. Elpriserna på kommunalägda
energibolag är också generellt lägre än snittet.

När det klimat- och miljöpolitiska programmet antogs så tillkom nya mål gällande
energianvändningen:

● År 2020 har energianvändningen i kommunala lokaler och bostäder
e ektiviserats med 20 procent jämfört med 2009

● År 2030 har energianvändningen i kommunala lokaler och bostäder
e ektiviserats med 20 procent jämfört med år 2020.

Vi vill att målen ska uppnås så snart som möjligt! Det är bara bra om vi kan nå målen
tidigare än bestämt. Dels för att klimatet kräver snabba och stora investeringar men
också för att investeringar i energie ektivisering betalar sig.
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Vi vill att Tornberget och Haninge Bostäder ökar takten och använder sig av statliga
investeringsstöd och gröna lån från Kommuninvest för att nansiera så stor del som
möjligt av satsningarna.

I Haninge så utgör resor och transporter runt ⅔ av utsläppen av växthusgaser i
kommunen. Vägtransporter orsaker också buller och försämrad luftkvalitet.
Privatbilism är ett ine ektivt nyttjande av vägar och mark. Genom att cykla och gå
mer (men även att nyttja kollektivtra ken mer) så minskar vi våra utsläpp av
växthusgaser. Dessutom så rör vi på oss mer vilket är bra för folkhälsan. Det nns
alltså många anledningar för att ändra på vårt resande.

Därför har vi i kommunens klimat- och miljöpolitiska program fastställt mål och
delmål under fokusområdet “Fossilfria resor och transporter”. Ett av delmålen är:

“År 2025 har andelen resor med kollektivtra k, cykel och gång ökat till 55
procent av färdmedelsfördelningen.
Indikator: Färdmedelsfördelning i Haninge enligt resvaneundersökningen
(RVU) Stockholm.”

I Resvaneundersökningen 2015 går att läsa att sammantaget stod
färdmedelsfördelning (genomsnitt för veckan) för boende i Haninge gällande
kollektivtra k, cykel och gång för 42% år 2015. I den uppföljande
Resvaneundersökningen 2019 blev resultatet 39%. Det går alltså åt helt fel håll.

Något som lyfts upp i Resvaneundersökningen 2019 är att det är stora skillnader i
färdmedelsfördelning beroende på tid och sammanhang i Stockholms län.
Kollektivtra k är det klart dominerande färdmedlet vid resor till skola och
utbildning. Men i Haninge så görs 71% av fritidsresorna av boende med bil. Det kan
handla om inköpsresor, resor till nöje, fritid, släkt eller vänner samt serviceresor och
skjutsresor. Vi behöver därför insatser för att få minska bilresorna på fritiden.
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Vi vill också att den planerade motorvägen Tvärförbindelse Södertörn ska stoppas.
Projektet är en katastrof för klimatet som inte kommer att lösa de utmaningar som
Södertörn har. Vi måste motverka massbilismen och göra det lättare och enklare att
ta pendeln, bussen, cykeln eller gå. Vi måste kraftigt minska bilåkandet och använda
oss av många olika verktyg för att lyckas med det. Det är låginkomsttagare och de som
är mest utsatta som kommer att påverkas mest negativt av klimatförändringarna. Av
den anledningen är det viktigt att infrastrukturprojekt går i linje med klimatmålen så
att klimatförändringarnas omfattning och påverkan begränsas.

Ur ett jämlikhets- och jämställdhetsperspektiv så borde Tra kverket satsa på
infrastruktur för kollektivtra k, cykel- och gångtra k då kvinnor och
låginkomsttagare nyttjar det i större utsträckning.

Buller och luftföroreningar tenderar också att slå ojämlikt. Så var det med Förbifart
Stockholm och så ser det ut att bli även här. I Masmo och Fittja kommer
befolkningen att påverkas.

Dagens ETC skriver att  projektet ha måttliga till stora negativa konsekvenser för
människors hälsa. De lyfter att av alla luftföroreningar i stadsluft har partiklarna
starkast koppling till negativa hälsoe ekter. Långtids exponering för låga halter
orsakar hjärt- och kärlsjukdomar och lungcancer. Partiklar har särskilt stora negativa
e ekter på barns hälsa. De orsakar bland annat astma och försämrad lungutveckling
hos barn. Dessa sjukdomar är redan vanligare i de områden som kommer att drabbas
hårdast av utsläpp från den nya tvärförbindelsen än i rikare områden.

Skydd av mark med höga naturvärden är viktigt. Hösten 2017 så antog
kommunfullmäktige det klimat- och miljöpolitiska programmet. Vänsterpartiet var
väldigt aktiva i Hållbarhetsberedningen som tog fram programmet och såg till att
målen fortsatte hållas höga trots att det fanns partier som ville sänka ambitionerna,
speci kt kring skydd av värdefull natur.
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Vi har en åtgärdsplan inom kommunen och den ska följas. Vi vill så snart som möjligt
skydda Högstaskogen och Nordankärrsberget som naturreservat. Vi vill också utreda
möjligheten att skydda Norrbyskogen som naturreservat eller biotopskyddsområde.
De gröna kilarna och gröna samband ska värnas i stadsplaneringen.

Vi skjuter till extra resurser (utöver de kompensationer som kommunstyrelsen får för
pris- och löneökningar) just för att kunna växla upp klimat- och miljöarbetet.

Nästan 40 procent av all energi som används i Sverige går till byggnader. Det
motsvarar ungefär lika mycket energi i form av elektricitet, fjärrvärme och bränslen
som hela industrisektorn. Därför är det viktigt med klimatsmarta bostäder och
lokaler.

Vänsterpartiet ck i förra mandatperioden i förhandlingar igenom att
kommunstyrelsen ska verka för att det ska byggas minst 200 billiga och klimatsmarta
hyresrätter och att Haninge Bostäder ska vara en aktiv part i det arbetet. Det arbetet
måste fortsätta och växlas upp.

Haninge Bostäder måste bygga många er billiga hyresrätter. Vi ligger långt under
snittet i länet gällande allmännyttiga bostäder per 1000 invånare.

Bostadsbristen är akut! Det är inte dyra bostadsrätter som behövs. Det är billiga
hyresrätter som folk kan ha råd med som behövs. Vänsterpartiet ck i förra
mandatperioden igenom att Haninge Bostäder sänkte sina inkomstkrav för att man
ska kunna få ett kontrakt.

Under 2023 behöver Haninge kommun:

● Ta fram en gångplan
● Ta fram förslag på hur kommunen kan underlätta för kommuninvånarna att

minska bilresor på fritiden
● Öka takten i att skydda mer värdefull skog och natur
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● Utred inrättandet av en miljönämnd
● Uppdra till Tornberget att sätta upp solceller på nya och be ntliga byggnader

som kommunen äger
● Uppdra till Tornberget att öka takten med energie ektivisering
● Uppdra till Tornberget att bygga i trä

Klimathänsyn ska nnas med redan i stadsplaneringen, både i större och mindre
skala. Vänsterpartiet vill se klimatsmarta stadsdelar där man rustar hus att vara mer
klimatsmarta, väljer grön el, gör gatorna bilfria och startar odlingar till området och
liknande. Det gör våra städer mer hållbara och skapar förutsättningar för var och en
att tillsammans kunna bidra till omställningen.

Mer än var tredje Haningebo kan cykla till jobbet på en kvart och hälften skulle
kunna göra det på en halvtimme. Trots det tar bara 2 procent av Haninges befolkning
tar cykeln. Det nns alltså en otrolig potential i att öka cyklingen för att minska
bilåkandet.

Av den anledningen måste det göras stora investeringar i cykelvägnätet. Kommunens
cykelplan måste implementeras omgående. Och cyklisters åsikter, erfarenheter och
idéer måste tas tillvara. Därför vill vi införa ett cykelråd där tjänstepersoner från
kommuner, cykelföreningar, miljöorganisationer och privatpersoner kan vara med i
för att tillsammans ta fram förslag för utbyggd och förbättrad cykling.

Den biologiska mångfalden är grundläggande våra förutsättningar för överlevnad och
välfärd. Det innebär att vi har ett landskap med många olika naturtyper, olika arter
och en stor genetisk variation. Den biologiska mångfalden minskar dessvärre år efter
år. Både växter och djur hotas.

Naturvårdsverket listar fyra huvudsakliga hot mot den biologiska mångfalden:

● Habitatdegradering eller -förstörelse, det vill säga att livsmiljön för djur, växter
eller svampar försämras eller försvinner genom till exempel åtgärder i de areella
näringarna (jord- och skogsbruk) eller ändrad markanvändning. Det kan också
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handla om att livsmiljöerna delas upp – fragmenteras – i för små delar genom
till exempel utbyggnad av vägar.

● Föroreningar, som direkt kan påverka förekomsten av djur, växter eller
svampar, eller försämra deras fortplantningsförmåga. E ekterna av kvicksilver,
PCB och DDT på till exempel rovfåglar är ett exempel på detta, och samtidigt
ett exempel på ett miljöproblem som har minskat i Sverige tack vare bra
miljöarbete.

● Överutnyttjande/ohållbar jakt eller ske, det vill säga att människan jagar eller
skar mer än vad vilt- eller skstammen tillväxer. Exempelvis har både älg och

rådjur varit närmast utrotade i Sverige tidigare på grund av hårt jakttryck.
● Invasiva främmande arter, det vill säga att arter som har introducerats av

människan orsakar problem för den inhemska biologiska mångfalden genom
konkurrens om resurser, predation eller sjukdomar. Lupiner och mink är
några exempel på invasiva främmande arter.

Naturskyddsföreningen lyfter just avverkning av skog som ett stort hot mot den
biologiska mångfalden. Därför är det av stor vikt att vi skyddar skog, bevarar och
stärker de gröna svaga sambanden och planerar för skog och natur i stadsplaneringen.

Vi behöver skydda pollinatörerna - bin och humlor. Gifter från besprutning,
matbrist, ett förändrat landskap och klimatförändringar hotar våra bin och även
andra pollinatörer. Samtidigt är vi helt beroende av bin och andra insekters livsviktiga
arbete för att livnära oss.

Ungefär en tredjedel av den mat vi människor äter är pollinerad av dem. Om denna
utveckling får fortsätta kommer den att få allvarliga konsekvenser för mänskligheten
och den biologiska mångfalden. Bristen på vilda blommor är en av de största
orsakerna till varför bin och andra pollinerande insekter minskar.

Det nns många enkla insatser som kan vända trenden och hjälpa våra pollinatörer.
Det går t.ex. Att odla nektarrika växter, skydda eller odla värdväxter, bygga
insektshotell och humlebon samt ha vatten i parker och trädgårdar för törstiga
pollinatörer. Delar av gräsmattor på kommunal mark skulle kunna bli ängar. Att
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dessutom upphandla ekologisk mat samt att välja bort kemiska bekämpningsmedel är
naturligtvis andra viktiga insatser.

Vi ska inte bygga och planera samhället så att det uppmuntrar bilåkande. Vi måste
motverka massbilismen och göra det lättare och enklare att ta pendeln, bussen,
cykeln eller gå. Vi måste kraftigt minska bilåkandet och använda oss av många olika
verktyg för att lyckas med det. Att justera parkeringstalen är ett sätt.

På Klimatkommunernas hemsida så kan man läsa följande om parkeringsnormen och
exibla parkeringstal:

“Är normen, som varit vanligt hittills, uppemot en parkeringsplats per
lägenhet eller rentav mer, så stimuleras fortsatt bilägande. Är kommunen

exibel och låter byggherren etablera färre p-platser om det nns tillgång till
andra mobilitetslösningar, stimuleras byggbolagens kreativitet. Plötsligt ligger
det i deras intresse att se till att de boende har tillgång till bilpool, eldrivna
lådcyklar eller nära till kollektivtra ken.”

Här har vi ett enkelt sätt att bygga Haninge för att uppmuntra kollektivtra k, cykel
och gång. Det nns mycket inspiration från t ex Boverkets vägledning:

● Öka takten i implementeringen av cykelplanen
● Inrätta ett cykelråd
● Minska parkeringstalen där resbehovet är lågt och/eller lätt kan göras utan bil
● Inför er bilfria vägar i centrumen
● Ta fram en åtgärdsplan för att rädda bin och andra pollinatörer
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2. Social hållbarhet

För Vänsterpartiet i Haninge betyder social hållbarhet att samhället möjliggör för att
alla ska ha en vardag som fungerar och att välfärden är tillgänglig för alla. I ett socialt
hållbart samhälle känner människor tillit till varandra och myndigheter.
Levnadsvillkoren ska vara rättvisa och jämlika för alla, från födseln till det sista
andetaget.

Social hållbarhet och god folkhälsa skapas i de områden och på de arenor där
människor bor, leker, arbetar och lever sina liv. Många av dessa, som skolan,
bostadsområden, den omgivande miljön i form av parker och parklekar, arenor för
idrott och motion, arbetsplatser och äldreboenden har kommunen ansvar för.

För att uppnå social hållbarhet måste skolan fungera för alla, från förskola till
gymnasieexamen. Det är kommunens skyldighet att se till att det nns tillräckligt
med resurser för att alla elever ska få det stöd de behöver för att kunna gå ut skolan
med fullständiga betyg och möjliggöra för högre studier efter gymnasiet. Unga utan
fullgjord skolgång löper en stor risk att hamna i arbetslöshet vilket leder till
svårigheter att försörja sig själv. Konsekvenserna av en ofullständig utbildning riskerar
att följa personen under resten av livet och leda till låg socioekonomisk status. Det är i
sin tur kopplat till dålig hälsa och minskade möjligheter att vara en del av det
gemensamma samhället.

Barn är ofta en särskilt utsatt grupp i samhället då de är beroende av vuxnas omsorg
och beskydd för att klara sig. När omsorgen hemifrån brister är det samhällets ansvar
att skydda och ombesörja för barnen. Många barn lever med olika livsvillkor och
förutsättningar där alla inte har råd med t.ex. fritidsaktiviteter eller ens tillgång till
mat alla dar i veckan. Här är kommunens förebyggande och uppsökande arbete av
största vikt för att jämna ut klasskillnader och livsförutsättningar mellan barn. Skolan
har även det viktiga ansvaret i sitt kompensatoriska uppdrag. I utbildningen ska
hänsyn tas till elevers olika behov och förutsättningar. Särskilt gäller en strävan att
uppväga skillnader i elevernas förutsättningar att tillgodogöra sig utbildningen. Idag
är barnkonventionen svensk lag i Sverige vilket innebär att barns rättigheter har
stärkts. Det ska också efterlevas i praktiken genom de olika beslut som tas inom
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kommunens olika verksamheter och en strävan efter barnets bästa ska vara första
prioritet.

Bostaden är grunden för ett tryggt liv och en mänsklig rättighet. En socialt hållbar
stad måste kunna erbjuda billiga hyresrätter till dem som inte har förutsättningar för
att köpa sitt boende. Ungdomar, studenter, pensionärer, låginkomsttagare och
människor som önskar en mer exibel boendeform måste ha tillgång till bra
lägenheter som är lämpliga för sitt ändamål (boverket.se). Dessa bör blandas med
andra typer av boenden för att skapa mötesplatser mellan människor med olika
bakgrund, ålder, kultur och livssituation. Det bidrar till tillit och trygghet i området.

Bostadsområden som upplevs som otrygga och faktiskt är osäkra skapar stress bland
de boende. Områden som inte sköts om där gatlyktorna inte fungerar, sopor samlas
på hög och trasig infrastruktur inte åtgärdas bidrar ytterligare till ohälsa och groende
missnöje. Bostadsområdet är också en viktig arena för fysisk aktivitet i form av
vardagsmotion och idrott vilket är grundläggande för människors hälsa. Därför är
välskötta bostadsområden med tillgång till exempelvis parker med möjligheter till
träning, promenadstråk och cykelbanor viktiga för att skapa socialt hållbara
bostadsområden.

Den förväntade livslängden ökar i Sverige för alla grupper undantaget kvinnor med
låg socioekonomisk status där den står stilla. Vänsterpartiet kan inte acceptera att en
grupp hamnar efter. För att motverka detta måste åtgärder vidtas på alla stadier i en
människas liv för att jämna ut orättvisor och se till att arbetsvillkoren är hälsosamma.
Fler jämlikhetssatsningar behöver genomföras i kommunen som utökar kvinnors
förutsättningar i livet och stärker jämställdheten i kommunen.

Gruppen äldre är väldigt bred och består liksom alla grupper av personer med olika
behov. För att alla äldre boende i Haninge ska ha en vardag som fungerar och tillgång
till välfärden när de behöver den måste kommunen erbjuda lämpliga boenden,
tillgängliga miljöer där det går att ta sig fram med olika typer av hjälpmedel, sociala
mötesplatser och service. Vård och omsorg måste vara av god kvalitet där brukarna
kan känna trygghet till den personal som bistår dem i vardagen. Frågor som påverkar
livet för alla andra grupper försvinner inte med åldern. Därför är det viktigt att även
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gruppen äldre har tillgång till stöd och hjälp vid förekomst av våld i hemmet, trygga
mötesplatser där de inte riskerar att utsättas för kränkande behandling som rasism,
homofobi eller sexism. Ett samhälle som tar väl hand om sin åldrande befolkning
indikerar att vara socialt hållbart för alla invånare.
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3. Rädda Rudan!

Planerna om genomförandet motorvägen Tvärförbindelse Södertörn går i full fart
och Haninge kommun kommer vara en av de kommuner som påverkas. I ett ärende
som kommer till kommunstyrelsen slutet av april presenteras de
kompensationsåtgärder som föreslås för intrånget i Rudans naturreservat. En av
kompensationsåtgärderna är bl.a. att ersätta den 4,2 hektar mark i Rudans
naturreservat som genomförandet av motorvägen Tvärförbindelse Södertörn
kommer att göra ett permanent fysiskt intrång på, med minst 5 hektar mark istället
söder om Tvärförbindelse Södertörn. Det innebär att den mark som kompenseras
kommer att vara på andra sidan motorvägen och hamna i Jordbro industriområde
vid en bergtäkt.

Enligt kommunstyrelseförvaltningen är “syftet med Rudans naturreservat är att säkra
tillgängligheten till ett tätortsnära naturområde för friluftsliv, friskvård och
pedagogisk verksamhet. Vidare är syftet att bevara och utveckla de höga naturvärden
och den biologiska mångfald som är knuten till de olika naturområdena.”

På vilket sätt är 5 hektar mark beläget vid en bergtäkt i Jordbro industriområde en
jämförlig kompensation för den mark som planeras att skövlas i Rudans
naturreservat och för all evighet vara oåterkallelig?

Hur ska syftet med Rudan tillgodoses när det kommer till friluftsliv, friskvård och
pedagogisk verksamhet på den “kompensationsmark” belägen vid en bergtäkt mitt i
ett industriområde med allt vad det innebär med oljud, buller och damm?

Kommunstyrelseförvaltningen menar vidare att det krävs synnerliga skäl för
upphävande av ett naturreservatsområde och att intrånget i naturvärdet endast kan
meddelas om det kompenseras i skälig utsträckning.

Vänsterpartiet Haninge anser inte att det föreligger synnerliga skäl och heller inte att
kompensationsåtgärderna som bl.a. mark vid en bergtäkt, en informationsskylt och
anläggning av två grodjursdammar är i närheten av att vara likvärdig med den skada
som genomförandet av Tvärförbindelse Södertörn kommer att innebära för Rudans
naturreservat, alla som nyttjar den, alla djur- och växtarter som påverkas negativt.
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Vi är starkt emot byggandet av motorvägen och det oåterkalleliga ingrepp i vårt
naturreservat som samtliga partier förutom Vänsterpartiet är för.
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4. Kommunen måste jobba för romsk inkludering

Romer är en av Sveriges fem nationella minoriteter. De fyra andra är judar, samer,
tornedalingar och sverige nnar. Dessa minoriteter har särskilt skydd i svensk lag.
“Alla minoritetsspråk har ett grundskydd som bland annat innebär att vi har ett
särskilt ansvar för att främja och skydda dessa minoriteters språk och kultur. Barns
utveckling av kulturell identitet och användning av det egna minoritetsspråket ska
särskilt främjas” lyder beskrivningen på Haninge kommuns hemsida.

Haninge är ett förvaltningsområde för nska språket vilket innebär att nska har ett
förstärkt skydd i Haninge. Till exempel kan man använda nska språket i kontakt
med kommunen. I Haninge kommun har vi ett Samråd för nskt
förvaltningsområde där ledamöter sitter från de olika partierna i kommunen och
diskuterar relevanta frågor för den nska minoriteten och fattar beslut som rör det

nska förvaltningsområdet. Något liknande forum eller organisation har vi däremot
inte för romerna i Haninge kommun.

2015 fanns det cirka 700 romer bosatta i Haninge kommun. 2019 var si ran 900 och
idag är uppskattningen mellan 1200 och 1500. Romer är inte en homogen grupp
utan den består av ett stort antal undergrupper med ibland mycket olika språk och
dialekter som dock alla har sitt ursprung i sanskrit.

Romer omnämns första gången i Sverige på 1500-talet i Stockholms stads
tänkeböcker. 2012 startade den dåvarande regeringen den 20-åriga strategin som
innebär att 2032 ska alla romer ha samma möjligheter i livet som alla andra. Romer är
en minoritetsgrupp som ofta diskrimineras i Sverige och ges färre möjligheter till ett
stabilt liv. Både på arbetsmarknaden och bostadsmarknaden förekommer det att
romer inte erbjuds arbete eller bostad pga fördomar gentemot romer. Detta är ett
känt samhällsproblem och är något som myndigheter och kommuner på olika sätt
försöker arbeta förebyggande kring.

Haninge kommun gjorde 2015 en behovsinventering bland romerna i kommunen
för att se vilka områden som behöver stärkas. Haninge kommun utvaldes som en av
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de fem utvecklingskommuner för romsk inkludering mellan 2016 och 2020. Som
utvecklingskommun gjorde Haninge många insatser och ett ertal var framgångsrika.

2021 gjordes en ny behovsundersökning för romsk inkludering. Den visar på att det
nu nns nya grupper av romer i Haninge. Många i Vega men även i Handen,
Västerhaninge och Jordbro. Sedan tidigare nns det många polska romer i
Brandbergen.

Undersökningen delades upp romerna i två grupper; de som bott här länge, främst
östeuropeiska romer, och de som yttat in nyligen till kommunen; nska, svenska,
polska och romer från Balkan.

De romer som är 50 år eller yngre och tillhör gruppen som har bott här länge är idag
ofta aktiva i samhället och de esta har jobb. De yngre romerna i denna grupp
utbildar sig. Men de äldre romerna i denna grupp har fortfarande en del
socioekonomiska svårigheter. De har inga hyreskontrakt och bor i andra eller tredje
hand under olika perioder.

Ett annat problem är att ingen tar hand om de äldre romerna som det gjordes
tidigare. Det är väldigt svårt  för många av dem. Lyckligtvis har kommunen börjat
samla de äldre på Trä punkten i Brandbergen varje söndag. Det behövs göras mer i
den vägen och i er kommundelar.

Det ligger också ett förslag i social- och äldrenämnden om att anlita en person som
två timmar i veckan kan komma till Trä punkten för att hjälpa dem med
myndighetsbrev och ansökningar av olika slag. Ärendet bereds fortfarande.

När det gäller barn och ungdom under 16 år som behöver stöd i skolan skulle vi
gärna se att det fanns en brobyggare som skulle kunna hjälpa de nya romerna som
behöver stöd.

Haninge kommun har också chansen att åter söka statsbidrag om romsk inkludering,
vilket vi anser att kommunen borde göra. Då skulle kommunen kunna ha utbildning
i större format så att romerna i kommunen känner trygghet när de söker jobb,
utbildning eller i övrigt ska orientera sig i samhället.
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Vänsterpartiet Haninge tycker det är viktigt att romsk inkludering prioriteras i
Haninge kommun i form av olika insatser. Förslaget om att en tjänsteperson från
kommunen t ex  kommer till Trä punkten i Brandbergen och trä ar de äldre
romerna och ger vägledning tycker vi är ett bra förslag som borde ses över.

Vi tycker också att det är viktigt med kompetensutveckling hos kommunens personal
om romers situation i samhället, de fördomar och den diskriminering som de möter
på i t ex bostadsmarknaden, arbetsmarknaden och andra situationer i samhället, så att
kommunen på ett bättre och mer medvetet sätt kan inkludera romer i ett aktivt
samhällsliv och möjliggöra samma chanser för de.
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5. Sammanfattning av Vänsterpartiets budget

Tabell driftbudgetramar 2023

Nämnder, styrelser

Styrande
alliansens

budget 2023
Vänsterpartiets

budget 2023 Di erens

KF-reserv inkl. volymreserv 15 000 45 000 + 30 000

KS-reserv 55 000 0 - 55 000

Kommunstyrelsen 314 000 314 000 0

Södertörns upphandlingsnämnd* 0 0 0

Södertörns överförmyndarnämnd* 0 0 0

Valnämnd 100 100 0

Revision 1 600 1 600 0

Näringslivs- och
arbetsmarknadsnämnd 16 000 20 000 + 4 000

Äldrenämnden 867 000 921 000 + 54 000

Socialnämnden 1 130 000 1 160 000 + 30 000

Stadsbyggnadsnämnden 211 000 215 000 + 4 000

Grund- och förskolenämnd 2 410 000 2 466 000 + 56 000

Gymnasie- och
vuxenutbildningsnämnd 530 000 545 000 + 15 000

Idrotts- och fritidsnämnd 170 000 175 000 + 5 000

Kultur- och demokratinämnd 92 000 97 000 + 5 000

Finansförvaltning 138 500 138 500 0

Totalt 5 950 200 6 098 200 + 148000
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Skatteintäkter och generella
statsbidrag -6 100 300 -6 100 300

Finansnetto -14 000 -14 000

Resultat 164 100 17 800

Resultat % 2,69% 0,29%

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr)

Resultatutjämningsreserv
Tack vare Vänsterpartiet och övriga oppositionen avsattes 50 000 tkr år 2021 till en
resultatutjämningsreserv. Om det ekonomiska utvecklingen framöver går sämre än
beräknat, så nns den att tillgå för att rädda kommunal verksamhet från
nedskärningar.
Mer om detta går att läsa här8.

8

https://haninge.vansterpartiet.se/2021/05/11/jackpot-for-vansterpartiet-i-haninge-213-miljoner-mer-till-valfarden-gen
om-hoppande-majoriteter/
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6. Nämndvisa ramar och mål

5.1 Kommunstyrelsen

Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och styrelsens reglemente
gäller följande: Kommunstyrelsens uppgift är att på kommunfullmäktiges uppdrag
planera, leda, samordna och följa upp hela den av kommunfullmäktige beslutade
verksamheten. Kommunstyrelsen ansvarar bland annat för frågor som gäller
kommunens långsiktigt hållbara utveckling och frågor relaterade till
barnkonventionen samt övergripande ekonomi- och personalfrågor.

Kommunstyrelsen svarar även för kommunens näringslivsarbete, arbetsmarknadsråd,
exploateringsbudget med markinköp och markförsäljningar samt samverkan och
kontakt med Södertörns Miljö- och hälsoskyddsförbund, Södertörns
Brandförsvarsförbund, Samordningsförbundet Östra Södertörn m. .

Kommunstyrelsen ansvarar även för Haninge som nskt förvaltningsområde samt
uppföljning av Södertörns upphandlingsnämnd och Södertörns
överförmyndarnämnd. Kommunstyrelsen har ett samordnande ansvar för centrala
utvecklings- och tillväxtfrågor, såväl i fråga om den strategiska utvecklingen som i
fråga om konkret genomförande av samhällsbyggandet i form av exploateringsprojekt
för bostäder, infrastruktur, verksamhetsområden, företagsetableringar med mera.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 314 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: 0 tkr

Budgetramen ska täcka pris- och löneökningar samt nedanstående
verksamhetsutveckling.
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Inrätta en social investeringsfond

Många kommuner har börjat satsa sina överskott i sociala investeringsfonder för att
främja kommunens utveckling. Norrköping är en sådan kommun som vi hämtat
inspiration ifrån. Konstruktionen är sådan att det främst är olika nämnder som äskar
pengar till förebyggande projekt, men det ska heller inte vara uteslutet att externa
aktörer kan söka medel härifrån.

Särskilt ideella organisationer som tar ett mycket tungt socialt ansvar i kommunen,
som kvinno-, mans- och tjejjourerna, Attention, föreningar som jobbar med
avhoppare från kriminella- och extremistmiljöer, samt föreningar som stödjer
brottso er ska kunna söka medel från fonden, men då via den förvaltning som
ansvarar för respektive område. Externa aktörer ska välkomnas, men det ska
naturligtvis inte bli så att den ena handen inte vet vad den andra gör inom den
kommunala förvaltningen.

Det handlar om att investera i människor. Vi anser att tidiga insatser är en viktig
framtidsinvestering och med sociala investeringsfonden kommer kommunen
förhoppningsvis att se såväl ekonomiska och mänskliga vinster.

Syftet med fonden är att:

● För den enskilde människan handlar vinsterna om en framtid med utbildning,
hitta förebyggande arbetsmetoder som tidigt bryter en negativ
händelseutveckling av olika slag som kan drabba de boende i kommunen.

● För kommunens del kan de ekonomiska vinsterna handla om minskat behov
av resurser, som färre placering av barn och unga, minskade insatser från den
samlade elevhälsan eller färre utredningar av skolpsykolog.jobb och egen
försörjning. Ett bättre liv, helt enkelt.

● När e ekterna av investeringen börjar synas, när de kommunala kostnaderna
minskar till följd av investeringen, ska nämndens/nämndernas ekonomiska
ramar minskas med motsvarande belopp.
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Överskottet ska sedan markeras i boslutet och öronmärkas för att användas för
framtida sociala investeringar. På det sättet kommer fonden kontinuerligt att fyllas på
och nya sociala investeringar kan göras.

Organisation och ledning

Norrköpings kommun har följande ordning, och som vi inte har något att invända
emot är som lyder:

Kommunfullmäktige har gett delegation till kommunstyrelsen att vara beslutande
nämnd för den sociala investeringsfonden. Det innebär att kommunstyrelsen fattar
beslut om sökande nämnd eller förvaltning ska beviljas medel ur investeringsfonden.
För varje investering i förebyggande arbete för de nierade grupper ska det nnas en
plan för löpande uppföljning. I den ska det framgå hur resultatet ska mätas och vid
vilka tidpunkter det ska redovisas.

Arbetssättet för insatserna ska dokumenteras så att de kan få en spridning till ett mer
generellt genomförande om insatserna är lyckade. Dessutom ska det årligen göras en
samlad uppföljning kopplad till det långsiktiga syftet med investeringen.

Beredning av beslut

Initiativ till ansökan till den sociala investeringsfonden kan tas av nämnder eller
förvaltningar i kommunen. Det nns en mall för vad ansökan ska innehålla. Ansökan
skickas till kommunstyrelseförvaltningen som har som uppgift att dels kontakta
berörda förvaltningar för diskussion om ansökan och dels inhämta synpunkter från
det vetenskapliga råd, som kommer att knytas till den sociala investeringsfonden.
Kommunstyrelseförvaltningen ställer samman en tjänsteskrivelse i ärendet.

Kommunstyrelsen beslutar i ärendet på delegation av kommunfullmäktige.

Anknytning till forskning

Efter att ansökningar om sociala investeringar har kommit in från den kommunala
organisationen behövs ett stöd från ett vetenskapligt råd vid hanteringen av
ansökningarna.
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Sveriges Kommuner och Landsting står för vetenskaplig medverkan från sitt nordiska
forskarnätverk, som kan kompletteras med kommunens egna forskarkontakter.

Det vetenskapliga rådet kan både bedöma och ge tips på metoder för genomförande
av insatser, hjälpa till med beräkningar av kommande kostnadsminskningar och
hjälpa till att utforma själva insatsen och uppföljningssystemet för den.

Inför en jämställdhets miljon

Vänsterpartiet vill införa en jämställdhets miljon där förvaltningar kan söka pengar
ifrån för att göra exempelvis utbildningar och workshops kring feministiskt
självförsvar, maskulinitetsnormer eller hbtq. Samma sak är gjord med klimatmiljonen
och tillgänglighetsmiljonen. Det är också ett bra sätt att sätta igång förvaltningarnas
tankar kring de här frågorna och visa för politikerna vilka satsningar som kan göras.

Politiskt forum för klimat- och miljöarbetet

Sedan miljönämnd i Haninge stängdes har klimat- och miljöarbetet blivit hängande i
luften. Hållbarhetsberedningen startades upp förra mandatperioden med syftet att
bl.a. ta fram ett klimat- och miljöpolitiskt program. När uppdraget blivit klart så
lades beredningen ner. Det nns inget politiskt forum med fokus på klimat- och
miljöarbetet i kommunen. Det är i kommunstyrelsen det hanteras och det hamnar
vid sidan av.

Vi vill skapa ett beständigt politiskt forum för att behandla frågor rörande klimat-
och miljöarbetet och vara remiss när det är aktuellt. Vi tror att bästa lösningen är en
miljönämnd eller en miljöberedning.

Skapa ett kommunalägt energibolag

Det nns goda förutsättningar för havsbaserad vindkraft i Haninge. Priset på solceller
har gått ner drastiskt och det nns gott om tak och mark att installera solceller på.

Bolaget kan ägas och drivas i samarbete med andra grannkommuner. Intresset för det
bör undersökas men vi bör gå fram med initiativet även om inga andra kommuner är
intresserade.
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Vänsterpartiets motion om att bygga en solpark avslogs pga att det inte fanns något
energibolag som kunde hantera den. Med ett energibolag så löser vi den
problematiken.

Elpriserna på kommunalt ägda energibolag är också lägre än snittet.

Energie ektivisering och energiproduktion

När det klimat- och miljöpolitiska programmet antogs så kom det nya mål gällande
energianvändningen:

● År 2021 har energianvändningen i kommunala lokaler och bostäder
e ektiviseras med 20 procent jämfört med 2009

● År 2030 har energianvändningen i kommunala lokaler och bostäder
e ektiviseras med 20 procent jämfört med år 2021.

Vi vill att målen ska uppnås så snart som möjligt! Och gärna tidigare än bestämt! Dels
för att klimatet kräver snabba och stora investeringar men också för att investeringar i
energie ektivisering betalar sig.

Vi vill att Tornberget och Haninge Bostäder ökar takten, använder sig av statliga
investeringsstöd och gröna lån från Kommuninvest för att nansiera så stor del som
möjligt av satsningarna.

Mer fart i miljö- och klimatarbetet

Hösten 2017 så antog kommunfullmäktige det klimat- och miljöpolitiska
programmet. Vänsterpartiet var väldigt aktiva i Hållbarhetsberedningen som tog
fram programmet och såg till att målen fortsatte hållas höga (trots att det fanns
partier som ville sänka ambitionerna) och att vissa mål tillkom som annars inte skulle
tillkomma.

Alla delar är viktiga i programmet, men vissa delar vi vill belysa extra:

● Minska utsläppen för resor och transporter
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●      Skydda mark med höga naturvärden

Cirka ⅔ av utsläppen av växthusgaser i Haninge kommer från resor och transporter.
Vänsterpartiet ck igenom följande viktiga mål:

● År 2025 har andelen resor med kollektivtra k, cykel och gång ökat till 55
procent av färdmedel fördelningen.

Mobility management

Det är ett koncept för att främja hållbart resande och hållbara transporter.
Kommunstyrelsen ck under förra mandatperioden uppdrag att ta fram en strategi
för mobility management.

● Fokus på mobility management måste få ta stor plats i stadsplaneringen
och tra kplaneringen.

● Att få över er resor och transporter till gång, cykel och kollektivtra k är
avgörande.

●      Att skapa förutsättningar för mer cyklande och skapa incitament för
cyklande är en väldigt viktig del.

●      Stadsbyggnadsnämnden har ett stort ansvar i och med implementeringen
av cykelplanen.

Skydd av mark med höga naturvärden är också viktigt. Vi har en åtgärdsplan inom
kommunen och den ska följas. Vi vill så snart som möjligt skydda Högstaskogen och
Nordankärrsberget som naturreservat. Vi vill också utreda möjligheten att skydda
Norrbyskogen som naturreservat eller biotopskyddsområde. De gröna kilarna och
gröna samband ska värnas i stadsplaneringen.

Vi skjuter till extra resurser (utöver de kompensationer som kommunstyrelsen får för
pris- och löneökningar) just för att kunna växla upp klimat- och miljöarbetet.
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Koldioxidbudget för Haninge

Klimatfrågan är vår tids ödesfråga. Sverige har tillsammans med de esta av världens
länder beslutat att agera för att den genomsnittliga temperaturökning absolut inte
ska gå över 2 grader men med siktet på att inte gå över 1,5 grader. En viktig del i
avtalet är att alla undertecknande länder minskar utsläppen i en rättvis takt. För att
kunna uppnå målen i Parisavtalet behövs kraftfulla åtgärder för att minska våra
utsläpp av växthusgaser. Det är också viktigt att ha en plan med tydliga och e ektiva
mål längs vägen så att vi vet att vi håller oss inom tidsplanen.

För att klara Parisavtalets mål kan bara en begränsad mängd koldioxid släpps ut i
atmosfären. Ett bra verktyg för att säkerställa att Haninge gör vad vi kan för att nå
klimatmålen och att Haninge inte släpper ut mer än vad det nns utrymme för är att
ta fram en koldioxidbudget.

Järfälla kommun var först med att ta fram en koldioxidbudget. De arbetar med
åtgärder inom transport och nybyggnation för att minska koldioxidutsläppen med
10-15 % årligen. Arbetet att ta fram koldioxidbudgeten gjordes i samarbete med
Centrum för miljö- och utvecklingsstudier (Cemus) vid Uppsala universitet
tillsammans med miljökonsultbolaget Ramböll.

Haninge kommun bör delta i samverksansprojektet med Uppsala universitet för att
ta fram en lokal koldioxidbudget för Haninge. Haninge bör också delta i närliggande
relevanta projekt som Vinnovaprojektet “Digital plattform för beräkning av
koldioxidbudget och simulering av samskapande av klimatåtgärdspaket”.

Billiga och klimatsmarta hyresrätter

Nästan 40 procent av all energi som används i Sverige går till byggnader. Det
motsvarar ungefär lika mycket energi i form av elektricitet, fjärrvärme och bränslen
som hela industrisektorn. Därför är det viktigt med klimatsmarta bostäder och
lokaler.

Vänsterpartiet ck i förra mandatperioden i förhandlingar ck igenom att
kommunstyrelsen ska verka för att det ska byggas minst 200 billiga och klimatsmarta
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hyresrätter . Haninge Bostäder ska vara en aktiv part i det arbetet. Det arbetet måste
fortsätta och växlas upp.

Haninge Bostäder måste bygga många er billiga hyresrätter. Vi ligger långt under
snittet i länet gällande allmännyttiga bostäder per 1000 invånare.

Bostadsbristen är akut! Det är inte dyra bostadsrätter som behövs. Det är billiga
hyresrätter som folk kan ha råd med som behövs. Vänsterpartiet ck i förra
mandatperioden igenom att Haninge Bostäder sänkte sina inkomstkrav för att man
ska kunna få ett kontrakt. Vilket är extra viktigt för unga och låginkomsttagare.

Det är av vikt att följa den nationella inriktningen och bygga prisvärda lägenheter till
seniorer. Det nns nu ett statligt stöd att söka för nyproduktion av seniorbostäder.

Minska sjukfrånvaron

Sjukfrånvaron i era av kommunens förvaltningar är alarmerande! Störst är den i
socialförvaltningen, utbildningsförvaltningen och äldrenämnden.

Man ska inte bli sjuk av sitt jobb!

Det bör vara en självklar grund för allt arbete. I dagens samhälle med ökad
produktivitet, slimmade organisationer och förlorad respekt för arbetarnas situation
så är det inte längre självklart. Tyvärr så följer det här tänket in i den o entliga
sektorn, inte minst genom införandet av New Public Management.

Man måste från kommunstyrelsen uppmärksamma och arbeta mot att moderna
arbetsformer förs i speciellt utsatta verksamheter. Även personaltäthets nivåerna
måste höjas. Idag är den katastrofalt låg i olika verksamheter där man arbetar med
människor med olika funktionsnedsättningar och vård- och omsorg. Låg
personaltäthet och långa arbetspass är lika med hög sjukfrånvaro. Hos den
administrativa personalen nns det stora risker för långvariga utmattningssyndrom
pga hög stressnivå och sjukfrånvaron blir tidsmässigt lång.

Det behövs ett helhetsgrepp för att på allvar ta itu med de problemen som nns i
kommunen. Därför ska kommunstyrelsen undersöka de underliggande faktorerna
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till den höga sjukfrånvaron och föreslå en kommunövergripande åtgärdsplan för att
få ner sjuktalen.

Demokratisera kommunens verksamhet

Haninge kommuns ambitioner ska vara att anställda trivs på sin arbetsplats inom
kommunen. Känna att deras arbete är meningsfullt och att de kan påverka sin
arbetssituation.

Demokrati är mer än att rösta var fjärde år. Det är även att ha in ytande på sin
arbetsplats: i verksamhetens utförande, i planering och schemaläggning.
Arbetstagarna på golvet vet ofta bäst vilka insatser som kommer ge bäst e ekt och
hur förändringar kommer att påverka arbetet, hälsan och måendet.

Det är bra för personalens hälsa att ha in ytande över sitt arbete och känna
delaktighet. Personal med  in ytande blir mer motiverad i sitt arbete när de själva kan
påverka planeringen av verksamheten och sin arbetssituation. Dessutom kan saker
göras mer e ektivt.

Haninge kommun som attraktiv arbetsgivare

Idag gäller det att vara en lockande och attraktiv arbetsgivare. När samhället ska
öppnas igen kommer den som kan erbjuda bäst villkor vara en vinnare. Det måste

nnas stora satsningar mot den massarbetslöshet som råder pga pandemin.

Bra  arbetsförhållanden, lönenivåer och individuell påverkan är viktiga faktorer som
framtidens arbetstagare kommer ställa krav på.

Socialt bokslut

Vänsterpartiet kämpar alltid för social rättvisa. En förutsättning för att förbättra  den
sociala rättvisan för  Haninges medborgare är att det nns ett socialt bokslut som
visar vilka de olika skillnaderna som medborgarna lever under.

Därför vill vi att Haninge kommun ska införa socialt bokslut. Det har introducerats i
Sundbyberg.
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Det sociala bokslutet i Sundbyberg utgår ifrån fem perspektiv av social hållbarhet.
Flera saker tas upp som skillnader i inkomst, valdeltagande, delaktighet och
in ytande, jämställdhet och integration.

Uppdrag till kommunstyrelsen:

● Inrätta en social investeringsfond

●      Inför en jämställdhetsmiljon i enlighet med Vänsterpartiets tidigare
motion

● Ta fram förslag på inrättande av politiskt forum (nämnd eller beredning)
för att driva det klimat- och miljöarbetet och implementera (och
uppdatera) det klimat- och miljöpolitiska programmet

● Skapa ett kommunalägt energibolag

● Tornberget och Haninge Bostäder ska växla upp arbetet med
energie ektivisering och energiproduktion

● Uppdra till Tornberget att ta fram ett förslag på vilka förskolor somär
passande att tidigarelägga för att kunna använda i evakueringssyfte och
därmed minska kostnader för evakueringslokaler

● Ökade satsningar och ambitioner i klimat- och miljöarbetet för att nå
målen i det klimat- och miljöpolitiska programmet

● Ta fram en koldioxidbudget för Haninge

● En storsatsning på klimatsmarta och billiga hyresrätter enligt koncepthus
som SABO:s kombohus

● Haninge Bostäder ska bygga kollektivhus med billiga hyresrätter

● Ta fram en åtgärdsplan för att minska sjukfrånvaron i de olika
förvaltningarna
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● Ta fram en åtgärdsplan för att öka in ytande för personalen i kommunens
förvaltningar, verksamheter  och öka demokratiseringen

● Erbjuda bra arbetsförhållanden, löner och individuell påverkan för
arbetstagarna och därigenom vara en attraktiv arbetsgivare.

● Arbeta aktivt för att få stora, medelstora och små företag, speciellt inom
industrin, att etablera sig i Haninge och därigenom skapa er
arbetstillfällen
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5.2 Grund- och förskolenämnden

Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och reglemente gäller
följande för grund- och förskolenämnden. Skolformer i Haninge kommun upp till
och med årskurs 9 är organiserade under grund- och förskolenämnden:
förskoleverksamhet, förskoleklass, grundskola, grundsärskola och
fritidshemsverksamhet.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 2 466 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: + 56 000 tkr

Ramen redovisas exklusive den reserv som lagts hos kommunfullmäktige för att täcka
icke prognostiserade volymrisker i pengsystemet. Budgetramen ska täcka pris- och
löneökningar samt nedanstående verksamhetsutveckling.

Det är viktigt att skolans olika delar är i egen regi. Dels ska de skattemedel som avsätts
komma eleverna och verksamheterna till godo fullt ut. Det ger även eleverna och
personalen en större trygghet att komma tillrätta med missförhållanden som kan
uppstå, jämfört med privata företag. Kommuninvånarnas skattepengar ska gå till en
verksamhet med hög kvalitet med god arbetsmiljö för personalen, inte till privata
vinster för företagen. Dels så har utbildningsförvaltningen det svårt redan idag med
planeringen inför framtiden. De privata företagen gör att det går inte att ta ett
helhetsgrepp i frågan och planera framåt. Andelen elever i förskola och skola som går
i kommunal regi minskar. Det försvårar för kommunen och försämrar för eleverna
och personalen.

Vi vill sätta ett stopp för etablering av er privata företag inom välfärden, även inom
förskolan och skolan.
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Elevpengen är det som i grunden styr resurserna i skolan. Det är elevpengen som styr
vilka fasta kostnader skolan kan budgetera med, t ex vilken lärartäthet man kan ha
eller omvänt; hur stora klasserna ska vara. Den styrande alliansen höjer elevpengen
för alla elevkategorier, utom strukturbidraget för nyanlända som man, förvånansvärt
nog, fryser. Innan vi får igenom en genomgripande förändring av elevpengen, där vi
låter era strukturella frågor få genomslag i syfte att skapa en likvärdig skola, så höjer
också Vänsterpartiet elevpengen i alla elevkategorier med nivåer över nivån för pris-
och löneökningar - inklusive strukturbidraget för nyanlända. Totalt ligger det 36
miljoner kronor mer i elevpeng i Vänsterpartiets budget än i den styrande alliansen.

Haninge använder strukturbidrag i väldigt liten skala: för nyanlända och barnomsorg
på obekväm arbetstid. Men man kan också ha er strukturella faktorer.
Skolinspektionen noterar glädjande att “En tendens som kunnat iakttas i
granskningen är att den socioekonomiska faktorn vårdnadshavarens
utbildningsbakgrund används av allt er kommuner.”
Skolinspektionen - kommunens arbete med segregationen i skolan

Den typen av strukturstöd, som kompenserar skolor som har många
socioekonomiskt svaga elever, bör användas mer i Haninge.

Skolinspektionen har vidare undersökt hur kommunerna använder strukturbidrag
och är ganska kritisk:

“Här följer Skolinspektionens viktigaste iakttagelser: Endast en liten del av de
ekonomiska resurserna omfördelas för att uppväga skillnader i barns och elevers
förutsättningar. I tolv av de granskade kommunerna har Skolinspektionen
identi erat utvecklingsområden som är direkt förknippade med
resursfördelningssystemet. I ett mindre antal kommuner är omfördelningen så liten,
till exempel 1–2 procent av grundskolans budget, att det framstår som osannolikt att
omfördelade medel kunnat få någon påtaglig e ekt. I de fall omfördelning alls sker
inom förskolan liknar den grundskolans. Omfördelning mellan fritidshem enligt
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socioekonomiska kriterier förekommer sällan. Resultatet visar dock att det nns
kommuner som åstadkommer kraftfull omfördelning. Exempel nns där skolor fått
upp till 50 procent högre skolpeng än genomsnittet som resultat av socioekonomisk
omfördelning, vilket skapat förutsättningar för att utveckla verksamheten.”
Skolinspektionen - kommunens arbete med segregationen i skolan

I Haninge utgör strukturbidragen en blygsam del av elevpengarna. Så Haninge ligger
i de nedre regionerna för att kompensera socioekonomiska faktorer. Strukturbidraget
till barnomsorg på obekväm arbetstid är ju inte per se en kompensation för
socioekonomiska förhållanden, utan en kompensation för kostnadsbilden att bedriva
barnomsorg på obekväm arbetstid.

Vänsterpartiet är kritisk mot systemet med elevpeng

Vänsterpartiet anser att nuvarande skol nansieringssystem med elevpeng måste
avska as för att öka likvärdigheten i skolan. Modellen där en viss summa pengar
följer med varje elev skapar incitament för stora klasser. Kostnaderna för att bedriva
undervisning är i stort sett de samma oavsett klassens storlek, vilket leder till att stora
klasser går med överskott och mindre klasser med underskott. Med andra ord
missgynnas skolor med hög lärartäthet medan skolor med låg lärartäthet gynnas av
dagens elevpengssystem. Skolor på landsbygd och skolor med elever med behov av
mindre undervisningsgrupper missgynnas. Klasstorlek och lärartäthet har betydelse
för elevers kunskapsinlärning. Tydligast är det för elever som går de första åren i
grundskolan, samt elever som inte får så mycket stöd i sina studier hemifrån. Med ett
förändrat skol nansieringssystem, nationellt ansvarstagande och en sammanhållen
skola kan den negativa trenden vändas och skolsystemet ges förutsättningar att bli
jämlikt. Vänsterpartiet vill därför att staten ska överta huvudansvaret för
skolväsendets samtliga områden för att garantera alla enheter likvärdiga ekonomiska
och kompetensmässiga förutsättningar.

Vänsterpartiets skolpolitik - En demokratisk och trygg skola

Vänsterpartiets ideal kring demokrati bygger på upplysta samhällsmedborgare. Det
kräver både ett sammanhållet utbildningssystem och en hög nivå av kunskap hos hela
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befolkningen. Vi vill skapa en jämlik och sammanhållen skola. Förskolan och skolan
ska lägga grunden för ett liv med möjligheter – inte ett förstelnat klassamhälle, som i
sin tur leder till otrygghet och splittring.

En jämlik skola och förskola är bra för alla. När elever med olika bakgrund och
livs åskådning möts förbättras inte bara resultaten utan också sammanhållningen.
Skolan kan inte avska a klassamhället och lösa alla samhällets orättvisor, men kan
jämna ut skillna der så att alla barn får en bra start i livet. Därför bör den tillföras mer
resurser som för delas efter behov, så att de barn som behöver stöd kan få det direkt
och inte halkar efter. Detta är också skolans mycket viktiga kompensatoriska
uppdrag.

I en demokratisk skola möts alla elever av positiva förväntningar inte minst eftersom
det nns stark evidens för att det är så det bästa lärandet sker. I en demokratisk skola
arbetar man också utifrån premissen att det är skolans och undervisningens kvalitet
som avgör hur det går för eleverna och eftersträvar aktivt att motverka de skillnader i
förut sättningar som följer med elevernas bakgrund. Det innebär att skolan måste bli
mycket bättre på att erbjuda elever särskilda stödinsatser, något som har stor
betydelse för det förebyggande trygghetsarbetet. Dessa insatser måste ständigt följas
upp och omprövas så att de hela tiden är anpassade till elevens behov. Våldsyttringar
och mobbning ska aldrig accepteras, samtidigt som mest fokus bör ligga på att
motverka grundorsakerna.

Likabehandling

Att skolmiljön präglas av trygghet och arbetsro är en förutsättning för att eleverna ska
kunna tillägna sig kunskap och utvecklas socialt. Den kränkande behandling som
alltför ofta förekommer i skolan måste motarbetas med kraft, och alla vuxna i skolan
bär ett ansvar för detta. Ofta betraktas eleverna som en del av problemet – inte som
en del av lösningen. Elevernas delaktighet är viktig för ett välfungerande
likabehandlingsarbete. En politik som i grunden betraktar elever som potentiella hot
mot ordningen i skolan hamnar fel.
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Förebyggande åtgärder är generellt av betydligt större vikt för att verkligen förhindra
kränkningar än vad disciplinära åtgärder är. En välfungerande elevhälsa, liksom ett
nära samarbete mellan hem, skola, fritidshem och föreningsliv, är exempel på
förebyggande arbete som behöver tillmätas större vikt.

Sedan metoo-revolutionen startade och berättelser började spridas i mitten av
oktober 2017 har många er upprop gjorts från olika branscher. I skolans värld
startades #tystiklassen, #räckupphanden och #ickegodkänt. Tyvärr är skolan i dag en
av de vanligaste platserna där unga tjejer utsätts för sexuella trakasserier. Tusentals
tjejer och kvinnor – unga som gamla – har vittnat om sexuella trakasserier och
övergrepp inom skolan. Förövarna har en sak gemensamt: De är män. Klasskompisar,
lärare eller annan skolpersonal.

I organisationen Friends årliga rapport Friendsrapporten från 2017 beskrivs hur era
elever och lärare är så vana vid sexuella trakasserier att de ser det som en del av
vardag en och att det är så tjejer och killar beter sig mot varandra.

För afrosvenskar och svarta över hela världen har mordet på George Floyd i USA och
allt som följde därefter upprört och påmint om egna upplevelser av rasism och
afrofobi.

Stiftelsen Friends senaste rapport visar att etnicitet är den vanligaste grunden för
trakasserier i skolan. Trots detta samt det faktum att forskningsstudier från bl.a.
Harvard University visar hur rasism och dess konsekvenser skadar barns psykiska och
fysiska hälsa så saknar många skolor fortfarande konkreta verktyg för att medvetet
arbeta före byggande och hantera kränkningar, trakasserier och ojämlik behandling
som har sin grund i afrofobi eller annan diskriminering p.g.a. hudfärg. Detta bidrar
till att tusentals barns upplevelser av rasism i skola och förskola inte erkänns.

Under många år har det uppmärksammats att elever som utsätts för rasism eller
sexuella kränkningar inte får det stöd som behövs. En del av detta är det systemfel
som gör att den typen av kränkningar ska anmälas till
Diskrimineringsombudsmannen (DO) som sällan utreder och inte heller har några
sanktionsmöjligheter mot skolorna. En elev som blir mobbad kan få hjälp av
Skolinspektionen, men är kränkningarna av sexuell eller rasistisk karaktär händer
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oftast ingenting eftersom DO inte vidtar några åtgärder med hänvisning till att de
inblandade är minderåriga. Två av varandra oberoende utredningar har föreslagit att
ansvaret för diskriminering i skolan ska yttas från DO till Skolinspek tionen men
trots det har ännu ingenting hänt. Redan i samband med #metoo sade dåvar ande
utbildningsministern till Dagens Nyheter att ett lagförslag fanns färdigt att läggas
fram på bordet. Snart tre år senare nns fortfarande inget lagförslag och elever
fortsätter att hamna i kläm. Men även om vi får vänta ett tag till på att
myndighetsansvaret hamnar på rätt plats, så kan Haninges skolor ändå göra mycket
för att förebygga och hindra kränkningar av rasistisk eller sexuell karaktär.

När hot och våld sker i den svenska skolan, oavsett om det är gentemot lärare eller
gentemot elever, ska självfallet åtgärder sättas in av skolledningen. Det är dessutom
viktigt att våra lagstiftningar följs av rättsväsendet. Skolan ska ansvara för att även
vårdnadshavarna inkluderas i värdegrundsarbetet.

Hot och våld i skolan förebyggs genom ett seriöst värdegrundsarbete; alla människors
lika värde, individens frihet och integritet, jämställdhet och solidaritet mellan
människor – dessa värden lyfts fram i skollagen som grundläggande demokratiska
värderingar och mänskliga rättigheter - är centrala i skolans förebyggande arbete.

Elevdemokrati

Skolans och elevernas relationer ser ut på många olika sätt. Precis som i andra
samhälls grupper, som studenter eller arbetstagare, ska därför elever ha ett antal
rättigheter. För Vänsterpartiet är alla människors rätt till in ytande över sin
livssituation en viktig prin cip. Detta gäller givetvis också skolelever. Både
skollagstiftningen och arbetsmiljölag stiftningen ger också eleverna rätt till in ytande.
Det är bra, men det är viktigt att lagen följs, utökas och blir verklighet.

In ytandet ska innebära att eleverna har möjlighet att påverka de beslut som skolan
fattar. Det kan handla om att i samråd med läraren bestämma över formerna för
utbild ningen, hur man skapar studiero i klassrummen eller planering av skolans
utomhus miljö.
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Arbetsmiljöfrågor, värdegrunder och eventuella regler för samvaron på skolan ska
diskuteras aktivt. Företrädare för elever ska inte bara vara delaktiga i framtagandet av
sådana regler utan även i besluten om desamma. Såväl elevrepresentanter som
elev skyddsombud ska ha rätt till utbildning samt kompensatoriskt stöd för den
undervisning de gått miste om under sin utbildning. Skolan ska också vara skyldig att
tillhandahålla de lokaler och den utrustning som behövs för att elever och
elevrepresentanter ska kunna hålla de möten och andra sammankomster som krävs
för att utöva det in ytande man har rätt till.

Det är väl känt att de som går i skolan när det är valår har ett högre valdeltagande än
andra förstagångsväljare. Att kunna engagera sig politiskt är en central del i att vara en
demokrati. Därför är det viktigt att elever har möjlighet att engagera sig politiskt i
skolan och att möta representanter från olika politiska hemvister. Under de senaste
åren har de politiska ungdomsförbundens möjlighet att komma ut på skolor kraftigt
begränsats. I stället för att se ungdomsförbund som ett problem bör skolorna se dem
som en tillgång som vitali serar vår demokrati.

Skolan är ingen o entlig plats. Men Vänsterpartiet anser att det är nödvändigt för
demo kratin att politiska organisationer under ordnade former tillåts sprida
information på skolor.

Våld i skolan

Skolan är till viss del en återspegling av samhället. Sverige var en gång i tiden ett av
världens mest jämlika länder. I dag ser det inte ut så. I dag ser vi allt större psykisk
ohälsa. Vi ser hur patriarkala strukturer, sexism och skönhetsideal påverkar unga
tjejers psykiska hälsa. Vi ser också hur segregationen breder ut sig p.g.a. de ökande
klyftorna och rasismen.

När hot och våld sker i den svenska skolan, oavsett om det är gentemot lärare eller
gentemot elever, ska självfallet åtgärder sättas in av skolledningen. Det är dessutom
viktigt att våra lagstiftningar följs av rättsväsendet. Men grundorsakerna till
problema tiken kommer inte att åtgärdas så länge vi inte har en bättre arbetsmiljö för
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skolans per sonal, så länge vi inte har mindre grupper i skolan och så länge vi inte har
en elevhälsa som nns där i tillräckligt stor utsträckning för våra elever.

Sociala problem och kränkningar på en skola uppstår inte ur tomma intet – det
om givande samhället och vårdnadshavarna behöver involveras mer och på ett
strukturerat sätt i arbetet för att alla elever ska ha en trygg skolgång.

Vänsterpartiet menar att grundorsakerna till att våldet i skolan har ökat måste belysas.
En av dessa orsaker är en alltmer segregerad skola p.g.a. det system som har byggts
upp under de senaste decennierna, där eleverna ses som kunder och inte som elever
som har rätt till kunskap. Där införandet av friskolor och skolpeng har gjort att
skolans kompen satoriska uppdrag fått mindre betydelse och elever med störst
stödbehov samlas på skolor med låg personaltäthet och för få behöriga lärare.
Tryggheten minskar när barn inte får det stöd de behöver i skolan. När barn inte blir
sedda tappar de lätt framtidstron.

Skolan ska ansvara för att även vårdnadshavarna inkluderas i värdegrundsarbetet.
Såväl rektor som personal bör ha en handlingsplikt, inte bara anmälningsplikt, när
dessa fått kännedom om att en elev blivit utsatt för kränkande behandling, något som
fram hållits av DO. Det ska vara tydligt att plikten att anmäla och åtgärda problem
inte bara gäller när en elev anser sig utsatt för kränkande behandling – skolan ska göra
en egen bedömning av om det inträ ade kan vara ett exempel på kränkande
behandling eller diskriminering. Men för att kunna göra det behöver lärare och
skolledare mer verktyg och resurser. Vi menar att den nuvarande lagstiftningen mot
mobbning och kränkande behandling som nns i Sverige måste bli bättre.
Lagstiftningen på detta område bör utvecklas ytterligare. Regeringen bör utreda hur
lagstiftningen kan utvecklas när det gäller mobbning, våld och kränkande behandling
i syfte att stärka tryggheten och studieron i skolan.

Vänsterpartiets prioriterade uppdrag för Grund- och förskolenämnden

Rätt till heltid i förskolan

Vänsterpartiet tycker det är självklart att man inte gör skillnad på barn. Som det ser ut
idag så får alla barn inte rätt till lika många timmar i förskolan baserat på föräldrarnas
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sysselsättning. Barn till arbetssökande samt barn vars föräldrar är föräldralediga med
syskon får endast ta del av förskolans verksamhet på 30 h i veckan till skillnad från
barn till yrkesverksamma föräldrar som får ta full del av den pedagogiska
verksamheten.

Förskolan är till för barnen och inte föräldrarna. Den pedagogiska verksamheten som
bedrivs inom förskolan ska alla barn ha rätt att ta del av lika mycket. Både svensk och
internationell forskning visar att barn som tagit del av pedagogisk verksamhet i tidig
ålder klarar sig bättre i skolan vilket också resulterar i bl.a. större framgång i
arbetslivet, till skillnad från barn som inte tagit del av pedagogisk verksamhet. Studier
visar att barn som gått i pedagogisk verksamhet har ett tydligt försprång i livet både
på kort och lång sikt. Därför tycker vi att alla barn ska ha rätt till samma
förutsättningar och möjligheter, vilket börjar med lika rätt till heltid i förskola för alla
barn.

Tack vare Vänsterpartiet så utökades tiden för den grupp barn som inte hade rätt till
heltid från 25 h i veckan till 30 h. Den rätten har den styrande alliansen börjat nagga i
kanten. Vi vill fortsätta den utvecklingen så att de barnen ska ha möjlighet att ta del
av förskolans pedagogiska verksamhet upp till 40 h i veckan om behov och önskemål

nns.

Mindre barngrupper

Hösten 2021 röstade vi igenom förslaget om att småbarnsgrupperna i förskolan ska
bli mindre. Vi vill däremot inte stanna där, utan vi vill att alla barngrupper i förskolan
blir mindre och därför la vi en motion om det som tyvärr inte gick igenom, dvs att
även de stora barngrupperna ska bli mindre.

Barngruppernas storlek i förskolan är något som Haninge kommun har fått väldigt
dåligt omdöme inom. I Lärarförbundets senaste rankning för år 2021 så hamnar vi på
placering 260 av 290 bland Sveriges alla kommuner. Vi är alltså i bottenskiktet när
det kommer till att följa de riktlinjer som nns för barngruppernas storlek i
förskolan. I en enkätundersökning som Lärarförbundet har gjort uppger hälften av
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förskollärarna i landet att de inte hinner med sitt uppdrag pga för stora barngrupper.
För stora barngrupper leder också ofta till högre ljudnivå och ökad stress vilket i sin
tur leder till ökad sjukfrånvaro hos förskolepersonalen.

Fler utbildade pedagoger behöver anställas så att det blir färre barn per pedagog i
barngruppen. Detta är en viktig insats utifrån ett barnrättsperspektiv,
personalperspektiv samt ett kvalitetsperspektiv. Med mindre barngrupper kommer
barnen att känna sig mer trygga och mer sedda samt personalen mindre stressade och
mer tillfreds med sin arbetssituation. Barn ska ha rätt att synas och höras, en rätt våra
förskolor inte kan ge dem om det inte nns nog med personal. Personalen förtjänar
också en god arbetsmiljö och sunda arbetsvillkor, vilket vi måste möjliggöra för de.

Återinför öppna förskolan i Brandbergen och Jordbro

Idag nns endast öppna förskolan i Handen och den är knuten till BVC som också är
beläget i Handen. Tidigare så hade vi i kommunen BVC och öppna förskolor i både
Brandbergen och Jordbro. Dessa lades ner och invånare i de här områdena hänvisas
nu att istället ta sig till Handen, vilket försvårar närheten för de boende i Jordbro och
Brandbergen. Det fanns en strategisk tanke med att ha dessa verksamheter just i
Brandbergen och Jordbro. I dessa områden nns ett annat stödbehov hos de boende,
där många är nyanlända och många har socioekonomiska svårigheter. Brandbergen
och Jordbro är även områden som av Polisen bedöms som utsatta områden sen era
år tillbaka.

Ett utsatt område karaktäriseras av en låg socioekonomisk status där de kriminella har
en inverkan på lokalsamhället. Kriminellas påverkan kan utgöras av direkta
påtryckningar, exempelvis genom hot och utpressning, eller indirekta, som
narkotikahandel som bedrivs öppet och ett utåtagerande missnöje mot samhället.
E ekten blir att de boende i området upplever otrygghet, vilket i sin tur leder till en
minskad benägenhet att anmäla brott och att medverka i rättsprocessen.

Därför var det verkligen ett dåligt beslut att slå igen dörrarna för de öppna
förskolorna i just Brandbergen och Jordbro där de verkligen behövs och gör stor
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nytta. Öppna förskolans verksamhet är oerhört viktigt utifrån era perspektiv.
Öppna förskolan vänder sig till föräldrar som är hemma med barn som ännu inte har
börjat i förskolan för att utveckla barns kreativitet och förbereda dem inför förskolan.
Men öppna förskolan har också en viktig vägledande funktion och gör ett viktigt
förebyggande arbete genom att personalen där samtalar med föräldrar på ett mer
direkt sätt. Föräldrar kommer ofta nära personalen då man umgås tillsammans med
sitt barn i verksamheten och kan känna ett förtroende att dela med sig om sådant som
t.ex. om man utsätts för våld i nära relation eller något annat problematiskt som man
kan behöva stöd i från kommunen. Föräldrar kan få rådgivning om vilken myndighet
eller verksamhet man ska vända sig till vid behov av hjälp och personalen på öppna
förskolan blir den viktiga länken. Öppna förskolan är även en hälsofrämjande och
nätverksskapande arena där kontakter knyts och erfarenheter delas mellan olika
familjer. Gemenskapen som skapas med andra vuxna och barn är en viktig del för
integration och skapar möjligheter till språkutveckling.

Vi vill därför att de öppna förskolorna blir verksamma igen i Brandbergen och
Jordbro. För att nå de som bor i dessa områden så är det viktigt med lokal närhet,
närhet är avgörande i många fall när man har småbarn och lever med begränsade
resurser.

Öppna en F-9 skola i Jordbro

Under våren år 2011 beslutade en majoritet i kommunfullmäktige att lägga ner
Jordbromalmsskolan som hade årskurserna 6-9. Vänsterpartiet var emot det förslaget
då och är fortfarande kritisk till nedläggningen. Med ett så stort elevunderlag på ca
500 elever i årskurs 7-9 i Jordbro och med den växande befolkning vi har i
kommunen tillsammans med en expandering av bostäder, så behöver vi en F-9 skola i
Jordbro. Jordbro är ett område som kontinuerligt rustas ned (BVC och Jordbro
kultur- och föreningshus som lades ner efter Jordbromalmsskolans nedläggning) när
det egentligen behöver mer samhällssatsningar. Det bedöms som en av Polisens
utsatta områden och det är därför även utifrån den aspekten viktigt med en F-9 skola
då skolan är en av våra främsta förebyggande åtgärder för barn.
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Rätt till frukost

Vänsterpartiet anser att alla barn i landets samtliga skolor ska få äta sig mätta varje dag
och att de ska ha rätt till frukost. För oss är detta lika självklart som att de ska få ta del
av en pedagogisk verksamhet av god kvalitet. Många barn och unga äter inte frukost
hemma. Det kan bero på att tiden inte räcker till eller på dåliga matvanor. Det nns
emellertid också barn som möts av ett tomt kylskåp på morgonen. Föräldrarna har
helt enkelt inte råd att köpa mat.

December 2021 bifölls vår motion i kommunfullmäktige om att införa kostnadsfri
frukost i alla våra kommunala skolor i Haninge. Innan så har vissa skolor haft det
kostnadsfritt, vissa skolor tagit en avgift och vissa skolor saknat det helt. Vi är glada
att vår motion gick igenom och för att det nu blir lika för alla elever i våra
grundskolor och ett enhetligt agerande som kommun.

Vi vill att kostnadsfri frukost ska vara en insats som vi fortsätter att ha framöver och
att det blir en självklar del av skolans verksamhet.

Inför fritidsklubb för mellanstadiet i grundskolan

Fritidshem erbjuds i kommunens grundskolor till elever som går i årskurs 1-3 och är
ett bra komplement till förskoleklassen och skolan. Fritidspersonalen är även med
under dagen med eleverna i deras undervisning i klasserna och är både ett stöd till
lärarna men får också en bra kontakt med eleverna som sen kommer till
fritidsverksamheten. Däremot saknas liknande verksamhet för elever som går i
årskurs 4-6 i grundskolan. Dessa elever skulle också behöva denna typ av verksamhet
att kunna gå till efter skoltid och ha en kontakt med fritidspersonal under dagtid
under skolans undervisningstid, genom t.ex. fritidspersonalens närvaro i
klassrummet och på rasterna.

Satsa mer på stödfunktioner och elevhälsan

År 2020 är ett år som inget annat vi varit med om i modern tid och som kommer att
gå till historieböckerna. Året inleddes med nyhetssändningar om ett okänt dödligt
virus som spred sig i snabb takt till världens alla hörn. Sjukdomen Covid-19 som
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orsakas av detta virus har inte lämnat  någon oberörd. Idag, två år senare är många av
oss i Sverige vaccinerade och sjukdomen klassas inte längre som samhällsfarlig sedan
den 1 april, utan som en anmälningspliktig sjukdom

Däremot har vi fått alarmerande rapporter i Sverige och internationellt om barn och
ungas utsatthet pga pandemins konsekvenser. Barn och ungas utsatthet i riket ökade
markant i och med pandemin. Bris rapport för år 2020 redogör för att barn som
tidigare redan befann sig i en utsatthet ck en svårare situation när pandemin bröt ut.
Myndigheternas rekommendationer om isolering, att alla i största mån ska arbeta
hemifrån, en ökande arbetslöshet, ekonomiska svårigheter och en osäkerhet inför
framtiden ledde till stora påfrestningar för många familjer. Våld i nära relationer
ökade dramatiskt och i förlängningen ökade även det psykiska och fysiska våldet mot
barn och unga i hemmet med 30%. Kontakten till BRIS från barn som uppger
nedstämdhet ökade med 55% och samtal till barn och ungdomspsykiatrin ökade med
44%. I Haninges skolor ökade kontakten till kuratorerna och de elever som hade svårt
att följa med i undervisningen innan pandemin ck desto svårare med studierna.

Våra barn och unga är en av de grupper i samhället som har drabbats hårdast av
pandemin och som i framtiden kommer att ha ännu svårare att ta sig fram, att klara
av sina studier, söka sig vidare till högre studier, lyckas få ett arbete och ett ordnat liv.
Skolans kompensatoriska uppdrag  har generellt varit svårare att genomföra när elever
har behövt delta i undervisningen på distan. De långsiktiga e ekterna av Covid-19
kommer att ha fortsatt verkan de närmsta åren på barn och ungas möjligheter med
att uppnå ett välmående, hälsosamt och stabilt liv.

Nu har vi även ett annat orosmoln som lagt sig över Europa. Kriget i Ukraina och
hotet om en invasion av Ryssland i Sverige. Frågor om Nato-medlemskap, skyddsrum
och skyddsberedskap är frågor vi dagligen får se i media. Många av de som lyckats y
från Ukraina har tagit sig till andra länder i Europa där Sverige och Haninge inte är
ett undantag. Vi har mottagit ertal yktingar och många barn har redan fått börja i
våra skolor. Vi behöver därför även utifrån denna aspekt rusta upp vår elevhälsa och
resurser i skolan, så att vi kan ta emot de barn och unga som ytt från Ukraina på
bästa sätt. Dessa barn kommer med ett krigstrauma och elevhälsan behöver vara
tillgänglig samt resursstark för att kunna bemöta det stödbehov som nns. Även barn
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och unga som bor i Sverige är påverkade av kriget i Ukraina genom allt som de får ta
del av i media. Det är en oro och otrygghet som påverkar oss alla, inte minst barnen.

Vi behöver göra de nödvändiga satsningarna nu med mer förebyggande,
hälsofrämjande och kunskapsfrämjande insatser i skolan. Vi behöver er kuratorer,
skolsköterskor, specialpedagoger och andra stödfunktioner i skolorna. Allt er barn
och unga behöver dessa viktiga stödfunktioner.

Enligt 2a kapitlet i skollagen regleras elevhälsan enligt nedan:

25 § För eleverna i förskoleklassen, grundskolan, grundsärskolan, sameskolan,
specialskolan, gymnasieskolan och gymnasiesärskolan ska det nnas elevhälsa.
Elevhälsan ska omfatta medicinska, psykologiska, psykosociala och
specialpedagogiska insatser. Elevhälsan ska främst vara förebyggande och
hälsofrämjande. Elevernas utveckling mot utbildningens mål ska stödjas.

För medicinska, psykologiska och psykosociala insatser ska det nnas tillgång till
skolläkare, skolsköterska, psykolog och kurator. Vidare ska det nnas tillgång till
personal med sådan kompetens att elevernas behov av specialpedagogiska insatser kan
tillgodoses.

26 § En huvudman för kommunal vuxenutbildning får för sina elever anordna
sådan elevhälsa som avses i 25 §.

Lag (2020:446).

Förebygga och motverka hedersrelaterat våld och förtryck och våld i nära relation

Under februari månad 2022 genomfördes en kartläggning i Haninge kommun som
vi drev igenom om Våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck och
e ekterna av Covid-19 pandemin samt en kartläggning av hedersrelaterat våld och
förtryck bland ungdomar i Haninge.

Resultaten från kartläggning av hedersrelaterat våld och förtryck bland ungdomar i
Haninge visar att minst 26 % ickor och 12 % pojkar lever med begränsningar i
livsutrymme i form av att t.ex. inte få ha en ickvän/pojkvän, förväntas vara oskuld
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tills giftermål, inte får välja sin framtida partner eller ha relation med samkönad
person.

Vissa uppger även att de har blivit utsatta för våld, förtryck och kränkningar när de
har gått emot de förväntningar som nns från anhöriga men även av omgivningen
vilket kan vara inom skolan. Mörkertalet är tyvärr dessutom stort, då
undersökningen endast omfattar ungdomar i Haninges kommunala skolor bland  åk
9 i grundskolan och åk 2 i gymnasiet, vilket är 791 elever av de totalt 1441 tillhörande
urvalsgruppen.

I undersökningen får eleverna svara på vart de skulle vända sig om de behövde hjälp
och majoriteten svarar att de främst skulle be om stöd från någon av skolans
representanter. Därför är det oerhört viktigt att vi har en elevhälsa som fungerar och
hinner arbeta förebyggande, uppsökande och ta emot besök av de elever som är i
behov av stöd och vägledning. Som det ser ut i elevhälsan idag så hinner inte
kuratorerna med det förebyggande eller uppsökande arbetet, och inte heller att
avvara den tid som behövs för de som kommer i kontakt med elevhälsan.

Resultatet från kartläggningen våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och
förtryck och e ekterna av Covid-19 pandemin, presenterar två olika beräkningar
gällande antal barn i Haninge som upplevt våld i hemmet under 2021. Den ena
si ran bygger på kommittén mot barnmisshandels uppskattningar som räknats om
utifrån Haninges befolkningsstatistik där antalet barn som upplevt våld i hemmet
uppskattas vara cirka 2242 barn. Si ran omfattar både barn som själva varit utsatta
och barn som bevittnat våld mellan vuxna. Den andra uppskattningen utgår från
Stiftelsen Allmänna Barnhusets beräkningar också omräknat utifrån Haninges
befolkningsstatistik. Utifrån dessa beräkningar uppskattas att nästan 2 466 barn i
Haninge kommun utsatts för allvarligt fysiskt våld och att 3 138 barn har bevittnat
fysiskt eller psykiskt våld mellan vuxna i hemmet.
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Enligt statistik från BRIS så framkommer det en ökning av samtal som rör
familjekon ikter samt fysiskt och psykiskt våld till följd av pandemin med de
restriktioner om bl.a. isolering som tillkom.

Vi ser väldigt allvarligt på de här förhållandena och det nns mycket vi kan göra för
att förebygga och motverka hedersrelaterat våld och förtryck och våld i nära
relationer. Majoriteten av de som drabbas är ickor och kvinnor. Vi behöver göra
satsningar för ett jämställt samhälle, vilket är ett mål i sig själv men också en
förutsättning för en hållbar utveckling av samhället.

Ett av de förslag som vi har lagt fram är t.ex. vår motion om feministiskt självförsvar,
maskulinitetsnormer och hbtq. I den föreslår vi bl.a. att feministiskt självförsvar blir
en återkommande och schemalagd del i undervisningen för tjejer från åk 6 och uppåt
i samtliga grundskolor i Haninge kommun samt att maskulinitetsnormer blir en
återkommande och schemalagd del i undervisningen för killar från åk 6 och uppåt i
samtliga grundskolor i Haninge kommun. Vi föreslår också att workshops i
hbtq-frågor blir en återkommande och schemalagd del i undervisningen för alla
elever från årskurs 6 och uppåt i samtliga grundskolor i Haninge kommun.

Vi har även lagt ett förslag om vår motion att införa en jämställdhetsmiljon i
kommunen som innebär att vi öronmärker en miljon kronor för
jämställdhetssatningar som t.ex. kompetensutbildningar av personal och workshop i
enlighet med motionens intentioner, dvs att stärka jämställdheten.  Det är även
viktigt att kompetensutveckla personal som är arbetar inom skolan kring
hedersrelaterat förtryck och våld och våld i nära relationer, så att det förebyggande
arbetet stärks och barn som är utsatta upptäcks i ett tidigare skede.

Vi ser även ett stort behov av socialsekreterares närvaro i skolan. Det är viktigt att
samverkan samt kompetensöverföring mellan skolan och socialtjänsten stärks för att
fånga upp de elever som be nner sig i en utsatthet.
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Alla elever ska klara skolan

I Sveriges rankning av bästa skolkommun år 2021 landar Haninge kommun längst
ner på listan, 290:e plats av 290. Förra årets rankning var Haninge på plats 287 och
har alltså nu i den senaste rankningen fått sämre resultat och är allra sist på listan. Det
innebär då också att Haninge ligger sämre till än samtliga fyra grannkommuner,
Huddinge (214), Botkyrka (283), Tyresö (273) och Nynäshamn (287) och är längst
ner på listan i hela Stockholms län på plats 26 av 26.

Enligt rapport från Lärarförbundet är Haninges svagheter en låg andel utbildade
lärare där vi har en rankning på 289: e plats av 290, resurser till undervisningen har vi
285:e plats av 290, lärartäthet är vi på 290: e plats av 290 och andel barn i förskolan
på 260: e plats av 290. På förväntad andel elever som i åk 9 är godkända i alla ämnen
är vi på plats 177 av 290 och på förväntad andel elever med fullföljd
gymnasieutbildning inom 3 år hamnar vi på plats 255 av 290. Vi har även en hög
andel lärare som varit sjukskrivna, där hamnar vi på plats 264 av 290. Detta kan man
tolka som ett resultat av en lärarkår som går på knäna för att försöka uppfylla skolans
riktlinjer och mål med de få resurser och satsningar som tillges skolan. Trots att vi har
högst lärarlöner i hela riket (plats 1 av 290) vilket rimligtvis borde attrahera utbildade
lärare till oss, har vi nästan sämst resultat i andel behöriga lärare (289 av 290) och
ligger sämst till i lärartätheten (290 av 290). Bra lön i all ära, men har man inte
fungerande verksamheter, en god resurstilldelning och en stark personalgrupp kan
det vara skäl nog att söka sig vidare till andra kommuners skolor där bättre
förutsättningar ges för att klara av skolans uppdrag.

Från tidigare årets rankning har vi tyvärr fortsatt i en sämre riktning och har en högre
uppförsbacke att ta oss upp för nu om vi ska lyckas vända den här utvecklingen i våra
skolor. Det betyder att vi har mycket att göra för att Haninges skolor och förskolor
ska bli bättre. Vi behöver göra rätt prioriteringar nu för att våra barn ska få en
likvärdig utbildning och lika goda förutsättningar i livet som andra barn runt om i
landet. Personalen kan bara göra så mycket som de redan gör med de medel de får. Vi
politiker behöver se till att skolan får det som behövs för att kunna utföra sitt
uppdrag. Det är vårt ansvar.
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För att vända den negativa trenden i Haninges skolor behövs det stora satsningar de
kommande åren. Vi behöver även ha i åtanke att pandemin har slagit hårt mot
skolorna och eleverna. Med stängningar, exibla undervisningsformer, (vissa dagar i
skolan och vissa dagar hemma) och fjärr- och distansundervisning, så har det visat sig
att de elever som redan hade svårigheter i undervisningen innan pandemin har fått
ännu mer svårigheter att följa med i undervisningen under de nya skolformerna. I
framtiden får vi en stor utmaning med det kunskapsbortfall som de långsiktiga
e ekterna av pandemin och de nya skolformerna har bidragit med. Alla barn har inte
heller samma förutsättningar hemma och många halkar efter i undervisningen. Vissa
barn kan få hjälp med studierna av sina föräldrar, medan vissa barn är helt beroende
av lärarnas stöd och vägledning i skolan.

Pandemins långsiktiga e ekter kommer att följa oss många år framåt och den unga
generationen är en av de samhällsgrupper som nu och i framtiden drabbas hårdast.
De kommer att ha sämre förutsättningar att lyckas gå klart skolan, påbörja högre
studier, etablera sig på arbetsmarknaden och ha en stabil livssituation. Det i sin tur
kommer att öka risken för psykisk ohälsa och att hamna i riskzon för kriminella
aktiviteter. Det är upp till oss vuxna att ta vårt ansvar och trygga barnens framtid. Vi
behöver göra satsningarna nu för att minimera pandemins e ekter och vi behöver
göra rätt satsningar. Vi behöver satsa på att utöka platserna till lärstudios, lovskola
och sommarlovsskola. Vi behöver ha er legitimerade lärare och satsa mer på VAL (en
vidareutbildning av lärare, en kompletterande lärarutbildning som vänder sig till
personer som arbetar som förskollärare eller lärare men saknar examen). Med den
stora brist på utbildade förskollärare och lärare som vi har i hela riket så behöver vi ta
tillvara på den kompetens och arbetskraft som vi har i vår egen kommun genom
vidareutbildning och satsning på personalen.

NPF – säkra skolor

En skola som är NPF-säkrad är en skola som har en anpassad miljö och undervisning
för att kunna möta upp elever med neuropsykiatrisk funktionsvariation (NPF).
Anpassningen kan bl.a. vara en avskalad miljö i klassrum och övriga lokaler, inga
tavlor på väggarna, färgkodade scheman, tydliga anvisningar i lokalerna och i
klassrummen som när lektionen börjar och slutar, riktlinjer för läxor samt varierande
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arbetssätt under lektionen. Elevens individuella behov och förutsättningar är i fokus,
allt för att eleven ska kunna tillgodogöra sig sin utbildning på bästa sätt. Eleven kan
t.ex. få tugga tuggummi om det hjälper koncentrationen, få använda hjälpmedel som
boll eller annat att sysselsätta händerna med under lektionens gång.

Källbrinksskolan i Huddinge kommun är en NPF-säkrad skola. Lärare och rektor där
framhåller konceptet som väldigt lyckat. En NPF-säkrad skola är inte endast
gynnsamt för elever med NPF utan för alla elever.

Vi vill att Haninge kommun också satsar på att införa NPF-säkrade skolor i
kommunen och möter de behov som våra elever har för att bättre kunna tillgodogöra
sig sin undervisning. Vi vill att det införs minst en NPF-säkrad förskola, grundskola
och gymnasium, för att kunna möta upp dessa behov hos alla åldersgrupper bland
barn.

Med de låga resultat som Haninges skolor har i rankningen av Sveriges bästa
skolkommun, kan NPF-säkrade skolor vara ett sätt att förbättra våra resultat på och
bättre kunna möta våra elevers behov.

Inför en Barnombudsman

För att sätta barnet i första rummet bör det införas en ny tjänst: en lokal
Barnombudsman. Den lokala Barnombudsmannen ska granska kommunens organ
som t.ex nämnder, beredningar och fullmäktige samt förvaltningarnas beslut,
säkerställa att personal utbildas i barnkonsekvensanalys och barnrättsperspektiv och
ska vara ombud för barn och föräldrar i enskilda fall för att säkerställa att barnets
rättigheter tillgodoses.

Barn i rörelse

Forskningen är tydlig med att barn som rör sig också presterar bättre i skolan. Det är
oavsett om det är lek eller idrott, det viktigaste är rörelse. Därför ska förutsättningar

nnas för lek och rörelse för barn. Gårdsytan per barn på förskolan ska utökas och
rörelse och lek ska planeras in i schemat och undervisningen.
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Bra skolmat

Skolmaten bör lagas från grunden i skolans kök för att göra maten mer hälsosam och
smakrik. Vissa skolkök borde renoveras och personalen bör utbildas i att laga maten
från grunden. Om man gör det har man koll på vad den innehåller, vilket man ofta
inte har med de hel- och halvfabrikat som i stor utsträckning serveras i skolor och
förskolor idag.

Eftersom animaliska livsmedel har högre utsläpp av växthusgaser vill se en plan för att
minska animaliekonsumtionen inom kommunen. Vi vill därför införa vegonorm.
Det är fortsatt viktigt att kökspersonalen utbildas i vegansk och klimatsmart
matlagning. Vi vill också att målet ska vara att så mycket som möjligt av maten ska
vara ekologisk. Då ekologisk mat ofta är något dyrare och växtbaserad mat ofta är
billigare så blir det ett nollsummespel att öka andelen ekologisk mat och andelen
växtbaserad mat. Vikingaskolan är ett exempel på en skola som redan gör ett väldigt
bra arbete.

All djurhållning och konsumtion av animalier ska därför utgå från att djur är
kännande varelser och de ska ges ett gott liv och möjlighet till ett naturligt beteende.
Animalier som bidragit till ett särskilt stort lidande för djuren ska fasas ut.

Uppdrag till nämnden:
● Införa heltid för alla barn i förskolan
● Öppna en F-9 skola i Jordbro
● Mer personal till förskolorna och mindre barngrupper
● Återinför öppna förskolan i Brandbergen och Jordbro
● Inför fritidsklubb för mellanstadiet i grundskolan
● Skola i egen regi, inga er vinstdrivande förskolor och skolor
● Fler legitimerade lärare och satsningar på att obehörig personal kan

vidareutbildas och bli behöriga
● Satsa mer på förebyggande och hälsofrämjande insatser inom elevhälsan
● Införa tjänsten en lokal Barnombudsman
● Utbilda personal inom NPF och påbörja arbetet med att NPF-säkra en skola



72

● Främja lek och rörelse för barnen
● Inför vegonorm i skolbespisningen och fortsatt utbildning av personal i

vegansk och klimatsmart matlagning
● Ha kostnadsfri frukost på kommunens skolor
● Grund- och förskolenämnden uppdras att arbeta med attitydförändringar för

att främja jämställdhet, exempelvis genom workshops om feministiskt
självförsvar, maskulinitetsnormer och hbtq-frågor samt att utbilda personal i
genuspedagogik

● Grund- och förskolenämnden uppdras att arbeta med våldsförebyggande
arbete, exempelvis Mentors for violence prevention
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5.3 Socialnämnden

Utöver vad som stadgas i kommunallag och speciallagstiftning gäller följande för
socialnämnden enligt reglementet. Socialnämnden ansvarar för individ- och
familjeomsorg, d.v.s. ekonomiskt bistånd, stöd till enskilda samt barn och familjer.
Detta omfattar även vård av unga och personer med missbruk enligt socialtjänstlagen
och tvångslagarna LVU och LVM. Socialnämnden ansvarar för stöd och service till
personer med funktionsnedsättning. Socialnämnden ansvarar även för
familjerättsfrågor, arbetsmarknadsfrågor, alkohol- och tobaksfrågor inklusive
serveringstillstånd samt frågor som rör yktingmottagande. Socialnämnden lämnar
även visst bidrag till föreningar.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 1 160 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: + 30 000 tkr

Budgetramen ska täcka pris- och löneökningar samt nedanstående
verksamhetsutveckling.

Satsa på förebyggande insatser

Det är viktigt att satsa på det förebyggande arbetet. Det framkommer inte minst i
delbetänkandet Ju förr desto bättre – vägar till en förebyggande socialtjänst av
utredningen Framtidens socialtjänst. Det är självklart att socialförvaltningen ska
fortsätta med det förebyggande arbete vi har och att utöka det.
Under era år har föreningsaktiviteter minskat, och är grundläggande problemet med
ungdomar som inte har tillräcklig uppmärksamhet samt ekonomiska förutsättningar
att delta i samhället, tyvärr blir resultatet att kriminella krafter tar över ungdomarna
och får dom att framstå som viktiga.
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SL-kort ska ingå i försörjningsstödet
För den som behöver försörjningsstöd så är situationen ofta svår i vardagen. Om man
är arbetslös eller utförsäkrad och har dålig ekonomi så räcker sällan pengarna till att
köpa ett SL-kort. Men för den som står långt bort från arbetsmarknaden och inte har
vardagliga möten med andra människor så riskerar den sociala isoleringen bli stor.
SL-kort kan beviljas i Haninge redan idag men man måste ange skäl för det. Men att
bryta social isolering menar vi är skäl nog.

Värna föreningarna och ideella krafter

Föreningarna som jobbar inom socialtjänstens område som Haninge kommun har
samarbete med gör ett fantastiskt arbete! Haninge kvinnojour, Manscentrum och
Brottso erjouren har tillsammans lång erfarenhet av att motverka mäns våld mot
kvinnor, stötta brottsutsatta och fortbilda i frågorna.

Under era år så har socialnämndens verksamheter fått genomlida stora
nedskärningar program. Nu har man kommit till vägs ände säger förvaltningen. Om
man drar ner på mer så kommer det att gå ut över det förebyggande arbetet.
Föreningsbidrag är något som riskerar att minska.

Vänsterpartiet vill tvärtom skapa bättre förutsättningar för föreningarna.

“Brottso erjouren, Kvinnojouren, Fältassistenter och Manscentrum skall
garanteras en trygg och långsiktig nansiering. Det förebyggande arbetet
behöver förstärkas och stöd ges tidigt för att undvika våld, särskilt viktigt är
detta när barn riskerar att drabbas.”

Det är inte trovärdigt att ha sådana ambitioner i politiska plattformar om man
samtidigt avslutar samarbeten och minskar föreningsbidragen.

Kvinnojouren

Kvinnojouren i Haninge har allt för ofta kämpat med ekonomin där bidrag från
kommunen varit långt ifrån självklart. Nu senast vart de hotade med att kommunen
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funderade på att konkurrensutsätta deras arbete. Vi menar på att kvinnojouren måste
vara en självklar del av alla kommuner så länge som patriarkatet frodas. Därför vill vi
ge kvinnojouren en permanent inkomst som skall täcka deras vardagliga drift. Bidrag
ska endast behöva äskas för begränsade projekt, reklam, eller annat utanför den
vanliga driften. Vi vill även se till att de har lokaler och begär därför att de minst ska
ha kontroll över 1 lägenhet per 20 000 invånare. Det ska alltså ligga i kommunens
ansvar att se till att de har det.

Vidare så är vi starkt emot upphandling av skyddat boende som kommer att drabba
kvinnojourer hårt över hela landet, även här i Haninge. Mäns våld mot kvinnor ska
inte göras till en vinsta är! ROKS och Unizon är väldigt kritiska till det här. Dock

nns en möjlighet med direktupphandlingar (eftersom tjänsten som erbjuds oftast
understiger märket). Ett annat sätt skulle vara att teckna IOP-avtal.

Etablera medborgarkontor i Jordbro och Brandbergen
Medborgarkontoret ger dig som bor i Haninge service gällande kommunens
verksamheter, information om ditt närområde samt vägledning och stöd kring annan
o entlig service och myndighetsfrågor. Medborgarkontoret ska ha en öppen
verksamhet med kösystem och utan tidsbokning. Om medborgarkontoret inte kan
besvara en fråga direkt, kontaktas  den verksamhet det gäller, eller hänvisar dig vidare
till rätt instans. På medborgarkontoret ska det nnas gratis wi  och datorer
medborgarna kan låna.

Återstarta familjecentralerna i Jordbro och Brandbergen

Kommunledningen/Regionen har lagt ner familjecentralerna i Jordbro och
Brandbergen. Ännu en samhällsinstitution som avvecklas p g a “e ektiviserings skäl”.
Vänsterpartiet hade egna förslag både i grund- och förskolenämnden och i
socialnämnden.

Beslutet kommer att innebära att kontakten kommer att försämras med just den
målgruppen som familjecentralerna är tänkta att nå. Brandbergen och Jordbro är
dessutom listade som utsatta områden av Polisen, så det är verkligen tråkigt att man
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då i dessa områden väljer att ta bort familjecentralerna som har så bra förebyggande
insatser.

Det har inte gjorts någon konsekvensanalys av nedläggningen av familjecentralerna.
Indikationer vi har fått från personal är att det kommer färre personer från Jordbro
och Brandbergen till den nya familjecentralen i Handen.

Vi behöver satsa mer på förebyggande insatser och nödvändiga satsningar på
välfärden i Jordbro och Brandbergen för att invånarna ska få lika bra samhällsservice
som andra delar av kommunen. Nedläggningen av familjecentralerna går i helt fel
riktning. Därför vill vi återstarta dem.

Minska kostnaderna för externa placeringar
Kostnaderna för externa placeringar ligger på en hög nivå. Placeringarna har bland
annat handlat om ökad psykisk ohälsa och vålds/hedersproblematik. Placeringarna
ären följd av att man behövt omhänderta barn och unga genom LVU (Lag med
särskilda bestämmelser om vård av unga).

Vänsterpartiet har lyft den här frågan tidigare och vi har skickat in en motion om att
starta ett kommunalt bolag för att bedriva jourhem och andra boenden i egen regi
med syfte att minska placeringskostnader för kommunen. Det är bättre om vi kan
bedriva verksamhet i egen regi istället för att betala dyra pengar till vinstdrivande
företag.

Enligt den tagna politiska plattformen i kommunledningen så står det att:
Elevhälsan ska stärkas, arbetet med tidiga insatser ska skärpas och
förutsättningarna för barn och unga med neuropsykiatriska
funktionsnedsättningar ska förbättras.
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Förebygga och motverka hedersrelaterat våld och förtryck och våld i nära relation

Under februari månad 2022 genomfördes en kartläggning i Haninge kommun som
vi drev igenom om Våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck och
e ekterna av Covid-19 pandemin samt en kartläggning av hedersrelaterat våld och
förtryck bland ungdomar i Haninge.

Resultaten från kartläggning av hedersrelaterat våld och förtryck bland ungdomar i
Haninge visar att minst 26 % ickor och 12 % pojkar lever med begränsningar i
livsutrymme i form av att t.ex. inte få ha en ickvän/pojkvän, förväntas vara oskuld
tills giftermål, inte får välja sin framtida partner eller ha relation med samkönad
person.

Vissa uppger även att de har blivit utsatta för våld, förtryck och kränkningar när de
har gått emot de förväntningar som nns från anhöriga men även av omgivningen
vilket kan vara inom skolan. Mörkertalet är tyvärr dessutom stort, då
undersökningen endast omfattar ungdomar i Haninges kommunala skolor bland  åk
9 i grundskolan och åk 2 i gymnasiet, vilket är 791 elever av de totalt 1441 tillhörande
urvalsgruppen.

I undersökningen får eleverna svara på vart de skulle vända sig om de behövde hjälp
och majoriteten svarar att de främst skulle be om stöd från någon av skolans
representanter. Därför är det oerhört viktigt att vi har en elevhälsa som fungerar och
hinner arbeta förebyggande, uppsökande och ta emot besök av de elever som är i
behov av stöd och vägledning. Som det ser ut i elevhälsan idag så hinner inte
kuratorerna med det förebyggande eller uppsökande arbetet, och inte heller att
avvara den tid som behövs för de som kommer i kontakt med elevhälsan.

Resultatet från kartläggningen våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och
förtryck och e ekterna av Covid-19 pandemin, presenterar två olika beräkningar
gällande antal barn i Haninge som upplevt våld i hemmet under 2021. Den ena
si ran bygger på kommittén mot barnmisshandels uppskattningar som räknats om
utifrån Haninges befolkningsstatistik där antalet barn som upplevt våld i hemmet
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uppskattas vara cirka 2242 barn. Si ran omfattar både barn som själva varit utsatta
och barn som bevittnat våld mellan vuxna. Den andra uppskattningen utgår från
Stiftelsen Allmänna Barnhusets beräkningar också omräknat utifrån Haninges
befolkningsstatistik. Utifrån dessa beräkningar uppskattas att nästan 2 466 barn i
Haninge kommun utsatts för allvarligt fysiskt våld och att 3 138 barn har bevittnat
fysiskt eller psykiskt våld mellan vuxna i hemmet.

Enligt statistik från BRIS så framkommer det en ökning av samtal som rör
familjekon ikter samt fysiskt och psykiskt våld till följd av pandemin med de
restriktioner om bl.a. isolering som tillkom.

Vi ser väldigt allvarligt på de här förhållandena och det nns mycket vi kan göra för
att förebygga och motverka hedersrelaterat våld och förtryck och våld i nära
relationer. Majoriteten av de som drabbas är ickor och kvinnor. Vi behöver göra
satsningar för ett jämställt samhälle, vilket är ett mål i sig själv men också en
förutsättning för en hållbar utveckling av samhället.

Nuvarande kommunledning (S-C-L-KD) skriver följande i sin politiska plattform:

“Kommunen ska arbeta aktivt och förebyggande för att stödja individen mot
förtryckande strukturer. Arbetet mot våld i nära relationer, hedersrelaterat våld
och förtryck ska utvecklas.

Kommunen ska aktivt stötta föreningar i Haninge som arbetar mot förtryck och
våld inom nära relationer “

Det är hög tid att leva upp till det.

Jämställdhetsmyndigheten lyfter viktiga aspekter att tänka på:

● Utveckla och förbättra informationen
● Utveckla nya arbetssätt för att nå utsatta
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● Sprid information om kommunens stödinsatser och olika stödlinjer
● Ställ frågor om våld
● Erbjud stöd och hjälp för alla i risk för våld
● Stärk samverkan
● Agera för långsiktighet och uthållighet
● Alla kommuners ansvar

Haninge kommun måste ta sitt ansvar för att få kontakt med de som behöver hjälp.

Uppdrag till nämnden:

● Återstarta familjecentralerna i Jordbro och Brandbergen med att aktivt
bearbeta regionen.

● Minska kostnaderna för externa placeringar genom att bedriva mer i egen regi
● Ge förutsättningar för långsiktiga avtal och relationer med Haninge

kvinnojour, Manscentrum och brottso erjouren t.ex. genom IOP-avtal
● Ge stöd till Haninge kvinnojour så de kan fortsätta med sitt skyddade boende,

exempelvis genom avtalade platser.
● Utöka personal till Fältassistansen, dagens fyra personer på hela Haninge

kommun är alldeles för lite för att täcka in hela kommunen.
● Familjecentralen är underbemannad ökade resurser är ett krav för att

personalen ska kunna fortsätta det fantastiska arbetet de gör idag samt kunna
nå alla kommundelar.

● Socialsekreterare skall vara knutna till varje skola i haninge kommun och även
här kommer det att behövas er socialsekreterare.

● Medborgarkontoren ska etableras i Jordbro och Brandbergen
● SL kort ska ingå i försörjningsstödet.
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5.4 Äldrenämnden

Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och reglemente gäller
följande för äldrenämnden. Äldrenämnden ansvarar för kommunalt nansierad vård
och omsorg till personer över 65 år och äldre vad gäller hemtjänst, dagverksamhet,
korttidsboende/växelvård och särskilt boende. Äldrenämnden ansvarar för
samordning av tillgänglighetsanpassning arbete i kommunen. Äldrenämnden ska
tillsammans med andra nämnder och styrelser verka för att de äldre har tillgång till
ändamålsenliga bostäder.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 921 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: + 54 000 tkr

Budgetramen ska täcka pris- och löneökningar samt nedanstående
verksamhetsutveckling.

Vänsterpartiets politik för äldreomsorgen

Vänsterpartiets politik för äldre har människosynen och visionen att:

●     Varje människas lika värde.

●     Varje människas rätt att bestämma över sig själv.

●     Varje människas möjlighet att få leva i relation till andra.

●        Varje människas rätt till trygghet.

●     Varje människas rätt att bli bemött med respekt.



81

Äldre ska:

●     Kunna åldras i trygghet och med bibehållet oberoende

●     Kunna lev ett aktivt liv och ha in ytande i samhället och över sin vardag

●     Bemötas med respekt

●     Ha tillgång till god vård och omsorg

Ädelreformen infördes 1992 vilket innebar att kommunerna tog över allt ansvar för
äldreomsorgen från landstinget (idag region). Den skulle drivas e e ektivare och
målstyrd.

Efter många år med skattesänkningar och stora vinstuttag är nu välfärden dränerad
på resurser. Både staten och kommunen har under nansierat äldreomsorgen. De
besparingar och privatiseringar som genomförts har resulterat i en
underdimensionerad sjukvård och äldreomsorg, stora brister gällande såväl personal
som utrustning.

De mest framskjutna bristerna är otrygga anställningar, mycket timpersonal, låga
löner, låg bemanning och låga kunskapsnivåer med många utan utbildningar. Låg
bemanning av medicinsk kunnig personal som läkare och sjuksköterskor.

Vänsterpartiet anser att marknads tänkandet där den äldre ses som en kund att göra
en vinst på och som länge dominerat omsorgen för våra äldre måste upphöra. Att i
alla skeden alltid försöka minska kostnader och skapa en ekonomisk e ektivitet
dränerar omsorgen på mänsklig värdighet. Livskvalite måste få kosta och ta tid. Dags
att skrota det nyliberala marknads experimentet och dess kommersiella intressen med
en äldreomsorg som bygger på individens behov och som ska styra omsorgens
innehåll och verksamhetens organisering.

Man införde tidsmätningar på olika arbetsmoment och prissatte det, sk
minutstyrning, av ärende tiden hos brukarna. Samma som man gör i industrin.
Skillnaden är att industrin arbetar med varuproduktion och äldreomsorgen arbetar
med människor som alla är olika. Varje arbetsmoment prissätts med samma pris
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oavsett hur lätt eller svårt sjuk personen är. Även en stor källa till stress för personalen
som måste jaga minuter.

Äldreomsorgens återuppbyggnad

I Coronapandemin krackelerade äldreomsorgen, de redan påtalade bristerna gick inte
att dölja. Stor brist i personalbemanningen med för få personer, mycket timanställd
personal som gav en dålig kontinuitet och stora brister på kunskap.

Ett mycket utsatt område har hemtjänsten varit, där en brukare kan få besök av ca 15
olika personer. Personalomsättningen är hög och även sjukfrånvaron.

Fortfarande är det äldre som har behov av vård och omsorg i hemmet som avsagt sig
tjänsterna och många har inte sökt hemtjänst trots att behov nns. Det är
skrämmande att det nns personer som har vårdbehov som sitter hemma utan hjälp
pga rädsla för den stora genomströmningen av personal.

Anställningsformer inom Haninge kommuns äldreomsorgen har en stor procent av
tillfälligt anställda och timanställda vilket innebär en stor genomströmning av
personal vilket ger sämre kontinuitet och sämre omvårdnad.

Den privata äldreomsorgen har ännu högre antal timanställda. Den under
nansierade sektorn präglas av otrygga anställningar och mycket låg bemanning.

Privata aktörer dominerar på vissa håll när det gäller problem i arbetsmiljön,
resurserna och möjlighet att snabbt åtgärda uppkomna brister. Vinstuttagen dränerar
deras verksamhet, stora bonusar till aktieägare går före än att stärka verksamheterna
och bedriva en bra personalpolitik. Företag har gått i konkurs och boende har fått
tvångs ytta till andra boenden.

Vänsterpartiet anser att välfärds hjältarna ska hyllas med bättre arbetsvillkor och
bättre arbetsmiljö. Det mest akuta att åtgärda idag är en höjning av
personalbemanning på samtliga äldreboenden och hemtjänst. Det är den största
förutsättningen för att upprätthålla en hög kvalite inom äldreomsorgen. Detta är en
nationell riktlinje som är viktigt att kommunen följer. Det nns många delar som
behöver utvecklas och förstärkas, allt från framtida boendeformer till att stärka
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förutsättningarna för att leva det liv man själv vill ha. Ett nationellt program med
riktlinjer ska implementeras för samtliga aktörer i äldreomsorgen.

Undersköterska inom hemtjänst, hemsjukvård och äldreboenden är Sveriges
vanligaste yrke. Även den största yrkesgruppen i Haninge kommun. Det är helt
övervägande kvinnor. Under en lång tid har det blivit tu are arbetsbelastning till följd
av e ektiviseringar och nedskärningar. I Haninge kommun står den yrkesgruppen för
den största sjukfrånvaron. Man drabbas ofta av psykisk ohälsa och utbrändhet.

Det är 91 % kvinnor som arbetar i en mycket tung belastning och stressig arbetsmiljö.
Den präglas av otrygga anställningar och vilket leder till en stor ekonomisk osäkerhet,
låga löner, dålig pension och en svårighet att få lägenhetskontrakt och lån.
Äldreomsorgen är en kommunal angelägenhet, men Vänsterpartiet anser att staten
har ett stort ansvar för att alla äldre i Sverige oavsett var man bor och oavsett
plånbokens tjocklek ska garanteras en god äldreomsorg. Därför tycker vi det är
rimligt med en ökad statlig med nansiering för att bl.a säkerställa tillgång till er
anställda, trygga anställningar och ökad fortbildning. Vi vill med vår budget säkra:

Trygga fasta anställningar på heltid

Äldreomsorgen har en lång tradition av otrygga anställningar. Många timanställda
och stor personalgenomströmning ger en sämre kontinuitet och kunnande i rutiner.

Efter att heltid har blivit norm så arbetar man för att införa det i äldreomsorgen i
Haninge kommun. Men de privata aktörerna har fortfarande många otrygga
visstidsanställningar och mycket timpersonal. Kommunen ska ha hårdare krav på
bättre anställningsvillkor för personal hos privata aktörer om de ska vara verksamma i
kommunen. Vi vill att heltid ska vara norm och allmän visstidsanställning avska as.

Vänsterpartiet vill öka bemanningen till 110 % och att ordinarie personal täcker upp
för korttidsfrånvaro. Det ger en tryggare omvårdnad för de boende att känna igen
personalen och bättre kontinuitet. Också en besparing av kostsam
bemanningspersonal.
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Statliga stöd nns att söka för minska timanställningar och öka
personalkontinuiteten.

Ökad personaltäthet

Personalen är grunden för en bra, värdig och trygg äldreomsorg. Det är personalen
som bygger äldreomsorgen. Bra bemanning är en förutsättning för att personalen ska
få tid för möten med de äldre och göra ett bra jobb. Schemaläggningar med långa 12 -
timmarspass, kortare och er nattpass med vissa kvällspass, ofrivillig deltidsarbete, stor
andel personal med låg kunskapsnivå, tidspress som gör att man inte kan utföra
arbetet att ge god omvårdnad och mycket låg minimibemanning sliter på personalen
och skapar en otrygg miljö för brukarna. På helgerna har man lägst bemanning och
nu inför kommunen den låga bemanningen även på vardagar. För timvikarier hyvlas
arbetspassen med upp till 2 timmar, vilket drabbar de boende som får sämre
omvårdnad och tyngre för personalen när man är 1 personal för kort. För att äldre ska
känna sig trygga och få den omsorg de är i behov av måste personalen ha tid att ge
den hjälp och omsorg som behövs. I den statliga utredningen, SOU 2017:21, fastslår
man att det ska nnas tid att ge individuell omsorg efter brukarens behov. I den ingår
även att ha tid för social samvaro, vilket är kvalitetshöjande. Vilket Haninge
kommuns äldreomsorg inte uppfyller.

Utbildning och fortbildning

I hemtjänst i Haninge idag är det 60 % som saknar undersköterskeutbildning och på
vård- och omsorgsboende är det 50 %. Att så stor del av personalen inte har någon
grundutbildning är problematiskt. Brukarna får inte rätt vård efter de skador och
sjukdomar de har.

Grundläggande utbildning för undersköterskor har genom stöd av statsbidrag
påbörjats. Efter avslutad utbildning garanteras personalen en tillsvidareanställning.
Målet är att alla ska ha adekvat utbildning för att arbeta inom kommunens
äldreomsorg. Det nns ett visst antal som går utbildningen som inte återkommer till
kommunen för man anser att arbetsvillkoren är för dåliga.
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Fortbildning till specialistundersköterskor för äldreomsorg ska ge personalen en
möjlighet till kompetensutveckling. Med hjälp av de statliga stöden som nns att
söka ska hela äldreomsorgen genomgå en kvalitetshöjning. Detta är också en viktig
del för att vara en attraktiv och arbetsgivare.

Schemaläggning

Den svenska modellen på arbetsmarknaden är att arbetsgivare och arbetstagare
förhandlar om schemaläggning. Det är viktigt att man inom politiken lägger en
budget som tillåter moderna och individuella scheman inom äldreomsorgen. Det är
mycket orealistiskt att pressa in heltids scheman på fyra veckors schemaperioder som
är konstruerade för deltidsarbete. Det ger många arbetspass och kortare vilotider
mellan passen. Att införa 9 timmars nattpass och få fylla upp tiden med kvällspass
också är helt oförsvarbart. Detta ger många arbetspass med mycket korta ledigheter
emellan. Forskningen visar att det är stora hälsorisker med nattarbete och man ska ha
några dygns vila mellan varje arbetsperiod för omställningarna mellan dag och natt är
ohälsosamma.

Det är inte rimligt att arbetsgivaren tvingas betala med sin hälsa och fritid för att
tillgodose arbetsgivarens behov av exibilitet och precisionsbemanning. Tvärtom är
det här kostsamt för arbetsgivaren eftersom sjukfrånvaron blir hög när personalen
pressas för hårt. Det är också stor risk att göra fel och enligt kommunens egen
statistik har fel hantering av medicin ökat markant.

Vänsterpartiet vill att kommunen de nitivt upphör med ohälsosamma nattpass och
med 12 - timmars pass för personalen.För en bra arbetsmiljö ska scheman läggas på
minst 6 veckor så det blir luft i schemat. Det är viktigt att arbeta för en
arbetstidsförkortning speciellt för nattpersonalen.

Stärk den medicinska kompetensen

I takt med en längre livslängd, rent generellt, så är många av dagens äldre multisjuka.
Det är runt 90 % av de som får kommunala omsorgsinsatser som har någon kronisk
sjukdom. Det är den verklighet som vård och omsorg måste utgå ifrån. De behöver
en sammanhållen vård och omsorg med hög medicinsk kompetens.
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Äldreomsorg handlar inte enbart om omsorg och omvårdnad, utan ofta om krävande
sjukvårdsinsatser. På vård- och omsorgsboenden har majoriteten av de boende en
omfattande och komplicerad sjukdomsbild. Samma gäller de personer som har
hemsjukvård. Sedan 1992 när ädelreformen genomfördes har kommunen samlat
ansvar för vård och omsorg för äldre och funktionsnedsatta. Utveckling har varit och
är att er blir allt äldre och vårdbehoven ökar. Detta har inte följts upp med erforderlig
medicinsk kompetens bland omsorgens personal och ledning.

Personer med demenssjukdomar och demenssymtom ökar kraftigt i takt med att
många blir mycket äldre idag. Tidiga insatser är viktiga och särskilda vårdformer
speciellt inriktade mot personer med demens. Man lever längre med sin
demenssjukdom. Det är inte bara sjukdomsdiagnosen som ska ställas utan även
diagnos på de skador man har i hjärnan och vad de innebär för det dagliga livet.
Yrkesgrupper som arbetsterapeuter och fysioterapeuter ska göra bedömningar om
ger vägledning och ska följas av samtlig personal. Man behöver mer aktivt använda
det kunnandet som nns genom forskning och ha goda geriatriska kunskaper hos
samtliga personalkategorier. Man kan söka statligt stöd för utbilda special
undersköterskor inriktat på demenssjukdomar.

Personer med demenssjukdomar är den stora gruppen på vård- och omsorgsboenden
i kommunen. Kunskaper nns hur en boendemiljön ska vara utformad. Kommunen
har i det nya boendet använt den kunskapen och även infört digitala hjälpmedel som
underlättar för den boende och som ökar patientsäkerheten. Tyvärr så brister detta
mycket hos privata aktörer där miljön ofta förstärker förvirringen.

Staten har gett ut stora stödåtgärder för kommunerna att söka för att återbygga
äldreomsorgen. Stödåtgärder för ökad läkartäthet och ökning av
sjuksköterskebemanningen. Nu ligger ansvaret på Haninge kommun att följa de
nationella riktlinjerna om kvalitetshöjande åtgärder i äldreomsorgen.

Äldre multisjuka är mest beroende av sjukvård och drabbas mest när sjukvården blir
allt mer kommersialiserad och fragmenterad. Flertalet över 80 år har kroniska
sjukdomar och boende på vård- och omsorgsboende har oftast era kroniska
sjukdomar där demenssjukdomar är framträdande. Utredningen (SOU 2017:2)
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föreslår att multiprofessionella team utformas med undersköterskor, sjuksköterskor,
arbetsterapeut, fysioterapeut och läkare. Teamen ska även ha tillgång till dietist,
logoped, pedagog, kurator, psykolog och farmaceut. En sammanhållen primärvård
som ska utföras gemensamt med kommunens hälso- och sjukvård och socialtjänst.
Därigenom uppnås en stark kontinuitet och säkrare vård när brukaren och
personalen känner varandra.

Mycket stor vikt att privata aktörer med vinstintresset inte ska kunna fragmentera en
sammanhållen vård och omsorg med hjälp av lagen om valfrihet (LOV). Kontinuitet
och helhetsbedömning ska sättas i fokus.

Kommunens medicinskt ansvarig sjuksköterska MAS har det övergripande
medicinska ansvaret för de verksamhetsområden som kommunen ansvarar för.
Ansvaret för vård och behandling som patienterna ges, samt de krav som ställs på
läkemedelshantering, dokumentation, anmälan av skador m.m i hälso- och
sjukvårdsverksamhet. Vänsterpartiet anser att MAS viktiga roll gällande säkerhet och
kvalite gör att tjänsten bör ges ökade befogenheter att inspektera och granska kvalitén
i vården, även när det gäller de privata aktörerna som bedriver äldreomsorg.

Beredskapsplaner inom äldreomsorgen för utbrott av virus och pandemier

I samband med Coronapandemins utbrott framkom mycket bristande beredskap
inom äldreomsorgen. I Haninge tog förvaltningen fram en kontinuitetsplan i mars
2020 för hur verksamheter vid vård- och omsorgsboenden för äldre och hemtjänst
skulle upprätthållas vid en kris.. Med den konkurrensutsättning genom LOV som

nns inom äldreomsorgen är det viktigt se till att krisberedskap nns med i kravspeci
kationen för verksamheter som upphandlas.

Vänsterpartiet anser att på varje vård- och omsorgsboende samt att för varje utförare
av hemtjänst och hemsjukvård i kommunen ska ha en plan för hur större utbrott av
virus och pandemier ska bekämpas.
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Utvecklande fritid och sociala aktiviteter

Möjlighet ska nnas att fortsätta med ett aktivt liv med fritidsintressen, deltagande i
sociala aktiviteter och att kunna utveckla nya intressen efter egen vilja och förmåga i
livets alla skeenden. Att bli äldre ska inte innebära att livet blir ensamt, tomt och trist.

Det är viktigt att kommunen driver ett ertal Trä punkter, där man får ta del av olika
aktiviteter och socialt umgänge. Vård- och omsorgsboenden ska också erbjuda olika
typer av aktiviteter för att skapa trivsel. På vissa håll har äldreomsorg och barnomsorg
integrerats. Den fysiska miljön ska ge stimulans, som vackra trädgårdar och na
balkonger. Fysisk aktivitet är mycket viktigt för äldre och att man får använda de
förmågor som man har. Husdjur är också en bra aktivitet som ger kärlek och värme.

Det är nu naturligt att kunna kommunicera med vänner och familj via olika digitala
plattformar, som ger möjlighet till en lättare kontakt med andra utanför boendet.

Utevistelser är mycket viktigt för de boende och ska genomföras i högre grad. Vi ser
mycket positivt på projektet “Vind i håret” där kommunen köpte in cyklar med vagn
framtill som man sedan skjutsade de äldre ut till naturnära områden. Vi vill stärka
förutsättningarna för kommunen att köpa in ut yktsbuss. Den kan användas av alla
vård- och omsorgsboenden i kommunen. Ge möjlighet för olika typ av ut ykter.

Politikens roll är att ge äldreomsorgen bra förutsättningar för att kunna bedriva en
god omsorg och meningsfull verksamhet. Den äldre, hens behov och vilja ska vara i
centrum. Det lokala kultur- och föreningslivet, kommunala verksamheter och
fristående aktörer ska involveras och engageras vid planering och genomförande, det
skapar en stor mångfald av olika aktiviteter.

Framtidens boende

Vårt boende har stor betydelse för hur vi trivs och hur vi mår. Trivsel i bostaden,
platsen vi bor på och möjligheterna att göra det vi vill och behöver göra är viktiga
faktorer för ett nöjsamt liv. Bostaden ska passa ditt liv, intressen, hälsan och
framförallt ekonomin. Livet är alltid föränderligt och hälsa, ekonomi och
familjestorlek kan förändras.. Alla ska kunna bo bra även när man är äldre.
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Den trend som genomsyrat äldreomsorgen en längre period att man ska bo hemma så
länge som möjligt har ibland skett i absurdum. Boenden med speci k inriktning för
äldre har minskat t.ex servicehus, för att hålla nere kostnadsökningarna när antalet
äldre ökar. Det begränsar deras möjligheter till in ytande och valfrihet. De ska själv
bestämma hur länge de vill bo kvar hemma, när behovet uppstår av stöd ska det

nnas möjlighet att ytta till en annan boendeform. Äldreomsorgen ska ge trygghet,
gemenskap och olika aktiviteter som bryter ensamhet och isolering.

Vänsterpartiet ser ett stort behov av att de be ntliga vård- och omsorgsboenden är i
bra skick och att man bygger nya boendeformer. Idag är behovet av vård- och
omsorgsboende tillfredsställt i Haninge några år framåt. Det som är önskvärt att man
kan få mer vårdintensiv hjälp på vård- och omsorgsboenden. Därigenom minska
risken att behöva åka in och ut till sjukhus om allmäntillståndet försämras.

Maten som serveras på vård- och omsorgsboenden ska lagas på plats och boende ska
delaktiga i planering och lagning av maten. Matsalen ska vara trivsam och måltiden
kännas familjär med dukning och karottsystem. Personalen bör kunna sitta med vid
matbordet och har pedagogiska måltider med de boende.

Trygghetsboende och lägenheter med prisvärda hyror är de boenden som är mycket
eftersatta. Det nns idag en stor problematik med ensamhet och isolering, det skulle
brytas med ett trygghetsboende. Med trygghetsboende fördröjs behovet av vård- och
omsorgsboende. Utvecklingen av olika boendeformer ska utgå från be ntlig
forskning tillsammans med forskare och arkitekter. Boenden där den äldre kan mötas
med de resurser som krävs utifrån behov.

Vissa vård- och omsorgsboenden är placerade i samma hus som förskolor.
Generationer möts och kommunerna använder lokalerna mer e ektivt.

Vänsterpartiet anser att även koncept med kombinerade student- och äldreboenden
ska utvecklas. Speciellt intressant att knyta an till vårdutbildningar.

Dagverksamhet för de som bor i ordinärt boende att komma till regelbundet är
väsentlig för att bryta isolering. Även en avlastning för anhöriga som drar ett tungt
lass. Somatisk dagverksamheten bör gå tillbaka till tidigare form när man även kunde
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få individuell träning och social samvaro. Har man vissa skador efter ex. en stroke så
är träningen livslång. En arbetsterapuet och undersköterskor med rehabutbildning är
viktiga i den verksamheten.

Även speciell dagverksamhet för personer med demenssjukdomar är av stor vikt. Med
undersköterskor med specialkompetens för demens.

Vänsterpartiets prioriterade uppdrag till Äldrenämnden:

Flera boenden som seniorer har råd med

Det kommer att ske en stor ökning av äldre människor och framför allt i
åldersgruppen från 80 år och äldre. Många av dem lever i ensamhet. Det leder till
isolering, oro och brist på sociala kontakter.

Vänsterpartiet ställer krav på nya boendeformer för seniorer som inte har
omvårdnadsbehov utan en levnadsform som bryter ensamhet och lindrar oro. Vi
anser att det måste byggas olika former av boenden för seniorer.

Det ska nnas mindre lägenheter med prisvärda hyror som seniorer kan ytta till när
familjen blivit mindre och när man vid en låg pension inte längre har råd med höga
hyror. En problematik som är att det byggs många bostadsrätter, men pensionärer får
inga bostadslån hos bankerna när pensionen är låg.

I Haninge kommun byggs nya stadskärnor och det är av vikt att hyreslägenheter med
låga hyror byggs även där, annars så hamnar de äldre i utkanten av samhällens

geogra skt. Samt kommer längre ifrån service, kollektivtra k och de yngre
generationerna.

Bygg kollektivhus med billiga hyresrätter

Boendeformen kollektivhus nns inte i Haninge som seniorboende. Det är en
resurse ektiv boendeform (gällande exempelvis ytor och redskap) och ökar sociala
kontakter. Man har även sin egna lägenhet. Om de sker i sambyggnation med olika
generationer kan man hjälpa varandra med praktiska saker, dela på utrymme för olika
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aktiviteter, laga mat tillsammans och äta tillsammans. Utbytet mellan olika
generationer ger mycket stimulans. Upplevs som en stor trygghet för de anhöriga.

Även behovet av vård- och omsorgsboende yttas fram. Speci ka kollektivhus för
seniorer ger en mycket stor trygghet.

Vänsterpartiet vill att Haninge kommun följer Stockholms stads exempel och bygger
kollektivhus i egen regi. Deras egna allmännyttiga bostadsbolag äger och driver ett

ertal kollektivhus med prisvärda hyresrätter. Äldreförvaltningen och Haninge
Bostäder kan samarbeta för att skapa ett kollektivhus med prisvärda hyresrätter och
tryggt boende för seniorer speci kt.

Boende efter behov

Trygghetsboenden ska byggas, där nns personal på vissa tider och man kan få tillsyn
och hjälp efter behov. Denna boendeform ger en värdigare tid i hemmet och bryter
den stora ensamheten som är mycket utbredd. Det fördröjer även behovet av vård-
och omsorgsboende.

Vid utformning av nya boendemiljöer och omvårdnadsområden är det viktigt att
uppnå FN:s konvention om rättigheter för personer med funktionsnedsättning att
uppnå jämlikhet när det gäller levnadsvillkor och full delaktighet i samhället.

Mer tid för personal inom hemtjänst

Hemtjänst idag styrs av minutscheman och ersättning till hemtjänst verksamheterna
styrs av minutersättning. Endast den tid personalen är hos brukaren ger ersättning.
Det nns ingen tid för dokumentation, iordningställande av nycklar och väskor med
material eller gång- och körtider mellan ärenden inlagda på de ärende scheman
personal får för det dagliga arbetet. Den tiden nns ingen ersättning för. Det gör att
planerare trycker in så många ärendetider som möjligt. Det leder till en stor brist på
kunnande om brukarnas behov när dokumentation varken hinner läsas dagligen eller
skrivas. Personalen upplever en mycket stressad situation.
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Tid för läsning och dokumentering av genomförandeplaner ska nnas inplanerade
varje dag. Det ger brukarna en säkrare vård och personalen en tryggare arbetsmiljö.

För att minska på stress ska det vara relevanta körtider och parkeringstider mellan
ärenden. Brukarens tid får inte naggas av för korta tider mellan ärenden.

Ärendetiden ska bygga på tillit att personalen kan sina ärenden och ger den tid
brukaren behöver den dagen byggd på brukarens dagsform.

Ersättning ska inte gå efter minutstyrning utan måste också beräknas på den tid som
är emellan ärenden.

I hemtjänst ska ramtider införas för brukarna, de ska ha ett eget bestämmande vad
man vill ha hjälp med vid besöket. Införa “matkassen”, halvfabrikat där man gör den
sista tillagningen i brukarens hem. Svält är ett stort problem bland äldre och godare,
hemlagad mat ger en förbättrad matsituation.

Ramtiden (ärendetiden) får inte understiga femton minuter. Vi anser att man ska ge
brukarna respekten att få känna sig sedda. Det ska nnas tid för ett socialt möte
mellan brukaren och personalen vid besöken. För att skapa en tryggare tillvaro för
brukarna är det viktigt att man inte har för stor personal genomströmning. Till det
erfordras en högre bemanning. Viktigt att söka det statliga stöd som nns för att öka
personalkontinuiteten.

Bättre hantering för parkering inom hemtjänst, stöd- och nattpatrull

Kommunen ska ta fram ett nyttoparkeringstillstånd som ger en bättre arbetsmiljö för
personalen då de kan parkera vid porten eller hus och inte behöver bära tyngre
hjälpmedel och matinköp långa sträckor.

Anhörigstöd

Anhöriga svarar för merparten av insatserna till äldre personer som har behov av
hjälp i sin vardag. Anhörig ska anställas och få regelbundna anhörigsamtal. Även
lättillgänglig information om vilket stöd de kan få. Regelbunden avlastning genom
somatisk- och demens dagverksamheter och erbjudas regelbunden vistelse för den
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sjuke anhöriga på korttidsboende. Kommunen ska ha arbetsmiljöansvar för de
anställda.

Somatisk dagverksamhet

Återinföra somatisk dagverksamhet där man kan få individuella träningar och socialt
umgänge. Många med kroniska sjukdomar och skador behöver en livslång träning för
att behålla förmågor. Regelbunden träning höjer livskvaliteten och fördröjer behovet
av vård- och omsorgsboende. Rehab personal, arbetsterapeut och undersköterskor
med specialkompetens bedriver arbetet.

Återuppbyggnad av en nedmonterad verksamhet inom vård- och omsorgsboenden

I Haninge kommun ska du som är äldre känna dig trygg och få leva ett innehållsrikt
och aktivt liv efter egna önskemål. Vård- och omsorgsboende ska ha en hemliknande
miljö med de boendes välmående i centrum. Bemanningen ska alltid vara så hög att
man alltid får sina primära behov tillgodosedda. All omvårdnad ska ske i brukarens
egen takt efter personens dagsform. Alltid nnas social tid mellan boende och
personal. När omvårdnads situationen kräver två personal/dagtid ska bemanning vara
så hög att det nns en person ute på enheten och kan vara behjälplig till övriga
boenden. Oavsett veckodag ska bemanningen vara tre personal på dagtid när
omvårdnad och måltider sker.

Aktiviteter och umgänge ska erbjudas varje dag, både i grupp och individuellt.
Utevistelse och promenad efter den boendes önskemål.

Palliativ vård

I livets slutskede ska man ha rätt till palliativ vård efter de riktlinjer som nns. Vid
brytsamtal med boende, anhörig och läkare, sjuksköterska är det den boendes vilja
som ska vara rådande.

Respekt för olika religioners sätt att möta döden. Man ska sätta in vak de sista dygnen
så att den döende inte avlider ensam. Endast om boende själv frånsäger sig vaket ska
undantag göras. En återgång till den etik som tidigare fanns inom äldreomsorgen.
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Demensvård

Demenssjukdomar ökar bland både yngre och äldre. Det är av vikt att man har
demensvård i olika stadier av sjukdomen. Viktigt av varje individ får omsorgen efter
sina skador och personal måste kunna mer om vad de hjärnskador innebär som är
vanliga vid demenssjukdomar.

Demensteam inom hemtjänst ska ha hög bemanning och specialkunskap. Brukarna
ska ha rätt till en stabil personal kontinuitet. Det ska vara undersköterskor med
special kompetens utbildning för demens som ska arbeta på de riktade
verksamheterna för demensvård.

Dagverksamhet ska erbjudas

Dagverksamhet för personer under 75 år vid insjuknandet. Sjukdomen har en annan
utveckling och personer känner sig utanför när övriga besökare är i åldersgruppen 80
år och uppåt. En dagverksamhet i hemmiljö och med mycket kompetent personal ger
mervärde till dessa personer och är en beprövad behandlingsmetod.

Personalens arbetsmiljö och kunnande

Mycket stora brister har framkommit i pandemins spår av okunskap och för låg
bemanning. Vänsterpartiet ser med glädje att personalen har heltid som norm.
Heltidsmåttet för nattarbete ska sänkas, de sk “hälsoscheman” som används idag där
nattarbetstid är nio timmar och nattpersonal måste gå in och jobba vissa kvällspass
för att fylla upp arbetstiden är en stor hälsorisk. Helt emot vad forskningen säger,
som nattarbetare ska man ha så få omställningar som möjligt och med era dygns vila
emellan. Arbetstiden ska aldrig överstiga tio timmar/natt och åtta timmar dag.

Grundbemanningen natt ska vara så hög att ensamarbete minskar markant. Det är
mycket viktigt med en sund bemanning för personalens välmående så att de hinner
med den sociala kontakten med brukare, boende och hinna få sina raster.

Genom att ha 110 % bemanning på verksamheterna täcker man vikarie behovet vid
korttidsfrånvaro med egen personal. Det höjer kvaliteten för de boende att
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personalen känns igen och kan verksamheten. Kostnaden vägs upp genom att man
inte har kostnad för bemanningspersonal som är mycket kostsamt.

Den stora utstickande höga sjukfrånvaron hos äldreomsorgens personal är av stor
vikt att åtgärda. Med kunskap om hälsorisker vid mycket ensamarbete, stress att
hinna ge bra omvårdnad (för låg bemanning) och långa arbetspass med korta
viloperioder är det viktigt att hälsoriskerna åtgärdas och forskning som nns används.

Med den ökade äldre befolkningen kommer behovet öka av kompetent
vårdpersonalen inom äldreomsorgens olika områden. Staten har lagt en riktlinje för
bygga upp äldreomsorgen och det är av vikt att kommunerna går efter den linjen.

Stora ekonomiska satsningar behövs även på kommunal nivå. Det behövs en höjd
närvaro av läkare och högre bemanning av sjuksköterskor för de äldre är ofta
multisjuka. Jour sjuksköterskor på kvälls- och nattetid ska drivas i egen regi för en
tryggare vård och ett bättre samarbete mellan kvälls- och nattpersonal på
verksamheterna.

För att ge bästa kvalitet av omvårdnad behövs en ständig kunskapsutveckling och
användning av nya rön och kunskaper i verksamheterna. För att vara attraktiv
arbetsgivare måste verksamheterna ha modern schemaläggning som personalen har in
ytande över och att organisationen är uppbyggd för heltidsanställningar.

Påbörja arbetstidsförkortning

Vi måste locka mer personal till äldreomsorgen och behålla den personal vi har. En
arbetstidsförkortning till sex timmars arbetsdag, ger stora fördelar för personalens
egna livssituation, skapar en bättre arbetsmiljö och gör Haninge kommuns
äldreomsorg till en attraktivare arbetsplats. Införandet sker i en hemtjänstgrupp och
en grupp inom socialförvaltningen för samtlig personal och en utvärdering sker efter
två år.

Nattpersonalens heltidsmått ska sänkas.
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Verksamhet som drivs i egen regi

Det är viktigt att äldreomsorgens olika delar är i egen regi. De skattemedel som avsätts
till äldreomsorgen ska komma brukarna och verksamheterna till godo fullt ut. Det
ger även brukarna en större trygghet att komma tillrätta med missförhållanden som
kan uppstå, jämfört med privata företag. Med mer verksamhet i egen regi så kan vi
använda bilarna inom hemtjänst mer e ektivt än när det nns privata aktörer som
åker bil i samma områden och därmed ökar utsläppen än om bara en bil behöver åka
till ett område. Kommuninvånarnas skattepengar ska gå till en verksamhet med hög
kvalitet med god arbetsmiljö för personalen och inte till privata vinster för företag.

Icke vinstdrivande stiftelser är också ett alternativ för att få mer mångfald.

Vänsterpartiet vill ta tillbaka verksamheter i egen regi och vill påbörja det arbetet
snarast.

Uppdrag till nämnden:

● Öka personalbemanningen på vård- och omsorgsboenden på dag- och
nattetid.

● Anställa personalen på vård- och omsorgsboenden till 110 % och täcka
korttidsfrånvaron med detta, besparing av dyr bemanningspersonal

● Öka antalet sjuksköterskor och därigenom höja den medicinska kunskapen.
● Införa ramtider för brukarna i ordinarie boende.
● Borttagning av minutscheman inom hemtjänst
● Borttagning av minutersättningssystemet och ersätta med tillitssystem
● Införa nyttoparkeringstillstånd för bilburen personal inom hemtjänst-, larm-

och nattgrupper.
● Höja kunskapsnivån och utbilda samtlig personal till undersköterskor
● Utbilda undersköterskor till specialistundersköterskor för äldreomsorg
● Införa modern schemaläggning för heltidsarbete, vilket bygger på

schemaperioder på 6 - 10 veckors perioder, individuellt anpassade scheman,
helgarbete med exibilitet.

● Bättre lönesatsningar och lönande att ta ansvar.
● Sänkt heltidsmått för nattpersonal
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● Personalen ha mer delaktighet i verksamhetens utveckling
● Utveckling av somatiska dagverksamheten med rehab personal som kan

erbjuda träning och social samvaro.
● Inköp av ut yktsbuss som samtliga verksamheter kan boka och använda för en

mer stimulerande vardag för brukarna.
● Bygga olika boendeformer för seniorer som trygghetsboenden och

kollektivboende.
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5.5 Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden

Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och reglemente gäller
följande för gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden. I Haninge kommun är
följande skolformer organiserade under gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden:
Gymnasieskola, kommunal vuxenutbildning inklusive svenskundervisning för
invandrare, yrkeshögskoleutbildning, särskild utbildning för vuxna och
gymnasiesärskola. Vidare har nämnden huvudansvaret för kommunens
aktivitetsansvar.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 545 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: + 15 000 tkr

Budgetramen ska täcka pris- och löneökningar samt nedanstående
verksamhetsutveckling.

Gymnasiet

Gymnasieskolan – en gång vägen för ett litet urval elever – borde idag vara en
angelägenhet för alla som slutfört grundskolan. Nästan alla (98 %) ungdomar går
vidare till gymnasieskolan, men endast hälften når samtliga mål och slutför sin
utbildning med godkänt på alla kurser. Gymnasieskolans uppdrag måste vara att se
till att samtliga elever faktiskt når de mål som nns. Eftersom de kunskaper som
gymnasieskolan ska förmedla måste betraktas som en rättighet för varje elev ska
skolan inte kunna frånhända sig sitt ansvar genom att hänvisa till att det är en frivillig
skolform. Liksom avgiftsfriheten gäller grundskolan ska den även gälla
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gymnasieskolan. På nationell nivå anser Vänsterpartiet att studiebidraget ska ha
samma omfattning som barnbidraget och betalas ut under sommaren.

För individen såväl som för samhället är gymnasieutbildning en förutsättning för god
yrkeskompetens och ett aktivt deltagande i samhällslivet. Gymnasieskolans uppgift är
således dubbel. Den ska bana väg för individen till yrke och personligt självförtroende
och därmed stärka det samhälleliga livets materiella och sociala bas. Lika viktigt är, att
den fortlöpande vidgar individernas kompetens och ställning som
samhällsmedborgare. Dit hör kunskap om och lyhördhet för den samhälleliga
gemenskapens och det demokratiska folkstyrets angelägenheter och behov, liksom
förståelse och engagemang för det kulturella livet och dess utveckling.

Gymnasial utbildning måste därför ses som en rättighet för alla som gått ut
grundskolan. Alla program i gymnasieskolan ska kunna ge behörighet till
högskolestudier. Programmen ska kunna ge tillräckligt av språklig och övrig
kompetens för högskolestudier. För dem som inte nått formell kompetens för inträde
i gymnasium respektive högskola ska möjligheter till komplettering kunna ge sådan
kompetens.

Den ålderdomliga föreställning som motiverat skillnader mellan ”teoretiska” och
”praktiska” yrken gäller inte i dagens och framtidens samhälle. Att på de
yrkesinriktade programmen ha en lägre ambition beträ ande undervisning i svenska
språket eller orienterings- och bildningsämnen är ansvarslöst.

På samma sätt förhåller det sig när det gäller kultur och estetik. De yrkesförberedande
programmen ska ge kunskap nog att utöva ett yrke utan att låsa in eleverna i en
speciell nisch på arbetsmarknaden.

Just nu nns det ett lagförslag om att alla nationella yrkesprogram i gymnasieskolan
ska innehålla det som krävs för att eleverna ska kunna uppnå grundläggande
behörighet till högskoleutbildning som påbörjas på grundnivå. Syftet med förslaget
är att göra yrkesprogrammen mer attraktiva för elever som inte har bestämt sig för



100

om de vill studera vidare efter gymnasieskolan eller inte. Förslaget bedöms gynna
kompetensförsörjningen och underlätta för  ungdomar att etablera sig på
arbetsmarknaden. Lagändringarna föreslås träda i kraft den 1 januari 2023 och
tillämpas första gången på utbildning som påbörjas höstterminen 2023.
Vänsterpartiet ser positivt på detta lagförslag då det kommer att utöka
gymnasieelevers valmöjligheter för olika yrkesval i framtiden på arbetsmarknaden.

Arbetslivet har också ett ansvar att samarbeta med skolan och göra praktik och
lärlingsutbildning till en möjlighet. Samverkan mellan skola och arbetsliv är också ett
sätt att skapa exibla och moderna yrkesutbildningar. Rätten till praktikplatser måste
utökas och garanteras.

Fler gymnasieelever ska nå grundläggande behörighet till universitet och högskola

För att kunna ha goda möjligheter till ett tryggt och ekonomiskt stabilt liv är det
viktigt med goda förutsättningar i arbetsmarknaden. En fullföljd gymnasieutbildning
ökar chansen till ett arbete eller högre studier. Därför är det viktigt att våra elever får
det stöd och de förutsättningar som de behöver för att kunna välja att studera vidare
till universitetet eller högskolan när de går ut årskurs 3. Även om fortsatta studier inte
är något man önskar fortsätta med efter gymnasiet, så är en fullföljd
gymnasieutbildning ett krav i många arbeten på arbetsmarknaden.

År 2021 var det endast 48,4% gymnasieelever9 i Haninge som uppnådde
grundläggande behörighet till universitet och högskola inom 3 år. Den här
utvecklingen behöver vi vända på. Satsningar som behöver göras för att förbättra
förutsättningarna för våra gymnasieelever är bl.a. er legitimerade lärare, en bättre
lärartäthet, sommarlovsskola och läxhjälp. Grundskolan och gymnasiet behöver även
ha en bättre samverkan i ett tidigt skede och fånga upp de elever som kommer från
grundskolan och är i en riskzon för att inte nå en fullföljd gymnasieutbildning inom
3 år. Dessa elever bör redan från start i årskurs 1 få extra stöd i undervisningen.

9

https://www.kolada.se/verktyg/fri-sokning/?kpis=76825&years=30198,30197,30196&municipals=16544&rows=mu
nicipal,kpi&visualization=bar-chart
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Inför en Barnombudsman

För att sätta barnet i första rummet bör det införas en ny tjänst: en lokal
Barnombudsman. Den lokala Barnombudsmannen ska granska kommunens organ
som t.ex nämnder, beredningar och fullmäktige samt förvaltningarnas beslut,
säkerställa att personal utbildas i barnkonsekvensanalys och barnrättsperspektiv och
ska vara ombud för barn och föräldrar i enskilda fall för att säkerställa att barnets
rättigheter tillgodoses.

Förebygga och motverka hedersrelaterat våld och förtryck och våld i nära relation

Under februari månad 2022 genomfördes en kartläggning i Haninge kommun som
vi drev igenom om Våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck och
e ekterna av Covid-19 pandemin samt en kartläggning av hedersrelaterat våld och
förtryck bland ungdomar i Haninge.

Resultaten från kartläggning av hedersrelaterat våld och förtryck bland ungdomar i
Haninge visar att minst 26 % ickor och 12 % pojkar lever med begränsningar i
livsutrymme i form av att t.ex. inte få ha en ickvän/pojkvän, förväntas vara oskuld
tills giftermål, inte får välja sin framtida partner eller ha relation med samkönad
person.

Vissa uppger även att de har blivit utsatta för våld, förtryck och kränkningar när de
har gått emot de förväntningar som nns från anhöriga men även av omgivningen
vilket kan vara inom skolan. Mörkertalet är tyvärr dessutom stort, då
undersökningen endast omfattar ungdomar i Haninges kommunala skolor bland  åk
9 i grundskolan och åk 2 i gymnasiet, vilket är 791 elever av de totalt 1441 tillhörande
urvalsgruppen.

I undersökningen får eleverna svara på vart de skulle vända sig om de behövde hjälp
och majoriteten svarar att de främst skulle be om stöd från någon av skolans
representanter. Därför är det oerhört viktigt att vi har en elevhälsa som fungerar och
hinner arbeta förebyggande, uppsökande och ta emot besök av de elever som är i
behov av stöd och vägledning. Som det ser ut i elevhälsan idag så hinner inte
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kuratorerna med det förebyggande eller uppsökande arbetet, och inte heller att
avvara den tid som behövs för de som kommer i kontakt med elevhälsan.

Resultatet från kartläggningen våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och
förtryck och e ekterna av Covid-19 pandemin, presenterar två olika beräkningar
gällande antal barn i Haninge som upplevt våld i hemmet under 2021. Den ena
si ran bygger på kommittén mot barnmisshandels uppskattningar som räknats om
utifrån Haninges befolkningsstatistik där antalet barn som upplevt våld i hemmet
uppskattas vara cirka 2242 barn. Si ran omfattar både barn som själva varit utsatta
och barn som bevittnat våld mellan vuxna. Den andra uppskattningen utgår från
Stiftelsen Allmänna Barnhusets beräkningar också omräknat utifrån Haninges
befolkningsstatistik. Utifrån dessa beräkningar uppskattas att nästan 2 466 barn i
Haninge kommun utsatts för allvarligt fysiskt våld och att 3 138 barn har bevittnat
fysiskt eller psykiskt våld mellan vuxna i hemmet.

Enligt statistik från BRIS så framkommer det en ökning av samtal som rör
familjekon ikter samt fysiskt och psykiskt våld till följd av pandemin med de
restriktioner om bl.a. isolering som tillkom.

Vi ser väldigt allvarligt på de här förhållandena och det nns mycket vi kan göra för
att förebygga och motverka hedersrelaterat våld och förtryck och våld i nära
relationer. Majoriteten av de som drabbas är ickor och kvinnor. Vi behöver göra
satsningar för ett jämställt samhälle, vilket är ett mål i sig själv men också en
förutsättning för en hållbar utveckling av samhället.

Ett av de förslag som vi har lagt fram är t.ex. vår motion om feministiskt självförsvar,
maskulinitetsnormer och hbtq. I den föreslår vi bl.a. att feministiskt självförsvar blir
en återkommande och schemalagd del i undervisningen för tjejer (de elever som
de nierar sig så) som går på gymnasiet i Haninge kommun samt att
maskulinitetsnormer blir en återkommande och schemalagd del i undervisningen för
killar (de som de nierar sig så) som går på gymnasiet i Haninge kommun. Vi föreslår
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också att workshops i hbtq-frågor blir en återkommande och schemalagd del i
undervisningen för alla elever som går på gymnasiet i Haninge kommun.

Vi har även lagt ett förslag om vår motion att införa en jämställdhetsmiljon i
kommunen som innebär att vi öronmärker en miljon kronor för
jämställdhetssatningar som t.ex. kompetensutbildningar av personal och workshop i
enlighet med motionens intentioner, dvs att stärka jämställdheten.

Vi ser även ett stort behov av socialsekreterares närvaro i skolan. Det är viktigt att
samverkan samt kompetensöverföring mellan skolan och socialtjänsten stärks för att
fånga upp de elever som be nner sig i en utsatthet. Det är även viktigt att
kompetensutveckla personal som är arbetar inom skolan kring hedersrelaterat
förtryck och våld och våld i nära relationer, så att det förebyggande arbetet stärks och
unga som är utsatta upptäcks i ett tidigare skede.

Satsa mer på stödfunktioner och elevhälsan i gymnasiet

År 2020 är ett år som inget annat vi varit med om i modern tid och som kommer att
gå till historieböckerna. Året inleddes med nyhetssändningar om ett okänt dödligt
virus som spred sig i snabb takt till världens alla hörn. Sjukdomen Covid-19 som
orsakas av detta virus har inte lämnat  någon oberörd. Idag, två år senare är många av
oss i Sverige vaccinerade och sjukdomen klassas inte längre som samhällsfarlig sedan
den 1 april 2022, utan som en anmälningspliktig sjukdom

Däremot har vi fått alarmerande rapporter i Sverige och internationellt om barn och
ungas utsatthet pga pandemins konsekvenser. Barn och ungas utsatthet i riket ökade
markant i och med pandemin. Bris rapport för år 2020 redogör för att barn som
tidigare redan befann sig i en utsatthet ck en svårare situation när pandemin bröt ut.
Myndigheternas rekommendationer om isolering, att alla i största mån ska arbeta
hemifrån, en ökande arbetslöshet, ekonomiska svårigheter och en osäkerhet inför
framtiden ledde till stora påfrestningar för många familjer. Våld i nära relationer
ökade dramatiskt och i förlängningen ökade även det psykiska och fysiska våldet mot
barn och unga i hemmet med 30%. Kontakten till BRIS från barn som uppger
nedstämdhet ökade med 55% och samtal till barn och ungdomspsykiatrin ökade med
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44%. I Haninges skolor ökade kontakten till kuratorerna och de elever som hade svårt
att följa med i undervisningen innan pandemin ck desto svårare med studierna.

Våra barn och unga är en av de grupper i samhället som har drabbats hårdast av
pandemin och som i framtiden kommer att ha ännu svårare att ta sig fram, att klara
av sina studier, söka sig vidare till högre studier, lyckas få ett arbete och ett ordnat liv.
Skolans kompensatoriska uppdrag  har generellt varit svårare att genomföra när elever
har behövt delta i undervisningen på distan. De långsiktiga e ekterna av Covid-19
kommer att ha fortsatt verkan de närmsta åren på barn och ungas möjligheter med
att uppnå ett välmående, hälsosamt och stabilt liv.

Nu har vi även ett annat orosmoln som lagt sig över Europa. Kriget i Ukraina och
hotet om en invasion av Ryssland i Sverige. Frågor om Nato-medlemskap, skyddsrum
och skyddsberedskap är frågor vi dagligen får se i media. Många av de som lyckats y
från Ukraina har tagit sig till andra länder i Europa där Sverige och Haninge inte är
ett undantag. Vi har mottagit ertal yktingar och många barn har redan fått börja i
våra skolor. Vi behöver därför även utifrån denna aspekt rusta upp vår elevhälsa och
resurser i skolan, så att vi kan ta emot de barn och unga som ytt från Ukraina på
bästa sätt. Dessa barn kommer med ett krigstrauma och elevhälsan behöver vara
tillgänglig samt resursstark för att kunna bemöta det stödbehov som nns. Även barn
och unga som bor i Sverige är påverkade av kriget i Ukraina genom allt som de får ta
del av i media. Det är en oro och otrygghet som påverkar oss alla, inte minst barnen.

Vi behöver göra de nödvändiga satsningarna nu med mer förebyggande,
hälsofrämjande och kunskapsfrämjande insatser i skolan. Vi behöver er kuratorer,
skolsköterskor, specialpedagoger och andra stödfunktioner i skolorna. Allt er barn
och unga behöver dessa viktiga stödfunktioner.

Enligt 2a kapitlet i skollagen regleras elevhälsan enligt nedan:

25 § För eleverna i förskoleklassen, grundskolan, grundsärskolan, sameskolan,
specialskolan, gymnasieskolan och gymnasiesärskolan ska det nnas elevhälsa.
Elevhälsan ska omfatta medicinska, psykologiska, psykosociala och
specialpedagogiska insatser. Elevhälsan ska främst vara förebyggande och
hälsofrämjande. Elevernas utveckling mot utbildningens mål ska stödjas.
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För medicinska, psykologiska och psykosociala insatser ska det nnas tillgång till
skolläkare, skolsköterska, psykolog och kurator. Vidare ska det nnas tillgång till
personal med sådan kompetens att elevernas behov av specialpedagogiska insatser kan
tillgodoses.

26 § En huvudman för kommunal vuxenutbildning får för sina elever anordna
sådan elevhälsa som avses i 25 §.

Lag (2020:446).

Tillsätt en elevhälsa i CentrumVux

I CentrumVux har vi ett studerandeteam som har till uppgift att vid behov ge
stöttning till lärarna om vilka stödåtgärder som är lämpliga. Studerandeteamets
insatser vänder sig till alla elever som behöver anpassning eller stöd i studierna. De

esta elever som lärarna söker stöd om från studerandeteamet har oftast behov av
stöd pga en funktionsvariation som försvårar studierna. Exempel på anpassning kan
t.ex. vara struktur och stöd i studiesituationen, anpassade examinationsformer och
hjälpmedel enligt överenskommelse med läraren.

Men övriga förebyggande och hälsofrämjande stödåtgärder som t.ex. kurator,
psykolog, skolläkare och skolsköterska saknas nästan helt. Sedan 1 januari 2022 har
CentrumVux fått tillgång till en kurator på endast 20% som de delar med
gymnasieskolan Fredrika Bremer, innan årsskiftet saknades en elevhälsa helt. Men en
kurator som är anställd på 20% räcker inte långt för att täcka det stödbehov som nns
hos de elever som går i CentrumVux. Många elever behöver även större anpassningar
men då det saknas specialpedagoger och speciallärare får de ordinarie lärarna en
mycket större arbetsbörda på sina axlar och alla elever får inte det stöd de egentligen
behöver. På grund av de bristande resurserna i elevhälsan så hänvisas eleverna istället
till att ta kontakt med vårdcentralerna. Man kan fråga sig hur många av dessa som
verkligen tar kontakt med vården. För att en person som mår dåligt slutligen ska söka
hjälp kan det ha tagit lång tid, mycket betänkande och energi. Vi kan inte riskera att
skicka dessa personer vidare i systemen, vi kan inte riskera att dessa personer missar
att ta del av nödvändig och ibland livsviktigt stöd. Vi behöver ha avgörande
stödfunktioner på plats, fånga upp de som mår dåligt och som har behov av stöd.
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De elever som går i CentrumVux är givetvis också i behov av en tillgänglig och god
elevhälsa, även om så skollagen inte kräver det från kommunen att tillhandahålla.
Många elever kommer från krigsdrabbade länder med PTSD samt andra psykiska
besvär och går i SFI undervisningen eller andra vuxenutbildningar. Samtidigt har vi
elevgrupper som misslyckats med studier genom hela grundskolan och gymnasiet
och hoppas på en andra chans i CentrumVux. Dessa elever och er behöver få ha en
tillgänglig elevhälsa när det av olika skäl känns tungt. Genom att inte satsa mer på
stödfunktioner och elevhälsan kommer det leda till ett större stödbehov i framtiden
för de grupper som det berör och en större kostnad för samhället.

Återinför teoretiska gymnasiekurserna på Centrumvux

Tidigare kunde man på Centrumvux läsa teoretiska gymnasiekurser som man inte
fått betyg i och då uppnå en gymnasieexamen eller få slutbetyg. Idag nns inte denna
möjlighet för att spara in på de pengarna. Vi menar att det är otroligt viktigt med en
fullständig gymnasieutbildning och att det ska vara enkelt för kommunmedborgare
som saknar en fullständig gymnasieskolgång att kunna läsa upp sina betyg i
CentrumVux och inte behöva söka sig vidare till skolor i andra kommuner. Det är en
viktig service som kommunen tidigare har tillhandahållit i Haninge och som vi
önskar se igen i kommunen.

Vi vill att gymnasiekurserna drivs i egen regi i CentrumVux istället för hos andra
privata aktörer. I dagsläget ges det undervisning i de gymnasiala ämnena endast i
engelska, matematik, svenska, svenska som andraspråk och samhälle. Vi vill se att er
kurser från gymnasiet ges inom CentrumVux, t.ex. naturkunskapsämnen, moderna
språk och historia.

Lokalförsörjningen i CentrumVux behöver mer satsning

CentrumVux expanderar liksom kommunens befolkningsantal växer. Dessutom så
kommer utbildningsplikten som är ett samarbete mellan Arbetsförmedlingen och
CentrumVux att utökas från och med 1 augusti 2022. Det innebär att vissa personer
som är nya i Sverige kommer att bli anvisade i större omfattning av
Arbetsförmedlingen att utbilda sig för att öka sina möjligheter att få ett jobb.
Satsningen riktar sig till personer som Arbetsförmedlingen bedömer inte kommer att
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kunna få ett jobb under tiden i Etableringsprogrammet på grund av kort eller ingen
utbildning i hemlandet. Om man omfattas av utbildningsplikten betyder det att
personen måste ansöka om studier hos komvux eller folkhögskola för att kunna få
fortsatt ekonomiskt bidrag i form av etableringsersättning.

Detta är en satsning som utökas från och med 1 augusti 2022 för att öka nyanländas
möjligheter till att få ett varaktigt arbete i Sverige genom att stärka deras kompetenser
via utbildning.  Då får man studera SFI, Samhällsorientering och grundläggande eller
gymnasial nivå på CentrumVux eller allmän kurs på folkhögskola. Det innebär i sin
tur ökade kostnader för CentrumVux och ett större behov av lokaler för att kunna ta
emot alla elever. Därmed ser vi ett behov av att lägga mer resurser på
lokalförsörjningen i CentrumVux för att möjliggöra de ambitioner som
utbildningsplikten syftar till.

I CentrumVux nns även två tomma restaurang lokaler som tidigare har använts för
personer som gått i restaurang utbildningar både av elever från CentrumVux och
Riksäpplet. Dessa stängdes tyvärr ner pga budgetnedskärningar. Vi vill att dessa
lokaler sätts i bruk igen så att CentrumVux kan fortsätta sin goda verksamhet i våra
egna lokaler och restaurangutbildning i kombination med SFI skulle kunna tillämpa
de lokalerna för sina elever. Restaurangerna var ett mycket uppskattat inslag i vår
kommun som ck många besökare, framförallt många pensionärer pga det lägre
lunchpriset på tre rätters menyn, samtidigt som våra elever ck träna på sina
färdigheter i köket.

Kurslitteratur på Komvux

De omfattande undersökningar som CSN genomför visar tydligt att äldre studerande
upplever att det är svårare att få ekonomin att gå ihop.

Komvux är en viktig andra chans för väldigt många människor och vi anser inte att
tjockleken på ens plånbok ska avgöra om man har råd med kurslitteratur eller inte.
Därför vill Vänsterpartiet att kurslitteraturen är avgiftsfri här precis som i resten av
skolväsendet. För att göra vuxenutbildningen till ett verkligt alternativ för er föreslår
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Vänsterpartiet att vuxenutbildningen ska kunna tillhandahålla kurslitteratur till alla
studerande, precis som man gör inom grundskolan, gymnasieskolan och SFI. Som
första steg 2023 skall kurslitteraturen vara subventionerad.

Uppdrag till nämnden:
● Införa tjänsten en lokal Barnombudsman
● Utbilda personal inom NPF (läs mer under grund- och förskolenämnden)
● Tillsammans med grund- och förskolenämnden tillse att elever med

problematisk skolnärvaro från grundskolan får fortsatt stöd i övergången till
gymnasieskolan samt i sina fortsatta studier

● Öka andelen som tar sin gymnasieexamen inom tre år
● Utöka platserna till lärstudios, lovskola och sommarlovsskola
● Införa er teoretiska gymnasiekurser i CentrumVux
● Tillhandahålla subventionerade läromedel på Komvux
● Satsa mer på förebyggande och hälsofrämjande insatser inom elevhälsan
● Tillsätt en elevhälsa i CentrumVux
● Mer satsning på lokaler till CentrumVux
● Fler legitimerade lärare och satsningar på att obehörig personal kan

vidareutbildas och bli behöriga
● Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden uppdras att arbeta med

attitydförändringar för att främja jämställdhet, exempelvis genom workshops
om feministiskt självförsvar, maskulinitetsnormer och hbtq-frågor samt att
utbilda personal i genuspedagogik

● Grund- och förskolenämnden uppdras att arbeta med våldsförebyggande
arbete, exempelvis Mentors for violence prevention



109

5.6 Stadsbyggnadsnämnden

Utöver vad som stadgas i kommunallag, speciallagstiftning och reglemente gäller
följande för stadsbyggnadsnämnden. Stadsbyggnadsnämnden ansvarar för
myndighetsutövning inom områdena detaljplaneläggning, bygglov, byggsamråd samt
mätning och kartframställning. Nämnden är också kommunens myndighet i
tra kfrågor och huvudman för kommunens gator, parker samt vatten och avlopp.
Stadsbyggnadsnämnden har även det samlade ansvaret för arkitekturen i kommunen.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 215 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: + 4 000 tkr

Budgetramen ska täcka pris- och löneökningar samt nedanstående
verksamhetsutveckling.

Fler hyresrätter i stadsplaneringen

Vänsterpartiet är det parti som tydligast kämpat för er hyresrätter i kommunen. Vi
har också fått igenom att det ska byggas billiga och klimatsmarta hyresrätter och att
inkomstkraven i Haninge Bostäder sänks.

Det är inte bostadsrätter som folk skriker efter, det är hyresrätter med rimliga hyror.
Men det behövs en målsättning för att det ska bli hyresrätter. Därför ska detaljplaner
och annan planering sträva efter att ha en hög andel hyresrätter.
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Plan för att bryta bostadssegregationen

Vissa områden i kommunen har knappast några hyresrätter alls. Det är de här
områdena som är de mest segregerade i kommunen. Det är bara de som har en god
ekonomi och pengar på banken (eller möjlighet till att kunna ta stora lån) som kan
bo där. Detta vill vi ändra på. Där man bor ska man komma i kontakt med
människor med olika bakgrunder, med olika ekonomiska förutsättningar och i olika
livssituationer. Vi tror att även invånarna i välbeställda områden (speciellt barnen)
mår bra av mångfald.

Därför ska nämnden ta fram en plan för att bryta bostadssegregationen i de här
områdena. Fokuset i planet ska vara hur man på bästa sätt kan bygga er hyresrätter
med rimlig hyra.

Feministisk stadsplanering och barnperspektiv

Utgångspunkten för en feministisk stadsbyggnad kan vara en ensamstående förälder
med barnvagn utan bil. Hur kan hon/han/hen utnyttja kollektivtra k? Finns a ärer
nära? Är det nära och lätt att hämta/lämna på dagis? Är det nära och lätt att ta sig till
fritidsaktiviteter? Är det ljust och tryggt på kvällarna? Är det bara män som
dominerar i det o entliga rummet eller känner sig kvinnor trygga och bekväma att
röra sig och ta plats? Vi tror att man ska undvika den hårda arbetsdelningen i staden;
man bor och sover på ett ställe, a ärer nns på ett annat ställe, alla restauranger ligger
på ett tredje ställe, fritidsaktiviteter koncentreras till ett fjärde ställe, osv.

I feministisk stadsbyggnad ingår också tillgänglighetsperspektivet, och många andra
perspektiv. Det Haninge som nns nu brister här på många punkter. Att bygga stora
köpcentrum som stänger en viss tid har fått till följd att kvällar och nätter kan
upplevas väldigt otrygga på en del ställen. Exempelvis så är Poseidons Torg ett nt
torg men nästan helt utan folkliv stora delar av året och dygnet. Enligt planen så ska
torget utvecklas, det är positivt och vi ser gärna att a ärslokaler och restauranger
etablerar sig där. Det kan även locka er till vårt na kulturhus. Viktigt att komma
ihåg att en stad bör ha mötesplatser som inte är kommersiella, därför bör
kulturhusets öppettider bli mer generösa.
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Bygg kollektivhus med billiga hyresrätter

Boendeformen kollektivhus nns inte i Haninge som seniorboende. Det är en
resurse ektiv boendeform (gällande exempelvis ytor och redskap) och ökar sociala
kontakter. Man har även sin egna lägenhet. Om de sker i sambyggnation med olika
generationer kan man hjälpa varandra med praktiska saker, dela på utrymme för olika
aktiviteter, laga mat tillsammans och äta tillsammans. Utbytet mellan olika
generationer ger mycket stimulans. Upplevs som en stor trygghet för de anhöriga.

Även behovet av vård- och omsorgsboende yttas fram. Speci ka kollektivhus för
seniorer ger en mycket stor trygghet. Vänsterpartiet vill att Haninge kommun följer
Stockholms stads exempel och bygger kollektivhus i egen regi. Deras egna
allmännyttiga bostadsbolag äger och driver ett ertal kollektivhus med prisvärda
hyresrätter. Äldreförvaltningen och Haninge Bostäder kan samarbeta för att skapa ett
kollektivhus med prisvärda hyresrätter och tryggt boende för seniorer speci kt.

Skapa ett kommunalägt energibolag

Det nns goda förutsättningar för havsbaserad vindkraft i Haninge. Priset på solceller
har gått ner drastiskt och det nns gott om tak och mark att installera solceller på.

Bolaget kan ägas och drivas i samarbete med andra grannkommuner. Intresset för det
bör undersökas men vi bör gå fram med initiativet även om inga andra kommuner är
intresserade.

Vänsterpartiets motion om att bygga en solpark avslogs pga att det inte fanns något
energibolag som kunde hantera den. Med ett energibolag så löser vi den
problematiken.

Elpriserna på kommunalt ägda energibolag är också lägre än snittet.

Energie ektivisering och energiproduktion

När det klimat- och miljöpolitiska programmet antogs så kom det nya mål gällande
energianvändningen:
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● År 2021 har energianvändningen i kommunala lokaler och bostäder
e ektiviserats med 20 procent jämfört med 2009

● År 2030 har energianvändningen i kommunala lokaler och bostäder
e ektiviserats med 20 procent jämfört med år 2020.

Vi vill att målen ska uppnås så snart som möjligt! Och gärna tidigare än bestämt! Dels
för att klimatet kräver snabba och stora investeringar men också för att investeringar i
energie ektivisering betalar sig.

Vi vill att Tornberget och Haninge Bostäder ökar takten, använder sig av statliga
investeringsstöd och gröna lån från Kommuninvest för att nansiera så stor del som
möjligt av satsningarna.

Öppenhet vid upphandlingar när det gäller Västerhaninge centrum samt Torvalla
/Årsta slott. Med tanke på hittillsvarande processen är det önskvärt att det nns er
alternativa lösningar i dessa projekt. Lösningar ska innehålla långsiktigt hållbara
förslag samt energie ektiva lösningar. Åsikter skall tas till vara från medborgarnas
önskemål i hur det skall utvecklas i dessa projekt.

Uppdrag till nämnden:
● Åtgärder för den biologiska mångfalden
● Växla upp arbetet med implementeringen av cykelplanen
● Inrätta ett cykelråd
● Var mer strikt gällande undantag av strandskyddet, speciellt nära Drevviken
● Planera för er hyresrätter i stadsplaneringen
● Ta fram en plan för att bryta bostadssegregationen genom er billiga

hyresrätter i kommunens mer välbeställda områden
● Arbeta med feministisk stadsplanering och inkludera barnperspektivet och

tillgänglighetsperspektivet i stadsplaneringen - både i nyproduktion och i
be ntliga miljöer

● Ta fram underlag till ett kommunalt energibolag
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5.7 Idrotts- och fritidsnämnden

Nämnden ska bedriva och främja idrotts- och friluftslivet, folkhälsoarbetet samt en
meningsfull fritid för barn, unga och vuxna i kommunen. Nämnden ansvarar för
idrotts- och friluftsmiljöer innefattande anläggningar såsom sporthallar,
idrottsplatser, simhall och utomhusbassäng samt spontanidrotts ytor, badplatser
och motionsspår. Nämnden ansvarar även för verksamheten vid simhallen och
utomhusbassängen. Vidare ansvarar nämnden för viss skötsel i skärgården samt för
kommunens camping- och vandrarhemsverksamhet. I nämndens ansvar ingår även
stöd till föreningslivet, lokalbokning, föreningsbidrag, samt fritidsgårdar och
parklekar.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 175 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: + 5 000 tkr

Budgetramen ska täcka pris- och löneökningar samt nedanstående

verksamhetsutveckling.

Goda fritidsmöjligheter för alla

Goda fritidsmöjligheter främjar tryggheten där man bor, höjer självkänslan och ger
ett bättre hälsotillstånd för utövarna. Det nns en nedåtgående spiral när det gäller
människors hälsa pga att man är mer stillasittande både i arbets- och fritidslivet idag.
Speciellt barn tillhör riskgrupperna för dåligt hälsotillstånd. Alla har medborgare har
rätt att kunna deltaga i olika aktiviteter som främjar ett bättre liv.

Därför anser Vänsterpartiet att det är centralt att möjlighet till idrott- och
fritidsaktiviteter sprids över kommunen och är tillgänglig för alla - oavsett inkomst,
kön eller normbrytande funktionalitet. Föreningslivets stöd ska präglas av samma
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principer och ge förutsättning för ett aktivt idrotts- och fritidsliv med bra
verksamheter. Föreningsbidragen ska vara utpräglade av ett medvetet
jämställdhetsperspektiv och och vara lika mycket värt oavsett utövarens
könsidentitet.
Det ska även nnas en jämställdhet när det gäller fördelning av tider på kommunens
lokaler som tilldelas tjejer respektive killars idrottande.

Simundervisning

Haninge är en skärgårdskommun och det är självklart att alla som bor här ska kunna
njuta av vad en skärgårdskommun har att erbjuda. Vatten är underbart och ger så
många möjligheter att utvecklas samtidigt som vatten också är potentiellt livsfarligt.
Man kan drunkna i vatten och därför är det så viktigt att lära sig att både hitta de
fantastiska möjligheterna i vatten och att lära sig respekt för vatten.

I kommunen nns det både barn och vuxna som inte kan simma. Tyvärr nns en lite
skamsen känsla av att inte kunna simma och ofta kan det bero på att man inte fått
möjligheten att lära sig.

Under 2021 ökade antalet drunkningsolyckor i landet och det är viktigt att ta det på
allvar.

Därför är det av stor vikt att simskola kan erbjudas både i Torvalla simhall året
runt, vid Höglunda badet i Jordbro och vid våra större badplatser på sommartid.
Även viktigt att skolorna i Haninge följer skolplanen och har simundervisning i
låg-, mellan- och högstadiet. Idag är det långa köer för att gå på simskola. Därför
måste man bygga en ny simhall skyndsamt. Man ska också satsa på en renovering
av Höglunda badets bassäng i Jordbro.

Simskolan ska oavsett var den hålls vara avgiftsfri för både barn och vuxna.

Kollo för barn

Vänsterpartiet har drivit frågan om kolloverksamhet i många år. Genom den kan er
barn och ungdomar ha en n sommarvistelse med olika aktiviteter.
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Vänsterpartiets förslag om kolloverksamhet har realiserats och testades första
gången sommaren 2018. Vi vill att verksamheten fortsätter och att avgifterna ska
hållas låga för att säkerställa att den kommer alla barn till del som vill, speciellt för
de barn vars föräldrar inte har ekonomi till att åka på familjesemester.

Fritidsgård i Norra delen av Haninge

Motion och idrott är ett stort intresse för många ungdomar. Men alla kanske inte vill
eller har möjlighet att delta i idrotts- eller föreningslivet.Det är därför viktigt att det

nns fritidsgårdar och ungdomsgårdar där barn och unga kan umgås i alla
kommundelar.

Tiderna måste utökas på kvällar, helger och lov så att barn och unga som inte har
någon annanstans att gå inte behöver hänga utomhus. Idag är det stark övervikt av
killar på era gårdar och de måste göras mer inkluderande för tjejer. Tjejerna måste få
mer in ytande vilken typ av aktivitet de vill ha. Samma gäller även HBTQ-personer så
de också känner sig välkomna.

Alla barn och unga som vill besöka fritidsgårdar ska ha jämlika möjligheter till det
och det är av vikt att det nns i alla kommundelar. Idag saknas det i nordöstra delen av
Haninge (Gudö, Vendelsögård, Sågen, Djurgårdsplans området). Det nns en stor
önskan om en fritidsgård och det är även ett behov om ett allaktivitetshus centralt i
det området. Det ska nnas en trygghet för barn, unga och föräldrar att det fungerar
att åka kommunalt till fritidsgården och att resan inte är för lång tidsmässigt.

Fältassistenter

Idag nns det fyra fältassistenter i kommunen. Med tanke på hur stor kommunen är
och att det är långa avstånd mellan olika delar anser vi att det behöver utökas antal
fältassistenter med ytterligare två personer.

Man bör i kommunen också utöka och komplettera med fältfritidsledare som för att
nå er ungdomar. Det är ett komplement till fältassistenter i socialtjänstens regi.

Ungdomar har ofta en helt annan inställning och villighet till samtal när en
fritidsledare pratar med en än när en fältassistent från socialtjänsten gör det. Syftet



116

är att kunna fånga upp ungdomar som inte har hittat någon plats att tillbringa sin
fritid. De kan hjälpa till att slussa ungdomen till en passande fritidsgård,
ungdomsgård eller förening. Då många ungdomar någon gång har besökt en
fritidsgård eller ungdomsgård så nns det ofta redan en relation att bygga på vilket
öppnar upp för möte och samtal.

Fältfritidsledare har tidigare funnits i Haninge och är något som vi i Vänsterpartiet
har föreslagit tidigare.

Personal inom idrott- och fritidsverksamhet

Vänsterpartiet anser att samtlig personal som arbetar inom idrotts- och
fritidsverksamhet ska få kompetens utbildning och workshop kring hedersrelaterat
förtryck och våld och våld i nära relationer. Det förebyggande arbetet ska stärkas och
barn som är utsatta upptäcks i ett tidigt skede.

Spontan idrott

I dagens stressade samhälle är det viktigt att hitta former för vardagsmotion som inte
kräver långa resor eller bokade tider. Det ska nnas i närområdet där man bor. I många
av kommunens områden nns det utegym, men det behöver även nnas i den nordöstra
delen av kommunen också.

När det gäller Sågen området i Vendelsö så nns Haningevallen, en bra plats att
anlägga ett utökat motionsområde. Området är lätt att nå med kollektivtra ken.
Idag nns fotbollsplan och omklädningsrum. I det området nns en nedgången
tennisbana som inte använts på många år och där passar det att uppföra en
paddelbana. Vidarutvecklingen bör även ske med ett utegym.

Andra platser som behöver spontanidrotts möjligheter är Gudö. Med en stor
tillväxt av boende under senare år behövs ett utegym och även mer fritidsaktiviteter
för barn som en spännande lekplats.

När det gäller Vegastaden har man förtätat området så mycket att det nns få
spontanidrotts ytor för barn och ungdomar fast man framför allt lockar
barnfamiljer till boenden i området. Vänsterpartiet anser att man i samband med
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allaktivitetshuset bygger en skejtpark och berikar området med sport för
cykelfantaster i olika åldrar.

Sportotek

Att vara aktiv i olika idrotter och friluftsliv kan vara kostsamt. Det kan behövas
utrustning och speciellt för barn som växer kan det vara en dryg kostnad. Därför
bör ett sportotek nnas i kommunen. Där kan man låna utrustning och man kan
lämna in och skänka utrustning man inte längre har användning för. Denna form

nns på era ställen i landet och är mycket uppskattat.

Detta skulle också ge alla barn och unga samma chans att utöva olika idrotter. Det
gynnar också barn till familjer med lägre ekonomiska tillgångar.

Uppdrag till nämnden:

● Kompetens utbilda samtlig personal inom idrott- och fritidsaktiviteter
kring hedersrelaterat våld och förtryck och våld i nära relationer.

● Gratis simundervisning för elever i låg-, mellan- och högstadiet.
● Gratis simskola för vuxna och i samarbete med SFI erbjuda

simundervisning för nyanlända
● Simskola på sommaren vid Höglundabadet i Jordbro och vid större badplatser
● Påskynda byggandet av ny simhall
● Billiga sommarkollon som kommer barn till del som lever med familjer

med låga ekonomiska tillgångar.
● Öppna en permanent fritidsgård i Sågenområdet.
● Arbeta aktivt med att inkludera tjejer och ickebinära på fritidsgårdarna
● Återinföra fältfritidsledare som ett komplement till socialtjänstens

fältassistenter

5.8 Kultur- och demokratinämnden

Nämndens uppgift är att bedriva och främja kulturverksamhet, samverka med
föreningslivet samt följa och främja demokratiutvecklingen i Haninge. Nämnden
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ansvarar för bibliotek, kulturskola, kulturverksamhet, konsthall, konstutställningar,
och o entlig konst, samt stöd och föreningsbidrag till studieförbund och föreningar
inom kulturområdet.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 97 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: + 5 000 tkr

Kultur har länge nedprioriterats i samhället av olika anledningar och det har varit
tu t för våra kulturutövare. Detta har dock förstärkts i o m Covid-19. Därför är det
extra viktigt idag att våga satsa på kulturlivet. Stärka våra föreningar och hjälpa dem
ta sig över hinder så som lokalbrist. Utmaningarna för den kulturella infrastrukturen
är stora. Samtidigt som vi alla arbetar för att hantera situationen är det viktigt att
blicka framåt och tillsammans fortsätta det långsiktiga arbetet med att värna och
stärka kulturen.

Nämndens redan be ntliga förslag

I Yttrande över Planeringsdirektiv för Mål och Budget 2023–2024 kan vi läsa:

“För att nå fullmäktiges mål föreslår nämnden insatser för att bland annat
bidra till att skapa trygga, demokratiska och attraktiva livsmiljöer genom
platsaktivering, återinföra kultur på lika villkor, anlita processtöd för framtagningen
av den nya biblioteksplanen, säkerställa en hög servicenivå i framtida Vega
allaktivitetshus och stärka kompetensen inom digitalisering. Därutöver föreslår
nämnden ett utökat kulturprogram för barn och unga och ett stärkt
kulturmiljöarbete.”

Vänsterpartiet står bakom dessa förslag. Förvaltningens och nämndens argument är
goda och att till exempel kultur på lika villkor någonsin varit nedlagt är inget mindre
än en skymf, så dess återinförande kan inte komma tidigt nog.
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Föreningslokaler

Ett problem många föreningar står för idag är brist på lokaler. De är ofta dyra och är
många gånger inte anpassade för den verksamhet föreningarna vill utföra. Detta är ett
problem som sträcker sig från kvinnojouren hela vägen till taekwondo klubb viking.
Det här är ett problem som skapats av den avdemokratisering av allmänna ytor och
byggnader som skett under många år med New Public Management som ledstjärna.
Ett problem som förvärrats något avsevärt med rivningen av Jordbro kultur- och
föreningshus samt förseningen av vegaskolan. Vegaskolan ska nämligen även inhysa
ett allaktivitetshus. Vi ser ett behov av att demokratisera kommunens mark och
lokaler igen men tar ett steg i taget. De två första kraven vi vill få igenom i Haninge
angående lokaler för föreningslivet är ett nytt allaktivitetshus i Brandbergen samt en
ateljee i en central del av kommunen.

Kulturskolan

Kulturskolan gör ett fantastiskt arbete för att bygga ett gott kulturellt kapital till
framförallt våra barn. Något som de dock nämnt gång på gång är att maxtaxan i
Haninge är för hög. Många har inte råd och det nns säkerligen de barn som inte ens
vågar fråga sina föräldrar på grund av det höga terminspriset. Kulturverksamhet ska

nnas för alla barn även i praktiken. Det skall inte vara ett privilegium. Nationellt är
trenden att terminsavgifterna har sjunkit något på senare tid, rikssnittet ligger på 643
kronor. Och 16 kommuner kör avgiftsfritt. Vi i Haninge ligger på 1000 kronor som
maxtaxa. Detta gör att bl.a. samtliga kurser i musikskolan ligger på 1000 kronor per
termin. Dansstudion har nästan samma prislapp på sina terminer. Vi vet att det nns
många saker som kan förbättras för att göra kulturen mer tillgänglig för alla. Precis
som kulturskolan själva så anser vi att sänka maxtaxan är en utav dem
förbättringarna.

Ett sommarlov för alla barn

Att  få en minnesvärd, trygg, och utvecklande sommar är varje barns rätt. Idag arbetar
kommunen bland annat med lovbidrag. Detta innebär att föreningar söker bidraget
inför varje sommar till aktiviteter för våra 6-15 åringar. Kultur- och
fritidsförvaltningens egna barnstrateg menar dock på att det behövs en mer långsiktig
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ekonomi som gör att föreningarna kan tänka längre och lättare ha återkommande
aktiviteter. Vi stödjer den tankebanan och vill införa mer långvariga samarbeten
utöver det lovbidrag vi har idag.

Hedersrelaterat förtryck och våld

Feminismen måste genomsyra alla delar av kommunens verksamheter. Ett av många
besvär patriarkatet för med sig är hedersrelaterat förtryck och våld. Vi i Vänsterpartiet
vill därför se att en utbildning om detta bör ges till samtliga inom personalen som
arbetar direkt med våra invånare. Alla ska kunna se tecken på detta och ha en rutin
att följa vid händelser relaterat till hedersförtryck och våld.

Följande uppdrag ges till nämnden:
● Säkerställ en ateljee i kommunen
● Sänk kulturskolans maxtaxa från 1000 kr till 400 kr
● Bygg ett allaktivitetshus i Brandbergen
● Arbeta fram längre samarbetsavtal för föreningar med sommarlovsaktiviteter
● Utbilda all serviceinriktad personal inom nämndens ansvarsområde om

hedersrelaterat förtryck och våld.
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5.9 Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden

Nämnden ska främja ett gott näringslivsklimat, minskad arbetslöshet och ökad
sysselsättning. Nämnden ska också ge uppmärksamhet till frågor rörande högre
utbildning samt främjande av näringslivet och besöksnäringen och dess utveckling.
Näringslivsstrategin utgör en viktig utgångspunkt för nämndens arbete.

Driftbudget

Vänsterpartiets ekonomisk ram 2023: 20 000  tkr

Skillnad mot den styrande alliansen 2023: + 4 000 tkr

Budgetramen ska täcka pris- och löneökningar samt nedanstående
verksamhetsutveckling.

Rädda kvar jobben i Haninge

Vi ser ett problem i Haninges kommun. Vi ser hur många stora företag, som kan
skapa jobb, börjar ytta ifrån kommunen - speciellt från Jordbro - och letar efter
bättre förutsättningar, där många gånger andra kommuner ligger i framkant. Vi vill
se hur näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden konkret kan arbeta för att få
företagarna att stanna.

Ferieplatser och ungdomsjobb

I pandemins spår ökar långtidsarbetslösheten dramatiskt - den högsta på 15 år - och
arbetslösheten bland unga i Haninge är nu 8,7 %. Att varken gå i skola eller arbeta
leder till ett utanförskap som är svårt att ta sig ur på egen hand och lätt blir
permanent vilket i sig förminskar individen och leder till en stor kostnad för
samhället med ett framtida bidragsberoende.
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Inför 2021 hade kommunens förvaltningar lyckats skapa 450 ferieplatser och 26
ungdomsjobb. Av tillsattes inte 21 ferieplatser och 7 ungdomsjobb vilket är märkligt
med tanke på att pandemin främst ökat arbetslösheten bland ungdomar. Och vad
gäller ferieplatserna så är ansökningarna från ickor dubbelt så många som från
pojkar. Man har helt enkelt inte nått ut till hela målgruppen.

Att ha sysselsättning, skola eller jobb, får individen att växa och bli en viktig del av
samhället. Att kommunen inte lyckats tillsätta alla ferieplatser och ungdomsjobb får
ses som ett totalt misslyckande och mer pengar måste satsas för att nå ut till och
motivera alla som är i behov av en början på sitt CV. Därför vill vi satsa på er
ungdomsjobb och framför allt rikta insatserna mot ungdomar som lever i hushåll
med socioekonomiskt låg status.

Det är viktigt med det första steget in på arbetsmarknaden. Ett sommarjobb är ett bra
sätt. Därför ska Haninge kommun erbjuda sommarjobb till er årskullar än idag.

Satsning på utbildning

En viktig del i att få människor i arbete är utbildning. Det allra viktigaste är att satsa
på att er elever i skolan får gymnasiebehörighet. SCB säger att en tungt vägande
faktor för att hamna i ekonomisk inaktivitet är om en person inte får
gymnasiebehörighet när hon eller han går ut högstadiet. Det är större risk att hamna i
arbetslöshet om ens föräldrar är arbetslösa. Det är också större risk att man inte går ut
högstadiet med gymnasiebehörighet om ens föräldrar inte har gått gymnasiet.

Därför måste utbildningsförvaltningen jobba hårt för att en större andel elever får
gymnasiebehörighet. Man måste se till elevernas och skolornas olika förutsättningar
och göra riktade satsningar för att nå målen.

Haninge ska också införa bristyrkesutbildningar där avslutad utbildning garanterar
jobb i Haninge kommun.
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En arbetsmarknad utan diskriminering

Diskriminering drabbar den enskilde hårt men även samhället. Det är en fråga om
maktstrukturer och normer som behöver förändras för att bryta diskriminerings
skadliga verkan.

Det nns idag sju diskrimineringsgrunder som omfattas av lagens
diskrimineringsförbud: kön, könsöverskridande identitet eller uttryck, etnisk
tillhörighet, religion eller annan trosuppfattning, funktionsnedsättning, sexuell
läggning och ålder.

Nämnden ska arbeta för att upptäcka diskriminering, bryta diskriminering och
förebygga diskriminering.

Kooperativa, personalägda och sociala företag

När vi i Vänsterpartiet pratar om demokrati så begränsar vi oss inte till att bara prata
om politisk demokrati. Vi vill att demokratin ska genomsyra hela samhället. Du ska
ha makt och in ytande över ditt liv i alla delar, inte bara ditt deltagande i det politiska
arbetet. Därför är det självklart för oss att öka demokratin även på arbetsplatsen.

Löntagarstyrda, personalägda och kooperativa företag är en viktig del för att realisera
ekonomisk demokrati. Många sociala företag är just kooperativ, oftast organiserade
som en ekonomisk förening där de anställda erbjuds att sitta i styrelsen för
föreningen och är konkret med och bestämmer över företagets verksamhet och
framtid.

Vidare så är kooperativa och sociala företag mer hållbara arbetsplatser än
vinstdrivande eftersom man sätter verksamheten och personalen välmående framför
en vinstjakt åt aktieägarna.

Vita jobb-modellen

Den o entliga upphandlingen omfattar idag mer än 600 miljarder kronor per år.
Genom att ställa krav på miljöpåverkan, social hållbarhet och goda arbetsvillkor så
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kan den o entliga sektorn göra en stor skillnad. När fokus på en o entlig
upphandling enbart fokuserar på lägsta pris och inte kvalitét och goda arbetsvillkor så
kommer företag som inte tar socialt ansvar att premieras framför de företag som har
bättre arbetsvillkor för sina anställda.

Enligt en Novus-undersökning, beställd av TCO, tycker 63 procent att det är mycket
viktigt att stat och kommun ställer krav på att leverantörer erbjuder sina anställda lika
bra villkor som andra i branschen. Ytterligare 27 procent tycker det är ganska viktigt.
Opinionstödet för att ställa krav på bra arbetsvillkor är starkt.

En tidigare motion om att införa krav på kollektivavtal i upphandlingspolicyn i
Haninge har lagts. Den röstades inte igenom med hänvisning till ett EU-direktiv och
implementeringen av direktivet i Sverige. Däremot går det att ställa krav på
kollektivavtalsliknande villkor och ändå följa EU-rätten. Malmö stad arbetar med
sociala hänsyn och arbetsvillkor i upphandlingar. De använder sig av Vita
Jobb-modellen.

Vänsterpartiet vill att Haninge kommun implementerar Vita jobb-modellen.

Miljö- och klimatsmart näringsliv

Haninge ska ha ett miljö- och klimatsmart näringsliv. Det kan handla om att skapa
goda förutsättningar för företag som har ett hållbarhetstänk och ett
livscykelperspektiv för sina tjänster och produkter. Det kan också handla om att ställa
krav på företag som etablerar sig i kommunens företagsområden som att uppnå vissa
miljö- och klimatkrav eller att de gynnas av att sätta upp solceller på sina tak.

Samordnade varutransporter

Vi Södertörnskommuner har samordnad varudistribution i den kommunala
verksamheten. Antalet leveranser till verksamheterna minskade med 50 procent
redan efter två års drift och utsläppen av koldioxid och hälsoskadliga luftföroreningar
minskade med 70 procent.

Vi vill undersöka möjligheten att skapa något liknande för näringslivet.
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Uppdrag till nämnden:
● Satsa på utbildning
● Arbeta för en arbetsmarknad utan diskriminering
● Främja sommarjobb i kommunen
● Främja bildande av kooperativa, personalägda och sociala företag i Haninge
● Genomför Vita jobb-modellen
● Främja ett miljö- och klimatsmart näringsliv
● Utveckla samordnade varutransporter



126

5. 10 Valnämnd och revision

Valnämndens verksamhet kommer minska 2023, då inga val är aktuella.

I övrigt är  valnämnden och revisionen styrda av kommunallagen och gällande
reglemente.

5.11 De kommunala bolagen: Tornberget AB och Haninge Bostäder AB

De kommunala bolagen tilldelas inga driftmedel. Bolagens kostnader täcks av
bolagens egna intäkter.
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7. Elevpengen

Vi gör bedömningen att en höjning med 5% eller mindre kompenserar inte för löne-
och prisökningar. Lägre nivåer kommer kräva nedskärningar. Anmärkningsvärt att
elevpengen för nyanlända elever inte höjts på era år. De skolor som tar emot många
nyanlända elever gör ett oerhört viktigt arbete som borde uppmuntras mer.

Totalt sett har Vänsterpartiet drygt 36 miljoner kronor mer i elevpengsystemet. Det
möjliggör er pedagoger, mindre barngrupper och färre elever per klass.

Vänsterpartiet är kritiska mot hur elevpengsystemet ser ut idag. Det saknar era
strukturella parametrar som skulle styra pengarna mer åt de skolor som har de största
utmaningarna.
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Verksamhet Styrande allians Förändring Vänsterpartiet Förändring Volym

Pedagogisk omsorg

1-3 år 121 570 4,7% 123 079 6,0% 133

4-5 år 103 373 4,7% 104 656 6,0% 87

6-9 år 40 527 4,7% 42 959 6,0% 0

Förskola

Allmän förskola 34 235 6,8% 34 459 7,5% 25

1-3 år 144 719 6,8% 145 727 7,5% 3299

4-5 år 136 939 6,8% 137 835 7,5% 2537

Fritidshem

6-9 år 50 076 4,9% 50 604 6,0% 4618

Grundskola

ÅK F-6 79 649 5,0% 81 543 7,5% 9051

ÅK 7-9 113 269 13,2% 115 086 15,0% 3698

Övriga
ersättningar

Strukturbidrag
nyanlända

83 725 0% 96 284 15,0% 300

Nattomsorg 63 218 4,7% 64 908 7,5% 40
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7. Investeringsbudget 2023 och plan för 2024-2026

Den styrande alliansens har varit glada i att besluta om projekt, men sämre på att
genomföra. I dagsläget nns det beslutade projekt för 1,5 miljarder i Haninge
kommun som inte genomförts och där det är osäkert om de kommer genomföras
över huvud taget. Att arbeta med investeringar är en levande process där man
självklart ska kunna backa från en investering om behovet inte längre nns, eller
skjuta på en investering om behovet uppstår senare än planerat. Men att bara sitta
och ackumulera inveteringsbeslut som kanske låter bra, men inte genomförs, tyder på
dålig ledning och styrning. Eftersom dess investeringar ändå är beslutade, så tar vi
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med dem i investeringsbudgeten. Om en investering inte ska genomföras är det
rimligt att det fattas ett beslut om det, än att bara låta projektet rinna ut i sanden.

Vänsterpartiets investeringsbudget innehåller er projekt i närtid än vad den styrande
alliansen har, medans Vänsterpartiets investeringsnivån är något lägre följande år.

Det som främst skiljer Vänsterpartiets investeringsbudget från den styrande alliansen
är att vi för 2023 budgeterat för en ny F-9 skola i Jordbro, ett nytt Kultur- och
föreningshus i Jordbro, ett Allaktivitetshus i Brandbergen, ett nytt badhus i
kommunen10, ett nytt bibliotek i Västerhaninge och ett kollektivhus som
seniorboende/trygghetsboende11.

I Vänsterpartiets investeringsbudget så ersätter ovan nämnda satsningar den styrande
alliansens samma område, som t ex  istället för en renovering av Västerhaninge
bibliotek så bygger vi ett nytt, istället för ett litet Allaktivitetshus i Jordbro som inte
är dimensionerat för alla föreningar bygger vi ett komplett Kultur– och föreningshus
där alla föreningar i Jordbro ska garanteras plats.

I övrig har Vänsterpartiet samma förslag på investeringar som den styrande alliansen.

11 Haninge kommun har seniorboenden i Tallhöjden och Parkvillan. Det nns dock inget trygghetsboende i Haninge
kommun. Det behövs en boendeform för äldre som behöver stöd, men inte i den omfattning som nns på ett vård- och
omsorgsboende. Där kan konceptet kring trygghetsboende vara en bra boendeform. Att det också kommer vara ett
kollektivhus gör att man fokuserar på många gemensamma lokaler för måltider och fritidsintressen och social samvaro
för att motverka ensamheten som många äldre känner.

10 Ett nytt badhus bör givetvis ligga kollektivtra knära, men det är tveksamt om Västerhaninge centrum är rätt
placering givet alla andra planer som nns för centrumet. Ytan är inte oändlig. Vänsterpartiet vill att kommunen
undersöker er alternativ.
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8. Ekonomisk plan

Nämnd/styrelse

(tkr, löpande pris och lönenivå) 2023 2024 2025 2026

Kommunstyrelsen 314 000

Grund- och förskolenämnden 2 466 000

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 545 000

Kultur- och demokratinämnden 97 000

Idrotts- och fritidsnämnden 175 000

Revisionen 1 600

Näringsliv- och arbetsmarknadsnämnden 20 000

Socialnämnden 1 160 000

Stadsbyggnadsnämnden 215 000

Södertörns överförmyndarnämnd 0
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Södertörns upphandlingsnämnd 0

Valnämnden 100

Äldrenämnden 921 000

Kommunfullmäktiges reserv 45 000

Kommunstyrelsens reserv 0

Finansförvaltning exklusive nansnetto 138 500

Ej fördelade medel respektive år 333 000 272 000 294 000

Totalt 6 098 200 6 431 20 6 703 200 6 997 200

Investeringar totalt 2 434 700 995 100 1 084 800 682 900

Varav VA-investeringar 356 000 310 000 353 000 114 000

Kommunen investerar 181 300 111 900 87 600 79 600

Uppdrag lokalinvesteringar till Tornberget 1 780 900 456 700 527 700 372 800

Uppdrag till kommunstyrelsen att extern aktör gör
investeringen

0 0 0 0
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8.1 Resultatprognos, balansprognos & nansieringsanalys
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En kommunal budget från Vänsterpartiet Haninge för år 2023-2024
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Tertialrapport 1 Haninge kommun 2022 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Rapporten godkänns 

Sammanfattning av ärendet  
I enlighet med ekonomi- och verksamhetsstyrreglerna lämnas per 
april en tertialrapport omfattande budgetuppföljning och prognos för 
drift- och investeringsmedel samt kommunens finansiella utveckling.  

Uppföljningen innehåller även en avvikelserapportering avseende 
fullmäktiges mål.  

Kommunens budgeterade resultat för 2022 var 166,1 mnkr, enligt 
beslut om Mål och bud-get 2022–2023 (KF 2021-06-14, § 134). I 
december 2021 kompletterades budget 2022, budgeterat resultat efter 
kompletteringen är 166,4 mnkr (KF 2021-12-13, § 212). I mars 
beslutade fullmäktige att tillföra kommunstyrelsen 3,0 mnkr för civilt 
förvar 2022, medlen togs från fullmäktiges reserv och påverkade inte 
budgeterat resultat (KF 2022-03-07, §17). 

I april beslutade fullmäktige om överföring av driftmedel från 2021 
samt övriga tekniska ramjusteringar vilket sammantaget finansierades 
genom höjd budget för skatteintäkter och generella statsbidrag utifrån 
förbättrade skatteprognoser. Nettoeffekten av dessa beslut påverkade 
budgeterat resultat positivt med 0,3 mnkr (KF 2022-04-04, §39). 
Budgeterat resultat är 166,7 mnkr. 

Tillsammans prognostiserar nämnderna, inklusive fullmäktiges reserv, 
per april ett nettounderskott med 33,8 mnkr för helåret. Den 
skattefinansierade verksamhetens prognos om underskott motsvarar 
0,6 procent av årsbudget. Finansförvaltningen har prognos om 
överskott med 35,0 mnkr. Den största förändringen i prognosen för 
finansförvaltningen jämfört med föregående månads uppföljning är 
att fullmäktige i april beslutade att höja budget för skatteintäkter, 
vilket gör att prognosens avvikelse mot budget minskar. 
Årsprognosen för kommunen som helhet är ett resultat på 167,9 
mnkr, vilket är 1,2 mnkr högre än budgeterat resultat. Det finns dock 
positiva och negativa risker i risk- och känslighetsanalysen som kan 
komma att påverka kommande prognoser och årets slutliga resultat. 
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Per april prognosticeras ett underskott inom kommunstyrelsen med 
45,0 mnkr vilket härrörs till lokalförsörjning inom 
kommunstyrelseförvaltningen. 

Stadsbyggnadsnämndens årsprognos är ett överskott med 1,0 mnkr, 
förbättringen beror på fullmäktigebeslut om kompensation för ökade 
kapitalkostnader som tillfördes nämndens ram i april. 

Idrott- och fritidsnämnden årsprognos är ett överskott på 6,5 mnkr 
och kultur- och demokratinämnden prognosticerar ett överskott med 
1,2 mnkr. Gymnasie- och vuxenutbildningsnämndens årsprognos är 
ett överskott med 2,5 mnkr. Övriga nämnder och styrelser 
prognosticerar per mars ett nollresultat. Finansförvaltningen har 
prognos om överskott med 35,0 mnkr. 

Fullmäktige hade per februari en reserv på 16,6 mnkr för att täcka 
eventuella volymavvikelser inom elevpengsystemet i grund- och 
förskolenämnden eller andra oförutsedda volymökningar inom andra 
nämnder. I mars beslutade fullmäktige att tillföra kommunstyrelsen 
3,0 mnkr för civilt förvar 2022, medlen togs från fullmäktiges reserv 
(KF 2022-03-07, §17). Återstående reserv är 13,6 mnkr. Prognosen 
för fullmäktiges reserv, tidigt på året och innan faktiska elevvolymer 
för hösten är avstämda, är att hela reserven kommer att förbrukas 
innan årets slut. Skulle så inte bli fallet, det vill säga att hela eller delar 
av reserven inte nyttjas innan årets slut, så påverkar det årets resultat 
positivt jämfört med nuvarande prognos. 

Investeringsbudget för 2022 är 792,9 mnkr inkluderat VA-
investeringar (309,5 mnkr). I april fattade fullmäktige beslut om 
överföring av investeringsmedel från 2021 till 2022 på sammanlagt 
272,3 mnkr, vilket ingår i investeringsbudgeten 2022. Investeringarna 
till och med första tertialen uppgår till 52,0 mnkr, varav 44,2 mnkr 
avser VA-investeringar. Utfallet motsvarar cirka 20 procent av 
årsbudget. Prognosen för året är att 451,2 mnkr av årsbudget kommer 
att förbrukas, vilket motsvarar en förbrukning på cirka 57 procent. 
Redovisning av investeringsprojekten finns under respektive 
nämndavsnitt nedan. 

Trygghetsmedel om totalt 20,0 mnkr har avsatts för året. 4,1 mnkr av 
dessa har överförts till idrotts- och fritidsnämnden i rambudgeten för 
att permanenta insatsen fältassistenter. Återstående 15,9 mnkr finns i 
kommunstyrelsens budgetram. I överföringsärende (KF 2022-04-04, 
§39) tillfördes 2,1 mnkr i oförbrukade trygghetsmedel från 2021. 
Kommunstyrelsens budget för trygghetsarbetet är 18,0 mnkr.  
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Aktiviteter som ska genomföras är fastställda av 
trygghetskommissionen och genomförs i flera förvaltningar. Per april 
har 4,1 mnkr använts av kommunstyrelsens budget. Idrotts- och 
fritidsnämnden har förbrukat 1,1 mnkr av sin budget för 
fältassistenter. Totalt har 5,2 mnkr av trygghetsmedlen använts. 
Tidigare uppföljningar visar att utfallet per aktivitet normalt varierar 
under året och att fler aktiviteter genomförs under sommaren. 
Årsprognos är att budgeterade medel för trygghetsaktiviteter i 
kommunstyrelsen förbrukas. För fältteam lämnar idrotts- och 
fritidsnämnden en prognos på 3,7 mnkr. 

Tertialrapport 1 är även en avvikelserapport till nämnder och 
bolagsstyrelser. Syftet är att tidigt identifiera problem och risker för 
att fullmäktiges mål och uppdrag inte kommer att uppfyllas. Om 
avvikelser upptäcks och beslut om åtgärd tas tidigt på året, är 
möjligheterna större att mål, nämndens (bolagets) strategier samt 
uppdrag uppnås.  

Varje förvaltning har följt upp sin verksamhet utifrån de 
förutsättningar och styrning som ingår i beslutad Strategi och budget. 
Om förvaltningens arbete följer planering avseende omfattning, 
inriktning och tidplan samt budget så finns ingen avvikelse. Finns 
väsentliga avvikelser som påverkar måluppfyllelse så redovisas det till 
nämnden eller styrelsen. Det kan vara förseningar och ändrade 
förutsättningar som påverkar inriktning och omfattning.  

Sammanställningen bygger på förvaltningarnas förslag till 
tertialrapporter, eftersom flera nämnder och bolagsstyrelser har sina 
sammanträden efter denna sammanställning.  Däremot har så gott 
som samtliga nämnder tagit upp tertialrapport för beslut före den 30 
maj då kommunstyrelsen beslutar om kommunens tertialrapport 1 
2022. Undantag är näringslivs-och arbetsmarknadsnämnden som tar 
upp sin tertialrapport för beslut i juni. 

Den samlade bedömningen är att kommunfullmäktiges uppdrag till 
nämnderna, som har beslutats i Mål och budget, pågår enligt 
planering. Inga avvikelser har redovisats i tertialrapporterna.  

De uppdrag som har slutförts eller slutförs före augusti månad 
kommer att rapporteras i tertialrapport per augusti till ansvarig 
nämnd, kommunstyrelsen och kommunfullmäktige. 
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Förvaltningens synpunkter och förslag 
Förvaltningen har inga synpunkter utöver vad som framgår i 
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Kommunstyrelsen 

Tertialrapport 1 Haninge kommun 2022 
I enlighet med ekonomi- och verksamhetsstyrreglerna lämnas per april en tertialrapport 
omfattande budgetuppföljning och prognos för drift- och investeringsmedel samt 
kommunens finansiella utveckling.  
Uppföljningen innehåller även en avvikelserapportering för fullmäktiges mål, denna 
rapportering finns i slutet av dokumentet. 
 
Kommunens budgeterade resultat för 2022 var 166,1 mnkr, enligt beslut om Mål och bud-
get 2022–2023 (KF 2021-06-14, § 134). I december 2021 kompletterades budget 2022, 
budgeterat resultat efter kompletteringen är 166,4 mnkr (KF 2021-12-13, § 212). I mars 
beslutade fullmäktige att tillföra kommunstyrelsen 3,0 mnkr för civilt förvar 2022, medlen 
togs från fullmäktiges reserv och påverkade inte budgeterat resultat (KF 2022-03-07, §17). 
I april beslutade fullmäktige om överföring av driftmedel från 2021 samt övriga tekniska 
ramjusteringar vilket sammantaget finansierades genom höjd budget för skatteintäkter och 
generella statsbidrag utifrån förbättrade skatteprognoser. Nettoeffekten av dessa beslut 
påverkade budgeterat resultat positivt med 0,3 mnkr (KF 2022-04-04, §39). Budgeterat 
resultat är 166,7 mnkr. 
 
KF be-
sluts-
datum 

Budget-
justering 
(mnkr) 

Budgeterat 
resultat 
(mnkr) Kommentar 

Besluts-
paragraf 

2021-06-14   166,1 Mål och budget 2022–2023 § 134 
2021-12-13 0,3 166,4 Kompletterad budget 2022 § 212 
2022-04-04 0,3 166,7 Överföring av driftmedel 2021–2022 § 48 

  166,7 Aktuellt budgeterat resultat  
  

Under 2021 beslutade fullmäktige om ett antal övriga ramjusteringar mellan nämnder.  
 Flytt av Miljöverkstans verksamhet, 2,1 mnkr från idrott- och fritidsnämnden till 

grund- och förskolenämnden (KF 2021-03-08, § 31). 
 Teknisk justering av driftbudget, 1,5 mnkr från kultur- och demokratinämnden till 

idrott- och fritidsnämnden (KF 2021-03-08, § 30). 
 Minskad driftbudget för kultur- och demokrati nämnden med 1,6 mnkr med an-

ledning av minskade lokalkostnader för evakueringslokaler (KF 2021-03-08, § 32). 
 Teknisk ramjustering från äldrenämnden till socialnämnden beslutades till 0,8 mnkr 

(2021-12-13, § 213). 
 

Dessa budgetjusteringar har hanterats korrekt i nämndernas uppföljningar och årsredovis-
ningar 2021 men togs inte hänsyn till i beräkning av ramar i mål och budget 2022–2023 
eller i kompletterad budget 2022. I driftredovisningstabellen nedan är ramarna korrekt 
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justerade. Justering av ramarna i fullmäktiges budget för 2022 utifrån de fattade besluten 
2021 kommer att hanteras i samband med nästa ekonomiärende till fullmäktige. De 1,6 
mnkr som kultur- och demokratinämndes ram minskades med har tillfälligt i uppföljningen 
lagts i fullmäktiges reserv, som därför uppgår till 16,6 mnkr. 
Det bokförda resultatet för perioden är 287,9 mnkr, vilket är 199,9 mnkr högre än 
periodiserad budget för motsvarande period (88,0 mnkr). De största avvikelserna för 
perioden i förhållande till periodens budget finns inom finansförvaltningen, 61,6 mnkr, 
grund- och förskolenämnden, 55,2 mnkr och kommunstyrelsen, 39,3 mnkr (överskottet 
beror främst på exploateringsvinster bokförda i mars). 
 
 

Sammanfattning driftredovisning 
Tillsammans prognostiserar nämnderna, inklusive fullmäktiges reserv, per april ett 
nettounderskott med 33,8 mnkr för helåret. Den skattefinansierade verksamhetens 
prognos om underskott motsvarar 0,6 procent av årsbudget. Finansförvaltningen har 
prognos om överskott med 35,0 mnkr. Den största förändringen i prognosen för 
finansförvaltningen jämfört med föregående månads uppföljning är att fullmäktige i april 
beslutade att höja budget för skatteintäkter, vilket gör att prognosens avvikelse mot budget 
minskar. Årsprognosen för kommunen som helhet är ett resultat på 167,9 mnkr, vilket är 
1,2 mnkr högre än budgeterat resultat. Det finns dock positiva och negativa risker i risk- 
och känslighetsanalysen som kan komma att påverka kommande prognoser och årets 
slutliga resultat.  
 

Nämnd/styrelse

Grund- och förskolenämnden -710 955 -2 284 865 -2 284 865 0 0,0% 0 0
     Prognos över-/underskott elevpengsystem 7 000 7 000 0
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden -158 004 -521 611 -519 111 2 500 0,5% 2 500 0
Idrott- och fritidsnämnden -47 258 -163 000 -156 500 6 500 4,0% 4 000 2 500
Kultur- och demokratinämnden -24 567 -84 900 -83 700 1 200 1,4% 700 500
Kommunstyrelsen -57 537 -317 198 -362 198 -45 000 -14,2% -45 000 0
     Varav  exploateringsintäkter 0 0 0
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden -1 469 -23 659 -23 659 0 0,0% 0 0
Kommunfullmäktiges reserv 0 -13 600 -13 600 0 0,0% 0 0
Socialnämnden -342 139 -1 071 945 -1 071 945 0 0,0% 0 0
Södertörns Upphandlingsnämnd -1 474 0 0 0 0,0% 0 0
Stadsbyggnadsnämnden -60 933 -221 223 -220 223 1 000 0,5% -24 600 25 600
Äldrenämnden -284 790 -871 200 -871 200 0 0,0% 0 0
Revision -394 -1 569 -1 569 0 0,0% 0 0
Valnämnden 2 364 -4 500 -4 500 0 0,0% 0 0
Södertörns Överförmyndarnämnd -1 831 0 0 0 0,0% 0 0
S:a skattefinansierad verksamhet -1 688 988 -5 579 270 -5 613 070 -33 800 -0,6% -55 400 28 600
Finansförvaltningen 1 976 881 5 745 997 5 780 997 35 000 -0,6% 86 997 -51 997
Resultat 2022 287 893 166 727 167 927 1 200 31 597 -23 397
Prognos 2022 167 927

Budget 2022

Nettoutfall 
period 

202201-
202204

Prognos helår 
2022

Föregående 
månads 

avvikelse mot 
budget tkr

Skillnad jmf 
med 

föregående 
månads 

prognos   tkr

Avvikelse 
mot budget, 

%

Avvikelse 
mot budget 

helår, tkr

 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
 
Per april prognosticeras ett underskott inom kommunstyrelsen med 45,0 mnkr vilket här-
rörs till lokalförsörjning inom kommunstyrelseförvaltningen. 
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Stadsbyggnadsnämndens årsprognos är ett överskott med 1,0 mnkr, förbättringen beror på 
fullmäktigebeslut om kompensation för ökade kapitalkostnader som tillfördes nämndens 
ram i april. 
Idrott- och fritidsnämnden årsprognos är ett överskott på 6,5 mnkr och kultur- och demo-
kratinämnden prognosticerar ett överskott med 1,2 mnkr. Gymnasie- och vuxenutbild-
ningsnämndens årsprognos är ett överskott med 2,5 mnkr. Övriga nämnder och styrelser 
prognosticerar per mars nollresultat. Finansförvaltningen har prognos om överskott med 
35,0 mnkr. 
 
Fullmäktige hade per februari en reserv på 16,6 mnkr för att täcka eventuella volymavvi-
kelser inom elevpengsystemet i grund- och förskolenämnden eller andra oförutsedda vo-
lymökningar inom andra nämnder. I mars beslutade fullmäktige att tillföra kommunstyrel-
sen 3,0 mnkr för civilt förvar 2022, medlen togs från fullmäktiges reserv (KF 2022-03-07, 
§17). Återstående reserv är 13,6 mnkr. Prognosen för fullmäktiges reserv, tidigt på året och 
innan faktiska elevvolymer för hösten är avstämda, är att hela reserven kommer att förbru-
kas innan årets slut. Skulle så inte bli fallet, det vill säga att hela eller delar av reserven inte 
nyttjas innan årets slut, så påverkar det årets resultat positivt jämfört med nuvarande pro-
gnos. 
 
 

Sammanfattning investeringsredovisning 
Investeringsbudget för 2022 är 792,9 mnkr inkluderat VA-investeringar (309,5 mnkr). I 
april fattade fullmäktige beslut om överföring av investeringsmedel från 2021 till 2022 på 
sammanlagt 272,3 mnkr, vilket ingår i investeringsbudgeten 2022. Investeringarna till och 
med första tertialen uppgår till 52,0 mnkr, varav 44,2 mnkr avser VA-investeringar. Utfallet 
motsvarar cirka 20 procent av årsbudget. Prognosen för året är att 451,2 mnkr av 
årsbudget kommer att förbrukas, vilket motsvarar en förbrukning på cirka 57 procent. 
Redovisning av investeringsprojekten finns under respektive nämndavsnitt nedan. 
 

Investeringsredovisning (tkr) 
Budget 

2022 
Utfall per 30 

april 2022 Prognos 2022 
Kommunstyrelsen 99 940 2 702 23 400 
Äldrenämnden 20 000 903 20 000 
Socialnämnden 15 000 1 814 15 000 
Stadsbyggnadsnämnden 194 494 8 661 134 454 
Grund- och förskolenämnden 55 311 3 752 32 362 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 3 000 242 1 272 
Idrott- och fritidsnämnden 62 566 452 39 845 
Kultur- och demokratinämnden 33 121 902 7 867 
Summa 483 432 19 428 274 200 
Summa VA 309 500 32 577 177 000 
Totalsumma 792 932 52 005 451 200 

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
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Drift- och investeringsredovisning nämnder och styrelser 

Kommunstyrelsen 
Driftredovisning 
Kommunstyrelsens budget för 2022 är ursprungligen 277,4 mnkr (KF 2021-06-14, §134). I 
komplettering av budget 2022 - 2023 (KF 2021-12-13, §212) tilldelades kommunstyrelsen 
18,0 mnkr att använda till utpekade åtgärder. Fullmäktige tilldelade i mars (KF 2022-03-07, 
§17) 3,0 mnkr till kommunstyrelsen för kommunens arbete med civilt försvar. Den 4 april 
fördelades 12,3 mnkr i överföringsmedel från 2021 (KF 2022-04-04, §39). I samma ärende 
beslutades även om 6,5 mnkr avseende tekniska justeringar av budget till kommunstyrel-
sen. Kommunstyrelsens årsbudget är 317,2 mnkr.  
 
Ackumulerat utfall för perioden är 57,5 mnkr vilket utgör 18,1 procent av årets budget. 
Resultatet per april är ett överskott på 39,3 mnkr jämfört med ackumulerad budget. Över-
skottet beror på exploateringsvinster som bokförts i mars.  
 
Kommunstyrelsens rambudget innehåller budgetmedel som inte är ramhöjande. Det inne-
bär att kommunstyrelsen har tillfälliga medel som ska förbrukas under året. Totalt är 40,3 
mnkr av kommunstyrelsens budget av sådan karaktär.  
 
I kommunstyrelsen finns förtroendemannaorganisationen, de kommungemensamma kost-
naderna samt kommunstyrelseförvaltningen.  
 
Förtroendemannaorganisationen har ett överskott på 2,7 mnkr. Överskottet beror på 
att kommunstyrelsens reserv inte har använts. Årsprognos för förtroendemannaorganisat-
ionen är ett nollresultat.  
 
Kommungemensamma kostnader som består av kostnader för försäkringar och med-
lemsavgifter till bland annat Södertörns brandförsvar samt andra förbund, har ett över-
skott på 1,1 mnkr. Årsprognos för kommungemensamma kostnader är i linje med budget. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen har ett överskott på 35,5 mnkr. Överskottet beror på 
försäljning av exploateringsfastigheter.  
Några verksamheter där större ekonomiska risker finns, uppmärksammas särskilt i må-
nadsuppföljningen. Kommunens lokalförsörjning och exploateringsintäkter kommer under 
året att påverka förvaltningens resultat kraftigare än andra. Förvaltningen hanterar från 
januari kommunens centrala företagshälsovård och friskvård. Dessa verksamheter har tidi-
gare inte administrerats av förvaltningen.  
 
Lokalförsörjningens underskott per april är 11,4 mnkr. Underskottet kommer att öka och 
beror inte enbart på lokalbanken. Genom separat uppföljning av utfallet för lokalbank, 
kulturfastigheter, evakueringslokaler, rivningslokaler samt lokaler för tillväxt (tomma loka-
ler i nyproducerade skolor) kommer det ekonomiska utfallet i respektive verksamhet att 
kunna analyseras under året, för att bättre kunna härleda var kostnaderna genereras. 
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Förvaltningen arbetar aktivt för att minska lokalöverskottet. Lokalförsörjning kan vara i 
balans 2024 om avveckling av lokaler börjar nu och att framförallt klassrum tas i bruk i 
nyproducerade skollokaler. För kommunens lokalförsörjning prognostiseras ett underskott 
med 45,0 mnkr. Det finns risker med prognosen och resultatet kan bli både högre och 
lägre.   
 
Försäljning av mark kommer att ske under året. Första kvartalet har 40,7 mnkr inkommit i 
intäkter för exploateringsfastigheter. Exploateringsintäkter är budgeterade till 45,8 mnkr. 
Baserat på månadens resultat är årsprognosen i linje med budget. I riskanalysen finns en 
positiv risk på 185,0 mnkr. Denna kan komma att förändras.  
 
Kostnaderna för företagshälsovård hanteras från januari 2022 i kommunstyrelseförvalt-
ningen efter beslut i Mål och Budget 2022 - 2023. Rehabsamordning, som är en del av 
arbetet i företagshälsovården, sker med kommunens egen personal. Övriga tjänster handlas 
av avtalad leverantör. Utfallet indikerar att budgeten kommer att hållas. Årsprognosen är 0. 
Det finns risker med beräkningen. 
 
Även de centrala kostnaderna för personalens friskvårdsbidrag hanteras sedan årsskiftet i 
förvaltningen. Budgeten beslutades 2021 för Mål och Budget 2022 – 2023, då friskvårdsbi-
draget var 1 000 kronor per medarbetare. Friskvårdsbidraget har i senare beslutat ökat till 
2 000 kr per medarbetare. Budgeten för de centrala kostnaderna till friskvårdsleverantör 
har ökat genom beslut i fullmäktige (KF 2022-04-04, §39). Årsprognos för kommunens 
friskvård är 0. Risken för underskott har försvunnit. 
 
Förvaltningen har samordnat arbetet med att snabbt starta upp ett tillfälligt flyktingboende 
i Runstensskolan för ankommande nyanlända från Ukraina, främst kvinnor och barn. Un-
der inledningen av verksamheten, som hade mycket kort planeringstid, har inköp gjorts av 
textilier, sängar, livsmedel m m för 183 tkr. Utöver detta är kostnaden för själva Runstens-
skolan 9 050 kr per dygn. Driften av det tillfälliga boendet har gått över till social- och 
äldreförvaltningen. Statliga bidrag kommer att reducera kommunens kostnader under året. 
 
Trygghetsmedel om totalt 20,0 mnkr har avsatts för året. 4,1 mnkr av dessa har överförts 
till idrotts- och fritidsnämnden i rambudgeten för att permanenta insatsen fältassistenter. 
Återstående 15,9 mnkr finns i kommunstyrelsens budgetram. I överföringsärende (KF 
2022-04-04, §39) tillfördes 2,1 mnkr i oförbrukade trygghetsmedel från 2021. Kommunsty-
relsens budget för trygghetsarbetet är 18,0 mnkr.  
 
Aktiviteter som ska genomföras är fastställda av trygghetskommissionen och genomförs i 
flera förvaltningar. Per april har 4,1 mnkr använts av kommunstyrelsens budget. Idrotts- 
och fritidsnämnden har förbrukat 1,1 mnkr av sin budget för fältassistenter. Totalt har 5,2 
mnkr av trygghetsmedlen använts. Tidigare uppföljningar visar att utfallet per aktivitet 
normalt varierar under året och att fler aktiviteter genomförs under sommaren. Årspro-
gnos är att budgeterade medel för trygghetsaktiviteter i kommunstyrelsen förbrukas. För 
fältteam lämnar idrotts- och fritidsnämnden en prognos på 3,7 mnkr. 
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Budgeterade trygghetsaktiviteter  
2022 (tkr) 

Utfall jan-
apr 2022 

Budget  
helår 2022 

Årsprognos 
2022 

Fältteam (Idrott- och fritidsnämndens ram) 
Föreningsdriven trygghetsvandring 
Samtal efter barnförhöret 
Lovmedel 
Förstärkt föräldraskapsstöd 
Snabba insatser 
Bevakningsresurser 
Kameror 
Nattfotboll 
Städa Sverige 
Att våga se, höra och göra 
Besluts och systemstöd 
Konst och kultur feriearbete 
Förstärkt förebyggarteam 
Platsaktivering Jordbro 
Platsaktivering Rudan m fl 
Avhopparverksamhet 
Trygg i Jordbro, skola fritid 
Familjecentralen, förebyggande 
Vattensäkerhet barn o unga 
Grannstöd, utveckling 
ännu ej fördelat 

1 073 
110 
375 
155 
130 
260 

1 822 
671 

0 
200 

0 
0 
0 
0 
0 
1 

306 
0 
3 
0 

51 
 

4 100 
600 

1 000 
1 550 

800 
1 500 
3 000 
2 000 
1 000 

200 
1 000 

500 
180 
300 
250 
500 

1 400 
200 

1 400 
400 
50 

170 

3 700 
600 

1 000 
1 550 

800 
1 500 
3 000 
2 000 
1 000 

200 
1 000 

500 
180 
300 
250 
500 

1 400 
200 

1 400 
400 
50 

170 
Summa april 5 157 22 100 21 700 
 
Förvaltningens bedömning per april är att kommunstyrelseförvaltningen kommer att ha ett 
underskott på 45,0 mnkr vid årets slut. Underskottet beror på lokalförsörjningens under-
skott. 
 

Prognos  
Årsprognosen för kommunstyrelsen 2022 är 45,0 mnkr i underskott. Underskottet är helt 
hänförligt till lokalförsörjning.  
 

Prognos, specificerad 

Föregående 
månads 
prognos 

Prognos 
helår 
2022 Förändring 

Lokalförsörjning -45 000 -45 000 0 

Exploateringsintäkter 0 0 0 

Företagshälsovård 0 0 0 

Friskvård 0 0 0 

Summa Prognos -45 000 -45 000 0 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
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Risk- och känslighetsanalys  
Det finns risk att några kostnadsposter kommer att avvika från den nuvarande prognosen.  
 
Det finns en åtgärdsplan för hur tomställda lokaler ska hanteras. Årets kostnader för tom-
ställda lokaler som skulle behöva rivas är cirka 8,0 mnkr under förutsättning att nödvän-
diga beslut fattas i närtid. Om rivning inte genomförs ökar kostnaderna. Om lokaler i ny-
producerade skolor tas i bruk fullt ut, kommer kostnaderna att minska. Förändringar i 
verksamheternas behov kan innebära att lokaler sägs upp vilket i sin tur kan innebära att 
resultatet försämras.  
 
Förvaltningen har budgeterat 45,8 mnkr i intäkter för försäljning av exploateringsfastighet-
er. Fler försäljningar kommer att ske men det råder osäkerhet om när i tiden dessa försälj-
ningar kommer att inträffa. Osäkerheten beror på att köpekontrakten är betingade av 
bygglov, som är avhängiga antagna detaljplaner samt i vissa fall markarbeten, VA- samt 
elanslutningar som kommunen ska genomföra innan försäljning. Köpeskillingen uppräknas 
med index. I vissa fall skiljer tillträdesdatum och kontraktsdatum flera år, vilket gör att 
intäkterna kan vara högre än tidigare förväntat.  
 
Budgeten för företagshälsovård är lägre än tidigare år. Kommunen har egna resurser som 
arbetar med rehabsamordning vilket håller kostnaderna lägre. Om kostnaderna för köp av 
tjänster för företagshälsovården ökar mer än beräknat finns risk att prognosen inte håller.  
 
Friskvårdskostnaderna har ökat med det dubbla sedan budget för friskvården 2022 beslu-
tades. Genom beslut om ökad budget för friskvård (KF 2022-04-04, §39) har tidigare risk 
för underskott eliminerats. 
 

Risk- och känslighetsanalys Positiv risk Negativ risk 

Lokalförsörjning 5 000 -5 000 

Exploateringsintäkter 185 000 0 

Företagshälsovård 0 -3 000 

Friskvård 0 0 

-Summering 190 000 -8 000 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
 
 
Investeringsredovisning 
Kommunstyrelsen har tilldelats 66,0 mnkr i investeringsmedel för 2022 i mål och budget 
2022 - 2023. Av det är 50,0 mnkr investeringsreserv.  
 
Kommunfullmäktige har beslutat (KF 2022-04-04, §40) att överföra 33 944 tkr till kom-
munstyrelsens investeringsbudget 2022 avseende ej förbrukade investeringsmedel 2021. 
Resultatet per april är att 2,7 mnkr har förbrukats av kommunstyrelsens totala investe-
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ringsbudget på 99,9 mnkr. Flera investeringar har ännu inte börjat generera kostnader. 
Prognosen efter första tertialen är att 23,4 mnkr förbrukas under året. 
 
 
Händelser och prognos 
Utfallet för IT-investeringar är lägre än motsvarande period tidigare år. Detta betyder inte 
att inga investeringar pågår, utan anledningen är att det pågår diskussioner med leverantö-
ren om fakturaunderlagen för investeringarna. Betalningarna har flyttats framåt i tiden. 
Prognosen för IT investeringar är 11,5 mnkr. 
 
Ansvarsförhållanden kring investeringen VA plan är under utredning. I avvaktan på utred-
ningens resultat kommer investeringen inte att förbrukas i den omfattning som det finns 
budgeterade medel för. En del i arbetet med VA plan är åtgärder för Dagvattendamm Jut-
skåran som pågår. Prognosen är 0,5 mnkr. 
 
Ny armatur och belysning i skärgårdssalen har installerats i skärgårdssalen. Fler åtgärder 
kan komma att behöva göras i kommunhuset och för inventarier i kommunhuset är pro-
gnosen 1,0 mnkr. 
 
Det nya dokument och ärendehanteringssystemet är i drift och implementeringen blev inte 
så kostsam som budgeterat. Investeringsbudgeten kommer inte att förbrukas i sin helhet. 
Prognosen är 1,0 mnkr. 
 
Vid renoveringen av fasaden på Tungelsta stationshus under 2021 upptäcktes att även ta-
ket på fastigheten var i så dåligt skick att renovering var nödvändig. Åtgärden pågår under 
2022. Prognosen är 0,8 mnkr. 
 
Muskö hembygdsgårds ventilation har åtgärdats. Byggnaden fungerar som skolans idrotts-
hall och matsal. Renovering av ventilationen, som var gammal och energiineffektiv, har 
gjorts. Prognosen är 1,5 mnkr. Projektet är avslutat. 
 
Årsprognos för kommunstyrelsens investeringsbudget per april är 23,4 mnkr. 
 
Investeringsprojekt  Utfall 

jan-april 
2022 

Budget 
helår 
2022 

Utfall i 
% av 
budget 

Prognos 
2022 

IT investeringar 4 13 000      <1,0 % 11 500 
Vattenplan 0 25 563  500 
Värmesensorer för egendomsskydd 0 500  500 
Inventarier i kommunhuset 495 250 198,0 % 1 000 
Mötesteknik skärgårdssalen 0 621  600  
Politiska distanssammanträden 0 800  800 
Dokument och ärendehanteringssystem 527 3 305 16 % 1 000 
E-arkiv 0 2 100  2 100 
Infartsparkering Sågen 0 891  0 
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Spontanidrottsyta Lillgården, Tungelsta 0 2 910  3 000 
Fasadrenovering Tungelsta stationshus 126 0  800 
Bussterminal Haningeterassen 63 0  70 
Bostadsrätter investeringar 9 0  30 
Muskö hembygdsgård ventilation 1 479 0  1 500 
Summa investeringar 2 702    
Investeringsbudget  49 940   
KS investeringsreserv  50 000   
KS total investeringsbudget  99 940   
Investeringar  -2 702   
Återstår av budget   97 238   
Prognos 2022    23 400 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 

 
Valnämnden  
Nämndens beslutade budgetram för år 2022 uppgår till 4,5 mnkr (KF 2021-06-14, §134). I 
mars fick nämnden ett statligt bidrag på 2,5 mnkr för valarbetet. Valnämnden har ett över-
skott per april på 3,9 mnkr Överskottet beror på att valarbetet ännu inte har startat. Års-
prognosen är ett nollresultat. 
 

Revision  
Nämndens beslutade budgetram för år 2022 uppgår till 1,6 mnkr (KF 2021-06-14, §134). I 
beslut om överföringar av budget från 2021 (KF 2022-04-04, § 39) minskades nämndens 
budgetram med 0,03 mnkr. Nämnden har en budgetram på 1,6 mnkr och ett överskott per 
april på 0,1 mnkr. Årsprognosen är ett nollresultat.  
 

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden  
Nämndens beslutade budgetram för år 2022 uppgår till 20,0 mnkr (KF 2021-06-14, §134). 
I beslut om överföringar av budget från 2021 (KF 2022-04-04, § 39) ökade nämndens 
budgetram med 3,7 mnkr. Nämndens utfall per april är 1,5 mnkr. Av det avser 1,2 mnkr 
kostnader för planering av verksamheten feriepraktik, som sker i samarbete med social-
nämnden. Nämnden har en budgetram på 23,7 mnkr och ett överskott per april på 5,6 
mnkr. Årsprognosen är ett nollresultat. 
 

Stadsbyggnadsnämnden 
Driftredovisning 
Nämndens ursprungliga beslutade budgetram för år 2022 uppgick till 185,0 mnkr (KF 
2021-06-14, §134). Budgeten har utökats med extra medel om 4,0 mnkr för åtgärder för 
utemiljön bland annat belysning enligt beslut (KF 2021-12-13 § 212), 6,6 mnkr för över-
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skottsmedel från 2021 samt med 25,6 mnkr för kapitalkostnadstäckning enligt beslut (KF 
22-04-04 § 48). Inklusive justeringarna är nämndens budget 221,2 mnkr. 
 
Det ackumulerade utfallet för perioden är 60,9 mnkr vilket motsvarar 27,5 procent av års-
budget. Resultatet är 7,2 mnkr bättre än periodens budget vilket motsvarar 10,5 procents 
avvikelse. Periodens överskott beror främst på lägre kostnader än budget med anledning av 
flera vakanser, färre köpta tjänster och lägre övriga kostnader än budget. Helårsprognosen 
för nämnden är ett överskott med 1,0 mnkr. 
 
Prognos  
Prognos för nämndens resultat för helåret 2022 är 1,0 mnkr i överskott. Nämnden har nu 
erhållit kapitalkostnadskompensation med 25,6 mnkr med anledning av aktiverade investe-
ringsprojekt (infrastruktur i bl. a Vega samt övriga områden) år 2020–2021 från mark- och 
exploateringsavdelningen (kommunstyrelseförvaltningen). Därmed har årsprognosen för-
bättrats per april med motsvarande. Ökade bygglovsintäkter under perioden jan-april bi-
drar till årsprognosen. 
 

Prognos, specificerad 

Föregående 
månads pro-
gnos 

Prognos 
helår 2022 Förändring 

Ökade kapitalkostnader Teknik/väg -23 200 0 23 200  
Ökade kapitalkostnader Park och natur -2 400 0 2 400  
Ökade bygglovsintäkter  1 000 1 000 0  
 Summa Prognos -24 600 1 000 25 600 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
  

Risk- och känslighetsanalys 
Risk- och känslighetsanalysen ska återge faktorer som kan komma att påverka årets resultat 
utöver vad som redan är beaktat i årsprognosen. Inga risker är identifierade per april må-
nad. 
 
Investeringsredovisning 
Nämndens ursprungliga investeringsbudget enligt Mål och Budget för år 2022 uppgår till 
391,3 mnkr (KF 2021-06-14, §134). Budgeten har utökats med 112,7 mnkr i överföring av 
investeringsmedel från år 2021 enligt beslut i fullmäktige (KF 2022-04-04 § 48). Beslutad 
investeringsbudget för året är därmed 504,0 mnkr. 
 
Utfallet visar på en förbrukning på 41,2 mnkr per april vilket motsvarar 8,2 procent av 
2022 års investeringsbudget. Årsprognosen visar på en förbrukning på 311,5 mnkr vilket 
motsvarar 62,0 procent av budget år 2022,  
Några projekt riskerar att få framflyttad tidplan bland annat på grund av överklagad ramav-
talsupphandling. Se vidare investeringsredovisning per huvudprojekt. 
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Projekt 

Utfall 
Jan - 
Apr  

Budget 
Helår  

Utfall 
% av 
Budget 

Prognos 
2022 

52020 - Fordon och maskiner  0 16 981 0,0% 12 000 
54294 - Mindre maskiner, Park 0 839 0,0% 700 
58323 - Digitalisering bygglov 0 200 0,0% 0 
58324 - 3D modell 0 4 000 0,0% 4 000 
58325 - Snedbilder 0 1 000 0,0% 1 000 
58326 - Kartsystem 0 500 0,0% 500 
63115 - VA-verk och anläggningar 2 344 10 000 23,4% 8 000 
63119 - Ombyggnation Dalarö RV 4 487 10 000 44,9% 10 000 
63206 - Fors framtid 12 114 74 500 16,3% 74 500 
63300 - Ledningsförnyelse 2 023 68 000 3,0% 40 000 
63418 - Huvudledningar 8 417 60 000 14,0% 20 000 
63501 - MINDRE NY- OCH OMBYGGNADER, VA 1 438 6 000 24,0% 6 000 
63502 - VA-utbyggnad Dalarö 1 004 13 000 7,7% 4 000 
63514 - Dagvatten, åtgärdsplan -71 20 000 -0,4% 5 000 
63597 - VA-utbyggnad Tungelsta 53 20 000 0,3% 1 000 
63606 - VA-utbyggnad Vendelsö 9 11 000 0,1% 1 000 
63610 - Klimatanpassningsåtgärder, VA 0 3 000 0,0% 3 000 
63613 - VA-utbyggnad Västerhaninge 0 1 000 0,0% 500 
63647 - VA-utbyggnad inom verksamhetsområdet 0 10 000 0,0% 1 000 
63900 - Va-serviser 760 3 000 25,3% 3 000 
64235 - Lekplatsupprustning & handikappanpassning 217 10 109 2,2% 7 100 
64256 - Parkupprustning 321 1 246 25,7% 700 
64311 - Hundrastgårdar 0 500 0,0% 500 
66125 - Trafiksäkerhetsprogram 2 889 9 661 29,9% 9 661 
66140 - Kollektivtrafik (fd. Busshållplatser) 0 2 622 0,0% 2 622 
66143 - Cykelplan 445 19 110 2,3% 19 110 
66149 - Upprustning P-garage -109 3 673 -3,0% 300 
66154 - Bussinfrastruktur Vega 282 1 361 20,7% 1 361 
66170 - Stadsmiljöavtal 0 14 000 0,0% 14 000 
66901 - Anläggarvägen 6 121 3 000 4,0% 3 000 
66902 - Håga ersättning kontor/omklädnad 161 18 100 0,9% 18 100 
67221 - MINDRE NY- OCH OMBYGGNADER 0 2 000 0,0% 2 000 
67225 - Utbyte belysningsarmaturer 2 687 15 244 17,6% 12 000 
67235 - Diverse mindre utrustning 0 300 0,0% 300 
67236 - Signal och bomreglering industrispår 0 3 000 0,0% 3 000 
67239 - Brounderhåll och förnyelse 869 26 289 3,3% 10 000 
67253 - Strandpromenad Rudan 0 9 893 0,0% 0 
67254 - Vågbrytare/brygga, Dalarö 0 10 714 0,0% 7 500 
68102 - Poseidons Torg 779 20 152 3,9% 5 000 
Summa I - Investeringsprojekt 41 238 503 994 8,2% 311 454 

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr)  
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Kommentarer till avvikelser:  
Projekt 52020: Fordon och maskiner, bland annat ny hjullastare, några fordon kan försenas 
pga. komponentbrist vilket kan innebära förlängda leveranstider. 
 
Projekt 63119 och 63206: Målsättningen för dessa projekt är att arbeta enligt plan, dvs i 
linje med investeringsbudget. Dock behöver det påpekas att det finns betydande risk för 
förseningar och ökade kostnader vilket är kopplat till omvärldssituationen som påverkar 
priser på material och dess ledtider. Det pågår arbete för att hantera situationen på det 
mest optimala sättet. Vidare arbetas det med hur byggloven för projekten ska sökas ef-
tersom bygglov inte kan sökas av den egna organisationen. 
  
Projekt 63300: VA-förnyelse, flera förnyelseprojekt har försenats pga. den förnyade upp-
handlingen av VA-entreprenader som blev klar 2021-10-01. Projektet påverkas även av 
tids- och resurskrävande arbete vid avrop av ramavtal för konsulter. Konsulter har i sin tur 
svårt att svara och hinna med projekt. Underprojekten Strömslund och Jökelvägen påbör-
jas under hösten 2022 cirka 1 år försenade med anledning av brist på resurser, både kon-
sulter och interna resurser inom VA-avdelningen.   
     
Projekt 63418: Huvudledningar, resultaten av utredningen av huvudledningsnätet kring 
Västra stråket visar stort förnyelsebehov i närtid (100–150 mnkr) vilket kommer att på-
verka investeringsbudget 2022–2024. Projekten påverkas av hur detaljplaneprojekten prio-
riteras och hur detta påverkar behov av förnyelsebehov och eventuell uppgradering av 
kommunens huvudledningar. I vissa fall kommer detaljplaneprojekten behövas ompriorite-
ras pga. att infrastrukturen behöver förnyas och utökas.    
 
Projekt 63502: VA-utbyggnad Dalarö, planarbete för Kolbotten pågår men entreprenad-
start tidigast 2023, runt 1 år senare än planerad. Därmed blir övriga omvandlingsområden i 
Dalarö också försenade. Ur ett koncernperspektiv prioriteras andra områden i nuläget. 
Frågan är dock aktuell och hanteras inom ramen för arbetet med tillväxtportföljen. Förse-
nade VA-utbyggnader i omvandlingsområden kan resultera i förelägganden från Länssty-
relsen.      
   
Projekt 63514: Dagvatten åtgärdsplan, resursbrist och andra prioriteringar har verksamhet-
en inte kunnat arbeta med alla projekt som finns planerade. 
  
Projekt 63597: VA-utbyggnad Tungelsta. VA-avdelningens arbete i omvandlingsområden 
är försenade pga. koncerngemensamma prioriteringar som påverkar andelen resurser för 
att arbeta med detta i nuläget. Frågan är dock aktuell och hanteras inom ramen för arbetet 
med tillväxtportföljen. Försenade VA-utbyggnader i omvandlingsområden kan resultera i 
förelägganden från Länsstyrelsen.    
  
Projekt 63606: VA-utbyggnad Vendelsö, ur ett koncernperspektiv prioriteras andra område 
än omvandlingsområden i nuläget. Frågan är dock aktuell och hanteras inom ramen för 
arbetet med tillväxtportföljen. Försenade VA-utbyggnader i omvandlingsområden kan 
resultera i förelägganden från Länsstyrelsen.   
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Projekt 63610: Klimatanpassningsåtgärder, pga. av resursbrist och andra prioriteringar har 
förvaltningen inte kunnat arbeta med alla projekt som finns planerade. 
       
Projekt 63613: VA-utbyggnad Västerhaninge, ur ett koncernperspektiv prioriteras andra 
område än omvandlingsområden i nuläget. Frågan är dock aktuell och hanteras inom ra-
men för arbetet med tillväxtportföljen. Försenade VA-utbyggnader i omvandlingsområden 
kan resultera i förelägganden från Länsstyrelsen.   
      
Projekt 63647: VA-utbyggnad inom verksamhetsområdet, projekten beror på utfallet av 
utredningar benämnda "Tillskottvattenprojektet" som anger vilka områden som behöver 
byggas ut med dagvattenledningar. Projekten är beroende av resurs hos konsulter och ent-
reprenörer. 
     
Projekt 64235: Lekplatsupprustning, ramavtalsentreprenör saknas, ramavtalsupphandling-
en är överklagad, varje projekt upphandlas separat under tiden. 
 
Huvudprojekt 66125 Trafiksäkerhetsprogram, 66143 Cykelplan och 66170 Stadsmiljöavtal, 
några av underprojekten inom dessa huvudprojekt kan komma att försenas pga. överkla-
gad ramavtalsupphandling.   
 
Projekt 66149: Upprustning P-garage, endast småarbeten återstår till lägre kostnader än 
budgeterat.  
 
Projekt 67239: Brounderhåll och förnyelse, Rudanbron ska rivas kostnad om 8–10 mnkr, 
ny bro kommer att försenas och fördyras, bland annat pga. ökade stålpriser. 
 
Projekt 67253: Strandpromenad Rudan, medel från tidigare år kan komma att användas för 
Kulturstråket kommande år. 
 
Projekt 68102: Poseidons torg, merparten av kostnaderna kommer i byggskedet kom-
mande år. 
 
  

Grund- och förskolenämnden 
Driftredovisning 
Grund- och förskolenämndens budgetram för 2022 uppgick ursprungligen till 2 225,0 
mnkr. Nämndens budgetram utökades i december 2021 med 40,0 mnkr enligt beslut i 
fullmäktige (KF 2021-12-13 § 212). Vid övertagande av Miljöverkstaden från idrott- och 
fritidsnämnden utökades budgetramen med 2,1 mnkr (KF 2021-03-08, § 31). I april utöka-
des nämndens budgetram med ytterligare 18,5 mnkr för överföring av driftmedel från fö-
regående år samt att nämndens budget minskades med 0,7 mnkr genom en teknisk ramsju-
stering mellan Gfn och Ks avseende centraliserade trygghetsresurser (KF 2022-04-04, §48). 
Därmed uppgår nämndens budget för 2022 till totalt 2 284,9 mnkr. 
 
Det ackumulerade nettoutfallet uppgår till 711,0 mnkr (31,1 procent av årsbudget), vilket 
är 7,2 procent lägre än periodiserad årsbudget som uppgår till 766,1 mnkr. Detta innebär 
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en positiv budgetavvikelse med 55,2 mnkr (2,4 procent av årsbudget) till och med april 
månads utfall. I den ackumulerade budgetavvikelsen ingår ett överskott i elevpengsystemet 
med 6,9 mnkr. 
 
Elevpengsystem 
Till och med april månad redovisar ansvar 2001 ” Eleversättningar GFN – Elevpengsy-
stem” en positiv budgetavvikelse med 6,9 mnkr vilket motsvarar 0,4 procent av årsbudge-
ten på sammanlagt 1 960,8 mnkr. Utfall och budgetavvikelse per verksamhetsområde 
framgår av nedanstående tabell. 
 

 
 
Till och med april månads utfall är årsprognosen för 2022 ett överskott med 7,0 mnkr för 
pengsystemet vilket tillsvidare inte beaktas i nämndens samlade årsprognos utan i risk- och 
känslighetsanalysen. 
 
Osäkerhet i befolkningsprognoser  
Alla prognoser är någon form av kvalificerad gissning och det finns alltid en viss osäkerhet 
kring hur det verkliga utfallet kommer att falla ut. Prognosavvikelsen ökar för varje år med 
prognoshorisonten då avvikelser i början av prognosen följer med och fortplantas under 
efterföljande år. Det är också i allmänhet olika svårt att göra prognoser för specifika ål-
dersgrupper. I åldrar där det i större utsträckning sker förändringar i livet än i andra åldrar 
är prognosavvikelsen större. Faktorer som leder till sådana förändringar är bland annat 
fruktsamhet, flyttningsbenägenhet och dödlighet. Det kan finnas flera orsaker till de avvi-
kelser som uppkommer och gäller framförallt antaganden i prognosmodellen och avvikel-
ser i planeringen, exempelvis kan ett bostadsprojekt bli försenat eller tidigarelagt. 
 

Prognos 
Helårsprognosen efter april månads utfall är oförändrat ett nollresultat. Årsprognosen ut-
går från att eventuella över- eller underskott i elevpengsystemet fullt ut regleras, dvs. är 
kostnadsneutralt för nämndens resultat.  
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Prognos per verksamhetsområde - 
April 

Föregående 
månads 
prognos 

Prognos 
helår 2022 

Förändring 

201 Central förvaltning och nämnd 12 369  16 104  3 735  
206 Centrum för lärande och hälsa (CLH), 
GFN 0  -5 000  -5 000  

220 Förskolor kommunal regi -1 971  -1 971  0  

240 Grundskola år F-6 kommunal regi -8 358  -7 093  1 265  

260 Grundskola år F-9 kommunal regi -2 040  -2 040  0  

 Summa Prognos 0  0  0  
Tabellen visas i tusentals kronor (tkr). * Inklusive nämn-
dens reserv       
  
 
Risk- och känslighetsanalys 
Risk- och känslighetsanalysen ska återge faktorer som kan komma att påverka årets resultat 
utöver vad som redan är beaktat i årsprognosen. Efter april månads utfall görs bedöm-
ningen att det i nuläget finns en sammanlagd positiv risk på 26,4 mnkr att beakta för helå-
ret 2022.  

En stor del av den positiva risken är en konsekvens av de ekonomiska tillskott som skett 
under 2022 inom förskola och grundskola utöver den ursprungligt tilldelade budgetramen. 
I nuläget görs bedömningen att det inte kommer att vara möjligt att fullt ut förbruka tillde-
lade ekonomiska medel i år utan en viss del riskerar att vara oförbrukade i slutet av året 
och därmed generera ett motsvarande ekonomiskt överskott inom nämndens resultaten-
heter. 
 

Risk- och känslighetsanalys (tkr) Positiv risk Negativ risk 

200 Pengsystem GFN 7 000  0  
201 Central förvaltning och nämnd 900  0  
210 Central stödavdelning (CSA) 0  0  
220 Förskolor kommunal regi 7 000  0  
240 Grundskola år F-6 kommunal regi 5 200  0  
260 Grundskola år F-9 kommunal regi 6 300  0  

Summering: 26 400  0  

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr)   
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Investeringsredovisning 
I kommunfullmäktiges Mål och budget för 2022 har grund- och förskolenämnden tilldelats 
6,0 mnkr i ej fördelade investeringsmedel för tillkommande verksamhetsanpassningar un-
der året (KF 2021-06-14, §134). Kommunfullmäktige fattade i april 2022 beslut om över-
föring av 2021 års oförbrukade investeringsmedel om 49,3 mnkr (KF 22-04-04 § 48). 
Därmed uppgår nämndens sammanlagda investeringsbudget till 55,3 mnkr för 2022.  
 
Det ackumulerade nettoutfallet till och med april månad uppgår till 3,8 mnkr vilket mots-
varar 6,8 procent av tilldelad investeringsbudget. Årsprognosen är att 32,4 mnkr (58,5 pro-
cent) av disponibel investeringsbudget kommer att förbrukas innevarande år. 
 
I nedanstående tabell redovisas nämndens investeringsredovisning för pågående investe-
ringsprojekt. 
 
Redovisning aktiva investeringsprojekt 
GFN 

Utfall 
Jan - 
Apr 
2022  

Budget 
Helår 
2022  

Utfall % 
av Bud-

get 
Helår 

Prognos 
helår 
2022 

26100 - Förskolan Tamburinen – Toalett 203 113  120  94,5% 120  
26151 - Ornö Skola -6  0  0,0% 0  
26161 - Ribbyskolan utökning inom F-6 79  7 749  1,0% 1 000  

26211 - Inventarier Ribbybergsskolans kök 560  1 000  56,0% 1 000  
26212 - Inventarier Tallen 0  302  0,0% 302  
26220 - Ökad trygghet i och utanför skolan 0  7 742  0,0% 7 742  

26224 - Inventarier förskolan i Hermanstorp 0  2 000  0,0% 0  
26225 - Runstenskolan, inventarier 0  8 800  0,0% 0  
26227 - Inventarier Blåsippan 59  2 063  2,9% 2 063  
26228 - Inventarier Långbäling 0  2 700  0,0% 0  
26229 - Inventarier, nya Eken 931  2 101  44,3% 2 101  
26230 - Inventarier, ny förskola Vega 4 0  2 700  0,0% 0  
26235 - Vattenläcka Dragspelet -39  0  0,0% 0  
26242 - Inventarier Nakterhusskolan 42  789  5,3% 789  

26258 - Tärningens förskola, inventarier 0  89  0,0% 89  
26260 - Inventarier personalrum Dalarö förskola 0  45  0,0% 45  
26261 - Smartboards Ribbybergsskolan 0  720  0,0% 720  
26262 - Investeringsäskande 2022 Vendelsömalm 397  370  107,3% 370  
26263 - Takskenor särskolan Vendelsömalm 2022 0  100  0,0% 100  
26264 - Inventarier till Riksäpplet plan 7 385  400  96,4% 400  
26265 - Inventarier Hemsö 50  2 700  1,9% 2 700  
29999 - Övriga investeringsprojekt - ej fördelade 
investeringsmedel 

1 180  12 821  9,2% 12 821  

Summa: 3 752  55 311  6,8% 32 362  
  6,8%     58,5% 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
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Investeringsredovisning Tornberget 
 
Redovisning från lokalförsörjningsenheten på kommunstyrelseförvaltningen i delårsbok-
slut 1 och 2 samt i årsredovisningen för pågående eller beslutade projekt i Tornbergets 
regi.  
 
Investeringsobjekt Nämnd Prognos 

(mnkr) 
Budget 
(mnkr) 

Uppföljning/kommentar 

Blåsippans förskola GFN 57,4  64,3  Projekt klart, verksamheten inflyttad. Ekono-
misk slutredovisning ej genomförd. 

Dalarö förskola GFN 21,0  25,5  Projekt klart, verksamheten inflyttad. Ekono-
misk slutredovisning ej genomförd. Evakue-
ringslokalborttagen, återstår återställande 
mark. 

Dalarö Skola GFN 64,0  50,0  Kostnadsberäkning klar. Upphandling under 
Q1 2022 Förväntad produktionsstart somma-
ren 2022. Arbetet kommer ske i etapper och 
beräknas pågå till 2025 

Ekens förskola GFN 63,0  64,3  Projekt klart, verksamheten inflyttad. Ekono-
misk slutredovisning ej genomförd. 

Hemsö Förskola GFN 55,8  64,3  Produktion pågår. Stomme monterad och klar. 
Färdigställande beräknad till juli 2022 

Hermanstorp förskola GFN 58,0  58,0  Detaljplanearbete och förstudie pågår. Utförs i 
partneringsamverkan. Ny eventuell möjlig 
placering kan ge utrymme till större dvs 8 avd. 

Kvarnbäcksskolan GFN 37,0  37,0  Projektering pågår. 
Ornö skola GFN 19,6  19,6  Klart! Inflyttning sommaren 2020.  Ekono-

misk slutredovisning återstår  
Renovering av Haga-
skolan, Hus A,B,C 
och E 

GFN 63,5  53,4  Uppföljning/kommentar. Gällande hus A, B 
& C är projektet avbrutet. Paviljonger aveta-
blerade. Ekonomisk slutredovisning återstår. 

Ribbybergsskolan GFN 64,5  51,8  Uppföljning/kommentar: Nyproduktion av 
kök, matsal samt musiklokaler. Startbesked 
erhållet.  Produktion pågår. Färdigställd in-
flyttning pågår. Kvarstår ombyggnation av 
befintligt kök och matsal till fritidslokaler. 

Ribbyskolan F-6 
(Ribby 3) 

GFN 363,0  370,0  Uppföljning/kommentar: Ribby 3 (Nypro-
duktion) och Ribby 2 (Renoveras) skall byggs 
ihop. Verksamheten (Åk 7–9) är evakuerad till 
Nytorpsskolan. Klart för inflyttning 2022/23 
Produktion pågår och följer tidplan. 

Runstensskolan GFN 220,0  220,0  Uppföljning/kommentar: Detaljplanarbete 
påbörjat. Beslut om gamla skolhuset (hus A) 
behöver fattas för fortsatt arbete. Beställning 
av nyproduktion av en 3 parallellig F-6 skola 
är gjord. Evakuering genomförd. Samverkan 
med Tornberget och Haninge Bostäder gäl-
lande ev. kontor och bostäder påbörjat. Sam-
verkanskentreprenad med entreprenör teck-
nad. 

Tallen förskola GFN 75,4  75,4  Klart! Verksamheten inflyttad. Slutredovisning 
saknas. 

Tungelsta skola HUS 
A 

GFN 42,6  45,0  Uppföljning/kommentar: Klart, ekonomisk 
slutredovisning återstår 
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Tärningen totalreno-
vering 

GFN 15,0  20,0  Klart, verksamhet inflyttad, ekonomisk slutre-
dovisning återstår. 

Vega förskola GFN 72,2  73,0  Bygglov erhållet. Färdigställd sommaren 2023 
Vega skola & aktivi-
tetshus 

GFN, 
IFN, 

KDN, 
ÄN 

465.6 470,0  Produktion pågår. Följer tidplan.  Inflyttning 
planerad till sommaren 2023 

Vendelsömalmsskolan GFN 282,0  282,0  Renovering av hus E genomförd. Produktion 
av nya hus G klar! Hus D, rivning slutförd! 
Renovering av hus A klar! Beslut fattat att Hus 
B ersätts med ny byggnad, projektering pågår. 
Bygglov sökt för hus B, utredning pågår avse-
ende hus C gällande renovering eller nypro-
duktion. 

Åbyskolan nya GFN 215,0  219,0  Klart: Verksamheten inflyttad Q3 2020. Eko-
nomisk slutredovisning saknas 

    1 789,0  2 262,6    
  
 
 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
Driftredovisning 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämndens budgetram enligt Mål och budget 2022 - 2023 
beslutades till 516,0 mnkr, varav 10,0 mnkr ej är ramhöjande (KF, 2021-06-14, §134).    
I december 2021 beslutade fullmäktige om komplettering av budget 2022-2023 (KF 2021-
12-13, §212). Nämnden erhöll en ramförstärkning med 4,0 mnkr. Medlen ska bland annat 
täcka stöd till lokala föreningar och samarbete med gymnasiet, utöver befintligt samarbete 
avseende idrottsakademierna. I april beslutade kommunfullmäktige om överföring av 
driftmedel och nämnden tillfördes 1,8 mnkr. I april beslutade kommunfullmäktige även 
om en teknisk justering av budgetramen avseende centraliserade trygghetsresurser (KF 
2022-04-04, §48). Nämndens ram minskades med 0,2 mnkr och ramen uppgår därefter till 
521,6 mnkr.   
 
Nämndens ackumulerade utfall för perioden är 158,0 mnkr, vilket är 12,6 mnkr eller 7,4 
procent lägre än periodiserad budget. Utfallets andel av den totala helårsramen uppgår till 
30,3 procent. Nämndens kostnader för eleversättningar är 1,9 mnkr lägre mot periodiserad 
budget. Central förvaltning inklusive nämnd och Centrum för lärande och hälsa redovisar 
en positiv budgetavvikelse med 10,0 mnkr. Centrum Vux redovisar en positiv budgetavvi-
kelse med 1,9 mnkr. Gymnasieenheterna sammantaget har en negativ budgetavvikelse med 
1,3 mnkr medan det samlade resultatet är negativt med 2,3 mnkr.  
Helårsprognosen för nämnden är ett överskott med 2,5 mnkr, vilket motsvarar 0,5 procent 
av helårsramen.   
 
Prognos  
Helårsprognosen för nämnden är ett överskott med 2,5 mnkr och motsvarar nämndens 
reserv. Som alltid finns det i början av året stor osäkerhet i prognosen för helåret. De ris-
ker som har identifierats utifrån idag kända förutsättningar ligger i intervallet +11,5 mnkr 
till -1,0 mnkr, men kan snabbt komma att förändras. 
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Prognos, specificerad 

Föregående 
månads 
prognos 

Prognos 
helår 2022 Förändring 

Nämndreserv 2 500 2 500  0 
Summa Prognos 2 500 2 500  0 
    
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
 

Risk- och känslighetsanalys     
Liksom tidigare år finns en risk att nämndens kostnader för eleversättningar blir högre eller 
lägre än budgeterat på helåret. Förändringar i antalet inskrivna elever och programval på-
verkar. En positiv risk bedöms till 2,5 mnkr för vårterminen. Risken att nämndens kostna-
der blir högre eller lägre för höstterminen finns inte med i tabellen.      
Inom vuxenutbildning finns en positiv risk med ca. 6,0 mnkr för bland annat stödjande 
insatser avseende statsbidrag Lärling och Yrkesvux 2021.  
I enlighet med Mål och budget 2022 – 2023 ska kommunen bredda och utöka vuxenut-
bildning. Nämnden har specifikt avsatt 8,0 mnkr för det. Utifrån de volymer och trend i 
antalet utbildningsplatser som Centrum Vux ser från årets första studieperiod, januari – 
mars, tillsammans med estimerade statsbidrag för året finns en risk att avsatt budgetpost 
inte kommer att förbrukas fullt ut. I nuläget bedöms en positiv risk på ca. 3,0 mnkr. Stor 
osäkerhet råder dock hur antalet utbildningsplatser och statsbidrag kopplat till det faktiskt 
kommer att utvecklas under året. Förändrade regler, exempelvis utbildningsplikten som 
träder i kraft från augusti, kan innebära ökade kostnader. Förvaltningen följer utvecklingen 
inom vuxenutbildning noggrant och nämndens prognos kan snabbt komma att förändras. 
 
Risk- och känslighetsanalys Positiv risk Negativ risk 

Eleversättningar VT 2022 2 500 0 

Vuxenutbildning, statsbidrag 6 000 -1 000 

Avsatta medel, vuxenutbildning 3 000 0 

Summering: 11 500 -1 000 

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 

 
Investeringsredovisning 
Nämndens ram för investeringar uppgår till totalt 3,0 mnkr enligt Mål och budget 2022 – 
2023 (KF 2021-06-14, §134).  De sammanlagda budgeterade investeringsprojekten uppgår 
till 1,3 mnkr. Fram till och med april månad har 0,2 mnkr förbrukats, vilket motsvarar 8,1 
procent av helårsramen. Majoriteten av investeringsprojekten påbörjades under 2021. In-
vesteringsprojekt ”Centrum Vux – möbler, inredning arbetsrum” är färdigställt. Utifrån 
idag kända investeringar prognostiseras ett överskott med 1,7 mnkr vid årets slut. 
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Projekt 
Utfall jan - 

apr 2022 
Budget 

helår 2022 

Utfall % 
av bud-

get 
Prognos 

helår 
Upprustning internet i klassrumsmil-
jöer 4 100 3,6% 100 
Upprustning möbler Ekonomipro-
grammet 30 800 3,7% 800 
Centrum Vux - Utbyggnad personal-
rum 197 225 87,4% 225 
Centrum Vux - möbler, inredning ar-
betsrum 12 75 16,1% 12 
Investeringsäskande 2022 MBC 0 100 0,0% 100 
Ljudabsorbenter i klassrum Centrum-
Vux 0 35 0,0% 35 
Ej fördelade investeringsmedel 0 1 665 0,0% 0 
Summa  242 3 000 8,1% 1 272 

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 

 

 

Idrotts- och fritidsnämnden  
Driftredovisning 
I kommunfullmäktiges Mål och budget 2022 – 2023 tilldelades idrotts- och fritidsnämnden 
en driftbudget på 160,5 mnkr (KF, 2021-06-14, § 134), varav 2,0 mnkr inte är ramhöjande. 
I december beslutade kommunfullmäktige om ytterligare icke ramhöjande medel på 2,0 
mnkr (KF, 2021-12-13, § 212) avseende extra driftkostnader för Torvalla ishall och ny fot-
bollsplan i nordvästra delen av kommunen. Beslut om överföringsmedel fattades av full-
mäktige i april, då idrotts- och fritidsnämnden beviljades 0,5 mnkr. Samtidigt beslutades 
om två tekniska budgetjusteringar med kultur- och demokratinämnden i vardera riktning-
en, båda på 0,1 mnkr. Idrotts- och fritidsnämnden fick ökad budget för programverksam-
het i kulturhuset i Handen och minskad budget för aktivitetsbaserat stöd till kulturför-
eningar (KF, 2022-04-04, § 48). Den aktuella driftbudgeten är 163,0 mnkr.  
 

Prognos 
Idrotts- och fritidsnämndens helårsprognos har ökat med 2,5 mnkr till ett överskott på 6,5 
mnkr. En nytillkommen post är vakanta tjänster på föreningsbyrån som kommer tillsättas 
senare i år. I skarven mellan nuvarande och reviderat reglemente för föreningsbidrag be-
dömer förvaltningen att inte hela bidragsbudgeten kommer att förbrukas. Slutligen har 
driftbudgeten utrymme för aktivering av investeringsprojekt som inte kommer bli färdig-
ställda under första halvåret. Driftkostnader för investeringar startar när avskrivningar bör-
jar. 
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Prognos, specificerad 

Föregående 
månads 
prognos 

Prognos 
helår 2022 Förändring 

Nämndreserv 500 500 0 

Komplettering ej ramhöjande medel 2 000 2 000 0 

Stab vakans 200 200 0 

Fältassistenter vakans 500 500 0 

Trainstation vakans 800 800 0 

Föreningsbyrån vakans 0 700 700 

Föreningsbidrag 0 300 300 

Kapitalkostnader 0 1 500 1 500 
Summa prognos 4 000 6 500 2 500 
Tabellen redovisad i tusentals kronor (tkr) 

 
Risk- och känslighetsanalys 
Ännu har inga risker med ekonomisk effekt identifierats.  
 
 
Investeringsredovisning 
Kommunfullmäktige beslutade i Mål och budget 2022 – 2023 att tilldela idrotts- och fri-
tidsnämnden 35,3 mnkr i investeringsbudget (KF, 2021-06-14, § 134). I april fattade kom-
munfullmäktige beslut om överföringsmedel på 27,3 mnkr till 2022 års budget (KF, 2022-
04-04, § 49). Aktuell investeringsbudget uppgår till 62,6 mnkr.  
Förbrukningen av investeringsmedel efter fyra månader är 0,5 mnkr, motsvarande 0,7 pro-
cent av helårsbudgeten. Prognostiserad förbrukning vid årets slut är 39,8 mnkr eller 63,7 
procent av budgeten.  
 

Projekt 

Utfall 
Jan - 

Apr 2022  

Budget 
Helår 

2022  

Utfall % av 
Budget 

Helår 

Prognos 
helår 
2022 

29999 - ej fördelade investeringsmedel   2 416   0 
37234 - Byte sprint-/ansatsbanor Torvalla   274   247 
37297 - Torvalla sporthall arrangemangshall   49   49 
37317 - Hanvedens ishall, målning   348   348 
37339 - Konstgräsplan Vega, 11-manna   12 000   0 
37341 - Byte konstgräs Jordbro IP 15 3 200 0,5% 2 500 
37342 - Utbyte av maskiner   1 909   1 909 
37350 - S-malm Ribby kortläsare 32     100 
37359 - Trainstation lokaler och inventarier   900   900 
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37361 - Brandbergsgården e-sportrum   37   37 
37363 - Hanveden belysningsarmatur   1 064   1 064 
37366 - Eken möbler ute   36   36 
37375 - Åbygården tillgänglighetsanpassning   1 000   500 
37376 - Torvalla simhall besöksskåp herrar   100   100 
37380 - Hanveden ishall, läktare 2 104 1,5% 104 
37394 - Torvalla sporthall skohyllor   60   60 
37395 - Torvalla IP frekvensomriktare   80   80 
37402 - S-bäcken utegym staket 4 6 68,7% 6 
37406 - Spontanyta 2021   1 273   1 273 
37408 - Rudan motorik/äventyrsbana 130 1 482 8,8% 900 
37411 - Torvalla IP breddning garageport   122   122 
37412 - Hanvedens ishall, luftsluss 25 250 10,1% 70 
37414 - Torvalla IP byte konstgräs plan 3   3 200   3 200 
37415 - Torvalla ishall 1 byte värmekälla   300   300 
37417 - LF Norr klätterskydd belysningsstolpar 14 76 18,8% 50 
37419 - Fritidsgårdar digitalisering 2021 40 164 24,1% 164 
37422 - LF syd verktyg -19     0 
37424 - Rudan stolpar 2,5 km spår   1 600   1 800 
37426 - Visma avtalssystem 106 110 96,5% 110 
37434 - Fordon Rudan   500   500 
37435 - Arbetsfordon Torvalla   1 300   1 364 
37436 - Torvalla ishall 1 toalettrenovering   29   0 
37440 - Vendelsömalm belysning basketplan   257   257 
37442 - Torvalla komradio   130   130 
37443 - Torvalla nyckelskåp   250   0 
37444 - Torvalla ishall 1 asbestsanering   1 400   1 400 
37446 - Torvalla IP elitfotboll   15 000   15 000 
37447 - Konstgräsplan Västerhaninge, 11-manna 11 6 000 0,2% 0 
37448 - Utbyte av maskiner 2022   2 500   2 500 
37449 - Haningevallen ombyggnad garage   500   0 
37450 - Spontanyta 2022   1 000   1 000 
37451 - Fjärdlång trädäck   250   250 
37452 - Höglundabadet möbler   100   100 
37453 - Torvalla sporthal   kampsportssystem   150   150 
37454 - Torvalla sporthall nyckelskåp personal   200   200 
37455 - Torvalla IP Personalskåp 30 50 59,1% 50 
37456 - Torvalla IP förvaringsskåp 26 40 63,9% 40 
37457 - Torvalla IP farthinder 37 50 73,4% 50 
37458 - Torvalla IP belysning   50   50 
37459 - Höglundabadet rännor   325   525 
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37460 - Rudan personalrum möbler   25   25 
37461 - Brandbergsgården soffa 2022   40   40 
37462 - Eken möbler inne 2022   65   30 
37463 - Eken ombyggnad cafédisk   60   30 
37464 - Eken bioduk   25   15 
37465 - Tu/Åby utomhusmiljö 2022   60   60 
37466 - Åbygården möbler, TV   50   50 
Summa I - Investeringsprojekt 452 62 566 0,7% 39 845 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
 
Investeringsredovisning, Tornberget 
 
Investeringsobjekt Prognos totalt Budget 

Vega skola och aktivitetshus 465 600 470 000 

Simhall i Västerhaninge 0 352 200 

Summa 465 600 822 200 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
 
Vega skola och aktivitetshus är under produktion och följer tidplan. Inflyttning är planerad till 
sommaren 2023.  
Placeringen av simhallen i Västerhaninge är inte fastställd och utredning pågår. 
 
 
Kultur- och demokratinämnden  
Driftredovisning 
Kommunfullmäktige beslutade i Mål och budget 2022 - 2023 att driftbudgeten för kultur- 
och demokratinämnden ska vara 83,9 mnkr (KF, 2021-06-14, § 134), varav 2,0 mnkr inte 
är ramhöjande. I april fattade kommunfullmäktige beslut om överföringsmedel på 1,0 
mnkr till 2022 års budget (KF, 2022-04-04, § 48). Samtidigt beslutades om två tekniska 
budgetjusteringar med idrotts- och fritidsnämnden i vardera riktningen, båda på 0,1 mnkr. 
Kultur- och demokratinämnden fick ökad budget för aktivitetsbaserat stöd till kulturför-
eningar och minskad budget för programverksamhet i kulturhuset i Handen. Aktuell drift-
budget efter dessa beslut är 84,9 mnkr.  
 
Ackumulerat resultat för första tertialet är 24,6 mnkr, vilket är 3,0 mnkr eller 10,9 procent 
bättre än periodiserad budget. Förbrukningen hittills motsvarar 28,9 procent av helårsbud-
geten. Störst är avvikelsen på Handens bibliotek på grund av sjukskrivningar, vakans och 
kostnader som kommer senare på året. Att kostnader infaller senare gäller även Kultursko-
lan och avdelningen för Utveckling och stöd. Helårsprognosen är förbättrad med 0,5 mnkr 
till ett överskott på 1,2 mnkr.    
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Prognos 
Årsprognosen är förbättrad till ett överskott på 1,2 mnkr. Prognosen beror sedan tidigare 
på oförbrukad nämndreserv och temporär vakans på staben. Nytillkomna poster finns för 
föreningsbidrag och kulturskolan. I skarven mellan nuvarande och reviderat reglemente för 
föreningsbidrag bedömer förvaltningen att inte hela bidragsbudgeten kommer att förbru-
kas. Kulturskolans arbete med upphandling av externa aktörer pågår, men ett överskott 
prognostiseras i årets resultat.  
 
 
 
Prognos, specificerad 

Föregående 
månads 
prognos 

Prognos 
helår 
2022 Förändring 

Nämndreserv  500 500 0 
Stab vakans 200 200 0 
Föreningsbidrag 0 200 200 
Kulturskolan 0 300 300 
Summa prognos 700 1 200 500 
Tabellen redovisad i tusentals kronor (tkr) 

 
Risk- och känslighetsanalys 
Risk- och känslighetsanalysen är oförändrad jämfört med föregående månad. En detaljerad 
bedömning av leverans och tidplan för byte av bibliotekssystem ska göras till nästa må-
nadsuppföljning.  
 

Risk- och känslighetsanalys Positiv risk Negativ risk 

Utebliven driftkostnad bokbuss 100 0 

Utebliven driftkostnad bibliotekssystem 300 0 

Summering: 400 0 

Tabellen redovisad i tusentals kronor (tkr) 
 
 
Investeringsredovisning 
Kommunfullmäktige tilldelade kultur- och demokratinämnden 5,3 mnkr i investeringsbud-
get i Mål och budget 2022 – 2023 (KF, 2021-06-14, § 134). I beloppet är offentlig konst på 
4,6 mnkr inkluderat. Verklig investeringsbudget för offentlig konst fastställs vartefter 
kommunstyrelsen beslutar om igångsättningar av byggnationer. Beslut om överföringsme-
del på 27,8 mnkr fattades av kommunfullmäktige i april (KF, 2022-04-04, § 49) och resul-
terade i en aktuell investeringsbudget på 33,1 mnkr.  
Under årets första fyra månader har 0,9 mnkr förbrukats, vilket motsvarar 2,7 procent av 
helårsbudgeten. Prognostiserad helårsförbrukning är 7,9 mnkr eller 23,8 procent.  
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Projekt 

Utfall 
Jan - 

Apr 2022  

Budget 
Helår 

2022  

Utfall % av 
Budget 

Helår 

Prognos 
helår 
2022 

29999 - ej fördelade investeringsmedel   0   0 
37117 - Offentliga konsten 697 24 572 2,8% 3 974 
37225 - Bibliotek verksamhetssystem   1 508   0 
37268 - Lokalprogram utbyggnad Haninge 
kulturhus   1 615   300 
37309 - Kulturhuset terrass   300   0 
37315 - Kulturhuset K-blå konferensmöbler   39   39 
37343 - Bokbuss/naturbuss   2 720   2 720 
37351 - Bibliotek webbplattform   1 508   0 
37386 - Dewey skyltprogram 11 100 11,4% 100 
37428 - Brb bibliotek belysningsanpassning   25   25 
37467 - Brandbergen bibliotek ombyggnad kök   100   100 
37468 - Handens bibliotek ny mottagningsdisk   48   48 
37469 - Handens bibliotek scen/programrum   50   25 
37471 - Jordbro bibliotek ljus och ljud till foa-
jéscen 53 60 88,9% 60 
37472 - Kulturskolan lokalutrustning  Lycke-
byskolan   150   150 
37473 - Kulturhuset mottagningsdisk 71 99 71,5% 99 
37474 - Kulturhuset upprustning mobil scen 20 47 41,9% 47 
37475 - Tenikupprustning fast och portabel 49 140 35,3% 140 
37476 - Kulturhuset teknik till paviljong   40   40 
Summa I - Investeringsprojekt 902 33 121 2,7% 7 867 
Tabellen redovisad i tusentals kronor (tkr) 
 
 
Investeringsredovisning, Tornberget 
 

Investeringsobjekt Prognos totalt Budget 

Vega skola och aktivitetshus 465 600 470 000 
Tabellen redovisad i tusentals kronor (tkr) 
 
Vega skola och aktivitetshus är under produktion och följer tidplan. Inflyttning är planerad 
till sommaren 2023.  
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Socialnämnden   
Driftredovisning 
Kommunfullmäktige beslutade om Mål och Budget för 2022–2023 i juni 2021. Social-
nämndens driftbudgetram för 2022 beslutades till 1 070,0 mnkr (KF 2021-06-14, § 134).  
En ramjustering mellan äldrenämnden och socialnämnden beslutades till 0,8 mnkr (KF 
2021-12-13, § 213). En ramjustering till Ksf från socialnämnden beslutades till 2,6 mnkr 
samt resultatöverföring från 2021 med 3,7 mnkr (2022-04-04, § 48) Nämndens budgetram 
är därmed 1 071,9 mnkr för 2022. 
 
Socialnämndens utfall för perioden är en nettokostnad på 342,1 mnkr. Utfallets andel av 
årsbudget är 31,9 procent. Jämfört med periodens budget på 348,6 mnkr motsvarar utfallet 
ett överskott på 6,5 mnkr (1,8 procent).  
 
Placeringskostnaderna inom individ- och familjeomsorg mattades av under 2021 och utbe-
talt försörjningsstöd minskade jämfört med föregående år. Det finns osäkerhet hur dessa 
kostnader kommer utvecklas 2022. Ökade volymer finns däremot inom verksamhetsområ-
det funktionsnedsättning för insatserna särskilt boende, daglig verksamhet och personlig 
assistans. 
 
Kommunen tar emot flyktingar från Ukraina på uppdrag av Migrationsverket i avvaktan 
registrering och placering på ankomstboende. Social- och äldreförvaltningen har i mars fått 
i uppdrag att ansvara för det tillfälliga flyktingboendet i gamla Runstensskolan. Hittills har 
kostnader på totalt 1,1 mnkr bokförts på socialnämnden. Det handlar om vissa inköp av 
nödvändig utrustning, samt personalkostnader samt matleveranser. Vissa uppstartskostna-
der samt lokalhyran finns utöver detta bokförda på Ksf. Kommunen väntar på formellt 
beslut om det statliga bidraget för att finansiera verksamheten. I prognosen har inga mer-
kostnader tagits med. I första hand försöker förvaltningen anpassa kostnaderna till ersätt-
ningen och om ytterligare finansiering skulle krävas återkommer nämnden med ett äs-
kande. 
 
Prognos 

Årsprognosen är ett nollresultat jämfört med budget. Det finns risker i intervallet 2,0 till -
12,0 mnkr för helåret 2022, se följande avsnitt. 

 

Risk- och känslighetsanalys 
Totalt finns det risker i intervallet 2,0 till -12,0 mnkr för hela nämnden. 
Främst handlar det om samtliga former av placeringar av vuxna inom individ- och familje-
omsorgen som ser ut att öka under året. För placeringsenheten sker nu fler placeringar 
enligt LVU på institution och jourhem. 
Pandemins påverkan på verksamheterna ökar osäkerheten. Det finns risk att kostnaderna 
för försörjningsstödet ökar på grund av en högre arbetslöshet i pandemins spår. Det är 
troligt att pandemin leder till ökad ohälsa och fler anmälningar. Det är mycket oklart vilka 
kostnadsökningar som kan komma i efterdyningarna av pandemin. 
Som alltid finns det en osäkerhet om uppsatta volymprognoser för budgetåret ska hålla. 
Osäkerheten minskar under året. Osäkerheten om volymprognoserna gäller åt båda hållen. 
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Risk- och känslighetsanalys Positiv risk Negativ risk 

Volymökningar av placeringar inom individ- 
och familjeomsorgen 

0 -10 000 

Volymförändringar av placeringar inom 
funktionsnedsättning (LSS) 2 000 -2 000 

Summering: 2 000 -12 000 

Tabellen redovisad i tusentals kronor(tkr) 
 
 
Investeringsredovisning 
Socialnämndens investeringsbudget är 7,0 mnkr efter beslut av fullmäktiges Mål och bud-
get 2022 (2021-06-14, §134). Efter beslut om överföring med 8,0 mnkr från 2021 (2022-
04-04 § 39) är total investeringsbudget för året 15,0 mnkr.   
 
Ackumulerat utfall totalt för perioden är 1,8 mnkr. Utfallet motsvarar 12,1 procent av total 
årsbudget. Prognosen för helåret är 15,0 mnkr. 
Utöver bokförda investeringar så har 0,4 mnkr av investeringsutrymmet utnyttjats för ven-
tilation DV Kulfångstgården som går via Tornberget och hyran. 
 

Projekt 

Utfall 
Jan - 
April 
2022  

Budget 
Helår 

2022  

Utfall 
% av 

Budget 
Helår 

Års-
prognos 

23556 - Kontorsmöbler, besöksrumsmöbler kansliet 42   42 
23637 - Upprustning kök - Bokstigen 1 730 1 200  1 200 
23638 - Upprustning lgh 81321 - Jungfrun 1 26   44 
23641 - Hushållsmaskiner - Kyrkbacken 72 75  75 
23643 - Utbyte kök - Tuvvägens övergångsboende 205   205 
23652 - Brandtrappa - DV Vädersjövägen 103   258 
23657 - Målning Jungfrun 2 lgh 1206/81232 33   33 
23665 - Staket Äppelgården 1 38 38  38 
23671 – Bersån nya kök    894 
23672 – AV-utrusning DV Utvecklingsforum    151 
23673 – AV-utrsutning Stationsvägen    42 
23674 – Nytt brandlarm Jungfrun 2    135 
23675 – Uppgradering brandlarm Folkparken 13    100 
23676 - Bidetté3 DV Tema & Trivsel 36   36 
23677 – DV Kulfångstgården ventilation (via Tornberget 
och hyran) 

   450 

23678 – Specialbyggd säng, korttids Tyrestavägen    36 
24525 - Upphandlande och införande av verksamhetssy-
stem, SN och ÄN 

528 2 500  1 100 
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Projekt 

Utfall 
Jan - 
April 
2022  

Budget 
Helår 

2022  

Utfall 
% av 

Budget 
Helår 

Års-
prognos 

DV Haga 4/Vendelsö anpassning lokal (via Tornberget 
och hyran) 

 2 000  2 000 

Glimmervägen utemiljö  150  150 
Glimmervägen inbrottslarm (via Tornberget och hyran)  180  180 
Kulfångstgården utemiljö  450  1 000 
Åby 1 och 3 förtätning (via Tornberget och hyran)  700  700 
Jungfrun 1 totalrenovering av badrum    1 000 
Kyrkbacken nytt kök    350 
Integration till nytt beslutssystem    250 
29999 - Övriga investeringsprojekt - ej fördelade investe-
ringsmedel   7 707  4 531 

Summa 1 814 15 000 12,1% 15 000 
Tabellen redovisad i tusentals kronor(tkr) 
 
Införande nytt verksamhetssystem 
Införande av Lifecare slutförs 2022. 
Integration till nytt beslutsstödsystem 
När nytt beslutsstödsystem för kommunen implementeras på KSF krävs ny integration 
från Lifecare till det nya systemet. 
Lokalanpassningar, möbler, inventarier och övriga investeringar 
Övriga investeringar planeras för och genomförs löpande. 
 
Investeringsredovisning, Tornberget  
 
Investeringsobjekt Nämnd Prognos 

(mnkr) 
Budget 
(mnkr) 

Uppföljning/kommentar 

Lillgårdens gruppbo-
ende 

SN 45,0 45,0 Bygglov erhållet. Startbesked erhållet. 
Beräknas klart Q1 2024. 

Åby Gruppbostad SN 2,6 2,1 Nytt konferenshus ca 35 kvm. Renovering 
två lägenheter, två förråd görs om till WC 
och två nya gemensamhetskök. Avvaktar 
ramavtal för mindre byggåtgärder innan 
produktion startar. 

 

Äldrenämnden   
Driftredovisning 
Kommunfullmäktige beslutade om Mål och Budget för 2022-2023 i juni 2021. Äldre-
nämndens driftbudgetram för 2022 beslutades till 862,0 mnkr (KF 2021-06-14, § 134). En 
ramjustering mellan äldrenämnden och socialnämnden beslutades till 0,8 mnkr (KF 2021-
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12-13, § 213). Resultatöverföring från 2020 beslutade med 10,0 mnkr (KF 2022-04-04, 
§48). Nämndens budgetram är därmed 871,2 mnkr för 2022. 
 
Äldrenämndens utfall för perioden är en redovisad nettokostnad på 284,8 mnkr, motsva-
rande 32,7 procent av årsbudget. Utfallet ger en positiv avvikelse med 3,3 mnkr jämfört 
med budgeten för perioden på 288,1 mnkr (0,4 procent). 
Årsprognosen är ett nollresultat jämfört med budget. Det innebär en prognosavvikelse på 
0,0 procent. Det finns risker i intervallet 5,0 till -15,0 mnkr som kan påverka helårsresulta-
tet. 
 

Prognos 
Årsprognosen är ett nollresultat jämfört med budget.  

Prognos, specificerad 

Föregå-
ende må-
nads pro-

gnos 
Prognos 

helår 2022 

Föränd-
ring 

Nämndens kostnader 0 0 0 

Förvaltningsgemensam verksamhet 0 0 0 

Stöd och insatser -24 000 -25 000 -1 000 

Särskilda boenden och HS 0 -2 000 -2 000 

Biståndsavdelningen 24 000 27 000 3 000 

 Summa prognos 0 0 0 

Tabellen redovisad i tusentals kronor(tkr) 
 

Risk- och känslighetsanalys 
Totalt finns det risker i intervallet 5,0 till -15,0 mnkr för hela nämnden. 
Pandemin påverkar fortsatt verksamheterna och ökar osäkerheten. Det är mycket oklart 
vilka kostnadsökningar som kan komma att uppstå i efterdyningarna av pandemin. Det är 
troligt att pandemin leder till ökad ohälsa och större vårdbehov. 
Som alltid finns det en osäkerhet om uppsatta volymprognoser för budgetåret ska hålla. 
Osäkerheten minskar normalt sett under året. Osäkerheten om volymprognoserna gäller åt 
båda hållen. 
  

Risk- och känslighetsanalys Positiv risk Negativ risk 

Volymförändringar inom hemtjänst och 
vård- och omsorgsboende 5 000 -15 000 

Summering: 5 000 -15 000 

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
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Investeringsredovisning 
Äldrenämndens investeringsbudget är 7,0 mnkr efter beslut av fullmäktiges Mål och bud-
get 2022 (2021-06-14, § 134). Efter beslut om överföring med 13,0 mnkr från 2021 (2022-
04-04 § 39) är total investeringsbudget för året 20,0 mnkr.  Ackumulerat utfall totalt för 
perioden är 0,9 mnkr. Utfallet motsvarar 4,5 procent av total årsbudget. Prognosen för 
helåret är 20,0 mnkr. 
 

Projekt 

Utfall 
Jan - 
April 
2022  

Budget 
Helår 

2022  

Utfall 
% av 

Budget 
Helår 

Års-
prognos 

23556 - Kontorsmöbler, besöksrumsmöbler kansliet -1   -1 
24515 – Reservkraft särskilt boende  4 800  4 800 
24525 - Upphandlande och införande av verksamhets-
system, SN och ÄN 

862 2 500  1 100 

24625 – Nätverk Ros-Anders gård  70  70 
24635 - Möbler - Västerhaninge Hemtjänst -20   -20 
24643 - AV-utrustning- Vallagården 62   62 
24646 – Digitala låsskåp Terrassen  62  62 
24653 – Möbelkoncept Malmgården  1 500  1 500 
24654 – Möbelkoncept Vallagården  1 500  1 500 
Möbelkoncept Ros-Anders gård  1 500  1 500 
Möbelkoncept Johanneslund  2 500  2 500 
Klimatsäkra boenden  2 500  2 500 
Bemanningssystem  500  500 
Integration till nytt beslutsstödsystem  250  250 
29999 - Övriga investeringsprojekt - ej fördelade inve-
steringsmedel 

 5 318  3 677 

Summa 903 20 000 4,5% 20 000 
Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
 
Reservkraft särskilt boende är fortsatt fördröjt. 
Möbelkoncept till särskilda boenden löper vidare. 
Införande nytt verksamhetssystem 
Införande av Lifecare slutförs 2022. 
Klimatsäkra boenden handlar om att installera AC på särskilda boenden. 
Ett bemanningssystem håller på att upphandlas för att möjliggöra bättre schemaplanering och 
bemanning i verksamheterna. 
Integration till nytt beslutsstödsystem 
När nytt beslutsstödsystem för kommunen implementeras på KSF krävs ny integration 
från Lifecare till det nya systemet. 
Lokalanpassningar, möbler, inventarier och övriga investeringar 
Övriga investeringar planeras för och genomförs löpande. 
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Investeringsredovisning, Tornberget  
 
Investeringsobjekt Nämnd Prognos 

(mnkr) 
Budget 
(mnkr) 

Uppföljning/kommentar 

Vega skola & aktivi-
tetshus 

GFN, 
IFN, 

KDN, 
ÄN 

465,6 470,0 Produktion pågår. Följer tidplan. 
Inflyttning planerad till sommaren 
2023 

  

Finansförvaltning 
Finansförvaltningens budget består av skatteintäkter och generella statsbidrag, arbetsgivar-
avgifter, pensionskostnader, finansiella intäkter och kostnader samt övriga poster under 
finansförvaltningen. Beslutad budget är i Mål och budget 2021-2022 var 5 590,7 mnkr (KF 
2021-06-14, § 134). Beräkningen utgick från skatteprognosen från Sveriges Kommuner 
och Regioner, SKR, daterad 2021-04-29. Budget för skatteintäkter och generella statsbi-
drag var 5 693,2 mnkr. 
I december 2021 beslutade fullmäktige om kompletterad budget för 2022. I samband med 
beslutet och med anledning av förbättrade skatteprognoser under våren, beslutades att 
budget för skatter och generella statsbidrag 2021 skulle höjas med 68,3 mnkr till 5 761,5 
mnkr utifrån skatteprognos daterad 2021-09-30 (KF 2021-12-13, § 212). I april beslutade 
fullmäktige att höja budget för skatteintäkter och generella statsbidrag med 87,0 mnkr i 
samband med ärende om överföring av driftmedel från 2021 till 2022 (KF 2022-04-04, 
§48). Höjningen av budget grundades på förbättrade skatteprognoser. Finansförvaltning-
ens budget totalt är därmed 5 746,0 mnkr. 
 
Det ackumulerade utfallet för perioden är 1 976,9 mnkr, vilket är 61,6 mnkr bättre än den 
ackumulerade budgeten för perioden på 1 915,3 mnkr. Den största budgetavvikelsen finns 
inom skatteintäkter och generella statsbidrag samt ersättning till arbetsgivare för sjuklöne-
kostnad med anledning av Corona (32,5 mnkr). 
 
Jämfört med den prognos som låg till grund för budgeterade skatteintäkter i ”Komplette-
rad budget” för 2022 har skatteprognosen daterad 2022-02-17 förbättrats med 87,0 mnkr 
2022. Därefter förbättrades skatteprognosen ytterligare med 6,0 mnkr för 2022 i prognos 
daterad 2022-04-28. Sammanlagt har skatteprognoserna förbättrats med 93,8 mnkr jämfört 
med vad som beslutades för 2022 i ”kompletterad budget” i december 2021.  
 
Jämfört med den prognos SKR presenterade i februari visar deras aktuella bedömning av 
skatteunderlaget sammantaget en starkare ökning per april. Det beror delvis på regeringens 
förslag om att omvandla reseavdraget till en skattereduktion. Dessutom räknar SKR med 
större ökning av löneinkomster och i viss mån även pensioner. 
 
Inom finansförvaltningens budget finns pensionskostnader. KPA beräknar pensionsskuld 
och pensionskostnader två gånger om året, i augusti samt till årsredovisningen. Den pro-
gnos som kom i december förra året är i linje med budgeten 2022 (278,8 mnkr), utfallet 
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per april är dock 10,6 mnkr lägre än periodiserad budget för perioden. Årsprognosen är i 
linje med budget i avvaktan på nästa pensionsprognos. 
 
Övriga kostnader och intäkter inom finansförvaltning är per april något lägre än budget, 
årsprognosen är ett visst överskott jämfört med budget. 
 
Sammantaget redovisar finansförvaltningen per april en prognos om överskott med 35,0 
mnkr, i förhållande till beslutad årsbudget. Prognosen om överskott beror på den ytterli-
gare något förbättrade skatteprognosen i april, ersättning till arbetsgivare för sjuklönekost-
nad som inte är budgeterad och ett visst överskott inom övriga budgetposter inom finans-
förvaltningen. Skatteprognoserna från SKR bedöms dock fortfarande innehålla många 
osäkerhetsfaktorer. Nästa skatteprognos kommer i augusti. Även pensionsprognoserna kan 
förändras mellan prognostillfällena. Nästa pensionsprognos kommer i augusti. 

Prognos 
Sammantaget redovisas för finansförvaltningen en prognos om överskott med 35,0 mnkr. 
Den största förändringen i prognosen för finansförvaltningen jämfört med föregående 
månads uppföljning är att fullmäktige i april beslutade att höja budget för skatteintäkter, 
vilket gör att prognosens avvikelse mot budget minskar. 
 

Prognos, specificerad 

Föregå-
ende må-
nads pro-

gnos 
Prognos 

helår 2022 

Föränd-
ring 

Skatteintäkter och generella statsbidrag 86 997 25 000 -61 997 

Övrig finansförvaltning 0 10 000 10 000 

 Summa prognos 86 997 35 000 -51 997 

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
 

Risk- och känslighetsanalys 
Nästa prognos för skatteintäkterna kommer i slutet av augusti. Det finns alltid en osäker-
het om vad som kan bli resultatet av de kommande skatteprognoserna, varför både positiv 
och negativ risk för att utfallet vid årets slut kan komma att avvika från nuvarande prognos 
bedöms som betydligt större än vanligt vid den här tiden på året. 
 
Tittar man bakåt i tiden så har pensionskostnaderna vissa år avvikit både positivt och nega-
tivt i förhållande till budget, därför lyfts både positiv och negativ risk för kostnadernas 
utfall 2022 i förhållande till budget i risk och känslighetsanalysen. Nästa beräkning av pens-
ionskostnaderna kommer i augusti från KPA. 
 
Beloppen i tabellen är endast estimat och syftar till att lyfta riskerna i förhållande till nuva-
rande prognos. 
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Risk- och känslighetsanalys Positiv risk Negativ risk 

Förändrad skatteprognos 20 000 
 

-20 000 
 

Förändrade pensionskostnader 10 000 - 10 000 

Summering: 30 000 -30 000 

Tabellen redovisas i tusentals kronor (tkr) 
 
 

Befolkning 
Haninge kommun hade 96 141 invånare vid utgången av mars månad. Det var en ökning 
med 112 invånare under månaden och hittills i år har kommunen ökat med 483 invånare. 
Det var både ett positivt födelsenetto och ett positivt flyttnetto som bidrog till 
befolkningsökningen under mars månad. Födelseöverskottet var 33 invånare och 
flyttöverskottet var 37, vilket bidrog till befolkningsökningen med 70 invånare. 
Månadsstatistiken är preliminär under året och har en viss eftersläpning, exempelvis har 
uppgifter om invandring haft en eftersläpning de senare åren. Det medför att det finns en 
justeringspost som i mars var 42. 

 
 
Under mars månad hade Haninge kommun ett födelseöverskott, det vill säga det föddes 
fler barn än personer som avled. Det föddes 91 barn och 58 personer avled, vilket bidrog 
till befolkningsökningen med 33 invånare. 
Under mars månad hade Haninge kommun ett positivt flyttnetto, det vill säga det var fler 
personer som flyttade till kommunen än som flyttade från kommunen. Det som förklarar 
det positiva flyttnettot var främst flyttar från andra kommuner i Stockholms län, men det 
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var också ett positivt invandringsnetto. Flyttnettot till övriga Sverige, det vill säga utanför 
Stockholms län än däremot negativt. Det vill säga fler flyttade från Haninge till övriga Sve-
rige som tvärtom. Totalt flyttade det in 653 personer till Haninge kommun och 616 perso-
ner flyttade från kommunen under mars månad. Det bidrog till befolkningsökningen med 
37 invånare. 
 

Arbetslöshet 
Haninge kommun hade en arbetslöshet på 7,4 procent i mars månad. Arbetslösheten 
minskade med 1,2 procentenheter jämfört med mars 2021. I jämförelse med länet och 
riket var arbetslösheten högre i Haninge. Arbetslösheten i Haninge var högre bland kvin-
nor än män, men den minskade både för kvinnor och män jämfört med mars 2021. I jäm-
förelse med länet och riket hade Haninge en högre arbetslöshet bland både kvinnor och 
män. 
Ungdomsarbetslösheten, dvs. arbetslösa i åldern 18–24 år, var 9,2 procent i mars månad. 
Det var en minskning med 1,2 procentenheter sedan samma period föregående år. Ung-
domsarbetslösheten i Haninge var högre än både riket och Stockholms län. Ungdomsar-
betslösheten bland kvinnor i Haninge var 7,6 procent i mars 2022. Det var en minskning 
med 1,0 procentenheter sedan samma period föregående år. Även ungdomsarbetslösheten 
bland män minskade, med 1,4 procentenheter. Under samma period har ungdomsarbets-
lösheten minskat med två procentenheter för kvinnor och tre procentenheter för män i 
Sverige som helhet. 
 
 
Finansiell rapport 
Tornberget Fastighetsförvaltning har sedan april 2016 i sin helhet övertagit kommunens 
externa upplåning. Syftet är att trygga Tornbergets möjlighet att göra skattemässiga avdrag 
för dessa lån. Kommunen har tecknat borgen för detta. Tornberget har antagit kommu-
nens finanspolicy och uppfyller den inom samtliga delar. Kommunens upplåning är sedan 
april 2016 noll. 
 
Finansrapporten innehåller för närvarande endast redovisning av likviditeten. Enligt kom-
munens finanspolicy ska likviditetsreserven vara minst 250,0 mnkr. Per den 30 april är 
likviditetsreserven 1 086 mnkr (aktuell likviditet 886 mnkr samt bekräftade ej utnyttjade 
löften 200 mnkr) och uppfyller därmed finanspolicyns krav.  
 
I juni 2019 placerades 400 mnkr i två räntefonder som från och med årsbokslutet 2021 
redovisas som finansiella anläggningstillgångar och värderas till verkligt värde eftersom 
fonderna innehas för en längre period och ska generera avkastning. Placeringarna ligger 
inom finanspolicyns ramar.  
Utvecklingen av fonderna har under mars varit negativ och värdeminskningen blev 1,7 
mnkr för perioden. Under 2022 har fondernas värde fram till mars minskat med 7,8 mnkr 
och från start har fonderna minskat med 6,9 mnkr i värde. 
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Fond 
Insatt kapi-
tal 

Värde 30 
april 2022 

Förändring 
april 

Förändring se-
dan årsskiftet 

Summa 
vinst/förlust 

Nordea Swedish 
Bond Stars 199 644 863 194 127 564 -1 169 094 -5 369 912 -5 517 299 

Nordea Institut-
ionell Kortränta 200 000 000 198 521 383 -539 490 -2 458 821 -1 478 617 

Summa 399 644 863 392 648 947 -1 708 584 -7 828 733 -6 995 916 
Tabellen redovisas i kronor 

 

 

 

Resultaträkning
Belopp i mnkr

Budget 
2022

Bokslut 
30 april 

2022

Bokslut 
30 april 

2021
Förändring 
2022/2021

Verksamhetens intäkter 1 420,0 488,5 424,7 63,8
Verksamhetens kostnader -6 870,0 -2 119,4 -1 950,7 -168,7
Avskrivningar -160,0 -56,8 -47,6 -9,2
Verksamhetens nettokostnader -5 610,0 -1 687,7 -1 573,6 -114,1

 
Skatteintäkter 4 393,0 1 494,6 1 406,1 88,5
Generella statsbidrag och utjämning 1 369,0 483,4 431,3 52,1
Verksamhetens resultat 152,0 290,3 263,8 26,5

Finansiella intäkter 18,0 10,7 16,7 -6,0
Finansiella kostnader -4,0 -13,1 -5,2 -7,9
Resultat efter finansiella poster 166,0 287,9 275,4 12,5

 
Extraordinära poster 0,0 0,0 0,0 0,0
Årets resultat 166,0 287,9 275,4 12,5  
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BALANSRÄKNING
Belopp i mnkr

2022-04-30 2021-12-31
TILLGÅNGAR
Anläggningstillgångar
Immateriella anläggningstillgångar
Immateriella anläggningstillgångar 0,1 0,2

Materiella anläggningstillgångar
Mark, byggnader och tekniska anläggningar 2 962,4 2 993,4
Maskiner och inventarier 226,2 236,9
Övriga materiella anläggningstillgångar 379,6 341,1

Finansiella anläggningstillgångar
Aktier, andelar 529,1 537,0
Långfristiga fordringar 6,9 7,5
Summa anläggningstillgångar 4 104,4 4 116,1

Bidrag till infrastruktur - -

Omsättningstillgångar
Förråd m.m. 3,3 3,2
Exploateringsområden 199,3 222,0
Fordringar 852,1 828,3
Kortfristiga placeringar - -
Kassa och bank 1 230,9 1 254,7
Summa Omsättningstillgångar 2 285,6 2 308,3
SUMMA TILLGÅNGAR 6 390,0 6 424,4

EGET KAPITAL, AVSÄTTNINGAR OCH SKULDER
Eget kapital
Årets resultat 287,9 623,2
Resultatutjämningsreserv 50,0 50,0
Övrigt eget kapital 3 265,6 2 642,4
Summa eget kapital 3 603,5 3 315,6

Avsättningar
Avsättning för pensioner och liknande förpliktelser 730,3 714,8
Andra avsättningar - 1,6
Summa avsättningar 730,3 716,4

Skulder
VA långfristiga skulder 692,6 687,0
Långfristiga skulder 21,6 24,4
Kortfristiga skulder 1 342,1 1 681,1
Summa skulder 2 056,2 2 392,5
SUMMA EGET KAPITAL, AVSÄTTNINGAR OCH SKULDER 6 390,0 6 424,4

Ansvarsförbindelser  
Pensionsförpliktelser som inte har upptagits bland skulderna eller avsättningarna
Pensionsförpliktelser intjänade före 1998 1 498,2 1 250,4
Borgensåtaganden* 8 563,0 8 563,0
Leasingavtal 20,4 23,3

* beräknas ej till delårsrapporten. Beloppen avser 2021-12-31.  
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Tertialrapport 1, kommunfullmäkti-
ges mål och uppdrag  

Uppföljning av kommunfullmäktiges mål och uppdrag 
Tertialrapport 1 är en avvikelserapport till nämnder och bolagsstyrelser. Syftet är att tidigt 
identifiera problem och risker för att fullmäktiges mål och uppdrag inte kommer att upp-
fyllas. Om avvikelser upptäcks och beslut om åtgärd tas tidigt på året, är möjligheterna 
större att mål, nämndens (bolagets) strategier samt uppdrag uppnås.  

Varje förvaltning har följt upp sin verksamhet utifrån de förutsättningar och styrning som 
ingår i beslutad Strategi och budget. Om förvaltningens arbete följer planering avseende 
omfattning, inriktning och tidplan samt budget så finns ingen avvikelse. Finns väsentliga 
avvikelser som påverkar måluppfyllelse så redovisas det till nämnden eller styrelsen. Det 
kan vara förseningar och ändrade förutsättningar som påverkar inriktning och omfattning.  

Sammanställningen bygger på förvaltningarnas förslag till tertialrapporter, eftersom flera 
nämnder och bolagsstyrelser har sina sammanträden efter denna sammanställning.  Däre-
mot har så gott som samtliga nämnder tagit upp tertialrapport för beslut före den 30 maj 
då kommunstyrelsen beslutar om kommunens tertialrapport 1 2022. Undantag är närings-
livs-och arbetsmarknadsnämnden som tar upp sin tertialrapport för beslut i juni.  
 

Samlad bedömning för kommunfullmäktiges mål 
Utifrån respektive nämnds och bolags tertialrapport bedöms att det finns goda möjligheter 
att kommunfullmäktiges mål och uppdrag uppfylls under året.  
 
För följande kommunfullmäktigemål redovisas inga avvikelser:  

 Mål 2, Haninge ska ha en hållbar tillväxt  
 Mål 4 Haninge ska erbjuda en innovativ skola med höga förväntningar som 

skapar konkurrensfördelar i livet. 
 
 
För mål 1, I Haninge ska klimat- och miljöarbetet vara i framkant redovisas avvikelse 
i två tertialrapporter.  

 Stadsbyggnadsnämnden och Haninge Bostäder utmaningar att minska användning 
av fossilfria bränslen. Frågan hanteras av respektive förvaltning. 

 Avvikelsen påverkar inte koncernens måluppfyllelse. 
 
Kommunfullmäktiges mål 3, I Haninge ska medborgarna vara trygga oavsett skede i 
livet redovisas avvikelser för att uppfylla målet:  

 Social- och äldrenämndens avvikelse handlar om trygghet för kunder i behov av 
vård och omsorg. Bemanningen inom vård- och omsorgsverksamheterna behöver 
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samordnas och kompetensbehov matchas efter aktuella behov. Därför behöver 
bland annat ett bemanningssystem upphandlas. Arbetet påbörjades 2020 – 2021 
och har även omfattat utbildningsförvaltningen. Social- och äldreförvaltningen 
planerar att kunna införa ett bemanningssystem under hösten.  

 Haninge Bostäders möjlighet att nå målsättningen att hyresgästerna ska vara trygga 
i sina bostadsområden har försvårats på grund av pandemin. Bolaget samarbetar 
långsiktigt med andra aktörer, polisen och kommunen för ökad trygghet. För att nå 
bolagets målsättning 2022 har också egen handlingsplan tagits fram. 

 
 
För kommunfullmäktiges mål 5, Mål 5. I Haninge ska ett attraktivt kultur- och fri-
tidsutbud finnas redovisas en mindre avvikelse för kultur- och demokratinämnden.  

 I december 2021 fattade kultur- och demokratinämnden beslut om ett omfattande 
utvecklingsarbete av kulturskolans verksamhet för de kommande åren. Enligt terti-
alrapporten har kursverksamheten inte kommit upp i samma elevantal ännu jäm-
fört med före pandemin. Kultur- och fritidsförvaltningens utvecklingsarbete pågår 
enligt gällande beslut. 

 Kultur- och fritidsförvaltningens bedömning är att den samlade måluppfyllelsen 
för 2022 inte kommer att påverkas.  

 

Redovisade avvikelser per nämnd och bolag 
Tabellen nedan visar redovisning för varje nämnd/bolag, helt utan avvikelser och avvikel-
ser per mål.  
 
  Avvikelser för varje mål 
 Inga avvikelser redovi-

sats 
 

Mål 1 
 

Mål 2 
 

Mål 3 
 

Mål 4 
 

Mål 5 

KS X      
GFN X      
GVN X      
IFN X      
KDN      X 
NAN X      
SN    X   
SBN  X     
ÄN    X   
SUN X*      
Tornberget X      
Haninge Bostäder  X     
 
* Södertörns upphandlingsnämnds tertialrapport är gemensam rapport för Haninges och Nynäshamns 
kommuner, och därför ingen avvikelserapport.  
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Samlad bedömning för kommunfullmäktiges uppdrag 
Kommunfullmäktiges uppdrag till nämnderna (som har beslutats i Mål och budget) pågår 
enligt planering. Inga avvikelser har redovisats i tertialrapporterna.  
 
De uppdrag som har slutförts eller slutförs före augusti månad kommer att rapporteras i 
tertialrapport per augusti till ansvarig nämnd, kommunstyrelsen och kommunfullmäktige.  
 

 

Magnus Gyllestad  Johan Westin 

Kommundirektör  Finans- och ekonomidirektör 
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Ramjustering av investeringsmedel 2022 - Torvalla 
ispist 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Idrott- och fritidsnämndens investeringsram utökas med 
16 500 tkr för budgetår 2022 

Sammanfattning av ärendet  
Idrott- och fritidsnämnden har inkommit med ett behov att utöka sin 
investeringsram för budgetår 2022 med 16 500 tkr. Utökningen är 
utifrån ett behov att byta ispisten i A-hallen på Torvalla IP.  

Ärendet 
Kommunen har tre ishallar för att täcka efterfrågan från 
föreningslivet och allmänheten. Kultur- och fritidsförvaltningen har 
inkommit med en skrivelse till kommunstyrelsen. Torvalla IP:s A-hall 
riskerar bli obrukbar för issport till säsongen 2022/23. Anledningen 
är att ispisten i A-hallen på Torvalla IP är ålderstigen. Ispisten hålls 
ihop med provisoriska lagningar och behöver bytas ut.  

Kultur- och fritidsförvaltningen gör bedömningen att den största 
kostnaden ligger i byte av kylrör, där skicket på betongen under 
kylrören är en osäkerhetsfaktor som kan göra projektet mer eller 
mindre kostsamt.  

Kultur- och fritidsförvaltningen har därför föreslagit idrott- och 
fritidsnämnden att begära en utökad investeringsram för 2022 på 
16 500 tkr. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Kommunstyrelseförvaltningens gör en bedömning att idrotts- och 
fritidsnämndens begäran kan accepteras utifrån att det finns utrymme 
i beslutad investeringsbudget för 2022. Idrotts- och fritidsnämnden 
har beaktat kapitalkostnadsökningen i planeringsdirektiven för budget 
2023 -2024. 
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 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (2) 
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 Handläggare    
 Johan Westin, ekonomidirektör    

     

 
Ekonomiska konsekvenser 
Inga ekonomiska konsekvenser finns genom att föreslagen utökning 
av investeringsram förs över från kommunstyrelsens 
investeringsreserv samt att kapitalkostnadsökning påförs idrotts- och 
fritidsnämnden som har budgeten inom redan beslutade ramar.  

Underlag för beslut 
Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-04-29 

Idrotts- och fritidsnämndens beslut 2022-02-06 § 6 Ramjustering av 
investeringsmedel  

 

Beslutet skickas till:  

Idrott- och fritidsnämnden 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Johan Westin  
Ekonomi- och finansdirektör 

 



 
  Dokumenttyp  Sida 
  Protokoll  1 (1) 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
  

 

Dnr 2022-00002 

§ 6 Ramjustering av investeringsmedel 2022 - 
Torvalla ispist 

Nämndens beslut 
1. Begära ramökning av investeringsmedel med 16 500 tkr ur 

kommunstyrelsens reserv.  

Arbetsutskottets förslag till nämnd 
1. Begära ramökning av investeringsmedel med 16 500 tkr ur 

kommunstyrelsens reserv.  

Förslag till beslut 
1. Begära ramökning av investeringsmedel med 16 500 tkr ur 

kommunstyrelsens reserv. 

Sammanfattning av ärendet 
Akut behov av att byta ispisten i A-hallen på Torvalla IP har uppstått. 
En kostnadsuppskattning har inkommit och bedöms innebära 
investeringskostnader på 16 500 tkr. Investeringsmedel i denna 
storleksordning saknas i idrotts- och fritidsnämndens budget för 
2022. Därför begär nämnden budgetökning ur kommunstyrelsens 
reserv. 

Handlingar i ärendet 
- Prövning av barns bästa 2021-12-23 

 

Beslutet skickas till:  

Kommunstyrelsen 
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Investeringsbeslut avseende nyproduktion 
Parkvillan i Västerhaninge 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.  

1. Haninge Bostäders hemställan om godkännande av 
nyproduktion av ca 67 hyreslägenheter på Parkvillan i 
Västerhaninge godkänns.  

Sammanfattning av ärendet  
Haninge Bostäder AB:s styrelse har 2022-04-22 § 4, beslutat hemställa 
om kommunfullmäktiges godkännande av nyproduktion av cirka 67 
hyreslägenheter fördelat på 3 byggnader på Parkvillan i Västerhaninge. 
Investeringen finns med i Haninge bostäders affärsplan och bolaget 
vill genomföra investeringen för att möta behovet av bostäder i 
kommunen.  

Kommunfullmäktige godkände hemställan angående nyproduktion av 
67 hyreslägenheter den 2021-09-13 § 158. Kommunfullmäktiges 
beslut baserade sig på att sökt investeringsstöd beviljades. Riksdagen 
har, i samband med beslut om statens budget för 2022, beslutat att 
avveckla investeringsstödet för hyresbostäder och bostäder för 
studerande efter årsskiftet 2021/22. 

Haninge bostäder AB hemställer utifrån förändringen om ett nytt 
beslut från kommunfullmäktige.  

Haninge bostäder AB har inom ramen för SABO avtal avseende 
Kombohus gått vidare med att ta fram bygglovshandlingar genom ett 
ABK09-avtal med leverantören Lindbäcks.  

Ärendet 
Haninge Bostäder AB:s styrelse har 2022-04-22 § 4, beslutat att 
hemställa om kommunfullmäktiges godkännande av nyproduktion av 
cirka 67 hyreslägenheter fördelat på 3 byggnader på Parkvillan i 
Västerhaninge. Investeringen finns med i Haninge bostäders 
affärsplan och bolaget vill genomföra investeringen för att möta 
behovet av bostäder i kommunen.  

Kommunfullmäktige godkände hemställan angående nyproduktion av 
67 hyreslägenheter den 2021-09-13 § 158. Kommunfullmäktiges 
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beslut baserade sig på att sökt investeringsstöd beviljades. Riksdagen 
har, i samband med beslut om statens budget för 2022, beslutat att 
avveckla investeringsstödet för hyresbostäder och bostäder för 
studerande efter årsskiftet 2021/22. Efter samtal med Länsstyrelsen i 
Stockholm är det osäkert om några fler projekt kommer att erhålla 
stöd. Haninge bostäder AB hemställer genom det om ett nytt beslut 
som inte baserar sig på ett investeringsstöd.  

Haninge bostäder AB har (inom ramen för SABO-avtal avseende 
Kombohus) gått vidare med att ta fram bygglovshandlingar genom ett 
ABK09 avtal med leverantören Lindbäcks. Haninge bostäder har 
erhållit bygglov och byggnationen kommer bidra till att öka antalet 
hyreslägenheter i Västerhaninge. Den totala investeringskostnaden, 
för de nya ca 67 hyreslägenheterna, är ca 151,7 miljoner kronor 
baserat på anbud från Linbäcks. Investeringen resulterar i en 
internränta på 4,85 procent och en direktavkastning på 4,25 procent. 
Hyresförhandling bör ske med presumtionshyra.  

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Enligt Haninge Bostäders ägardirektiv § 7 skall bolaget inhämta 
kommunfullmäktiges godkännande vid nyproduktion av fastigheter. 
Vid bokslutet 2021 var Haninge Bostäders soliditet till 36 procent. 
Enligt de ägardirektiv som kommunfullmäktige fastställt för Haninge 
Bostäder ska soliditeten långsiktigt uppgå till minst 25 procent. En 
investering på 151,7 miljoner kronor kommer, enligt 
kommunstyrelseförvaltningens bedömning, endast marginellt att 
påverka soliditeten negativt i bolaget. Ovanstående redogörelse 
innebär att Haninge Bostäder klarar ägardirektivets soliditetskrav.  

Kommunstyrelseförvaltningen har därmed inget att erinra mot att 
bolagets hemställan till kommunfullmäktige godkänns. 

Ekonomiska konsekvenser 
Kommunstyrelseförvaltningen bedömer att det för Haninge kommun 
inte innebär några ekonomiska konsekvenser. Haninge Bostäder AB 
agerar på en egen marknad gällande lån och kommunen borgar inte 
för bolaget.  

Underlag för beslut 
Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-04-29 

Protokoll från Haninge bostäders styrelse 2022-04-22 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  3 (3) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Ekonomiavdelningen 2022-04-29 KS 2.4.3 2022-

00345 
 

 Handläggare    
 Johan Westin, ekonomidirektör    

     

 
 

Beslutet skickas till:  

Haninge Bostäder AB 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Johan Westin 
Ekonomi- och finansdirektör 

 



Haninge Bostäder AB Nr 3/22 
Bolagsstyrelsen SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Sammanträdesdatum 

2022-04-22 Sida

1(2) 
___________________________________________________________________________   

Plats och tid Digitalt möte via Teams, 
fredagen den 22 april 2022, 15:00-16:00 

Beslutande Per-Åke Tall Ordf. 
Marietta de Pourbaix-Lundin Vice ordf.     
Anette Sand 

Ersättare Nicole Forslund 
Nonna Karnova 
Malin Söderman 

Frånvarande Kristoffer Wilhelmsson 
Robert Thorstenson 

Övriga deltagande Anders Gillberg VD, Haninge Bostäder AB 
Cecilia Löfqvist Marknad- och Ekonomichef, 

Haninge Bostäder AB 
Henrik Smedberg Fastighetsutvecklingschef,  

Haninge Bostäder AB 

Protokollmottagare utöver Johan Westin Ekonomidirektör, Haninge kommun 
styrelseledamöter och ersättare Wulf Schroeder Lekmannarevisor    

Rolf Brehmer Lekmannarevisor 
Jenny Göthberg Ernst & Young 
Jeff Erici Ernst & Young 

Utses att justera Marietta de Pourbaix-Lundin 

Paragrafer 1-6 
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§ 1
Öppnande
Ordförande hälsade välkommen och förklarade styrelsemötet öppnat. 

§ 2
Justering
Att tillsammans med ordförande justera dagens protokoll utsågs Marietta de Pourbaix-
Lundin.  

§ 3
Godkännande av dagordning
Dagordningen godkändes. 

Beslutspunkt 

Bilaga 1 

§ 4
Investeringsbeslut Parkvillan
Fastighetsutvecklingschefen redogjorde för investeringsförslaget nyproduktion i 
Parkvillan utan stöd. 

Styrelsen beslutade: 
att godkänna investeringsmissivet och hemställas upp till Kommunfullmäktige. 

Hemställas att kommunfullmäktige godkänner föreslagen nyproduktion. 

§ 5
Övriga frågor
Investeringsbeslut Parkvillan 

Styrelsen beslutade:  

  

§ 6
Avslutning
Ordföranden förklarade sammanträdet avslutat. 
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2022-04-14 

Till Styrelsen 

Förslag till beslut avseende nyproduktion Parkvillan om investeringsstöd inte 
erhålls. 

Bilagt finns investerings-PM avseende nyproduktion av ca 67 lägenheter fördelat på 3 
byggnader. Investeringen har godkänts av Haninge Bostäders företagsledning. 

Investeringen resulterar i en internränta på 4,85 % (50 år) att jämföra med det 
avkastningskrav som ställs övergripande på Haninge Bostäder om 5,0 %.  

Styrelsen föreslås besluta: 

att godkänna investeringen och hemställas upp till kommunfullmäktige.  

Hemställas att kommunfullmäktige godkänner föreslagen nyproduktion.  

Anders Gillberg Henrik Smedberg 
Vd Chef Fastighetsutveckling 
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Investerings-PM 
Ärendeinformation: 

Mottagare: 
Företagsledning 
Styrelse 

Investering: 

Ärendenamn: Parkvillan Nyproduktion 
Projektnummer: 215001 
Projektledare: Henrik Smedberg 
PM-författare: Henrik Smedberg 
Datum för ansökan: 2022-04-13 

Typ av investering:  Affärsinvestering 
 Reinvestering 
 Tvingande investering 

I beslutad affärsplan  Ja  Nej 

Kombohus Lindbäcks 
Investeringsbelopp (total): 151 696 tkr 

YTA BOA:  2969 kvm 

Fördelning av belopp över år (vid långa investeringsprojekt) 
2022 2023 2024 
7 000 90 000 54 000 (tkr) 

Projektstart:  2022 
Projektslut:  2024 

Information om 
fastigheten: Parkvillan ligger i Västerhaninge på Bokstigen. Den tjänar 

idag som kontor och träfflokal för äldreförvaltningen. Lokalen 
är på ca 950 kvm i ett plan. I anknytning till Parkvillan ligger 3 
bostadshus om totalt 73 lgh som block hyrs av Haninge 
Kommun.  
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Platsen idag (Västerhaninge): 
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Lindbäcks bygglovsritningar: 
1 RoK 26 kvm: 8 st  
2 RoK 35 kvm: 27 st 
2 RoK 55 kvm: 29 st 
3 RoK 69 kvm: 3 st  
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Syfte och bakgrund till investering: 

Tidigare godkänd investering gällande Parkvillan godkändes med statligt 
investeringsstöd. HBAB har inom ramen för SABO avtal avseende Kombohus gått 
vidare med att ta fram bygglovshandlingar genom ett ABK09 avtal med leverantören 
Lindbäcks.  
 
HBAB har erhållit bygglov och skickat in ansökan om investeringsstöd. Riksdagen 
har, i samband med beslut om statens budget för 2022, beslutat att avveckla 
investeringsstödet för hyresbostäder och bostäder för studerande efter årsskiftet 
2021/22. Efter samtal med Länsstyrelsen i Stockholm är det osäkert om några fler 
projekt kommer att erhålla stöd. 
 
Lokalen Parkvillan är idag outhyrd och har börjat att avvecklas inför rivning.  
 
Följande ingår ej i kostnadsberäkningen 
Eventuella hinder i mark (ex vis ledningar, byggnadsrester) 
Eventuell sanering av riskmaterial (ex vis asbest, PCB) 
 
Hyror 
Utan erhållet investeringsstöd med en normhyra om 1920 kr/kvm. Hyresnivån är 
något högre än de privata hyresvärdarnas senaste nyproduktion i Västerhaninge med 
sämre läge. 
 
 
Vakanser 
I kalkylen har räknats med en vakans på 2 % per år. 
 
Kostnader 
Kalkylen baseras på anbud från Lindbäcks för hus inklusive platta på mark. För 
markarbeten, rivning och finplanering är kostnaderna uppskattade.  
 
Drift och underhållskostnaderna är baserade på det genomsnitt Haninge Bostäder 
har. Korrigeringar har gjorts för att anpassas till nyproduktion vilket betyder en 
driftkostnad och underhållskostnad på 450 kr/kvm vilket är 100kr/kvm mer än om 
statligt investeringsstöd erhålls, då omflyttningen utan stödet är högre. 
 
Kalkylen visar ett nedskrivningsbehov om 7,1 miljoner kr. I kalkylen räknar bolaget 
med en högre direktavkastning än vad marknaden gör. Vilket gör att det inte blir 
någon nedskrivning med hänsyn till att direktavkastningen i Västerhaninge är lägre 
vid en marknadsvärdering. 
 
Målgrupp 
Unga vuxna som vill flytta hemifrån samt äldre som önskar ett mindre boende. 
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Nyckeltal: 

 
Resultat från inflyttning (Tkr): 

 År1 År2 År3  
-9 228 tkr -1 885 tkr -1 672 tkr 

 
Driftnettopåverkan från inflyttning (Tkr) 

 År1 År2 År3  
5 566 tkr 5 677 tkr 5 791 tkr 

 
 
Riskanalys: 

 
Miljökonsekvens: 

 

Kalkylränta:  5,25 % Kalkylperiod: 16 år Avskrivningstid: 50 år 
Direktavkastning: 4,25 % Internränta: 4,85% (50-årskalkyl)  

- Att vi inte kan eller får öka vår belåning. 
- Byggprisindex stiger ännu mer. Entreprenör får kostnadsökningar på material som 
de vill ta ut på beställaren. 
- Att få samtliga lägenheter uthyrda ser vi som en liten risk då det är en stor 
efterfrågan på hyresbostäder i Haninge. 
 
 

Det primära uppvärmningssystemet kommer att vara fjärrvärme (koldioxid neutral) 
och bergvärme. 
 
Solceller kommer att installeras. 
 
Stora mängder koldioxid frigörs under tillverkningen av betong till plattan. Fasader i 
Thermowood (värmebehandlad furu) och stomme blir i trä. Trä kräver mycket mindre 
energi för tillverkning än betong och stål. 

TeamEngine E-Signing

TeamEngine Document E-Sign ID: 452BE9CA-A4C9-47E3-90B2-5425931969E4. Page 8 of 13.



Sidan 6 av 9 

Konsekvenser av att skjuta på investeringen: 

Påverkan på slutkunden: 

Påverkan på att vara den mest attraktiva hyresvärden på Södertörn: 

Fortsatt högt bostadstryck i Haninge (Storstockholm). 

Byggprisindex går upp ytterligare. 

Fler personer får möjlighet till boende i Haninge. Nyproducerade lägenheter bidrar till 
att ge en ökad variation i vårt bestånd när det gäller standarden i lägenheterna.  

Ökad rörelse på bostadsmarknaden. 

Göra våra ägare nöjda med att kunna bidra till bostadsförsörjningen i kommunen. 

Motverkar trångboddhet. 

Vi nyproducerar hyresrätter i ett kollektivnära läge. 
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Investeringskalkyler: 

Investeringskalkyl (indata, antaganden och beräknade värden)

Projekt: Parkvillan

Bostäder P- platser
Hyra bostäder, kr/m² (BOA) 2 315 Hyra per plats, kr/månad 450
Vakans, % 2,0% Vakans, % 10,0%
Drift kr/m² (BOA) 150 Drift per plats, kr/månad 10
Underhåll kr/m² (BOA) 300 Underhåll per plats, kr/månad 10
Markavgifter kr/m² (BOA) Årlig ökning(hyra), % 2,0%
Årlig ökning(hyra), % 2,0% Årlig ökning(drift), % 2,0%
Årlig ökning(drift & markavgifter), % 2,0% Årlig ökning(underhåll), % 2,0%
Årlig ökning(underhåll), % 2,0%
Fastighetsavgift per lägenhet, kr 1 519 Bostäder, Lokaler & P-platser
Årlig ökning(fastighetsavgift), % 2,0% Direktavkastningskrav 4,25%

Driftnettoförändring 2,00% medelvärde år 2-15
Lokaler Kalkylränta 5,25%
Hyra lokaler, kr/m² (LOA) 0 Avskrivning byggnad, % 2,0%
Vakans, % 0,0% Avskrivning markanläggning, % 4,0%
Drift kr/m² (LOA) 0 Låneränta, % 3,0%
Underhåll kr/m² (LOA) 0 Intern ränta 4,85%
Årlig ökning(hyra), % 0,0% Övrigt
Årlig ökning(drift), % 0,0% Antal lägenheter 67
Årlig ökning(underhåll), % 0,0% Bostadsyta (BOA) 2 969
Fastighetsskatten antas vidarefaktureras till lokalhyresgästen. Lokalyta (LOA) 0

Antal p-platser 36
tkr kr/m² Produktionskostnad, kr/m² 51 093

Nuvärde driftnetton 64 275 21 649 Produktionskostnad, tkr 151 696
Nuvärde restvärde 80 288 27 042 byggnad, tkr 143 240
Bedömt marknadsvärde 144 563 48 691 mark, tkr 0
exkl. mark & markanl. 133 607 45 001 markanläggning, tkr 10 956

Bedömd produktionskost 151 696 51 093
Undervärde (Nedskrivningsbehov) -7 133 -2 402
Övervärde 0 0

Tillbaka
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KASSAFLÖDE, tkr År 1 År 2 År 3 År 4 År 5 År 6 År 7 År 8
Hyror, bostäder 6 873 7 011 7 151 7 294 7 440 7 589 7 740 7 895
Hyror, lokaler 0 0 0 0 0 0 0 0
Hyror, p-platser 194 198 202 206 210 215 219 223
Vakans, bostäder -137 -140 -143 -146 -149 -152 -155 -158
Vakans, p-platser -19 -20 -20 -21 -21 -21 -22 -22
Drift, bostäder -445 -454 -463 -473 -482 -492 -502 -512
Drift, lokaler 0 0 0 0 0 0 0 0
Drift, p-platser -4 -4 -4 -5 -5 -5 -5 -5
Underhåll, bostäder -891 -909 -927 -945 -964 -983 -1 003 -1 023
Underhåll, lokaler 0 0 0 0 0 0 0 0
Underhåll, p-platser -4 -4 -4 -5 -5 -5 -5 -5
Markavgifter 0 0 0 0 0 0 0 0
Fastighetsavgift bostäder 0 0 0 0 0 0 0 0
Driftnetto 5 566 5 677 5 791 5 907 6 025 6 145 6 268 6 394
Nuvärde driftnetto 5 288 5 125 4 967 4 813 4 665 4 521 4 381 4 246
Restvärde

KASSAFLÖDE, tkr År 9 År 10 År 11 År 12 År 13 År 14 År 15 År 16
Hyror, bostäder 8 053 8 214 8 378 8 546 8 717 8 891 9 069 9 250
Hyror, lokaler 0 0 0 0 0 0 0 0
Hyror, p-platser 228 232 237 242 247 251 257 262
Vakans, bostäder -161 -164 -168 -171 -174 -178 -181 -185
Vakans, lokaler 0 0 0 0 0 0 0 0
Vakans, p-platser -23 -23 -24 -24 -25 -25 -26 -26
Drift, bostäder -522 -532 -543 -554 -565 -576 -588 -599
Drift, lokaler 0 0 0 0 0 0 0 0
Drift, p-platser -5 -5 -5 -5 -5 -6 -6 -6
Underhåll, bostäder -1 044 -1 064 -1 086 -1 107 -1 130 -1 152 -1 175 -1 199
Underhåll, lokaler 0 0 0 0 0 0 0 0
Underhåll, p-platser -5 -5 -5 -5 -5 -6 -6 -6
Markavgifter 0 0 0 0 0 0 0 0
Fastighetsavgift bostäder 0 0 0 0 0 0 0 -140
Driftnetto 6 522 6 652 6 785 6 921 7 059 7 200 7 344 7 351
Nuvärde driftnetto 4 115 3 988 3 865 3 745 3 630 3 518 3 409
Restvärde 172 975

RESULTAT, tkr År 1 År 2 År 3 År 4 År 5 År 6 År 7 År 8
Driftnetto 5 566 5 677 5 791 5 907 6 025 6 145 6 268 6 394
Avskrivningar byggnad -2 672 -2 672 -2 672 -2 672 -2 672 -2 672 -2 672 -2 672
Avskrivningar markanläggning -438 -438 -438 -438 -438 -438 -438 -438
Nedskrivning år 1 -7 133
Räntekostnader -4 551 -4 452 -4 353 -4 254 -4 155 -4 055 -3 956 -3 857

Resultat -9 228 -1 885 -1 672 -1 457 -1 240 -1 020 -798 -574
Ackumulerat resultat -9 228 -11 113 -12 785 -14 242 -15 483 -16 503 -17 301 -17 875

Låneskuld 151 696 148 393 145 090 141 787 138 484 135 181 131 878 128 575
Amortering byggnadslån -2 865 -2 865 -2 865 -2 865 -2 865 -2 865 -2 865 -2 865
Amortering markanläggningslån -438 -438 -438 -438 -438 -438 -438 -438
Total skuld, UB 148 393 145 090 141 787 138 484 135 181 131 878 128 575 125 272

RESULTAT, tkr År 9 År 10 År 11 År 12 År 13 År 14 År 15 År 16
Driftnetto 6 522 6 652 6 785 6 921 7 059 7 200 7 344 7 351
Avskrivningar byggnad -2 672 -2 672 -2 672 -2 672 -2 672 -2 672 -2 672 -2 672
Avskrivningar markanläggning -438 -438 -438 -438 -438 -438 -438 -438
Räntekostnader -3 758 -3 659 -3 560 -3 461 -3 362 -3 263 -3 164 -3 065

Resultat -347 -118 115 349 587 827 1 070 1 177
Ackumulerat resultat -18 222 -18 340 -18 225 -17 876 -17 289 -16 462 -15 392 -14 215

Låneskuld 125 272 121 969 118 666 115 363 112 060 108 757 105 454 102 151
Amortering byggnadslån -2 865 -2 865 -2 865 -2 865 -2 865 -2 865 -2 865 -2 865
Amortering markanläggningslån -438 -438 -438 -438 -438 -438 -438 -438
Total skuld, UB 121 969 118 666 115 363 112 060 108 757 105 454 102 151 98 847
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Beslut företagsledning: 

Beslut bolagsstyrelse: 

Datum för beslut: 2022-04-13 
Beslut:  Bevilja  

 Beviljad med restriktion 
 Avslag 
 Kräver kompletteringar 

Motivering av beslut: 
4,85% är en bra avkastning för nyproduktion i Västerhaninge då marknadens 
(normal) avkastningskrav var 3,05% per den 31/12-2021. Normalt räknar vi en 
direktavkastning +1% över marknadens direktavkastningkrav, enligt styrelsens 
direktiv. I denna kalkyl ligger vi 1,8% över, i linje med tidigare beslutad kalkyl gällande 
Parkvillan. 

Datum för beslut: 2022-04-  
Beslut:  Bevilja  

 Beviljad med restriktion 
 Avslag 
 Kräver kompletteringar 

Motivering av beslut: 
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Antagande av lokalförsörjningspolicy 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Lokalförsörjningspolicyn antas. 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen beslutade 2022-01-31 att remittera förslag på 
lokalförsörjningspolicy till samtliga nämnder för yttrande per  
2022-03-31. Samtliga åtta egna nämnder och två fackförbund har 
svarat på remissen. 

Överlag ser samtliga remissinstanser positivt på framtagandet av en 
policy som tydliggör lokalförsörjningsprocessen samt möjliggör bättre 
samnyttjande och samordning inom hela kommunkoncernen. 

Utifrån remissvaren har ett antal ändringar föreslagits i 
lokalförsörjningspolicyn.   

Ärendet 
Kommunstyrelsen behandlade 2021-05-31 § 129 en rapport av EY 
som, på uppdrag av kommundirektören, gjort en genomlysning av 
kommunstyrelseförvaltningens hantering av avtal vid inhyrning av 
lokaler. Under hösten 2021 har genomlysningen fördjupats i en 
lokalförsörjningsutredning, genomförd av Centigo. Denna utredning 
inklusive ett förslag på reviderad lokalförsörjningspolicy presenterades 
för kommunstyrelsen 2021-12-15 § 268.  

Kommunstyrelsen beslutade 2022-01-31 att remittera förslag på 
lokalförsörjningspolicy till samtliga nämnder för yttrande per  
2022-03-31. Samtliga åtta egna nämnder och två fackförbund har 
svarat på remissen.  

I remissammanställningen (bilaga 2) sammanfattas och kommenteras 
synpunkterna från respektive remissinstans. Alla remissvar finns 
också bilagda ärendet. Det finns i remissvaren specifika synpunkter på 
investeringsprocessen som avser riktlinjen för investeringsprocessen. 
Dessa synpunkter är inte med i remissammanställningen, men 
kommer att beaktats i samband med att ärendet gällnade 
investeringsprocessen behandlas av kommunstyrelsen. 
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Överlag ser samtliga remissinstanser positivt på framtagandet av en 
policy som tydliggör lokalförsörjningsprocessen samt möjliggör bättre 
samnyttjande och samordning inom hela kommunkoncernen. 

Medskick från remissvaren kan sammanfattas utifrån en efterfrågan 
på förtydligande av begrepp, som bedöms vara lätta att tolka på olika 
vis. Begrepp som hållbart, långsiktig, mycket god framförhållning är 
exempel på dessa. En viss avsaknad av ansvarsfördelning och 
beslutsmandat samt viss oro över tidsperspektivet framförs. Flera 
kommentarer avser ”det är inte enbart detta som avgör”, det vill säga 
man saknar mer heltäckande policy som belyser fler delar.  

Utifrån remissvaren föreslås följande ändringar i 
lokalförsörjningspolicyn, se markerade ändringar i bilaga 1 
 Vägledande principer 

- Vid behovs- och verksamhetsförändringar ska varje möjlighet 
tillvaratas till att minska lokalkostnaderna och ytterligare 
effektivisera samt om möjligt samutnyttja lokaler, som uppfyller 
verksamhetens behov. 

 Lokalbank 
- Nya principer för lokalbanken bör gälla från den 1 januari 2024. 
- Lokalbanksprincipen om när lokal i lokalbank återgår till 
verksamhetshyra justeras till: 
”Om lokal inte bedöms kunna bära sina egna kostnader inom två 
år ska kommunstyrelsens förvaltning tillskriva kommunstyrelsen 
senast tre månader innan tidsperiodens utgång för fullmäktiges 
ställningstagande om avyttring, rivning eller att lokalen ska återgå 
till verksamhetshyra. Om lokalen återgår till verksamhetshyra ska 
fullmäktige ta ställning till eventuell kostnadskompensation för 
berörd nämnd.” 

 Beskrivning av lokalförsörjningsprocessen 
- Policyn bör innehålla en beskrivning av 
lokalförsörjningsprocessen som utvecklas i text, men den 
detaljerade lokalförsörjningsprocessen bör inte finnas med i 
kommunfullmäktiges beslut för att därmed kunna justeras 
löpande för att uppnå fullmäktiges inriktning. 
- Beskrivningen av lokalbehovsutredningen justeras till:  
”Lokalbehovsutredningen består i att respektive förvaltning 
identifierar behov utifrån tidigare fattade politiska beslut och 
underlag såsom befolkningsprognos per kommundel och planerat 
byggande. Behovet redovisas till nämnd i samband med antagande 
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av strategi och budget i oktober.” 
- Benämningen lokalresursplan justeras för att överensstämma 
med policy för styrdokument  

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Kommunstyrelseförvaltningen bedömer att inkomna remissvar är i 
stort relevanta. Utifrån dessa har föreslagna ändringar arbetats in i 
lokalförsörjningspolicyn. Kommentarer om att policyn inte är 
heltäckande förklaras genom att policyn ger de vägledande 
principerna och därmed behöver brytas ner för vidare hantering i 
organisationen.  

En del av förslagen är unika för den specifika remissinstansen som 
lämnat kommentaren och behöver därmed hanteras inom ordinarie 
organisation i det fortsatta arbetet.  

Ekonomiska konsekvenser 
Ett av lokalförsörjningspolicyn syften är att tydliggöra arbetet med 
lokalförsörjning i organisationen och skapa tydliga beslutsunderlag för 
framtida investeringar. Ett annat syfte är att se över hanteringen av 
lokalbanken för att få en effektiv och resursmedveten hantering av 
lokaler.  

Underlag för beslut 
Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-05-06 

Bilaga 1 Lokalförsörjningspolicy med ändringar 

Bilaga 2 Sammanställning remissvar lokalförsörjningspolicy 

Inkomna remissvar 

Beslutet skickas till:  

Samtliga nämnder och bolag i Haninge kommun 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Johan Westin 
Ekonomi- och finansdirektör 
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Lokalförsörjningspolicy 
 
Inledning  
Syftet med denna policy är att arbeta medvetet och långsiktigt med försörjningen av lokaler 
och möta behov inom kommunens verksamheter och för ett hållbart Haninge.  

Lokalförsörjning är dels en stödprocess till verksamheterna så att de kan uppnå 
verksamhetens mål och säkra en god arbetsmiljö i en hållbar kommun till ett rimligt pris, dels 
en viktig del i samhällsbyggnadsprocessen. 

 
Övergripande beskrivning av befintligt lokalbestånd 
Haninge kommun har 2021 en total verksamhetslokalyta på 387 100 kvadratmeter. 77,5 
procent av lokalytan förhyrs av Tornberget eller ägs av kommunen själv. Resterande 22,5 
procent hyrs in andra fastighetsägare. Totalkostnader för verksamhetslokaler är ungefär 560 
mnkr. Den genomsnittliga årshyran är 1 477 kronor per kvadratmeter. 
 
 
 

  Antal förhyrda 
kvadratmeter genom 
Tornberget eller ägda 
genom Haninge 
Kommun 

Antalet förhyrda 
kvadratmeter genom 
externa 
fastighetsägare inkl 
Haninge bostäder 

Utbildningsförvaltningen 186 000 24 000 
Kommunstyrelseförvaltningen 20 000 1 600 
Kultur- och fritidsförvaltningen 47 600 2 100 

Stadsbyggnadsförvaltningen 1 800 400 
Social- och äldreförvaltningen 35 000 34 800 

Kommunhuset    24 000 
Externa hyresgäster 9 800   

      
Totalyta 300 200 86 900 
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Vägledande principer 
 Haninge kommunkoncern ska ett effektivt lokalutnyttjande med en mycket god 

framförhållning kopplad till samhällsbyggnadsprocessen.  
 Respektive ska verksamhet ska bära sina lokalkostnader 
 Vid behovs- och verksamhetsförändringar ska varje möjlighet tillvaratas att minska 

lokalkostnaderna och ytterligare effektivisera samt om möjligt samutnyttja lokaler, 
som uppfyller verksamhetens behov. 

 Ekonomiska konsekvenserna av lokalförsörjning ska tidigt belysas och processen ska 
präglas av delaktighet, styrning och kvalitet i beslutsunderlagen 

 Kommunen ska genom utökad användning av konceptbyggnader snabba upp hela 
investeringsprocessen, minska investeringskostnaderna och kostnaderna för framtida 
lokalanpassningar 

 Vid en avvägning mellan beställande verksamhetsspecifika önskemål och kommunens 
långsiktiga behov av ändamålsenliga lokaler som över tid kan utnyttjas av fler än en 
verksamhet, överväger det långsiktiga behovet. 

 Incitament för lokaleffektiviseringar ska finnas 
 
Regler för lokalbank från 2024-01-01 
Lokalbanken syftar till att underlätta för de vägledande principerna, framför allt att 
lokalbehovet ska samordnas i hela kommunkoncernen och att incitament för 
lokaleffektiviseringar ska finnas. 
Principerna för lokalbank är: 
 

 Hel, alternativt del av lokalen som kan avgränsas, har en separat entré, egen toalett och 
kan användas av annan verksamhet eller uthyras till extern part kan sägas upp av 
verksamhetsförvaltningen och ska då senast efter 9 månader tillfalla lokalbanken. 
Kommunstyrelsens förvaltning har rätt att avvisa uppsägning om lokalen inte 
överensstämmer med kriterierna 

 Kommunstyrelsen ansvarar för att aktivt hantera lokalbanken och minimera 
kommunkoncernens kostnader  

 Lokal får belasta lokalbanken i maximalt två år 
 Om lokal inte bedöms kunna bära sina egna kostnader inom två år ska 

kommunstyrelsens förvaltning tillskriva kommunstyrelsen senast tre månader innan 
tidsperiodens utgång för fullmäktiges ställningstagande om avyttring, rivning eller att 
lokalen ska återgå till verksamhetshyra. Om lokalen återgår till verksamhetshyra ska 
fullmäktige ta ställning till eventuell kostnadskompensation för berörd nämnd. 

 Kommunledningsförvaltningen särredovisar lokalbanken till kommunstyrelsen årligen 
i december med uppdatering senast sista mars följande år för kommunens 
ställningstaganden inför kommande års budget. 

 Underskott i lokalbanken finansieras av kommunen efter prövning i samband med 
kommunkoncernens årsbokslut. 
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Illustration av Haninge kommuns lokalförsörjningsprocess 

1. Lokalbehovsutredningen består i att respektive förvaltning identifierar behov utifrån 
tidigare fattade politiska beslut och underlag såsom befolkningsprognos per 
kommundel och planerat byggande. Behovet redovisas till nämnd i samband med 
antagande av strategi och budget i oktober.  
 

2. Lokalresursplan med ett 10 års perspektiv sätts samman av Kommunstyrelsens 
förvaltnings lokalförsörjningsenhet (LFE). Planen är en sammanvägd analys och 
prioritering utifrån de vägledande principerna för lokalförsörjning, de olika 
nämndernas lokalbehovsutredningar, demografisk framskrivning och underlag om 
renovering och tillbyggnad från Tornberget. En bedömning av lämplig 
lokalförskaffningsform, inkl. en analys av lokalbanken genomförs. Ärendet bereds i 
den kommungemensamma lokalplaneringsgruppen (LPG) och sedan genomförs en 
grov kostnadsuppskattning av lokalbehoven med underlag från Tornberget. 
 

3. Samplanering av lokalförsörjningsplan med 4-årsperspektiv med utgångspunkt från 
lokalresursplanen genomförs i LPG och sedan i kommundirektörens ledningsgrupp 
(KDLG) utifrån lokalförsörjningspolicyns vägledande principer. LFE sammanställer 
tjänstemannaförslag på lokalförsörjningsplan enl. kommundirektörens beslut. 
 

4. Lokalförsörjningsplanen bereds i kommunens budgetberedning i april. 
 

5. Beslut till följd av lokalförsörjningsplanen om investeringar och/eller driftsmedel 
fattas i kommunfullmäktiges Mål och budget i juni 
 

6. Genomförande i enlighet med budgetbeslut sker endera genom investeringsprocessen 
avseende ny-, om- och tillbyggnad av egna verksamhetslokaler eller som ett 
driftstillhandahållande. LFE är beställare utifrån fullmäktiges beslut. 

 
7. Uppföljning sker i ordinarie uppföljningsprocess och i respektive projekt. 

  



 

 

 



Remissammanställning Lokalförsörjningspolicy  
 

Inledning 
Samtliga åtta egna nämnder och två fackförbund har svarat på remissen. I denna remissammanställning 
sammanfattas och kommenteras synpunkterna från respektive remissinstans. Alla remissvar finns också 
bilagda ärendet. Det finns i remissvaren specifika synpunkter på investeringsprocessen som avser ett annat 
ärende som ska beslutas i kommunstyrelsen. Dessa synpunkter är inte med i remissammanställningen. 

Överlag ser samtliga remissinstanser positivt på framtagandet av en policy som tydliggör 
lokalförsörjningsprocessen samt möjliggörbättre samnyttjande och samordning inom hela 
kommunkoncernen. 

Inledning och övergripande beskrivning av befintligt lokalbestånd 
 Saknas ett tydligt monetärt mål och syfte för att minska lokalkostnader över tid (Vision).  
 Vi befinner oss i ständigt snabba förändringar som kräver ständiga anpassningar. Denna policy 

förväntas gälla över 10 år Begreppet ”hållbart” behöver definieras och konkretiseras för att inte 
riskera att uppfattas klichéartat i framtiden (Vision). 

 Under rubriken "övergripande beskrivning av befintligt lokalbestånd" anges relevant data som beskriver 
ett nuläge. Vision föreslår att i policyn framgår ett önskat läge som policyn vill uppnå (Vision). 

Kommentar 
Policyn avser ge inriktning, om målsättningar ska sättas så bör de anges i mål och budget. Policyns 
hållbarhetsbegrepp är vedertaget och bl.a. en bärande del i kommunens vision. 

 

Vägledande principer 

Övergripande om vägledande principer  
 Principerna upplevs som allmänt formulerade och resultatet av implementerandet av dessa är 

otydligt. Önskar konkretiserande och förtydligande vilket bör sker i samråd med förvaltningarna i 
fråga för att tydliggöra ramarna för förvaltningarnas beslutsfattande (Grund- och förskolenämnden, 
gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden).  

 Saknar en tydlig koppling och formuleringar till kommunens styrdokument som berör 
stadsbyggnadsprocessen då styrdokument anger ramarna, ambitioner samt underlag för 
investeringsprogram rörande verksamhetslokaler. Förvaltningen anser att det är en viktig 
förutsättning för att koppla ihop samhällsutvecklingen, hållbarhet och verksamhetsbehoven i ett 
längre tidsperspektiv. (Kultur- och demokratinämnden, Idrotts- och fritidsnämnden). 

 Förvaltningsperspektivet behöver stärkas. Att kommunens lokaler har ett eftersatt underhåll kan 
inte vara ett skäl till att rivas. Medvetenhet om byggnaders kulturhistoriska värden behöver stärkas 
i det arbetet (Stadsbyggnadsnämnden) 

Kommentar 
De vägledande principerna anger en riktning som omsätts i konkreta åtgärder i politiska beslut och i den 
detaljerade utvecklingen av lokalförsörjningsprocessen som följer på fullmäktiges beslut om policyn. Den 
detaljerade utvecklingen av lokalförsörjningsprocessen ska säkerställa att detta sker i samråd med 
förvaltningarna och koordinerat med samhällsbyggnadsprocessen. 

 



Haninge kommunkoncern ska ett effektivt lokalutnyttjande med en mycket god 
framförhållning kopplad till samhällsbyggnadsprocessen. 

 Saknar perspektivet gällande kommunens behov på längre sikt (tio år och uppåt) När och hur ska 
planering för behov som kommer, öronmärka mark osv för t.ex. förskola/skola. Saco ser även 
behovet av att inkludera SBF i den analysen samt stärka hur LFE arbetar systematiskt med frågor 
som dessa (Saco). 

 Förtydligande gällande vad ”mycket god framförhållning” innebär. Otydlighet kring om 10 år 
respektive 4 år klassas som ”mycket god framförhållning” (Saco).  

Kommentar 
Mycket god framförhållning definieras i förslaget som 10 år framåt. Det är förstås möjligt att ha ett längre 
tidsperspektiv, men det är svårt att överblicka verksamhetsbehov på längre sikt än så. Tidsperspektivet 
över 10 år bör hanteras av samhällsbyggnadsprocessens översiktsplan, fördjupade översiktsplaner, 
program och detaljplaner. För att det ska fungera i praktiken behöver kopplingen mellan lokalförsörjnings- 
och samhällsbyggnadsprocessen stärkas, exempelvis via att det finns gemensamma nyckeltal för 
dimensionering av verksamhetsbehov av lokaler i programbeställningar och tidiga skeden, vilket framgår 
av Centigos utredning och är en del av den konkreta processutvecklingen. 

Respektive ska verksamhet ska bära sina lokalkostnader 
 Önskar ett förtydligande av nivån på begreppet ”verksamhet” (Grund- och förskolenämnden, 

gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden).  
 Då utbildningsverksamheten i en kommun påverkar andra faktorer som attraktivitet, inflyttning 

av nya medborgare och näringslivsetableringar, är höga ambitioner och en likvärdig utbildning i 
Haninge kommun en koncernövergripande fråga som vi behöver ta ett gemensamt ansvar för 
(Grund- och förskolenämnden, gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden).  

Kommentar 
Verksamhet kan uppfattas som ett otydligt begrepp. En viktig ekonomistyrningsprincip är att kostnader 
ska belasta den nivå i organisation som har möjlighet att påverka dem, vilket ger tydliga incitament till 
effektiviseringar och prioriteringar. I praktiken definierar varje nämnd hur man vill fördela sina kostnader. 
Så verksamhet i policy-mening fastställt i kommunfullmäktige säger att respektive nämnd ska bära sina 
lokalkostnader. Det är dock ett önskemål att kostnaderna sedan fördelas så verksamhetsnära som möjligt. 

 

Vid behovs- och verksamhetsförändringar ska varje möjlighet tillvaratas att minska 
lokalkostnaderna och ytterligare effektivisera samt om möjligt samutnyttja lokaler.  

 Formaliseringen av denna princip får inte innebära att målsättningen om kostnadsbesparingar och 
samnyttjande automatiskt prioriteras framför verksamheternas behov (Grund- och förskolenämnden, 
gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden).  

Kommentar 
Verksamhetens behov måste alltid stå i fokus. Principen skulle kunna kompletteras med verksamhetens 
behov. Ny formulering ” Vid behovs- och verksamhetsförändringar ska varje möjlighet tillvaratas att 
minska lokalkostnaderna och ytterligare effektivisera samt om möjligt samutnyttja lokaler, som uppfyller 
verksamhetens behov.” 

 

Kommunen ska genom utökad användning av konceptbyggnader snabba upp hela 
investeringsprocessen, minska investeringskostnaderna och kostnaderna för framtida 
lokalanpassningar. 

 Önskar klarhet i vem som ansvarar för framtagande och uppdatering av konceptbyggnaderna 
(Socialnämnden, Äldrenämnden). 



 Rätt kompetenser har inte deltagit vid framtagandet av de nya konceptförskolorna vilket skapar en 
merkostnad i projekten (Saco).  

 För att uppnå god kvalitet i användningen av konceptbyggnader behöver den aktuella fastigheten 
ha rätt förutsättningar vad gäller markförhållanden och höjdskillnader (Stadsbyggnadsnämnden).  

 Önskar en uppföljning av konceptförskolorna för att generera en ekonomiskt heltäckande bild av 
uppförandet av dessa (Stadsbyggnadsnämnden). 

Kommentar 
Kommunstyrelsens förvaltning ansvarar för att ta fram en struktur för och stödja framtagandet av 
konceptbyggnader. Respektive verksamhet har kunskap om sina behov och kan driva arbetet inom de 
ramar som lokalförsörjningsenheten sätter. Dessa ramar ska bl.a. säkerställa att rätt kompetenser deltar i 
framtagandet. Uppföljning är en central del för lärande. 

Vid en avvägning mellan beställande verksamhetsspecifika önskemål och 
kommunens långsiktiga behov av ändamålsenliga lokaler som över tid kan utnyttjas 
av fler än en verksamhet, överväger det långsiktiga behovet. 

 Det långsiktiga behov av lokaler ska prioriteras framför beställande verksamheters specifika 
behov inte innebära att avkall görs från de funktioner och kvaliteter som krävs för att 
utbildningsförvaltningens verksamheter ska kunna uppfylla sina uppdrag. Behovsbedömningar 
kan inte vara ett ensidigt beslut från lokalförsörjningens sida utan bör även fortsättningsvis göras i 
samråd med berörda förvaltningar. (Grund- och förskolenämnden, gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden). 

Kommentar 
Samberedning av såväl lokalresursplan (10 år) och lokalförsörjningsplan (4 år) är centralt i 
lokalförsörjningsprocessen som också är en del av policyn. 

  

Incitament för lokaleffektiviseringar ska finnas 
 Förtydligande av vilken typ av incitament efterfrågas samt fördelning på verksamhet och 

lokalförsörjningen (Grund- och förskolenämnden, gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden, Vision).  

Kommentar 
Incitament för lokaleffektivisering avser här att det ska finnas en lokalbank. Av ovanstående vägledande 
princip framgår att respektive verksamhet ska bära sina lokalkostnader vilket också är ett incitament. 

 

Regler för lokalbank 

Övergripande om regler för lokalbank 
 Reglerna behöver i allmänhet förtydligas och integreras med existerande internhyresprinciper 

samt existerande styrdokument (Grund- och förskolenämnden, gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden, Kultur- och demokratinämnden, Idrotts- och fritidsnämnden).  

 Förtydligande av begreppet lokalbank och vad som ingår i dess bestånd (Kultur- och 
demokratinämnden, Idrotts- och fritidsnämnden).  

 Saknar koppling till målläget att ”överföra tillhandahållandet och förvaltningen av lokaler till 
Tornberget” som berörs sid 9 i Centigos rapport. Det med grund i att tydliggöra sambandet 
mellan investeringar i lokaler, ägandeskap och förvaltning (Kultur- och demokratinämnden, Idrotts- och 
fritidsnämnden).  

 



Kommentar 
Om beslut fattas om nya regler för lokalbank så behöver det finnas tid att implementera reglerna bl.a. med 
övergångsregler, existerande internhyresprinciper, styrdokument och exakta definitioner av ingående 
lokaler. Nya principer för lokalbank bör därför gälla från första januari 2024. Förtydliganden av 
implementeringen bör beslutas i kommunstyrelsen i samband med mål- och budget i juni 2023. 

Det finns inget politiskt ställningstagande om att överföra tillhandahållandet och förvaltningen av lokaler 
till Tornberget. Om ett sådant beslut tas så behöver regler för lokalbank ses över. 
 

Hel, alternativt del av lokalen som kan avgränsas, har en separat entré, egen toalett 
och kan användas av annan verksamhet eller uthyras till extern part kan sägas upp av 
verksamhetsförvaltningen och ska då senast efter 9 månader tillfalla lokalbanken. 
Kommunstyrelsens förvaltning har rätt att avvisa uppsägning om lokalen inte 
överensstämmer med kriterierna 

 För att denna förändring inte ska vara kostnadsdrivande krävs det att förvaltningen gör träffsäkra 
prognoser gällande elevantal. En sådan förmåga tar tid att utveckla och det är därmed önskvärt 
med en omställningsperiod där förvaltningen får förutsättningar att ställa om utan att detta 
påverkar verksamheternas barn och elever på ett negativt sätt (Grund- och förskolenämnden, gymnasie- 
och vuxenutbildningsnämnden). 

 Framtagandet av träffsäkra elevprognoser bör vara ett samarbete mellan flera delar av koncernen 
men kommer trots detta vara en utmaning då söktrycket varierar från år till år (Grund- och 
förskolenämnden, gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden).  

 Om de formella kraven för att kunna ställa av lokaler följer förslaget (Centigo 2021:26) att lokal 
som ska avställas ska kunna ”avgränsas, har en separat entré, egen toalett och kan användas av 
annan verksamhet” innebär detta potentiellt att en verksamhet kan hamna i en situation där den 
tvingas att hyra lokaler då lokaldelen som avställs inte passar beskrivningen. En viss flexibilitet 
efterfrågas därför kring de föreslagna reglerna för lokalbanken. Samnyttjande av skollokaler som 
inte redan anpassats för detta kan dessutom kräva kostsamma lokalanpassningar (Grund- och 
förskolenämnden, gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden). 

 Förvaltningen ser en risk med ökade hyreskostnader vid uppsägning av verksamhetslokaler då 
uppsägningstiden förlängts från 3 månader till max 9 månader (Socialnämnden, Äldrenämnden).  

Kommentar 
Nya principer för lokalbank bör gälla från första januari 2024 vilket säkerställer en rimlig omställningstid, 
se vidare ovan.    

 

Lokal får belasta lokalbanken i maximalt två år 

Om lokal inte bedöms kunna bära sina egna kostnader inom två år ska 
kommunstyrelsens förvaltning tillskriva kommunstyrelsen senast tre månader innan 
tidsperiodens utgång för fullmäktiges ställningstagande om avyttring, rivning eller att 
lokalen ska återgå till verksamhetshyra. 

 Behöver förtydligas med vad det i praktiken innebär för grund- och förskolenämndens räkning 
utifrån nuvarande principer. (Grund- och förskolenämnden, gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden).  

 Förtydligande kring förtydligande vad det innebär att en lokal inte bedöms kunna bära sina egna 
kostnader och att den ska återgå till verksamhetsyta. Ett förtydligande kring hur bedömningen av 
om avyttring, rivning eller återgång ska gå till behövs för att säkerställa en förutsägbarhet i 
hanteringen (Kultur- och demokratinämnden, Idrotts- och fritidsnämnden, Socialnämnden, Äldrenämnden).  



 En hantering enligt denna regel riskerar att öka kostnaderna för förvaltningen som förvaltningen 
inte kompenseras för och inte heller kan påverka. Det är inte rimligt att hyran för en 
verksamhetslokal ska återgå till verksamheten efter två år endast på grund av att verksamheten 
använde den senast.  Kostnaden bör ligga hos den som kan påverka utfallet. Förvaltningen ställer 
sig därför negativ till en sådan hantering av lokalbanken (Socialnämnden, Äldrenämnden).  

 Kostnaden för eventuella verksamhetshyror som återgår till verksamheten är svåra att förutse 
vilket kan få konsekvenser för budgetering och prognos. (Socialnämnden, Äldrenämnden). 

Kommentar 
Principen innebär att om lokal inte kan användas av annan, avyttras, eller rivas så ska lokalkostnaden 
belasta den verksamhet som ställde av lokalen. Principen syftar till att aktivt nyttja de lokaler som finns i 
banken och undvika att bygga upp en stor kostnadsdrivande central utgift som egentligen avser 
kommunens verksamheter. I praktiken bli ändå kostnaden kommunens, även om den budgeteras på olika 
ställen. Det är som framförs av remissinstanserna svårt att överblicka konsekvenserna av principen. Om 
en lokal ska återgår till verksamhetshyra så finns det förstås en möjlighet för fullmäktige att kompensera 
nämnden för den kostnaden. Principen skulle kunna förtydligas med detta tillägg och få följande lydelse 
”Om lokal inte bedöms kunna bära sina egna kostnader inom två år ska kommunstyrelsens förvaltning 
tillskriva kommunstyrelsen senast tre månader innan tidsperiodens utgång för fullmäktiges 
ställningstagande om avyttring, rivning eller att lokalen ska återgå till verksamhetshyra. Om lokalen återgår 
till verksamhetshyra ska fullmäktige ta ställning till eventuell kostnadskompensation för berörd nämnd.” 

 

 

Beskrivning av lokalförsörjningsprocessen  

Övergripande om processer 
 Förvaltningen önskar ett tydligt definierande av roll och ansvar i lokalförsörjningsprocessen. 

Framför allt osäkerheter kring kommunstyrelseförvaltningens lokalförsörjningsenhets roll i 
framtagandet (Socialnämnden, Äldrenämnden). 

 Saknas en processbeskrivning om hur det ska gå till när t.ex. en skola ska byggas till, rivas, 
planeras för en ny osv. Det behöver framgå vilka kompetenser som ska in och när i processen 
(Saco).  

 Önskar ett bättre samarbete mellan strategisk planering/planavdelningen och LFE gällande den 
långsiktiga planeringen. Idag får plan agera på alldeles för kort varsel. Plan ska ansvara för att 
utredningen av placering och LFE inkomma med 
behov/tätort/programområde/upptagningsområde (Saco).  

 Efterfrågan av en principiell hållning gällande investering i egna lokaler eller förhyrning av 
verksamhetslokaler från extern fastighetsägare (Kultur- och demokratinämnden, Idrotts- och 
fritidsnämnden).  

Kommentar 
Den föreslagna lokalförsörjningsprocessen vidareutvecklas och detaljeras på tjänstepersonsnivå utifrån 
fullmäktiges ställningstagande med tydligt definierande roller, ansvar och samarbete med 
samhällsbyggnadsprocessen. Investeringsriktlinjer ska hanteras av kommunstyrelsen, vilket ger 
förtydliganden om hur processen ser ut för att genomföra fullmäktiges lokalinvesteringsbeslut. Processen 
avses kunna fungera oaktat politiskt fattade beslut om lokalförskaffningsform (egna lokaler eller förhyrda). 

Policyn bör innehålla en beskrivning av lokalförsörjningsprocessen som utvecklas i text, men den 
detaljerade lokalförsörjningsprocessen bör inte finnas med i kommunfullmäktiges beslut utan bör kunna 
justeras löpande för att uppnå fullmäktiges inriktning. 



Lokalbehovsutredning 
 Demografisk framskrivning per kommundel utifrån planerat byggande är inte den enda faktorn, 

utan bara är en av flera parametrar som vägs in i förvaltningens löpande och strategiska 
lokalresursplanering/lokalbehovsutredning (Grund- och förskolenämnden, gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden).  

Kommentar 
Befolkningsprognos är helt riktigt bara en av flera parametrar som vägs in i lokalbehovsutredningen. 
Lokalbehovsutredningen styrs bl.a. av tidigare fattade politiska beslut, antaganden om framtida krav på 
lokaler, tillväxtportföljens utveckling och nyckeltal för omsättning av befolkningsutveckling till 
lokalbehov.  
En revidering med förtydligande om att det förberedande budgetbeslutet avser nämndens hantering av 
strategi och budget bör tillföras definitionen av lokalbehovsutreningen. 
Formuleringen kan justeras till ”Lokalbehovsutredningen består i att respektive förvaltning identifierar 
behov utifrån tidigare fattade politiska beslut och underlag såsom befolkningsprognos per kommundel 
och planerat byggande.  Behovet redovisas till nämnd i samband med antagande av strategi och budget i 
oktober. ” 

 

Lokalresursplan 
 Benämningen av lokalresursplan följer inte hierarkin i den av kommunfullmäktige beslutade 

policyn för styrdokument. En plan är ett planerande styrdokument på kort sikt (1–4 år). Namnet 
bör därför ändras (Socialnämnden, Äldrenämnden).  

Kommentar 
Om policyn ska tolkas på det sättet så skulle ett alternativt namn kunna vara lokalresursplanering 202x-
203x, långsiktig lokalresursplanering eller kommungemensam lokalresursutredning  

 

Tidsperspektiv 
 Efterfrågar tydlighet kring processens tidsramar sett till längd på process, tidpunkt för 

förvaltningen att lämna behov, och om mål och budget i juni avser ett specifikt år eller varje år 
(Saco, Kultur- och demokratinämnden, Idrotts- och fritidsnämnden).  

Kommentar 
Hela processen är återkommande årsvis och startar med att förvaltningarna genomför en 
lokalbehovsutredning som redovisas till nämnd i samband med antagande av strategi och budget i 
oktober. Behovsutredningen tar då sikte på år två i strategi- och budgetbeslutet. Processen pågår således 
hela året, från det att anvisningar för nämndernas strategi och budget skickas ut tills kommunfullmäktige 
fattar beslut om mål och budget i juni. 

 

Relation till Tornberget 
 Efterfrågar en utredning kring överlåtelse av förvaltning och/eller ägandeskap av kultur- och 

fritidsförvaltningens lokaler till Tornberget (Kultur- och demokratinämnden, Idrotts- och fritidsnämnden).  
 Det behöver tydliggöras vad som är LFE:s/Tornbergets uppdrag och mandat i planprocessen. 

Det uppstår problem när två kompetenser tagit beslut om projektets riktning och innehåll innan 
platsens förutsättningar/planuppdrag är utrett/definierat. Det är ett beslut som ska tas utifrån ett 
gediget underlag av information. Där flera aspekter än ekonomin ska värderas. Att kommunens 
lokaler inte har driftats på många år, och då förfallit är inte ett skäl att riva befintliga byggnader 
(Saco).  



Kommentar 
Ställningstagande till utredning om överlåtelse av förvaltning och/eller ägandeskap lokaler till Tornberget 
är inte taget än. Vad som är lokalförsörjningsenhetens och Tornbergets uppdrag och mandat i 
planprocessen tydliggörs i implementeringen av policyn. 

 

Hyra av extern aktör 
 Kvalitetsnivån och ansvarsfördelningen för utemiljön behöver förtydligas när kommunen hyr 

lokaler av extern aktör. Det gäller uppdelningen mellan lokalförsörjningsenheten, verksamheten i 
lokalen och fastighetsägaren (Saco).  

Kommentar 
En tydlig ansvarsfördelning är viktig och det tydliggörs i implementeringen av policyn. 
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Arbetsordning för kommunfullmäktige 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande 

1.  Arbetsordning för kommunfullmäktige med föreslagna 
revideringar antas. Nuvarande arbetsordning upphör att gälla. 

Sammanfattning av ärendet  
Av kommunallagen framgår att kommunfullmäktige ska anta en 
arbetsordning för vad som gäller under fullmäktiges sammanträden 
och handläggning av ärenden.  

Fullmäktiges organisationsberedning har initierat en översyn av 
kommunfullmäktiges arbetsordning och enats om förslag på 
revideringar. Syftet är att tydliggöra vad som är etablerat enligt praxis i 
vissa frågor i Haninges kommunfullmäktige samt ge arbetsordningen 
ett modernare språk. 

Vid översynen av arbetsordningen har en jämförelse gjorts med 
Sveriges kommuner och regioners (SKR) exempel till arbetsordning 
som tagits fram som en handledning för kommuner. 

Ärendet 
Av kommunallagen framgår att kommunfullmäktige ska anta en 
arbetsordning för vad som gäller under fullmäktiges sammanträden 
och handläggning av ärenden.  

Kommunallagen nämner särskilt tio punkter som ska regleras av 
arbetsordningen. Samtliga dessa punkter framgår av nu gällande 
arbetsordning för kommunfullmäktige.  

Fullmäktige beslutade 2020-10-12 § 165 att införa Haningeförslag. 
Därmed har Haninge kommun inte den typen av medborgarförslag 
som regleras enligt 8 kap. 1 § kommunallagen. 

Fullmäktige beslutade 2020-12-14 § 230 att införa möjligheten för 
ledamöter att delta i sammanträden på distans, vilket i enlighet med 
kommunallagen regleras särskilt i arbetsordningen. 
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Förvaltningens synpunkter och förslag 
I förslaget till reviderad arbetsordning har främst språkliga justeringar 
och uppdateringar i lokal praxis gjorts. Därutöver har ändringar gjorts 
utifrån vad fullmäktiges organisationsberedning beslutat om.  

Organisationsberedningen har även enats om talartider i 
kommunfullmäktige där partigruppledarna ingått en 
överenskommelse daterad 2022-04-22. Talartider ska inte vara en del 
av arbetsordningen, men kan däremot finnas som en bilaga. En 
hänvisning till bilagan med talartider har därför införts i 
arbetsordningen (§ 29).  

Med den nya kommunallagen avskaffades kravet på annonsering i 
ortstidning för tillkännagivande av fullmäktiges sammanträden. Om 
bestämmelsen kvarstår finns en risk att en missad annonsering ses 
som ett formfel i en eventuell laglighetsprövning. Att bestämmelsen 
tas bort hindrar inte att annonsering trots detta sker, om fullmäktige 
så beslutar.  

Kommunstyrelseförvaltningen föreslår därför att bestämmelsen i § 14 
omformuleras så att sammanträdet annonseras på kommunens 
hemsida. Därutöver är det upp till ordföranden att avgöra om, och i 
vilken utsträckning, ytterligare annonsering ska ske i ortstidningen. 

I § 24 föreslås en ändring av ärendeordningen där sammanträdet 
inleds med en timme av besvarande av interpellationer följt av 45 
minuter frågestund. Enligt kommunallagen 5 kap. 45 § får fullmäktige 
besvara interpellationer och frågor även om färre ledamöter än 
hälften är närvarande. Om det kvarstår interpellationer när timmen 
har passerat finns det möjlighet att fortsätta behandla dessa i slutet av 
sammanträdet, i annat fall bordläggs de till nästkommande 
sammanträde. 

Gällande ledamöternas frågestund i § 45 har frågeställare tidigare 
anmälts senast kl. 12.00 arbetsdagen före sammanträdet men i detta 
förslag föreslås de anmälas senast kl. 10.00 på sammanträdesdagen. 
Därtill föreslås att frågans rubrik föranmäls vid samma tidpunkt.  

I Haninge brukar medborgarna bjudas in till fullmäktige för att ställa 
frågor om kommunens årsredovisning. Detta har dock tidigare inte 
varit reglerat i arbetsordningen varför det föreslås införas i §§ 52-53.  

Ekonomiska konsekvenser 
Förslag till beslut innebär inga ekonomiska konsekvenser. 
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Underlag för beslut 
- Tjänsteskrivelse daterad 2022-05-05 

- Organisationsberedningens beslut 2021-12-10 § 17 

- Förslag till reviderad arbetsordning 

- Förslag till reviderad arbetsordning med spåra ändringar 

 

Beslutet skickas till:  

Enheten för demokratistöd för åtgärd.  

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 
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Utdragsbestyrkande  
  

 

Dnr KS 2021/506 

§ 17 Kommunfullmäktiges arbetsordning 

Sammanfattning 
Organisationsberedningen har initierat en översyn av 
kommunfullmäktiges arbetsordning. Syftet är att säkerställa att 
arbetsordningen följer kommunallagens krav och att i 
arbetsordningen tydliggöra vad som är etablerat enligt praxis i vissa 
frågor i Haninges kommunfullmäktige. Syftet är också att ge 
arbetsordningen ett modernare språk. 

I denna uppdaterade version av arbetsordningen har § 14 
Annonsering och § 24 Turordning för handläggning av ärenden 
omarbetats. 

Förvaltningens synpunkter 
Med den nya kommunallagen avskaffades kravet på annonsering i 
ortstidning för kungörelse av fullmäktiges sammanträde. Om 
bestämmelsen kvarstår finns en risk att en missad annonsering ses 
som ett formfel i en eventuell laglighetsprövning. Att bestämmelsen 
tas bort hindrar inte att annonsering trots detta sker, om fullmäktige 
så beslutar. 

Bestämmelsen i § 14 föreslås därför omformuleras så att 
sammanträdet ska annonseras på kommunens hemsida, men att det 
därutöver är upp till ordföranden att avgöra om, och i vilken 
utsträckning, ytterligare annonsering ska ske i ortstidningen. 

Därutöver efterfrågade organisationsberedningen vid sitt 
sammanträde 2021-11-26 en mer tydlig ordning för fullmäktiges 
ärenden. Punkten om turordning för handläggning av ärenden, § 24, 
har därför uppdaterats där val av justerare samt hantering av 
eventuella återremitterade och/eller bordlagda allmänna ärenden samt 
interpellationer skrivits in. 

Underlag för beslut 
- Uppdaterat förslag till reviderad arbetsordning för 
kommunfullmäktige, version 3 

- Kommunfullmäktiges arbetsordning, senast reviderad av KF 2020-
12-14 § 231 
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Förslag till beslut 
Reciten är ett underlag till organisationsberedningens sammanträde. 
Kommunstyrelseförvaltningen lämnar därmed inte förslag till beslut. 

Organisationsberedningens beslut 
1.  Förslag till arbetsordning antas.  

__________ 
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Arbetsordning för kommunfullmäktige
Utöver det som föreskrivs om kommunfullmäktige i lag eller annan författning gäller 
bestämmelserna i denna arbetsordning.

ANTALET LEDAMÖTER (5 KAP 5-8 §§ KL)
1 §

Fullmäktige har 61 ledamöter. I vallagen finns det bestämmelser om antalet ersättare.

ORDFÖRANDE OCH VICE ORDFÖRANDE (5 kap 10 § KL)

Presidium
2 §

Det år då val av kommunfullmäktige har ägt rum i hela landet, väljer fullmäktige bland 
ledamöter en ordförande samt en förste och en andre vice ordförande (presidium). 
Presidievalen ska förrättas på ett sammanträde som hålls före utgången av november. 
Presidiet väljs för fullmäktiges löpande mandatperiod.

Vice ordförandena ska biträda ordföranden i uppgiften att planera och leda sammanträdet i 
den mån ordföranden anser att det behövs.

3 §

Tills presidievalet har förrättats, tjänstgör som ordförande den som har varit ledamot i 
fullmäktige längst tid (ålderspresidenten). Om flera ledamöter har lika lång tjänstgöringstid 
som ledamot, ska den äldste av dem vara ålderspresident.

4 §

Om ordföranden eller någon av vice ordförandena avgår som ledamot eller från sin 
presidiepost, bör fullmäktige så snart det kan ske välja en annan ledamot till presidieposten 
för återstoden av tjänstgöringstiden för den som har avgått. Om samtliga i presidiet är 
hindrade att fullgöra uppdraget, fullgör ålderspresidenten ordförandens uppgifter.

TID OCH PLATS FÖR SAMMANTRÄDENA (5 kap 12-16 §§ KL)
5 §

För varje år bestämmer fullmäktige dag och tid för sammanträdena, de bör dock inte pågå 
efter kl. 21.30. 

Det år då val av fullmäktige har ägt rum i hela landet, sammanträder nyvalda fullmäktige 
första gången i oktober. 
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6 §

Fullmäktige får, om särskilda skäl föreligger, sammanträda med ledamöter närvarande på 
distans. Sådant sammanträde får endast äga rum om ljud- och bildöverföring sker i realtid 
och på ett sådant sätt att samtliga deltagare kan se och höra varandra på lika villkor.

Ledamot som önskar delta på distans ska senast fem arbetsdagar före sammanträdet anmäla 
detta till kommunstyrelsens kansli.

Ordföranden avgör om närvaro får ske på distans.

7 §

Sammanträdets tillkännagivande
Ordföranden utfärdar ett tillkännagivande om varje sammanträde med fullmäktige.

Tillkännagivandet ska innehålla uppgift om tid och plats för sammanträdet och om de 
ärenden som ska behandlas.

8 §

Tillkännagivandet ska anslås på kommunens anslagstavla minst en vecka före 
sammanträdesdagen. 

9 §

Om ett ärende är så brådskande att det inte hinner tillkännages på det sätt som föreskrivs i 7 
och 8 §§, ska tillkännagivandet med uppgift om ärendet anslås senast vardagen närmast före 
sammanträdesdagen. Dessutom ska tillkännagivandet på ett lämpligt sätt sändas till varje 
ledamot och ersättare så, att den kan antas nå dem inom samma tid.

10 §

Extra sammanträde
Extra sammanträde hålls på den tid som ordföranden bestämmer efter samråd med vice 
ordförandena. En begäran om extra sammanträde ska göras skriftligen hos ordföranden och 
ska innehålla uppgift om det eller de ärenden som önskas behandlade på det extra 
sammanträdet.

11 §

Inställt sammanträde
Om det föreligger särskilda skäl för det, får ordföranden efter samråd med vice ordförandena 
ställa in ett ordinarie sammanträde eller ändra dagen eller tiden för sammanträdet. Om 
ordföranden beslutar att ett sammanträde ska ställas in eller att dagen eller tiden för ett 
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sammanträde ska ändras, ska ordföranden se till att varje ledamot och ersättare underrättas 
om beslutet. Uppgift om beslutet ska snarast tillkännages på lämpligt sätt. 

12 §

Lokal
Fullmäktige sammanträder i Skärgårdssalen, kommunhuset, eller annan lokal som 
ordföranden efter samråd med vice ordförandena bestämmer för ett visst sammanträde.

13 §

Placeringsordning
Presidiet beslutar om placeringsordning för fullmäktiges ledamöter, ersättare och andra som 
har rätt att delta i fullmäktiges överläggningar.

Ersättare som tjänstgör i ledamots ställe sätter sig på ledamotens plats.

14 §

Annonsering
Sammanträde ska annonseras på kommunens anslagstavla på hemsidan, www.haninge.se, 
minst en vecka före sammanträdesdagen.

Ordföranden bestämmer i vilken utsträckning uppgift om kommunfullmäktiges 
sammanträden ska införas i ortstidningen. . 

FÖRLÄNGNING AV SAMMANTRÄDE OCH FORTSATT
SAMMANTRÄDE
15 §

Om fullmäktige inte hinner slutföra ett sammanträde på den utsatta sammanträdesdagen, kan 
fullmäktige besluta att förlänga tiden för sammanträdet.

Fullmäktige kan också besluta att avbryta sammanträdet och att hålla fortsatt sammanträde 
en senare dag för att behandla de ärenden som återstår. I ett sådant fall beslutar fullmäktige 
genast, när och var sammanträdet ska fortsätta. Om fullmäktige beslutar att hålla fortsatt 
sammanträde, utfärdar ordföranden ett tillkännagivande om det fortsatta sammanträdet på 
vanligt sätt.

Om sammanträdet ska fortsätta inom en vecka, behöver något tillkännagivande inte utfärdas. 
I ett sådant fall låter ordföranden dock underrätta de ledamöter och ersättare som inte är 
närvarande när sammanträdet avbryts om tiden och platsen för det fortsatta sammanträdet.
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ÄRENDEN OCH HANDLINGAR TILL SAMMANTRÄDENA 
16 §

Ordföranden bestämmer efter samråd med vice ordförandena när fullmäktige ska behandla 
ett ärende, om ej annat följer av lag.

17 §

Kommunstyrelsens och övriga nämnders förslag till beslut eller yttranden i de ärenden som 
tagits in i tillkännagivandet bör tillställas varje ledamot och ersättare före sammanträdet.

Ordföranden eller på ordförandens uppdrag sekreteraren bestämmer i vilken omfattning 
övriga handlingar i ett ärende ska tillställas ledamöter och ersättare före sammanträdet. 

Kallelse skickas elektroniskt till respektive @haninge.se-adress. Övriga handlingar 
distribueras digitalt.

Interpellationer och frågor bör om möjligt tillställas samtliga ledamöter och ersättare före det 
sammanträde vid vilket de avses bli ställda.

ANMÄLAN AV HINDER FÖR TJÄNSTGÖRING OCH INKALLANDE 
AV ERSÄTTARE (5 KAP 17-21 §§ KL)
18 §

Är ledamot förhindrad att delta i sammanträde eller i en del av ett sammanträde, har 
respektive parti ansvar för att deras ersättare kallas in.

19 §

Om en ledamot utan föregående anmälan uteblir från ett sammanträde eller hinder 
uppkommer för en ledamot att vidare delta i ett pågående sammanträde, tjänstgör efter 
ordförandens anmälan den ersättare som är närvarande vid sammanträdet och står i tur att 
tjänstgöra.

20 §

Det som sagts om ledamot i 18 och 19 §§ gäller också för ersättare, som kallats till 
tjänstgöring.

21 §

Ledamot eller ersättare bör inte inträda i tjänstgöring under pågående handläggning av ett 
ärende. Detta gäller dock inte om ordinarie ledamot anländer och hans plats är vakant. Om 
skäl finns t ex vid budgetbehandling kan ordföranden besluta att ledamots eller ersättares 
inträde sker under pågående handläggning.



Sida
10 (19)

UPPROP
22 §

En uppropslista som visar de ledamöter och ersättare som tjänstgör ska finnas tillgänglig 
under hela sammanträdet. I början av varje sammanträde låter ordföranden förrätta upprop 
enligt uppropslistan.

Ledamot och ersättare som infinner sig vid sammanträdet efter uppropet avslutats ska 
anmäla sig till sekreteraren som antecknar tjänstgöringen.

Ledamot eller tjänstgörande ersättare som inte längre ska delta vid sammanträdet ska anmäla 
detta till sekreteraren.

Upprop förrättas också i början av varje ny sammanträdesdag, vid fortsatt sammanträde och 
när ordföranden anser att det behövs.

PROTOKOLLJUSTERARE (5 kap 69 § KL)
23 §

Ordföranden bestämmer tiden och platsen för justering av protokollet från sammanträdet.

Sedan uppropet har förrättats enligt 22 §, väljer fullmäktige två ledamöter att tillsammans 
med ordföranden justera protokollet från sammanträdet och att i förekommande fall biträda 
ordföranden vid röstsammanräkningar. 

Fullmäktige får besluta att en paragraf i protokollet ska justeras omedelbart. 

TURORDNING FÖR HANDLÄGGNING AV ÄRENDENA
24 §

Fullmäktige behandlar ärendena i den turordning som de har tagits upp i tillkännagivandet.

Ärendena bör tas upp i följande ordning:

1. Val av justerare

2. Besvarande av interpellationer (max 60 minuter)

3. Ledamöternas frågestund

4. Beslutsförhet och tillkännagivande

5. Återremitterade och bordlagda allmänna ärenden

6. Allmänna ärenden

7. Valärenden

8. Anmälan av nya ärenden

9. Eventuell fortsättning besvarande av interpellationer

10. Meddelanden
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Fullmäktige kan dock besluta om ändrad turordning för ett eller flera ärenden. Ordföranden 
bestämmer, när under ett sammanträde ett ärende ska behandlas som inte finns med i 
tillkännagivandet. Fullmäktige får besluta att avbryta handläggningen av ett ärende under ett 
sammanträde (ajournering) för att återuppta det senare under sammanträdet.

YTTRANDERÄTT VID SAMMANTRÄDENA (4 kap 22 § och 24 §, 5 
kap 32, 39-41, 63 och 64 §§ KL)
25 §

Rätt att delta i överläggningen har

ordföranden och vice ordförandena i en nämnd eller en gemensam nämnd vars 
verksamhetsområde ett ärende berör.

ordföranden och vice ordförandena i en fullmäktigeberedning, när fullmäktige behandlar 
ett ärende som beredningen har handlagt.

ordföranden i en nämnd eller i en fullmäktigeberedning eller någon annan som besvarar 
en interpellation eller en fråga när överläggning hålls med anledning av svaret.

styrelsens ordförande i ett sådant företag som avses i 10 kap 2 § KL, när fullmäktige 
behandlar ett ärende som berör förhållandena i företaget.

hel- eller deltidsengagerad förtroendevald vars ansvarsområde har fastställts av 
kommunfullmäktige och som ett ärende berör.

26 §

Kommunens revisorer får delta i överläggningen när fullmäktige behandlar 
revisionsberättelsen och årsredovisningen.

Revisorerna får också delta i överläggningen, när fullmäktige behandlar ett ärende som berör 
revisorernas egen förvaltning.

27 §

Ordföranden har rätt att efter samråd med vice ordförandena i den utsträckning som det 
behövs kalla ordförande eller vice ordförande i nämnd, fullmäktigeberedning, revisor samt 
anställd hos kommunen för att lämna upplysningar vid sammanträden. Detsamma gäller 
ordförande, vice ordförande och anställd i kommunalt företag samt annan utomstående 
sakkunnig.

Ingår kommunen i en gemensam nämnd får ordföranden efter samråd med vice 
ordförandena i den utsträckning som det behövs kalla ordföranden och vice ordföranden i 
den gemensamma nämnden och anställda i de samverkande kommunerna för att lämna 
upplysningar vid sammanträdena.
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Om fullmäktige inte beslutar något annat, bestämmer ordföranden efter samråd med vice 
ordförandena i vilken utsträckning de som har kallats för att lämna upplysningar på ett 
sammanträde får yttra sig under överläggningarna.

28 §

Kommundirektören får delta i överläggningen i alla ärenden. Fullmäktiges sekreterare får 
yttra sig om lagligheten av det som förekommer vid sammanträdena.

TALARORDNING OCH ORDNINGEN VID SAMMANTRÄDENA
29 §

Den som har rätt att delta i fullmäktiges överläggningar får ordet i den ordning i vilken han 
eller hon anmält sig och blivit uppropad. Ordföranden får dock ge kommunstyrelsens 
ordförande och ledare för partigrupp inom kommunfullmäktige ordet före annan talare.

Om någon i sitt yttrande skulle avlägsna sig från ämnet och inte efter tillsägelse av 
ordförande rättar sig får ordföranden ta från honom ordet. I övrigt får ingen avbryta en talare 
under hans anförande.

Ordföranden kan utvisa den som uppträder störande och ej rättar sig efter tillsägelse. 
Uppstår oordning som ordföranden inte kan avstyra, får ordföranden upplösa sammanträdet.

Inför varje ny mandatperiod ska de politiska gruppledarna ta fram en överenskommelse om 
talartider för mandatperioden. Talartiderna bifogas som bilaga Talartider i Haninge 
kommunfullmäktige till denna arbetsordning.    

YRKANDEN 
30 §

När fullmäktige har förklarat överläggningen i ett ärende avslutad, går ordföranden igenom 
de yrkanden som har framställts under överläggningen och kontrollerar att de har uppfattats 
rätt. Ordföranden befäster genomgången med ett klubbslag. Därefter får inte något yrkande 
ändras eller återtas, om inte fullmäktige beslutar medge det enhälligt. Om ordföranden anser 
att det behövs ska den ledamot som har framställt ett yrkande avfatta det skriftligt.

DELTAGANDE I BESLUT (4 kap 25 § första stycket KL)
31 §

En ledamot som avser att avstå från att delta i ett beslut, ska anmäla detta till ordföranden, 
innan beslutet fattas. Detta ska antecknas i protokollet. En ledamot som inte har gjort en 
sådan anmälan anses ha deltagit i beslutet, om fullmäktige fattar det med acklamation.
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OMRÖSTNINGAR (4 kap 25 § andra stycket, 5 kap 54-56 och 58 §§ 
KL, samt 2 § lag (1992:339) om proportionellt valsätt)

32 §

Omröstning ska om möjligt genomföras med voteringsanläggning. Ordförandens röst ska 
anses avlagd sist och i förekommande fall utgöra utslagsröst.

När omröstning inte kan genomföras med voteringsanläggning sker omröstning genom att 
ledamöterna avger sina röster efter upprop. Uppropet sker enligt uppropslistan. Ordföranden 
avger sin röst sist.

Sedan omröstningen har avslutats, befäster ordföranden detta med ett klubbslag. Därefter får 
inte någon ledamot avge sin röst. Inte heller får någon ledamot ändra eller återta en avgiven 
röst efter klubbslaget. Om oenighet uppstår om resultatet av en öppen omröstning, ska en ny 
omröstning genomföras omedelbart.

33 §

Val till kommunstyrelse, nämnder, beredningar, revision samt styrelse alternativt beslutande 
församling för aktiebolag, ekonomiska föreningar, stiftelser och kommunalförbund ska ske 
genom en enda valhandling för ledamöter respektive en enda valhandling för ersättare. Det 
innebär att fullmäktige inte väljer in en ledamot respektive en ersättare i taget.

En valsedel som avlämnas vid en sluten omröstning ska uppta så många namn som valet 
avser samt vara omärkt, enkel och sluten.

En valsedel är ogiltig

1. om den upptar namnet på någon som inte är valbar,

2. om den upptar flera eller färre namn än det antal personer som ska väljas,

3. om den upptar ett namn som inte klart utvisar vem som avses.

Det som sagts nu gäller inte vid val som sker med tillämpning av proportionellt valsätt. För 
sådana val finns särskilda föreskrifter i lag.

MOTIONER (5 kap 22 § 2 p KL)
34 §

En motion ska vara skriftlig och egenhändigt undertecknad av en eller flera ledamöter. 
Ämnen av olika slag får inte tas upp i samma motion. En motion väcks genom att den ges in 
till kommunstyrelsens kansli senast kl 12.00 arbetsdagen före sammanträdet. En ersättare får 
väcka en motion bara när ersättaren tjänstgör som ledamot vid ett sammanträde.

Kommunstyrelsen ska två gånger varje år redovisa de motioner som inte har beretts färdigt. 
Redovisningen ska göra på fullmäktiges ordinarie sammanträden i april och oktober.
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INTERPELLATIONER (5 kap 54-63 §§ KL)
35 §

En interpellation ska vara skriftlig och egenhändigt undertecknad av en ledamot. Den ska ges 
in till kommunstyrelsens kansli senast kl 12.00 arbetsdagen före sammanträde vid vilket 
ledamoten avser att ställa den.

En ersättare får lämna en interpellation under ett sammanträde bara när ersättaren tjänstgör 
som ledamot vid sammanträdet.

Interpellationen får riktas till ordförande i en nämnd eller en fullmäktigeberedning, till 
kommunalråd eller till annan hel- eller deltidsengagerad förtroendevald vars ansvarsområde 
har fastställts av kommunfullmäktige. 

En interpellation bör besvaras senast under det sammanträde som följer närmast efter det då 
interpellationen ställdes.

Ett svar på en interpellation ska vara skriftligt. Uppgift om att interpellationssvar kommer att 
lämnas vid visst sammanträde bör tas in i tillkännagivandet.

Den ledamot som har ställt interpellationen bör få del av svaret senast fem dagar före den 
sammanträdesdag, då svaret ska lämnas.

Om en interpellation avser förhållandena i ett sådant företag som avses i 10 kap 2 § KL, får 
den ordförande till vilken interpellationen ställts överlämna till en av fullmäktige utsedd 
ledamot i företagets styrelse att besvara interpellationen. 

Ordföranden i en nämnd till vilken en interpellation ställts får överlåta besvarandet av 
interpellationen till ordföranden i styrelsen eller till ordföranden i en annan nämnd i ett 
kommunalförbund där kommunen är medlem, om denne på grund av sitt uppdrag har 
särskilda förutsättningar att besvara interpellationen.

En ersättare som har ställt en interpellation får delta i överläggningen då svaret på 
interpellationen behandlas bara om ersättaren tjänstgör som ledamot också vid det tillfället. 

FRÅGOR (5 kap 64 §§ KL)
36 §

En fråga ska vara skriftlig och egenhändigt undertecknad av en ledamot. Den ska ges in till 
kommunstyrelsens kansli senast kl 12.00 arbetsdagen före det sammanträde vid vilket 
ledamoten avser att ställa den. Vad som sägs i 35 § gäller i tillämpliga delar också på fråga. 
Svar på frågan behöver dock inte vara skriftligt. En fråga kan besvaras under det 
sammanträde vid vilket den har ställts.

FÖRETAGENS INITIATIVRÄTT (10 kap 1-9 §§ och 5 kap 22 § KL)
39 §
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Styrelsen i ett sådant företag som avses i 3 kap 16 a-18 b §§ KL får väcka ärenden i 
fullmäktige om sådana ärenden som företaget är skyldigt att se till att fullmäktige får ta 
ställning till.

BEREDNING AV ÄRENDEN (5 kap 26-38 §§ KL)
40 §

Om fullmäktige inte beslutar något annat, avgör styrelsen hur de ärenden som fullmäktige ska 
behandla ska beredas. Styrelsen får uppdra åt en förtroendevald eller åt någon anställd att 
besluta om remiss av sådana ärenden.

ÅTERREDOVISNING FRÅN NÄMNDERNA (6 kap 5 § KL)
41 §

Fullmäktige beslutar om omfattningen och formerna för nämndernas återredovisning av 
uppdrag som fullmäktige lämnat. Närmare bestämmelser härom anges i respektive nämnds 
reglemente.

        

PRÖVNING AV ANSVARSFRIHET OCH ANMÄRKNING (5 kap 24
och 32 § KL)
42 §

Fullmäktiges presidium svarar för att ärenden om ansvarsprövning bereds i enlighet med 
kommunallagens bestämmelser i 5 kap 24 och 32 §§ KL.

FULLMÄKTIGEBEREDNINGAR (3 kap 2 § KL)
43 §

Valberedning
På det första sammanträdet med nyvalda fullmäktige väljer fullmäktige en valberedning för 
den löpande mandatperioden. Valberedningen ska representeras av samtliga i 
kommunfullmäktige företrädda partier och bestå av det antal ledamöter och ersättare som 
fullmäktige bestämmer. Bland ledamöterna i beredningen väljer fullmäktige vid samma 
tillfälle en ordförande och en vice ordförande för den tid som de har valts att vara ledamöter.

Valberedningen ska lägga fram förslag i alla valärenden som fullmäktige ska behandla med 
undantag av valen av fullmäktiges presidium och valberedning. Fullmäktige kan dock besluta 
att förrätta även ett annat val utan föregående beredning. Valberedningen bestämmer själv 
sina arbetsformer.
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Övriga beredningar
Fullmäktige får tillsätta en eller flera fullmäktigeberedningar för beredning av ett visst ärende 
eller behandling av en viss fråga.

Fullmäktige bestämmer för varje tillfälle antalet ledamöter och ersättare i 
fullmäktigeberedningen. Bland ledamöterna väljer fullmäktige en ordförande för den tid som 
den har valts till ledamot.

Beredningen bestämmer själv sina arbetsformer.

BEREDNING AV REVISORERNAS BUDGET
44 §

Presidiet bereder revisorernas budget.

           

FRÅGESTUND OCH TEMATIMME/DEBATTIMME I 
KOMMUNFULLMÄKTIGE
45 § 

a) Frågestund
Fullmäktige har vid sammanträdets början en frågestund. Om inget annat beslutas är den 45 
minuter. Fullmäktige kan också besluta att ställa in frågestunden vid vissa tillfällen som t ex 
tematimme, debattimme, budgetdebatt, årsredovisning.

Ledamöterna anmäler i förväg till sin respektive partigruppledare att man tänker ställa en 
fråga. Gruppledaren i sin tur lämnar senast kl 10.00 på sammanträdesdagen en lista till 
kommunstyrelsens kansli med namn på den som ska ställa frågan, till vem frågan ska ställas 
och frågans rubrik. Partierna har gjort en prioritetsordning över de ledamöter som ska få 
ställa frågan.

Ledamöterna har då möjlighet att ställa frågor inom den kommunala kompetensen till 
ansvarigt kommunalråd, ansvarig nämndordförande, ordförande i beredningar tillsatta av 
kommunfullmäktige eller till annan hel- eller deltidsengagerad förtroendevald vars 
ansvarsområde har fastställts av kommunfullmäktige. Frågorna får dock inte avse ärenden 
som rör myndighetsutövning mot någon enskild. Talartid för frågestunden finns i 
arbetsordningens bilaga Talartider i Haninge kommunfullmäktige. 

b) Tematimme/debattimme
Fullmäktige kan efter förslag från presidiet anordna tematimme eller debattimme.
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JUSTERING AV PROTOKOLLET (5 kap 69 och 70 §§ KL)
46 §

Protokollet ska justeras senast fjorton dagar efter sammanträdet av ordföranden och två 
ledamöter. Om två eller flera ledamöter har fungerat som ordförande under ett sammanträde, 
justerar varje ordförande de paragrafer i protokollet som redovisar de delar av 
förhandlingarna som ordföranden har lett. Fullmäktige får besluta att en paragraf i 
protokollet ska justeras omedelbart. Om ordalydelsen inte är helt klar ska paragrafen 
redovisas skriftligt innan fullmäktige justerar den.

RESERVATION (4 kap 27 § KL)
47 §

Om en ledamot har reserverat sig mot ett beslut och ledamoten vill motivera reservationen, 
ska ledamoten göra det skriftligt. Motiveringen ska lämnas till sekreteraren före den tidpunkt 
som har fastställts för justering av protokollet.

Om fullmäktige beslutar att omedelbart justera den paragraf i protokollet som reservationen 
avser, ska motiveringen dock lämnas så snart det kan ske och senast under den 
sammanträdesdag beslutet fattades.

SÄRSKILT YTTRANDE
48 §

Förutom ledamots rättighet att i reservation anföra avvikande mening finns även möjlighet 
att till protokollet lämna särskilt yttrande. Det särskilda yttrandet ska avfattas skriftligt och 
utgöra ett koncentrat av ledamotens avvikande mening gentemot majoritetens beslut.

Ordförandens vägran att medge särskilt yttrande till protokollet kan ställas under fullmäktiges 
prövning. Om ledamot önskar särskilt yttrande i själva protokollstexten avgör ordföranden 
om detta ska medges. Ordförandens beslut att vägra sådant yttrande kan inte ställas under 
fullmäktiges prövning.

Begäran om att lämna särskilt yttrande ska anmälas före beslut och lämnas till sekreteraren 
senast vid justering.

ANSLAG, EXPEDIERING OCH PUBLICERING
49 §

Senast andra dagen efter det att protokollet har justerats ska justeringen tillkännages på 
anslagstavlan. Av tillkännagivandet ska framgå var protokollet finns tillgängligt samt vilken 
dag det har anslagits. Tillkännagivandet får inte tas bort från anslagstavlan före utgången av 
den tid som gäller för överklagande enligt 13 kap 5-6 §§ KL. Bevis om anslagsdagen ska 
tecknas på protokollet eller utfärdas särskilt.
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50 §

Protokollet ska utöver de i 8 kap 12 § KL uppställda kraven på tillkännagivande även inom 
samma tid publiceras på kommunens webbplats.

51 §

Utdrag ur protokollet ska tillställas de nämnder, andra organ och personer som berörs av 
besluten i protokollet. Kommunens revisorer ska alltid tillställas hela protokollet. 
Ordföranden undertecknar och sekreteraren kontrasignerar fullmäktiges skrivelser och de 
andra handlingar som upprättas i fullmäktiges namn, om inte fullmäktige beslutar annat.

ALLMÄNHETENS FRÅGESTUND (8 kap 16 § KL)
52 §

Allmänhetens frågestund är ett tillfälle där allmänheten har möjlighet att träffa 
förtroendevalda från den styrande majoriteten och samtliga oppositionspartier för att ställa 
frågor. Frågestunden hålls i början av det sammanträde då årsredovisningen behandlas. 

53 §

Allmänhetens frågestund ska särskilt annonseras på kommunens hemsida.
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ANTALET LEDAMÖTER (5 KAP 5-8 §§ KL)

1 §

Fullmäktige har 61 ledamöter. I vallagen finns det bestämmelser 
om antalet ersättare.

ORDFÖRANDE OCH VICE ORDFÖRANDE (5 kap 10 § KL)

Presidium

2 §

Det år då val av kommunfullmäktige har ägt rum i hela landet, väljer 
fullmäktige bland ledamöter en ordförande samt en förste och en 
andre vice ordförande (presidium). Presidievalen ska förrättas på 
ett sammanträde som hålls före utgången av november. Presidiet 
väljs för fullmäktiges löpande mandatperiod.

Vice ordförandena ska biträda ordföranden i uppgiften att planera 
och leda sammanträdet i den mån ordföranden anser att det be-
hövs.

3 §

Tills presidievalet har förrättats, tjänstgör som ordförande den som 
har varit ledamot i fullmäktige längst tid (ålderspresidenten). Om 
flera ledamöter har lika lång tjänstgöringstid som ledamot, ska den 
äldste av dem vara ålderspresident.

4 §

Om ordföranden eller någon av vice ordförandena avgår som le-
damot eller från sin presidiepost, bör fullmäktige så snart det kan 
ske välja en annan ledamot till presidieposten för återstoden av 
tjänstgöringstiden för den som har avgått. Om samtliga i presidiet
är hindrade att fullgöra uppdraget, fullgör ålderspresidenten ordfö-
randens uppgifter.

TID OCH PLATS FÖR SAMMANTRÄDENA (5 kap 12-16 §§ KL)

5 §

För varje år bestämmer fullmäktige dag och tid för sammanträdena, 
de bör dock inte pågå efter kl. 21.30. 
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Det år då val av fullmäktige har ägt rum i hela landet, sammanträ-
der nyvalda fullmäktige första gången i oktober. 

6 §

Fullmäktige får, om särskilda skäl föreligger, sammanträda
med ledamöter närvarande på distans. Sådant sammanträde får
endast äga rum om ljud- och bildöverföring sker i realtid och
på ett sådant sätt att samtliga deltagare kan se och höra
varandra på lika villkor.

Ledamot som önskar delta på distans ska senast fem
arbetsdagar före sammanträdet anmäla detta till
kommunstyrelsens kansli.

Ordföranden avgör om närvaro får ske på distans.

Sammanträdets tillkännagivande

7 §

Ordföranden utfärdar ett tillkännagivande om varje sammanträde 
med fullmäktige.

Tillkännagivandet ska innehålla uppgift om tid och plats för sam-
manträdet och om de ärenden som ska behandlas.

8 §

Tillkännagivandet ska anslås på kommunens anslagstavla minst en 
vecka före sammanträdesdagen. 
9 §

Om ett ärende är så brådskande att det inte hinner tillkännages på 
det sätt som föreskrivs i 7 och 8 §§, ska tillkännagivandet med 
uppgift om ärendet anslås senast vardagen närmast före samman-
trädesdagen. Dessutom ska tillkännagivandet på ett lämpligt sätt 
sändas till varje ledamot och ersättare så, att den kan antas nå 
dem inom samma tid.

10 §

Extra sammanträde
Extra sammanträde hålls på den tid som ordföranden bestämmer 
efter samråd med vice ordförandena. En begäran om extra sam-
manträde ska göras skriftligen hos ordföranden och ska innehålla 
uppgift om det eller de ärenden som önskas behandlade på det ex-
tra sammanträdet.
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11 §

Inställt sammanträde
Om det föreligger särskilda skäl för det, får ordföranden efter sam-
råd med vice ordförandena ställa in ett ordinarie sammanträde eller 
ändra dagen eller tiden för sammanträdet. Om ordföranden beslu-
tar att ett sammanträde ska ställas in eller att dagen eller tiden för 
ett sammanträde ska ändras, ska ordföranden se till att varje leda-
mot och ersättare underrättas om beslutet. Uppgift om beslutet ska 
snarast tillkännages på lämpligt sätt.

12 §

Lokal
Fullmäktige sammanträder i Skärgårdssalen, kommunhuset, eller 
annan lokal som ordföranden efter samråd med vice ordförandena 
bestämmer för ett visst sammanträde.

13 §

Placeringsordning
Presidiet beslutar om placeringsordning för fullmäktiges ledamöter, 
ersättare och andra som har rätt att delta i fullmäktiges överlägg-
ningar.

Ersättare som tjänstgör i ledamots ställe sätter sig på ledamotens 
plats.

14 §

Annonsering
Sammanträde ska annonseras på kommunens anslagstavla på 
hemsidan, www.haninge.se, minst en vecka före sammanträdes-
dagen.

Ordföranden bestämmer i vilken utsträckning uppgift om kommun-
fullmäktiges sammanträden ska införas i ortstidningen. . 

FÖRLÄNGNING AV SAMMANTRÄDE OCH FORTSATT SAM-
MANTRÄDE

15 §

Om fullmäktige inte hinner slutföra ett sammanträde på den utsatta 
sammanträdesdagen, kan fullmäktige besluta att förlänga tiden för 
sammanträdet.
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Fullmäktige kan också besluta att avbryta sammanträdet och att 
hålla fortsatt sammanträde en senare dag för att behandla de ären-
den som återstår. I ett sådant fall beslutar fullmäktige genast, när 
och var sammanträdet ska fortsätta. Om fullmäktige beslutar att 
hålla fortsatt sammanträde, utfärdar ordföranden ett tillkännagi-
vande om det fortsatta sammanträdet på vanligt sätt.

Om sammanträdet ska fortsätta inom en vecka, behöver något till-
kännagivande inte utfärdas. I ett sådant fall låter ordföranden dock 
underrätta de ledamöter och ersättare som inte är närvarande när 
sammanträdet avbryts om tiden och platsen för det fortsatta sam-
manträdet.

ÄRENDEN OCH HANDLINGAR TILL SAMMANTRÄDENA

16 §

Ordföranden bestämmer efter samråd med vice ordförandena när 
fullmäktige ska behandla ett ärende, om ej annat följer av lag.

17 §

Kommunstyrelsens och övriga nämnders förslag till beslut eller ytt-
randen i de ärenden som tagits in i tillkännagivandet bör tillställas 
varje ledamot och ersättare före sammanträdet.

Ordföranden eller på ordförandens uppdrag sekreteraren bestäm-
mer i vilken omfattning övriga handlingar i ett ärende ska tillställas 
ledamöter och ersättare före sammanträdet. 

Kallelse skickas elektroniskt till respektive @haninge.se-adress. 
Övriga handlingar distribueras digitalt.

Interpellationer och frågor bör om möjligt tillställas samtliga ledamö-
ter och ersättare före det sammanträde vid vilket de avses bli 
ställda.

ANMÄLAN AV HINDER FÖR TJÄNSTGÖRING OCH INKAL-
LANDE AV ERSÄTTARE (5 KAP 17-21 §§ KL)

18 §

Är ledamot förhindrad att delta i sammanträde eller i en del av ett 
sammanträde, har respektive parti ansvar för att deras ersättare 
kallas in

19 §
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Om en ledamot utan föregående anmälan uteblir från ett samman-
träde eller hinder uppkommer för en ledamot att vidare delta i ett 
pågående sammanträde, tjänstgör efter ordförandens anmälan den 
ersättare som är närvarande vid sammanträdet och står i tur att 
tjänstgöra.

20 §

Det som sagts om ledamot i 18 och 19 §§ gäller också för ersät-
tare, som kallats till tjänstgöring.

21 §

Ledamot eller ersättare bör inte inträda i tjänstgöring under på-
gående handläggning av ett ärende. Detta gäller dock inte om ordi-
narie ledamot anländer och hans plats är vakant. Om skäl finns t ex 
vid budgetbehandling kan ordföranden besluta att ledamots eller 
ersättares inträde sker under pågående handläggning.

UPPROP

22 §

En uppropslista som visar de ledamöter och ersättare som tjänstgör 
ska finnas tillgänglig under hela sammanträdet. I början av varje 
sammanträde låter ordföranden förrätta upprop enligt uppropslis-
tan.

Ledamot och ersättare som infinner sig vid sammanträdet efter 
uppropet avslutats ska anmäla sig till sekreteraren som antecknar 
tjänstgöringen.

Ledamot eller tjänstgörande ersättare som inte längre ska delta vid 
sammanträdet ska anmäla detta till sekreteraren.

Upprop förrättas också i början av varje ny sammanträdesdag, vid 
fortsatt sammanträde och när ordföranden anser att det behövs.

PROTOKOLLJUSTERARE (5 kap 69 § KL)

23 §

Ordföranden bestämmer tiden och platsen för justering av protokol-
let från sammanträdet.
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Sedan uppropet har förrättats enligt 22 §, väljer fullmäktige två le-
damöter att tillsammans med ordföranden justera protokollet från 
sammanträdet och att i förekommande fall biträda ordföranden vid 
röstsammanräkningar. 

Fullmäktige får besluta att en paragraf i protokollet ska justeras 
omedelbart.

TURORDNING FÖR HANDLÄGGNING AV ÄRENDENA

24 §

Fullmäktige behandlar ärendena i den turordning som de har tagits 
upp i tillkännagivandet.

Ärendena bör upptas i följande ordning:
1. Val av justerare
2. Besvarande av interpellationer (max 60 minuter)
3. Ledamöternas frågestund
4. Beslutsförhet och tillkännagivande
5. Återremitterade och bordlagda allmänna ärenden
6. Allmänna ärenden
7. Valärenden
8. Anmälan av nya ärenden
9. Eventuell fortsättning besvarande av interpellationer
10. Meddelanden

Fullmäktige kan dock besluta om ändrad turordning för ett eller flera 
ärenden. Ordföranden bestämmer, när under ett sammanträde ett 
ärende ska behandlas som inte finns med i tillkännagivandet. Full-
mäktige får besluta att avbryta handläggningen av ett ärende under 
ett sammanträde (ajournering) för att återuppta det senare under 
sammanträdet.

YTTRANDERÄTT VID SAMMANTRÄDENA (4 kap 22 och 24 §, 5 
kap 32, 39-41, 63 och 64 §§ KL)

25 §

Rätt att delta i överläggningen har
ordföranden och vice ordförandena i en nämnd eller en gemen-
sam nämnd vars verksamhetsområde ett ärende berör.
ordföranden och vice ordförandena i en fullmäktigeberedning, 
när fullmäktige behandlar ett ärende som beredningen har hand-
lagt.
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ordföranden i en nämnd eller i en fullmäktigeberedning eller nå-
gon annan som besvarar en interpellation eller en fråga när
överläggning hålls med anledning av svaret.
styrelsens ordförande i ett sådant företag som avses i 10 kap 2
§§ KL, när fullmäktige behandlar ett ärende som berör förhållan-
dena i företaget.
hel- eller deltidsengagerad förtroendevald vars ansvarsområde
har fastställts av kommunfullmäktige och som ett ärende berör.

26 §

Kommunens revisorer får delta i överläggningen när fullmäktige 
behandlar revisionsberättelsen och årsredovisningen.

Revisorerna får också delta i överläggningen, när fullmäktige be-
handlar ett ärende som berör revisorernas egen förvaltning.

27 §

Ordföranden har rätt att efter samråd med vice ordförandena i den 
utsträckning som det behövs kalla ordförande eller vice ordförande 
i nämnd, fullmäktigeberedning, revisor samt anställd hos kommu-
nen för att lämna upplysningar vid sammanträden. Detsamma gäl-
ler ordförande, vice ordförande och anställd i kommunalt företag 
samt annan utomstående sakkunnig.

Ingår kommunen i en gemensam nämnd får ordföranden efter sam-
råd med vice ordförandena i den utsträckning som det behövs kalla
ordföranden och vice ordföranden i den gemensamma nämnden 
och anställda i de samverkande kommunerna för att lämna upplys-
ningar vid sammanträdena.

Om fullmäktige inte beslutar något annat, bestämmer ordföranden 
efter samråd med vice ordförandena i vilken utsträckning de som 
har kallats för att lämna upplysningar på ett sammanträde får yttra 
sig under överläggningarna.

28 §

Kommundirektören får delta i överläggningen i alla ärenden. Full-
mäktiges sekreterare får yttra sig om lagligheten av det som före-
kommer vid sammanträdena.

TALARORDNING OCH ORDNINGEN VID SAMMANTRÄDENA

29 §
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Den som har rätt att delta i fullmäktiges överläggningar får ordet i 
den ordning i vilken han eller hon anmält sig och blivit uppropad. 
Ordföranden får dock ge kommunstyrelsens ordförande och ledare
för partigrupp inom kommunfullmäktige ordet före annan talare.

Om någon i sitt yttrande skulle avlägsna sig från ämnet och inte ef-
ter tillsägelse av ordförande rättar sig får ordföranden ta från ho-
nom ordet. I övrigt får ingen avbryta en talare under hans anfö-
rande.

Ordföranden kan utvisa den som uppträder störande och ej rättar 
sig efter tillsägelse. Uppstår oordning som ordföranden inte kan av-
styra, får ordföranden upplösa sammanträdet.

Inför varje ny mandatperiod ska de politiska gruppledarna ta fram 
en överenskommelse om talartider för mandatperioden. Talartider-
na bifogas som bilaga Talartider i Haninge kommunfullmäktige till 
denna arbetsordning.
     

YRKANDEN 

30 §

När fullmäktige har förklarat överläggningen i ett ärende avslutad, 
går ordföranden igenom de yrkanden som har framställts under 
överläggningen och kontrollerar att de har uppfattats rätt. Ordföran-
den befäster genomgången med ett klubbslag. Därefter får inte nå-
got yrkande ändras eller återtas, om inte fullmäktige beslutar 
medge det enhälligt. Om ordföranden anser att det behövs ska den 
ledamot som har framställt ett yrkande avfatta det skriftligt.

DELTAGANDE I BESLUT (4 kap 25 § första stycket KL)

31 §

En ledamot som avser att avstå från att delta i ett beslut, ska an-
mäla detta till ordföranden, innan beslutet fattas. Detta ska anteck-
nas i protokollet. En ledamot som inte har gjort en sådan anmälan 
anses ha deltagit i beslutet, om fullmäktige fattar det med acklamat-
ion.

OMRÖSTNINGAR (4 kap 25 § andra stycket, 5 kap 54-56 och 58
§§ KL, samt 2 § lag (1992:339) om proportionellt valsätt)

32 §
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Omröstning ska om möjligt genomföras med voteringsanläggning. 
Ordförandens röst ska anses avlagd sist och i förekommande fall 
utgöra utslagsröst.

När omröstning inte kan genomföras med voteringsanläggning sker 
omröstning genom att ledamöterna avger sina röster efter upprop. 
Uppropet sker enligt uppropslistan. Ordföranden avger sin röst sist.

Sedan omröstningen har avslutats, befäster ordföranden detta med 
ett klubbslag. Därefter får inte någon ledamot avge sin röst. Inte 
heller får någon ledamot ändra eller återta en avgiven röst efter 
klubbslaget. Om oenighet uppstår om resultatet av en öppen om-
röstning, ska en ny omröstning genomföras omedelbart.

33 §

Val till kommunstyrelse, nämnder, beredningar, revision samt sty-
relse alternativt beslutande församling för aktiebolag, ekonomiska 
föreningar, stiftelser och kommunalförbund ska ske genom en enda 
valhandling för ledamöter respektive en enda valhandling för ersät-
tare. Det innebär att fullmäktige inte väljer in en ledamot respektive 
en ersättare i taget.

En valsedel som avlämnas vid en sluten omröstning ska uppta så 
många namn som valet avser samt vara omärkt, enkel och sluten.

En valsedel är ogiltig
1. om den upptar namnet på någon som inte är valbar,
2. om den upptar flera eller färre namn än det antal personer som 
ska väljas,
3. om den upptar ett namn som inte klart utvisar vem som avses.
Det som sagts nu gäller inte vid val som sker med tillämpning av 
proportionellt valsätt. För sådana val finns särskilda föreskrifter i 
lag.

MOTIONER (5 kap 22 § 2 p KL)

34 §

En motion ska vara skriftlig och egenhändigt undertecknad av en 
eller flera ledamöter. Ämnen av olika slag får inte tas upp i samma 
motion. En motion väcks genom att den ges in till kommunstyrel-
sens kansli senast kl 12.00 arbetsdagen före sammanträdet. En er-
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sättare får väcka en motion bara när ersättaren tjänstgör som le-
damot vid ett sammanträde.

Kommunstyrelsen ska två gånger varje år redovisa de motioner 
som inte har beretts färdigt. Redovisningen ska göra på fullmäkti-
ges ordinarie sammanträden i april och oktober.

INTERPELLATIONER (5 kap 59-63 §§ KL)

35 §

En interpellation ska vara skriftlig och egenhändigt undertecknad av 
en ledamot. Den ska ges in till kommunstyrelsens kansli senast kl 
12.00 arbetsdagen före sammanträde vid vilket ledamoten avser att 
ställa den.

En ersättare får lämna en interpellation under ett sammanträde 
bara när ersättaren tjänstgör som ledamot vid sammanträdet.

Interpellationen får riktas till ordförande i en nämnd eller en fullmäk-
tigeberedning, till kommunalråd eller till annan hel- eller deltidsen-
gagerad förtroendevald vars ansvarsområde har fastställts av 
kommunfullmäktige. 

En interpellation bör besvaras senast under det sammanträde som 
följer närmast efter det då interpellationen ställdes.

Ett svar på en interpellation ska vara skriftligt. Uppgift om att inter-
pellationssvar kommer att lämnas vid visst sammanträde bör tas in 
i tillkännagivandet.

Den ledamot som har ställt interpellationen bör få del av svaret 
senast fem dagar före den sammanträdesdag, då svaret ska läm-
nas.

Om en interpellation avser förhållandena i ett sådant företag som 
avses i 10 kap 2 §KL, får den ordförande till vilken interpellationen 
ställts överlämna till en av fullmäktige utsedd ledamot i företagets 
styrelse att besvara interpellationen.

Ordföranden i en nämnd till vilken en interpellation ställts får över-
låta besvarandet av interpellationen till ordföranden i styrelsen eller 
till ordföranden i en annan nämnd i ett kommunalförbund där kom-
munen är medlem, om denne på grund av sitt uppdrag har sär-
skilda förutsättningar att besvara interpellationen.
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En ersättare som har ställt en interpellation får delta i överläggning-
en då svaret på interpellationen behandlas bara om ersättaren 
tjänstgör som ledamot också vid det tillfället.

FRÅGOR (5 kap 64 §§ KL)

36 §

En fråga ska vara skriftlig och egenhändigt undertecknad av en le-
damot. Den ska ges in till kommunstyrelsens kansli senast kl 12.00 
arbetsdagen före det sammanträde vid vilket ledamoten avser att 
ställa den. Vad som sägs i 35 § gäller i tillämpliga delar också på 
fråga. Svar på frågan behöver dock inte vara skriftligt. En fråga kan 
besvaras under det sammanträde vid vilket den har ställts.

FÖRETAGENS INITIATIVRÄTT (10 kap 1-9 §§ och 5 kap 22 § KL)

39 §

Styrelsen i ett sådant företag som avses i 10 kap. 2-6 §§ KL får 
väcka ärenden i fullmäktige i sådana ärenden som företaget är 
skyldigt att se till att fullmäktige får ta ställning till.

BEREDNING AV ÄRENDEN (5 kap 26-38 §§ KL)

40 §

Om fullmäktige inte beslutar något annat, avgör styrelsen hur de 
ärenden som fullmäktige ska behandla ska beredas. Styrelsen får 
uppdra åt en förtroendevald eller åt någon anställd att besluta om 
remiss av sådana ärenden.

ÅTERREDOVISNING FRÅN NÄMNDERNA (6 kap 5 § KL)

41 §

Fullmäktige beslutar om omfattningen och formerna för nämnder-
nas återredovisning av uppdrag som fullmäktige lämnat. Närmare 
bestämmelser härom anges i respektive nämnds reglemente.
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PRÖVNING AV ANSVARSFRIHET OCH ANMÄRKNING (5 kap 24
och 32 § KL)

42 §

Fullmäktiges presidium svarar för att ärenden om ansvarsprövning 
bereds i enlighet med kommunallagens bestämmelser i 5 kap 24
och 32 §§ KL.

FULLMÄKTIGEBEREDNINGAR (3 kap 2 § KL)

43 §

Valberedning
På det första sammanträdet med nyvalda fullmäktige väljer fullmäk-
tige en valberedning för den löpande mandatperioden. Valbered-
ningen ska representeras av samtliga i kommunfullmäktige före-
trädda partier och bestå av det antal ledamöter och ersättare som 
fullmäktige bestämmer.. Bland ledamöterna i beredningen väljer 
fullmäktige vid samma tillfälle en ordförande och en vice ordförande 
för den tid som de har valts att vara ledamöter.

Valberedningen ska lägga fram förslag i alla valärenden som full-
mäktige ska behandla med undantag av valen av fullmäktiges pre-
sidium och valberedning. Fullmäktige kan dock besluta att förrätta 
även ett annat val utan föregående beredning. Valberedningen be-
stämmer själv sina arbetsformer.

Övriga beredningar
Fullmäktige får tillsätta en eller flera fullmäktigeberedningar för be-
redning av ett visst ärende eller behandling av en viss fråga.
Fullmäktige bestämmer för varje tillfälle antalet ledamöter och er-
sättare i fullmäktigeberedningen. Bland ledamöterna väljer fullmäk-
tige en ordförande för den tid som den har valts till ledamot.

Beredningen bestämmer själv sina arbetsformer.

BEREDNING AV REVISORERNAS BUDGET

44 §

Presidiet bereder revisorernas budget.

           
FRÅGESTUND och TEMATIMME/DEBATTIMME I KOMMUN-
FULLMÄKTIGE
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45 § 

a) Frågestund 
Fullmäktige har vid sammanträdets början en frågestund. Om inget 
annat beslutas är den 45 minuter. Fullmäktige kan också besluta att
ställa in frågestunden vid vissa tillfällen som t ex tematimme, de-
battimme, budgetdebatt, årsredovisning.

Ledamöterna anmäler i förväg till sin respektive partigruppledare att 
man tänker ställa en fråga. Gruppledaren i sin tur lämnar senast kl 
10.00 på sammanträdesdagen en lista till kommunstyrelsens kansli
med namn på den som ska ställa frågan, till vem frågan ska ställas
och frågans rubrik. Partierna har gjort en prioritetsordning över de 
ledamöter som ska få ställa frågan.

Ledamöterna har då möjlighet att ställa frågor inom den kommu-
nala kompetensen till ansvarigt kommunalråd, ansvarig nämndord-
förande, ordförande i beredningar tillsatta av kommunfullmäktige el-
ler till annan hel- eller deltidsengagerad förtroendevald vars an-
svarsområde har fastställts av kommunfullmäktige. Frågorna får 
dock inte avse ärenden som rör myndighetsutövning mot någon 
enskild. Talartid för frågestunden finns i arbetsordningens bilaga 
Talartider i Haninge kommunfullmäktige. 

b) Tematimme/debattimme
Fullmäktige kan efter förslag från presidiet anordna tematimme eller 
debattimme.

JUSTERING AV PROTOKOLLET (5 kap 69 och 70 §§ KL)

46 §

Protokollet ska justeras senast fjorton dagar efter sammanträdet av 
ordföranden och två ledamöter. Om två eller flera ledamöter har 
fungerat som ordförande under ett sammanträde, justerar varje ord-
förande de paragrafer i protokollet som redovisar de delar av för-
handlingarna som ordföranden har lett. Fullmäktige får besluta att 
en paragraf i protokollet ska justeras omedelbart. Om ordalydelsen 
inte är helt klar ska paragrafen redovisas skriftligt innan fullmäktige 
justerar den.

RESERVATION (4 kap 27 § KL)

47 §
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Om en ledamot har reserverat sig mot ett beslut och ledamoten vill 
motivera reservationen, ska ledamoten göra det skriftligt. Moti-
veringen ska lämnas till sekreteraren före den tidpunkt som har 
fastställts för justering av protokollet.

Om fullmäktige beslutar att omedelbart justera den paragraf i proto-
kollet som reservationen avser, ska motiveringen dock lämnas så 
snart det kan ske och senast under den sammanträdesdag beslutet 
fattades.

SÄRSKILT YTTRANDE

48 §

Förutom ledamots rättighet att i reservation anföra avvikande me-
ning finns även möjlighet att till protokollet lämna särskilt yttrande. 
Det särskilda yttrandet ska avfattas skriftligt och utgöra ett kon-
centrat av ledamotens avvikande mening gentemot majoritetens 
beslut.

Ordförandens vägran att medge särskilt yttrande till protokollet kan 
ställas under fullmäktiges prövning. Om ledamot önskar särskilt ytt-
rande i själva protokollstexten avgör ordföranden om detta ska 
medges. Ordförandens beslut att vägra sådant yttrande kan inte 
ställas under fullmäktiges prövning.

Begäran om att lämna särskilt yttrande ska anmälas före beslut och 
lämnas till sekreteraren senast vid justering.

ANSLAG, EXPEDIERING OCH PUBLICERING

49 §

Senast andra dagen efter det att protokollet har justerats ska juste-
ringen tillkännages på anslagstavlan. Av tillkännagivandet ska
framgå var protokollet finns tillgängligt samt vilken dag det har an-
slagits. Tillkännagivandet får inte tas bort från anslagstavlan före 
utgången av den tid som gäller för överklagande enligt 13 kap 5-6
§§ KL. Bevis om anslagsdagen ska tecknas på protokollet eller ut-
färdas särskilt.

50 §

Protokollet ska utöver de i 8 kap 12 § KL uppställda kraven på till-
kännagivande även inom samma tid publiceras på kommunens 
webbplats.
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51 §

Utdrag ur protokollet ska tillställas de nämnder, andra organ och 
personer som berörs av besluten i protokollet. Kommunens reviso-
rer ska alltid tillställas hela protokollet. Ordföranden undertecknar 
och sekreteraren kontrasignerar fullmäktiges skrivelser och de 
andra handlingar som upprättas i fullmäktiges namn, om inte full-
mäktige beslutar annat.

ALLMÄNHETENS FRÅGESTUND (8 kap 16 § KL)

52 §

Allmänhetens frågestund är ett tillfälle där allmänheten har möjlig-
het att träffa förtroendevalda från den styrande majoriteten och 
samtliga oppositionspartier för att ställa frågor. Frågestunden hålls i 
början av det sammanträde då årsredovisningen behandlas. 

53 §

Allmänhetens frågestund ska särskilt annonseras på kommunens 
hemsida.

_____________
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Revidering av policy gällande digitalisering 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1.  Digitaliseringspolicyn antas. 

2. Nuvarande IT-policy, antagen av kommunstyrelsen 2015-12-09  
§ 334, upphör att gälla. 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunens nuvarande IT-policy beslutades av kommunstyrelsen 
2015-12-09 § 334. I enlighet med det uppdrag som ålades 
kommunstyrelseförvaltningen 2020-04-27 § 93 efter revisorernas 
granskningsrapport av kommunens digitaliseringsarbete har 
kommunstyrelseförvaltningen föreslagit en revidering av kommunens 
policy gällande digitalisering.  

Förslaget på revidering av policyn har tydliga kopplingar till 
regeringens digitaliseringsstrategi och kommunens värdegrund som 
statuerar att medarbetarna ständigt ska arbeta för medborgarna samt 
förbättra och utveckla verksamheten utifrån uppdraget med ansvar 
för helheten.  

I förslaget till revidering föreslås att policyn byter namn till 
digitaliseringspolicy. Detta för att kunna omfamna ett bredare spektra 
och ge koncernen tydliga värderingar och grundprinciper inom 
digitaliseringsområdet. 

Ärendet 
Nuvarande IT-policy beslutades av kommunstyrelsen 2015-12-09  
§ 334. Kommunstyrelseförvaltningen har i enlighet med det politiska 
uppdrag som gavs förvaltningen 2020-04-27 § 93 efter revisorernas 
granskningsrapport av kommunens digitaliseringsarbete, med 
tillhörande förslag på förändringar, föreslagit en revidering av 
nuvarande IT-policy. Det reviderade förslaget på IT-policy är en av 
flera åtgärder som vidtas i samband med att kommunens översyn av 
styrdokumenten inom IT och digitaliseringsområdet. 

I förslaget till revideringen av policyn tas ett större grepp kring 
kommunens styrning av digitalisering och kopplar samman policyn 
med regeringens digitaliseringsstrategi. På detta sätt får kommunen ett 
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nationellt ramverk att förhålla sig till, utöver de kommunövergripande 
styrdokumenten policyn krokar in i, främst kommunens värdegrund 
som statuerar att medarbetarna ständigt ska arbeta för medborgarna 
samt förbättra och utveckla verksamheten utifrån uppdraget med 
ansvar för helheten. Även kommunens mål och budget och Haninge 
kommuns program för säkerhets- och riskhanteringsarbete har tydliga 
kopplingar till policyns innehåll.  

Förslaget till policyn är anpassad i enlighet med kommunens policy 
för styrdokument som kommunfullmäktige antog 2021-06-14 § 136. I 
enlighet med denna är policy ett reglerande styrdokument på 
strategisk nivå på medellång sikt, fyra till tio år.  

Vidare är förslaget att policyn, som i dagsläget heter IT-policy, ändrar 
namn till digitaliseringspolicy. Detta för att kunna omfamna ett vidare 
spektra för hur organisationen ska agera inom digitaliseringsområdet. 
Kommunstyrelseförvaltningen menar att detta kommer att stärka 
organisationens styrningsmöjligheter inom digitaliseringsområdet och 
kommer på ett tydligare sätt kunna länka samman underliggande 
riktlinjer och anvisningar inom området. Ytterligare styrning för att 
konkretisera digitaliseringspolicyn kommer att arbetas fram.  

Den föreslagna policyn behandlar fem områden där kommunen anser 
det viktigt att ange koncernövergripande värderingar och 
grundprinciper inom digitaliseringsområdet i syfte att stärka 
styrningen: 

- användaren i fokus 

- digitaliseringens bidrag till verksamhetsutveckling 

- enhetliga och gemensamma strukturer, standarder och principer 

- organisatorisk och kostnadsmässig effektivitet, prioritering och 
samordning 

- säkerhet 

Underlag för beslut 
Tjänsteskrivelse – Revidering policy gällande digitalisering – 2022-04-
05 

Digitaliseringspolicy  
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Digitaliseringspolicy 

Syfte 
Digitaliseringspolicyn grundar sig på att alla digitala tjänster och hela den digitala 
infrastrukturen är ömsesidigt beroende av varandra. 

Digitaliseringspolicyn syftar till att ange kommunens grundprinciper för en framtidssäkrad 
effektiv kommunal verksamhet med hjälp av digital verksamhetsutveckling. Policyn grundar 
sig på regeringens digitaliseringsstrategi och knyter tydligt an till kommunens värdegrund 
som statuerar att medarbetarna ständigt ska arbeta för medborgarna samt förbättra och 
utveckla verksamheten utifrån uppdraget med ansvar för helheten. 

Haninge kommun arbetar med verksamhetsutveckling med stöd av digitalisering, digitala 
tjänster och teknik som bidrar till att medborgare erbjuds tjänster och service utifrån sina 
behov samt god arbetsmiljö för kommunens medarbetare och god ekonomisk hushållning. 

Digitaliseringspolicyn behandlar följande områden: 

- Användaren i fokus 

- Digitaliseringens bidrag till verksamhetsutveckling 

- Enhetliga och gemensamma strukturer, standarder och principer 

- Organisatorisk och kostnadsmässig effektivitet, prioritering och samordning 

- Säkerhet 

Förutsättningar 
Haninge kommun utgår alltid från medborgaren i all verksamhetsutveckling. Genom 
digitalisering ska medborgare känna tillit till och förtroende i användningen av våra digitala 
tjänster, som också ska vara enkla att använda. 

Haninge kommuns verksamhet är bred och omfattande och sker i en miljö som ständigt 
förändras. För att klara av sina samhällsuppgifter och de krav som medborgarna ställer på 
utbud, kvalitet och service kommer kommunens beroende av information och 
informationssystem fortsätta att öka. Inom kommunen ses samverkan mellan verksamheten, 
de centrala stödfunktionerna samt kommunens bolag som en framgångsfaktor som bidrar till 
öppenhet, effektivitet och utveckling och ska därför vara en integrerad del av kommunens 
processer. 

Nationellt har behovet av ökad samordning mellan stat, region och kommun identifierats 
vilket innebär att Haninge kommun och dess bolag deltar och bidrar till den nationella 
samordnade digitaliseringen. 
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Användaren i fokus 
Kommunens service och dialog med medborgare ska kännetecknas av enhetlighet och 
effektivitet, och ska drivas av en helhetssyn där nyttan för medborgaren är i fokus. Vi finns 
där medborgaren vill nå oss och vi utgår från medborgarens behov i verksamhetsutveckling. 
Vid varje upphandling, införande och versionsbyte eftersträvas att användarnas upplevelse av 
den digitala tjänsten är att den är enkel och underlättar. 

Digitaliseringens bidrag till verksamhetsutveckling 
Digitalisering är ett verktyg inom verksamhetsutveckling som bidrar till ökad effektivitet, 
tillgänglighet och kvalitet om det kombineras med stabila processer och moderna relevanta 
systemstöd. Kommunen ska ha ett synsätt som inkluderar nytänkande och 
möjlighetsskapande, men samtidigt verka för att tekniken och infrastrukturen som används är 
beprövad, stabil och säker. 

Enhetliga och gemensamma strukturer, standarder och principer 
Digitaliseringen i kommunen ska ha ett helhetsperspektiv på koncernens nytta i syfte att 
undvika suboptimeringar. Kommunen ska tillvarata möjligheterna till organisatorisk 
effektivitet och utnyttja fördelarna med samordning och gemensamma arbetsformer. 
Kommunen ska följa nationella regelverk och standarder. 

Organisatorisk och kostnadsmässig effektivitet, prioritering och samordning 
Kommunen ska bidra till innovation och utveckling. Information ska tillgängliggöras och 
delas på ett säkert sätt och skapa relevanta samarbeten såväl inom som utanför 
organisationen. Haninge kommuns verksamheter ska bedrivas på ett ändamålsenligt och 
effektivt sätt. Verksamheten ska tillgodose dagens behov utan att begränsa det kommande, 
samt vara långsiktigt hållbar för dagens och kommande generationers medborgare, besökare, 
näringsliv och föreningsliv.  

Säkerhet 
Kommunens digitala information ska hanteras på ett säkert, tillförlitligt och tryggt sätt. 
Kommunen ska ha säkra informationskällor där korrekt och aktuell information kan delas 
med relevanta interna och externa aktörer. 
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Svar på granskningsrapport om 
arbetsmarknadsåtgärder 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Förvaltningens tjänsteskrivelse daterad 2022-04-27 godkänns 
som svar till revisorerna i Haninge kommun 

2. Ärendet justeras omedelbart 

Sammanfattning av ärendet  
Ernst and Young har på uppdrag av kommunens förtroendevalda 
revisorer granskat huruvida näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
och socialnämnden säkerställt en ändamålsenlig styrning uppföljning 
och kontroll av arbetet med arbetsmarknadsåtgärder. 
Kommunstyrelsen har inte varit föremål för granskning, men 
revisorerna har gjort bedömningen att kommunstyrelsen bör ta del av 
granskningen och önskar svar senast den 30 maj. 

Revisorernas övergripande bedömning är att nämnderna delvis 
säkerställer en ändamålsenlig styrning, kontroll och uppföljning. 
Granskningens resultat visar att det finns viss otydlighet i 
ansvarsfördelningen mellan nämnderna och kommunstyrelsen. 
Revisorerna påpekar i sin rapport att det pågår ett arbete med att 
förtydliga ansvarsfördelningen genom bland annat en styrgrupp och 
den politiskt antagna arbetsmarknadsstrategin. 
 
Utifrån granskningen rekommenderas näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden att: 

- Säkerställa att formerna för intern samverkan upprätthålls och 
fortsatt utvecklas. Revisorerna ser även att nämnden bör se 
över om det finns behov av fler formaliserade 
samverkanskanaler. 

- Säkerställa att internkontrollplanen innefattar hela nämndens 
ansvarsområde och följer fullmäktiges riktlinje för 
internkontroll. 

- Säkerställa att det finns uppföljningsbara mål samt indikatorer 
som mäter verksamheternas resultat avseende de 
arbetsmarknadsinsatser som nämnden har budgetansvar för. 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (3) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Avd. Omvärld- och utveckling 2022-04-27 KS 2022-00348  
 Handläggare    
 Saam Zadeh Morshed Beik    

     

 
Utifrån resultatet rekommenderar revisorerna socialnämnden och 
näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden att: 

- Tillsammans med kommunstyrelsen se över den 
gemensamma styrningen av kommunens 
arbetsmarknadsåtgärder i syfte att tydliggöra ansvarsområden 
och mandat. 

- Säkerställa att relevanta risker inkluderas i 
internkontrollplanen. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Kommunstyrelseförvaltningen ställer sig positiv till att granskningen 
genomförts och att granskningsrapporten visar på 
förbättringsområden som förvaltningen redan identifierat och i vissa 
hänseenden åtgärdat. Exempelvis antogs ett nytt reglemente KS2021-
00485 av kommunfullmäktige där kommunstyrelsen numer är uttryckt 
arbetslöshetsnämnd.  

Utifrån rekommendationerna i granskningen kommer 
kommunstyrelsen tillsammans med näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden, socialnämnden och gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden under 2022 ytterligare tydliggöra 
ansvarsområden och mandat för den gemensamma styrningen av 
kommunens arbetsmarknadsåtgärder utifrån de synpunkter och 
rekommendationer som angetts i granskningen. 

Ekonomiska konsekvenser 
Inga ekonomiska konsekvenser 

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse 2022-04-27 Svar på granskningsrapport 

om arbetsmarknadsåtgärder 

- Beslutsunderlag 2022-03-29 – Rapport Granskning av 
kommunens arbetsmarknadsåtgärder 

- Beslutsunderlag 2022-04-26 – Revisionsskrivelse Granskning av 
kommunens arbetsmarknadsåtgärder 
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För kännedom:  Kommunfullmäktiges presidium 
 
 

Granskning av kommunens arbetsmarknadsåtgärder 
 

På uppdrag av kommunens förtroendevalda revisorer har EY granskat huruvida näringslivs- 
och arbetsmarknadsnämnden samt socialnämnden säkerställt en ändamålsenlig styrning, 
uppföljning och kontroll av arbetet med arbetsmarknadsåtgärder.  

Vår övergripande bedömning är att nämnderna delvis säkerställer en ändamålsenlig styrning, 
kontroll och uppföljning. Granskningens resultat visar att det finns viss otydlighet i 
ansvarsfördelningen mellan nämnderna och kommunstyrelsen. Det pågår dock ett arbete 
med att förtydliga ansvarsfördelningen genom bland annat en styrgrupp och 
arbetsmarknadsstrategin.  

I granskningen konstateras att nämnderna utgår från fullmäktiges mål om en fungerande 
arbetsmarknad som ska ge fler arbete. Målet är övergripande och det går inte med säkerhet 
att urskilja om och hur nämndernas arbete bidrar till målet. Vi ser därav positivt på att 
socialnämnden inför 2022 brutit ned fullmäktiges mål samt utvecklat uppföljningen genom en 
indikator för antal som börjar arbeta eller studera efter avslutad insats.  

Varken socialnämnden eller näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden har i respektive 
internkontrollplan för 2021 identifierat risker avseende arbetsmarknadsåtgärder som 
föranleder kontrollåtgärder. Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden tog inför 2021 inte 
fram en egen internkontrollplan utan använde sig av kommunstyrelsens. Vi ställer oss 
frågande om ett sådant förfarande är förenligt med kommunens riktlinjer till reglemente för 
intern kontroll.  

Utifrån resultatet rekommenderar vi näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden att: 
 Säkerställa att formerna för intern samverkan upprätthålls och fortsatt utvecklas. Vi 

ser även att nämnden bör se över om det finns behov av fler formaliserade 
samverkanskanaler. 

 Säkerställa att internkontrollplanen innefattar hela nämndens ansvarsområde och 
följer fullmäktiges riktlinje för internkontroll.  

 Säkerställa att det finns uppföljningsbara mål samt indikatorer som mäter 
verksamheternas resultat avseende de arbetsmarknadsinsatser som nämnden har 
budgetansvar för.   
 

Utifrån resultatet rekommenderar vi socialnämnden och näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden att:  

 Tillsammans med kommunstyrelsen se över den gemensamma styrningen av 
kommunens arbetsmarknadsåtgärder i syfte att tydliggöra ansvarsområden och 
mandat.    

 Säkerställa att relevanta risker inkluderas i internkontrollplanen.  
 

Kommunrevisionen önskar svar från Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden samt 
Socialnämnden senast den 30 maj 2022.   
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Även om granskningen inte har omfattat kommunstyrelsen anser vi att även 
kommunstyrelsen bör ta del av granskningen. Vi önskar därför kommunstyrelsens 
kommentarer kring granskningen senast den 30 maj 2022.  

 

För Haninge kommuns revisorer.  
 
 
Rolf Brehmer                     Göran Eriksson                               
Ordförande   Vice ordförande 
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Sammanfattning och rekommendationer 
På uppdrag av kommunens förtroendevalda revisorer har EY granskat huruvida näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden samt socialnämnden säkerställt en ändamålsenlig styrning, uppföljning och 
kontroll av arbetet med arbetsmarknadsåtgärder. Vår övergripande bedömning är att nämnderna 
delvis säkerställer en ändamålsenlig styrning, kontroll och uppföljning.  
 

Granskningens resultat visar att det finns viss otydlighet i ansvarsfördelningen mellan nämnderna 
och kommunstyrelsen. Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden ska arbeta för en minskad 
arbetslöshet samt ökad sysselsättning, vilket intervjuade uppger är på en strategisk nivå. 
Socialnämnden ansvarar för arbetsmarknadsfrågor och kommunstyrelsen utgör kommunens 
arbetslöshetsnämnd. Det pågår ett arbete med att förtydliga ansvarsfördelningen genom bland annat 
en styrgrupp och arbetsmarknadsstrategin. Vi bedömer att det finns anledning att se över styrningen 
av kommunens arbetsmarknadsåtgärder i syfte att definiera respektive nämnds och 
kommunstyrelsens uppdrag, ansvarsområden och mandat.  
  

Socialnämnden ansvarar för kommunens arbetsmarknadsinsatser. Feriepraktiken och 
ungdomsjobben ansvarar nämnderna gemensamt för men näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
har budgetansvar. Arbetsmarknadsinsatserna riktar sig främst till de som uppbär försörjningsstöd 
samt de som i arbetsmarknadsstrategin definieras som unga med svag utbildningsbakgrund vilka inte 
etablerat sig på arbetsmarknaden. Båda nämnderna utgår från kommunfullmäktiges mål om en 
fungerande arbetsmarknad som ska ge fler arbete och indikatorn avseende andel förvärvsarbetande 
invånare (20–64 år). Vi bedömer att målet är övergripande och att det inte med säkerhet går att 
urskilja om och hur nämndernas arbete bidrar till målet. Vi ser därav positivt på att socialnämnden 
inför 2022 brutit ned målet samt utvecklat uppföljningen genom en indikator för antal som börjar 
arbeta eller studera efter avslutad insats. Socialnämnden följer upp arbetsmarknadsinsatserna på 
individ- och aggregerad nivå. Arbetet med feriepraktik och ungdomsjobb följs upp till båda 
nämnderna. Vi bedömer dock att uppföljningen kan utvecklas med bland annat kostnad per insats 
samt deltagarnas uppfattning eller upplevelse av insatsen i syfte att öka möjligheten att identifiera 
eventuella avvikelser och utvecklingsbehov. 
 

Kommunen har en övergripande överenskommelse med Arbetsförmedlingen samt Nynäshamns 
kommun kring att förbättra kompetensförsörjningen och påskynda individers etablering på 
arbetsmarknaden. Överenskommelsen innefattar samverkan avseende arbetsmarknadsinsatser 
samt kartläggning och analys av den gemensamma målgruppen och det lokala 
kompetensförsörjningsbehovet på arbetsmarknaden. Utifrån analysen har lokala jobbspår tagits 
fram. Samverkan upplevs överlag fungera väl. 
 

De etablerade formerna för intern samverkan bedöms vara ändamålsenliga. Vi ser dock anledning att 
se över behovet av ökad formalisering av samverkan på förvaltningsnivå i syfte att säkerställa att 
samverkan inte är personbunden. Vi bedömer att det är viktigt att arbetet för att stärka den interna 
samverkan fortgår. Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden bör säkerställa att det finns goda 
förutsättningar för samverkan genom sin strategiska och förvaltningsöverskridande roll. 
 

Vi noterar att varken socialnämnden eller näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden i respektive 
internkontrollplan för 2021 har identifierat risker avseende arbetsmarknadsåtgärder som föranleder 
kontrollåtgärder. Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden tog inför 2021 inte fram en egen 
internkontrollplan utan använde sig av kommunstyrelsens. Vi ställer oss frågande om ett sådant 
förfarande är förenligt med kommunens riktlinjer till reglemente för intern kontroll. 
 

Utifrån resultatet rekommenderas näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden att: 
• Säkerställa att formerna för intern samverkan upprätthålls och fortsatt utvecklas. Vi ser även att 

nämnden bör se över om det finns behov av fler formaliserade samverkanskanaler. 
• Säkerställa att internkontrollplanen innefattar hela nämndens ansvarsområde och följer 

fullmäktiges riktlinje för internkontroll.  
• Säkerställa att det finns uppföljningsbara mål samt indikatorer som mäter verksamheternas 

resultat avseende de arbetsmarknadsinsatser som nämnden har budgetansvar för.   
 

Utifrån resultatet rekommenderas socialnämnden och näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden att:  
• Tillsammans med kommunstyrelsen se över den gemensamma styrningen av kommunens 

arbetsmarknadsåtgärder i syfte att tydliggöra ansvarsområden och mandat.    
Säkerställa att relevanta risker inkluderas i internkontrollplanen. 
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Inledning

1.1 Bakgrund
Staten ansvarar för arbetsmarknadspolitiken men många kommuner arbetar aktivt med 
frågan då arbetslöshet belastar kommunernas ekonomi. Vid hög arbetslöshet sjunker 
skatteintäkterna samtidigt som kostnaderna för bland annat ekonomiskt bistånd ökar, vilket 
kan framtvinga nedskärningar i kärnverksamheterna. 

Kommunala arbetsmarknadsinsatser är i liten utsträckning lagreglerade, så riktning och 
innehåll lämnas i stor utsträckning för den enskilda kommunen att besluta om. Därmed 
accentueras frågan om tydlig kommunal styrning och uppföljning för att tillförsäkra att 
arbetsmarknadsinsatserna är ändamålsenliga och präglas av god ekonomisk hushållning.

Revisorerna har i sin risk- och väsentlighetsanalys sett det som angeläget att granska 
näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens arbete med kommunala 
arbetsmarknadsåtgärder. Under granskningens gång identifierades det att det var relevant 
att inkludera socialnämnden.

1.2 Syfte och revisionsfrågor 
Granskningens syfte är att bedöma om näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden och 
socialnämnden säkerställt en ändamålsenlig styrning, uppföljning och kontroll av arbetet 
med arbetsmarknadsåtgärder. 

I granskningen besvaras följande revisionsfrågor: 

► Har nämnderna fastställt mål för arbetsmarknadsarbetet?
► Hur säkerställer nämnderna att det sker en matchning av arbetsmarknadsåtgärder mot 

kompetensbehovet som finns på arbetsmarknaden?
► Har nämnderna tillsett att målgrupper för arbetsmarknadsåtgärderna är tydligt 

definierade?
► Har nämnderna tillsett ändamålsenliga former för samverkan inom kommunen samt med 

externa aktörer, såsom Arbetsförmedlingen, Samordningsförbundet Östra Södertörn, 
regionen och näringslivet?

► Har nämnderna säkerställt en tillräcklig uppföljning och intern kontroll av arbetet med 
arbetsmarknadsinsatser?

1.3 Revisionskriterier 
Med revisionskriterier avses de bedömningsgrunder som används i granskningen för 
analyser, slutsatser och bedömningar. Revisionskriterierna för denna granskning utgörs av:

► Kommunallag (2017:725) 2 och 6 kap.
► Lag (1944:475) om arbetslöshetsnämnd
► Kommunala mål och riktlinjer kring kommunens arbetsmarknadsarbete
► Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden reglemente

1.4 Metod och avgränsning 
Granskningen genomfördes genom dokumentgranskning och intervjuer. Intervjupersonerna 
identifierades i samråd med förvaltningen. Samtliga intervjuade redovisas i 
källförteckningen.

Granskningen avser socialnämnden och näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden.  
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Ansvarsfördelning rörande arbetsmarknadsinsatser

Ansvaret för arbetsmarknadsinsatser är uppdelat mellan nationell, regional och lokal nivå. I 
detta avsnitt redogörs för hur ansvarsfördelningen ser ut och vad kommunens roll är.  

2.1 Kommuner agerar inom statligt ansvarsområde
Arbetsförmedlingen bär huvudansvaret för arbetsmarknadspolitiken vilket innebär att svara 
för platsförmedling, arbetsförberedande insatser i form av vägledning, utbildning och 
yrkesinriktad rehabilitering samt sysselsättningsskapande åtgärder. 

Det kommunala ansvaret regleras främst utifrån lagen om arbetslöshetsnämnd (Lag 
1944:475) samt socialtjänstlagen (2015:982). I Lag om arbetslöshetsnämnd anges att 
varje kommun ska ha en arbetslöshetsnämnd vilken ansvarar för at vidta eller på annat sätt 
främja kommunala åtgärder för att förebygga arbetslöshet eller minska verkningarna av 
arbetslöshet. Haninge kommun har inte uppdragit åt någon nämnd att vara 
arbetslöshetsnämnd och därav är kommunstyrelsen kommunens arbetslöshetsnämnd.1 Av 
socialtjänstlagen framgår att socialnämnden inom sin verksamhet ska främja den enskildes 
rätt till arbete, bostad och utbildning. Nämnden kan även begära att den som får 
försörjningsstöd under en tid ska delta i av nämnden anvisad praktik eller annan 
kompetenshöjande verksamhet. 

För att en kommun ska ge understöd till enskilda krävs lagstöd då det måste finnas ett 
grundläggande allmänt intresse för att en kommun ska få bedriva en verksamhet. I lag 
(2009:47) om vissa kommunala befogenheter utvidgas den kommunala kompetensen. I 
lagen anges att kommuner får, efter överenskommelse med Arbetsförmedlingen, anordna 
aktiviteter för deltagare i arbetsmarknadspolitiska åtgärder. Haninge kommun har en 
överenskommelse med Arbetsförmedlingen och Nynäshamns kommun om samverkan för att 
förbättra kompetensförsörjningen och påskynda individers etablering i arbetslivet.2 I 
överenskommelsen anges gemensamma mål, arbetsprocesser, organisering av samverkan, 
identifiering av målgruppen samt åtagande kring lokala jobbspår. En mer detaljerad 
beskrivning av innehållet i överenskommelsen återges i avsnitt 4.

Lagen (2003:2010) om finansiell samordning av rehabiliteringsinsatser möjliggör för att
samordningsförbund mellan kommun, region, Arbetsförmedlingen och Försäkringskassan 
upprättas i syfte att erbjuda samordnade rehabiliteringsinsatser för individer.
Rehabiliteringsåtgärderna syftar till att förbättra förmågan att utföra förvärvsarbete.
Haninge kommun är en del av samordningsförbundet östra Södertörn.  

SKR träffade 2015 en nationell överenskommelse med Arbetsförmedling om att stödja 
samverkan på lokal och regional nivå. Överenskommelsen ger kommuner och 
arbetsförmedlingskontor på lokal och regional nivå stor frihet att utforma egna 
överenskommelser utifrån rådande förutsättningar och behov.

Av Januariavtalet framgår att Arbetsförmedlingen skulle reformeras i grunden och 
fristående aktörer ska rusta och matcha arbetssökande till arbete. Trots att avtalet fallit står 
det fast att reformeringen ska fortsätta. En utredning om kommunernas framtida medverkan 
i utförandet av den statliga arbetsmarknadspolitiken kom fram till att kommuner kan fungera 
som leverantörer åt Arbetsförmedlingen. I betänkandet lämnades också förslag för att 
förbättra förutsättningarna för kommunernas medverkan, dels i form av 
samarbetslösningar, dels genom deltagande i Arbetsförmedlingens upphandlingar. Till våren 
2022 planeras en proposition som riksdagen får ta ställning till. Som ett led i att förändra 

1
1§ Lag 1944:475

2
Giltig från och med 2020-11-01 
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arbetsmarknadspolitiken initierades projektet Rusta och matcha i mars 2020. Då 
Arbetsförmedlingen bedömer att en arbetssökande ska delta i Rusta och matcha väljer den 
sökande själv leverantör. Med stöd av handledare hos leverantören får deltagaren individuellt 
anpassade aktiviteter i syfte att komma i jobb eller utbildning.  

I Haninges arbetsmarknadsstrategi anges att en utgångspunkt för genomförandet av 
arbetsmarknadsstrategin är att arbetsmarknadspolitiken är ett statligt ansvar. Kommunen 
ska komplettera och inte ta över statens roll. I strategin anges att kommunen ska följa 
reformeringen av Arbetsförmedlingen noggrant och att kommunen parallellt ska söka och 
utveckla nya innovativa lösningar i samverkan med andra. 

2.2 Flera nämnder delar på ansvaret för kommunens 
arbetsmarknadsåtgärder 
Kommunstyrelsen, näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden, socialnämnden och 
gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden delar på ansvaret för kommunens 
arbetsmarknadsåtgärder. I detta avsnitt redovisas nämndernas olika ansvarsområden. 

2.2.1 Kommunstyrelsen  
Kommunstyrelsen är kommunens arbetslöshetsnämnd enligt lag (1944:475) om 
arbetslöshetsnämnd. Det framgår inte av kommunstyrelsens reglemente att 
kommunstyrelsen ansvarar för att minska arbetslösheten in kommunen. 

2.2.2 Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
I näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens reglemente fastslås nämndens ansvarsområde 
innefatta att främja ett gott näringslivsklimat, en minskad arbetslöshet samt ökad 
sysselsättning. Nämnden ska ge uppmärksamhet till frågor rörande högre utbildning samt 
främjande av näringslivet och besöksnäringen och dess utveckling.  

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens övergripande strategiska uppdrag är att: 

• Upprätthålla aktuell bild av näringslivets situation samt arbetslöshetssituationen i 
kommunen. 

• Motverka arbetslöshet. 
• Ta fram genomförandeplan utifrån näringslivs- och arbetsmarknadsstrategi. 

2.2.3 Socialnämnden 
Socialnämnden ansvarar för individ- och familjeomsorg, det vill säga ekonomiskt bistånd, 
stöd till enskilda samt stöd till barn och familjer. I reglementet anges att nämnden ansvarar 
för arbetsmarknadsfrågor.  

2.2.4 Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämndens ansvar för gymnasieskola, gymnasiesärskola, 
kommunal vuxenutbildning, särskild utbildning för vuxna och utbildning i svenska för 
invandrare. Gymnasie- och vuxenutbildningsnämndens innehar kommunens aktivitetsansvar 
för ungdomar 16–20 år.   
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2.2.5 Uppgiftsfördelning och samspel mellan nämnderna 

 
Bild från presentation Tema arbetsmarknad och sysselsättning (förenklad version) 

Ovanstående bild redogör för samspelet mellan nämnderna. Det första steget, 
arbetsmarknad, avser näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens ansvarsområde. De ska 
arbeta strategiskt för att främja ett gott näringslivsklimat, minskad arbetslöshet och ökad 
sysselsättning. Nya företagsetableringar och utveckling av det lokala näringslivet ökar 
antalet arbetstillfällen och medverkar till en utökad attraktivitet för kommunen samt bidrar 
till förbättrad service för kommunens medborgare och besökare. Ett växande näringsliv 
bidrar till fler arbetstillfällen lokalt. Lokala företag bidrar till praktikplatser och möjlighet till 
arbetsträning. Enligt uppgift arbetar näringslivsenheten för nya investeringar och 
etableringar genom tillgänglig verksamhetsmark och proaktivt etableringsarbete samt med 
kompetensförsörjning genom starka kopplingar till utbildningar på lokal nivå.  

Det andra steget, utbildning, ingår i gymnasie- och vuxenutbildningsnämndens 
ansvarsområde. Gymnasieexamen har en avgörande inverkan på en ung persons möjligheter 
att etablera sig på arbetsmarknaden. Haninge ska erbjuda gymnasieutbildningar av hög 
kvalitet, såväl teoretiska som praktiska program. Kommunen ska bredda och utöka 
vuxenutbildningen i syfte att möta invånarnas behov av omställning till nytt arbete.  

Det tredje steget, rusta, ansvarar socialnämnden för och innefattar satsningar och 
prioriteringar för att hjälpa människor ut i egen försörjning. Det är ett särskilt fokus på unga 
men även kvinnor som har svag konkurrenskraft på arbetsmarknaden.  

I intervjuer förtydligas ansvarsfördelningen och det framgår att det är kommunstyrelsen, i 
sin roll som arbetslöshetsnämnd, och socialnämnden som ansvarar för de kommunala 
arbetsmarknadsåtgärderna. Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens 
arbetsmarknadsarbete inbegriper en bredare omfamning och på en strategisk nivå. 

2.3  Bedömning 
Haninge kommun har inte utsett en särskild arbetslöshetsnämnd och därav ansvarar 
kommunstyrelsen för att vidtaga eller på annat sätt främja kommunala åtgärder för att 
förebygga arbetslöshet eller minska verkningarna av arbetslöshet. Av näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämndens reglemente framgår att deras ansvarsområde bland annat 
innefattar att arbeta för en minskad arbetslöshet samt ökad sysselsättning. I socialnämndens 
reglemente framgår att de ansvarar för arbetsmarknadsfrågor. Vi bedömer att det av 
reglementena inte framgår en tydlig ansvarsfördelning mellan nämnderna och 
kommunstyrelsen. Det framgår inte tydligt av styrdokument att näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämndens ansvar skiljer sig genom att det är av strategisk karaktär. Enligt 
vår bedömning finns det anledning att se över styrningen av kommunens 
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arbetsmarknadsåtgärder i syfte att definiera respektive nämnds och kommunstyrelsens
uppdrag, ansvarsområden och mandat. Vi ser positivt på att det inom kommunen finns en 
medvetenhet av behovet och att det finns ett pågående arbetet med att förtydliga 
ansvarsområden. Detta sker genom ett definierat behov i arbetsmarknadsstrategin (se 
avsnitt 3.3), den tillsatta styrgruppen samt framtagandet av gemensamma 
målformuleringar och handlingsplanen till arbetsmarknadsstrategin. 

Nämndernas mål och styrning

I kommunfullmäktiges strategi och budget 2021 konstateras jobben utgöra grunden för 
Haninges utveckling och välstånd. Kommunen ska arbeta för att fler ska komma i egen 
försörjning. Kommunfullmäktige har fem mål varav det andra målet är ”I Haninge ska 
tillväxten ske på ett hållbart sätt”. Målet innebär bland annat en fungerande arbetsmarknad
som ska ge fler arbete. Till målet finns en gemensam indikator avseende andel 
förvärvsarbetande invånare. Både socialnämnden och näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden utgår från det aktuella målet. 

Indikator Utfall 
2018

Utfall 
2019

Utfall 
2020

Mål 
2020

Mål 
2021

Mål 
2022

Mål 
2023

KF 
Förvärvsarbetande 
invånare 20-64 år

80,9% 80.5% 79.3% 81,5% 82,0% 82,5% 83,0%

Intervjuade uppger att det är svårt att konstruera indikatorer som mäter verksamheternas 
resultat på de genomförda arbetsmarknadsåtgärderna på ett ändamålsenligt sätt. 
Nuvarande indikatorer avseende förvärvsarbetande invånare ger information om antal men 
fångar inte samtliga resultat som insatserna bidrar till. Indikatorerna fångar inte heller att 
det finns andra påverkansfaktorer som ligger utanför kommunens ansvars- eller 
påverkansområde. Enligt intervjuade skulle en ytterligare indikatorn på 
arbetsmarknadsåtgärder kunna vara arbetsplatskvot. En arbetsplatskvot mäter antalet 
arbetstillfällen i relation till bostäder. Kvoten kan bidra till en balanserad tillväxt vilket inryms 
i fullmäktiges andra mål.

3.1 Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens mål
För att bidra till fullmäktiges andra mål ska näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
upprätthålla en aktuell bild av näringslivet i stort, företagares olika situationer samt
arbetslöshetssituationen i kommunen. Nämnden prioriterar att ta fram långsiktiga
handlingsplaner utifrån näringslivsstrategin och arbetsmarknadsstrategin. Arbetet med 
handlingsplanen till arbetsmarknadsstrategin påbörjades i maj 2021 och ska enligt uppgift 
vara färdigställd under 2022. I syfte att motverka arbetslösheten prioriterar nämnden, i 
samverkan med andra nämnder, att få unga samt människor som är i eller riskerar att hamna 
i långtidsarbetslöshet snabbare ut till egen försörjning. Nämnden prioriterar även att fler 
unga erbjuds sommarjobb tillsammans med näringslivet och civilsamhället. I detta arbete 
ingår omvärldsanalys för att finna nya arbetsmetoder. Näringslivs och 
arbetsmarknadsnämnden ska tillsammans med socialnämnden förbereda, skapa utveckling 
och införa metoder för att unga och unga vuxna får ökad tillgång till feriepraktikplatser och 
ungdomsjobb. Prognosen är att nämnden kan erbjuda 450 feriepraktikplatser till 
skolungdomar i åldern 16–17 samt 30 ungdomsjobb för unga vuxna 18–29 år som riskerar 
bli långvariga med ekonomiskt bistånd. Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden har 
budgetansvar för insatserna.

Nämndens övergripande strategiska uppdrag är följande:
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• Upprätthålla aktuell bild av näringslivets situation samt arbetslöshetssituationen i 
kommunen. 

• Motverka arbetslöshet. 
• Ta fram handlingsplan utifrån näringslivs- och arbetsmarknadsstrategi.  

Utifrån det strategiska arbetsmarknadsarbetet innefattar näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämndens mål och budget 2021 även indikatorer avseende företagsklimat 
samt nybyggda och ombyggda bostäder.  

3.2 Socialnämndens mål 
För att bidra till fullmäktiges andra mål prioriterar socialnämnden: 

• Arbetet med feriepraktik och ungdomsjobb tillsammans med näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden,  

• Underlätta för unga vuxna med funktionsnedsättning att närma sig arbetsmarknaden. 
Projektet finansierar med stöd av ESF och sker i samverkan Samordningsförbundet Östra 
Södertörn, Nynäshamns kommun, Tyresö kommun, Försäkringskassan och 
Arbetsförmedlingen Östra Södertörn.  

För att arbeta för att fler unga vuxna ska uppnå egen försörjning följs nämndens egen 
indikator, Unga vuxna med ekonomiskt bistånd, andel (%), upp. Målen bryts även ned till 
aktiviteter på enhetsnivå genom verksamhetsplaner.  

Socialnämnden arbetar även utifrån fullmäktiges fjärde mål: Haninge ska erbjuda en 
innovativ skola med höga förväntningar som skapar konkurrensfördelar i livet. I strategi och 
budget 2021 anges att det är viktigt att fler elever blir behöriga till gymnasiet och därefter 
klarar en gymnasieexamen. Socialnämnden anger att gymnasieexamen är en viktig faktor 
för att komma in på arbetsmarknaden, ökar möjligheten till egen försörjning samt i 
förlängningen minskar risken för utanförskap och psykisk ohälsa.  

I socialnämndens strategi och budget 2022 används även indikatorn resultat vid avslut i 
kommunens arbetsmarknadsverksamhet, deltagare som börjat arbeta eller studera. Målet 
2022 är 45 procent. 

I överenskommelsen med Arbetsförmedlingen och Nynäshamns kommun finns 
gemensamma mål framtagna. De lokala målen är att genom samverkan: 

• Upprätta en verkningsfull gemensam planering med individerna inom målgruppen. 
• Utveckla det gemensamma ansvarstagandet kring att klargöra individens förutsättningar 

att arbeta. 
• Ha samverkansteamen som arbetar med målgruppen uppnår eller överträffar sina årliga 

mål på andel avslut till arbete och studier av totala antalet avslutade deltagare.  
• Utifrån lokala arbetsgivares behov vidareutveckla jobbspår som är anpassade till den 

gemensamma målgruppen. 
• Partena har en leveransplan som innehåller ett startpaket på minst fem jobbspår och 

utvecklar därefter flera korta eller långa jobbspår utifrån arbetsmarknadens behov. 
• 80 % av deltagarna som påbörjar ett jobbspår fullföljer spåret och avslutas till arbete eller 

studier. 
• Öka andelen individer i målgruppen utan gymnasial utbildning som påbörjar reguljär 

utbildning. 
• Öka andelen nyanlända som deltar i utbildning inom utbildningsplikten. 
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3.3 Näringslivsstrategin och arbetsmarknadsstrategin styr kommunens 
arbetsmarknadsarbete 
Kommunens näringslivsstrategi formulerar kommunens ambitioner inom 
näringslivsområdet för att åstadkomma en samlad och tydlig styrning. Den strategiska 
inriktningen för kommunen utgörs av tre punkter: fler företag och arbetstillfällen, 
samhällsplanering för ett växande näringsliv samt effektiv och tillgänglig kommunal 
verksamhet.  

Arbetsmarknadsstrategin beslutades av kommunstyrelsen i september 2020. Strategin 
formulerar kommunens ambitioner och långsiktiga mål för kompetensförsörjning och 
arbetsmarknad för att åstadkomma en tydlig styrning av arbetet.  

Arbetsmarknadsstrategin innefattar två strategiområden varav det första är att kommunen 
genom proaktiva insatser ska verka för att stärka kompetensförsörjningen och medverka till 
en stark arbetsmarknad och därigenom förebygga arbetslöshet. Det första strategiområdet 
bryts ned till att kommunen ska verka för: 

• Särskilda insatser för unga för att öka deltagandet i studier (inklusive språk) inom både 
yrkesinriktade och högskoleförberedande gymnasieprogram för att uppnå ökad 
examinationsgrad.  

• Ökade kontakter med universitet och högskolor för kompetensförsörjning till privat och 
offentlig sektor. 

• Väl fungerande vuxenutbildning som svarar mot kompetensbehov inom privat och 
offentlig sektor såväl som mot individers behov.  

• En övergripande samhällsplanering för ett varierat bostadsutbud och goda 
kommunikationer samt ett aktivt näringslivsarbete och insatser för ett gott 
företagsklimat. 

Det andra strategiområdet är att kommunen genom effektiva, reaktiva insatser ska stödja 
personer i arbetslöshet och försörjningssvårigheter i deras ambitioner till arbete/studier och 
egen försörjning. Det andra strategiområdet bryts ned till att kommunen ska verka för: 

• Väl fungerande arbetssätt som stödjer den enskildes behov av insatser för att uppnå en 
ökad förmåga till etablering på arbetsmarknaden. 

• Utveckling av fungerande nätverk mellan individer och andra aktörer inom 
arbetsmarknad och utbildning. 

• Anskaffande av praktikplatser och vid behov anpassade arbeten inom både privat och 
offentlig sektor. 

• Att social hänsyn beaktas i kravspecifikationer i samband med upphandling och 
kommunala utvecklingsprojekt. 

I strategin anges att kommunen bör uppmärksamma möjligheterna att som arbetsgivare 
bidra till utveckling av arbetsmarknad och sysselsättningsmöjligheter för de som hamnar i 
försörjningshinder och arbetslöshet. En viktig strategisk insats är att arbeta för en ökad 
övergång till gymnasiet och ökad examinationsgrad såväl från yrkesinriktade som från 
högskoleförberedande gymnasieprogram.  

3.4 Bedömning 
Socialnämnden och näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden utgår båda från fullmäktiges 
andra mål. Målet är en fungerande arbetsmarknad som ska ge fler arbete. Till målet finns en 
indikator avseende sysselsättningsgrad. För att bidra till fullmäktiges mål arbetar nämnderna 
gemensamt med feriepraktik och ungdomsjobb. Avseende feriepraktik och ungdomsjobb 
finns en prognos för antal platser som kan erbjudas. Av socialnämndens strategi och budget 
2021 framgår att näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden har budgetansvar och social- 
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och äldreförvaltningen utför insatsen. Vi ser inte att ansvarsfördelningen framgår tydligt av 
näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens strategi och budget 2021. 

Vi bedömer att näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden saknar tydliga och 
uppföljningsbara mål för arbetet mot en fungerande arbetsmarknad som ska ge fler arbete.
Målet är övergripande och bryts inte ned till en konkret och verksamhetsnära nivå som 
tydliggör nämndens arbete. Vi bedömer att nämnden bör ta fram konkreta mål som 
möjliggör att följa resultat och effekt av arbetet. Genom de aktuella indikatorerna går det 
inte med säkerhet att urskilja om och hur nämndens arbete bidrar till målet om en fungerade 
arbetsmarknad som ska ge fler arbete.

Vi ser positivt på att socialnämnden i strategi och budget samt verksamhetsplaner 2022
bryter ned fullmäktiges mål samt följer resultatet efter avslut i kommunens 
arbetsmarknadsverksamhet. Vi bedömer att det är av vikt att socialnämnden fortsatt följer 
resultat- och effektmål avseende kommunens arbetsmarknadsåtgärder. 

Vi ser positivt på att kommunen har en gemensam arbetsmarknadsstrategi som styr det 
gemensamma arbetet. 

Arbetsmarknadsinsatser 

4.1 Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden har budgetansvar för feriepraktik samt 
ungdomsjobb. Det är avdelningen arbete och försörjning, vilka är placerad inom social- och 
äldreförvaltningen som utför insatsen. 

Prognosen inför 2021 var att erbjuda 450 feriepraktikplatser till skolungdomar i åldern 16–
17, med prioritet på de äldre ungdomarna. Utöver feriepraktiken planerades för 30 
ungdomsjobb för unga vuxna (18–29 år) som riskerar bli långvariga med ekonomiskt bistånd. 
Ungdomsjobben syftar till att ge kompetenshöjande insatser i arbetsledning, arbetsmiljö, 
service och bemötande med syfte att ungdomarna sedan kan bistå kommunens 
verksamheter med att ta emot feriepraktikanter. Inför året identifierades pandemin som risk 
i och med att den kunde försvåra möjligheterna att erbjuda tillräckligt många arbetsplatser. 
Planering ska ske i nära samarbete med kommunstyrelseförvaltningen och övriga 
förvaltningar. Ansvarsfördelningen framgår av socialnämndens strategi och budget 2021. 

Nämndens insatser riktar sig mot unga samt människor som är i eller riskerar att hamna i 
långtidsarbetslöshet. Dessa löper hög risk för långvarig arbetslöshet och utanförskap. 
Målgruppen definieras i den kommungemensamma arbetsmarknadsstrategin. Målgruppen 
definieras ytterligare till unga mellan 16–29 år i nämndens strategi och budget 2021. 
Feriepraktiken är riktad mot skolungdomar. Det sker ingen direkt matchning av insatserna 
feriepraktik och ungdomsjobb utifrån arbetsmarknadens kompetensbehov eller kartläggning 
av behovet. 

4.2 Socialnämnden
Det är avdelningen arbete och försörjning, inom social- och äldreförvaltningen, som ansvarar 
för att handlägga, besluta och följa upp insatser (SoL) inom verksamheterna 
försörjningsstöd, arbetsmarknad och bofrågor. Avdelningen ansvarar även för mottagandet 
av nyanlända. 

I SKR:s enkät3 till kommuner framgår de arbetsmarknadsinsatser som Sveriges kommuner 
tillhandahåller. Dessa kan kategoriskt delas upp i följande insatser: 

3
Kommunal arbetsmarknadsstatistik 2018, SKR
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• Arbetsprövning/-träning 
• Jobbsökaraktivitet/coachning 
• Orienterande eller vägledande kurser  
• Matchning  
• Arbetspraktik hos kommunala eller offentliga arbetsgivare  
• Studie-, yrkes- och arbetsvägledning  
• Kommunala arbetsmarknadsanställningar  
• Feriejobb/-praktik  
• Kartläggning av tidigare förvärvad kompetens 

Kommunen tillhandahåller insatser som motsvarar ovanstående kategorier. Den vanligaste 
målgruppen för insatser är individer som erhåller ekonomiskt bistånd. Vägen till egen 
försörjning genom kommunens insatser beskrivs börja med ansökan och sedan fortsätta 
med kartläggning, planeringssamtal, genomförande av insats och slutligen utvärdering av 
insats.  

Nedanstående lista redogör för en fördjupning av vissa insatser som erbjuds inom 
socialnämnden i syfte få individer till egen försörjning: 

• Jobbcenter är en insats där den som är arbetslös och får försörjningsstöd kan få hjälp i 
sitt jobbsökande. Kommunen kan bistå med att exempelvis kartlägga individens 
kompetenser och individuellt anpassat jobbsökeri med coachning. 

• Anpassad anställning är en insats för den med en funktionsnedsättning som medför 
nedsatt arbetsförmåga. Anställningsformerna är offentligt skyddat arbete (OSA) samt 
trygghetsanställning. Samtliga anställningar sker i samverkan med Arbetsförmedlingen.  

• Yrkespraktik är för den som varit arbetssökande under en längre tid. Socialkonsulenter 
matchar den arbetslöses kompetens och behov med de praktikplatser som finns i 
kommunens verksamheter för arbetssökande, kommunens arbetsplatser, föreningar och 
privata arbetsgivare.  

• Arbetsträning erbjuds som ett steg in på arbetsmarknaden. Kommunen har fyra 
verksamheter där det är möjligt att arbetsträna; en secondhandbutik, transport och 
service, snickeri och bygg samt underhåll och städning.  

• Lokala jobbspår är en insats bestående av arbetsmarknadsutbildning och praktik på ett 
företag. Kommunen arbetar tillsammans med Arbetsförmedlingen för att erbjuda 
insatsen. För att ta del av lokala jobbspår krävs att personen är inskriven som 
arbetssökande på Arbetsförmedlingen, bor i Haninge kommun samt pratar och förstår 
svenska. Lokala jobbspår syftar till att möta arbetsgivares faktiska rekryteringsbehov och 
korta vägen till arbete för individen.  

• Arbetsmarknadscenter syftar till att ta fram en långsiktig modell för hur fler personer 
med ekonomiskt bistånd ska komma närmare arbetsmarknaden och komma ut i egen 
försörjning genom arbete och studier. Kommun har ansökt om bidrag i form av 26 mkr 
från Europeiska Socialfonden (ESF-medel) för att från april 2021 till december 2022 
genomföra projektet Arbetsmarknadscenter. Arbetsmarknadscenter ska framöver ingå i 
ordinarie verksamhet och sker i samverkan med utbildningsförvaltningen och 
arbetsförmedlingen. Insatser med såväl projekt som ordinarie uppdrag visar ett resultat 
(per den 6 december 2021) att 433 deltagare har avslutat sin insats varav 281 (65%) 
gått vidare till arbete eller studier.  

4.2.1 Målgrupper och matchning 
Socialnämnden utgår likväl som näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden från målgruppen 
som identifieras i arbetsmarknadsstrategin, unga (speciellt unga män) med låg 
utbildningsbakgrund som inte etablerat sig på arbetsmarknaden. Socialnämndens 
arbetsmarknadsinsatser riktar sig främst mot de som uppbär försörjningsstöd, alternativt är 
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unga särskilt med låg utbildning. Personer som får insatser genom kommunen står ofta långt 
ifrån arbetsmarknaden. Utifrån de som uppbär försörjningsstöd har social- och 
äldreförvaltningen identifierat undergrupper. Dessa innefattar personer som är inskrivna hos 
Arbetsförmedlingen men av olika anledningar inte kan ta del av deras stöd eller att stödet 
från andra myndigheter eller samhällsinstanser inte är tillräckligt. 

I överenskommelsen mellan Haninge, Arbetsförmedlingen och Nynäshamns kommun 
redovisas en kartläggning och analys av den gemensamma målgruppen. Kartläggningen av 
målgruppen innefattar följande grupper:  

• Unga vuxna 16–35 år som varken arbetar eller studerar och har behov av ett samordnat 
stöd for att komma vidare till arbete eller studier. 

• Nyanlända aktuella for etableringsprogrammet samt de som på grund av ohälsa inte kan 
delta i etableringsprogrammet, utan behöver rehabiliterande insatser for återinträde på 
arbetsmarknaden. 

• Långtidsarbetslösa vuxna 25+ och individer inskrivna i Jobb-och utvecklingsgarantin i 
behov av samverkan. 

• Individer som uppbär försörjningsstöd som bedöms ha arbetsförmåga och är i behov av 
stöd och insatser från både kommun och Arbetsförmedlingen, men inte ingår i ett 
samverkansteam. 

Socialnämnden genomför även en kartläggning och analys avseende det lokala 
kompetensbehovet på arbetsmarknaden i samverkan med Arbetsförmedlingen och 
Nynäshamns kommun. Kartläggningen och analysen baseras på statistik av ackumulerade 
nyanmälda platser med mer an 10 dagars varaktighet samt Arbetsförmedlingens 
arbetsmarknadsutsikter på riksnivå. Vård- och omsorg samt försäljning noteras ha störst 
behov av arbetskraft i Haninge. Utifrån identifierat behov på arbetsmarknaden har lokala 
jobbspår tagits fram. Lokala jobbspår finns bland annat mot vårdbiträde riktade till 
äldreomsorgen och hemtjänsten samt som resursassistenter inom kommunens grundskola. 

4.3 Bedömning 
Kommunens arbetsmarknadsinsatser riktar sig främst till de som uppbär försörjningsstöd. I 
arbetsmarknadsstrategin definieras målgruppen som unga med svag utbildningsbakgrund 
vilka inte kunnat etablera sig på arbetsmarknaden. Vi ser positivt på att socialnämnden 
fördjupat definitionen av målgruppen både internt och i samverkan med Arbetsförmedlingen 
och Nynäshamns kommun. Den gemensamma insatsen feriepraktik och ungdomsjobb har en 
tydlig målgrupp som stämmer överens med målgruppen som definieras i 
arbetsmarknadsstrategin. Vi bedömer att nämnderna tillsatt tydliga målgrupper för de 
arbetsmarknadsinsatser som erbjuds. 

I överenskommelsen med Arbetsförmedlingen och Nynäshamns kommun redovisas en 
kartläggning och analys av det lokala kompetensförsörjningsbehovet. Utifrån det 
identifierade kompetensbehovet har lokala jobbspår tagits fram. Vi ser positivt på att 
socialnämnden genom samverkan kartlagt kompetensbehovet på arbetsmarknaden och 
utifrån det tagit fram anpassade insatser. Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden har inte 
genomfört motsvarande kartläggning för ungdomsjobben eller feriepraktiken. Vi ser dock att 
nämndens arbete är sammanlänkat med socialnämndens och att det inom socialnämnden 
sker kartläggning och analys av kompetensbehovet på arbetsmarknaden. 
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Samverkan
5.1 Intern samverkan

Inom kommunens arbetsmarknadsåtgärder är samverkan en central del. Intervjuade uppger 
att den interna samverkan överlag fungerar bra men är under utveckling. Det uppges att 
kommunens nämnd- och förvaltningsöverskridande arbetssätt är en av nyckelfaktorerna för 
att lyckas med arbetsmarknadsstrategin. Det finns en vilja att frångå det traditionella 
arbetssättet i frågan eftersom arbetsmarknadsåtgärder i sig är tvärsektionellt. Ett av 
områdena där det sker intern samverkan är avseende feriepraktik och ungdomsjobb. Enligt 
uppgift finns kontaktpersoner inom olika kommunala verksamheter som social- och 
äldreförvaltningen har kontakt med avseende möjlighet att ta emot feriepraktikanter eller 
ungdomsjobbare. Utöver den formaliserade samverkan med styrgruppen sker informell 
samverkan mellan enskilda personer. Samverkan beskrivs som kollegial och kan bestå av 
veckovisa möten mellan olika funktioner. Den informella samverkan uppges ha betydelse för 
den utveckling som skett då intervjuade inte ser att de hade fått del av viss information utan 
just den informella samverkan.

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden utgör en viktig samarbetspart. Enligt intervjuade 
har samarbetet förbättrats mellan social- och äldreförvaltningen och gymnasie- och 
vuxenutbildningsenheten genom veckovisa möten. Enligt uppgift finns det dock behov av 
ökad samverkan mellan gymnasie- och vuxenutbildningen samt näringslivet. Syftet med 
förbättrad samverkan är att öka kontakten mellan kommunens utbildningsprogram och 
näringslivet och på så vis möjliggöra ytterligare anpassning efter kompetensbehovet på 
arbetsmarknaden. 

5.1.1 En ny styrgrupp ska förverkliga arbetsmarknadsstrategin
I syfte att förverkliga arbetsmarknadsstrategin tillsatte kommundirektören en styrgrupp.4

Styrgruppen utgörs av förvaltningschef för social- och äldreförvaltningen (sammankallande), 
förvaltningschef för utbildningsförvaltningen samt direktör för avdelningen omvärld och 
utveckling. Näringslivsenheten har en samordnade roll i styrgruppens arbete och har en 
anställd näringslivsutvecklare med fokus på arbetsmarknad.

Syftet med styrgruppen är att samla kommunens arbetsmarknadsfrågor och skapa ett 
effektivt och ändamålsenligt koncerngemensamt arbetssätt. Styrgruppen beslutar bland 
annat om den nya handlingsplanen för arbetsmarknadsstrategin samt utreder ett 
arbetsmarknadsforum som ska verka beredande för kommunens deltagande i 
arbetsmarknadsrådet. Arbetsmarknadsforumet syftar även till att utgöra en instans för mer 
varaktig och strukturell samverkan. Arbetsmarknadsforumet ska implementeras under 
2022. Intervjuade uppger att det finns en stor enighet om behovet av ett 
arbetsmarknadsforum. Nedanstående bild visar det tänkta arbetssättet för styrgruppen.

Bild från presentation Tema arbetsmarknad och sysselsättning.

4
Dnr KS 2019/551
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I en presentation om arbetsmarknad och sysselsättning anges att kommunens främsta 
utmaningar avseende arbetsmarknadsuppdraget är att den politiska styrningen kommer 
från många håll och tas emot på olika håll i förvaltningsorganisationen, att kommunen som 
organisation arbetar splittrat ut mot företagen samt att resultatet kan förbättras genom 
samverkan. För att arbete med utmaningarna har styrgruppen tagit fram gemensamma 
målformuleringar för näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden, socialnämnden och 
gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden. 

5.2 Extern samverkan 
Haninge kommun ska med utgångspunkt från arbetsmarknadsstrategin i samverkan med 
offentliga och privata externa aktörer utveckla metoder och arbetssätt för att förverkliga 
arbetsmarknadsstrategins intentioner. Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden har olika 
samverkansdialoger med företag i kommunen. Nämndens samverkan består av både 
formella och informella kanaler. Enligt uppgift sker samverkan inom ramen för nämndens 
strategiska arbetsmarknadsarbete, inte arbetsmarknadsåtgärder som utförs av social- och 
äldreförvaltningen.   

Social- och äldreförvaltningen har flera olika samverkanspartners beträffande 
arbetsmarknadsåtgärder. Tillsammans med Tyresö och Nynäshamns kommuner, 
Arbetsförmedlingen, Försäkringskassan och Region Stockholm drivs exempelvis 
Samordningsförbundet Östra Södertörn. Genom samverkan kan kommunen tillsammans 
med övriga aktörer vidareutveckla metoder inom området och skapa ett effektivt utnyttjande 
av gemensamma resurser. Samordningsförbundet har tillsammans olika projekt för de 
gemensamma målgrupperna. Syftet är att gemensamt bidra till att personer i behov av 
samordnat stöd kommer ut i arbete, studier och egen försörjning. Enligt intervjuade är 
samverkan överlag god men det finns utvecklingsmöjligheter genom ökad kommunikation 
samt mer transparens i dialogen. Samordningsförbundet ser att samverkan bör stärkas 
mellan olika förvaltningar för att stödet till medborgare ska bli än starkare. 

Social- och äldreförvaltningen har även en överenskommelse om samverkan med 
Arbetsförmedlingen och Nynäshamns kommun. Samverkan är organiserad i en styrgrupp 
bestående av cheferna för försörjningsstöd, utbildningsförvaltning och arbetsmarknad inom 
båda kommunerna samt sektionschef på Arbetsförmedlingen. Representanter från lokala 
näringslivet och branschorganisationer, kommunens näringslivsutvecklare, 
rektorer/samordnare på kommunal vuxenutbildning, arbetsmarknadsutbildningsansvariga 
och leverantörssamordnare adjungeras för samråd eller dialog utifrån behov. Gruppens 
huvuduppgift är att samordna näringslivskontakter och kontinuerligt utbyta kunskap och 
erfarenhet om utveckling på arbetsmarknaden. Gruppen ansvarar för att utforma, 
genomföra och följa upp jobbspår i nära samarbete med arbetsgivare och genom dessa öka 
matchning mot arbete och studier. I samverkan arbetar de kontinuerligt för att öka andelen 
arbetsgivare som ingår i samarbete genom kontakter med branscher och arbetsgivare som 
har arbetskraftsbehov. Intervjuade uppger att samverkan med Arbetsförmedlingen har 
påverkats av dess reformering. Det har dock skett en transparent dialog vilket bidragit till en 
god kommunikation. Samverkan med Arbetsförmedlingen uppges fungera bra i förhållande 
till andra kommuners upplevelser. Det finns en god lokal samverkan. Överenskommelsen 
uppges vara en viktig faktor till att samverkan fungerar väl. Genom samverkan får kommunen 
information om uppdateringar i Arbetsförmedlingens arbetssätt. Samverkan uppges även ha 
bidragit till en bättre dialog där samsyn kring begrepp utvecklats. 

I syfte att göra samverkan heltäckande länkas samtliga lokala samverkansteam samman 
genom överenskommelsen. I varje samverkansteam eller projekt finns tvärprofessionella 
funktioner som arbetar gemensamt for att säkra resurser, hållbara strukturer och rutiner för 
samplanering tillsammans med de specifika målgrupperna. Nedanstående samverkansteam 
återges i överenskommelsen. Flera av dessa projektleds från samordningsförbundet. 
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• Ungdomsteam i Haninge 
• ESF-projektet SAmMa (unga vuxna mellan 16–35 år) 
• Vux-team (långtidsarbetslösa 25–64 år samt personer inom Jobb- och 

utvecklingsgarantin) 
• Nyanlända i etableringsprogrammet 
• ESF-projekt MIA Vidare 
• Individer aktuella på försörjningsstöd som inte ingår i gemensamt samverkansteam 

Kommunen ingår, via ett samverkansavtal, i ett kommunalt nätverk för utveckling, KNUT. 
Syftet är att tillsammans systematisera, utveckla och utvärdera arbetet inom 
försörjningsstöd och de kommunala arbetsmarknadsenheterna. För kommunen möjliggör 
det systematisering, utveckling och utvärdering av arbetet med försörjningsstöd och 
arbetsmarknadsinsatser på en mer övergripande nivå. Inom nätverket har även en modell 
tagits fram som ger verksamheterna möjligheter till egen uppföljning, kollegial granskning 
och stöd som leder till fortsatt lärande.  

Intervjuade uppger att kommunen påverkas Arbetsförmedlingens reformering, framförallt 
av förändring av tillgänglighet i form färre lokala kontor och utökade digitala tjänster. Fler 
personer behöver då stöd från kommunen för att ta del av digitala tjänster.  Kommunen 
påverkas av kriterierna för att ta del av Rusta och matcha (KROM) och hur väl 
bedömningsverktyget bedömer vilka som kan ta del av matchningstjänsterna. Enligt uppgift 
har arbetet med matchning försvårats då kommunen inte kan arbeta parallellt med 
arbetssökande inskrivna inom KROM. Detta eftersom intervjuade befarar att arbetssökande 
riskerar att fastna i insats genom KROM, då de till exempel inte kan ta del av kommunens 
jobbspår eller rekryteringsutbildning. Orsaken är att leverantören går miste om sin 
ersättning så snart en deltagare skrivs ut från KROM. Social- och äldreförvaltningen ser 
däremot positivt på att bedömningsverktyget inom KROM förändrades i augusti 2021 till att 
omfatta fler som står längre från arbetsmarknaden och är i behov av mer rustnings- än 
matchningsinsatser. Det är dock tidigt att uttala sig om de långsiktiga effekterna för 
Arbetsförmedlingens nya arbetssätt. 

5.3 Bedömning 
Nämnderna har genom den tillsatta styrgruppen fördjupat den interna samverkan i 
kommunen. Samverkan sker för att implementera den gemensamma 
arbetsmarknadsstrategin. Vi ser positivt på den förvaltningsöverskridande samverkan som 
finns. Vi bedömer att de etablerade formerna för samverkan är ändamålsenliga. Vi bedömer 
dock att det finns anledning att se över behovet av ökad formalisering av samverkan på 
förvaltningsnivå. Detta för att säkerställa att samverkan inte enbart är personbunden utan 
kvarstår inom kommunen trots eventuella personalskiftningar. Vi noterar att det finns flera 
pågående projekt, däribland arbetsmarknadsforumet och arbetsmarknadsrådet. Dessa ska 
implementeras under 2022. Vi bedömer att det är av stor vikt att arbetet för att stärka den 
interna samverkan fortgår och att näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden bör säkerställa 
att det finns goda förutsättningar för samverkan genom sin strategiska och 
förvaltningsöverskridande roll som nämnden syftar till att ha. 

Vi bedömer att socialnämnden tillsett olika former för extern samverkan avseende 
arbetsmarknadsåtgärder. Social- och äldreförvaltningen ingår i olika samverkansavtal i syfte 
att genomföra och utveckla kommunens arbetsmarknadsinsatser. Samverkan sker med 
aktörer såsom myndigheter och kommuner. Vi ser positivt på att samverkan upplevs fungera 
väl men bedömer att det finns möjlighet att utnyttja samverkan än mer i syfte att 
effektivisera kommunens arbete. I arbetsmarknadsstrategin anges vilka samverkansparter 
kommunen ska fokusera på och vi bedömer att kommuner aktivt arbetar för att utveckla 
samverkan med dessa.  
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Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens externa samverkan avser främst 
arbetsmarknadsarbetet och inte arbetsmarknadsåtgärder, vilket vi bedömer faller sig
naturligt. 

Uppföljning och intern kontroll
6.1 Uppföljning

Uppföljning sker framförallt genom redovisning i års- och delårsredovisningar till 
nämnderna. I rapporterna följs måluppfyllelsen för fullmäktiges målområden, politiska 
plattformsuppdrag samt politiska strategiska uppdrag upp. Näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden och socialnämnden följer upp arbetet inom fullmäktiges andra
målområde. Gemensamt följs indikatorn för förvärvsarbetande invånare 20–64 år upp. 2021 
noteras en minskning på andelen förvärvsarbetare. Det är social- och äldreförvaltningen som
redovisar uppgifterna till båda nämnderna avseende feriepraktik och ungdomsjobb. I detta 
avsnitt presenteras den uppföljning som sker inom respektive nämnd. Den gemensamma 
uppföljningen avseende feriepraktik och ungdomsjobb presenteras i avsnitt 6.1.3.

6.1.1 Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden
I årsredovisningen 2021 noterar näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden att antalet 

arbetsplatser som fanns i kommunen under året inte minskat lika drastiskt som i andra 
närliggande kommuner där näringslivet inte är lika diversifierat som i Haninge. Minskningen 
av andelen förvärvsarbetande i åldern 20–64 år som noterades i årsredovisningen 2021 
anges bero på coronapandemin.

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden följer upp näringslivsarbetet med fokus på service 
och stöd till befintliga företagare i kommunen samt ökade möjligheter till arbete och egen 
försörjning.

Nämnden har stående informationspunkter på nämndsammanträdena där 
näringslivsenheten samt social- och äldreförvaltningen rapporterar om respektive arbete.
Gymnasie- och vuxenutbildningsenheten bjuds vid behov in till nämndens sammanträden. 

6.1.2 Socialnämnden
I socialnämndens års- och delårsrapporter följs social- och äldreförvaltningens projekt, 
aktiviteter och insatser upp, både de som sker i samverkan med andra och internt. Från och 
med 2022 följer nämnden upp andelen som efter en arbetsmarknadsinsats övergått i arbete 
eller studier. Arbetslösheten samt antal arbetsplatser följs upp och tillgången till 
arbetsplatser uppges minskat medan arbetslösheten ökat, båda med anledning av 
pandemin. 2021 var dock arbetslöshetssiffrorna bättre än året innan med 1,3 
procentenheter,5 men 0,8 procentenheter över snittet i Stockholms län. Prognoser visar att 
arbetslösheten generellt sjunker i riket och att de som fortsatt är arbetslösa är de som står 
långt ifrån eller inte varit i arbete på många år i kombination med låg utbildning. 

Social- och äldreförvaltningen följer upp arbetsmarknadsinsatser på individnivå och 
sammanställer sedan resultatet till aggregerad nivå. Uppföljningen sker av de olika insatser
och projekt som förvaltningen arbetar med. Den individuella uppföljningen som sker hänger 
samman med den lagstyrda uppföljningen avseende ekonomiskt bistånd. På aggregerad nivå 
följs bland annat nedanstående upp:

• Antal avslutade hushåll under perioden samt avslutsorsaker
• Resultat arbetsmarknadsenheten

5
December 2021 var arbetslösheten 7,5 procent.
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• Resultat Jobbspår    

Social- och äldreförvaltningen använder sig av metoden MIX som både består av MI 
(motiverande samtal) och en standardiserad utrednings- och bedömningsmetod, Instrument 
X. Instrumentet används för strukturerad uppföljning och utvärdering av de insatser som ges 
till den enskilda. En del av metoden utgörs av uppföljning av genomförandeplanen. 
Instrument X möjliggör även statistik för olika behovsgrupper och därmed underlag för att 
möjliggöra bättre matchning av insatser till kvinnors och mäns behov. Statistiken per 
behovskategori används i syfte att organisera arbetet inom ekonomiskt bistånd och 
arbetsmarknadsenheten samt för att driva utvecklingsarbete internt. Modellen används 
också för samarbetsdialog med externa aktörer som Regionen Stockholm, 
Arbetsförmedlingen och Försäkringskassan. Arbetet med instrument X följs upp årligen inom 
KNUT. 

I överenskommelsen med Arbetsförmedlingen och Nynäshamns kommun anges att 
uppföljning av effekten av samverkan sker då styrgruppen sammanträder tre gånger årligen. 
Kommunen ansvarar för att löpande registrera deltagarnas aktiviteter under tiden i en 
kommuninsats och för varje jobbspår genomförs en kundnöjdhetsundersökning hos 
medverkande arbetsgivare och deltagare.   

I socialnämndens årsredovisning 2021 redovisas det politiska plattformsmålet Möjligheten 
att införa ett arbetsmarknadsprogram för snabbare egenförsörjning för personer med 
kognitiva funktionsnedsättningar ska utredas. Förvaltningen bedömer att 
plattformsuppdraget är slutfört. ESF projektet SamMA drivs av Samordningsförbundet Östra 
Södertörn tillsammans med flera parter sedan start i mars 2020 och är planerat att avslutas 
i april 2022. Förutsättningarna att få tillgång till arbetsplatser för målgruppen har 
begränsats på grund av pandemin då många av de arbetsplatser som målgruppen söker har 
drabbats av nedskärningar och restriktioner. ESF-projektet SamMA hade i Haninge ett inflöde 
på 19 deltagare 2021. Sedan projektstarten i mars 2020 har 62 personer fått stöd av 
projektet jämnt fördelat i åldersgruppen och majoriteten har grundskola som högsta 
utbildning. Av dessa är 29 kvinnor och 33 är män. Hittills har 48 % avslutats till arbete eller 
studier.   

6.1.3 Nämnderna följer löpande upp feriepraktiken och ungdomsjobben  
Kommunens feriepraktik och ungdomsjobb återrapporteras av social- och äldreförvaltningen 
löpande till socialnämnden samt näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden. Uppföljningen 
består av antal sökande, andel som erbjöds feriepraktik samt antal som accepterat 
respektive nekat erbjudandet. Uppföljning sker även kring vilken förvaltning som 
feriearbetet skett inom. Bilden6 nedan redovisar fördelningen under 2021.  

 

 
6
Bild från presentation Tema arbetsmarknad och sysselsättning 
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Pandemin och de restriktioner som varit aktuella under året anges i socialnämndens 
årsredovisning 2021 utgjort en utmaning. Restriktionerna har påverkat möjligheten att 
arrangera arbetstillfällen, framförallt avseende förskole- och äldreomsorgsplatser. För att 
klara det uppsatta målet anordnandes feriepraktik för första gången även under höstlovet.  

Prognosen i början av året var 450 feriepraktikplatser, vilket reviderades till 550 under våren 
då regeringen tillförde medel till kommunen för att komplettera redan planerade satsningar. 
För att uppnå målet anordnades feriepraktik för första gången under höstlovet. Totalt 
erbjöds 672 ungdomar en feriepraktikplats varav 566 tackade ja. Detta var en ökning 
jämfört med 2020 då 263 ungdomar deltog.  

Inför 2021 planerades för 30 ungdomsjobb för unga vuxna (18–29 år) och totalt fick 28 
unga vuxna erbjudande om ungdomsanställning.  

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens budgetansvar för feriepraktik och 
ungdomsanställningar redovisas i nämndens budgetuppföljning 2021. Av 
budgetuppföljningen framgår att den beslutade budgetramen för år 2021 var 10 400 tkr. I 
maj 2021 beslutade fullmäktige om resultatöverföring från 2020, årsbudgeten blev därmed 
10 900 tkr.7 Utfallet efter nio månader var 1 510 tkr bättre än den ackumulerade budgeten. 
Utgifterna bestod främst av löner för feriepraktik och ungdomsjobb. Prognosen för 2021 är 
7 000 tkr och därmed ett överskott på 3 900 tkr. Orsaken till överskottet anges vara: 

• Erhållna statsbidrag (utanför budget) för drygt 100 sommarjobb/feriepraktik under 
sommarperioden samt för nystartsjobb för 17 ungdomar. 

• All budgeterad feriepraktik kunde inte genomföras under sommarlovet med anledning av 
restriktioner inom skola, vård och omsorg och feriepraktik för knappt 200 ungdomar 
förflyttades därför till höstlovet vilket innebär färre timmar (25–35 timmar jämfört med 
sommarpraktik om ca 80 timmar). 

6.2 Intern kontroll 
Alla nämnder ska årligen anta en internkontrollplan. Internkontrollplanen ska innehålla 
rutiner, processer och de kontrollmoment som ska följas upp, hur uppföljningen ska ske, 
ansvarig för uppföljning, när rapportering ska ske samt riskbedömning.8  

6.2.1 Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
Riskanalysen för kontrollmoment i näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens 
interkontrollplan 2021 genomfördes av kommunstyrelseförvaltningens ledningsgrupp. 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens ansvarsområde bedömdes 2021 inrymmas i 
kommunstyrelseförvaltningens verksamhet och det togs därav inte fram en nämndspecifik 
internkontrollplan utan kommunstyrelsens tillämpades. Nämnden fattade ett beslut om 
internkontrollplanen i februari 2021. Av beslutet framgår det inte att nämnden använder 
samma internkontrollplan som kommunstyrelsen. Det framgår av bilagan Riskanalys inför 
internkontrollplan 2021 och Internkontrollplan 2021 kommunstyrelsen.  Uppföljning av 
näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens resultat i internkontrollplanen bedöms inte 
kunna urskiljas från kommunstyrelsens resultat. 

Kommunstyrelsens internkontrollplan 2021 består av tio risker uppdelade i tre 
målkategorier: 

• Ändamålsenlig och kostnadseffektiv verksamhet, 
• tillförlitliga finansiella rapporter och information om verksamheten, samt 

 
7
 KF 2021-05-10, § 106 

8
 Riktlinjer till reglementet för intern kontroll 2015-11-26 
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• efterlevnad av lagar, föreskrifter, riktlinjer. 

Enligt det arbetsmaterial vi delgivits har näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
genomfört en egen riskanalys för 2022. Vid riskanalysen för nämnden framkom inga nya 
risker med riskvärde högre än åtta. Nämnden ska även fatta beslut om en egen 
internkontrollplan för 2022.9  

6.2.2 Socialnämnden 
Socialnämndens internkontrollplan 2021 innehåller fem kommungemensamma 
kontrollmoment samt sex kontrollmoment som är specifika för socialnämndens 
ansvarsområde. De nämndspecifika kontrollmomenten är utbetalning av försörjningsstöd, 
kontinuitetsplaner, barns rätt att komma till tals i barnavårdsutredningar, direktupphandling, 
överlämnande av dokumentation vid avslut av insats samt insatsplanering och 
genomförandeplaner.  

6.3 Bedömning 
Social- och äldreförvaltningen följer upp kommunens arbetsmarknadsåtgärder. 
Förvaltningen redovisar resultatet både på respektive nämnds nämndsammanträden och 
års- och delårsrapport. Vi ser positivt på den kontinuerliga uppföljning av insatser som sker 
samt att uppföljning sker på både individnivå och aggregerad nivå genom användandet av 
instrument X. Vi ser även positivt på att uppföljningen sker inom samverkansavtalen. Från 
och med 2022 följer nämnden upp andelen som övergått i arbete eller studier efter avslutad 
insats, vilket vi bedömer som en bra utveckling. Vi bedömer dock att nämnden kan utveckla 
uppföljningen i års- och delårsrapporter med antal som deltagit i insatserna, kostnad per 
insats samt deltagarnas uppfattning eller upplevelse av insatsen. På så vis ökar nämndens 
möjlighet att identifiera eventuella avvikelser och utvecklingsbehov.  

Vi bedömer att näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden inte fullt ut säkerställt en 
ändamålsenlig uppföljning. Vi baserar bedömningen på att det saknas nyckeltal och 
indikatorer som möjliggör uppföljning av nämndens arbete. Nämnden bör utveckla 
uppföljningen av de insatser som de har budgetansvar för. Nämnden kan med fördel följa upp 
feriepraktiken och ungdomsjobben mer ingående avseende bland annat kostnad per insats 
samt deltagarnas uppfattning eller upplevelse av insatsen.  

Vi noterar att varken socialnämnden eller näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden i 
respektive internkontrollplan för 2021 identifierade risker med kontrollåtgärder som avser 
arbetsmarknadsinsatser. Vi bedömer att nämnderna framgent bör se över vilka risker som 
föreligger med arbetsmarknadsåtgärder i syfte att säkerställa en ändamålsenlig och 
kostnadseffektiv verksamhet  

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden antog kommunstyrelsens internkontrollplan 
2021. Vi ställer oss frågande till om ett sådant förfarande är förenligt med kommunens 
riktlinjer till reglemente för intern kontroll. Vi ställer oss också frågande till om 
kommunstyrelsens internkontrollplan inbegriper samtliga risker som finns inom näringslivs- 
och arbetsmarknadsnämndens ansvarsområde. Nämnden arbetar med flera olika 
förvaltningar vilket kan antas innebära vissa skillnader från den internkontrollplan som tas 
fram av kommunstyrelseförväntningen till kommunstyrelsen. Vi ser positivt på att 
näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden inför 2022 tagit fram en egen internkontrollplan 
men bedömer att det finns risker i verksamheten som inte hanteras i nämndens riskanalys. 
Vi bedömer att näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden bör utveckla den interna 
kontrollen att innefatta nämndspecifika risker. 

 
9
 INTERNKONTROLLPLAN  2022 Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden (arbetsmaterial) 
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Sammanfattande bedömning och svar på revisionsfrågor

Vår sammanfattande bedömning är att socialnämnden och näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden delvis säkerställer en ändamålsenlig styrning, kontroll och 
uppföljning. 

Revisionsfrågor Svar
Har nämnderna fastställt mål för 
arbetsmarknadsarbetet?

Delvis. Nämnderna utgår båda från 
kommunfullmäktiges andra mål avseende en
fungerande arbetsmarknad som får fler i arbete. Vi 
noterar dock att målet är övergripande och att
formuleringarna inte på ett tydligt sätt möjliggör 
uppföljning. Det finns en gemensam indikator avseende 
andel förvärvsarbetande invånare 20-64 år men vi 
bedömer att det är svårt för nämnderna att med hjälp 
av indikatorn urskilja om och hur deras arbete bidrar till 
målet.

Socialnämnden har från 2022 brutit ned fullmäktiges 
mål och tillämpar ytterligare indikatorer avseende
resultat efter avslutad insats, vilket vi ser är en positiv 
utveckling.

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden har ett mer
strategiskt arbete. Nämnden ska upprätthålla en aktuell 
bild av näringslivet, företagares olika situationer samt
arbetslöshetssituationen i kommunen. Vi ser inte att 
nämnden konkretiserar målet till en verksamhetsnära 
nivå som tydliggör nämndens arbete.

Hur säkerställer nämnderna att 
det sker en matchning av 
arbetsmarknadsåtgärder mot 
kompetensbehovet som finns på 
arbetsmarknaden?

Socialnämnden kartlägger och analyserar den lokala 
arbetsmarknadens kompetensförsörjningsbehov. 
Kartläggningen sker genom den samverkan social- och 
äldreförvaltningen har med Arbetsförmedlingen och 
Nynäshamns kommun. Utifrån det identifierade 
kompetensbehovet på den lokala arbetsmarknaden har 
lokala jobbspår tagits fram. 

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden matchar inte 
feriepraktiken eller ungdomsjobben mot det 
kompetensbehov som finns på arbetsmarknaden. Vi ser 
dock att nämndens arbete är sammanlänkat med 
socialnämndens och att det inom socialnämnden sker 
kartläggning och analys av kompetensbehovet på 
arbetsmarknaden. 

Har nämnderna tillsett att 
målgrupper för 
arbetsmarknadsåtgärderna är 
tydligt definierade?

Ja. I den kommungemensamma 
arbetsmarknadsstrategin identifieras den målgrupp 
som kommunens arbetsmarknadsåtgärder ska riktas 
mot, vilken båda nämnderna arbetar utifrån. 
Målgruppen är unga med svag utbildningsbakgrund 
vilka inte kunnat etablera sig på arbetsmarknaden. 

Socialnämndens insatser riktar sig framförallt mot dem 
som uppbär försörjningsstöd och står långt från 
arbetsmarknaden. Socialnämnden har i samverkan med 
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Arbetsförmedlingen och Nynäshamns kommun 
identifierat fyra gemensamma målgrupper.  
 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämndens insatser i 
form av feriepraktik och ungdomsjobb riktas mot 
skolungdomar och unga i åldern 16-29år.  

Har nämnderna tillsett 
ändamålsenliga former för 
samverkan inom kommunen samt 
med externa aktörer, såsom 
Arbetsförmedlingen, 
Samordningsförbundet Östra 
Södertörn, regionen och 
näringslivet? 
 

Delvis. Det finns former för intern samverkan genom 
den av kommundirektören tillsatta styrgruppen. 
Styrgruppen ska främja samverkan i syfte att 
genomföra kommunens arbetsmarknadsstrategi. Det 
finns även pågående arbeten i syfte att utveckla den 
interna samverkan. Vi noterar dock att det finns 
möjlighet att utveckla samverkan ytterligare i syfte att 
säkerställa ett effektivt arbete som inte är 
personberoende.  
 
Den externa samverkan avseende 
arbetsmarknadsinsatser sker framförallt inom 
socialnämnden. Samverkan sker med flera externa 
aktörer inom ramen för olika samverkansavtal. Vi 
noterar att samverkan kan utnyttjas på ett mer 
effektivt sätt genom ökad kommunikation mellan 
parterna.  
 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden samverkar 
med externa aktörer, främst inom näringslivet. 
Samverkan sker både formaliserat och informellt.   

Har nämnderna säkerställt en 
tillräcklig uppföljning och intern 
kontroll av arbetet med 
arbetsmarknadsinsatser? 

Delvis. Social- och äldreförvaltningen följer upp 
kommunens arbetsmarknadsåtgärder. Förvaltningen 
redovisar resultatet både på respektive nämnds 
sammanträde nämndsammanträden och i respektive 
nämnds års- och delårsrapport. Vi noterar att 
nämnderna inte fullt ut kan följa upp effekterna av det 
genomförda arbetet då det saknas relevanta 
indikatorer, det gäller framförallt näringslivs- och 
arbetsmarknadsnämnden. Socialnämnden har från och 
med 2022 tagit fram ytterligare indikatorer som mäter 
andelen som efter avslutad insats börjar arbeta eller 
studera. Socialnämnden följer genom instrument X upp 
insatser på såväl individnivå som aggregerad nivå.  
 
Vi noterar att varken socialnämnden eller näringslivs- 
och arbetsmarknadsnämnden i respektive 
internkontrollplan för 2021 identifierade risker med 
kontrollåtgärder som avser arbetsmarknadsinsatser.  
 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden tog inför 
2021 inte fram en egen internkontrollplan utan 
använde sig av kommunstyrelsens. Vi ställer oss 
frågande om ett sådant förfarande är förenligt med 
kommunens riktlinjer till reglemente för intern kontroll.  

 
Haninge 2022-03-23  

Lina Hedlund Gunnar Uhlin 

Verksamhetsrevisor Verksamhetsrevisor 
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Bilaga

Källförteckning

Intervjuade funktioner
• Avdelningschef Social- och äldreförvaltningen/ Arbete och Försörjning
• Direktör för avdelningen omvärld- och utveckling
• Enhetschef avdelning arbete och försörjning 
• Förbundschef samordningsförbundet Östra Södertörn
• Näringslivschef
• Verksamhetschef gymnasiet och vuxenutbildningen
• Verksamhetscontroller Omvärld och bevakning

Dokument 
• Arbetsmarknadsstrategi 2020, Haninge kommun
• Budgetuppföljning 2021 – Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden, Dnr 2021/21
• Budgetuppföljning 2021, Dnr NAN 2021/21
• Delårsrapport 2 2021 – Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden
• Delårsrapport 2 2021 – Socialnämnden
• Inrättande av styrgrupp för arbetsmarknadsstrategin, Dnr KS 2019/551
• Internkontrollplan – kommunstyrelsen 2021
• Internkontrollplan – Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 2022 (ej beslutad)
• Internkontrollplan – Socialnämnden 2021
• Internkontrollplan – Socialnämnden 2022
• Internkontrollplan NAN 2021, Dnr NAN 2021/16
• KNUT-rapport 2021
• Näringslivsstrategi 2017, Haninge kommun
• Presentation - Feriepraktik och ungdomsjobb 2021
• Presentation: Tema arbetsmarknad och sysselsättning, PLG 25 oktober 2021
• Reglemente gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden
• Reglemente kommunstyrelsen
• Reglemente näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden
• Reglemente socialnämnden
• Riktlinjer till reglementet för intern kontroll 2015-11-26
• Riskanalys Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden interkontrollplan 2022 (ej beslutad)
• Riskanalys Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden interkontrollplan 2021
• Samverkansöverenskommelse gällande ESF-ansökan för SamMA-projektet
• Strategi och budget 2021-2022, Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden
• Strategi och budget 2021-2022, Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
• Strategi och budget 2021-2022, Socialnämnden
• Strategi och budget 2022-2023, Socialnämnden
• Verksamhetsplan 2021, Näringslivsenheten
• Verksamhetsplan 2022, Avdelning arbete och försörjning inom social- och 

äldreförvaltningen
• Årsredovisning – Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 2020
• Årsredovisning – Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 2021 (ej beslutad)
• Årsredovisning – Socialnämnden 2020
• Årsredovisning – Socialnämnden 2021
• Överenskommelse – Om samverkan för att förbättra kompetensförsörjningen och 

påskynda individers etablering i arbetslivet, med bilaga 1-4, dnr SN 2020/128.1 
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Antagande av Bidragsreglemente för idrotts- och 
fritidsnämnden 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Allmänna villkor samt Reglemente för ekonomiskt stöd till ideella 
föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde 
antas. 

2. Beslutet innebär att det reviderade bidragsreglementet träder i 
kraft från och med 2022-07-01. 

Sammanfattning av ärendet  
Kultur- och fritidsförvaltningen har genomfört en översyn och 
revidering av nuvarande bidragsreglemente. Idrotts- och 
fritidsnämnden beslutade 2022-03-23 § 19 om att överlämna ärendet 
till kommunfullmäktige för antagande. 

Revideringen innebär att idrotts- och fritidsnämnden får ett eget 
bidragsreglemente och därmed inte längre delar bidragsreglemente 
med kultur- och demokratinämnden. Vidare delas bidragsreglementet 
i två styrdokument där det första behandlar de allmänna villkoren för 
ekonomiskt stöd och det andra de enskilda stödformerna. 
Partnerskapsavtal har lyfts ur reglementet i enlighet med 
kommunfullmäktiges beslut 2021-05-10 § 110 om att renodla 
bidragsreglementet. 

Bidragsreglementet har även reviderats med syfte att underlätta för 
föreningar att söka bidrag, stärka barns rättigheter och att reglementet 
ska avspegla det idrottspolitiska programmet. I underlagsrapporten 
beskrivs resultatet av den utredning som ligger till grund för 
revideringen samt vilka förändringar som har gjorts. 

Ärendet 
Enligt Haninges policy för styrdokument, beslutad av 
kommunfullmäktige 2021-06-14 § 136, bör detta förslag till 
styrdokument inte klassificeras som ett reglemente. I Reglemente för 
kommunstyrelsen och övriga nämnder i Haninge kommun står det 
emellertid att nämnden ska besluta om bidrag till föreningar som 
bedriver idrotts- och friluftsverksamhet "utifrån det reglemente 
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kommunfullmäktige fastställt för bidrag till ideella föreningar". Därav 
har detta styrdokument tagits fram som ett bidragsreglemente och 
fastställs av kommunfullmäktige. 

Ekonomiska konsekvenser 
Förslag till beslut medför inga ekonomiska konsekvenser. 

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse – 2022-05-04 

- Beslut idrotts- och fritidsnämnden 2022-03-23 § 19 

- Allmänna villkor för ekonomiskt stöd till ideella föreningar inom 
idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde – 2022-02-11 

- Reglemente för ekonomiskt stöd till ideella föreningar inom 
idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde – 2022-02-11 

- Underlagsrapport – 2022-02-21 

- Prövning av barnets bästa – 2022-02-11 

 

Beslutet skickas till:  

Idrotts- och fritidsnämnden 

Föreningsbyrån 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 
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Dnr 2021-00060 

§ 19 Revidering av bidragsreglemente 

Beslut 
1. Idrotts- och fritidsnämnden föreslår att kommunfullmäktige antar 

Allmänna villkor samt Reglemente för ekonomiskt stöd till ideella 
föreningar inom idrotts och fritidsnämnden verksamhetsområde 

2. Beslutet innebär att det reviderade bidragsreglementet träder i 
kraft från och med 2022-07-01 

Sammanfattning av ärendet 
Kultur- och fritidsförvaltningen har genomfört en översyn och 
revidering av nuvarande reglemente för föreningsbidrag till ideella 
föreningar i Haninge kommun. Förvaltningen har, i dialog med 
föreningslivet, tagit fram ett förslag till nytt reglemente bestående av 
allmänna villkor respektive reglemente för ekonomiskt stöd till ideella 
föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde. 
Förslaget syftar till att ta fram ett eget reglemente för idrotts- och 
fritidsnämndens verksamhetsområde, underlätta för föreningar att 
söka bidrag, stärka barns rättigheter och att reglementet ska avspegla 
det idrottspolitiska programmet. Förslaget innefattar de tre  
stödformerna; lokalt aktivitetsstöd, projekt- och arrangemangsstöd 
och förstärkt ridbidrag. 

Handlingar i ärendet 
- Styrdokument förslag 2022-02-11 – Allmänna villkor för 

ekonomiskt stöd till ideella föreningar inom idrotts- och 
fritidsnämndens verksamhetsområde 

- Styrdokument förslag 2022-02-11 – Reglemente för ekonomiskt 
stöd till ideella föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens 
verksamhetsområde 

- Tjänsteskrivelse 2022-02-21 – Revidering av bidragsreglemente 

- Rapport 2022-02-21 – Revidering av reglemente för ekonomiskt 
stöd till ideella föreningar: Förslag till stöd inom idrotts- och 
fritidsnämndens verksamhetsområde 

- Skrivelse 2022-02-11 – Prövning av barnets bästa 

- Skrivelse 2022-02-11 – Remissredogörelse 
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Allmänna villkor för ekonomiskt stöd till ideella föreningar 
Syftet med idrotts- och fritidsnämndens stöd till ideella föreningar är att genom en bred 
föreningsverksamhet ge möjlighet till en aktiv fritid för barn och ungdomar i Haninge 
kommun. För att söka föreningsbidrag behöver föreningen uppfylla de allmänna villkoren 
och ansöka om att bli en bidragsberättigad förening. Därefter kan föreningen ansöka om 
olika föreningsbidrag beslutade av idrotts- och fritidsnämnden.  

Demokratiskt och jämlikt 
Ekonomiskt stöd lämnas endast till förening som står bakom den demokratiska rättsstatens 
principer, alla människors lika värde, de mänskliga rättigheterna och jämställdhet mellan 
kvinnor och män. Föreningens verksamhet ska vara öppen för alla och ingen ska 
diskrimineras på grund av kön, sexuell läggning, könsöverskridande identitet eller uttryck, 
etnisk tillhörighet, religion eller annan trosuppfattning, eller funktionsnedsättning. 

En förening ska vara uppbyggd och fungera enligt demokratiska principer och värderingar, 
där medlemmar har rätt och möjlighet att påverka verksamheten. Barn och ungdomar ska i 
föreningsarbetet ges möjlighet att både delta och påverka. Föreningen ska anamma 
huvudprinciperna i FN:s barnkonvention vilka innebär att barn ska ha rätt till inflytande, 
inget barn får diskrimineras och varje barn har rätt till utveckling.  

Idrotts- och fritidsnämnden ska genom uppföljning och kontroll tillse att stöd till 
föreningslivet inte missbrukas. 

Allmänna villkor 
För att kunna söka stöd ska föreningen:  

 vara en ideell förening 
 vara registrerad i Haninge kommuns föreningsregister 
 ha sin huvudsakliga verksamhet och säte i Haninge kommun. Annan förening kan 

efter individuell prövning bli bidragsberättigad, exempelvis förening med verksamhet 
i flera kommuner eller föreningar med verksamhet för funktionsnedsättning 

 ha ett organisationsnummer utfärdat av Skatteverket 
 ha ett aktuellt bank- eller plusgirokonto i föreningens namn. Utbetalning av bidrag 

sker endast till bank- eller plusgirokonto 
 bedriva verksamhet för barn- och ungdomar eller personer med funktionsnedsättning 

i Haninge kommun 
 ha en egen ekonomi som innefattar att medlemmarna betalar medlemsavgift 
 ha minst 10 betalande medlemmar 
 idrottsföreningar ska vara anslutna till ett av Riksidrottsförbundet anslutna 

specialförbund. Dispens kan ske efter dialog med kommunen 
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 ha insänt årliga handlingar enligt nedan, samt eventuella handlingar som krävs för 
respektive stödform. 

Årliga handlingar  
De årliga handlingarna ska laddas upp i Rbok årligen och ska vara kultur- och 
fritidsförvaltningen tillhanda senast 1 månad efter årsmötet. Följande handlingar ska laddas 
upp:  

 årsmötesprotokoll eller protokoll från konstituerande möte, daterat och justerat, där 
firmatecknare ska framgå samt storleken på medlemsavgiften 

 verksamhetsberättelse inklusive ekonomisk berättelse där intäkter för 
medlemsavgifter ska framgå som en egen post eller bilaga 

 revisionsberättelse 
 uppgifter om antal aktiva medlemmar* (ej stödmedlemmar), fördelat efter 0–20 år 

(till och med det år medlemmen fyller 20 år) respektive 21 år och äldre samt kön. 

*uppgifterna ger kommunen möjlighet att utifrån det idrottspolitiska programmets 
intentioner följa upp antal aktiva barn och ungdomar i föreningslivet i Haninge kommun.  

Föreningen ska följa demokratiska principer 
En förening som söker bidrag ska fungera enligt demokratiska principer, utöver det som står 
i stycket demokrati och jämlikhet, innebär det att: 

 föreningen ska ha en vald styrelse och demokratiskt antagna stadgar 
 föreningen ska vara öppen för alla 
 föreningens medlemmar är valbara och har rösträtt från åtminstone det år 

medlemmen fyller 15 år. Föreningens omfattning och verksamhet kan dock innebära 
att en högre ålder för rösträtt är mer lämplig, vilket föreningen i så fall ska kunna 
motivera. 

Övriga villkor för att erhålla föreningsstöd 
 Föreningar som bedriver barn- och ungdomsverksamhet ska ha rutiner för att 

regelbundet begära ett begränsat utdrag ur belastningsregistret för pedagoger/ledare 
med direktkontakt med barn. Det gäller för pedagoger/ledare som är över 15 år och 
har en kontinuerlig direktkontakt med barnen i verksamheten. 

 All verksamhet för barn och unga ska vara fri från alkohol, tobak och droger. Bidrag 
får ej användas till införskaffande av alkohol, tobak eller droger. 

Avgränsningar 
Föreningen ska verka inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde.  

Samverkan och samarrangemang 
 Stöd kan endast sökas en gång för en och samma kostnad från Haninge kommun 

eller andra offentliga organisationer. 
 Vid samarbeten mellan föreningar ska en förening vara huvudsökande och därmed 

vara ansvarig för ansökan och redovisning. Den huvudsökande föreningen ansvarar 
för att tilldelat stöd eventuellt fördelas mellan de samverkande föreningarna. 
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Religiös eller politisk verksamhet eller aktiviteter 
Föreningsstöd kan inte sökas för följande typer av verksamhet: 

 religiösa föreningar, religiösa organisationer och religiös samfundsverksamhet 
 politiska föreningar och politiska organisationer 

Social verksamhet 
 Socialnämnden och äldrenämnden i Haninge kommun har föreningsstöd inom 

respektive nämnds verksamhetsområden. 

Ansökan om att bli berättigad ekonomiskt stöd 
Föreningen ansöker om att bli berättigad ekonomiskt stöd i Haninge kommun genom 
kommunens digitala ansökningssystem Rbok.  

Vid ansökan ska föreningen bifoga följande uppgifter: 

 beskrivning av föreningens verksamhet 
 protokoll från bildande mötet eller senaste årsmötet 
 föreningens antagna stadgar 
 aktuellt bankgiro- eller plusgirokonto 
 besked från Skatteverket om tilldelat organisationsnummer 
 intyga att rutiner för utdrag ur belastningsregistret finns enligt punkten om övriga 

villkor för att erhålla föreningsstöd. 

Årlig uppföljning 
Idrotts- och fritidsnämnden följer årligen upp hur föreningsstöden har använts genom 
uppföljning av föreningarnas redovisning och stickprovskontroller. Uppföljningen kan göras 
av kommunen eller av kommunen utsedda granskarare. 

På begäran är föreningen skyldig att visa upp: 

 bokföring 
 protokoll 
 deltagarbesök 
 övriga handlingar som kommunen efterfrågar 
 hur föreningen följer de demokratiska principerna. 

Föreningen ska kunna dela med sig av efterfrågade handlingar inom 1 månad. 

Om det sker förändringar i en bidragsbeviljad förening som påverkar förutsättningarna för 
att få stöd, är föreningen skyldig att meddela kommunen omedelbart. Haninge kommun har 
rätt att stoppa utbetalning av beviljat stöd om föreningen upphört med sin verksamhet. 

Om de allmänna villkoren för föreningsstöd inte följs 
Haninge kommun har rätt att kräva återbetalning, eller avvakta utbetalning av beviljat bidrag, 
om kommunens uppföljning visar att en förening inte följer de allmänna villkoren för 
föreningsstöd.  
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Tolkning och prioriteringar av föreningsstödet 
Idrotts- och fritidsnämnden har tolkningsföreträde gällande bidragsbestämmelser. För att 
idrotts- och fritidsnämndens stöd till ideella föreningar ska berika kommunens invånare på 
bästa sätt och komma många till del bedöms ansökningar i relation till andra inkomna 
bidragsansökningar. Det innebär att idrotts- och fritidsnämnden har rätt att bevilja en mindre 
del av ansökt bidragsbelopp. 

Stödformer till ideella föreningar 
Bidragsform Vilken förening kan söka? Sista ansökningsdag Utbetalning 

Lokalt aktivitetsstöd Idrottsföreningar 

Friluftsföreningar 

25 februari 

25 augusti 

Cirka tre veckor 
efter sista 
ansökningsdag. 

Stora projektstödet Idrottsföreningar 

Friluftsföreningar 

1 mars 

1 september 

I samband med 
tilldelning. 

Lilla projektstödet Idrottsföreningar 

Friluftsföreningar 

31 januari 

15 april 

31 augusti 

15 december 

I samband med 
tilldelning. 

Förstärkt ridbidrag Ridföreningar 25 februari Cirka tre veckor 
efter sista 
ansökningsdag. 
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Haninge kommun stödjer idrotts- och friluftsföreningar 
Haninges idrottspolitiska program slår fast att alla Haningebor ska ha förutsättningar för att 
idrotta och vara fysiskt aktiva utifrån sina förutsättningar. Föreningslivet som erbjuder 
organiserad idrott och friluftsaktiviteter inom en mängd områden, särskilt för barn och unga, 
är centralt för att det ska bli verklighet. Föreningarna har även en betydande roll i att verka 
för demokrati, inspiration, glädje och gemenskap i människors vardag. 

Haninge kommun vill genom stöd till föreningslivet stödja och stimulera föreningarnas 
arbete. Det idrottspolitiska programmet pekar ut riktningen och målen för hur kommunen 
ska stärka förutsättningarna för ett rikt och brett föreningsliv. De övergripande målen är att 
fler Haningebor ska komma i rörelse och att kommunen ska verka för en jämställd och 
jämlik idrott. 

Detta reglemente beskriver villkoren för de olika stöd som ideella idrotts- och 
friluftsföreningar kan söka. För att söka föreningsbidrag måste föreningen först uppfylla 
villkoren i Allmänna villkor för ekonomiskt stöd till ideella föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens 
verksamhetsområde och ansöka om att bli en bidragsberättigad förening. En ansökan om 
ekonomiskt stöd kan göras av föreningens firmatecknare, ordförande eller den person som 
styrelsen utsett att företräda föreningen enligt protokollsutdrag. En uppföljning av 
reglementets relevans sker årligen i dialog med föreningslivet. 

Stödformer 
Bidragsform Vilken förening kan 

söka? 
Sista ansökningsdag Utbetalning 

Lokalt 
aktivitetsstöd 

Idrottsföreningar 

Friluftsföreningar 

25 februari 

25 augusti 

Cirka tre veckor efter 
sista ansökningsdag. 

Stora 
projektstödet 

Idrottsföreningar 
Friluftsföreningar 

1 mars 
1 september 

I samband med 
tilldelning. 

Lilla projektstödet Idrottsföreningar 

Friluftsföreningar 

31 januari 

15 april 

31 augusti 

15 december 

I samband med 
tilldelning. 

Förstärkt ridbidrag Ridföreningar 25 februari Cirka tre veckor efter 
sista ansökningsdag. 

 

Ytterligare information 
Kontakta Föreningsbyrån för ytterligare information. 
E-post: foreningsbyran@haninge.se 
Telefon: 08-606 82 58 
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Lokalt aktivitetsstöd 
Det lokala aktivitetsstödet kan sökas av föreningar som bedriver idrottslig verksamhet eller 
friluftsverksamhet. Med idrottslig verksamhet menas såväl bredd- och motionsidrott som 
prestationsinriktad tävlingsidrott. Verksamheten ska utveckla intresset för idrott eller friluft 
hos barn, ungdomar och personer med funktionsnedsättning oavsett ålder, samt ge möjlighet 
till en allsidig träning efter var och ens fysiska eller psykiska förutsättningar. 

Bidraget stödjer gruppaktiviteter och fördelas efter antalet deltagare och sammankomster. 
Idrotts- och fritidsnämnden beslutar årligen om hur stort bidragsbeloppet är per 
sammankomst och per deltagare. Stödet betalas ut två gånger per år. 

Kriterier 
 Bidragsberättigade deltagare är medlemmar i föreningen som fyller minst 7 år och 

högst 20 år under det år ansökan gäller. Medlemmar med funktionsnedsättning är 
bidragsberättigade oavsett ålder. 

 En aktivitet ska bestå av en ledarledd gruppaktivitet med minst 3 bidragsberättigade 
deltagare utöver ledaren. En av föreningen utsedd ledare ska vara minst 13 år och 
vara närvarande under hela aktiviteten. Ledaren får inte vara ansvarig för flera 
gruppaktiviteter samtidigt. 

 En aktivitet ska pågå i minst 60 minuter och innehålla en gemensam samling och 
avslutning. 

Avgränsningar 
 En deltagare får endast räknas 1 gång per dag för aktiviteter inom samma förening. 

Föreningar med flera sektioner får endast räkna deltagare 1 gång per dag och sektion. 
 Aktiviteter som sker inom ordinarie skoltid är inte bidragsberättigade. 
 Stödet kan inte sökas för följande aktiviteter: 

o årsmöten 
o styrelsemöten 
o planeringsmöten 
o studiecirklar 
o fester eller andra aktiviteter som inte utgör föreningens ordinarie verksamhet 

eller idé. 

Redovisning 
Rapportering av aktiviteter görs till kommunens digitala system. Vid varje aktivitet ska 
närvaro på deltagare och ledare redovisas. Redovisningen ska vara undertecknad av ansvarig 
ledare och innehålla: 

 föreningens namn 
 deltagares och ledares namn, födelsedata och kön 
 närvaro 
 typ av aktivitet 
 plats 
 datum 
 tider. 
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Ersättningsmodell och utbetalning 
Idrotts- och fritidsnämnden beslutar årligen om hur stort bidragsbeloppet är per 
sammankomst och per deltagare. Ersättningsmodellen är åldersbaserad då idrotts- och 
fritidsnämnden vill stimulera till att föreningar behåller medlemmar längre upp i åldrarna. 
Därför ökar stödet per aktivitet i takt med deltagarnas ålder.  

För deltagare i åldern 7–12 år multipliceras bidraget med 1, i åldern 13–16 år multipliceras 
bidraget med 1,5 och i åldern 17–20 år multipliceras bidraget med 2. För deltagare med 
funktionsnedsättning multipliceras bidraget med 3 oavsett deltagarens ålder. Föreningen kan 
bara få stöd för ett max antal aktiviteter per deltagare varje redovisningsperiod. 

Kategori deltagare Maxantal aktiviteter per 
redovisningsperiod 

Multiplikator 

7–12 år 40 1 
13–16 år 60 1,5 
17–20 år 80 2 
Personer med 
funktionsnedsättning 

80 3 

 
Kultur- och fritidsförvaltningen betalar ut stödet inom 4 veckor efter att sista 
ansökningsdatum har passerat för respektive ansökningsperiod. 

Så ansöker föreningen 
Föreningen ansöker om bidrag i efterhand genom kommunens digitala ansökningssystem. 
Ansökan görs två gånger per år: 

 25 augusti är sista ansökningsdag för aktiviteter genomförda under perioden 1 
januari–30 juni. 

 25 februari är sista ansökningsdag för aktiviteter genomförda under perioden 1 juli–
31 december. 

För sent inkommen ansökan 
Vid försent inkommen ansökan har kommunen rätt att reducera bidraget enligt följande 
modell: 

 25 procent reduktion för ansökningar inkomna 26 augusti–1 september, respektive 
26 februari–1 mars. 

 50 procent reduktion för ansökningar inkomna 2 september–15 september, 
respektive 2 mars–15 mars. 

 75 procent reduktion för ansökningar inkomna 16 september–30 september, 
respektive 16 mars–31 mars. 

 Ansökan inkommen efter 1 oktober respektive 1 april avvisas. 

Om ansökan kommer in för sent enligt ovan och föreningen kan visa att förseningen beror 
på omständigheter utanför föreningens kontroll eller om särskilda skäl föreligger, får 
kommunen besluta om skälig reducering eller att fullt stöd ska beviljas. 
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Projekt- och arrangemangsstöd 
Föreningar som vill utveckla kvaliteten i sin verksamhet och nå fler deltagare och nya 
målgrupper kan ansöka om projektstöd. 

Stora projektstödet är inriktat på längre insatser och ska underlätta för föreningar med 
ambition och vilja att utveckla och förändra sin verksamhet. Stora projektstödet kan även 
användas till att stödja möjligheterna att genomföra stora arrangemang som bidrar till 
upplevelser för Haningeborna och lockar besökare. 

Lilla projektstödet är inriktat på kortare tillfälliga insatser och aktiviteter. 

Stora respektive lilla projektstödet söks inom sökområdena jämställd och jämlik idrott, 
friluftsverksamhet och evenemang och upplevelser. 

Kriterier 

Stora projektstödet 
Bidraget kan sökas för genomförande av projekt, satsningar, utvecklingsinsatser, idéer, 
etcetera som ligger i linje med det idrottspolitiska programmet och idrotts- och 
fritidsnämndens mål. 

Aktiviteter som är berättigade för stöd ska: 
 bestå av flera olika aktiviteter som sammantaget bidrar till ett gemensamt mål eller av 

en större aktivitet med betydelse för Haninge 
 ha en långsiktighet i genomförandet eller i effekten. 

Lilla projektstödet 
Lilla projektstödet kan ge stöd för mindre aktiviteter. Aktiviteter som är berättigade för stöd 
ska:  

 ha ett tydligt start- och slutdatum 
 bestå av en enskild avgränsad aktivitet med tydligt syfte och mål. 

Sökområden 
Jämställd och jämlik idrott och friluft 
Sökområdet ska stödja förutsättningarna för att alla, oavsett bakgrund eller förmåga, ska ha 
goda möjligheter att idrotta och vara fysiskt aktiva samt delta i föreningens verksamhet. 
Aktiviteten ska uppfylla ett eller flera av följande kriterier: 

 rikta sig till och involvera någon av idrottspolitiska programmets prioriterade 
målgrupper oavsett medlemskap i föreningen. 

 skapa förutsättningar för deltagande i verksamheten för idrottspolitiska programmets 
prioriterade målgrupper; 1) barn och unga, 2) flickor 10–20 år, 3) barn och unga i 
socioekonomiskt utsatta områden och 4) personer med funktionsnedsättning 

 stärka föreningskompetensen. Med kompetens avses både den för föreningen 
specifika verksamhetskompetensen såväl som allmän kompetens i exempelvis 
ledarskap, likabehandling eller föreningskunskap. 
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Friluftsverksamhet 
Sökområdet ska stödja aktiviteter som kännetecknas av en socialt inriktad friluftsverksamhet 
för barn och unga eller friluftsidrotter där mark, luft och vatten är en förutsättning för att de 
ska kunna utövas. Aktiviteten ska uppfylla ett eller flera av följande kriterier: 

 Tillgängliggöra naturen för allmänheten eller skapa förutsättningar för 
friluftsverksamhet. 

 Erbjuda barn och unga spännande och lärorika upplevelser som bidrar till att stärka 
kunskap och medvetenhet om natur- och miljövärden. 

Evenemang och upplevelser 
Sökområdet ska underlätta för idrotts- eller friluftsföreningar som arrangerar tillfälliga lokala, 
regionala, nationella och internationella evenemang. Ett bidragsberättigat arrangemang 

 ska äga rum i Haninge kommun, helt eller delvis 
 ska vara öppet för allmänheten 
 ska bidra till kännedom om idrotts- och fritidsutbudet 
 kan ha entréavgifter. 

Kostnader som ersätts av bidraget 

Jämställd och jämlik idrott 
Kostnader som ersätts kan exempelvis vara 

 kostnader i samband med öppen verksamhet, exempelvis 
o ledararvoden 
o marknadsföring 
o mindre inköp av förbrukningsmaterial eller hyra av utrustning 
o lokalkostnad för lokaler som kommunen ej redan subventionerar på annat 

sätt. 
 inköp av material eller teknik som underlättar för deltagande för personer med 

funktionsnedsättning 
 kostnader för kompetenshöjande utbildningar. Med kompetens avses både för 

föreningen specifik kompetens såväl som allmän föreningskompetens som ledarskap, 
likabehandling, eller föreningskunskap. 

 kostnader i samband med att anordna ”motionsverkstad” i syfte att utbilda 
medlemmar i föreningsdemokrati och hur man skriver motioner till årsmötet. 

Friluftsverksamhet 
Kostnader som ersätts inom sökområdet kan exempelvis vara 

 utveckling av leder eller underhåll av vindskydd/lägerplatser 
 mindre inköp av material eller teknik som skapar förutsättningar för 

friluftsverksamhet. 

Evenemang och upplevelser 
Kostnader som uppkommer i samband med arrangemang, exempelvis: 

 marknadsföring 
 hyra av utrustning 
 domararvoden. 



   Sida 
  10 (11) 

 

 

Så ansöker föreningen 

Stora projektstödet 
Ansökan ska göras innan genomförd aktivitet. Stöd ges inte för aktiviteter som redan är 
genomförda. Föreningen ansöker om bidrag genom kommunens digitala ansökningssystem. 
Ansökan görs två gånger per år: 

 1 mars är sista ansökningsdag för projekt som startar under hösten.  
 1 september är sista ansökningsdag för projekt som startar under våren. 

Ansökan ska innehålla 

 beskrivning av aktiviteten 
 aktivitetens syfte och eventuell målgrupp 
 budget över kostnader och finansiering 
 sökt belopp. 

Lilla projektstödet 
Ansökan ska göras innan genomförd aktivitet. Stöd ges inte för aktiviteter som redan är 
genomförda. Föreningen ansöker om bidrag genom kommunens digitala ansökningssystem. 

Ansökan till lilla projektstödet kan göras fyra gånger per år: 
 31 januari 
 15 april 
 31 augusti 
 15 december 

Ansökan ska innehålla: 

 beskrivning av aktiviteten 
 aktivitetens syfte och eventuell målgrupp 
 budget över kostnader och finansiering 
 sökt belopp. 

Redovisning 
Redovisningen görs genom kommunens digitala system för bidragshantering. Föreningen ska 
lämna sin redovisning senast 1 månad efter att aktiviteten/insatsen avslutats. Redovisningen 
ska innehålla: 

 beskrivning av hur aktiviteten/insatsen genomförts inklusive hur syftet har uppnåtts 
 effekter såsom antal deltagare uppdelat på kön 
 ekonomisk beskrivning. 

Utbetalning 

Stora projektstödet 
Utbetalning sker i samband med beslut om tilldelning. 

Lilla projektstödet 
Utbetalning sker i samband med beslut om tilldelning.  
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Förstärkt ridbidrag 
Förstärkt ridbidrag avser att stärka barns- och ungas ridverksamhet i Haninge kommun. 
Stödet kompletterar det lokala aktivitetsstödet och bygger på antalet aktiviteter som 
föreningen fick aktivitetsstöd för föregående år. 

Kriterier 
 Bidragsberättigade deltagare är samma deltagare för vilka föreningen erhåller 

aktivitetsstöd. 
 Bidraget ska möjliggöra lägre avgifter för ridsport för barn och unga och personer 

med funktionsnedsättning i Haninge kommun. 
 Tilldelad ridförening måste vara ansluten till ett riksförbund. 

Tilldelningsmodell 
Ansökan och rapportering av aktiviteter sker i samband med ansökan om lokalt 
aktivitetsbidrag. Bidragsberättigade ridföreningar tilldelas bidraget utifrån varje förenings 
andel av det totala antalet redovisade aktiviteter hos ridföreningarna föregående år.  

Idrotts- och fritidsnämnden beslutar årligen om storleken för bidraget. 

Utbetalning 
Utbetalning sker i samband med beslut om tilldelning.  
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1 Inledning 
Ett av Haninge kommuns mål är att ”I Haninge ska ett attraktivt 
kultur- och fritidsutbud finnas”1. Att skapa förutsättningar för ett 
rikt och brett föreningsliv utgör en viktig del i idrotts- och 
fritidsnämndens respektive kultur- och demokratinämndens arbete 
för att nå detta mål. Nämnderna stödjer föreningar på olika sätt för 
att skapa dessa förutsättningar där ett centralt verktyg är att fördela 
de ekonomiska stöd som föreningarna kan söka från kommunen. I 
”Reglemente för föreningsbidrag för ideella föreningar i Haninge 
kommun” anges de villkor som styr vad föreningarna kan söka 
stöd för och hur det går till. 

Det nuvarande reglementet för ekonomiskt stöd för ideella 
föreningar antogs i dåvarande kultur- och fritidsnämnden och i 
kommunfullmäktige under hösten 2017 och började gälla från och 
med första januari 2018. Efter att den dåvarande nämnden delats i 
idrotts- och fritidsnämnden respektive kultur- och 
demokratinämnden har reglementet fortsatt att gälla för respektive 
nämnds verksamhetsområde. 

Sedan det nuvarande reglementet antogs har ett nytt 
idrottspolitiskt program (IPP) antagits 2020 i kommunfullmäktige 
och det kulturpolitiska programmet (KPP), antaget 2015, har 
reviderats år 2021.  

Under våren 2021 fattade kommunfullmäktige ett beslut som 
bland annat innebar att reglementen i kommunen ska renodlas till 
att enbart avse föreningsbidrag. Beslutet innebar att idrotts- och 
fritidsnämnden och kultur- och demokratinämnden fick i uppdrag 
att lyfta ur partnerskapsavtal ur reglementet och hantera dessa i 
enlighet med övriga avtal. 

Sedan det nuvarande reglementet antogs har även 
barnkonventionen blivit lag i Sverige. Det kan därför finnas behov 
av att se över hur detta eventuellt kan avspeglas i ett reglemente. 

Dessa beslut innebar att kultur- och fritidsförvaltningen under 
våren 2021 fick i uppdrag att genomföra en översyn av nuvarande 
reglemente och komma med förslag till revidering. Denna 
utredning utgör underlag för de förslag till nya reglementen som 
förvaltningen har tagit fram. 

1.1 Syfte och frågeställningar 
Syftet med utredningen är att ta fram ett underlag för och ett 
förslag till revidering av nuvarande reglemente för ekonomiskt 
stöd till ideella föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens 

                                                 
1 Haninge kommun (2021), ”Mål och budget 2021-2022”. 
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respektive kultur- och demokratinämndens verksamhetsområden. 
Följande frågor har varit ledande i utredningen: 

 Hur ser fördelningen över antal ansökningar och summa av 
utbetalningar ut för respektive bidrag inom nuvarande 
bidragsreglemente? 

 Hur upplever föreningslivet att nuvarande bidragsformer 
fungerar utifrån deras verksamhet? 

 Hur kan stödformer utvecklas för att bättre möta 
föreningarnas behov? 

 Hur kan kopplingen till IPP och KPP stärkas i reglementet? 

1.2 Avgränsningar 
Utredningen är avgränsad till att behandla reglementet för 
föreningsbidrag. Det innebär att utredningen inte kommer att 
behandla övriga stödformer eller stipendier inom kultur- och 
fritidsförvaltningen som kan sökas av eller ges till enskilda eller 
andra organisationer än föreningar. 

Utredningen kommer inte heller att behandla övriga former av 
stöd till föreningslivet såsom subventionerade hyror, andra typer 
av hyreskompensationer, sponsring etcetera. 

1.3 Så har vi gjort 
Utredningen har letts av enheten utveckling och stöd inom kultur- 
och fritidsförvaltningen. I arbetsgruppen har utredare, idrotts- och 
friluftsstrateg, kultur- och biblioteksstrateg och verksamhetschef 
för föreningsbyrån ingått. Även ytterligare tjänstepersoner har 
ingått i olika diskussioner kring framtagning av förslagen, däribland 
områdeschef norr, chef kulturskolan och förvaltningsdirektör. 

I genomförandet har utredningen studerat statistik för ansökningar 
och fördelning av stöd under tidigare år, benchmark mot ett urval 
av kommuner och interna erfarenheter av nuvarande reglemente 
utifrån ett handläggarperspektiv. Föreningsdialog har genomförts 
genom en enkät till samtliga föreningar, dialogmöten med idrotts- 
och friluftsföreningar respektive kulturföreningar och 
studieförbund, och genom remissutskick av ett första utkast till 
förslag till reviderade reglementen. 
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2 Stödformer till ideella föreningar 
inom kultur- och fritidssektorn 

Detta kapitel går igenom hur det nuvarande reglementets 
bidragsformer har sökts och hur föreningarna upplever att de 
möter deras behov. Kapitlet gör även en viss utblick till hur 
reglementen ser ut i andra kommuner. Kapitlet avslutas med en 
genomgång av slutsatser som blir en brygga till kapitel 3 där 
utredningens förslag om reviderat reglemente diskuteras. 

2.1 Ansökningar och beviljade medel under 
2018–2020 

Under perioden år 2018–2020 har omkring 110 föreningar årligen 
tilldelats något av de 13 bidragsformerna inom nuvarande 
reglemente. Dessa fördelar sig med cirka 40 föreningar inom 
kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde och cirka 70 
föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde. 
Nedan redogörs kring antalet ansökningar och fördelning av 
bidrag inom respektive nämnds verksamhetsområde. 

 

2.1.1 Bidrag inom idrotts- och fritidsnämndens 
verksamhetsområde 

Antalet föreningar som tilldelats bidrag inom idrotts- och 
fritidsnämndens verksamhetsområde var 72 föreningar år 2018, 
68 föreningar 2019 och 75 föreningar år 2020, se Tabell 1. 

 

Tabell 1: Antalet unika föreningar som tilldelats respektive bidrag. 
Totalraden längst ner är summan av antalet unika föreningar och inte en 
summering av antalet unika sökande föreningar inom respektive bidragsform. 
Tabell sorterad efter år 2020. 

Bidragsform 2018 2019 2020 
Lokalt aktivitetsbidrag 63 64 64 
Partnerskapsavtal 6 6 7 
Nystartsbidrag 5  7 
Förstärkt ridbidrag 6 6 5 
Utvecklingsbidrag - ledare 2 1 5 
Tillgänglighetsbidrag 4 3 4 
Utvecklingsbidrag - verksamhet 3 7 4 
Föreningsdriven öppen verksamhet - övrigt 4 2 3 
Arrangemangsbidrag - idrott 6 7 3 
Föreningsdriven öppen verksamhet - skärgård 1   
Totalt antal föreningar 72 68 75 
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Lokalt aktivitetsbidrag är det bidrag som klart flest föreningar 
söker och tilldelas – 64 föreningar fick detta bidrag år 2020. 
Aktivitetsbidraget tillsammans med ridbidrag och till viss del även 
partnerskapsavtal syftar till att skapa en grund för föreningarnas 
ordinarie verksamhet.  

De övriga bidragsformerna är olika former av punktbidrag där 
föreningarna behöver söka bidrag för att genomföra någon 
specifik aktivitet som kompletterar den ordinarie verksamheten. 
Nystartsbidraget ligger någonstans mittemellan de olika typerna av 
bidragsformer då det delas ut automatiskt vid ett tillfälle när en 
förening ansöker om att ingå i föreningsregistret. 

De grundläggande bidragen, inklusive nystartsbidraget, utgör cirka 
93 procent av bidragsbudgeten på cirka 6 500 tkr år 2020. Det 
innebär att budgeten för punktbidragen uppgår till cirka 7 procent, 
motsvarande 470 tkr. För år 2018 utgjorde punktbidragens andel 
av totala budgeten cirka 11 procent och 2019 drygt 10 procent. 

Under perioden 2018–2020 som det nuvarande reglementet har 
varit gällande har utfallet inneburit övergripande att 
aktivitetsbidraget varit översökt i förhållande till budget och övriga 
bidrag har varit undersökta i förhållande till budget. Det innebär 
att punktbidragens andel av utbetalningen under perioden har varit 
8 procent år 2018, 5 procent år 2019 och 7 procent år 2020. I 
bilaga 1 görs en detaljerad uppställning över fördelningen av 
bidragen under perioden 2018–2020. 

När det gäller avslag på inkomna ansökningar har det skett mellan 
fyra och sex gånger per år. Skäl till avslag har i huvudsak varit på 
grund av att ansökan inte har överensstämt med bidragsformens 
syfte. 

2.1.2 Bidrag inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde 

Inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde har 
antalet föreningar som tilldelats något av bidragen varit 
42 föreningar år 2018, 37 föreningar 2019 och 38 föreningar 2020, 
se Tabell 2. 

De flesta föreningarna, 23 år 2020, söker och har tilldelats 
grundbidraget, vilket är det bidrag som syftar till att ge en bas för 
kulturföreningarnas verksamhet. Studieförbundsbidraget är det 
enda bidraget inom ramen för nuvarande reglemente som 
studieförbunden är berättigade att söka. Under perioden har åtta 
respektive nio av de tio statsbidragsberättigade studieförbunden 
som finns i Sverige sökt bidrag i Haninge.2 

                                                 
2 Folkbildningsrådet (2021), ”Förteckning studieförbund 2021”. 
www.folkbildningsradet.se  
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Grundbidraget, studieförbundsbidraget och partnerskapsavtal är 
bidrag som stödjer förutsättningarna för att förenings-
verksamheten existerar. De övriga bidragen utgör olika former av 
punktbidrag som syftar till att stödja föreningarnas insatser och 
aktiviteter som kompletterar den grundläggande verksamheten. 

 

Tabell 2: Antalet unika föreningar som tilldelats respektive bidrag. 
Totalraden längst ner är summan av antalet unika föreningar och inte en 
summering av antalet unika sökande föreningar inom respektive bidragsform. 
Tabell sorterad efter år 2020. 

Bidragsform 2018 2019 2020 
Kulturbidrag - grund 24 20 23 
Studieförbundsbidrag 8 8 9 
Arrangemangsbidrag - kultur 9 11 6 
Partnerskapsavtal 2 3 4 
Kulturbidrag - projekt 2 0 2 
Nystartsbidrag 1 3 1 
Utvecklingsbidrag - verksamhet 4 2 1 
Föreningsdriven öppen verksamhet - skärgård 2 0 0 
Föreningsdriven öppen verksamhet - övrigt 2 2 0 
Tillgänglighetsbidrag 0 0 0 
Totalt antal föreningar 42 37 38 

 

Bland punktbidragen är det framför allt arrangemangsbidrag som 
flest föreningar söker och har tilldelats. Under perioden 2018–2020 
har antalet beviljade ansökningar varit 12 (2018) och 14 (2019). 
Under 2020 på grund av coronapandemin så minskade antalet 
ansökningar och 6 ansökningar beviljades detta år, se Tabell 7 i 
bilaga 2. 

Av bidragsbudgeten på 3 845 tkr år 2020 utgör cirka 87 procent, 
3 352 tkr, av de grundläggande bidragen och 13 procent, 493 tkr, 
av punktbidragen. Under perioden 2018–2020 har punktbidragens 
andel minskat från cirka 20 procent år 2018 och 17 procent år 
2019. Summan som kulturföreningarna har sökt inom 
punktbidragen har under åren dock varit mindre än budgetramen, 
vilket inneburit att punktbidragens andel av totalsumman för 
utbetalade bidrag varit 12 procent år 2018, 9 procent år 2019 och 
7 procent år 2020. 

Resonemanget ovan bygger dock på den totala bidragsbudgeten, 
inklusive studieförbundsbidraget som utgör cirka 45 procent av 
budgeten och endast studieförbunden kan söka. Om vi därför 
exkluderar studieförbundsbidragen så uppgår den totala 
bidragssumman till cirka 2 100 tkr år 2020 som kulturföreningar 
kan söka. Det innebär att av bidragsbudgeten har punktbidragens 
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andel varit 36 procent år 2018, 32 procent år 2019 och 24 procent 
år 2020. Och av det faktiska utfallet har de utbetalade medlen för 
punktbidragen varit 24 procent år 2018, 17 procent år 2019 och 13 
procent under coronaåret 2020. 

Till skillnad från punktbidragen så sker det en översökning när det 
gäller grundbidraget. År 2020 var budgeten för grundbidraget 
1 422 tkr och den totala summan som kulturföreningar sökte 
bidrag för uppgick till 2 172 tkr. Det innebär att föreningarna sökte 
för cirka 152 procent av den sammantagna budgeten. För år 2019 
söktes grundbidrag för 146 procent av budgeten och för år 2018 
var siffran 174 procent.  

Att det sker en översökning innebär att föreningarna som helhet 
bara delvis blir beviljade den summa de sökt bidrag för. Att en 
enskild förening inte blir beviljad fullt ut kan dels bero på själva 
budgetbegränsningen där kommunen behöver göra prioriteringar, 
men det kan också bero på att en förening söker bidrag för 
verksamhet som inte ryms inom bidragsformens villkor. Det 
senare kan vara för verksamhet som ska fångas upp av övriga 
punktbidrag eller verksamhet som inte är bidragsberättigad. 

2.1.3 Slutsatser 
Nedan följer några slutsatser från genomgången av ansökningar 
under perioden 2018–2020. 

 Antalet föreningar som söker något bidrag har varit relativt 
jämnt under perioden. Det har ökat något inom ifn:s 
verksamhetsområde och minskat något inom kdn:s 
verksamhetsområde. Coronapandemin kan vara förklaringen 
av minskningen inom kdn:s verksamhetsområde då antalet 
föreningar som söker grundbidrag eller studieförbundsbidrag 
inte minskat, men däremot inom punktbidragen, framför allt 
arrangemangsbidrag. 

 De mest centrala bidragen för respektive nämnds 
verksamhetsområde är aktivitetsstödet inom ifn och 
grundbidraget och studieförbundsbidraget inom kdn. 
Aktivitetsstödet skiljer sig från grundbidraget då det inte har 
något tak för bidraget som helhet utan baseras på redovisad 
aktivitet.3 Det innebär att föreningar som uppfyller villkoren 
får ersättning för sina aktiviteter. En översökning ”drabbar” 
därmed inte enskilda föreningar i betydelsen att de inte får 
ersättning för den verksamhet de bedriver inom ramen för 
bidragets villkor. Grundbidraget inom kdn söks till cirka 150 
procent av avsatt budget. 

 Inom både ifn:s och kdn:s verksamhetsområde undersöks 
punktbidragen i förhållande till deras avsatta budget. För vissa 

                                                 
3 LOK-stödet har dock ett tak för antalet aktiviteter som är bidragsberättigade 
per dag för enskilda deltagare och per termin för grupper. 



 

9 

 

av punktbidragen har intresset/viljan/förmågan att söka varit 
väldigt liten. Exempelvis har inte en enda förening inom kdn:s 
verksamhetsområde sökt tillgänglighetsbidrag under perioden 
2018–2020. 

 Punktbidragens andel av bidragsbudgeten är högre inom kdn:s 
verksamhetsområde än inom ifn:s verksamhetsområde. Och då 
grundbidraget har en fast budget innebär det att den totala 
avsatta budgeten för föreningsbidrag som inte delas ut blir 
större inom kdn:s verksamhetsområde än inom ifn:s 
verksamhetsområde. 

 
2.2 Hur upplever föreningslivet att nuvarande 

bidragsformer fungerar utifrån deras 
verksamhet? 

För att svara på frågan hur föreningslivet upplever det nuvarande 
bidragsreglementet och dess olika bidragsformer har utredningen 
fört en dialog med föreningslivet. Dialogen har dels skett genom 
en enkätstudie, dels genom en workshop där en fördjupad 
diskussion förts utifrån resultat i enkäten. Förslag till reviderade 
reglementen har skickats ut på remiss till samtliga föreningar inom 
respektive nämnds verksamhetsområde.4 Inom kdn:s 
verksamhetsområde har det även efterfrågats ytterligare möten, 
vilket har genomförts inför remissutskick, under remissen och 
efter remissen. Föregående avsnitt som redovisar bidragens utfall 
bidrar även till en förståelse för föreningslivets syn på reglementet 
indirekt. 

2.2.1 Resultat från dialog 
2.2.1.1 Vilka har svarat på enkäten? 

Enkäten skickades ut till 180 föreningar som finns registrerade i 
kommunens föreningsregister. Som visats ovan är det dock drygt 
70 idrotts- och friluftsföreningar respektive strax under 
40 kulturföreningar eller studieförbund som söker bidrag från 
kommunen och kan tänkas vara mer benägna att svara på enkäten. 
Av dessa föreningar svarade 49 föreningar på enkäten varav 5 inte 
sökt bidrag. Det innebär att 44 av de cirka 110 föreningarna som 
söker bidrag har svarat, vilket motsvarar en svarsfrekvens på 
omkring 40 procent av gruppen föreningar som söker bidrag. Av 
föreningarna som svarat är 37 idrotts- eller friluftsföreningar och 
12 kulturföreningar eller studieförbund, andelen idrotts- och 
friluftsföreningar är därmed högre. 

Sett till sammansättning hos föreningarna som har svarat på 
enkäten har 27 procent färre än 50 medlemmar, 41 procent har 
                                                 
4 Resultat av inkomna synpunkter under remissen redovisas i det separata 
dokumentet ”Remissredogörelse”. 
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mellan 50 och 200 medlemmar och 33 procent har 200 
medlemmar eller fler. 

Cirka 57 procent av föreningarna uppger att minst 50 procent av 
medlemmarna är barn och unga (0–20 år). Det är dock en skillnad 
mellan de typer av föreningar som svarat, bland idrotts- och 
friluftsföreningarna har 68 procent svarat att minst 50 procent av 
medlemmarna är barn och unga medan motsvarande för 
kulturföreningarna (exklusive studieförbunden) är 28 procent. De 
föreningar som inte har barn och unga som är medlemmar innebär 
dock inte att de nödvändigtvis inte bedriver verksamhet för denna 
målgrupp. Exempelvis kan en förening med bara vuxna 
medlemmar producera/arrangera teaterföreställningar med barn 
som målgrupp. 
2.2.1.2 Upplevs bidragen vara relevanta 

På frågan om föreningarna upplever att bidragen är relevanta för 
de stöd föreningarna har behov av svarade 21 föreningar att 
bidragen är ”relevanta”, 15 föreningar svarade ”delvis relevanta”, 6 
”icke relevanta” eller ”vet ej”.  

 
Figur 1: Föreningarnas svar på om de upplever nuvarande bidragsformer som 
relevanta för deras verksamhet. 

 
De föreningar som svarat ”delvis relevanta”, ”icke relevanta” eller 
”vet ej” har fått möjlighet att i fritext förklara varför de upplever 
bidragen som icke eller delvis relevanta. Fritextsvaren kan 
sammanfattas i framför allt två övergripande teman.  
Det första temat handlar om att verksamheten föreningen bedriver 
eller vill bedriva inte passar in i vad som är möjligt att söka bidrag 
för. Svar som ges är exempelvis av teknisk karaktär som att 
aktivitetsbidragets bidragsberättigade deltagare ska vara minst 7 år 
eller att produktionstider inom scenkonst är längre än vad 
bidragsformer tillåter. Andra svar berör vagare beskrivningar kring 
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att deras idéer kring sätt att bedriva verksamhet faller utanför 
bidragsramarna. 
Det andra temat berör behov av bidrag för lokalhyra eller drift av 
egen anläggning. Rörande lokaler lyfter några föreningar in frågor 
som ligger utanför denna utredning kring reglementet som 
taxanivåerna i kommunala anläggningar och kommunens möjlighet 
att erbjuda möteslokaler och förråd. 
2.2.1.3 Behov av stöd 

I enkäten har föreningarna fått svara på ett antal frågor som berör 
inom vilka områden och vilken typ av stöd de har behov av för att 
bedriva sin verksamhet.  

Figur 2 visar föreningarnas svar på om de upplever att de har ett 
behov av stöd inom ett antal områden. 53 procent av föreningarna 
uppger att de har behov av att kunna använda stöd för inköp av 
material eller teknisk utrustning. Behov av stöd för att betala 
lokalhyra av ickekommunal hyresvärd eller drift för sin egen 
anläggning uppger 40 procent respektive knappt 30 procent av de 
svarande föreningarna. Det ger en indikation om andelen 
föreningar som inte enbart nyttjar de kommunala lokalerna för sin 
verksamhet. 

Därefter följer möjlighet att arvodera ledare, cirka 35 procent och 
strax under 30 procent uppger att de har behov av riktade stöd för 
grupper som deltar i mindre utsträckning. När det gäller möjlighet 
att arvodera ledare har föreningar under dialogmöten lyft att det 
nuvarande reglementet inte medger bidrag för lön kan komplicera 
möjligheter att engagera expertkompetens, framför allt inom kdn:s 
verksamhetsområde. 

 
Figur 2: Föreningarnas svar på frågan: Inom vilka områden behöver er 
förening stöd för att kunna bedriva er verksamhet på ett för er önskvärt sätt? 

 

Föreningarna har även fått svara på frågan om vilka bidragsformer 
de saknar idag och inom vilka områden de har behov av mer 
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långsiktiga stöd. Fritextsvaren för båda det som de saknar stöd för 
idag och dessa frågor är överlappade i vilka teman som 
föreningarna lyfte fram. 

Det första temat berör stöd kring lokaler. Det gäller stöd dels 
handlar om att betala hyran för föreningens lokal eller stöd för att 
genomföra fysiska förbättringar eller anpassningar i lokaler. 
Kostnader för lokaler är något som nuvarande stödformer kan 
användas till. Att detta tema lyfts fram kan ses mer som ett uttryck 
för mer stöd generellt eller särskilda lokalstöd. Vid dialoger och 
remissrunda har det lyfts ett behov av bidrag för lokalhållande 
föreningar. En bidragsform som funnits tidigare innan 2018 års 
reglemente infördes men som dåvarande nämnd avskaffade. 

Det andra temat som har lyfts fram berör stöd för att nå nya eller 
fler målgrupper, vilket en tredjedel av föreningarna svarat enligt 
Figur 2. Ett par svar berör mer direkt medlemsrekrytering och 
möjligheten att kunna samarbeta med skolor på liknande sätt som 
det tidigare idrottslyftet. Bland de kulturföreningar som lyfte detta 
tema kring att nå fler deltagare och nya målgrupper lyftes framför 
allt ett behov av långsiktighet i stöd för att kunna genomföra 
projekt som riktas mot ungdomar eller för att nå personer som är 
underrepresenterade i deltagandet, exempelvis personer med 
psykisk ohälsa. Det vill säga projekt som sträcker sig längre än ett 
år. 

Hos kulturföreningarna togs även ett tema kring förutsättningar 
för kulturell produktion upp. Dels kring de ofta långa ledtider som 
produktion inom scenkonst innebär där långsiktiga stöd skulle 
kunna underlätta planering och genomförande. Dels kring behov 
av arvode till ledare. Inom ramen för nuvarande bidragsformer 
finns det en begränsning i att bidrag ej medges för lön, vilket kan 
komplicera möjligheterna att fylla ett behov av ledare med 
specialkompetens.  

Inom ramen för dessa teman togs det även upp svar om behov av 
stöd för öppen verksamhet eller längre projekt. Då sådana stöd 
redan finns idag kan det vara ett tecken på behov av mer 
information kring möjligheter som finns att söka stöd för. 

Föreningarna har även fått svara på om de har behov av stöd i 
form av service eller på något annat sätt än direkt monetära stöd. 
Figur 3 visar en sammanställning över föreningarnas svar. Det är 
inte något område som en majoritet av föreningarna som svarat 
uppgett att de har ett behov. Flest, en dryg tredjedel, uppger att de 
kan ha behov av ”kommunikation och marknadsföring”. De 
föreningar som uppgett ”annat” har hälften i sitt uppföljande 
fritextsvar uppgett behov av någon form av lokalrelaterad aspekt 
som förråd eller anläggningsdrift. Ett par föreningar uppgav 
administrationsrelaterat och någon förening stöd kring barn med 
speciella behov. 
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Figur 3: Behov av stöd som service eller som inte är direkt ekonomiskt stöd. 

2.2.1.4 Upplevelser av ansökningsprocessen 

I de tre figurerna på nästföljande sida redogörs för föreningarnas 
svar på tre frågor som berör hur de upplever ansökningsprocessen 
på en femgradig skala från ”1. Instämmer till fullo” till 
”5. Instämmer inte alls”. Frågorna utgör i vilken utsträckning 
föreningarna upplever det är att enkelt att hitta information om 
bidragen, förstå vilket bidrag de kan söka och om de upplever det 
enkelt att förstå vilket underlag kommunen efterfrågar.  

Resultatet visar att bilden är relativt splittrad. Även om det är flest 
föreningar till antalet som uppger alternativ 1 eller 2 så återfinns 
flera svar över hela skalan. Att bilden är splittrad gäller för både 
kulturföreningar och idrotts- och friluftsföreningar.  
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Figur 4: Föreningarnas svar på hur väl de stämmer in i påståendet: "Det är 
enkelt att hitta information om hur vi söker bidrag". 

 
 
Figur 5:  Föreningarnas svar på hur väl de stämmer in i påståendet: "Det är 
enkelt att förstå vilket av bidragen som vi kan söka". 

 
Figur 6:  Föreningarnas svar på hur väl de stämmer in i påståendet: "Det är 
enkelt att förstå vilket underlag som kommunen efterfrågar".  
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I uppföljande frågor har föreningarna fått ge sina förslag på vilka 
åtgärder som skulle kunna underlätta ansökningsprocessen. Dessa 
svar kan delas in i två övergripande teman. Det första temat berör 
en enklare och tydligare ansökningsprocess. Dels har svaren 
handlat om ett enklare språk med mindre ”facktermer”, dels om 
att ge mer exempel på vilken typ av aktiviteter som olika bidrag 
berättigar till. Inom temat finns även förslag om en tydligare 
hemsida med tydligare information om var föreningen ska vända 
sig vid eventuella oklarheter kring ett bidrag och att APN-systemet 
har upplevts oflexibelt.  
Angående de sist nämnda synpunkterna så har föreningsbyrån 
inrättats sedan nuvarande reglemente infördes och det nya digitala 
systemet Rbok införts för hantering av föreningsrelaterade frågor 
som bidragsansökningar. Alla föreningar har ännu inte sökt bidrag 
inom det nya systemet som ska vara mer användarvänligt än det 
tidigare systemet.  
Under dialogmötet med kulturföreningar kom även synpunkter om 
att ansökningsmallarna inom Rbok innehåller vissa brister. Bland 
annat att de inte är optimalt anpassade för det sätt som 
kulturföreningarna söker stöd för och den röda tråden från 
ansökningar till redovisning i vissa fall inte riktigt hängde ihop. 
Detta gör processen för ansökningar och redovisning mer 
komplicerad än nödvändigt. 
Det andra temat av synpunkter berör återkoppling i 
ansökningsprocessen handlar om att förbättra dialogen med 
föreningarna. Dels berör kommentarer mer generellt om utökad 
och närmre kontakt, men kopplat till reglementet handlar det 
framför allt om upplevda brister i transparensen i bedömningen. 
Där brister i återkoppling upplevs som att tilldelningen kan riskera 
att bli godtycklig.  
En synpunkt under dialogmötet med kulturföreningar berör även 
hur storleken på grundbidraget förändrats över tid. Att 
bidragsbudgeten för grundbidraget inte har ökat i takt med 
inflationen och kostnadsutvecklingen i samhället.  

2.2.2 Slutsatser 
De övergripande slutsatserna från dialogen med föreningslivet: 
 de grundläggande stöden skapar förutsättningar för 

föreningarnas förmåga och vilja att söka punktbidrag 
 det finns ett behov av mer långsiktighet i bidragsgivning – 

framför allt inom kdn:s verksamhetsområde 
 bidragsformerna upplevs delvis som otydliga för vilka 

kostnader eller aktiviteter det går att söka bidrag för 
 att punktbidrag ska kunna lämna utrymme för en bredd av 

möjligheter att söka stöd för 
 att bidragsmallarna har en tydligare röd tråd från ansökning till 

redovisning 
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 det finns ett behov av mer dialog mellan föreningslivet och 
kommunen 

 Föreningar uttrycker önskan om stöd till lokaler, både i form 
av stöd för hyra och stöd i form av att kommunen ska kunna 
erbjuda lokaler för verksamhetsutövandet och/eller förråd. 

 
2.3 Möjliga förbättringar utifrån ett 

handläggarperspektiv 
Utifrån Haninge kommuns perspektiv och de handläggare som 
hanterar de inkomna ansökningarna finns några punkter där det 
finns möjligheter att underlätta arbetet för att skapa en mer 
effektiv handläggning. 
Det finns ett behov av tydligare villkor om vad som utgör en 
bidragsberättigad förening för att syftet med reglementet ska 
uppnås. 
Tydligare informationen i reglementet kring vad bidragens syfte, 
bedömning och i vissa fall vilka kostnader som kan ersättas. Det 
finns även ett behov kopplat till reglementets utformning att ta 
fram tydligare bedömningsmallar som kan bidra till tydligare och 
mer transparenta beslut. 
Enligt den nuvarande delegationsordningen har områdeschef Norr 
delegation för att fatta beslut upp till 50 000 kronor. Ansökningar 
som överstiger 50 000 kronor behöver beslutas av nämnd. Chef 
för bidragshandläggningen har idag inte någon delegation att fatta 
beslut om bidrag. Detta innebär att handläggningstiden för en stor 
del av ansökningar blir långa. Om nämnderna fattar beslut om att 
införa förslag till nya reglementen. Att därefter i samband med att 
delegationsordningen revideras för att anpassas till nya 
reglementen bör även beloppsnivån för delegation ses över. Likaså 
om chef för bidragshandläggning ska ha delegation att fatta beslut 
om bidrag. Detta för att se över om det kan underlätta för en mer 
effektiv handläggning, vilket skulle kunna gynna föreningslivet. 
2.4 Benchmark mot andra kommuner 
Utredningen har tittat närmre på de kommuner i södra delen av 
Stockholms län som Haninge brukar jämföra sig emot och ett 
urval av kommuner som lyfts fram i sitt arbete med 
föreningsbidrag i olika sammanhang.5 Syftet med utblicken har 
varit att studera hur andra kommuners reglementen är uppbyggda, 
vilka stödformer de innehåller och skrivningar kring enskilda 
villkor. Nedan redogörs för några övergripande slutsatser utifrån 
denna översyn. 

                                                 
5 Kommuner som studerats är Botkyrka, Nacka, Södertälje, Tyresö, Huddinge, 
Nynäshamn, Stockholms stad, Göteborg, Uppsala, Linköping och Enköping. 
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Bland de kommuner som genomfört förändringar av sina 
reglementen de senaste åren har de gått mot ett färre antal och mer 
generella bidragsformer än specifika bidragsformer för olika typer 
av stöd. De riktigt stora kommunerna som Stockholms stad har 
dock många olika stödformer. 

Bland kommuner som gjort om reglementen finns också en 
tendens av att i olika dokument separera övergripande villkor från 
villkor rörande specifika bidrag. Syftet är att göra det tydligare och 
mer enhetligt kring de grundläggande villkor föreningar ska 
uppfylla för att vara berättigade att söka bidrag från kommunen. 

Strukturen när det gäller på vilket sätt som lokaler subventioneras 
ser mycket olika ut mellan kommuner, vilket också avspeglas i 
vilka bidragsformer som finns för lokalstöd. Exempelvis beroende 
på om kommunen har subventionerade taxor eller ej och på vilket 
sätt  

När det gäller riktade former av stöd finns det två övergripande 
sätt som kommuner har utformat stöden för att skapa incitament 
för föreningar att arbeta mot prioriterade målgrupper. Det första 
sättet är stödformer där villkoren för stöd utgörs av en specifik typ 
av aktivitet som gynnar en viss målgrupp. Det andra sättet är att 
stödet är generellt utformat men ger ett extra stöd i de fall en 
prioriterad målgrupp deltar eller att bedömningsgrunder gör det 
möjligt att prioritera ansökningar riktade mot vissa målgrupper. 
Fördelen med den första kategorin Nackdelen är dock att stöden 
kan upplevas vara svåra för föreningarna att införliva i hur de 
bedriver sin verksamhet, och att intresset för att söka blir lågt.   

I vissa fall har ett större fokus på dialog med föreningslivet än 
”traditionell” handläggning av inkomna ansökningar. Det 
avspeglas även till viss del i utformning av bidragsformerna. 
Exempelvis i Linköping kommun har de ett utvecklingsbidrag där 
ansökan är dialogbaserad mellan förening och kommun och där 
redovisning även sker muntligt i grupp av de föreningar som 
tilldelats stödet. 

Vissa kommuner, exempelvis Enköping, har utformat bidrag även 
inom kulturområdet i stor utsträckning bygger på aktivitetsbaserad 
verksamhet likt aktivitetsstödet. Det är dock fortfarande vanligt att 
kommuner har verksamhetsstöd inom kulturområdet. 

2.5 Slutsatser från del 2 
Utifrån genomgången ovan kan ett antal övergripande slutsatser 
dras inför fortsatt utredning om bidragsreglementets innehåll. 

2.5.1 Separat allmänna villkor 
Vid en delning av bidragsreglementet för respektive nämnd är det 
en god idé att de allmänna villkoren behandlas i ett separat 
dokument. Det bidrar till en tydligare och mer enhetlig bedömning 
av vad som utgör en bidragsberättigad förening i Haninge 
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kommun. Det bidrar också till en grund för allmänna villkor som 
kan utvecklas och utvidgas till fler nämnders verksamhetsområde 
utan att styrdokument för enskilda stödformer påverkas. 

2.5.2 Många bidragsformer och delvis otydliga 
skillnaderna dem emellan 

Antalet bidragsformer inom det nuvarande reglementet är relativt 
många i förhållande till andra kommuner. Det upplevs delvis 
otydligt vilka skillnaderna är mellan olika bidragsformer, 
exempelvis projektbidrag, utvecklingsbidrag och 
tillgänglighetsbidrag. Bland de föreningar som svarat på enkäten 
visar svaren på en splittrad bild när det gäller hur föreningarna 
upplever hur enkelt ansökningsprocessen är och vilken 
bidragsform de kan eller bör söka. En delvis otydlighet mellan 
bidragsformernas beskrivning kan vara en orsak till detta.  

I dialog med föreningslivet framkommer även aktiviteter de 
genomfört där de hade kunnat söka stöd för insatsen men inte 
kände till möjligheten. Att söka bidrag är givetvis inte ett 
självändamål om föreningar ändå genomför för föreningen 
utvecklande insatser om de har resurser för det. Med ett stöd hade 
insatser kunnat exempelvis genomföras snabbare eller växlats upp 
till att exempelvis engagera fler Haningebor. 

2.5.3 Få antalet ansökningar 
Antalet ansökningar till punktbidragen är relativt få inom både 
ifn:s och kdn:s verksamhetsområde. Orsaker till detta kan delas in i 
fyra övergripande kategorier. 

1) De grundläggande bidragen upplevs som tillräcklig för den 
verksamhet föreningen önskar bedriva  

2) Att söka bidrag kan upplevas som en krävande process i sig och 
den administration det innebär att söka bidrag – utfallet upplevs 
inte värt ansträngningen 

3) Bristande kunskap hos föreningarna om bidragsformerna och 
de aktiviteter de kan söka bidrag för 

4) Föreningarna upplever att bidragsformerna inte innefattar 
möjligheten att söka bidrag för den aktivitet de vill genomföra. 

De föreningar som återfinns inom kategori 1 kan vara svåra att nå 
genom att erbjuda möjligheter att söka olika former av 
punktbidrag. För föreningar inom kategori 2 och 3 handlar det 
både om bidragsformernas utformning och framför allt hur 
förvaltningen bedriver den kontinuerliga föreningsdialogen. För 
föreningar i kategori 4 handlar det om att bidragsformer bör kunna 
erbjuda en flexibilitet som kan passa hur många olika föreningar 
önskar arbeta. 



 

19 

 

2.5.4 Ökad flexibilitet och långsiktighet 
Utredningen ser ett behov av att öka flexibiliteten och 
långsiktigheten i stödformerna, framför allt inom kdn:s 
verksamhetsområde. Långsiktighet kan dels handla om behov av 
stöd som sträcker sig under längre perioder. Dels handlar det om 
en förståelse i bedömning för att en förenings aktivitet kan minska 
något utan att föreningens avgifter minskar, exempelvis på grund 
av att nyckelaktörer inom föreningen försvinner. Då kan det 
behövas en långsiktighet i stödgivning för en förenings möjligheter 
att återhämta ett sådant tapp. 

2.5.5 Tydliggöra bedömningsgrunder 
Både handläggare och föreningar har behov av tydligare 
bedömningsgrunder. Detta är något som dels berör stödformernas 
utformning, dels mallar för ansökningar och bedömningar som 
kan tydliggöra dokumentation och därmed underlätta för 
transparensen i bedömningar.  
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3 Förslag till reviderat reglemente 
Utifrån föregående kapitel och utredningens syfte utgör följande 
punkter grundprinciperna i förslaget till nytt reglemente: 

 det ska vara enklare för föreningar att söka stöd 
 skapa bättre förutsättningar för transparens i bedömning 
 kopplingen till idrottspolitiska programmet respektive 

kulturpolitiska programmet ska stärkas 
 barn och ungas rättigheter och trygghet ska tydliggöras. 

 

3.1 Separata bidragsreglementen för ifn 
respektive kdn 

Det nuvarande reglementet antogs innan den dåvarande kultur- 
och fritidsnämnden delades i idrotts- och fritidsnämnden 
respektive kultur- och demokratinämnden. Samma 
bidragsreglemente har sen delningen av nämnderna gällt för båda 
nämnderna. Utredningen ser att det finns ett behov av att även 
dela reglementet i två delar. Dessa behov gäller för att skapa en 
ökad tydlighet mot såväl de sökande föreningarna, politiken och 
handläggare av stöden. Det skapar också förutsättningar för att 
bättre kunna koppla respektive reglemente till nämndernas 
politiska program samt en tydligare gränsdragning i budgeten 
mellan de två nämnderna. 

I de fall där föreningens verksamhet eventuellt skulle gränsa mellan 
respektive nämnds verksamhetsområde har föreningen möjlighet 
att välja inom vilken nämnds verksamhetsområde de kan ansöka 
om att bli bidragsberättigad.  

3.1.1 Förslag till åtgärd 
Utredningen föreslår att förvaltningen lägger fram förslag om 
reglemente för respektive nämnds verksamhetsområde. 

3.2 Förslag till allmänna villkor för 
bidragsberättigade föreningar 

Utredningens förslag innebär att de allmänna villkoren flyttas till 
ett separat dokument som beskriver villkoren för föreningar att 
uppnå status som bidragsberättigad förening. Därmed tydliggörs 
den process det innebär att bli och fortsätta vara en 
bidragsberättigad förening, vilket är en förutsättning för att få söka 
de särskilda stöden inom respektive nämnds verksamhetsområde. 
Föreningar som genomgått processen ska därmed kunna fokusera 
på den delen av reglementet som berör de särskilda stödformerna. 

En separat del för allmänna villkor innebär även förbättrade 
förutsättningar för att harmoniera bidragsreglementena i 
kommunen. Ett uppdrag som ligger på 
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kommunstyrelseförvaltningen att genomföra enligt beslut i 
kommunfullmäktige 10 maj 2021. Under processen med att 
revidera bidragsreglemente inom ifn:s och kdn:s 
verksamhetsområden har arbetet med att harmoniera 
bidragsreglementena i hela kommunen ännu inte hunnits påbörja.  

I följande del av avsnittet redogörs för de huvudsakliga 
förändringar som utredningen föreslår för de allmänna villkoren. 

3.2.1 Barns rättigheter och trygghet stärks 
Sedan det nuvarande reglementet antogs har barnkonventionen 
blivit lag i Sverige. Konventionen syftar till att barn oavsett 
bakgrund har rätt att behandlas med respekt och få göra sina röster 
hörda. De centrala artiklarna 2, 3, 6 och 12, utgör konventionens 
grundprinciper och gör gällande att 1) alla barn har lika värde och 
rättigheter, 2) åtgärder som berör barn i första hand ska beakta vad 
som är barnets bästa, 3) barns rätt till liv, överlevnad och 
utveckling och 4) barns rätt att uttrycka sina åsikter och få dem 
bekräftade i frågor som berör honom eller henne.6 

Det nuvarande reglementet anger i de allmänna villkoren att 
föreningar som mottar bidrag ska följa ett antal demokratiska 
principer. Reglementet saknar dock en direkt koppling till 
barnkonventionen eller barns rättigheter. 

När det gäller barns trygghet har föreningar rätt att begära att en 
person som ska arbeta med barn kan visa upp ett begränsat 
registerutdrag från Polisen. Ett begränsat registerutdrag omfattar 
de grövsta brotten såsom mord, dråp, grov misshandel, 
människorov, samtliga sexualbrott, barnpornografibrott eller grovt 
rån.  

Sedan år 2020 har Riksidrottsförbundet antagit krav på att anslutna 
föreningar ska ha rutiner för att kontrollera registerutdrag för sina 
ledare. Riksidrottsförbundets krav innebär att föreningar ska ha 
rutiner för att ledare över 15 år med återkommande kontakt med 
barn ska visa upp ett begränsat registerutdrag. 

I det nuvarande reglementet finns inte något sådant krav, men 
Haninge kommun har infört motsvarande rutiner för personer 
som arbetar som exempelvis fritidsledare eller lärare i kulturskolan. 
3.2.1.1 Förslag till åtgärd 

Utredningen föreslår att barnkonventionens tydliggörs i de 
allmänna villkoren för att bli en bidragsberättigad förening. 

För att ytterligare säkerställa att barns rätt att behandlas med 
respekt och att komma till tals föreslår utredningen även att de 
allmänna villkoren kompletteras med en formulering kring barns 
rätt att delta i föreningsdemokratin. Utredningen föreslår därför att 

                                                 
6 www.barnombudsmannen.se/barnombudsmannen/barnkonventionen/  
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medlemmar i bidragsberättigade föreningar ska erbjuda 
medlemmar rösträtt från åtminstone 15 års ålder. 
Riksidrottsförbundet rekommenderar att en lämplig rösträttsålder 
för föreningsmedlemmar är 12–15 år.7 Utredningen föreslår vidare 
att föreningar med verksamhet där det är lämpligt med en högre 
ålder ska kunna undantas från detta krav, exempelvis 
skytteföreningar. 

För att stärka barns trygghet föreslår utredningen att en 
motsvarande policy som riksidrottsförbundet har gällande rutiner 
för utdrag ur polisregistret skrivs in i de allmänna villkoren för 
bidragsberättigade föreningar. Detta innebär att kommunen ställer 
krav på att föreningarna bekräftar att de har rutiner för att begära 
att deras ledare visar upp utdrag ur belastningsregistret. Det 
innebär dock inte att kommunen kan begära in själva utdragen. 
Föreningarna själva har heller inte rätt att behålla utdragen eller 
dokumentera vad de innehåller, enbart notera att de tagit del av 
dem och agera beroende på vad de visar. 

Förslaget innebär att förvaltningen även tar fram 
informationsmaterial kring hur det går till att begära utdrag ur 
belastningsregistret och en guide för hur rutiner kan formuleras. 

Under föreningsdialogerna har föreningar även utryckt en önskan 
om att informationsmaterial kring hur de kan agera om de 
upptäcker pågående brottslighet. Förvaltningen föreslår att sådan 
information även tas fram i anslutningen till information om hur 
utdrag ur belastningsregistret kan genomförs. 

3.2.2 Övriga förslag till förändringar 
3.2.2.1 Demokratiska principer lyfts fram 

Förslaget innebär att de demokratiska principerna görs ännu 
tydligare de allmänna villkoren än i nuvarande reglemente genom 
ett inledande avsnitt kring demokrati och jämlikhet. Stycket 
behandlar bland annat att bidragsberättigade föreningar ska följa 
den demokratiska rättsstatens principer, verka för alla människors 
lika värde och motverka diskriminering. Stycket lyfter även fram 
att bidragsberättigade föreningar ska vara uppbyggd och fungera 
demokratiskt och särskilt att även barn och ungdomar ska ges 
möjlighet att delta och påverka. 
3.2.2.2 Krav på minst 10 medlemmar 

Förslaget innebär att det i de allmänna villkoren införs ett krav om 
att bidragsberättigade föreningar ska ha minst 10 medlemmar. 
Syftet är att kravet ska bidra till att bidragsberättigade föreningar 
kan visa att de bedriver en utåtriktad verksamhet där det finns en 
grund för kontinuitet. 

                                                 
7 Riksidrottsförbundet (2018), ”RF:s normalstadgar för idrottsföreningar – med 
kommentarer”. 
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Denna typ av krav är vanligt förekommande bland andra 
kommuner, men krav kan variera vad gäller antal medlemmar. 
Exempelvis har Botkyrka krav på att en förening ska ha minst 10 
medlemmar och Nacka har krav på att en förening ska ha minst 25 
medlemmar. 
3.2.2.3 Årliga handlingar som föreningar ska skicka in 

För att förvaltningen ska kunna följa upp grunderna i de allmänna 
villkoren för bidragsberättigade föreningar föreslår utredningen att 
föreningarna ska skicka in följande årliga handlingar: 

 årsmötesprotokoll eller protokoll från konstituerande möte, 
daterat och justerat, där firmatecknare ska framgå samt 
storleken på medlemsavgiften 

 verksamhetsberättelse inklusive ekonomisk berättelse där 
intäkter för medlemsavgifter ska framgå som en egen post eller 
bilaga 

 revisionsberättelse 

 

För idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde föreslår 
utredningen att föreningarna även ska skicka in uppgifter om 
antalet medlemmar (ej stödmedlemmar) fördelat efter om de är 
upp till det år de fyller 19 år eller om de är 20 år eller äldre och 
kön. Detta för att kunna följa upp indikatorn över antalet aktiva 
föreningsmedlemmar till det idrottspolitiska programmet. 

Inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde 
föreslår utredningen att uppgifter om antalet medlemmar skickas 
in i samband med föreningar ansöker om grundbidraget. Detta på 
grund av att indikatorn till det kulturpolitiska programmet är 
avgränsad till föreningar som beviljas grundbidrag. 

3.2.3 Bedömning av politiska och religiösa aktiviteter 
stryks 

I det nuvarande reglementet finns det en skrivning kring att 
aktiviteter som förvaltningen bedömer utgörs av politiska eller 
religiösa budskap inte är bidragsberättigade. Denna skrivning kan 
uppfattas som otydlig, både för föreningar och tjänstepersoner, 
och leda till en godtycklig bedömning om vad som utgör sådana 
aktiviteter, vilket har påpekats av flera föreningar i dialoger under 
processen. Exempelvis skulle en tolkning kunna innebära att en 
kulturförening skulle kunna hindras från att arrangera en debatt 
kring något aktuellt ämne. 

Förvaltningen föreslår därför att punkter kring att bidrag inte ges 
för aktiviteter som förvaltningen bedömer är politiska eller 
religiösa tas bort i förslaget till nytt reglemente. 

Politiska föreningar eller politiska organisationer liksom religiösa 
föreningar, organisationer och samfund är likt i det nuvarande 
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reglementet även i förslaget till nya allmänna villkor inte 
bidragsberättigade. 

3.3 Förslag till stöd inom IFN:s 
verksamhetsområde 

Inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde föreslår 
utredningen tre stöd inom reglementet – lokalt aktivitetsstöd, 
projekt- och arrangemangsstöd och förstärkt ridbidrag. 

3.3.1 Lokalt aktivitetsstöd 
Aktivitetsstödet är det största och mest grundläggande bidraget 
inom ifn:s verksamhetsområde. Utredningens förslag innebär att 
stödet behåller sitt nuvarande syfte och grundläggande 
konstruktion med utbetalning efter genomförda aktiviteter två 
gånger per år.  

Då reglementena kommer att separeras för respektive nämnd 
innebär förslaget att aktivitetsstödet renodlas till ifn:s 
verksamhetsområde. Under åren reglementet har varit gällande har 
2-3 föreningar med kulturverksamhet eller i gränsen mellan kultur 
och idrott sökt aktivitetsstöd. Att renodla aktivitetsstödet till ifn:s 
verksamhetsområde minskar även risken för att stöd ges för 
samma aktivitet två gånger, vilket är en risk om en förening söker 
både aktivitetsstöd och grundbidrag.  

Den andra förändringen som utredningen föreslår är att öka stödet 
för den prioriterade målgruppen ”personer med 
funktionsnedsättning”. Utredningen föreslår att multiplikatorn för 
denna målgrupp höjs från 2 till 3. I dagsläget fördelas en liten 
andel, cirka 20 000 kronor, genom denna förstärkning av stödet. 
Syftet är att stärka förutsättningarna för de föreningar som arbetar 
mot denna målgrupp. 

Utredningen förslag innebär även att stödet föreslås reduceras vid 
för sent inkommen ansökan enligt motsvarande modell som 
Riksidrottsförbundet tillämpar. Det innebär att stödet reduceras 
med 25 procent upp till en vecka efter sista ansökningsdag, 50 
procent upp till tre veckor efter sista ansökningsdag och 75 
procent upp till fem veckor efter sista ansökningsdag. Ytterligare 
senare ansökningar avslås.8 Villkoret innehåller även en skrivning 
som säger att om föreningen kan visa att det finns särskilda skäl 
eller omständigheter utom föreningens kontroll som gjort att de 
blivit sena kan de beviljas fullt stöd även vid sent inkommen 
ansökan. 

I det nuvarande reglementet anges endast sista ansökningsdag, 
vilket innebär att om kommunen ska upprätthålla en 
likabehandling av föreningar ska en för sent inkommen ansökan 

                                                 
8 www.rf.se/bidragochstod/lok-stod  
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avslås direkt. Syftet med förslaget är att kunna upprätthålla en 
likabehandling av föreningar utan att det slår för hårt mot en 
enskild förening som skulle komma in sent.  

3.3.2 Nytt projekt- och arrangemangsstöd införs 
Utredningen föreslår att nuvarande utvecklingsstöd, 
föreningsdriven öppen verksamhet, tillgänglighetsbidrag och 
arrangemangsbidrag slås ihop till ett gemensamt projekt- och 
arrangemansstöd. Syftet med sammanslagningen är i första hand att 
göra det enklare för föreningarna att hitta rätt bidragsform och att 
bättre kunna möta föreningarnas behov av hur de vill genomföra 
arrangemang eller projekt. 

De nuvarande bidragsformerna har i huvudsak utgått ifrån vilken 
typ av aktivitet föreningarna kan söka bidrag för. Förslaget om den 
nya stödformen är att det i stället i huvudsak ska utgå ifrån kriterier 
som föreningarna kan söka inom. Därmed ska föreningarnas 
utrymme för deras egen kreativitet rörande hur de vill genomföra 
ett projekt/insats/idé etcetera inte begränsas inom ramarna för 
kriterierna. Utredningens förhoppning är att det ska leda till att fler 
föreningar söker bidraget än de tidigare punktbidragen. 

I syfte att stärka kopplingen till det idrottspolitiska programmet 
föreslår utredningen de kriterier som stödet utgår ifrån delas in i 
sökområden som överensstämmer med programmet. Den direkta 
kopplingen till programmet ska skapa en tydligare och ökad 
förståelse kring syftet med stödet. De föreslagna sökområdena är 
jämställd och jämlik idrott och friluft, friluftsverksamhet och evenemang och 
upplevelser. 
Vidare föreslår utredningen att stödet dels ska kunna sökas i form 
av ett större mer långsiktigt stöd där flera aktiviteter/insatser kan 
ingå under ett gemensamt projekt, dels ett mindre stöd för kortare 
och snabba enskilda insatser. Det stora stödet föreslås kunna sökas 
vid två tillfällen per år och det mindre stödet vid fyra tillfällen per 
år. 

En sammanslagning av bidragen bidrar även till en ökad flexibilitet 
i att hantera bidragen inom avsatt bidrags budget. Det innebär att 
det skapar en förutsättning för kommunen att vara mer träffsäker i 
möjligheten att stödja utifrån föreningarnas behov. 

3.3.3 Förstärkt ridbidrag 
Utredningen föreslår att bidragsformen förstärkt ridbidrag behålls 
enligt nuvarande reglemente. Utredning förslår att ett förtydligande 
görs om att det är ett bidrag som tilldelas utifrån rapporterade 
aktivitet inom ramen för ansökan om lok-stöd. 

3.4 Rutiner för uppföljning 
Ekonomiskt stöd till föreningslivet bygger i grunden på ett 
tillitsbaserat system där kommunen litar på att föreningarnas 
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redovisning är korrekt. För att ett sådant system ska fungera 
behöver ett reglemente ändå ställa villkor som ger förutsättningar 
för att det ska vara möjligt att följa upp och granska att 
föreningsstödet används till den verksamhet och aktiviteter de är 
avsedda för. Det innebär att reglementet ska ange villkor för 
kommunens rätt att begära in relevanta uppgifter från föreningarna 
och vilka eventuella åtgärder som kan genomföras om en förening 
inte lever upp till villkoren. 
Utredningens förslag till allmänna villkor för ekonomiskt stöd 
innebär ytterst att kommunen har rätt att kräva återbetalning eller 
kan hålla inne redan beviljat stöd om uppföljning visar att en 
förening inte följer villkoren. 
I förslaget till de allmänna villkoren kring redovisning och 
uppföljning föreslår utredningen att en förening har 1 månad på 
sig att lämna in uppgifter som kommunen efterfrågar. I det 
nuvarande reglementet saknas det en skrivning om när en förening 
behöver återkomma med information som kommunen efterfrågar. 
Syftet med att införa detta tidsspann är dels för att tydliggöra 
ramarna för hur uppföljningen går till, dels att understryka 
betydelsen av att villkoren följs. Valet av just 1 månad är att det är 
tid som ger utrymme för föreningar att ta fram information 
samtidigt som ett uppföljningsärende inte kan pågå för länge. Även 
kortare tid är inte ovanligt förekommande krav i andra 
kommuner.9 

I dagsläget sker uppföljningen framför allt genom att 
föreningsbyrån löpande följer upp den redovisning som 
föreningarna lämnar. I december 2021 beslutade nämnderna kring 
kultur- och fritidsförvaltningens internkontrollplaner där det även 
kommer ingå stickprovskontroller för att säkerställa att kommunen 
tillämpar rutiner för redovisning enligt reglementet.10 Rutinen 
innebär att internkontrollen redovisas för nämnderna i 
årsredovisningen. 

3.4.1 Extern granskning 
De flesta kommuner hanterar uppföljning internt men i vissa fall 
upphandlar kommuner externa konsulter för att genomföra årlig 
granskning av hur föreningar och studieförbund använder 
utbetalda medel. 

Övergripande fördelar med denna typ av upplägg är framför allt att 
en renodlad revisionsbyrå har en kompetens inom revision som en 
kommun har svårt att ha inom den egna organisationen. En 
ytterligare fördel är att denna typ av granskning även innebär en 

                                                 
9 Se exempelvis Botkyrka kommun där föreningar ska kunna lämna in 
efterfrågade dokument inom 14 dagar. 
10 IFN (2021), ”Internkontrollplan för idrotts- och fritidsnämnden 2021”. 
KDN (2021). ”Internkontrollplan för kultur- och demokratinämnden 20221”. 
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granskning av att kommunen också tillämpar de allmänna villkoren 
och reglementena på korrekt sätt, det vill säga att kommunen 
delvis granskar sig själv. Nackdelar med denna typ av modell är att 
det innebär en ökad kostnad för uppföljningen och en risk för att 
det skulle uppfattas som en minskad tilltro mellan kommunen och 
föreningslivet. I utredningen har vi sett närmre på Botkyrka 
kommun som har valt ett upplägg med externa granskare. Syftet 
med att se närmare på ett exempel är att beskriva ungefär vad en 
extern granskning innebär i omfattning och kostnad. 
3.4.1.1 Exempel: Botkyrka kommun 

Botkyrka kommuns idrotts- och fritidsnämnd ger årligen en extern 
revisionsbyrå i uppdrag att granska tre föreningar och ett 
studieförbund. Vilka föreningar som blir utvalda för granskning 
bereds av förvaltningen. 
Granskningen omfattar dels att granska om de utvalda 
föreningarna lever upp till kommunens allmänna villkor för 
bidragsberättigade föreningar, dels hur de har använt beviljade 
bidrag under föregående år. Granskningen presenteras efter cirka 
fem månader i en rapport där den externa revisorn redogör för 
granskningens resultat och förslag till åtgärder utifrån 
bidragsreglementet. Därefter för kommunen en dialog med 
föreningarna rörande eventuella åtgärder och beslut om 
återbetalning eller innehållande av beviljat stöd. Förvaltningen 
återrapporterar i slutet av året till nämnden kring granskningens 
resultat och vilka eventuella åtgärder som förvaltningen har tagit.  
Botkyrka har avsatt cirka 150 tkr i budget för att genomföra den 
externa granskningen.  

3.4.2 Förslag till åtgärd 
Utredningens förslag till nya reglementen klargör att en ansökan 
ska lämnas in digitalt genom den tjänst som kommunen erbjuder, 
Rbok. Digital hantering av ansökningar och redovisning 
underlättar för och effektiviserar uppföljningen. 

Förslaget till nya allmänna villkor ger breda förutsättningar för 
uppföljning generellt. Dels utifrån vilka uppgifter kommunen kan 
begära in, dels utifrån att kommunen själv eller en eventuell extern 
granskare har rätt att begära in dessa uppgifter. Dessa 
förtydliganden i reglementet bygger på beslut i nämnderna i 
december 2021 där kraven på förvaltningens internkontroll stärkts. 

Förslaget innebär att villkoren tydliggör att föreningarna i grunden 
har 1 månad på sig att lämna in de uppgifter som kommunen 
efterfrågar. 

När det gäller rutiner för genomförandet av stickprovskontroller 
kommer de tas fram som är anpassade till de nya allmänna 
villkoren och reglementena. 
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4 Övriga åtgärder 
 
4.1 Partnerskapsavtal lyfts ur som stödform 
Kommunfullmäktige beslutade våren 2021 att kultur- och 
fritidsförvaltningen fick i uppdrag att renodla till att enbart avse 
föreningsbidrag, vilket innebär att lyfta ur partnerskapsavtal inte 
längre ska hanteras som ett bidrag inom ramen för reglementet för 
föreningsbidrag. Syftet är att renodla reglementet till att enbart 
innefatta bidrag då ett avtal, till skillnad från ett bidrag i sig 
stipulerar en motprestation. 
I dagsläget är det tolv föreningar som har partnerskapsavtal med 
kommunen, se Tabell 3. Inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde omfattar dessa avtal tre kulturföreningar där 
avtalen syftar till att stödja långsiktig planering av lokalkostnader, 
då föreningarna hyr ut lokaler till andra kulturföreningar. Två 
föreningar har avtal för att bedriva kulturverksamhet för barn och 
unga inom dans- respektive teaterverksamhet.  
Inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde omfattar 
avtalen fyra scoutföreningar där avtalen syftar till långsiktig 
planering för lokalkostnader. Övriga tre avtal inom ifn:s 
verksamhetsområde avser alternativa sociala mötesplatser med 
utgångspunkt i boxningsverksamhet, djurskötsel och 
fritidsverksamhet. 
I det förslag till bidragsreglementen som utredningen föreslår 
kommer partnerskapsavtal inte längre vara en del av reglementena. 
Det innebär inte att de avtal som kommunen har idag upphör, 
utan de är fortsatt giltiga enligt avtalens bestämmelser. Nio av 
föreningarnas avtal löper ut den sista december 2023 och ett avtal 
med en förening löper ut den sista juli 2023.  
De avtal som berör de två föreningarna som har avtal gällande 
dans- respektive teaterverksamhet löper ut sista juni 2022. 
Förslaget till nytt reglemente inom kultur- och 
demokratinämndens verksamhetsområde innebär att dessa 
föreningar kommer kunna söka stöd bland annat inom ramen för 
den nya stödformen kulturverksamhet för barn och unga för den typ av 
verksamhet som avtalen omfattar idag. 
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Tabell 3: Föreningar som Haninge kommun har partnerskapsavtal med. 

Förening Avtalets syfte Avtalet löper ut 
KDN:s verksamhetsområde 
Dalarö kultur och föreningscentrum Upprätta lokaler åt föreningar, 

långsiktig planering av 
lokalkostnader 

2023-12-31 

Föreningen folk och trädgård Upprätta lokaler åt föreningar, 
långsiktig planering av 
lokalkostnader 

2023-12-31 

Västerhaninge bygdegårdsförening Upprätta lokaler åt föreningar, 
långsiktig planering av 
lokalkostnader 

2023-12-31 

JUDS Bedriva kursverksamhet i dans 
för barn och unga 

2022-06-30 

Ormen Bedriva kursverksamhet i 
teaterverksamhet för barn och 
unga 

2022-06-30 

IFN:s verksamhetsområde 

Dalarö sjöscoutkår Bedriva scoutverksamhet för 
barn och unga, långsiktig 
planering av lokalkostnader 

2023-12-31 

Västerhaninge sjöscoutkår Bedriva scoutverksamhet för 
barn och unga, långsiktig 
planering av lokalkostnader 

2023-12-31 

Tungelsta scoutkår Bedriva scoutverksamhet för 
barn och unga, långsiktig 
planering av lokalkostnader 

2023-12-31 

Vendelsö scoutkår Bedriva scoutverksamhet för 
barn och unga, långsiktig 
planering av lokalkostnader 

2023-12-31 

Haninge boxningsklubb Bedriva boxningsverksamhet 
och en integrerad mötesplats i 
Brandbergen 2023-12-31 

Ridklubben mulen Bedriva en alternativ 
träffpunkt för barn och unga 
med djurskötsel som 
utgångspunkt i verksamheten. 2023-12-31 

Dalarö fritidsgård Bedriva socialt inriktad 
verksamhet för barn och unga. 2023-07-31 
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4.1.1 Utredning kring hantering av avtal inom 
förvaltningen 

Kultur- och fritidsförvaltningen har påbörjat ett arbete med en 
översyn över samtliga avtal som förvaltningen ingår i, vilket 
innefattar partnerskapsavtalen. Detta arbete har inte rymts inom 
ramen för utredningen och framtagning av förslag till nytt 
reglemente för ekonomiskt stöd till ideella föreningar.  
Kultur- och fritidsförvaltningen har många olika typer av avtal som 
i flera fall är tecknade sedan lång tid tillbaka. Översynen av avtalen 
omfattar bland annat att utreda och säkerställa att avtalens syfte 
och omfattning är juridiskt hållbara, att de ligger i linje med 
verksamhet som kommunen ska stödja och rutiner kring 
avtalsuppföljning och ansvar.  
Denna översyn kan resultera i olika former av åtgärder. Åtgärder 
kan exempelvis innebära att det finns behov av kompletterande 
stödformer inom reglementena, att samverkansavtal/ideellt 
offentligt partnerskap är mer lämpad som avtalsform, att vissa 
aktiviteter/verksamheter som avtalen omfattar bör upphandlas 
istället för att stödjas genom avtal, eller att verksamheten som 
avtalet innefattar inte längre är aktuellt för avtal. 
Resultat och eventuella åtgärder utifrån översynen av avtal 
kommer att ske i dialog med berörda föreningar i god tid innan 
avtalen löper ut. 
4.2 Nystartsbidrag avskaffas 
Förslaget innebär att stödformen nystarsbidrag avskaffas och 
budgeten flyttas till projekt- och arrangemangsstöd inom ifn och 
utvecklings- och projektstöd inom kdn:s verksamhetsområde. 
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5 Avslutande diskussion 
Utredningen har redogjort för de utfall av de nuvarande 
reglementets stödformer som infördes 2018 och hur föreningarna 
upplever att de motsvarar deras behov. Utredningen har därefter 
beskrivit de förslag till nytt reglemente för idrotts- och 
fritidsnämnden och syftena bakom de förändringar som föreslås. 
Det övergripande syftet med förslag till nya allmänna villkor och 
reglementen för är att göra det enklare för föreningar att söka stöd, 
skapa möjlighet till mer transparens i bedömning och handläggning 
samt skapa en tydligare koppling till det idrottspolitiska 
programmet. 

Det är också viktigt att ha med sig att ekonomiskt stöd genom 
bidrag är ett av flera verktyg kommunen har för att stödja 
utvecklingen av ett rikt föreningsliv i kommunen. Det är också 
viktigt att ha med sig att engagemanget i föreningarna är ideellt och 
bygger på föreningarnas egen förmåga och vilja att söka stöd. Att 
ge bidrag är därmed någonting annat än en beställning från 
kommunen om att föreningarna ska utföra en uppgift. 

Med detta sagt är det kommunens uppgift att skapa de bästa 
förutsättningarna för att föreningarna ska kunna och vilja söka de 
stödformer som erbjuds.  

För att kunna skapa de bästa förutsättningarna är det därför även 
viktigt att följa upp i vilken utsträckning de olika stödformerna 
söks och för vilken typ av verksamhet eller aktivitet som söks, för 
att kunna analysera om eventuella justeringar behöver göras. 
Särskilt viktigt är att följa upp ansökningar inom det nya projekt- 
och arrangemangsstödet. Justeringar utifrån slutsatser av 
uppföljning kan handla dels om att göra ändringar i reglementet, 
dels om hur kommunen agerar i dialog med föreningslivet och 
vilken annan service kommunen kan erbjuda. Det vill säga åtgärder 
som inte berör direkta monetära stöd. 
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Bilaga 3 – Föreningar som svarat på enkäten
ABF Södertörn 

bk kristallen 

Brandbergens Aikidoklubb 

Checkmat Haninge 
Grappling klunb 

Dalarö SK 

Fredagsfys Sverige 

Friluftsfrämjandet Haninge 
Lokalavdelning 

Föreningen 
HaningeKonstnärer 

Haga Haninge 

Handens SK 

Haninge Anchors 

Haninge BGK 

Haninge BMK 

Haninge Boxningsklubb  

Haninge Budoklubb 

Haninge Cheer elite 

Haninge Gymnastikförening 

Haninge 
Handikappidrottsklubb 

Haninge Konståkning 

Haninge Riksteaterförening 

Haninge Sportdykarklubb 

Haninge Tennisklubb 

Haningebygdens RF 

Hellas orientering 

IF SUK 

IFK Haninge 

IK Brandbergens Karate Kai 

Jordbro United Dans & 
Show 

Klättring 

Körföreningen Tongångarna 

Malmens Sportförening 

Muskö Hembygdsförening 

Muskö IF 

Studiefrämjandet Stockholms 
län 

Studieförbundet Bilda 

Studieförbundet 
Vuxenskolan Sthlms Län 

Swedish Motion In Line 
Dansförening 

Söderby Fc 

Södertörns Brass 

Tungelsta scoutkår  

Vendelsö Gymnastikförening 

Vendelsö Scoutkår 

Västerhaninge 
Hemslöjdsförening 

Västerhaninge IBK 

Västerhaninge IF 

Österhaninge konstförening 

Österhaninge Skytteförening 



2022-02-11 
Dnr IFN 2021/60 

 

 

1 

Kultur- och fritidsförvaltningen 
Joakim Sternö 

Idrotts- och fritidsnämnden 

PRÖVNING AV BARNETS BÄSTA 
 

I FRÅGAN OM  
 

BIDRAGSREGLEMENTE FÖR EKONOMISKT STÖD TILL IDE-
ELLA FÖRENINGAR INOM IDROTTS- OCH FRITIDSNÄMN-

DENS VERKSAMHETSOMRÅDE 
 
 

 
1. Vilka lagar, föreskrifter och riktlinjer reglerar frågan som ska 

prövas?  
De styrdokument som ska prövas är förslag till allmänna villkor 
respektive bidragsreglemente för ekonomiskt stöd till ideella för-
eningar inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde. 

 
2. Vilka bestämmelser i barnkonventionen ska beaktas?  

- Artikel 3: Barnens bästa ska beaktas vid alla beslut som rör barn. 
Bidragsreglementet påverkar barn indirekt genom att det styr till-
delning av bidrag till föreningar där barn kan vara medlemmar. 
Kriterierna i förslaget till det nya bidragsreglementet anger att 
barn och unga är en prioriterad målgrupp. 
 
- Artikel 12: Alla barn har rätt att uttrycka sin mening och få den 
respekterad. 
I arbetet med att ta fram ett förslag till nytt bidragsreglemente 
har barn och unga inte involverats. Förvaltningen bedömer att 
barnens åsikter och delaktighet var viktigare i arbetet med att 
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fastställa det idrottspolitiska programmet som styrt inriktningen 
för framtagandet av ett förslag till nytt bidragsreglemente. Före-
ningarnas företrädare har involverats i processen vars verksam-
het i stor utsträckning är inriktad mot barn. 
 
- Artikel 23: Barn med fysiskt eller psykiskt handikapp bör åtnjuta 
ett fullvärdigt och anständigt liv under förhållanden som säker-
ställer värdighet, främjar självförtroende och möjliggör barnets 
aktiva deltagande i samhället.  
I förslag till nytt bidragsreglemente lyfts personer med funktions-
nedsättning fram som en prioriterad målgrupp för stöd och före-
ningar som erbjuder aktiviteter för målgruppen är berättigade till 
extra stöd. 
 
- Artikel 31: Rätt till vila och fritid, till lek och rekreation anpassad 
till barnets ålder.  
Förslaget till bidragsreglemente är utformat för att ge föreningar 
så goda förutsättningar som möjligt att kunna erbjuda barn möj-
ligheten att delta i föreningsverksamheten.  
 

3. Hur ser praxis ut? 
Förvaltningen känner inte till att prövning av barns bästa görs vid 
fastställande av styrdokument för bidragsreglementen för ekono-
miskt stöd till föreningar.  

 
4. Vad säger aktuell forskning och statistik? Finns teorier som kan 

beaktas? 
Ej inhämtat. 

 
5. Synpunkter från eller sammanställningar av den beprövade er-

farenheten?  
Företrädare från samtliga föreningar i Haninge kommuns före-
ningsregister har fått möjlighet att delta i olika dialogformat och 
remiss under genomförandet. 
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6. Synpunkter från det sociala nätverket  

Ej inhämtade.  
 

7. Synpunkter från barnet eller barnen det gäller?  
Ej inhämtade, se svar i punkt 2.  

 
8. Barnets bästa vid en sammantagen bedömning av ovanstå-

ende punkter 
Förvaltningen gör bedömningen att förslag till allmänna villkor 
och bidragsreglemente innebär en förbättring för barn mot nu-
varande reglemente. I förslaget stärks barns rättigheter och 
skydd genom att de allmänna villkoren ställer krav om att bi-
dragsberättigade föreningar ska anamma barnkonventionen 
och att barn ska ha möjlighet att delta i och påverka förenings-
arbetet. Krav ställs även på att föreningar ska ha rutiner för att 
begära utdrag ur belastningsregistret för ledare med kontinu-
erlig kontakt med barn, i syfte att minska risken att barn ut-
sätts för brott och kränkningar. Förvaltningen ser därför inga 
hinder ur ett barnrättsperspektiv att fastställa det föreslagna 
bidragsreglementet. 

 
 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen  Tjänsteskrivelse  1 (2) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Samhällsplanering och ledning 2022-05-04 KS 2022-00325  
 Handläggare    
 Sara Jansson, nämndsekreterare    

     

 

 

POSTADRESS 136 81 Haninge BESÖKSADRESS Rudsjöterrassen 2 
TELEFON 08-606 70 00 E-POST haningekommun@haninge.se 

 
 

Antagande av Bidragsreglemente för kultur- och 
demokratinämnden 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Allmänna villkor samt Reglemente för ekonomiskt stöd till ideella 
föreningar inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde antas. 

2. Beslutet innebär att det reviderade bidragsreglementet träder i 
kraft från och med 2022-07-01. 

Sammanfattning av ärendet  
Kultur- och fritidsförvaltningen har genomfört en översyn och 
revidering av nuvarande bidragsreglemente. Kultur- och 
demokratinämnden beslutade 2022-04-26 § 26 om att överlämna 
ärendet till kommunfullmäktige för antagande. 

Revideringen innebär att kultur- och demokratinämnden får ett eget 
bidragsreglemente och därmed inte längre delar bidragsreglemente 
med idrotts- och fritidsnämnden. Vidare delas bidragsreglementet i 
två styrdokument där det första behandlar de allmänna villkoren för 
ekonomiskt stöd och det andra de enskilda stödformerna. 
Partnerskapsavtal har lyfts ur reglementet i enlighet med 
kommunfullmäktiges beslut 2021-05-10 § 110 om att renodla 
bidragsreglementet. 

Bidragsreglementet har även reviderats med syfte att underlätta för 
föreningar att söka bidrag, stärka barns rättigheter och att reglementet 
ska avspegla det kulturpolitiska programmet. I underlagsrapporten 
beskrivs resultatet av den utredning som ligger till grund för 
revideringen samt vilka förändringar som har gjorts. 

Ärendet 
Enligt Haninges policy för styrdokument, beslutad av 
kommunfullmäktige 2021-06-14 § 136, bör detta förslag till 
styrdokument inte klassificeras som ett reglemente. I Reglemente för 
kommunstyrelsen och övriga nämnder i Haninge kommun står det 
emellertid att nämnden ska besluta om bidrag till föreningar som 
bedriver kulturverksamhet "utifrån det reglemente 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (2) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Samhällsplanering o ledning 2022-05-04 KS 2022-00325  
 Handläggare    
 Sara Jansson, nämndsekreterare    

     

 
kommunfullmäktige fastställt för bidrag till ideella föreningar". Därav 
har detta styrdokument tagits fram som ett bidragsreglemente och 
fastställs av kommunfullmäktige. 

Ekonomiska konsekvenser 
Förslag till beslut medför inga ekonomiska konsekvenser. 

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse – 2022-05-04 

- Beslut kultur- och demokratinämnden 2022-04-26 § 26 

- Allmänna villkor för ekonomiskt stöd till ideella föreningar inom 
kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde – 2022-03-
17 

- Reglemente för ekonomiskt stöd till ideella föreningar inom 
kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde – 2022-03-
17  

- Underlagsrapport – 2022-03-18  

- Prövning av barnets bästa – 2022-02-11 

- Remissredogörelse – 2022-02-11 

 

Beslutet skickas till:  

Kultur- och demokratinämnden 

Föreningsbyrån 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 

 



 
  Dokumenttyp  Sida 
  Protokoll  1 (2) 
  Sammanträdesdatum   
  2022-04-26   

 

 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
  

 

Dnr KDN 2020-00053 

§ 26 Revidering av bidragsreglemente 

Beslut 
Kultur- och demokratinämnden beslutar att 

1. Kultur- och demokratinämnden föreslår att kommunfullmäktige 
antar Allmänna villkor samt Reglemente för ekonomiskt stöd till 
ideella föreningar inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde 

2. Beslutet innebär att det reviderade bidragsreglementet träder i kraft 
från och med 2022-07-01 

Sammanfattning av ärendet 
Kultur- och fritidsförvaltningen har genomfört en översyn och 
revidering av nuvarande reglemente för föreningsbidrag till ideella 
föreningar i Haninge kommun. Förvaltningen har, i dialog med 
föreningslivet, tagit fram ett förslag till nytt reglemente bestående av 
allmänna villkor respektive bidragsreglemente för ekonomiskt stöd till 
ideella föreningar inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde. Förslaget syftar till att ta fram ett eget 
reglemente för kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde, 
underlätta för föreningar att söka bidrag, stärka barns rättigheter och 
att reglementet ska avspegla det kulturpolitiska programmet. Förslaget 
innefattar stödformerna; grundbidrag, kulturverksamhet för barn och 
unga, arrangemangsstöd, projekt- och utvecklingsstöd och 
studieförbundsbidrag. 

Yrkanden 
Marietta de Pourbaix-Lundin (M), Mats Mattsson (M) och Christian 
Delhage (SD) föreslår i första hand att ärendet återremitteras enligt 
motivering i bilaga. 

Marietta de Pourbaix-Lundin (M), Mats Mattsson (M) och Christian 
Delhage (SD) föreslår i andra han avslag till förvaltningens förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns tre förslag till beslut: 

Förvaltningens förslag 

Förslag om återremiss 

Förslag om avslag 
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  Protokoll  2 (2) 
  Sammanträdesdatum   
  2022-04-26   

 

 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
  

 

Ordförande frågar om ärendet ska avgöras vid dagens sammanträde 
eller om ärendet ska återremitteras och konstaterar att ärendet ska 
avgöras vid dagens sammanträde. 

Ordföranden konstaterar därefter att två förslag till beslut återstår, 
nämligen förvaltningens förslag och förslag om avslag. 

Ordföranden ställer de två förslagen mot varandra och konstaterar att 
nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 

Reservationer 
Marietta de Pourbaix-Lundin (M), Mats Mattsson (M) och Christian 
Delhage (SD) reserverar sig mot beslutet. 

Handlingar i ärendet 
- Tjänsteskrivelse 2022-03-18 – Tjänsteskrivelse: Revidering av 

bidragsreglemente 

- Styrdokument förslag 2022-03-17 – Allmänna villkor för 
ekonomiskt stöd till ideella föreningar inom kultur- och 
demokratinämndens verksamhetsområde 

- Styrdokument förslag 2022-03-17 – Reglemente för ekonomiskt 
stöd till ideella föreningar inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde 

- Rapport 2022-03-18 – Revidering av reglemente för ekonomiskt 
stöd till ideella föreningar: Förslag till stöd inom kultur- och 
demokratinämndens verksamhetsområde 

- Skrivelse 2022-02-11 – Prövning av barnets bästa 

- Skrivelse 2022-02-11 – Remissredogörelse 

 

Beslutet skickas till:  

Kommunstyrelsen 
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Allmänna villkor för ekonomiskt stöd till 
ideella föreningar inom kultur- och 
demokratinämndens verksamhetsområde 
 
Förslag 2022-03-17 

 

 



 

Dokumenttyp Dokumentnamn Beslutat datum Gäller från datum 
Bidragsreglemente Allmänna villkor för ekonomiskt stöd till ideella 

föreningar inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde 

ÅÅÅÅ-MM-
DD. 

ÅÅÅÅ-MM-
DD. 

Beslutat av Ansvarig förvaltning och avdelning Diarienummer 
Välj beslutande organ. Kultur- och fritidsförvaltningen, 

Utveckling och stöd 
KDN 2020/53 

Ämnesord Ersätter tidigare beslut 
Föreningsbidrag Organ ÅÅÅÅ-MM-DD, § 999. 
Dokumentinformation 
De allmänna villkoren för ekonomiskt stöd till ideella föreningar har arbetats fram på uppdrag av kultur- och 
demokratinämnden. Styrdokumentet kompletterar bidragsreglemente för ekonomiskt stöd till ideella föreningar 
inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde. 
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 Diarienummer Sida 
 KDN 2020/53 5 (9) 

 

 

Allmänna villkor för ekonomiskt stöd till ideella föreningar 
Syftet med kultur- och demokratinämndens stöd till ideella föreningar är att genom en bred 
föreningsverksamhet ge möjlighet till ett rikt och brett kulturutbud i Haninge kommun. För 
att söka föreningsbidrag behöver föreningen uppfylla de allmänna villkoren och ansöka om 
att bli en bidragsberättigad förening. Därefter kan föreningen ansöka om olika 
föreningsbidrag beslutade av kultur- och demokratinämnden.  

Demokratiskt och jämlikt 
Ekonomiskt stöd lämnas endast till förening som står bakom den demokratiska rättsstatens 
principer, alla människors lika värde, de mänskliga rättigheterna och jämställdhet mellan alla 
personer oavsett könsidentitet. Föreningens verksamhet ska vara öppen för alla och ingen 
ska diskrimineras på grund av kön, sexuell läggning, könsöverskridande identitet eller uttryck, 
etnisk tillhörighet, religion eller annan trosuppfattning, eller funktionsnedsättning. 

En förening ska vara uppbyggd och fungera enligt demokratiska principer och värderingar, 
där medlemmar har rätt och möjlighet att påverka verksamheten. Barn och ungdomar ska i 
föreningsarbetet ges möjlighet att både delta och påverka, vilket innebär att barn ska ha rätt 
till inflytande, inget barn får diskrimineras och varje barn har rätt till utveckling.  

Allmänna villkor 
För att kunna söka stöd ska föreningen:  

 vara en ideell förening 
 vara registrerad i Haninge kommuns föreningsregister 
 föreningen ska ha sin huvudsakliga verksamhet och säte i Haninge kommun. Annan 

förening kan efter individuell prövning bli bidragsberättigad, exempelvis förening 
med verksamhet i flera kommuner eller föreningar med verksamhet för 
funktionsnedsättning 

 ha ett organisationsnummer utfärdat av Skatteverket 
 ha ett aktuellt bank- eller plusgirokonto i föreningens namn. Utbetalning av bidrag 

sker endast till bank- eller plusgirokonto 
 ha en egen ekonomi som innefattar att medlemmarna betalar medlemsavgift 
 ha minst 10 betalande medlemmar 
 ha insänt årliga handlingar enligt nedan, samt eventuella handlingar som krävs för 

respektive stödform. 

Årliga handlingar  
De årliga handlingarna ska laddas upp i Rbok årligen och ska vara kultur- och 
fritidsförvaltningen tillhanda senast 3 månader efter årsmötet. Följande handlingar ska laddas 
upp:  



   Sida 
  6 (9) 

 

 

 årsmötesprotokoll 
 protokollshandling där firmatecknare framgår – årsmötesprotokoll eller protokoll 

från konstituerande möte 
 verksamhetsberättelse inklusive ekonomisk berättelse där intäkter för 

medlemsavgifter ska framgå som en egen post eller bilaga 
 revisionsberättelse 

Föreningen ska följa demokratiska principer 
En förening som söker bidrag ska fungera enligt demokratiska principer, utöver det som står 
i stycket demokrati och jämlikhet, innebär det att: 

 föreningen ska ha en vald styrelse och demokratiskt antagna stadgar 
 föreningen ska vara öppen för alla 
 föreningens medlemmar är valbara och har rösträtt från åtminstone det år 

medlemmen fyller 15 år. Föreningens omfattning och verksamhet kan dock innebära 
att en högre ålder för rösträtt eller valbarhet till förtroendeuppdrag är mer lämplig, 
vilket föreningen i så fall ska kunna motivera. 

Övriga villkor för att erhålla föreningsstöd 
 Föreningar som bedriver barn- och ungdomsverksamhet ska ha rutiner för att 

regelbundet begära ett begränsat utdrag ur belastningsregistret för pedagoger/ledare 
med direktkontakt med barn. Det gäller för pedagoger/ledare som är över 15 år och 
har en kontinuerlig direktkontakt med barnen i verksamheten. 

 All verksamhet för barn och unga ska vara fri från alkohol, tobak och droger. Bidrag 
får ej användas till införskaffande av alkohol, tobak eller droger. 

Avgränsningar 
Föreningen ska verka inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde.  

Samverkan och samarrangemang 
 Stöd kan endast sökas en gång för en och samma kostnad från Haninge kommun 

eller andra offentliga förvaltningar som kommuner, regioner eller statliga 
myndigheter. 

 Vid samarbeten mellan föreningar ska en förening vara huvudsökande och därmed 
vara ansvarig för ansökan och redovisning. Den huvudsökande föreningen ansvarar 
för att tilldelat stöd eventuellt fördelas mellan de samverkande föreningarna. 

Religiös eller politisk verksamhet eller aktiviteter 
Föreningsstöd kan inte sökas för följande typer av verksamhet: 

 religiösa föreningar, religiösa organisationer och religiös samfundsverksamhet 
 politiska föreningar och politiska organisationer 

Social verksamhet 
 Socialnämnden och äldrenämnden i Haninge kommun har föreningsstöd inom 

respektive nämnds verksamhetsområden. 
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Ansökan om att bli berättigad ekonomiskt stöd 
Föreningen ansöker om att bli berättigad ekonomiskt stöd i Haninge kommun genom 
kommunens digitala ansökningssystem Rbok.  

Vid ansökan ska föreningen bifoga följande uppgifter: 

 beskrivning av föreningens verksamhet 
 protokoll från bildande mötet eller senaste årsmötet 
 föreningens antagna stadgar 
 aktuellt bankgiro- eller plusgirokonto 
 besked från Skatteverket om tilldelat organisationsnummer 
 intyga att rutiner för utdrag ur belastningsregistret finns enligt punkten om övriga 

villkor för att erhålla föreningsstöd. 

Årlig uppföljning 
Kultur- och demokratinämnden följer årligen upp hur föreningsstöden har använts genom 
stickprovskontroller. Uppföljningen kan göras av kommunen eller av kommunen utsedda 
granskare. 
På begäran är föreningen skyldig att visa upp: 

 bokföring 
 protokoll 
 deltagarbesök 
 övriga handlingar som kommunen efterfrågar 
 hur föreningen följer de demokratiska principerna genom uppvisande av stadgar, 

eventuella policydokument och liknande dokument. 

Föreningen ska kunna dela med sig av efterfrågade handlingar inom 1 månad eller enligt 
överenskommelse. 

Om det sker förändringar i en bidragsbeviljad förening som påverkar förutsättningarna för 
att få stöd, är föreningen skyldig att meddela kommunen omedelbart. Haninge kommun har 
rätt att stoppa utbetalning av beviljat stöd om föreningen upphört med sin verksamhet. 

Om de allmänna villkoren för föreningsstöd inte följs 
Haninge kommun har rätt att kräva återbetalning, eller avvakta utbetalning av beviljat bidrag, 
om kommunens uppföljning visar att en förening inte följer de allmänna villkoren för 
föreningsstöd.  

Tolkning och prioriteringar av föreningsstödet 
Kultur- och demokratinämnden har tolkningsföreträde gällande bidragsbestämmelser. För att 
kultur- och demokratinämndens stöd till ideella föreningar ska berika kommunens invånare 
på bästa sätt och komma många till del bedöms ansökningar i relation till andra inkomna 
bidragsansökningar. Det innebär att kultur- och demokratinämnden har rätt att bevilja en 
mindre del av ansökt bidragsbelopp. 
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Stödformer till ideella föreningar 
 

Bidragsform Vilken förening kan 
söka? 

Sista 
ansökningsdag 

Grundbidrag Kulturföreningar 1 november 

Kulturverksamhet för barn och unga Kulturföreningar 15 mars 

15 oktober 

Arrangemangsbidrag Kulturföreningar Löpande under året 

Utvecklings- och projektstöd Kulturföreningar 25 februari 

25 maj 

25 augusti 

25 november 

Studieförbundsbidrag Studieförbund 31 mars 
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Haninge kommun stödjer kulturföreningar 
Föreningslivet ger utrymme för människors engagemang och intressen som gör Haninge till 
den attraktiva plats den är att bo och verka på. Därutöver har föreningarna en betydande roll 
i att verka för demokrati och förståelsen för demokratiska arbetsformer, inspiration, bildning 
samt att motverka utanförskap. Det ideella arbetet i föreningarna bidrar till att kostnader och 
avgifter kan hållas låga så att fler kan delta. 

Haninge kommun vill genom ekonomiskt stöd till föreningslivet stödja och stimulera 
föreningarnas arbete. Det är Haninges kulturpolitiska program som pekar ut riktningen och 
målen för hur kommunen ska stärka förutsättningarna för ett rikt och brett föreningsliv inom 
kulturområdet. De övergripande målen är att fler Haningebor ska kunna ta del av och vara 
delaktiga i ett rikt kulturutbud. 

Detta reglemente beskriver villkoren för bidrag som kulturföreningar och studieförbund kan 
söka. För att söka föreningsbidrag måste föreningen först uppfylla villkoren i Allmänna villkor 
för ekonomiskt stöd till ideella föreningar inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde och 
ansöka om att bli en bidragsberättigad förening. En ansökan om ekonomiskt stöd kan göras 
av föreningens firmatecknare, ordförande eller den person som styrelsen utsett att företräda 
föreningen enligt protokollsutdrag. 

Övergripande kriterier 
Kultur- och demokratinämnden ger bidrag till kulturell verksamhet och aktiviteter som 
uppfyller ett eller flera av följande kriterier: 

 riktar sig till barn och unga 
 riktar sig till personer med funktionsvariation 
 möjliggör möten och delaktighet för Haningebor och besökare 
 möjliggör ett eget kreativt skapande för Haningebor 
 bidrar till en bredd och mångfald av kulturutbudet i Haninge 
 tillgängliggör, bevarar och utvecklar kulturarvet i Haninge 
 bidrar till bildning, demokrati och ett livslångt lärande. 
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Stödformer 
Bidragsform Vilken förening kan 

söka? 
Sista 
ansökningsdag 

Grundbidrag Kulturföreningar 1 november 

Kulturverksamhet för barn och 
unga 

Kulturföreningar 15 mars 
15 oktober 

Arrangemangsstöd Kulturföreningar Löpande under året 

Utvecklings- och projektstöd Kulturföreningar 25 februari 

25 maj 

25 augusti 

25 november 

Studieförbundsbidrag Studieförbund 31 mars 

 

Ytterligare information 
Kontakta Föreningsbyrån för ytterligare information. 
E-post: foreningsbyran@haninge.se 
Telefon: 08-606 82 58  
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Grundbidrag 
Grundbidraget finns till för att främja och arrangera kulturverksamhet för allmänheten. 
Bidraget stödjer också föreningar som arbetar för att bevara eller utveckla Haninges 
kulturhistoria och kulturarv. Grundbidrag beviljas vanligtvis ett år i taget men en ansökan kan 
sökas för fler år. 

För vad kan er förening få stöd 
För att få grundbidraget måste er verksamhet vara kontinuerlig, vilket innebär att den pågår 
kontinuerligt under året eller består av en enskild återkommande aktivitet, exempelvis en årlig 
festival.  

Bidraget kan exempelvis användas för att bedriva er kulturverksamhet och ert behov av att 
avlöna eller arvodera ledare som körledare, regissör, dirigent eller andra med 
specialkompetens, inköp eller hyra av teknisk utrustning och lokalkostnader. 

Då kan ni söka 
Ansökan om grundbidrag sker en gång per år och ni söker för verksamhet som äger rum 
kommande år. Ansökan ska vara inlämnad senast den 1 november. I vissa fall kan vi behöva 
be er att komplettera er ansökan. Vid en ansökan om flerårigt stöd ska föreningen föra en 
dialog med kommunen innan ansökan.  

Så ansöker ni 
Ni ansöker genom Haninge kommuns digitala system för ansökningar, Rbok. I ansökan ska 
ni beskriva er verksamhet och dess syfte, till vilken målgrupp ni riktar er och hur ni planerar 
att nå dem. Ansökan ska innehålla budget för nästkommande år där förväntade kostnader 
framgår och eventuellt ytterligare stöd och övriga intäkter som medlems- och 
deltagaravgifter. Slutligen ska ni ange vilket belopp ni söker. 

I samband med ansökan ska föreningen även ladda upp uppgifter om antal aktiva 
medlemmar (ej stödmedlemmar) fördelat efter antal medlemmar i intervallet 0–19 år (till och 
med det år medlemmen fyller 19 år) respektive 20 år och äldre samt kön.1  

Så bedömer vi er ansökan 
När sista ansökningsdatum har passerat går handläggare och en beredningsgrupp igenom alla 
giltiga ansökningar. I bedömningen utgår vi ifrån: 

 de övergripande kriterierna för kulturstöd 
 om föreningens verksamhet är kontinuerlig och långsiktig 
 vilka målgrupper verksamheten riktar sig till och hur föreningen planerar att nå dem 
 att det sökta beloppet står i rimlig proportion till föreningens planerade verksamhet 

 
En ansökan kan beviljas i sin helhet, delvis beviljas eller avslås. 

 

                                                 
1 Medlemsuppgifter ger kommunen möjlighet att utifrån det kulturpolitiska programmets intentioner följa upp 
antal aktiva medlemmar i föreningslivet i Haninge kommun per år. 
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Villkor och regler 
Om er förening får bidrag gäller de allmänna villkoren för bidragsberättigade föreningar.  

Så redovisar ni 
Redovisning av bidraget sker genom Haninge kommuns digitala system, Rbok. 
Redovisningen sker genom de årliga handlingarna föreningen laddar upp enligt de allmänna 
villkoren. 
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Kulturverksamhet för barn och unga 
Det här stödet är till för att stödja ideella kulturföreningars kurser eller kursliknande 
verksamhet för barn och unga i Haninge. Syftet med stödet är att skapa ett varierat och 
tillgängligt utbud för barn och unga att själva utöva och få utvecklas i olika konstnärliga 
uttryck. Verksamheten ska skapa fler möjligheter för barn och unga att utöva kultur. 

Kriterier 
 Den verksamhet som stöds via bidraget ska:  

o erbjuda barn och unga möjligheten att själva få skapa och utvecklas inom sitt 
kulturutövande,  

o i huvudsak ske i grupp 
o vara återkommande (kursverksamhet eller liknande)  
o bedrivas på barn och ungas fritid  
o ledas av personer med pedagogisk utbildning inom det aktuella 

ämnesområdet eller motsvarande praktisk erfarenhet. 
 Målgruppen för verksamheten är barn och unga upp till och med gymnasieålder, men 

åldersspannet kan vara flexibelt exempelvis för målgruppen unga med 
funktionsnedsättning 

 Föreningen kan ta ut en avgift av deltagarna i verksamheten.  

Kostnader som ersätts av stödet  
Alla kostnader som stödet finansierar måste vara direkt kopplade till den verksamhet som 
föreningen söker stöd för. Stödet kan inte ge ersättning för kostnader som redan stöds av 
andra stödformer eller för aktiviteter som redan har genomförts. 

Så ansöker föreningen 
Ansökan sker genom Haninge kommuns digitala plattform för hantering av 
bidragsansökningar. Ansökan sker inför varje ”termin” och ska vara inlämnad senast 15 mars 
för verksamhet under hösten och 15 oktober för verksamhet under våren.  

Föreningen ska i ansökan beskriva för vilken verksamhet de söker stöd och lämna en 
ansökan där den beskriver:  

 vilken verksamhet föreningen söker stöd för 
 hur många barn, grupper och kurser (både antal kurser och kurstillfällen) som 

föreningen söker medel för 
 var verksamheten ska bedrivas 
 en budget för verksamheten som föreningen söker stöd för. Eventuella intäkter från 

deltagare (deltagaravgifter) ska framgå i budgeten. De kostnader som ekonomiskt 
stöd ansöks för ska specificeras.  

Bedömning av ansökan 
Ansökningarna bedöms utifrån: 

 att verksamheten uppfyller kriterierna 
 vilka målgrupper verksamheten riktar sig till och hur föreningen planerar att nå dem 
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 vilket helhetsutbud och aktiviteter verksamheterna kan skapa sett till bredd av konst- 
och kulturformer 

 att det sökta beloppet står i rimlig proportion till verksamhetens omfattning, 
kostnader och intäkter. 

Vi sätter stor vikt vid geografisk spridning samt en mångfald av kulturuttryck. 

Efter bedömning kan ansökan beviljas i sin helhet, delvis beviljas eller avslås. Att en ansökan 
delvis beviljas innebär att er förening beviljas stöd men inte för alla kostnader ni sökt för. En 
ansökan kan avslås om den inte uppfyller kriterierna eller att andra ansökningar har 
prioriterats före er ansökan i den samlade bedömningen. 

Redovisning 
Delredovisning görs i samband med verksamhetens start inför första utbetalningen och 
slutredovisning sker efter terminens slut. Redovisningen ska innehålla: 

 antalet deltagare i aktiviteterna uppdelat på kön och ålder 
 i vilken utsträckning och till vilka kostnader som stödet har använts. 

 

Vid eventuella avvikelser i verksamheten som innebär att innehållet förändras avsevärt eller 
att medel inte kan användas ska kommunen kontaktas omedelbart. Enligt de allmänna 
villkoren kan kommunen kräva återbetalning eller avvakta utbetalning av beviljat stöd.  

Utbetalning 
Utbetalning av beviljat stöd sker efter delredovisningen cirka två veckor efter verksamhetens 
start. 
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Arrangemangsstöd 
Arrangemangsstödet är till för att stödja ett rikt utbud av kultur och upplevelser i Haninge. 
Stödet kan sökas av bidragsberättigade kulturföreningar. 

För vad kan er förening få stöd 
Er förening kan söka stöd för att genomföra tillfälliga arrangemang som exempelvis 
konserter, föreställningar, föredrag, debatter eller liknande. Stödet kan användas till 
exempelvis arvoden eller gager för artister, föreläsare eller liknande utanför er förening, hyra 
av lokaler och utrustning samt marknadsföring.  

För att ni ska kunna få stöd måste arrangemanget vara öppet för allmänheten och äga rum i 
Haninge. Att det är öppet för allmänheten innebär att alla som vill, i så stor utsträckning som 
möjligt, ska kunna delta. Ni får ta ut avgifter för entré eller deltagande i arrangemanget. 

Stöd kan inte sökas för aktiviteter som redan har ägt rum eller för inköp av teknik eller 
utrustning som kan fortsätta användas även efter arrangemanget är över.  

Då kan ni söka 
En ansökan om arrangemangsstöd kan göras löpande under året. Ansökan ska vara inlämnad 
senast 1 månad innan arrangemanget äger rum. Söker ni stöd för mer än 50 000 kronor ska 
ansökan beslutas av kultur- och demokratinämnden, då ska ansökan vara inlämnad senast 3 
månader innan arrangemanget äger rum. 

Så ansöker ni 
Ni ansöker genom Haninge kommuns digitala system för ansökningar, Rbok. I er ansökan 
ska ni beskriva arrangemanget som ni vill genomföra och dess syfte. I ansökan ska ni också 
berätta hur ni planerar att finansiera arrangemanget utöver bidraget från Haninge kommun, 
exempelvis genom biljettintäkter eller bidrag från andra offentliga organisationer. Slutligen 
ska ni ange vilket belopp ni söker. 

Så bedömer vi er ansökan 
När er ansökan har kommit in går vi igenom den och bedömer den utifrån: 

 de övergripande kriterierna för kulturstöd 
 om arrangemanget har ambitionen att nå ut brett och till fler än föreningens 

medlemmar 
 om arrangemanget genomförs i samverkan mellan flera föreningar 
 om arrangemanget bidrar till möten mellan Haningebor 
 om arrangemanget bidrar till delaktighet och involverar Haningebor och/eller 

lokalsamhället i planering och genomförande av arrangemanget 
 att det sökta beloppet står i rimlig proportion till arrangemangets kostnader och 

intäkter 
 om ansökan kommer från en förening som tidigare under året fått arrangemangsstöd, 

detta då kultur- och demokratinämnden vill att så många olika föreningar som möjligt 
ska beviljas stöd. 

 
En ansökan kan beviljas i sin helhet, delvis beviljas eller avslås. 
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Villkor och regler 
Utöver de allmänna villkoren för bidragsberättigade föreningar gäller även att ni, i samband 
med marknadsföring, ska informera om att arrangemanget stöds av Haninge kommun.  

Så redovisar ni 
Redovisning av stödet sker genom Haninge kommuns digitala system, Rbok. Redovisningen 
ska ske senast 3 månader efter att arrangemanget har genomförts.  
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Utvecklings- och projektstöd 
Utvecklings- och projektstödet är till för föreningar som vill utveckla kvaliteten i sin 
verksamhet eller nå fler deltagare eller nya målgrupper. Stödet ska underlätta för föreningar 
med ambitioner och viljan att utveckla sin verksamhet på lång sikt men kan också sökas för 
kortare och tillfälliga insatser och aktiviteter. 

För vad kan er förening få stöd 
Utvecklings- och projektstödet kan sökas för utvecklingsinsatser, projekt, satsningar, idéer 
etcetera som ligger i linje med det kulturpolitiska programmet och kompletterar er ordinarie 
verksamhet. Stöd kan sökas för en avgränsad aktivitet med ett tydligt start- och slutdatum 
eller för längre projekt där flera aktiviteter under en period kan ingå som sammantaget bidrar 
till ett gemensamt mål. Stöd kan sökas för projekt som pågår under en period om högst 3 år. 

Insatser som är berättigade till stöd kan exempelvis vara öppen verksamhet, 
kompetenshöjande utbildningar inom föreningens kulturområde som masterclasses eller 
föreningsstärkande utbildningar, inköp av material eller teknik som underlättar för personer 
med funktionsnedsättning att delta eller utbildningsinsatser för medlemmar i 
föreningsdemokrati som ”motionsverkstad” kring hur man skriver motioner till årsmötet. 

Då kan ni söka 
En ansökan om utvecklings- och projektstöd kan göras vid fyra tillfällen per år; 25 februari, 
25 maj, 25 augusti och 25 november. 

Så ansöker ni 
Ni ansöker genom Haninge kommuns digitala system för ansökningar, Rbok. Ansökan ska 
innehålla de uppgifter som vi frågar efter vid ansökningstillfället. I er ansökan ska ni beskriva 
insatsen/projektet som ni vill genomföra och dess syfte. I ansökan ska ni också berätta hur ni 
eventuellt planerar att finansiera insatsen/projektet utöver bidraget från Haninge kommun, 
exempelvis genom egna investeringar och/eller bidrag från andra offentliga organisationer. 
Slutligen ska ni ange vilket belopp ni söker. 

Så bedömer vi er ansökan 
När er ansökan har kommit in går vi igenom den och bedömer den utifrån: 

 de övergripande kriterierna för kulturstöd 
 om insatsen/projektet underlättar för och stärker möjligheter för Haningebor att 

delta i kulturellt skapande eller tillägna sig föreningens verksamhet 
 om insatsen/projektet bidrar till utveckling av kvalitet eller kvantitet av föreningens 

verksamhetsinnehåll 
 om insatsen/projektet bidrar till för föreningen nya metoder/arbetssätt eller 

kulturella inriktningar  
 om insatsen/projektet bidrar till att sprida kulturella uttryck och föreningens 

verksamhet till nya platser i Haninge 
 om insatsen/projektet bidrar till utveckling av föreningens organisation 
 om insatsen/projektet utvecklar den demokratiska delaktigheten inom den egna 

föreningen och/eller i samhället 
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 att det sökta beloppet står i rimlig proportion till insatsen/projektets kostnader och 
egenfinansiering. 

En ansökan kan beviljas i sin helhet, delvis beviljas eller avslås. 

Villkor och regler 
Eventuellt specifika villkor kan anges i samband med beviljat stöd. 

Så redovisar ni 
Redovisning av stödet sker genom Haninge kommuns digitala system, Rbok. Redovisningen 
ska ske senast 3 månader efter att projektet/insatsen har genomförts.  
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Studieförbundsbidrag 
Syftet att stödja studieförbundens folkbildningsverksamhet är att:  

 stödja verksamhet som bidrar till att stärka och utveckla demokratin 
 bidra till att göra det möjligt för en ökad mångfald av människor att påverka sin 

livssituation och skapa engagemang att delta i samhällsutvecklingen 
 bidra till att utjämna utbildningsklyftor och höja bildnings- och utbildningsnivån i 

samhället 
 bidra till att bredda intresset för och öka delaktighet i kulturlivet.  

Kriterier 
Kultur- och demokratinämnden följer i huvudsak Folkbildningsrådets kriterier enligt 
Statsbidrag till studieförbund 2022.  

Bidrag utgår endast till verksamhet som genomförs i Haninge kommun. 

Studiecirkel 
Studiecirkel är en mindre grupp som genom samtal och diskussion bedriver studier. 
Deltagaren söker kunskap tillsammans med andra och utvecklar färdigheter utifrån sina 
behov och intressen. Studiecirkeln ska anordnas så att deltagarna ges möjlighet till inflytande 
samt tid för reflektion och eftertanke mellan sammankomsterna.  

Cirkelledaren ska:  

 vara godkänd av en lokal studieförbundsavdelning 
 ha den kompetens som krävs för uppdraget.  

Deltagaren ska:  
 fylla minst 13 år under verksamhetsåret 
 ha varit närvarande vid minst nio studietimmar och minst tre sammankomster, varav 

minst en gång vid de tre första sammankomsterna. Enstaka undantag kan göras för 
vikarierande ledare 

 delta maximalt 480 studietimmar per år i studiecirkel och annan 
folkbildningsverksamhet 

Studiecirkeln ska ha:  
 kännetecknas av gemensamma, planmässigt bedrivna studier 
 en dokumenterad plan för studiecirkelns genomförande och för det studiematerial 

som används.  
 en gruppstorlek om minst tre och maximalt 20 deltagare inklusive cirkelledaren 
 en omfattning per vecka som maximalt innefattar tre sammankomster om vardera 

fyra studietimmar. En studietimme är 45 minuter 
 ha minst tre sammankomster och minst nio studietimmar. Endast sammankomst 

med minst tre godkända deltagare, inklusive ledaren, kan rapporteras som underlag 
för bidrag 

 



   Sida 
  16 (17) 

 

 

Annan folkbildningsverksamhet 
I annan folkbildningsverksamhet kan studieförbundet genomföra verksamhet i friare former, 
till exempel workshoppar eller liknande. Verksamhet i annan folkbildningsverksamhet ska ge 
studieförbundet möjlighet att pröva nya former och utveckla nyskapande 
folkbildningsverksamhet. Sammankomsterna i annan folkbildningsverksamhet kan vara 
längre och genomföras tätare än i studiecirklar. Antalet sammankomster kan vara en eller 
flera. Deltagarna kan vara fler än i studiecirkeln. 

Ledaren ska:  

 vara godkänd av en lokal studieförbundsavdelning 
 ha den kompetens som krävs för uppdraget.  

 
Deltagarna ska:  

 fylla minst sex år under verksamhetsåret 
 delta max 480 studietimmar per år i annan folkbildningsverksamhet och studiecirkel. 

Annan folkbildningsverksamhet ska ha:  

 en dokumenterad plan för verksamhetens genomförande 
 en omfattning av minst en studietimme, det vill säga 45 minuter 
 en gruppstorlek om minst tre godkända deltagare inklusive ledaren. 

 
Kulturprogram 
Kulturprogrammen ska ge kulturupplevelser genom föreläsning, sång/musik, dramatisk 
framställning, film/foto/bild, dans, utställning, litteratur, konst/konsthantverk eller 
tvärkulturell verksamhet.  

Ett sammanhållet arrangemang som vänder sig till samma deltagare rapporteras som ett 
kulturprogram även om det innehåller flera medverkande eller olika kulturformer. 

Utställning kan endast rapporteras en gång per plats den visas, oavsett visningstidens längd. 

Ledaren ska:  

 ha den kompetens som krävs för uppdraget 
 vara godkänd av en lokal studieförbundsavdelning 
 närvara vid, och ansvara för, programmets genomförande samt dess rapportering  

Deltagaren ska:  

 fylla minst 13 år under verksamhetsåret 

Kulturprogram ska:  

 framföras inför, eller tillsammans med, minst fem deltagare utöver medverkande och 
studieförbundets ledare 

 ha en sådan utformning att det bidrar till satt skapa delaktighet, upplevelse och 
eftertanke 

 utannonseras i förväg 
 pågå i minst 30 minuter.  
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Tillgänglighetsbidrag 
Bidraget fördelas för verksamhet med personer med funktionsnedsättning som har haft 
behov av förstärkta insatser i studiecirklar, annan folkbildningsverksamhet och 
kulturprogram. Endast verksamhet som har inneburit merkostnader kan rapporteras och ge 
rätt till bidrag. 

Stöd för tillgänglighetsanpassning omräknas varje år utifrån studieförbundets tidigare 
verksamhet med målgruppen och fördelas i proportion till studieförbundens andel av den 
totala verksamheten med målgruppen. 

Ersättningsmodell 
Fördelningen av bidrag till studieförbund sker enligt en modell som bygger på antal deltagare 
och timmar av aktiviteter som studieförbunden har rapporterat inom respektive 
verksamhetsform. Fördelningen tar dels hänsyn till senaste slutrapporterade verksamhetsår, 
dels till medelvärdet för de två föregående åren.  

Fördelning till respektive studieförbund sker enligt den statistik som Statistiska centralbyrån 
sammanställer kring studieförbundens verksamhet.  

Så ansöker ni 
Ansökan sker genom Haninge kommuns digitala ansökningssystem. Ansökan ska ske senast 
31 mars. 

Så redovisar ni 
Redovisning av genomförd verksamhet sker enligt de övergripande villkoren för 
bidragsberättigade föreningar i Haninge kommun. 
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1 Inledning 
Ett av Haninge kommuns mål är att ”I Haninge ska ett attraktivt 
kultur- och fritidsutbud finnas”1. Att skapa förutsättningar för ett 
rikt och brett föreningsliv utgör en viktig del i idrotts- och 
fritidsnämndens respektive kultur- och demokratinämndens arbete 
för att nå detta mål. Nämnderna stödjer föreningar på olika sätt för 
att skapa dessa förutsättningar där ett centralt verktyg är att fördela 
de ekonomiska stöd som föreningarna kan söka från kommunen. I 
”Reglemente för föreningsbidrag för ideella föreningar i Haninge 
kommun” anges de villkor som styr vad föreningarna kan söka 
stöd för och hur det går till. 

Det nuvarande reglementet för ekonomiskt stöd för ideella 
föreningar antogs i dåvarande kultur- och fritidsnämnden och i 
kommunfullmäktige under hösten 2017 och började gälla från och 
med första januari 2018. Efter att den dåvarande nämnden delats i 
idrotts- och fritidsnämnden respektive kultur- och 
demokratinämnden har reglementet fortsatt att gälla för respektive 
nämnds verksamhetsområde. 

Sedan det nuvarande reglementet antogs har ett nytt 
idrottspolitiskt program (IPP) antagits 2020 i kommunfullmäktige 
och det kulturpolitiska programmet (KPP), antaget 2015, har 
reviderats år 2021.  

Under våren 2021 fattade kommunfullmäktige ett beslut som 
bland annat innebar att reglementen i kommunen ska renodlas till 
att enbart avse föreningsbidrag. Beslutet innebar att idrotts- och 
fritidsnämnden och kultur- och demokratinämnden fick i uppdrag 
att lyfta ur partnerskapsavtal ur reglementet och hantera dessa i 
enlighet med övriga avtal. 

Sedan det nuvarande reglementet antogs har även 
barnkonventionen blivit lag i Sverige. Det kan därför finnas behov 
av att se över hur detta eventuellt kan avspeglas i ett reglemente. 

Dessa beslut innebar att kultur- och fritidsförvaltningen under 
våren 2021 fick i uppdrag att genomföra en översyn av nuvarande 
reglemente och komma med förslag till revidering. Denna 
utredning utgör underlag för de förslag till nya reglementen som 
förvaltningen har tagit fram. 

1.1 Syfte och frågeställningar 
Syftet med utredningen är att ta fram ett underlag för och ett 
förslag till revidering av nuvarande reglemente för ekonomiskt 
stöd till ideella föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens 

                                                 
1 Haninge kommun (2021), ”Mål och budget 2021-2022”. 
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respektive kultur- och demokratinämndens verksamhetsområden. 
Följande frågor har varit ledande i utredningen: 

 Hur ser fördelningen över antal ansökningar och summa av 
utbetalningar ut för respektive bidrag inom nuvarande 
bidragsreglemente? 

 Hur upplever föreningslivet att nuvarande bidragsformer 
fungerar utifrån deras verksamhet? 

 Hur kan stödformer utvecklas för att bättre möta 
föreningarnas behov? 

 Hur kan kopplingen till IPP och KPP stärkas i reglementet? 

1.2 Avgränsningar 
Utredningen är avgränsad till att behandla reglementet för 
föreningsbidrag. Det innebär att utredningen inte kommer att 
behandla övriga stödformer eller stipendier inom kultur- och 
fritidsförvaltningen som kan sökas av eller ges till enskilda eller 
andra organisationer än föreningar. 

Utredningen kommer inte heller att behandla övriga former av 
stöd till föreningslivet såsom subventionerade hyror, andra typer 
av hyreskompensationer, sponsring etcetera. 

1.3 Så har vi gjort 
Utredningen har letts av enheten utveckling och stöd inom kultur- 
och fritidsförvaltningen. I arbetsgruppen har utredare, idrotts- och 
friluftsstrateg, kultur- och biblioteksstrateg och verksamhetschef 
för föreningsbyrån ingått. Även ytterligare tjänstepersoner har 
ingått i olika diskussioner kring framtagning av förslagen, däribland 
områdeschef norr, chef kulturskolan och förvaltningsdirektör. 

I genomförandet har utredningen studerat statistik för ansökningar 
och fördelning av stöd under tidigare år, benchmark mot ett urval 
av kommuner och interna erfarenheter av nuvarande reglemente 
utifrån ett handläggarperspektiv. Föreningsdialog har genomförts 
genom en enkät till samtliga föreningar, dialogmöten med idrotts- 
och friluftsföreningar respektive kulturföreningar och 
studieförbund, och genom remissutskick av ett första utkast till 
förslag till reviderade reglementen. 
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2 Stödformer till ideella föreningar 
inom kultur- och fritidssektorn 

Detta kapitel går igenom hur det nuvarande reglementets 
bidragsformer har sökts och hur föreningarna upplever att de 
möter deras behov. Kapitlet gör även en viss utblick till hur 
reglementen ser ut i andra kommuner. Kapitlet avslutas med en 
genomgång av slutsatser som blir en brygga till kapitel 3 där 
utredningens förslag om reviderat reglemente diskuteras. 

2.1 Ansökningar och beviljade medel under 
2018–2020 

Under perioden år 2018–2020 har omkring 110 föreningar årligen 
tilldelats något av de 13 bidragsformerna inom nuvarande 
reglemente. Dessa fördelar sig med cirka 40 föreningar inom 
kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde och cirka 70 
föreningar inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde. 
Nedan redogörs kring antalet ansökningar och fördelning av 
bidrag inom respektive nämnds verksamhetsområde. 

 

2.1.1 Bidrag inom idrotts- och fritidsnämndens 
verksamhetsområde 

Antalet föreningar som tilldelats bidrag inom idrotts- och 
fritidsnämndens verksamhetsområde var 72 föreningar år 2018, 
68 föreningar 2019 och 75 föreningar år 2020, se Tabell 1. 

 

Tabell 1: Antalet unika föreningar som tilldelats respektive bidrag. 
Totalraden längst ner är summan av antalet unika föreningar och inte en 
summering av antalet unika sökande föreningar inom respektive bidragsform. 
Tabell sorterad efter år 2020. 

Bidragsform 2018 2019 2020 
Lokalt aktivitetsbidrag 63 64 64 
Partnerskapsavtal 6 6 7 
Nystartsbidrag 5  7 
Förstärkt ridbidrag 6 6 5 
Utvecklingsbidrag - ledare 2 1 5 
Tillgänglighetsbidrag 4 3 4 
Utvecklingsbidrag - verksamhet 3 7 4 
Föreningsdriven öppen verksamhet - övrigt 4 2 3 
Arrangemangsbidrag - idrott 6 7 3 
Föreningsdriven öppen verksamhet - skärgård 1   
Totalt antal föreningar 72 68 75 
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Lokalt aktivitetsbidrag är det bidrag som klart flest föreningar 
söker och tilldelas – 64 föreningar fick detta bidrag år 2020. 
Aktivitetsbidraget tillsammans med ridbidrag och till viss del även 
partnerskapsavtal syftar till att skapa en grund för föreningarnas 
ordinarie verksamhet.  

De övriga bidragsformerna är olika former av punktbidrag där 
föreningarna behöver söka bidrag för att genomföra någon 
specifik aktivitet som kompletterar den ordinarie verksamheten. 
Nystartsbidraget ligger någonstans mittemellan de olika typerna av 
bidragsformer då det delas ut automatiskt vid ett tillfälle när en 
förening ansöker om att ingå i föreningsregistret. 

De grundläggande bidragen, inklusive nystartsbidraget, utgör cirka 
93 procent av bidragsbudgeten på cirka 6 500 tkr år 2020. Det 
innebär att budgeten för punktbidragen uppgår till cirka 7 procent, 
motsvarande 470 tkr. För år 2018 utgjorde punktbidragens andel 
av totala budgeten cirka 11 procent och 2019 drygt 10 procent. 

Under perioden 2018–2020 som det nuvarande reglementet har 
varit gällande har utfallet inneburit övergripande att 
aktivitetsbidraget varit översökt i förhållande till budget och övriga 
bidrag har varit undersökta i förhållande till budget. Det innebär 
att punktbidragens andel av utbetalningen under perioden har varit 
8 procent år 2018, 5 procent år 2019 och 7 procent år 2020. I 
bilaga 1 görs en detaljerad uppställning över fördelningen av 
bidragen under perioden 2018–2020. 

När det gäller avslag på inkomna ansökningar har det skett mellan 
fyra och sex gånger per år. Skäl till avslag har i huvudsak varit på 
grund av att ansökan inte har överensstämt med bidragsformens 
syfte. 

2.1.2 Bidrag inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde 

Inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde har 
antalet föreningar som tilldelats något av bidragen varit 
42 föreningar år 2018, 37 föreningar 2019 och 38 föreningar 2020, 
se Tabell 2. 

De flesta föreningarna, 23 år 2020, söker och har tilldelats 
grundbidraget, vilket är det bidrag som syftar till att ge en bas för 
kulturföreningarnas verksamhet. Studieförbundsbidraget är det 
enda bidraget inom ramen för nuvarande reglemente som 
studieförbunden är berättigade att söka. Under perioden har åtta 
respektive nio av de tio statsbidragsberättigade studieförbunden 
som finns i Sverige sökt bidrag i Haninge.2 

                                                 
2 Folkbildningsrådet (2021), ”Förteckning studieförbund 2021”. 
www.folkbildningsradet.se  
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Grundbidraget, studieförbundsbidraget och partnerskapsavtal är 
bidrag som stödjer förutsättningarna för att förenings-
verksamheten existerar. De övriga bidragen utgör olika former av 
punktbidrag som syftar till att stödja föreningarnas insatser och 
aktiviteter som kompletterar den grundläggande verksamheten. 

 

Tabell 2: Antalet unika föreningar som tilldelats respektive bidrag. 
Totalraden längst ner är summan av antalet unika föreningar och inte en 
summering av antalet unika sökande föreningar inom respektive bidragsform. 
Tabell sorterad efter år 2020. 

Bidragsform 2018 2019 2020 
Kulturbidrag - grund 24 20 23 
Studieförbundsbidrag 8 8 9 
Arrangemangsbidrag - kultur 9 11 6 
Partnerskapsavtal 2 3 4 
Kulturbidrag - projekt 2 0 2 
Nystartsbidrag 1 3 1 
Utvecklingsbidrag - verksamhet 4 2 1 
Föreningsdriven öppen verksamhet - skärgård 2 0 0 
Föreningsdriven öppen verksamhet - övrigt 2 2 0 
Tillgänglighetsbidrag 0 0 0 
Totalt antal föreningar 42 37 38 

 

Bland punktbidragen är det framför allt arrangemangsbidrag som 
flest föreningar söker och har tilldelats. Under perioden 2018–2020 
har antalet beviljade ansökningar varit 12 (2018) och 14 (2019). 
Under 2020 på grund av coronapandemin så minskade antalet 
ansökningar och 6 ansökningar beviljades detta år, se Tabell 7 i 
bilaga 2. 

Av bidragsbudgeten på 3 845 tkr år 2020 utgör cirka 87 procent, 
3 352 tkr, av de grundläggande bidragen och 13 procent, 493 tkr, 
av punktbidragen. Under perioden 2018–2020 har punktbidragens 
andel minskat från cirka 20 procent år 2018 och 17 procent år 
2019. Summan som kulturföreningarna har sökt inom 
punktbidragen har under åren dock varit mindre än budgetramen, 
vilket inneburit att punktbidragens andel av totalsumman för 
utbetalade bidrag varit 12 procent år 2018, 9 procent år 2019 och 
7 procent år 2020. 

Resonemanget ovan bygger dock på den totala bidragsbudgeten, 
inklusive studieförbundsbidraget som utgör cirka 45 procent av 
budgeten och endast studieförbunden kan söka. Om vi därför 
exkluderar studieförbundsbidragen så uppgår den totala 
bidragssumman till cirka 2 100 tkr år 2020 som kulturföreningar 
kan söka. Det innebär att av bidragsbudgeten har punktbidragens 



 

8 

 

andel varit 36 procent år 2018, 32 procent år 2019 och 24 procent 
år 2020. Och av det faktiska utfallet har de utbetalade medlen för 
punktbidragen varit 24 procent år 2018, 17 procent år 2019 och 13 
procent under coronaåret 2020. 

Till skillnad från punktbidragen så sker det en översökning när det 
gäller grundbidraget. År 2020 var budgeten för grundbidraget 
1 422 tkr och den totala summan som kulturföreningar sökte 
bidrag för uppgick till 2 172 tkr. Det innebär att föreningarna sökte 
för cirka 152 procent av den sammantagna budgeten. För år 2019 
söktes grundbidrag för 146 procent av budgeten och för år 2018 
var siffran 174 procent.  

Att det sker en översökning innebär att föreningarna som helhet 
bara delvis blir beviljade den summa de sökt bidrag för. Att en 
enskild förening inte blir beviljad fullt ut kan dels bero på själva 
budgetbegränsningen där kommunen behöver göra prioriteringar, 
men det kan också bero på att en förening söker bidrag för 
verksamhet som inte ryms inom bidragsformens villkor. Det 
senare kan vara för verksamhet som ska fångas upp av övriga 
punktbidrag eller verksamhet som inte är bidragsberättigad. 

2.1.3 Slutsatser 
Nedan följer några slutsatser från genomgången av ansökningar 
under perioden 2018–2020. 

 Antalet föreningar som söker något bidrag har varit relativt 
jämnt under perioden. Det har ökat något inom ifn:s 
verksamhetsområde och minskat något inom kdn:s 
verksamhetsområde. Coronapandemin kan vara förklaringen 
av minskningen inom kdn:s verksamhetsområde då antalet 
föreningar som söker grundbidrag eller studieförbundsbidrag 
inte minskat, men däremot inom punktbidragen, framför allt 
arrangemangsbidrag. 

 De mest centrala bidragen för respektive nämnds 
verksamhetsområde är aktivitetsstödet inom ifn och 
grundbidraget och studieförbundsbidraget inom kdn. 
Aktivitetsstödet skiljer sig från grundbidraget då det inte har 
något tak för bidraget som helhet utan baseras på redovisad 
aktivitet.3 Det innebär att föreningar som uppfyller villkoren 
får ersättning för sina aktiviteter. En översökning ”drabbar” 
därmed inte enskilda föreningar i betydelsen att de inte får 
ersättning för den verksamhet de bedriver inom ramen för 
bidragets villkor. Grundbidraget inom kdn söks till cirka 150 
procent av avsatt budget. 

 Inom både ifn:s och kdn:s verksamhetsområde undersöks 
punktbidragen i förhållande till deras avsatta budget. För vissa 

                                                 
3 LOK-stödet har dock ett tak för antalet aktiviteter som är bidragsberättigade 
per dag för enskilda deltagare och per termin för grupper. 
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av punktbidragen har intresset/viljan/förmågan att söka varit 
väldigt liten. Exempelvis har inte en enda förening inom kdn:s 
verksamhetsområde sökt tillgänglighetsbidrag under perioden 
2018–2020. 

 Punktbidragens andel av bidragsbudgeten är högre inom kdn:s 
verksamhetsområde än inom ifn:s verksamhetsområde. Och då 
grundbidraget har en fast budget innebär det att den totala 
avsatta budgeten för föreningsbidrag som inte delas ut blir 
större inom kdn:s verksamhetsområde än inom ifn:s 
verksamhetsområde. 

 
2.2 Hur upplever föreningslivet att nuvarande 

bidragsformer fungerar utifrån deras 
verksamhet? 

För att svara på frågan hur föreningslivet upplever det nuvarande 
bidragsreglementet och dess olika bidragsformer har utredningen 
fört en dialog med föreningslivet. Dialogen har dels skett genom 
en enkätstudie, dels genom en workshop där en fördjupad 
diskussion förts utifrån resultat i enkäten. Förslag till reviderade 
reglementen har skickats ut på remiss till samtliga föreningar inom 
respektive nämnds verksamhetsområde.4 Inom kdn:s 
verksamhetsområde har det även efterfrågats ytterligare möten, 
vilket har genomförts inför remissutskick, under remissen och 
efter remissen. Föregående avsnitt som redovisar bidragens utfall 
bidrar även till en förståelse för föreningslivets syn på reglementet 
indirekt. 

2.2.1 Resultat från dialog 
2.2.1.1 Vilka har svarat på enkäten? 

Enkäten skickades ut till 180 föreningar som finns registrerade i 
kommunens föreningsregister. Som visats ovan är det dock drygt 
70 idrotts- och friluftsföreningar respektive strax under 
40 kulturföreningar eller studieförbund som söker bidrag från 
kommunen och kan tänkas vara mer benägna att svara på enkäten. 
Av dessa föreningar svarade 49 föreningar på enkäten varav 5 inte 
sökt bidrag. Det innebär att 44 av de cirka 110 föreningarna som 
söker bidrag har svarat, vilket motsvarar en svarsfrekvens på 
omkring 40 procent av gruppen föreningar som söker bidrag. Av 
föreningarna som svarat är 37 idrotts- eller friluftsföreningar och 
12 kulturföreningar eller studieförbund, andelen idrotts- och 
friluftsföreningar är därmed högre. 

Sett till sammansättning hos föreningarna som har svarat på 
enkäten har 27 procent färre än 50 medlemmar, 41 procent har 
                                                 
4 Resultat av inkomna synpunkter under remissen redovisas i det separata 
dokumentet ”Remissredogörelse”. 
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mellan 50 och 200 medlemmar och 33 procent har 200 
medlemmar eller fler. 

Cirka 57 procent av föreningarna uppger att minst 50 procent av 
medlemmarna är barn och unga (0–20 år). Det är dock en skillnad 
mellan de typer av föreningar som svarat, bland idrotts- och 
friluftsföreningarna har 68 procent svarat att minst 50 procent av 
medlemmarna är barn och unga medan motsvarande för 
kulturföreningarna (exklusive studieförbunden) är 28 procent. De 
föreningar som inte har barn och unga som är medlemmar innebär 
dock inte att de nödvändigtvis inte bedriver verksamhet för denna 
målgrupp. Exempelvis kan en förening med bara vuxna 
medlemmar producera/arrangera teaterföreställningar med barn 
som målgrupp. 
2.2.1.2 Upplevs bidragen vara relevanta 

På frågan om föreningarna upplever att bidragen är relevanta för 
de stöd föreningarna har behov av svarade 21 föreningar att 
bidragen är ”relevanta”, 15 föreningar svarade ”delvis relevanta”, 6 
”icke relevanta” eller ”vet ej”.  

 
Figur 1: Föreningarnas svar på om de upplever nuvarande bidragsformer som 
relevanta för deras verksamhet. 

 
De föreningar som svarat ”delvis relevanta”, ”icke relevanta” eller 
”vet ej” har fått möjlighet att i fritext förklara varför de upplever 
bidragen som icke eller delvis relevanta. Fritextsvaren kan 
sammanfattas i framför allt två övergripande teman.  
Det första temat handlar om att verksamheten föreningen bedriver 
eller vill bedriva inte passar in i vad som är möjligt att söka bidrag 
för. Svar som ges är exempelvis av teknisk karaktär som att 
aktivitetsbidragets bidragsberättigade deltagare ska vara minst 7 år 
eller att produktionstider inom scenkonst är längre än vad 
bidragsformer tillåter. Andra svar berör vagare beskrivningar kring 
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att deras idéer kring sätt att bedriva verksamhet faller utanför 
bidragsramarna. 
Det andra temat berör behov av bidrag för lokalhyra eller drift av 
egen anläggning. Rörande lokaler lyfter några föreningar in frågor 
som ligger utanför denna utredning kring reglementet som 
taxanivåerna i kommunala anläggningar och kommunens möjlighet 
att erbjuda möteslokaler och förråd. 
2.2.1.3 Behov av stöd 

I enkäten har föreningarna fått svara på ett antal frågor som berör 
inom vilka områden och vilken typ av stöd de har behov av för att 
bedriva sin verksamhet.  

Figur 2 visar föreningarnas svar på om de upplever att de har ett 
behov av stöd inom ett antal områden. 53 procent av föreningarna 
uppger att de har behov av att kunna använda stöd för inköp av 
material eller teknisk utrustning. Behov av stöd för att betala 
lokalhyra av ickekommunal hyresvärd eller drift för sin egen 
anläggning uppger 40 procent respektive knappt 30 procent av de 
svarande föreningarna. Det ger en indikation om andelen 
föreningar som inte enbart nyttjar de kommunala lokalerna för sin 
verksamhet. 

Därefter följer möjlighet att arvodera ledare, cirka 35 procent och 
strax under 30 procent uppger att de har behov av riktade stöd för 
grupper som deltar i mindre utsträckning. När det gäller möjlighet 
att arvodera ledare har föreningar under dialogmöten lyft att det 
nuvarande reglementet inte medger bidrag för lön kan komplicera 
möjligheter att engagera expertkompetens, framför allt inom kdn:s 
verksamhetsområde. 

 
Figur 2: Föreningarnas svar på frågan: Inom vilka områden behöver er 
förening stöd för att kunna bedriva er verksamhet på ett för er önskvärt sätt? 

 

Föreningarna har även fått svara på frågan om vilka bidragsformer 
de saknar idag och inom vilka områden de har behov av mer 
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långsiktiga stöd. Fritextsvaren för båda det som de saknar stöd för 
idag och dessa frågor är överlappade i vilka teman som 
föreningarna lyfte fram. 

Det första temat berör stöd kring lokaler. Det gäller stöd dels 
handlar om att betala hyran för föreningens lokal eller stöd för att 
genomföra fysiska förbättringar eller anpassningar i lokaler. 
Kostnader för lokaler är något som nuvarande stödformer kan 
användas till. Att detta tema lyfts fram kan ses mer som ett uttryck 
för mer stöd generellt eller särskilda lokalstöd. Vid dialoger och 
remissrunda har det lyfts ett behov av bidrag för lokalhållande 
föreningar. En bidragsform som funnits tidigare innan 2018 års 
reglemente infördes men som dåvarande nämnd avskaffade. 

Det andra temat som har lyfts fram berör stöd för att nå nya eller 
fler målgrupper, vilket en tredjedel av föreningarna svarat enligt 
Figur 2. Ett par svar berör mer direkt medlemsrekrytering och 
möjligheten att kunna samarbeta med skolor på liknande sätt som 
det tidigare idrottslyftet. Bland de kulturföreningar som lyfte detta 
tema kring att nå fler deltagare och nya målgrupper lyftes framför 
allt ett behov av långsiktighet i stöd för att kunna genomföra 
projekt som riktas mot ungdomar eller för att nå personer som är 
underrepresenterade i deltagandet, exempelvis personer med 
psykisk ohälsa. Det vill säga projekt som sträcker sig längre än ett 
år. 

Hos kulturföreningarna togs även ett tema kring förutsättningar 
för kulturell produktion upp. Dels kring de ofta långa ledtider som 
produktion inom scenkonst innebär där långsiktiga stöd skulle 
kunna underlätta planering och genomförande. Dels kring behov 
av arvode till ledare. Inom ramen för nuvarande bidragsformer 
finns det en begränsning i att bidrag ej medges för lön, vilket kan 
komplicera möjligheterna att fylla ett behov av ledare med 
specialkompetens.  

Inom ramen för dessa teman togs det även upp svar om behov av 
stöd för öppen verksamhet eller längre projekt. Då sådana stöd 
redan finns idag kan det vara ett tecken på behov av mer 
information kring möjligheter som finns att söka stöd för. 

Föreningarna har även fått svara på om de har behov av stöd i 
form av service eller på något annat sätt än direkt monetära stöd. 
Figur 3 visar en sammanställning över föreningarnas svar. Det är 
inte något område som en majoritet av föreningarna som svarat 
uppgett att de har ett behov. Flest, en dryg tredjedel, uppger att de 
kan ha behov av ”kommunikation och marknadsföring”. De 
föreningar som uppgett ”annat” har hälften i sitt uppföljande 
fritextsvar uppgett behov av någon form av lokalrelaterad aspekt 
som förråd eller anläggningsdrift. Ett par föreningar uppgav 
administrationsrelaterat och någon förening stöd kring barn med 
speciella behov. 
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Figur 3: Behov av stöd som service eller som inte är direkt ekonomiskt stöd. 

2.2.1.4 Upplevelser av ansökningsprocessen 

I de tre figurerna på nästföljande sida redogörs för föreningarnas 
svar på tre frågor som berör hur de upplever ansökningsprocessen 
på en femgradig skala från ”1. Instämmer till fullo” till 
”5. Instämmer inte alls”. Frågorna utgör i vilken utsträckning 
föreningarna upplever det är att enkelt att hitta information om 
bidragen, förstå vilket bidrag de kan söka och om de upplever det 
enkelt att förstå vilket underlag kommunen efterfrågar.  

Resultatet visar att bilden är relativt splittrad. Även om det är flest 
föreningar till antalet som uppger alternativ 1 eller 2 så återfinns 
flera svar över hela skalan. Att bilden är splittrad gäller för både 
kulturföreningar och idrotts- och friluftsföreningar.  
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Figur 4: Föreningarnas svar på hur väl de stämmer in i påståendet: "Det är 
enkelt att hitta information om hur vi söker bidrag". 

 
 
Figur 5:  Föreningarnas svar på hur väl de stämmer in i påståendet: "Det är 
enkelt att förstå vilket av bidragen som vi kan söka". 

 
Figur 6:  Föreningarnas svar på hur väl de stämmer in i påståendet: "Det är 
enkelt att förstå vilket underlag som kommunen efterfrågar".  
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I uppföljande frågor har föreningarna fått ge sina förslag på vilka 
åtgärder som skulle kunna underlätta ansökningsprocessen. Dessa 
svar kan delas in i två övergripande teman. Det första temat berör 
en enklare och tydligare ansökningsprocess. Dels har svaren 
handlat om ett enklare språk med mindre ”facktermer”, dels om 
att ge mer exempel på vilken typ av aktiviteter som olika bidrag 
berättigar till. Inom temat finns även förslag om en tydligare 
hemsida med tydligare information om var föreningen ska vända 
sig vid eventuella oklarheter kring ett bidrag och att APN-systemet 
har upplevts oflexibelt.  
Angående de sist nämnda synpunkterna så har föreningsbyrån 
inrättats sedan nuvarande reglemente infördes och det nya digitala 
systemet Rbok införts för hantering av föreningsrelaterade frågor 
som bidragsansökningar. Alla föreningar har ännu inte sökt bidrag 
inom det nya systemet som ska vara mer användarvänligt än det 
tidigare systemet.  
Under dialogmötet med kulturföreningar kom även synpunkter om 
att ansökningsmallarna inom Rbok innehåller vissa brister. Bland 
annat att de inte är optimalt anpassade för det sätt som 
kulturföreningarna söker stöd för och den röda tråden från 
ansökningar till redovisning i vissa fall inte riktigt hängde ihop. 
Detta gör processen för ansökningar och redovisning mer 
komplicerad än nödvändigt. 
Det andra temat av synpunkter berör återkoppling i 
ansökningsprocessen handlar om att förbättra dialogen med 
föreningarna. Dels berör kommentarer mer generellt om utökad 
och närmre kontakt, men kopplat till reglementet handlar det 
framför allt om upplevda brister i transparensen i bedömningen. 
Där brister i återkoppling upplevs som att tilldelningen kan riskera 
att bli godtycklig.  
En synpunkt under dialogmötet med kulturföreningar berör även 
hur storleken på grundbidraget förändrats över tid. Att 
bidragsbudgeten för grundbidraget inte har ökat i takt med 
inflationen och kostnadsutvecklingen i samhället.  

2.2.2 Slutsatser 
De övergripande slutsatserna från dialogen med föreningslivet: 
 de grundläggande stöden skapar förutsättningar för 

föreningarnas förmåga och vilja att söka punktbidrag 
 det finns ett behov av mer långsiktighet i bidragsgivning – 

framför allt inom kdn:s verksamhetsområde 
 bidragsformerna upplevs delvis som otydliga för vilka 

kostnader eller aktiviteter det går att söka bidrag för 
 att punktbidrag ska kunna lämna utrymme för en bredd av 

möjligheter att söka stöd för 
 att bidragsmallarna har en tydligare röd tråd från ansökning till 

redovisning 
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 det finns ett behov av mer dialog mellan föreningslivet och 
kommunen 

 Föreningar uttrycker önskan om stöd till lokaler, både i form 
av stöd för hyra och stöd i form av att kommunen ska kunna 
erbjuda lokaler för verksamhetsutövandet och/eller förråd. 

 
2.3 Möjliga förbättringar utifrån ett 

handläggarperspektiv 
Utifrån Haninge kommuns perspektiv och de handläggare som 
hanterar de inkomna ansökningarna finns några punkter där det 
finns möjligheter att underlätta arbetet för att skapa en mer 
effektiv handläggning. 
Det finns ett behov av tydligare villkor om vad som utgör en 
bidragsberättigad förening för att syftet med reglementet ska 
uppnås. 
Tydligare informationen i reglementet kring vad bidragens syfte, 
bedömning och i vissa fall vilka kostnader som kan ersättas. Det 
finns även ett behov kopplat till reglementets utformning att ta 
fram tydligare bedömningsmallar som kan bidra till tydligare och 
mer transparenta beslut. 
Enligt den nuvarande delegationsordningen har områdeschef Norr 
delegation för att fatta beslut upp till 50 000 kronor. Ansökningar 
som överstiger 50 000 kronor behöver beslutas av nämnd. Chef 
för bidragshandläggningen har idag inte någon delegation att fatta 
beslut om bidrag. Detta innebär att handläggningstiden för en stor 
del av ansökningar blir långa. Om nämnderna fattar beslut om att 
införa förslag till nya reglementen. Att därefter i samband med att 
delegationsordningen revideras för att anpassas till nya 
reglementen bör även beloppsnivån för delegation ses över. Likaså 
om chef för bidragshandläggning ska ha delegation att fatta beslut 
om bidrag. Detta för att se över om det kan underlätta för en mer 
effektiv handläggning, vilket skulle kunna gynna föreningslivet. 
2.4 Benchmark mot andra kommuner 
Utredningen har tittat närmre på de kommuner i södra delen av 
Stockholms län som Haninge brukar jämföra sig emot och ett 
urval av kommuner som lyfts fram i sitt arbete med 
föreningsbidrag i olika sammanhang.5 Syftet med utblicken har 
varit att studera hur andra kommuners reglementen är uppbyggda, 
vilka stödformer de innehåller och skrivningar kring enskilda 
villkor. Nedan redogörs för några övergripande slutsatser utifrån 
denna översyn. 

                                                 
5 Kommuner som studerats är Botkyrka, Nacka, Södertälje, Tyresö, Huddinge, 
Nynäshamn, Stockholms stad, Göteborg, Uppsala, Linköping och Enköping. 
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Bland de kommuner som genomfört förändringar av sina 
reglementen de senaste åren har de gått mot ett färre antal och mer 
generella bidragsformer än specifika bidragsformer för olika typer 
av stöd. De riktigt stora kommunerna som Stockholms stad har 
dock många olika stödformer. 

Bland kommuner som gjort om reglementen finns också en 
tendens av att i olika dokument separera övergripande villkor från 
villkor rörande specifika bidrag. Syftet är att göra det tydligare och 
mer enhetligt kring de grundläggande villkor föreningar ska 
uppfylla för att vara berättigade att söka bidrag från kommunen. 

Strukturen när det gäller på vilket sätt som lokaler subventioneras 
ser mycket olika ut mellan kommuner, vilket också avspeglas i 
vilka bidragsformer som finns för lokalstöd. Exempelvis beroende 
på om kommunen har subventionerade taxor eller ej och på vilket 
sätt  

När det gäller riktade former av stöd finns det två övergripande 
sätt som kommuner har utformat stöden för att skapa incitament 
för föreningar att arbeta mot prioriterade målgrupper. Det första 
sättet är stödformer där villkoren för stöd utgörs av en specifik typ 
av aktivitet som gynnar en viss målgrupp. Det andra sättet är att 
stödet är generellt utformat men ger ett extra stöd i de fall en 
prioriterad målgrupp deltar eller att bedömningsgrunder gör det 
möjligt att prioritera ansökningar riktade mot vissa målgrupper. 
Fördelen med den första kategorin Nackdelen är dock att stöden 
kan upplevas vara svåra för föreningarna att införliva i hur de 
bedriver sin verksamhet, och att intresset för att söka blir lågt.   

I vissa fall har ett större fokus på dialog med föreningslivet än 
”traditionell” handläggning av inkomna ansökningar. Det 
avspeglas även till viss del i utformning av bidragsformerna. 
Exempelvis i Linköping kommun har de ett utvecklingsbidrag där 
ansökan är dialogbaserad mellan förening och kommun och där 
redovisning även sker muntligt i grupp av de föreningar som 
tilldelats stödet. 

Vissa kommuner, exempelvis Enköping, har utformat bidrag även 
inom kulturområdet i stor utsträckning bygger på aktivitetsbaserad 
verksamhet likt aktivitetsstödet. Det är dock fortfarande vanligt att 
kommuner har verksamhetsstöd inom kulturområdet. 

2.5 Slutsatser från del 2 
Utifrån genomgången ovan kan ett antal övergripande slutsatser 
dras inför fortsatt utredning om bidragsreglementets innehåll. 

2.5.1 Separat allmänna villkor 
Vid en delning av bidragsreglementet för respektive nämnd är det 
en god idé att de allmänna villkoren behandlas i ett separat 
dokument. Det bidrar till en tydligare och mer enhetlig bedömning 
av vad som utgör en bidragsberättigad förening i Haninge 



 

18 

 

kommun. Det bidrar också till en grund för allmänna villkor som 
kan utvecklas och utvidgas till fler nämnders verksamhetsområde 
utan att styrdokument för enskilda stödformer påverkas. 

2.5.2 Många bidragsformer och delvis otydliga 
skillnaderna dem emellan 

Antalet bidragsformer inom det nuvarande reglementet är relativt 
många i förhållande till andra kommuner. Det upplevs delvis 
otydligt vilka skillnaderna är mellan olika bidragsformer, 
exempelvis projektbidrag, utvecklingsbidrag och 
tillgänglighetsbidrag. Bland de föreningar som svarat på enkäten 
visar svaren på en splittrad bild när det gäller hur föreningarna 
upplever hur enkelt ansökningsprocessen är och vilken 
bidragsform de kan eller bör söka. En delvis otydlighet mellan 
bidragsformernas beskrivning kan vara en orsak till detta.  

I dialog med föreningslivet framkommer även aktiviteter de 
genomfört där de hade kunnat söka stöd för insatsen men inte 
kände till möjligheten. Att söka bidrag är givetvis inte ett 
självändamål om föreningar ändå genomför för föreningen 
utvecklande insatser om de har resurser för det. Med ett stöd hade 
insatser kunnat exempelvis genomföras snabbare eller växlats upp 
till att exempelvis engagera fler Haningebor. 

2.5.3 Få antalet ansökningar 
Antalet ansökningar till punktbidragen är relativt få inom både 
ifn:s och kdn:s verksamhetsområde. Orsaker till detta kan delas in i 
fyra övergripande kategorier. 

1) De grundläggande bidragen upplevs som tillräcklig för den 
verksamhet föreningen önskar bedriva  

2) Att söka bidrag kan upplevas som en krävande process i sig och 
den administration det innebär att söka bidrag – utfallet upplevs 
inte värt ansträngningen 

3) Bristande kunskap hos föreningarna om bidragsformerna och 
de aktiviteter de kan söka bidrag för 

4) Föreningarna upplever att bidragsformerna inte innefattar 
möjligheten att söka bidrag för den aktivitet de vill genomföra. 

De föreningar som återfinns inom kategori 1 kan vara svåra att nå 
genom att erbjuda möjligheter att söka olika former av 
punktbidrag. För föreningar inom kategori 2 och 3 handlar det 
både om bidragsformernas utformning och framför allt hur 
förvaltningen bedriver den kontinuerliga föreningsdialogen. För 
föreningar i kategori 4 handlar det om att bidragsformer bör kunna 
erbjuda en flexibilitet som kan passa hur många olika föreningar 
önskar arbeta. 
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2.5.4 Ökad flexibilitet och långsiktighet 
Utredningen ser ett behov av att öka flexibiliteten och 
långsiktigheten i stödformerna, framför allt inom kdn:s 
verksamhetsområde. Långsiktighet kan dels handla om behov av 
stöd som sträcker sig under längre perioder. Dels handlar det om 
en förståelse i bedömning för att en förenings aktivitet kan minska 
något utan att föreningens avgifter minskar, exempelvis på grund 
av att nyckelaktörer inom föreningen försvinner. Då kan det 
behövas en långsiktighet i stödgivning för en förenings möjligheter 
att återhämta ett sådant tapp. 

2.5.5 Tydliggöra bedömningsgrunder 
Både handläggare och föreningar har behov av tydligare 
bedömningsgrunder. Detta är något som dels berör stödformernas 
utformning, dels mallar för ansökningar och bedömningar som 
kan tydliggöra dokumentation och därmed underlätta för 
transparensen i bedömningar.  
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3 Förslag till reviderat reglemente 
Utifrån föregående kapitel och utredningens syfte utgör följande 
punkter grundprinciperna i förslaget till nytt reglemente: 

 det ska vara enklare för föreningar att söka stöd 
 skapa bättre förutsättningar för transparens i bedömning 
 kopplingen till kulturpolitiska programmet respektive 

idrottspolitiska programmet ska stärkas 
 barn och ungas rättigheter och trygghet ska tydliggöras. 

 

3.1 Separata bidragsreglementen för ifn 
respektive kdn 

Det nuvarande reglementet antogs innan den dåvarande kultur- 
och fritidsnämnden delades i idrotts- och fritidsnämnden 
respektive kultur- och demokratinämnden. Samma 
bidragsreglemente har sen delningen av nämnderna gällt för båda 
nämnderna. Utredningen ser att det finns ett behov av att även 
dela reglementet i två delar. Dessa behov gäller för att skapa en 
ökad tydlighet mot såväl de sökande föreningarna, politiken och 
handläggare av stöden. Det skapar också förutsättningar för att 
bättre kunna koppla respektive reglemente till nämndernas 
politiska program samt en tydligare gränsdragning i budgeten 
mellan de två nämnderna. 

I de fall där föreningens verksamhet eventuellt skulle gränsa mellan 
respektive nämnds verksamhetsområde har föreningen möjlighet 
att välja inom vilken nämnds verksamhetsområde de kan ansöka 
om att bli bidragsberättigad.  

3.1.1 Förslag till åtgärd 
Utredningen föreslår att förvaltningen lägger fram förslag om 
reglemente för respektive nämnds verksamhetsområde. 

3.2 Förslag till allmänna villkor för 
bidragsberättigade föreningar 

Utredningens förslag innebär att de allmänna villkoren flyttas till 
ett separat dokument som beskriver villkoren för föreningar att 
uppnå status som bidragsberättigad förening. Därmed tydliggörs 
den process det innebär att bli och fortsätta vara en 
bidragsberättigad förening, vilket är en förutsättning för att få söka 
de särskilda stöden inom respektive nämnds verksamhetsområde. 
Föreningar som genomgått processen ska därmed kunna fokusera 
på den delen av reglementet som berör de särskilda stödformerna. 

En separat del för allmänna villkor innebär även förbättrade 
förutsättningar för att harmoniera bidragsreglementena i 
kommunen. Ett uppdrag som ligger på 
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kommunstyrelseförvaltningen att genomföra enligt beslut i 
kommunfullmäktige 10 maj 2021. Under processen med att 
revidera bidragsreglemente inom ifn:s och kdn:s 
verksamhetsområden har arbetet med att harmoniera 
bidragsreglementena i hela kommunen ännu inte hunnits påbörja.  

I följande del av avsnittet redogörs för de huvudsakliga 
förändringar som utredningen föreslår för de allmänna villkoren. 

3.2.1 Barns rättigheter och trygghet stärks 
Sedan det nuvarande reglementet antogs har barnkonventionen 
blivit lag i Sverige. Konventionen syftar till att barn oavsett 
bakgrund har rätt att behandlas med respekt och få göra sina röster 
hörda. De centrala artiklarna 2, 3, 6 och 12, utgör konventionens 
grundprinciper och gör gällande att 1) alla barn har lika värde och 
rättigheter, 2) åtgärder som berör barn i första hand ska beakta vad 
som är barnets bästa, 3) barns rätt till liv, överlevnad och 
utveckling och 4) barns rätt att uttrycka sina åsikter och få dem 
bekräftade i frågor som berör honom eller henne.6 

Det nuvarande reglementet anger i de allmänna villkoren att 
föreningar som mottar bidrag ska följa ett antal demokratiska 
principer. Reglementet saknar dock en direkt koppling till 
barnkonventionen eller barns rättigheter. 

När det gäller barns trygghet har föreningar rätt att begära att en 
person som ska arbeta med barn kan visa upp ett begränsat 
registerutdrag från Polisen. Ett begränsat registerutdrag omfattar 
de grövsta brotten såsom mord, dråp, grov misshandel, 
människorov, samtliga sexualbrott, barnpornografibrott eller grovt 
rån.  

Sedan år 2020 har Riksidrottsförbundet antagit krav på att anslutna 
föreningar ska ha rutiner för att kontrollera registerutdrag för sina 
ledare. Riksidrottsförbundets krav innebär att föreningar ska ha 
rutiner för att ledare över 15 år med återkommande kontakt med 
barn ska visa upp ett begränsat registerutdrag. 

I det nuvarande reglementet finns inte något sådant krav, men 
Haninge kommun har infört motsvarande rutiner för personer 
som arbetar som exempelvis fritidsledare eller lärare i kulturskolan. 
3.2.1.1 Förslag till åtgärd 

Utredningen föreslår att barnkonventionens tydliggörs i de 
allmänna villkoren för att bli en bidragsberättigad förening genom 
att krav om att föreningar ska följa barnkonventionens centrala 
paragrafer, det vill säga att barn ska ha rätt till inflytande, inget 
barn får diskrimineras och varje barn har rätt till utveckling.  

                                                 
6 www.barnombudsmannen.se/barnombudsmannen/barnkonventionen/  
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För att ytterligare säkerställa att barns rätt att behandlas med 
respekt och att komma till tals föreslår utredningen även att de 
allmänna villkoren kompletteras med en formulering kring barns 
rätt att delta i föreningsdemokratin. Utredningen föreslår därför att 
medlemmar i bidragsberättigade föreningar ska erbjuda 
medlemmar rösträtt och vara valbara från åtminstone 15 års ålder. 
Riksidrottsförbundet rekommenderar att en lämplig rösträttsålder 
för föreningsmedlemmar är 12–15 år.7 Utredningen föreslår vidare 
att föreningar med verksamhet där det är lämpligt med en högre 
ålder för rösträtt eller valbarhet till förtroendeuppdrag ska kunna 
undantas från detta krav, exempelvis om en styrelse har 
arbetsgivaransvar. Föreningen ska i så fall motivera behovet av 
högre ålderskrav. 

För att stärka barns trygghet föreslår utredningen att en 
motsvarande policy som riksidrottsförbundet har gällande rutiner 
för utdrag ur polisregistret skrivs in i de allmänna villkoren för 
bidragsberättigade föreningar. Detta innebär att kommunen ställer 
krav på att föreningarna bekräftar att de har rutiner för att begära 
att deras ledare visar upp utdrag ur belastningsregistret. Det 
innebär dock inte att kommunen kan begära in själva utdragen. 
Föreningarna själva har heller inte rätt att behålla utdragen eller 
dokumentera vad de innehåller, enbart notera att de tagit del av 
dem och agera beroende på vad de visar. 

Förslaget innebär att förvaltningen även tar fram 
informationsmaterial kring hur det går till att begära utdrag ur 
belastningsregistret och en guide för hur rutiner kan formuleras. 

Under föreningsdialogerna har föreningar även utryckt en önskan 
om att informationsmaterial kring hur de kan agera om de 
upptäcker pågående brottslighet. Förvaltningen föreslår att sådan 
information även tas fram i anslutningen till information om hur 
utdrag ur belastningsregistret kan genomförs. 

3.2.2 Övriga förslag till förändringar 
3.2.2.1 Demokratiska principer lyfts fram 

Förslaget innebär att de demokratiska principerna görs ännu 
tydligare de allmänna villkoren än i nuvarande reglemente genom 
ett inledande avsnitt kring demokrati och jämlikhet. Stycket 
behandlar bland annat att bidragsberättigade föreningar ska följa 
den demokratiska rättsstatens principer, verka för alla människors 
lika värde och motverka diskriminering. Stycket lyfter även fram 
att bidragsberättigade föreningar ska vara uppbyggd och fungera 
demokratiskt och särskilt att även barn och ungdomar ska ges 
möjlighet att delta och påverka. 

                                                 
7 Riksidrottsförbundet (2018), ”RF:s normalstadgar för idrottsföreningar – med 
kommentarer”. 
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3.2.2.2 Krav på minst 10 medlemmar 

Förslaget innebär att det i de allmänna villkoren införs ett krav om 
att bidragsberättigade föreningar ska ha minst 10 medlemmar. 
Syftet är att kravet ska bidra till att bidragsberättigade föreningar 
kan visa att de bedriver en utåtriktad verksamhet där det finns en 
grund för kontinuitet. 

Denna typ av krav är vanligt förekommande bland andra 
kommuner, men krav kan variera vad gäller antal medlemmar. 
Exempelvis har Botkyrka krav på att en förening ska ha minst 10 
medlemmar och Nacka har krav på att en förening ska ha minst 25 
medlemmar. 
3.2.2.3 Årliga handlingar som föreningar ska skicka in 

För att förvaltningen ska kunna följa upp grunderna i de allmänna 
villkoren för bidragsberättigade föreningar föreslår utredningen att 
föreningarna ska skicka in följande årliga handlingar: 

 årsmötesprotokoll 
 protokollshandling där firmatecknare framgår – 

årsmötesprotokoll eller protokoll från konstituerande möte 
 verksamhetsberättelse inklusive ekonomisk berättelse där 

intäkter för medlemsavgifter ska framgå som en egen post eller 
bilaga 

 revisionsberättelse 

 

För idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde föreslår 
utredningen att föreningarna även ska skicka in uppgifter om 
antalet medlemmar (ej stödmedlemmar) fördelat efter om de är 
upp till det år de fyller 19 år eller om de är 20 år eller äldre och 
kön. Detta för att kunna följa upp indikatorn över antalet aktiva 
föreningsmedlemmar till det idrottspolitiska programmet. 

Inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde 
föreslår utredningen att uppgifter om antalet medlemmar skickas 
in i samband med föreningar ansöker om grundbidraget. Detta på 
grund av att indikatorn till det kulturpolitiska programmet är 
avgränsad till föreningar som beviljas grundbidrag. 

3.2.3 Bedömning av politiska och religiösa aktiviteter 
stryks 

I det nuvarande reglementet finns det en skrivning kring att 
aktiviteter som förvaltningen bedömer utgörs av politiska eller 
religiösa budskap inte är bidragsberättigade. Denna skrivning kan 
uppfattas som otydlig, både för föreningar och tjänstepersoner, 
och leda till en godtycklig bedömning om vad som utgör sådana 
aktiviteter, vilket har påpekats av flera föreningar i dialoger under 
processen. Exempelvis skulle en tolkning kunna innebära att en 
kulturförening skulle kunna hindras från att arrangera en debatt 
kring något aktuellt ämne. 
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Förvaltningen föreslår därför att punkter kring att bidrag inte ges 
för aktiviteter som förvaltningen bedömer är politiska eller 
religiösa tas bort i förslaget till nytt reglemente. 

Politiska föreningar eller politiska organisationer liksom religiösa 
föreningar, organisationer och samfund är likt i det nuvarande 
reglementet även i förslaget till nya allmänna villkor inte 
bidragsberättigade. 

3.3 Förslag till stödformer inom kdn:s 
verksamhetsområde 

Inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde 
föreslår utredningen fyra stödformer – grundbidrag, 
kulturverksamhet för barn och unga, arrangemangsstöd och 
utvecklings- och projektstöd. Utredningen föreslår även 
övergripande kriterier och bedömningsgrunder. 

3.3.1 Övergripande kriterier och bedömningsgrunder 
I syfte att stärka bidragsreglementets koppling till det 
kulturpolitiska programmet föreslår utredningen att övergripande 
kriterier införs. Förslaget till de övergripande kriterierna utgår ifrån 
kärnan i programmets målsättningar och föreslås gälla 
övergripande för stödformerna inom reglementet. Det innebär att 
föreningar som söker stöd ska uppfylla ett eller flera av kriterierna 
för att kunna beviljas bidrag. Syftet med de övergripande 
kriterierna är dock inte att en förenings ansökan som uppfyller 
flera kriterier nödvändigtvis ska prioriteras före en annan förenings 
ansökan med fokus på ett av kriterierna. Utredningen föreslår 
följande övergripande kriterier: 

 riktar sig till barn och unga 
 riktar sig till personer med funktionsvariation 
 möjliggör möten och delaktighet för Haningebor och besökare 
 möjliggör ett eget kreativt skapande för Haningebor 
 bidrar till en bredd och mångfald av kulturutbudet i Haninge 
 tillgängliggör, bevarar och utvecklar kulturarvet i Haninge 
 bidrar till bildning, demokrati och ett livslångt lärande. 

Inom respektive enskild stödform kompletteras de övergripande 
kriterierna med de kriterier som gäller för just den stödformen. 
3.3.1.1 Bedömningsgrunder 

Det nuvarande bidragsreglementet saknar tydliga och uttalade 
bedömningsgrunder för bidragen. Detta innebär att det är något 
otydligt för både föreningarna och handläggare hur och inom vad 
en bedömning av inkommen ansökan kan göras. 
Bedömningsgrunder är därför viktiga för att skapa förutsättningar 
för transparens i bedömningsprocessen och bättre förståelse för 
varför bidrag tilldelats eller ej. 
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Utredningen föreslår därför att det inom respektive stödform 
införs ett avsnitt med bedömningsgrunder som beskriver hur en 
ansökan bedöms. 

Förslaget innebär att förvaltningen kommer vidare arbeta med att 
utforma ansökningsmallarna för respektive stödform så de följer 
bedömningsgrunderna. Syftet är att det ska bli enklare för 
föreningar att genomföra ansökningar och säkerställa att den 
information som efterfrågas i stödansökningarna inte missas.  

3.3.2 Grundbidraget 
De förändringar som utredningen föreslår är att utöka 
möjligheterna till långsiktighet genom att stödet i vissa fall kan 
sökas flerårigt. Utgångspunkten är att flerårigt stöd ska kunna 
beviljas i de fall föreningen behöver ligga ut med investeringar för 
själva verksamheten. Exempelvis teaterproduktioner där kostnader 
för exempelvis manusförfattare behöver betalas år innan 
produktionen når publiken.  

Utredningens förslag innebär även att det inom ramen för 
grundbidraget inte utgörs begränsningar för om behov av 
specialistkunskap som dirigenter eller regissörer kan arvoderas 
genom arvode eller avlöning. Det ökar föreningarnas flexibilitet 
och möjligheter  

Utredningens förslag innebär även att skapa en tydligare struktur, 
vars syfte är att skapa förutsättningar för en tydligare bedömning 
och transparens. Förslag till bedömningsgrunder utgår ifrån det 
kulturpolitiska programmet och är, liksom grundbidragets villkor, 
breda i vilken typ av kulturverksamhet som föreningar kan ansöka 
om stöd för. Förslag till bedömningsgrunder är följande punkter: 

 de övergripande kriterierna för kulturstöd 
 om föreningens verksamhet är kontinuerlig och långsiktig 
 vilka målgrupper verksamheten riktar sig till och hur 

föreningen planerar att nå dem 
 att det sökta beloppet står i rimlig proportion till föreningens 

planerade verksamhet 

 

En ny indikator för uppföljning av kulturpolitiska programmet har 
antagits av kultur- och demokratinämnden8, vilket innebär att 
antalet medlemmar i föreningar med grundbidrag ska följas upp. 
Därför innehåller förslaget ett villkor om att föreningar ska ange 
antal medlemmar i föreningen fördelat på ålder och kön i samband 
med ansökan av grundbidrag.  

                                                 
8 KDN (2021), DNR KDN 2021/94. 
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3.3.3 Arrangemangsstöd 
I det nuvarande reglementet om arrangemangsbidrag finns det 
övergripande skrivningar kring arrangemangs ekonomiska eller pr-
mässiga effekter för kommunen. I utredningens förslag till nytt 
reglemente har dessa skrivningar tagits bort. Syftet är att stärka den 
konstnärliga friheten genom att tydliggöra att denna typ av effekter 
inte utgör en del av bedömningen av ansökningar inom 
stödformen. 

Myndigheten för kulturanalys har i en rapport från 2021 studerat 
hur den konstnärliga friheten tillämpas och principen om 
armlängds avstånd på framför allt statlig nivå, men även på 
regional och kommunal nivå.9 

En av myndighetens rekommendationer till regioner och 
kommuner är att tydliggöra sin hållning i frågor om konstnärlig 
frihet. Och att kommuner och regioner bör ”avstå från uppdrag, 
kriterier och satsningar som anger efterfrågade samhällseffekter 
eller särskilda ämnen eller perspektiv i det konstnärliga 
innehållet”10. 

Kulturanalys belyser även att det finns en lyhördhet bland de 
kulturskapare och kulturorganisationer som söker stöd kring 
övergripande perspektiv som kan upplevas stå i konflikt med den 
konstnärliga friheten – även om det inte har varit bidragsgivarens 
avsikter. Det vill säga antingen att verksamhet och ansökningar 
anpassas på ett sätt som inte gynnar den konstnärliga kvaliteten 
eller att kulturorganisationer avstår från att söka stöd. I 
Kulturanalys undersökning uppger en tredjedel att de avstått från 
att söka bidrag på grund av att kriterier upplevts stå i konflikt med 
konstnärlig frihet. Detta är en ytterligare grund för att vara 
försiktig med formuleringar för bidragsgivning kring olika typer av 
effektmål i bidragsgivningen. 

Detta innebär inte att olika typer av samhällseffekter kan uppstå 
vid arrangemang eller att de kan vara intressanta för kommunen att 
utvärdera i ett större sammanhang. 

De övriga förändringar som utredningen föreslår handlar om en 
tydligare struktur för stödet i syfte att skapa förutsättningar för 
tydligare och mer transparenta bedömningar. Förändringarna 
kommer inte innebära förändringar för vilken typ av arrangemang 
som föreningar kan söka stöd för. Bedömningsgrunderna utgår 
ifrån målsättningar i det kulturpolitiska programmet. Förslaget 
innebär att följande punkter ligger till grund för bedömningen av 
ansökan om arrangemangsstöd: 

                                                 
9 Myndigheten för kulturanalys (2021), ”Så fri är konsten – Den kulturpolitiska 
styrningens påverkan på den konstnärliga friheten”. 
10 Ibid. sid 235. 
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 de övergripande kriterierna för kulturstöd 
 om arrangemanget har ambitionen att nå ut brett och till fler 

än föreningens medlemmar 
 om arrangemanget genomförs i samverkan mellan flera 

föreningar 
 om arrangemanget bidrar till möten mellan Haningebor 
 om arrangemanget bidrar till delaktighet och involverar 

Haningebor och/eller lokalsamhället i planering och 
genomförande av arrangemanget 

 att det sökta beloppet står i rimlig proportion till 
arrangemangets kostnader och intäkter 

 om ansökan kommer från en förening som tidigare under året 
fått arrangemangsstöd, detta då kultur- och demokratinämnden 
vill att så många olika föreningar som möjligt ska beviljas stöd. 

 

När det gäller ansökningsperioder kommer ansökningar om 
arrangemangsstöd kommer även fortsatt att kunna göras löpande 
under året. 

3.3.4 Ny stödform – Kulturverksamhet för barn och 
unga 

Kulturskolan har sedan starten bestått av en modell med 
musikverksamhet i kommunal regi och upphandlade aktörer inom 
övriga kulturområden. Kulturskolan genomför just nu ett större 
utvecklingsprojekt som innebär att den kommer arbeta på ett nytt 
sätt. Det innebär bland annat att medel från den tidigare 
upphandlade delen av kulturskolans verksamhet flyttas till 
budgeten för ekonomiskt stöd till föreningslivet. Arbetsgruppen 
för utvecklingsprojektet har tagit fram ett förslag om en ny 
stödform kulturverksamhet för barn och unga. 

Stödet avser att stödja kontinuerlig kurs- eller kursliknande 
kulturverksamhet för barn och ungas eget kreativa skapande eller 
deltagande. Med kontinuerlig verksamhet menas verksamhet som 
ger förutsättningar för barn och unga att utvecklas över tid inom 
verksamhetsområdet. 

Syftet med det nya stödet för kulturverksamhet för barn och unga 
är att möjliggöra för fler föreningar att bedriva denna typ av 
verksamhet. Därmed i förlängningen att fler barn och unga får 
möjlighet att delta i kulturverksamhet, vilket är ett centralt mål i 
det kulturpolitiska programmet. 

Förslaget innebär att föreningarna söker stöd för planerad 
verksamhet. Arbetsgruppen som har utformat förslaget till stödet 
har bedömt att det har varit att föredra framför ett stöd som söks i 
efterhand, likt det lokala aktivitetsstödet föreningar kan söka inom 
idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde. Detta på grund 
av framför allt två anledningar. Den första anledningen är att det 
vid införandet av en ny stödform kan vara svårt att bedöma i 
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vilken utsträckning stödet kommer att sökas. Att söka stöd för 
planerad verksamhet innebär därmed tydligare förutsättningar både 
för föreningar i hur mycket stöd de kommer få och för 
förvaltningens möjlighet att bevilja stöd inom budget. Den andra 
anledningen är att stöd i förhand skapar bättre förutsättningar för 
föreningar som vill starta upp denna typ av verksamhet då de inte 
behöver ligga ute med stora investeringar.  

Utredningen föreslår att stödet kan sökas två gånger per år, 
ansökning på våren för verksamhet under hösten och ansökning 
på hösten för verksamhet under våren. Syftet med två 
ansökningsomgångar ger en möjlighet att vid behov göra 
justeringar under ett ”läsår”.  

Förslaget innebär att föreningarna gör en delredovisning i 
samband med att verksamheten startar. Sedan slutredovisar 
föreningen efter avslutad verksamhet vid ”terminens” slut. 
Förslaget innebär att utbetalning av beviljat stöd sker efter 
delredovisningen, cirka två veckor efter verksamhetens start. Syftet 
med delredovisning och utbetalningsmodellen är att minska risken 
för att föreningar ska bli återbetalningsskyldiga. 

Beroende på föreningens verksamhet som helhet kan stödet sökas 
som ett komplement till grundbidraget. 

Förslaget innebär att medel flyttas från kulturskolans budget för 
upphandling av externa aktörer till budgeten för föreningsbidrag.  

3.3.5 Ny stödform – Utvecklings- och projektstöd 
Utredningen har i tidigare avsnitt kunnat konstatera att antalet 
ansökningar till punktbidragen, förutom arrangemangsbidraget, har 
varit relativt få. Både i absoluta tal och i förhållande till avsatt 
budget. 
Utredningens förslag innebär att ersätta de nuvarande 
punktbidragen projektbidrag, bidragen för öppen verksamhet, 
utvecklingsbidragen och tillgänglighetsbidraget med ett nytt 
utvecklings- och projektbidrag. Förslaget innebär att stödet blir 
kriteriebaserat och inte baserat på vilken typ av aktivitet som kan 
ge stöd, vilket vissa av de nuvarande punktbidragen som öppen 
verksamhet utgår ifrån idag. 
Syftet med att inte ange vilken typ av aktivitet som kan ge stöd i 
stödformens villkor är att ge ett större utrymme för föreningarnas 
egen kreativitet i hur de vill genomföra sina insatser/projekt. 
Denna förändring påverkar därmed inte föreningarnas möjlighet 
att inom ramen för det nya utvecklings- och projektstödet söka 
stöd för att genomföra exempelvis öppen verksamhet. De 
bedömningskriterier som handläggningen utgår ifrån föreslås vara 
följande: 
 de övergripande kriterierna för kulturstöd 
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 om insatsen/projektet underlättar för och stärker möjligheter 
för Haningebor att delta i kulturellt skapande eller tillägna sig 
föreningens verksamhet 

 om insatsen/projektet bidrar till utveckling av kvalitet eller 
kvantitet av föreningens verksamhetsinnehåll 

 om insatsen/projektet bidrar till för föreningen nya 
metoder/arbetssätt eller kulturella inriktningar  

 om insatsen/projektet bidrar till att sprida kulturella uttryck 
och föreningens verksamhet till nya platser i Haninge 

 om insatsen/projektet bidrar till utveckling av föreningens 
organisation 

 om insatsen/projektet utvecklar den demokratiska 
delaktigheten inom den egna föreningen och/eller i samhället 

 att det sökta beloppet står i rimlig proportion till 
insatsen/projektets kostnader och egenfinansiering. 

 
Syftet är även att ett tydligt arrangemangsstöd och ett samlat 
utvecklings- och projektstöd ska göra det enklare för föreningarna 
att förstå vilket stöd de söker för aktiviteter som kompletterar den 
grundläggande verksamheten. 
Att enbart ha ett utvecklings- och projektbidrag innebär även en 
större flexibilitet och bättre förutsättningar att möta föreningarnas 
behov utifrån hur stödformens budget struktureras. När 
punktbidragens budget är samlad inom en stödform behöver inte 
en budget avsättas för stöd som sällan söks. Förslaget ska därför 
bidra till möjligheter att bättre möta föreningarnas behov och 
förbättra förutsättningarna att stödja föreningar som vill 
genomföra större och längre insatser.  
I föreningsdialogen lyftes behov av en långsiktighet i 
förutsättningar för att kunna genomföra vissa typer av projekt eller 
utvecklingsinsatser. Syftet med stödet är att det i de fall det finns 
särskilda behov ska kunna sökas för projekt/insatser som pågår 
längre än ett år, upp till tre år. Utredningen har inte sett några 
juridiska eller ekonomiska hinder för detta. Det innebär dock att 
delar av en bidragsbudget binds upp framåt. Vilket det även görs 
idag inom ramen för bidragsformen partnerskapsavtal. 

3.3.6 Studieförbundsbidrag 
Studieförbundsbidraget syftar till att stödja 
folkbildningsverksamhet genom att: 

 stödja verksamhet som bidrar till att stärka och utveckla 
demokratin 

 bidra till att göra det möjligt för en ökad mångfald av 
människor att påverka sin livssituation och skapa engagemang 
att delta i samhällsutvecklingen 

 bidra till att utjämna utbildningsklyftor och höja bildnings- och 
utbildningsnivån i samhället 
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 bidra till att bredda intresset för och öka delaktighet i 
kulturlivet.  

 

Stödformen bygger på de kriterier som folkbildningsrådet har för 
statsbidrag. I förslag till nytt reglemente anpassas stödformen till 
folkbildningsrådets kriterier för Statsbidrag till studieförbund 202211. 

3.4 Rutiner för uppföljning 
Ekonomiskt stöd till föreningslivet bygger i grunden på ett 
tillitsbaserat system där kommunen litar på att föreningarnas 
redovisning är korrekt. För att ett sådant system ska fungera 
behöver ett reglemente ändå ställa villkor som ger förutsättningar 
för att det ska vara möjligt att följa upp och granska att 
föreningsstödet används till den verksamhet och aktiviteter de är 
avsedda för. Det innebär att reglementet ska ange villkor för 
kommunens rätt att begära in relevanta uppgifter från föreningarna 
och vilka eventuella åtgärder som kan genomföras om en förening 
inte lever upp till villkoren. 
Utredningens förslag till allmänna villkor för ekonomiskt stöd 
innebär ytterst att kommunen har rätt att kräva återbetalning eller 
kan hålla inne redan beviljat stöd om uppföljning visar att en 
förening inte följer villkoren. 
I förslaget till de allmänna villkoren kring redovisning och 
uppföljning föreslår utredningen att en förening har 1 månad på 
sig att lämna in uppgifter som kommunen efterfrågar. I det 
nuvarande reglementet saknas det en skrivning om när en förening 
behöver återkomma med information som kommunen efterfrågar. 
Syftet med att införa detta tidsspann är dels för att tydliggöra 
ramarna för hur uppföljningen går till, dels att understryka 
betydelsen av att villkoren följs. Valet av just 1 månad är att det är 
tid som ger utrymme för föreningar att ta fram information 
samtidigt som ett uppföljningsärende inte kan pågå för länge. Även 
kortare tid är inte ovanligt förekommande krav i andra 
kommuner.12 

I dagsläget sker uppföljningen framför allt genom att 
föreningsbyrån löpande följer upp den redovisning som 
föreningarna lämnar. I december 2021 beslutade nämnderna kring 
kultur- och fritidsförvaltningens internkontrollplaner där det även 
kommer ingå stickprovskontroller för att säkerställa att kommunen 

                                                 
11 Folkbildningsrådet (2021), ”Statsbidrag till studieförbund 2022 – Villkor, krav 
och fördelning”. 
12 Se exempelvis Botkyrka kommun där föreningar ska kunna lämna in 
efterfrågade dokument inom 14 dagar. 
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tillämpar rutiner för redovisning enligt reglementet.13 Rutinen 
innebär att internkontrollen redovisas för nämnderna i 
årsredovisningen. 

3.4.1 Extern granskning 
De flesta kommuner hanterar uppföljning internt men i vissa fall 
upphandlar kommuner externa konsulter för att genomföra årlig 
granskning av hur föreningar och studieförbund använder 
utbetalda medel. 

Övergripande fördelar med denna typ av upplägg är framför allt att 
en renodlad revisionsbyrå har en kompetens inom revision som en 
kommun har svårt att ha inom den egna organisationen. En 
ytterligare fördel är att denna typ av granskning även innebär en 
granskning av att kommunen också tillämpar de allmänna villkoren 
och reglementena på korrekt sätt, det vill säga att kommunen 
delvis granskar sig själv. Nackdelar med denna typ av modell är att 
det innebär en ökad kostnad för uppföljningen och en risk för att 
det skulle uppfattas som en minskad tilltro mellan kommunen och 
föreningslivet. I utredningen har vi sett närmre på Botkyrka 
kommun som har valt ett upplägg med externa granskare. Syftet 
med att se närmare på ett exempel är att beskriva ungefär vad en 
extern granskning innebär i omfattning och kostnad. 
3.4.1.1 Exempel: Botkyrka kommun 

Botkyrka kommuns idrotts- och fritidsnämnd ger årligen en extern 
revisionsbyrå i uppdrag att granska tre föreningar och ett 
studieförbund. Vilka föreningar som blir utvalda för granskning 
bereds av förvaltningen. 
Granskningen omfattar dels att granska om de utvalda 
föreningarna lever upp till kommunens allmänna villkor för 
bidragsberättigade föreningar, dels hur de har använt beviljade 
bidrag under föregående år. Granskningen presenteras efter cirka 
fem månader i en rapport där den externa revisorn redogör för 
granskningens resultat och förslag till åtgärder utifrån 
bidragsreglementet. Därefter för kommunen en dialog med 
föreningarna rörande eventuella åtgärder och beslut om 
återbetalning eller innehållande av beviljat stöd. Förvaltningen 
återrapporterar i slutet av året till nämnden kring granskningens 
resultat och vilka eventuella åtgärder som förvaltningen har tagit.  
Botkyrka har avsatt cirka 150 tkr i budget för att genomföra den 
externa granskningen.  

3.4.2 Förslag till åtgärd 
Utredningens förslag till nya reglementen klargör att en ansökan 
ska lämnas in digitalt genom den tjänst som kommunen erbjuder, 

                                                 
13 IFN (2021), ”Internkontrollplan för idrotts- och fritidsnämnden 2021”. 
KDN (2021). ”Internkontrollplan för kultur- och demokratinämnden 20221”. 
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Rbok. Digital hantering av ansökningar och redovisning 
underlättar för och effektiviserar uppföljningen. 

Förslaget till nya allmänna villkor ger breda förutsättningar för 
uppföljning generellt. Dels utifrån vilka uppgifter kommunen kan 
begära in, dels utifrån att kommunen själv eller en eventuell extern 
granskare har rätt att begära in dessa uppgifter. Dessa 
förtydliganden i reglementet bygger på beslut i nämnderna i 
december 2021 där kraven på förvaltningens internkontroll stärkts. 

Förslaget innebär att villkoren tydliggör att föreningarna i grunden 
har 1 månad på sig att lämna in de uppgifter som kommunen 
efterfrågar. 

När det gäller rutiner för genomförandet av stickprovskontroller 
kommer de tas fram som är anpassade till de nya allmänna 
villkoren och reglementena. 
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4 Övriga åtgärder 
 
4.1 Partnerskapsavtal lyfts ur som stödform 
Kommunfullmäktige beslutade våren 2021 att kultur- och 
fritidsförvaltningen fick i uppdrag att renodla till att enbart avse 
föreningsbidrag, vilket innebär att lyfta ur partnerskapsavtal inte 
längre ska hanteras som ett bidrag inom ramen för reglementet för 
föreningsbidrag. Syftet är att renodla reglementet till att enbart 
innefatta bidrag då ett avtal, till skillnad från ett bidrag i sig 
stipulerar en motprestation. 
I dagsläget är det tolv föreningar som har partnerskapsavtal med 
kommunen, se Tabell 3. Inom kultur- och demokratinämndens 
verksamhetsområde omfattar dessa avtal tre kulturföreningar där 
avtalen syftar till att stödja långsiktig planering av lokalkostnader, 
då föreningarna hyr ut lokaler till andra kulturföreningar. Två 
föreningar har avtal för att bedriva kulturverksamhet för barn och 
unga inom dans- respektive teaterverksamhet.  
Inom idrotts- och fritidsnämndens verksamhetsområde omfattar 
avtalen fyra scoutföreningar där avtalen syftar till långsiktig 
planering för lokalkostnader. Övriga tre avtal inom ifn:s 
verksamhetsområde avser alternativa sociala mötesplatser med 
utgångspunkt i boxningsverksamhet, djurskötsel och 
fritidsverksamhet. 
I det förslag till bidragsreglementen som utredningen föreslår 
kommer partnerskapsavtal inte längre vara en del av reglementena. 
Det innebär inte att de avtal som kommunen har idag upphör, 
utan de är fortsatt giltiga enligt avtalens bestämmelser. Nio av 
föreningarnas avtal löper ut den sista december 2023 och ett avtal 
med en förening löper ut den sista juli 2023.  
De avtal som berör de två föreningarna som har avtal gällande 
dans- respektive teaterverksamhet löper ut sista juni 2022. 
Förslaget till nytt reglemente inom kultur- och 
demokratinämndens verksamhetsområde innebär att dessa 
föreningar kommer kunna söka stöd bland annat inom ramen för 
den nya stödformen kulturverksamhet för barn och unga för den typ av 
verksamhet som avtalen omfattar idag. 
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Tabell 3: Föreningar som Haninge kommun har partnerskapsavtal med. 

Förening Avtalets syfte Avtalet löper ut 
KDN:s verksamhetsområde 
Dalarö kultur och föreningscentrum Upprätta lokaler åt föreningar, 

långsiktig planering av 
lokalkostnader 

2023-12-31 

Föreningen folk och trädgård Upprätta lokaler åt föreningar, 
långsiktig planering av 
lokalkostnader 

2023-12-31 

Västerhaninge bygdegårdsförening Upprätta lokaler åt föreningar, 
långsiktig planering av 
lokalkostnader 

2023-12-31 

JUDS Bedriva kursverksamhet i dans 
för barn och unga 

2022-06-30 

Ormen Bedriva kursverksamhet i 
teaterverksamhet för barn och 
unga 

2022-06-30 

IFN:s verksamhetsområde 

Dalarö sjöscoutkår Bedriva scoutverksamhet för 
barn och unga, långsiktig 
planering av lokalkostnader 

2023-12-31 

Västerhaninge sjöscoutkår Bedriva scoutverksamhet för 
barn och unga, långsiktig 
planering av lokalkostnader 

2023-12-31 

Tungelsta scoutkår Bedriva scoutverksamhet för 
barn och unga, långsiktig 
planering av lokalkostnader 

2023-12-31 

Vendelsö scoutkår Bedriva scoutverksamhet för 
barn och unga, långsiktig 
planering av lokalkostnader 

2023-12-31 

Haninge boxningsklubb Bedriva boxningsverksamhet 
och en integrerad mötesplats i 
Brandbergen 2023-12-31 

Ridklubben mulen Bedriva en alternativ 
träffpunkt för barn och unga 
med djurskötsel som 
utgångspunkt i verksamheten. 2023-12-31 

Dalarö fritidsgård Bedriva socialt inriktad 
verksamhet för barn och unga. 2023-07-31 
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4.1.1 Utredning kring hantering av avtal inom 
förvaltningen 

Kultur- och fritidsförvaltningen har påbörjat ett arbete med en 
översyn över samtliga avtal som förvaltningen ingår i, vilket 
innefattar partnerskapsavtalen. Detta arbete har inte rymts inom 
ramen för utredningen och framtagning av förslag till nytt 
reglemente för ekonomiskt stöd till ideella föreningar.  
Kultur- och fritidsförvaltningen har många olika typer av avtal som 
i flera fall är tecknade sedan lång tid tillbaka. Översynen av avtalen 
omfattar bland annat att utreda och säkerställa att avtalens syfte 
och omfattning är juridiskt hållbara, att de ligger i linje med 
verksamhet som kommunen ska stödja och rutiner kring 
avtalsuppföljning och ansvar.  
Denna översyn kan resultera i olika former av åtgärder. Åtgärder 
kan exempelvis innebära att det finns behov av kompletterande 
stödformer inom reglementena, att samverkansavtal/ideellt 
offentligt partnerskap är mer lämpad som avtalsform, att vissa 
aktiviteter/verksamheter som avtalen omfattar bör upphandlas 
istället för att stödjas genom avtal, eller att verksamheten som 
avtalet innefattar inte längre är aktuellt för avtal. 
Resultat och eventuella åtgärder utifrån översynen av avtal 
kommer att ske i dialog med berörda föreningar i god tid innan 
avtalen löper ut. 
4.2 Nystartsbidrag avskaffas 
Förslaget innebär att stödformen nystarsbidrag avskaffas och 
budgeten flyttas till projekt- och arrangemangsstöd inom ifn och 
utvecklings- och projektstöd inom kdn:s verksamhetsområde. 
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5 Avslutande diskussion 
Utredningen har redogjort för de utfall av de nuvarande 
reglementets stödformer som infördes 2018 och hur föreningarna 
upplever att de motsvarar deras behov. Utredningen har därefter 
beskrivit de förslag till nytt reglemente för kultur- och 
demokratinämnden och syftena bakom de förändringar som 
föreslås. Det övergripande syftet med det förslag till nya allmänna 
villkor och reglemente är att göra det enklare för föreningar att 
söka stöd, skapa möjlighet till mer transparens i bedömning och 
handläggning samt skapa en tydligare koppling till det 
kulturpolitiska programmet. 

Det är också viktigt att ha med sig att ekonomiskt stöd genom 
bidrag är ett av flera verktyg kommunen har för att stödja 
utvecklingen av ett rikt föreningsliv i kommunen. Det är också 
viktigt att ha med sig att engagemanget i föreningarna är ideellt och 
bygger på föreningarnas egen förmåga och vilja att söka stöd. Att 
ge bidrag är därmed någonting annat än en beställning från 
kommunen om att föreningarna ska utföra en uppgift. 

Med detta sagt är det kommunens uppgift att skapa de bästa 
förutsättningarna för att föreningarna ska kunna och vilja söka de 
stödformer som erbjuds.  

För att kunna skapa de bästa förutsättningarna är det därför även 
viktigt att följa upp i vilken utsträckning de olika stödformerna 
söks och för vilken typ av verksamhet eller aktivitet som söks, för 
att kunna analysera om eventuella justeringar behöver göras. 
Justeringar utifrån slutsatser av uppföljning kan handla dels om att 
göra ändringar i reglementet, dels om hur kommunen agerar i 
dialog med föreningslivet och vilken annan service kommunen kan 
erbjuda. Det vill säga åtgärder som inte berör direkta monetära 
stöd. 

Särskilt viktigt är att följa upp hur ansökningarna inom det nya 
utvecklings- och projektstödet och stödet för kulturverksamhet för 
barn och unga. Detta för att följa upp i vilken utsträckning de söks 
och hur budgetnivån för stödformerna eventuellt påverkar utfallet. 
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Bilaga 3 – Föreningar som svarat på enkäten
ABF Södertörn 

bk kristallen 

Brandbergens Aikidoklubb 

Checkmat Haninge 
Grappling klunb 

Dalarö SK 

Fredagsfys Sverige 

Friluftsfrämjandet Haninge 
Lokalavdelning 

Föreningen 
HaningeKonstnärer 

Haga Haninge 

Handens SK 

Haninge Anchors 

Haninge BGK 

Haninge BMK 

Haninge Boxningsklubb  

Haninge Budoklubb 

Haninge Cheer elite 

Haninge Gymnastikförening 

Haninge 
Handikappidrottsklubb 

Haninge Konståkning 

Haninge Riksteaterförening 

Haninge Sportdykarklubb 

Haninge Tennisklubb 

Haningebygdens RF 

Hellas orientering 

IF SUK 

IFK Haninge 

IK Brandbergens Karate Kai 

Jordbro United Dans & 
Show 

Klättring 

Körföreningen Tongångarna 

Malmens Sportförening 

Muskö Hembygdsförening 

Muskö IF 

Studiefrämjandet Stockholms 
län 

Studieförbundet Bilda 

Studieförbundet 
Vuxenskolan Sthlms Län 

Swedish Motion In Line 
Dansförening 

Söderby Fc 

Södertörns Brass 

Tungelsta scoutkår  

Vendelsö Gymnastikförening 

Vendelsö Scoutkår 

Västerhaninge 
Hemslöjdsförening 

Västerhaninge IBK 

Västerhaninge IF 

Österhaninge konstförening 

Österhaninge Skytteförening 
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Kultur- och fritidsförvaltningen 
Joakim Sternö 

Kultur- och demokratinämnden 

PRÖVNING AV BARNETS BÄSTA 
 

I FRÅGAN OM  
 

BIDRAGSREGLEMENTE FÖR EKONOMISKT STÖD TILL IDE-
ELLA FÖRENINGAR INOM KULTUR- OCH DEMOKRATI-

NÄMNDENS VERKSAMHETSOMRÅDE 
 
 

 
1. Vilka lagar, föreskrifter och riktlinjer reglerar frågan som ska 

prövas?  
De styrdokument som ska prövas är förslag till allmänna villkor 
respektive bidragsreglemente för ekonomiskt stöd till ideella för-
eningar inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsom-
råde. 

 
2. Vilka bestämmelser i barnkonventionen ska beaktas?  

- Artikel 3: Barnens bästa ska beaktas vid alla beslut som rör barn. 
Bidragsreglementet påverkar barn indirekt genom att det styr till-
delning av bidrag till föreningar där barn kan vara medlemmar. 
Kriterierna i förslaget till det nya bidragsreglementet anger att 
barn och unga är en prioriterad målgrupp. 
 
- Artikel 12: Alla barn har rätt att uttrycka sin mening och få den 
respekterad. 
I arbetet med att ta fram ett förslag till nytt bidragsreglemente 
har barn och unga inte involverats. Förvaltningen bedömer att 
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barnens åsikter och delaktighet var viktigare i arbetet med att 
fastställa det idrottspolitiska programmet som styrt inriktningen 
för framtagandet av ett förslag till nytt bidragsreglemente. Före-
ningarnas företrädare har involverats i processen vars verksam-
het i stor utsträckning är inriktad mot barn. 
 
- Artikel 23: Barn med fysiskt eller psykiskt handikapp bör åtnjuta 
ett fullvärdigt och anständigt liv under förhållanden som säker-
ställer värdighet, främjar självförtroende och möjliggör barnets 
aktiva deltagande i samhället.  
I förslag till nytt bidragsreglemente lyfts personer med funktions-
nedsättning fram som en prioriterad målgrupp vid bedömning av 
tilldelning av stöd. 
 
- Artikel 31: Rätt till vila och fritid, till lek och rekreation anpassad 
till barnets ålder.  
Förslaget till bidragsreglemente är utformat för att ge föreningar 
så goda förutsättningar som möjligt att kunna erbjuda barn möj-
ligheten att delta i föreningsverksamheten.  
 

3. Hur ser praxis ut? 
Förvaltningen känner inte till att prövning av barns bästa görs vid 
fastställande av styrdokument för bidragsreglementen för ekono-
miskt stöd till föreningar.  

 
4. Vad säger aktuell forskning och statistik? Finns teorier som kan 

beaktas? 
Ej inhämtat. 

 
5. Synpunkter från eller sammanställningar av den beprövade er-

farenheten?  
Företrädare från samtliga föreningar i Haninge kommuns före-
ningsregister har fått möjlighet att delta i olika dialogformat och 
remiss under genomförandet. 
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6. Synpunkter från det sociala nätverket  

Ej inhämtade.  
 

7. Synpunkter från barnet eller barnen det gäller?  
Ej inhämtade, se svar i punkt 2.  

 
8. Barnets bästa vid en sammantagen bedömning av ovanstå-

ende punkter 
Förvaltningen gör bedömningen att förslag till allmänna villkor 
och bidragsreglemente innebär en förbättring för barn mot nu-
varande reglemente. I förslaget stärks barns rättigheter och 
skydd genom att de allmänna villkoren ställer krav om att bi-
dragsberättigade föreningar ska anamma barnkonventionen 
och att barn ska ha möjlighet att delta i och påverka förenings-
arbetet. Krav ställs även på att föreningar ska ha rutiner för att 
begära utdrag ur belastningsregistret för ledare med kontinu-
erlig kontakt med barn, i syfte att minska risken att barn ut-
sätts för brott och kränkningar. I förslag till bidragsreglemente 
föreslås ny stödform för kulturverksamhet för barn och unga 
som ska öka barns möjligheter till eget kulturutövande. För-
valtningen ser därför inga hinder ur ett barnrättsperspektiv att 
fastställa det föreslagna bidragsreglementet. 
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Kultur- och fritidsförvaltningen   2022-03-17 
 
 

Remissredogörelse 
Förslag till reglemente för ekonomiskt stöd till ideella föreningar  

 

Bakgrund 
Kultur- och fritidsförvaltningen har fått i uppdrag av kultur- och demokratinämnden att ta fram ett 
reviderat reglemente för ekonomiskt stöd för ideella föreningar inom nämndens 
verksamhetsområde. 

Förslaget till nytt reglemente har skickats till berörda föreningar under perioden 15 november till 
20 december 2021. Nämnden har därefter förlängt remisstiden till och med den 14 mars 2021. 

Inkomna yttranden 
I samband med remissperioden har yttranden inkommit från 11 föreningar. De inkomna 
yttrandena finns att ta del av i sin helhet hos kultur- och fritidsförvaltningen. I detta dokument är 
remissynpunkterna sammanfattade och samlade under olika kategorier samt åtföljda av kultur- och 
fritidsförvaltningens kommentarer. 

Följande yttranden har inkommit under remissperioden: 

Instans Inkommen Med synpunkt Utan erinran 

Dalarö hembygdsförening 2021-12-14 X  

Haningekonstnärerna 2021-12-15 X  

Jordbro United Dans & Show (JUDS) 2021-12-17  X 

Haninge föreningsråd 2021-12-19 X  
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Kulturföreningen RoJ (RoJteatern) 2021-12-19 
2022-03-09 

X  

Södertörns brass 2021-12-19 
2022-02-28 
2022-03-15 

X  

Kulturföreningen Ormen 
(Ormteatern) 

2021-12-20 X  

Haninge Riksteaterförening 2021-12-20 X  

ABF Södertörn 2021-12-20 X  

Årstasällskapet för Fredrika 
Bremerstudier (ÅSFB) 

2021-12-20 X  

Bibliotekets Vänner Västerhaninge 2022-01-18  X 
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Sammanställning av inkomna synpunkter med kultur- och 
fritidsförvaltningens kommentarer 

 

Synpunkter kring allmänna villkor 
 

Demokratiskt och jämlikt 
Att en förening aktivt ska motverka all form av diskriminering 

 [h]ur ska en förening helt kunna verka för att inte enskilda medlemmar diskriminerar eller 
på annat sätt går emot de demokratiska reglerna? Detta kan vara svårt att upptäcka för 
styrelsen. Det får inte bli tungt administrativt för en föreningsstyrelse. (Haninge 
föreningsråd) 

 Självfallet ska inte skattemedel gå till föreningar som diskriminerar människor. Däremot 
förstår vi inte kravet på att ”Föreningen ska aktivt (vår kursivering) motverka all form av 
diskriminering…” Varför formuleringen ”aktivt” används framgår tyvärr inte och hur ska 
det följas upp; ska särskild redovisning ske hur varje förening aktivt motverkat 
diskriminering? Vi anser att det räcker med de formuleringar som finns i andra stycket. 
(Riksteaterföreningen) 

 Skrivningen att aktivt motverka diskriminering upplevs som att det blir viktigare än 
föreningens huvudsyfte. Bör skrivas om till att föreningar ska vara vaksamma på att 
diskriminering inte ska förekomma. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: För att förtydliga och minska upprepning föreslår förvaltningen att 
stryka det tredje stycket i detta avsnitt utom skrivningen kring alkohol, tobak och droger 
som kommenteras separat nedan. Förvaltningen bedömer att syftningarna i de skrivningar 
som föreslås strykas uppfylls tidigare i detta avsnitt och i avsnittet ”Om de allmänna 
villkoren för föreningsstöd inte följs” 

Jämställdhet mellan kvinnor och män 

 Det känns lite gammalmodigt av Haninge kommun att enbart erkänna de biologiska könen 
som det ska visas jämställdhet gentemot. Vi föreslår att detta ändras till: ”jämställdhet 
mellan alla personer oavsett könsidentitet”. Alternativt stryka den sista delen av meningen 
och sätta punkt efter ”de mänskliga rättigheterna” då allt ändå behandlas i nästkommande 
mening. Ska skrivelsen dock behållas ska den vara konsekvent. (RoJteatern) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra skrivningen enligt förslaget: 
”…jämställdhet mellan alla personer oavsett könsidentitet”. 

Att föreningen ska arbeta efter FN:s barnkonvention 

 Att skriva att föreningen ska arbeta efter FN:s barnkonvention är svårt för föreningar att 
hålla koll på då man arbetar efter allmän respekt för varandra. Det är också ologiskt att 
blanda in lagstiftning i reglementet. Man skall hålla isär vad som är lagstiftning respektive 
bidragsreglemente. (Södertörns brass) 
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KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra skrivningen till ”Barn och ungdomar 
ska i föreningsarbetet ges möjlighet att både delta och påverka, vilket innebär att barn ska 
ha rätt till inflytande, inget barn får diskrimineras och varje barn har rätt till utveckling”. 

Alkohol, tobak och droger 

 Skrivningen att föreningar inte får stimulera till bruk av alkohol eller andra droger. Det kan 
bli otydligt var gränsen går mellan vad en föreningsmedlem gör inom föreningens aktivitet 
och utanför. Ändra till gamla skrivningen ”Bidrag får ej användas till införskaffande av 
alkohol, tobak eller droger”. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår en ändring av skrivningen till följande: ”All 
verksamhet för barn och unga ska vara fri från alkohol, tobak och droger. Bidrag får ej 
användas till införskaffande av alkohol, tobak eller droger”. Förvaltningen flyttar 
skrivningen till rubriken ”Övriga villkor” 

Uppföljning och kontroll 

 Meningen att ”Kultur- och demokratinämnden ska genom uppföljning och kontroll tillse 
att stöd till föreningslivet inte missbrukas” innebär ett strukturfel i dokumentet. Meningen 
upplevs även som en onödigt aggressiv formulering. Den bör strykas då det räcker att det 
framgår under avsnittet om uppföljning. 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att skrivningen stryks då innebörden framgår i 
avsnittet om årlig uppföljning. 

Allmänna villkor 
Att bidragsberättigade aktiviteter ska ske i Haninge kommun 

 Innebär detta att exempelvis läger utanför Haninge kommunen inte längre är 
bidragsberättigat? Att söka som projekt blir en extra administrativ process. Vi anser att det 
är viktigt att möjligheten blir kvar. (Haninge föreningsråd) 

 Ta bort skrivning om att aktiviteter som ligger till grund för stöd ska ske i Haninge 
kommun och behåll skrivningen om föreningen ska ha sin huvudsakliga verksamhet och 
säte i Haninge kommun. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka punkten ”aktiviteter som ligger till 
grund för stöd ska ske i Haninge kommun”. 

Att verksamhet ska bedrivas fortlöpande 

 Att begreppet fortlöpande förtydligas i vad det avser. (Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka punkten i de allmänna villkoren. 

Att föreningar ska ha en egen ekonomi med medlemsavgift och minst 10 medlemmar 
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 ”När det gäller medlemsavgift måste det finnas undantag. Föreningar som riktar sig till 
personer med svag ekonomi ska inte behöva tacka nej till en medlemsansökan gällande 
exempelvis barn från familj med svag ekonomi.” (Haninge föreningsråd) 

 Då grundbidrag söks för kommande verksamhetsår kan inte föreningen ange antal 
medlemmar för det kalenderår som ansökan avser då medlemsavgifterna för året inte ännu 
är betalda. Föreslår istället följande formulering: ”Som medlem räknas den som betalar 
medlemsavgift enligt föreningens stadgar.” (Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: Föreningarna bestämmer själva över storleken på medlemsavgiften, 
vilket möjliggör att anpassa den enligt föreningens verksamhet.  
 
För att förtydliga föreslår förvaltningen att skrivningen ändras till att föreningen ska ”ha 
minst 10 betalande medlemmar”. 

 

Årliga handlingar 

 Det är för detaljerat att det står att årsmötesprotokoll ska vara daterat och justerat. 
(Södertörns brass) 

 Synpunkt om att det inte bör vara ett krav att lämna personnummer på firmatecknaren, 
utan att det bör räcka med födelsedata. (Dalarö hembygdsförening) 

 Det bör inte vara ett krav att personnummer ska anges för firmatecknaren då bland annat 
det kan hindra personer med utländsk bakgrund utan svenskt personnummer att verka i 
föreningens styrelse. (Ormteatern) 

 Ifrågasätter varför personnummer behöver framgå för firmatecknare och om det är 
förenligt med gdpr. (Södetörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka punkten ”firmatecknare ska framgå 
med för- och efternamn samt personnummer i årsmötesprotokoll eller protokoll från 
konstituerande möte. Storleken på medlemsavgiften ska framgå av protokollet” 
 

 Att skicka in kontaktuppgifter till vald ordförande skulle vara en specialhandling som 
normalt inte hör till årsmöteshandlinger, vilket innebär merjobb för föreningarna. Och en 
förenings kontaktperson kan vara någon annan än ordföranden. Detta ska synka med 
logiken i uppgifter som finns i Rbok. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka denna punkt från rubriken under de 
årliga handlingarna. Kontaktuppgifter ska framgå enligt punkten under allmänna villkor om 
att föreningen ska vara registrerad i kommunens föreningsregister. 
 

 Att intäkter för medlemsavgifter ska framgå som en egen post eller fotnot i den 
ekonomiska berättelsen. Ordet ”fotnot” bör bytas ut mot ”bilaga”. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att punkten ändras till ”verksamhetsberättelse 
inklusive ekonomisk berättelse där intäkter för medlemsavgifter ska framgå som en egen 
post eller bilaga” 
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 Önskar förtydligande om att en revisionsberättelse kan vara undertecknad av fler än en 
revisor i föreningen. (Riksteaterföreningen) 

 Det upplevs som att skriva föreningarna på näsan att revisionsberättelsen ska vara 
undertecknad. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra punkten till enbart 
”revisionsberättelse” 
 

 Synpunkt om att 6 veckor efter årsmöte är för kort tid för föreningen att skicka in de årliga 
handlingar som kommunen efterfrågar. Bör ändras till minst 8 veckor. (Haninge 
föreningsråd) 

 Ifrågasätter varför årliga handlingar föreslås vara inlämnade 6 veckor efter föreningens 
årsmöte och inte den 30 juni. 
 
KOF:s kommentar: I det nuvarande reglementet saknas en skrivning om när de årliga 
handlingarna ska vara inlämnade. Ett specifikt datum för när de årliga handlingarna ska 
vara inlämnade är inte lämpligt då vissa föreningar kan ha brutet räkenskapsår. I 
revideringen av remissversionen föreslår förvaltningen att ändra till att handlingarna ska 
vara inlämnade 3 månader efter årsmötet. 
 

 Förslagets skrivning om årliga handlingar bör ersättas av skrivningen i det nuvarande 
reglementet: 
”Av årsmöte godkänd verksamhetsberättelse samt årsmötesprotokoll från föregående år.  

o Protokollsutdrag avseende firmatecknare.  
o Verksamhetsplan.  
o Revisionsberättelse från föregående år. Det ska tydligt framgå av den ekonomiska 

berättel-sen hur mycket som är bidrag från Haninge kommun, bidrag från 
landstinget, statligt bidrag (t.ex. statligt lokalt aktivitetsstöd eller särskilt projektstöd) 
samt antalet betalande medlemmar och medlemsavgiftens storlek. Medlemmarnas 
ålder och kön ska framgå.” (Södertörns brass) 

 
KOF:s kommentar: Förvaltningen anser att en verksamhetsplan inte behöver lämnas in 
som en årlig handling utan är kopplad till en ansökan om grundbidrag. Likaså behöver 
uppgifter om antal medlemmars ålder och kön endast lämnas in i samband med ansökan 
om grundbidrag enligt det nya förslaget. Förvaltningen föreslår att avsnittet om årliga 
handlingar skrivs om till följande: 
 
”De årliga handlingarna ska laddas upp i Rbok årligen och ska vara kultur- och 
fritidsförvaltningen tillhanda senast 3 månader efter årsmötet. Följande handlingar ska 
laddas upp:  

- årsmötesprotokoll 
- protokollshandling där firmatecknare framgår – årsmötesprotokoll eller protokoll 

från konstituerande möte 
- verksamhetsberättelse inklusive ekonomisk berättelse där intäkter för 

medlemsavgifter ska framgå som en egen post eller bilaga 
- revisionsberättelse” 
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Föreningen ska följa demokratiska principer 
Att föreningen ska vara öppen för alla 

 Föreslår att skrivningen att ”föreningen ska vara öppen för alla” ska ändras till att 
”föreningen ska vara öppen för alla som respekterar- och är villiga att jobba efter 
föreningens stadgar och andra styrdokument”. (RoJteatern) 

 Skrivningen att föreningen ska vara öppen för alla bör bytas ut mot den gamla skrivningen 
att föreningen ska vara öppen för alla som önskar följa föreningens ändamål och syfte. 
(Södertörns brass) 

 Enligt reglementes allmänna villkor ska ”verksamheten vara öppen för alla”. Vi ser det som 
en risk för att man hindrar någon att bli medlem av rädsla för att riskera att föreningen inte 
kan fortsätta sin verksamhet. Här måste det finnas en dialog mellan kommun och 
föreningens styrelse. (Haninge föreningsråd) 
 
KOF:s kommentar: Skrivningen att en förening är öppen för alla innebär att en förening 
inte på förhand får hindra individer att delta. Skrivningen hindrar inte att en 
bidragsberättigad förening har rätt att utesluta en medlem som motarbetar föreningens 
syfte. Förvaltningen föreslår att skrivningen behålls. 

Att föreningens medlemmar ska ha rösträtt från åtminstone 15 års ålder 

 i avsnittet Föreningen ska följa demokratiska principer finns formulering om acceptens av 
rösträtt from 15 år, eller högre ålder, som vi inte delar. Vår uppfattning är att alla 
medlemmar ska värderas lika och att rösträtten ska tillkomma varje enskilt betalande 
medlem. (Riksteaterföreningen). 

 Föreslår att antingen ta bort skrivningen kring att medlemmar ska ha rösträtt och vara 
valbara från åtminstone 15 års ålder eller göra den mjukare till en rekommendation. 
(Södertörns brass) 

 Under rubriken ”Föreningen ska följa demokratiska principer” vänder vi oss starkt emot 
kravet att alla medlemmar som åtminstone från det år de fyllt 15 år ska vara valbara till 
förtroendeuppdrag. Undantaget om rösträtt borde även omfatta förtroendeuppdrag om 
föreningen kan motivera detta. Föreningen påpekar att det bland annat i deras fall har 
styrelsen arbetsgivaransvar för konstnärliga ledare, ett ansvar som är olämpligt att 
omyndiga personer skulle ha och att det kan påverka styrelsens ansvarsfrihet vid revision. 
Föreningen föreslår att ändra skrivningen till ”föreningens medlemmar är valbara och har 
rösträtt från åtminstone det år medlemmen fyller 15 år. Föreningens omfattning och 
verksamhet kan dock innebära att en högre ålder för rösträtt och/eller förtroendeuppdrag 
är mer lämplig, vilket föreningen i så fall ska kunna motivera”. (RoJteatern) 
 
KOF:s kommentar: Skrivningen i förslaget till allmänna villkor innebär att 
bidragsberättigade föreningar ska erbjuda medlemmar rösträtt och vara valbara från 
åtminstone 15 års ålder. Skrivningen innebär därmed att en förenings samtliga medlemmar, 
oavsett ålder, kan ha rösträtt, vilket givetvis också gäller för många föreningar. Skrivningen 
innehåller även möjlighet för föreningar att söka dispens för att ha högre ålderskrav – 
exempelvis utifrån föreningens verksamhet eller storlek. Förvaltningen föreslår att 
förtydliga skrivningen i förslaget om att föreningar kan få dispens om högre ålder även 
gäller för valbarhet till förtroendeuppdrag. 
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Övriga villkor för att erhålla föreningsstöd 
Att föreningar med barn och ungdomsverksamhet ska ha rutiner för att begära utdrag ur 
belastningsregistret för ledare 

 Vi ifrågasätter nödvändigheten av att intyga att rutiner för utdrag ur belastningsregistret 
skall finnas för stödansökan gällande alla verksamhetstyper. (ÅSFB) 

 Det upplevs otydligt vad en rutin innebär och föreslår att ta bort detta krav då det blir en 
för stor arbetsbörda för föreningarna. (Södertörns brass) 

 Upplevs oklart om de föreningar som är bidragsberättigade idag ska införa detta krav i 
övergången mellan nuvarande och framtida reglemente. (Södetörns brass) 

 Här krävs det en dialog och vägledning. En ideelltarbetande styrelse måste kunna känna att 
verksamhetens syfte och mål uppfylls och därför kan det behövas stöd. Det kan gälla 
frågor som hur anmäls misstanken och hur går polisanmälan till. (Haninge föreningsråd) 
 
KOF:s kommentar: Kravet på att en förening ska ha rutiner för att ledare ska uppvisa 
utdrag ur belastningsregistret gäller endast för föreningar med verksamhet för barn och 
unga. Kravet innebär att den enskilda berörda ledaren själv begär ut utdraget från polisen 
och sedan visar upp det för den person som föreningen utsett att genomföra kontrollen. 
Förvaltningen kommer stötta föreningar i detta genom att ta fram informationsunderlag 
om hur detta går till och en guide för hur en rutin kan se ut. 
 
Angående om en förening misstänker att en ledare begår brott är det något som inte berör 
en rutin för utdrag ur belastningsregistret. Rutinen är till för att upptäcka om en ledare 
eventuellt är olämplig som ledare för barn och unga utifrån tidigare domar. Förvaltningen 
tar däremot till sig synpunkten om stöd i hur en förening kan agera vid misstanke om 
pågående brottslighet. Information är bra att publicera i anslutning till information om 
rutiner för hur utdrag ur belastningsregistret går till. 

Avgränsningar 
Samverkan och samarrangemang 

 Punkten är mycket oklar: En aktivitet kan omfatta en rad olika kostnader och för vilka 
olika former av bidrag bör kunna sökas, t.ex. från staten, Allmänna arvsfonden och Region 
Stockholm. Exempel på sådana delkostnader inom en aktivitet är marknadsföring, 
transporter och hyra av teknik. Om det klart framgår av en ansökan till en aktivitet att 
bidrag sökes till särskilda ändamål/insatser bör det berättiga till kommunalt bidrag till 
övriga kostnader i en aktivitet; exempelvis för aktiviteter som festivaler och liknande. Vi 
föreslår att punkten tas bort. (Riksteaterföreningen) 

 Föreslår att byta ut förslagets skrivning till den nuvarande skrivningen om att ”Bidrag för 
en och samma aktivitet kan av kommunen endast beviljas en gång under en och samma 
bidragsform, och kan bara sökas av den förening som genomfört aktiviteten. Vid 
samarrangemang kan endast en av arrangörerna söka bidrag.” då den upplevs vara 
tydligare. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: För att förtydliga skrivningen föreslår förvaltningen att dela upp 
skrivningen i två punkter och att byta ut ”aktivitet” mot ”kostnad i den första punkten. 
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Den första punkten behandlar ansökningar där fler offentliga aktörer är inblandade enligt 
följande: ”Stöd kan endast sökas en gång för en och samma kostnad från Haninge 
kommun eller andra offentliga förvaltningar som kommuner, regioner eller statliga 
myndigheter” För förtydligande föreslår förvaltningen även att stryka punkten ”inte fått 
stöd för från annan kommun för samma aktivitet” under ”Allmänna villkor”. 
 
Den andra punkten handlar om att vid samverkan mellan föreningar är det en förening 
som genomför ansökan enligt följande ”Vid samarbeten mellan föreningar ska en förening 
vara huvudsökande och därmed vara ansvarig för ansökan och redovisning. Den 
huvudsökande föreningen ansvarar för att tilldelat stöd eventuellt fördelas mellan de 
samverkande föreningarna.” 

Verksamhet i flera kommuner 

 Föreslår att den andra punkten ändras till ”Dispens kan ges efter en dokumenterad dialog 
med förvaltningen” (Riksteaterföreningen) 

 Kravet om att en förening endast får stöd för den del av verksamheten som sker i Haninge 
kommun upplevs som otydlig. Föreslår att stryka detta och endast ha kvar kravet om att ha 
sin huvudsakliga verksamhet och hemvist i Haninge kommun. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att avsnittet ”verksamhet i flera kommuner” 
stryks då syftet med skrivningen redan uppnås i en punkt under rubriken ”Allmänna 
villkor”. 

Att stöd inte ges till religiös eller politisk verksamhet eller aktiviteter 

 Att skrivningen om att stöd ej ges till ”politiska aktiviteter och verksamheter som 
förvaltningen bedömer för[a] ett politiskt budskap” öppnar upp för en direkt farlig 
godtycklighet i bedömningar av vad som utgör ”politiska aktiviteter” eller vad som innebär 
att ”föra ett politiskt budskap”. (RoJteatern) 

 Punkten angående att politiska aktiviteter och verksamhet som förvaltningen bedömer föra 
ett politiskt budskap riskerar att bli en godtycklig bedömning och att den därför ska tas 
bort. (Riksteaterföreningen) 

 Skrivningen om att stöd inte kan sökas för politiska aktiviteter kan bli för omfattande då 
exempelvis föreningen genom grundbidrag får stöd för hela sin verksamhet och att det 
inom den verksamheten kan förekomma att de blir anlitade att spela i samband med 
exempelvis 1 maj. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka punkt 2 och punkt 4 under rubriken 
”Religiös eller politisk verksamhet eller aktiviteter”. 

 

Ansökan om ekonomiskt stöd 

 Punkten om vilken person som kan göra en ansökan anses vara för detaljerad. Föreslår 
ändring till att ”Ansökan ska göras av föreningens firmatecknare och som framgår av 
protokollsutdrag”. (Riksteaterföreningen) 
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 Föreslår att stryka följande skrivning i förslaget då det bland annat upplevs som för hårt 
och fyrkantigt: ”Ansökan om stöd görs genom kommunens digitala ansökningssystem 
Rbok.  

o Föreningen ansvarar för att skicka in korrekta handlingar.  
o Föreningen ska ansöka senast det datum som anges i reglementet för respektive 

stödform. 
o Ansökan ska göras av föreningens firmatecknare, ordförande eller den person som 

styrelsen utsett att företräda föreningen enligt protokollsutdrag.” (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen instämmer i att detta avsnitt bör hanteras inom 
reglementet och inte i dokumentet för de allmänna villkoren. Förvaltningen föreslår att 
stryka avsnittet ur de allmänna villkoren och flytta skrivningen om vem som är berättigad 
att göra ansökan till inledningen av reglementet. 

 

Redovisning och uppföljning 
Att kultur- och demokratinämnden genomför uppföljning och kontroll att stöd inte 
missbrukas 

 Hur är det tänkt att kultur- och demokratinämnden ska genomföra kontroller? Det behövs 
dialog mellan kommun och förening. Ofta kan det bero på okunnighet om en förening 
tolkar reglerna på annat sätt än vad som är tänkt. (Haninge föreningsråd) 

 Skrivningen upplevs tuff. Bättre formulering i det nuvarande reglementet: ”I de fall 
föreningen inte följer bidragsbestämmelserna kan kultur- och fritidsnämnden kräva tillbaka 
utbetalda bidrag, alternativt avvakta med utbetalning av beviljade bidrag. Haninge kommun 
äger rätt att stoppa utbetalning av beviljat bidrag till föreningar som upphört med sin 
verksamhet”. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Enligt beslut i kultur- och demokratinämnden i december 2021 
åligger det förvaltningen att genomföra stickprovskontroller om hur stöd har använts och 
de allmänna villkoren följs inom ramen för nämndens internkontroll. En sådan kontroll 
innebär även en uppföljning av hur förvaltningen genomför uppdraget om att fördela 
föreningsbidrag. 
 
Förvaltningen föreslår att förtydliga avsnittet genom att ändra rubriken till ”Årlig 
uppföljning” och ett tillägg om att det handlar om uppföljning genom stickprovskontroller. 

Hur föreningen följer de demokratiska principerna 

 Föreningen önskar förtydligande i vad som avses med att föreningar ska kunna visa hur de 
följer de demokratiska principerna. Föreningen undrar om det är tillräckligt att visa sina 
stadgar, policydokument, delegationsordningar, med mera eller om det är något annat mer 
specifikt dokument eller beskrivning av detta som förväntas av kommunen. (RoJteatern) 
 
KOF:s kommentar: Det är tillräckligt att föreningen visar upp stadgar, eventuella 
policydokument och liknande för att visa att kravet följs. Förvaltningen föreslår att 
förtydliga skrivningen enligt följande: ”hur föreningen följer de demokratiska principerna 
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genom uppvisande av stadgar, eventuella policydokument och liknande dokument.” 
 
I de fall det förekommit incidenter som inneburit ett ifrågasättande av om föreningen följer 
demokratiska principer kan kommunen komma att begära in föreningens synpunkt kring 
incidenten och beskrivning av eventuella åtgärder. 

Krav om att återkomma med handlingar inom 14 dagar 

 Föreningen bör ha 1 månad på sig för att inkomma med efterfrågade uppgifter vid en 
eventuell kontroll. (Haninge föreningsråd) 

 Det är för kort tid att ha som krav att föreningen ska kunna dela med sig av eventuellt 
efterfrågade handlingar inom 14 dagar. (Ormteatern) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra till 1 månad eller enligt 
överenskommelse. 
 

Övrigt angående allmänna villkor 

 Att ha reglementet och allmänna villkor i olika dokument fungerar bra så länge de finns att 
hitta tillsammans. 
 
KOF:s kommentar: Noterar synpunkt. 
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Synpunkter kring reglemente för ekonomiskt stöd 
 

Haninge kommun stödjer kulturföreningar 

 Det bör tydligare framgå i inledningen att ”Det svenska föreningslivet utgör en av 
hörnstenarna i den svenska demokratin: medborgarnas självorganisering i olika frivilliga 
sammanslutningar och skolningen i olika demokratiska arbetsformer.” 
(Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att utveckla nuvarande skrivningen till 
”…föreningarna [har] en betydande roll i att verka för demokrati och förståelsen för 
demokratiska arbetsformer, inspiration, bildning samt att motverka utanförskap.” 

 

Övergripande kriterier 
Kriteriet prioriterar barn och unga 

 Angående kriterier om att prioritera barn och unga. ”Här ser vi det viktigt att det genom 
bidragsreglementet ges möjlighet till blandade åldersgrupper över generationerna när det 
passar in i verksamheten” (Haninge föreningsråd) 

 Föreningen vänder sig emot det övergripande kriteriet: ”prioriterar barn och unga”. Vi 
vänder oss inte emot incitamentet som sådant, att få barn och unga engagerade i 
föreningslivet, utan mot den exkludering av vuxna som det implicit innebär. (RoJteatern) 

 Önskar att ett kriterium av åldersintegrerad verksamhet läggs till. (Ormteatern) 
 Kriterierna om att prioritera barn och prioritera personer med funktionsvariation kan 

tolkas som att det stänger ute åldersintegrerad verksamhet. Föreslår att ändra förslaget till 
skrivningen i nuvarande reglementet: ”Haninge kommun vill genom bidrag till 
föreningslivet stödja och stimulera föreningarnas arbete, speciellt med inriktning mot barn 
och unga samt personer med funktionsnedsättning.” (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Det kulturpolitiska programmet och i nämndens uppdrag till 
förvaltningen pekas barn och unga och personer med funktionsnedsättning ut som 
prioriterade målgrupper. Enligt skrivningen i de övergripande kriterierna ska minst ett av 
kriterierna uppfyllas för att ansökan ska vara berättigad av stöd. Skrivningen kring 
prioritering av barn och unga eller personer med funktionsvariation innebär därmed inte att 
verksamhet eller aktiviteter som är åldersintegrerade eller som har vuxna som målgrupp 
inte är stödberättigad.  
 
För att förtydliga vad kriterierna innebär föreslår förvaltningen att ändra skrivningen till 
”riktar sig till barn och unga” respektive ”riktar sig till personer med funktionsvariation”. 
Detta ska göra det tydligare att en åldersintegrerad verksamhet där barn och unga ingår 
uppfyller kriteriet att verksamheten riktar sig till barn och unga. 
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Kriteriet prioriterar personer med funktionsvariation 

 Föreningen vänder sig mot det övergripande kriteriet ”prioriterar personer med 
funktionsvariationer” då det kan vara svårt att leva upp till om kommunen inte har 
anpassat lokaler för personer med fysiska funktionsvariationer. (RoJteatern) 
 
KOF:s kommentar: Personer med funktionsvariation är en prioriterad målgrupp enligt 
kultur- och demokratinämnden. Att vissa lokaler inte är fullt ut anpassade för personer 
med funktionsvariation är olyckligt och en viktig fråga för kommunen att succesivt 
förbättra. Förvaltningen kan dock inte se att det kan vara en orsak till att reglementet inte 
lyfter fram målgruppen. 

 

Grundbidrag 

 Förtydliga syftet med grundbidraget då skrivningen ”utåtriktad kulturverksamhet för 
allmänheten” uppfattas som otydligt. Föreslår formuleringen att syftet är att ”stödja 
kulturföreningar att främja och arrangera kulturverksamhet för allmänheten”. 
(Riksteaterföreningen) 

 Att föreningen ska vara öppen för allmänheten kan strykas då det redan står i de allmänna 
villkoren. Det upplevs rörigt annars (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att förtydliga skrivningen i bidragets syfte 
enligt förslaget: ”Grundbidraget finns till för att främja och arrangera kulturverksamhet för 
allmänheten”. 
 
Förvaltningen föreslår att stryka ”Föreningen ska även vara öppen för allmänheten” under 
rubriken ”För vad kan er förening få stöd” samt punkten ”att verksamheten är öppen för 
allmänheten” under rubriken ”Så bedömer vi er ansökan”. 
 

 Föreslår att grundbidraget ska kunna vara ett- eller fleråriga beroende på verksamhetens 
förutsättningar och villkor. (Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen hörsammar detta och förtydligar att ansökan kan vara 
flerårig. Förtydligar även i skrivningen att vid en ansökan om flerårigt stöd ska föreningen 
föra en dialog med förvaltning inför ansökan. Ett flerårigt stöd kan exempelvis ges i de fall 
en förening har kostnader för en verksamhet/aktivitet ena året men som genomförs året 
efter eller för en verksamhet/aktivitet som löper över två verksamhetsår. 

För vad kan er förening få stöd 

 Föreslår att komplettera de exempel på vad grundbidraget kan stödja med ”hyra och/eller 
inköp av teknik och arvoderade ledare”. (Riksteaterföreningen) 

 Önskar ett förtydligande om grundbidraget kan användas för lön eller endast arvode vid 
enstaka tillfällen. (Haninge föreningsråd) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att förtydliga skrivningen enligt följande: 
”Bidraget kan exempelvis användas för att bedriva er kulturverksamhet och ert behov av 
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att avlöna eller arvodera ledare som körledare, regissör, dirigent eller andra med 
specialkompetens, inköp eller hyra av teknisk utrustning och lokalkostnader.” 

 

Då kan ni söka 

 Det är onödigt att skriva ut att föreningarna söker stöd för verksamhet som äger rum 
nästkommande år, då föreningen söker för en budget för kommande år. Det kan även 
finnas situationer där investeringar kostnadsfördelas över tid som kan ge otydligheter med 
denna skrivning. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen anser att det blir tydligare att det framgår att ansökan 
gäller för verksamhet som inte har ägt rum än.  
 
Skrivningen innebär inte ett hinder att föreningar kostnadsfördelar investeringar över mer 
än ett år. Förvaltningen föreslår att förtydliga detta genom att stryka ”näst” och ändra 
skrivningen till ”Ansökan om grundbidrag sker en gång per år och ni söker för verksamhet 
som äger rum kommande år.” 
 

 Skrivningen om att ”ansökningar som kommer in efter sista ansökningsdatum kan av 
princip inte behandlas då alla föreningar ska behandlas lika” är för hård och öppnar inte för 
att kommunen ska kunna vara mer pragmatisk och att det finns situationer där det är utom 
föreningens kontroll att en ansökan blir sen. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka denna skrivning. 

 

Så ansöker ni 

 Skrivningen att ansökan ska innehålla de uppgifter som kommunen efterfrågar vid 
ansökningstillfället anses otydlig. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka denna skrivning. 
 

 Att ansökan ska innehålla en ekonomisk kalkyl för verksamheten föreningen söker stöd för 
bör ändras till budget för nästkommande år. (Södertörns brass) 

 Önskar förtydligande kring innehåll i efterfrågad ekonomisk kalkyl för verksamheten som 
föreningen söker stöd för. (Haninge föreningsråd) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra skrivningen om ekonomisk kalkyl till 
”Ansökan ska innehålla budget för nästkommande år där förväntade kostnader framgår 
och eventuellt ytterligare stöd samt övriga intäkter som medlems- och deltagaravgifter.” 
 

 Anser att det bör räcka med att ange antalet medlemmar över och under 20 år är tillräckligt. 
(Dalarö hembygdsförening) 
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 Motsätter sig att föreningar ska behöva lämna uppgifter om antal medlemmar med 
uppgifter om födelseår och kön. Ifrågasätter om det är förenligt med GDPR och extra 
administrativt arbete. (Haninge föreningsråd) 

 Anser att även stödmedlemmar bör räknas med i den sammanställning som kommunen 
efterfrågar i samband med ansökan. (RoJteatern) 

 Anser att begreppet ”könsidentitet” bör användas i stället för ”kön” i sammanställning av 
medlemmar som kommunen efterfrågar. Detta för att inte exkludera ickebinära eller 
transpersoner. (RoJteatern) 

 Att det inte ska vara hela medlemsförteckningen som ska anges i ansökan utan att det 
räcker med uppgifter om medlemmar i olika åldersintervaller och kön. 
(Riksteaterföreningen) 

 Att det innebär en ökad administrativ börda att ange medlemmars födelseår och kön och 
ifrågasätter om det är förenligt med gdpr. (ÅSFB) 

 Det bör endast vara uppgifter om antal medlemmar fördelat i åldersintervall och kön som 
ska samlas in som idag, inte hela medlemsförteckningen. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra från att föreningar ska ange födelseår 
till att ange antal medlemmar, fördelat på kön, i intervallet 0–19 år respektive intervallet 20 
år och äldre. Inom begreppet kön i detta statistiska sammanhang räknar förvaltningen in 
ickebinära och det hindrar därmed inte föreningar att rapportera antal ickebinära 
medlemmar om möjligt. 
 
För att förtydliga att det inte är föreningarnas hela medlemsförteckningen och dess alla 
uppgifter som efterfrågas föreslås att ordet ”medlemsförteckning” ändras i fotnoten till 
”medlemsuppgifter”. 
 
Att förvaltningen inte efterfrågar stödmedlemmar beror på att den indikator som 
förvaltningen ska redovisa till kultur- och demokratinämnden bygger på beslut i 
kommunfullmäktige och innefattar inte stödmedlemmar. Förvaltningen tar med sig 
synpunkten om att även stödmedlemmar bör vara en del av uppföljningen av 
kulturpolitiska programmet vid eventuell framtida revidering av indikatorer till det 
kulturpolitiska programmet. 
 
Då inga uppgifter om enskilda individer framgår i de uppgifter som förvaltningen begär in 
är kravet förenligt med gdpr.  
 

 Önskar ett förtydligande om att antalet medlemmar inte ska utgöra ett 
bedömningskriterium. Föreslår ett tillägg i fotnoten kring medlemsuppgifter enligt följande: 
”Medlemsuppgifter ger kommunen möjlighet att utifrån det kulturpolitiska programmets 
intentioner följa upp antal aktiva medlemmar i föreningslivet i Haninge kommun per år. 
Antalet medlemmar skall inte utgöra en bedömningsgrund för bidragets omfattning.” 
(Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Under rubriken ”Så bedömer vi er ansökan” listas de kriterier som en 
bedömning av ansökningar utgår ifrån. Antalet medlemmar är inte listat i dessa 
bedömningskriterier. Förvaltningen anser att det blir otydligt att räkna upp vad som inte 
utgör bedömningskriterier. 
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Så bedömer vi er ansökan 

 Bedömningsgrunden om ”att en förenings verksamhet är kontinuerlig och långsiktig” bör 
ändras till ”om en förenings verksamhet är kontinuerlig och långsiktig” för att det inte ska 
vara ett skallkrav. (Södertörns brass)  
 
KOF:s kommentar: För förtydligande föreslår förvaltningen att ändra enligt förslaget. 
 

 Bedömningskriteriet ”att verksamheten är öppen för allmänheten” upplevs otydligt. 
(Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att skrivningen stryks. 
 

 Att ange till vilken målgrupp föreningen riktar sig till och hur man planerat att nå den 
upplevs vagt och innebär mycket jobb för en förening. 
 
Som lite förening är resurserna begränsade. En förening kan ha en tanke om åt vilket håll 
det drar men beroende på hur en utveckling sker måste föreningar vara flexibla för att 
kunna möta möjligheter åt något annat håll. Och likadant kan en tanke släckas ned då 
något står i vägen. 
 
Självklart finns det tankegångar man kan notera som en sorts planering.  
Men att ha tankegångar, en strukturerad tanke vad vi gör härnäst eller skulle vilja göra så 
fort man får alla olika resursfrågor på plats, ett löpande arbete som kan växla spår beroende 
på omständigheter är en sak. Att ha en i juridisk mening planering riktad till en eller flera 
specifika målgrupper är något annat. 
 
Konsekvensen att låta det stå som i förslaget till reglemente är att ansökningarnas 
skrivningar kommer bli mycket vaga och oklara och därmed kunna användas på ett oklart 
sätt. Att det i ansökan och i bedömningen av ansökan ska vara med om hur en förening 
planerar att nå en viss målgrupp skapar en oro för hur ni tänker behandla oss föreningar. 
Känns inte bra. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Det handlar om att med några korta meningar beskriva målgruppen 
och vilka informationsinsatser eller anpassningar föreningen har för avsikt att använda för 
att nå målgruppen bedömer förvaltningen är fullt möjligt för en förening. Syftet är att det 
ska vara möjligt för förvaltningen att bland annat bedöma om föreningen riktar sig till de 
målgrupper kultur- och demokratinämnden pekat ut som särskilt viktiga och bedöma att 
föreningen har en potential att nå dem. Förvaltningen är medveten om att omständigheter i 
omvärlden eller inom föreningen kan innebära att föreningar behöver kunna ändra ett från 
början tänkt upplägg, vilket föreningen kan kommentera i sin redovisning. Förvaltningen 
föreslår att behålla skrivningen. 
 

 Angående bedömningsgrunden att föreningarna som får stöd tillsammans omfattar flera 
olika kulturuttryck. Det är oklart vad denna formulering avser. Eftersom endast en 
förening kan söka stöd för en given verksamhet så måste vi anta att detta avser den 
samlade mängden av ansökningar, och då verkar det vara en regel som direkt motverkar 
syftet med reglementet. Om t.ex. två teaterföreningar skulle söka stöd (vilket är fallet) så 
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förefaller det som att stödet skulle minska. (Ormteatern) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att skrivningen stryks då den kan uppfattas 
som otydlig. De övriga bedömningskriterierna utgör tillräckligt underlag för att göra 
prioriteringar för hur stöden fördelas. 
 

 Det finns inget som anger hur stort bidraget kommer vara eller hur det ska fördelas. I 
praktiken så saknas här tydligheten som efterfrågas. (Ormteatern) 
 
KOF:s kommentar: Förslaget innebär, liksom i det nuvarande reglementet, att den totala 
budgetens storlek för grundbidraget årligen beslutas av kultur- och demokratinämnden. 
Hur stödet fördelas påverkas därför bland annat av hur stor den totala budgeten för 
grundbidraget är och hur många föreningar som har ansökt om bidraget. Därför kan det 
skilja sig åt i hur mycket och hur stor andel av sökt belopp en förening får i stöd mellan 
åren. 
 

 Önskar förtydligande om vilka som ska ingå i beredningsgrupp för att göra bedömning av 
ansökningar. (Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: De funktioner som kommer vara en del av beredningsgruppen är de 
med olika sakkunskap inom kultur- och demokratinämndens verksamhetsområde. 

Så redovisar ni 

 Att skrivningen ”Redovisningen sker enligt de allmänna villkoren” förtydligas med att de 
dokument som efterfrågas finns under rubriken ”Årliga handlingar”. (Södertörns brass). 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att förtydliga genom att ändra skrivningen till: 
”Redovisningen sker genom de årliga handlingarna föreningen laddar upp enligt de 
allmänna villkoren”. 

 

Kulturverksamhet för barn och unga 

 Det upplevs som oklart hur detta stöd förhåller sig till grundbidraget. (Södertörns brass) 
 I vårt fall är det dessutom så att grundbidraget är en förutsättning för barn- och 

ungdomsverksamheten – exempelvis är det en mängd administrativa funktioner liksom 
lokalfunktioner som till viss del av grundbidraget som krävs för att genomföra barn- och 
ungomdsverksamheten. (Ormteatern) 
 
KOF:s kommentar: Stödet för kulturverksamhet för barn och unga kan sökas även om en 
förening får grundbidrag. Syftet med stödet är att kultur- och demokratinämnden vill stärka 
utbudet av barnkulturverksamhet genom att möjliggöra ett extra stöd till de föreningar som 
vill bedriva en kursliknande verksamhet särskilt riktad mot barn och unga. Detta särskilt 
inriktade stöd innebär att det möjliggör för nämnden att ställa vissa kvalitetskrav utifrån det 
pedagogiska perspektivet som inte är lämpligt inom ramen för grundbidraget. 
 
Stödet ger bidrag för den verksamhet som är direkt kopplad till den kursverksamhet som 
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föreningen söker stöd för. Det innebär att en förening söker stöd för exempelvis generell 
administration och lokalkostnader inom ramen för grundbidraget. I det fall föreningen 
behöver hyra extra lokaler, specifikt för den verksamhet de söker stöd för inom bidraget 
för kulturverksamhet för barn och unga, söker föreningen det inom den bidragsformen. 
 
I det reviderade förslaget föreslår förvaltningen att förtydliga att stödet avser kurs- eller 
kursliknande verksamhet för barn och unga. 
 
För åldersintegrerad verksamhet kan föreningar söka inom ramen för grundbidraget som 
idag. Införandet av det nya bidraget innebär inte att medel tas från grundbidragets budget. 
 

 Det antyds att stödets storlek kommer att bedömas inte endast utifrån den kostnadsbudget 
som lagts, utan också efter antalet deltagare. Vi antar då att det görs någon form av 
beräkning på hur mycket en deltagare får kosta, respektive vad avgiften ska ligga på. 
(Ormteatern) 
 
KOF:s kommentar: Stödet kommer inte utgå ifrån en fast kostnad per deltagare, eller 
exakt vad en deltagaravgift bör vara, då olika typer av verksamhet ser olika ut och har 
delvis olika behov av stöd. Bedömningskriteriet ”att det sökta beloppet står i rimlig 
proportion till verksamhetens omfattning, kostnader och intäkter” innebär att i den 
samlade bedömningen av ansökningarna bevilja stöd som ger en övergripande balans i 
deltagaravgifter för liknande verksamheter. Det finns dock en möjlighet att avgiftsnivåer 
kan se olika ut beroende exempelvis vilken målgrupp ansökan riktar sig till.  
 

 Synpunkt om att även studieförbund bör vara berättigade att söka detta bidrag. (ABF 
Södertörn) 
 
KOF:s kommentar: Kultur- och demokratinämnden har beslutat att avgränsa stöden som 
studieförbunden kan söka till enbart studieförbundsbidrag. 

 

Så ansöker föreningen 

 Angående att ansökan sker i förväg gör det svårt att bedöma hur många deltagare eller 
grupper en förening kommer få till hösten. (Södertörns brass) 

 Ansökningsperioden bör ligga cirka 6 månader innan terminsstart för att tillräcklig 
planering av verksamheten ska kunna göras. (Ormteatern) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra ansökningsförfarandet till att en 
ansökan genomförs inför varje ”termin”, 15 mars respektive 15 oktober. Förvaltningen 
bedömer att två ansökningsomgångar per år underlättar planering och därmed den 
administrativa bördan som helhet blir mindre för föreningarna. Detta då förvaltningen 
bedömer att den andra ansökan inför vårterminen i de flesta fall innebär förlängningar av 
pågående verksamhet/kurser där föreningarna i princip skickar in samma innehåll i 
ansökan som inför höstterminen. Det öppnar dock möjligheter för föreningar att göra 
justeringar mellan terminerna. 
 
Förvaltningen föreslår att ändra utbetalningsmodellen till att utbetalning sker efter 
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delredovisning cirka två veckor efter verksamhetens start. 
 
Syftet med förändringarna är att underlätta för föreningarnas möjlighet att bedöma 
beloppet de söker och minska risken för att föreningar blir återbetalningsskyldiga.  
 

 Bedömningsgrunden om vilken målgrupp verksamheten riktar sig till kan bli oklart och 
svårt för föreningar att ange. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Det handlar om att med några korta meningar beskriva målgruppen 
och vilka informationsinsatser eller anpassningar föreningen har för avsikt att använda för 
att nå målgruppen bedömer förvaltningen är fullt möjligt för en förening. Det behöver 
därför vara möjligt för förvaltningen att bland annat bedöma om föreningen riktar sig till 
särskilda målgrupper bland barn och unga och hur föreningen planerar att nå dem. 
Förvaltningen föreslår att behålla skrivningen. 

 

Bedömning av ansökan 

 I likhet med övriga stöd är stödet också beroende av hur stor kommunens budget är och 
hur många andra sökanden som finns. Just när det gäller barn och unga vill vi påpeka att 
det verkar direkt kontraproduktivt att potentiellt minska stödet ju fler verksamheter som 
erbjuds. (Ormteatern) 
 
KOF:s kommentar: Budgeten för stöden till föreningslivet är ett politiskt beslut, vilken 
kultur- och demokratinämnden beslutar om årligen. 

 

Redovisning 

 Ifrågasätter skrivningen att kultur- och demokratinämnden årligen följer upp hur stöden 
har använts enligt de allmänna villkoren. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Denna skrivning är en hänvisning till skrivningen kring årlig 
uppföljning i de allmänna villkoren som förvaltningen har kommenterat tidigare. 
Skrivningen syftar alltså på de stickprovskontroller som förvaltningen har i uppdrag av 
nämnden att genomföra inom ramen för internkontrollen. 
 
Förvaltningen föreslår att stryka detta stycke ur reglementet då syftet med skrivningen 
uppnås i de allmänna villkoren. 

 

Arrangemangsstöd 

 Upplever att förslaget har tappat den kärna som fanns i skrivningen i det nuvarande 
reglementet om att ”Arrangemang ger kommuninvånarna positiva upplevelser samtidigt 
som de kan ge ekonomiska och PR-mässigt positiva mervärden. Arrangemang kan också 
möjligliggöra att fler invånare känner till och kan ta del av kultur- och fritidsutbudet.” 
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(Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: I förslaget har skrivningar om ekonomiska och pr-mässiga mervärden 
strukits utifrån att tydligare värna principen om armlängds avstånd och den konstnärliga 
friheten. Detta utifrån de rekommendationer som myndigheten för kulturanalys ger i 
rapporten ”Så fri är konsten”. 

 

För vad kan er förening få stöd 

 Skrivningen att stöd inte kan sökas för aktiviteter som utgör er ordinarie verksamhet kan ge 
utrymme för en godtycklig bedömning då gränsen för vad som utgör ordinarie verksamhet 
och inte behöver vara helt klar. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen stryker skrivning om ordinarie verksamhet och ändrar 
stycket till: ”Stöd kan inte sökas för aktiviteter som redan har ägt rum eller för inköp av 
teknik eller utrustning som kan fortsätta användas även efter arrangemanget är över.”  

 

Villkor och regler 

 Att föreningarna ska informera om att arrangemang stöds av Haninge kommun upplevs 
märkligt för den typen av mindre arrangemang som stödet som regel ges till. (Södertörns 
brass) 
 
KOF:s kommentar: Att informera om att arrangemanget stöds av Haninge kommun 
möjliggör att kommunen kan marknadsföra arrangemanget i kommunens kanaler och på så 
sätt stödja föreningen i att sprida information om arrangemanget. 

 

Så redovisar ni 

 Redovisning bör ske inom 3 månader och inte 1 månad. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra till 3 månader.  
 

 Att skriva att föreningarna ska redovisa hur de har använt stödet upplevs otydligt om det 
enbart avser ekonomisk redovisning eller något mer. (Södertörns brass) 

 Föreslår att ta bort skrivning om att redovisa eventuell uppmärksamhet i media då lokala 
arrangemang mycket sällan omnämns i media. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Då utrymme för tydliga instruktioner om hur redovisningen går till 
kommer framgå i Rboks redovisningsformulär föreslår förvaltningen att stryka följande 
skrivning: ”I er redovisning ska ni visa hur ni har använt stödet och vilken effekt som 
arrangemanget har uppnått, exempelvis antalet deltagare, besökare och uppmärksamhet i 
media.” 
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Utvecklings- och projektstöd 

 Föreslår att omformulera skrivningen att stora stödet stödjer föreningar som vill ”utveckla 
och förändra” sin verksamhet då en förening kan vilja utveckla sin verksamhet utan att 
förändra den. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka ”…och förändra…”. 
 

 ”Syftet med stödet anges att vara till för föreningar som vill utveckla kvaliteten i sin 
verksamhet och nå fler deltagare och nya målgrupper och kompletterar ordinarie verksamhet 
(vår kursivering). Vi tolkar denna formulering som att samtliga tre kriterier ska vara 
uppfyllda för att kunna erhålla bidraget, utan att definiera tex. formuleringen ”ordinarie 
verksamhet”. Vi föreslår istället att ordet ”och” ersätts med ”eller”.” (Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: För att förtydliga föreslår förvaltningen att ändra från och till eller 
enligt förslaget.  
 

 Föreningen anser att stödet inte bör delas upp i ett litet och ett stort stöd. Detta på grund 
av att det kan vara svårt för föreningar att planera in flera aktiviteter som kan kvalificera för 
det stora projektstödet och därför enbart blir hänvisade till att vid ett flertal tillfällen söka 
det lilla stödet även om det sammantaget innebär en långsiktig effekt för föreningen. Det 
lilla stödets beloppsgräns på 10 000 kronor är för låg för att kunna genomföra relevanta 
projekt. Att det stora stödet endast har två ansökningsomgångar upplevs även som en 
försämring mot dagens reglemente. Ingen uppdelning mellan lilla och stora stödet skulle 
innebära mer flexibilitet. Därmed bör även stödet gå att söka 4 gånger per år eller löpande 
under året. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen hörsammar förslaget och föreslår att inte göra någon 
uppdelning av utvecklings- och projektstödet i lilla respektive stora stödet. Förvaltningen 
föreslår att stödet ska vara möjligt att söka vid fyra tillfällen per år. 
 

 Kan bli ett viktigt stöd för nytänkande vilket även var tänkt med utvecklingsbidraget som 
skrevs in i reglementet 2018. Innan att ett stöd ska få kraft bör det allvarligt funderas på 
varför det förra stödet fick få ansökningar. Erfarenheter att ta med för att det nya stödet 
ska vara till hjälp för utveckling av kulturföreningar. 
Utvecklings- och projektstöd ser vi som en möjlighet att få med fler ungdomar och unga 
vuxna i föreningars verksamheter. En grupp som idag kan vara svår att nå men att utgå 
från målgruppens vilja och behov kan ge möjligheter. Det är viktigt att tänka långsiktigt  
Det stora projektstödet kan säkert bli omfattande och sökandeförening kommer troligen 
att vara i behov av en part inom kommunen för att testa sin verksamhetsidé på. 
Behöver förklaras skillnaden och hur det stora projektstödet kan ses som en ersättning. 
Vad det än innebär för stödform behövs en långsiktighet. (Haninge föreningsråd) 
 
KOF:s kommentar: Vi delar Haninge föreningsråds tankar kring stödformen och att vi 
uppmuntrar föreningar som planerar att söka stödet föra en dialog med kommunen inför 
en ansökan, både för stora och lilla stödet. 
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 Extra satsningar inom vårt verksamhetsområde att de ofta berör både utvecklingstöd och 
stöd för arrangemang. Exempelvis vid en satsning med en gästdirigent så avslutas en sådan 
insats ofta med en konsert. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Att ett utvecklingsprojekt innefattar ett arrangemang innebär inte ett 
hinder för att söka utvecklings- och projektstöd. Exempelvis ett utvecklingsprojekt med en 
gästdirigent där projektet avslutas med att deltagarna visar upp insatsens resultat vid en 
konsert kan omfattas av stöd inom ramen för utvecklings- och projektstödet. Det är dock 
inte möjligt att söka både arrangemangsstöd och utvecklings- och projektstöd för samma 
aktivitet och kostnader.  
 

För vad kan er förening få stöd 

 Det behövs en tydligare beskrivning till vilka kostnader bidraget kan användas till. 
Exempelvis löner och lokalhyror. (Haninge föreningsråd) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen har valt att stödet ska vara så öppet som möjligt för att 
kunna möta föreningarnas olika idéer och behov. Därför har förvaltningen valt att inte lista 
vilka kostnader som kan tänkas uppkomma då det skulle bli för detaljerat för stödets syfte. 

Så bedömer vi er ansökan 

 Ifrågasätter bedömningskriteriet om insatsen/projektet utvecklar för föreningen nya 
arbetssätt/metoder och/eller kulturella inriktningar då en förening kan utvecklas utan att 
införa nya metoder. Föreningen föreslår att stryka detta kriterium. Föreningen saknar även 
ett kriterium för att bedöma om insatsen kommer tillföra utveckling för föreningens 
verksamhet. Föreningen anser att nuvarande skrivning trycker för mycket på förändring än 
utveckling och riskerar att leda till otydliga bedömningar. 
 
Föreningen föreslår att ersätta med följande kriterier ”om insatsen/projektet bidrar till 
utveckling av kvalité och / eller kvantitet av föreningens verksamhetsinnehåll” och ”om 
insatsen / projektet bidrar till utveckling av organisatoriska struktur och tillhörande 
administrativa funktioner” Föreningen föreslår att stryka bedömningskriteriet om insatsen 
bidrar till att sprida kulturella uttryck till nya platser i Haninge. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen hörsammar förslag om att tydliggöra  
bedömningskriterier om ett projekt bidrar till utveckling för föreningens verksamhet och 
organisation. Kriteriet om att om att sprida kulturella uttryck till nya platser i Haninge 
kopplar till en målsättning inom det kulturpolitiska programmet och förvaltningen föreslår 
därför att behålla denna skrivning. Förvaltningen vill också påpeka att ett projekt inte 
förväntas uppfylla samtliga kriterier. 
 
Förvaltningen föreslår att uppdatera bedömningskriterier enligt följande: 

o de övergripande kriterierna för kulturstöd 
o om insatsen/projektet underlättar för och stärker möjligheter för Haningebor att 

delta i kulturellt skapande eller tillägna sig föreningens verksamhet 
o om insatsen/projektet bidrar till utveckling av kvalitet eller kvantitet av föreningens 

verksamhetsinnehåll 
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o om insatsen/projektet bidrar till för föreningen nya metoder/arbetssätt eller 
kulturella inriktningar  

o om insatsen/projektet bidrar till att sprida kulturella uttryck och föreningens 
verksamhet till nya platser i Haninge 

o om insatsen/projektet bidrar till utveckling av föreningens organisation 
o om insatsen/projektet utvecklar den demokratiska delaktigheten inom den egna 

föreningen och/eller i samhället 
o att det sökta beloppet står i rimlig proportion till insatsen/projektets kostnader och 

egenfinansiering. 
 

 Föreslår att det stora utvecklings- och projektstödet ska kunna vara ett- eller flerårigt. 
(Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: Syftet med stödet är att det ska vara långsiktigt. Förvaltningen 
förtydligar att ett projekt kan pågå i upp till 3 år. 

Villkor och regler 

 Villkoret om att en förening som erhållit stora projektstödet ska berätta om projektet om 
kommunen bjuder in till ett dialogmöte innebär för mycket arbete för föreningar och 
ifrågasätter eventuellt allmänintresse. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka detta villkor. 

Så redovisar ni 

 Redovisning senast 1 månad efter aktivitet är för kort tid då det kan finnas en eftersläpning 
av fakturor. Föreslår istället 3 månader. (Riksteaterföreningen) 

 Redovisning av projektet efter 1 månad efter avslutat projekt är för kort tid och bör vara 3 
månader. (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att ändra till 3 månader. 
 

 Skrivningen om att redovisa hur man använt stödet är onödig och pekar finger åt os 
föreningsledare helt i onödan. Man skall lämna en ekonomisk redovisning och då framgår 
kostnader och intäkter inklusive stödet. Den andra delen av en redovisning är att kort tala 
om att man faktiskt genomfört det projekt man sökt pengar för. (Framgår inte i texten vad 
ni syftar på) (Södertörns brass) 
 
KOF:s kommentar: Då utrymme för tydliga instruktioner om hur redovisningen går till 
kommer framgå i Rboks redovisningsformulär föreslår förvaltningen att stryka följande 
skrivning: ”I er redovisning ska ni visa hur ni har använt stödet och vad det inneburit för er 
förening samt eventuella effekter, exempelvis i form av deltagare.” 
 

Studieförbundsbidrag 

 Vi tycker generellt att det är bra att Haninge följer Folkbildningsrådet och statens stöd till 
folkbildningen och vi uppskattar ett transparent system. (ABF) 
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KOF:s kommentar: Noterar synpunkt. 
 

 Vi har dock en fundering som gäller den osäkerhet som skapas kring fördelningen till 
respektive verksamhetsform om det ska uppdateras löpande, hur kommer dialogen kring 
detta att ske? Om det ska uppdateras löpande bör det åtminstone finnas en uppdaterad 
bilaga för detta så att det finns en transparens kring vad som gäller vid respektive 
ansökningstillfälle. Det blir väldigt svårt att planera verksamhet och lägga budget om 
förutsättningarna ändras hela tiden. Det står också att studieförbundsrådet gör en översyn 
var tredje år, är det Folkbildningsrådet som avses eller någonting annat? (ABF) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen föreslår att stryka skrivningen: ”Fördelningen av den 
totala bidragssumman för respektive bidragsform uppdateras löpande då 
studieförbundsrådet gör en översyn var tredje år.” 
 
Fördelningsnyckeln med procentandelar för respektive bidragsform kommer vara samma 
som idag och publiceras som bilaga på kommunens hemsida i anslutning till information 
om studieförbundsbidraget. 
 

Tillgänglighetsbidrag 

 Det känns inte helt tydligt hur tillgänglighetsstödet ska fördelas. Vilken typ av förstärkta 
insatser handlar det om och hur ska studieförbunden rapportera in det? (ABF Södertörn) 
 
KOF:s kommentar: Rapportering av förstärkta insatser kommer ske på samma sätt som 
idag och kommunen, liksom idag, hämtar uppgifterna från SCB. Enligt fördelningsnyckeln 
utgör tillgänglighetsbidraget 9 procent av den totala budgeten för studieförbundsbidraget. 
Fördelningen mellan studieförbunden som söker bidraget utgår 50 procent för antal 
genomförda timmar och 50 procent för antalet deltagare. 
 
Denna information kommer finnas i den fördelningsnyckel som publiceras på kommunens 
hemsida i anslutning till information om studieförbundsbidraget. 
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Övriga synpunkter 
 

Alternativa bidragsformer 

 Vi protesterar starkt emot att Partnerskapsbidraget inte ingår i bidragsreglementet 2021. Vi 
anser det viktigt att möjligheten till långsiktighet i föreningens grundverksamhet. kvarstår. 
Eftersom stödet inte finns med i reglementet utgår vi från att den sortens långsiktighet inte 
kommer att erbjudas föreningar. 
Tas Partnerskaps bidraget bort anser vi att Haninge kommun ska använda sig av Idè buret 
patnerskaps avtal IOP. (Haninge föreningsråd) 

 Föreslår att partnerskapsavtal ska finnas kvar inom det kommande reglementet. 
(Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: I remissförslaget har bidragsformen partnerskapsavtal lyfts ur 
reglementet som bidragsform. Detta innebär inte att de nuvarande avtalen upphör att gälla 
eller att kommunen och föreningar kan ingå samverkansavtal eller ideellt-offentligt-
partnerskap (IOP) i framtiden. Däremot kommer avtalen, enligt förslaget, i framtiden inte 
att regleras inom ramen för reglementet för föreningsbidrag. Detta görs för att åtskilja avtal 
från bidrag då de i grunden utgör två olika typer av stöd. Förslaget om att lyfta ur 
partnerskapsavtal ur reglemente har även en grund i ett beslut i kommunfullmäktige som 
gett kommunens nämnder i uppdrag att renodla reglementen att enbart omfatta bidrag. 
 
I förslaget till nytt reglemente kommer det även att vara möjligt att söka grundbidrag för 
fler år för att kunna möta mer långsiktiga behov. 
 

 Vi saknar även ett ekonomiskt stöd för paraplyorganisationer. (Haninge föreningsråd) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen tar till sig önskemålet in i framtida arbete. 
 

 Vi protesterar emot att ekonomiskt stöd till lokalhållande föreningar inte finns med i 
reglementet. (Haninge föreningsråd) 

 Vi föreslår att ett särskilt bidrag till de allmänna samlingslokalerna (bygdegårdar, Folkets 
Hus och ordenshus eller motsvarande föreningsägda samlingslokaler) inrättas. 
(Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: Det är ett politiskt beslut om vilken typ av stödformer som nämnden 
inkluderar i reglementet. Förvaltningen noterar önskemålet om stödformen. 
 

 Önskar ett särskilt lokalbidrag. (Haningekonstnärerna) 
 
KOF:s kommentar: Stöd som ges inom ramen för grundbidraget kan användas för 
lokalkostnader. 
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Övergripande 

 JUDS beskriver hur de olika stödformerna passar in i deras verksamhet och ”I övrigt tycker 
vi, JUDS, att ett sådant omfattande arbete man har gjort från kommunen är toppen! Seriöst 
och brett och det känns just nu som att våran röst har blivit hörd. TACK!” (JUDS) 

 Kulturföreningen Ormen välkomnar ett tydligt och transparent bidragsreglemente, som 
möjliggör och uppmuntrar till ett levande och växande föreningsliv i Haninge kommun. 
(Ormteatern) 

 Det innebär inte någon skillnad för vårt vidkommande och att vi därför inte har något att 
erinra i frågan. (Bibliotekets vänner) 
 
KOF:s kommentar: Noterar kommentarerna. 

Budgeten för föreningsbidrag 

 Att det sker en uppräkning av budgeten för stödet till förenings- och kulturlivet. 
(Riksteaterföreningen) 
 
KOF:s kommentar: Budgeten för stöd till föreningar är ett politiskt beslut, vilken kultur- 
och demokratinämnden beslutar om årligen. Inför 2022 har kultur- och demokratinämnden 
ökat budgeten för föreningsbidrag med 200 tkr där hela summan är har lagts på 
grundbidraget. 

 

Genomförandeprocessen 

 Remisstiden har varit för kort, bör ha varit 3 månader. (RoJteatern) 
 Vi är mycket kritiska till den korta remisstiden på 5 veckor. (Haninge föreningsråd) 
 den remisstid som angetts alldeles för kort. (Södertörns brass) 

 
KOF:s kommentar: Förvaltningen tar med sig kritiken om tidsåtgång för remisser till det 
framtida arbetet. 
 

 Dialogen kom in i ett sent skede och då mer som en information än dialog. Vi tycker att 
förslaget till revidering skulle ha kommunicerats med föreningarna innan utskick av 
remissförslaget. (Haninge föreningsråd) 

 Processen har varit mycket dålig; det verkar som att det saknats en tidsatt ”färdplan” för 
hela arbetet. Åtminstone har det inte funnits en tidsplan som presenterats för förenings- 
och kulturlivet. (Riksteaterföreningen) 

 Kritisk till antalet och formerna av dialoger samt att det är sent i processen att dela 
skrivningarna i samband med remissen. (Södertörns brass) 

 ÅSFB, som samarbetar med Kultur- och fritidsförvaltningen i skötseln av Årsta 
slottsmuseum, ser fram emot en fortsatt konstruktiv dialog med kommunen. (ÅSFB) 
 
KOF:s kommentar: Förvaltningen tar med sig synpunkter kring processen i det framtida 
arbetet om hur dialogen kan förbättras och kommunikation kring processen. 
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Förvaltningen vill också redogöra för den dialog som har skett under processen. 
Insamlande av synpunkter från föreningar har skett på olika sätt under processen. Först 
genomfördes en enkät kring synen på behov av stöd, befintliga bidragsformer och 
ansökningsprocessen, under maj/juni. I samband med utskicket av enkäten aviserades ett 
kommande uppföljande möte under hösten. Syftet med mötet var att följa upp vissa 
områden utifrån svaren i enkäten och ge möjlighet till allmänna synpunkter till 
förvaltningens arbete att ta fram ett första förslag. På grund av smittoläget bjöds föreningar 
in att delta vid ett digitalt möte i september eller ett fysiskt möte i oktober, då mötet skedde 
i skarven av lättade restriktioner. 
 
Inför remissen hölls ett möte med information inför remissförslagets innehåll och hur 
remissprocessen går till. Under remissperioden hölls ett möte med möjlighet att ställa 
frågor och ge synpunkter. 
 
Under processen har även flera föreningar fört enskilda samtal eller ställt frågor med olika 
tjänstepersoner. 
 
När det gäller att lämna synpunkter på konkreta skrivningar kring ett förslag anser 
förvaltningen att en sådan process blir tydligast genom ett remissförfarande. Då finns det 
en möjlighet att göra en samlad bedömning kring synpunkter.  
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Antagande av Biblioteksplan för Haninge kommun 
2022–2023 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.  

1. Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 2022–2023 antas. 

Sammanfattning av ärendet  
Haninges biblioteksplan är ett strategiskt dokument för långsiktig 
utveckling av kommunens folk- och skolbiblioteksverksamhet. 

Kultur- och demokratinämnden beslutade 2022-04-26 § 27 om att 
överlämna Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 2022–2023 
till kommunfullmäktige för antagande. 

Den reviderade biblioteksplanen ersätter kommunens tidigare plan för 
2017–2021. Kultur- och fritidsförvaltningen har ansvarat för 
revideringen. Grund- och förskolenämnden samt gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden har lämnat remissvar på planen.  

Förvaltningen har undersökt tidigare biblioteksplans användbarhet, 
funktion och resultat samt vilka behov som kommunen har framöver 
för biblioteksverksamheten. Förvaltningen har i dialog med 
utbildningsförvaltningen och it- och utvecklingsenheten på 
kommunstyrelseförvaltningen identifierat områden där uppdrag och 
ansvar behöver tydliggöras under planperioden 2022–2023. Dessutom 
ser förvaltningen ett behov av att formulera hur kommunen kan 
stärka och utveckla kommuninvånarnas möjligheter till läsande, 
livslångt lärande, medie- och informationskunnighet och delaktighet i 
samhället. Därför ska berörda verksamheter under planperioden 
2022–2023 genomföra ett förarbete som möjliggör en struktur för 
intern samverkan. På så sätt bedöms förutsättningar skapas för en ny 
och långsiktig biblioteksplan för Haninge kommun från år 2024.  

Ärendet 
Den reviderade biblioteksplanen har skickats till grund- och 
förskolenämnden samt gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden för 
synpunkter under tiden 2021-11-15–2022-03-04. Båda nämnderna ser 
positivt på den reviderade biblioteksplanen och anser att det är 
befogat att utbildningsförvaltningen tilldelas uppgifter genom den. 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (2) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Samhällsplanering och ledning 2022-05-04 KS 2022-00328  
 Handläggare    
 Sara Jansson, nämndsekreterare    

     

 
Nämnderna framförde ett förslag till ändring som handlar om 
läsfrämjande insatser på sida 11. Formuleringen: Vi ska påbörja 
planering av och starta arbetet med läsfrämjande insatser startas…// föreslog 
de ska strykas eller att meningen omformuleras till: Vi ska fortsätta 
arbetet med läsfrämjande insatser…// 
Kultur- och fritidsförvaltningen anser att den senare formuleringen är 
korrekt och meningen lyder därför: Vi ska fortsätta arbetet med 
läsfrämjande insatser för barn och unga i samverkan med folkbiblioteken utifrån 
ovanstående aktualitetsprövad kartläggning.   

Ekonomiska konsekvenser 
Förslag till beslut medför inga ekonomiska konsekvenser. 

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse – 2022-05-04 
- Beslut kultur- och demokratinämnden 2022-04-26 § 27 
- Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 2022–2023 – 

2022-03-09 
 

Beslutet skickas till:  

Kultur- och demokratinämnden 

Grund- och förskolenämnden 

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 

 



 
  Dokumenttyp  Sida 
  Protokoll  1 (1) 
  Sammanträdesdatum   
  2022-04-26   

 

 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
  

 

Dnr KDN 2021-00093 

§ 27 Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 
2022-2023 

Beslut 
Kultur- och demokratinämnden beslutar att 

1. Kultur- och demokratinämnden godkänner Reviderad 
biblioteksplan för Haninge kommun 2022-2023 och överlämnar 
ärendet till kommunfullmäktige.  

Sammanfattning av ärendet 
Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 2022-2023 är ett 
strategiskt dokument för långsiktig utveckling av kommunens folk- 
och skolbiblioteksverksamhet. Kultur- och fritidsförvaltningen har i 
dialog med berörda förvaltningar identifierat utvecklingsområden för 
planperioden. Grund- och förskolenämnden samt gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden har lämnat remissvar på planen.  

Handlingar i ärendet 
- Tjänsteskrivelse 2022-03-09 – Reviderad biblioteksplan för 

Haninge kommun 2022-2023.  

- Plan 2022-03-09 – Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 
2022-2023. 

 

Beslutet skickas till:  

Grund- och förskolenämnden 

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 

Kommunstyrelsen 

 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kultur- och fritidsförvaltningen Tjänsteskrivelse  1 (3) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Utveckling och stöd 2022-03-09 KDN 2021-00093  
 Handläggare    
 Elisabeth Åström, kultur- och biblioteksstrateg    

     

 

 

POSTADRESS 136 81 Haninge BESÖKSADRESS Rudsjöterassen 2 
TELEFON 08-606 70 00 E-POST haningekommun@haninge.se 

 
 

Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 
2022-2023 

Förslag till beslut 
Kultur- och demokratinämnden beslutar att 

1. Kultur- och demokratinämnden godkänner Reviderad 
biblioteksplan för Haninge kommun 2022-2023 och överlämnar 
ärendet till kommunfullmäktige.  

Sammanfattning av ärendet  
Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 2022-2023 är ett 
strategiskt dokument för långsiktig utveckling av kommunens folk- 
och skolbiblioteksverksamhet. Kultur- och fritidsförvaltningen har i 
dialog med berörda förvaltningar identifierat utvecklingsområden för 
planperioden. Grund- och förskolenämnden samt gymnasie- och 
vuxenutbildningsnämnden har lämnat remissvar på planen.  

Ärendet 
Biblioteksplanen är ett strategiskt dokument för långsiktig utveckling 
av Haninge kommuns biblioteksverksamhet i enlighet med 
bibliotekslagen (SFS 2013:801). Planen beskriver vad kommunen vill 
med biblioteksverksamheten – folkbibliotek och skolbibliotek – och 
hur den förverkligar bibliotekslagen utifrån kommunens 
förutsättningar och prioriteringar. Den reviderade planen avser 
perioden 2022–2023 och ersätter kommunens tidigare biblioteksplan 
från 2017–2021. Kultur- och fritidsförvaltningen ansvarar för 
revideringen.  
 
Inför revideringen har förvaltningen undersökt nuvarande plans 
användbarhet, funktion och resultat samt vilka behov kommunen har 
framöver för biblioteksverksamheten. Förvaltningen har i dialog med 
utbildningsförvaltningen och it- och utvecklingsenheten på 
kommunstyrelseförvaltningen identifierat områden där vi behöver 
tydliggöra uppdrag och ansvar under den kommande tvåårsperioden. 
Dessutom behöver vi formulera hur kommunen kan stärka och 
utveckla kommuninvånarnas möjligheter till läsande, livslångt lärande, 
medie- och informationskunnighet och delaktighet i samhället.  
 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kultur- och fritidsförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (3) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Utveckling och stöd 2022-03-09 KDN 2021-00093  
 Handläggare    
 Elisabeth Åström, kultur- och biblioteksstrateg    

     

 
Därför ska berörda verksamheter under planperioden 2022–2023 
genomföra ett förarbete som möjliggör en struktur för intern 
samverkan. På så sätt kan vi skapa förutsättningar för en ny och 
långsiktig biblioteksplan för Haninge kommun från år 2024.  
 
Remissinstanserna har varit grund- och förskolenämnden samt 
gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden. Den reviderade 
biblioteksplanen ska beslutas av kommunfullmäktige och träder i kraft 
2022. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Förslag till reviderad biblioteksplan har skickats till grund- och 
förskolenämnden samt gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden för 
synpunkter under tiden 2021-11-15–2022-03-04. Båda nämnderna ser 
positivt på den reviderade biblioteksplanen och anser att det är 
befogat att utbildningsförvaltningen tilldelas uppgifter genom den. 
Det har framfört ett förslag till ändring som handlar om läsfrämjande 
insatser på sid 11. Formuleringen: Vi ska påbörja planering av och starta 
arbetet med läsfrämjande insatser startas…// föreslår de att vi stryker eller 
ska meningen omformuleras till: Vi ska fortsätta arbetet med läsfrämjande 
insatser…//  
 
Kultur- och fritidsförvaltningen anser att den senare formuleringen är 
korrekt och meningen lyder därför: Vi ska fortsätta arbetet med 
läsfrämjande insatser för barn och unga i samverkan med folkbiblioteken utifrån 
ovanstående aktualitetsprövad kartläggning.   

Ekonomiska konsekvenser 
Det finns inte några ekonomiska konsekvenser till följd av detta 
beslut. 

Underlag för beslut 
- Tjänsteskrivelse 2022-03-09 – Reviderad biblioteksplan för 

Haninge kommun 2022-2023.  
- Plan 2022-03-09 – Reviderad biblioteksplan för Haninge kommun 

2022-2023. 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kultur- och fritidsförvaltningen Tjänsteskrivelse  3 (3) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Utveckling och stöd 2022-03-09 KDN 2021-00093  
 Handläggare    
 Elisabeth Åström, kultur- och biblioteksstrateg    

     

 
 

Beslutet skickas till:  

Grund- och förskolenämnden 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
Kommunstyrelsen 

__________ 

   

Linda Peltonen 
Förvaltningsdirektör 

 Lotta Gusterman 
Chef Utveckling och stöd 

 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen  Tjänsteskrivelse  1 (4) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Avdelningen samhällsplanering och ledning 2022-03-23 KS 2021-00620  
 Handläggare    
 Jessica Tanzilli     

     

 

 

POSTADRESS 136 81 Haninge BESÖKSADRESS Rudsjöterrassen 2 
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Program för social hållbarhet i Haninge – beslut om 
antagande 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Program för social hållbarhet i Haninge kommun antas. 

2. Uppdraget sociala investeringsfonder i den politiska 
plattformen 2019-2022 är avrapporterat.  

Sammanfattning av ärendet  
Beredningen för social hållbarhet har utarbetat ett förslag till program 
för social hållbarhet i Haninge kommun. Programmet är ett 
koncernövergripande styrdokument som samlar kommunens 
ambition för sociala hållbarhetsfrågor inom fyra prioriterade 
målområden. Nämnder, bolag och verksamheter ska prioritera 
lämpliga insatser utifrån programmets fyra sociala målområden och 
strategier. Till grund för programmet finns ett samlat övergripande 
hållbarhetsarbete med vägledning för målstruktur och prioritering 
från den sociala översiktsplanen.   

Beredningen för social hållbarhet föreslår att föreliggande ärende 
antas. 

Ärendet 
Kommunfullmäktige inrättade den 8 juni 2020 en beredning för social 
hållbarhet. Ett av uppdragen till beredningen har varit att ta fram ett 
program för social hållbarhet. Förslaget till program har arbetats fram 
av beredningen i dialog med förvaltningar och bolag. Syftet med 
programmet är att ge en samlad bild av hur kommunen avser arbeta 
med social hållbarhet. Förslaget samlar kommunens vilja, ambition 
och prioriteringar när det gäller att arbeta med främjande och 
förebyggande insatser utifrån ett långsiktigt socialt 
hållbarhetsperspektiv. Programmet utgår från fyra prioriterade 
målområden: 

 Demokrati och deltagande 
 Uppväxtvillkor och levnadsvanor 
 Arbete och livslångt lärande 
 Boende och livsmiljö 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (4) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Avdelningen samhällsplanering och ledning 2022-03-23 KS 2021-00620  
 Handläggare    
 Jessica Tanzilli    

     

 
Trygghetsfrågorna har kommit att bli en allt viktigare fråga för att 
Haninge ska vara hållbart. Trygghet är därför ett grundläggande 
perspektiv i programmet för social hållbarhet. 

Beredningen för social hållbarhet föreslår att programmet för social 
hållbarhet i Haninge antas. 

I beredningens uppdrag om program för social hållbarhet har även 
ingått att utreda möjligheterna till en social investeringsfond som 
finansieringsform för särskilda insatser. Detta är också ett uppdrag i 
den politiska plattformen 2019-2022. En kunskapshöjande insats 
kring sociala investeringsfonder hölls i inledningen av beredningen 
arbete och därefter har en utredningsrapport tagits fram av 
konsultfirman PWC och redovisats på ett beredningsmöte. 

Inkomna remissynpunkter 
Programmet för social hållbarhet har varit ute på remiss till 
kommunens nämnder, bolag, några rådgivande organ, lokala 
fastighetsägare och ideella aktörer samt till grannkommuner på 
Södertörn, andra valda kommuner och regionala/statliga aktörer 
under perioden 1 november 2021 – 28 februari 2022. Även politiska 
partier i kommunfullmäktige i Haninge kommun har fått remissen för 
synpunkter. 

Sammanlagt har 23 remissvar inkommit. Remissvaren har överlag 
varit positiva till utformning och innehåll i programmet samt Haninge 
kommuns ambitionsnivå som ligger till grund för ett långsiktigt 
hållbart samhälle. Då remissinstanserna i stort ställer sig positiva till 
förslaget till program har endast mindre revideringar gjorts efter 
inkomna synpunkter. Inkomna synpunkter finns redovisade i 
remissammanställningen. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
2016 genomförde förvaltningen en genomlysning av kommunens 
folkhälsoarbete. Genomlysningen visade att det fanns behov av att 
utveckla den sociala dimensionen av hållbar utveckling på ett mer 
strukturerat och systematiskt sätt. I den politiska plattformen 2019-
2022 var ett av uppdragen att ta fram en social översiktsplan som 
skulle ge en samlad bild av social hållbarhet i Haninge kommun. Den 
sociala översiktsplanen återrapporterades till kommunstyrelsen och 
kommunfullmäktige under våren 2020 och har legat till grund för 
beredningens arbete.  



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  3 (4) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Avdelningen samhällsplanering och ledning 2022-03-23 KS 2021-00620  
 Handläggare    
 Jessica Tanzilli    

     

 
Förslaget till program för social hållbarhet i Haninge kommun är ett 
koncernövergripande styrdokument som tillsammans med 
översiktsplanen och det klimat- och miljöpolitiska programmet ska 
bidra det till en långsiktig hållbar utveckling i kommunen.  

Förvaltningen anser att genom programmet får samtliga 
styrdokument för social hållbarhet en gemensam ram som underlättar 
för verksamheterna. Programmet lyfter även det grundläggande 
kommunala uppdraget, kommunernas kärnverksamhet, det 
kommunala välfärdsuppdraget. Vidare anser förvaltningen att 
programmet bör utgöra utgångspunkt för långsiktig prioritering av 
samordnade insatser i de mest berörda nämnderna och 
förvaltningarna och hanteras på strategisk nivå. Sammantaget anser 
förvaltningen att programmet tydligt visar kommunens vilja och 
ambition för sociala hållbarhetsfrågor på en strategisk nivå och 
programmet bör ge ett gott stöd till verksamheter och bolag i själva 
genomförandet. Kommunstyrelseförvaltning anser att förslaget till 
program för social hållbarhet bör antas.  

Förvaltningen anser att uppdraget sociala investeringsfonder i den 
politiska plattformen 2019-2022 är avrapporterat. 

Ekonomiska konsekvenser 
Programmet för social hållbarhet samlar för kommunen betydelsefulla 
frågor inom fyra viktiga målområden för social hållbarhet. Utifrån 
dessa målområden och strategier ska befintliga insatser prioriteras 
eller nya insatser föreslås. Denna process sker årligen i mål och 
budget.  

I de fall insatser inom något område behöver särskild förstärkning 
prövas det i den ordinarie budgetprocessen. Exempel på andra former 
för finansiering finns i den rapport som tagits fram om sociala 
investeringsformer.  

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-03-23 
- Program för social hållbarhet i Haninge kommun 2022 - 2032 
- Sociala investeringsfonder i ett investeringsperspektiv, 2022-

02-02 
- Tjänsteutlåtande Program för social hållbarhet i Haninge 

kommun, 2022-02-24 
- Remissammanställning Program för social hållbarhet i 

Haninge kommun, 2022-02-24 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  4 (4) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Avdelningen samhällsplanering och ledning 2022-03-23 KS 2021-00620  
 Handläggare    
 Jessica Tanzilli    

     

 
 

Beslutet skickas till:  

Samtliga nämnder och bolag 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 

 



Program för social hållbarhet 
2022–2032



Följande dokumentinnehåll:

Programmet för social hållbarhet i Haninge kommun finns att läsa på  
kommunens hemsida: http://www.haninge.se/socialhallbarhet

Arbetsgrupp:

Berit Pettersson Planeringschef (KSF)
Jessica Tanzilli Strateg för social hållbarhet (KSF)
Petra Hallberg Samhällsstrateg (KSF)

Dokumenttyp: Styrdokument
Dokumentnamn: Program för social hållbarhet i Haninge kommun
Beslutat datum: XXXX-XX-XX 
Gäller från datum: XXXX-XX-XX

Beslutat av: Kommunfullmäktige
Ansvarig förvaltning och avdelning: Kommunstyrelseförvaltningen, samhällsplanering och ledning
Diarienummer: KS 2021/620

Dokumentinformation: Xxxx xxxx

Ämnesord: Styrdokument, Program, Planerande

Dokumentinformation: Programmet för social hållbarhet i Haninge kommun är ett koncernövergripande 
styrdokument som ger en samlad bild av kommunens sociala hållbarhetsambitioner.
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Politikens förord

Haninge anpassar och förändrar
Varje människa är unik och har ett okränkbart värde. Det är utgångspunkten när  
vi ska arbeta för att stärka den sociala hållbarheten i Haninge.

Ett hållbart samhälle är ett tryggt samhälle. Ett tryggt samhälle kan nås om vi 
arbetar långsiktigt och strategiskt och där goda uppväxtvillkor är av central betydelse. 
Vi sätter barn och ungdomar i centrum och därmed också deras nära sammanhang, 
familj, skola och fritid.

Främjande av arbete, utbildning, kultur, hälsa samt motverkandet av ojämlikhet 
och segregation är viktiga pusselbitar för att nå målet. Genom att vi antagit vårt 
sociala hållbarhetsprogram tar Haninge kommun ett steg framåt i arbetet med att 
synliggöra strategiskt viktiga områden och komplexa samhällsutmaningar.

Vi får en klarare överblick över de olika delarna av hållbarhet där vi kan se hur den 
sociala hållbarheten, den ekonomiska och den ekologiska hållbarheten samspelar 
med varandra.

Haninge kommun kan nu arbeta med frågor där trygghet, delaktighet, inflytande, 
jämlikhet, jämställdhet och icke diskriminering vävs samman i ett konkret och 
systematiskt hållbarhetsarbete. 

Genom detta program stärker vi arbetet i att skapa en kommun med god livskvali-
tet för alla och ett tryggare samhälle.

Beredningen för social hållbarhet 
Jens Davidson (KD) Ordförande
Carin Flemström (S) Ledamot
Sevim Celepli (V) Ledamot
Josefina Sjöblom (L) Ledamot
Mikael Trolin (C) Ledamot
Aytac Quliyeva (MP) Ledamot
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1. Haninge kommuns  
program för social hållbarhet

Haninges program för social hållbarhet är ett vägledande koncernövergripande 
styr dokument som samlar kommunens vilja och ambition för sociala hållbarhetsfrå-
gor. Tillsammans med översiktsplanen och det klimat- och miljöpolitiska program-
met bidrar det till en långsiktig hållbar utveckling och ett gott liv i Haninge. 
Programmet ska utgöra underlag i verksamhetsplanering och budgetering och 
utgöra vägledning för koncernens alla verksamheter i förvaltningar och bolag. 
Programmets giltighetstid är 2022–2032.

Programmet ska också inspirera och involvera andra aktörer som verkar i Haninge 
att utveckla sitt arbete med social hållbarhet. Samverkan mellan kommun, närings-
liv, civilsamhälle, invånare och andra aktörer i regionen är viktigt för att nå ett 
hållbart samhälle. I programmet omnämns den kommunala organisationen, 
inklusive kommunala bolag och förbund som ”kommunen”. Det geografiska 
området Haninge kommun omnämns som ”Haninge”. 

1.1 Läsanvisning
Programmet inleds med att beskriva övergripande utgångspunkter som ligger till 
grund för programmet. I kapitel två beskrivs Haninges programs långsiktiga 
effektmål för social hållbarhet utifrån fyra målområden:

• Demokrati och deltagande

• Uppväxtvillkor och levnadsvanor

• Arbete och livslångt lärande

• Boende och livsmiljö

I kapitel tre beskrivs hur genomförande, uppföljning och aktualitetsprövning ska gå 

till utifrån kommunens styrmodell. I kapitel fyra finns en begreppsförklaring som 
mer detaljerat ger en beskrivning av centrala begrepp. I kapitel fem finns listade 
källhänvisningar. Till programmet finns en bilaga som ger en fördjupad information 
och förklarande av de övergripande utgångspunkterna för programmet, de fyra 
målområdena och dess strategier samt ansvarstagande aktörer för genomförande. 

1.2 Övergripande utgångspunkter
Nedan beskrivs de övergripande utgångspunkter som programmet förhåller sig till. 
Ytterst utgår det från Agenda 2030 och de globala målen, social hållbarhet ur ett 
Haninge perspektiv samt grundläggande perspektiv för respektive målområden, 
effektmål och tillhörande strategier.
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Agenda 2030

Målen i Agenda 2030 handlar om att skapa hållbara och godtagbara levnads-
förhållanden och levnadsvillkor för alla människor. De globala målen utgår från de 
tre dimensionerna av hållbar utveckling: ekonomiska, sociala och miljö mässiga.  
I Sverige är den övergripande utmaningen att skapa mer jämlika förutsättningar när 
det kommer till ekonomi, hälsa och boende. Särskilt angeläget är att arbeta både 
främjande och förebyggande för att stödja individer och grupper i utsatthet när det 
gäller ekonomisk och social polarisering i samhället.  

Illustrationen visar förhållandet mellan ekologisk, social och 
ekonomisk dimension av hållbarhet.

Social hållbarhet – kommunernas kärnverksamhet

Ett socialt hållbart samhälle tål påfrestningar, är anpassningsbart och förändrings-
benäget. En förenklad definition av social hållbarhet är att vi bygger ett långsiktigt 
hållbart samhälle, att planera för ett samhälle, en stad eller en kommun där 
människor med olika bakgrund och livssituation kan samverka, arbeta, bo och leva. 
Det är det grundläggande kommunala uppdraget, kommunernas kärnverksamhet, 
det kommunala välfärdsuppdraget. Målgruppen är medborgarna, de som bor och 
verkar i kommunen.
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1.3 Framtidsbild Haninge
Framtidsbilden beskriver ett framtida läge, den långsiktiga utvecklingen av Haninge 
och dess verksamheter, när Haninge går från förort till Stad. Social hållbarhet 
handlar om människor, alla ska kunna leva bra, trygga liv och utifrån sina förutsätt-
ningar kunna förverkliga sina drömmar. Det handlar också om att känna trygghet i 
sin vardag och tillit till det omgivande samhället. Social hållbarhet handlar om hur 
vi planerar service som skola och social omsorg samt hur vi planerar den fysiska 
miljön; hus, gator och torg. Närhet och tillgänglighet till arbetsplatser, service, 
kollektivtrafik, kulturliv och grönområden ökar tryggheten och stärker livskvalite-
ten och välbefinnandet i befolkningen.

Framtidsbilden för ett socialt hållbart Haninge 
”Ett socialt hållbart Haninge är ett samhälle där grundläggande 
mänskliga rättigheter uppfylls, där invånarna upplever trygghet och 
delaktighet, ett samhälle präglat av jämlika möjligheter till det goda 
livet nu och i framtiden.”

Grundläggande perspektiv för trygghet i vardagen

Trygghet för alla genom livets alla skeden är det grundläggande perspektivet för 
social hållbar utveckling i Haninge kommun. För att åstadkomma ett demokratiskt 
och välmående Haninge där invånarna känner sig delaktiga och mår bra är 
trygghetsperspektivet basen. Trygghetsperspektivet utgår från en helhetssyn som 
inbegriper fysisk, social och ekonomisk trygghet i Haninge. Programmets målområden, 
effektmålen och strategierna ska bidra till att uppnå trygga levnadsförhållanden och 
livsmiljöer för alla invånare i Haninge. Med trygghetsperspektivet som grund ska 
nämnd, bolag och verksamheter identifiera och prioritera lämpliga insatser som 
bidrar till människors hälsa och delaktighet och ger störst nytta för flest invånare 
i kommunen.

Hälsa

Delaktighet

Trygghet

Social

EkonomiskFysisk



8  |  HANINGE KOMMUN8  |  HANINGE KOMMUN

2. Haninges mål för  
social hållbarhet
I detta kapitel presenteras Haninge programs långsiktiga effektmål utifrån fyra 
målområden: demokrati och deltagande, uppväxtvillkor och levnadsvanor, arbete och 
livslångt lärande samt boende och livsmiljö. Målområdena har valts utifrån Haninge 
kommuns lokala förutsättningar, utmaningar och möjligheter att genom kommunens 
verksamheter bidra till en utveckling mot social hållbarhet. Till varje målområde finns 
en beskrivande inledning, effektmål samt övergripande strategier.  Den långsiktiga 
effekten möjliggörs och förverkligas genom att Haninges nämnder tillämpar mål-
områdenas övergripande strategier till respektive verksamheter och prioriteringar. 

2.1 Demokrati och deltagande
Demokrati handlar om att skapa jämlika möjligheter till delaktighet och inflytande. 
Jämlikhet innebär lika rättigheter och möjligheter för alla människor. Att arbeta för 
jämlikhet innebär att anpassa verksamheterna så att de motsvarar människors olika 
behov och förutsättningar. Att öka delaktigheten handlar om att ge utrymme för allas 
röster. Deltagande handlar om att människor behöver känna sig socialt delaktiga ska 
ha kunskap om det samhälle som de lever i, känna ett sammanhang och menings-
fullhet. Delaktighet och inflytande är båda grundläggande förutsättningar för 
folkhälsan och social hållbarhet. Delaktighet skapar tillit mellan människor och gente-
mot institutioner och myndigheter, vilket är viktiga grundpelare i det demo kratiska 
samhället. Brist på inflytande och tillit kan på samma sätt leda till utanförskap och en 
känsla av maktlöshet som kan påverka individers hälsa negativt.

Agenda 2030 Mål

Folkhälsopolitikens mål
Mål 7: Kontroll, inflytande och 
delaktighet

Effektmål
Haninge är ett öppet och demokratiskt samhälle som möjliggör för 
invånarna att påverka och aktivt delta i samhället.

Strategier för att nå effektmålet
Tillit till samhället för ökat valdeltagande 

I Haninge skapas förutsättningar för invånarnas delaktighet till ett 
ökat valdeltagande.

Engagemang och medskapande för Haninges utveckling 

I Haninge skapas möjligheter till att kunna engagera sig och påverka  
i samhället.

Tillgång till samhällsutbudet 

I Haninge har invånarna tillgång till ett öppet och tillgängligt kultur-
utbud och  ideellt föreningsliv.
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INGEN
FATTIGDOM

INGEN
HUNGER

GOD HÄLSA OCH 
VÄLBEFINNANDE

GOD UTBILDNING 
FÖR ALLA

Agenda 2030 Mål

Effektmål
I Haninge har alla barn och ungdomar jämlika uppväxtvillkor  
och goda levnadsvanor genom hela livet.

Strategier för att nå effektmålet
Framtidstro för barn och unga 

Kommunens verksamheter och andra aktörer arbetar för att barn  
och unga ska ges en trygg uppväxt med likvärdiga möjligheter till  
ett gott liv i hemmet, i skolan och på fritiden. 

Välbefinnande genom psykisk och fysisk hälsa 

I Haninge värnas ett fysiskt aktivt liv liksom det psykiska  
välbefinnandes betydelse för människors möjligheter att må bra  
och delta i samhället.

2.2 Uppväxtvillkor och levnadsvanor 
Att skapa goda och jämlika uppväxtvillkor handlar om att möjliggöra för utveckling, 
inlärning och hälsa tidigt i livet. En god start i livet är avgörande både under uppväxt 
och senare i vuxenlivet. Det handlar om goda ekonomiska och fysiska uppväxtvillkor, 
trygga relationer till vuxna, betydelsen av familjen i dess olika former, goda kamrat-
relationer samt lek och lärande vilket är viktigt för att uppnå kognitiva, mentala, 
sociala och motoriska färdigheter. 

Levnadsvanor handlar om att främja hälsosamma vanor. God hälsa är också en 
förutsättning för utbildning, arbete och försörjning. Goda levnadsvanor genom hela 
livet omfattar ökad fysisk aktivitet, psykisk hälsa, kost och goda matvanor, arbete 
mot alkohol, narkotika, dopning, tobak och spel samt ett liv fritt från våld. 
Levnadsvanor baseras på inlärda beteenden som ofta grundas i unga år. Barn och 
unga är därför en viktig målgrupp. Kommunens verksamheter är en arena som når 
alla barn och unga för ett hälsofrämjande och förebyggande arbete.

Folkhälsopolitikens mål
Mål 1: Det tidiga livets villkor
Mål 2: Kunskaper, kompetens 
och utbildning
Mål 6: Levnadsvanor
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2.3 Arbete och livslångt lärande
Sysselsättning och ekonomisk trygghet är viktigt för människor ekonomiskt liksom 
socialt och hälsomässigt, och för de allra flesta är arbete den primära källan till 
inkomster. För att åstadkomma en god och jämlik hälsa är det viktigt att stärka 
människors egna möjligheter till sysselsättning och försörjning och det är centralt 
att skapa förutsättningar för alla att ha ett arbete, särskilt för grupper som annars 
har svårt att komma in på arbetsmarknaden. Personer med en aktuell och efter-
frågad kompetens är mer anställningsbara och möjligheter till utbildning och 
omställning är viktigt. Människors möjligheter till att utveckla kompetenser och 
kunskaper genom olika former av lärande under livets olika skeden ska främjas då 
de har ett starkt samband med människors förutsättningar till försörjning och hälsa.

INGEN
FATTIGDOM

GOD UTBILDNING 
FÖR ALLA

ANSTÄNDIGA 
ARBETSVILLKOR 
OCH EKONOMISK 
TILLVÄXT

HÅLLBAR INDUSTRI, 
INNOVATIONER OCH 
INFRASTRUKTUR

Agenda 2030 Mål

Folkhälsopolitikens mål
Mål 2: Kunskaper, kompetens 
och utbildning
Mål 3: Arbete, arbets-
förhållanden och arbetsmiljö
Mål 4: Inkomster och 
försörjnings möjligheter

Effektmål
I Haninge finns en stark arbetsmarknad som stärker människors 
möjligheter till arbete och sysselsättning genom utbildning,  
kompetensförsörjning och livslångt lärande.

Strategier för att nå effektmålet
Stark arbetsmarknad med fler arbetstillfällen 

I Haninge sker samverkan mellan kommunen, regionen, staten, 
företag och utbildningsanordnare för fler företag och fler arbetstill-
fällen för en stark och fungerande arbetsmarknad.

Unga vuxna och de med försörjningssvårigheters etablering  

på arbetsmarknaden 

Haninge kommun ska genom proaktiva insatser verka för att stärka 
kompetensförsörjningen och medverka till en start arbetsmarknad  
och därigenom förebygga arbetslöshet.

Kompetensförsörjning, livslångt lärande och matchning för 

arbetsmarknaden 

Haninge kommun ska genom effektiva, reaktiva insatser stödja 
personer i arbetslöshet och försörjningssvårigheter i deras  
ambitioner till arbete/studier och till egen försörjning .
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2.4 Boende och livsmiljö
Haninge kommun växer och det skapar möjligheter för fler människor att bo och 
leva i kommunen. Goda livsmöjligheter börjar med en samhällsplaneringsprocess 
som skapar förutsättningar för ett socialt hållbart samhälle. För att skapa ett socialt 
hållbart samhälle krävs att tillväxten sker på ett balanserat sätt så att den bidrar till 
ett rättvist och tryggt samhälle där skillnaderna inom kommunen minskar. En 
planeringsprocess som innebär goda livsmöjligheter för alla invånare i samtliga delar 
av Haninge kommun. Tillgång till en god och ekonomiskt överkomlig bostad i ett 
område som ger samhälleliga förutsättningar för social gemenskap bidrar till 
trygghet, tillit och hälsa i befolkningen.
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INGEN
FATTIGDOM

HÅLLBAR INDUSTRI, 
INNOVATIONER OCH 
INFRASTRUKTUR

HÅLLBARA STÄDER
OCH SAMHÄLLEN

Agenda 2030 Mål

Folkhälsopolitikens mål
Mål 5: Boende och närmiljöEffektmål

Haninge har jämlik tillgång till välfungerande boende- och livsmiljöer 
med närhet till rekreation, natur, kultur och fritid.

Strategier för att nå effektmålet
Planeringsprocess som främjar hållbarhet över generationer 

I Haninge finns en samhällsbyggnadsprocess som i alla skeden 
bidrar till ett inkluderande och demokratiskt samhälle. 

Lokala platsen för trygghet och samhörighet 

Haninge värnas det offentliga stadsrummets betydelse för allas 
trygghet, trivsel och samhörighet.

Inkludering för likvärdiga möjligheter 

Haninge främjar/skapar boende- och livsmiljöer som bidrar till 
invånarnas behov och inkludering i samhället. 
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3. Genomförande,  
uppföljning och aktualitets-
prövning

För att närma sig en social hållbarhet krävs samverkan med andra aktörer inom 
programmets målområden. Detta avsnitt beskriver kommunens ansvar för genom-
förande och uppföljning samt de uppdrag som samverkande aktörer har för att 
samhället ska kunna vara socialt hållbart.

3.1 Genomförande
Programmet för social hållbarhet ska ses som ett paraply för det socialt hållbara 
Haninge, ett stöd för nämnder och bolagsstyrelser när de ska prioritera insatser  
i budget och investeringsprogram. Nämnder och bolagsstyrelser ska i sina  
strategi- och budgetprocesser formulera nämndstrategier som bidrar till mål-
områdenas strategier. Programmet konkretiseras med handlingsplaner för olika 
verksamhetsområden.

Planerande Reglerande Beslutsnivå Tidsperiod

Övergripande Vision, ÖP, Program Kommunfullmäktige Lång sikt 
Minst 10 år

Strategisk Strategi Policy Kommunfullmäktige,  
kommun styrelse och nämnd

Medellång sikt 
4–10 år

Taktisk Plan Riktlinjer Kommunstyrelse, nämnd Kort sikt 
1–4 år

Verkställande I Koncerngemensam plan Direktiv Kommundirektör

Verkställande II Verksamhetsplan Regler, rutiner, anvisningar, 
tillämpningar

Förvaltning

Syfte
Nivå

Haninge kommuns policy för styrdokument (KF 2021-06-14)
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Aktörer

Kommunens kärnverksamhet handlar om att bygga ett långsiktigt hållbart samhälle. 
Kommunen som organisation har rådighet över delar av det som gör ett samhälle 
och en plats socialt hållbar. Kommunen kan påverka en del av utvecklingen själv 
men är i mångt och mycket beroende av andras insatser, exempelvis den regionala 
och nationella planeringen. Social hållbarhet i hela Haninge som plats handlar även 
om alla de insatser som görs av medborgare, civilsamhället, företag och andra myndig-
heter och organisationer. Programmet för social hållbarhet ska ses i sitt större 
sammanhang och omfattar hela kommunen och alla som bor och verkar i Haninge.

3.2 Uppföljning och aktualitetsprövning
Programmet är integrerat i kommunens styrmodell och övergripande styr- och 
ledningsprocess. Uppföljning och ansvarsfördelning av programmets mål och 
strategier sker enligt Haninge kommuns befintliga system för uppföljning.  

Haninge kommuns styrmodell 

Aktualitetsprövning sker i enlighet med befintlig policy för styrdokument. 
Kommun fullmäktiges mål och budget innehåller indikatorer som ska följa om 
utvecklingen går i rätt riktning i förhållande till fullmäktiges mål. Kommun-
fullmäktiges indikatorer ska tillsammans med nämndspecifika indikatorer säker-
ställa att fullmäktiges övergripande mål uppfylls.
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4. Begreppsförklaringar

Nedan beskrivs centrala begrepp som används i programmet och som har bedömts 
behöva en mer detaljerad förklaring för läsförståelsen. 

Demokrati – handlar om alla människors lika värde och rättigheter samt möjligheten 
till att vara med och påverka och bestämma.

Civilsamhälle – definieras av Sveriges riksdag som ”en arena, skild från staten, 
marknaden och det enskilda hushållet, där människor, grupper och organisationer 
agerar tillsammans för gemensamma intressen”.

Levnadsförhållanden –  beskriver under vilka förhållanden människor och  
grupper lever sina liv utifrån olika faktorer såsom boende, ekonomi, hälsa, fritid,  
medborgerliga aktiviteter, sociala relationer, sysselsättning och arbetsmiljö, trygghet 
och säkerhet. 

Livsvillkor – beskriver förutsättningar för människor och gruppers levnads-
förhållanden och omfattar bland annat socioekonomisk status och det  
samhälls system som människor lever. Livsvillkor ligger ofta utanför den enskildes 
direkta kontroll. 

Levnadsvanor – handlar om de vanor som har betydelse för människors hälsa 
såsom vad människor äter och dricker, sömnvanor, vanor vad gäller fysisk aktivitet 
och rörelse samt alkohol, narkotika, dopning, tobak  och spel. 

Jämlikhet – handlar om att alla ska ha likvärdiga möjligheter oavsett kön, ålder, 
könsöverskridande identitet eller uttryck, sexuell läggning, etnisk tillhörighet, 
religion eller annan trosuppfattning eller funktionsvariation. 

Hälsa – fysiskt, psykiskt och socialt välbefinnande och inte endast frånvaro av 
sjukdom eller skada.

Främja – underlätta för och bidra till att något ska inträffa. 

Förebygga – minska risken för något att inträffa, förhindra i förväg. 

Segregation – handlar om att människor lever åtskilda, ofta beroende på skillnader 
utifrån en socioekonomisk status. 

Socioekonomisk status – handlar om gruppers livsvillkor utifrån deras utbildnings-
nivå, yrke eller inkomst. Det är vanligt att använda olika gruppers socioekonomiska 
status som jämförande mått av sämre eller bättre välmående.
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5. Källor

Folkhälsomyndigheten – Nationella folkhälsomål och målområden  
Haninge kommun – Policy för styrdokument 
Regeringskansliet – Agenda 2030 och de globala målen för hållbar utveckling 
United Nations Development Programme-Sverige – Globala målen 
World Health Organisation – Health Equity Monitor
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Remissammanställning – Program för social hållbarhet i 
Haninge kommun 

Bakgrund
Haninge kommun har tagit fram ett koncernövergripande program för social hållbarhet. 
Förslaget har arbetats fram under perioden 2020 - 2022. Programmet för social 
hållbarhet ska ge en koncernövergripande och långsiktig bild av kommunens vilja och 
ambition i arbetet med den sociala dimensionen av hållbar utveckling. Tillsammans med 
översiktsplanen och det klimat- och miljöpolitiska programmet ska det bidra till en 
övergripande och långsiktig hållbar utveckling och ett gott liv i Haninge.

Förslaget har varit ute på remiss till kommunens nämnder, bolag, några rådgivande 
organ, lokala fastighetsägare och ideella aktörer samt till kommuner bland annat på 
Södertörn och regionala/statliga aktörer under perioden 1 november 2021 – 28 februari
2022. Även politiska partier i kommunfullmäktige i Haninge kommun har tagit del av 
remissen.

Sammanlagt har 24 remissvar inkommit.. Remissvaren har generellt varit positiva till 
utformning och innehåll i programmet samt Haninge kommuns ambitionsnivå som 
ligger till grund för ett långsiktigt hållbart samhälle. Nedan beskrivs och besvaras de 
synpunkter om förändringar och önskningar om förtydliganden som har inkommit. 
Kommunstyrelseförvaltningen har valt att inte kommentera synpunkter från partier i 
kommunfullmäktige.

Inkomna synpunkter

Statliga och regionala instanser

Folkhälsomyndigheten (FHM)
FHM har tagit del av remissen men valt att inte lämna synpunkter på densamma. 

Sveriges kommuner och regioner (SKR)
SKR har tagit del av remissen men valt att inte lämna synpunkter på densamma. 

Länsstyrelsen i Stockholms län
Länsstyrelsen har tagit del av remissen men valt att inte lämna några synpunkter på 
densamma.

Polisen, lokalpolisen Haninge/Nynäshamn
Lokalpolisen i Haninge/Nynäshamn har tagit del av remissen och ställer sig positivt till 
att Haninge kommun tar fram ett program som lyfter bra fokusområden för att nå 
uppsatta mål. Lokalpolisen vill lyfta fram målområdet Uppväxtvillkor och levnadsvanor 
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som ett särskilt viktigt och angeläget målområde när det kommer till att ta ett 
förebyggande och stöttande perspektiv för insatser som rör ungas uppväxt och trygghet. 
Målområdet är också angeläget utifrån att tidigt arbeta förhindrande av kriminalitet och 
nyrekrytering av kriminella.  
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen ser positivt på lokalpolisens yttrande och kan instämma i 
att det är viktigt med tidiga insatser när det gäller förebyggande arbete mot kriminalitet i 
samhället och trygghetsskapande arbete överlag för barn och ungas uppväxtvillkor. 

Kommuner 

Lunds kommun 
Lunds kommun har tagit del av remissen och lämnat synpunkter på programmet för 
social hållbarhet. Lunds kommun ser positivt på Haninges initiativ till ett program för 
social hållbarhet med mål och strategier som är relevanta och framtagna utifrån 
Haninges lokala förutsättningar, utmaningar och möjligheter. Programmet anses vara 
relevant och på ett positivt sätt kopplat till globala och nationella perspektiv.  

Andra synpunkter och medskick handlar om att på ett tydligare sätt nämna 
giltighetstiden för programmet till exempel i den inledande texten. När det gäller de 
inledande texterna för respektive målområde så tydliggör de kopplingen till social 
hållbarhet och vikten av att skapa jämlika livsvillkor, men skulle också behöva få en 
tydligare lokal beskrivning i syfte att skapa ytterligare relevans för val av mål. Lunds 
kommun anser även att programmet tydligare skulle kunna lyfta fram särskilt utsatta 
grupper till exempel HBTQ-personer eller äldre samt att programmet skulle tjäna på att 
jämställdhets integreras.   

Styr- och ledningsprocessen är väl beskriven men saknar redogörelse om hur/vilken 
förvaltningsövergripande grupp för det stödjande arbetet med att omsätta målen till 
verksamhetsspecifika åtgärder samt i uppföljningen.  

Effektmålen anses visionära och där strategierna ska vägleda för prioritering och 
genomförande. Här föreslår Lunds kommun att strategierna kan förtydligas för att ge 
tydligare inriktning med förslagen. Under målområdet Uppväxtvillkor och levnadsvanor 
kan förtydligande göras genom att lyfta fram särskilt utsatt grupp och knyta an till den 
lokala analysen. Ett gott exempel lyfts fram inom målområdet Arbete och livslångt 
lärande med strategin om ungas etablering vilken beskriver målgrupp och typ av insatser 
som krävs för måluppfyllelse. Under målområdet Boende och livsmiljö anser Lunds 
kommun att det saknas något om närhet till service så som kollektivtrafik, skola och 
livsmedelsbutik, eftersom det är viktiga komponenter för ett jämlikt och hållbart 
samhälle. Möjligt förslag är att en sådan beskrivning tar plats istället för rekreation eller 
natur.  

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen gläder sig åt det positiva yttrandet från Lunds kommun. 
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Lunds kommun är en av de kommuner som har funnits med i den omvärldsbevakning 
som gjorts i arbetet med att ta fram programmet och den övergripande dispositionen.  

Kommunstyrelseförvaltningen håller med i Lunds yttrande om att på ett tydligare sätt 
ange giltighetstiden för programmet och föreslår att en formulering om giltighetstiden 
10 år finns med i rubrik och inledning.  

De synpunkter med förslag som rör en tydligare beskrivning av närhet till service 
kopplat till målområde Boende och livsmiljö finns beskrivna inledningsvis i 
framtidsbilden då det är angeläget för alla Haningebor och inte endast för särskilt utsatta 
grupper. 

De synpunkter och förslag till ändringar som framförs i yttrandet som rör målstyrning 
och styr- och ledningsprocess är bra men kommunstyrelseförvaltningen anser också att 
några av dessa är bättre lämpade att ta i beaktande i ett senare implementeringsskede av 
programmet. Mot bakgrund av den policy för styrdokument i Haninge kommun som 
också finns beskriven i programmet så utgör ett koncernövergripande program en 
ytterst långsiktig och övergripande politisk viljeinriktning, medan frågor som rör 
genomförande och måluppfyllelse kommer till uttryck på förvaltnings- och 
verksamhetsnivå. När det gäller tydligare och målgruppsanpassade formuleringar till 
strategierna anser kommunstyrelseförvaltningen att också dessa bör hamna på 
nämndnivå där respektive verksamheter är kända och bättre kan preciseras för att 
matcha arenor och målgrupper.  

I programmets beskrivs att nämnder, bolagsstyrelser och verksamheter ska identifiera 
och prioritera lämpliga insatser som bidrar till målområdenas strategier, dels i avsnittet 
Grundläggande perspektiv för trygghet i vardagen men också i avsnittet om 
genomförande. Dessa konkretiseras sedan genom handlingsplaner för olika 
verksamhetsområden.  

Nykvarns kommun 
Nykvarns kommun har tagit del av remissen och ställer sig positiv till programmet och 
anser att de fyra målområdena är relevanta för arbetet med social hållbarhet. Vidare vill 
Nykvarns kommun skicka med att effektmålen med tillhörande strategier i kombination 
med planen för uppföljning ökar förutsättningarna för god måluppfyllelse. Programmet 
anses hålla god ambitionsnivå och kan leda till framgång.  

Kommunstyrelseförvaltningens kommentarer 
Kommunstyrelseförvaltningen ser glädjande på Nykvarns kommuns positiva yttrande på 
programmet. 

Nynäshamns kommun 
Nynäshamns kommun har tagit del av remissen men valt att inte lämna några 
synpunkter på densamma. 
 
Upplands Väsby kommun 
Upplands Väsby kommun har tagit del av remissen men valt att inte lämna några 
synpunkter på densamma. 
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Haninge kommuns nämnder 
Följande av kommunens nämnder har lämnat yttranden på remissen.  

Grund- och förskolenämnden 
Grund- och förskolenämnden ställer sig positivt till programmet för social hållbarhet. 
Nämnden anser att flera av områdena i programmet är centrala för skolan och pekar 
även på det positiva i vikten av att lyfta goda och jämlika uppväxtvillkor för att 
möjliggöra utveckling, inlärning och hälsa.  

M och SD deltar inte i beslutet. 

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen ser glädjande på grund- och förskolnämndens positiva 
yttrande på programmet.  

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
Se ovan. Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden har lämnat likalydande yttrande som 
Grund- och förskolenämnden.  

Idrotts- och fritidsnämnden 
Se nedan. Idrotts- och fritidsnämnden har lämnat likalydande yttrande som Kultur- och 
demokratinämnden. 
 

Kultur- och demokratinämnden 
Kultur- och demokratinämnden ställer sig positivt till programmet för social hållbarhet 
och har sett det som värdefullt att förvaltningen fått vara med i processarbetet där 
förvaltningens perspektiv och övergripande synpunkter har hanterats och tagits hänsyn 
till.  
 
Kultur- och demokratinämnden har en synpunkt på två strategier som hör till 
målområdet Demokrati och deltagande. Nämnden anser att strategierna som de är 
formulerade mer liknar mål eller tillstånd och ser hellre att strategierna formuleras om 
för att bättre beskriva vägen mot effektmålet.  
 
Gällande strategin Engagemang och medskapande för Haninges utveckling föreslår Kultur- och 
demokratinämnden istället formuleringen I Haninge skapas möjligheter för att kunna engagera 
sig och påverka i samhället. 
 
Gällande strategin Tillgång till samhällsutbudet menar nämnden att beskrivningen 
…kulturellt samhällsutbud… inte är ett vedertaget begrepp och därför kan skapa 
otydlighet. Nämnden föreslår istället formuleringen I Haninge kommun har invånarna 
tillgång till ett öppet och tillgängligt kulturutbud och ideellt föreningsliv. 
 
Utifrån överläggningar i nämnden deltar inte M och SD i beslutet.  
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen ser glädjande på kultur- och demokratinämndens positiva 
synpunkter på programmet och tar samtidigt emot de konstruktiva medskicken som rör 
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formuleringarna i strategierna till målområdet Demokrati och deltagande. 
Kommunstyrelseförvaltningen ställer sig bakom förslagen på omformuleringar.  

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden  har tagit del av programmet och vill 
framföra att det är viktigt att programmet inte gör andra prioriteringar eller använder 
andra begrepp än sådana som är antagna i näringslivs- och arbetsmarknads-strategierna. 

Nämnden föreslår vissa begreppsändringar i programmet. Kompetensutveckling ändras 
till kompetensförsörjning och livslångt lärande. Unga vuxnas etablering på 
arbetsmarknaden ändras till Unga vuxna och de med försörjningssvårigheter etablering 
på arbetsmarknaden. I Strategi ett för att nå effektmålet Stark arbetsmarknad med fler 
arbetstillfällen saknar förvaltningen ”staten” i uppräkningen under vilka vi ska samverka 
med. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen kommentar:  
Kommunstyrelseförvaltningen tar emot de konstruktiva medskicken som rör 
formuleringarna i strategierna till målområdet Arbete och livslångt lärande. 
Kommunstyrelseförvaltningen ställer sig bakom förslagen på begreppsändringar samt 
föreslår att målområdets första strategi ändras till Näringslivsstrategins formulering för 
den strategiska inriktningen Fler företag och fler arbetstillfällen. Nämnden föreslår också att 
de andra två strategierna ändras enligt nämndens förslag samt att tillhörande 
beskrivningar ändras till de formuleringar som finns skrivna i Arbetsmarknadsstrategin 
för strategiområde 1 respektive 2.  
 

Socialnämnden  
Socialnämnden ställer sig positiv till ett koncernövergripande program för social 
hållbarhet i Haninge kommun som vägledning och stöd för kommunens långsiktiga 
hållbarhetsarbete. Nämnden anser att programmet ger en kommungemensam bild av 
social hållbarhet och tydliggör kommunens hållbarhetsarbete utifrån Agenda 2030 samt 
att programmet därmed skapar en starkare styrning mot ett social hållbart Haninge.  
 
Socialnämnden lyfter också fram följande synpunkter på programmet som handlar om 
förtydliganden som kan göras i syfte att förhindra eventuella oklarheter i målstyrningen: 
 
Det skulle behöva förtydligas vad det innebär att programmet innehåller både effektmål 
och strategier mot bakgrund av de olika tidshorisonterna av dessa som beskrivs i 
haninge kommuns policy för styrdokument. 
 
Ett förtydligande behövs vad gäller hur målstyrningen ska säkerställas så den inte 
krockar med prioriteringar på nämndnivå.  
 
Nämnden ställer frågan hur programmet förhåller sig till och synkroniserar med 
befintliga styrdokument som tangerar samma områden som programmets målområden. 
Till exempel inom målområdet Arbete och livslångt lärande med strategier som är 
formulerade annorlunda gentemot befintliga styrdokumentet Arbetsmarknadsstrategi.  
 
M deltar inte i beslutet.    
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Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen ser det som glädjande att Socialnämnden ser programmet 
för social hållbarhet i Haninge kommun som positivt. Kommunstyrelseförvaltningen ser 
värdet i att förtydliga vad det innebär med måluppfyllelse när det finns flera 
styrdokument/strategier i kommunen som tangerar samma målområden. 
Kommunstyrelseförvaltningen föreslår samma ändringar som i kommentaren ovan från 
Kommunstyrelseförvaltningen.  

Stadsbyggnadsnämnden 
Stadsbyggnadsnämnden har tagit del av programmet och ställer sig positivt till 
programmet som bidrar till att tydliggöra de målsättningar och strategier inom social 
hållbarhet för kommunens verksamheter. Nämnden välkomnar den integration av 
nationella styrdokument och mål samt integration av programmet inom  ordinarie 
planerings- och budgetprocess.  

Stadsbyggnadsnämnden ser att programmet bidrar till att säkerställa efterlevnad av krav 
på social hållbarhet. Utifrån det ser också nämnden ett framtida behov av ytterligare 
resurser då det kommer innebära att samordna strategier och konkreta handlingsplaner.  

M deltar inte i beslutet. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen ser glädjande på Stadsbyggnadsnämndens yttranden 
och tar emot synpunkterna om framtida resursbehov som en del av ett 
nästkommande implementeringsarbete för programmet. 
 
Södertörns upphandlingsnämnd 
Södertörns upphandlingsnämnd ser positivt på programmet som ett vägledande och 
koncernövergripande program som samlar de sociala hållbarhetsfrågorna. Nämnden 
lyfter fram vikten av samverkan mellan flertalet olika samhällsaktörer för att kunna nå 
ett socialt hållbart samhälle och ser programmet som en vägvisare och inspiration för 
det fortsatta lokala och regionala hållbarhetsarbetet.  

Södertörns upphandlingsnämnd ser även positivt på att verksamheterna ska prioritera 
insatser i budget- och investeringsprogram och utforma nämndstrategier för att bidra till 
målområdena. Dock lyfter nämnden fram att ambition och prioritering av social 
hållbarhet kan komma att variera mellan olika nämnder och bolag, vilket kan skapa 
intressekonflikter när målen och strategierna ska omsättas till krav i nämndövergripande 
upphandlingar. Att programmet ska konkretiseras med handlingsplaner ser nämnden  
som positivt för att tydliggöra efterlevnad. Vid framtagandet av handlingsplaner anses 
det särskilt angeläget med tidig dialog mellan olika berörda verksamheter, liksom vikten 
av god kunskap och kompetens i hållbarhetsfrågor kopplat till kommunens styrande 
målsättningar bland förvaltningarnas/verksamheternas representanter som deltar i en 
upphandling i syfte att kunna styra upphandlingarnas omfattning och kravställning. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen anser det glädjande att Södertörns upphandlingsnämnd 
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ser positivt på programmet och tar emot de synpunkter som nämnden skickar med vad 
gäller samverkan, dialog och vidare konkretisering av programmet.  

Äldrenämnden 
Se ovan. Äldrenämnden har lämnat samma yttrande som Socialnämnden. 
 
Haninges kommunala bolag 
 
Haninge bostäder 
Haninge bostäder har tagit del av förslaget och ställer sig positivt till det.  
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar:   
Kommunstyrelseförvaltningen anser det glädjande att Haninge bostäder ställer sig 
positivt bakom programmet. 
 
Tornberget 
Tornberget har tagit del av förslaget och ställer sig positivt till det som ett vägledande 
styrdokument för alla verksamheter i förvaltningar och bolag. Bolaget ser det även 
som inspiration för andra aktörer som verkar i Haninge för att utveckla det egna 
arbetet med social hållbarhet. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar:   
Kommunstyrelseförvaltningen anser det glädjande att Tornberget ställer sig positivt 
bakom programmet både för kommunkoncernens långsiktiga styrning samt som 
inspiration för andra lokala aktörer. 

Haninge kommuns rådgivande organ 
Haninge kommuns funktionshinderråd 
Haninge kommuns funktionshinderråd har tagit del av programmet och anser att 
programmet har en bra övergripande inriktning när det gäller social hållbarhet. När det 
kommer till programmets koppling som rör de 8 nationella folkhälsomålen har rådet en 
önskan om att lägga till en 9:e punkt för ”det sena livets villkor”. Rådet anser att 
programmets framtidsbild saknar en realistisk spegling av den demografiska 
förändringen i samhället där fler i befolkningen blir äldre. När det gäller målområdet 
Boende och livsmiljö menar rådet att det saknas skrivning om boenden för 
låginkomsttagare. När det gäller målgruppen äldre vill rådet även skicka med att det 
saknas tillräckliga språkkunskaper i svenska bland personalen på kommunens 
äldreboenden. Gällande målområdet Demokrati och deltagande och tillgång till 
samhällsutbudet anser rådet att det bör spegla programmets uttryck om arbete för 
jämlikhet och att det finns förbättringar att göra vad gäller tillgänglighetsanpassning i 
anvisade föreningslokaler.   

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen har tagit emot rådets synpunkter. Förvaltningen ser 
glädjande på rådets positiva yttrande vad gäller riktningen av programmet och social 
hållbarhet. Förvaltningen har även förståelse för rådets övriga synpunkter och ser att det 
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finns anledning till att återkomma i de frågorna senare när programmet blir 
konkretiserat. 

Övriga  
 
Haninge Badmintonklubb  
Föreningen anser att det är bra att Haninge kommun grundar programmet i Agenda 
2030. Samtidigt anser föreningen att programmet snarare är utformat som en 
avsiktsförklaring och därmed blir för övergripande för en lokal förening att kunna ta 
ställning till och ha konkreta synpunkter på.  
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen har tagit emot föreningens synpunkter, har förståelse för 
dessa och ser att det finns anledning till att återkomma senare när programmet blir 
konkretiserat. 
 
Haninge Riksteaterförening 
Haninge Riksteaterförening har tagit del av programmet  
Föreningen anser att det saknas beskrivning om programmets uppföljning och 
utvärdering och föreslår att det kan göras genom ett socialt bokslut. Annat viktigt 
innehåll som föreningen efterlyser är att vikten av att medborgarna upplever att 
kommunen värnar alla medborgares rätt till mötesplatser, trygghet, samhörighet och 
delaktighet, oavsett bostadsort. Dessa perspektiv anser föreningen måste lyftas fram i 
det slutliga programmet. Ett medskick är också att rådande gång för medborgarförslag 
inte ett optimalt sätt att bidra till ett medborgarengagemang och istället vara öppen för 
att prova nya metoder. Som slutsats anser föreningen att ett socialt hållbart samhälle 
med trygghet och gemenskap byggs genom bl.a. goda förutsättningar och villkor för 
civilsamhället och kulturlivet. Där behövs insatser och samverkan mellan kulturlivet, 
civilsamhället och kommunen vilket bör klargöras tydligt i programmet. 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen har tagit emot föreningens synpunkter. Förvaltningen 
menar det finns en övergripande beskrivning av uppföljning och utvärdering i avsnittet 
genomförande, uppföljning och aktualitetsprövning. De synpunkter som föreningen 
lyfter fram vad gäller att tillgodose olika demokratiska värden och perspektiv anser 
förvaltningen vara bra medskick samtidigt som de också finns prioriterade och 
beskrivna i programmets målområden.. Förvaltningen har även förståelse för 
föreningens övriga synpunkter och ser att det finns anledning till att återkomma i de 
frågorna senare när programmet blir konkretiserat. 
 
Socialdemokraterna i Haninge 
Socialdemokraterna i Haninge har tagit del av programmet för social hållbarhet och 
ställer sig positivt till att Haninge kommun tar fram ett program som sätter fokus på 
behovet av ökad uppmärksamhet  för social hållbarhet överlag samt att programmet 
lyfter fram prioriterade målområden för ett tryggt, öppet och framåtblickande Haninge. 
Samtidigt framförs att programmet uppfattas som alltför övergripande och otydligt och 
att det saknas syfte och behov med respektive målområdes effektmål. Vidare anses 
effektmålen vara så formulerade att de kan anses redan vara uppfyllda. Remissvaret 
efterlyser också ett dokument som ger en analytisk beskrivning och utgångspunkt av 
respektive målområde med definierad målsättning så att varje effektmål kan bedömas. 
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Därtill efterlyses delmål till varje målområde som mer konkret beskriver  vägen fram till 
effektmålens uppfyllelse med tillhörande mätpunkter och indikatorer. 
  
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar:  
Kommunstyrelseförvaltningen har valt att inte kommentera synpunkter från partier i 
kommunfullmäktige. 
 
Vänsterpartiet i Haninge 
Vänsterpartiet i Haninge har tagit del av programmet för social hållbarhet och ser 
positivt på framtagandet av programmet och att det kommer att användas som stöd för 
nämnder och bolagsstyrelser i prioriteringar för budget och investeringsprogram. 
Programmet anses i sin helhet ha bra utgångspunkter, effektmål och strategier. Samtidigt 
vill Vänsterpartiet i Haninge skicka med några förslag på tillägg. Till målområdet Arbete 
och livslångt lärande föreslås tillägget ”Det är också viktigt med en meningsfull 
sysselsättning för dem som inte är arbetsföra, då ett aktivt och socialt liv är gynnsamt 
för individens hälsa och mående. Alla behöver få vara en del av samhället.”. Till samma 
målområde föreslås också ett till effektmål; Meningsfull sysselsättning, med följande 
beskrivning ”Kommunen skapar möjligheter för ett aktivt och socialt liv genom en 
meningsfull sysselsättning för de personer som inte är arbetsföra.”.  
 
Till målområdet Boende och livsmiljö föreslås tillägget; ”Det är viktigt att 
samhällsplaneringsprocessen utgår ifrån ett barnperspektiv och en feministisk 
stadsplanering, tex bra utbud av lekparker, trygga och säkra vägar, bra gatubelysning, 
öppna gator, mm.”. Till samma målområde föreslås också ett till effektmål; I Haninge 
utgår samhällsbyggnadsprocessen ifrån ett barnperspektiv och en feministisk 
stadsplanering.”.  
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar 
Kommunstyrelseförvaltningen har valt att inte kommentera synpunkter från partier i 
Kommunfullmäktige. 

Föreslagna ändringar 
 
För att förtydliga hur strategierna leder mot effektmålet i målområdet Demokrati och 
deltagande föreslås följande ändringar av beskrivningarna av strategierna: 

 Strategin Engagemang och medskapande för Haninges utveckling beskrivs istället I 
Haninge skapas möjligheter för att kunna engagera sig och påverka i samhället. 

 Strategin Tillgång till samhällsutbudet beskrivs istället I Haninge kommun har invånarna 
tillgång till ett öppet och tillgängligt kulturutbud och ideellt föreningsliv. 

 
  
För att förtydliga hur strategierna i målområdet Arbete och livslångt lärande leder mot 
samma riktning gentemot befintliga strategierna Arbetsmarknadsstrategin och 
Näringslivsstrategin och inte står i motsats till varandra föreslås följande ändringar:  

 Kompetensutveckling ändras i de fall förekommande till kompetensförsörjning 
och livslångt lärande.  

 I Strategin Stark arbetsmarknad med fler arbetstillfällen ändras beskrivningen till I 
Haninge sker samverkan mellan kommunen, regionen, staten, företag och 
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utbildningsanordnare för fler företag och fler arbetstillfällen för en stark och fungerande 
arbetsmarknad. 

 Strategin Unga vuxnas etablering på arbetsmarknaden ändras till Unga vuxna och de med 
försörjningssvårigheters etablering på arbetsmarknaden. Strategin ges beskrivningen 
Haninge kommun ska genom proaktiva insatser verka för att stärka kompetensförsörjningen 
och medverka till en stark arbetsmarknad och därigenom förebygga arbetslöshet.  

 Strategin Kompetensutveckling och matchning för arbetsmarknaden ändras till 
Kompetensförsörjning, livslångt lärande och matchning för arbetsmarknaden samt ges 
beskrivningen Haninge kommun ska genom effektiva, reaktiva insatser stödja personer i 
arbetslöshet och försörjningssvårigheter i deras ambitioner till arbete/studier och till egen 
försörjning. 

 
För att förtydliga programmets giltighetstid föreslås att en formulering om 
giltighetstiden 10 år finns med i försättsblad och inledningstext. 



Strategi för att stärka barns  
rättigheter i Haninge kommun



Alla barn och unga i Haninge ska få en bra start på livet som bäddar  
för ett framgångsrikt liv. Familjen, i alla dess former, är en viktig 
byggsten för barnens uppväxt och tryffhet. Grunden för ett gott  
samhälle är en ömsesidig respekt för varandras människovärde,  
person och livsval. Människor ska ha lika möjligheter för att forma 
sina egna liv utefter sina preferenser, intressen och förmågor.

Kommunens verksamhet ska i allt väsentligt präglas av rättigheterna 
som föreskrivs i FN:s konvention om barns rättigheter. För att säker-
ställa kommunens arbete med konvention har vi tagit fram denna 
strategi för hur barns rättigheter ska genomsyra arbetet i kommunen. 
Det handlar om att få barns rätt till kunskap, hälsa och trygghet att 
komma till uttryck i alla verksamheter som påverkar barns situation 
och framtid.

Meeri Wasberg 
Kommunstyrelsens ordförande

Jens Davidson 
Kommunalråd, med ansvar för barnrättsfrågorna
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1. Inledning

Från den 1 januari 2020 är barnkonventionen svensk lag.  
Den 10 december 1948 antogs FN:s allmänna förklaring om de 
mänskliga rättigheterna av FN:s generalförsamling. De mänskliga 
rättigheterna är universella och gäller för alla och envar. De slår 
fast att alla människor, oavsett land, kultur och sammanhang, är 
födda fria och lika i värde och rättigheter. Barn är inte små vuxna 
och fick därför ett extra skydd i barnkonventionen, som är  
bestämmelser om barns rättigheter. Barnkonventionen antogs av 
FN:s generalförsamling år 1989 och innehåller 54 artiklar som slår 
fast att alla barn upp till 18 år har samma rättigheter. Dessa artiklar 
belyser barnets skydd och påverkansmöjligheter på olika sätt. Alla 
54 artiklar är lika viktiga och utgör en helhet, men det finns fyra 
grundläggande artiklar (artikel 2, 3, 6, 12) i barnkonventionen 
som är vägledande för hur helheten ska tolkas.

FN:s konvention om barnets rättigheter, barnkonventionen,  
ratificerades i Sveriges riksdag 1990. Sverige har sedan ratificeringen 
varit folkrättsligt bundna att följa barnkonventionen. Haninge 
kommun har sedan många år tillbaka arbetat med barns rättigheter.

I Haninge är andelen barn större än i länet och riket i stort. Strategin 
för att stärka barns rättigheter är kommunens utgångspunkt för att 
tillämpa lagen och sammanfattar kommunens ambitioner kring 
arbete med barn i Haninge kommun. Strategin syftar till att stärka 
barnets rättigheter inom alla berörda områden och verksamheter 
inom kommunen.
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2. Framtidsbild

Kommunens framtidsbild är att alla barn har rätt till ett bra liv under 
trygga förhållanden. Detta främjar utveckling och en god livskvalitet. 
Barnets bästa är i fokus och genomsyrar Haninge kommuns samtliga 
verksamheter. Haninge kommun involverar och lyssnar på barn i 
frågor som rör dem.

Information och budskap till barn, unga och vuxna ska utformas på 
ett sätt som främjar kunskapen om och förståelsen för barns rättigheter. 

Barn, unga och vuxna har kunskap om barns rättigheter och kännedom 
om stöd och hjälp som kommunen kan erbjuda.
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3. Inriktning 

En del i samhällsbyggandet är att värna trygghet och framtidstro för 
barn och förbereda dem för ett gott och framgångsrikt liv i kommunen. 
Med ett gemensamt förhållningssätt utgår Haninge kommuns arbete 
med att stärka barns rättigheter från barnkonventionens fyra grund-
läggande artiklar:

3.1 Alla barn har samma rättigheter och lika värde  

(artikel 2)

Alla barn i Haninge kommun har samma rättigheter oavsett barnets,-
dess föräldrars eller vårdnadshavares ras, hudfärg, kön, språk, religi-
on, politiska eller annan åskådning, nationella, etniska eller sociala 
ursprung, egendom, funktionsvariation, etnisk tillhörighet  eller 
ställning i övrigt. Det innebär att kommunen vidtar åtgärder för att 
säkerställa  att det inte förekommer någon form av diskriminering.

3.2 Barnets bästa ska beaktas vid alla åtgärder som rör 

barn (artikel 3)

Kommunens verksamheter ska vid alla åtgärder som rör barn i första 
hand beakta vad som bedöms vara barnets bästa.  Det innebär att 
kommunen vidtar åtgärder för att fastställa vad som är barnets bästa 
vid alla åtgärder som bedöms beröra barn.

3.3 Alla barn har rätt till liv och utveckling (artikel 6)

Barns liv och vardag finns i hemmet, skolan och fritiden och ses ur 
ett helhets perspektiv. Det innebär för kommunens verksamheter att 
arbeta så väl med det främjande som med förebyggande insatser för 
en trygg uppväxt, god skolgång och välfärd så  att alla barn i Haninge 
kan utvecklas.

3.4 Alla barn har rätt att uttrycka sina åsikter och de ska 

tillmätas betydelse (artikel 12)

Barn har rätt att uttrycka sina åsikter och att de ska tillmätas betydelse i 
sådant som rör dem. I Haninge kommun ges möjlighet för barn, som 
är i stånd att bilda egna åsikter, möjlighet att fritt uttrycka dessa i alla 
frågor som rör barnet. Barnets åsikter ska tillmätas betydelse i förhål-
lande till barnets ålder och mognad.
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4. Genomförande 

Strategin bygger på att samtliga nämnder och bolag ansvarar för att 
det finns kunskap och förståelse för barns rättigheter i den egna  
organisationen. Förståelse och kunskap i att möta barns rättigheter 
och behov ökar förutsättningarna för varje barns rätt till ett bra liv. 
Kommunens gemensamma ansvar vilar på ett kunskapsbaserat  
utförande i alla verksamheter som rör barn.  

De åtgärder som genomförs utifrån strategin kommer att se olika  
ut för olika aktörer inom kommunen och förändras i takt med 
samhälls utvecklingen, omvärldsförändringar och kunskapen om  
barns levnads villkor.
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4.1 Ett gemensamt arbetssätt

Kommunens verksamheter samverkar vid åtgärder som rör barn för 
att placera barns bästa i ett helhetsperspektiv. Kommunens förvaltningar 
och bolag äger genom sina verksamheter själva ansvaret för samordning  
och förankring inom respektive verksamhet. Genom att arbeta 
koncern övergripande ökar möjligheten till synergier och samverkan 
för frågor som rör barn. Ett koncernövergripande arbete bidrar till 
informationsutbyte av pågående och planerade aktiviteter som rör 
barn. Diskussion om gemensamma frågor och områden där det finns 
behov av ett tätare samarbete mellan förvaltningar och bolag kan tas 
upp i det koncernövergripande arbetet. 

4.2 Beslut grundas på god kunskap

Alla insatser och beslut som rör barn vilar, vid behov, på forskning, 
fakta och beprövade erfarenheter. En övergripande nulägesbeskrivning 
av situationen för kommunens barn genomförs regelbundet för att  
ge en samlad bild som underlag för beslut. Kommunen medverkar  
i regionala och nationella nätverk/partnerskap och är uppdaterad  
i nationella ungdomspolitiska frågor. 

4.3 Barn är delaktiga

Det finns strukturer i kommunen där barn engageras, involveras och 
lyssnas på i frågor som är viktiga för dem. Barn ges möjlighet att vara 
delaktiga i frågor i kommunen som rör dem för att kunna bidra med 
sina perspektiv, ha möjlighet att komma med förslag och påverka 
beslutsprocesser. Kommunens samtliga förvaltningar och bolag ansvarar  
för att skapa och vidareutveckla verksamhetsnära metoder för att 
lyssna på barn och göra dem delaktiga.

4.4 Prövning av barns bästa

En prövning av barn/barnets bästa görs inför åtgärder och beslut som 
rör barn. Hur pass omfattande en prövning ska vara beror på vad 
frågan handlar om. Vad som bedöms vara bäst för ett barn eller olika 
grupper av barn ska redovisas i besluts underlag och barns åsikter och 
rättigheter ska beaktas. Om barns/barnets bästa inte kan tillgodoses 
för att andra aspekter väger tyngre, ska detta motiveras och kompen-
satoriska åtgärder övervägas. 
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4.5 Uppföljning sker kontinuerligt

Strategin kommer att ses över för att säkerställa att den  bidrar till 
att stärka barnets rättigheter i Haninge kommun. Uppföljningen 
görs som en del av det systematiska kvalitetsarbetet. Det innebär att 
uppföljning, analyser och förbättringar görs kontinuerligt i respektive 
förvaltning och bolag. Resultaten kan återrapporteras i kvalitets-
berättelser. En uppföljning av strategin kommer att ske kontinuerligt.
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Riktlinjer för bostadsförsörjning i Haninge kommun 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Riktlinjer för bostadsförsörjning i Haninge fastställs. 

2. Riktlinjerna ersätter de bostadsriktlinjer som ligger i 
översiktsplanen och inkluderar den revidering som skedde 2018. 

3. Uppdraget i mål- och budget 2016 – 2017 om behovs- och 
åtgärdsplan för att lösa bostadsfrågan för äldre avskrivs och ingår 
som del i genomförandet av bostadsriktlinjerna.  

Sammanfattning av ärendet  
Enligt lagstiftningen ska alla kommuner ha aktuella riktlinjer för 
bostadsförsörjning vilka ska antas varje mandatperiod. Riktlinjerna är 
en del av kommunens samlade verktyg för att arbeta med 
bostadsförsörjningen, tillsammans med översiktsplanen, det 
kommunala planmonopolet, markpolitik och markanvisningar samt 
ägardirektiv till kommunala bostadsbolag. 

Förslaget till nya riktlinjer har arbetats fram av Beredningen för social 
hållbarhet samt i dialog med berörda förvaltningar och bolag. 
Riktlinjernas syfte är att visa hur kommunen ska arbeta med att 
uppfylla sitt bostadsförsörjningsansvar. Förslaget grundar sig på en 
analys av befolkningsutveckling, bostadsbestånd, bostadsmarknaden 
samt bostadsbehovet i kommunen. 

Förslaget till nya riktlinjer har skickats på remiss till regionala aktörer 
och grannkommuner. Remissinstanserna ställer sig positiva till 
förslaget och endast mindre revideringar har gjorts efter inkomna 
synpunkter. 

Ärendet 
Enligt lagen om kommunernas bostadsförsörjningsansvar (2000:1383) 
är det varje kommuns ansvar att planera för bostadsförsörjningen. 
Det innebär bland annat att kommunen behöver ta fram riktlinjer för 
bostadsförsörjning, vilka ska antas av kommunfullmäktige under varje 
mandatperiod. Riktlinjerna är en del av kommunens samlade verktyg 
för att arbeta med bostadsförsörjningen, tillsammans med 
översiktsplanen, det kommunala planmonopolet, markpolitik och 
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markanvisningar samt ägardirektiv till kommunala bostadsbolag. 
Kommunens nu gällande riktlinjer antogs 2015 som en del av 
översiktsplan 2030, och justerades 2018. Det nya förslaget till 
riktlinjer följer i stort samma inriktning som de befintliga. Riktlinjerna 
har kompletterats med insatser och genomförande. 

Förslaget till nya riktlinjer för bostadsförsörjning har arbetats fram av 
beredningen för social hållbarhet samt i dialog med berörda 
förvaltningar och bolag. Syftet med riktlinjerna är att ge en samlad 
bild av hur kommunen avser arbeta med att skapa förutsättningar för 
alla invånare att leva i goda bostäder, och därigenom uppfylla sitt 
lagstiftade bostadsförsörjningsansvar.  

I underlagsanalysen har slutsatserna dragits att Haninge behöver 
arbeta för ett bostadsbyggande som motsvarar kommunens andel av 
befolkningstillväxten i regionen och som möter kommunens egna 
ambitioner för bostadsbyggandet. Sammantaget har slutsatsen dragits 
att kommunen behöver möjliggöra en fortsatt hög byggtakt parallellt 
med att insatser för grupper som har en svag ställning på 
bostadsmarknaden. 

Utifrån slutsatserna har fyra viktiga insatser på koncernövergripande 
nivå identifierats, som sammantaget ska bidra till att kommunen 
uppfyller sitt bostadsförsörjningsansvar: 

 Genomlysning av arbetsprocessen för bostadsförsörjning – 
hur arbetar kommunkoncernen idag och vilka behov finns 
framöver.  

 Översyn av kommunens verktygslåda samt vid behov ta fram 
relevanta åtgärder. 

 Öka kunskapen om bostadsförsörjningsbehovet genom bl.a. 
seminarium och dialogforum, internt och externt. 

 Kontinuerligt följa utvecklingen i byggandet och 
prognosticera, som ett underlag för verksamheters och bolags 
arbete. 

 

Riktlinjerna beskriver även en övergripande process för hur arbetet 
med genomförandet ska gå till genom att riktlinjerna arbetas in i 
kommunens ordinarie mål-, budget- och uppföljningsprocess.  
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Riktlinjerna ska aktualitetsförklaras av kommunfullmäktige varje 
mandatperiod. Om förutsättningarna för kommunens 
bostadsförsörjning förändras ska nya riktlinjer tas fram. 

Inkomna remissynpunkter  

Förslaget till nya riktlinjer för bostadsförsörjning har skickats på 
remiss till kommunens nämnder, bolag och vissa råd samt till 
grannkommuner och regionala/statliga aktörer under perioden 30 juni 
2021 – 31 januari 2022. Även partierna i kommunfullmäktige har tagit 
del av remissen. Sammanlagt har 19 remissvar inkommit. Generellt 
har remissvaren varit positiva till både bostadsriktlinjerna samt de 
analyser som ligger till grund för dessa.  

Remissinstanserna i stort ställer sig positiva till förslaget till nya 
riktlinjer. Mindre revideringar och förtydligande har gjorts efter 
inkomna synpunkter vilket framgår av bilaga 6 Remissammanställning 
– Riktlinjer för bostadsförsörjning i Haninge kommun. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Kommunstyrelsens förvaltning anser att förslaget till riktlinjer för 
bostadsförsörjning i Haninge kommun bör antas i sin nuvarande 
form. 

Kommunfullmäktige gav i mål och budget 2016-2017 
kommunstyrelsen, i samarbete med dåvarande äldreförvaltningen, i 
uppdrag att ta fram en särskild behovs- och åtgärdsplan för att lösa 
bostadsfrågan för äldre. Förvaltningen har i samarbete med dåvarande 
äldreförvaltningen tagit fram ett förslag till en särskild behovs- och 
åtgärdsplan till kommunstyrelsen 2017-09-25. Ärendet blev 
återremitterat till förvaltningen utan anmärkningar. Det har nu gått 
lång tid och mycket av det underlag som behovs- och åtgärdsplanen 
grundar sig på är nu föråldrade. Med de analyser och kommande 
insatser för genomförande av bostadsriktlinjerna anser förvaltningen 
att det finns andra möjligheter att ta sig an frågan kring boende för 
äldre. Därmed anser förvaltningen att uppdraget bör avskrivas. 

Ekonomiska konsekvenser 
Kommunstyrelsens förvaltning bedömer inte att antagande av 
riktlinjerna har några direkta större ekonomiska konsekvenser.  

Förvaltningen bedömer att det behövs resurser för de insatser som 
anges ovan för genomförandet av riktlinjerna. Flera av insatserna 
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bedöms rymmas inom befintliga resurser men kommer att behöva 
kompletteras med medel för ex. samordning och utredningar. 

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-05-04 

- Bilaga 1. Bostadsmarknaden i Haninge kommun 

- Bilaga 2. Bostadsförsörjningsbehovet i Haninge kommun 

- Bilaga 3. Sammanfattning av bostadsförsörjningsbehovet i 
Haninge kommun 

- Bilaga 4. Process aktiviteter 

- Bilaga 5. Riktlinje för bostadssociala insatser 

- Bilaga 6. Remissammanställning – Riktlinjer för 
bostadsförsörjning i Haninge kommun 

 

Beslutet skickas till:  

Länsstyrelsen 

Samtliga nämnder 

Samtliga kommunala bolag 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 
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1 INLEDNING

Denna rapport utgör kunskapsunderlag till arbetet med att ta fram riktlinjer för 
Haninge kommuns bostadsförsörjning.

Rapporten inleds med viktiga slutsatser om Haninges utmaningar och behov i 
bostadsförsörjningen. Sedan följer en nulägesanalys om befolkning och
bostadsbestånd i Haninge med fokus på befolkningens sammansättning, flyttmönster, 
bostadsbeståndets sammansättning, boendeförhållanden, bostadsbyggande, 
marknaden för ägda bostäder samt hyresmarknaden.

I rapporten presenteras även en analys av framtida befolkningsutveckling och 
bostadsbehov i Haninge kommun. Därefter redogörs för de verktyg som Haninge 
använder inom ramen för bostadsförsörjning. Avslutningsvis beskrivs situationen på 
bostadsmarknaden för särskilda grupper samt bostadssocialt arbete. 

Statistik redovisas på kommun- och kommundelsnivå. Rapporten utgår från en 
indelning av Haninge kommun i 11 geografiska områden: Brandbergen, Dalarö, Gudö
och Vendelsö, Handen, Haninge glesbygd, Jordbro, Norrby, Tungelsta, Vega,
Vendelsömalm samt Västerhaninge. I rapporten förekommer även jämförelser med 
statistik för riket och länet. 

Figur 1: Haninge kommun uppdelat i 11 kommundelar (Kartdata: © 2020 Lantmäteriet). 
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2 SLUTSATSER - UTMANINGAR OCH BEHOV I 
BOSTADSFÖRSÖRJNINGEN I HANINGE

BEFOLKNINGEN OCH DESS UTVECKLING

Haninge är en folkrik kommun. Bland Sveriges kommuner är Haninge den 24:e största 
kommunen sett till antal invånare. Utav Stockholms läns 26 kommuner hamnar 
Haninge kommun på en sjätte plats utifrån folkmängd. Haninge är en kommun som 
växer snabbt. Befolkningen i Haninge har ökat med nästan 16 000 invånare på 10 år 
(2009–2019), vilket motsvarar en befolkningsökning på 21 procent. Kommunens 
befolkningstillväxt var större under 2010-talet jämfört med 1980-, 1990- och 2000-
talen.

Befolkningskoncentrationen följer ambitionerna i översiktsplanen. Befolkningen är 
koncentrerad till kommundelar med pendeltågstation, däribland Handen, Vega, 
Jordbro, Västerhaninge och Tungelsta. Även Gudö och Vendelsö samt Brandbergen är 
kommundelar med många invånare. Kommunen består av stora geografiska ytor, 
glesbygd och skärgård.

Jämfört med Stockholms län och riket är Haninge en ung kommun. I Haninge var
medelåldern 38,2 år 2019, jämfört med 39,4 år (Stockholms län) och 41,3 (riket)
samma år. Jämfört med Stockholms län är andelen barnfamiljer hög i Haninge 
kommun. Inflyttning utgörs till stor del av barnfamiljer som flyttar till Haninge från 
övriga delar av länet, framförallt till Vega och Västerhaninge. Utflyttning från Haninge 
sker framförallt till kommuner inom länet. Bland förvärvsarbetande i Haninge tenderar
individer som får arbete eller höjd inkomst att flytta från socioekonomiskt svagare 
områden i kommunen.

Kommunens befolkningsprognos fram till 2030 visar på en positiv befolkningstillväxt 
under hela prognosperioden. Tillväxten drivs främst av ett positivt flyttnetto1 som till 
stor del beror på att Haninge planerar att bygga många bostäder. Att invandringen till 
Haninge är större än utvandringen bidrar även till befolkningsutvecklingen. I början av 
2010-talet var kommunens inrikes flyttnetto lågt och tillväxten drevs av utrikes 
flyttnetto. Mot slutet av 2010-talet ökade dock inrikes inflyttning mer än vad inrikes 
utflyttning ökade. Utrikes flyttströmmar har legat på samma nivå sedan tidigt 2010-tal. 

Enligt befolkningsprognosen väntas antalet invånare öka mest i kommundelarna Vega, 
Handen, Västerhaninge, Jordbro, Tungelsta, Brandbergen, Norrby och Dalarö. 
Befolkningstillväxten i kommundelarna Dalarö och Norrby beror till stor del på 
planerad utbyggnad av kommunalt vatten och avlopp, vilket antas öka antalet 
permanentboende. Befolkningstillväxten i övriga kommundelar beror på planerat 
bostadsbyggande.

BOSTADSBESTÅND OCH BOSTADSBYGGANDE

Totalt finns cirka 37 000 bostäder2 i Haninge kommun. Merparten av bostäderna (56 
procent) utgörs av lägenheter i flerbostadshus, medan 40 procent utgörs av småhus. 
Resterande bostäder utgörs av övriga hus3 eller specialbostäder. I Haninge kommun 
finns 1 335 specialbostäder, varav 446 studentbostäder och 724 specialbostäder för 

1 Dvs. att fler flyttar in till kommunen än ut från kommunen Flyttnetto är lika med inflyttning minus utflyttning. I korthet, 
befolkningen förändras genom in och utflyttning samt födslar och ”dödslar”. Ett positivt flyttnetto (dvs. inflyttning minus 
utflyttning är större än (>) 0) innebär ett tillskott av fler invånare.  
2 Äganderätter (36 procent), bostadsrätter (35 procent) och hyresrätter (29 procent).
3 Övriga hus avser byggnader som inte huvudsakligen är avsedda för bostadsändamål men ändå innehåller vanliga 
bostadslägenheter, till exempel byggnader avsedda för verksamhet eller samhällsfunktion.
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äldre och personer med funktionsnedsättning. I kommunen finns en stor andel 
bostäder med två- respektive tre rum och kök.

I många kommundelar är bostadsbeståndet ensidigt. I Handen och Brandbergen utgör
andelen flerbostadshus över 80 procent. Haninge glesbygd utgörs nästan uteslutande 
av småhus. Kommundelarna Vega och Vendelsömalm har jämfört med övriga 
kommundelar en jämn fördelning av flerbostadshus och småhus. Ungefär hälften av 
kommunens specialbostäder finns i Handen. Andelen hyresrätter är hög i Jordbro, 
Handen och Brandbergen. I flertalet kommundelar är dock andelen hyresrätter låg
(eller obefintlig). Ett mer varierat bostadsbestånd skulle kunna bidra till ökad möjlighet 
till kvarboende samt motverka boendesegregation.

Under stora delar av 1990- och 2000-talen har kommunens bostadsbyggande varit 
lågt. Sedan 2015 har dock bostadsbyggandet i Haninge ökat kraftigt. Bostadsriktlinjen 
i översiktsplanen reviderades 2018, vilket möjliggör byggandet av 750 bostäder per 
år.4 Nya bostäder ska främst tillkomma i den regionala stadskärnan och i närhet till 
pendeltågsstationer. 

Under första halvan av 2000-talet färdigställdes flertalet bostäder i form av småhus 
jämfört med lägenheter i flerbostadshus. Under 2010-talet ökade dock andelen 
färdigställda bostäder i flerbostadshus. Även andelen hyresrätter bland färdigställda 
lägenheter ökade kraftigt under 2010-talet. Mellan 2016–2019 byggdes flest bostäder i
Vega, ett utpekat stadsutvecklingsområde i kommunen. I tätorterna Handen, 
Västerhaninge och Jordbro byggdes det många bostäder under samma period.

Trots en hög byggtakt har bostadsbeståndets utveckling inte hållit jämna steg med 
folkmängdsutvecklingen. Sedan 1990 har befolkningen ökat med 47 procent och 
bostadsbeståndet ökat med 37 procent, vilket innebär ett byggunderskott5 (sedan 
2005). Årliga underskott som byggs upp och ackumuleras kan på sikt påverka 
marknaden genom stigande bostadspriser, längre kötider och högre trösklar.

BOENDEFÖRHÅLLANDEN

Antalet trångbodda6 hushåll i Haninge kommun bedöms uppgå till mellan 3 300–5 250 
hushåll, beroende på vilken trångboddhetsnorm7 som används. I Haninge är det 
framförallt övriga hushåll8 som är trångbodda. Andelen trångbodda hushåll är högre 
bland hushåll med barn i jämförelse med hushåll utan barn. Det är främst barn i 
åldrarna 0–4 år samt vuxna i åldrarna 25–34 år som är trångbodda.

4 Istället för 600 bostäder per år.
5 Förutsatt att varje lägenhet i snitt försörjer 2,3 personer. Detta är inte en bostadsbrist som sådan, men en indikator på 
hur antalet bostäder förhåller sig till antalet personer.
6 ”För att ett hushåll inte ska anses trångbott bör det, utom för ensamstående utan barn, ha sovrum utöver vardagsrum 
och kök eller kokvrå. Två barn bör kunna dela sovrum. Med beaktande av stigande ålder och personlig integritet, bör 
barn emellertid inte behöva dela sovrum. Vuxna som inte är sambor bör inte behöva dela sovrum” (Socialstyrelsen. 
2020). Ensamstående hushåll utan barn definieras därmed som icke-trångbodda. Hushåll som bor mindre än vad 
Socialstyrelsens riktlinjer anger (vi sätter gränsen för när barn inte bör behöva dela sovrum till 12 år) definieras som 
trångbodda. För de hushåll som bor i bostäder där det saknas uppgift om antalet rum men det finns uppgift om 
boendearean, har vi satt gränsen för trångboddhet till 20 kvm boyta per person.
7 Trångboddhetsnorm 2 innebär att bostaden anses vara trångbodd om det bor fler än två personer per rum (kök och 
vardagsrum oräknat). Det betyder till exempel att ett hushåll som består av två vuxna och två barn är trångbodda i en 
tvårumslägenhet men inte i en trerumslägenhet.
8 Övriga hushåll avser alla andra hushåll där minst en person i bostaden saknar nära relationer till någon annan i 
hushållet. Personen är varken barn eller förälder, eller har en parrelation, i hushållet. Här hittar vi till 
exempel hushåll med tregenerationsboenden, inneboende, kompisboenden och kollektiv.
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I Haninge kommun finns det främst ett behov9 av prisrimliga bostäder med ett rum och 
kök respektive tre rum och kök (Tyréns, 2021). Lägenheter med tre rum och kök är en 
lägenhetsstorlek som passar ett stort antal målgrupper (hushållstyper) inklusive 
barnfamiljer. Bostadsbeståndsstatistik visar att små lägenheter (mindre än 40 kvm) 
inte är en vanligt förekommande lägenhetsstorlek, vilket kan förklara det stora 
bostadsförsörjningsbehovet av ettor.

BOSTADSMARKNADEN

Att skapa flyttkedjor genom nyproduktion är en metod för att få till ett bättre nyttjande
av det befintliga beståndet. Att erbjuda attraktiva alternativ i närområdet för äldre som 
bor i större bostäder kan bidra till att bostäder frigörs för exempelvis barnfamiljer. I 
Haninge är dock flyttbenägenhet låg bland äldre (65+ år).

I Haninge kommun är marknaden för bostadsrätter större än marknaden för 
äganderätter.10 Antalet förmedlade hyresrätter11 i Haninge (cirka 450–600 per år) är 
likvärdigt med antalet försäljningar av äganderätter per år. Mellan 2019–2020 har en 
stor andel bostadsrättsförsäljningar utgjorts av lägenheter med två rum och kök. 
Jämfört med äganderättsförsäljningar där en stor andel utgörs av småhus med fem
(eller fler) rum och kök.

Bostadsrätts- och äganderättspriser har ökat kraftigt under 2010-talet. Det är 
framförallt bostadsrättspriserna som har ökat. En bostadsrätt i Haninge kommun 
kostade i genomsnitt 29 800 kr/kvm under perioden 2019–2020. Ett småhus kostade i 
genomsnitt 36 500 kr/kvm under samma period.

Marknaden för äganderätter, bostadsrätter och hyresrätter vänder sig till målgrupper 
med olika betalningsförmåga. För bostadsrätter sker en stor andel (40 procent) av 
försäljningarna inom prissegmentet 1,6–2 miljoner kronor. En majoritet av 
försäljningarna av äganderätter (60 procent) har ett försäljningspris på över 4 miljoner 
kronor. Månadshyran för en hyresrätt med tre rum och kök i Haninge kommun uppgår 
till 7 900–11 600 kr/kvm och kötiden varierar mellan 6–17 år.

FRAMTIDA BEHOV OCH VERKTYG FÖR BOSTADSFÖRSÖRJNING

Fram till 2030 planeras för cirka 10 000 nya bostäder i Haninge kommun. Kommunen 
använder flera olika verktyg för bostadsförsörjning: översiktsplanering, detaljplanering 
samt strategiska arbete med markanvändning och markinnehav. Det finns potential i 
hur användningen av befintliga verktyg kan utvecklas (inklusive verktyg inom ramen 
för den markpolitiska processen). Kommunen behöver ha en aktiv markpolitik för att 
klara bostadsförsörjningen samt lokalisering av samhällsservice och arbetsplatser. 
Haninge behöver tydliggöra användandet av de verktyg som den markpolitiska 
processen innehåller. Haninge kommun kommer att ta fram Riktlinjer för 
markanvisning för beslut under 2021.12

Det finns en generell bostadsbrist i länet. Bostadsbrister slår olika hårt mot olika 
grupper. Exempelvis unga vuxna som står utanför bostadsmarknaden. Unga vuxna
med begränsad betalningsförmåga efterfrågar exempelvis små lägenheter. Samtidigt 
är andelen små lägenheter i Haninge låg. En utmaning för Haninge kommun är att 
möta bostadsbehovet för personer med låg betalningsförmåga. Höga priser för 

9 Ett hushåll har ett bostadsförsörjningsbehov om hushållet: 1) inte har en godtagbar boendesituation, 2) inte kan 
efterfråga en godtagbar bostad i befintligt utbud.
10 Sett till antalet försäljningar. 
11 Både allmännyttiga och privata hyresrätter inräknade.
12 Bland annat som ett stöd för att möjliggöra en hög utbyggnadstakt när kommunen växer till stad.
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nyproducerade bostäder13 innebär att många kommuninvånare (både nuvarande och 
framtida) inte har råd. Att Haninges kommunala bostadsföretag Haninge Bostäder AB 
har ett relativt litet bestånd innebär begränsade möjligheter att påverka 
bostadssituationen på kort sikt.

Haninge har ett lagstadgat ansvar att tillhandahålla bostad till särskilda grupper. 
Kommunen lyckas uppfylla bostadsförsörjningsansvaret med hjälp av en rad insatser 
(av både tillfällig och permanent karaktär). I dagsläget kartlägger Haninge alla 
lägenheter som kommunen hyr i syfte att utöka mer flexibel användning. Uppdraget 
att utveckla en så kallad bostadsbank bedöms möjliggöra för kommunen att snabbt 
ställa om lägenheter i syfte att minska risken för bostadsunderskott (respektive 
överskott) för olika grupper. Det finns idag ett underskott på särskilt boende för äldre 
men behovet anses kunna vara täckt inom två år. Boenden för äldre tillkommer under 
2020–2021. 

13 Både ägda bostäder och hyresrätter.



2021-02-19
Beställare: Haninge kommun Slutrapport

O:\STH\309367\ASP\Rapport_210414_Revidering\RAPPORT TYRÉNS - Bostadsanalys Haninge kommun_reviderad_210415.docx

10(64)

3 NULÄGESANALYS - BEFOLKNING OCH 
BOSTADSBESTÅND I HANINGE

BEFOLKNINGENS SAMMANSÄTTNING

SAMMANFATTNING

Haninge är en kommun som växer snabbt.
Befolkningen är koncentrerad till kommundelar med pendeltågstation: Handen, 
Vega, Jordbro, Västerhaninge och Tungelsta. 
Kommundelarna Gudö och Vendelsö samt Brandbergen har många invånare. 
Området har busslinje till Gullmarsplan som ska övergå till att bli 
stombusslinje.
Befolkningen är glest fördelad i Skärgården, Dalarö samt Muskö.
Jämfört med Stockholms län har Haninge kommun en högre andel av 
hushållstyperna: övriga hushåll och sammanboende vuxna med barn.
Haninge är en ung kommun. Jämfört med åldersfördelningen i Stockholms län 
bor en högre andel unga i Haninge kommun, framförallt barn i åldrarna 0–9 år 
samt unga vuxna i åldrarna 20–24 år.
Medelinkomsten hos den vuxna befolkningen i Haninge kommun är lägre än 
medelinkomsten i Stockholms län och riket.

BEFOLKNINGEN IDAG

Haninge kommun hade 93 690 invånare vid utgången av 2020, vilket var en ökning 
med 1 595 invånare under 2020. Det motsvarar en årlig befolkningstillväxt på cirka 
1,7 procent, vilket är högre än befolkningstillväxten i både Stockholms län och riket
under 2020. Fem av Haninge kommuns kommundelar har fler än 10 000 invånare: 
Handen, Västerhaninge, Jordbro, Brandbergen, samt Gudö och Vendelsö. I Haninge 
glesbygd, Dalarö och Norrby bor färre än 5 000 invånare. Folkmängden per 
kommundel redovisas i figur 2.

Figur 2: Befolkningsstorlek per kommundel i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

0
2 000
4 000
6 000
8 000

10 000
12 000
14 000
16 000
18 000

Befolkning 2020



2021-02-19
Beställare: Haninge kommun Slutrapport

O:\STH\309367\ASP\Rapport_210414_Revidering\RAPPORT TYRÉNS - Bostadsanalys Haninge kommun_reviderad_210415.docx

11(64)

HUSHÅLLENS SAMMANSÄTTNING

I Haninge finns cirka 37 500 hushåll (2019). Hushållstorleken är relativt stor, i 
genomsnitt 2,5 personer per hushåll.  Den vanligaste hushålltypen i Haninge är 
ensamstående utan barn, följt av sammanboende14 med barn och sammanboende utan 
barn. Detta är även de vanligaste hushållstyperna i länet (se figur 3).

Sedan 2011 är hushållens sammansättning relativt oförändrad. Under perioden 2011–
2019 minskade antalet sammanboende utan barn med 1,6 procentenheter. Under 
samma period ökade dock antalet övriga hushåll15 med barn med 1,3 procentenheter.
Jämfört med Stockholms län har kommunen

Högre andel sammanboende vuxna med barn. För sammanboende är det 
vanligast med två barn i hushållet.
Högre andel övriga hushåll. Bland övriga hushåll i Haninge är det många som 
har barn. Denna andel är högre i Haninge än i övriga länet.  
Något högre andel ensamstående vuxna med barn. För ensamstående är det 
vanligast med ett barn i hushållet.

Figur 3: Fördelning av hushållstyper i Haninge kommun och Stockholms län 2019 (SCB, 2020).

14 Här ingår personer som lever tillsammans som gifta, i registrerat partnerskap eller i ett samboförhållande (SCB, 
2020).
15 Här ingår alla andra hushåll där minst en person i bostaden saknar nära relationer till någon annan i hushållet. 
Personen är varken barn eller förälder, eller har en parrelation, i hushållet. Här hittar vi till exempel hushåll med 
tregenerationsboenden, inneboende, kompisboenden och kollektiv (SCB, 2020).

0% 5% 10% 15% 20% 25% 30% 35% 40% 45%

Övriga hushåll utan barn

Övriga hushåll med barn

sammanboende utan barn

sammanboende med barn

ensamstående utan barn

ensamstående med barn

Hushållens sammansättning 2019

Haninge kommun Stockholms län



2021-02-19
Beställare: Haninge kommun Slutrapport

O:\STH\309367\ASP\Rapport_210414_Revidering\RAPPORT TYRÉNS - Bostadsanalys Haninge kommun_reviderad_210415.docx

12(64)

ÅLDERSFÖRDELNING

Andelen invånare under 20 år i Haninge kommun är 26 procent, vilket kan jämföras 
med hela Stockholms län där motsvarande andel är 24 procent (se figur 4). I Haninge 
var medelåldern 38,2 år 2019, jämfört med 39,4 år (Stockholms län) och 41,3 (riket)
samma år. Jämfört med Stockholms län har kommunen 

Högre andel barn i åldrarna 0–19 år, framförallt barn i åldrarna 0–9 år.
Högre andel unga, framförallt unga vuxna i åldersgruppen 20–24 år. 
Lägre andel vuxna i åldrarna 30–39 år samt 55–69 år. 
Lägre andel äldre över 80 år i åldersgruppen 80+ år.

Figur 4: Åldersfördelning i Haninge kommun och Stockholms län 2019 (SCB, 2020).

Utifrån åldersfördelning per kommundel (se figur 5) går det att utläsa följande
demografiska profiler per kommundel

De glesbebyggda områdena Dalarö och Haninge glesbygd präglas av en relativt 
hög andel invånare över 65 år samt en låg andel barn i åldrarna 0–15 år. 
I de mer tätbefolkade kommundelarna Handen, Brandbergen, Jordbro, Vega och 
Västerhaninge (med närhet till både centrum och kollektivtrafik) bor en hög 
andel unga vuxna i åldrarna 21–30 år. 

Åldersfördelningen i Vega skiljer sig åt jämfört med övriga kommundelar. I Vega är en 
utstickande låg andel invånare över 65 år (5 procent). Kommundelarna Vega, Jordbro
samt Gudö och Vendelsö präglas av hög andel av barn (0–15 år) samt vuxna i åldrarna
31–44 år, vilket indikerar att barnfamiljer bor i dessa områden. Profilerna redovisas
grafiskt i figur 5.
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Figur 5: Åldersfördelning per kommundel i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

SOCIOEKONOMISKA FÖRUTSÄTTNINGAR

Medelinkomsten hos den vuxna befolkningen i Haninge kommun är lägre än 
medelinkomsten i Stockholms län och riket.16 Medelinkomsten är högst i 
kommundelarna Gudö och Vendelsö samt Dalarö jämfört med Jordbro och 
Brandbergen där medelinkomsten är lägst (se figur 6).

Figur 6: Förvärsinkomst i Stockholms län och per kommundel i Haninge kommun 2018 (SCB, 2020).

16 Förvärvsinkomst för vuxna i åldrarna 20–64 år. Medelinkomst 2018 i Haninge kommun uppgick till 331 600 kr. 
Medelinkomst 2018 i Stockholms län uppgick 391 600 kr. Medelinkomst 2018 i riket uppgick till 340 500 kr.
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FLYTTMÖNSTER

SAMMANFATTNING

Haninge kommun har haft ett positivt flyttnetto de senaste 10 åren.
Totalt sett genomför vuxna i åldrarna 20–30 år flest flyttar.
Haninge kommun har en positiv inrikes nettoinflyttning, framförallt till Vega 
och Västerhaninge, som till stor del består av barnfamiljer.
Haninge kommun har en positiv utrikes nettoinflyttning, framförallt till Jordbro, 
Handen och Brandbergen, som till stor del består av unga vuxna i åldrarna 20–
29 år samt hushåll med barn i olika åldrar.
Inflyttning till Haninge kommun sker framförallt från närliggande kommuner 
inom länet. Flyttar från övriga länet sker ofta till en bostadsrätt i Haninge. 
Flyttar från övriga Sverige eller utlandet sker vanligtvis till hyresrätt.
Utflyttning från Haninge kommuner sker framförallt till närliggande kommuner 
inom länet, ofta från en hyresrätt. Nettoutflyttning från Haninge kommun sker 
däremot till kommuner lite längre bort (dock inom länet).
Flyttar inom kommundel (eller till en annan kommundel) står i genomsnitt för 
cirka 45 procent av flyttarna. Handen har en särställning i Haninge då 
kommundelen har relativt stora flyttströmmar med samtliga kommundelar.
Inom kommunen syns en flyttström från hyresrätt (samt delvis äganderätt) till 
bostadsrätt vilket speglar både bostadskarriär hos yngre samt flytt till enklare 
boende för äldre.
Befolkningen över 65 år är en av de åldersgrupper som har lägst 
flyttbenägenhet.

FLYTTAR TILL OCH FRÅN KOMMUNEN

Haninge har haft ett positivt flyttnetto de senaste 10 åren (2009–2019). 2019 hade 
kommunen ett positivt flyttnetto på 1 428 personer (se figur 7). Både inflyttning och 
utflyttning har ökat sedan 2009 och nettot har dubblerats under perioden.
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Figur 7: Flyttnetto till Haninge kommun under peioden 2009-2019 (SCB, 2020).

En analys av flyttströmmarna till och från Haninge visar att flyttnettot har förändrats de 
senaste tio åren (se figur 8). I början av 2010-talet var kommunens inrikes flyttnetto17

lågt (vissa år även negativt) och tillväxten drevs av utrikes flyttnetto18 som var starkt 
positivt. Mot slutet av 2010-talet ökade inrikes inflyttning mer än vad inrikes 
utflyttningen ökade så att det inrikes flyttnettot kom att bidra allt mer till 
befolkningstillväxten. Det har även byggts fler nya bostäder i kommunen under denna 
period. De utrikes flyttströmmarna har legat på samma nivå under de senaste tio åren. 

Figur 8: Utveckling av flyttströmmar i Haninge kommun under peioden 2009-2019 (SCB, 2020).

FLYTTAR PER ÅLDERSGRUPP

Antalet flyttar inom olika åldersgrupper visar på att det totalt sett är vuxna i åldrarna 
20–30 år som genomför flest flyttar.19 I ett flertal åldersgrupper är det ungefär lika 
många som flyttar in som flyttar ut under ett år. (se figur 9–12).

Inrikes flyttnetto till Haninge kommun mellan 2009–2019 visar på ett 
befolkningstillskott som till stor del består av barn i åldrarna 0–4 år samt vuxna i 
åldrarna 30–39 år (se figur 9–10) vilket får tolkas som nettoinflyttning av barnfamiljer.
Nettoutflyttningar20 från kommunen sker framförallt i åldrarna 40–79 år, vilket 
tydliggörs i figur 10.

17 Inrikes flyttnetto motsvarar inrikes inflyttning minus utflyttning. 
18 Utrikes flyttnetto motsvarar invandring minus utvandring.
19 Gäller både flyttar över nationsgräns och flyttar över kommungräns.
20 Dvs. negativt flyttnetto.
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Figur 9: Inrikes flyttnetto till Haninge kommun under peioden 2009-2019 (SCB, 2020).

Figur 10: Inrikes flyttnetto per åldersgrupp till Haninge kommun under peioden 2009-2019 (SCB, 2020).
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Utrikes flyttnetto till kommunen mellan 2009–2019 visar på ett befolkningstillskott 
som till stor del består av unga vuxna i åldrarna 20–29 år samt hushåll med barn i 
olika åldrar, vilket inkluderar barn upp till 19 år samt vuxna upp till 59 år (se figur 11–
12). Tillskottet av kommuninvånare genom utrikes flyttströmmar (jämfört med 
tillskottet genom inrikes flyttnetto) består av fler åldersgrupper.

Figur 11: Utrikes flyttnetto till Haninge kommun per ålder under peioden 2009-2019 (SCB, 2020).

Figur 12: Utrikes flyttnetto till Haninge kommun per åldersgrupp under peioden 2009-2019 (SCB, 2020).
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FLYTTRELATIONEN MED ANDRA KOMMUNER

Inflyttning till Haninge kommun sker framförallt från närliggande kommuner: 
Stockholms stad, Huddinge kommun, Tyresö kommun, Nynäshamn kommun och 
Botkyrka kommun. Ovan nämnda kommuner är även de fem kommuner som tar emot 
störst utflyttning från Haninge.

Figur 13: Flyttrelationer med andra kommuner. ”Topp 5” inflyttningskommuner i riket (Stockholm,
Huddinge, Tyrseö, Nynäshamn, Botkyrka) och kommunernas flyttrelationer år 2019 (SCB, 2020). 

Flyttrelationer som avser inflyttning till Haninge respektive utflyttning från Haninge benämns som 
Inflyttning respektive Utflyttning.

Haninge kommun har ett positivt flyttnetto från Stockholms stad, Huddinge kommun, 
Tyresö kommun och Botkyrka kommun. Högst positivt flyttnettot har Haninge med de 
närliggande kommunerna Stockholms stad, Huddinge kommun samt Nacka kommun. 
Flyttrelationen benämns som Nettoinflyttning21 i figur 13. Störst nettoutflyttning22 har 
Haninge med Södertälje kommun, Täby kommun, Värmdö kommun, Norrtälje kommun
samt Sundbybergs stad. Samtliga är kommuner inom länet. Flyttrelationen benämns 
som ’Nettoutflyttning’ i figur 13.

21 Dvs, ett positivt flyttnetto.
22 Dvs, ett negativt flyttnetto.
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FLYTTAR TILL OCH FRÅN HANINGES KOMMUNDELAR

2019 hade Haninge kommun ett flyttnetto på 1 428 personer, vilket innebär att fler 
personer flyttade till Haninge än från Haninge. I figur 14 visas inrikes flyttnetto och 
utrikes flyttnetto i Haninges kommundelar. 

Figur 14: Flyttnetto per kommundel i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

Kommundelarna Vega och Västerhaninge hade högst nettoinflyttning i kommunen
under 2019 (se figur 16, illustreras med gråa pilar) samt präglas av en större del 
inrikes nettoinflyttning och en mindre del utrikes nettoinflyttning. Dessa två 
kommundelar är Haninges portar mot övriga Sverige. Eftersom de består av olika 
bostadsbestånd och har olika demografisk profil är det rimligt att anta att de lockar 
olika typer av inflyttare.

Kommundelarna Tungelsta, Jordbro, Dalarö och Haninge glesbygd bidrar till 
kommunens positiva flyttnetto med avseende på både inrikes- och utrikes flyttar. 
Nettoinflyttningen till dessa kommundelar är dock relativt liten (med undantag för 
Jordbro). Kommundelarna Handen och Brandbergen har ett negativt inrikes flyttnetto. 
Det totala flyttnettot i dessa kommundelar är dock positivt, beroende på ett starkt 
positivt utrikes flyttnetto.

Utrikes inflyttning till Haninge kommun sker framförallt till Jordbro, Brandbergen och 
Handen (se figur 16, illustreras av orange pilar). Från kommundelarna Norrby, 
Vendelsömalm samt Gudö och Vendelsö sker en nettoutflyttning från kommunen, 
framförallt till övriga delar av länet och riket. 
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FLYTTAR MELLAN HANINGES KOMMUNDELAR

I tabell 1 redovisas antalet flyttar mellan kommundelar. I kolumner redovisas 
kommundelen som flytten går till, och i rader redovisas kommundelen som flyttar går 
ifrån. De mest förekommande flyttarna mellan kommundelar sker från Handen till 
Brandbergen, Jordbro och Västerhaninge och tvärtom

Tabell 1: Antal flyttar mellan kommundelar i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

Flytt från ↓  till 
område→

Gudö 
och 
VendelsöVendelsömalm

Brand-
bergen VegaHanden JordbroNorrby DalaröVästerhaningeTungelsta

Haninge 
glesbygd

Gudö och 
Vendelsö 60 55 17 65 28 10 21 7 13

Vendelsömalm 58 69 21 49 21 19 9 10 2

Brandbergen 29 52 27 129 116 9 55 6 13

Vega 51 44 54 108 35 22 3 62 29 11

Handen 57 45 178 94 156 11 14 146 39 43

Jordbro 20 8 73 29 148 2 2 84 9 10

Norrby 7 20 10 20 3 2 7 3

Dalarö 8 13 2 9 3 9 2 5

Västerhaninge 29 10 85 49 136 100 6 2 86 44

Tungelsta 12 8 16 12 71 15 4 81 17

Haninge 
glesbygd 15 15 11 12 34 11 6 2 42 15

0 50 100 150 200
Få 
flyttar

Många 
flyttar

Flyttnettot till kommundel X från kommundel Y kan beräknas i tabellen genom antal 
flyttar från Y till X minus antal flyttar från X till Y. En sådan beräkning visar att Vega har 
ett negativt flyttnetto med de flesta kommundelarna. Vega är dock den kommundel 
som har starkast flyttnetto med andra kommuner i Sverige och utgör sålunda ”porten” 
till Haninge, från vilken man tar sig vidare in i kommunen. Jordbro har däremot ett 
positivt flyttnetto med de flesta kommundelar och är sålunda en plats som det är 
vanligt att boende i Haninge flyttar till. Att de flesta flyttströmmar går mellan Handen, 
Brandbergen, Jordbro och Västerhaninge är inte så konstigt då de är de folkrikaste 
kommundelarna i Haninge. Då kommundelarnas storlek spelar stor roll för
flyttströmmarnas storlek, kan det vara svårt att avgöra om en viss flyttström är stor 
eller liten. 
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I tabell 2 redovisas en analys av flyttnetto mellan kommundelar som tar höjd för 
kommundelens storlek. Analys sker genom att ett modellberäknat jämförelsetal (som 
beror på kommundelarnas storlek) jämförs med den faktiska flyttströmmen. Om den 
faktiska flyttströmmen är större än jämförelsetalet är flyttströmmen större än vad som 
är att vänta utifrån områdenas folkmängd. Om den faktiska flyttströmmen är mindre 
än jämförelsetalet är flyttströmmen mindre än vad som är att vänta utifrån områdenas 
folkmängd. 

Analysen visar stora relativa flyttströmmar mellan Handen, Brandbergen och Jordbro.
Kommundelarna bildar ett kluster inom vilket många flyttar sker. Vidare visar analysen 
ett liknande kluster med stora flyttströmmar mellan Västerhaninge och Tungelsta, och 
till viss del Haninge glesbygd. Likaså Gudö och Vendelsö bildar kluster med 
Vendelsömalm.

Nästan samtliga kommundelar har starka flyttströmmar med Handen, viket visar på 
Handens tydliga roll som centralort. Flyttströmmarna är mindre mellan 
kommundelarna i olika ändar av Haninge. Exempel på det är flyttströmmarna mellan 
Västerhaninge, Tungelsta och Jordbro i söder med Gudö och Vendelsö samt 
Vendelsömalm i norr. 

Tabell 2: Analys flyttrelationer i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020). Siffrorna visar skillnaden mellan antal 
flyttar mellan områden och modellberäknat jämförelsetal mellan områden. Ett negativt tal (orangemarkerat) 

visar färre flyttar än väntat, medan ett positivt tal (grönmarkerat) visar fler flyttar än väntat.

-50 -25 0 25 50
Få flyttar Många flyttar
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TOTALA FLYTTSTRÖMMAR
Genom att summera inflyttning och utflyttning tydliggörs totala flyttningar mellan två 
områden, vilket kan ses som ett mått på flödet. En analys av de totala flyttarna till och 
från Haninges kommundelar visar att flyttar inom området eller till en annan 
kommundel står i genomsnitt för cirka 45 procent av flyttarna. Flyttar med övriga länet 
står i genomsnitt för cirka 40 procent av flyttarna. Flyttar till och från övriga Sverige
eller utlandet står för en minoritet av flyttar i Haninge. 

Jämförelsen i figur 15 visar att
Handen, Jordbro, Västerhaninge, vilka är stora kommundelar
(befolkningsmässigt) i Haninge, har större andel av totala flyttar inom 
kommunen och med andra delar av kommunen.
Kommunens mindre folktäta områden (inklusive kommundelen Vega) har ett 
större utbyte med övriga länet och riket i övrigt.
En stor andel boende i Jordbro och Handen flyttar till och från utlandet.

Figur 15: Det totala antalet in- och utflyttningar till och från respektive kommundel i Haninge kommun 
fördelat på olika flyttkategorier (SCB, 2020).
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SAMMANTAGEN BILD AV FLYTTAR INOM HANINGE
Sammantaget visar flyttströmmar till och från Haninge (och inom Haninge) att olika 
kommundelar fyller lika roller i flyttkedjan. En majoritet av inrikes nettoinflyttning sker 
till Vega och Västerhaninge. En majoritet av utrikes nettoinflyttning sker till Jordbro, 
Handen och Brandbergen. Utifrån flyttstatistiken kan tre kluster lokaliseras. 

Ett i norr som består av Gudö och Vendelsö samt Vendelsömalm. 
Ett i mitten bestående av Handen, Brandbergen och Jordbro. 
Ett i söder bestående av Tungelsta, Västerhaninge. 

Det sker ett visst utbyte mellan de närliggande klustren men få flyttar sker mellan det 
norra och södra klustret. Handen har en särställning i kommunen då det har relativt
stora flyttströmmar med samtliga kommundelar. Även Vega har en särställning i och 
med att många flyttar från övriga länet sker till Vega. Flertalet av dessa flyttar sker 
sedan till Handen. I figur 16 illustreras vilka kommundelar i Haninge som tar emot 
stora inflyttningsströmmar samt flyttströmmar mellan olika kommundelar.23

Figur 16: Flyttrelationer till Haninge kommun 2019 (Tyréns, 2021). Gråa pilar visar att Vega och 
Västerhaninge tar emot den stösta inflyttningsströmmen från övriga länet och riket. Utrikes inflyttning 
illustreras av orange pilar och är som störst till Jordbro, Handen och Brandbergen. Gröna pilar visar 

respektive kommundels huvudsakliga utflyttningsström.

23 Dessa flyttrelationer beskrivs närmare i avsnitt ”Flyttar mellan kommundelarna”.
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FLYTTNETTO AV FÖRVÄRVSARBETANDE

Genom att beräkna nettot av in- och utflyttade förvärvsarbetare i respektive 
kommundel ges en bild av vilka områden där antalet invånare i arbete ökar och 
tvärtom. I figur 17 visas flyttnettot avseende förvärvsarbetande 2019. Kommundelarna 
Vega och Västerhaninge har ett positivt flyttnetto av förvärvsarbetande, både för flyttar 
inom kommunen och Stockholms län. Brandbergen, Jordbro och Handen har ett 
negativ flyttnetto. I denna statistik tydliggörs ett mönster där individer flyttar från 
socioekonomiskt svagare områden när de får arbete och höjer sin inkomst. 

Figur 17: Flyttnetto av förvärvsarbetande (ej relativa tal) per kommundel 2019 (SCB, 2020).

FLYTTAR PER UPPLÅTELSEFORM

I figur 18 redovisas flyttströmmar till och från Haninge med annan kommundel, annan 
kommun i länet, annan kommun i övriga Sverige och utlandet; uppdelat på 
upplåtelseformerna äganderätt, bostadsrätt och hyresrätt. Grafen visar följande:

De flesta som flyttar från utlandet flyttar till en hyresrätt. Detta speglas dock av att de 
flesta som flyttar till utlandet från Haninge också flyttar från en hyresrätt. Nettot med 
utlandet är positiv i alla upplåtelseformerna. 

Inflyttningen från övriga Sverige sker även den ofta till hyresrätt. Även till övriga 
Sverige sker de flesta flyttar från hyresrätt. För flyttar med övriga Sverige är dock 
nettot negativt, för samtliga upplåtelseformer. 

De flesta som flyttar in från Stockholms län till Haninge flyttar till en bostadsrätt. De 
flesta som flyttar ut, flyttar dock från hyresrätt. Nettot är förvisso positivt för alla 
upplåtelseformer men avsevärt lägre för hyresrätt på grund av den stora utflyttningen.

Inflyttning inom kommunen går till lika stor del hyresrätt som bostadsrätt men 
utflyttningen inom kommunen är som störst när det gäller hyresrätt. Det är fler som 
flyttar från hyresrätt och äganderätt inom kommunen, än som flyttar till hyresrätt och 
äganderätt inom kommunen. 
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Flertalet flyttar från övriga Sverige eller utlandet sker till hyresrätt. Boende i hyresrätt 
flyttar antingen från Haninge eller till en annan upplåtelseform i Haninge. 
Stockholmare flyttar gärna till bostadsrätt i Haninge. Boende i bostadsrätt eller 
äganderätt i Haninge flyttar sällan ut ur Haninge. Flyttar inom Haninge sker ofta från 
hyresrätt eller äganderätt till bostadsrätt. Detta signalerar förekomst av bostadskarriär 
inom kommunen. Det kan exempelvis bero på att äldre byter villa mot lägenhet eller 
att sammanboende skiljer sig och behöver nytt boende. 

Figur 18: Inflyttning och utflyttning till Haninge kommun uppdelat per upplåtelseform (äganderätt, 
bostadsrätt, hyresrätt) och flyttkategori (inom kommunen, inom Stockholms län, inom övriga riket och med 

utlandet under 2019 (SCB, 2020).

IN- OCH UTFLYTTNINGAR HOS ÄLDRE

I figur 19 visar orange staplar hur stor andel av befolkningen i respektive kommundel 
som utgörs av invånare över 65 år. Gröna och mörkgrå staplar visar andel av 
flyttströmmen i kommunen som utgörs av åldersgruppen 65+ år. Befolkningen över 65 
år är en av de åldersgrupper som har lägst flyttbenägenhet. I samtliga kommundelar är 
andelen äldre bland utflyttarna mindre jämfört med andelen äldre bland befolkningen. 

I de flesta områden är andelen personer över 65 år bland utflyttarna gravt 
underrepresenterade. I exempelvis Brandbergen är 15 procent av befolkningen över 65 
år, samtidigt som endast 3 procent av utflyttarna är över 65 år. Dalarö, med en 
befolkning bestående av 27 procent över 65 år, har då en förhållandevis stor andel 
äldre utflyttare då 21 procent av utflyttare är över 65 år.

Av flyttarna till Haninges kommundelar är det framförallt Vendelsö och Handen som 
har stor andel inflyttare (9 procent) i åldersgruppen 65+ år. Även Dalarö (8 procent) 
Tungelsta (7 procent), och Västerhaninge (5 procent) har en relativt stor andel
inflyttare över 65 år. I Handen flyttar många äldre inom området (se figur 19). 
Flyttnettot för invånare i Haninge glesbygd är högre jämfört med övriga länet.
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Figur 19: Flyttströmmar av personer över 65 år i Haninge kommun (SCB, 2020).

BOSTADSBESTÅNDETS SAMMANSÄTTNING

SAMMANFATTNING

Totalt finns cirka 37 000 bostäder i Haninge kommun (36 procent 
äganderätter, 35 procent bostadsrätter, 29 procent hyresrätter).
Totalt finns cirka 20 800 lägenheter i flerbostadshus i Haninge kommun. En 
övervägande majoritet av flerbostadshusen finns in Handen, Brandbergen, 
Jordbro och Västerhaninge.
Totalt finns cirka 15 100 småhus i Haninge kommun. Störst andel småhus finns 
i Gudö och Vendelsö, Västerhaninge, Vendelsömalm och Haninge glesbygd.
I Haninge kommun finns 1 335 specialbostäder, studentbostäder (446) och
specialbostäder (724) för äldre och personer med funktionsnedsättning.
I kommunen finns en stor andel bostäder med två- respektive tre rum och kök.
Små lägenheter (mindre än 40 kvm) är generellt ovanliga. Det ouppfyllda 
bostadsförsörjningsbehovet består till störst del av bostäder med ett-
respektive tre rum och kök.
I stora delar av Haninge kommun är 1960–1980-tal det vanligast 
förekommande byggperioden för bostadsbeståndet.

DET TOTALA BOSTADSBESTÅNDET

I Haninge kommun finns cirka 37 000 bostäder. Bostadsbeståndet varierar stort per 
kommundel (se figur 20).
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Figur 20: Bostadsbestånd per kommundel i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

UPPLÅTELSEFORM OCH HUSTYP

Fördelningen mellan olika upplåtelseformer är någorlunda jämn i Haninge kommun.
Samtliga äganderätter utgörs av småhus. Majoriteten av bostadsrätter och hyresrätter 
ligger i flerbostadshus. Kommunens totala bostadsbestånd utgörs av 13 400
äganderätter (36 procent), 13 100 bostadsrätter (35 procent) och 10 900 hyresrätter 
(29 procent). I Haninge kommun finns 1 335 specialbostäder vilket utgör cirka 12 
procent av hyresrätterna i kommunen. Specialbostäderna består av 446 
studentbostäder (cirka 33 procent), 724 specialbostäder för äldre och personer med 
funktionsnedsättning (cirka 54 procent) samt 165 (cirka 12 procent).

Figur 21: Bostadsbestånd per hustyp och upplåtelseform i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).
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I Stockholms län syns en trend över tid, där antalet hyresrätter minskar till förmån för 
bostadsrätter (se figur 22). Detta beror till viss del på ombildning av 
hyresrättsbeståndet, men även att bostadsrätter står för en stor del andel 
nyproduktion. Denna trend syns även i Haninge kommun där andelen hyresrätter har 
minskat med 9 procentenheter under perioden 1990–201924 (se figur 23).
Hyresrättsbeståndet i kommunen har dock, trots ombildningar, ökat med cirka 500 
lägenheter sedan 1990.

Figur 22-23: Till vänster (figur 23) visas upplåtelseformer i Stockholms län 1990 respektive 2019. Till höger 
(figur 24) visas upplåtelseformer i Haninge kommun 1990 respektive 2019 (SCB, 2020).

I figur 24 visas bostadsbeståndet i Haninge kommun uppdelat på område och hustyp.
Totalt finns cirka 20 800 lägenheter i flerbostadshus i Haninge kommun. En 
övervägande majoritet av flerbostadshusen finns in Handen, Brandbergen, Jordbro och 
Västerhaninge. Totalt finns cirka 15 100 småhus i Haninge kommun. Störst antal 
småhus finns i Gudö och Vendelsö, Västerhaninge, Vendelsömalm och Haninge 
glesbygd. Kommundelarna Vega och Vendelsömalm har jämnast fördelning av 
flerbostadshus och småhus. Av de totalt 1 335 specialbostäderna finns knappt hälften 
i Handen.

24 38 procent hyresrätter 1990 jämfört med 29 procent hyresrätter 2019.
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Figur 24: Fördelning av hustyper per kommundel i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

Avseende Haninges bostadsbestånd återfinns upplåtelseformen hyresrätt framförallt i 
kommundelarna Handen, Jordbro och Brandbergen (se figur 25). Till skillnad från 
Jordbro har Handen och Brandbergen en betydande andel bostadsrätter (se figur 26).
Bostadsbeståndet i Norrby, Dalarö och Haninge glesbygd karaktäriseras av en 
dominerande andel äganderätter.

Figur 25: Antal bostäder per kommundel och upplåtelseform i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).
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Figur 26: Fördelning av bostadsbestånd per upplåtelseform i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

Haninge kommun följer samma mönster som Stockholms län och riket avseende 
bostädernas rumsfördelning. En tydligt större andel mellanstora bostäder med två-
respektive tre rum och kök samt mindre andel små och större lägenhetsstorlekar. 

Figur 27: Bostadsbestånd per antal rum (exklusive småhus) i Haninge kommun, Stockholms län och riket 
2019 (SCB, 2020).

Enligt Tyréns rapport ”Beräkning av bostadsförsörjningsbehov i Haninge kommun”
(Tyréns, 2021) finns det cirka 5 000 hushåll i Haninge kommun med 
bostadsförsörjningsbehov. För dessa hushåll är de bostäder som utbjuds för dyra, för 
små eller har för höga tröskelvärden. Det ouppfyllda behovet består till störst del av 
bostäder med ett- respektive tre rum och kök. I sammanhanget är det färre
kommuninvånare som behöver bostäder med två- respektive fyra rum och kök samt 
större lägenheter.
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Figur 28: Bostadsförsörjningsbehov per lägenhetstorlek i Haninge kommun (Tyréns, 2021).

BOYTA OCH BYGGNADSÅR

Småhus har överlag en större boyta än lägenheter i flerbostadshus. Flertalet småhus
har en boyta på 110–140 kvm medan flertalet lägenheter har en boyta på 61–70 kvm.

Figur 29: Bostädernas boyta i kvm i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

I figur 30 visas fördelningen av bostadsbeståndet per bostadsarea i respektive
kommundel. Boytorna varierar kraftigt per kommundel. I områden med en stor andel 
småhusbebyggelse återfinns en dominerande andel bostäder större än 101 kvm. I 
områden med stor andel flerbostadshus har lägenheterna vanligtvis en boyta på 41–80
kvm. Brandbergen och Jordbro har en utstickande låg andel små lägenheter.
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Figur 30: Fördelning av bostadsbestånd per kommundel och bostadsarea 2019 (SCB, 2020).

Fram till 1950-talet bestod bostadsbeståndet i Haninge av småhus (villa- och 
fritidsbebyggelse), se figur 31. Under 1960- och 1970-talen byggdes Haninges centrala 
kommundelar ut och förändrade bostadsbeståndets karaktär, från villa- och fritidshus
till en övervägande tät flerbostadsbebyggelse. Cirka 40 procent av Haninge kommuns 
flerbostadshusbestånd byggdes under 1960-talet. Under 1970- och 1980-talen låg
bostadsbyggandet på förhållandevis höga nivåer, för att sedan minska under 1990-
och 2000-talen. Mellan 1970–2000 tillkom ungefär lika många flerbostadshus som 
småhus. Ett tydligt trendskifte syns mellan 2000- och 2010-talen. Bostadsbyggande
under 2000-talet bestod av en högre andel småhus och en lägre andel flerbostadshus. 
Under 2010-talet var förhållandet det rakt omvända.

Figur 31: Bostädernas byggår i Haninge kommun (SCB, 2020).
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I stora delar av Haninge kommun (Västerhaninge, Tungelsta, Vendelsömalm och 
Muskö) är 1960–, 1970- och 1980-talen de vanligast förekommande byggåren. I 
Handens (inklusive närområde) finns flertalet byggår representerade. I Vega och 
Nedersta är 2000- och 2010-talen de vanligast förekommande byggåren (se figur 32).

Figur 32: Vanligast förekommande byggåren per kommundel i Haninge (Region Stockholm, 2020).

BOENDEFÖRHÅLLANDEN

SAMMANFATTNING

Hushållsstorlek varierar per kommundel. Jordbro har exempelvis en utstickande 
hög andel hushåll med fem eller fler personer.
Den genomsnittliga boarean per person är som högst i kommundelen Dalarö
och som lägst i Jordbro.
I Haninge är det framförallt övriga hushåll som är trångbodda. För samtliga 
hushållstyper (ensamstående, sammanboende, övriga) är andelen trångbodda 
hushåll högre i hushåll med barn jämfört med hushåll utan barn. Det är främst 
barn i åldrarna 0–4 år samt vuxna i åldrarna 25–34 år som är trångbodda.
Bedömning av antalet trångbodda hushåll i Haninge kommun uppgår till mellan 
3 300 och 5 250 hushåll, beroende på vilken trångboddhetsnorm som används.

HUSHÅLLSSTORLEKAR

Flest hushåll finns i Handen, Västerhaninge och Brandbergen (se figur 33). Andelen 
ensamhushåll varierar i relativt hög utsträckning per kommundel (se figur 34). Handen, 
Västerhaninge, Brandbergen och Haninge glesbygd karaktäriseras av en hög andel 
ensamhushåll. Kommundelarna Vega, Gudö och Vendelsö, Norrby och Tungelsta har 
en hög andel hushåll med fyra personer. I dessa områden är det alltså troligt att det 
bor en hög andel samboende med två barn. Jordbro har en utstickande hög andel 
hushåll med fem eller fler personer.
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Figur 33: Antal hushåll per kommundel i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

Figur 34: Andel hushåll per hushållsstorlek och kommundel i Haninge kommun 2019 (SCB, 2020).

BOAREA OCH TRÅNGBODDHET 

Den genomsnittliga boarean per person är som högst i Dalarö och som lägst i Jordbro
(se figur 35). Jämfört med Stockholms län är andelen trångbodda hushåll högre i 
Haninge kommun inom gruppen sammanboende vuxna med barn under 25 år (se figur 
36). Både i länet och i kommunen är framförallt övriga hushåll trångbodda, både med 
och utan barn. I jämförelsen i figur 36 har justerad trångboddhetsnorm 3 använts, där 
ensamstående utan barn inte ses som trångbodda om de bor i en lägenhet med ett 
rum och kök, exklusive de flerbostadshus där uppgift om antal rum saknas. 
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Genomsnittlig boarea per person och kommundel 2014–2017

Figur 35: Genomsnittlig boarea per person och kommundel i Haninge kommun 2014-2017 (SLL, 2018).

Andel trångbodda hushåll 2017

Figur 36: Andel trångbodda hushåll per hushållstyp i Haninge kommun 2017 (SLL, 2018).

Enligt Tyréns rapport ”Beräkning av bostadsförsörjningsbehov i Haninge kommun”
(Tyréns, 2021) fanns det cirka 3 300 trångbodda hushåll enligt trångboddhetsnorm 2
år 2017. Det motsvarar cirka 14 000 boende. Av dessa har uppskattningsvis 1 500 
hushåll ett bostadsförsörjningsbehov. Detta gäller främst sammanboende hushåll med 
barn eller övriga hushåll med barn. Detta syns även i figur 37 som visar trångbodda 
individer per åldersgrupp. Det är främst barn i åldrarna 0–4 år samt vuxna i åldrarna
25–34 år som är trångbodda (Tyréns, 2021).
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Figur 37: Andel trångbodda per åldersgrupp i Haninge kommun 2017 (Tyréns, 2021).

Enligt Boverket var andelen trångbodda hushåll i Haninge kommun 14 procent 2018, 
vilket motsvarar cirka 5 250 hushåll. Boverkets bedömning är en högre uppskattning 
av antalet trångbodda hushåll jämfört med Tyréns rapport, vilket beror på olika 
definitioner av trångboddhet (Boverket, 2020; Tyréns, 2021).25

BOSTADSBYGGANDE I KOMMUNEN

SAMMANFATTNING

Mellan 1991–2018 byggdes i genomsnitt cirka 310 bostäder per år i Haninge 
kommun. Byggtakten var som högst mellan 2015–2017 då det i snitt byggdes 
cirka 766 bostäder per år.
Trots en hög byggtakt har bostadsbeståndsutvecklingen inte hållit jämna steg 
med folkmängdsutvecklingen. Sedan 1990 har befolkningen ökat med 47 
procent. Under samma period har bostadsbeståndet ökat med 37 procent.
Under första halvan av 2000-talet färdigställdes fler småhus än flerbostadshus. 
Under 2010-talet har det förhållandet vänts; knappt 70 procent av de 
färdigställda bostäderna utgjordes av flerbostadshus under 2010-talet. 
Av de bostäder som byggs har andelen hyresrätter varit hög sedan början av 
2010-talet.
Småhusbeståndet i Haninge kommun har ökat i en snabbare takt i jämförelse 
med Stockholms län, både historiskt och i närtid. 
Mellan 2016–2019 har flest bostäder byggts i Vega. Under samma period 
byggdes ett större antal bostäder i tätorterna Handen, Västerhaninge och 
Jordbro.

HISTORISKT BOSTADSBYGGANDE 

Under perioden 1991–2018 färdigställdes cirka 8 400 bostäder, vilket motsvarar cirka
310 bostäder per år. Byggtakten var som högst mellan 2015–2017 då det i snitt
byggdes cirka 766 bostäder per år för att sedan minska till en lägre nivå 2018. Under

25 I Tyréns rapport beräknades trångboddhet utifrån trångboddhetsnorm 2, medan Boverket har utgått från 
Socialstyrelsens riktlinjer.
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2019 färdigställdes 279 bostäder i flerbostadshus och 63 bostäder i småhus. Under 
fem års tid (2014–2019) har det byggts cirka 20 specialbostäder per år, vilket 
motsvarar knappt 6 procent av bostäderna i flerbostadshus.

Under första halvan av 2000-talet färdigställdes fler småhus än flerbostadshus. Under 
2010-talet har det förhållandet vänts; knappt 70 procent av de färdigställda 
bostäderna utgjordes av flerbostadshus under 2010-talet. 

Figur 38: Färdigställda bostäder i Haninge kommun under perioden 1991-2018 (SCB, 2020).

Mellan 2005–2011 stod hyresrätter för cirka 13 procent av antalet färdigställda 
bostäder i Haninge kommun. Mellan 2012–2018 har andelen hyresrätter ökat till 52 
procent. Sedan 2012 har andel hyresrätter av färdigställda lägenheter varit högre i 
Haninge kommun jämfört med Stockholms län.
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Figur 39: Andel hyresrätter av färdigställda lägenheter i Haninge kommun och Stockholms län 1991-2018
(SCB, 2020).

Historiskt (1991–2018) och i närtid (2010–2018) har småhusbeståndet i Haninge 
kommun ökat i en snabbare takt jämfört med Stockholms län. Historiskt (1991–2018) 
har flerbostadsbeståndet i Haninge kommun ökat i samma takt som i länet. I närtid 
(2010–2018) har flerbostadsbeståndet däremot ökat i en snabbare takt i jämförelse 
med länet.

Figur 40: Årlig förändring av småhusbeståndet i Haninge kommun och Stockholms län för två perioder 
1991-2018, samt 2010-2018 (SCB, 2020).
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Figur 41: Årlig förändring av flerbostadsbeståndet i Haninge kommun och Stockholms län för två perioder 
1991-2018, samt 2010-2018 (SCB, 2020).

Mellan 2016–2019 färdigställdes cirka 600 bostäder per år i Haninge kommun. Störst 
antal av dessa bostäder har tillkommit i kommundelen Vega (cirka 230 bostäder per 
år), ett utpekat stadsutvecklingsområde. Även i tätorterna Handen, Västerhaninge och 
Jordbro har det byggts ett större antal bostäder under samma period.

Figur 42: Färdigställda bostäder per år och kommundel i Haninge kommun under perioden 2016-2019
(SCB, 2020). Siffor från 2019 är framtagna av Haninge kommun. 

BYGGANDEUNDERSKOTT

Trots en hög byggtakt har bostadsbeståndsutvecklingen inte hållit jämna steg med 
folkmängdsutvecklingen. Sedan 1990 har befolkningen ökat med 47 procent. Under 
samma period har bostadsbeståndet ökat med 37 procent. Det bor därmed fler och fler 
personer per lägenhet i genomsnitt (se figur 43). Detta kan tolkas som en ökande 
trångboddhet men kan även bero på att allt fler stora hushåll flyttar till Haninge.
Mellan 1992–2019 har antalet personer per bostad i Haninge ökat från 2,21 personer 
per bostad till 2,46 personer per bostad. 
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Figur 43: Antal personer per bostad i Haninge kommun 1990-2019 (SCB, 2020).

Genomsnittet under hela perioden var 2,3 personer per bostad. Förutsatt att varje 
lägenhet i snitt försörjer 2,3 personer så har det byggts upp ett byggunderskott sedan 
2005 (se figur 44). Detta är inte en bostadsbrist som sådan, men en indikator på hur 
antalet bostäder förhåller sig till antalet personer. Årliga underskott som byggs upp 
och ackumuleras kan på sikt påverka marknaden genom stigande bostadspriser, längre 
kötider och högre trösklar – något som skrivs om i nästkommande kapitel.

Figur 44: Byggunderskott (givet 2,3 personer/bostad) i Haninge kommun 1991-2019 (SCB, 2020).
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MARKNADEN FÖR ÄGDA BOSTÄDER I HANINGE

SAMMANFATTNING

Bostadsmarknaden för bostadsrätter är större än marknaden för äganderätter.
En stor andel bostadsrättsförsäljningar utgörs av lägenheter med två rum och 
kök. En stor andel äganderättsförsäljningar utgörs av småhus med fem (eller 
fler) rum och kök. 
Priserna för både bostadsrätter och äganderätter har ökat kraftigt under den 
senaste tioårsperioden, men framförallt för bostadsrätter.
Dalarö och Vega har högst priser per kvm både för bostadsrätter och 
äganderätter, medan Jordbro och Brandbergen har lägst priser per kvm.

PRISNIVÅER

Totalt genomfördes 2 356 försäljningar av bostadsrätter samt 900 försäljningar av 
äganderätter i Haninge kommun under perioden 2019–2020. I figur 45 syns tydligt att 
försäljning av bostadsrätter framförallt genomfördes i Handen (totalt 668). Försäljning
av äganderätter är mer jämnt fördelade över flera områden i kommunen.

Figur 45: Antal försäljningar av äganderätter och bostadsrätter i Haninge kommun under perioden 2019-
2020 (Mäklarstatistik/valueguard, 2020).

En bostadsrätt i Haninge kommun kostade i genomsnitt 29 800 kr/kvm under 
perioden 2019–2020. Ett småhus i kommunen kostade i genomsnitt 36 500 kr/kvm 
under samma period. I kommundelen Vega är snittpriser för bostadsrätter relativt höga 
(42 100 kr/kvm) vilket kan förklaras av att en hög andel av försäljningar utgörs av 
nyproducerade lägenheter på andrahandsmarknaden. Snittpriser för småhus är som 
högst i kommundelarna Dalarö, Vega och Gudö. 
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Figur 46: Prisnivå försäljningar äganderätter och bostadsrätter i Haninge kommun under perioden 2019-
2020 (Mäklarstatistik/valueguard, 2020).

Under 2020 såldes framförallt lägenheter med två rum och kök på 
andrahandsmarknaden för bostadsrätter, följt av lägenheter med tre rum och kök. För 
äganderätter sker flest försäljningar för småhus med fem (eller fler) rum och kök.

Figur 47: Antalet sålda bostäder per antal rum i Haninge kommun 2020 (Mäklarstatistik/valueguard, 
2020).
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I Haninge kommun är priset per kvm för bostadsrätter högre för lägenheter med ett-
respektive två rum och kök jämfört med större lägenhetsstorlekar. Undantaget är 
bostadsrätter med fyra rum och kök, vilka har ett högre pris per kvm i genomsnitt i 
jämförelse med lägenheter med tre rum och kök. Även för äganderätter syns ett 
generellt mönster i form av ett högre pris per kvm i genomsnitt för de mindre 
lägenhetsstorlekarna.

Figur 48: Prisnivå per antal rum i Haninge kommun 2020 (Mäklarstatistik/valueguard, 2020).

Marknaden för äganderätter och bostadsrätter varierar i storlek per prissegment (se 
figur 49). För bostadsrätter sker en stor andel (40 procent) av försäljningarna inom 
prissegmentet 1,6–2 miljoner kronor. För äganderätter sker försäljningar mer jämt 
över flera prissegment. En majoritet av försäljningarna (60 procent) har ett 
försäljningspris över 4 miljoner kronor.

Figur 49: Antal försäljningar per prissegment 2020 (Mäklarstatistik/valueguard, 2020).
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PRISUTVECKLING

Medelpriset för äganderätter på andrahandsmarknaden i kommunen har ökat med 
cirka 60 procent sedan 2010. Under samma period har medelpriset för bostadsrätter 
ökat med cirka 180 procent, vilket innebär att medelpriset för bostadsrätter alltmer
närmar sig medelpriset för äganderätter.

Figur 50: Prisutveckling per upplåtelseform i Haninge kommun år (Mäklarstatistik/valueguard, 2020).

Medelpriset för bostadsrätter i Haninge kommun (3 843 kr/kvm) utgjorde år 2000 
cirka 39 procent av medelpriset för Stockholms län (13 975 kr/kvm). Under 2019 
utgjorde medelpriset för bostadsrätter i kommunen (32 473 kr/kvm) cirka 57 procent 
av medelpriset för Stockholms län (56 675 kr/kvm). Detta indikerar att Haninge har 
närmat sig prisnivån för länet.

Bostadspriserna i Haninge kommun var något lägre under 2000- och 2010-talen än 
närliggande kommuner (Huddinge kommun och Tyresö kommun). Alla dessa tre 
kommuner har haft en liknande prisuppgång. 

Hur kommunernas priser förhåller sig till varandra varierar över tid. Under perioden 
2012–2015 minskade prisskillnaden mellan Haninge kommun och närliggande 
kommuner, men under 2015 ökade skillnaden igen. Mellan 2018–2019 har Haninge 
kommun åter igen närmat sig sina närliggande kommuner. Kommunens medelpris
2019 utgjorde cirka 85 procent av medelpriset i Huddinge samt 92 procent av 
medelpriset i Tyresö kommun. Den långsiktiga trend som kan skönjas är att priserna 
ökat mer i Huddinge och Tyresö fram till 2017.
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Figur 51: Jämförande prisutveckling för bostadsrätter i Haninge kommun jämfört med Stockholms län samt 
närliggande kommuner under perioden 2000-2019 (Mäklarstatistik/valueguard, 2020).

Prisutvecklingen för bostadsrätter har under perioden 2010–2020 varit störst i Jordbro, 
Vega och Tungelsta. Prisutvecklingen för äganderätter har under samma period varit 
förhållandevis jämn över Haninges kommundelar, dock störst i kommundelarna
Dalarö, Gudö och Vega. Prisutvecklingen för äganderätter har varit minst i 
kommundelarna Vendelsömalm och Handen.

Figur 52: Procentuell prisutveckling för bostadsrätter i Haninge kommun under perioden 2010-2020
(Mäklarstatistik/valueguard, 2020).
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Figur 53: Procentuell prisutveckling för äganderätter i Haninge kommun under perioden 2010-2020
(Mäklarstatistik/valueguard, 2020).

HYRESMARKNADEN I HANINGE

SAMMANFATTNING

Cirka 450–600 hyresrätter per år förmedlas av Bostadsförmedlingen i 
Stockholm).
Månadshyran för en hyresrätt med tre rum och kök i Haninge kommun uppgår 
till 7 900–11 600 kr/kvm och kötiden varierar mellan 6–17 år.
För hyresrättsmarknaden bedöms Jordbro och Tungelsta vara de minst 
attraktiva områdena. Vendelsö och Handen bedöms vara mest attraktiva.

ANTAL FÖRMEDLADE BOSTÄDER 

Under 2019 förmedlades 471 hyresrätter i Haninge kommun. 

Tabell 3: Antal förmedlade hyresrätter i Haninge kommun (Bostadsförmedlingen i Stockholm, 2020).

År Antal Allmännytta Antal Privat
2017 158 394
2018 365 222
2019 201 270
2020 212 -

KÖTIDER OCH HYRA FÖR HYRESRÄTTER 

Antal köår till en hyresrätt betyder hur många år i kö det i genomsnitt krävs för att 
kunna få, den aktuella bostaden. Om det krävs många köår för en hyresrätt, innebär
att många står i kö till den erbjudna hyresrätten, vilket indikerar en hög efterfrågan.
Månadshyran för hyresrätter sätts enligt det så kallade bruksvärdessystemet. 
Hyressättningen inom detta system baseras på ett antal bruksvärdesfaktorer, som 
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exempelvis lägenhetens standard, utrustning i lägenheter, samt lägenhetens läge. 
Baserat på dessa faktorer ska likvärdiga lägenheter ha lika hyra.

En hög månadshyra indikerar alltså att hyresrätten har höga kvalitéer både i form av 
standard och läge. I takt med att månadshyran ökar sjunker dock efterfrågan eftersom 
hyresgäster har en begränsad betalningsvilja. En hyresrätt som både har många köår 
och en hög månadshyra, indikerar en hög betalningsvilja för hyresrätten och stor 
efterfrågan.

Bostäder som är byggda från 2006 och framåt kan dock vara undantagna från 
bruksvärdessystemet genom det så kallade presumtions-undantaget. En hyra kan då
sättas högre än bruksvärdet och ”presumeras vara skälig” om kostnaden för att 
uppföra bostaden motiverar den högre hyran. 

Detta är en konsekvens av ökande byggkostnader och har i praktiken inneburit att 
nybyggda hyresrätter kan ha oproportionerligt högre hyror, presumtionshyror, jämfört 
med äldre hyresrätter. Dessa bostäder har ofta mycket kortare kö eftersom de högre 
presumtionshyrorna är oattraktiva, i relation till de lägre bruksvärdeshyrorna.

Presumtions-undantaget har möjliggjort byggande av hyresrätter eftersom 
bruksvärdessystemet hade resulterat i en hyresnivå som i vissa fall inte täckte 
byggkostnaderna och därmed var olönsamt.

I figur 54 plottas kommundelar ut i en graf som indikerar attraktiviteten för 
kommundelens hyresrätter, utifrån antal köår och genomsnittlig månadshyra. Utifrån 
dessa mått är attraktiviteten som störst i kommundelarna Vendelsö och Vega,
respektive minst i Tungelsta och Jordbro.

Kötid och hyra som indikatorer på attraktivitet

Figur 54: Kötid och hyra för en trea, som indikatorer på attraktivitet för respektive kommundels 
hyresrätter. Det mörkgröna fältet indikerar hög atttraktivitet, medan det rosa/orange fältet indikerar låg 

attraktivitet. (Bostadsförmedlingen i Stockholm, 2020).
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I figur 55 och figur 56 visas kötid respektive månadshyrahyra per kommundel för 
jämförbara hyresrätter (i detta fall hyresrätter med tre rum och kök). I kommundelen 
Vendelsö är den genomsnittliga kötiden för en trea som längst. Kortare kötid råder i 
Västerhaninge och Handen. I Vega är kötiden som kortast och hyran högst, vilket beror
på en stor andel nyproduktion. Hyrorna är absolut högst i kommundelen Vega. På en 
lägre nivå men högre än snittet ligger hyran i Dalarö och Handen. Hyresrätter som ägs 
av privata aktörer har högre hyror men kortare kötid än allmännyttans hyresrätter.
Tyvärr finns ingen statistik över förmedlingar av hyresrätter i Brandbergen.

Figur 55-56: Till vänster (figur 56) visas (allmännytta samt privat) kötid till en trea. Till höger (figur 57) 
visas (allmännytta samt privat) hyra för en trea (Bostadsförmedlingen i Stockholm, 2020)

SLUTSATSER BOSTADSMARKNAD

I tabell 4 och tabell 5 sammanfattas ett antal slutsatser för bostadsmarknaden, för 
bostadsrätter och äganderätter, respektive hyresrätter.

Bostadsmarknaden för bostadsrätter är större än marknaden för äganderätter, mer än 
dubbelt så många försäljningar av bostadsrätter genomfördes mellan 2019–2020 i 
Haninge kommun. Antalet förmedlade hyresrätter är cirka 450–600 per år, både 
allmännyttiga och privata hyresrätter inräknade, vilket är likvärdigt med antalet
försäljningar av äganderätter per år.

För äganderätter efterfrågas många rum och vänder sig till en målgrupp med relativt 
hög betalningsförmåga (inom prissegmentet 3,6–4 Mkr). För bostadsrätter sker störst 
andel av försäljningar inom prissegmentet (1,6–2 Mkr) och lägenheter med två rum 
säljs i störst utsträckning. Månadshyran för en hyresrätt med tre rum i Haninge 
kommun uppgår till 7 900–11 600 kr/kvm och kötiden varierar mellan 6–17 år. 
Hyresnivån för hyresrätter som ägs av privata aktörer är högre i jämförelse med
hyresnivån för allmännyttans hyresrätter, men däremot är kötiden betydligt kortare. 
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Tabell 4: Sammanfattande siffror över bostadsmarknaden för bostadsrätter och äganderätter i Haninge.

Jämförelse bostadsrätt och 
Äganderätt

Bostadsrätt Äganderätt

Antal försäljningar 2019–2020 2 356 (cirka 1 200 per år) 900 (cirka 450 per år)

Genomsnittspris 2019–2020 29,8 tkr/kvm 36,5 tkr/kvm

Vanligast förekommande 
lägenhetsstorleken bland 

försäljningarna

Två rum Över fem rum

Störst andel av försäljningarna sker 
inom prissegmentet

1,6–2 Mkr 3,6–4 Mkr

Prisutveckling 2010–2020 180 procent 60 procent

Områden med högst pris/kvm Dalarö och Vega Dalarö och Vega

Områden med lägst pris/kvm Centrala Jordbro och 
Brandbergen

Övriga Jordbro och 
Brandbergen

Områden med störst prisutveckling 
2010–2020

Centrala Jordbro och Vega Dalarö och Muskö

Priserna på både bostadsrätter och äganderätter har ökat den senaste tioårsperioden, 
men framförallt för bostadsrätter. Dalarö och Vega har högst priser per kvm både för 
bostadsrätter och äganderätter, medan Jordbro och Brandbergen har lägst priser per 
kvm. Jordbro har dock en uppåtgående trend med en stark prisutveckling sedan 2010. 

För hyresrättsmarknaden bedöms Jordbro och Tungelsta vara de minst attraktiva 
områdena, medan Vendelsö och Handen bedöms som mest attraktiva. Denna hierarki 
överensstämmer relativt väl med hierarkin för bostadsrätter, där Tungelsta och Jordbro 
har relativt låga priser medan Dalarö och Vega har höga priser. Vega sticker ut med 
höga hyror och korta kötider, vilket beror på den stora andelen nybyggda hyresrätter 
med presumtionshyra där.

Tabell 5: Sammanfattande siffror över hyresmarknaden i Haninge kommun.

Hyresrätter Allmännytta Privat

Bestånd hyresrätter Cirka 2 380 lägenheter Cirka 8 520 lägenheter

Förmedlade lägenheter 212 lägenheter (2020) 270 lägenheter (2019)

Kötid till trea 10–17 år i genomsnitt 6–11 år i genomsnitt

Hyra för trea 7 900–11 500 kr/månad 
i genomsnitt

9 200–11 600 kr/månad i 
genomsnitt

Mest attraktiva områdena Vendelsö och Vega

Minst attraktiva områdena Tungelsta och Jordbro
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4 FRAMTID - BEFOLKNINGSUTVECKLING OCH 
BOSTADSBEHOV I HANINGE

BEFOLKNINGSTILLVÄXT FRAM TILL 2050 

SAMMANFATTNING

Enligt Haninge kommuns befolkningsprognos kommer folkmängden öka från
92 000 till 114 000 invånare 2030 (Haninge kommun, 2020a).
De flesta åldersgrupper förväntas öka i kommunen fram till 2030. 
Åldersgruppen 70–80 år förväntas dock minska med cirka 10 procent.
Befolkningsökningen till och med 2030 bedöms vara störst i kommundelarna 
Vega och Handen.

BEFOLKNINGSPROGNOS

Enligt Haninge kommuns befolkningsprognos kommer folkmängden uppgå till 114 
000 invånare 2030 (Haninge kommun, 2020a). Detta motsvarar en ökning med 18 000 
invånare under perioden 2021–2030, i genomsnitt 2000 invånare per år.

Figur 57:  Jämförelse befolkningsprognoser av regionen (SLL, 2019) och Haninge kommun (Haninge 
kommun, 2020a).

FÖRVÄNTAD ÅLDERSFÖRDELNING 

De flesta åldersgrupper förväntas öka i kommunen fram till 2030. Åldersgruppen 70–
80 år förväntas dock minska med cirka 10 procent. Det prognostiseras en
befolkningsökning bland personer i åldersgruppen 80+ år. Fram till 2030 förväntas
äldre över 80 år öka med 66 procent. Även antalet invånare i åldersgrupperna 30–45 år
samt 0–15 år förväntas öka. Andelen barn i åldrarna 0–15 år förväntas öka med cirka
30 procent fram till 2030.
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Figur 58: Förväntad åldersfördelning 2030 i jämförelse med fördelningen 2019 (Haninge kommun, 2020a).

BEFOLKNINGSUTVECKLING PER KOMMUNDEL

Befolkningsökningen till och med 2030 bedöms vara störst i kommundelarna Vega och
Handen. Kommunens befolkningsprognos per område speglar kommunens plan för 
tillkommande bostäder under perioden 2020–2030.

Figur 59: Antal invånare per kommundel under 2019 och prognosiserat antal invånare 2030 (Haninge 
kommun, 2020a).
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BOSTADSBEHOV OCH BESTÅNDETS UTVECKLING 

SAMMANFATTNING

Under perioden 2020–2030 planeras för cirka 10 000 nya bostäder i Haninge 
kommun. Nya bostäder tillkommer främst i kommunens regionala stadskärna
samt i närhet till pendeltågsstationer.

LOKALISERING AV TILLKOMMANDE BOSTÄDER

I Regional utvecklingsplan för Stockholm (RUFS 2050) pekas kommunen ut som en av 
åtta regionala stadskärnor i Stockholms län. Haninge som regional stadskärna omfattar 
Haninge centrum och delar av Vega och Brandbergen. I dessa kommundelar ska störst 
andel av tillkommande bostäder koncentreras (se figur 60).

Figur 60: RUFS 2050 (SLL, 2018).

I figur 61 syns markanvändningskartan tillhörande Haninge kommuns översiktsplan 
som visar kommunens vilja för tillkommande bebyggelse. Strategier för utbyggnad av 
bostäder enligt kommunens översiktsplan är att 

Prioritera en utbyggnad i regionala stadskärnan inom 1 200 meter från 
resecentrum.
Bygga i stationsnära områden och längs med pendeltågspåret.
Förtäta utmed huvudgator samt i centrumnära lägen i Vendelsö och 
Brandbergen.
Berika landsbygd och skärgård vid befintlig bebyggelse och kollektivtrafik (viss 
utbyggnad).
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Figur 61: Markanvändningskarta från Haninge kommuns översiktsplan ’Översiktsplan 2030 – med utblick 
mot 2050’ (Haninge kommun, 2016).

Störst antal bostäder planeras i regionala stadskärnan som omfattar kommundelarna 
Handen och delar av Vega och Brandbergen. I den regionala stadskärnan planeras 
flestbostäder färdigställas fram till 2030 (se figur 62). Det planeras även att byggas ett 
större antal bostäder i övriga kommundelar med pendeltågsstation: Jordbro, 
Västerhaninge och Tungelsta. Däremot planeras inget byggande av bostäder i området
Hemfosa trots att området har en pendeltågstation. I kommunens översiktsplan anges 
att ny bebyggelse i Hemfosa är aktuellt lite längre fram i tiden, mot senare delen av 
översiktsplanens tidshorisont, dvs. tiden efter år 2030. I Norrby, ett fritidsområde och 
glest villaområde som ska göras om till permanentboende.

Figur 62: Bostadsbestånd per kommundel 2019 och prognosiserat antal invånare 2030 (Haninge kommun, 
2020a).
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5 VERKTYG FÖR BOSTADSFÖRSÖRJNINGEN OCH DESS 
ANVÄNDNING

ÖVERSIKTSPLANERING

Genom översiktsplanering kan kommunen underlätta för efterföljande planering och 
beslut kring hur mark och vattenområden ska användas. Översiktsplaneringen ger 
vägledning och ökar förutsägbarheten för kommande beslut vilket är av betydelse för 
bostadsförsörjningen. Haninges kommuntäckande översiktsplan (ÖP 2030) antogs av
kommunfullmäktige 2016 och beskriver inriktningen för hur den bebyggda och 
obebyggda miljön ska utvecklas i tätorterna, på landsbygden och i skärgården. Den 
visar mål, strategier och riktlinjer för mark- och vattenanvändningen i Haninge fram till
år 2030, med en utblick mot år 2050. I gällande översiktsplan ingår även 
bostadsriktlinjer till stöd för bostadsförsörjningen. När nästa översiktsplan tas fram så 
kommer bostadsriktlinjerna att finnas i ett eget dokument. Översiktsplanen tar hänsyn 
till riktlinjerna och ser till att dessa kan uppfyllas genom den långsiktiga planeringen 
av mark- och vattenområden. Kommunens tillväxt har varit kraftig sedan 2015 och 
bostadsbyggandet överskridit den bostadsriktlinje som finns i översiktsplanen om att 
möjliggöra för att 600 bostäder byggs per år. Kommunfullmäktige beslutade därför om 
en justerad riktlinje 2018 som möjliggör att 750 bostäder kan byggas per år. Den 
riktlinjen bygger på scenario hög i RUFS 2050.

MARKPOLITIK OCH RIKTLINJER FÖR MARKANVISNING 

Markpolitik handlar om kommuners strategiska arbete med markanvändning och 
markinnehav. Även en kommun som inte har så stora markinnehav, såsom Haninge, 
kan bedriva en aktiv markpolitik: Begreppet aktiv markpolitik har över tid gått från att 
innefatta transparenta markköp och markförsäljningar till att också betyda samverkan 
mellan olika parter, strategisk planläggning, kommunal service, marknadsföring, 
ekonomisk långsiktighet samt visioner och målbilder för detta. Markpolitiken bedrivs 
på olika sätt i landets kommuner eftersom behov och förutsättningar varierar.

För att främja konkurrens och likabehandling är det viktigt att tydliggöra kommunens 
markpolitik för byggaktörerna. Markanvisningar behöver följas upp och utvärderas och 
principer för markprissättning och finansiering av mark tydliggöras. Det handlar även 
om att säkerställa transparens vid markanvisning till kommunala bolag. Kommunen 
behöver ha en aktiv markpolitik för att kunna klara bostadsförsörjningen för att 
möjliggöra byggandet mot mål om bland annat bostadsförsörjning, lokalisering av 
samhällsservice och arbetsplatser. Haninge kommun behöver tydliggöra användandet 
av de verktyg som den markpolitiska processen innehåller. Kommunen kommer att ta 
fram Riktlinjer för markanvisning för beslut under året 2021 bland annat som ett stöd 
för att möjliggöra en hög utbyggnadstakt när kommunen växer till stad.

DETALJPLANERING

En detaljplan reglerar mark- och vattenanvändningen i kommunen och är en 
demokratisk process styrd av Plan- och bygglagen. Detaljplanen är juridiskt bindande 
och är grund för framtida bygglovsprövning och innehåller också bestämmelser kring 
bebyggelsens utformning samt det offentliga rummets gestaltning. I processen tas 
hänsyn till en mängd andra lagar som kulturmiljöminneslagen, miljöbalken,
jordabalken tillsammans med annan praxis för en gestaltad livsmiljö. För mark som 
kommunen äger kan kommunen välja att först ge markanvisning till en 
fastighetsutvecklare och sedan detaljplanelägga (eller tvärt om). Kommunens 
målsättning är att ha en planberedskap som möjliggör byggande av 750 bostäder per 
år.
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HANINGE BOSTÄDER AB

Haninge Bostäder AB är Haninges kommunala bostadsföretag. Haninge Bostäder ska 
enligt sina ägardirektiv drivas av affärsmässiga principer och bland annat verka för en 
god tillgång till ändamålsenliga bostäder i olika upplåtelseformer, och verka på en 
bostadsmarknad på ett sätt som gynnar utveckling av boendemiljöer med god miljö, 
service, trygghet och utvecklad infrastruktur. Haninge Bostäder ska bidra till att det i 
Haninge kommun som helhet och i kommundelarna finns bostäder med olika 
upplåtelseformer. Det ska ske genom utveckling av bolagets befintliga bostäder, 
nyproduktion, ombildning, försäljning och förvärv. Det anges även att ombildning av 
bostäder till bostadsrätt ska ses som ett normalt inslag i bolagets arbete för att förädla 
och utveckla bostadsbeståndet och för att bidra till att nå målet om olika 
upplåtelseformer i kommundelarna, vilket är önskvärt i bland annat Jordbro.

Haninge Bostäder har totalt 2 378 bostäder, vilket utgör omkring 20 procent av 
kommunens totala bestånd av hyresrätter. Detta är ett förhållandevis litet bestånd. 
Enligt Boverket är allmännyttans andel av hyresrättsbeståndet 25 procent och uppåt för 
de flesta kommuner (Boverket, 2017).

Det kommunala bostadsföregets bestånd är fördelat över kommundelarna Handen,
Jordbro, Skärgården, Tungelsta, Vega, Vendelsö och Västerhaninge. Beståndet byggdes 
ut framförallt under 1960-talet och 1990-talet. Mellan 2011–2019 tillkom 320 bostäder 
i beståndet, cirka 36 bostäder per år. Under 2010-talet har Haninge Bostäder byggt 
bostäder i Jordbro, Vega och Handen.

Figur 63: Fördelning av det kommunala bostadsföretagets bostäder 2019 (Haninge Bostäder AB, 2019)

KOMMUNAL STYRNING

Det finns för och nackdelar att detaljerat styra byggandet i kommunen. Fördelen är att 
byggandet kan styras mot de mål som kommunen har satt upp. Nackdelen är att 
detaljerade krav kan fördyra byggandet, vilket kan leda till både högre hyror och 
uteblivet byggande. Krav vid såväl markanvisning, exploateringsavtal och detaljplan 
bör alltid ställas mot dess kostnad, och hyresgästperspektivet bör inte glömmas bort i 
planeringen. Att finna den optimala nivån av reglering nås bäst genom samverkan och 
dialog, samt att befrämja konkurrens och innovation. 
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SAMVERKAN KRING BOSTADSFÖRSÖRJNING

Planering för bostadsförsörjning kräver en väl fungerande samverkan över 
förvaltningsgränserna. Haninge kommun avser att bibehålla och fortsätta utveckla 
samverkan över förvaltningsgränserna. 

I dagsläget sker samverkan mellan mark och exploateringsenheten, 
socialförvaltningen, stadsbyggnadsförvaltningens plan-, VA-, park- och tekniska 
avdelningar och lokalförsörjningsenheten inom KSF (Länsstyrelsen, 2020).

Bostadsförsörjningen är ett kommunalt ansvar, men eftersom flera kommuner kan ingå 
i en gemensam bostadsmarknad kan det behövas ett utvecklat samarbete mellan 
kommuner och inom regioner. I den regionala utvecklingsplanen för Stockholms län är 
centrala Haninge utpekat som regional stadskärna för hela Östra Södertörn (Haninge, 
Nynäshamn, Tyresö och delar av Huddinge). Genom regionplaneringen sker samverkan 
med Södertörnskommunerna (Botkyrka, Haninge, Huddinge, Nykvarn, Nynäshamn, 
Salem, Södertälje, Tyresö). 

Haninge Kommunen samarbetar även med andra aktörer kring bostadsförsörjningen, 
såsom olika byggbolag och investerare i större bostadsprojekt.
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6 BOSTADSMARKNADENS SÄRSKILDA GRUPPER OCH 
BOSTADSSOCIALT ARBETE

STUDENTER

I Haninge kommun finns i dagsläget 446 studentbostäder, varav 31 ägs och förvaltas 
av det kommunala bostadsföretaget Haninge Bostäder. I dagsläget bedöms det vara 
balans på bostadsmarknaden för studenter i kommunen. Haninge kommun har inga 
universitet och högskolor. Studentbostäderna i kommunen hyrs ut till studenter som 
studerar i andra kommuner. Det är inga problem att hyra ut studentbostäderna men 
omsättningen är hög då studenten av naturliga skäl flyttar när man får en bostad 
närmare sin skola. I februari 2021 hade Haninge Bostäder, tre vakanta 
studentlägenheter. 

UNGDOMAR OCH UNGA VUXNA

I Haninge kommun råder det brist på bostäder för ungdomar och unga vuxna. I 
Stockholms län är hälften av befolkningen under 35, vilket innebär att länet har en ung 
befolkning i jämförelse med övriga delar av landet.  Samtliga kommuner i länet utom 
en uppger att det finns ett underskott på bostäder till ungdomar och unga vuxna i 
åldrarna 19–25 (Länsstyrelsen, 2020).

Bristen på bostäder för unga beror framförallt på att det finns få lediga lägenheter i 
mindre storlek. Lediga lägenheter både hyresrätter och bostadsrätter är väldigt dyra att 
hyra respektive köpa. Samtidigt råder långa kötider för hyresrätter. I Haninge kommun 
utgör små lägenheter (upp till 40 kvm) cirka 6 procent av kommunens totala 
lägenhetsbestånd. Hälften av kommunens små lägenheter ligger i Handen men utgör 
enbart 8 procent av Handens 5 000 lägenheter (Haninge kommun, 2016). Tyréns 
rapport (2021) pekar ut unga vuxna som en grupp kommunen bör fokusera på samt 
redovisar ett behov av fler prisrimliga lägenheter med ett rum och kök.

Bristen på överkomliga bostäder är stor vilket tvingas många unga vuxna till ofrivilligt 
hemmaboende. I Stockholm 2019 bodde 34 procent unga vuxna i åldrarna 20–27 år
tillsammans med förälder/föräldrar, av vilka 86 procent bor hemma ofrivilligt enligt en 
undersökning av Hyresgästföreningen (Hyresgästföreningen, 2019). Andelen 
hemmaboende 2019 var högre än vanligt, med en särskild ökning i 
storstadsregionerna. Avsaknad av eget kapital, kötid och/eller kontakter försvårar i 
dagsläget etablering på bostadsmarknaden för unga. Enligt Hyresrättsföreningen bor 
41 procent av unga vuxna med eget boende i Stockholms län i en bostadsrätt. 
Resterande unga vuxna i åldrarna 20–27 år bor i hyresrätt (första-, andra eller tredje 
hand), alternativt i en studentbostad. I dagsläget är mer än var tredje ung vuxen i 
landet oroad för att inte hitta bostad i framtiden och var fjärde ung vuxen tvekar inför 
att bilda familj på grund av läget på bostadsmarknaden. 

För att underlätta för ungdomar att skaffa en egen bostad i Haninge kommun sker 
nyproduktion eller ombyggnation av bostäder som är avsedda för målgruppen. I 
dagsläget finns 196 ungdomsbostäder i kommunen, varav 29 ägs och förvaltas av det 
allmännyttiga bostadsbolaget Haninge Bostäder. Lediga studentlägenheter som ägs 
och förvaltas av Haninge Bostäder görs även om till ungdomslägenheter.

Haninge Bostäder förmedlar ungdomslägenheter via sin egen bostadskö. För att söka 
en ungdomslägenhet krävs att:

Den sökande är i åldrarna 18–26 år.
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Den blivande hyresgästen får inte ha skulder och/eller betalningsanmärkningar 
som avser hyresskulder, vare sig till Haninge Bostäder eller annan hyresvärd.
Om den blivande hyresgästen sammanlagda inkomster inte står i proportion till 
den aktuella hyresnivån kan den sökande, i undantagsfall, godkännas om 
borgensförbindelse med godtagbar borgensman tecknas.

ÄLDRE

Hälften av länets kommuner bedömer ett underskott av bostäder för gruppen äldre
(Länsstyrelsen, 2020). I Haninge kommun överstiger antalet platser efterfrågan på 
bostäder för äldre. Privata aktörer vänder sig därför till omkringliggande kommuner för
att söka boende till lediga platser. Under 2020 öppnades två nya privata boende (158 
platser). I mars 2021 öppnades kommunens sjätte egna kommunala vård- och 
omsorgsboende (55 platser). Under Coronapandemin har efterfrågan på platser i 
särskilda boenden minskat, en trend som är svårbedömd så länge pandemin pågår.
Social- och äldreförvaltningen bedömer att behovet av bostäder för gruppen äldre är 
täckt fram till år 2027–2029.26 Totalt finns 350 kommunala platser och 404 privata 
platser.

Utöver biståndsbedömt boende finns olika former av seniorboende i kommunen. Dessa 
boenden för äldre (55+ år) karaktäriseras av hög tillgänglighet.27 Även äldre utan behov 
av anpassat boende kan flytta till dessa seniorboenden. I kommunen finns det 235 
lägenheter för olika former av seniorboenden.28 Kommunen driver tre enheter (totalt 
132 lägenheter) i Tallhöjden (60 lägenheter29) och Folkparken (12 lägenheter30) i 
Handen samt Parkvillan (60 lägenheter31) i Västerhaninge. Utöver kommunens enheter
finns de privata seniorboendena Bovieran (48 lägenheter) i Västerhaninge samt 
bostadsrättsföreningen Syrénen (55 lägenheter). I Haninge finns en seniorbostadskö
som administreras av social- och äldreförvaltningen.32 Två tredjedelar av lägenheterna 
förmedlas till personer i seniorbostadskön baserat på prioritering utifrån behovsbild.33

Resterande lägenheter förmedlas via biståndshandläggare utifrån en bredare 
behovsbedömning. I augusti 2017 stod 752 personer i seniorbostadskö (353 av dessa i 
den prioriterade kön). Av de köande efterfrågade 57 procent boende i Handen, 
Västerhaninge och Vendelsö.

Social- och äldreförvaltningen har idag sex vård- och omsorgsboenden
(korttidsboenden) med 350 platser för äldre (65+ år). Av dessa platser används 35 
platser som korttidsboende (växelvård). Vid årsskiftet 2020/2021 köpte förvaltningen 
cirka 200 platser av andra vårdgivare samt 50 platser i andra kommuner (vilket 
förvaltningen gör vid behov). Även när det finns ett överskott på platser inom 
kommungränsen kan det bli aktuellt att köpa enstaka platser med speciell inriktning. 
Inom länet finns det en överenskommelse om att personer kan begära att få plats i 
annan kommun om de så önskar.

Det totala platsbehovet under januari och februari 2021 har i genomsnitt varit 490 
platser i vård- och omsorgsboende samt korttidsboende (växelvårdplatser). Jämfört 
med samma period 2020 (då behovet var 565 platser) visar detta på ett minskat 

26 Med viss variation för eventuella långsiktiga effekter på grund av pandemin.
27 Dvs. äldre kan bo kvar även när behov av hjälp ökar.
28 Exklusive Social- och äldreförvaltningens tillgång till några enstaka lägenheter vid Poseidons gränd. Dessa 
lägenheter kan även användas av andra målgrupper.
29 Tvårumslägenheter (och större) med tillgång till kök.
30 Enrumslägenheter med tillgång till kök.
31 Tvårumslägenheter (och större) med tillgång till kök.
32 Förvaltningen har anvisningsrätten.
33 Exempelvis placeras sökande i den prioriterade kön (som ger förtur) om nuvarande boende brister i tillgänglighet.
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platsbehov, vilket i första hand bedöms bero på pandemin.34 Antalet tillgängliga platser 
i kommunen (mars 2021) uppgår till totalt 753 platser, dvs. större utbud jämfört med 
efterfrågan. Utifrån befolkningsprognoser beräknas platsbehovet öka med cirka 20–30 
nya platser per år fram till 2030. När oron för pandemin avtar bedöms takten åter öka. 
Närmare en fjärdedel av personer över 65 år bor i flervåningshus utan hiss.35 Med 
stigande ålder kommer tillgängligheten att bli en alltmer avgörande fråga för äldre 
som vill fortsätta bo i ordinärt boende (Haninge kommun, 2017). 

NYANLÄNDA

Bosättningslagen innebär att alla kommuner är skyldiga att efter anvisning av 
Migrationsverket ta emot nyanlända som har beviljats uppehållstillstånd. Lagen 
omfattar nyanlända personer som har beviljats uppehållstillstånd på grund av
flyktingskäl eller andra skyddsskäl som under asyltiden bott i något av 
Migrationsverkets anläggningsboende, samt direktinresta kvotflyktingar. Därutöver 
finns i kommunen egenbosatta nyanlända (EBO), vilka har fått uppehållstillstånd och 
ordnat bostad på egen hand. Det finns ett utvecklat samarbete med privata 
bostadsaktörer vilket är ett viktigt kommunalt verktyg.

Haninge kommun tog emot 95 nyanlända vuxna och barn i familj under 2019 och 67 
nyanlända under 2020. Nyanlända får hyra en första bostad i andrahand, en så kallad 
etableringsbostad, under den tvååriga etableringstiden. Etableringsbostäder hyrs 
sedan 2015 in i första hand inom befintligt bestånd eller genom att avtala om 
blockförhyrning vid nybyggnation. Kommunfullmäktige beslutade 2016 om en plan för 
anskaffning även av tillfälliga bostäder till de nyanlända som en följd av en period då 
många flyktingar hade kommit till Sverige och behövde bosättas. Istället för tillfälliga 
bostäder till nyanlända tecknas avtal med olika bostadsföretag som möjliggör en 
tvåårig uthyrning till de nyanlända (Haninge kommun, 2016).

Haninge kommun tar vid behov fortsatt kontakt med privata fastighetsägare och 
blockhyr fastigheter. Kommunens arbete med bostäder för nyanlända bygger på 
beredskap men bristen på prisrimliga bostäder utgör en stor utmaning. Haninge 
erbjuder stöd till nyanlända i form av hjälp med att ställa sig i bostadskö, lära sig söka 
bostad, egen försörjning samt att följa upp sökandet efter bostad i Haninge, 
Stockholms län respektive riket. Kommunen erbjuder tillfälligt boende enligt 
Socialtjänstlagen efter individuell bedömning, genom ekonomiskt bistånd. Under 2020 
bodde i genomsnitt fyra hushåll med nyanlända i tillfälligt boende, vilket är en 
minskning sedan 2018 då antalet var tio hushåll. En majoritet av hushållen med 
nyanlända i tillfälligt boende är hushåll med barn (cirka 60 procent 2020). 

ENSAMKOMMANDE BARN 

Med ensamkommande barn menas personer under 18 år som sökt asyl i Sverige utan 
någon förälder eller annan ställföreträdare. Gruppen erbjuds olika former av 
boendeformer. Kommunen har så kallade genomgångsbostäder dit ensamkommande 
ungdomar får flytta när de inte längre har ett vårdbehov. Ofta bor de ensamkommande 
barnen i dessa lägenheter under väldigt kort tid innan de flyttar till eget boende, vilket 
innebär att de flyttar till en studentbostad, andrahandslägenhet eller till en lägenhet 
som de delar med andra. I dagsläget är gruppen ensamkommande barn väldigt liten i 
Haninge kommun vilket innebär att bostadsbehovet för denna grupp är täckt och
förväntas även förbli täckt framöver.   

34 Exempelvis fler dödsfall bland äldre samt avvaktan att söka plats på boenden.
35 Det är framförallt trevåningshus från femtiotalet som saknar hiss och dessa är mest förekommande i Handen och 
Västerhaninge (Haninge kommun, 2017).  
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PERSONER MED FUNKTIONSNEDSÄTTNING

Personer med funktionsnedsättning kan behöva särskilt anpassade bostäder. 
Kommunen har flera olika permanenta boendelösningar och personer i egna 
lägenheter med hemtjänst och stöd som kommunen hanterar. I kommunen finns 22
enheter särskilt anpassade bostäder. Fem gruppbostäder (25 platser) i privat regi36

samt 17 gruppbostäder (87 platser) i kommunal regi. Samtliga enheter utgör 
permanenta boendelösningar och kompletteras med kommunala korttidsboenden (15 
platser) vilka primärt fungerar som avlastningsbostäder.

Tornberget37 och Haninge Bostäder, driver fem servicebostäder (40 platser).
Servicebostäder finns spridda i kommunen och planeringsarbete sker i samarbete med 
lokalförsörjningen vilka har en djup förståelse för kommunens bostadsbehov. Arbete 
sker via lokalförsörjningsplanen som ser över kommunens behov av investeringar i 
byggnader och lokaler.

Socialpsykiatrin i Haninge erbjuder tre boenden (56 platser) för personer med psykisk 
funktionsnedsättning som i mycket hög grad påverkar deras livssituation. De boende 
får ett kontrakt på bostaden och kan bo så länge behoven kvarstår. När särskilt 
anpassade lägenheter blir lediga letar kommunen efter boenden samt ser till att 
anpassning sker i enlighet med bostadsanpassningslagen.

I Haninge kommun bor cirka 300 personer i eget boende med hemtjänst och stöd som 
kommunen hanterar. Det behövs cirka en ny enhet gruppbostäder (5–6 platser) per år i 
Fram till 2025 finns behov av, cirka 5 enheter gruppbostäder (20–30 platser). I 
dagsläget råder ett underskott på gruppbostäder, det ligger dock fyra gruppbostäder i 
plan med fem till sex platser per enhet. 

Det finns även ett fortsatt behov av servicelägenheter, på kort. Socialpsykiatrin är i 
behov av fler mindre träningslägenheter. I dagsläget kartlägger Haninge alla 
lägenheter som kommunen hyr i syfte att utöka mer flexibel användning. Uppdraget 
att utveckla en s.k. bostadsbank möjliggör för kommunen att snabbt ställa om 
lägenheter i syfte att minska risken för bostadsunderskott (respektive överskott) för 
olika grupper.

HEMLÖSA 

Hemlöshet är en situation som en person kan befinna sig i under tidsperioder av olika 
omfattning. Socialstyrelsen delar in hemlöshet i fyra olika situationer: akut hemlöshet, 
institutionsvistelse, stödboende samt långsiktiga boendelösningar som till exempel 
socialt kontrakt samt eget ordnat kortsiktigt boende (Haninge kommun, 2019). 

Orsak till hemlöshet varierar men kan exempelvis omfatta personer med olika typer av 
beroendeproblematik eller hushåll med svag ekonomi. Svårigheter avseende inträde på 
bostadsmarknaden omfattar även personer över 65 år. Cirka 10 procent av 
kommunens hemlösa anser att vräkning är en bidragande orsak till deras hemlöshet. 
De tre vanligaste orsakerna till hemlöshet är att personer saknar stadigvarande 
inkomst (ofta på grund av arbetslöshet), missbruks- och beroendeproblem och/eller
psykisk ohälsa (Haninge kommun, 2019).  

I Haninge befann sig totalt 589 personer i hemlöshet (103 av dessa i akut hemlöshet)
2019. Över hälften (53 procent) av kommunens hemlösa bor i olika typer av långsiktiga 

36 I oktober 2020 utökades antalet privata boenden med ytterligare 6 boenden.
37 Kommunalt fastighetsförvaltningsbolag. Har hand om verksamhetslokaler så som LSS-boenden.
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boendelösningar (exempelvis träningslägenhet eller genomgångslägenhet) som 
Haninge kommun har ordnat (Haninge kommun, 2019).  

Haninge socialtjänst arbetar med vräkningsförebyggande arbete, genom uppsökande 
verksamhet (exempelvis med rådgivning eller särskilda insatser) för att så få som 
möjligt ska bli av med sitt hyreskontrakt. För att avhjälpa hemlöshet har kommunen en 
överenskommelse med det allmännyttiga bostadsföretaget att sänka kraven på de 
bostadssökande, till exempel godkänna försörjningsstöd och etableringsersättning 
som inkomst (Länsstyrelsen, 2020). Detta har dock begränsad effekt eftersom Haninge 
Bostäder endast äger en mycket liten del av bostadsbeståndet. De privata 
hyresvärdarna har högra inträdeskrav (många gånger krävs en årsinkomst som är tre
gånger årshyran).

Kommunen erbjuder personer som befinner sig i situationen akut hemlöshet 
möjligheten att få ekonomiskt bistånd för tillfälligt boende. Inom Haninge kommun 
ordnas tillfälligt boende genom placering på vandrarhem eller hotell. I genomsnitt 
bodde 81 hushåll (8 procent med barn) i tillfälligt boende 2020, vilket ordnats genom 
kommunalt ekonomiskt bistånd. 2019 var motsvarande siffror 107 hushåll (15 procent 
med barn) och 2018 var motsvarande siffor 101 hushåll (18 procent med barn). 

Kommunen kan även skriva kontrakt med hemlösa. Det innebär att kommunen står på 
kontraktet och sedan hyr ut lägenheten i andra hand. Boendet är förenat med tillsyn, 
särskilda villkor och regler. Kontrakt utgörs dels av så kallade genomgångsbostäder, 
dels träningslägenheter för människor i hemlöshet med psykosocial- och/eller 
beroendeproblematik. 

För människor i hemlöshet med psykosocial- och/eller beroendeproblematik använder 
sig Haninge kommun av boendetrappan och i vissa fall av modellen Bostad först. 
Boendetrappan bygger på att personen kvalificerar sig för en egen bostad genom att ta 
ett antal steg i en viss ordning. I regel behöver personen vara drogfri innan egen 
bostad blir aktuellt. Modellen Bostad först innebär att personen får en egen permanent 
bostad med tillgång till anpassade stödinsatser. Arbetet bedrivs idag i samarbete med 
Stadsmissionen. Mellan 2018–2020 inleddes avtal med stadsmissionen för 6 individer. 
och tanken är att individerna på sikt ska kunna ta över förstahandskontrakten.

KVINNOR I BEHOV AV SKYDDAT BOENDE 

Våld i nära relationer drabbar framför allt kvinnor. De personer i Haninge kommun
som placeras på skyddat boende, och utifrån våldsutsatthet inte kan återvända till sitt 
hem, kan inte bo kvar i kommunen. För den här målgruppen är det bland annat viktigt 
med samarbeten med andra kommuner för att möjliggöra flytt från Haninge. I nuläget 
finns bra samverkan där personer i behov av skyddat boende får stöd i att hitta ett nytt 
permanent boende.

PERSONER MED LÅG BETALNINGSFÖRMÅGA 

Boverket har gjort en uppskattning av hur många hushåll som i dagsläget saknar en 
rimlig bostad utifrån ett flertal olika parametrar/mått. Boverket anser att måttet 
”andelen hushåll som är både trångbodda och har ansträngd boendeekonomi” är det 
skarpaste måttet för behovsbaserad bostadsbrist då det sannolikt är denna grupp 
hushåll som är i störst behov av en annan boendelösning. 2018 var andelen 
trångbodda hushåll i Haninge kommun 14 procent, vilket motsvarar cirka 5 250
hushåll (Boverket, 2020). När kombinationen av trångboddhet och ansträngd 
boendeekonomi används som mått sjunker andelen hushåll med problem drastiskt. 
2018 var denna andel i Haninge kommun 1,2 procent/år, vilket motsvarar cirka 450 
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hushåll. Det är en minskning sedan 2012 med 0,5 procentenheter, vilket kan förklaras 
av att andel hushåll med ansträngd boendeekonomi har minskat under samma period.

Av de mönster som Boverket (2020) identifierar38 är två av dessa
Boende i hyresrätt och i specialbostad (framför allt studentbostäder) är i högre 
grad både trångbodda och boendeekonomiskt pressade. 
Andelen med ansträngd boendeekonomi eller trångboddhet är betydligt högre i 
hushåll där det finns någon som är född utomlands.

Cirka 2 300 personer bor dyrt.39 Denna siffra är något högre än Boverkets siffra på 
ansträngd boendeekonomi, vilket beror på olika bedömningar av hur stora 
levnadsomkostnaderna får vara.

Tabell 6: Mått på behovsbaserad bostadsbrist – trångboddhet och ansträngd boendeekonomi under perioden 
2012-2018 (Boverket, 2020).

Andel trångbodda 
*hushåll

Andel hushåll med 
ansträngd 

boendeekonomi

Andel hushåll som är 
trångbodda och har 

ansträngd boendeekonomi

Område 2018
Förändring 2012–

2018 2018
Förändring 2012–

2018 2018
Förändring 2012–

2018

Haninge 
kommun 15,5% 1,4 procentenheter 4,6% -1,6 procentenheter 1,2% -0,5 procentenheter

Stockholms 
län 15,6% 1,2 procentenheter 5,3% -1,7 procentenheter 1,3% -0,4 procentenheter

Riket 9,9% 1,0 procentenheter 5,3% -1,5 procentenheter 1,2% -0,1 procentenheter

Enligt Tyréns rapport ”Beräkning av bostadsförsörjningsbehov i Haninge kommun”
(Tyréns, 2021) finns en stor grupp med svag ekonomi i Haninge kommun men som 
inte omfattas av ekonomiskt bistånd. För den gruppen är troligen även bostäderna 
med lägre hyra i beståndet för dyra i relation till deras betalningsförmåga, men kan 
eventuellt nås av en kombination av generella bostadsförsörjningsåtgärder och 
ekonomiskt bistånd. Cirka 300 hushåll i denna grupp ser ut att behöva ekonomiskt 
bistånd, men har det ej enligt statistiken. Den viktigaste åtgärden för Haninge 
kommun är att fortsätta bygga och samtidigt premiera bostäder med låga trösklar och 
prisrimliga boendekostnader där det är möjligt.

38 Siffror för hela riket.
39 Dvs. har en boendekostnad som ger mindre kvar att leva på än vad levnadsomkostnaderna bedöms vara.
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KÄLLFÖRTECKNING

STATISTIK OCH INTERVJUER

I denna rapport presenteras statistik från Statistikmyndigheten (SCB), kompletterat 
med statistik från Mäklarstatistik/Valueguard (2020).

Samtliga delkapitel i kapitel sex baseras på intervjuer med kommunanställda 
genomförda under perioden december 2020 och januari 2021.
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SAMMANFATTNING

Tyréns har på uppdrag av Haninge kommun beräknat bostadsförsörjningsbehovet i Haninge 
kommun, i form av en nulägesanalys som kopplar samman hushållens boendesituation med 
deras reella möjlighet att efterfråga utbudet av bostäder i kommunen. I denna sammanfattning 
av rapporten presenteras uppdragets viktigaste slutsatser, en övergripande metodgenomgång 
samt en lista över Tyréns rekommendationer till Haninge kommun i sitt fortsatta arbete med 
bostadsförsörjningen. 

HUSHÅLLENS FÖRUTSÄTTNINGAR PÅ BOSTADSMARKNADEN I HANINGE KOMMUN (2017)

80 % bor i ett godtagbart boende

7 % har en osäker boendesituation men 
kan ordna ett godtagbart boende av egen 
kraft

5 % kan ej uppnå en godtagbar 
bostadssituation genom utbudet, men har 
råd med en normhyra på 1 550 kr

6 % kan ej uppnå en godtagbar 
bostadssituation genom utbudet, och har 
inte råd med en normhyra på 1 550 kr

2 % kan ej uppnå en godtagbar 
boendesituation genom utbudet, och har 
heller inte råd med en normhyra på 1 550 
kr/kvm/år men antas omfattas av 
ekonomiskt bistånd

Analysresultatet visar att totalt 28 400 hushåll i Haninge kommun bor i ett godtagbart boende 
samt att 7 400 hushåll har en osäker boendesituation.1 Av de som har en osäker 
boendesituation, och där de allra flesta bor trångt, visar det sig att 2 600 av dessa kan få en 
godtagbar bostadssituation av det tillgängliga utbudet av bostäder i kommunen. Tillsammans 
innebär det att 87 procent av hushållen i Haninge kommun antingen redan har eller av egen 
kraft kan ordna en godtagbar boendesituation. 

Cirka 4 500 hushåll kan inte tillgodose sina bostadsbehov av egen kraft och är därmed föremål 
för bostadsförsörjningsåtgärder. Av dessa har 1 800 hushåll en tillräckligt stark ekonomi för att 
kunna betala en boendekostnad som motsvarar en med investeringsstöd nyproducerad 
hyresrätt, det vill säga en hyresnivå på 1 550 kr per kvadratmeter och år. Dock saknar dessa 
hushåll tillgång till den här typ av bostäder på grund av avsaknad av kötid i bostadskön, 
samtidigt som de saknar tillräckligt med kapital för att kunna efterfråga en motsvarande 
bostadsrätt. Cirka 800 hushåll omfattas av ekonomiskt bistånd eller boende i kommunala 
kontrakt. Slutligen har cirka 1 900 hushåll inte råd med boendekostnaden motsvarade en 
nybyggd hyresrätt med investeringsstöd, och omfattas inte heller av ekonomiskt bistånd. Denna 
grupp är därmed mycket svår att bostadsförsörja.

BOSTADSMARKNADEN I HANINGE KOMMUN

Tyréns analys belyser flera viktiga förhållanden som råder på bostadsmarknaden i Haninge 
kommun. En stor del av hushållen med bostadsförsörjningsbehov försörjs inte av 
bostadsutbudet, men har råd med boendekostnader motsvarande nyproduktion.

1 Samtliga siffror över hushållen är avrundade till närmsta hundratal.

7%

5%

6%

2%

80%
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Dessa hushåll innefattar såväl trångbodda barnfamiljer som unga vuxna och mindre hushåll. 
Personer med utländsk bakgrund identifieras som de med svagast ställning på 
bostadsmarknaden, men även denna grupp går att bygga för. Äldre hushåll med 
bostadsförsörjningsbehov är få till antalet, men har samtidigt en relativt svag ställning på 
bostadsmarknaden. I kommunen finns en stor grupp med svag ekonomi men som inte omfattas 
av ekonomiskt bistånd. För den gruppen är troligen även bostäderna med lägre hyra i beståndet 
för dyra i relation till deras betalningsförmåga, men kan eventuellt nås av en kombination av 
generella bostadsförsörjningsåtgärder och ekonomiskt bistånd. Ca 300 hushåll i denna grupp 
ser ut att behöva ekonomiskt bistånd, men har det ej enligt statistiken. Den viktigaste åtgärden 
för Haninge kommun är att fortsätta bygga och samtidigt premiera bostäder med låga trösklar 
och prisrimliga boendekostnader där det är möjligt.

SAMMANFATTNING AV REKOMMENDATIONER

Tyréns huvudrapport Beräkning av bostadsförsörjningsbehov i Haninge kommun har utifrån den 
genomförda analysen rekommenderat Haninge kommun att vidta vissa åtgärder inom 
bostadsförsörjningen. 

För utförliga motiveringar till rekommendationerna, var god se avsnitt 10 i huvudrapporten. 

MINSKA INTRÄDESBARRIÄRERNA PÅ BOSTADSMARKNADEN

På bostadsmarknaden i Haninge förefaller det vara relativt stora inträdesbarriärer som tvingar 
hushåll till ett icke-godtagbart boende, då det är en stor grupp av relativt köpkraftiga hushåll 
som klarar normhyra 1 550 men som trots detta inte försörjs att utbudet. 

Undersök möjligheten att sänka trösklarna till bostadsmarknaden genom att förmå 
hyresvärdar att sänka sina inkomstkrav på hyresgäster.

Fortsätt tillföra nyproducerade bostäder till bostadsbeståndet, framför allt ettor och treor.

Problemen med barriärer på marknaden är inte något som Haninge helt kan lösa på egen 
hand. Därför bör Haninge driva frågan vid mellankommunala och regionala forum. Vidare 
bör Haninge föra dialog med de hyresvärdar som finns på den lokala marknaden. Barriärerna 
skulle minska drastiskt om inget bolag krävde tre årshyror i inkomst.

Ägardirektiv till allmännyttan kan vara ett sätt att påverka utbudet av bostäder i kommunen. 
Haninge kommun har en ganska begränsad verktygslåda i och med att allmännyttan är 
jämförelsevis liten i storlek. Tyréns rekommenderar trots detta att inriktningen på Haninge 
bostäder ses över i syfte att bidra positivt till bostadsförsörjningen på längre sikt. Det kan 
t.ex. handla om att ge allmännyttan i direktiv att bygga och förvärva i syfte att utöka sitt 
bestånd.

Trots att de hushåll som har en osäker boendesituation belyser nödvändiga åtgärder för 
kommunen inom bostadsförsörjningen, bör Haninge kommun fortsatt verka för att bygga 
bostäder även för de som idag har en godtagbar boendesituation. Med andra ord behövs 
såväl generella åtgärder som specifika åtgärder. Haninge kan till exempel arbeta proaktivt 
med att utöka sin planreserv och använda sig av rullande detaljplanering, samt utveckla sina 
strategier för en aktiv markpolitik som lockar privata bostadsutvecklare. Här kan Haninge till 
exempel arbeta med att endast anvisa mark som redan är planlagd, i syfte att minska 
planrisken i projekten. Det är även möjligt att tillämpa fasta markpriser, vilket skapar en 
ökad förutsägbarhet för marknadens aktörer.

FOKUSERA PÅ SMÅBARNSFAMILJER

Haninge är en kommun med många barnfamiljer. Analysen visar att det framförallt är 
småbarnsfamiljer som tycks ha en osäker boendesituation, särskilt där föräldrarna är i tidig 
trettioårsålder.

Barnfamiljer är den grupp som oftast är trångbodda. Trångbodda hushåll har dock generellt 
lätt att ordna en godtagbar bostad genom ordinarie utbud, men utbudet kan trots detta 
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behöva utökas.

I Haninge finns det gott om småhus, en boendeform som särskilt tilltalar barnfamiljer. Alla 
hushåll har dock inte råd med småhus och det är viktigt att det finns stora bostäder även 
inom andra upplåtelseformer. 

Det finns ett stort bestånd av stora bostäder som idag bebos av äldre Haningebor. Dessa 
kommer så småningom ut på marknaden och kan eventuellt frigöras genom riktade 
flyttkedjor. Tyréns har dock matchat dessa bostäder mot BFB-hushållen och kan konstatera 
att många av bostäderna är för dyra för dessa hushåll. Dock kan ett ökat utbud vara 
marknadspåverkande och på så sätt göra att lämpliga bostäder tillgängliggörs.

Planera för hyresrätter i befintliga småhusområden. Detta skapar både en bra miljö för barn 
som flyttar in i hyresrätterna och en möjlighet att bo kvar i samma område för befintliga 
familjer som skiljer sig. I och med nybyggnationen kan andra attraktivitetshöjande åtgärder 
vidtas, såsom att rusta upp en lekpark, för att skapa en positiv inställning bland befintliga 
boende.

FOKUSERA PÅ UNGA VUXNA

Ensamhushåll, framförallt i åldern 25 – 29 år, är en grupp med stora bostadsförsörjningsbehov. 
Mer än en tredjedel av åldersgruppen skulle dock kunna få en lägenhet med hjälp av det 
ordinarie utbudet, vilket tyder på att delar av gruppen är villig att betala en stor andel av sin 
inkomst för att få tillgång till en för dem attraktiv bostad.

Nyproduktion med investeringsstöd, och därmed en lägre hyra, bör riktas mot gruppen 
ensamhushåll/unga vuxna.
Det är möjligt att även studentbostäder bostadsförsörjer stora delar av gruppen. 
Fördelen är att bostäderna riktar sig direkt till gruppen och på så sätt tilldelas till hushåll 
med svag ställning på bostadsmarknaden, utan att ordinarie kö påverkas.

Det finns gott om ledig yta i beståndet av småhus, särskilt de som bebos av äldre. Det 
finns dock svaga incitament för äldre att flytta ifrån dessa bostäder. Ett alternativ är att 
underlätta för kollektivboende mellan generationer, exempelvis i planeringsprocess och 
bygglov. Attefallshus för uthyrning är relativt utforskat, men kanske kan det bli lättare 
att bygga till en extra entré till en del av huset som hyrs ut? Här spelar 
bygglovshanteringen en roll. 

FOKUSERA PÅ PERSONER MED UTLÄNDSK BAKGRUND

Härkomst är den tydligaste indikatorn på bostadsförsörjningsbehov. Hushåll med personer som 
antingen är födda utomlands eller som har utrikes födda föräldrar är ofta flaggade för en osäker 
boendesituation och har svårare att få en godtagbar bostad genom ordinarie utbud. 

Kommunen har redan ett särskilt bostadsförsörjningsansvar för nyanlända, för vilket det 
utgår statligt stöd under två år. Genom att permanentera det boende som 
tillhandahållits, även efter de två åren, säkerställs även den vanliga bostadsförsörjningen 
vilket skapar ökad trygghet för de nya invånarna. Detta möjliggör en typ av 
förturssystem utan att hushållen tillåts gå före i kön eftersom bostaden redan var 
fråntagen det reguljära beståndet.

Trots att hushåll med utländsk bakgrund har svag ställning på bostadsmarknaden utgör 
gruppen en majoritet av de BFB-hushåll som går att bygga för. Prisrimliga bostäder rent 
generellt kommer bostadsförsörja gruppen men det är viktigt att se till att sänka 
trösklarna för tilldelning eftersom gruppen ofta saknar både kapital och kötid.
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1 INLEDNING
I den statliga offentliga utredningen Ett gemensamt bostadsförsörjningsansvar
(SOU 2018:35) lämnas ett förslag till utformning av en ny bostadsförsörjningslag. En del i 
utredningens förslag är att kommunerna behöver ett förbättrat kunskapsunderlag av gällande 
bostadsförsörjningsbehovet i kommunen. Bostadsförsörjningsbehovet definieras som skillnaden 
mellan det utbud av bostäder som finns att tillgå på bostadsmarknaden och det utbud av 
bostäder som faktiskt behövs för att varje hushåll ska kunna få tillgång till en godtagbar 
bostad.2 I utredningen konstateras att inga av Sveriges kommuner gör en tillfredställande analys 
kring denna problematik idag.3

Kommunala bostadsförsörjningsplanering bör utgå från en tillfredsställande kartläggning av hur 
de faktiska förutsättningarna ser ut för att klara av att hantera efterfrågan hos de grupper som 
av olika anledningar har svårt att ta sig in på den ordinarie bostadsmarknaden. För att 
kommunerna ska kunna göra en rimlig bedömning av bostadsbristens omfattning behöver 
kommunerna få tillgång till relevanta verktyg.

Utifrån de resonemang som förs i den statliga utredningen har Tyréns tagit fram en metod att 
för beräkna bostadsförsörjningsbehovet. Denna rapport redovisar resultatet av en sådan 
beräkning av bostadsförsörjningsbehovet i Haninge kommun. Grunderna till beräkningen är 
framtaget i det av Sven Tyréns Stiftelse finansierade forskningsprojektet Testbädd SOU2018:35
som Tyréns genomförde under 2018-2019 i samarbete med KTH, Boverket och Uppsala 
kommun. De senare delarna är genomförda på uppdrag av Haninge kommun inför kommunens 
arbete med att uppdatera riktlinjerna för bostadsförsörjning och ta fram ett program för social 
hållbarhet.

Arbetet utgår från den databas för 2017 som togs fram inom ramen för forskningsprojektet. 
I databasen har Tyréns identifierat de hushåll i Haninge kommun som bor i en godtagbar bostad 
samt de hushåll som har en osäker boendesituation. 

Hushåll flaggas för osäker boendesituation när: 

bostaden inte är godtagbar (dvs. den är antingen är för dyr eller för liten), eller
hushållet uppvisar ett flyttbeteende som vittnar om osäker boendesituation, eller
det saknas information om hushållets bostad eller boendeförhållanden, eller
hushållet är inte skrivet på en bostad.

De hushåll som redan bor i ett godtagbart boende eller redan bostadsförsörjs med specialbostad 
analyseras inte vidare. Hushållen som flaggats för osäker boendesituation ställs inför det 
faktiska utbudet av bostäder 2017, där varje hushålls koppling till utbudet beräknas. Hushållen 
matchas mot utbudet för att se om det finns hushåll som inte kunde tillgodose sitt 
bostadsbehov med ordinarie utbud av bostäder. Även potentiella flyttkedjor analyseras genom 
att hushållens egna bostäder läggs till utbudet. Hushåll som inte kan få en bostad genom 
utbudet utgör BFB-hushållen (hushållen med bostadsförsörjningsbehov). De bostäder som skulle 
kunna tillgodose denna grupps bostadsbehov är bostadsförsörjningsbehovet.

BFB-hushållen delas in i tre grupper.
En grupp utgörs av de som mottar ekonomiskt bistånd eller bor i sociala kontrakt. 
Denna grupp utgör de hushåll med svagast ställning på bostadsmarknaden. 
En annan grupp består av de hushåll som har råd med en boendekostnad som är så hög 
att det med hjälp av investeringsstödet skulle gå att bygga hyresrätter riktade till 
gruppen. Den här gruppen kan bostadsförsörjas genom byggande eller genom att 
bostäder ur beståndet fördelas till dessa hushåll.
Den sista gruppen är de som har för svag ekonomi för att ha råd med ovan nämnda 
hyra, men inte heller omfattas av ekonomiskt bistånd. 

2 SOU 2018:35, sidan 13.
3 SOU 2018:35, sidan 14.
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1.1.1 DISPOSITION

Rapporten är upplagd enligt följande: I avsnitt 2 beskrivs den övergripande metodiken för att 
studera och analysera databasen. Här tydliggörs även vissa nödvändiga grundantaganden och 
avgränsningar. I avsnitt 3 genomförs en kategorisering utifrån hushållens befintliga 
boendesituation, i syfte att sedan kunna analysera om hushållet uppvisar några tecken på att ha 
en osäker boendesituation, samt en genomgång av hur resultatet redovisas. Avsnitt 4 
presenteras resultatet av vilka hushåll som flaggas för en osäker boendesituation, fördelat på 
gemensamma egenskaper som förenar hushållen. I avsnitt 5 redogörs för hushållens 
förutsättningar att efterfråga det befintliga utbudet av bostäder. Därefter följer i avsnitt 6 en 
beskrivning av det befintliga utbudet av bostäder under analysperioden, baserat på genomförda 
transaktioner och förmedlingar. I avsnitt 7 genomförs en övergripande helhetsanalys som 
redogör för hushållens möjlighet att ta del av det befintliga utbudet i kommunen. Denna analys 
fördjupas ytterligare i avsnitt 8, som redovisar ett konkret matchningsförfarande mellan behov 
och utbud av bostäder. I avsnitt 9 presenterar Tyréns möjliga strategier för bostadsförsörjning 
utifrån analysens resultat. I avsnitt 10 sammanfattas rapportens slutsatser och i avsnitt 11 
presenteras kvoter som kan användas vid en befolkningsprognos och 12 är en bilaga med 
modellantaganden.
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2 ÖVERGRIPANDE METODIK
I detta avsnitt beskriv den övergripande metoden samt det underlag som använts i 
analysen.

Syftet med den beräkningsmodell som Tyréns har utvecklat är att kartlägga vilket utbud av 
bostäder som teoretiskt sett behövs för att kommunen ska kunna uppfylla sitt bostads-
försörjningsansvar, det vill säga att belysa hur många bostäder som behövs för att inom en 
given geografisk avgränsning ge alla hushåll en godtagbar bostad. För att uppfylla sitt syfte sker 
beräkningen i tre steg. Beräkningen bottnar i en specialbeställd databas från SCB som 
kompletteras med boendekostnadsschabloner samt marknadsdata.

2.1 BERÄKNIGSSTEG

För att fastställa vilka bostäder som behöver tillföras marknadsutbudet behöver beräkningar
göras i flera steg:

1. I det första steget identifieras de hushåll som redan har en godtagbar bostad kontra 
hushåll som av olika anledningar behöver flaggas för en osäker boendesituation (FOBS). 

2. I det andra steget ställs FOBS-hushållen inför utbudet på marknaden och de hushåll som 
kan få en godtagbar bostad i det ordinarie utbudet av bostäder identifieras. De FOBS-
hushåll som inte kan få en bostad genom det ordinarie utbudet är de hushåll som har 
ett bostadsförsörjningsbehov (BFB); och de bostäder som skulle bostadsförsörja dessa 
hushåll är det bostäder som skulle behöva tillföras utbudet för att alla hushåll skall 
kunna få ett godtagbart boende. 

3. I det tredje steget kategoriseras BFB-hushållen utifrån deras möjlighet att betala löpande 
boendekostnader. En grupp bildas av hushållen med svagast ekonomi. Gruppens storlek 
motsvarar antalet hushåll som kommunen redan bostadsförsörjer med ekonomiskt 
bistånd. Resterande hushåll delas in i två grupper, den ena bildas av hushåll som har råd 
med boendekostnader över en viss nivå, motsvarande normhyra 1550 kr/kvm. Den 
andra bildas av hushåll som inte har det.

Den övergripande metodiken för tillvägagångssättet i Tyréns beräkningsmodell beskrivs i en 
schematisk modell nedan, figur 1.

Figur 1. Schematisk bild över hur bostadsförsörjningsbehovet beräknas.
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2.2 UNDERLAG FÖR BERÄKNINGAR

Underlaget för beräkningen består av en specialbeställd databas från Statistiska Centralbyrån 
(SCB) som Tyréns fick tillgång till genom forskningsprojektet Testbädd SOU2018:35. Vid tillfället 
då databasen köptes var denna statistik den senaste tillgängliga, och avser därmed de 
förhållanden som rådde under 2017. Därefter har nyare statistik tillgängliggjorts. För ett flertal 
variabler i denna rapport finns nu statistik för 2019. För andra variabler, till exempel för
hushållens ekonomi, är data för 2018 den senast tillgängliga. 

I erfarenhet av att ha genomfört många uppdrag inom bostadsmarknadsanalys genom åren är 
det Tyréns samlade bedömning att de viktigaste faktorerna för hushållens boendesituation, 
förvärvsgrad och inkomst samt bostadsutbud och boendekostnader enbart rör sig några få 
procentenheter per år. Läget är därmed i stora drag oförändrat så länge konjunkturen håller i 
sig. Det innebär att den bild som målas upp för år 2017 i denna rapport i stora drag vore 
densamma om analysen hade gjorts på statistik för 2018 eller 2019. Under 2020 års Covid19-
pandemi kan det hända att hushållens boendesituation i större utsträckning kan komma att 
förändras då folkhälsa, konjunktur och potentiellt även flyttmönster påverkats. Detta är dock 
något som inte kommer slå igenom i statistiken i sin helhet förrän flera år fram i tiden.
Dessutom är det för tidigt att dra några slutsatser kring vilka av pandemins effekter på 
bostadsmarknaden som blir bestående, varför det är säkrare att utgå från ett mer ”vanligt” år.

Dataunderlaget i beräkningsmodellen bygger på registerdata på bland annat folkbokföring och 
taxering. Underlaget omfattar hushållens bostad, disponibla inkomst, indikatorer för hushållens 
förmögenhet och flytthistorik samt demografiska markörer för hushållen. I databasen kan 
därmed trångboddhet, avsaknad av registrerad bostad samt flyttbeteende, vilka vittnar om 
osäkert boende, identifieras. Till databasen kopplas schablondata för boendekostnader. Utifrån 
dessa två datakällor, hushållens ekonomi och boendekostnadsschabloner, kan hushållens 
nuvarande boendeekonomi skattas. I och med att boendeekonomin, flyttbeteendet och 
jämförelse mellan hushållens storlek och bostadens storlek kan beräknas i databasen kan Tyréns 
flagga hushåll för osäker boendesituation (förkortat FOBS).4

I databasen finns även information som kan användas för att fastställa hushållens 
efterfrågeprofil inför matchning mot det faktiska utbudet av bostäder i kommunen. Detta är 
bland annat indikatorer på förmögenhet, såsom avkastning på kapital och fastighetsskatt, samt 
flytthistoriken, vilken vittnar om hushållets varaktighet på den lokala bostadsmarknaden. Här 
finns även en skattning av den nuvarande bostadens värde om den skulle säljas på marknaden, 
vilket både bidrar med information om hushållets efterfrågeprofil och bostadens utbudsprofil 
om den skulle tillgängliggöras på marknaden. Skattningen av bostadens värden är gjord av 
Valueguard.

Den data som får representera utbudet i denna beräkningsmodell är i Haninges fall bostadsrätter 
och äganderätter som samlats in av Mäklarstatistik respektive SCB samt sammanställts av 
Valueguard; hyresrätter som förmedlats av det kommunala bostadsbolaget Haninge Bostäder 
samt hyresrätter som förmedlats i Haninge av Stockholms stads bostadsförmedling. 

Då databasen innehåller information om demografiska grupper, såsom åldersklasser, 
hushållstyper och härkomst, kan resultat av analyser i alla steg presenteras uppdelat på 
demografisk tillhörighet. 

4 Jämför diskussionen om godtagbar bostad i SOU2018:35, sida 32
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3 BEDÖMNING AV BOENDESITUATION
I följande avsnitt beskrivs tillvägagångssättet för den första delen i beräkningsmodellens 
analys. Här utvärderas samtliga hushålls boendesituation. Hushåll som bor trångt, dyrt, 
eller flyttar runt mycket flaggas för osäker boendesituation (FOBS). Hushåll flaggas även 
om de inte är skrivna på en bostad alternativt om de är skrivna på en bostad som saknar 
information. Hushåll som bor i en specialbostad flaggas inte för osäker boendesituation, då 
de redan kan anses vara bostadsförsörjda.

Det första steget i analysen är, som tidigare beskrivits, att identifierat vilka hushåll som baserat 
på valda indikatorer kan ha en osäker boendesituation. Eftersom bostadsförsörjningsbehov i 
denna analys definieras som behovet av godtagbara bostäder måste hushåll enligt 
dataunderlaget som redan bor i godtagbara bostäder avskrivas. Enbart de som inte med 
säkerhet bor godtagbart går vidare till nästa steg i analysen. I beräkningsmodellen flaggas ett 
hushåll för att ha en osäker boendesituation (FOBS) förutsatt att de uppfyller följande kriterier:

Hushållet bor i hyresrätt, äganderätt eller bostadsrätt (dock ej specialbostad)

Samt uppfyller minst ett av följande krav:

1. Hushållet bor trångt
Hushållet bor trängre än trångboddhetsnorm 2.

2. Hushållet bor dyrt
Boendet kostar så mycket att hushållet har mindre kvar än vad det bedöms behöva för 
att klara levnadsomkostnaderna.

3. Hushållet flyttar runt
Hushållet har flyttat mer än en gång per år sedan 2012 eller sedan de flyttade in i 
kommunen.

Eller uppfyller något av följande krav:

1. Hushållet är inte registrerat på en bostad

2. Det saknas information om bostaden och hushållets boendesituation kan därmed 
inte utvärderas

I följande avsnitt följer mer utförliga definitioner av kraven ovan.

3.1 HUSHÅLLET BOR TRÅNGT

Ett hushåll flaggas för osäkert boende om det bor trångt, vilket innebär att bostaden har färre 
rum än vad hushållet bedöms behöva. För att avgöra vad ett hushåll behöver har Tyréns använt
Trångboddhetsnorm 2. Valet av norm har gjorts i samråd med Haninge kommun och är en
norm som Boverket ofta använder. Trångboddhetsnorm 2 innebär att bostaden ska innehålla ett 
kök och ett vardagsrum samt att det inte ska bo fler än två personer per ytterligare rum.
Ensamhushåll undantas och kan bo i ett rum och kök (ROK). 

Hushållstyp Behöver minst antal ROK
Ensamhushåll 1
Ensamstående med ett barn 2
Ensamstående med två barn 3
Ensamstående med tre barn 3
Parhushåll 2
Par med ett barn 3
Par med två barn 3
Par med tre barn 4

Tabell 1. Bostadsbehov för olika typer av familjer utifrån trångboddhetsnorm 2.
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Utöver Norm 2 finns till dags dato två andra trångboddhetsnormer, Norm 1 och 3. Den äldre, 
Norm 1, är mer tillåtande och ställer inte krav på kök och vardagsrum. Den senaste normen, 
Norm 3, är mer strikt. I Norm 3 ska barn inte bo i samma rum, men däremot kan makar dela 
sovrum. Det finns även icke-officiella normer, såsom socialstyrelsens norm, samt internationella 
normer. 

I övrigt är det värt att notera att upplåtelseformen äganderätter inte har angivet antal rum i 
registerdata. Därmed har antal rum uppskattats utifrån boarean. Gränsvärden för detta har 
analyserats utifrån marknadsdata som omfattar både area och antal rum. På så sätt omfattar 
Tyréns genomlysning av trångboddhet alla hushåll och inte bara hushåll som bor i 
flerbostadshus, vilket brukar vara fallet.

3.2 HUSHÅLLET BOR DYRT

I databasen finns statistik över disponibla inkomsten för varje hushåll, samt information med 
vilken hushållets belåning kan uppskattas. I databasen finns även information om bostadens 
egenskaper, utifrån vilka hushållens övriga boendekostnader kan schablonberäknas.
Boendekostnadsschablonerna kommer från SCB och kompletterar information om ränteutgifter i 
databasen för det ägda boendet. 

I analysen ställs disponibel inkomst mot boendekostnad för att avgöra hushållets 
boendeekonomi. Detta görs genom att boendekostnaden subtraheras från den disponibla 
inkomsten. Det kvarvarande resultatet visar vad hushållet har kvar att leva på efter att 
boendekostnaderna är betalda. Detta värde jämförs med en kvar-att-leva-på-schablon (KALP) för 
att avgöra huruvida hushållet bor dyrt. Om hushållet har mindre kvar att leva på än vad 
schablonen föreskriver klassas boendet som dyrt och hushållet flaggas för osäker 
boendesituation. Detta förfarande visas schematiskt i figur 2. Här är det värt att notera att 
begreppet dyrt är ett relativt begrepp som ställer bostadens kostnader i förhållande till 
hushållets betalningsförmåga. Samma bostad kan alltså vara dyr eller inte dyr, beroende på vem 
som bor i den.

Figur 2. Schematisk bild av hur bedömningen av ”för dyrt boende” görs.

Vad som ingår i boendets boendekostnad varierar beroende på upplåtelseform. Boendekostnad 
för hyresrätter utgörs av hyran. Varje hyreslägenhet har tilldelats en schablonhyra baserad på 
region, byggnadsår, typ av fastighetsägare, bostadens boarea samt antal rum. Boendekostnad 
för bostadsrätt och äganderätt utgår från hushållets räntekostnad, vilken baseras på belåningen 
i individdatabasen, samt schabloner för övriga utgifter (såsom underhållskostnader, avgift till 
förening eller samfällighet, mm) vilkas storlek styrs av region, bostadens boarea och antal rum. 
Samtliga schablonvärden gällande boendekostnaden kommer från SCB. Hade ombyggnadsår 
eller värdeår funnits i databasen för hushållens boende hade det kunnat användas för att avgöra 
hyresnivå, men i frånvaro av dessa uppgifter används byggnadsår som substitut.

Hur mycket ett hushåll behöver ha kvar att leva på beror på hushållssammansättningen. Tyréns 
har använt en KALP-kalkyl framtagen av Swedbank, vilken användes som underlag till Boverkets 
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rapport Boende till rimlig kostnad.5 Tyréns hämtade den senaste kalkylen från Swedbank för år 
2019 och räknade om den till 2017 års penningvärde6 och gränsvärdena presenteras i tabell 2.

Hushållsenhetens egenskaper KALP-behov, kronor per år

Vuxna
Ensamboende 118 839

Sambo, gifta, partners 185 999

Barn i 
åldern

<1 år 25 141

1 - 3 år 29 215

4 - 6 år 30 612

7 - 10 år 37 479

11 - 14 år 44 812

15 - 19 år 51 097

Tabell 2. KALP-behov för olika enheter i ett hushåll, utifrån Swedbanks definition.

I beräkningsmodellen använder Tyréns som sagt Swedbanks KALP-kalkyl. Det finns flera olika 
KALP-kalkyler med olika källor. Exempel på detta är Finansinspektionens kalkyl för 2019 
(omräknad till 2017 års penningvärde). Där behöver en ensam vuxen 108 248 kr, 
sammanboende vuxna 187 396 kr och varje barn (oavsett ålder) 40 738 kr.7 Ett annat exempel 
är kronofogden, som använder sig av existensminimum (för 2019 omräknat till 2017 års 
penningvärde), vilket är lägre än Finansinspektionens kalkyl. Här klarar sig ensam vuxen på 
57 301 kr, sammanboende på 94 664 kr och barn upp till 6 år på 30 402 samt barn över 6 år på 
35 000 kr.8

Metoden för att avgöra huruvida ett boende är för dyrt, genom att jämföra disponibel inkomst 
och boendekostnad, användes i Boverkets rapport Boende till rimlig kostnad9 i vilken KALP fån 
just Swedbank använder. I Boverkets Mått på bostadsbristen10 används dock Socialstyrelsens 
KALP, som liknar Kronofogdemyndighetens. En annan, vanligt förekommande, metod att avgöra 
boendeekonomin är att beräkna hur stor andel av hushållets inkomst som boendeutgifterna 
utgör. Detta relativa mått har dock inga fördelar mot ett absolut mått, i Tyréns mening, då 
gränsdragningen har svagare koppling till verkliga behov och därmed blir ännu mer godtycklig, 

3.3 HUSHÅLLET FLYTTAR RUNT

Hushåll som flyttat många gånger de senaste åren flaggas för osäkert boende. Anledningen till
flaggningen är att fånga upp hushåll som bor i olika korttidskontrakt på första- eller 
andrahandsmarknaden och därmed har en osäker boendesituation. Dessa hushåll kan vara 
skrivna på en godtagbar bostad i databasen, och ser ut att ha en god boendesituation.
Förekomsten av en omfattande flytthistorik kan då indikera att den goda boendesituationen 
endast är temporär.

Det är en tolkningsfråga var gränsen för många flyttar bör dras. Valet i modellen har fallit på 
minst en (1) flytt per år under de senaste fem (5) åren. I Boverkets rapport Mått på 
bostadsbristen används också många flyttar som indikator. Dock har Boverket dragit gränsen 
vid minst en (1) flytt per år under de senaste tre (3) åren. 

En viktig aspekt är att personer som av egen vilja flyttat många gånger – kanske i syfte att göra 
boendekarriär – fångas upp som FOBS. Detta kan tänkas vara problematiskt för Boverkets Mått 

5 https://www.boverket.se/globalassets/publikationer/dokument/2016/boende-till-rimlig-kostnad.pdf
6 https://www.swedbank.se/privat/kunderbjudanden/vardagsekonomi/vad-kostar-det-att-
leva.html
7 https://www.fi.se/sv/publicerat/nyheter/2017/rakna-ut-om-du-berors-av-skarpt-amorteringskrav/
8 https://www.kronofogden.se/Hurmycketfardubehalla.html
9 https://www.boverket.se/globalassets/publikationer/dokument/2016/boende-till-rimlig-kostnad.pdf
10 https://www.boverket.se/globalassets/publikationer/dokument/2020/matt-pa-bostadsbristen.pdf
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på Bostadsbristen11 eftersom analysen stannar vid utvärderingen av nuvarande boendesituation. I 
Tyréns modell bedöms detta problem vara litet eftersom alla FOBS-hushåll kommer att jämföras 
med utbudet av bostäder. Om ett FOBS-hushåll i själva verket har goda möjligheter att 
bostadsförsörja sig själv kommer detta framgå i den jämförelsen. Med tanke på detta nästa steg 
är det att föredra att ett hushåll felaktigt flaggas för osäkert boende framför att ett hushåll med 
osäkert boende inte flaggas.

3.4 BOENDE I SPECIALBOSTÄDER

Hushåll som idag bor i specialbostad räknas inte som FOBS oavsett vad övriga indikatorer säger.
Anledningen till detta beror på att specialbostäder i många fall är en riktad 
bostadsförsörjningsåtgärd, så som studentbostäder eller särskilt boende för äldre. Hushåll som 
redan bor i en specialbostad antas vara en del av en bostadsförsörjningsåtgärd och går därmed 
inte vidare i analysen. Hushåll som har boende genom sociala kontrakt kan även de betraktas 
som bostadsförsörjda, dock är det inte något som framgår i databasen. En jämförelse med 
Haninges kommuns statistik över sociala kontrakt har kompletterat analysen, se avsnitt 9.1.

3.5 OKLAR BOSTAD

Vissa hushålls boendesituation har ej gått att bedöma på grund av brister i statistikunderlaget. 
Det saknas information om vissa bostäders storlek, vilket gör att eventuell trångboddhet eller 
boendekostnaden inte kan bedömas på empiriska grunder. Dessa hushåll hanteras på samma 
sätt som de som flyttar runt mycket eller de som inte är skrivna på en lägenhet, de flaggas för 
osäkert boende. Många av de oklara bostäderna bedöms därmed vara hyresrätter med 
hyresvärdar som inte lämnat fullständiga uppgifter vid upprättande av lägenhetsregistret. 
Tillsammans med att gruppen som har oklar bostad enligt databasen förefaller vara ekonomiskt
svagare än övriga hushåll, innebär detta att det är bättre att flagga upp dem och pröva dem i 
jämförelsen med utbudet, än att avskriva dem från analysen. Eftersom det är fastighetsägaren 
som rapporterar till lägenhetsregistret förefaller det rimligt att småhus ofta skulle sakna info. Så 
är inte fallet då småhus även statistikförs i fastighetsregistret som generellt har god täckning.

3.6 HUSHÅLLET ÄR EJ REGISTRERAD PÅ EN LÄGENHET

Om en person inte är registrerad på en bostad kan denna person inte kopplas till en bostad i 
databasen, och kan därmed inte heller bilda hushåll med andra personer, så som hushålls 
definieras enligt SCB. I analysen har Tyréns klassificerat dessa individer som ensamhushåll och 
flaggat dem för osäker boendesituation. Om dessa personer vet vi väldigt lite, men utifrån 
databasen går det generellt att konstatera att de är relativt få och i genomsnitt har svag 
ekonomi. En del av dessa hushåll kan mycket väl vara bostadslösa, men likhetstecken bör inte 
sättas mellan ej registrerad och bostadslös då bostadslösa kan vara skrivna på en bostad, eller 
personer med ordnat boende ej är registrerade som sådana, av olika anledningar.

11 https://www.boverket.se/globalassets/publikationer/dokument/2020/matt-pa-bostadsbristen.pdf
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3.7 REDOVISNING AV RESULTAT

Analysen genomförs på hushållsnivå. Hushållen kategoriseras efter boendesituation och 
bostadsförsörjningsbehov och resultat av analyserna presenteras löpande i rapporten. 
Resultaten redovisas uppdelat per hushållstyp, utifrån hushållsmedlemmarnas ålder uppdelat i 
femårsklasser, och utifrån varje individs härkomst enligt SCB:s definition. När resultaten bryts 
ner på åldersgrupper och härkomst är det individerna i hushållen som utgör underlaget. 
Exempelvis kan resultatet redovisa att 35 procent av individer mellan 35 och 39 år är FOBS,
vilket innebär att 35% av individerna i åldersspannet ingår i ett FOBS-hushåll medan resten ingår 
i ett hushåll med godtagbart boende.

Hushållstyperna är enligt SCB:s definition och delas in i Ensamstående, Sammanboende
(personer som lever tillsammans som gifta, i registrerat partnerskap eller i ett samboförhållande) 
samt Övriga hushåll. Övriga hushåll definieras som alla andra hushåll där minst en person i 
bostaden saknar nära relationer till någon annan i hushållet. Personen i hushållet är varken barn 
eller förälder, eller har en parrelation. Här hittar vi till exempel hushåll med 
flergenerationsboenden, inneboende, kompisboenden och kollektiv. 
De olika typerna av hushåll delas sedan in i tre undergrupper: Hushåll utan barn, Hushåll med 
barn i åldern 0–24 år samt Hushåll med barn där yngsta barnet är 25 år eller äldre. I 
hushållsstatistiken räknas en person som barn, oavsett ålder, om personen bor i ett hushåll 
tillsammans med minst en av sina föräldrar. Det gäller dock inte om det vuxna barnet själv har 
barn i samma hushåll.
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4 HUSHÅLL SOM FLAGGATS FÖR OSÄKER 
BOENDESITUATION

I följande avsnitt redovisas resultatet från det första steget i analysen där samtliga
hushålls boendesituation utvärderas. Analysen resulterar i att 21 procent av hushåll i 
Haninge kommun flaggas för osäker boendesituation (FOBS). Den vanligaste orsaken är att 
boendet är trångt. Ensamstående utan barn, barnfamiljer med små barn samt utrikes 
födda personer med två utrikes födda föräldrar är de största demografiska grupperna 
bland FOBS-hushållen.

I databasen finns det cirka 35 600 hushåll för år 2017. Av dessa har cirka 7 400 hushåll flaggats 
för osäker boendesituation. Dessa 7 400 hushåll kommer hädanefter hänvisas till som 
Haninge kommuns FOBS-hushåll. Detta motsvarar 21 procent av hushållen i Haninge och 
omfattar totalt cirka 22 400 personer.

Figur 3. Orsak till osäker boendesituation hos flaggade hushåll.

I figur 3 redovisas FOBS-hushållen uppdelat på orsak till flaggningen. Den vanligaste orsaken till 
att hushållet flaggas för osäker boendesituation är att hushållet bor trångt (cirka 2 700 hushåll), 
bor dyrt (cirka 1 700 hushåll), eller både och (cirka 600 hushåll). Alla dessa flaggas för osäkert 
boende. En del av ovanstående grupper flyttar runt mycket men ytterligare strax under 600
hushåll flyttar runt mycket utan att ha en annan indikator som påvisar osäker boendesituation. 
Även dessa har flaggats för osäkert boende, trots att boendesituationen ser godtagbar ut i 
databasen. Flytthistoriken antyder att denna status kanske är tillfällig och jämförelsen med 
utbudet får avgöra om de har bostadsförsörjningsbehov.

Cirka 200 hushåll är inte registrerade på en bostad och ca 1 600 hushåll har en boendesituation 
som ej kan bedömas. Detta beror främst på grund av bristande information om bostaden. Båda 
dessa grupper flaggas för osäkert boende, trots att boendesituationen inte har kunnat 
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utvärderas. Att hushållet inte är skrivet på en bostad eller är skriven på en bostad som inte 
kunnat fastställas i lägenhetsregistret kan vittna om hemlöshet eller bostäder som är olämpliga 
för bostadsändamål, men det kan också bero på brister i det statistiska underlaget. Därmed får 
jämförelsen med utbudet avgöra om de berörda hushållen har bostadsförsörjningsbehov eller ej.

Ytterligare cirka 800 hushåll har en osäker boendesituation enligt modellens kriterier, men bor i 
en specialbostad (studentbostad, särskilt boende för äldre eller annan specialbostad), och kan 
därmed betraktas som att de redan är bostadsförsörjda. Efter överenskommelse med Haninge 
kommun ingår inte dessa hushåll i gruppen FOBS-hushåll, och går inte vidare till steg två av 
analysen. 

4.1 BOENDESITUATION OCH HUSHÅLLSTYPER

SCB:s hushållstyper utgår från ensamhushåll, sammanboende hushåll, övriga hushåll samt 
förekomst av barn över och under 24 år. I absoluta tal är de flesta flaggade hushållen 
ensamstående utan barn, cirka 2 000 till antalet, som ofta har en oklar bostad, bor dyrt
alternativt trångt och dyrt). Härefter följer sammanboende med barn under 25 år, cirka 1 800 
hushåll, vilka främst bor trångt eller har en oklar bostad. Även övriga hushåll med barn under 
25 år är en relativt stor grupp med osäker boendesituation, strax under 1 200 till antalet.

De hushållstyper där störst andel är flaggade för osäker boendesituation är kategorin 
ensamstående utan barn. Bland familjehushållen är det framförallt sammanboende med barn 
under 25 år som är flaggade för osäker boendesituation. 

Figur 4. Antal hushåll med osäker boendesituation, uppdelat på orsakerna till osäker boendesituation per 
hushållstyp.
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4.2 BOENDESITUATION OCH ÅLDERSGRUPPER

En redovisning av hur många som flaggats för osäkert boende inom olika åldersgrupper visar att 
det främst är yngre barn, (0 - 4 år) samt personer i småbarnsföräldraåren (30 – 34 år) och unga 
vuxna (25 – 29 år) som flaggas för osäker boendesituation. Äldre barn och äldre vuxna tenderar 
att i större utsträckning ha en mindre osäker boendesituation. Att just små barn ofta flaggas kan 
hänga ihop med att det upplevda behovet av egna rum för barnen ökar i takt med att barnen blir 
äldre. Det finns inga tydliga tecken på att orsakerna till FOBS skiljer sig nämnvärt mellan 
åldersgrupperna, förutom bland äldre som sällan bort trångt men oftare bor dyrt.

Figur 5. Antal personer per åldersgrupp som ingår i ett hushåll som har en osäker boendesituation 
uppdelat per orsak till osäker boendesituation.
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4.3 BOENDESITUATION OCH UTLÄNDSK BAKGRUND

Vid en analys av individernas härkomst framkommer att det är vanligast förekommande med en 
osäker boendesituation bland utrikes födda med två utrikes födda föräldrar samt inrikes födda 
med två inrikes födda föräldrar. Av de individer som är flaggade för osäker boendesituation är 
42 procent utrikesfödda med två utrikes födda föräldrar, att jämföra med 25 procent för inrikes 
födda med två inrikes födda föräldrar. I båda dessa grupper är trångboddhet den vanligast 
förekommande anledningen till osäker boendesituation. För inrikes födda personer med en 
inrikes och en utrikes född förälder samt för inrikes födda med två utrikes födda föräldrar är 
andelen med osäker boendesituation relativt lika, 9 procent respektive 14 procent. Gruppen 
utrikes födda med minst en inrikes född förälder är mycket liten i databasen, strax under 100 
individer eller 0,4 procent.

Figur 6. Antal personer indelat utifrån härkomst som ingår i ett hushåll som har en osäker boendesituation, 
uppdelat i olika orsaker till osäker boendesituation.
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5 UTBUDET I HANINGE KOMMUN
I följande avsnitt beskrivs bostadsutbudet i Haninge kommun som sedan används i 
matchningen. Tyréns har undersökt vissa relevanta egenskaper i de transaktioner och 
förmedlingar som har skett under analysperioden, och sammanställt detta efter bostads-
och äganderätter samt privata och allmännyttiga hyresrätter. Mer än hälften av utbudet 
är bostadsrätter.

Utbudet av bostäder i Haninge kommun består av bostadsrätter, äganderätter, 
förstahandskontrakt på hyresrätter, specialbostäder samt bostäder som hyrs ut på 
andrahandsmarknaden. Tyréns har i samråd med Haninge kommun avgränsat sig till att utbudet 
i analysen utgörs av:

Bostadsrätter och äganderätter som finns i Mäklarstatistiks databas
Hyresrätter och studentbostäder som finns i Bostadsförmedlingen Stockholms
statistikdatabas
Haninge Bostäders förmedlingsstatistik. 

Avgränsningen innebär att utbudet av övriga specialbostäder och utbudet på 
andrahandsmarknaden inte kan ingå i analysen. Andrahandsmarknaden har en viktig roll i och 
med att den omvandlar ett boende till ett annat, antingen med bostadens pris som tröskel eller 
hyresrätter med kötid som tröskel, till ett hyresboende där hyran är den enda strukturella 
tröskeln. Därmed vore det önskvärt att inkorporera utbudet av andrahandsbostäder i analysen. 
Statistikproduktionen av andrahandsmarknaden är dock otillräcklig. När det gäller 
nyproducerade bostäder finns det risk att antal försäljningar underskattas i Mäklarstatistik, i de 
fall de inte säljs av mäklare. På samma sätt kan det finnas hyresrätter, som förmedlas öppet till 
allmänheten, men som inte går via Bostadsförmedlingen. Notera dock att bostäder som inte 
förmedlas öppet och inte är tillgängliga för alla, inte heller bör ses som en del av utbudet.

Analysen av utbudet omfattar sålda och förmedlade bostäder. Därmed ingår inte osålda eller 
oförmedlade lägenheter. Detta har grunden i tillgången till statistik. Lägenheter som varit till 
salu men ej sålts eller legat för uthyrning men ej hyrts ut registreras inte i de databaser som 
Tyréns haft tillgång till. Detta bedöms inte vara ett problem i sig; eftersom bostäderna bevisligen 
ej efterfrågats vore det fel att använda dessa som en del av utbudet som jämförs med 
efterfrågan. Av någon anledning har de ej varit intressanta för ett enda hushåll och kan därmed 
betraktas som att de aldrig bjudits ut, eller lagts ut till ett pris som inte speglar marknaden.
Analysen genomförs som bekant på behovsdata för 2017 och utbudsdata för 2017 då detta var
det år som det fanns SCB-statistik för. Analysen gäller sålunda de förhållanden som ägde rum 
2017.
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5.1 TOTALT UTBUD

Utbudet av bostäder domineras av bostadsrätter (51%), följt av hyresrätter (27%) och 
äganderätter (21%), se figur 7. Av figur 8 framgår att tvåor är den vanligaste storleken, följt av 
treor. Som synes står de olika upplåtelseformerna för olika delar av beståndet. Bostadsrätter står 
för en betydande del av framförallt tvåor och treor, men även bland ettor och fyror. Flest privata 
hyresrätter är tvåor, och detsamma gäller för allmännyttiga hyresrätter. Vid de större 
rumsstorlekarna ökar antalet äganderätter relativt övriga upplåtelseformer. 

Figur 7. Total utbud av bostäder 2017, fördelat på upplåtelseform.

Figur 8. Totala utbud av bostäder uppdelat efter storlek och upplåtelseform.
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5.2 BOSTADSRÄTTER OCH ÄGANDERÄTTER

Under 2017 såldes det i Haninge kommun totalt 426 äganderätter och 1 459 bostadsrätter på 
successionsmarknaden. Dessa bostäder, de ägda bostäderna, har gemensamt att de har en 
tröskel för att efterfrågas i och med köpeskillingen. Även om ett hushåll skulle ha råd att betala 
den löpande boendekostnaden i dessa bostäder måste hushållet dessutom ha en insats om 
minst 15 procent av bostadens pris. Utbudet för bostadsrätter kännetecknas av genomsnittliga 
priser från 1,6 miljoner kronor för en etta och 4,2 miljoner kronor för en sexa. Utbudet för 
äganderätter kännetecknas av genomsnittliga priser från 2,3 miljoner kronor för en tvåa och 5,3 
miljoner kronor för en sexa.

Figur 9. Fördelning av bostadsrätter (övre diagrammet) och äganderätter (nedre diagrammet) som sålts 
under 2017, efter pris i miljoner kronor (mkr). Bostäderna är ordnade från lägst pris till högst pris.
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För det ägda boendet tillkommer ränta, löpande underhållskostnader, avgifter och villaförsäkring 
(för äganderätt) samt avgift till bostadsrättsförening (för bostadsrätt), utifrån SCB:s definition av 
boendekostnader. Även om den egna insatsen utgör tröskeln kan hushåll dessutom begränsas 
av den löpande boendekostnaden. Tyréns beräkningsmodell hanterar att hushållet kan välja att 
köpa en bostad som kostar mindre och på så sätt få en lägre belåning och därmed minska den 
löpande boendekostnaden.

Rum Bostadsrätter Äganderätter

Antal Pris, mkr Avgift Antal Pris, mkr

Ettor 142 1,6 2 663 0 -

Tvåor 363 1,9 3 835 17 2,3

Treor 290 2,2 4 788 28 3,4

Fyror 162 2,5 5 632 100 4,1

Femmor 61 3,5 5 807 135 4,6

Sexor 15 4,2 5 196 146 5,3

Tabell 3. Genomsnittliga priser och antal lägenheter sålda per lägenhetstyp (utifrån antal rum) under 2017.

5.3 HYRESRÄTTER

Hyresrätterna har en liknande fördelning av hyran som det ägda boendet har fördelning av 
priserna, ett stort mellansegment, några få billigare och ett visst lyxsegment i toppen av 
prisspannet. De privata hyresrätterna är fler i antal, men bland allmännyttan finns en större 
andel lägenheter med jämförelsevis lägre hyresnivå än bland de privata hyresrätterna. Dock finns 
de jämförelsevis många privata hyresrätter i det något lägre spannet 4 000 – 4 999 kr i 
månadshyra. För hyresrätter är det enbart hyran som utgör den löpande boendekostnaden, 
medan kötiden till bostaden utgör tröskeln.

Figur 10. Fördelning av allmännyttiga och privata hyresrätter som förmedlats under 2017, ordnade från 
lägst månadshyra till högst månadshyra.
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Allmännyttiga hyresrätter
Antal Månadshyra Köår

Ettor 32 4 494 6
Tvåor 65 7 161 12
Treor 42 9 131 12
Fyror 16 9 609 16
Femmor 3 11 288 19

Privata hyresrätter
Antal Månadshyra Köår

Ettor 119 5 553 6
Tvåor 144 8 279 7
Treor 115 9 930 7
Fyror 15 12 283 8
Femmor 1 11 377 10

Tabell 4. Genomsnittliga hyra, genomsnittligt antal köår som krävs för att få tillträde och antal lägenheter 
uthyrda per lägenhetstyp (utifrån antal rum) under 2017.

5.4 INKOMSTKRAV PÅ HYRESRÄTTER

Tyréns har granskat de åtta privata hyresvärdar som förmedlar bostäder i Haninge genom 
Stockholms stads bostadskö. En av dessa har inga inkomstkrav, medan två kräver två gånger 
årshyran i inkomst och fem kräver tre gånger årshyran i inkomst. 

Hårt ställda inkomstkrav skapar ytterligare barriärer in på bostadsmarknaden. I Tyréns 
beräkningsmodell ställer bostäderna redan krav på hushållens inkomst i och med att hushåll 
som bor för dyrt inte bor godtagbart. Tyréns kan konstatera att de värdar som ställer kravet att 
hushållet skall ha två gånger årshyran, inte höjer barriären utöver den nivå som KALP-kalkylen 
redan utgör. Värdar som ställer krav på tre gånger årshyran höjer dock inkomstkraven med upp 
till 42 %. Detta innebär att nästan hälften av lägenheterna som förmedlas via Stockholms stads 
bostadskö är svårtillgängligare än vad bara information om hyresnivå och kötid gör gällande. Vid 
matchningsförfarandet har Tyréns tagit med dessa krav i beaktningen.
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6 HUSHÅLLENS MÖJLIGHET ATT TA DEL AV UTBUDET
I följande avsnitt redovisas resultatet från det andra steget i analysen, vilken har 
undersökt hushållens möjlighet att tillgodose sig själva med en godtagbar bostad bland de 
bostäder som bjuds ut. Jämförelsen görs genom att varje hushåll tilldelas en 
efterfrågeprofil. Profilen berättar hur många rum de behöver, hur mycket de har råd att
lägga på boendekostnader, hur mycket de har råd att betala för ägt boende, och hur 
många ködagar de har för att få tillträde till hyresmarknaden. Alla bostäder kategoriseras 
på samma sätt, så att en matchning mellan hushåll och bostäder kan komma till stånd.

Med godtagbar bostad menas att bostaden har tillräckligt många rum för att hushållet inte ska 
bo trångt, samt att bostaden inte kostar mer än att hushållet har tillräckligt mycket kvar att leva 
på utifrån en KALP-schablon. Bostaden kan finnas var som helst inom kommunens gränser och 
inga andra krav ställs på den. Tyréns använder fyra indikatorer som visar vilken möjlighet varje 
hushåll har att ta del av utbudet av bostäder på marknaden och på så sätt skaffa sig en 
godtagbar bostad.

1. Maxpris utifrån egen insats
Den första indikatorn visar till vilket högsta pris hushållet kan köpa en ägd bostad 
(bostads- eller äganderätt), om de använder sin förmögenhet (inklusive uppskattad vinst 
på försäljning av nuvarande bostad) som insats för att betala de 15 % av priset som inte 
kan finansieras med lån. 

2. Löpande boendekostnad
Den andra indikatorn visar vilken boendekostnad (inklusive avgifter, räntor, 
driftskostnader och hyror men exklusive amortering) som hushållet har råd med utifrån 
hushållets disponibla inkomst och den summa pengar hushållet behöver för att klara 
baskonsumtion (enligt Swedbanks KALP-kalkyl 2019 – omräknad till 2017 års 
penningvärde). 1,5 % boränta har använts för att räkna om fasta kostnader till rörliga 
och vice versa.

3. Behov av rum
Den tredje indikatorn visar hushållets minsta acceptabla lägenhetsstorlek i antal rum 
utifrån hushållets storlek samt trångboddhetsnorm 2. 

4. Uppskattat potentiellt antal år i kö
Den fjärde indikatorn visar hur många år i kötid som hushållet borde ha kunnat samla 
på sig för att möjliggöra tillträde till bruksvärdeshyressatta hyresrätter. Denna tid är i 
modellen lika med antalet år en individ har bott i kommunen från den åldern då denne 
kunde ställa sig i kön. I Stockholm stads bostadskö är den åldern 18 medan i Haninge 
bostäder är det 16. I modellen har vi sålunda satt gränsvärdet till 17 år. På hushållsnivå 
är det den individ med längst kötid som representerar hushållets gemensamma kötid.

Utifrån varje hushålls värde på ovan fyra indikatorer kan hushållet ta del av olika delar av 
bostadsutbudet. Alla bostäder som kostar minde än hushållets betalningsförmåga (avseende de 
två första indikatorerna), är tillräckligt stor (avseende lägenhetsstorlek) samt kräver sådan kötid 
eller kortare (gällande år i bostadskön) anses vara tillgängliga för hushållet. Notera att hushåll 
även kan ta del av utbudet av bostäder som är för trånga eller för dyra, med eftersom dessa inte 
ger hushållet en godtagbar bostad är denna möjlighet inte relevant i studien. Av den 
anledningen ställs exempelvis hyresnivån hos hyresrätter mot hushållets disponibla inkomst och 
Swedbanks KALP-schabloner för att avgöra om hushållet kan få en godtagbar boendesituation 
med hjälp av lägenheten. En lägenhet som utifrån denna beräkning är för dyr är inte relevant för 
hushållet, även om både fastighetsbolaget skulle godkänna att hushållet hyr den och de själva 
vore nöjda med det. 
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7 HUSHÅLLENS MÖJLIGHET ATT TA DEL AV UTBUDET
I det här avsnittet presenteras hur stor del av utbudet i relevanta storlekar som hushållen i 
Haninge kan ta del av: hushållens koppling till utbudet. Analysen visar bland annat att de 
20 % svagaste hushållen inte kan ta del av något av det som bjuds ut på marknaden. De
60% svagaste hushållen har tillgång till ett oproportionerligt litet utbud, vilket medför en 
hård konkurrens om bostäderna. 

7.1 MATCHNINGSKURVAN

En generell jämförelse mellan alla hushåll i Haninges efterfrågeprofil och det utbud som stod till 
buds ger en bild av hushållens koppling till utbudet. För varje enskilt hushåll (inte bara FOBS) 
beräknas hur stor andel av utbudet av bostäder i relevant storlek som hushållet ta del av.

At ta del av utbudet innebär i detta fall att bostaden är tillräckligt stor och har tillräckligt låg 
boendekostnad för att vara godtagbar samt att hushållet har tillträde till bostaden genom sin 
kötid (till hyresrätter) eller kan betala den kontanta insatsen med sin förmögenhet (för 
bostadsrätter och äganderätter). När ett hushåll har ställts mot alla bostäder i rätt storlek, 
beräknas hur stor andel av bostäder i rätt storlek som hushållet kan ta del av. Detta blir då ett 
relativt mått mellan 0 och 100% vilket utgör indikatorn hushållets koppling till utbudet.

Alla hushåll ordnats i stigande skala efter sin koppling till utbudet och delas in i percentiler, det 
vill säga att varje grupp utgör en procent av hushållen. Grupperna kan då visas i ett 
stapeldiagram som visar hur stor del av bostadsutbudet som olika segment av hushållen kan ta 
del av.

Toppen på staplarna skapar en kurva som kan liknas vid en så kallad Lorenzkurva – en kurva 
som inom nationalekonomin används för att visa på inkomstojämlikheter i samhället, medan 
Tyréns Matchningsgraf visar på obalanser i utbudet i förhållande till hushållens behov och 
möjlighet att efterfråga. Matchningsgrafen visas nedan i figur 11.

Figur 11. Matchningsgraf för hela bostadsmarknaden: På x-axeln finns alla hushåll grupperade i 1-
procents-grupper, ordnade efter sin koppling till utbudet. Stapelns längd visar hur stor del av utbudet av 
bostäder i relevant storlek som gruppen kan ta del av. 
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I diagrammet finns en streckad linje som indikerar jämvikten, att varje andel av hushållen kan ta 
del av en lika stor andel av bostäderna. Längs Matchningsgrafen finns fyra intressanta punkter 
utplacerade för att underlätta förståelsen. 

PUNKTER LÄNGS MATCHNINGSKURVAN
1. Den 20:e percentilen (och därmed de 20 % av hushållen med svagast koppling till 

utbudet) kunde inte ta del av någon av de bostäder som bjöds ut 2017. 
2. Den 50:e percentilen kunde ta del av 35 % av det som bjöds ut i rätt storlek. Det innebär 

en diskrepans på 15 procentenheter från ett proportionerligt utbud. För den svagaste 
halvan av hushållen är 65 % av utbudet för dyrt eller oåtkomligt.

3. Vid den 60:e percentilen möts kurvorna, det vill säga den 60:e percentilen kan ta del av 
60 % av utbudet.

4. Vid 83:e percentilen och framåt (dvs de 17 % av hushållen med starkast koppling till 
utbudet) kan hushållen ta del av hela utbudet.

Matchningskurvan är relevant för att beskriva hur ett enskilt hushåll upplever 
bostadsmarknaden. Den visar att stora delar av hushållen i Haninge troligen upplever att mycket 
av det som bjuds ut är otillgängligt. Det har för höga boendekostnader och priser, för hushåll 
som letar bostadsrätter eller äganderätter, eller att det är för lång kötid till prisrimliga bostäder,
för de som står i bostadskön. Eftersom en majoritet (60%) av hushållen har tillgång till en
oproportionerligt liten del av utbudet, så blir konkurrensen om dessa bostäder därmed hård, 
medan de 40 % starkaste hushållen har exklusivt tillgång till mer än 40 % av utbudet.

7.2 KOPPLING TILL UTBUDET OCH NUVARANDE BOENDESITUATION

De hushåll som har flaggats för osäker boendesituation har generellt en svagare koppling till 
utbudet än hushåll med redan godtagbart boende. Hushåll som inte flaggas för en osäker 
boendesituation har tillgång till 57 procent av utbudet. 

Bland FOBS-hushållen har de som är trångbodda relativt god koppling till utbudet, medan de 
som bor trångt och dyrt eller bara dyrt har väldigt svag koppling. Analysen visar att det var 
rimligt att klassificera hushåll som flyttar runt mycket eller har en oklar bostad, då dessa
grupper har avsevärt sämre koppling till utbudet än ej flaggade hushåll. Analysen visar även att 
specialbostad förfaller vara ett fungerande redskap för bostadsförsörjning, eftersom gruppen 
som bor i specialbostad idag har tillgång till en liten del av utbudet. 

Figur 12. Hushållens koppling till utbudet utifrån boendesituation. Diagrammet visar hur stor andel av 
utbudet som hushållen i grupperna i genomsnitt kan ta del av. Uppdelat på hushållens nuvarande 
boendesituation och orsak till FOBS.
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7.3 HUSHÅLLSTYPERS KOPPLING TILL UTBUDET

Om kopplingen till utbudet i rätt storlek analyseras efter hushållstyp framgår det att de som är 
sammanboende kan efterfråga en stor del av utbudet, medan ensamhushåll och övriga hushåll 
har mindre att välja på. 

Figur 13. Hushållens koppling till utbudet utifrån hushållstyp. Diagrammet visar hur stor andel av utbudet 
som hushållen i grupperna i genomsnitt kan ta del av. Uppdelat på hushållstyp.
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7.4 ÅLDERSGRUPPERS KOPPLING TILL UTBUDET

Vid analys av individernas ålder framgår det att hushåll med medelålders personer har god 
koppling till utbudet. Små barn och 30 - 34-åringar ingår ofta i hushåll med sämre koppling till 
utbudet, följt av åldersgruppen 20 - 24-åringar. De allra äldsta individerna har dock sämst
koppling till utbudet.

Figur 14. Hushållens koppling till utbudet utifrån individernas åldersgrupp. Diagrammet visar hur stor andel 
av utbudet som individer i grupperna i genomsnitt kan ta del av. Uppdelat på åldersgrupper.

7.5 HÄRKOMST OCH KOPPLING TILL UTBUDET

I Haninge kommun har hushåll bestående av utrikes födda personer med två utrikes födda 
föräldrar tillgång till minst andel av utbudet, följt av inrikes födda med två utrikes födda 
föräldrar. Hushåll som består av inrikes födda personer med två inrikes födda föräldrar har 
störst förmåga att efterfråga utbudet.

Figur 15. Hushållens koppling till utbudet utifrån härkomst. Diagrammet visar hur stor andel av utbudet 
som individerna i grupperna i genomsnitt kan ta del av. Uppdelat på härkomst.
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8 KONKRET MATCHNING MELLAN BEHOV OCH UTBUD
I följande avsnitt presenteras resultatet av ett matchningsförfarande där bostäderna i 
utbudet allokeras till FOBS-hushållen. Analysen visar att cirka 2 700 FOBS-hushåll försörjs 
av utbudet och ca 4 500 hushåll har bostadsförsörjningsbehov. De som försörjs av utbudet 
är övervägande trångbodda och inrikes födda med inrikes födda föräldrar.

I föregående kapitel redovisas hur stor del av utbudet som olika typer av hushåll kan ta del av. 
Att ett hushåll kan ta del av en viss bostad innebär dock inte nödvändigtvis att bostaden i fråga
kan användas för att lösa hushållets bostadsbehov. Det kan vara fler hushåll som behöver den 
aktuella bostaden varför konkurrensen om utbudet också är relevant. Hushållens koppling till 
utbudet är sålunda en intressant indikator men räcker ej för att bedöma 
bostadsförsörjningsbehovet.

För att hantera detta måste en faktisk matchning göras där bostäder som använts för att 
bostadsförsörja ett hushåll tas bort från det utbuds som kan bostadsförsörja andra hushåll. På 
så sätt modelleras knapphet och dynamik hos både utbud och efterfrågan. 

När vi säger att utbudet bostadsförsörjer en FOBS-hushåll är detta dock rent teoretiskt. I 
praktiken är bostäder i utbudet 2017 ”reserverade” av någon annan (eftersom de är sålda eller 
uthyrda) och att de därmed endast i teorin stod till förfogande. Den generella 
konkurrenssituationen på marknaden finns indirekt medräknad, då den antas ha påverkat pris 
och kötid på utbudet, men är inte explicit medräknad i den här delen av analysen. 

8.1 FOBS-HUSHÅLLENS BEFINTLIGA BOSTAD

Vid en matchning mellan FOBS-hushållens bostadsbehov och det befintliga utbudet måste vi även 
addera de bostäder som hushållen redan bor i till utbudet, eftersom dessa kommer att 
tillgängliggöras på marknaden när ett hushåll försörjs med en bostad. Utan denna återföring 
skulle vi underskatta det faktiska utbudet och samtidigt överskatta bostadsförsörjningsbehovet.
Sålunda har vi en ekvation där 7 400 FOBS-hushåll skall bostadsförsörjas av ca 2 000 bostäder i 
utbudet plus de bostäder som FOBS-hushållen bor idag i.

8.2 MATCHNING

Hushållen matchas mot bostäderna i en matris. I matrisen matchas varje hushåll med en lämplig 
bostad utifrån tröskelvärdena (möjlighet att betala insats för ägt boende samt kötid för att få 
tillgång till hyresrätter), samt förmågan för hushållet att klara de löpande boendekostnaderna. 
När ett hushåll klarar kraven för en bostad i utbudet, får hushållet bostaden allokerad till sig. 
Denna bostad kan därefter inte användas för att bostadsförsörja ett annat hushåll. Om fler än ett 
hushåll skulle kunna bostadsförsörjas av samma bostad får det hushåll med starkast ekonomi 
eller längst kötid bostaden. Det kvarvarande hushållet prövas då mot nästa bostad. Både hushåll 
och lägenheter matchas så att hushållen med starkast koppling till utbudet (vilket i analysen 
innebär höga inkomster, hög förmögenhet, lång kötid) matchas först. På samma sätt matchas 
hushållen först mot de dyraste och mest svårtillgängliga bostäderna (höga priser, långa kötider) 
– då dessa antas vara mest attraktiva. 

Detta förfarande innebär att det skulle kunna finnas billiga bostäder för de hushåll med svagast 
ekonomi, men som inte bostadsförsörjer ett sådant hushåll i modellen, då den redan allokerats 
till ett hushåll med starkare ekonomi – något som bedöms som en god modellering av 
verkligheten. Matchningsförfarandet syftar till att fånga upp den knapphet som finns bland 
billiga bostäder och hur trösklar, så som krav på eget kapital och lång kötid, kan hindra svaga 
hushåll från att få tillträda de billiga bostäder som trots allt finns i utbudet.

Matchningsförfarandet är relativt beräkningsintensivt. Varje hushålls förmåga att efterfråga 
bostäder bedöms utifrån 3 olika indikatorer (förmåga att betala boendekostnad, förmåga att 
betala insats, samt kötid för att få tillträde till hyresrätter) och matchas mot varje utbjuden 
bostads värden på samma 3 indikatorer. Av denna anledning har ytterligare indikatorer som 
skulle kunnat användas rationaliserats bort. Studentbostäder som endast kan efterfrågas av 
studenter skulle kunna matchats mot enbart studenter om vi hade haft den informationen. 
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Tyréns har dock även räknat med hyresvärdars krav på hushållens ekonomi som ytterligare en 
barriär. Bankers krav vid utlåning finns på sätt och vis med eftersom alla hushåll prövas med en 
bank-KALP när löpande boendekostnader ställs mot betalningsförmåga.

De hushåll som inte får en bostad allokerad till sig har ett bostadsförsörjningsbehov och 
refereras till som BFB-hushållen.

Figur 16. Antalet FOBS-hushåll som försörjs respektive inte försörjs av utbudet. Diagrammet visar antal 
FOBS-hushåll som rimligen kan få resp. inte få en bostad i ordinarie bostadsutbud.

Utifrån denna matchning står det klart att de 7 400 FOBS-hushållen kan bostadsförsörjas av ca 
2 600 av de utbjudna lägenheterna samt de flyttkedjor som skulle möjliggöras. Övriga bostäder 
som bjudits ut under året är antingen för dyra, för små eller har för höga tröskelvärden för dessa 
hushåll. De 2 600 hushåll som flaggats för osäker boendesituation, men kan få en bostad bland 
utbudet, har i denna modell inga bostadsförsörjningsproblem och går sålunda inte vidare i 
analysen. 

Kvar är då 4 500 hushåll som ej bor i en godtagbarbostad idag, och ej kan få en godtagbar 
bostad genom utbudet. Detta är de 4 500 hushållen med bostadsförsörjningsbehov och kallas 
BFB-hushållen. De flesta BFB-hushåll behöver en etta (ca 1700) eller trea (ca 1500), se figur 17 
nedan.

Figur 17. FOBS-hushåll som försörjs respektive inte försörjs av utbudet. Diagrammet visar antal FOBS-
hushåll som rimligen kan få kontra inte få en bostad i ordinarie bostadsutbud, uppdelat på behov av 
lägenhetsstorlekar.
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8.3 MATCHNING OCH ORSAK TILL OSÄKER BOENDESITUATION

En analys av vilka FOBS-hushåll som kan få en bostad med hjälp av utbudet, utifrån orsaken till 
att hushållen flaggades för osäker boendesituation, visar att det framförallt är trångbodda, och i 
viss mån hushåll med oklart boende, som kan få en bostad genom utbudet. Hushåll som bor 
både trångt och dyrt, eller ej är registrerade på en bostads alls, kan inte alls försörjas genom 
befintligt utbud.

Figur 18. FOBS-hushåll som försörjs respektive inte försörjs av utbudet. Diagrammet visar antal FOBS-
hushåll som rimligen kan få kontra inte få en bostad i ordinarie bostadsutbud, uppdelat på orsak till att de 
flaggades för osäker boendesituation.

8.4 MATCHNING OCH HUSHÅLLSTYP 

En analys av vilka FOBS-hushåll som kan få en bostad med hjälp av utbudet, uppdelat på 
hushållstyper, visar att ett mindre antal ensamstående utan barn, eller ensamstående med barn 
kan få en bostad med hjälp av utbudet. Bland sammanboende med barn är det en större antal. 
En minoritet av FOBS-hushållen som är sammanboende utan barn försörjs av utbudet.

Figur 19. FOBS-hushåll som försörjs respektive inte försörjs av utbudet. Diagrammet visar antal FOBS-
hushåll som rimligen kan få kontra inte få en bostad i ordinarie bostadsutbud, uppdelat på hushållstyper.
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8.5 MATCHNING OCH ÅLDERSGRUPPER 

Antalet FOBS-hushåll som försörjs av utbudet är relativt jämnt fördelat mellan de olika 
åldersgrupperna. Vilka som är de största grupperna att försörjas av utbudet förefaller främst 
bero på vilka grupper som flaggats till att börja med.

Figur 20. FOBS-hushåll som försörjs respektive inte försörjs av utbudet. Diagrammet visar antal FOBS-
hushåll som rimligen kan få kontra inte få en bostad i ordinarie bostadsutbud, uppdelat på åldersgrupper.
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8.6 MATCHNING OCH HÄRKOMST 

En analys av resultatet från matchningen uppdelat på härkomst visar att endast ca en fjärdedel
av FOBS-hushållen med utrikes födda föräldrar försörjs av utbudet. Bland inrikes födda med 
inrikes födda föräldrar är andelen över hälften.

Figur 21. FOBS-hushåll som försörjs respektive inte försörjs av utbudet. Diagrammet visar antal FOBS-
hushåll som rimligen kan få kontra inte få en bostad i ordinarie bostadsutbud, uppdelat på härkomst.
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8.7 DET UTBUD SOM GER BFB-HUSHÅLLEN EN GODTAGBAR BOSTAD

Genom att redovisa behoven hos de 4 500 BFB-hushåll, samt deras möjlighet att betala löpande 
boendekostnader, kan vi fastslå vilket utbud av bostäder som skulle tillgodose deras behov 
(givet att de fick tillgång till dessa bostäder). Det är detta utbud, utöver befintligt utbud, som 
skulle ge alla hushåll en godtagbar bostad och utgör bostadsförsörjningsbehovet. 
Bostadsförsörjningsbehovet är bostäder utan inträdesbarriärer samt boendekostnad enligt tabell
5 nedan:

Antal BFB-hushåll uppdelade efter deras behov av lägenhetstyper och deras förmåga att betala 
löpande boendekostnader.

Max 
boendekostnad Etta Tvåa Trea Fyra Femma Sexa

0 kr 674 161 304 148 33 19

1 000 kr 163 45 47 20 2 1

2 000 kr 223 38 54 16 5 1

3 000 kr 118 52 73 15 8 1

4 000 kr 42 46 58 30 5 2

5 000 kr 32 17 80 19 7 3

6 000 kr 29 11 85 27 5 0

7 000 kr 26 8 51 22 6 2

8 000 kr 28 10 33 10 5 0

9 000 kr 36 10 30 9 5 2

10 000 kr 37 7 22 11 5 3

11 000 kr 37 8 32 13 4 2

12 000 kr 31 6 20 15 4 3

13 000 kr 24 9 24 7 5 1

14 000 kr 25 5 19 9 2 2

15 000 kr 31 9 24 15 3 0

16 000 kr 13 8 19 9 2 2

17 000 kr 19 12 21 8 6 5

18 000+ kr 89 119 496 228 110 69

Totalt 1 677 581 1 492 631 222 118

Tabell 5. Bostadsbehov efter lägenhetsstorlek och boendekostnad, uttryckt i månadshyra. Den gröna linjen 
utgör gränsen för normhyra 1 550 kr.

Som framgår i tabellen ovan är det relativt många hushåll som inte har någon betalningsförmåga 
alls eller väldigt låg betalningsförmåga. Dessa är det inte möjligt att bostadsförsörja med 
konventionella bostäder och marknadsmässigt byggande. Det framgår även att det finns många 
hushåll som kan betala relativt höga boendekostnader men som inte kan ta del av utbudet på 
grund av de barriärer som finns i form av höga bostadspriser, krav på eget kapital samt kötid.
Hushållens ekonomiska förutsättningar är avgörande för vilken typ av bostadsförsörjnings-
åtgärder som är möjliga och lämpliga.
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9 MÖJLIG BOSTADSFÖRSÖRJNING
I det här avsnittet presenteras två vägar till bostadsförsörjning, sociala insatser och 
tilldelning av marknadsmässigt prissatta men förhållandevis billiga bostäder. Antalet 
hushåll med bostadsförsörjningsbehov som kan ta del av respektive insats beräknas och 
gruppen som hamnar mittemellan identifieras. 

De FOBS-hushåll som inte försörjs av utbudet är BFB-hushållen, hushållen med 
bostadsförsörjningsbehov. Det är för dessa hushålls boendesituation som utbudet behöver 
kompletteras. Medan gruppen FOBS-hushåll var mer indikativ – här ingår exempelvis hushåll vars 
boendesituation ej kunnat utvärderas – är gruppen BFB-hushåll mer konkret. Dessa hushåll har 
ställts mot utbudet och vi kan konstatera att gruppen inte kan få en godtagbar bostad med hjälp 
av utbudet. BFB-hushållen delas in i tre delar för att visualisera olika bostadsförsörjningsvägar. 
De svagaste hushållen jämförs med kommunens pågående arbete med sociala åtgärder, medan 
de starkaste hushållen jämförs med ett potentiellt utbud genom nybyggnation eller andra 
utbudsskapande åtgärder. Gruppen mitt i mellan dessa två bedöms som svårast att 
bostadsförsörja. 

9.1 EKONOMISKT BISTÅND

Tyréns jämför de åtgärder som Haninge kommun redan gör (inom ramen för 
socialförvaltningens arbete för hushåll i hemlöshet, med sociala problem eller oförmåga att 
betala boende- och levnadsomkostnader) med BFB-hushållen.

Dessa åtgärder avser i denna beräkning hushåll som får utbetalnings av försörjningsstöd 
(ekonomiskt bistånd). Utbetalning av försörjningsstöd är inte en bostadssocial åtgärd i sig, 
eftersom hushållet trots bistånd kan sakna boende, men biståndet är beräknat för att kunna 
täcka boendekostnaderna och på så sätt möjliggöra ett boende.

Biståndet är inte av en sådan omfattning att hushållet klarar en banks KALP-kalkyl efter att 
boendet är betalt, varför hushåll med försörjningsstöd inte uppnår en godtagbar 
boendesituation så som den definieras i denna rapport, även när stödet räknas med. Tyréns 
menar dock att det är relevant att redovisa gruppen som mottar ekonomiskt bistånd eftersom
det i någon mening är en bostadsförsörjningsåtgärd.

Under 2017 betalade Haninge ut försörjningsstöd till 1500 hushåll. Vissa hushåll fick dock bara 
försörjningsstöd en del av året och en genomsnittlig månad betalades det ut stöd till ca 800 
hushåll (beräknat på stickproven mars, juni, september och december).

Nästan 69 % av hushållen som mottog försörjningsstöd var ensamstående utan barn, och 
ytterligare 6 % var par utan barn. Resterande var barnfamiljer 12 % eller ensamstående med barn 
11%. 

Utifrån dessa siffror har Tyréns flaggat upp de ca 800 hushåll som har svagast ekonomi inom de 
olika hushållstyperna som mottagare för ekonomiskt bistånd.

Utöver försörjningsstöd har Haninge kommun även bostäder i sociala kontrakt. 2017 uppgick 
det till ca 260 bostäder; boende för missbrukare, genomgångslägenheter, och 
etableringsbostäder för nyanlända. Dessa är rena bostadsförsörjningsåtgärder men har inte 
kunnat tas med i beräkningen. Det finns ett visst överlapp där boende i sociala bostäder även 
mottar försörjningsstöd, ca 50 hushåll. Sålunda bidrar sociala kontrakt med bostadsförsörjning 
till ungefär 200 ytterligare hushåll. 

I tabell 5 framgår att gruppen med lägst betalningsförmåga är ca 1300 hushåll. Om vi 
subtraherar de 800 som får försörjningsstöd samt de 200 som bor i sociala kontrakt, kvarstår 
det ändå ca 300 hushåll som i analysen ser ut att vara i behov av ekonomiskt bistånd men inte 
verkar motta sådana i dagsläget.



2021-02-04

38(64)

9.2 NORMHYRA 1 550

Om ekonomiskt bistånd omfattar de med svagast ekonomi, skulle nyproduktion, olika typer av 
förturer till bostäder i beståndet eller på annat sätt sänkta trösklar kunna bostadsförsörja BFB-
hushållen med starkare ekonomi.

För att ta reda på hur stor del av BFB-hushållen som går att bostadsförsörja med bostäder som 
skulle kunna finnas på marknaden, utgår vi från hyresrätter som skulle kunna byggas med 
investeringsstödet. Vid byggande med investeringsstöd betalar staten en del av 
produktionskostnaden mot att hyran inte överstiger ett visst tak. Högsta normhyra med 
investeringsstöd i Stockholmsregionen år 2017 var 1 550 kr/år/kvm. En normhyra motsvarande
1 550 kan översättas till följande hyresnivåer för normalstora hyresrätter.12

Tabell 6. Hyresnivå per lägenhetsstorlek för normhyra 1550 kr/kvm, vilket motsvarar nybyggda hyresrätter 
subventionerade med investeringsstöd.

Rum Månadshyra Årshyra

1 5 335 64 025

2 7 128 85 541

3 8 829 105 952

4 10 601 127 216

5 12 294 147 529

6 13 348 160 174

Hyresnivåerna i tabell 6 blir gränsvärde för marknadsmässig men ändå förhållandevis låg hyra i 
modellen, tillika den högsta hyra som staten godkänner vid utbetalning av byggsubventioner. En 
jämförelse av köpkraften och rimlig hyra, vilken kan avläsas i tabell 7, visar att nyproduktion av 
hyresrätter med rimlig hyra, det vill säga normhyra 1 550 kr/år/kvm, bostadsförsörjer ca 1800 
BFB-hushåll. Betalningsförmågan bland de som inte kan få en bostad i är i vissa fall hög, och 
deras bostadsförsörjningsbehov förefaller till viss del bero på barriärer in på bostadsmarknaden.

12 Med SABO-kurvan, 1991-års metod: 
https://www.boverket.se/contentassets/6dde4b62144447dd871947f98f0855aa/2017-02-vad-ar-
normhyra.pdf
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9.3 BOSTADSFÖRSÖRJNINGBEHOV OCH BOSTADSFÖRSÖRJNING

Analysen visar att det finns 7 400 hushåll som inte har ett godtagbart boende och som inte kan 
tillfredsställa sitt bostadsbehov med hjälp av utbudet. Detta är gruppen som har 
bostadsförsörjningsbehov, BFB-hushållen. Gruppen med allra lägst betalningsförmåga består av 
strax under 1 300 hushåll, av vilka ca 800 har försörjningsstöd. Den gruppen bedöms vara 
bostadsförsörjda av sociala bostadsförsörjningsåtgärder. I tabell 7 markeras denna grupp med 
gult.

Den grupp som har råd med de hyresnivåer som normhyra 1 550 kr/år/kvm innebär är markerat 
i grönt i samma tabell. Det framgår även att en relativt stor grupp befinner mittemellan, en 
grupp som är utmanande att bostadsförsörja.

I kommande kapitel redovisar vi hur denna grupp är fördelad mellan de som har svag ekonomi 
nog att antas vara föremål för sociala bostadsförsörjningsåtgärder, sådana som har stark 
ekonomi nog för att ha råd med bostäder med en normhyra på 1 550 kr/år/kvm, och sådana 
som hamnar mittemellan, sådana som inte har råd med hyran.

Figur 22. Fördelning av BFB-hushåll utifrån potentiell försörjning, totalt i fram överst, samt 
fördelat på antal rum nedan.
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Antal hushåll som behöver bostadsförsörjning uppdelade efter deras behov av 
lägenhetstyper och deras förmåga att betala löpande boendekostnader

Max boendekostnad Etta Tvåa Trea Fyra Femma Sexa

I sociala åtgärder
548 84 111 42 7 2

0 kr 126 77 193 106 26 17

1 000 kr 163 45 47 20 2 1

2 000 kr 223 38 54 16 5 1

3 000 kr 118 52 73 15 8 1

4 000 kr 42 46 58 30 5 2

5 000 kr 32 17 80 19 7 3

6 000 kr 29 11 85 27 5 0

7 000 kr 26 8 51 22 6 2

8 000 kr 28 10 33 10 5 0

9 000 kr 36 10 30 9 5 2

10 000 kr 37 7 22 11 5 3

11 000 kr 37 8 32 13 4 2

12 000 kr 31 6 20 15 4 3

13 000 kr 24 9 24 7 5 1

14 000 kr 25 5 19 9 2 2

15 000 kr 31 9 24 15 3 0

16 000 kr 13 8 19 9 2 2

17 000 kr 19 12 21 8 6 5

18 000+ kr 89 119 496 228 110 69

I sociala åtgärder 548 84 111 42 7 2
Har ej råd med 

normhyra 704 294 674 298 92 40

Har råd med normhyra 425 203 707 291 123 76

Tabell 7. Behovet av bostäder efter lägenhetsstorlek och boendekostnad, uttryckt i månadshyra. 
En del av hushåll som har lägst betalningsförmåga förmodas vara föremål för sociala åtgärder 
och markeras i orange. Hushåll som kan betala över normhyra 1 550 kr/år är markerade i 
grönt. De som varken omfattas av sociala åtgärder eller har råd med en normhyra på 1 550 
markeras i rött. Tabellfärgernas ifyllnadsgrad/intensitet representerar gruppens relativa storlek 
jämte andra värden i tabellen.
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9.4 MÖJLIG FÖRSÖRJNING UTIFRÅN BOENDESITUATION

Vid analys av BFB-hushållen utifrån varför de flaggats för osäkert boende går det att se att 
orsaken spelar stor roll för vilken typ av bostadsförsörjning som är möjlig.

Den största gruppen, hushåll som bor dyrt, har en svår bostadssituation. Här finns den flesta 
hushåll som mottar ekonomiskt bistånd samt en mycket stor del av hushållen som ej har råd 
med hyran. Endast en liten del har råd med normhyra 1 550.

Den näst största gruppen, trångbodda, försörjs redan till stor del av utbudet (se Figur 18). Av de 
kvarvarande har nästan samtliga råd med en normhyra på 1 550 kr.

De som både bor trångt och dyrt, alternativt inte är registrerade på en bostad alls har ej råd med 
normhyra 1550. Bland de som flyttar runt mycket kan ungefär hälften ha råd med en normhyra 
på 1 550 kr. 

Byggande eller andra utbudsskapande åtgärder kan framförallt riktas mot trångbodda, hushåll 
som flyttar runt och hushåll med oklar boendesituation. Det är dock viktigt att tänka på sänkta 
trösklar för dessa grupper; de har råd med normhyran på 1 550 men kan ändå inte försörjas av 
utbudet. Detta kan förklaras av långa kötider, inkomstkrav eller bara att antalet prisrimliga 
bostäder är för få till antalet.

Figur 23. BFB-hushålls möjlighet till bostadsförsörjning uppdelat på orsak. Diagrammet visar hur många
FOBS-hushåll som försörjs av utbudet, hur många som inte försörjs av utbudet men har råd med hyra till 
nybyggda hyresrätter med investeringsstöd, samt hur många som inte försörjs av utbudet och inte har råd 
med nybyggda hyresrätter med investeringsstöd samt hur många som är i sociala åtgärder.
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9.5 MÖJLIG FÖRSÖRJNING UTIFRÅN HUSHÅLLSTYP

När det gäller hushållstyper är de två största grupperna med bostadsförsörjningsbehov 
ensamstående utan barn samt sammanboende med under 25 år. 

Tillkommande utbud med boendekostnad motsvarande normhyra 1 550 kan försörja cirka en 
tredjedel av ensamstående utan barn samt cirka hälften av sammanboende eller övriga hushåll
med barn. Den största gruppen i sociala åtgärder eller som inte har råd med hyran är 
ensamstående, men i relativa mått är ensamstående med barn mest utsatt. En relativt stor grupp 
sammanboende och övriga hushåll med barn har inte råd med hyran, dock är få i sociala 
åtgärder i den gruppen. Denna grupp är särskilt viktig att hålla ögonen på, inte minst då 
barnkonventionen numera är svensk lag.

Figur 24. BFB-hushålls möjlighet till bostadsförsörjning uppdelat på hushållstyp. Diagrammet visar hur 
många BFB-hushåll har råd med hyra till hyresrätter med investeringsstöd, samt hur många som inte 
försörjs av utbudet och inte har råd med hyra till nybyggda hyresrätter med investeringsstöd samt hur 
många som är i sociala åtgärder.
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9.6 MÖJLIG FÖRSÖRJNING UTIFRÅN ÅLDER

Utifrån olika åldersgrupper framgår också att små barn samt vuxna i trettioårsåldern och sen 
tjugoårsålder är de största grupperna med bostadsförsörjningsbehov. I diagrammet framgår 
även att dessa grupper kan vara ett bra mål för nyproduktion eller andra utbudsskapande 
åtgärder, då de kan ha råd med boendekostnad motsvarande normhyra på 1 550 kr/kvm, givet 
att de får tillgång till en sådan bostad. Vid analys av andra kommuner har vissa åldersgrupper
framgått som mer lämpliga att bygga för än andra. Så är inte fallet i Haninge; den finns en 
köpkraftig efterfrågan bland BFB-hushåll i ett flertal åldersgrupper. 

Värt att notera är att det är få äldre som har bostadsförsörjningsbehov och att är färre och färre 
ju längre upp i åldrarna vi tittar. Bland de som ändå har ett behov framgår dock, att de flesta inte 
har råd med hyran och att denna grupp blir större, i relativa tal, längre upp i åldrarna.

Figur 25. Personer i hushåll med osäker boendesituation uppdelat per åldersgrupp. Diagrammet visar hur 
många FOBS-hushåll som försörjs av utbudet, hur många som inte försörjs av utbudet men kan 
bostadsförsörjas med nybyggda hyresrätter med investeringsstöd, samt hur många som inte försörjs av 
utbudet och inte kan bostadsförsörjas med nybyggda hyresrätter med investeringsstöd samt hur många 
som är i sociala åtgärder.
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9.7 MÖJLIG FÖRSÖRJNING UTIFRÅN HÄRKOMST

Den största gruppen med bostadsförsörjningsbehovet är utrikes födda med utrikes födda 
föräldrar. I denna demografiska grupp finns flest i sociala åtgärder (bedömer Tyréns), samt flest 
som har råd och inte råd med hyran. I den näst största gruppen, inrikes födda med inrikes födda 
föräldrar, har ungefär hälften råd med normhyra 1550 kr/kvm.

Figur 26. Personer i FOBS-hushålls möjlighet till bostadsförsörjning, uppdelat på härkomst. Diagrammet
visar hur många FOBS-hushåll som försörjs av utbudet, hur många som inte försörjs av utbudet men kan 
bostadsförsörjas med nybyggda hyresrätter med investeringsstöd, samt hur många som inte försörjs av 
utbudet och inte kan bostadsförsörjas med nybyggda hyresrätter med investeringsstöd samt hur många 
som är i sociala åtgärder. Uppdelat på härkomst.
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10 SLUTSATSER
I detta avsnitt sammanfattas analysens resultat samt vilka slutsatser som kan dras utifrån 
den statistik som presenterats. Idag får ca 800 hushåll social bostadsförsörjning, men 
ytterligare ca 3 800 hushåll har bostadsförsörjningsbehov. Sammanfattningsvis finns 
relativt goda möjligheter att bygga bort bostadsförsörjningsbehovet då över 40 % har råd 
med en boendekostnad som går att bygga till.

Tyréns analys syftar till att ge underlag om hushållens boendesituation och visa vilken typ av 
utbud som skulle behövas för att ge alla hushåll ett godtagbart boende. De hushåll som stått i 
fokus i analysen är hushåll som idag bor trångt, dyrt, uppvisar ett flyttbeteende som vittnar om 
en osäker boendesituation eller individer som inte är registrerade på en bostad. Bland dessa har 
Tyréns tagit bort de som kan få en bostad genom utbudet för att landa i ett kvantitativt mått på 
vilket utbud som skulle behöva tillföras för att ge alla hushåll en godtagbar bostad. Analys av 
bostadsförsörjningsbehovet i Haninge visar på följande insikter:

Det finns en grupp hushåll, omkring 4 500, som inte verkar ha ett godtagbart boende 
idag och inte heller kan förse sig med det via det tillgängliga utbudet.

Knappt 1 800 av dessa 4 500 hushåll har en ekonomi som skulle klara boendekostnaden 
på motsvarande normhyra 1 550 kr/år/kvm om de fick tillgång till en bostad.

De hushåll med svagast ekonomi kan vara behjälpta av ekonomiskt bistånd, vilka redan 
bostadsförsörjer ca 800 hushåll. Uppskattningsvis ytterligare 300 hushåll har en 
ekonomisk situation som indikerar behov av försörjningsstöd. 

Figur 27. Diagrammet visar, i runda tal, hushåll med redan godtagbart boende, FOBS-hushållen
som har möjlighet att få tillgång till en godtagbar bostad, samt antal BFB-hushåll kategoriserat i 
tre grupper, utifrån betalningsförmåga och befintliga sociala åtgärder.

Här återstår ca 1 900 hushåll utan godtagbar bostad, som varken tar del av sociala åtgärder eller 
kan ta del av nyproduktion. Denna grupp som ej har råd med hyran är därmed svår att 
bostadsförsörja. De flesta av dessa hushåll är sådana som idag bor dyrt i förhållande till sin 
ekonomiska situation. De är ofta ensamstående utan barn, samt ensamstående eller 
sammanboende med små barn, de är ofta födda utomlands eller har utrikes födda föräldrar. De 
flesta personer inom dessa grupper tillhör den yngre halvan av befolkningen, där både småbarn 
och unga vuxna är särskilt drabbade. Det är relativt få äldre som möter dessa utmaningar, även 
om det förekommer.
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10.1 INTRÄDESBARRIÄRER PÅ BOSTADSMARKNADEN

På bostadsmarknaden i Haninge förefaller det vara relativt stora inträdesbarriärer som tvingar 
hushåll till ett icke-godtagbart boende. Den slutsatsen kan dras av att det är en stor grupp av 
relativt köpkraftiga hushåll som klarar normhyra 1550 men som trots detta inte försörjs att 
utbudet. Detta är delvis en fråga om barriärer i form av långa kötider och höga bostadspriser
men problemet bottnar till viss del även i inkomstkrav som hyresvärdar ställer på de boende.
Likaså kan utbudets sammansättning utgöra en barriär. Stora delar av behoven utgörs av ettor 
och treor, vilka förvisso är vanliga bostadsstorlekar. För den vanligaste bostadsstorleken, tvåor, 
är behovet hos BFB-hushåll relativt litet.

Genom att tillföra ettor och treor till utbudet kan fler hushåll bostadsförsörjas, dels direkt 
genom att det kvantitativa utbudet ökar, dels indirekt genom att ett ökat utbud kan sänka 
trösklarna till bostadsmarknaden. Haninge kan givetvis inte göra något åt de bostadspriser som 
råder eller kötider till hyresrätter eftersom dessa storheter bestäms på en regional 
bostadsmarknad. Haninge kan dock föra dialog med befintliga och framtida hyresvärdar om 
inkomstkrav och andra barriärer. 

TYRÉNS REKOMMENDATION
Undersök möjligheten att sänka trösklarna till bostadsmarknaden genom att förmå 
hyresvärdar att sänka sina inkomstkrav på hyresgäster
Fortsätt tillföra nyproducerade bostäder till bostadsbeståndet, framför allt ettor och 
treor.

10.2 FOKUS SMÅBARNSFAMILJER

Haninge är en kommun med många barnfamiljer. Analysen visar att det framförallt är 
småbarnsfamiljer som tycks ha en osäker boendesituation, särskilt där föräldrarna är i tidig 
trettioårsålder. Utifrån resultaten går det även att anta att övriga hushåll med barn under 25 år 
är att betrakta som barnfamiljer, men att hushållet har en tredje vuxen individ som hyr ett rum, 
en uthyrningsdel eller ett attefallshus i bostaden. När det kommer till övriga hushåll finns dock 
vissa brister i statistiken som försvårar ett säkert antagande.

FOBS-barnfamiljer tycks inte ha så stora problem på bostadsmarknaden i Haninge, då nära en 
tredjedel av gruppen har möjlighet att efterfråga utbudet och ytterligare en tredjedel har råd 
med normhyra 1550kr. Dessa hushåll är i regel trångbodda och här krävs inga särskilda 
bostadsförsörjningsinsatser annat än att hålla uppe en hög byggtakt. Det finns ca 1000 
barnfamiljer och övriga hushåll med barn som klarar normhyra 1550. Bygg för dem!

Gruppen barnfamiljer som bor dyrt är svårare att bostadsförsörja och uppgår till ca 800 hushåll 
om vi inkluderar övriga hushåll med barn. Haninge bör hålla ögonen på denna grupp eftersom 
den har små marginaler och barn i hushållet kan bli lidande. En del av dessa hushåll kan bli 
föremål för framtida sociala åtgärder.

TYRÉNS REKOMMENDATION
Barnfamiljer är den grupp som oftast är trångbodda. Trångbodda hushåll har dock 
generellt lätt att ordna en godtagbar bostad genom ordinarie utbud, men utbudet kan 
trots detta behöva utökas.
I Haninge finns det gott om småhus, en boendeform som särskilt tilltalar barnfamiljer. 
Alla hushåll har dock inte råd med småhus och det är viktigt att det finns stora bostäder 
även inom andra upplåtelseformer. 
Det finns ett stort bestånd av stora bostäder som idag bebos av äldre Haningebor. Dessa 
kommer så småningom ut på marknaden och kan eventuellt frigöras genom riktade 
flyttkedjor. Tyréns har dock matchat dessa bostäder mot BFB-hushållen och kan 
konstatera att många av bostäderna är för dyra för dessa hushåll. Dock kan ett ökat 
utbud vara marknadspåverkande och på så sätt göra att lämpliga bostäder 
tillgängliggörs (se bilaga 3 för utförligare resonemang kring detta). 
Kommunen kan planera för hyresrätter i befintliga småhusområden. Detta skapar både 
en bra miljö för barn som flyttar in i hyresrätterna och en möjlighet att bo kvar i samma 
område för befintliga familjer som skiljer sig. I och med nybyggnationen kan andra 
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attraktivitetshöjande åtgärder vidtas, såsom att rusta upp en lekpark, för att skapa en 
positiv inställning bland befintliga boende.

10.3 FOKUS UNGA VUXNA

En annan grupp med stora bostadsförsörjningsbehov är ensamhushåll, och framförallt då 
individer i åldern 25–29 år. Mer än en tredjedel av åldersgruppen skulle dock kunna få en 
lägenhet med hjälp av det ordinarie utbudet, vilket tyder på att delar av gruppen är villig att 
betala en stor andel av sin inkomst för att få tillgång till en för dem attraktiv bostad. Ungefär
hälften av unga mellan 25 och 29 år i BFB-hushåll har råd med en hyresrättslägenhet till 
normhyra. Det finns ungefär 500 köpkraftiga ensamhushåll och ungefär 800 köpkraftiga 25–29-
åringar med bostadsförsörjningsbehov. Genom att bygga för ensamhushållen kan även 
hemmavarande vuxna barn flytta hemifrån vilket i sin tur kan starta en flyttkedja som 
tillgängliggör en större bostad. 

TYRÉNS REKOMMENDATION
Nyproduktion med investeringsstöd, och därmed en lägre hyra, bör riktas mot gruppen 
ensamhushåll/unga vuxna.
Det är möjligt att även studentbostäder bostadsförsörjer stora delar av gruppen.
Fördelen är att bostäderna riktar sig direkt till gruppen och på så sätt tilldelas till hushåll 
med svag ställning på bostadsmarknaden, utan att ordinarie kö påverkas.
Det finns gott om ledig yta i beståndet av småhus, särskilt de som bebos av äldre. Det 
finns dock svaga incitament för äldre att flytta ifrån dessa bostäder. Ett alternativ är att 
underlätta för kollektivboende mellan generationer, exempelvis i planeringsprocess och 
bygglov. Attefallshus för uthyrning är relativt utforskat, men kanske kan det bli lättare 
att bygga till en extra entré till en del av huset som hyrs ut? Här spelar 
bygglovshanteringen en roll.

10.4 FOKUS UTLÄNDSK BAKGRUND

Härkomst är den tydligaste indikatorn på bostadsförsörjningsbehov. Hushåll med personer som
är födda utomlands eller som har utrikes födda föräldrar är ofta FOBS-hushåll och har svårare att 
få en godtagbar bostad genom ordinarie utbud. Ofta handlar det om att dessa personer bor för 
trångt eller inte har råd med boendekostnader motsvarande normhyra 1 550 kr.

TYRÉNS REKOMMENDATION
Kommunen har redan ett särskilt bostadsförsörjningsansvar för nyanlända, för vilket det 
utgår statligt stöd under två år. Genom att permanentera det boende som 
tillhandahållits, även efter de två åren, säkerställs även den vanliga bostadsförsörjningen
vilket skapar ökad trygghet för de nya invånarna. Detta möjliggör en typ av 
förturssystem utan att hushållen tillåts gå före i kön eftersom bostaden redan var 
fråntagen det reguljära beståndet.
Trots att hushåll med utländsk bakgrund har svag ställning på bostadsmarknaden utgör 
gruppen en majoritet av de BFB-hushåll som går att bygga för. Prisrimliga bostäder rent 
generellt kommer bostadsförsörja gruppen men det är viktigt att se till att sänka 
trösklarna för tilldelning eftersom gruppen ofta saknar både kapital och kötid.

10.5 AVSLUTANDE REFLEKTIONER

Av de kommuner som Tyréns hittills analyserat med hjälp av denna metod har Haninge den 
största gruppen köpkraftiga (dvs. som har råd med en normhyra på 1550 kr) som trots det inte 
kan ta del av utbudet. Detta är alltså en grupp som marknaden borde kunna tillgodose med 
bostäder, men som av olika skäl inte gör det, vilket är att betrakta som ett 
marknadsmisslyckande. 

Av detta går det att dra slutsatsen att utmaningen inte är specifik för Haninge utan gäller hela 
Stockholmsregionen. Det är inte oväntat att bostadsmarknaden är som mest svårtillgänglig i 
Stockholm i och med sin storlek och tillväxttakt. 
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Problemen med barriärer på marknaden är inte heller något som Haninge helt kan lösa på egen 
hand. Därför bör Haninge driva frågan vid mellankommunala och regionala forum. Vidare bör 
Haninge föra dialog med de hyresvärdar som finns på den lokala marknaden. Barriärerna skulle 
minska drastiskt om inget bolag krävde tre årshyror i inkomst.

Ägardirektiv till allmännyttan kan vara ett sätt att påverka utbudet av bostäder i kommunen. 
Haninge kommun har en ganska begränsad verktygslåda i och med att allmännyttan är 
jämförelsevis liten i storlek. Tyréns rekommenderar trots detta att inriktningen på Haninge 
bostäder ses över i syfte att bidra positivt till bostadsförsörjningen på längre sikt. Det kan till 
exempel handla om att allmännyttan får direktiv att bygga och förvärva och på så sätt utöka sitt 
bestånd.

Trots att de hushåll som har en osäker boendesituation belyser nödvändiga åtgärder för 
kommunen inom bostadsförsörjningen, bör Haninge kommun verka för att bygga bostäder även 
för de som idag har en godtagbar boendesituation. Med andra ord behövs såväl generella 
åtgärder som specifika åtgärder. Haninge kan till exempel arbeta proaktivt med att utöka sin 
planreserv och använda sig av rullande detaljplanering, samt utveckla sina strategier för en aktiv 
markpolitik som lockar privata bostadsutvecklare. Här kan Haninge till exempel arbeta med att 
endast anvisa mark som redan är planlagd, i syfte att minska planrisken i projekten. Det är även 
möjligt att tillämpa fasta markpriser, vilket skapar en ökad förutsägbarhet för marknadens 
aktörer.
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BILAGA 1: KVOTER TILL BEFOLKNINGSPROGNOSEN
I detta avsnitt presenteras siffror i diagram som redovisar andelar av hela Haninge kommuns
befolkning som inte kan bostadsförsörja sig med ordinarie utbud, uppdelat på hur de kan 
försörjas. Syftet är att dessa kvoter ska kunna användas tillsammans med en 
befolkningsprognos och på så sätt ge en indikator om framtida bostadsförsörjningsbehov.

Figur 28. Andel hushåll med bostadsförsörjningsbehov uppdelat på hushållstyp. Diagrammet visar hur stor 
andel av hela Haninges befolkning som har bostadsförsörjningsbehov, uppdelat på vilken hushålltyp de 
ingår i.
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barn över
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Ensamståe
nde utan
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Har råd med hyra 5,22% 18,18% 7,39% 1,70% 6,90% 1,74% 1,57% 4,10% 3,47%

Har inte råd med hyra 3,73% 14,62% 9,07% 1,39% 5,15% 1,48% 4,13% 13,91% 4,33%

I sociala åtgärder 0,00% 0,00% 0,00% 0,62% 1,02% 0,66% 1,77% 3,69% 4,60%
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Figur 29. Andel hushåll med bostadsförsörjningsbehov utifrån härkomst. Diagrammet visar hur stor andel 
av hela Haninges befolkning som har bostadsförsörjningsbehov, uppdelat på härkomst.

0% 5% 10% 15% 20% 25% 30% 35%

Inrikes född med två inrikes födda
föräldrar

Inrikes född med en inrikes och en utrikes
född förälder
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förälder

Inrikes född med två utrikes födda
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Utrikes född med två utrikes födda
föräldrar
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Utrikes född med
minst en inrikes född

förälder

Inrikes född med två
utrikes födda

föräldrar

Utrikes född med två
utrikes födda

föräldrar
Har råd med hyra 3,86% 5,98% 10,60% 11,31% 13,66%

Har inte råd med hyra 3,00% 6,01% 5,44% 14,05% 14,35%

I sociala åtgärder 0,69% 1,24% 3,44% 2,30% 3,38%

Har råd med hyra Har inte råd med hyra I sociala åtgärder
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Figur 30. Andel hushåll med bostadsförsörjningsbehov uppdelat på ålder. Diagrammet visar hur stor andel 
av hela Haninges befolkning som har bostadsförsörjningsbehov, uppdelat på åldersgrupper. Tabellen 
nedan visar Figur 27:s värden i tabellform.

Ålder Har råd med hyra Har inte råd med hyra I sociala åtgärder

100- 0,00% 0,00% 0,00%
95-99 1,18% 5,88% 0,00%
90-94 0,36% 6,20% 1,82%
85-89 0,62% 4,36% 1,12%
80-84 0,46% 3,84% 0,93%
75-79 0,29% 2,84% 0,84%
70-74 0,66% 3,84% 0,83%
65-69 1,01% 2,99% 0,74%
60-64 2,47% 3,96% 1,44%
55-59 3,14% 3,78% 1,70%
50-54 3,68% 4,65% 1,09%
45-49 5,83% 5,49% 1,33%
40-44 8,02% 7,71% 1,47%
35-39 10,83% 8,97% 1,75%

30-34 14,02% 9,17% 2,08%
25-29 11,82% 7,19% 1,54%
20-24 8,73% 6,76% 2,17%
15-19 6,05% 9,18% 2,09%
10-14 6,59% 10,24% 1,87%
5-9 9,69% 10,83% 1,96%
0-4 15,23% 12,98% 2,02%

0% 5% 10% 15% 20% 25% 30% 35%

100-

95-99

90-94

85-89

80-84

75-79

70-74

65-69

60-64

55-59

50-54

45-49

40-44

35-39

30-34

25-29

20-24

15-19

10-14

5-9

0-4

Har råd med hyra Har inte råd med hyra I sociala åtgärder



2021-02-04

52(64)

BILAGA 2: GRUNDANTAGANDEN
Tyréns har i denna rapport räknat med följande grundantaganden.  

Behov och bostadsutbud avser år 2017
1,5 % bolåneränta
Trångboddhetsnorm 2
Swedbanks KALP-kalkyl för 2019, omräknad till 2017 års priser
Personer ställer sig i bostadskön när de flyttar in i kommunen eller när de fyller 
uppfyller ålderskravet. Personer som inte bor i kommunen står inte i bostadskön. 
Hushållen agerar med en gemensam ekonomi
Individen med längst kötid representerar hushållets kötid
Individen med minst antal flyttar de senaste åren representerar hushållets flyttar de 
senaste åren
Antalet hushåll i sociala åtgärder är det genomsnittliga antalet hushåll som mottog 
ekonomiskt bistånd i Hushåll i sociala åtgärder under mars, juni, september och 
december.



2021-02-04

53(64)

BILAGA 3: BOSTÄDER SOM INNEHAS AV ÄLDRE
Tyréns har granskat de bostäder som äldre (70 år eller äldre, icke-FOBS-hushåll) bor i för att se 
vilken roll dessa bostäder skulle kunna fylla i bostadsförsörjningen, om de tillgängliggjordes. 
Tyréns kan inledningsvis konstatera att bostäderna mycket riktigt inte används på ett effektivt 
sätt, där ett flertal hushåll har två eller fler rum ”över”. Det står givetvis varje hushåll fritt att ha 
det så, men det innebär likväl ett ineffektivt nyttjande av de resurser som finns i samhället.

Figur 31. Äldres bostäder uppdelat på antal rum samt utifrån hur bostaden förhåller sig till hushållet och 
trångboddhetsnorm 2. Hushåll som bor stort har ett rum extra, hushåll som bor mycket stort har två eller 
flera rum extra.

Analysen visar att en del av dessa bostäder är små billiga bostäder som är välanpassade till 
hushållets ekonomi och behov, och därmed redan fyller en bostadsförsörjningsfunktion.

Analysen visar samtidigt att även de stora bostäderna fyller en bostadsförsörjningsfunktion. De 
stora bostäderna är ofta småhus eller bostadsrätter som köpts i en marknad med lägre priser, 
och som på grund av detta och tidigare decenniers inflationstakt, har en relativt låg belåning. 
Det innebär att de stora bostäderna är ganska billiga för de äldre som bor i dem idag, även om 
på marknaden betingar samma priser som andra större bostäder (om utbudet av dem inte blir 
marknadspåverkande), vilket generellt är för dyrt för BFB-hushållen. 

Detta innebär att de stora äganderätterna vid nuvarande användning bostadsförsörjer en grupp 
med svag ställning på bostadsmarknaden (om vi bortser från den nuvarande bostaden), men på 
marknaden inte gör mycket för gruppen BFB-hushåll, åtminstone inte direkt. 

Analysen visar att ca 100 ettor, dryga 200 tvåor och dryga 200 treor bidrar till 
bostadsförsörjning direkt. Övriga bostäder behöver gå en snårig väl genom flyttkedjor för att 
hitta fram till gruppen BFB-hushåll.

Tyréns kan konstatera att potentialen i äldres bostäder riskerar att överdrivas i debatten. Ur ett 
teoretiskt resursperspektiv är resonemanget att de borde användas mer effektivt korrekt, men ur 
ett praktiskt perspektiv fyller de en viktig funktion i att försörja hushåll som annars har svag 
ställning på marknaden. Att gruppen äldre har resurser i form av kötid och bostadskapital gör 
att gruppen har tillgång till prisrimligt boende och därför inte har en framträdande roll i denna 
beräkning av bostadsförsörjningsbehovet. Om gruppen däremot drevs från sina bostäder genom 
olika typer av ”rörelsefrämjande åtgärder” finns en risk att bostadsförsörjningsbehovet ökar.
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BILAGA 4: ORDLISTA

BFB-hushåll BFB är förkortning för bostadsförsörjningsbehov. BFB-hushåll avser ett hushåll som 
enligt rapportens uppsatta kriterier flaggats för osäkert boende (FOBS) och inte heller 
kan ta del av ett godtagbart boende genom utbudet.

Boendekostnad Den totala kostnaden för hushållets boende. Boendekostnaden inkluderar hyra, 
räntekostnader, den boendes egna underhållskostnader samt vissa obligatoriska 
avgifter (till exempel avgift till bostadsrättsföreningen).

Bostadsförsörjningsbehov De bostäder som skulle behöva tillföras utbudet, för att varje hushåll ska kunna få 
tillgång till en godtagbar bostad.

Disponibel inkomst En sammanräkning av en individs samtliga inkomster efter skatt, inklusive inkomst 
från arbete, räntor på bankkonton, aktieutdelningar samt transfereringar i form av 
bidrag, bistånd och skatteutbetalningar, exempelvis bostadsbidrag och sjukpenning. 

Dyrt boende Definitionen av dyrt avser ett relativt begrepp som ställs mot den boendes inkomst. 
Om boendekostnaden är så pass hög att hushållet har mindre kvar att leva på än vad 
en KALP-kalkyl föreskriver, är boendet dyrt.

FOBS Förkortning för Flaggad för osäker boendesituation. FOBS avser ett hushåll som enligt 
rapportens uppsatta kriterier inte verkar bo i ett godtagbart boende idag, eller som på 
grund av andra indikatorer antas ha en osäker boendesituation.

Godtagbar bostad Ett boende som enligt rapportens uppsatta kriterier inte är för trångt och/eller för dyrt
i förhållande till inkomsten.

Hushåll Med hushåll menas i rapporten bostadshushåll, och är enligt SCB:s definition ett antal 
personer som är registrerade på samma bostad och utgår sålunda från var personer 
bor, snarare än dess familjesammanställningar, relationella eller biologiska band.

Hushåll med 
bostadsförsörjningsbehov

Ett hushåll som enligt rapportens uppsatta kriterier inte bor godtagbart i ett 
godtagbart boende och inte heller kan få ett godtagbart boende via utbudet på 
marknaden.

Hyrt boende Avser hyresrätter och specialbostäder. Gemensamt för dessa är att bostäderna, till 
skillnad från ägt boende, inte köps av hushållet. Istället ges tillträde till bostaden via en 
bostadskö eller annan förmedling.

KALP-kalkyl KALP är förkortning för Kvar att leva på. Kreditgivare använder sig av KALP-kalkyler, 
vilka föreskriver hur mycket pengar ett hushåll med viss sammansättning och storlek 
behöver ha kvar efter det att boendekostnaderna är betalda. KALP används i rapporten 
för att definiera ett dyrt boende.

Koppling till utbudet Avser hur stor andel av utbudet i rätt storlek som hushållen under år 2017 kan ta del 
av, det vill säga har tillträde till och har råd med, både avseende kötider till hyresrätter, 
insats av eget kapital till bostads- och äganderätter samt de löpande 
boendekostnaderna

Normhyra Normhyra är ett jämförelsetal för jämförelse mellan hyror på bostäder med olika 
storlek. Bostäder som har samma normhyra kan sägas ha samma hyresnivå, även om 
en mindre bostad skulle ha en högre hyra per kvadratmeter boarea än en större 
bostad.

Sociala bostads-
försörjningsåtgärder Ekonomiskt bistånd eller boende genom sociala kontrakt.
Sociala åtgärder Ekonomiskt bistånd
Specialbostad Bostäder som inte ingår i det reguljära bostadsbeståndet. Specialbostäder finns för 

äldre, studenter eller personer med funktionsnedsättning.
Ta del av utbudet Ett hushåll kan ta del av utbudet om hushållet har tillräckligt lång kötid för att få 

tillträde, eller tillräckligt mycket eget kapital till insatsen, samt att bostaden är 
godtagbar, dvs inte är för dyr eller för trång.

Trångbodda hushåll Ett hushåll är trångbott om det har färre antal rum än vad som rekommenderas av
Trångboddhetsnorm 2, som används av bland annat Boverket. Normen föreskriver att 
bostaden ska innehålla ett kök och ett vardagsrum samt att det inte ska bo fler än två 
personer per ytterligare rum. Ensamhushåll undantas och kan bo i ett rum och kök 
(ROK).

Utbudet av bostäder Avser de bostäder som finns till förfogande på den öppna marknaden.
Utländsk bakgrund Personer som är utrikes födda eller personer som är inrikes födda med två utrikes 

födda föräldrar.
Ägt boende Avser både bostadsrätt och äganderätt. Det som är gemensamt är att bostäderna säljs 

och köps på marknaden, till skillnad från hyrt boende.
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BILAGA 5: KARTBILDER, ABSOLUTA SIFFROR

Följande GIS-kartor visar schematiskt hur antal hushåll som flaggats för osäker boendesituation
(FOBS) fördelar sig i Haninge kommun. För en förklaring till respektive FOBS-kategori, se avsnitt 
4.
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Följande GIS-kartor visar schematiskt kopplingen mellan gruppen flaggade hushåll och det 
befintliga bostadsutbudet i kommunen. Första kartan visar hushållen som kan försörjas av 
utbudet. Att kunna försörjas av utbudet innebär att bostaden är tillräckligt stor och har 
tillräckligt låg boendekostnad för att vara godtagbar samt att hushållet har tillträde till 
bostaden genom sin kötid (till hyresrätter) eller kan betala den kontanta insatsen med sin 
förmögenhet (för bostadsrätter och äganderätter). Den andra kartbilden illustrerar de hushåll 
som inte bor i en godtagbar bostad idag, och ej heller kan få en godtagbar bostad genom 
utbudet. Sista kartan visar hur antalet hushåll som är i sociala åtgärder fördelar sig i 
kommunen. Dessa räknas inte som FOBS-hushåll eftersom de redan försörjs genom åtgärderna.
Se avsnitt 6-8 för mer utförlig beskrivning av matchningen mellan utbud och flaggade hushåll, 
samt avsnitt 9 för beskrivning av hushåll i sociala åtgärder.
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BILAGA 6: KARTBILDER, RELATIVA SIFFROR

Följande GIS-kartor visar schematiskt antalet hushåll som flaggats för osäker boendesituation 
(FOBS) i förhållande till samtliga hushåll i den givna geografiska punkten. Kartorna visar endast 
punkter med fler än 10 hushåll. De punkter som ligger tätt har högre befolkningstäthet och en 
yta på 250 x 250 meter. De punkter som ligger utspritt, dvs. ej i anslutning till en annan punkt, 
har lägre befolkningstäthet och en yta på 1000 x 1000 meter. För en förklaring till respektive 
FOBS-kategori, se avsnitt 4.
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Följande GIS-kartor visar schematiskt kopplingen mellan gruppen flaggade hushåll och det 
befintliga bostadsutbudet i kommunen. Första kartan visar antalet hushållen som kan försörjas 
av utbudet i den givna geografiska punkten som procent av samtliga flaggade hushåll i den 
punkten. Den andra kartbilden illustrerar antalet hushåll som inte bor i en godtagbar bostad 
idag, och ej heller kan få en godtagbar bostad genom utbudet, som procent av samtliga 
flaggade hushåll i den punkten. Sista kartan visar antalet hushåll som är i sociala åtgärder som 
procent av totalt antal hushåll per punkt. Dessa räknas inte som FOBS-hushåll eftersom de
redan försörjs genom åtgärderna. Se avsnitt 6-8 för mer utförlig beskrivning av matchningen 
mellan utbud och flaggade hushåll, samt avsnitt 9 för beskrivning av hushåll i sociala åtgärder.



2021-02-04

64(64)



Sammanfattning

BERÄKNING AV 
BOSTADSFÖRSÖRJNINGSBEHOV 
I HANINGE KOMMUN

SAMMANFATTNING AV SLUTRAPPORT
2021-02-04



Tyréns AB 118 86 Stockholm
Besök: Peter Myndes Backe 16
Tel:010 452 20 00 www.tyrens.se
Säte: Stockholm Org.nr: 556194-7986

Sammanfattning

2(6)

1 SAMMANFATTNING
Tyréns har på uppdrag av Haninge kommun beräknat bostadsförsörjningsbehovet i 
kommunen. Beräkningarna bygger på en nulägesanalys som kopplar samman 
hushållens boendesituation med deras reella möjlighet att efterfråga utbudet av 
bostäder i kommunen. I denna sammanfattning presenteras uppdragets viktigaste 
slutsatser, en övergripande metodgenomgång samt en lista över Tyréns 
rekommendationer till Haninge kommun i sitt fortsatta arbete med 
bostadsförsörjningen.

HUSHÅLLENS FÖRUTSÄTTNINGAR PÅ BOSTADSMARKNADEN I HANINGE KOMMUN (2017)

80 % bor i ett godtagbart boende

7 % har en osäker boendesituation men 
kan ordna ett godtagbart boende av egen 
kraft

5 % kan ej uppnå en godtagbar 
bostadssituation genom utbudet, men har 
råd med en normhyra på 1 550 kr

6 % kan ej uppnå en godtagbar 
bostadssituation genom utbudet, och har 
inte råd med en normhyra på 1 550 kr

2 % kan ej uppnå en godtagbar 
boendesituation genom utbudet, och har 
heller inte råd med en normhyra på 1 550 
kr/kvm/år men antas omfattas av 
ekonomiskt bistånd

Analysresultatet visar att totalt 28 400 hushåll i Haninge kommun bor i ett godtagbart 
boende samt att 7 200 hushåll har en osäker boendesituation.1 Av de som har en 
osäker boendesituation, och där de allra flesta bor trångt, visar det sig att 2 600 av 
dessa kan få en godtagbar bostadssituation av det tillgängliga utbudet av bostäder i 
kommunen. Tillsammans innebär det att 87 procent av hushållen i Haninge kommun 
antingen redan har eller av egen kraft kan ordna en godtagbar boendesituation. 

Cirka 4 500 hushåll kan inte tillgodose sina bostadsbehov av egen kraft och är därmed 
föremål för bostadsförsörjningsåtgärder. Av dessa har 1 800 hushåll en tillräckligt 
stark ekonomi för att kunna betala en boendekostnad som motsvarar en med 
investeringsstöd nyproducerad hyresrätt, det vill säga en hyresnivå på 1 550 kr per 
kvadratmeter och år. Dock saknar dessa hushåll tillgång till den här typ av bostäder på 
grund av avsaknad av kötid i bostadskön, samtidigt som de saknar tillräckligt med 
kapital för att kunna efterfråga en motsvarande bostadsrätt. Cirka 800 hushåll 
omfattas av ekonomiskt bistånd eller boende i kommunala kontrakt. Slutligen har cirka 
1 900 hushåll inte råd med boendekostnaden motsvarade en nybyggd hyresrätt med 
investeringsstöd, och omfattas inte heller av ekonomiskt bistånd. Denna grupp är 
därmed mycket svår att bostadsförsörja.

1 Samtliga siffror över hushållen är avrundade till närmsta hundratal.

7%

5%

6%

2%

80%



Uppdrag: 307503,  Bostadsförsörjning Haninge 2021-02-04
Beställare: Haninge kommun Sammanfattning

3(6)

BOSTADSMARKNADEN I HANINGE KOMMUN

Tyréns analys belyser flera viktiga förhållanden som råder på bostadsmarknaden i 
Haninge kommun. En stor del av hushållen med bostadsförsörjningsbehov försörjs inte 
av bostadsutbudet, men har råd med boendekostnader motsvarande nyproduktion.
Dessa hushåll innefattar såväl trångbodda barnfamiljer som unga vuxna och mindre 
hushåll. Personer med utländsk bakgrund identifieras som de med svagast ställning på 
bostadsmarknaden, men även denna grupp går att bygga för. Äldre hushåll med 
bostadsförsörjningsbehov är få till antalet, men har samtidigt en relativt svag ställning 
på bostadsmarknaden. I kommunen finns en stor grupp med svag ekonomi men som 
inte omfattas av ekonomiskt bistånd. För den gruppen är troligen även bostäderna 
med lägre hyra i beståndet för dyra i relation till deras betalningsförmåga, men kan 
eventuellt nås av en kombination av generella bostadsförsörjningsåtgärder och 
ekonomiskt bistånd. Ca 300 hushåll i denna grupp ser ut att behöva ekonomiskt 
bistånd, men har det ej enligt statistiken. Den viktigaste åtgärden för Haninge 
kommun är att fortsätta bygga och samtidigt premiera bostäder med låga trösklar och 
prisrimliga boendekostnader där det är möjligt.

OM RAPPORTEN

Tyréns har på uppdrag av Haninge kommun beräknat bostadsförsörjningsbehovet efter 
den metod som, med finansiering av Sven Tyréns stiftelse, togs fram i 
forskningsprojektet Testbädd SOU2018:35. Forskningsprojektet baserades på den 
statliga offentliga utredningen Ett gemensamt bostadsförsörjningsansvar, och har 
skapat en beräkningsmodell baserad på resonemang och definitioner kring 
bostadsförsörjningsbehovet, det vill säga det glapp mellan marknadens utbud och det 
utbud som skulle ge varje hushåll en godtagbar bostad. I forskningsprojektet arbetade 
Tyréns fram en omfattande databas för år 2017. I databasen har Tyréns identifierat de 
hushåll i Haninge kommun som bor i en godtagbar bostad samt de hushåll som har en 
osäker boendesituation. 

Dataunderlaget i beräkningsmodellen bygger på registerdata på bland annat 
folkbokföring och taxering. Underlaget omfattar hushållens bostad, disponibla 
inkomst, indikatorer för hushållens förmögenhet och flytthistorik samt demografiska 
markörer för hushållen. I databasen kan därmed trångboddhet, avsaknad av 
registrerad bostad samt flyttbeteende, vilka vittnar om osäkert boende, identifieras. 
Till databasen kopplas schablondata för boendekostnader. Utifrån dessa två datakällor, 
hushållens ekonomi och boendekostnadsschabloner, kan hushållens nuvarande 
boendeekonomi skattas. I och med att boendeekonomin, flyttbeteendet och jämförelse 
mellan hushållens storlek och bostadens storlek kan beräknas i databasen kan Tyréns 
flagga hushåll för osäker boendesituation

ETT HUSHÅLL FLAGGAS FÖR OSÄKER BOENDESITUATION NÄR: 

bostaden inte är godtagbar (dvs. att den är antingen är för dyr eller för liten), eller
hushållet uppvisar ett flyttbeteende som vittnar om osäker boendesituation, eller
det saknas information om hushållets bostad eller boendeförhållanden, eller
hushållet är inte skrivet på en bostad.

De hushåll som redan bor i ett godtagbart boende eller redan bostadsförsörjs med 
specialbostad analyseras inte vidare, med anledning av att de i en nulägesanalys kan 
konstateras vara bostadsförsörjda. 

Hushållen som flaggats för osäker boendesituation ställs inför det faktiska utbudet av 
bostäder 2017, där varje hushålls koppling till utbudet beräknas. Hushållen matchas 
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mot utbudet för att se om det finns hushåll som inte kunde tillgodose sitt 
bostadsbehov med ordinarie utbud av bostäder. Även potentiella flyttkedjor analyseras 
genom att hushållens egna bostäder läggs till utbudet. Hushåll som inte kan få en 
bostad genom utbudet utgör BFB-hushållen; hushållen med bostadsförsörjningsbehov. 
De bostäder som skulle kunna tillgodose denna grupps bostadsbehov är 
bostadsförsörjningsbehovet.

Hushållen med bostadsförsörjningsbehov har delats in i tre grupper:

En grupp utgörs av de som mottar ekonomiskt bistånd. Denna grupp utgör de 
hushåll med svagast ställning på bostadsmarknaden. 

En annan grupp består av de hushåll som har råd med en boendekostnad som 
är så hög att det med hjälp av investeringsstödet skulle gå att bygga 
hyresrätter riktade till gruppen. Den här gruppen kan bostadsförsörjas genom 
byggande eller genom att bostäder ur beståndet fördelas till dessa hushåll.

Den sista gruppen är de som har för svag ekonomi för att ha råd med ovan 
nämnda hyra, men omfattas inte av ekonomiskt bistånd. 

2 REKOMMENDATIONER
Tyréns huvudrapport Beräkning av bostadsförsörjningsbehov i Haninge kommun har 
utifrån den genomförda analysen rekommenderat Haninge kommun att vidta vissa 
åtgärder inom bostadsförsörjningen. För utförliga motiveringar till 
rekommendationerna, var god se avsnitt 10 i huvudrapporten. 

MINSKA INTRÄDESBARRIÄRERNA PÅ BOSTADSMARKNADEN

På bostadsmarknaden i Haninge förefaller det vara relativt stora inträdesbarriärer som 
tvingar hushåll till ett icke-godtagbart boende, då det är en stor grupp av relativt 
köpkraftiga hushåll som klarar normhyra 1 550 men som trots detta inte försörjs att 
utbudet. 

Undersök möjligheten att sänka trösklarna till bostadsmarknaden genom att förmå 
hyresvärdar att sänka sina inkomstkrav på hyresgäster.

Fortsätt tillföra nyproducerade bostäder till bostadsbeståndet, framför allt ettor 
och treor.

Problemen med barriärer på marknaden är inte något som Haninge helt kan lösa på 
egen hand. Därför bör Haninge driva frågan vid mellankommunala och regionala 
forum. Vidare bör Haninge föra dialog med de hyresvärdar som finns på den lokala 
marknaden. Barriärerna skulle minska drastiskt om inget bolag krävde tre årshyror 
i inkomst.

Ägardirektiv till allmännyttan kan vara ett sätt att påverka utbudet av bostäder i 
kommunen. Haninge kommun har en ganska begränsad verktygslåda i och med att 
allmännyttan är jämförelsevis liten i storlek. Tyréns rekommenderar trots detta att 
inriktningen på Haninge bostäder ses över i syfte att bidra positivt till 
bostadsförsörjningen på längre sikt. 
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Trots att de hushåll som har en osäker boendesituation belyser nödvändiga 
åtgärder för kommunen inom bostadsförsörjningen, bör Haninge kommun fortsatt 
verka för att bygga bostäder även för de som idag har en godtagbar 
boendesituation. Med andra ord behövs såväl generella åtgärder som specifika 
åtgärder. Haninge kan till exempel arbeta proaktivt med att utöka sin planreserv 
och använda sig av rullande detaljplanering, samt utveckla sina strategier för en 
aktiv markpolitik som lockar privata bostadsutvecklare. Här kan Haninge till 
exempel arbeta med att endast anvisa mark som redan är planlagd, i syfte att 
minska planrisken i projekten. Det är även möjligt att tillämpa fasta markpriser, 
vilket skapar en ökad förutsägbarhet för marknadens aktörer.

FOKUSERA PÅ SMÅBARNSFAMILJER

Haninge är en kommun med många barnfamiljer. Analysen visar att det framförallt är 
småbarnsfamiljer som tycks ha en osäker boendesituation, särskilt där föräldrarna är i 
tidig trettioårsålder.

Barnfamiljer är den grupp som oftast är trångbodda. Trångbodda hushåll har dock 
generellt lätt att ordna en godtagbar bostad genom ordinarie utbud, men utbudet 
kan trots detta behöva utökas.

I Haninge finns det gott om småhus, en boendeform som särskilt tilltalar 
barnfamiljer. Alla hushåll har dock inte råd med småhus och det är viktigt att det 
finns stora bostäder även inom andra upplåtelseformer. 

Det finns ett stort bestånd av stora bostäder som idag bebos av äldre Haningebor. 
Dessa kommer så småningom ut på marknaden och kan eventuellt frigöras genom 
riktade flyttkedjor. Tyréns har dock matchat dessa bostäder mot BFB-hushållen och 
kan konstatera att många av bostäderna är för dyra för dessa hushåll. Dock kan ett 
ökat utbud vara marknadspåverkande och på så sätt göra att lämpliga bostäder 
tillgängliggörs.

Planera för hyresrätter i befintliga småhusområden. Detta skapar både en bra miljö 
för barn som flyttar in i hyresrätterna och en möjlighet att bo kvar i samma område 
för befintliga familjer som skiljer sig. I och med nybyggnationen kan andra 
attraktivitetshöjande åtgärder vidtas, såsom att rusta upp en lekpark, för att skapa 
en positiv inställning bland befintliga boende.

FOKUSERA PÅ UNGA VUXNA

Ensamhushåll, framförallt i åldern 25 – 29 år, är en grupp med stora 
bostadsförsörjningsbehov. Mer än en tredjedel av åldersgruppen skulle dock kunna få 
en lägenhet med hjälp av det ordinarie utbudet, vilket tyder på att delar av gruppen är 
villig att betala en stor andel av sin inkomst för att få tillgång till en för dem attraktiv 
bostad.

Nyproduktion med investeringsstöd, och därmed en lägre hyra, bör riktas mot 
gruppen ensamhushåll/unga vuxna.
Det är möjligt att även studentbostäder bostadsförsörjer stora delar av 
gruppen. Fördelen är att bostäderna riktar sig direkt till gruppen och på så sätt 
tilldelas till hushåll med svag ställning på bostadsmarknaden, utan att ordinarie 
kö påverkas.

Det finns gott om ledig yta i beståndet av småhus, särskilt de som bebos av 
äldre. Det finns dock svaga incitament för äldre att flytta ifrån dessa bostäder. 
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Ett alternativ är att underlätta för kollektivboende mellan generationer, 
exempelvis i planeringsprocess och bygglov. Attefallshus för uthyrning är 
relativt utforskat, men kanske kan det bli lättare att bygga till en extra entré till 
en del av huset som hyrs ut? Här spelar bygglovshanteringen en roll. 

FOKUSERA PÅ PERSONER MED UTLÄNDSK BAKGRUND

Härkomst är den tydligaste indikatorn på bostadsförsörjningsbehov. Hushåll med 
personer som är födda utomlands eller som har utrikes födda föräldrar är ofta FOBS-
hushåll och har svårare att få en godtagbar bostad genom ordinarie utbud. Ofta 
handlar det om att dessa personer bor för trångt eller inte har råd med 
boendekostnader motsvarande normhyra 1 550 kr.

Kommunen har redan ett särskilt bostadsförsörjningsansvar för nyanlända, för 
vilket det utgår statligt stöd under två år. Genom att permanentera det boende 
som tillhandahållits, även bortom de två åren, säkerställs även den ordinarie 
bostadsförsörjningen vilket skapar ökad trygghet för de nya invånarna. Detta 
möjliggör en typ av förturssystem utan att hushållen tillåts gå före i kön 
eftersom bostaden redan var fråntagen det reguljära beståndet.

Trots att hushåll med utländsk bakgrund har svag ställning på 
bostadsmarknaden utgör gruppen en majoritet av de BFB-hushåll som går att 
bygga för. Prisrimliga bostäder rent generellt kommer bostadsförsörja gruppen 
men det är viktigt att se till att sänka trösklarna för tilldelning eftersom 
gruppen ofta saknar både kapital och kötid.



Bilaga 3 – Process/aktiviteter för arbetet med att ta fram 
bostadsriktlinjer 
 

Arbetet med att ta fram riktlinjerna för bostadsförsörjning leds av kommunstyrelseförvaltningen. 
Beredningen för social hållbarhet har i uppdrag att: ”Aktualitetspröva bostadsriktlinjerna inför antagandet 
i kommunfullmäktige, vid behov föreslå justeringar av riktlinjerna samt överföra dem till ett separat 
dokument.” Nedan beskrivs övergripande hur arbetet med att ta fram riktlinjerna har genomförts samt 
vilka delar av organisationen som deltagit i arbetet. 

Tid Aktivitet Deltagare 
2020   
Juni-september Uppstart. Upphandling av konsult för 

att bistå med analys av 
bostadsmarknaden. 

Kommunstyrelseförvaltningen 

September-december Workshop, dialog och genomgång av 
analysen Bostadsförsörjningsbehovet i 
Haninge vid flertalet tillfällen. 

Kommunstyrelseförvaltningen, 
Social- och äldreförvaltningen, 
Haninge bostäder 

2021-2022   
Januari Workshop och dialog av analysen 

Bostadsmarknaden i Haninge. 
Kommunstyrelseförvaltningen,  
Social- och äldreförvaltningen, 
Stadsbyggnadsförvaltningen, 
Haninge bostäder. 

Februari Presentation av de två analyserna och en 
efterföljande workshop med 
beredningen för social hållbarhet. 
Beredningen har i uppdrag att ta fram 
bostadsriktlinjer. 

Beredningen för social 
hållbarhet, inkl. tjänstemän från 
kommunstyrelseförvaltningen 
och socialförvaltningen. 

April  Seminarium med presentation av de två 
bostadsanalyserna och dialog bl.a. med 
syftet att öka kunskapen kring 
bostadsförsörjning i kommunen. 
Samtliga förvaltningar, bolag och 
politiker var inbjudna.  

Ca 40 personer från 
förvaltningar, bolag och politik 
deltog på seminariet.  

Maj Beslut om att skicka ut 
bostadsriktlinjerna på remiss i 
Beredningen för social hållbarhet. 

Beredningen för social 
hållbarhet. 

Juni- 
januari 2022 

Remissperiod  

Mars 2022 Beslut i Beredningen för social 
hållbarhet. 

Beredningen för social 
hållbarhet. 
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1. INLEDNING 
Bristen på bostäder är i huvudsak inte en fråga för socialnämnden, men leder till att stora grupper 
ställs utanför den ordinarie bostadsmarknaden. Allt fler söker sig till socialtjänsten för att lösa 
sina boendeproblem. Denna riktlinje har tagits fram som ett stöd till handläggning och beslut för 
bostadssociala insatser.  
 
Enligt socialtjänstlagen har kommunen det yttersta ansvaret för att de som bor och vistas i 
kommunen får det stöd och den hjälp de behöver. Kommunen i stort har dock ansvar för 
bostadsförsörjningen, inte socialtjänsten specifikt, vilket tydligt avgränsar socialtjänstens roll i 
fråga om bostad och sociala boendelösningar. Utgångspunkten är att vuxna människor har ett 
eget ansvar att planera och ordna sitt boende. För att bistånd ska kunna beviljas ska det finnas ett 
behov som den enskilde inte själv kan tillgodose eller få tillgodosett på annat sätt. Det innebär att 
bostadslöshet i allmänhet inte berättigar till bistånd till boende.  
 
Arbetet ska inriktas på att den enskilde ska kunna leva ett så självständigt liv som möjligt och 
därmed ska socialtjänsten stödja och hjälpa den enskilde att finna en egen bostad. Råd och stöd 
om hur man söker bostad är en viktig roll för socialtjänsten. Boenderådgivning bör alltid erbjudas 
den enskilde. Det stöd som erbjuds ska utformas och genomföras tillsammans med den enskilde.  

1.1 Riktlinjernas syfte och tillämpning 
Denna riktlinje syftar till att öka rättssäkerheten inom social- och äldreförvaltningen, att likrikta 
handläggningen och beskriva de vanligast förekommande bostadssociala insatserna.  
 
Det är kommunens social- och äldreförvaltning som ansvarar för handläggningen av 
bostadssociala insatser. Lagar som främst reglerar verksamheten är socialtjänstlagen (SoL), 
barnkonventionen, förvaltningslagen (FL), offentlighets- och sekretesslagen (OSL), 
kommunallagen (KL) och hyreslagen. Socialstyrelsens föreskrifter och allmänna råd är utöver 
lagstiftningen styrande och vägledande för arbetet.  

Syftet med riktlinjen är att skapa enhetliga bedömningsgrunder för bistånd i form av 
bostadssociala insatser och ska bidra till likabehandling och rättssäkerhet i handläggningen. 

Riktlinjen är en vägledning och innebär inte någon inskränkning i den enskildes rätt att få en 
individuell prövning av sin ansökan. 

Beslutsrätt i ärenden om bostadssociala insatser stadgas i social- och äldrenämndens  
delegationsordning. 

1.2 Omfattning 
Riktlinjen ska användas av handläggare, gruppledare och chefer vid social- och äldreförvaltningen 
under handläggning och beslutsfattande av bostadssociala insatser enligt socialtjänstlagen. 
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1.3 Definition av hemlöshet  

Det finns flera definitioner som beskriver hemlöshet och utestängning från bostadsmarknaden. 
Förvaltningen använder sig av Socialstyrelsens breda definition av hemlöshet som omfattar fyra 
olika situationer som personer kan befinna sig i för en kortare eller längre tid:  

Akut hemlöshet  

 

Till denna grupp hör personer som är hänvisade till 
härbärgen, jourboenden eller skyddade boenden och 
personer som sover i offentliga lokaler, utomhus, tält 
eller liknande. 

Institutionsvistelse och stödboende  

 

Personer som är inskrivna på kriminalvårdsanstalt, 
HVB, familjehem, stödboende eller liknande och ska 
flytta ut inom tre månader men saknar eget boende att 
flytta till. Hit räknas även personer som skulle ha 
skrivits ut men som är kvar på grund av att de inte har 
någon egen bostad ordnad. 

Långsiktiga boendelösningar  

 

Personer som bor i en av kommunen ordnad 
boendelösning som till exempel träningslägenhet, 
socialt kontrakt eller liknande på grund av att personen 
inte får tillgång till den ordinarie bostadsmarknaden. 
Det handlar om boendelösningar med någon form av 
hyresavtal där boendet är förenat med tillsyn, särskilda 
villkor eller regler. 

Eget ordnat kortsiktigt boende  

 

Personer som bor tillfälligt och kontraktslöst hos 
kompisar, bekanta eller släktingar eller har ett tillfälligt 
inneboende- eller andrahandskontrakt (kortare än tre 
månader) hos privatperson.  

Följande grupper ingår inte i 
definitionen hemlöshet 

1. Barn och unga under 18 år som är placerade 
utanför hemmet enligt SoL eller LVU. 

2. Personer som bor i bostad med särskild service 
enligt SoL eller LSS eller annan särskilt 
anpassad bostad. 

3. Utrikes födda personer som saknar 
uppehållstillstånd (permanent eller tillfälligt). 

4. Ensamkommande (under 18 år) som är 
placerade genom socialtjänsten.  

5. Personer från övriga Europa som vistas i 
kommunen men saknar förankring här (EU-
/ESS- och tredjelandsmedborgare).  
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1.4 Definitioner och begrepp 
Bostadssociala insatser finns i olika former enl nedan. 
Tillfälligt boende Ett bistånd för att undanröja akut 

hemlöshet där inga andra lösningar finns.  
Biståndet kan verkställas genom t.ex.  
rum på vandrarhem, lägenhetshotell  
eller liknande.  

Träningslägenhet  Träningslägenhet är en resurs för vuxna  
personer som på grund av missbruks-, eller 
psykiska-, eller allvarliga sociala problem 
behöver ett stöd från socialtjänsten för att 
klara ett eget boende. 

Bostad först  Modellen bygger på idén att en individ 
behöver en fast bostad innan man kan 
förvänta sig förändring i missbruksvanor och 
psykisk ohälsa. Målet med insatsen är att den 
enskilde ska bo kvar under lång tid och på sikt 
överta förstahandskontraktet.  

Genomgångsbostad  Genomgångsbostad är en insats för personer 
som är helt bostadslösa och har särskilda 
hinder att på egen hand ordna en bostad samt 
förutsätter att alla andra möjligheter att ordna 
bostad är uttömda.  

Etableringsbostad Etableringsbostad innebär ett bostadssocialt 
andrahandskontrakt, men är inte en insats, då 
rätten till anvisad nyanländ grundar sig i Lag 
(2016:38) om mottagande av vissa nyanlända 
invandrare för bosättning (Bosättningslagen). 
Boendetiden är max 2 år eller för tid med 
beslut om etableringsersättning. Under 
boendetiden ges individuell vägledning för 
integration på bostadsmarknaden och i 
samhället (gäller från 2017-01-01). 

 

2 Lagbestämmelser och krav 
Socialtjänstlagen  
Förvaltningslagen 
Hyreslagen 
Bosättningslagen 
Barnkonventionen   
Reglemente för kommunstyrelse och nämnder  
All myndighetsutövning utgår från gällande lagstiftning. Till lagarna kan det finnas tillhörande 
förordningar och föreskrifter. För tolkning av lagtextens innehåll och betydelse kan förarbeten 
och rättspraxis vara ett stöd. Varje ärende ska dock föregås av en individuell prövning utifrån 
individens specifika behov.  
 
Lagtext kan förändras och läsaren bör därför förvissa sig om att man har tillgång till den senaste 
lydelsen av lagtexten.  
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Allmänna råd utfärdas inom socialtjänstens område av socialstyrelsen. De allmänna råden är inte 
bindande, men är generella rekommendationer om hur föreskrifter tillämpas. Allmänna råd anger 
hur man kan eller bör handla i ett visst ärende. Även om de allmänna råden inte är bindande bör 
de följas om inte särskilda skäl föreligger. 

2.1 Barnkonventionen 
Den 1 januari 2020 blev FN:s konvention om barnets rättigheter, Barnkonventionen, svensk lag.  

Vid beslut som rör barn ska en prövning av barnets bästa alltid göras. Vid handläggning av 
bistånd vid bostadssocial insats gäller detta givetvis om barn finns i hushållet som ansöker om 
bistånd, men även till exempel om den individ som ansöker om boende har umgänge med barn. 
Barnets bästa ska komma i främsta rummet vilket innebär att det inte får jämställas med andra 
hänsyn. Om barnets bästa inte bedöms väga tyngst måste kompensatoriska åtgärder genomföras 
så att beslutet blir så bra som möjligt för barnet. Bedömningen av barnets bästa ska avgöras 
genom att uppmärksamma barnets behov, inhämta relevant kunskap och göra en 
konsekvensanalys av olika handlingsalternativ.  

När beslut rör barn ska prövningen av barnets bästa finnas med i både utredning och 
beslutsfattande vilket innebär att noga analysera vilka följder ett beslut kan få för enskilda barn. 
Det handlar om att utreda konsekvenserna både på kort- och på lång sikt för det individuella 
barnet (detta ska göras för ett barn åt gången då barn inom samma hushåll kan ha olika behov). 
Prövningen av barnets bästa ska dokumenteras och utgöra underlag för beslut.  
 
För ytterligare stöd i prövningen av barnets bästa, se: https://intranet.haninge.se/stod-och-
service/juridik/barnkonventionen/ 
 
Om det framkommer uppgifter som tyder på att barnet far illa ska en orosanmälan alltid göras till 
förvaltningens enhet Mottagning Barn och unga. 

2.2 Lex Sarah 
Den som fullgör uppgifter inom socialtjänsten är skyldig att genast rapportera om denne 
uppmärksammar eller får kännedom om ett missförhållande eller en påtaglig risk för 
missförhållande som rör den som får eller kan komma ifråga för insatser inom verksamheten. För 
detta finns särskilda riktlinjer och rutiner. Se vidare i kommunens rutin för hantering av lex Sarah 
i Socialtjänstlagen och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS). 

2.3 Samverkan 
Väl utvecklad samverkan med andra myndigheter och samarbetsparter ska eftersträvas och ske 
utifrån den enskildes behov. Internt inom kommunen är samverkan med andra nämnder och 
samverkan mellan olika enheter och verksamheter inom den egna nämnden av särskild vikt.  

3 Ansvarig kommun 
I samband med att en individ ansöker om tillfälligt boende ska en bedömning göras om Haninge 
kommun är att anse som ansvarig kommun. Reglerna om ansvarig kommun återfinns främst i 2 a 
kap 1-5 §§ SoL. För personer i hemlöshet som rör sig mellan kommunerna i Stockholms län 
gäller också Överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län om ärendeansvar för personer i hemlöshet 
som Haninge kommun har undertecknat.  
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3.1 Huvudregel 
Grundprincipen är att det är den kommun där den enskilde fysiskt befinner sig, det vill säga vistas 
(vistelsekommun) som är ansvarig kommun.  
 
Om den enskilde är bosatt i en annan kommun än vistelsekommunen, ansvarar 
bosättningskommunen för det stöd och den hjälp som den enskilde behöver. Med 
bosättningskommun menas den kommun där den enskilde är stadigvarande bosatt eller om den 
enskilde saknar stadigvarande bostad, den kommun till vilken hen har sin starkaste anknytning. 
Vid utredning och bedömning kring kommuntillhörighet, det vill säga till vilken kommun den 
enskilde har starkast anknytning, kan till exempel ingå var den enskilde bott och vistats den 
senaste tiden, var den enskilde har sitt sociala nätverk och eventuella barns boendesituation samt 
vilken kommun den enskilde själv anser sig ha starkast anknytning till.  
 
Om det går att fastställa att en annan kommun än vistelsekommunen är att anse som ansvarig 
kommun har vistelsekommunen enbart ansvar för akuta insatser. I de fall där det är oklart vilken 
kommun som är eller borde vara ansvarig är det vistelsekommunen som har fullt ansvar för den 
enskilde fram till att det har fastställts att en annan kommun är ansvarig.  

3.2 Undantag  
Reglerna om vistelse- och bosättningskommuns ansvar gäller inte när en kommun har placerat 
den enskilde i till exempel familjehem, stödboende eller hem för vård och boende i en annan 
kommun. I dessa situationer behåller den placerande kommunen det fulla ansvaret för den 
enskilde under placeringstiden. 
 
Reglerna om vistelse- och bosättningskommuns ansvar gäller inte heller i situationer som 
avser stöd och hjälp till den enskilde under kriminalvård i anstalt, under vistelse på 
sjukvårdsinrättning eller i samband med avslutning av dessa typer av vistelser (exempelvis 
vårdplaneringar och utskrivningar från fängelse). I dessa situationer är det alltid 
folkbokföringskommunen som är ansvarig kommun.  

4 Målgrupp, arbetssätt och boendeformer 

4.1 Rätt till bostadssocial insats 
Utgångspunkten är att vuxna människor har ett eget ansvar att ordna sitt boende. Det innebär att 
bostadslöshet i allmänhet inte berättigar till bistånd till boende. Att personen är språksvag, har låg 
inkomst och har ett nedsatt fysiskt och psykiskt allmäntillstånd är generellt inte tillräckligt för att 
beviljas bistånd till bostadssocial insats. I rättspraxis så har rätten till bistånd, avseende 
anskaffande av bostad, i praktiken ansetts föreligga när den enskilde är helt bostadslös och har 
speciella svårigheter att på egen hand att skaffa bostad. (RÅ 1990 ref 119). 
Bostadssociala insatser kan beviljas med stöd av 4 kap 1 § socialtjänstlagen till personer som fyllt 
18 år.  

4.1.1 Personer som tackar nej till erbjuden bostad  
Om en person utan godtagbara skäl tackar nej till ett lämpligt bostadsalternativ kan det innebära 
att det görs en prövning av om det fortsatt föreligger ett biståndsbehov. Om behovet inte längre 
föreligger omprövas och avslutas beslutet. Anvisad från Migrationsverket som tackar nej till 
erbjuden etableringsbostad är hänvisad att finna egen lösning på sin boendesituation och Haninge 
har inte längre något ansvar för den anvisade. 



8 

 

4.1.2 Uppföljning 
Beslut om bostadssocialt kontrakt ska följas upp kontinuerligt med hjälp av genomförandeplan.  
Socialtjänsten får ställa krav på att den som är beviljad bistånd gör vad hon eller han kan för att 
på egen hand ordna bostad, och öka sina möjligheter till eget självständigt boende. Det kan 
handla om att själv aktivt söka bostad, efter förmåga och inom det geografiska område som i det 
enskilda fallet anses rimligt. Behovet av andra insatser ska uppmärksammas under uppföljningen. 
Vid behov bör handläggaren erbjuda den enskilde stöd och vägledning för att ansöka om andra 
insatser, t.ex. boendestöd, hemtjänst, förmedlingsmedel eller skuldsanering, som möjliggör för 
personen att behålla och på sikt ordna ett eget boende.  

4.2 Tillfälligt boende  
Tillfälligt boende avser bistånd för att undanröja en akut hemlöshet där personer saknar egen 
möjlighet till att ordna med boende för natten.  
Alla egna möjligheter ska ha uttömts innan rätt till bistånd kan bli aktuellt. Det innebär t.ex. att 
den enskilde i första hand hänvisas till att ta hjälp av sitt privata nätverk för att undvika en akut 
nödsituation. Har den enskilde egna pengar, ej försörjningsstöd avseende riksnorm, så ska detta i 
första hand användas för att tillgodose behovet av boende. Tillfälligt boende som bistånd avser 
hjälp för en kortvarig vistelse på vandrarhem, lägenhetshotell eller liknande.  

4.3 Träningsboende  
Träningslägenhet är en resurs för vuxna personer som grund av missbruks, psykiska-, eller 
allvarliga social problem behöver stöd från socialtjänsten för att få och klara ett eget boende.  
Detta bistånd tidsbegränsas utifrån den enskildes behov. I insatsen kan ingå olika typer av stöd så 
som kontakter gällande stöd i nykterhet/drogfrihet eller stöd att klara boendet gällande 
hyresbetalningar, vårda lägenheten och att förebygga störningar.  

4.4 Genomgångsbostad  
Genomgångsbostad är en insats för personer som är helt bostadslösa och har särskilda hinder att 
på egen hand ordna en bostad samt förutsätter att alla andra möjligheter att ordna bostad är 
uttömda. Genomgångsbostad är också en insats för ensamkommande asylsökande ungdomar 
(EKB) som fyllt 18 år och inte längre är i behov av placering i familjehem, stödboende eller HVB 
hem kan vid behov bo i genomgångsbostad. Ungdomen är garanterad att ha bostaden så länge 
studier på gymnasiet fortgår (till 21 års ålder jmf med då vårdnadshavarens ansvar upphör vid 
gymnasiestudier). Om gymnasiestudierna inte är avslutad vid 21 års ålder så kan insatsen 
förlängas så länge studierna på gymnasiet fortgår. Därefter prövas behovet individuellt om avtalet 
ska förlängas efter studiernas avslut (gäller från 2017-07-01). Insatsen genomgångsbostad kan 
förlängas 6 månader åt gången och sammanlagd boendetid är maximalt 4 år.  

4.5 Etableringsbostad   
Etableringsbostad innebär ett bostadssocialt andrahandskontrakt, men är inte en insats, då rätten 
till anvisad nyanländ grundar sig i Lag (2016:38) om mottagande av vissa nyanlända invandrare 
för bosättning (Bosättningslagen). Boendetiden är max 2 år eller för tid med beslut om 
etableringsersättning. Under boendetiden ges individuell vägledning för integration på 
bostadsmarknaden och i samhället (gäller från 2017-01-01).  

4.6 Bostad först  
Bostad först är en modell som bygger på idén att en individ behöver en fast bostad innan man 
kan förvänta sig förändring i missbruksvanor och psykisk ohälsa. Modellen betonar rätten till en 
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egen bostad och utgår ifrån att hemlöshet och de problem som ofta följer med detta är 
förknippade med just hemlösheten och framför allt beror på att personen saknar en egen bostad.  

Förutsättningar för att beviljas insats Bostad först är att den enskilde:  
- är helt bostadslös,  
- har prövat andra insatser så som behandlingshem och/eller stödboende,  
- är motiverad till en förändring av sin livssituation och motiverad att ta emot stöd och hjälp   
- ställer upp på hyreslagstiftningens krav.  
- är motiverad till kontakt med boendestödjare.   
I insatsen ingår stöd i form av hembesöksteam som har kontinuerlig kontakt med den enskilde. 
Stödet avser hjälp att följa hyreslagstiftningen såsom att betala hyrorna i tid, att lägenheten hålls i 
godtagbart skick och att allmänna ordningsregler följs.  
Målet med insatsen är att den enskilde ska bo kvar under lång tid och på sikt överta 
förstahandskontraktet.  

4.7 Ensamkommande ungdomar som saknar boende efter avslutad placering  
Anvisningskommunen ansvarar för boende och försörjning för ensamkommande ungdomar 
under skoltiden eller som längst till dess att ungdomen fyller 21 år.   

Vanligtvis bor den enskilde i ett HVB, familjehem eller stödboende. Placeringen avslutas senast 
på 21-årsdagen om inte ungdomen avbryter grundskole- eller gymnasiestudierna i förtid, 
exempelvis p.g.a. arbete. Utgångspunkten är att den enskilde har eget ansvar att ordna boende 
senast 21-årsdagen. Vid prövningen av rätten till bostadssociala insatser är utgångspunkten att 
den unge fått stöd med att ställa sig i bostadskö och bevaka sin kötid.  

Om ungdomen saknar boende inför utskrivning från HVB, familjehem eller stödboende, och 
därför riskerar hemlöshet, kan den enskilde beviljas bistånd till genomgångsbostad under en 
övergångsperiod i upp till 12 månader. Detta under förutsättning att den enskilde bedöms klara 
ett eget boende och aktivt medverkar till att lösa sin boendesituation på egen hand.  

4.8 Familjer som kommer på anknytning till ensamkommande barn som 
hänvisats till Haninge kommun  
Familjer som anknyter till ensamkommande barn under 18 år saknar ofta boende vid ankomst. 
Dessa familjer omfattas inte av den så kallade anvisningslagen. I första hand är det den enskildes 
(föräldrarnas) ansvar att ordna boende även tillfälligt, exempelvis med hjälp av det privata 
nätverket. Det är samtidigt viktigt att socialtjänsten inte bidrar till att lägga ansvaret för familjens 
boende på den minderåriga ungdomen. I de fall familjen saknar boende vid ankomst kan de 
beviljas bistånd till tillfälligt boende, t.ex. sovsal, rum på vandrarhem eller dylikt. Bistånd kan 
beviljas för två månader.  

Vanligtvis kommer föräldrarna att omfattas av etableringen och ha rätt till etableringsersättning 
efter påbörjade studier. Om inga speciella svårigheter föreligger förväntas familjen efter två 
månader kunna ordna boende på egen hand i Haninge eller i närliggande kommun.  

5. Egenavgifter 
Vid beviljat bistånd i form av tillfälligt boende ska bedömning göras om den enskilde ska betala 
egenavgift enligt 8 kap 1 § socialtjänstlagen. Egenavgiften ska vara en skälig ersättning för en 
stöd- hjälpinsats som inte är av behandlingskaraktär.  
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Kommunstyrelsen 

Remissammanställning – Riktlinjer för bostadsförsörjning i 
Haninge kommun 
 

Bakgrund 
Haninge kommun har tagit fram förslag till nya riktlinjer för bostadsförsörj-
ning. Förslaget har arbetats fram under 2021. Förslaget består av två 
delar – själva riktlinjerna som redogör för mål och åtgärder för bostadsför-
sörjningen samt två bilagor som innehåller analyser av den demografiska 
utvecklingen, bostadsbeståndet samt bostadsförsörjningsbehovet i kommu-
nen.  
 
Förslaget har varit ute på remiss till kommunens nämnder, bolag och vissa 
råd samt till grannkommuner och regionala/statliga aktörer under perioden 30 
juni 2021 – 31 januari 2022. Även partierna i kommunfullmäktige har tagit del 
av remissen. 
 
Sammanlagt har 19 remissvar inkommit. Generellt har remissvaren varit po-
sitiva till både bostadsriktlinjerna samt de analyser som ligger till grund för 
dessa. Samtliga av kommunens nämnder, förutom Näringslivs- och arbets-
marknadsnämnden, har lämnat över yttrandet utan eget ställningstagande till 
kommunstyrelsen. Nedan beskrivs och besvaras de synpunkter om föränd-
ringar och önskningar om förtydliganden som har inkommit. Kommunstyrel-
seförvaltningen har valt att inte kommentera synpunkter från partier i kom-
munfullmäktige. 
 
 



 

 

2 

Inkomna synpunkter 

Statliga och regionala instanser 

Länsstyrelsen i Stockholms län 
Länsstyrelsen har inga synpunkter på hur kommunen förhåller sig till nation-
ella målet och regionala mål för bostadsförsörjningen. De lyfter dock att det 
utöver detta bör även andra relevanta mål beskrivas såsom det integrations-
politiska målet och bosättningslagen, mål för funktionshinderspolitiken samt 
jämställdhets- och folkhälsomålen. Det är positivt att kommunens riktlinjer 
kopplar arbetet lokalt till de globala hållbarhetsmålen i Agenda 2030, där ett 
av delmålen är att skapa fullgoda, säkra och ekonomiskt överkomliga bostä-
der för alla. 
 
Länsstyrelsen saknar en beskrivning av hur kommunen samarbetar med 
andra fastighetsägare än det kommunala bostadsbolaget för att säkerställa 
att det även i framtiden finns ett tillräckligt bestånd av hyresrätter med rimlig 
hyra. Hur samarbetet ska se ut behöver förtydligas mot bakgrund av att 
många fastighetsägare totalrenoverar sina bestånd i samband med stamby-
ten med kraftiga hyreshöjningar som följd. Länsstyrelsen ger samtidigt en 
eloge till kommunens bostadsförsörjningsbehovsstudie (bilaga 2). 
 
Länsstyrelsen har inga synpunkter på beskrivningen av bostadsbeståndet 
och den demografiska utvecklingen samt kommunens insatser för att nå 
uppsatta mål. 
 
Gällande särskilda grupper har Länsstyrelsen inga synpunkter på kommu-
nens insatser för ungdomar, studenter och äldre. Länsstyrelsen lyfter fram att 
de ser det som positivt att kommunen omvandlar tomma studentlägenheter 
till ungdomsbostäder. Länsstyrelsen noterar vidare att kommunen planerar 
att utöka antalet platser på gruppboenden i flera mindre enheter, vilket de 
anser är positivt.  
 
Länsstyrelsen har inga synpunkter på kommunens arbete med hemlösa utö-
ver att det inte framgår hur kommunen samarbetar med privata värdar för att 
få fram fler lägenheter för bostadssociala ändamål. Länsstyrelsen menar att 
det är särskilt viktigt eftersom kommunens egna bostadsbestånd är litet. 
Länsstyrelsen noterar att det är ovanligt många hushåll som bor på hotell, 
vandrarhem eller liknande, boendeformer som i längden är kostsamma för 
kommunen och inte bra ur ett folkhälso- eller barnperspektiv. Länsstyrelsen 
ger ett plus i kanten för att kommunen tagit fram riktlinjer för bostadssociala 
insatser. De anser vidare att det är också positivt att Bostad Först-modellen 
introducerats i kommunen. 
 
Länsstyrelsen anser att rapporten Bostadsmarknaden i Haninge bör komplet-
teras med siffror för gruppen självbosatta. De noterar även att ett längre per-
spektiv på mottagandet skulle ge en fördjupad bild av hur kommunens mot-
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tagande av nyanlända samspelar med bostadsförsörjningsbehoven i gruppen 
hushåll med utländsk bakgrund. 
 
Haninge kommuns kommentar: 
Haninge kommun delar Länsstyrelsens bild av vikten av att lyfta nationella 
mål. För att förtydliga kopplingen mot nationella mål läggs därför en hänvis-
ning till med exempel på andra relevanta mål under rubriken Hänsyn till nat-
ionella och regionala mål.  
 
Kommunen instämmer även i vikten av ett samarbete med privata hyresvär-
dar för att få fram lägenheter för bostadssociala ändamål såväl som för andra 
grupper för att exempel minska inträdesbarriärerna på bostadsmarknaden. 
Haninge kommun har i dag ett upparbetat samarbete på det bostadssociala 
området med bland annat samarbetsavtal samt rutiner i det löpande arbetet 
med bostadsförsörjningen. Hur detta arbeta ska fortsätta och konkretiserat i 
praktiken framöver blir en uppgift för det löpande arbetet med bostadsförsörj-
ningen där kommunens analyser kommer att vara till stor nytta. 
 
Haninge kommun instämmer med att det är viktigt med statistik över gruppen 
självbosatta samt hur kommunens mottagande av nyanlända samspelar med 
bostadsförsörjningsbehoven i ett längre perspektiv. Kommunens analyser av 
bostadsmarknaden ligger till grund för flera viktiga och intressanta slutsatser 
som leder till att vi kommer att arbeta vidare med dessa framöver. Hur detta 
arbete konkretiseras i praktiken blir är en uppgift för det löpande arbetet med 
bostadsförsörjningen. 
 

Region Stockholm 

Region Stockholm instämmer i den bild som kommunen ger gällande kom-
munens förutsättningar att uppfylla bostadsförsörjningsansvaret med dagens 
regelverk och ser gärna en fortsatt samverkan med Haninge kommun i frågor 
som rör bostadsförsörjningen. Kommunens mål för bostadsbyggande och 
utveckling av bostadsbeståndet ligger väl i linje med de mål, regionala priori-
teringar och ställningstaganden som återfinns i den Regionala utvecklings-
planen för Stockholm (RUFS 2050). 
 
Region Stockholm instämmer i den bild som kommunen ger gällande Ha-
ninges förutsättningar att uppfylla bostadsförsörjningsansvaret med dagens 
regelverk. 
 
Region Stockholm noterar att kommunen låtit göra en grundlig analys av 
bostadsförsörjningsbehovet i arbetet med framtagandet av riktlinjerna. 
Kommunens arbete ligger väl i linje med den utveckling av 
kunskapsunderlag som Region Stockholm arbetar med att ta fram till stöd 
för bland annat kommunernas arbete med riktlinjer för bostadsförsörjning. 
 
Haninge kommuns kommentar: 
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Haninge kommun ser fram emot att även fortsättningsvis samverka med reg-
ionen i frågor som rör bostadsförsörjningen. Kommunen noterar att det även 
finns ett särskilt uttalande stöd och dialog med kommunen vad gäller bostä-
der i skärgården.  
 

Kommuner 

Botkyrka kommun 
Kommunledningsförvaltningen ser det som positivt att Haninge kommun vill 
stärka samverkan om bostadsfrågor på en kommunal och regional nivå. De lyf-
ter även fram att det är mycket positivt att Haninge kommun strävar efter en 
ökad blandning inom sitt bostadsutbud. 
 
Haninge kommuns kommentar 
Haninge kommun välkomnar samverkan med grannkommunerna i det fort-
satta arbetet med bostadsförsörjningen. 
 

Huddinge kommun 
Huddinge kommun konstaterar att Haninge kommuns riktlinjer ger en tydlig 
inriktning att hålla en hög generell byggtakt samtidigt som man planerar för 
att de bostäder som byggs ska uppfylla behovet hos olika grupper i befolk-
ningen. Vidare noteras att Huddinge och Haninge växer i områden som är 
direkt angränsande till varandra, där Huddinges östra kommundelar Trång-
sund och Skogås ingår i ett funktionellt samband med stadsdelen Vega och 
den regionala kärnan i Haninge. För att skapa synergieffekter och undvika en 
konkurrenssituation mellan områden som utvecklas samtidigt är samordning 
betydelsefullt.  
 
Haninge kommuns kommentar 
Haninge kommun delar synen att det är betydelsefullt med samordning mel-
lan kommuner, särskilt i områden som direkt angränsar till varandra. Kom-
munen välkomnar samverkan med grannkommunerna i det fortsatta arbetet 
med bostadsförsörjningen. 
 
 
Tyresö kommun 
Tyresö kommun ser positivt på Haninge kommuns bostadsmål, då detta bidrar 
till regionens gemensamma ansvar för bostadsförsörjningen. Tyresö vill dock 
lyfta fram betydelsen av att skapa arbetsplatser på Södertörn för att möta be-
folkningsökningen och skapa ett attraktivt Södertörn. Vidare tycker Tyresö att 
det är bra att Haninge kommun vill premiera hållbara lösningar i bostadsbyg-
gandet och skapa variation avseende upplåtelseform och bostadstyp. 
 
Tyresö kommun anser att de analyser som Haninge kommun valt att använda 
för att ta fram riktlinjerna är gedigna samt innovativa, vilket bidragit till välgrun-
dade insatser samt ytterligare kunskapsspridning. 
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Tyresö kommun stödjer vidare Haninge kommun i åsikten om att staten behöver 
ta ett större ansvar för bostadsförsörjningen samt ge kommunerna ett större inci-
tament, handlingsutrymme och verktyg som stöttas av upp av statliga reformer. 
 
Haninge kommuns kommentar: 
Haninge kommun delar synen att det är av betydelse att skapa arbetsplatser 
för att möta befolkningsökningen och skapa ett attraktivt Södertörn. För att tyd-
liggöra kopplingen mellan bostadsförsörjning och näringslivets utveckling i ett 
regionalt perspektiv läggs därför en hänvisning till RUFS mål 3 - En ledande 
tillväxt- och kunskapsregion till under rubriken Hänsyn till nationella och reg-
ionala mål i riktlinjerna. 

 

Haninge kommuns nämnder 
Samtliga av kommunens nämnder, förutom Näringslivs- och arbetsmark-
nadsnämnden, har lämnat över yttrandet utan eget ställningstagande till 
kommunstyrelsen. Vi väljer ändå att skriva nämndernas namn som rubrik då 
det är nämnderna som fått ärendet på remiss och har behandlats av dem.  
 

Grund- och förskolenämnden 
Utbildningsförvaltningen ser positivt på att det i riktlinjerna framgår att kom-
munen behöver möjliggöra en fortsatt hög byggtakt parallellt med insatser för 
grupper som har en svag ställning på bostadsmarknaden.  
 
Förvaltningen lyfter därmed fram att ett hållbart bostadsbyggande i Ha-
ninge kommun är viktigt för barns möjligheter att klara skolan. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen delar Utbildningsförvaltningens bild av att 
det är viktigt med ett hållbart bostadsbyggande för barns möjligheter att 
klara skolan. 
 

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
Se ovan. Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden har lämnat samma ytt-
rande som Grund- och förskolenämnden.  

Idrotts- och fritidsnämnden 
Se nedan. Idrotts- och fritidsnämnden har lämnat samma yttrande som Kul-
tur- och demokratinämnden. 
 

Kultur- och demokratinämnden 
Kultur- och fritidsförvaltningens anser att det är positivt att riktlinjerna påtalar 
betydelsen av att bostäder lokaliseras i närhet till bland annat kultur och re-
kreation såsom park, lek, motionsspår, idrott och natur. Detta för att öka möj-
ligheterna till likvärdiga livsvillkor bland kommuninvånarna.  
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Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen delar bilden att bostäder som lokaliseras i när-
het till bland annat kultur och rekreation såsom park, lek, motionsspår, idrott 
och natur ökar möjligheterna till likvärdiga livsvillkor för kommuninvånarna. 
 

Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden 
Näringslivs- och arbetsmarknadsnämnden lyfter att det på ett tydligare sätt bör 
framgå vikten av att bostadsutvecklingen behöver balanseras med utvecklingen 
av arbetsplatser och service inom kommunen. Vidare lyfter nämnden att ana-
lyser visar att en koppling mellan privatpersoners boende och närhet till sitt ar-
bete är viktigt för boendets attraktivitet. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen kommentar:  
Kommunstyrelseförvaltningen instämmer i att det finns en viktig koppling mel-
lan bostadsförsörjningen och Stockholmsregionens tillväxt och attraktions-
kraft. För att tydliggöra kopplingen mellan bostadsförsörjning och näringsli-
vets utveckling i ett regionalt perspektiv läggs därför en hänvisning till RUFS 
mål 3 - En ledande tillväxt- och kunskapsregion till under rubriken Hänsyn till 
nationella och regionala mål i riktlinjerna. Vidare förtydligas kopplingen till 
andra relevanta kommunala dokument såsom exempelvis Haninge arbets-
marknadsstrategi under rubriken Bakgrund. 
 

Socialnämnden 
Social- och äldreförvaltningen ställer sig positiv till de kommunövergripande 
riktlinjerna för bostadsförsörjning i Haninge kommun. Riktlinjerna lyfter pro-
blematiken kring trångboddhet och komplexiteten med hemlöshet bland spe-
cifika målgrupper i samhället. Förvaltningen ser att de övergripande riktlinjer-
na stämmer överens med socialnämndens riktlinjer för bostadssociala insat-
ser för social- och äldreförvaltningens handläggningsarbete. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen anser att det är glädjande att Social- och äldre-
förvaltningen anser att riktlinjer ligger linje med social- och äldreförvaltning-
ens arbete med bostadssociala insatser. 
 

Stadsbyggnadsnämnden 
Stadsbyggnadsförvaltningen anser att innehållet i dokumentet ”Riktlinjer för 
bostadsförsörjning i Haninge kommun” samt de rapporter som ligger till 
grund, är ett utmärkt underlag för att uppdatera de gamla riktlinjerna. 
Förvaltningen tycker vidare att det är ett tydligt och koncist dokument. Däre-
mot lyfter förvaltningen fram att genomförandebiten är något otydlig men 
konstaterar samtidigt är det en komplex fråga där man måste börja med att ta 
fram riktlinjer innan man kanske landat i processerna för att få fram önskat 
resultat.  
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När det gäller formatet saknar förvaltningen information på försättssidan för 
dokumentet ”Riktlinjer för bostadsförsörjning i Haninge kommun” vilken för-
valtning och enhet som tagit fram dokumentet. Samt att det i bilaga 4 står att 
det är bilaga 3. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen delar synen att genomförandet är en viktig del i 
bostadsförsörjningen som är komplex. Hur detta arbete ska konkretiseras i 
praktiken blir en uppgift för det löpande arbetet med bostadsförsörjningen 
framöver. Kommunstyrelseförvaltningen noterar förslaget om förtydligande 
och kommer att genomföra redaktionella ändringar. 
 

Äldrenämnden 
Se ovan. Äldrenämnden har lämnat samma yttrande som Socialnämnden. 
 

Haninge kommuns råd 
 
Haninge kommuns pensionärsråd 
Haninge kommuns pensionärsråd anser att remissen inte lyfter fram äldres 
behov av bostäder på ett tillräckligt sätt. Därför anser rådet att remissen ska 
kompletteras med en genomlysning av äldre personernas bostadssituation.  
 
Haninge kommuns pensionärsråd anser att det är allvarligt att man i remis-
sen och även i de bakomliggande analyserna inte har uppskattat hur många 
äldre personer det är som bor i lägenheter och hus som inte är ändamålsen-
liga och att dessa personer inte har en ekonomi som möjliggör att hitta en 
lämplig lägenhet på bostadsmarknaden. Rådet anser vidare att riktlinjerna 
behöver kompletteras med faktamaterial som belyser de äldres bostadssitu-
ation och vilka åtgärder som krävs för att behovet av ändamålsenliga bostä-
der skall tillgodoses. Vidare lyfter man även att äldre som bor i skärgården 
och glesbygden ska kunna bo kvar i sina hemmiljöer. 
 
Haninges pensionärsråd anser att remissen ska lyfta fram biståndsbedömt 
trygghetsboende samt byggandet av trygghetsbostäder i stort som en åtgärd 
för att möta äldres behov av bostäder på. Rådet anser att det är olyckligt att 
begreppen särskilt boende, trygghetsboende och äldreboende i kartlägg-
ningen är felaktiga.  
 
Vidare föreslår rådet att äldres bostadsfrågor ska tas upp som ett särskilt fo-
kusområde för det fortsatta utvecklingsarbetet samt att en handlingsplan tas 
fram i samråd med berörda förvaltningar, Tornberget, Haninge bostäder och 
pensionärsorganisationerna. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
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Kommunstyrelseförvaltningen delar synen att det är viktigt att analysera 
äldres behov av bostäder. De analyser som ligger som underlag till bo-
stadsriktlinjerna är omfattande och går igenom alla områden i Haninge, 
olika åldrar, bostadsbestånd samt en analys på mikronivå. Haninge kom-
mun gör bedömningen att det finns ett omfattande material som kommer 
att kunna användas som underlag i det fortsatta praktiska arbetet med bo-
stadsriktlinjerna. Hur arbetet ska konkretiseras i praktiken blir en uppgift 
för det löpande arbetet med bostadsförsörjningen framöver.  
 
Kommunstyrelsen fattade 2019-06-11, § 133, beslut om uppdragsdirektiv 
för att utreda möjligheten att införa trygghetsboende som biståndsbedömd 
insats i Haninge kommun. I november 2019 presenterade kommunstyrel-
seförvaltningen en initial analys, Återrapportering av uppdragsdirektiv om 
trygghetsbostad som biståndsbedömd insats (Dnr KS 2019/269). I rappor-
ten föreslås att andra pågående utrednings- och analysuppdrag inväntas 
innan ett slutgiltigt ställningstagande görs. Äldrenämnden föreslog för 
kommunstyrelsen att avstå från att införa trygghetsboende som bistånds-
bedömd insats men att frågan tas upp till förnyad prövning  under 2025-
2026. 
 
Haninge föreningsråd 
Haninge föreningsråd anser att det viktigt att det redan i planeringsskedet av 
ett bostadsområde ges en samlad bild av hur kommunen avser att ge möjlig-
heter till att skapa mötesplatser såväl fysiska lokaler som utomhusytor och 
spelytor. Vidare anser de att det lokala civilsamhället/föreningslivet i ett tidigt 
bör bjudas in till dialog med kommunen och att det bör tas fram en behovsa-
nalys kring hur man bäst kan möjliggöra för möten mellan bostadsområdets 
invånare. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar: 
Kommunstyrelseförvaltningen delar Haninge föreningsråds syn om att det är 
viktigt med samråd vi olika skeden i bostadsförsörjningsprocessen. Hur detta 
arbete ska konkretiseras i praktiken blir en uppgift för det löpande arbetet 
med bostadsförsörjningen framöver.  
 

Övriga  
 
 
Dalarö PRO-förening 
PRO Dalarö instämmer i PRO-Handens med flera svar men vill särskilt upp-
märksamma boendeproblematiken för de äldre (och yngre) i skärgårds- och 
glesbygdsdelarna av Haninge. 
 
PRO Dalarö anser att det för skärgården och dess orter krävs en annan typ 
tänkande vad gäller samhälls- och bostadsplanering. Bland annat lyfter de att 
riktlinjerna är helt koncentrerat på kommunens centralorter, dess tillväxtförut-
sättningar samt människor i arbetsför ålder. 
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PRO Dalarö lyfter att graferna som redovisar ”Förväntad åldersfördelning 
2030…. och förväntat antal invånare….” redovisar snitt för hela kommunen 
och menar att Dalarö och skärgården redan idag har en stor andel äldre som 
förväntas öka.  Vidare menar man att det innebär ett ökat behov av bostäder 
för just äldre och att det är inte är acceptabelt att överlåta boendeproblemati-
ken till enskilda och marknadskrafter.  
 
PRO Dalarö anser att Förslaget till ”Riktlinjer för bostadsförsörjning i Haninge 
kommun” måste kompletteras med en realistisk analys beträffande skärgår-
dens- och glesbygdens bostadsbehov med fokus på  de äldres behov och 
med rätt att kunna åldras i sin hemmiljö. 
 
Haninge kommuns kommentar: 
Haninge kommun delar PRO Dalarös syn om vikten av analyser. De analyser 
som ligger som underlag till bostadsriktlinjerna är omfattande och går igenom 
alla områden i Haninge, olika åldrar samt bostadsbestånd med mera. Ha-
ninge kommun gör bedömningen att det finns ett omfattande material som 
kommer att kunna användas som underlag i det fortsatta praktiska arbetet 
med bostadsriktlinjerna. Hur arbetet ska konkretiseras i praktiken blir en upp-
gift för det löpande arbetet med bostadsförsörjningen framöver. Därutöver 
görs ett förtydligande i för att tydliggöra bostadsförsörjningens ansvar i hela 
kommunen. 
 
 
HRF Haninge-Tyresö (Hörselskadades riksförbund lokalavdelning) 
HRF Haninge anser att: 

 Ett av delmålen är att skapa fullgoda, säkra och ekonomiskt överkom-
liga bostäder för alla - denna synpunkt lyftas fram tydligare. 

 
 Särskilda boenden för äldre och personer med funktionsvariation mot-

svarar behoven och planeras blandat med andra bostäder och nära 
samhällsservice. - Utveckla samrådet med Funktionshinderrådet och 
dess medlemmar 

 
 Översyn av kommunens verktygslåda samt vid behov ta fram rele-

vanta åtgärder.  - Snabba på den lokala bygglovsprocessen 
 
Haninge kommuns kommentar: 
Haninge kommun instämmer med att det är viktigt att lyfta fram vikten av 
att skapa fullgoda, säkra och ekonomiskt överkomliga bostäder för alla. 
Hur detta arbete ska konkretiseras i praktiken blir en uppgift för det lö-
pande arbetet med bostadsförsörjningen framöver 
 
Haninge kommun delar HRF Haninges syn om att det är viktigt med samråd i 
olika skeden i bostadsförsörjningsprocessen. Hur detta arbete ska konkreti-
seras i praktiken blir en uppgift för det löpande arbetet med bostadsförsörj-
ningen framöver liksom hanteringen av den lokala bygglovsprocessen. 
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Italiaclub 
Italiaclub reagerar starkt på skrivelsen ”hushåll med utländsk härkomst”. Vi-
dare menar Italaclub att begreppet inte bör användas på ett sätt 
som förstärker ett vi-och-dom-tänkande och i synnerhet undvikas 
som benämning på personer som är födda i Sverige.  
 
Haninge kommuns kommentar: 
Haninge kommun noterar och tackar för noteringen och kommer att genom-
föra förtydligande genom redaktionella ändringar i enlighet med de definition-
er som används. 
 
 
Socialdemokraterna i kommunfullmäktige  
Socialdemokraterna för fram att bostadsmarknaden i Stockholmsregionen är 
problematisk, att allt fler hushåll inte har möjlighet att ordna ett boende som 
passar både de egna behoven och den egna ekonomin samt att tillgången på 
hyreslägenheter har inte motsvarat behovet. Vidare uppmärksammar Social-
demokraterna att det inte bara är svårigheter för hushåll med svag ekonomi 
att ordna bostad utan att problemet är större än så och omfatta även hushåll 
med en normal ekonomi. Servicenäringen har svårt att rekrytera personal, 
polisen har svårt att rekrytera till Stockholmsområdet och många arbetsgi-
vare i olika branscher har samma problem. Socialdemokraterna lyfter att Ha-
ninge kommun måste, i samarbete med hela regionen, engagera sig i den 
besvärliga bostadssituationen för att hitta en gemensam politik för framtiden. 
Vidare konstateras att den enskilda kommunen inte kan lösa dessa frågor 
utan det krävs större gemensamma satsningar och åtgärder och att Haninge 
kommun måste vara aktiv i dessa processer. 
 
Socialdemokraterna anser att kommunen i sina riktlinjer bör tydligt uppmärk-
samma följande frågor: 

 Vad är en acceptabel boendekostnad 
 Vad är en rimlig kötid för att få en hyresrätt 
 Vilka möjligheter ska en ung person ha för att kunna flytta hemifrån. 

 
För att uppnå detta anser Socialdemokraterna att allmännyttan måste stärkas 
och att öka byggtakten av bostäder som vanligt folk har råd att efterfråga.  
Kommunen bör vidare planera för ett blandat bostadsbestånd i hela kommu-
nen med avseende på prisnivåer och upplåtelseformer.  
 
Socialdemokraterna lyfter även att möjligheter att styra utvecklingen är kom-
munens marktillgångar är avgörande för framtiden. Vidare lyfts att möjlighet-
erna att bilda ett mark- och lokaliseringsbolag med uppgift att köpa in mark 
bör övervägas samt att kommunen bör säkerställa tillgången till mark att 
bygga bostäder på. 
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Gällande äldre anser Socialdemokraterna att rapporten har saknar en analys 
av befintligt bostadsbestånd utan hiss eller otillgänglighet i form av trappsteg 
och trösklar m.m.   
 
Kommunstyrelseförvaltningens kommentar:  
Kommunstyrelseförvaltningen har valt att inte kommentera synpunkter från 
partier i kommunfullmäktige. 

Ändringar 
 
För att förtydliga kopplingen till nationella mål har följande formulering lagt till 
under rubriken Hänsyn till nationella och regionala mål sist i andra stycket: 

 Utöver detta tas även hänsyn till andra relevanta nationella mål såsom 
exempelvis integrationspolitiska målet och bosättningslagen, mål för 
funktionshinderspolitiken samt jämställdhets- och folkhälsomålen. 

 
För att tydliggöra kopplingen mellan bostadsförsörjning och näringslivets ut-
veckling har följande formulering lagts till under rubriken Hänsyn till nationella 
och regionala mål sista stycket:  

 RUFS 2050 understryker även vikten av en fungerande bostadsför-
sörjning och en varierad bostadsmarknad för att möjliggöra näringsli-
vets utveckling samt tillfredsställa dess behov av kompetensförsörj-
ning.  

 
För att förtydliga kopplingen mellan bostadsförsörjning och arbete har föl-
jande formulering lagts till under rubriken Bakgrund sista stycket: 

 ….,av övriga kan exempelvis nämnas Haninge arbetsmarknadsstra-
tegi. 

 Samt en fotnot med följande skrivning: Riktlinjerna för bostadsförsörj-
ningen ska också ge underlag till översiktsplaneringen. Det ska 
framgå av översiktsplanen hur kommunen avser tillgodose det långsik-
tiga behovet av bostäder. Från 1 april 2020 framgår detta av första 
punkten i PBL 3 kap. 5 §. Översiktsplanen och riktlinjerna för bostads-
försörjningen kompletterar alltså varandra. I riktlinjer för bostadsför-
sörjningen klargörs hur stort behovet av nyproduktion är i olika delar 
av kommunen, och i översiktsplanen redovisas hur kommunen tänker 
skapa de fysiska förutsättningarna för att kunna täcka utbyggnadsbe-
hoven. 

 
För att tydliggöra bostadsförsörjningens ansvar i hela kommunen görs föl-
jande justering under rubriken Boende för alla: 

 Följande text: Haninge vill erbjuda ett varierat bostadsutbud i hela 
kommunen. Framför allt i tätorterna där befolkningen växer som mest 
behöver kommunen kunna erbjuda boende för alla livssituationer. För 
att kunna erbjuda olika upplåtelseformer och bostadstyper anpassas 
bostadsbebyggelsen efter vad det råder brist på i det aktuella områ-
det. Ersätts med: Haninge vill erbjuda ett varierat bostadsutbud i hela 
kommunen, i tätorter såväl som  glesbygd och skärgård. Kommunen 
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behöver kunna erbjuda boende för alla livssituationer exempelvis un-
derlätta för generationsskiften samt möjlighet att kunna bo kvar i sin 
hemmamiljö. För att kunna erbjuda olika upplåtelseformer och bo-
stadstyper anpassas bostadsbebyggelsen efter vad det råder brist på i 
det aktuella området. Haninge ska växa dynamiskt så att samhällsser-
vice och infrastruktur planeras i takt med bostäder.  
 

 
För att förtydliga riktlinjernas struktur och tydlighet har följande ändringar 
gjorts:  

 Utländsk bakgrund ersätter utländskt ursprung under rubriken Bo-
stadsförsörjning i Haninge samt förtydligar med definition av bakgrund 
i fotnot. (Personer som är utrikesfödda eller/och har två utrikesfödda 
föräldrar.) 

 Förtydliga information på försättssidan om förvaltning samt redaktion-
ella ändringar av numren på hänvisningar till bilagor.  
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Markanvisnings- respektive intentionsavtal 
berörande del inom Kolartorp 6:5 respektive 
Kolartorp 5:1, Stalands 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Markanvisnings- respektive intentionsavtal berörande del inom 
Kolartorp 6:5 respektive Kolartorp 5:1, Stalands godkänns. 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har enligt beslut KS-MEX 2016/38 lämnat 
planuppdrag till Stalands fastigheter AB för att utveckla fastigheten 
Kolartorp 5:1 i Handen. Stalands fastigheter AB numera Kolartorp 
Strand AB, nedan kallad Bolaget har inkommit med en önskan att 
tillsammans med kommunens fastighet Kolartorp 6:5 i Handen 
möjliggöra för bostäder samt förskola. Projektet är nedan kallat 
Stalands. 

Kommunstyrelseförvaltningen har upprättat ett förslag till 
markanvisnings- och intentionsavtal. Markanvisningsavtalet har 
undertecknats av Bolaget.  

Syftet med detaljplanen är att utveckla en sammanhållen stadsmiljö 
med bostäder och förskola.  

Markanvisningen innebär att Bolaget har en option att förhandla med 
kommunen om ett marköverlåtelseavtal för en andel av den 
kommunala marken inom planområdet inom två år från att 
markanvisnings- och intentionsavtalet undertecknats.  

Intentionen omfattar utbyggnad av allmän platsmark gällande ansvar 
och kostnader.  

Fastigheterna Kolartorp 5:1 och 6:5 omfattar detaljplaneläggning av 
både kommunens och Bolagets fastigheter. Projektet Stalands 
omfattar också allmänplatsutbyggnad och förberedande försäljning av 
kommunens fastigheter för att säkerställa tid, ekonomi och kvalitet.  

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Förvaltningen föreslår att marköverlåtelse- och intentionsavtal 
godkänns. 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (2) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Avdelningen samhällsplanering och ledning 2022-04-20 KS 2022-00324  
 Handläggare    
 Elin Borglund, exploateringsingenjör    

     

 
 

Ekonomiska konsekvenser 
Projektet Stalands strävar efter ett Haninge som fortsätter att 
utvecklas. Projektet Stalands strävar efter en god hushållning av 
ekonomin.  

I projektet Stalands beräknas investeringsutgifter såsom:  

- Projekterings- och utredningsutgifter 

- Anläggningsutgifter/utbyggnadsutgifter 

I projektet Stalands beräknas investeringsintäkter såsom:  

- Försäljning av kommunal mark 

- Exploateringsbidrag 

Mark och exploateringsenheten bedömer att exploateringen ger ett 
ekonomiskt överskott till kommunen.  

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse 2022-04-20 

- Markanvisnings- respektive intentionsavtal berörande del inom 
Kolartorp 6:5 respektive Kolartorp 5:1, Stalands undertecknat av 
Kolartorp Strand AB. 

 

Beslutet skickas till:  

Mark- och exploateringsenheten 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 

 

















 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen  Tjänsteskrivelse  1 (2) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Avdelningen samhällsplanering och ledning 2022-05-02 KS2022-00298  
 Handläggare    
 Kaj Brantemark, exploateringsingenjör    
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Exploateringsavtal för Dalarö 3:4 och 3:5, Bellevue 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Exploateringsavtal för Dalarö 3:5 och 3:5, Bellevue, inklusive 
bilagor, godkänns. 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen beslutade den 10 december 2014, § 288 att uppdra 
åt stadsbyggnadsnämnden att upprätta detaljplan för Dalarö 3:4 och 
Dalarö 3:5.  

Syftet med detaljplanen är att bevara hotellbyggnaden inom Dalarö 
3:4, samt att möjliggöra för bostäder i befintlig byggnad och genom 
ny kompletterande bebyggelse. Bebyggelsen ska vara väl anpassad 
efter den kulturhistoriskt värdefulla miljön. Detaljplanen syftar också 
till att säkerställa allmänhetens tillgång till vattnet. 

Parallellt med detaljplanearbetet har kommunstyrelseförvaltningen 
förhandlat med fastighetsägaren om ett exploateringsavtal som 
reglerar genomförandet av detaljplanen. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Det är nödvändigt att exploateringsavtalet blir godkänt innan 
detaljplanen antas.  

Kommunstyrelseförvaltningen anser att exploateringsavtalet, 
undertecknat av fastighetsägaren, ska godkännas. 

Ekonomiska konsekvenser 
Viss mark kommer att överföras till kommunen som en del i 
detaljplanens genomförande. Inget iordningställande av allmän 
platsmark förutsätts i detaljplanen, utöver rivning av ett staket. 
Genom exploateringsavtalet åtar sig fastighetsägaren de direkta 
kostnaderna för detaljplanens genomförande, som exempelvis 
förrättningskostnaderna för marköverföringen till kommunen.  

Underlag för beslut 
Exploateringsavtal för Dalarö 3:4 och 3:5, Bellevue, inklusive bilagor, 
undertecknat av fastighetsägaren. 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (2) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Avdelningen samhällsplanering och ledning 2022-05-02 KS 2022-00298  
 Handläggare    
 Kaj Brantemark, exploateringsingenjör    

     

 
 

Beslutet skickas till: 

För verkställighet: mark och exploateringen 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 

 























 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen  Tjänsteskrivelse  1 (2) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Samhällsplanering och ledning 2022-05-01 KS 2022-00299  
 Handläggare    
 Kaj Brantemark, exploateringsingenjör    
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Detaljplan för Dalarö 3:4 och 3:5, Bellevue 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Detaljplan för Dalarö 3:4 och Dalarö 3:5, Bellevue, antas. 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen beslutade den 10 december 2014, § 288, att ge 
stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att upprätta detaljplan för Dalarö 
3:4 och Dalarö 3:5.  

Syftet med detaljplanens är att bevara hotellbyggnaden inom Dalarö 
3:4, samt att möjliggöra för bostäder i befintlig byggnad och genom 
ny kompletterande bebyggelse. Bebyggelsen ska vara väl anpassad 
efter den kulturhistoriskt värdefulla miljön. Detaljplanen syftar också 
till att säkerställa allmänhetens tillgång till vattnet. 

Ett planförslag har godkänts i stadsbyggnadsnämnden 2022-04-20  
§ 41.  

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Parallellt med detaljplanearbetet har kommunstyrelseförvaltningen 
förhandlat med fastighetsägaren om ett Exploateringsavtal avseende 
genomförandet av detaljplanen.  

Under förutsättning att kommunfullmäktige även beslutar att 
godkänna Exploateringsavtalet, KS 2022-00298, anser 
kommunstyrelseförvaltningen att detaljplanen bör antas. 

Ekonomiska konsekvenser 
Den nya detaljplanen innehåller allmän platsmark, som i stort sett 
överensstämmer med gällande detaljplan. Gällande detaljplan har 
dock inte genomförts i denna del, varpå kommunen inte är ägare till 
marken. I det exploateringsavtal som förhandlats fram för 
genomförandet av den nya detaljplanen ingår bland annat överföring 
av marken till kommunen. Detaljplanen förutsätter ingen annan 
utbyggnad av allmän platsmark. Kommunens kostnader för drift och 
underhåll bedöms inte påverkas nämnvärt. 



 
 

 Förvaltning Dokumenttyp  Sida 
 Kommunstyrelseförvaltningen Tjänsteskrivelse  2 (2) 
 Avdelning/Enhet Datum Diarienummer  
 Samhällsplanering och ledning 2022-05-01 KS 2022-00299  
 Handläggare    
 Kaj Brantemark, exploateringsingenjör    

     

 
Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-05-01 

- Plankarta, antagandehandling 2022-04-26  

- Planbeskrivning, antagandehandling 2022-03-17  

- Behovsbedömning del 1, 2021-06-30  

- Behovsbedömning del 2, 2021-06-30  

- Samrådsredogörelse, 2018-05-09  

- Granskningsutlåtande, 2022-03-17  

- Dagvattenutredning, 2017-02-11  

- Antikvarisk förundersökning, 2015-11-18  

- Antikvarisk konsekvensbeskrivning reviderat förslag, 2021-05-28 

 

Beslutet skickas till:  

För kännedom: Stadsbyggnadsnämnden 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 
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INLEDNING 
DETALJPLANENS HANDLINGAR 

 Plankarta  
 Planbeskrivning  
 Fastighetsförteckning 
 Behovsbedömning 
 Samrådsredogörelse 
 Granskningsutlåtande 

UTREDNINGAR 

 Geosigma, 2017-02-01. Dagvattenutredning för detaljplan Dalarö 3:4, Bellevue på Dalarö, 
Haninge kommun. 

 Stockholms byggnadsantikvarier, 2015-11-18. Antikvarisk förundersökning med riktlinjer 
för ny bebyggelse. 

 Stockholms byggnadsantikvarier, 2021-05-28. Antikvarisk konsekvensbeskrivning över 
reviderat förslag till ny detaljplan för Hotell Bellevue, Dalarö 3:4 och 3:5, Haninge 
kommun. 

BAKGRUND 
En bostadsrättsförening ansökte 2007 om planbesked för Dalarö 3:4 och 3:5. Föreningen avsåg 
förvärva fastigheterna och bygga om dessa till bostäder. Sökanden fick positivt planbesked för att 
ändra användning av fastigheten från hotellverksamhet till bostäder. Fastighetsägaren avsåg dock 
fortsätta bedriva hotellverksamhet och därför skedde inget fortsatt planarbete. 2012 kontaktades 
kommunen av fastighetsägarens representant med ett förslag till ombyggnad. Fastighetsägaren 
uppgav då att den förhållandevis småskaliga hotellverksamheten var svår att få ekonomiskt 
lönsam. Eftersom hotellet var, och fortfarande är, i behov av en del omfattande 
underhållsarbeten bedömde fastighetsägaren att det bästa sättet att finansiera underhållet var 
genom att göra om hotellet till bostäder. Den 10 december 2014 (§ 288) gav kommunstyrelsen 
stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att arbeta fram en detaljplan som medger bostadsbebyggelse 
inom Dalarö 3:4.  
 

DETALJPLANENS FINANSIERING 
Detaljplanens framtagande finansieras av fastighetsägaren. Kostnader finns reglerade i ett 
plankostnadsavtal mellan kommunen och fastighetsägaren.  

PLANENS SYFTE OCH HUVUDDRAG 
Detaljplanens syfte är att bevara hotellbyggnaden inom Dalarö 3:4 och att möjliggöra bostäder 
inom fastigheten i befintlig byggnad samt i kompletterande ny bebyggelse som är väl anpassad 
efter den kulturhistoriskt värdefulla miljön. Detaljplanen syftar också till att säkerställa 
allmänhetens tillgång till vattnet via Brandstigen inom fastigheten Dalarö 3:5. 
 



  4 

Läge och areal 
Planområdet ligger ungefär 150 meter öster om Dalarö torg och är omkring 3500 kvm stort. 
 

 
Figur 1. Ortofoto av södra Dalarö. Dalarö 3:4 och 3:5 markerade med vit linje. 

MARKÄGOFÖRHÅLLANDEN 
Planområdet utgörs av fastigheterna Dalarö 3:4 och 3:5, som båda ägs av ett dödsbo. 

PLANPROCESSEN 
En detaljplan är ett juridiskt dokument som reglerar markanvändningen i ett område. 
Dokumentet reglerar både rättigheter och skyldigheter, t.ex. markytans utformning, 
fastighetsindelning och byggrättens storlek. Detaljplaneringen regleras av Plan- och bygglagens 
(PBLs) fjärde och femte kapitel, och ska enligt denna lag följa en viss handläggningsordning. 
Detaljplanen handläggs enligt PBL 2010:900 med normalt förfarande. 
 
Pilen nedan visar planprocessens olika skeden och vilket skede detaljplanen är i nu. Mer 
information om planprocessen finns på kommunens hemsida haninge.se/plan. 

antagande 

 
 

  

antagande plansamråd granskning laga kraft genomförande 
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TIDIGARE STÄLLNINGSTAGANDEN 
RIKSINTRESSEN 
Det finns flera riksintressen som planområdet omfattas av. Riksintresse för kulturmiljövård enligt 
MB 3 kap 6 § gäller för stora delar av Dalarö och inkluderar planområdet vilket innebär att 
kulturmiljön ska skyddas mot åtgärder som riskerar att skada den. Riksintresse för 
högexploaterad kust enligt MB 4 kap 4 § gäller vilket innebär att ny fritidshusbebyggelse bara får 
tillkomma i anslutning till existerande bebyggelse. Även riksintresse för turism och friluftsliv 
enligt MB 4 kap 2 § gäller i området vilket betyder att dessa värden ska beaktas vid exploatering.  

MILJÖKVALITETSNORMER 
Planområdets recipient är vattenförekomsten Sandemarsfjärden (SE590635-182120) som har 
fastställd miljökvalitetsnorm för god ekologisk status 2027 samt god kemisk ytvattenstatus. 
Ekologisk status är idag klassad som måttlig med anledning av problem med övergödning på 
grund av belastning av näringsämnen samt syrefattiga förhållanden som orsakas av belastning av 
organiska ämnen (växtplankton). Det finns förslag på att skjuta på tidsfristen för god ekologisk 
status för näringsämnen och växtplankton till år 2039. Vattenförekomsten uppnår ej god kemisk 
status. Detta orsakas av att gränsvärdena för de prioriterade ämnena antracen, fluoranten, bly 
(Pb), Kvicksilver (Hg) och polybromerade difenyleterar (PBDE) överskrids i vattenförekomsten. 
Gällande statusen för Hg och PBDE så överskrids gränsvärdena i Sveriges alla 
vattenförekomster1.  
 

KOMMUNALA MILJÖMÅL  
Haninge kommun strävar efter en långsiktigt hållbar utveckling - ekologiskt, socialt och 
ekonomiskt. Begreppet hållbar utveckling definieras av FN som ”en utveckling som tillgodoser 
dagens behov utan att äventyra kommande generationers att möjligheter att tillgodose sina 
behov”2. Världens stats- och regeringschefer antog år 2015 Agenda 2030 och 17 globala mål som 
beskriver hur världen ska arbeta för hållbar utveckling. Sveriges riksdag har beslutat om 16 
miljökvalitetsmål.   
 
Kommunfullmäktige har antagit ett klimat- och miljöpolitiskt program (2017-10-09) som ger en 
samlad bild av kommunens klimat- och miljöambitioner. Programmet ska tillsammans med 
översiktsplanen bidra till hållbar stadsutveckling och en god livsmiljö i Haninge. 
 
Programmet innehåller ett övergripande mål för hållbar stadsutveckling enligt följande:  

 Planering och byggande sker resurseffektivt och klimatanpassat samt bidrar till en god 
och hälsosam livsmiljö. Ekosystemtjänster i den byggda miljön värnas och utvecklas. 
 

Övriga mål i programmet som berör stadsbyggandet är följande:  
 År 2018 sker bebyggelseutvecklingen på ett sådant sätt att negativ påverkan på områden 

med betydelse för biologisk mångfald undviks. 

                                                 
1 VISS, Vatteninformationssystem i Sverige, 2021-06-30. Sandemars fjärd. 
2 Definition av begreppet hållbar utveckling från ’Vår gemensamma framtid’ (Bruntlandsrapporten), 1987.  



  6 

 Senast år 2027 är dag- och spillvattenhantering i Haninge sådan att 
miljökvalitetsnormerna för vatten kan följas samt att betydande skador till följd av 
översvämningar inte uppstår. 

 År 2027 har alla vattenförekomster god status. Status försämras inte för något vatten 
under tiden. 

 År 2030 har utsläppen av växthusgaser i Haninge minskat med 63 procent jämfört med 
1990. Senast år 2045 sker inga nettoutsläpp.  

 Utsläppen av växthusgaser ska inom Haninge fram till 2020 ha minskat med 40 % 
jämfört med 1990. År 2050 sker inga nettoutsläpp av växthusgaser i Haninge. 

 Skydda och utveckla naturvärden, biologisk mångfald och ekosystemtjänster.  

ÖVERSIKTSPLAN 2030 – MED UTBLICK MOT 2050 
I kommunens översiktsplan, antagen av kommunfullmäktige 2016-11-07 är planområdet utpekat 
som gles stadsbygd. Översiktsplanen påpekar att satsningar på bostäder, skola och omsorg för 
livets alla skeden behövs, med en planeringsinriktning som syftar till att fler ska erbjudas 
möjlighet att både bo kvar på och flytta till Dalarö. Fler lägenheter i centrala lägen efterfrågas för 
den äldre befolkningen på Dalarö. Gällande översiktsplan påpekar även vikten av att bevara de 
genuina kulturmiljöerna. 

UTVECKLINGSPROGRAM 
2006 antogs en ortsanalys av Dalarö i kommunfullmäktige, som anger att fler bostäder ska byggas 
på Dalarö utan att naturvärden påverkas negativt. Ny bebyggelse ska enligt analysen anpassas 
efter Dalarös karaktär. Ortsanalysen anger att ny småhusbebyggelse primärt bör tillkomma i 
Schweizerdalen, Kolbotten, Tegelbruket och Kattvik. Mindre förtätningar kan dock förekomma 
på Dalarö, och då helst i form av lägenheter som det råder brist på i området. Utbudet av 
kommersiella lokaler uppges vara tillräckligt, eftersom det när analysen togs fram fanns flera 
vakanser kring Dalarö torg. Samtidigt upplevde många Dalaröbor att ett ökat restaurangutbud var 
önskvärt. Parkeringssituationen på hela Dalarö är ansträngd och fler parkeringsplatser för 
besökande skulle behövas.  

DETALJPLANER OCH OMRÅDESBESTÄMMELSER 
För planområdet gäller detaljplanen S129 från 1987 med aktbeteckning 0136-P88/0622. 
Dalarö 3:4 är planlagd som samlings- och föreningslokaler och därmed samhörigt ändamål. 
Byggnader får uppföras i två våningar. Hotellbyggnaden omfattas av planbestämmelsen q1 som 
innebär att byggnaden är kulturhistoriskt värdefull och ej får förvanskas. Övrig mark inom 
fastigheten är planlagd med punkt- och korsprickning och omfattas av planbestämmelsen q. 
Detta innebär att marken utgör en kulturhistorisk miljö av särskilt stort värde och ny bebyggelse 
får ej ske. Byggnader får dock uppföras om byggnadsnämnden bedömer att det är lämpligt med 
hänsyn till miljön. Kulturhistoriskt värdefull mark skall så långt som möjligt bevaras. Ny 
bebyggelse ska utformas med särskild hänsyn till såväl befintlig på tomten som till omgivningens 
egenart. 
 
Vattenområdet nedanför fastigheten och ca 20 meter ut i vattnet är planlagt med 
planbestämmelserna Vb och q, vilket innebär vattenområde med bryggor, båthus och dylikt. 
Området får ej utfyllas eller överbyggas annat än vad som krävs för mindre bryggor, båthus och 
dylikt. Kulturhistoriskt värdefull bebyggelse inom området ska bevaras så långt som möjligt, och 
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ny bebyggelse ska utformas med särskild hänsyn till befintlig bebyggelse på tomten samt till 
omgivningens egenart. 
 
Marken inom Dalarö 3:5 är planlagd som allmän platsmark, med användning gata eller torg. 
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FÖRUTSÄTTNINGAR  
BEBYGGELSE OCH STADSBILD 
Dalarö utmärks av en oregelbunden gatu- och fastighetsstruktur, och denna är särskilt tydlig 
omkring Bellevue och åt sydväst ner mot Fiskarhamnen. Gatorna är ofta mycket smala, och 
kantas av häckar eller staket, vilket skapar tydliga och väl inramade gaturum. 
Fastighetsbildningarna är oregelbundna till följd av lång tid av avstyckningar och förtätning. Även 
bebyggelsen är oregelbunden och har till synes placerats efter de topografiska förutsättningarna 
och var det har funnits ledig mark snarare än i relation till gatunätet eller längs med förgårdsmark.  
 

 
Figur 2. Bebyggelsestrukturen på Dalarö med planområdet markerat med rött 

Bebyggelsen i närområdet omkring planområdet utgörs mestadels av friliggande villor, men uppåt 
Dalarö torg finns det även flerbostadsbebyggelse och kommersiella lokaler, dock i småskalig 
form. Miljön som helhet har en tydlig karaktär av sommarnöjesmiljö, och det finns gott om 
snickarglädje på byggnader, staket och andra detaljer. Det finns mycket växtlighet, mestadels 
inom privata tomter. Utöver gatorna, brandstigarna och Dalarö torg finns inte särskilt mycket 
allmänna platser på Dalarö. 
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Figur 3. Snedbild över Dalarö tagen från syd. 

Inom planområdet dominerar hotell Bellevue. Den stora byggnaden ligger i övre delen av tomten 
utmed Wallinvägen, som är en smal grusväg. På sjösidan ligger en hög terrass med konvex form 
utmed byggnadens höga sockel. Det finns också en mindre stuga med en våning, som ligger 
något nedanför hotellbyggnaden. Tomten lutar kraftigt ner mot vattnet och närmast vattnet 
planar marken ut till en sammanhängande gräsyta. Från östra gaveln leder slingrande trappor ner 
mot vattnet. Kajkanten är stensatt och i vattnet ligger två bryggor varav en nås via Brandstigen, 
och är tillgänglig för allmänheten för bad och tillfällig förtöjning. Det ligger en korsformad äldre 
stuga vid västra sidan av tomten.  
 
Huvudbyggnaden står på en hög granitsockel fogad med cement. Byggnadskroppen har en 
rektangulär form och är en våning hög med vind inredd i två plan samt källare. Taket är klätt med 
grön skivtäkt plåt. Stuprör och kupor är av vit plåt. På den södra fasaden reser sig en frontespis 
och på varje sida om denna två ursprungliga takkupor som är dekorerade med voluter som 
påminner om holländsk renässansstil. Det finns också en enklare takkupa som byggts till senare. 
På södra långsidan finns fyra balkonger med smidesräcken. På den norra fasaden finns fem 
takkupor med volutformade krön. Byggnadens fasader är klädda med liggande panel och sockeln 
är markerad med släta bräder och knutlådor. Takfoten är i sin tur markerad med tandlist. Samtliga 
fönster är moderna kopplade inåtgående fönster i instickskarm där de nya fönstren är lägre än de 
ursprungliga fönstren, och den övre delen är ersatt med en slät skiva. Foder och volutformade 
överstycken på bottenvåningen sitter kvar på ursprunglig plats. Panel och foder är målade i en 
kall vit kulör medan detaljer är målade i en varmare gulvit kulör. På äldre bilder syns en annan 
färgsättning där foder och knutar har en mörkare färgsättning3. 
 
Längs byggnadens norra sida, mot Wallinvägen, löper en lastbrygga med smidesräcke och 
skärmtak av korrugerad halvgenomskinlig plast. Två entréer finns som nås från lastbryggan. På 
äldre bilder går det att se en annan entrélösning med separat köks- och huvudentré. På västra 
                                                 
3 Stockholms byggnadsantikvarier, 2015. Antikvarisk förundersökning med riktlinjer för ny bebyggelse. 
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gaveln finns en tillbyggnad i ett plan med källare. Denna har tidigare varit en glasveranda. Det 
finns också en modern galvaniserad spiraltrappa som leder till de två övre våningsplanen. På östra 
gaveln finns två tillbyggnader, en med terrass. Det finns också två balkonger samt utrymnings-
trappor i galvaniserat stål. 

HISTORIK 
Den nuvarande hotellbyggnaden uppfördes under andra halvan av 1880-talet, under den tid då 
Dalarö hade börjat utvecklas till en sommarort och även konstnärskoloni. Bellevue uppfördes 
från början inte som hotell utan som sommarbostad av arkitekten och byggmästaren Per Adolf 
Wallander och hustrun Hildegard Gustava Blom.  
 
Det är något oklart när hotellverksamheten startades på Bellevue. Vissa källor anger att den drevs 
som annex till Dalarö Hotell från 1899, andra källor anger att hotellverksamheten startades efter 
1919. Kring 1950-talet köptes hotellet av S:t Lukasstiftelsen, och i samband med det gjordes 
förhållandevis omfattande ändringar av bygganden. 1981 sålde S:t Lukasstiftelsen fastigheten och 
hotellverksamheten återupptogs.  

KULTURMILJÖ 

Dalarö utgör ett riksintresse för kulturmiljövården enligt MB 3 kap 6 §. Riksintresset avser dels 
farledsmiljön, dels sommarnöjesmiljön. Farledsmiljön har anor från 1600-talet och inom denna 
utgör Dalarö skans och Tullhuset viktiga inslag. För sommarnöjesmiljön från det sena 1800-talet 
är det bebyggelsemönstret och bebyggelse i Dalarö samhälle med societetshus, hotell och 
sommarvillor som avspeglar den fashionabla sommarorten som utgör den värdefulla 
kulturmiljön.  
 
Hotell Bellevue är en viktig del av den senare delen av riksintresset, och är ett viktigt inslag i 
kulturmiljön på Dalarö och omnämns ofta som ett landmärke. En antikvarisk förundersökning 
har tagits fram av Stockholms byggnadsantikvarier på uppdrag av stadsbyggnadsförvaltningen i 
syfte att dokumentera hotellets kulturhistoriska värden samt för att ta fram riktlinjer kring 
underhåll och utformning vid ändringar eller ny bebyggelse4. 
 
Från och med 1860-talet och cirka 50 år framåt utvecklades Dalarö till en exklusiv bad- och 
sommarort. Ett stort antal individuellt utformade sommarvillor finns bevarade från denna tid, 
bland annat Bellevue, och perioden har satt stark prägel på Dalarö som samhälle, dess näringar 
och utseende. Epoken utgör också grunden för ett av ortens riksintressen. Bellevue tillhör denna 
epok men avviker också genom sin ovanliga utformning. Det var vanligt att villorna uppfördes i 
den oregelbundna och lätta schweizerstilen och på Dalarö utgör Bellevue det enda exemplet på 
en 1800-talstolkning i trä av den holländska renässansstilen från 1600-talet. Genom sitt läge, sin 
storlek och utformning utgör Bellevue också ett välkänt och på långt håll synligt landmärke. Den 
förhållandevis stora och obebyggda tomten framför gör också att byggnaden framhävs och dess 
dignitet förstärks.  
 
Idag upplevs trädgården som ganska enkel, där träd och buskar dominerar. Den slingrande 
trappan med den stensatta platsen och jordkällaren med sin utsiktsplats på taket bidrar till 
tomtens karaktär. Stugan i backen nedanför Bellevue utgör en rest av en äldre årsring bebyggelse i 
Dalarö och är som sådan historiskt intressant. Brandgatan med beteckningen Dalarö 3:5 drogs 
upp i samband den första stadsplanen över Dalarö, fastställd 1899. Planen tillkom efter den stora 

                                                 
4 Stockholms byggnadsantikvarier, 2015. Antikvarisk förundersökning med riktlinjer för ny bebyggelse. 



  11 

branden 1890 och brandgatan utgör en del av ett större nät av brandgator. Den första 
stadsplanen och dess fysiska inverkan på samhället är historiskt intressant. 
 
Bellevue har länge, kanske sedan byggnaden uppfördes, använts för olika former av uthyrning 
och hotell. Verksamheten är historiskt betydelsefull och har till stora delar påverkat byggnadens 
planlösning och inredning så som den idag ser ut, delvis på bekostnad av ursprungliga delar, 
såsom de kakelugnar som revs ut under 1950-talet. 

FORNLÄMNINGAR 
Inga kända fornlämningar finns inom planområdet, men det finns tre kända fornlämningar i 
närheten. Ungefär 100 meter ut i vattnet nedanför planområdet finns ett vrak som enligt 
Riksantikvarieämbetet bedöms vara från 1500-talet, det så kallade Bellevuevraket5. Kring vraket 
finns också ett kulturlager med äldre föremål utspridda över botten. Detta härstammar eventuellt 
från vraket men sannolikt också från farleden ovanför6. Vid strandkanten precis nordost om 
planområdet och en bit ut i vattnet finns enligt Riksantikvarieämbetet ett kulturlager med rester 
av ett hamnområde och gammalt porslin och kakelugnsdelar7.  

NATUR OCH LANDSKAPSBILD 
Landskapsbilden sett från vattnet karaktäriseras av hotellbyggnaden och dess trädgård. Den 
omgivande bebyggelsen består av villabebyggelse med skötta trädgårdar. Inom hotellfastigheten 
är trädgården förhållandevis vildvuxen med uppvuxna träd och buskar. Inom planområdet finns 
ingen skyddad natur och inga kända hotade eller sällsynta arter. Området utgör inte någon grönkil 
eller spridningskorridor. 

REKREATION 
Hotellverksamheten har varit en publik verksamhet, även om tomten inte är allmänt tillgänglig. 
På så sätt har hotellverksamheten utgjort en potentiell mötesplats på Dalarö, och tillfört 
rekreativa värden till orten. Brandstigen och bryggan nedanför denna är allmänt tillgängliga och 
används för bad eller bara för att komma ner till vattnet. Bryggan används också för tillfällig 
förtöjning av båtar, vilket kan nyttjas av de som kommer sjövägen och har kortare ärenden på 
Dalarö. 

SERVICE OCH ARBETSPLATSER 
Inom planområdet har hotellet med restaurang gett ett par arbetstillfällen på Dalarö, och 
samtidigt utgjort en servicefunktion för samhället. På Dalarö finns annars merparten av offentlig 
och kommersiell service vid Dalarö torg och Odinsvägen, som ligger ett par hundra meter från 
planområdet. Där finns bland annat grundskola, förskola och mataffär. 

GATOR OCH TRAFIK 
Gång- och cykelnät 
Allmänt kan sägas att den övergripande stadsstrukturen på Dalarö är tillkommen innan bilen blev 
norm, vilket gör att det lokalt är goda förutsättningar för gångtrafik vad gäller avstånd till olika 
                                                 
5 RAÄ Dalarö 87, http://kulturarvsdata.se/raa/fmi/html/18000000050258 
6 RAÄ Dalarö 114, http://kulturarvsdata.se/raa/fmi/html/12000000113614 
7 RAÄ Dalarö 113, http://kulturarvsdata.se/raa/fmi/html/12000000113610 
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funktioner och prioritering mellan trafikslagen. Stora delar av Dalarö saknar separata gångbanor, 
men eftersom trafiken ofta är begränsad på de smala gatorna kan cyklister och fotgängare samsas 
med biltrafiken. Detta gäller också Wallinvägen som utgör planområdets huvudsakliga angöring. 
Brandstigen ner till vattnet är enbart avsedd för gång- och cykeltrafik. 
 
Den mest trafikerade gatan i närområdet är Odinsvägen, och längs denna finns trottoarer och 
övergångsställen. 
 
Kollektivtrafik 
Busstation finns vid Dalarö torg, där bussar avgår cirka en gång i timmen mot Handen under 
högtrafik. Det finns också en direktbuss till Gullmarsplan som går en gång i timmen anpassat för 
pendling in till Stockholm. 
 
Gatunät 
Wallinvägen löper norr om fastigheten Dalarö 3:4. Den grusbelagda vägen är omkring fem meter 
bred och saknar separat gång- eller cykelbana. Trafikflödet är inte känt, men bedöms högst vara 
under hundra fordon per dygn förbi snittet utanför hotellet. Vägen är förvisso öppen för 
genomfartstrafik, men används huvudsakligen endast för angöring till fastigheterna längs vägen. 
Merparten av trafiken mot Smådalarö sker istället längs Baldersvägen eller primärt 
Smådalarövägen. 
 
Parkering 
Parkering sker framför hotellbyggnaden mot Wallinvägen, norr om hotellbyggnaden. Cirka 6 bilar 
ryms, eventuellt fler. Bilarna ryms i dagsläget inte helt inom fastigheten utan sticker ut något på 
gatufastigheten. 
 
SOCIAL MILJÖ 
På Dalarö finns omkring 430 helårsbostäder, varav ca 330 är i form av enbostadshus och ca 90 i 
form av hyreslägenheter i flerbostadshus. Av lägenheterna är den vanligaste storleken mellan 61 
och 80 kvm (52 %), följt av 41-60 kvm (21 %). Den helt dominerande boendetypen är alltså 
enbostadshus med äganderätt. Dalarö ortsanalys uttrycker att fler lägenheter behövs på orten för 
att det ska gå att bo på Dalarö under livets alla skeden. Ortsanalysen konstaterar också att Dalarö 
är socioekonomiskt segregerat i relation till kommunen i övrigt. 

VATTENOMRÅDEN 
Planområdet gränsar till Dalarö ström, som ingår i vattenförekomsten Sandemarsfjärden 
(SE590635-182120). Sandemarsfjärden omfattas av miljökvalitetsnormer för ytvatten som 
beskrivs på sidan 6. I kommunens egen recipientklassificering klassas Sandemarsfjärden som 
mycket skyddsvärd/mycket känslig/mycket högt värde.  
 
Vattnet nedanför planområdet uppges vara ett uppväxtområde för gös, enligt Länsstyrelsens 
kartering. 

STRANDSKYDD 
Strandskyddets syfte är att långsiktigt trygga invånarnas förutsättningar för att få allmän tillgång 
till strand och vatten samt bevara goda livsvillkor för djur och växtliv på land och i vatten. 
Planområdet omfattas i nuläget inte av strandskydd. 
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HÄLSA OCH SÄKERHET  
Förorenad mark 
Inga kända föroreningar eller misstänka föroreningar finns inom eller i närheten av planområdet. 
 
Buller 
Planområdet är inte bullerutsatt. 
 
Transporter med farligt gods 
Odinsvägen, som är sekundär transportled för farligt gods, ligger som närmast cirka 140 meter 
från planområdet.  
 
Djurhållning 
Förekommer inte inom eller i anslutning till planområdet. 
 
Radon 
Hela planområdet är klassad som normalriskområde för förhöjd radonförekomst. 
 
Översvämning 
Länsstyrelsen har tagit fram en vägledning för hur mycket vattennivån längs Östersjökusten 
beräknas stiga i framtiden, baserat på den regionala klimatsammanställning som SMHI har tagit 
fram för Stockholms län. Med landhöjningen avdragen beräknas Östersjöns medelvattenstånd 
stiga med 0,3-0,5 meter fram till 2100 jämfört med vattenståndet 1990, förutsatt att havsnivån 
globalt stiger med 1 meter. Utöver denna höjning kommer tillfälliga förhöjningar av vattenståndet 
inträffa. 100-årsvattenståndet i Haninge år 2100 bedöms vara 1,75 meter över nollplanet 
(RH2000), jämfört med 1,15 meter 2010. Fram till 2200 förväntas havsnivån stiga ytterligare. 
Utöver tillfälliga extremvattenstånd kan lokala högvatten till följd av vinduppstuvning och vågor 
inträffa, och riskerar då att skada bebyggelse upp till 2,7 meter över nollplanet8. Befintlig 
bebyggelse inom planområdet ligger väl över denna nivå och bör med god marginal klara 
framtida översvämningar. 
  

                                                 
8 Länsstyrelsen Stockholm, 2015. Rekommendationer för lägsta grundläggningsnivå längs Östersjökusten i 
Stockholms län. 
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MARKFÖRHÅLLANDEN 
Geotekniska förhållanden 
Enligt SGUs jordartskarta9 utgörs marken inom planområdet av sandig morän (ljusblått i kartan 
nedan). Sannolikt är jordlagret ganska tunt, eftersom hotellbyggnaden helt eller delvis är 
grundlagd direkt på berggrunden. I omgivningarna utgörs marken av berg i dagen (rött i kartan 
nedan).  
 
Strandlinjen är stensatt, varför eventuell erosion bör vara begränsad.  
 
 

 
Figur 4. Jordartskarta från SGU (Sveriges geologiska undersökning). 

TEKNISK FÖRSÖRJNING 
Vatten och avlopp 
Kommunalt vatten och avlopp finns utbyggt på Dalarö. Befintlig bebyggelse inom planområdet 
är ansluten till detta. Inom planområdet finns en pumpstation för spillvatten. 
 
Dagvattenhantering och avvattning 
Enligt SGUs jordartskarta utgörs marken inom planområdet av sandig morän som typiskt sett har 
god infiltrationsförmåga, men jordlagren är så pass tunna att förutsättningarna för naturlig 
infiltration bedöms som låga till måttliga10. Områdets topografi, med en brant lutning ut mot 
kusten, tyder på att en stor del av nederbörden lämnar planområdet genom ytavrinning eller 

                                                 
9 Sveriges geologiska undersökning, 2016. Jordarter 1:25000-1:100000. 
10 Geosigma 2017-02-11. Dagvattenutredning för detaljplan Dalarö 3:4, Bellevue på Dalarö, Haninge kommun. 
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avrinning från de ytligare jordlagren. De befintliga dagvattenledningarna som går i närmast 
anslutning till planområdet följer Wallinvägen västerifrån och fortsätter sedan längs med 
Brandstigen, i västra delen av planområdet och avslutas sedan i Sandemarsfjärden 
(SE590635182120), som är planområdets recipient. 
 
Energi 
Hotellbyggnaden värms enligt uppgift med en äldre oljepanna. Elnät finns utbyggt, däremot inte 
fjärrvärme. 
 
Avfall 
Närmaste återvinningsstation finns vid Kanalbron, cirka 700 meter från planområdet. 
 
Övriga ledningar 
Skanova har ledningar för telekommunikation längs Wallinvägen, Birkavägen och Brandstigen. 
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FÖRÄNDRINGAR – PLANFÖRSLAG 
KVARTERSMARK 
Dalarö 3:4 planläggs för bostäder (B). En liten del av fastigheten, på vilken en kommunal 
pumpstation finns, planläggs för pumpstation (E1). 
 
Hotellbyggnaden 
Planförslaget möjliggör att hotellbyggnaden invändigt görs om till lägenheter för 
permanentboende. Detaljplanen fastställer i sig inte antalet lägenheter i hotellbyggnaden men 
avsikten är att byggnaden maximalt ska inrymma åtta lägenheter. Antalet bostäder inom 
fastigheten blir i så fall som mest 11 stycken, vilket är det största antal som kan medges med 
hänsyn till antalet parkeringsplatser som är möjliga att inrymma inom Dalarö 3:4. Det är också 
möjligt att färre men större lägenheter inreds i hotellbyggnaden. 
 
Längs hotellbyggnadens sida mot Wallinvägen tas befintlig lastkaj och befintligt skärmtak bort, 
dels i syfte att återställa byggnaden till ursprungsskick men också för att parkeringsplatser ska få 
plats mellan huset och fastighetsgräns. En ny entré föreslås byggas som avses utgöras av en 
utbyggnad och en trappa inspirerad av den ursprungliga entrén. I utbyggnaden kan hiss placeras 
för att byggnaden ska kunna göras tillgänglig. 
 

 
Figur 5. Hotellbyggnaden sedd från väst. Ursprunglig entré syns (bild från Haningearkivet, okänt datum). 
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Figur 6. Skissförslag på ny entré till hotellbyggnaden (Sandell Sandberg Arkitekter, 2018). 

Ny bebyggelse 
Den äldre stugan på fastigheten rivs och istället uppförs tre nya friliggande bostadshus som 
placeras på tomten nedanför hotellbyggnaden. Byggnaderna ansluter till den typiska 
bebyggelsestrukturen på Dalarö – utspritt och anpassat efter terrängen och sjöutsikten. Antal 
byggnader regleras inte men byggrätterna styrs förhållandevis hårt med prickmark vilket gör att 
endast tre nya bostadshus kan uppföras inom Dalarö 3:4. Byggnaderna får ha en största 
byggnadsarea på 100,0 kvadratmeter vilket regleras med planbestämmelsen e1. I fastighetens 
norra hörn möjliggörs en komplementbyggnad innehållandes miljöhus och/eller förråd med en 
största byggnadsarea om 15,0 kvadratmeter. Detta regleras med planbestämmelsen e2. 
Placeringen skapar förutsättningar för god avfallshantering.  
 

 
Figur 7 Situationsplan som visar möjlig placering av tre bostadshus, komplementbyggnader och parkeringsplatser (Sandell Sandberg 
Arkitekter, 2021) 
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Centralt på fastigheten kan en komplementbyggnad i form av ett växthus och/eller orangeri 
uppföras med en maximal byggnadsarea om 35,0 kvadratmeter. Omfattningen regleras med 
planbestämmelsen e3. Vidare medges ytterligare en komplementbyggnad nere vid vattnet som är 
tänkt att innehålla bastu, och inspireras av det kallbadhus som tidigare har funnits i anslutning till 
hotellet. Byggrätten regleras med planbestämmelsen e4 och anger största byggnadsarea om 25,0 
kvadratmeter.  
 
Tillkommande bostadshus och komplementbyggnader regleras med högsta nockhöjd räknat 
utifrån nollplanet i RH 2000. För att tydliggöra hur de reglerade nockhöjderna förhåller sig till 
hotellbyggnaden har sektionerna nedan tagits fram (se figur 9 och 10). Sektionerna är skalenliga 
och avsedda att illustrera hur höga de tillkommande byggnaderna kan bli.  

 
 
Figur 8. Sektion A-A visar hur tillkommande bostadshus förhåller sig till hotellet.  

 
Figur 9. Sektion B-B visar hur tillkommande bebyggelse förhåller sig till hotellet utifrån ett på fastigheten centralt snitt. 
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Bostadshusens taklutning regleras med en minsta takvinkel där en horisontell linje samt en 
illustrerad linje mellan yttertakens nock och takfot utgör beräkningsgrund för vinkeln (se figur 8). 
 

 
Figur 8 Illustration för vägledning av beräkning för takvinkel för principiella sadeltak med konkavt respektive sinuskurveformat takfall. 
 
 

GESTALTNING 
Målsättningen är att planförslaget möjliggör ett tillägg av bebyggelse i ett område med högt 
kulturhistoriskt värde som anpassas i vissa avseenden och är modern och nutida i andra. Det 
arkitektoniska formspråket ansluter till den lätta och lekfulla sommarhustraditionen som Dalarö 
förknippas med. Liksom hotell Bellevue så står de tillkommande bostadshusen för ett eget 
uttryck och en egen karaktär, och uppfattas som en egen husgrupp och en ny årsring på Dalarö.  
 
Såväl riksintresset för kulturmiljövården och det exponerade läget ställer höga krav på att ny 
bebyggelse gestaltas väl och utförs med hög ambitionsnivå och kvalitet avseende såväl detaljer 
som helhet. Det är således av yttersta vikt att byggnadernas slutgiltiga utformning och anpassning 
till platsen följs upp i bygglovsskedet. Resultatet är helt avhängt välstuderad och god arkitektur 
med ett visst uttryck samt noggrann detaljprojektering och stort hantverkskunnande vid 
utförandet. 
 
Skydd av kulturvärden 
Hotellbyggnaden omfattas av skyddsbestämmelsen q1. Denna anger att byggnaden ej får rivas och 
att byggnadens yttre volym och form i huvudsak ska bevaras. Stensockeln får ej förvanskas. 
Byggnadens tak ska utgöras av plåttak i skivformat med ståndrännor och plåtklädda skorstenar. 
Fasadens panelarkitektur med volutformade utsmyckningar på takkupor, gavlar och frontespis 
ska bevaras. Sockellist, knutbrädor, takfot med tandlist, foder och överstycken vid fönster samt 
de små balkongerna ska bevaras. 
 
Bestämmelsen q1 medger att vissa delar av byggnaden återställs till ursprungligt skick. Åtgärder 
för att återställa byggnaden som medges är att: 

- Lastkajen och skärmtaket rivs och en mer tidstypisk entré uppförs. 
- Utbyggnaden på västra gaveln återställs till en glasveranda med fönster av trä i fina 

dimensioner. 
- Byggnadens fönster återställs till ursprunglig höjd och utformning med T-post. 
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- Nuvarande stegar, trappor och takbryggor för utrymning om möjligt reduceras, eller 
förläggs inuti byggnaden eller utformas för byggnaden mer tidstypiskt. 

 
En varsamhetsbestämmelse, k1, omfattar byggandens interiör. Ursprungliga foder vid dörrar och 
fönster ska bevaras och vid förändring ska tidstypiska material och tidstypisk utformning 
användas till snickerier. 
 
Om möjligt bör rummens höjd och volym i de tre matsalarna samt ursprungliga dörrar bevaras. 
Likaså bör entréhallen med ursprunglig trappa till våning 1 bevaras. Detaljplanen reglerar dock 
inte detta eftersom förändringar av trapphus, takhöjd eller dörrar kan komma att krävas för att 
bygga lägenheter i huset. 
 

Placering 
Placeringen av tillkommande bebyggelse är anpassad efter omgivningen och följer ett traditionellt 
bebyggelsemönster på Dalarö. Placeringen styrs med prickmark, och på prickmark får inte 
byggnad uppföras. Byggnadernas placering är förhållandevis hårt styrd med syftet att 
åstadkomma en öppen yta precis nedanför hotellbyggnaden. På så vis får hotellet med sin 
stensockel även i framtiden en visuellt upphöjd position. Bostadsbebyggelsen är också placerad så 
att problem med lukt och oljud från pumpstationen i planområdets södra hörn kan undvikas.  
 
Placeringen av bastubyggnaden i planområdets södra hörn är till viss del flexibel och utrymme 
ges att inför byggskedet närmare studera bastuns mest lämpliga placering. Växthuset har placerats 
så att en mer öppen yta framför hotellet uppnås samt en mer sammanhängande och gemensam 
trädgård. 
 
Utformning 
För den nya bebyggelsen gäller planbestämmelsen f1 som anger att varje bostadshus ska utformas 
individuellt. Syftet med bestämmelsen är att uppmuntra den brokighet som är typisk för Dalarö. 
Bestämmelsen styr även att fasaderna i huvudsak ska utgöras av träpanel med utanpåliggande 
ribbverk i enlighet med den illustration som planförslaget bygger på. Omålat trä avviker i detta 
sammanhang och därför styrs färgsättningen till täckande oljefärg. Taken ska utgöras av falsad 
plåt då obehandlad takplåt i detta område helt ska undvikas. För att fortsatt låta hotellet dominera 
landskapsbilden ska både fasader och tak målas i kulörer som är typiska för Dalarö (se figur 11). 
Det är även av vikt för landskapsbilden att bostadshusen placeras med gavelmotiven ut mot 
vattnet.  
 

 
Bostadshusen utformas med vad som beskrivs som principiella sadeltak. Med anspelning på 
Dalarös lekfulla arkitektur och hotell Bellevues karaktärsdrag så ska taken på bostadshusen 
utformas med antingen konkavt eller sinuskurveformat takfall. Detta regleras med 
bestämmelserna f2 och f3.  
 

Figur 10 Kulörer som är typiska för Dalarö 
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Figur 11. Visualisering av idé till ny bebyggelse (Sandell Sandberg Arkitekter, 2021). 

 
För bastubyggnaden nere vid vattnet gäller bestämmelsen f4 vilket innebär att taket ska utformas 
som ett pulpettak. För att styra karaktärsdraget på taket ska nivån mellan taknock och takfot vara 
minst 1,0 meter. Tak ska vara belagt med falsad plåt och fasad ska vara av träpanel. 
 
Övriga komplementbyggnader bör anpassas till den omgivande miljön och harmoniera med 
bebyggelsen när det gäller materialval och kulörer även om detta inte regleras i plankartan. 
 
Mark och vegetation 
En generell utformningsbestämmelse för mark och vegetation reglerar att parkeringsplatser inom 
planområdet ska utformas med armerat gräs, stensättning eller grus som markbeläggning och att 
fastighetsgräns mot Wallinvägen ska markeras med stensättning eller variation i markbeläggning.  
 
Att bevara en del av de uppvuxna träd som finns inom befintlig vegetation är värdefullt även om 
planen inte reglerar detta. För att ta tillvara och skydda de kulturhistoriska värdena bör  
karaktären av sluttande trädgårdstomt med buskar, träd och gräsytor bevaras eller uppföras på 
nytt. Vid anläggning av gångar och trappor bör natursten och grus användas.  
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UTÖKAD LOVPLIKT 
Detaljplanen reglerar att följande normalt bygglovsbefriade åtgärder kräver bygglov samt att de 
ska rymmas inom angiven byggrätt och följa detaljplanens bestämmelser i övrigt: 

 Uppförande av komplementbyggnad om max 15 kvadratmeter (”friggebod”) med stöd av 
9 kap 4 § första stycket 3 PBL.  

 Uppförande av byggnad (”attefallshus”) eller tillbyggnad med stöd 9 kap 4 a - 4 b §§ PBL. 
 Inredande av ytterligare en bostad med stöd av 9 kap 4 c § PBL. 
 Byta fasadbeklädnad eller byta taktäckningsmaterial 
 Tillbyggnad av balkong, burspråk eller uppstickande byggnadsdel med stöd av 9 kap 5 a § 

PBL.  
 Montera solceller med stöd av 9 kap 3 c § PBL. 

 
Den utökade lovplikten motiveras av att planområdet är en särskilt känslig miljö. Hela 
planområdet ingår i riksintresse för kulturmiljövården enligt MB 3 kap. 6 § och bedöms omfattas 
av förbud mot förvanskning enligt 8 kap 13 § PBL. Planområdet omfattas i gällande detaljplan 
S129 helt av q-bestämmelse, vilket i planförslaget enbart omfattar hotellbyggnaden. Samtidigt är 
det av stor vikt att den nya bebyggelsemiljön får en god helhetsverkan med hänsyn till 
kulturmiljön och platsens exponerade läge. Sammantaget bedöms detta motivera att utökad 
lovplikt omfattar hela planområdet. 

FASTIGHETSINDELNING OCH RÄTTIGHETER 
Planförslaget lämnar öppet för hur fastighetsindelningen är tänkt att ske. Nuvarande 
fastighetsindelning kan behållas som den är och då upplåts huvudbyggnader och lägenheter som 
bostadsrätter. Planförslaget möjliggör också en fastighetsbildning där varje huvudbyggnad 
placeras på en ny fastighet med äganderätt som upplåtelseform. Planförslaget möjliggör tre nya 
bostadsfastigheter.  
 
E1-området som innefattar pumpstation kan antingen upplåtas med rättighet eller att 
markområdet genom fastighetsreglering överförs till kommunen.  
 
Planförslaget innebär att Dalarö 3:5 blir allmän platsmark och att markområdet överförs till 
kommunen.  
 
Mark reserveras inom nuvarande Dalarö 3:4 för gemensamhetsanläggning med 
planbestämmelsen g1.  

TILLGÄNGLIGHET 
Hotellbyggnaden byggs om till bostadshus, och klassas då som flerbostadshus. Detta innebär att 
lägenheterna ska vara tillgänglighetsanpassade. Byggnadens nya entré utformas med hiss från 
gatunivå upp till entréplan. Inuti huset löses tillgänglighet till de olika våningsplanen med hiss, om 
det är möjligt med hänsyn till byggnaden. 
 
De friliggande bostäderna i trädgården nås via befintlig trappa från Wallinvägen eller via gångväg 
från Brandstigen. Sannolikt behöver avsteg från tillgängligheten på tomten göras för dessa 
byggnader. 
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GATOR OCH TORG 

Gång- och cykelnät 
Brandstigen är den allmänna plats som ingår i planområdet. Marken planläggs som gångväg 
(GÅNG), vilket motsvarar nuvarande användning. 
 
Gatunät 
Den biltrafikökning som genereras av tillkommande bostäder inom planområdet bedöms som 
försumbar då tidigare hotellverksamhet med ett större antal hotellrum ersätts med ett mindre 
antal bostadsenheter.  
 
Parkering 
Antalet parkeringsplatser beräknas med ett parkeringstal på 1,0 platser per bostad. Förutsatt att 8 
lägenheter inreds i den gamla hotellbyggnaden och tre hus byggs i trädgården bedöms 
parkeringsbehovet följaktligen ligga på 11 parkeringsplatser. Planförslaget bygger på att alla 
platser ordnas längs med Wallinvägen. 
 
Idag sker parkering som snedparkering framför hotellbyggnaden, trots att bilarna då inte helt 
ryms inom fastigheten. Genom att lastkajen på hotellets nordvästra långsida rivs blir det möjligt 
att parkera längre in på fastigheten. På så viss behöver de flesta platser inte snedställas vilket gör 
att fler platser kan rymmas inom fastighetsgränsen. 
 
Besöksparkering hänvisas primärt till kommunens allmänna parkering längs Torsvägen, ungefär 
200 meter åt nordväst. Att ordna fler parkeringsplatser inne på fastigheten skulle kräva 
förhållandevis stora ingrepp i terrängen eftersom ytterligare platser inte ryms längs Wallinvägen 
utan hade behövt anläggas framför hotellet. Det har inte bedömts vara lämpligt att förlägga 
besöksparkering i ett väldigt kuperat läge nedanför en av Dalarös mest utmärkande 
kulturbyggnader, på en plats som dessutom är väl synlig från havet. Istället bedöms det betydligt 
lämpligare att förlägga besöksparkering till den redan befintliga parkeringsplatsen vid Torsvägen. 
 
Det är viktigt att parkeringsplatserna markeras ut med stensättning eller liknande. Särskilt viktigt 
är detta längs med fastighetsgräns, så att det är tydligt att bilarna ska rymmas innanför 
fastighetsgränsen för att inte orsaka framkomlighetsproblem längs med Wallinvägen. 
Eftersom parkeringsplatserna upptar nästan hela planområdets sträckning längs Wallinvägen är 
det mycket viktigt hur de utformas. Marken bör inte hårdgöras med asfalt, dels därför att det är 
olämpligt utifrån dagvattensynpunkt men också för att grus eller stensättning är mer vanligt 
förekommande markbeläggningar i Dalarös kulturmiljö.  
 
Detaljplanen reglerar att parkeringsplatserna ska utformas med armerat gräs, grus eller 
stensättning som markbeläggning och att fastighetsgräns mot Wallinvägen ska markeras med 
stensättning eller annan variation i markbeläggning, vilket regleras med en generell 
utformningsbestämmelse för mark och vegetation. 
 
Vattenområden 
Inget vattenområde ingår i detaljplanen. 
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Strandskydd 
I samband med planläggning återinträder strandskyddet för all mark 100 meter från strandkanten 
samt 100 meter ut i vattnet, om det inte upphävs på nytt i detaljplanen. För att strandskyddet ska 
kunna upphävas krävs särskilda skäl enligt MB 7 kap 13 §. Dessa är att marken: 
 

1. redan har tagits i anspråk på ett sätt som gör att den saknar betydelse för 
strandskyddets syften, 

2. genom en väg, järnväg, bebyggelse, verksamhet eller annan exploatering är 
väl avskilt från området närmast strandlinjen, 

3. behövs för en anläggning som för sin funktion måste ligga vid vattnet och 
behovet inte kan tillgodoses utanför området, 

4. behövs för att utvidga en pågående verksamhet och utvidgningen inte kan 
genomföras utanför området, 

5. behöver tas i anspråk för att tillgodose ett angeläget allmänt intresse som 
inte kan tillgodoses utanför området, eller 

6. behöver tas i anspråk för att tillgodose ett annat mycket angeläget intresse. 
 
Kommunen har för avsikt att upphäva strandskyddet inom hela planområdet. Detta sker med en 
generell administrativ planbestämmelse.  
 
För kvartersmark med användning bostad (B) motiveras detta av särskilt skäl nummer 1. Marken 
nedanför hotellet gränsar åt väster till Birkavägen och Brandstigen, som båda är allmänna platser. 
Åt nordöst gränsar fastigheten mot en privat tomt. Marken skulle således möjligen kunna varit 
tillgänglig för allmänheten från väster, men så har inte varit fallet. Trädgården är tydligt avgränsad 
mot allmän platsmark med staket. Dessutom verkar både hotellbyggnaden och den mindre 
bostadsbyggnad som ligger söder om hotellbyggnaden privatiserande på ett sätt som gör att 
någon fri passage in på fastigheten aldrig har medgetts. Staketet har sannolikt funnits sedan 
hotellbyggnaden uppfördes och går att se på foto från 1895 (se figur 9 nedan). Avståndet från 
hotellbyggnaden till vattnet är ca 40 meter, och byggnaden gör med sin upphöjda placering och 
storlek att marken nedanför huset i hög grad upplevs som byggnadens privata tomt. Genom att 
allmänheten historiskt inte haft tillgång till marken inom Dalarö 3:4 bedöms tillgänglighet till 
marken inom fastigheten inte ha ett så stort allmänt intresse att det överväger det enskilda 
intresset i att möjliggöra en ökad exploatering. Fri passage till vattnet finns via Brandstigen som 
angränsar till Dalarö 3:4 åt sydväst. 
 
För kvartersmark med användning pumpstation (E1) motiveras strandskyddets upphävande med 
de särskilda skälen 1 och 5. Skäl nummer 1 motiveras av att pumpstationen är befintlig och 
förmodligen uppförd kring 1992. Marken där pumpstationen står ingår i Dalarö 3:4 och utgjordes 
innan pumpstationen uppfördes av avgränsad trädgård (se ovan). Marken var därmed 
ianspråktagen redan innan pumpstationen uppfördes och senare ianspråktagen av pumpstationen 
själv. Skäl nummer 5 motiveras av att pumpstationen krävs för att det allmänna avloppssystemet 
på Dalarö ska fungera. Pumpstationen behöver placeras så lågt som möjligt för att avloppsvatten 
ska kunna rinna dit med självfall, vilket på Dalarö innebär att den måste placeras nära någon 
strand eftersom detta är de lägsta platserna. Avståndet till bostäder bör vara så stort som möjligt 
för att undvika luktproblem. Den plats där pumpstationen har placerats innebär att ett avstånd på 
cirka 18 meter kan hållas till närmaste bostad, medan det på andra platser längs strandlinjen är 
mindre avstånd mellan husen. Därmed är den aktuella placeringen den mest lämpliga, och 
strandskyddets upphävande motiveras av att pumpstationen utgör ett angeläget allmänt intresse 
som inte kan tillgodoses utanför området. 
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För allmän platsmark med användning gångväg motiveras upphävandet av särskilt skäl nummer 
5. Gångvägen är en av få passager allmänheten har ner till vattnet på Dalarö, och nedanför 
gångvägen finns dessutom en allmän brygga. Gångvägen är därför ett angeläget allmänt intresse 
som inte kan tillgodoses på någon annan plats. 
 
 

 
Figur 12 Planområdet sett från sydöst. Foto från 1895 (Stockholms byggnadsantikvarier, 2015). 

HÄLSA OCH SÄKERHET 
Transporter med farligt gods 
Avståndet till Odinsvägen, som är en transportled för farligt gods, från planområdet är över 140 
meter varför vägen inte bedöms utgöra en risk för planerad markanvändning. 
 
Radon 
Eftersom marken klassas som normalriskområde för förhöjd radonförekomst ställs inte krav på 
radonsäkrad grundläggning i detaljplanen. 
 
Översvämning  
Enligt Länsstyrelsens rekommendationer bör ny bebyggelse längs Östersjöns kust placeras minst 
2,7 meter över nollplanet i RH2000 för att klara framtida permanent vattennivåhöjning i 
kombination med tillfälliga höga vattenstånd11. Medelvattennivån globalt bedöms stiga med 1 
meter till år 2100, vilket i Stockholms län innebär en höjning med 0,3-0,5 meter medräknat 
landhöjning. På grund av planområdets läge är det svårt att placera alla byggnadsdelar högre än 
+2,7 meter. Detaljplanen reglerar att lägsta golvnivå i bostadshus ska vara högre än +2,7 meter 
över nollplanet i RH2000, vilket säkerställer att vatten inte tränger in i bostäderna. Vidare reglerar 

                                                 
11 Länsstyrelsen Stockholm, 2015. Rekommendationer för lägsta grundläggningsnivå längs Östersjökusten i 
Stockholms län. 



  26 

planen att alla byggnadsdelar under +2,7 meter ska klara att översvämmas, och att alla 
byggnadsdelar under +1 meter ska klara att varaktigt vara under vatten. Detta gör att bostäderna 
inte bör skadas av det förhöjda medelvattenstånd som bedöms råda år 2100 och att de klarar 
tillfälliga extremnivåer. Det finns dessutom marginal för eventuell fortsatt höjning av 
medelvattenståndet bortom år 2100. 
 
Den komplementbyggnad som medges av detaljplanen nere vid vattnet får placeras lägre än 
denna nivå, då avsikten är att den ska vara ett sjönära badhus med bastu. På grund av dess 
begränsade storlek kan de värden som riskeras vid en översvämning antas vara begränsade. 

TEKNISK FÖRSÖRJNING 
Vatten och avlopp 
Den nya bebyggelsen ansluts till kommunalt vatten och avlopp. Befintlig bebyggelse är ansluten 
sedan tidigare. 
 
Inom planområdet finns sedan tidigare en kommunal pumpstation för avloppsvatten. Vid 
nyexploatering krävs enligt kommunens generella riktlinjer ett minsta skyddsavstånd på 25 meter 
mellan pumpstation och bostadshus. Om det finns befintlig bebyggelse närmare än så runt en 
pumpstation ska avståndet till befintlig bebyggelse inte underskridas. Kring pumpstationen inom 
planområdet är avståndet som minst ca 18 meter till befintliga bostadshus, varför detta är det 
minsta skyddsavstånd som kan accepteras även för ny bebyggelse. Inom denna radie medges 
därför endast komplementbyggnader. 
 
Dagvattenhantering och avvattning 
Detaljplanen reglerar att mark motsvarande 6 % av den totala reducerade hårdgjorda ytan 
inom kvartersmark ska reserveras för infiltration av dagvatten. Denna yta kan delas upp på 
flera lämpliga ytor och dessa ska placeras utifrån förutsättningarna inom kvartersmark. Ytorna 
bör utformas och gestaltas med hänsyn till platsens omgivning och specifika förutsättningar. 
 
För att uppnå tillräcklig rening och fördröjning rekommenderas att infiltrationsytorna utformas 
med ett djup på en meter och att fyllnadsmaterialet har en medelporositet på 30 %. Ytan (6%) 
justeras efter vald porositet och djup. Infiltrationsytorna ska utrustas med bräddmöjligheter 
kopplade till de allmänna dagvattenledningarna.  
 
Med infiltration menas här att det förorenade dagvattnet passerar en konstruerad 
infiltrationsbädd för rening innan perkolation (grundvattenbildning) eller avledning till 
recipient/ledningar. I de fall där dagvattnet inte är förorenat, till exempel dagvatten från tak (där 
takmaterialet inte innehåller förorenande ämnen), behöver inte dagvattnet passera något 
reningssteg (konstruerad infiltrationsbädd) utan kan perkoleras direkt i mark eller avledas till 
recipient/ledning efter fördröjning.  
 
Reducerad hårdgjord yta beräknas normalt som summan av alla ytor multiplicerat med respektive 
ytas fördröjande kapacitet (en siffra kallad ”avrinningskoefficient”). Mark med växtbäddsdjup på 
minst 20 cm, samt vattenytor och permeabla semihårdgjorda ytor räknas ej som hårdgjorda ytor, 
(det vill säga att avrinningskoefficient sätts till 0). Detta förenklar beräkning av reducerad 
hårdgjord yta och skapar incitament att öka andelen grön- och vattenytor, eftersom det innebär 
att mindre infiltrationsyta krävs. 
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Den dagvattenutredning som tagits fram i samband med planarbetet har utgått från en något 
högre exploateringsgrad än det slutgiltiga bebyggelseförslaget. Bebyggelseförslaget bedöms därför 
även fortsättningsvis leda till en förbättrad dagvattensituation och minskad föroreningsbelastning 
för recipienten.12   
 
Höjdsättningen inom planområdet planeras inte att ändras betydande efter exploateringen vilket 
innebär att avrinningsförhållandena inom planområdet i huvudsak kommer att vara likadana som 
i nuläget. För att minska ytavrinningen bör planteringar eller gräsytor runt parkeringsplatser 
nyttjas för infiltration av dagvatten. Träd i anslutning till gator och parkeringar kan vara en bra 
resurs för upptagande av dagvatten under vegetationsperioden, både genom infiltration i marken 
ner till rotsystemet. Genomsläppliga ytor vid parkeringsplatser möjliggör naturlig infiltration av 
dagvatten och följden blir en lägre ytavrinning från dessa ytor. För att underlätta 
dagvattenhanteringen i området bör kantsten mellan hårdgjorda ytor och grönytor undvikas. 
 
Dagvattenutredningen har studerat en möjlig lösning där dagvatten från de hårdgjorda ytorna 
inom planområdet leds till ett underjordiskt makadamdike för rening, fördröjning och infiltration. 
Makadamdiket placeras enligt denna typ av lösning lämpligtvis närmast vattnet där marken inom 
planområdet naturligt är lägst. Utlopp sker sedan direkt till recipienten. Den tillgängliga totala 
utjämningsvolymen för makadamdiket som har tagits fram är 34 kubikmeter, vilket innebär en yta 
på cirka 60 kvadratmeter. Med ett makadamdike med föreslagen fördröjningsvolym beräknas 
planområdets föroreningsbelastning på recipienten minska jämfört med nuläget.  
 
Makadamdiket föreslås placeras där markens nivå ligger mellan +1 och +2 meter över nollplanet i 
RH2000. Medelvattennivån i Stockholms län bedöms stiga 0,3-0,5 meter medräknat landhöjning 
till år 2100, enligt Länsstyrelsen. Dikets lägsta punkt bör därmed placeras åtminstone 0,5 meter 
över nollplanet för att ha marginal för framtida förväntad höjning av medelvattennivå. Detta 
innebär eventuellt att diket behöver göras större än 60 kvadratmeter för att fördröjningsvolymen 
på 34 kubikmeter ska bibehållas. Under förutsättning att diket placeras med sin lägsta punkt 0,5 
meter över nollplanet bedöms det även vid uppskattat normalvattenstånd år 2100 ligga helt över 
havsnivån och därmed bidra till dagvattenreningen. Vid tillfälliga extrema översvämningar 
förloras reningsverkan, men detta bedöms inte påverka den totala årliga föroreningsbelastningen 
på recipienten i särskilt hög utsträckning.  
 
Avfall 
Avfallshämtning avses ske med lastbil via Wallinvägen. Avfallskärlen bör placeras i det miljöhus 
som planeras i planområdets norra hörn.  
 
Energi och övriga ledningar 
Den nya bebyggelsen ansluts till befintligt elnät. Inom planområdet finns markförlagda 
teleanläggningar. 

  

                                                 
12 Geosigma 2017-02-11. Dagvattenutredning för detaljplan Dalarö 3:4, Bellevue på Dalarö, Haninge kommun. 
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DETALJPLANENS KONSEKVENSER 
BEHOVSBEDÖMNING - MILJÖKONSEKVENSER 
Enligt Miljöbalken 6:11 gäller det att kommunen, när man tar fram en detaljplan, alltid ska 
bedöma om det ska göras en miljöbedömning av detaljplanen. Denna bedömning kallas 
behovsbedömning och ska alltid göras för detaljplaner med normalt förfarande.  
 
Behovsbedömningen är en utredning som ger svar på om detaljplanens genomförande medför en 
betydande miljöpåverkan. Om kommunen anser att den gör det ska man göra en 
miljöbedömning, där det bland annat ingår att göra en miljökonsekvensbeskrivning, MKB. 
 
Förslag till detaljplanen förväntas inte medföra betydande miljöpåverkan. Planen riskerar främst 
att ha negativ påverkan på områdets kulturmiljö genom påverkan på upplevelsen av 
hotellbyggnaden och dess trädgårdsmiljö samt att planområdet ligger inom riksintresse för 
kulturmiljövården. Den sammanvägda bedömningen är dock att riksintresset inte påverkas 
negativt av genomförande av detaljplaneförslaget. Exploateringen som helhet bedöms inte heller 
utgöra en förvanskning i den kulturhistoriskt intressanta miljön då påverkan på kulturmiljövärden 
begränsas genom planbestämmelser.  
 
Med den dagvattenhantering som föreslås i planförslaget eller motsvarande lösning innebär 
genomförandet av detaljplanen inte någon ökad risk för att recipientens kemiska och ekologiska 
status ska påverkas negativt. Viss risk för översvämning finns vilket hanteras genom planåtgärder. 
Förslaget bedöms ha något negativ påverkan på biotoper. Planen kommer att påverka 
landskapsbilden sett från vattnet.  
 
Att säkra allmänhetens tillgång till vattnet genom gångstråket på fastigheten Dalarö 3:5 bedöms 
ha positiv påverkan för rekreation. Sammantaget bedöms förslaget inte medföra betydande 
miljöpåverkan, varför en miljökonsekvensbeskrivning ej behöver genomföras.   
 
Miljökvalitetsnormer 
Den i dagvattenutredningen studerade dagvattenlösningen i form av ett makadamdike kommer 
innebära en förbättrad dagvattenhantering inom planområdet. Den rening som sker i 
makadamdiket beräknas innebära att föroreningsbelastningen för recipienten minskar jämfört 
med befintliga förhållanden. Därför bedöms exploateringen av planområdet tillsammans med de 
föreslagna dagvattenlösningarna inte innebära någon ökad risk för att recipientens kemiska och 
ekologiska status ska påverkas negativt13. 
  

                                                 
13 Geosigma 2017-02-11. Dagvattenutredning för detaljplan Dalarö 3:4, Bellevue på Dalarö, Haninge kommun. 
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FASTIGHETSKONSEKVENSER  
Enligt PBL 2010:900 ska detaljplanens fastighetskonsekvenser för alla fastigheter inom 
planområdet redovisas. I planområdet ingår två fastigheter: 
 

 Dalarö 3:4: Fastigheten får ändrad användning från ”samlings- och föreningslokaler och 
därmed samhörigt ändamål” till bostadsändamål. Detaljplanen möjliggör att tre nya 
bostadsfastigheter samt ett antal ägarlägenheter kan avstyckas. Fastigheten kan även 
användas utan att fastighetsindelningen förändras. Mark finns reserverad inom fastigheten 
för gemensamhetsanläggning med syfte att lösa gemensamma behov. Markreservatet 
hindrar annan användning av marken än den som syftar till att säkerställa dessa behov.  
 
Kommunen får markåtkomst till området med pumpstationen som ligger inom Dalarö 
3:4. Detta kan göras genom avstyckning, fastighetsreglering eller upprättande av rättighet.  

 
 Dalarö 3:5: Fastigheten blir allmän platsmark och planläggs som gångväg. Fastigheten får 

kommunalt huvudmannaskap och ska ägas och skötas av Haninge kommun. Det behövs 
ingen förändring kring fastighetsindelning.  

 
 
 
 

  



  30 

DETALJPLANENS GENOMFÖRANDE 
ALLMÄNT 
Denna genomförandebeskrivning har upprättats för att redovisa de organisatoriska, 
fastighetsrättsliga och tekniska åtgärder som behövs för att åstadkomma ett samordnat och 
ändamålsenligt genomförande av detaljplanen. 

ORGANISATORISKA FRÅGOR 
Ansvarsfördelning 
Kommunen är huvudman för allmän platsmark inom detaljplanen. Inom kvartersmark ansvarar 
fastighetsägaren för utbyggnad av ny bebyggelse och anläggningar. 

TEKNISKA FRÅGOR 
Utbyggnad av kvartersmark 
För att minska byggtrafik längs Wallinvägen bör det undersökas om transporter av byggmaterial 
kan ske sjövägen. Det bör också undersökas om byggnation kan ske sjövägen via en kranpråm 
eller liknande som tillfälligt förtöjs längs stranden. 
 
Vatten och avlopp 
Haninge kommun kommer att vara huvudman för vatten- och avloppsanläggningarna. Befintlig 
förbindelsepunkt ska användas. Enskilda ledningar från den kommunala anslutningspunkten ska 
byggas ut och säkerställas av fastighetsägaren. Behövs ytterligare kapacitet kan ytterligare 
förbindelsepunkt upprättas vilket görs av kommunen men bekostas av fastighetsägaren.  
 
Befintlig pumpstation ligger kvar i ursprungligt läge och kan utrustas med filter för utgående 
ventilationsluft för att minska eventuella luktproblem. 
 
Dagvattenhantering 
Dagvattenhantering inom kvartersmark är fastighetsägarens ansvar. Dagvattenhantering ska 
byggas ut i enlighet med kommunens dagvattenstrategi.  
 
Energi och övriga ledningar 
Respektive ledningsägare ansvarar för sina utbyggnadsarbeten. Om befintliga ledningar påverkas 
av enskilt byggande bekostas nödvändig flytt i normalfall av den initierande byggaktören, men 
flytten utförs av ledningsägaren.  

AVTAL 
Ett exploateringsavtal kommer att upprättas mellan kommunen och exploatören. I detta kommer 
kommunens tillgång till allmän platsmark samt till mark för pumpstation att regleras. Avtalet 
kommer också att reglera kostnadsfördelning för åtgärder som krävs på pumpstationen för att 
den nya bebyggelsen ska bli möjlig. 
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FASTIGHETSRÄTTSLIGA FRÅGOR 
Fastighetsbildning 
Fastighetsindelningen inom Dalarö 3:4 kan behållas som den är eller så bildas en eller flera nya 
fastigheter genom avstyckning. Lantmäterimyndigheten prövar i en förrättning om en ny fastighet 
kan bildas och att fastigheten blir lämplig för sitt ändamål samt att de tekniska krav som behövs 
för ändamålet kan säkerställas. Fastighetsbildning, inrättande av eventuella 
gemensamhetsanläggningar och andra fastighetsrättsliga frågor handläggs av den kommunala 
lantmäterimyndigheten. Fastighetsbildning kommer att kunna ske när detaljplanen har vunnit laga 
kraft. 
 
Ledningshavare ansvarar för att lösa rättigheter för sina respektive ledningar.  
 
I samband med detaljplanens genomförande övergår fastigheten Dalarö 3:5 till Haninge kommun 
eftersom denna planläggs som allmän platsmark med kommunalt huvudmannaskap. Kommunen 
ansöker om fastighetsbildning för allmän platsmark. 
 
E1-området kan antingen styckas till en egen fastighet, regleras över till Dalarö 3:5 eller förbli en 
del av Dalarö 3:4 samtidigt som kommunens rätt att ha en pumpstation på marken säkras genom 
avtal eller servitut. Upprättande-, omprövning- eller ändring av rättigheter hanteras av den 
kommunala lantmäterimyndigheten.  
 
Gemensamhetsanläggning 
För att lösa gemensamma behov för flera fastigheter kan en gemensamhetsanläggning upprättas 
och detaljplanen reserverar mark för denna. Om nuvarande fastighetsindelning behålls så finns 
inget underlag för att upprätta en gemensamhetsanläggning. Gemensamhetsanläggningen kan 
exempelvis omfatta angöring, gemensam trädgård, gemensamma komplementbyggnader och 
parkering. Vid anläggningsförrättningen bestäms eventuell gemensamhetsanläggnings omfattning, 
deltagande fastigheter samt andelstal för drift och underhåll. Såväl upphävande, omprövande och 
bildande av nya gemensamhetsanläggningar hanteras av den kommunala lantmäterimyndigheten.  

EKONOMISKA FRÅGOR 
Kostnader 
Kommunens kostnader för utbyggnad av vatten och avlopp inom planområdet kommer att 
finansieras genom uttag av avgifter för vatten- och avlopp, enligt Lagen om allmänna 
vattentjänster. Avgiften som fastighetsägaren åläggs att betala, då förbindelsepunkten är 
upprättad och anvisad av kommunen, bestäms av den vid varje tidpunkt gällande taxa för vatten- 
och avlopp.  
 
Övriga kostnader som exempelvis kostnad för uppförande av byggnader och 
lantmäteriförrättningar står fastighetsägaren för. 
 
Rätt till ersättning 
Ersättning med anledning av skyddsbestämmelser och rivningsförbud Enligt plan- och bygglagen 
14 kap. 10 § har den som äger en fastighet som berörs av skyddsbestämmelser rätt till ersättning 
för den skada som bestämmelsen medför. Rätten till ersättning gäller dock endast om 
bestämmelsen innebär att pågående markanvändning avsevärt försvåras inom fastigheten. Även 
vid rivningsförbud enligt 14 kap. 7 § PBL har fastighetsägaren (eller den med särskild rätt till 



  32 

fastigheten) rätt till ersättning av kommunen för den skada som rivningsförbudet medför. Skadan 
måste dock vara betydande i förhållande till värdet av den berörda delen av fastigheten. 

 

ADMINISTRATIVA FRÅGOR 
GENOMFÖRANDETID 
Detaljplanens genomförandetid är 5 år från det att planen vinner laga kraft. Under 
genomförandetiden har fastighetsägaren en garanterad rätt att bygga i enlighet med planen och 
detaljplanen får inte ändras utan att synnerliga skäl föreligger. Efter genomförandetidens utgång 
fortsätter planen att gälla, men den kan då ändras eller upphävas utan att fastighetsägaren har rätt 
till ersättning (för exempelvis förlorad byggrätt). 

MEDVERKANDE TJÄNSTEPERSONER 
Sofie Nilsson, planarkitekt 
Fredrik Sundberg, planarkitekt 
Andreas Paulsson, stadsarkitekt 
Kaj Brantemark, exploateringsingenjör 
Helena Wärnhjelm, kommunantikvarie 
Ida Engström, miljöplanerare 
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EKOLOGI & NATUR
Skyddad natur Ingen skyddad natur. Ingen påverkan

Biotoper
Vildvuxen trädgårdsmiljö med uppvuxna träd och buskar. Bland 
andra lönn, oxel, ask, björk, fläder, gullregn, syrén, hallon, 
snöbär och rosenbuskar. 

Förslaget innebär att trädgården tas i anspråk för bostadsbebyggelse och 
komplementbyggnader. Trädgårdsstrukturen kommer att förändras, det 
är inte möjligt att bevara befintlig vegetation i någon större utsträckning. 
Att bevara en del av de uppvuxna träden vore dock värdefullt.

Hotade & sällsynta arter Inga hotade eller sällsynta arter finns rapporterade i Artportalen. Ingen påverkan

Spridningskorridorer/gröna kilar Nej
Biologisk produktion Nej 

MARK

Markförhållanden (geologi) Sandig morän och nära till berg (1-3 meter), goda 
grundläggningsförutsättningar.  

Sprängning kan behövas på grund av topografin, för att bebyggelsen inte 
ska skymma hotellets stensockel. Viss nivåskillnad kan behövas ta upp 
med hjälp av socklar. Vid eventuell sprängning bör förekomst av 
sulfidhaltigt berg utredas inför exploatering.  

Översvämning Strandlinjen kan komma att översvämmas vid stigande 
havsnivå och vågor. 

De föreslagna dagvattenlösningarna kommer att översvämmas vid 100- 
och 300-årsregn och det är därför viktigt att dagvattnet ges sekundära 
transportvägar så att inte hus skadas eller översvämmas. Risk för 
översvämning finns i närheten av strandlinjen. Krav ställs på 
byggnadsteknik i planbestämmelser för utformning och utförande t ex 
genom att att tillkommande bostadsbebyggelse placeras minst 2.7 m.ö.h. 
vilket överensstämmer med Länsstyrelsens rekommendationer för lägsta 
grundläggningsnivå för ny bebyggelse längs Östersjökusten i länet – med 
hänsyn till risken för översvämning. Förslaget medger byggnad för bastu 
eller förvaring invid strandkanten, denna byggnad kan komma att 
översvämmas.

(x) x

VATTEN

Grundvatten Ej vattenskyddsområde eller grundvattenförekomst inom 
planområdet. 

Ytvatten och avrinning av 
dagvatten 

Möjligheten till infiltration inom planområdet bedöms som låg till 
måttlig på grund av tunt jordlager.Områdets topografi, med en 
brand lutning ut mot kusten, tyder på att en stor
del av nederbörden lämnar planområdet genom ytavrinning eller 
avrinning från de ytligare jordlagren. Planområdets recipient är 
vattenförekomsten Sandermars fjärd med fastställd 
miljökvalitetsnorm för god ekologisk status 2027 samt god 
kemisk ytvattenstatus. Ekologisk status är idag klassad som 
måttlig med anledning av problem med övergödning pga. av 
belastning av näringsämnen samt syrefattiga förhållanden som 
orsakas av belastning av organiska ämnen (växtplankton). Det 
finns förslag på att skjuta på tidsfristen för god ekologisk status 
för näringsämnen och växtplankton till år 2039. 

Vattenförekomsten uppnår ej god kemisk status. Detta orsakas 
av att gränsvärdena för de prioriterade ämnena antracen, 
fluoranten, bly (Pb), Kvicksilver (Hg) och polybromerade 
difenyleterar (PBDE) överskrids i vattenförekomsten. Gällande 
statusen för Hg och PBDE så överskrids gränsvärdena i 
Sveriges alla vattenförekomster. 

Strandskydd gäller idag inte inom området, men återinträder i 
och med detaljplaneläggning. Strandzonen är inte naturlig utan 
utgörs idag av en stensatt "kaj" samt bryggor. Planområdet 
omfattar inte ytvatten. Planområdet anses redan har tagits i 
anspråk på ett sätt som gör att den saknar betydelse för 
strandskyddets syften.

Förslag till detaljplan medger ökad andel hårdgjord yta. Detaljplanen 
reglerar att mark motsvarande 6 % av den totala reducerade hårdgjorda 
ytan inom kvartersmark ska reserveras för infiltration av dagvatten. 
Dagvattnet inom planområdet bedöms inte behöva kopplas på det 
befintliga dagvattennätet utan avrinningen av dagvattnet kan ske direkt till 
recipienten med hjälp av de topografiska förhållandena. Efter föreslagna 
reningsåtgärder är bedömningen att föroreningsmängden i kg/år för 
samtliga ämnen är lägre jämfört med den befintliga situationen innan 
exploatering. Den största mängden av föroreningarna kvicksilver, PAH 
och Benso(a)pyren kommer från parkeringsytorna. För att minska dessa 
ämnen ytterligare kan till exempel oljeavskiljare installeras på 
parkeringsytorna. För att underlätta dagvattenhanteringen i området bör 
kantsten mellan hårdgjorda ytor och grönytor undvikas. Med lämpliga 
dagvattenlösningar kommer en förbättrad dagvattensituation för 
planområdet kunna uppnås då föroreningsbelastningen för recipienten 
minskar jämfört med befintliga förhållanden. Därför bedöms 
exploateringen av planområdet tillsammans med de föreslagna 
dagvattenlösningarna inte innebära någon ökad risk för att recipientens 
kemiska och ekologiska status ska påverkas negativt.
Kommunen har för avsikt att upphäva strandskyddet inom hela 
planområdet. Särskilda skäl enligt MB 7 kap 13 § för att upphäva 
strandskyddet anses finnas då planområdet redan har tagits i anspråk på 
ett sätt som gör att den saknar betydelse för strandskyddets syften. För 
att behålla befintlig pumpstation har även bedömningen gjorts att 
planområdet behöver tas i anspråk för att tillgodose ett angeläget allmänt 
intresse som inte kan tillgodoses utanför området.
 

(x)

HÄLSA/SÄKERHET
Förorenade områden Nej
Buffertzon/skyddsavstånd Nej

KLIMAT/LUFT/LJUD

CO2 - utsläpp Den befintliga hotellbyggnaden värms upp med äldre oljepanna. 
Biltrafiken till planområdet bedöms i nuläget vara begränsad.    

Förslaget medger lägenheter i befintlig hotellbyggnad, energisystemet 
förväntas bytas ut till ett energieffektivare, men det regleras inte i 
detaljplanen. Personbilstrafiken till planområdet förväntas ej öka i 
jämförelse med nuläget, då resor från hotellgäster ersätts med resor från 
boende. Parkeringstalet som tillämpas är 1,0 per bostad. 

Lokalklimat (ljus/temp/vind) Planområdet bedöms vara vindutsatt från havet. Ingen påverkan.
Luftkvalitet/luftrörelser God luftkvalitet. Ingen påverkan. 
Tysta/ostörda zoner Nej

Buller

På Wallinvägen närmast planområdet förekommer inte mycket 
genomfartstrafik och bullernivåerna från biltrafik bedöms vara 
låga. Buller från båttrafik kan förekomma 
undersommarsäsongen.  

Ingen påverkan. Planen bedöms klara riktvärden för buller.

(STADS-)LANDSKAP

Landmärken

Hotellbyggnadens placering på tomten, ljusa färgsättning och 
imponerande storlek gör byggnaden till ett landmärke för 
Dalarö.  Platsen är väl synlig från vattnet, men också från land, 
till exempel från Lotsberget. Landskapsbilden sett från vattnet 
karaktäriseras av hotellbyggnaden och fastighetens trädgård.

Sett från vattnet kommer landskapsbilden att påverkas och ge ett tätare 
bebyggt intryck. Förändringen kan upplevas som positiv eller negativ. I 
förslaget regleras nockhöjder och taklutning, de bedöms inte inskränka 
på upplevelsen av hotellbyggnaden från vattnet.

Upplevelsevärden Hotellbyggnaden, trädgårdsmiljön och utsikten över Sandemars 
fjärd.

Upplevelsen av hotellbyggnaden och den gamla trädgårdsmiljön kan 
påverkas då hotellets samband med trägårdsmiljön ändras och 
trädgårdsmiljön tas i anspråk. Bebyggelsen följer ett befintligt mönster i 
området, men antalet byggnader kommer att påverka upplevelsen av 
den generösa hotellträdgården negativt. Exploateringsgraden har dock 
anpassats och minskat jämfört med tidigare förslag. Förslagets 
upplevelsevärden är avhängt hög arkitektonisk kvalitet vilket till viss del 
regleras i detaljplanen. 

Utblickar Utblick över Sandemarsfjärden från planområdet samt från 
Wallinvägen intill planområdet.  

Förslaget medför att utblickar ändras. Ny bebyggelse föreslås placeras 
så att utblick över havet från Wallinvägen behålls till viss del. Vid placering 
av tillkommande bebyggelse har hänsyn tagits till bevarande av utblickar 
genom reglering av nockhöjd och takvinklar samt anpassning till 
terrängen. 

(x)

Struktur 
Planområdet ligger inom ett äldre villaområde med organiskt 
framvuxen struktur som är anpassad efter landskapet och med 
mycket växlighet på de privata tomterna.

Strukturen i förslag till detaljplan är anpassad efter omgivningens struktur 
och anses passa väl in i området. Antalet nya hus, och dess storlek, gör 
att tomten kommer att få en högre exploateringsgrad än intilliggande 
tomter. Hotellet har tidigare tronat ensamt högst upp på den stora 
tomten, ett uttryck som kommer att förändras. Exploateringsgraden har 
dock anpassats och minskat jämfört med tidigare förslag. 

KULTURMILJÖ

Byggnader

Hotellbyggnaden och trädgårdsmiljön bedöms ha 
kulturhistoriska värden. Det kulturhistoriska värdet utgörs av att 
byggnaden är en del i Dalarös historia som exklusiv badort. 
Bellevue karaktäriseras av sin originella panelarkitektur med 
inspiration från holländsk renässans. Ombyggnad och 
tillbyggnader har genomförts, exempelvis en lastkaj mot 
Wallingatan. Byggnadens interiör med planlösning och inredning 
är präglad av dess funktion som hotell eller annan form av 
uthyrning. Stugan på tomten har ett kulturhistoriskt värde som 
en representant för en äldre årsring på platsen. Stugan är i 
nuläget till viss del förvanskad då den har byggts om och byggts 
till.

Den befintliga stugan rivs, viket innebär att fastighetens kulturhistoriska 
värden påverkas negativt och att en årsring som är äldre än hotellet 
försvinner. På sjösidan planeras tre nya fristående enfamiljshus, ett 
växthus samt en bastu. Byggnaderna kommer att uppfattas som en egen 
husgrupp och en ny årsring på Dalarö. Enfamiljshusen planeras i slänten, 
de ligger inte vinkelrätt mot varandra utan står som solitärer. Växthuset 
placeras sydväst på tomten närmare vattnet för att behålla en större 
sammanhållen grön och obebyggd yta nedanför hotellet. Bastun placeras 
i södra hörnet av planområdet. En kulturmiljöutredning har genomförts i 
planarbetet som rekommenderar åtgärder för att återställa hotellets 
exteriör. I förslaget till detaljplan möjliggörs flera åtgärder för att återställa 
ursprungligt skick på hotellet. Förslag till detaljplan har anpassats efter 
utredningens slutsatser och bland annat ska den stensockel som går runt 
hotellbyggnaden inte förvanskas. Planbestämmelser reglerar bevarandet 
och upprustning av hotellet och utökad lovplikt krävs för 
komplementbyggnader. Färgsättning och materialval på tillkommande 
bebyggelse anpassas för att hotellet fortsatt ska ha ett dominerande 
uttryck, vilket styrs med planbestämmelser. Befintlig lastkaj på 
hotellbyggnaden planeras att tas bort vilket bedöms som en positiv 
åtgärd. Bebyggelsen följer ett befintligt mönster i området. Byggnadernas 
slutliga utformning och anpassning till platsen behöver noggrant följs upp i 
bygglovsskedet då slutresultatet är helt avhängigt av en noggrann 
detaljprojektering samt hantverksskicklighet vid utförandet. Jämfört med 
gällande plan ges hotellbyggnaden ett starkare skydd i den nya 
detaljplanen, vilket är positivt för hotellbyggnaden kulturhistoriska värden.

(x)

Fornlämningar Fornlämningar finns i närheten av planområdet i Sandemars 
fjärd, bland annat i form av hamnlämning och vrak. Planförslaget bedöms inte påverka fornlämningarna. 

Riksintresse för kulturmiljövården

Dalarö - Jutholmen - Dalarö skans är ett område av riksintresse 
för kulturmiljövården enligt Miljöbalkens 3 kap. 6§. Motiveringen 
för riksintresset är uppdelat på farledsmiljön och Dalarös 
sommarnöjesmiljö, där den senare främst berör den aktuella 
fastigheten. Dalarö sommarnöjesmiljö är utvecklad under 1800-
talets slut ur den tidigare bebyggelsen. Riksintresset uttrycks 
genom bebyggelsemönstret och bebyggelse i Dalarö samhälle 
med societetshus, hotell och sommarvillor som avspeglar den 
fashionabla sommarorten.

Tillkommande bebyggelse följer bebyggelsemönstret på Dalarö och 
bedöms få ett nutida men eget uttryck som ansluter till en lätt och lekfull 
sommarhustradition som Dalarö förknippas med. Med de anpassningar 
som har genomförts av planförslaget utifrån antikvarisk 
konsekvensbeskrivning är den sammanvägda bedömningen att 
riksintresset inte påverkas negativt av genomförande av 
detaljplaneförslaget. 

SOCIALA VÄRDEN

Mötesplats & Rörelsestråk
I nuläget är hotellet en mötesplats för exempelvis bröllop och 
konferensgäster. Längs södra delen av planområdet går en stig 
ner till vattnet.  

Hotellet kommer ej längre vara tillgängligt för konferens- och 
bröllopsgäster. Trädgården blir en mötesplats för boende. Brandstigen är 
fortsättningsvis allmänt rörelsestårk till vattnet.     

Tryggt
Platsen upplevs förmodligen inte som speciellt otrygg, men 
eftersom verksamheten är sporadisk är det möjligt att platsen 
upplevs som något ödslig. 

Med tillkommande bostäder kommer det vara mer liv och rörelse på 
platsen. Upplevelsen av trygghet kan tänkas öka. 

Rekreativ miljö

Kustområdena och skärgården i Stockholms län omfattas 
riksintresse enligt MB 4:2 – turism och friluftsliv ska särskilt 
beaktas. Området omfattas även av riksintresse enligt MB 4:2 
(begränsning för fritidsbebyggelse). Gångstråket och bryggan 
på fastigheten Dalarö 3:5 kan användas för rekreation. 
Trädgården är en rekreativ miljö, men är ej tillgänglig för 
allmänheten.  

Planen bedöms inte påverka riksintressena då området saknar betydelse 
för det rörliga friluftslivet idag och planen inte rymmer fritidsbebyggelse. 
Förslaget innebär att allmänhetens tillgång till gångstråket ner till bryggan 
vid vattnet på fastigheten Dalarö 3:5 säkras, vilket är positivt för 
rekreation. Trädgården och kontakten med vattnet blir en rekreativ miljö 
för boende inom fastigheten. 

LÄGE

Tillgänglighet

Planområdet ligger ca 200 m från Dalarö torg med service som 
busshållplats, skola och butiker. Från Dalarö torg går bussar, 
turtätheten på busstrafiken är dock relativt gles. Vägarna som 
ansluter till planområdet är smala och saknar gång- och 
cykelbana. Tomten är kuperad.  

Service och kollektivtrafik i närområdet är begränsad. Förslaget bidrar 
troligen till något fler bilresor för boende eftersom turtätheten på 
kollektivtrafiken är relativt gles. Däremot uteblir resor från tidigare 
hotellgäster. Möjlighten till parkering inom planområdet förbättras. Avsteg 
från Boverkets byggregler gällande tillgänglighet kan behöva göras på 
grund av topografi och kulturskyddad bebyggelse.  

Förtätning Ja, förslaget medger att ca 11 bostadsenheter tillkommer.

(X) - situation med planåtgärd
X - situation utan planåtgärd
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DEL 1: SAMMANFATTNING AV BEHOVSBEDÖMNING 
 
Projektet:  
Den 10 december 2014 (§288) gav Kommunstyrelsen Stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att 
arbeta fram en detaljplan som medger bostadsbebyggelse inom Dalarö 3:4. Detaljplanens syfte är 
att bevara hotellbyggnaden inom Dalarö 3:4 och att möjliggöra bostäder inom fastigheten i 
befintlig byggnad samt i kompletterande ny bebyggelse som är väl anpassad efter den 
kulturhistoriskt värdefulla miljön. Detaljplanen syftar också till att säkerställa allmänhetens 
tillgång till vattnet via Brandstigen inom fastigheten Dalarö 3:5. 
 
Platsen:  
Huvudfastigheten Dalarö 3:4 ligger på centrala Dalarö och uppfördes ursprungligen 1886 som 
privatbostad av och för byggmästare Wallander men har sedan 1900-talets andra hälft fungerat 
som rekreationshem och pensionat. Intill huvudfastigheten Dalarö 3:4 ligger även ett smalt 
gångstråk ner till vattnet, Dalarö 3:5. Enligt Översiktsplanen kan cirka 30 bostäder i småhus 
byggas ut på Dalarö. Enligt ortsanalys för Dalarö (2009) finns en stark efterfrågan på bostäder på 
Dalarö. Lägenhetsboende saknas idag nästan helt på Dalarö. Planområdet ligger ca 200 m från 
Dalarö torg med service som busshållplats, skola och butiker. Turtätheten på busstrafiken är dock 
relativt gles. Vägarna som ansluter till planområdet är smala och saknar gång- och cykelbana. 
 
Kustområdena och skärgården i Stockholms län omfattas av Miljöbalken (MB) 4:4 – med 
begränsningar för fritidsbebyggelsen samt av MB 4:2 – turism och friluftsliv ska särskilt beaktas. 
Området är av riksintresse för kulturmiljövård enligt MB 3:6. Motiveringen för riksintresset för 
kulturmiljövård är uppdelat på farledsmiljön och Dalarös sommarnöjesmiljö, där den senare 
främst berör den aktuella fastigheten. Dalarö sommarnöjesmiljö är utvecklad under 1800-talets 
slut ur den tidigare bebyggelsen. Riksintresset uttrycks genom bebyggelsemönstret och bebyggelse 
i Dalarö samhälle med societetshus, hotell och sommarvillor som avspeglar den fashionabla 
sommarorten. 

Hotellbyggnaden och trädgårdsmiljön bedöms ha kulturhistoriska värden. Det kulturhistoriska 
värdet utgörs av att byggnaden är en del i Dalarös historia som exklusiv badort. Bellevue 
karaktäriseras av sin originella panelarkitektur med inspiration från holländsk renässans. 
Ombyggnad och tillbyggnader har genomförts, exempelvis en lastkaj mot Wallingatan. 
Byggnadens interiör med planlösning och inredning är präglad av dess funktion som hotell eller 
annan form av uthyrning. Stugan på tomten har ett kulturhistoriskt värde som en representant för 
en äldre årsring på platsen. Trädgården är vildvuxen med uppvuxna träd och buskar. Inom 
planområdet finns ingen skyddad natur och inga kända hotade eller sällsynta arter. Området utgör 
inte någon grönkil eller spridningskorridor.  

Hotellbyggnadens placering på tomten, ljusa färgsättning och imponerande storlek gör byggnaden 
till ett landmärke för Dalarö.  Platsen är väl synlig från vattnet, men också från land, till exempel 
från Lotsberget. Landskapsbilden sett från vattnet karaktäriseras av hotellbyggnaden och 
fastighetens trädgård. Den omgivande bebyggelsen består av villor med gröna trädgårdar. I 
nuläget är hotellet en mötesplats för exempelvis bröllop och konferensgäster. Gångstråket och 
bryggan på fastigheten Dalarö 3:5 kan användas för rekreation. 
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Marken inom planområdet består av sandig morän och djupet till berg är mellan en och tre meter.  
Möjligheten till infiltration inom planområdet bedöms som låg till måttlig på grund av tunt 
jordlager. Områdets topografi, med en brand lutning ut mot kusten, tyder på att en stor 
del av nederbörden lämnar planområdet genom ytavrinning eller avrinning från de ytligare 
jordlagren.  
 
Planområdets recipient är vattenförekomsten Sandemarsfjärden (SE590635-182120) som har 
fastställd miljökvalitetsnorm för god ekologisk status 2027 samt god kemisk ytvattenstatus. 
Ekologisk status är idag klassad som måttlig med anledning av problem med övergödning pga. av 
belastning av näringsämnen samt syrefattiga förhållanden som orsakas av belastning av organiska 
ämnen (växtplankton). Det finns förslag på att skjuta på tidsfristen för god ekologisk status för 
näringsämnen och växtplankton till år 2039. Vattenförekomsten uppnår ej god kemisk status. 
Detta orsakas av att gränsvärdena för de prioriterade ämnena antracen, fluoranten, bly (Pb), 
Kvicksilver (Hg) och polybromerade difenyleterar (PBDE) överskrids i vattenförekomsten. 
Gällande statusen för Hg och PBDE så överskrids gränsvärdena i Sveriges alla 
vattenförekomster.  
 
Strandskydd gäller idag inte inom området, men återinträdet i och med detaljplaneläggning. 
Strandzonen är inte naturlig utan utgörs idag av en stensatt "kaj" samt bryggor. Planområdet 
omfattar inte ytvatten. Planområdet anses redan har tagits i anspråk på ett sätt som gör att den 
saknar betydelse för strandskyddets syften. 
 
Planområdet bedöms vara vindutsatt från havet och luftkvaliteten inom området bedöms som 
god. På Wallinvägen närmast planområdet förekommer inte mycket genomfartstrafik och 
bullernivåerna från biltrafik bedöms vara låga. Buller från båttrafik kan förekomma under 
sommarsäsongen. Den befintliga hotellbyggnaden värms upp med äldre oljepanna. 
 
Fornlämningar finns i närheten av planområdet i Sandemarsfjärden, bland annat i form av 
hamnlämning och vrak. 
 
Påverkan:  
Förslaget medger att högst 11 bostadsenheter tillkommer på fastigheten Dalarö 3:4 (fördelade på 
befintlig hotellbyggnad och tillkommande byggnader) vilket innebär att trädgården på fastigheten 
tas i anspråk för bostadsbebyggelse. Förslaget har ingen känd påverkan på hotade eller sällsynta 
arter. Trädgårdsstrukturen kommer att förändras, det är inte möjligt att bevara befintlig 
vegetation i någon större utsträckning. Att bevara en del av de uppvuxna träden vore dock 
värdefullt. 
 
Den befintliga stugan rivs, viket innebär att fastighetens kulturhistoriska värden påverkas negativt 
och att en årsring som är äldre än hotellet försvinner. På sjösidan planeras tre nya fristående 
enfamiljshus, ett växthus samt en bastu. Byggnaderna kommer att uppfattas som en egen 
husgrupp och en ny årsring på Dalarö. Enfamiljshusen planeras i slänten, de ligger inte vinkelrätt 
mot varandra utan står som solitärer. Växthuset placeras sydväst på tomten närmare vattnet för 
att behålla en större sammanhållen grön och obebyggd yta nedanför hotellet. Bastun placeras i 
södra hörnet av planområdet.  
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En kulturmiljöutredning har genomförts i planarbetet som rekommenderar åtgärder för att 
återställa hotellets exteriör. I förslaget till detaljplan möjliggörs flera åtgärder för att återställa 
ursprungligt skick på hotellet. Förslag till detaljplan har anpassats efter utredningens slutsatser 
och bland annat ska den stensockel som går runt hotellbyggnaden inte förvanskas. 
Planbestämmelser reglerar bevarandet och upprustning av hotellet och utökad lovplikt krävs för 
komplementbyggnader. Färgsättning och materialval på tillkommande bebyggelse anpassas för att 
hotellet fortsatt ska ha ett dominerande uttryck, vilket styrs med planbestämmelser. Befintlig 
lastkaj på hotellbyggnaden planeras att tas bort vilket bedöms som en positiv åtgärd. 
Byggnadernas slutliga utformning och anpassning till platsen behöver noggrant följs upp i 
bygglovsskedet då slutresultatet är helt avhängigt av en noggrann detaljprojektering samt 
hantverksskicklighet vid utförandet. Jämfört med gällande plan ges hotellbyggnaden ett starkare 
skydd i den nya detaljplanen, vilket är positivt för hotellbyggnaden kulturhistoriska värden. 
 
Sett från vattnet kommer landskapsbilden att påverkas och ge ett tätare bebyggt intryck. 
Strukturen i förslag till detaljplan är anpassad efter omgivningens struktur och anses passa väl in i 
området. Antalet nya hus, och dess storlek, gör att tomten kommer att få en högre 
exploateringsgrad än intilliggande tomter. Exploateringsgraden har dock anpassats och minskat 
jämfört med tidigare förslag. Hotellet har tidigare tronat ensamt högst upp på den stora tomten, 
ett uttryck som kommer att förändras. Vid placering av tillkommande bebyggelse har hänsyn 
tagits till bevarande av utblickar genom reglering av nockhöjd och takvinklar samt anpassning till 
terrängen. Förslagets upplevelsevärden är avhängt hög arkitektonisk kvalitet vilket till viss del 
regleras i detaljplanen. Tillkommande bebyggelse bedöms få ett nutida men eget uttryck som 
ansluter till en lätt och lekfull sommarhustradition som Dalarö förknippas med. Med de 
anpassningar som har genomförts av planförslaget utifrån antikvarisk konsekvensbeskrivning är 
den sammanvägda bedömningen att riksintresset för kulturmiljövården (MB 3kap 6§) inte 
påverkas negativt av genomförande av detaljplaneförslaget. 
 
Planen bedöms inte påverka riksintressen enligt MB 4kap 2§ gällande turism och friluftsliv samt  
begränsning för fritidsbebyggelse då området saknar betydelse för det rörliga friluftslivet idag och 
planen inte rymmer fritidsbebyggelse. Förslaget innebär att allmänhetens tillgång till gångstråket 
ner till bryggan vid vattnet på fastigheten Dalarö 3:5 säkras, vilket är positivt för rekreation. 
Trädgården och kontakten med vattnet blir en rekreativ miljö för boende inom fastigheten. 
Hotellbyggnaden kommer ej längre vara tillgänglig för konferens- och bröllopsgäster.  
 
Sprängning kan behövas på grund av topografin, för att bebyggelsen inte ska skymma hotellets 
stensockel. Viss nivåskillnad kan behövas ta upp med hjälp av socklar. Vid eventuell sprängning 
bör förekomst av sulfidhaltigt berg utredas inför exploatering.   
 
Förslag till detaljplan medger ökad andel hårdgjord yta. Detaljplanen reglerar att mark 
motsvarande 6 % av den totala reducerade hårdgjorda ytan inom kvartersmark ska reserveras för 
infiltration av dagvatten. Dagvattnet inom planområdet bedöms inte behöva kopplas på det 
befintliga dagvattennätet utan avrinningen av dagvattnet kan ske direkt till recipienten med hjälp 
av de topografiska förhållandena. Efter föreslagna reningsåtgärder är bedömningen att 
föroreningsmängden i kg/år för samtliga ämnen är lägre jämfört med den befintliga situationen 
innan exploatering. Den största mängden av föroreningarna kvicksilver, PAH och Benso(a)pyren 
kommer från parkeringsytorna. För att minska dessa ämnen ytterligare kan till exempel 
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oljeavskiljare installeras på parkeringsytorna. För att underlätta dagvattenhanteringen i området 
bör kantsten mellan hårdgjorda ytor och grönytor undvikas. Med lämpliga dagvattenlösningar 
kommer en förbättrad dagvattensituation för planområdet kunna uppnås då 
föroreningsbelastningen för recipienten minskar jämfört med befintliga förhållanden. Därför 
bedöms exploateringen av planområdet tillsammans med de föreslagna dagvattenlösningarna inte 
innebära någon ökad risk för att recipientens kemiska och ekologiska status ska påverkas negativt. 
  
Planen kan medföra risk för översvämning vid höga eller stigande havsnivåer. Detaljplanen 
reglerar att lägsta golvnivå i bostadshus ska vara högre än +2,7 meter över nollplanet i RH2000, 
vilket säkerställer att vatten inte tränger i bostäder. Vidare reglerar planen att alla byggnadsdelar 
under +2,7 meter ska klara att översvämmas, och att alla byggnadsdelar under +1 meter ska klara 
att varaktigt vara under vatten. Förslaget medger bebyggelse av bastu på invid strandkanten, vilket 
innebär att bastun kan komma att översvämmas. 
 
Kommunen har för avsikt att upphäva strandskyddet inom hela planområdet. Särskilda skäl enligt 
MB 7 kap 13 § för att upphäva strandskyddet anses finnas då planområdet redan har tagits i 
anspråk på ett sätt som gör att den saknar betydelse för strandskyddets syften. För att behålla 
befintlig pumpstation har även bedömningen gjorts att planområdet behöver tas i anspråk för att 
tillgodose ett angeläget allmänt intresse som inte kan tillgodoses utanför området. 
 
Personbilstrafiken till planområdet förväntas bli likvärdig i jämförelse med nuläget, då resor från 
hotellgäster ersätts med resor från boende. Parkeringstalet som tillämpas är 1,0 per bostad. 
Förslaget bedöms inte påverka bullernivåer eller luftkvalitet. Förslaget medger lägenheter i 
befintlig hotellbyggnad, energisystemet förväntas bytas ut till ett energieffektivare, men 
detaljplanen kommer inte att reglera detta. 
 
Planförslaget bedöms inte påverka fornlämningarna som finns i planområdets närhet. 
 
Motiverat ställningstagande:  
Förslag till detaljplanen förväntas inte medföra betydande miljöpåverkan. Planen riskerar främst 
att ha negativ påverkan på områdets kulturmiljö genom påverkan på upplevelsen av 
hotellbyggnaden och dess trädgårdsmiljö samt att planområdet ligger inom riksintresse för 
kulturmiljö. Den sammanvägda bedömningen är dock att riksintresset inte påverkas negativt av 
genomförande av detaljplaneförslaget. Exploateringen som helhet bedöms inte heller utgöra en 
förvanskning i den kulturhistoriskt intressanta miljön då påverkan på kulturvärden begränsas 
genom planbestämmelser.  
 
Med lämplig dagvattenhantering innebär genomförandet av detaljplanen inte någon ökad risk för 
att recipientens kemiska och ekologiska status ska påverkas negativt. Viss risk för översvämning 
finns vilket hanteras genom planåtgärder. Förslaget bedöms ha något negativ påverkan på 
biotoper. Planen kommer att påverka landskapsbilden sett från vattnet.  
Att säkra allmänhetens tillgång till vattnet genom gångstråket på fastigheten Dalarö 3:5 bedöms 
ha positiv påverkan för rekreation. Sammantaget bedöms förslaget inte medföra betydande 
miljöpåverkan, varför en miljökonsekvensbeskrivning ej behöver genomföras.   
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Planåtgärder* för att begränsa projektets mil jöpåverkan: 

 Placering av byggnader regleras med planbestämmelser för att passa in i områdets 
struktur och bevara siktlinjer och upplevelsevärden knutna till kulturmiljön. 

 Utseende och utformning av ny bebyggelse regleras med hänsyn till platsen 
kulturmiljövärden bland annat genom reglering av nockhöjd, takvinklar, färgsättning och 
materialval.  

 Planbestämmelser reglerar bevarandet och upprustning av hotellet och utökad lovplikt 
krävs för komplementbyggnader. 

 Gångstråket ner till vattnet säkras för allmän tillgång genom att det planläggs som allmän 
plats och övertas av kommunen.  

 Detaljplanen reglerar att lägsta golvnivå i bostadshus ska vara högre än +2,7 meter över 
nollplanet i RH2000, vilket säkerställer att vatten inte tränger i bostäder. Vidare reglerar 
planen att alla byggnadsdelar under +2,7 meter ska klara att översvämmas, och att alla 
byggnadsdelar under +1 meter ska klara att varaktigt vara under vatten. 

 Strandskyddet upphävs i detaljplanen, vilket för Dalarö 3:4 motiveras av att området är 
ianspråktaget sedan tidigare (särskilt skäl 1) och för Dalarö 3:5 av att marken behövs för 
ett angeläget allmänt ändamål (skäl 5) samt att den är ianspråktagen sedan tidigare (skäl 1). 

 Detaljplanen reglerar att mark motsvarande 6% av den totala reducerade hårdgjorda ytan 
inom kvartersmark ska reserveras för infiltration av dagvatten. 

 

 
Behovsbedömningen är utförd av: 
Ida Engström – miljöplanerare 
Matilda Olsson – miljöplanerare 
Sofie Nilsson – planarkitekt 
Emelie Aspeheim– planarkitekt 
Fredrik Sundberg – planarkitekt 
 
*) Till planåtgärder räknas planbestämmelse eller åtgärder via tecknade avtal eller kommunalt  
beslutade och finansierade åtgärder. 
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Detaljplan för Dalarö 3:4 och 3:5  
Dalarö 

SAMRÅDSREDOGÖRELSE 
 

BAKGRUND 
Kommunstyrelsen beslutade 2014-12-10, § 288 att ge stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att 
upprätta detaljplan för Dalarö 3:4 och 3:5. Detaljplanens syfte är att bevara hotellbyggnaden 
inom Dalarö 3:4 och att möjliggöra bostäder inom fastigheten i befintlig byggnad samt i 
kompletterande ny bebyggelse som är väl anpassad efter den kulturhistoriskt värdefulla 
miljön. Detaljplanen syftar också till att säkerställa allmänhetens tillgång till vattnet via 
Brandstigen inom fastigheten Dalarö 3:5. 

HUR SAMRÅDET HAR BEDRIVITS 
Detaljplaneförslaget har under perioden 2017-08-29 – 2017-10-10 varit föremål för samråd 
med berörda myndigheter, fastighetsägare, boende med flera. Under samrådstiden har 
materialet varit utställt i Haninge kommunhus foajé och på kommunens hemsida 
www.haninge.se. 

INKOMNA YTTRANDEN 
I samband med samrådet har 16 yttranden inkommit. De inkomna yttrandena finns att ta del 
av i sin helhet på planavdelningen. I detta dokument är remissynpunkterna sammanfattade 
och sammanställda samt åtföljda av planavdelningens kommentarer. 
 
Sist i dokumentet görs en sammanställning av de revideringar som gjorts i 
samrådshandlingen till följd av inkomna synpunkter. Följande yttranden har inkommit under 
samrådet: 

Myndigheter, organisationer, föreningar, kommunala nämnder med flera 
 Instans: Inkommen 
1 Sjöfartsverket 2017-09-04 
2 Södertörns brandförsvarsförbund 2017-09-05 
3 Trafikverket 2017-09-08 
4 Vattenfall Eldistribution AB 2017-09-11 
5 Skanova 2017-09-15 
6 Hyresgästföreningen i Haninge 2017-09-16 
7 Trafikförvaltningen 2017-10-03 
8 Svenska kraftnät 2017-10-03 
9 Södertörns Miljö- och hälsoskyddsförbund 2017-10-03 
10 Länsstyrelsen 2017-10-06 
11 Äldrenämnden 2017-10-06 
12 SRV Återvinning AB 2017-10-10 
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Lokala föreningar 
 Namn: Inkommen 
13 Dalarö företagarförening 2017-09-15 
14 Dalarö hembygdsförening 2017-10-03 
15 Dalarö, Utö och Ornös Socialdemokratiska förening 2017-10-10 

Sakägare 
 Namn: Inkommen 

16 Cecilia Urwitz mfl 2017-10-10 
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SAMMANSTÄLLNING AV INKOMNA SYNPUNKTER MED 
KOMMENTARER 

Synpunkter från myndigheter, organisationer och kommunala nämnder 
 

1. Sjöfartsverket 
Har ingen erinran mot planförslaget men vill betona vikten av att belysning på land 
anordnas för att ej blända sjötrafiken. 
 
Kommentar: 
Noteras. 
 

2. Södertörns brandförsvarsförbund 
Har ingen erinran mot planförslaget men önskar medverka som remissinstans i 
byggskedet. 
 
Kommentar: 
Noteras. 
 

3. Trafikverket 
Har ingen erinran mot planförslaget. 
 
Kommentar: 
Noteras. 
 

4. Vattenfall Eldistribution AB 
Har ingen erinran mot planförslaget. 
 
Kommentar: 
Noteras. 
 

5. Skanova 
Skanova har markförlagda teleanläggningar inom planområdet, och önskar så långt 
som möjligt behålla dessa i befintligt läge, vilket bör noteras i planhandlingarna. 
Skanova förutsätter att den part som initierar flytt av kablar bekostar åtgärden. 
 
Kommentar: 
Planbeskrivningen har uppdaterats med generellt info om ansvarsfördelning vid 
utbyggnad respektive flytt av ledningar. 
 

6. Hyresgästföreningen Haninge kommun 
Ställer sig positiv till att öka antalet hyreslägenheter i området och ser positivt på 
planförslaget under förutsättning att bostäderna upplåts med hyresrätt. 
 
Kommentar: 
Fastighetsägaren har för avsikt att upplåta bostäderna med bostadsrätt. Detaljplanen 
kan inte styra upplåtelseform, vilket gör att kommunen har svårt att styra detta. 
 

7. Trafikförvaltningen 
Har ingen erinran mot planförslaget. 
 
Kommentar: 
Noteras. 
 

8. Svenska kraftnät 
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Har ingen erinran mot planförslaget och önskar inte delta i det fortsatta 
remissförfarandet. 
 
Kommentar: 
Noteras. 

9. Södertörns miljö- och hälsoskyddsförbund 
Har ingen erinran mot planförslaget.  
 
Kommentar: 
Noteras. 
 

10. Länsstyrelsen 
Länsstyrelsen bedömer att förslaget inte strider mot de intressen som de har att 
bevaka enligt 11 kap. 10 § PBL under förutsättning att kommunen beaktar 
Länsstyrelsen synpunkter avseende översvämningsrisk och strandskydd. 
 
Riksintresse för kulturmiljövård 
Länsstyrelsen bedömer inte att förslaget innebär påtaglig skada på riksintresset för 
kulturmiljövård, men poängterar vikten av hotellbyggnaden fortsatt får dominera 
platsen och att tillkommande bebyggelse utformas med hög kvalitet och med hänsyn 
till omgivningen. 
 
Miljökvalitetsnorm för vatten 
Planhandlingarna bör uppdateras med de nya statusklassningarna och 
miljökvalitetsnormerna för svenska vattenförekomster från december 2016. 
 
I dagvattenutredningen nämns både underjordiskt fördröjningsmagasin och 
makadamdike som möjliga anläggningar för dagvattenhantering. I planbeskrivningen 
bör valet av makadamdike förtydligas. Länsstyrelsen efterfrågar vidare ett 
förtydligande kring hur den föreslagna dagvattenhanteringen kommer att fungera vid 
stigande havsnivåer samt hur stödmurar inom planområdet påverkar dagvattenflödet. 
 
Strandskydd 
Länsstyrelsen delar kommunens uppfattning att allmänheten idag har begränsade 
möjligheter att nå marken inom Dalarö 3:4, och att det därmed finns särskilda skäl att 
upphäva strandskyddet. Länsstyrelsen menar dock att kommunen behöver föra ett 
tydligare resonemang om hur intresset att ta området i anspråk väger tyngre än 
strandskyddsintresset. 
 
Hälsa och säkerhet 
I behovsbedömningen framgår att tillkommande bebyggelse kan komma att påverkas 
av översvämning. Det behöver framgå i planbeskrivningen hur den nya bebyggelsen 
kan komma att påverkas vid översvämning. Länsstyrelsen anser att detaljplanen ska 
säkerställa att hela byggnadskonstruktionen under 2,7 meter över nollplanet ska vara 
vattentät, inte endast pålar. 
 
Behovsbedömning 
Länsstyrelsen delar kommunens uppfattning att detaljplanen genomförande inte kan 
förväntas medföra betydande miljöpåverkan. 
 
Kommentar: 
Miljökvalitetsnorm för vatten 
Planbeskrivningen har uppdaterats med nya statusklassningar för recipienten och 
kompletterats med ett resonemang om vilka konsekvenser stigande havsnivåer får för 
dagvattenreningen. 
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Strandskydd 
Motiveringen i planbeskrivningen till strandskyddsupphävandet har kompletterats 
med ett resonemang om hur kommunen väger allmänt och enskilt intresse mot 
varandra. 
 
Hälsa och säkerhet 
Detaljplanen reglerar nu att alla byggnadsdelar under +2,7 meter över nollplanet ska 
klara att översvämmas och att byggnadsdelar under +1 meter ska klara att varaktigt 
befinna sig under vatten. 

 
 

11. Äldrenämnden 
Är positiv till att nya tillgängliga bostäder byggs i Haninge, och håller med om att det 
finns ett behov av lägenheter för äldre människor på Dalarö. Nämnden betonar vikten 
av att tillgänglighetsaspekten beaktas vid bygglovsskedet. 
 
Kommentar: 
Noteras. 
 

12. SRV Återvinning AB 
Vill säkerställa att Wallinvägens bredd inte minskas. Efterfrågar en redogörelse för 
hur avfallshanteringen är tänkt att lösas och påpekar att kärlhämtning är det enda 
alternativet då större kärl kräver större bilar som har svårt att komma fram länga 
Wallinvägen. Har gärna kontakt i det vidare planarbetet för att säkerställa en hållbar 
avfallshantering. 
 
Kommentar: 
Detaljplanen innebär inget intrång på Wallinvägen. Planbeskrivningen har 
uppdaterats med en tydligare beskrivning av hur avfallshanteringen planeras fungera. 
 

Lokala föreningar 
13. Dalarö företagarförening 

Föreslår att detaljplanen ska medge att hotellbyggnaden ska kunna användas som 
kontor, kontorshotell, konferensanläggning och restaurang. Föreningen menar att 
arbetsplatser för ett 50-tal personer kan inrymmas inom fastigheten, vilket för Dalarö 
är gynnsammare än ett 10-tal tillkommande bostäder. 
 
Kommentar: 
I det planuppdrag som Stadsbyggnadsnämnden fått av Kommunstyrelsen framgår att 
syftet är att möjliggöra bostäder inom fastigheten, vilket också är det som 
fastighetsägaren avser bygga.  
 
 

14. Dalarö hembygdsförening 
Ställer sig bakom det yttrande som lämnats in gemensamt av ett flertal närboende 
(Cecilia Urwitz m.fl., se nedan). Beklagar att centrala Dalarö förlorar de sista 
övernattningsmöjligheterna. 
 
Kommentar: 
Noteras. 
 

15. Dalarö, Utö och Ornös Socialdemokratiska förening 
Anser det beklagligt att ytterligare ett hotell försvinner från Dalarö och menar vidare 
att allmänhetens tillgång till Brandstigen och bryggan nedanför är mycket viktig för 
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Dalarö, och den bör breddas något för att öka tillgängligheten. Föreningen poängterar 
att bristen på parkeringsplatser är ett stort problem på Dalarö och att de 14 
parkeringsplatser som föreslås i detaljplanen inte är möjliga att åstadkomma utan att 
det innebär problem för framkomligheten. Föreningen ifrågasätter vidare hur 11 bilar 
ska kunna rymmas framför hotellet och menar att man bör sänka parkeringstalet eller 
hitta alternativa lösningar, exempelvis genom att hyra parkeringsplatser i närområdet. 
 
I yttranden poängteras att detaljplanen anger att avsteg från tillgänglighetskrav 
sannolikt behöver göras och att lägenheterna i hotellbyggnaden ska vara tillgängliga 
så länge det är möjligt med hänsyn till byggnadens kulturmiljövärden. Föreningen 
menar att detta är en för vag avvägning mellan potentiellt motstridiga intressen och 
att frågan bör utredas vidare. Föreningen undrar också vad som krävs för att de nya 
byggnaderna ska kunna göras tillgängliga. De efterfrågar också en plan för hur 
byggnationen ska gå till, med hänsyn till hur smala Dalarö vägar är och menar att 
transporter sjövägen kan vara ett alternativ men att det bör utredas om Bellevues 
brygga klarar detta. 
 
Kommentar: 
Parkeringslösningen har inför granskning setts över. Planavdelningen bedömer inte 
att hotellbyggnadens exakta inre utformning är en planfråga, och därmed går det inte 
att i detta skede bedöma ett eventuellt hisschakts inverkan på byggnadens interiöra 
kulturmiljövärden. Det är dock givetvis mycket viktigt att en bedömning görs i 
bygglovsskede, med utgångspunkt i detaljplanens varsamhetsbestämmelser samt 
lagstiftning. 
 
Planavdelningen bedömer att stora ingrepp krävs på fastighetsmark för att de nya 
byggnaderna ska bli helt tillgängliga. Bland annat ska angöring med bil kunna ske 25 
meter från entré, vilket för minst två av byggnaderna skulle kräva mycket stora 
ingrepp i terrängen. 
 
Genomförandebeskrivningen har uppdaterats med en beskrivning av att det i 
genomförandeskedet bör undersökas om transporter och byggnation kan ske 
sjövägen. Detaljplanen kan dock inte reglera detta. 

 

Sakägare 
16. Cecilia Urwitz m.fl. 

I ett gemensamt yttrande framför ett flertal grannar ett antal synpunkter. 
I yttrandet framhålls att om fastigheten planläggs för bostadsändamål bör bostäder 
för permanent boende rymmas inom den befintliga hotellbyggnaden. Vidare framförs 
att hotellet bör planläggas för blandat ändamål för att möjliggöra etablering av 
bostäder såväl som andra verksamheter. Några av undertecknarna menar också att 
det är beklagansvärt att kommunen inte aktivt stöder etablering av fortsatt 
hotellverksamhet i centrala Dalarö. 
 
I yttrandet poängteras vidare att hotellbyggnaden så långt det är möjligt ska återfå 
och bibehålla sin ursprungliga exteriör inklusive terrass och mur och även 
fastighetens trädgård ska så långt det är möjligt bevaras. Yttrandet ifrågasätter hur 
planförslaget ger ett starkare planmässigt skydd för hotellbyggnaden än vad 
nuvarande plan ger. Detaljplanens utformningsbestämmelser anses vara för vaga 
vad gäller krav på materialval och uppvärmning. Lägsta golvnivå 2,7 meter över 
nollplanet anses också vara ett avsteg från Länsstyrelsens riktlinjer. 
 
I yttrandet ifrågasätts förslaget att anordna parkeringsplatser med infart via 
Birkavägen, eftersom denna är dimensionerad som en gångväg. Parkering bör enligt 
yttrandet endast anordnas framför hotellbyggnaden. En tydligare redovisning av 
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eventuellt utökade bryggor efterfrågas, och i yttrandet anses att strandskyddet ska 
bevaras. 
 
En tydligare redovisning av vatten- och avloppsutbyggnadens konsekvenser för 
grannfastigheterna efterfrågas 
 
Kommentar: 
 
Planförslaget bedöms bidra positivt till möjligheterna att exteriört återställa byggnaden 
till originalskick. Planförslaget styr placeringen av ny bebyggelse i syfte att säkerställa 
att hotellbyggnaden och dess sockel ska förbli dominerande på platsen. Vad gäller 
detaljplanens utformningsbestämmelser bedöms de vara väl avvägda i syfte att 
säkerställa materialval och utformning som passar på platsen men samtidigt ge viss 
flexibilitet.  
 
Kommunen styr inte hur de boende använder sina bostäder, som helårsbostäder eller 
delårsboende. Ambitionen är att alla bostäder inom planen ska vara lämpade för 
helårsbruk. Planavdelningens bedömning är att de fyra tillkommande bostäder som 
medges nedanför hotellbyggnaden är en väl avvägd exploatering. Frågan om 
hotellverksamhetens fortlevnad har inte bedömts vara en fråga att utreda i samband 
med planläggning. I Kommunstyrelsens uppdrag till Stadsbyggnadsnämnden framgår 
att detaljplanen ska utreda bostadsanvändning inom fastigheten. 
 
Vad gäller parkering har parkeringslösningen inför granskning reviderats med syfte 
undvika angöringstrafik via Brandstigen och Birkavägen, istället planeras all parkering 
inom fastigheten ske i anslutning till Wallinvägen. Planförslaget reglerar att 
parkeringsplatser ska utformas med för platsen typiska markbeläggningar, och 
genom att parkerade bilar inte tillåts sticka ut på gatan, som de gör idag, kommer 
framkomligheten på Wallinvägen att förbättras.  
 
Ingen utbyggnad av kommunala ledningar för vatten- och avlopp planeras. Nya 
byggnader inom fastigheten ansluts via befintlig anslutningspunkt till det kommunala 
nätet. 
 
Inga utökade bryggor planeras eftersom detaljplanen inte inkluderar något vatten.  
Därmed kommer eventuella planer på nya eller utbyggda bryggor nedanför Dalarö 
3:4 prövas mot gällande detaljplan, i detta fall S129 från 1987, samt mot Miljöbalken, 
på samma villkor som gäller för de flesta andra strandtomter på Dalarö. 
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Sammanställning av revideringar inför granskning 
I planbeskrivningen: 

 Reviderad parkeringslösning. 
 Uppdaterat avsnitt om ansvarsfördelning vid utbyggnad respektive flytt av ledningar. 
 Reviderad information om miljökvalitetsnorm. 
 Förtydligande om hur dagvattenlösningen utformas och bedömning hur 

dagvattenhanteringen påverkas av stigande vattennivå.  
 Redogörelse för hur byggnation avses gå till i genomförandebeskrivningen. 
 Tydligare beskrivning av hur avfallshanteringen planeras fungera. 
 Tydligare motivering till strandskyddets upphävande. 

 
I plankartan: 

 Reviderad planbestämmelse om lägsta grundläggningsnivå samt grundläggningens 
vattentålighet. 

 Prickmark reviderad för att motsvara ny parkeringslösning. 
 Förtydligande av administrativ planbestämmelse avseende utökad lovplikt. 



 2022-03-17 Dnr PLAN.2012.22 
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Detaljplan för Dalarö 3:4 och 3:5, Hotel Bellevue 
Dalarö  
 

GRANSKNINGSUTLÅTANDE 
 

BAKGRUND 
Kommunstyrelsen beslutade 2014-12-10, § 288 att ge stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att upprätta 
detaljplan för Dalarö 3:4. Syftet med detaljplanen är att möjliggöra bostadsbebyggelse. 
 
Detaljplaneförslaget var under perioden 29 augusti - 10 oktober 2017 föremål för samråd med 
berörda myndigheter, fastighetsägare, boende med flera. Under samrådstiden har materialet varit 
utställt i Haninge kommunhus foajé samt på kommunens hemsida, www.haninge.se.  
 
Kommunfullmäktige beslutade 2020-03-09, § 29 att anta detaljplanen, men antagandebeslutet 
upphävdes 2020-10-27 av Mark- och miljödomstolen (Mål nr P-2778-20). Kommunen valde att 
återuppta planarbetet och ett reviderat planförslag ställdes under perioden 9 september – 14 
oktober 2021 ut för ny granskning. 

INKOMNA YTTRANDEN 
I samband med granskningen har 25 yttranden inkommit. De inkomna yttrandena finns att ta del av i 
sin helhet hos planavdelningen. I detta dokument är synpunkterna sammanfattade och samlade 
under olika kategorier samt åtföljda av planavdelningens kommentarer. 
 
Följande yttranden har inkommit under granskningen: 

Myndigheter, organisationer, kommunala nämnder med flera 
GDPR säkrad Instans: Inkommen Med 

synpunkter 
Utan 
erinran 

Ej tillgodosedd 
synpunkt 

M1 Vattenfall Eldistribution AB  2021-09-09  X  

M2 Södertörns Brandförsvarsförbund 
SBFF 

2021-09-11  X  

M3 SRV Återvinning 2021-09-14 X   

M4 Skanova 2021-09-23 X   

M5 Lantmäterimyndigheten 2021-09-30 X   

M6 Postnord 2021-09-30  X  

M7 Skogsstyrelsen 2021-10-04  X  

M8 Trafikverket 2021-10-08  X  

M9 Socialförvaltningen 2021-10-14  X  

M10 Äldreförvaltningen 2021-10-14  X  
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M11 Trafikförvaltningen Region 
Stockholm 

2021-10-14  X  

M12 Södertörns Miljö- och 
hälsoskyddsförbund SMOHF 

  X  

M13 Länsstyrelsen 2021-10-15   X  

M14 Idrotts- och fritidsnämnden 2021-11-15   X  

M15 Kultur- och demokratinämnden 2021-11-15  X  X 

 

Övriga yttranden 
GDPR 
säkrad 

Beskrivning Inkommen Med 
synpunkter 

Utan 
erinran 

Ej tillgodosedd 
synpunkt 

P1 Dalarö Hembygdsförening 2021-10-12 X   X 

P2 Fastighetsägare Dalarö 3:60 2021-10-12 X  X 

P3 Fastighetsägare Dalarö 3:9, 3:60 och 3:65 2021-10-13 X  X 

P4 Fastighetsägare Dalarö 3:13 2021-10-13 X  X 

P5 Fastighetsägare Dalarö 3:65 2021-10-14 X  X 

P6 Fastighetsägare Dalarö 3:21 2021-10-14 X  X 

P7 Fastighetsägare Dalarö 3:35 2021-10-14 X  X 

P8 Fastighetsägare Dalarö 3:85 2021-10-14 X  X 

P9 Fastighetsägare Dalarö 3:58 2021-10-14 X  X 

P10 Fastighetsägare Dalarö 3:60 
(komplettering till yttrande P2) 

2021-10-14 X  X 
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SAMMANSTÄLLNING AV INKOMNA SYNPUNKTER MED PLANAVDELNINGENS 
KOMMENTARER 

Synpunkter från myndigheter, organisationer och kommunala nämnder  
 

M1. Vattenfall Eldistribution AB 
Vattenfall vill bland annat informera om att eventuella förändringar av befintliga 
elnätanläggningar utförs av Vattenfall Eldistribution AB, men bekostas av exploatören. Befintliga 
elnätanläggningar måste hållas tillgängliga under alla skeden av plangenomförandet. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
M2. Södertörns brandförsvarsförbund SBFF 
Har inga synpunkter på granskningsförslaget. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
M3. SRV Återvinning 
Upplyser om att transporter rörande avfall troligtvis kommer att ske ca 5-6 ggr per vecka vilket 
gör att hänsyn till uppställning av hämtningsfordonens bredd behöver tas. Fordonet är ca 3,5 m 
brett inklusive 0,5 m arbetsyta på varje sida. 
 
Planavdelningens kommentar: Befintlig gatubredd påverkas inte av tillkommande utbyggnad 
vilket innebär att efterfrågad gatubredd erhålls. Plankartan justeras så att avståndet utökas 
ytterligare något mellan miljöhus och gata för att säkerställa att utåtgående dörrar medges mot 
gata. 

 
M4. Skanova 
Skanova har markförlagda teleanläggningar inom detaljplaneplanområdet och önskar så långt 
som möjligt behålla dessa i befintligt läge. Om en flytt krävs förutsätter Skanova att den part som 
initierar åtgärden även bekostar den.  

 
Planavdelningens kommentar: Noterat 

 
M5. Lantmäterimyndigheten 
Lantmäterimyndigheter lämnar följande synpunkter: 
Plankarta 
- n1 – Lantmäterimyndigheten tror inte att denna bestämmelse kan hindra fastighetsbildning 

där ”tomtmark” ingår, inte heller att bestämmelsen kan leda till att tomtmarken ska vara 
gemensam. 

- g1 - Det är inte säkert att det går att bilda en gemensamhetsanläggning med de ändamål som 
angivits i plankartan. Därav bör inte de ändamål som inte är av väsentlig betydelse för 
eventuella fastigheter stå med. Planförslaget är även utformat så att fastighetsindelningen 
på marken inte behöver ändras, detta innebär att g1-området blir en belastning på Dalarö 
3:4. En gemensamhetsanläggning kan bildas utan bestämmelse om markreservat. 

- Traktnamn ska finnas med i grundkartan. 
- Dalarö 3:5s fastighetsområde behöver förtydligas 
 
Planbeskrivning 
Planförslag:  
- Lantmäterimyndigheten förtydligar att planförslaget möjliggör tre nya avstyckningar och 

bildande av ägarlägenheter samt att befintlig fastighetsindelning även kan behållas 
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- Rättigheter till fastigheterna kan tillskapas (gemensamhetsanläggning, servitut). 
- E-området behöver nämnas. 
  

Genomförande: 
- Förtydliga att det är fastighetsägaren som ansvarar för enskilda ledningar fram till 

byggnaderna och beroende på fastighetsindelning kan ett servitut eller en 
gemensamhetsanläggning behöva bildas 

- Det bör beskrivas mer ingående hur detaljplanen genomförs med avseende på 
fastighetsbildning. 

 
Planavdelningens kommentar:  
Syftet med planbestämmelsen ”n1 - Tomten ska utgöras av gemensam trädgård. 
Separata tomtplatser får inte anordnas” var att skapa förutsättningar för en sammanhängande 
och gemensam trädgård. Då bestämmelsen inte kan säkerställa detta tas den i sin helhet bort. 
Planbeskrivningen förtydligas med en vägledande text om hur trädgårdskaraktären kan 
tillskapas. 
 
Planbestämmelsen g1 omformuleras efter lantmäteriets synpunkt till ”Marken ska vara 
tillgänglig för gemensamhetsanläggning”, vilket innebär att de specifika ändamålen ”ledningar, 
angöring, gemensam trädgård gemensamma komplementbyggnader och parkering” tas bort 
från lydelsen. De ändamål som ska ingå i gemensamhetsanläggningen avgörs i en 
lantmäteriförrättning och därmed är ändamålsbeskrivningen vilseledande.  
 
Traktnamn läggs till i grundkartan och fastighetsområdet för Dalarö 3:5 förtydligas. 
 
Planbeskrivning: Avsnittet om riktlinjer för ny fastighetsstruktur förtydligas med en mer 
omfattande beskrivning av hur fastighetsbildningen är tänkt att ske. Planförslaget bygger på att 
tre nya bostadsfastigheter möjliggörs samt att marken för pumpstation överlåts till kommunen 
genom rättighet eller avstyckning. Den allmänna platsmarken löses in av kommunen. 
Planbeskrivningen förtydligas också kring omfattningen av gemensamhetsanläggningen och den 
prövning som görs i lantmäteriförrättningen. 
 
I planbeskrivningens genomförandedel revideras stycket om Vatten och avlopp för att tydligare 
beskriva det ansvar fastighetsägaren har vid utbyggnad av ledningsnätet. De fastighetsrättsliga 
åtgärder som är förenliga med planförslaget beskrivs också mer i detalj. Det gäller avstyckning 
och gemensamhetsanläggning för respektive fastighet.  

 
 
M6. PostNord 
PostNord informerar om att vid nybyggnation av villor/radhus och verksamhetsområden ska 
postlåda placeras i en lådsamling vid infarten till området. I flerfamiljshus ska post tas emot i en 
fastighetsbox på entréplan. PostNord efterfrågar dialog kring postmottagning i samband med 
nybyggnation. 
  
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
 
M7. Skogsstyrelsen 
Har inga synpunkter på granskningsförslaget. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
M8. Trafikverket 
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Har inga synpunkter på granskningsförslaget. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
M9 och M10. Social- och äldreförvaltningen 
Har inga synpunkter på granskningsförslaget. 

 
Planavdelningens kommentar: Noterat 

 
M11. Trafikförvaltningen Region Stockholm 
Har inga synpunkter på granskningsförslaget. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
M12. Södertörns miljö- och hälsoskyddsförbund SMOHF 
Har inga synpunkter på granskningsförslaget. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
M13. Länsstyrelsen 
Har inga synpunkter på granskningsförslaget. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
M14 och M15. Kultur- och fritidsförvaltningen 
Kultur- och fritidsförvaltningen ser det som positivt att man i detaljplanen arbetat in och 
anpassat sig till de kulturhistoriska värdena på platsen. Det är även positivt att hotellbyggnadens 
fasad återställs till sitt ursprungliga uttryck.  
 
En stor del av det kulturhistoriska värdet ligger i att hotellbyggnaden har en oexploaterad 
trädgård och får stå som en ensam solitär i Dalarös i övrigt täta struktur. Kultur- och 
fritidsförvaltningen anser därför att en mindre exploatering vore att föredra. 
 
Att det fortsatt går att avläsa Hotell Bellevues tidigare funktion som hotell är av stor vikt för att 
bibehålla de kulturhistoriska värdena. Av den anledningen bör även rummens höjd och volym i 
de tre matsalarna samt ursprungliga dörrar bevaras. Likaså bör entréhallen med ursprunglig 
trappa till våning ett bevaras.  
 
Ett viktig karaktärsskapande värde på Dalarö är de smala och slingrande vägarna med staket vid 
tomtgränserna. Denna karaktär riskerar att försvinna när parkeringsplatser och angöring ska 
möjliggöras vid hotellbyggnaden. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
Planavdelningen anser att exploateringen i granskningsversionen är väl avvägd och att hotellet 
fortsatt kommer ha en upphöjd position i förhållande till tillkommande bebyggelse. 
Exploateringsgraden har sänkts jämfört med tidigare förslag.  
 
Planavdelningen har gjort en avvägning kring vad som bör detaljstyras i förhållande till de 
interiöra förutsättningarna och genomförbarheten i att bygga om hotellet till lägenheter. I 
planbeskrivningen förtydligas att antikvarisk kompetens ska medverka i bygglovsskedet. 
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Planavdelningen instämmer i att karaktären på vägen kommer att påverkas med avseende på 
möjliggörande av något fler parkeringsplatser jämfört med idag. Anpassning till dagens grusade 
Wallinväg görs genom att detaljplanen reglerar att parkeringsplatser ska utformas med armerat 
gräs, grus eller stensättning som markbeläggning. Fastighetsgräns mot Wallinvägen ska 
markeras med stensättning eller variation i markbeläggning. Detaljplanen innebär att lastkaj och 
skärmtak rivs och att en mer tidstypisk entré på hotellet uppförs. Detta bedöms som positivt ur 
kulturhistorisk synvinkel men åtgärden avser även att förbättra dagens parkeringssituation då 
parkerade bilar idag ofta sticker ut över gatan. 
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Övriga inkomna synpunkter 
 
1: Dalarö hembygdsförening 
Dalarö hembygdsförening emotsätter sig befintligt planförslag med dess exploatering av parkmiljö, 
och framför möjligheten att istället uppföra en flygelbyggnad invid hotellet eller genomföra en 
ändring av den befintliga äldre byggnaden. Man menar vidare att ny bebyggelse inom planområdet 
ska följa Haninge kommuns kulturmiljöprogram- och inventering, vilket enligt undertecknad kommer 
att uppnås om den föreslagna möjligheten beaktas. 

 
Planavdelningens kommentar:  
Planavdelningen noterar att Dalarö hembygdsförening motsätter sig förslaget till exploatering samt 
att man istället föreslår en mindre ändring av den befintliga äldre byggnaden. Planavdelningen 
bedömer att förslaget som helhet vinner på att den äldre stugan rivs och att den tillkommande 
bebyggelsen skapar en helhet och ett sammanhang som är kulturhistoriskt avläsbart i förhållande till 
hotellet. Förslaget att uppföra en flygelbyggnad i anslutning till hotellet anser planavdelningen 
skapar en struktur som inte harmonierar med Dalarös traditionella bebyggelsemönster. 

 
I samband med det inledande arbetet med detaljplanen togs 2015 en antikvarisk förundersökning 
fram. Den dokumenterade de värden som finns hos befintlig bebyggelse samt redogjorde för vilka 
konsekvenser ett genomförande av detaljplanen kunde få. Den antikvariska förundersökningen har 
legat till grund för utformning av planförslaget. Ett nytt kulturmiljöprogram med 
kulturmiljöinventering togs fram 2019 och kompletterades 2020 med en inventering av Dalarö.  
 
Efter att detaljplanen upphävdes av Mark- och miljödomstolen 2020 har planavdelningen reviderat 
planförslaget för att tydligare ta hänsyn till påverkan på kulturmiljön. Planavdelningen har i enlighet 
med de generella förhållningssätten i kulturmiljöprogrammet låtit en antikvarisk sakkunnig medverka 
i planprocessen. 
 
Planförslaget har anpassats genom införandet av planbestämmelser om minsta takvinkel och högsta 
nockhöjd vilket ska förhindra att tillkommande bostadshus skymmer hotellets stensockel och därmed 
innebära en negativ påverkan på kulturmiljön. Det reviderade planförslaget har därefter 
konsekvensbeskrivits med hjälp av antikvarisk sakkunnig.  Planavdelningen bedömer att med 
vidtagna justeringar kan en exploatering av fastigheten ske samtidigt som de kulturmiljömässiga 
värdena beaktas. 
 
Privatperson 2:  
Emotsätter sig den förslagna exploateringen då planförslaget inte förhåller sig till Haninge kommuns 
kulturmiljöprogram/kulturmiljöinventering.  Privatpersonen framför möjligheten att en 
flygelbyggnad kan uppföras invid hotellet eller att en ändring av den befintliga äldre byggnaden görs. 
Privatpersonen har även inkommit med en komplettering till detta yttrande som beskrivs under P10. 
 
Planavdelningens kommentar: Planavdelningen noterar att undertecknad emotsätter sig föreslagen 
exploatering. I samband med det inledande arbetet med detaljplanen togs 2015 en antikvarisk 
förundersökning fram. Den dokumenterade de värden som finns hos befintlig bebyggelse samt 
redogjorde för vilka konsekvenser ett genomförande av detaljplanen kunde få. Den antikvariska 
förundersökningen har legat till grund för utformning av planförslaget. Ett nytt kulturmiljöprogram 
med kulturmiljöinventering togs fram 2019 och kompletterades 2020 med en inventering av Dalarö.  
 
Efter att detaljplanen upphävdes av Mark- och miljödomstolen 2020 har planavdelningen reviderat 
planförslaget för att tydligare ta hänsyn till påverkan på kulturmiljön. Planavdelningen har i enlighet 
med de generella förhållningssätten i kulturmiljöprogrammet låtit en antikvarisk sakkunnig medverka 
i planprocessen. 
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Planförslaget har anpassats genom införandet av planbestämmelser om minsta takvinkel och högsta 
nockhöjd vilket ska förhindra att tillkommande bostadshus skymmer hotellets stensockel och därmed 
innebära en negativ påverkan på kulturmiljön. Det reviderade planförslaget har därefter 
konsekvensbeskrivits med hjälp av antikvarisk sakkunnig. Planavdelningen bedömer att med vidtagna 
justeringar kan en exploatering av fastigheten ske samtidigt som de kulturmiljömässiga värdena 
beaktas. 
 
Privatperson 3: 
Undertecknade avstyrker antagande av planförslaget samt föreslår att planförslaget omarbetas på 
ett varsamt sätt som tar hänsyn till den kulturhistoriskt värdefulla miljön. Ett nytt planförslag bör 
förhålla sig till områdets karaktär för att ta hänsyn till de värden som anges i 
riksintressebeskrivningen, överensstämma med kommunens översiktsplan och 
kulturmiljöinventering samt följa plan- och bygglagens tydliga bestämmelser till skydd för 
kulturhistoriskt värdefulla byggnader och miljöer. 
 
Planavdelningens kommentar: Planavdelningen bedömer att bebyggelsen är väl anpassad och att en 
riktig avvägning har gjorts till kulturmiljön och riksintresset. 
 
Vidare anser undertecknad att redovisning av den nya entrén som förslås för hotellet är bristfällig.  
 
Planavdelningens kommentar: Detaljplanen styr med bestämmelsen q1 att den ursprungliga 
hotellbyggnaden får förändras exteriört med syfte att återställa den till ursprungligt skick genom att 
bland annat en mer tidstypisk entré uppförs. I planbeskrivningen redovisas i figur 5 och 6 en bild på 
ursprunglig entré samt en skiss på förslag till ny entré. Den nya entrén bör anpassas efter befintliga 
entréer på hotellet och därför har utrymme skapats inom användningsområdet för hotellet. Den 
exakta placeringen fastslås i bygglovsskedet. 
 
Plankartan uppvisar i förslaget att fastigheten Dalarö 3:4 markeras enbart med prickmark. Detta 
anses vara felaktigt. Tidigare plankartor och nu gällande detaljplan har både punkt- och 
plusprickning, vilket undertecknade menar ger ett starkare skydd mot uppförande av nya byggnader.  
 
Planavdelningens kommentar: Fram till att detaljplanen vinner laga kraft är plankartan enbart ett 
förslag och saknar därmed juridisk verkan. När planen vinner laga kraft blir plankartan juridiskt 
bindande och de bestämmelser som återfinns i plankartan börjar gälla. I tidigare planförslag fanns så 
kallad korsmark i ett begränsat område för att skapa möjlighet för en mer flexibel placering av 
bastubyggnaden, och utöver det så reglerades byggnadsförbud på fastigheten genom prickmark. I 
det senare planförslaget har flexibiliteten minskats genom att alla tillkommande byggnader har mer 
styrd placering och regleras med en maximal byggnadsarea. Därmed finns inget syfte med korsmark.   
 
Kommunen har tidigare gjort bedömningen att planförslaget inte innebär betydande påverkan på 
vare sig kultur- eller naturmiljö. Undertecknade anser att den bedömningen felaktig. Uppfattningen 
är att planförslaget innebär betydande negativ påverkan på både kultur- och naturmiljö. 
Undertecknade menar att kommunen därmed har begått ett formellt fel då den inte upprättat en 
miljökonsekvensbeskrivning av en planförändring som kan antas medföra betydande miljöpåverkan 
på en fastighet med ett områdesskydd som omfattas av MB 6 kap 3 §. 
 
Planavdelningens kommentar:  
Planavdelningen vidhåller att behovsbedömningen är korrekt genomförd och att utförd bedömning 
visar på att detaljplanen inte kan antas medföra betydande miljöpåverkan enligt Miljöbalkens 6 
kapitel.  
 
Den äldre stugan på fastigheten föreslås rivas och tre nya friliggande bostadshus uppföras. 
Undertecknad påpekar att den antikvariska konsekvensbeskrivningen förordar att stugan, som är 
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äldre än hotellet, bevaras, renoveras och byggs om för bostadsändamål samt framhåller att en 
rivning av stugan innebär att fastighetens kulturhistoriska värden påverkas negativt. 
 
Planavdelningens kommentar: Planavdelningen är införstådd med att det kulturhistoriska värdet 
påverkas negativt av att den äldre stugan rivs, men bedömer att förslaget som helhet vinner på att 
den äldre stugan rivs och att tillkommande bebyggelse därmed skapar en helhet och ett 
sammanhang som är kulturhistoriskt avläsbart i förhållande till hotellet. 
 
Vart och ett av de tre bostadshusen får enligt planförslaget ha en byggnadsarea på max 100 kvm, 
vilket med tvåvåningshus innebär en bruttoarea på 200 kvm per hus. I den antikvariska 
förundersökningen angavs som riktlinje att ny bebyggelse bör vara högst 1 ½ plan, vilket 
undertecknad menar att det nya planförslaget, liksom i det förra, frångår. 
 
Planavdelningens kommentar:  
Bestämmelsen om maximal byggnadsarea reglerar den area som en byggnad får uppta på marken. 
Efter att detaljplanen upphävdes av Mark- och miljödomstolen har planförslaget reviderats. I enlighet 
med domen så infördes en planbestämmelse om lägsta takvinkel på tillkommande bostadshus för att 
reglera sluttande tak samt en bestämmelse om högsta nockhöjd för att inte hotellets stensockel ska 
skymmas.  
 
Undertecknad har låtit en arkitekt tolka planförslagets beskrivningar och skisser och därefter gjort 
schematiska skisser över hur förhållandet mellan de nytillkomna byggnaderna och hotellbyggnaden 
skulle kunna te sig om maximala tillåtna byggrätter ianspråktas. Enligt undertecknad visar dessa 
skisser att tillåtna höjder är högre än vad som framgår av planförslagets illustrationer. De nya 
byggnaderna skulle därmed kunna få dimensioner som både skymmer hotellet och påtagligt 
förändrar vyn och upplevelsen av hotellet från såväl vattnet som land. 
 
Planavdelningens kommentar:  
Undertecknad har rätt i att det fotomontage som illustrerat planförslaget har vissa felaktigheter. 
Vanligtvis är en illustration ett förslag till hur framtida bebyggelse kan komma att se ut och ska 
därför ses som just ett förslag. Men i detta fall har fotomontaget legat till grund för den antikvariska 
konsekvensbeskrivningen vilket därmed skapat ett delvis missvisande underlag för bedömning av 
påverkan på riksintresset för kulturmiljövård. De felaktigheter som upptäckts är att den byggnad som 
ligger närmast hotellet i sydväst med en maximal nockhöjd om +15,5 meter har illustrerats som drygt 
en meter högre i fotomontaget. Det verkliga utgångsläget är alltså att byggnaden blir lägre än vad 
som illustrerats. Vidare har byggnaden som är placerad österut närmast vattnet redovisats som cirka 
en meter lägre än vad plankartan medger. Fotomontaget har efter granskningen korrigerats efter de 
bestämmelser som anges i plankartan. Planavdelningen har på nytt låtit antikvarisk sakkunnig 
utvärdera förslaget. Resultatet innebär att den tidigare helhetsbedömningen av förslaget kvarstår. 
De i illustrationen felaktiga höjderna innebär inte att någon ändring av gjorda ställningstaganden 
angående påverkan på riksintresset för kulturmiljövård görs.  
 
Det nya planförslaget reglerar inte bevarandet av de tre matsalarnas höjd, volym och ursprungliga 
dörrar, eller av entréhallen med ursprunglig trappa till våning ett. Enligt förslaget beror detta på att 
förändringar av nämnda detaljer kan komma att krävas för att bygga lägenheter i huset, vilket 
undertecknad menar är icke bindande krav som lämnar öppet för en irreversibel förändring av 
interiören. 
 
Planavdelningens kommentar: 
I planbeskrivningen förtydligas att det är önskvärt att bevara de tre matsalarnas höjd och volym 
liksom ursprungliga dörrar och entréhallens ursprungliga trappa. Planbeskrivningen vägleder inför 
kommande bygglovsskede då byggnadsantikvarisk kompetens kopplas in för att inför ombyggnation 
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beakta hotellbyggnadens ursprungliga interiör. Planavdelningen har bedömt att vissa ändringar är 
möjliga att genomföra utan att det helhetliga värdet går förlorat. 
 
Undertecknad påpekar att i den antikvariska konsekvensbeskrivningen av det nya planförslaget 
framhålls att antalet nya hus, och dess volymer, gör att tomten kommer få en högre 
exploateringsgrad än intilliggande tomter och att upplevelsen av en generös hotellträdgård går 
förlorad. 
 
Planavdelningens kommentar: Planavdelningen bedömer att antalet nya hus, dess volymer och 
placering är väl anpassade till närområdet och med hänsyn till det bebyggelsemönster och den 
brokighet som återfinns på Dalarö. Exploateringsgraden varierar mellan olika fastigheter och så även 
byggnadernas volymer. Den generösa hotellträdgården kommer som påpekas i yttrandet att 
förändras med att fastigheten bebyggs. I jämförelse med tidigare planförslag är aktuellt förslag 
reviderat med avseende på att ett bostadshus har tagits bort och det förslagna orangeriet har 
placerats så att en något mer sammanhängande yta kan uppnås framför hotellet.  
 
Det föreslagna antalet parkeringsplatser och den outredda utformningen av dessa är enligt 
undertecknad mycket oroväckande, både av miljö- och säkerhetsskäl. Vad detta skulle kunna få för 
påverkan på grusvägen finns inte beskrivet. Inget förslag till gestaltning eller utformning av 
parkeringsplatserna finns att ta ställning till.  
 
Planavdelningens kommentar: Planavdelningen bedömer att antal parkeringsplatser och 
utrymmesanspråk är tillräckligt utrett och beskrivet med hänsyn till platsens förutsättningar. 
Planbestämmelsen q1 medger att befintlig lastkaj och skärmtak kan rivas vilket skapar bättre 
förutsättningar för parkering. För att beakta befintlig karaktär på grusvägen reglerar den generella 
bestämmelsen kring markens anordnande och vegetation att parkeringsplatser ska utformas med 
gräs, grus eller stensättning. I planbeskrivningen förklaras närmare att det är av vikt att 
parkeringsplatserna markeras i ytterkant så att det tydliggörs var fastighetsgränsen går därmed inte 
skapar framkomlighetsproblem längs med Wallinvägen. Av plankartans nedre del framgår 
parkeringsplatsernas placering av en situationsbild.  
 
Undertecknad framhåller att det framgår av planförslaget att sprängning kan behöva göras för att 
markanpassa ny bebyggelse, vilket också framgår av behovsprövningen. Undertecknad menar att 
konsekvenserna av eventuella sprängningar, i detta kulturhistoriskt och miljömässigt känsliga 
område, måste utredas innan man går vidare med planförslaget. 
 
Planavdelningens kommentar: Markanpassning i form av mindre sprängningsåtgärder kan krävas då 
underlaget till viss del består av berg, och detta är en förutsättning för att få till en god anpassning 
till kulturlandskapet och terrängens förutsättningar. Alternativet är att ta upp nivåskillnader enbart 
med socklar, vilket i sin tur påverkar landskapsbilden negativt. Beträffande sprängningens 
miljömässiga aspekter så hanteras frågan huvudsakligen i projektets genomförandeskede. 
Planbeskrivningen belyser hur hantering av eventuell förekomst av sulfidhaltigt bergmaterial ska ske. 
 
Undertecknad efterfrågar redovisning av hur gemensamma utrymmen ska förvaltas och 
ansvarsfördelningen i fråga om framtida tillägg av komplementhus, bryggor mm ska hanteras. 
Stycket ”Fastighetsrättsliga åtgärder” i planförslaget lämnar öppet för att nuvarande 
fastighetsindelning behålls utan förklaring till vad det kan innebära. 
 
Planavdelningens kommentar: 
Planförslaget skapar möjligheter för att inrätta en gemensamhetsanläggning för de ändamål som 
kräver gemensam förvaltning. Lämpliga ändamål, förvaltning och ansvarsfördelning hanteras i 
samband med lantmäteriförrättning för bildandet av gemensamhetsanläggningen. Om nuvarande 
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fastighetsindelning behålls innebär det att tillkommande bostäder inte styckas av till egna fastigheter 
utan förvaltas exempelvis som en bostadsrättsförening.  
 
Att bevara en del av de uppvuxna träd som finns inom befintlig vegetation framhålls som värdefullt. 
Att planen inte reglerar att en större del av de gröna ytorna och träden ska bevaras, trots att marken 
är prick- och korsmärkt, menar undertecknad är anmärkningsvärt. 
 
Planavdelningens kommentar: Marken är i planförslaget reglerad med prickmark för att styra vart 
tillkommande bebyggelse får placeras. Inom prickmark får byggnader inte uppföras. Befintlig grönyta 
är i dagsläget dåligt omhändertagen och naturen är inte identifierad som så kallat skyddsvärd. 
Därmed saknas juridiska motiv och prövningsgrunder för att reglera ett bevarande genom 
planbestämmelser. Däremot finns alltid ett generellt önskemål att bevara befintlig vegetation och i 
synnerhet uppvuxna träd i den mån det är möjligt, vilket planbeskrivningen vägleder kring. 
 
Att ansökan om byggnadslov för komplementbyggnader i form av Attefallshus eller Friggebodar ställs 
som ett krav menar undertecknad inte är ett lugnande besked. Att trädgårdens grönska till största 
delen oundvikligen ändå försvinner anses vara uppenbart redan vid granskandet av liggande förslag. 
 
Planavdelningens kommentar: Med en ändrad lovplikt för annars bygglovsbefriade åtgärder kommer 
all tillkommande bebyggelse att prövas mot detaljplanen. Planförslaget är utformat så att de 
komplementbyggnader som kan tillkomma är förlagda till egenskapsområden där maximal byggrätt, 
mer eller mindre specifik placering samt viss utformning är reglerad. Fler komplementbyggnader än 
de som planförslaget beskriver och medger är inte möjligt att uppföra.  
 
Undertecknad menar att det är angeläget att frågor om dagvattenlösningar utreds närmare med 
avseende på att Dalarö ström, som ingår i vattenförekomsten Sandemarsfjärden, i kommunens egen 
recipientklassificering klassas som ”mycket skyddsvärd/mycket känslig/mycket högt värde”. 
 
Planavdelningens kommentar: Den dagvattenutredning som har tagits fram tar hänsyn till 
recipientens nuvarande status och vilken påverkan planförslaget har på satta miljökvalitetsnormer 
enligt EU:s vattendirektiv och 5 kap miljöbalken som ska följas. Dagvattenutredningen visar att den 
föreslagna dagvattenlösningen gör det möjligt att förbättra situationen. Krav på fördröjning och 
rening av dagvatten regleras genom exploateringsavtal. 
 
Mot bakgrund av vad SRV i tidigare granskning anfört, om vilken typ av avfallskärl som krävs för att 
sophämtningen ska fungera på den smala grusvägen, ställer sig undertecknad frågande till det 
planerade miljöhusets funktion. Den nuvarande situationen är att flertalet avfallskärl står utställda 
längs vägen, även mellan varannan veckas tömning, med störande lukt och sanitära problem som 
följd. Såväl grannfastigheterna som de som promenerar längs vägen kommer därmed att drabbas av 
de olägenheter som ett utökat antal soptunnor kommer att medföra. Detta skulle ha en direkt 
negativ inverkan på upplevelsen av den kulturhistoriskt värdefulla miljön runt Bellevue.  
 
Planavdelningens kommentar: I tidigare versioner av planförslaget var miljöhuset placerat som en 
utbyggnad på hotellbyggnaden. Inför granskningsförslaget har en ändring gjorts så sopkärlen istället 
placeras vid vägen med avseende på att minimera påverkan på hotells exteriör samt att skapa en 
bättre arbetsmiljö för SRV. Planavdelningen gör bedömningen att tillräckligt avstånd till närliggande 
boningshus finns för att undvika luktolägenheter och att denna placering är bättre ur 
kulturmiljösynpunkt. 
 
Undertecknad menar att i Behovsbedömningen del 2 skiljer sig värderingarna åtskilligt mellan 
”beskrivning av” och detaljplaneförslaget ”påverkan på” delområdena Ekologi/natur, Vatten, 
Hälsa/säkerhet, Klimat/luft/ljud, (Stads-)landskap och Kulturmiljö. Av behovsbedömningen del 2 
framgår att förslaget bedöms medföra något negativ påverkan på merparten av ovan angivna 
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delområden. Förslaget bedöms medföra positiv påverkan på ett fåtal delområden. Här kan nämnas 
delområde ”Byggnation” där det vid närmare granskning framgår att värderingen av förslagets 
påverkan såsom positiv i denna del inte riktigt stämmer. Det framhålls nämligen att förslaget kan 
upplevas som positiv eller negativ (betoning tillagd av undertecknade). Nedanstående text är ett 
axplock av formuleringar som återfinns i behovsprövningen del 1: 

 Trädgårdsstrukturen kommer att förändras, det är inte möjligt att bevara befintlig vegetation 
i någon större utsträckning… 

 Den befintliga stugan rivs, vilket innebär att fastighetens kulturhistoriska värden påverkas 
negativt och att en årsring som är äldre än hotellet försvinner. 

 Antalet nya hus, och dess storlek, gör att tomten kommer att få en högre exploateringsgrad 
än intilliggande tomter…. Hotellet har tidigare tronat ensamt högst upp på den stora tomten, 
ett uttryck som kommer att förändras. 

 Sprängning kan behövas på grund av topografin, för att bebyggelsen inte ska skymma 
hotellets stensockel. Viss nivåskillnad kan behövas ta upp med hjälp av socklar. 

Hur kommunen, trots ovan citerade bedömningar, har kunnat motivera sitt ställningstagande till att 
förslaget till detaljplan inte ”förväntas …medföra betydande miljöpåverkan” är mycket svårt, för att 
inte säga omöjligt, att förstå. Miljöpåverkan på såväl Wallinvägen, den för allmänheten tillgängliga 
Brandstigen och brandbryggan som på omkringliggande fastigheter blir påtaglig med den föreslagna 
förtätningen. 
 
Planavdelningens kommentar: Syftet med behovsbedömningen är att utreda om detaljplanen kan 
antas medföra betydande miljöpåverkan i Miljöbalkens mening. Behovsbedömningen har 
uppdaterats när mer detaljer om projektets utformning har blivit kända. Behovsbedömningen ska 
svara på frågan om en miljöbedömning ska göras i formen av en miljökonsekvensbeskrivning (MKB) 
eller ej. I detta fall har kommunen gjort bedömningen att inga miljöaspekter finns som kan medföra 
en väsentlig miljöpåverkan. Därför bedöms och beskrivs miljöpåverkan inom ramen för 
planbeskrivningen och med stöd av behovsbedömningen istället. Projektets påverkan på kulturmiljön 
beskrivs och bedöms med stöd av två utredningar: ”Antikvarisk förundersökning” från 2015 och 
Antikvarisk konsekvensbeskrivning” från 2021. I den antikvariska konsekvensbeskrivningen kan man 
utläsa angående förtätningen att placeringarna av bostadshusen på tomten är anpassad efter hur 
omgivande villor ligger placerade, det gäller också fasadmaterialet trä liksom en ljus färgsättning. 
Enfamiljshusen har en större byggnadsarea och skala än de omgivande villorna, men avvikelsen 
bedöms vara acceptabel. I förslaget regleras nock- och byggnadshöjder, de bedöms inte inskränka på 
upplevelsen av hotellbyggnaden från vattnet. Detaljplanen reglerar allmänhetens fortsatta tillgång 
till Brandstigen.  
 
Angående påverkan på Wallinvägen instämmer planavdelningen i att karaktären på vägen kommer 
att påverkas med avseende på möjliggörande av något fler parkeringsplatser jämfört med idag. 
Anpassning till dagens grusade Wallinväg görs genom att detaljplanen reglerar att parkeringsplatser 
ska utformas med armerat gräs, grus eller stensättning som markbeläggning. Fastighetsgräns mot 
Wallinvägen ska markeras med stensättning eller variation i markbeläggning. Detaljplanen innebär 
att lastkaj och skärmtak rivs och att en mer tidstypisk entré på hotellet uppförs. Detta bedöms som 
positivt ur kulturhistorisk synvinkel men åtgärden avser även att förbättra dagens parkeringssituation 
då parkerade bilar idag ofta sticker ut över gatan. 
 
Brandbryggan ingår inte i planområdet utan detta vattenområde omfattas av detaljplanen S129 från 
1981. Vattenområdet är planlagt med planbestämmelserna Vb och q. Området får ej utfyllas eller 
överbyggas annat än vad som krävs för mindre bryggor, båthus och dylikt. Kulturhistoriskt värdefull 
bebyggelse inom området ska bevaras så långt som möjligt, och ny bebyggelse ska utformas med 
särskild hänsyn till befintlig bebyggelse på tomten samt till omgivningens egenart. Planavdelningen 
har i dagsläget ingen kännedom om att Brandbryggan står inför förändring. 
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Undertecknad har i tidigare kontakter med kommunen föreslagit att fastigheten istället skulle 
betecknas ”blandat ändamål”. Det skulle lämna öppet för möjligheten att återupprätta Bellevue som 
hotell eller annan för allmänheten tillgänglig verksamhet.  
 
Planavdelningens kommentar: Planavdelningen noterar synpunkten. I dag finns inget intresse för 
hotell eller annan verksamhet på platsen. Om ett förändrat ändamål blir aktuellt i framtiden behöver 
detta ändamål utredas i en ny detaljplaneprocess. 
 
Privatperson 4: 
Undertecknad delar beskrivning, analys och rekommendationer som framförs i yttrande nummer P3 
samt gör ett tillägg med information om Brandstigen, Brandbryggan och omkringliggande miljö för 
att förtydliga att området i sin helhet hör till en av de orörda miljöer som vittnar om Dalarös speciella 
egenart och historia. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat. Kommunens avsikt är att trygga allmänhetens tillgång till 
Brandstigen som idag huvudsakligen ligger på privat mark. Detta görs genom att området regleras 
som allmän platsmark. Brandbryggan ingår inte i planområdet utan detta vattenområde omfattas av 
detaljplanen S129 från 1981. Vattenområdet är planlagt med planbestämmelserna Vb och q. 
Området får ej utfyllas eller överbyggas annat än vad som krävs för mindre bryggor, båthus och 
dylikt. Kulturhistoriskt värdefull bebyggelse inom området ska bevaras så långt som möjligt, och ny 
bebyggelse ska utformas med särskild hänsyn till befintlig bebyggelse på tomten samt till 
omgivningens egenart. Planavdelningen har ingen kännedom om att Brandbryggan står inför 
förändring. 
 
Privatperson 5:  
Undertecknad hänvisar till yttrande framfört av ”Privatperson 3” och tidigare inskickade skrivelser 
och vill utöver dessa förtydliga följande synpunkter. 
 
Undertecknad emotsätter sig den nya bebyggelsen enligt planförslag då karaktären på ett område, 
som är skyddat som riksintresse för kulturmiljövård och som kommunen förklarat att ingen 
förtätning skall ske inom, i grunden kommer att förändras. Vidare menar undertecknad att 
kommunen inte genomfört behovsbedömningen korrekt med avseende på påverkan på riksintresset 
för kulturmiljövård. 
 
Planavdelningens kommentar: Synpunkt angående planförslaget är noterad.  
I kommunens gällande översiktsplan är området utpekat som gles stadsbygd. Översiktsplanen 
påpekar att satsningar på bostäder, skola och omsorg för livets alla skeden behövs, med en 
planeringsinriktning som syftar till att fler ska erbjudas möjlighet att både bo kvar på och flytta till 
Dalarö. Fler lägenheter i centrala lägen efterfrågas för den äldre befolkningen på Dalarö. Gällande 
översiktsplan påpekar även vikten av att bevara de genuina kulturmiljöerna. 2006 antogs en 
ortsanalys av Dalarö i kommunfullmäktige, som anger att fler bostäder ska byggas på Dalarö utan att 
naturvärden påverkas negativt. Ny bebyggelse ska enligt analysen anpassas efter Dalarös karaktär. 
Ortsanalysen anger att ny småhusbebyggelse primärt bör tillkomma i Schweizerdalen, Kolbotten, 
Tegelbruket och Kattvik. Mindre förtätningar kan dock förekomma på Dalarö, och då helst i form av 
lägenheter som det råder brist på i området. Planavdelningen bedömer att planförslaget är utformat 
i enlighet med översiktsplanen och Dalarö ortsanalys. 
 
Kommunens bedömning av påverkan på riksintresset för kulturmiljövården framgår av 
behovsbedömningen. Sett från vattnet kommer landskapsbilden att påverkas och ge ett tätare 
bebyggt intryck. 
Strukturen i förslag till detaljplan är anpassad efter omgivningens struktur och anses passa väl in i 
området. Antalet nya hus, och dess storlek, gör att tomten kommer att få en högre 
exploateringsgrad än intilliggande tomter. Exploateringsgraden har dock anpassats och minskat 
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jämfört med tidigare förslag. Hotellet har tidigare tronat ensamt högst upp på den stora tomten, 
ett uttryck som kommer att förändras. Vid placering av tillkommande bebyggelse har hänsyn 
tagits till bevarande av utblickar genom reglering av nockhöjd och takvinklar samt anpassning till 
terrängen. Förslagets upplevelsevärden är avhängt hög arkitektonisk kvalitet vilket till viss del 
regleras i detaljplanen. Tillkommande bebyggelse bedöms få ett nutida men eget uttryck som 
ansluter till en lätt och lekfull sommarhustradition som Dalarö förknippas med. Med de anpassningar 
som har genomförts av planförslaget utifrån antikvarisk konsekvensbeskrivning är 
den sammanvägda bedömningen att riksintresset för kulturmiljövården (MB 3kap 6§) inte 
påverkas negativt av genomförande av detaljplaneförslaget. 
 
Som stöd till kommunens bedömning har en antikvarisk förundersökning med riktlinjer för ny 
bebyggelse 2015 och en antikvarisk konsekvensbeskrivning 2021, tagits fram.  
 
Man menar också att föreslagen detaljplan inte är förenlig med formuleringar i Haninge kommuns 
nya kulturmiljöprogram/kulturmiljöinventering och att en korrekt avvägning mellan 
kulturmiljövården och andra intressen därmed inte har gjorts. 
 
Planavdelningens kommentar: I samband med det inledande arbetet med detaljplanen togs 2015 en 
antikvarisk förundersökning fram. Den dokumenterade de värden som finns hos befintlig bebyggelse 
samt redogjorde för vilka konsekvenser ett genomförande av detaljplanen kunde få. Den antikvariska 
förundersökningen har legat till grund för utformning av planförslaget. Ett nytt kulturmiljöprogram 
med kulturmiljöinventering togs fram 2019 och kompletterades 2020 med en inventering av Dalarö.  
 
Efter att detaljplanen upphävdes av Mark- och miljödomstolen 2020 har planavdelningen reviderat 
planförslaget för att tydligare ta hänsyn till påverkan på kulturmiljön. Planavdelningen har i enlighet 
med de generella förhållningssätten i kulturmiljöprogrammet låtit en antikvarisk sakkunnig medverka 
i planprocessen. 
 
Planförslaget har anpassats genom införandet av planbestämmelser om minsta takvinkel och högsta 
nockhöjd vilket ska förhindra att tillkommande bostadshus skymmer hotellets stensockel och därmed 
innebära en negativ påverkan på kulturmiljön. Det reviderade planförslaget har därefter 
konsekvensbeskrivits med hjälp av antikvarisk sakkunnig. Planavdelningen anser att med vidtagna 
justeringar kan en exploatering av fastigheten ske samtidigt som de kulturmiljömässiga värdena 
beaktas. 
 
Anser att kommunen ska fokusera på bostadsbebyggelse kring Schweizerdalen och Kolbotten istället 
för inom vad som beskrivs som samhällets inre bevarandeområde. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat. 

 
Menar att trädgårdens värdefulla karaktär av park går förlorad med planförslaget. I planförslaget står 
att det ”vore värdefullt” att bevara en del av den gamla vegetationen. Detta regleras dock inte i 
detaljplanen. Undertecknad menar att enligt praxis är allt som inte förbjuds i detaljplanen tillåtet och 
understryker att det kommer innebära att befintlig vegetation skövlas.  
 
Planavdelningens kommentar: Den generösa hotellträdgården kommer som påpekas i yttrandet att 
förändras med att fastigheten bebyggs. I jämförelse med tidigare planförslag är aktuellt förslag 
reviderat med avseende på att ett bostadshus har tagits bort och det förslagna orangeriet placerats 
så att en mer sammanhängande yta kan uppnås framför hotellet. Befintlig grönyta är i dagsläget 
dåligt omhändertagen och naturen är inte identifierad som så kallat skyddsvärd. Därmed saknas 
juridiska motiv och prövningsgrunder för att reglera ett bevarande genom planbestämmelser. 
Däremot finns alltid ett generellt önskemål att bevara befintlig vegetation och i synnerhet uppvuxna 
träd i den mån det är möjligt, vilket planbeskrivningen vägleder kring. 
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Man ifrågasätter hur kommunen anser att man bevarar en värdefull och känslig kulturmiljö när 
marknivåförändringar genom sprängningar kommer att krävas, bland annat för att möjliggöra en 
”stor parkeringsplats” för 12 bilar. 
 
Planavdelningens kommentar: I dag finns plats för cirka 6 bilar framför hotellbyggnaden vid 
Wallinvägen. Planförslaget bygger på ett behov av totalt cirka 11 platser, dvs de sex befintliga och 
fem stycken tillkommande. Två av de nya platserna placeras vid husets västra gavel och tre av 
platserna tillkommer vid Wallinvägen vid planerat miljöhus. Här kommer viss markuppfyllnad ske.  
Genom att lastkajen på hotellets nordvästra långsida rivs blir det möjligt att parkera längre in på 
fastigheten. På så viss behöver de flesta platser inte snedställas vilket gör att fler platser kan rymmas 
inom fastighetsgränsen. Planavdelningen gör bedömningen att tillskottet av 5 parkeringsplatser 
tillsammans med de justeringar som görs innebär en mindre påverkan på kulturmiljön som kan 
accepteras. 
 
Menar att kommunens redovisning av visualiseringarna är missvisande och att de hus som placerats 
in i visualiseringen utnyttjar de byggrätter som föreslås till endast 50-70 %. En sådan exploatering 
kommer enligt undertecknad att ge ett intryck i miljön som är radikalt annorlunda än det som 
framgår av visualiseringen. Därtill menar undertecknad att det kommer tillkomma mycket stora 
volymer av ej redovisad bibebyggelse. 
 
Planavdelningens kommentar: Undertecknad har rätt i att det fotomontage som illustrerat 
planförslaget har haft felaktigheter. Vanligtvis är en illustration ett förslag till hur framtida 
bebyggelse kan komma att se ut och gestaltningen ska därför ses som just ett förslag. I detta fall har 
fotomontaget även legat till grund för den antikvariska konsekvensbeskrivningen vilket därmed 
skapat ett delvis missvisande underlag för bedömning av påverkan på riksintresset för 
kulturmiljövård. De felaktigheter som upptäckts är att den byggnad som ligger närmast hotellet i 
sydväst enligt planförslaget och kan få en maximal nockhöjd om +15,5 meter har illustrerats som 
drygt en meter högre i fotomontaget. Det verkliga utgångsläget är alltså att byggnaden blir lägre än 
vad som illustrerats. Vidare har byggnaden som är placerad till öster närmast vattnet redovisats som 
cirka en meter lägre än vad plankartan medger. Fotomontaget har efter granskningen korrigerats 
efter de bestämmelser som anges i plankartan. Planavdelningen har på nytt låtit antikvarisk 
sakkunnig konsekvensbeskriva förslaget. Bedömning är att de i fotomontaget ändrade höjderna inte 
påverkar den tidigare helhetsbedömningen av förslaget.  
 
All tillkommande bebyggelse inom planområdet regleras med prickmark och bestämmelse om 
maximal byggnadsarea. Friggebodar och Attefallshus omfattas av utökad lovplikt och ska rymmas 
inom angiven byggrätt. Detta innebär att annars bygglovsbefriade åtgärder måste prövas mot 
detaljplanens bestämmelser. För att förtydliga detta justeras lydelsen om den utökade lovplikten i 
plankartan enligt ”Uppförande av komplementbyggnad om max 15 kvadratmeter (”friggebod”) med 
stöd av 9 kap 4 § första stycket 3 PBL kräver bygglov och ska rymmas inom angiven byggrätt samt 
och följa detaljplanens bestämmelser i övrigt”. Detta säkerställer att ingen ytterligare bebyggelse än 
den som redovisas i plankartan kan komma att uppföras.  
 
I detaljplaneförslaget står att strandskyddet är upphävt. Undertecknad ifrågasätter detta då 
detaljplanen inte har gått igenom och att strandskyddet fortfarande gäller.  
 
I dagsläget omfattas inte fastigheten av strandskydd men strandskyddet återinträder i samband med 
planläggning och behöver upphävas på nytt. Kommunen har för avsikt att upphäva strandskyddet 
inom hela planområdet genom motiveringen att marken redan tagits i anspråk på ett sätt som gör 
att det saknar betydelse för strandskyddets syften. För allmän platsmark med användning gångväg 
samt kvartersmark med pumpstation motiveras ett upphävande dessutom av att marken behöver tas 
i anspråk för att tillgodose ett angeläget allmänt intresse som inte kan tillgodoses utanför området. 
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Fram till att detaljplanen vinner laga kraft är plankartan enbart ett förslag och saknar därmed juridisk 
verkan. När planen vinner laga kraft blir plankartan juridiskt bindande och de bestämmelser som 
återfinns i plankartan börjar gälla, därav formuleras bestämmelserna på detta vis. 
 
På bifogade plankartor där den föreslagna nya bebyggelsen har ritats in var marken tidigare både 
prickad och markerad med plustecken, vilket undertecknad menar ger ett högt kulturminnesskydd. I 
det föreliggande förslaget har plusmarkeringarna tagits bort, trots att ingen ny detaljplan finns 
antagen.  
 
I tidigare planförslag fanns så kallad korsmark i ett begränsat område för att skapa möjligheter för en 
mer flexibel placering av bastubyggnaden, och utöver det var mark utan byggrätt reglerad genom så 
kallad prickmark. I nuvarande planförslag har flexibiliteten minskat och möjlig placering regleras 
istället med ett mindre område med prickmark samt en maximal byggnadsarea om 25 kvm.  

 
I förslaget till ny detaljplan anser undertecknad att stora viktiga delar saknas, vilket gör förslagets 
effekter svårgranskade. Det gäller bland annat parkeringsplats, ny entré, miljöhus, gångvägar, 
uteplatser, belysningslösningar, hamnanläggning med mera.  
 
Planavdelningens kommentar: I planbeskrivningen finns ett skissförslag på ny tidstypisk entré för 
hotellet och en situationsplan där parkeringsplatser, bostadsbebyggelse, komplementbyggnader och 
uteplatser visas. Detaljplanen reglerar utformning för tillkommande byggnaders fasad, tak och 
färgtyp samt parkeringsplatsernas markbeläggning och avgränsning. En detaljplan ska inte reglera 
mer än vad som är rimligt utifrån detaljplanens syfte. Det en balansgång att redovisa detaljer som 
inte regleras och därför kan utföras på olika sätt inom givna ramar.  
 
Brandbryggan ingår inte i planområdet utan detta vattenområde omfattas av detaljplanen S129 från 
1981. Vattenområdet är planlagt med planbestämmelserna Vb och q, vilket innebär att området ej 
får utfyllas eller överbyggas annat än vad som krävs för mindre bryggor, båthus och dylikt. 
Kulturhistoriskt värdefull bebyggelse inom området ska bevaras så långt som möjligt, och ny 
bebyggelse ska utformas med särskild hänsyn till befintlig bebyggelse på tomten samt till 
omgivningens egenart. Planavdelningen har ingen kännedom om att Brandbryggan står inför 
förändring. Kommunen äger Brandbryggan och vattenområdet. Strandskydd råder inom 
vattenområdet och strandskyddsdispens behöver sökas för nya anläggningar. 

 
I den antikvariska utredning som tagits fram föreslås att den nya bebyggelsen begränsas till 1,5 
våningsplan. Undertecknad menar att denna rekommendation har förbisetts, och att förslaget 
möjliggör för nybebyggelse i upp till tre våningsplan och volymer som är mycket större än omgivande 
historiska bebyggelse. Antalet bostäder i den nya bebyggelsen regleras inte heller i detaljplanen, 
vilket undertecknad menar är praxis i den här sortens exploateringar.  
 
Undertecknad har låtit en arkitekt granska förslaget som menar att det är möjligt att med det nya 
förslaget bygga omkring 800 kvm boendeyta i de tre föreslagna nya husen. De övre husen kan byggas 
i tre plan, det undre i två våningsplan samt inredd vind vilket enligt undertecknad skapar möjlighet 
att bygga 12 lägenheter i den föreslagna nya bebyggelsen — plus lägenheterna i hotellet. 
 
Planavdelningens kommentar: Efter att detaljplanen upphävdes av Mark- och miljödomstolen 
reviderades planförslaget i enlighet med domen. En planbestämmelse om lägsta takvinkel på 
tillkommande bostadshus infördes för att reglera sluttande tak och på så vis delvis uppnå 
begränsningen om 1½ våningsplan. Den ursprungliga bestämmelsen om största byggnadsarea på 100 
kvm reglerar hur stor yta som byggnaden maximalt kan uppta på marken. Detaljplanen fastställer 
inte antalet lägenheter i hotellbyggnaden då förutsättningarna inte är tillräckligt utredda. Avsikten är 
att maximalt inrymma åtta lägenheter. Antalet bostäder inom fastigheten blir i så fall som mest 11 



  17(19) 

stycken, vilket är det största antal som kan medges med hänsyn till antalet parkeringsplatser som är 
möjliga inom Dalarö 3:4. 
 
Parkeringsnormen 1/1 anses vara omodern och 0,3-0,6 är enligt undertecknad en mer samtida norm. 
Ifrågasätter att modernare mobilitetslösnigar som bilpool etc inte har diskuterats för detta område.  
 
Planavdelningens kommentar: Parkeringstalet för detaljplanen utgår från kommunens 
parkeringsstrategi och har sänkts från den rådande normen för Dalarö på 1,5 till 1,0 vilket är en 
sänkning med runt 30 % . Även om mobilitetstjänster och bilpool hade diskuterats så hade p-talet 
troligtvis inte kunnat sänkas mer. De platsspecifika förutsättningarna påverkar utgångsläget och för 
att ett p-tal kring 0,3-0,6 ska kunna användas och på så sätt minimera parkeringsytorna krävs bland 
annat närhet till mer kapacitetsstark kollektivtrafik. För denna plan har närheten till service och 
allmänna besöksparkeringar vägts in och därmed möjliggjort en sänkning. Besöksparkering hänvisas 
till kommunens allmänna parkering kring Torsvägen.  

 
Undertecknad förtydligar att de inte har några invändningar mot att hotellbyggnaden görs om till 
lägenheter eller att den befintliga stugan på tomten renoveras och görs om till nya bostäder. 
Däremot emotsätter de sig att stugan rivs, vilket kommunens egen antikvariska utredning också 
avråder från. Undertecknad föreslår istället att en byggnad för bostäder planeras längs tomtens 
norra flank. 
 
Planavdelningens kommentar: Planavdelningen bedömer att förslaget som helhet vinner på att den 
äldre stugan rivs och den tillkommande bebyggelsen skapar en helhet och ett sammanhang som är 
avläsbart i förhållande till hotellet. Förslaget att uppföra en flygelbyggnad i anslutning till hotellet 
anser planavdelningen är en sämre lösning med anledning av att det skapar en ny bebyggelsestruktur 
som inte harmonierar med Dalarös traditionella mönster.  
 

 
Privatperson 6: 
Undertecknad delar de synpunkter som framförs i P3. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat, se planavdelningens kommentarer för P3. 
 
 
Privatperson 7: 
Undertecknad delar de synpunkter som framförs i P3 och anser att vikten av att bibehålla nuvarande 
miljö med det gröna Bellevue och brandbryggan är synnerligen viktigt. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat 
 
 
Privatperson 8: 
Undertecknad delar de synpunkter som framförs i P3. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat, se planavdelningens kommentarer för P3. 
 
 
Privatperson 9: 
Undertecknad delar de synpunkter som framförs i P3 samt adderar synpunkt kring att 
illustrationerna på husen inte stämmer överens med angivna mått. Efterfrågar också tydligare 
illustrationer på redovisning av föreslagen bebyggelse för alla byggnader, bryggor, sopanläggning, 
parkeringsplatser etc.  
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Planavdelningens kommentar: Planavdelningen har noterat att undertecknad delar synpunkterna i 
yttrande P3. Planavdelningen anser att de illustrationer som redovisats är tillräckliga. En illustration 
är ett förslag på hur bebyggelsen kan se ut inom givna ramar, men det är detaljplanens 
bestämmelser som styr. Brandbryggan ingår inte i planområdet utan detta vattenområde omfattas 
av detaljplanen S129 från 1981. Vattenområdet är planlagt med planbestämmelserna Vb och q. 
Området får ej utfyllas eller överbyggas annat än vad som krävs för mindre bryggor, båthus och 
dylikt. Kulturhistoriskt värdefull bebyggelse inom området ska bevaras så långt som möjligt, och ny 
bebyggelse ska utformas med särskild hänsyn till befintlig bebyggelse på tomten samt till 
omgivningens egenart. Brandbryggan ägs av kommunen och vattenområdet har inte tagits med i 
planarbetet då ingen förändring är planerad. 
 
 
Synpunkt 10: (komplettering av Privatperson 2) 
Undertecknad låter meddela att de stödjer synpunkter som inkommit från privatperson 1, 3, 4 och 5. 
Undertecknad önskar komplettera med en jämförande bild som visar på dagens landskapsbild samt 
en med planförslaget förändrad landskapsbild som enligt undertecknad illustrerar hur kommunen 
åsidosätter kulturvärdena på platsen. Undertecknad emotsätter sig eliminering av vad som anses 
vara det enda område som omfattas av riksintresse. 
 
Planavdelningens kommentar: Noterat. I riksintresse för kulturmiljövården på Dalarö ingår dels 
farledsmiljön utmed segelleden in mot Stockholm och dels den sommarnöjesmiljö som utvecklades på 
1800-talet. Det som främst berör aktuell fastighet är den senare vilket ges uttryck genom 
bebyggelsemönster och bebyggelse i Dalarö samhälle. Hotell Bellevue avspeglar tillsammans med 
societetshus och sommarvillor den fashionabla sommarorten. Planavdelningen bedömer att 
planförslaget är väl anpassat till befintlig bebyggelsestruktur och att den nya bebyggelsen tillför 
värden även om den medför viss påverkan på dagens landskapsbild. 
 

SAMMANSTÄLLNING AV REVIDERINGAR AV PLANFÖRSLAG 
 
Plankarta 

 Byggrätten för miljöhuset är i plankartan justerad så att byggnaden inte kan placeras i direkt 
anslutning till Wallinvägen och grannfastighet.  

 Bestämmelse g1 ”Marken ska vara tillgänglig för gemensamhetsanläggning avsedd för 
ledningar, angöring, gemensam trädgård, gemensamma komplementbyggnader och 
parkering” har uppdaterats till ” Marken ska vara tillgänglig för gemensamhetsanläggning” 

 Bestämmelse n1 ” Tomten ska utgöras av gemensam trädgård. Separata tomtplatser får inte 
anordnas.” tas i sin helhet bort 

 Lydelsen ”Uppförande av komplementbyggnad om max 15 kvadratmeter (”friggebod”) med 
stöd av 9 kap 4 § första stycket 3 PBL kräver bygglov och ska rymmas inom angiven byggrätt. 
Uppförande av byggnad (”attefallshus”) eller tillbyggnad med stöd 9 kap 4 a - 4 b §§ PBL 
kräver bygglov och ska rymmas inom angiven byggrätt.” för ändrad lovplikt har ändrats till 
”Uppförande av komplementbyggnad om max 15 kvadratmeter (”friggebod”) med stöd av 9 
kap 4 § första stycket 3 PBL kräver bygglov och ska rymmas inom angiven byggrätt och följa 
detaljplanens bestämmelser i övrigt. 
Uppförande av byggnad (”attefallshus”) eller tillbyggnad med stöd 9 kap 4 a - 4 b §§ PBL 
kräver bygglov och ska rymmas inom angiven byggrätt och följa detaljplanens bestämmelser i 
övrigt.”. 

 
Planbeskrivning 

 Avsnitten Fastighetsindelning och rättigheter, Fastighetskonsekvenser och Fastighetsrättsliga 
frågor har strukturerats och förtydligats. Tidigare illustrationer på möjlig fastighetsindelning 
tas bort och beskrivs enbart i text. 
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 Då inga omfattande sprängningar är aktuella inom planområdet tas de generella 
skrivningarna om förekomst och hantering av sulfidhaltigt berg bort.  

 Beskrivningen av syftet med planbestämmelsen n1 tas bort och ersätts med en vägledande 
skrivning kring hur de kulturhistoriska värdena på karaktären av trädgårdstomten kan 
bevaras och tillskapas har införts.  

 Mindre redaktionella ändringar med syfte att förtydliga innehållet har gjorts 
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Orientering 

Omfattning och syfte 

Karta 

Kulturhistoriskt skydd 

Plan- och bygglagen 



Riksintresse 

 



Historik och förändringar 

stormaktstiden då Dalarö fick regelbundna flottbesök i 
samband med manövrar och krig. På närliggande Dalarö skans var en garnison förlagd och 
Dalarö var också sedan 1600-talet tull- och lotsstation. 1638 gavs det första privilegiebrevet ut 
till rätten att bedriva krog på Dalarö.  
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Antikvarisk konsekvensbeskrivning över reviderat förslag 
till ny detaljplan för Hotell Bellevue, Dalarö 3:4 och Dalarö 
3:5, Haninge kommun  

Bakgrund  
Stockholms Byggnadsantikvarier AB har ombetts av Haninge kommun, 
Stadsbyggnadsförvaltningen, att upprätta en konsekvensbeskrivning över 
reviderat förslag till detaljplan för Hotell Bellevue, Dalarö 3:4 och Dalarö 3:5, 
Haninge.  
 
Detaljplanen godkändes av stadsbyggnadsförvaltningen 2019-11-20 och antogs 
av kommunstyrelsen 2020-03-09. Därefter överklagades planen till 
miljööverdomstolen där planen upphävdes 2020-10-27 i Nacka tingsrätt, mål nr 
P 2778-20.  
 
Stockholms Byggnadsantikvarier har tidigare gjort en antikvarisk 
förundersökning med riktlinjer för ny bebyggelse över fastigheten Dalarö 3:4, 
2015-11-18 samt en konsekvensbeskrivning över förslag till detaljplanen 2017-
03-14.  
 
För utförligare historik, beskrivning och beskrivning av kulturhistoriska värden 
hänvisas till den antikvariska förundersökningen. 
 
Skälet till domen 
Mark- och miljödomstolen bedömer att den antikvariska förundersökningen 
daterad den 18 november 2015 och den antikvariska konsekvensbeskrivningen 
daterad den 14 mars 2017, vilka är underlag till antagandebeslutet, har utgått 
från en lägre exploateringsgrad än vad som framgår av den antagna 

Fastighetsbeteckning:  Dalarö 3:4  
Namn/Gatuadress: Wallinvägen 26 
Kommun, Stadsdel: Haninge, Dalarö 
Ärendenr:  

2021-05-28 

Haninge kommun 
Stadbyggnadsförvaltningen  
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detaljplanen. I den antikvariska förundersökningen anges som riktlinje att ny 
bebyggelse bör vara högst 1 ½ plan. Vidare utgår den antikvariska 
konsekvensbeskrivningen från ett förslag där villorna är 1 ½ plan, vilket 
detaljplanen frångår.

Mot denna bakgrund finner mark- och miljödomstolen att utredningarna inte 
kan anses representera den antagna detaljplanen. Det framgår inte heller om
länsstyrelsen vid sin bedömning enligt 11 kap. 10 § PBL har beaktat att
planförslaget medger en högre exploateringsgrad än vad de antikvariska
utredningarna har utgått ifrån.

Vad gäller detaljplanens exploateringsgrad konstaterade mark- och 
miljödomstolen att detaljplanen endast reglerar byggnadernas nockhöjd. Det 
finns inte någon planbestämmelse som reglerar t.ex. våningsantal eller 
taklutning. Bostadshusen kan därför bli större än vad som redovisats i 
planbeskrivningen, t.ex. om de uppförs med platta tak.

Om bebyggelse sker enligt detaljplanen bedömer mark- och miljödomstolen att 
de två bostadshusen närmast den f.d. hotellbyggnaden kan komma att nå upp 
till byggnadens stensockel. Om byggrätterna utnyttjas maximalt kommer den 
f.d. hotellbyggnaden därför delvis att skymmas sett från vattnet.

Mot denna bakgrund bedömer mark- och miljödomstolen att detaljplanen riskerar 
att medföra påtaglig skada på riksintresset för kulturmiljövården enligt 3 kap. 6 § 
miljöbalken.

Därefter har planen arbetats om.

Kulturhistoriskt skydd 
Nuvarande detaljplan
I nuvarande detaljplan, Dalarö 8 del 1 upprättad 1984-05-22, fastställd 1987-
03-09 är huvudbyggnaden markerad q1: kulturhistoriskt värdefull byggnad får 
ej förvanskas. (En byggnad som är särskilt värdefull från historisk, 
kulturhistorisk, miljömässig eller konstnärlig synpunkt får inte förvanskas.
PBL 8:13.)

För övriga delar av fastigheten, tomten, anges Cq II:C, det vill säga området får 
endast användas som samlings- och föreningslokal och därmed samhörigt 
ändamål. II anger antal våningar.
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All mark, även den mindre stugan, är punkt-kors markerad vilket betecknar 
mark som utgör kulturhistorisk miljö av särskilt stort värde och nybebyggelse 
får ej ske. Utan hinder härav får byggnader uppföras och andra åtgärder vidtas 
om detta av byggnadsnämnden prövas lämpligt med hänsyn till miljön. 

Riksintresse 
Dalarö - Jutholmen - Dalarö skans [AB 605 ] (Dalarö sn) är ett område av 
riksintresse för kulturmiljövården enligt Miljöbalken. Motiveringen delas upp i 
två områden, A. farledsmiljön utmed segelleden in mot Stockholm mm, samt B. 
sommarnöjesmiljö vilket är det som främst berör aktuell fastighet. 
Motivering: B. Dalarö sommarnöjesmiljö utvecklad under 1800-talets slut ur 
den tidigare bebyggelsen.  
Uttryck för riksintresset: B. Bebyggelsemönstret och bebyggelse i Dalarö 
samhälle med societetshus, hotell och sommarvillor som avspeglar den 
fashionabla sommarorten.

Kulturhistoriska värden
Det kulturhistoriska värdet utgörs av att byggnaden är en del i Dalarös historia 
som exklusiv badort. Bellevue karaktäriseras av sin originella panelarkitektur 
med inspiration från holländsk renässans. Dess placering på tomten, ljusa 
färgsättning och imponerande storlek gör byggnaden till ett landmärke för 
Dalarö. Byggnadens interiör med planlösning och inredning är präglad av dess 
funktion som hotell eller annan form av uthyrning. Stugan på tomten har ett 
kulturhistoriskt värde som en representant för en äldre årsring på platsen.  

Historik och beskrivning
Bellevue uppfördes som sommarbostad av arkitekten och byggmästaren Per 
Adolf Wallander och hustrun Hildegard Sofia Gustava Blom under andra 
hälften av 1880-talet. Vid Wallanders övertagande var tomten redan bebyggd 
och stugan som ännu idag ligger i slänten nedanför huvudbyggnaden är 
sannolikt en av de byggnaderna. Den nya sommarvillan som makarna 
Wallander uppförde var i två våningar med höga utsmyckade gavlar med 
förebilder i holländsk renässansstil. Kring år 1950 köptes hotellet av S:t 
Lukasstiftelsen. Under denna period kallades anläggningen Dalarö gästhem. 
1951 utfärdades bygglov för en omfattande ombyggnad. Utvändigt revs de båda 
förstugorna/trapporna och ersattes med nuvarande lastbrygga utmed norra 
fasaden och fönstren byttes till den lägre typ som sitter kvar i dag.
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År 1981 sålde S:t Lukas fastigheten till Greta och Ola Lundström som bedrev 
hotell och konferensverksamhet. Därefter följde ytterligare några ägare.
År 2001 köptes fastigheten av Karl Bertil Tvärnstedts dödsbo, nuvarande ägare 
av fastigheten. Ett omfattande renoveringsarbete påbörjades och anläggningen 
återfick namnet Hotell Bellevue.

Den stora hotellbyggnaden ligger i övre delen av tomten utmed en smal grusväg. 
På sjösidan ligger en hög terrass med konvex form nedanför byggnadens höga 
sockel. Tomten sluttar kraftigt ner mot vattnet där marken planar ut till en 
sammanhängande gräsyta. Från östra gaveln leder slingrande trappor ner mot 
vattnet, övre delen är gjuten, nedre delen är av röd, öländsk sandsten. 
Kajkanten är stensatt och i vattnet ligger två bryggor varav en nås via 
brandgatan.

Det ligger en korsformad äldre stuga vid västra sidan av tomten. Strax öster om 
den finns en jordkällare, med väggar murade av granit, och med en gjuten 
betongplatta till tak. Taket fungerar som terrass och har smidda räcken. 
Stora delar av tomten är bevuxen med buskar och träd.      

Förslag
Underlag konsekvensbeskrivning
Det nya förslaget, liksom det gamla, är upprättat av Sandell Sandberg. Underlag 
för denna konsekvensbeskrivning är förslag daterat 2021-03-08 med tre skisser: 
-Öppning i sockeln 
-Situationsplan alt 2 
-Illustration över förslaget från vattnet. 

Samt två marksektioner daterade 2021-05-20: 
-Marksektion A-A
-Marksektion B-B
Till dessa hör uppgifter om höjder mm i mejl från planhandläggare Sofie 
Nilsson, 2021-05-25. 

Planförslaget är knutet till Sandell Sandbergs förslag till utformning av 
byggnaderna. Enligt uppgift kommer även till exempel radien på sadeltakens 
lutning preciseras i planen. 
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Alla höjder utgår från meter över havet, möh. Golvet på hotellets terrass, 
utanför sockelvåningen, ligger enligt situationsplanen på 13 möh. 

Hus A
Färdigt golv (FG) +8.0 möh
Byggnadshöjd 6,60 m.
Totalt: +14.6 möh.
Nockhöjd/plushöjd: +15,1 möh (I plankartan kommer man att lägga till 0,5 
meter som marginal för alla bostadshusen).
Hus A ska i möjligaste mån placeras på befintlig stensockel. 

Hus B
FG +7,0 möh.
Byggnadshöjd 7,20 m.
Totalt: 14,2 möh.
Nockhöjd/plushöjd: 14,7 möh.

Hus D
FG +3,0 möh.
Byggnadshöjd 7,15 m.
Totalt: 10,15 möh.
Nockhöjd/plushöjd: 10,7 möh.

Orangeri/Växthus
FG +3,0 möh
Byggnadshöjd 4,0 m.
Totalt 7,0 m. 
Nockhöjd/plushöjd: 7,0 möh.

Bastu
FG +1,2 möh.
Byggnadshöjd 4,165 m.
Totalt: 5,365 --> 5,4 m.
Nockhöjd/plushöjd: 5,4 möh.
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Illustration Sandell Sandberg, 2021-03-08, något beskuren. 

Konsekvensbeskrivning 
I den antikvariska förundersökningen sammanvägdes fastighetens skydd i 
nuvarande plan, riksintressebeskrivningen samt byggnadens kulturhistoriska 
värden i ett avsnitt kallat Riktlinjer för ny bebyggelse. Konsekvens-
beskrivningen utgår från dessa riktlinjer.

På sjösidan föreslås tre nya fristående enfamiljshus, ett växthus samt en bastu 
vid vattnet. I hotellbyggnadens sockelvåning föreslås två fönster och en dörr 
med utgång till terrassen. Den befintliga stugan rivs. Utmed Wallingatan höjs 
marken för nya parkeringsplatser och ett sophus. Enfamiljshusen ligger i 
slänten, hus B och D mot nordöstra tomtgränsen och hus A vid sydvästra 
gränsen på stugans plats. De ligger inte vinkelrätt mot varandra utan står som 
solitärer. Växthuset placeras centralt på tomten närmare vattnet och bastun i 
södra hörnet. 

Placering på tomten
Beskrivning: Placeringen på tomten följer mönstret på Dalarö, utspritt och 
anpassat efter terrängen och sjöutsikten. I riktlinjerna förordade vi att ny 
bebyggelse skulle ligga mer samlat för att låta Bellevue framträda, men ser 
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också fördelarna med att följa omkringliggande mönster och en anpassning 
efter terrängen.

Konsekvens: Bebyggelsen följer ett befintligt mönster i området, men antalet 
byggnader kommer att påverka upplevelsen av den generösa hotellträdgården 
negativt. 

Skala, höjd och antal hus
Beskrivning: Antalet villor har minskat jämfört med den tidigare planen och i 
stället har ett mindre växthus tillkommit. Bebyggelse upptar därmed en mindre 
yta av tomten. På illustrationen visas ett stort trädäck kring växthuset. 
Nockhöjden/plushöjd på hus A och B, som ligger överst på tomten, bedöms 
överstiga plushöjden på golvnivån på hotellets terrass. Bostadshusens 
byggnadsarea, 100 m2, är generellt större än genomsnittet hos omkringliggande
villor, som bedöms ligga på omkring 80 m2. 

Konsekvens: Antalet nya hus, och dess storlek, gör att tomten kommer att få en 
högre exploateringsgrad än intilliggande tomter. Växthuset upptar mindre yta 
än det bostadshus som har strukits men bidrar ändå till ett tätare intryck och att 
upplevelsen av en generös hotellträdgård går förlorat. Hotellet har tidigare 
tronat ensamt högst upp på den stora tomten, ett uttryck som kommer att 
förändras.

Arkitektonisk utformning 
Beskrivning: Arkitekturen påminner mycket om förslaget 2017 men hustyperna 
har förändrats och flyttats runt på tomten. De presenteras på Illustrationen 
2021-03-08 som en eller två våningar höga uppförda på upphöjda terrasser. 
Hus B och D har en kvadratisk plan, hus A en rektangulär. De har olika former 
av sadeltak med korta taksprång, täckta med grön plåt och smala höga 
skorstenar. Villornas gavelmotiv är vända mot vattnet, även på hus A som 
vänder långsidan mot vattnet. Utformningen anknyter till platsen och hotell 
Bellevues volutformade gavlar. Fasaderna är lekfullt utformade med 
postmoderna inslag och för tankarna till teater, tivoli och lätta sommarvillor. 
Utmärkande är bland annat avsaknaden av eller mycket korta takutsprång, 
svängda konkava takfall samt vertikala och diagonala ribbverk. Vissa 
fasadelement utmärks genom en uppskruvad skala, till exempel de välvda eller 
draperade öppningarna i spjälverket och de stora glasade partierna. 
Förslaget avviker mot omgivande sekelskiftesvillor som utmärks av 
traditionellt/klassiskt proportionerade byggnadskroppar med sadeltak, fasader 
med framskjutande verandor och tak uppbrutna av frontespiser och kupor.  
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Konsekvens: Byggnaderna är utformade i relation till Hotell Bellevues 
arkitektur och den specifika platsen med slänten mot vattnet nedanför. Liksom 
Hotell Bellevue står de för ett eget uttryck och en egen karaktär, de kommer att 
uppfattas som en egen husgrupp och en ny årsring på Dalarö.

Fasadmaterial och färgsättning 
Beskrivning: Fasaderna illustreras klädda med träpanel med utanpåliggande 
ribbverk. Fasadcementskivorna återkommer inte i detta förslag. Färgsättningen 
blir enligt illustrationen ljus/vit botten med spjälverk av omålat eller ljust gult 
trä och taken är täckta av ljusgrön plåt. Färgskalan överensstämmer med 
hotellbyggnadens. 

Konsekvens: Träfasader och plåtklädda tak har en stark tradition på Dalarö. 
Ribbverken anspelar på spaljéer och spröjsade verandor. En ljus färgsättning 
gör att byggnaderna framträder mer än om en mörkare kulör väljs och omålat 
trä avviker och känns ofärdigt i detta sammanhang. 
Målad plåt är ett traditionellt material som är vanligt på Dalarö, jämte 
tegeltäckta tak. Obehandlad plåt ger ett främmande intryck. 

Hotellet har nyligen målats om i samma kulör som tidigare men dess 
ursprungliga färgsättning bör undersökas och återställas och de nya 
byggnaderna kan i så fall färgsättas i relation till det. Omålat trä och obehandlad 
förzinkad takplåt är hör inte till ett traditionellt utförande. 

Stugan 
Beskrivning: Planen förutsätter att den äldre stugan på tomten rivs och ersätts 
av hus A. Den är uppförd som bostad till bofasta eller sommargäster, troligen 
det förra. Stugan har byggts om, byggts till och förändrats vid olika tillfällen.
Byggnaden har mist mycket av sitt ursprungliga uttryck men har kvar rester av 
äldre inredning och troligen en timrad stomme.  

Konsekvens: Rivningen av stugan innebär att fastighetens kulturhistoriska 
värden påverkas negativt och att en årsring som är äldre än hotellet försvinner.

Muröppningar i hotellets sockel
Beskrivning: Tre nya muröppningar föreslås i östra delen av hotellets 
sockelvåning mot vattnet, en bräddörr med ett spröjsat fönster på varje sida. 
Öppningarna linjerar med bottenvåningens fönster. Den höga sockeln bedöms 
vara oförändrad sedan uppförandet, äldre foton visar att den periodvis kan ha 
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varit putsad. Den är uppförd av oregelbundna, tillhuggna granitblock i olika 
storlekar. Dess tjocklek är inte känd men den bör vara omkring en meter. 
Förslaget till muröppningar motiveras av att källarvåningen ska kunna utnyttjas 
bättre och att en eller flera av lägenheterna i hotellet ska få en bra 
kommunikation till terrassen. 

Konsekvens: Muröppningarna för en dörr och ett fönster i sockelvåningen utgör 
ett ingrepp och ändring i en kulturhistoriskt värdefull konstruktion.

Ändring av hotellbyggnadens entré mm
Beskrivning: Enligt situationsplanen rivs lastkajen utmed hotellets fasad mot 
Wallingatan samt en mindre sentida tillbyggnad vid nordöstra fasaden. 
Lastkajen ersätts med en mindre förstukvist, dess utformning är inte redovisad. 

Konsekvens: Rivna delar är sentida tillägg som under en period har haft en 
praktisk funktion men som är dåligt anpassade till byggnadens arkitektur och 
ålder. Åtgärderna bedöms vara positiva för byggnadens kulturhistoriska värden. 
Den nya förstukvisten bör ansluta till hotellets ursprungliga arkitektur.   

Parkeringsplatser 
Beskrivning: Idag ligger ca sju parkeringsplatser utmed hotellets nordvästra 
fasad. Sammanlagt föreslås 12 parkeringsplatser för fastigheten, tio utmed 
Wallingatan och två lite neddragna på Birkavägen i väster. För att klara det 
antalet föreslås en höjning av marken nordöst om hotellet för att skapa fyra nya 
parkeringsplatser och utrymme för ett nytt sophus där. Marken sluttar kraftigt 
ner mot vattnet på denna yta.

Konsekvens: Wallingatan är en smal grusad väg kantad av hus och trädgårdar 
inhägnade med spjälstaket. Denna karaktär skulle påverkas negativt av att så 
stor del av tomtmarken utmed Wallingatan upptas av parkeringsplatser.   

Sophus
Beskrivning: Ett sophus föreslås utmed Wallingatan, placerat i nordöstra 
hörnet på fastigheten där en markhöjning föreslås. Grannfastigheten har sin 
avfallsplats på andra sidan fastighetsgränsen. Maximal byggnadsarea är 15 kvm. 
Det finns inte med på någon illustration. Sophusets nockhöjd har inte 
preciserats.   

Konsekvens: Konsekvensen hänger samman med markhöjningen för 
parkeringsplatser. Utformningen har inte preciserats närmare.
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Sammanfattande slutord
Tillägg av ny bebyggelse i ett område med höga kulturhistoriska värden som 
Dalarö, bör enligt vår bedömning anpassas till miljön men kunna avläsas som 
ett nutida tillägg. Det ska hålla en god arkitektonisk kvalitet, i synnerhet om de 
ersätter äldre bebyggelse eller påverkar andra värden. Platsen är väl synlig från 
vattnet, men också från land, till exempel från Lotsberget.  

I detta förslag är placeringarna av bostadshusen på tomten anpassad efter hur 
omgivande villor ligger placerade, det gäller också fasadmaterialet trä liksom en 
ljus färgsättning. Enfamiljshusen har en större byggnadsarea och skala än de 
omgivande villorna, men avvikelsen bedöms vara acceptabel. I förslaget regleras 
nock- och byggnadshöjder, de bedöms inte inskränka på upplevelsen av 
hotellbyggnaden från vattnet.

Byggnaderna kommer att uppfattas som en egen husgrupp och en ny årsring på 
Dalarö. Vår bedömning är att de har ett nutida men eget uttryck som ansluter 
till en lätt och lekfull sommarhustradition som Dalarö förknippas med.

De delar av förslaget som vi bedömer kan påverka fastighetens kulturhistoriska 
värden negativt hänger främst samman med den höga exploateringsgrad som 
föreslås. 

-Möjligheten att inarbeta stugan i planen och till exempel använda den som en 
gemensamhetsanläggning bör utredas. Rivningen av stugan bör undvikas på 
grund av dess långa kontinuitet på platsen och att den berättar om en äldre 
bebyggelsehistoria än hotellets. 

-Växthuset bör strykas från planen för att i högre grad behålla trädgårdens
generösa och obebyggda parkkaraktär samt ge en lägre exploateringsgrad. Detta 
bland annat med tanke på bostadshusens större storlek i förhållande till de 
omgivande villorna. 

-Om växthuset behålls i planen bör det placeras längre åt sydväst för att behålla 
en större sammanhållen grön och obebyggd yta nedanför hotellet. Trädäcket bör 
minska av samma skäl.

-Behovet av antalet parkeringsplatser och hur det påverkar intrycket från 
Wallingatan bör studeras noggrannare.  
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-Illustrationen visar den nya bebyggelsen i en ljus och enhetlig färgsättning. En 
varierad och något mörkare och mer mättad färgsättning på fasader och tak bör 
studeras. Omålat trä och obehandlad takplåt ska helt undvikas. 

-Nya håltagningar i hotellets sockel bör undvikas. Muröppningarna för en dörr 
och ett fönster i sockelvåningen utgör ett ingrepp och ändring i en gammal 
konstruktion. Förslaget överensstämmer inte heller med projektets 
övergripande ambition att bevara och återställa hotellets yttre. I stället bör 
möjligheten att gå ut via den befintliga tillbyggnaden på nordöstra fasaden 
utredas vidare. Förutsättningarna är inte helt kända.  

Avslutningsvis är det av högsta vikt att byggnadernas slutliga utformning och 
anpassning till platsen noggrant följs upp i bygglovsskedet. Bedömningen av 
bostadshusen gäller aktuellt förslag med välstuderad arkitektur och ett visst 
uttryck. Vid ändrade förhållanden måste en ny bedömning göras, skulle en 
annan aktör ta över projektet kan byggnaderna få ett annat uttryck. 
Slutresultatet är helt avhängigt av en noggrann detaljprojektering samt 
hantverksskicklighet vid utförandet. 

Eva-Lotta Erlingsson 
Certifierad sakkunnig avseende kulturvärden behörighet K

Bilagor
Situationsplan alt 2 Sandell Sandberg 2021-03-08
Öppning i sockeln Sandell Sandberg 2021-03-08
Marksektion A-A Sandell Sandberg 2021-05-20
Marksektion B-B Sandell Sandberg 2021-05-20
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Planbesked Ålsta 1:63 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar  

1. Kommunstyrelsens beslut § 21 KS 2022-02-21 hävs, avseende 
planbesked för fastigheten Ålsta 1:64.  

2. Sökanden ges i besked att Haninge kommun kommer att 
arbeta fram en detaljplan för Ålsta 1:63. En detaljplan bedöms 
vara klar 2030. 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsens beslut § 21 KS 2022-02-21 avsåg en annan 
fastighet än den som angavs i sökandens ansökan om planbesked. 
Detta beslut behöver därför upphävas och sökandens ansökan om 
planbesked tas upp till beslut på nytt.  

Sökanden anhåller om planbesked med syfte att möjliggöra förtätning 
med bostäder i form av villabebyggelse inom fastigheten Ålsta 1:63. 
Fastigheten är belägen i nordvästra delen av Tungelsta ca 1 km från 
pendeltågstationen. Busshållplats finns vid fastigheten på Södertälje-
vägen. Enligt översiktsplanen ligger fastigheten inom det område, 
1200 meter från pendeltågstationen, som utgör Tungelstas 
förtätningsområde. Stadsbyggnadsförvaltningen bedömer det lämplig 
att arbeta fram en detaljplan i samband med att Va-utbyggnad sker i 
norra delen av Tungelsta, men att den ska föregås av ett 
planprogram/strukturplan där fler fastigheter som fått positivt 
planbesked ingår. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Kommunstyrelseförvaltningen instämmer i 
stadsbyggnadsförvaltningens bedömning och tillstyrker positivt 
planbesked. En detaljplan bedöms kunna vara klar 2030. 

Ekonomiska konsekvenser 
Beslut om planbesked medför i sig inga ekonomiska konsekvenser. 

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse 2022-04-26 
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Planbesked för Ålsta 1:63 
Tungelsta 

 
Förfrågningsområdet inom röd markering 
 
Sammanfattning 
Fastigheten Ålsta 1:63 är belägen utanför detaljplanelagt område. Förfrågan 
gäller framtagandet av en ny detaljplan som möjliggör för ny bebyggelse av 
bostäder.  
 
Planavdelningen bedömer det som lämpligt att ge ett positivt planbesked och 
att utreda möjligheterna för bebyggelse på fastigheten i samband med att en 
VA-utbyggnad sker i nordvästra Tungelsta. I närområdet finns två fastigheter 
där kommunstyrelsen beslutat om ett positivt planbesked år 2020. Dessa är 
Ålsta 9:1 och Skogs- Ekeby 6:85. Planavdelningen bedömer att dessa fastig-
heter bör ingå i ett gemensamt planarbete för att underlätta hållbara helhets-
lösningar för området. En lämplig utformning av bebyggelsen och exploate-
ringsgraden bör utredas vidare i en planprocess.  
 
Ett detaljplanearbetet beräknas kunna startas upp under 2028 och en detalj-
plan beräknas kunna antas år 2030. 
 
Bakgrund 
Den 2 november 2021 inkom en ansökan om planbesked för fastigheten Ålsta 
1:63. Syftet med förfrågan är att utreda möjligheten att förtäta planområdet 
med bostadsbebyggelse i form av fristående villor. Fastigheten Ålsta 1:63 ägs 
av Järntorget Bostad AB och omfattas i dagsläget inte av någon detaljplan. 
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Kommunstyrelsen beslutade den 30 mars 2020, § 137 om positivt planbesked 
för fastigheten Ålsta 9:1, och gav den 30 mars 2020, § 135 positivt planbe-
sked för Skogs-Ekeby 6:85, se nedan. Planavdelningen bedömer att dessa 
fastigheter bör ingå i ett gemensamt planarbete med Ålsta 1:63. 
 

 
Ålsta 1:63 markerat i rött. Positiva planbesked för Ålsta 9:1 och Skogs- Ekeby 6:85, markerade 
med svart linje. 
 
Förutsättningar 
Ansökan omfattar fastigheten Ålsta 1:63 som är belägen i nordvästra delen av 
Tungelsta med ett avstånd till Tungelsta buss- och pendeltågstation på cirka 
1,0 kilometer. Avstånd till närmaste förskola är ungefär 600 meter. Fastig-
heten ligger i anslutning till Södertäljevägen i nordost, och Kvarnvägen i nord-
väst. Busshållplats finns på Södertäljevägen i direkt anslutning till förfråg-
ningsområdet 
 
Fastigheten utgör cirka 14 000 kvadratmeter, är obebyggd i dagsläget och be-
står främst av jordbruksmark. Fastigheten är inte utpekad i Länsstyrelsens 
åkermarksgradering. Inom förfrågningsområdet ligger ett mindre skogsparti 
som är utpekat som ett jättelokaområde enligt kartläggning från kommunen 
och marken är sannolikt fläckvis kontaminerad med jättelokafrön. 
 
Enligt Haninge kommuns Cykelplan, antagen 2018, saknas det ett huvudstråk 
för cykel som sträcker sig mellan Sorundavägen och Idrottsvägen längst för-
frågningsområdet på dess nordvästra sida, på Södertäljevägen. 
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Förfrågningsområdet ligger intill Södertäljevägen och buller förekommer på 
planområdet mellan 50-65 dBA enligt Haninge kommuns översiktliga bullerut-
redning från 2020. Enligt gällande Förordning (2017:359) om trafikbuller vid 
bostadsbyggnader får buller från järnväg och vägar ej överskrida 60 dBA ekvi-
valent ljudnivå (Leq) vid en bostadsbyggnads fasad. Södertäljevägen är även 
enligt Haninge kommuns Översiktsplan 2030 utpekad som sekundär väg för 
farligt gods. 
 
Merparten av förfrågningsområdet är beläget inom grundvattenförekomsten 
Västerhaninge-Tungelsta. Status för förekomsten har bedömts till god, dock 
behöver föroreningskällorna åtgärdas då det finns en risk att förekomsten inte 
uppnår god status till 2027. 
 
Förfrågningsområdet ingår ej i kommunens verksamhetsområde för vatten 
och avlopp. Områdets recipient är Vitsån som Rocklösaån har sitt flöde till. 
Rocklösaån är ett så kallat ”övrigt vatten” och har inte en miljökvalitetsnorm. 
Vitsån  är ekologiskt känslig. Den ekologiska statusen är måttlig och måste 
förbättras. Miljökvalitetsnormer för Vitsån finns för god ekologisk status med 
tidsfrist till 2027. Dagvattnet som eventuellt kommer avledas till Rocklösaån 
ska inte bidra till en försämring av Vitsåns vattenkvalité. Enligt dagvattenstra-
tegin ska dagvatten i första hand hanteras lokalt, både på kvartersmark och 
på allmän platsmark. Dagvattenhanteringen ska efterlikna de naturliga förlop-
pen vid regn, där dagvatten fördröjs och infiltreras så att avrinnande flöden 
minskas. 
 
Rocklösaån, som berör en del av förfrågningsområdet, är  en värdefull livs-
miljö för vattenlevande djur och växter. Rocklösaån är en pulsåder genom 
landskapet, som binder samman vattenmiljöer uppe i Hanvedens skogar med 
Vitsån och Östersjön. Vattendraget och dess landmiljöer är också viktiga 
spridningsstråk för landlevande djur. Det är därför viktigt att beakta Rock-
lösaån i kommande planering samt bevara och utveckla de naturvärden som 
finns kopplade till vattendraget och dess strandzoner. Vattendraget bidrar 
också med upplevelsevärden. Förfrågningsområdet omfattar inget strand-
skydd. 
 
Enligt en lågpunktskartering från Länsstyrelsen finns det risk för översvämning 
längs Rocklösaån. Förfrågningsområdet riskerar inte att bli översvämmas vid 
kraftiga regn då översvämningsrisken ligger utanför fastigheten. 
  
Längs Södertäljevägen råder ett 30 meter brett byggnadsförbud vilket innebär 
att inga byggnader eller tillbyggnader får uppföras utan Länsstyrelsens till-
stånd. Det är heller inte tillåtet att utföra andra anläggningar eller åtgärder som 
kan försämra trafiksäkerheten. Bestämmelsen gäller inte inom områden som 
regleras med detaljplan eller på åtgärder som är bygglovspliktiga. Detta då 
trafiksäkerhetsaspekter normalt prövas inom ramen för detaljplaneläggningen 
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och bygglovsbeslutet enligt plan- och bygglagen. Det är endast bygglovsbefri-
ade åtgärder inom förbudsområdets som kräver tillstånd från länsstyrelsen. 
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Rött område markerat är fastighet Ålsta 1:63 och rosa skrafferat område visar 
byggnadsförbudets utbredning. 
 
Enligt Översiktlig klimat- och sårbarhetsanalys, 2013-05-12, som tagits fram 
för Haninge 
kommun, är planområdet utpekat som en sänka där vatten riskerar att ansam-
las vid kraftig nederbörd. Förfrågningsområdet består mestadels av post-
glacial lera och en remsa silt i den sydvästra delen utmed Rocklösaån enligt 
kartlager från SGU. Inga särskilda naturvärden finns utpekade på fastigheten. 
 
Trafikläget i Tungelsta är i dagsläget ett problem. Stavsvägen och Tungelsta-
vägen är underdimensionerade och samtidigt hårt belastade med tung trafik. 
En åtgärdssvalstudie togs fram av Trafikverket 2015 med anledning av trafik-
läget. Rapporten föreslog lösningar med mål att öka andelen gång och cykel-
trafikanter, samt få till ett bättre utnyttjande av kollektivtrafiken för att minska 
de lokala bilresorna. För att uppnå detta föreslås bland annat trygghetsåtgär-
der på Tungelstavägen och Stavsvägen. Arbetet med åtgärdssvalstudien som 
behandlar kopplingen mellan Tungelsta och Väg 73, samt Hemfosa har påbör-
jats. I Trafikverkets förslag till länsplan för åren 2018- 2029 ingår utrednings-
pengar för en fördjupad och utvidgad analys kopplat till bostadsutvecklingen i 
Tungelsta. 
 
Inga kända markföroreningar finns inom fastigheten och inte heller några do-
kumenterade misstänkta föroreningar.  
 
Fastigheten Ålsta 1:41, som gränsar till förfrågningsområdet, finns utmärkt 
som potentiellt förorenad mark med primär klass Plantskola, med måttlig risk-
klassad i Länsstyrelsens EBH-stöd. Inom grannfastigheten Ålsta 1:35, har det 
funnits en handelsträdgård och fastigheten har därför potentiella markförore-
ningar av måttlig risk enligt Länsstyrelsen. Samma fastighet finns även ut-
märkt som förorenad mark i MIFO-databasen. 
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Det föreslagna planområdet har inga kända fornlämningar. 
 
Fastigheten omfattas inte av några riksintressen men har i kommunens över-
siktsplan identifierats som värdefull kulturmiljö i Tungelsta.    
 
Planförutsättningar 
I Haninge kommuns Översiktsplan 2030 (antagen 2016) är förfrågningsområ-
det beläget inom Tungelstas förtätningszon, som innefattar ett område inom 
en 1200 meters radie 
från Tungelsta pendeltågsstation. Fastigheten är i översiktsplanen utpekad 
som ”gles stadsbygd”. Översiktsplanen beskriver att flerbostadshus nära pen-
deltågstationen ska prioriteras framför småhus och att ny bebyggelse i Tung-
elsta i första hand bör placeras inom en radie av 600 meter från järnvägsstat-
ionen, detta för att inte belasta Tungelstavägen ytterligare. 
 
Enligt Tungelsta utvecklingsprogram, antaget 2012, ska bebyggelseutveckl-
ingen i och i anslutning till Tungelsta centrum ske i två etapper. I första hand 
ska utvecklingen ske i centrala delar av Tungelsta och inom en radie på cirka 
600 meter från järnvägsstationen, vilka benämns som etapp 1-områden. Nya 
bostadsområden  längre än 600 meter från Tungelsta järnvägsstation, som ut-
vecklingsprogrammet definierar som etapp 2-områden, kan inte i dagsläget 
medges med anledning av den pågående trafiksituationen längs med väg 257, 
Tungelstavägen.  
 
Enligt utvecklingsprogrammet kan enbart mindre förtätningar i det befintliga 
bostadsbeståndet ske inom etapp 2 i form av friliggande småhus, kedjehus, 
parhus och radhus i 1-2 våningar. Planläggning av områden som är lokali-
serade i etapp 2-zonen kan enligt utvecklingsprogrammet tidigast påbörjas i 
samband med att arbetsplanerna för nya Stavsvägen och Södertörnsleden är 
antagna. Föreslaget planområde ingår i det som är utpekat som etapp 2 men 
är inte särskilt utpekat eller avgränsat. 
 
I den regionala utvecklingsplanen för Stockholmsregionen (RUFS 2050), anta-
gen av landstingsfullmäktige 2018-06-12, pekas förfrågningsområdet ut som 
ett strategiskt stadsutvecklingsläge. 
 
Kommunstyrelsen har  2021-05-31 §130  beslutat om  att  ta fram en förstudie 
för Tungelsta för att utreda hur kommunen ska arbeta vidare med den långsik-
tiga planeringen för Tungelstaområdet. Förstudien kommer att pågå till och 
med sommaren 2022 och ska resultera i en tydligare inriktning för utveckl-
ingen av Tungelsta, och även vilket planinstrument som skall användas i kom-
mande utredningssteg (Fördjupning av Översiktsplan, FÖP, eller ett antal 
planprogram). Detta är ett långsiktigt arbete och vi är ännu i en mycket tidig 
fas av projektet, och tills vidare avvaktar kommunen med skarp planläggning 
av enskilda fastigheter i området. 
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Planavdelningens bedömning 
Planavdelningen ser positivt på att i en detaljplan pröva bebyggelse som ger 
möjligheter för bostäder på fastigheten. Området ligger i de delar av Tungel-
stas nordvästra tätort som inte är detaljplanelagda och planavdelningen bedö-
mer att det finns stöd i översiktsplanen för att detaljplanelägga området. Plan-
läggning kan bli aktuellt i samband med att en VA-utbyggnad sker i området. 
Innan en detaljplanering sker kan ett planprogram vara aktuellt, detta för att 
utreda mer övergripande frågor för nordvästra Tungelsta i en större helhet. En 
förstudie för en fördjupning av översiktsplanen för Tungelsta är igång. 
 
Enligt översiktsplan och utvecklingsprogram för Tungelsta bör ny bebyggelse 
och planläggning i Tungelsta i första hand tillkomma där det bidrar till en för-
tätning i ett stationsnära läge och är därför lämplig inom en radie av 600 meter 
från järnvägsstationen. Enligt utvecklingsprogrammet kan en mindre förtätning 
ske utanför 600-metersradien, men en planläggning för sådan bebyggelse kan 
först ske när trafiksituationen i Tungelsta är åtgärdad och arbetsplanerna för 
nya Stavsvägen och Tvärförbindelse Södertörn är antagna. Enligt Trafikverket 
kan Tvärförbindelse Södertörn börja byggas tidigast 2022. Förfrågningsområ-
det ingår i etapp 2. Det framtida planarbetet bör därför inledas först när en för-
djupad översiktsplan eller ett planprogram har utrett förutsättningarna kopplat 
till trafikfrågan för Tungelsta. 
 
Planavdelningen bedömer att Ålsta 1:63 bör ingå i planarbetet för de närlig-
gande fastigheterna Ålsta 9:1 och Skogs- Ekeby 6:85. 
 
I fortsatt detaljplanearbete är det viktigt att säkerställa att sårbarhetsfrågan för 
skyfall och dagvatten utreds mer i detalj då det inom förfrågningsområdet ligger 
i en sänka. Eftersom förfrågningsområdet huvudsakligen består av jordbruks-
mark behöver åkermarkensvärde ses över under planprocessen.   
 
Viktiga frågor att utreda närmare i framtida planarbete är buller, geoteknik, dag-
vatten, naturvärden, trafik och markföroreningar. Ny bebyggelse bör anpassas 
efter omgivande bebyggelses karaktär och kulturmiljön. Trafik- och bullerfrågan 
bör beaktas högt.  
 
Underlag för beslut 
 Översiktsplan 2030, antagen 2016  
 Utvecklingsprogram för Tungelsta, antaget 2012  
 Regionala utvecklingsplanen för Stockholmsregionen (RUFS 2050), antagen 

2018 
 Dagvattenstrategi, antagen 2016  
 VA-plan för Haninge kommun, antagen 2020 
 Cykelplan, antagen 2018  
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Stadsbyggnadsförvaltningens förslag till beslut 
Kommunen ser positivt på att i en planprocess utreda möjligheten till bostäder 
på platsen. Planarbetet ska föregås av ett planprogram eller strukturplan för 
området. Ett detaljplanearbete bedöms kunna starta upp under 2028 och en 
detaljplan beräknas kunna antas år 2030. 
 
 
 
 
 
………………………………………. …………………………………………. 
Anna Härlin                          Mouna Djoudi 
Planchef    Planarkitekt 
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Svar på motion från Michael Fridebäck (M) om 
tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet i Haninge 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. Motionen avslås. 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet återremitterades vid kommunfullmäktiges möte 2022-03-21  
§ 57.  

Michael Fridebäck (M) har till kommunfullmäktige inkommit med en 
motion om tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet. Motionen har 
remitterats till idrotts- och fritidsnämnden som har besvarat ärendet.  

Idrotts- och fritidsnämndens bedömning var att en stabil och trygg 
fritidsgårdsverksamhet inte kan finansieras med hjälp av 
fritidscheckar. Detta då införandet av ett sådant system i andra 
kommuner inte har visat sig öka idrottsutövandet bland unga, det 
finns heller inte underlag för att systemet ger förutsättningar för ökad 
trygghet då en väl fungerande fritidsverksamhet bygger på att 
utbildade fritidsledare skapar långsiktiga relationer med unga, stöttar 
och uppmuntrar dem i det egna växandet. Ett system med 
fritidscheckar kan resultera i en mer osäker fritidsverksamhet baserat 
endast på föreningslivets utbud.  

I motionen framhålls att fritidsgårdarna är viktiga för ungas trygghet 
vilket nämnden inställer i. Under 2020 genomförde därför kultur- och 
fritidsförvaltningen ett omfattande utvecklingsarbete som resulterat i 
rapporten ”Utveckling av den öppna fritidsverksamheten”.  

Förvaltningens utvecklade arbetssätt innebär bland annat en ökad 
samverkan mellan föreningslivet inom idrotten och civilsamhället för 
att få fler i rörelse. Detta kan ge just det resultat motionären 
efterfrågar, att fler unga hittar vägen in i en förening. 

På fritidsgårdarna bedrivs även ett aktivt systematiskt 
arbetsmiljöarbete för att främja en god och trygg arbetsmiljö.  
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Förvaltningens synpunkter och förslag 
Kommunstyrelseförvaltningen har tagit del av nämndens yttrande och 
föreslår att motionen med detta anses besvarad. 

Ekonomiska konsekvenser 
Förvaltningens förslag till beslut resulterar inte i några kostnader.  

Underlag för beslut 
Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-02-18 

Motionen 

Idrotts- och fritidsnämndens yttrande 2021-02-17, § 12 

 

Beslutet skickas till:  

Motionären 

Idrotts- och fritidsnämnden 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningschef 
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Dnr 2020-005251.1.1 

§ 57 Svar på motion från Michael Fridebäck (M) om 
tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet i Haninge 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Ärendet återremitteras. 

Sammanfattning av ärendet 
Michael Fridebäck (M) har till kommunfullmäktige inkommit med en 
motion om tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet. Motionen har 
remitterats till idrotts- och fritidsnämnden som har besvarat ärendet.  

Idrotts- och fritidsnämndens bedömning var att en stabil och trygg 
fritidsgårdsverksamhet inte kan finansieras med hjälp av 
fritidscheckar. Detta då införandet av ett sådant system i andra 
kommuner inte har visat sig öka idrottsutövandet bland unga, det 
finns heller inte underlag för att systemet ger förutsättningar för ökad 
trygghet då en väl fungerande fritidsverksamhet bygger på att 
utbildade fritidsledare skapar långsiktiga relationer med unga, stöttar 
och uppmuntrar dem i det egna växandet. Ett system med 
fritidscheckar kan resultera i en mer osäker fritidsverksamhet baserat 
endast på föreningslivets utbud.  

I motionen framhålls att fritidsgårdarna är viktiga för ungas trygghet 
vilket nämnden inställer i. Under 2020 genomförde därför kultur- och 
fritidsförvaltningen ett omfattande utvecklingsarbete som resulterat i 
rapporten ”Utveckling av den öppna fritidsverksamheten”.  

Förvaltningens utvecklade arbetssätt innebär bland annat en ökad 
samverkan mellan föreningslivet inom idrotten och civilsamhället för 
att få fler i rörelse. Detta kan ge just det resultat motionären 
efterfrågar, att fler unga hittar vägen in i en förening. 

På fritidsgårdarna bedrivs även ett aktivt systematiskt 
arbetsmiljöarbete för att främja en god och trygg arbetsmiljö.  

Yrkanden 
Sven Gustafsson (M), Christian Lindefjärd (SD) yrkar bifall till 
motionen. 

Åsa Bååth (V) föreslår avslag på att-sats 1 och bifall till att-sats 2 i 
motionen. 
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Ordförande meddelar att olika yrkanden på att-satser i motionen inte 
kommer att ställas under proposition utan yrkandet kommer då att 
hanteras som ett samlat förslag från Vänsterpartiet. 

Åsa Bååth (V) föreslår, med instämmande av Sven Gustafsson (M), 
Christian Lindefjärd (SD) och Lage Öhlund (-), att ärendet 
återremitteras med följande motivering: 

Förslag till beslut från kommunstyrelsens ordförande att endast 
hantera motionen som helhet utan att ta hänsyn till att-satserna anser 
vi är ologiskt, inkonsekvent och strider mot demokratiska principer. 
Kommunstyrelsen har hittills alltid respekterat att det kan finnas olika 
förslag i motioner som kan behandlas var för sig. Inte sällan har också 
kommunstyrelsen behandlat att-satser olika genom att exempelvis 
anse en att-sats besvarad och en annan bifallen. Ett exempel är  
kommunstyrelsen 2018-10-22 § 219 då motionärens förslag i andra 
att-satsen avslogs men den första att-satsen beviljades i form av ett 
uppdrag. Detta sätt att hantera motionen konfirmerades också vid 
behandling av motionen i fullmäktige. Vi anser att olika yrkanden på 
att-satserna i denna motion och andra ska respekteras och behandlas 
var för sig. 

Beslutsgång 
Ordförande konstaterar att det finns fyra förslag till beslut: 

Förslag om återremiss  

Kommunalrådsberedningens förslag  

Förslag om bifall till motionen 

Vänsterpartiets förslag till beslut 

Ordförande frågar om ärendet ska avgöras vid dagens sammanträde 
eller om ärendet ska återremitteras och konstaterar att ärendet ska 
återremitteras.   

Handlingar i ärendet 
Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-02-18,  

Motionen 

Idrotts- och fritidsnämndens yttrande 2021-02-17, § 12 

Beslutet skickas till:  

Motionären, Idrotts- och fritidsnämnden 
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Dnr IFN 2020/129 

§ 12 Motion från Michael Fridebäck (M) om 
tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet i 
Haninge 

Sammanfattning 
Michael Fridebäck (M) har lämnat en motion i kommunfullmäktige 
att ge kultur- och fritidsförvaltningen i uppdrag; 

1. Att utreda ett införande av system med fritidscheckar för 
fritidsgårdar under 2021 avseende samtliga ungdomar i Haninge 
kommun mellan 13-18 år. 

2. Att utreda hur personalen vid kommunens fritidsgårdar bättre kan 
skydda sig mot hot, våld och trakasserier. 

Motionären menar att otryggheten ökar i Haninge kommun och att 
gängbrottslighet brer ut sig i delar av kommunen. För att motverka 
detta menar motionären att det behövs ett fokus på förebyggande 
åtgärder så att fler unga känner att de har en meningsfull fritid. 

Motionären menar också att ett antal beslut som kommunen tagit 
skapat vanmakt bland unga och bland föreningar. 

Vidare framhåller motionären att tillgängliga fritidsgårdar är viktiga 
för ungas trygghet och föreslår en ett nytt sätt att finansiera 
fritidsgårdsverksamhet i form av fritidscheckar. 

Motionären uttrycker också en oro för fritidsgårdarnas personal som 
han menar har en utsatt arbetsmiljö varför det skulle kunna behövas 
ordningsvakter för att garantera personalens säkerhet. 

Förvaltningens synpunkter 
Kultur- och fritidsförvaltningen har gjort en första 
kunskapsinhämtning gällande fritidscheckar och hur andra kommuner 
i landet använder sig av fritidscheckar för att berika barn och ungas 
fritid. 

Fritidscheckar förekommer i ett par kommuner. I form av 
check/kupong kan unga i en åldersgrupp få möjlighet att betala 
medlemskap i en förening eller deltagandet i en aktivitet. De belopp 
som förekommer är 500 kr respektive 1000 kr. Utvärderingar som 
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gjorts i de aktuella kommunerna visar dock på att antalet aktiva 
idrottsutövande unga inte ökat utan att checkerna använts framförallt 
av unga som redan är aktiva inom en förening. 

Genomgående i de exempel förvaltningen kunnat hitta är det 
företrädesvis för deltagande i idrottsföreningar som checken används. 
Förvaltningen har inte funnit något exempel på hur deltagandet i en 
fritidsgårdsliknande verksamhet bedrivs med fritidscheck. 

För att ge förutsättningar för en kontinuerlig och trygg fritids- 
verksamhet som motionären efterlyser behövs bra lokaler och 
fritidsledare med kompetens och erfarenhet av att arbeta med unga. 
Det i sin tur kräver en stabil ekonomi där kostnader för hyra och 
personal finns budgeterad på årsbasis. Ett system med fritidscheck ger 
inte den möjligheten. 

Att som motionären föreslår övergå till att istället bygga den öppna 
fritidsverksamheten på fritidscheckar hanterade av företrädesvis 
föreningslivet, skulle i praktiken innebära att de kommunala 
fritidsgårdarna helt läggs ner och att samtliga fritidsledare sägs upp 
och att öppen fritidsverksamhet bedrivs av föreningslivets i huvudsak 
ideella krafter inom idrottsområdet. 

Förvaltningen har svårt att se hur föreningslivet med stöd av en 
fritidscheck ska ha förutsättningar att bygga upp en trygg verksamhet 
för våra ungdomar som ger dem möjlighet att utvecklas inom en 
mängd områden där idrotten är en och kultur- och musikverksamhet 
en annan. 

En väl fungerande fritidsverksamhet bygger på att utbildade 
fritidsledare skapar långsiktiga relationer med unga, stöttar och 
uppmuntrar dem i det egna växandet. Genom ett system med 
fritidscheckar är unga hänvisade till det utbud av fritidsverksamhet 
som föreningslivet har möjlighet att erbjuda. När checken är använd 
finns det ingen möjlighet att ta del av ett fritidsutbud med mindre att 
det bekostas av den unge själv eller dennes familj. För Haninge 
kommun är det viktigt att skapa likvärdiga förutsättningar för alla 
barn och ungdomar att ta del av meningsfull fritid. Förvaltningen 
anser att ett system som bygger på fritidscheckar inte kan tillgodo se 
detta. 

Motionären framhåller att fritidsgårdar är viktiga för ungas trygghet. 
Det är också förvaltningens mening och ett av skälen till varför man 
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under 2020 genomförde ett omfattande utvecklingsarbete som 
resulterat i den just färdigställda rapporten ”Utveckling av den öppna 
fritidsverksamheten”. 

Rapporten som bygger på ungas egna tankar samt kunskap och 
forskning inom ungdomsområdet pekar tydligt ut ungas eget 
inflytande som en viktig del i den öppna fritidsverksamheten. En 
ökad samverkan med civilsamhället är också en del av det utvecklade 
arbetssättet där samverkan med föreningslivet inom idrotten för att få 
fler i rörelse kan ge just det resultat motionären efterfrågar, att fler 
unga hittar vägen in i en förening. 

Motionären ger också uttryck för att personalen vid kommunens 
fritidsgårdar behöver ökat skydd mot hot, våld och trakasserier. 

Kultur- och fritidsförvaltningen delar motionärens syn på att säkerhet 
för de anställda är av största vikt. På fritidsgårdarna bedrivs ett aktivt 
systematiskt arbetsmiljöarbete. Hot- och våldsplaner gås regelbundet 
igenom på APT liksom frågor om arbetsmiljön. 

Samtliga fritidsgårdar deltar i Ungsam-möten som en del av 
kommunens och förvaltningens förebyggande arbete där samverkan 
kring frågorna sker. Kultur- och fritidsförvaltningen har tillsatt 
fältassistenter för att kunna öka tryggheten utanför fritidsgårdarna 
sedan 2019 som en del av kommunövergripande trygghetsarbetet. 

Fritidsgårdarna anställer utbildade fritidsledare i största mån för att 
säkerställa att personalen har rätt kompetens. Utifrån trygghetsaspekt 
förekommer aldrig ensamarbete och det finns framtagna riktlinjer för 
hur fritidsledarna kan ta kontakt med polis och ansvariga chefer vid 
behov. 

Anmälda incidenter i KIA följs upp av förvaltningens 
säkerhetssamordnare, samt tas upp på lokala samverkansgrupper. 
Tillbud följs även upp i KOFSAM, där gemensam analys utförs av 
arbetsgivare och fackliga samverkansparter. I APU-undersökningen 
som genomfördes hösten 2020 angav samtliga medarbetare (100%) 
att de känner till hur man anmäler i KIA systemet. Resultatet vad 
gäller arbetsmiljö och trivsel är högre för medarbetare vid 
fritidsgårdsverksamheterna än snittet för kommunen i helhet. 

Kultur- och fritidsförvaltningen kan inte och ska inte ensam verka för 
ett brett utbud av öppen fritidsverksamhet för unga, det ska ske i 
samverkan med andra aktörer och med civilsamhället. Att helt lägga 
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ner den kommunala fritidsverksamheten och ge ansvaret för 
utveckling av den öppna fritidsverksamheten inom idrott och kultur, 
med sommarläger, och lovverksamhet till civilsamhället skapar inte en 
trygg och bra öppen fritidsverksamhet. Förvaltningens ser inte heller 
hur en fritidscheck som unga själva väljer hur de vill använda, ska ge 
förutsättningar för civilsamhällets enskilda föreningar och aktörer att 
planera för verksamhet och genom fritidschecken få ersättning för sitt 
arbete. 

Med ovanstående synpunkter i beaktande är det kultur-och 
fritidsförvaltningens bedömning att en stabil och trygg 
fritidsgårdsverksamhet inte kan finansieras med hjälp av 
fritidscheckar. 

Underlag för beslut 
- Remiss från kommunstyrelsen 2020-11-09. Motion från Michael 
Fridebäck (M) om tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet i 
Haninge. 

Förslag till beslut 
1. Förvaltningens yttrande godkänns och överlämnas till 

kommunstyrelsen. 

Arbetsutskottets förslag till nämnden 
1. Förvaltningens yttrande godkänns och överlämnas till 

kommunstyrelsen. 

Överläggningar i nämnden 
Michael Fridebäck (M) yrkar bifall till motionen.  

Margareta Ekström (V) hemställer om att få lämna 
ett ersättaryttrande från Vänsterpartiet och nämnden medger det. 

Särskilda yttranden 
Ersättaryttrande från Vänsterpartiet (bilaga). 

Propositionsordning 
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag till beslut: 

Förvaltningens förslag till beslut och Michael Fridebäcks förslag.  
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Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag.  

Nämndens beslut 
1. Förvaltningens yttrande godkänns och överlämnas till 

kommunstyrelsen. 

__________ 

Expedieras: Akt, kommunstyrelsen 

För verkställighet: 

För kännedom: 

 



Ersättaryttrande

Idrotts och fritidsnämnden 2021-02-17

§12 Motion från Michael Fridebäck om tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet

Vänsterpartiet delar inte åsikten om fritidscheckar i punkt 1
Däremot tycker vänsterpartiet liksom motionären att fritidsgårdarna ska vara en trygg miljö
och anser därför att det ska utredas hur kommunens fritidsgårdar bättre kan skyddas mot hot,
våld och trakasserier

Margareta Ekström (V)



1

Motion 
Kommunfullmäktige 2020-11-09

En tryggare och bättre fritidsgårdsverksamhet i Haninge 

Otryggheten ökar i Haninge kommun. Gängbrottsligheten blir allt mer närvarande i människors 
vardag. I Haninge finns det tre kriminella gäng i Brandbergen och ett i Jordbro enligt 
Polismyndigheten. Vi vet också att de kriminella gängen rekryterar allt yngre människor till sig. 
Flera direkta åtgärder krävs för att stoppa gängbrottsligheten här och nu, men vi behöver även 
fokusera på förebyggande åtgärder. Att våra ungdomar känner att de har en meningsfull fritid, 
att skolan ger dem chansen att lyckas så de inte väljer kriminaliteten.

Kommunledningen har svikit många av dessa ungdomar. De har tagit bort nolltaxan i 
kommunens hallar för barn och unga. De stänger ner och planerar att stänga ner fritidsgårdar
utan någon plan eller framtagna konsekvensanalyser. Trots ett tydligt beslut om att riva Jordbro 
kultur- och föreningshus. Lägger kommunledningen ner verksamheten utan några som helst 
planer på alternativ medförde att två av de mest populära föreningarna för ungdomar i området, 
Jordbro United och Viking Taekwondo, hotades av nedläggning. Det kaos som den politiska 
ledningen skapat får kommunen lösa i efterhand. Ilska och vanmakt sprider sig bland 
ungdomar och föreningar.

Vi moderater prioriterar både tillgängliga fritidsgårdar och trygghet för våra ungdomar. Därför 
vill vi omstrukturera den kommunala fritidsgårdsverksamheten i grunden. Driften av den 
kommunala fritidsgårdsverksamheten i Haninge kostar ca 30 mnkr. Dessa resurser kan
frigöras inom ramen för ett nytt checksystem.  Fritidscheckar kommer att möjliggöra för både 
föreningar och företag att anordna verksamhet till barn och ungdomar och utveckla 
fritidgårdsverksamheten till något helt annat än vad den är i dag. Gränsdragningar måste 
naturligtvis ske mellan både ordinarie föreningsbidrag och kulturskolan. Haninge skulle bli 
den första kommunen i Sverige som inför valfrihet inom den traditionella 
fritidsgårdsverksamheten. 

Hjärtat i fritidsgårdarnas verksamhet är personalen. Jag har återkommande besökt 
fritidsgårdarna i kommunen och hört flera fruktansvärda vittnesmål om personalens 
arbetsmiljö. Hot och trakasserier har blivit vardag. Vanligtvis innan eller efter stängning sker 
obehagliga konfrontationer mellan personal och ungdomar. Det är inte sällan att ungdomar 
som inte längre har tillåtelse att vistas på platsen ansluter och hotar personalen. Flera 
medarbetare berättar att de oftast avstår från att göra KIA- anmälningar efter incidenter, vilket 
är olyckligt. En medarbetare på fritidsgården i Jordbro berättade att någon har sprejat en 
teckning föreställande en pistol på hennes husfasad. Sådana hot och skadegörelser är 
oacceptabla. Vår plikt som arbetsgivare är att skydda personalen i deras yrkesutövning. Som 
situationen ser ut idag på flera fritidsgårdar skulle det till och med behövas ordningsvakter för 
att garantera personalen säkerhet. 



2

Förslag till beslut:

Kommunfullmäktige beslutar 

1. Att utreda ett införande av system med fritidscheckar för fritidsgårdar under 2021 
avseende samtliga ungdomar i Haninge kommun mellan 13 till 18 år gamla. 

2. Att utreda hur personalen vid kommunens fritidsgårdar bättre kan skyddas mot hot, 
våld och trakasserier. 

För Moderaterna

__________________
Michael Fridebäck (M) 
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Svar på remiss: flytt och omdragning av befintlig 
luftledning vid Rudan och Griskurvan i Haninge och 
Huddinge kommuner, Stockholms län  

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Kommunstyrelseförvaltningens tjänsteskrivelse daterad  
2022-05-03 utgör Haninge kommuns yttrande. 

Sammanfattning av ärendet  
Vattenfall Eldistribution AB har ansökt hos 
Energimarkandsinspektionen om tillstånd för flytt och omdragning av 
en kraftledning. Ledningen behöver byggas om i de avsnitt som 
behöver anpassas till vägplanen för väg 259 Tvärförbindelse 
Södertörn. Haninge kommun är obligatorisk remissinstans och har 
ombetts besvara följande punkter särskilt. om ledningen är förenlig 
med kommunens detaljplaner och områdesbestämmelser om 
ledningen passerar nära skolor, förskolor eller annan liknande 
verksamhet om ni anser att de skyddsåtgärder sökanden avser vidta är 
tillräckliga annan information som ni anser är av betydelse för vår 
prövning.        

Förvaltningen bedömer att den föreslagna ledningsdragningen inte är 
förenlig med gällande detaljplan S 127 eftersom denna inte innehåller 
ett särskilt säkerhetsområde som ska redovisas som ”specialområde” 
med beteckningen ”El” samt att en del av ledningsdragningen är 
lokaliserad på prickmark som inte medger byggnation. Ledningen 
passerar inte i närheten av skolor, förskolor eller annan liknande 
verksamhet.  Förvaltningen ser det som positivt att markanspråket 
begränsas till en breddning av den befintliga skogsgatan och att delar 
av den befintliga skogsgatan kommer att kunna återgå till 
naturreservatet och markägaren efter att den befintliga ledningen tas 
bort. Södertörns miljö- och hälsoskyddsförbund är tillsynsmyndighet 
för naturreservatet och får i sin prövning bedöma om sökanden avser 
att vidta tillräckliga skyddsåtgärder och kompensationsåtgärder.  

I övrigt vidhåller förvaltningen tidigare givna synpunkter om att 
luftledningen inte ska försvåra en senare markförläggning av 
ledningarna samt att Vattenfall bör utreda om befintliga luftledningar 
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Jordbro-Lissma kan markförläggas inom det planerade vägområdet i 
samband med vägprojektet Tvärförbindelse Södertörn 

Ärendet 
Vattenfall Eldistribution AB har ansökt hos 
Energimarkandsinspektionen om tillstånd för flytt och omdragning av 
en kraftledning (nätkoncession för linje). Ansökan avser befintlig 
luftledning vid Rudan och Griskurvan i Haninge och Huddinge 
kommuner. Haninge kommun är obligatorisk remissinstans enligt 8 § 
elförordningen och inbjuds därför att lämna yttrande på ansökan. 
Kommunen har fått förlängd remisstid till och med 2022-05-30. 
Ärendet har hanterats av enheten för strategisk planering och enheten 
för mark- och exploatering på kommunstyrelseförvaltningen och på 
planavdelningen och bygglovsavdelningen på 
stadsbyggnadsförvaltningen. 

Samtliga handlingar finns på Energimarknadsinspektionens hemsida 
under ärendenummer 2021-102417, bland annat tidigare yttranden, 
samrådsredogörelse och miljökonsekvensbeskrivning. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Miljökonsekvensbeskrivningen, sidorna 20-21 och 32-33 i bilaga till 
tjänsteskrivelsen, beskriver att en ny luftledning kräver en avverkad 
skogsgata kring ledningen om cirka 40 meter. Därutöver behöver 
avverkning ske av enskilda farliga träd i skogsgatans sidoområden. 
Inom Rudans naturreservat och utanför det planerade vägområdet för 
Tvärförbindelse Södertörn kommer delar av den befintliga skogsgatan 
kunna användas, vilket innebär att skogsgatan kommer att breddas 
med 10-15 meter för den nya luftledningen. Efter att ny ledning tagits 
i drift och den befintliga ledningen har tagits bort kommer 
motsvarande 10-15 meter av nuvarande skogsgata kunna återgå till 
naturreservatet och markägaren. Den sträcka som berörs i 
naturreservatet utanför det planerade vägområdet anges vara cirka 100 
meter. Av handlingarna framgår även förslag till hänsynsåtgärder. 

Förvaltningen ser det som positivt att sökanden avser att begränsa sitt 
markanspråk enligt ovan. Handlingarna saknar dock kartor som visar 
vilket närmare område som kommer att tas i anspråk i Rudans 
naturreservat respektive området söder om väg 259 Tvärförbindelse 
Södertörn. Det behövs därmed en fortsatt dialog med kommunen i 
berörda frågor.  
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Kommunen är både fastighetsägare för marken Rudan 1:1 och 
Jordbromalm 6:2 och förvaltare av naturreservatet i berörd del. 
Åtgärder vid kraftledningen behöver ta hänsyn till berörda spår och 
leder för friluftslivet (mountainbikespår samt Sörmlandsleden, 
Trylenslingan, Kolarslingan). Kommunen är positiv till att träd som 
avverkas i området placeras i kraftledningsgatan, för att öka mängden 
död ved.  

Södertörns miljö- och hälsoskyddsförbund är tillsynsmyndighet för 
naturreservatet. Sökanden behöver vända sig direkt till 
tillsynsmyndigheten för naturreservatet avseende de dispenser och 
tillstånd enligt miljöbalken som kommer att behövas. 
Tillsynsmyndigheten får i sin prövning bedöma om sökanden avser 
att vidta tillräckliga skyddsåtgärder och kompensationsåtgärder. 

Den nya dragningen av kraftledningen ser ut att vara, enligt bilaga 1A 
”Koncessionskarta Rudan”, delvis lokaliserad inom gällande 
detaljplan S 127. Marken där ledningen är placerad är planlagd för 
”industri”. Ledningar med högre spänning än 600 volt förutsätter ett 
särskilt säkerhetsområde som ska redovisas som ”specialområde” 
med beteckningen ”El”. I detaljplan S 127 saknas den typen av 
specialområde eller säkerhetsområde på den aktuella platsen. 

Detaljplan S 127 medger byggnation som närmast 4,5 meter från 
fastighetsgräns vilket även är planområdesgräns för den aktuella 
platsen, endast en mycket liten del av planområdet med den 
föreslagna ledningsdragningen omfattas av prickmark som inte 
medger byggnation. Kraftledningen är planstridig på den plats där den 
passerar prickmark. Med ovan resonemang bedömer förvaltningen att 
den föreslagna ledningsdragningen inte är förenlig med gällande 
detaljplan S 127.   

Ledningen passerar inte i närheten av skolor, förskolor eller annan 
liknande verksamhet.  

Kommunen prövar för närvarande ett ärende (KS 2022-00259) om 
upphävande av den del av Rudans naturreservat som kommer utgöra 
nytt vägområde med vägrätt (V1) för väg 259 Tvärförbindelse 
Södertörn, enligt vägplanens fastställelsehandling, och under 
förutsättning av vägplanen vinner laga kraft. Beslutet kommer att 
delges sökanden som ledningsägare. Kommunfullmäktige väntas fatta 
beslut 2022-05-09. 

Kommunstyrelseförvaltningen vidhåller tidigare givna synpunkter om 
att luftledningen inte ska försvåra en senare markförläggning av 
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ledningarna samt att Vattenfall bör utreda om befintliga luftledningar 
Jordbro-Lissma kan markförläggas inom det planerade vägområdet i 
samband med vägprojektet Tvärförbindelse Södertörn. 

Haninge kommun önskar medverka i det fortsatta arbetet. 

Ekonomiska konsekvenser 
Förvaltningen bedömer inte att ärendet medför några ekonomiska 
konsekvenser för kommunen. Sökanden avser att teckna 
markupplåtelseavtal med kommunen som fastighetsägare gällande 
rätten att bygga och bibehålla ledningarna. 

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-05-03 

- Energimarknadsinspektionen (2022-03-04) Remiss - Begäran 
om yttrande över ansökan om nätkoncession. 

- Sweco (2019) Naturvärdesinventering Griskurvan och Rudan, 
Tvärförbindelse Södertörn, 2019. 

- Beslut från kommunstyrelsen 2019-12-11 (§ 274), 
Undersökningssamråd enl. 6 kap. miljöbalken avseende 
ombyggnation av befintlig luftledning ÄL82 S6 vid Rudan och 
Griskurvan, Haninge och Huddinge kommuner, Stockholms 
län 

Beslutet skickas till:  

- Energimarknadsinspektionen via diariet@ei.se. 
Ärendenummer 2021–102417 anger i ämnesraden. 

- För kännedom. stadsbyggnadsförvaltningen, Södertörns 
miljö- och hälsoskyddsförbund  

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 
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Dnr KS 2019/552 

§ 274 Undersökningssamråd enl. 6 kap. miljöbalken 
avseende ombyggnation av befintlig 
luftledning ÄL82 S6 vid Rudan och 
Griskurvan, Haninge och Huddinge 
kommuner, Stockholms län 

Sammanfattning 
Trafikverket projekterar ett vägprojekt mellan Jordbro och 
Flemingsberg, Tvärförbindelse Södertörn. Vägprojektet omfattar 
breddning av befintlig länsväg 259 samt anläggande av väg i ny 
sträckning. På ett antal platser berör de nya vägplanerna Vattenfall 
Eldistribution ABs befintliga regionnätsledningar. Två sådana platser 
utgör Rudan i Haninge kommun och Griskurvan i Huddinge 
kommun. 

Vattenfall Eldistribution AB avser att ansöka om nätkoncession för 
linje (tillstånd) för två ombyggnationer av befintlig 70 kV luftledning 
(nominell spänning) ÄL82 S6 mellan ÄT825 Jordbro och ÄT55 
Lissma i Haninge och Huddinge kommuner, Stockholms län. 
Ombyggnationen omfattar två delsträckor, Rudan och Griskurvan, 
och planeras att utföras som luftledning. Delsträckorna avses också 
anpassas till en framtida spänningshöjning av ledningen till 130 kV. 

Främst ur ett driftmässigt men även ett ekonomiskt perspektiv 
förordar Vattenfall luftledningsutförande som huvudalternativ. En 
luftledning är betydligt enklare att komma åt för inspektion, 
felsökning och reparation vilket minskar avbrottstiden vid eventuella 
fel. Anläggande av markkabel är dyrare och tar betydligt längre tid att 
reparera vid eventuella fel på kabeln. 

Inom ramen för en tillståndsansökan ska ett undersökningssamråd 
genomföras enligt 6 kap. 23–25 §§ miljöbalken med syftet att utreda 
om verksamheten kan antas medföra betydande miljöpåverkan (BMP) 
samt samråda om miljökonsekvensbeskrivningens (MKB) innehåll 
och utformning. 

För Rudan anger Vattenfall två sträckningsalternativ: 

- en 500 m lång luftledning mer eller mindre i samma 
ledningssträckning som idag (sträckningsförslag 1) 
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- en 500 m lång luftledning i ny sträckning jämfört med idag 
(sträckningsförslag 2) 

Förvaltningens synpunkter 
Utredningsområdet i Haninge kommun (figur 3 i samrådsunderlaget) 
omfattar Rudans naturreservat norr om vägprojektet och en del av 
Jordbro industriområde inklusive bergtäkten söder därom. Ingen av 
sträckningsförslagen berör någon detaljplan eller 
områdesbestämmelser. Det mesta av naturmarken är av riksintresse 
för friluftslivet. En naturvärdesinventering har gjorts i anslutning till 
de båda sträckningsförslagen. 

Vattenfall har valt luftledning istället för markledning som 
huvudalternativ. Ett av skälen som nämns är att de anser att fyra 
ledningsskarvar mellan luftledning och markledning på sträckan 
mellan Jordbro och Lissma i Huddinge är att betrakta som många 
skarvar på en relativt kort ledning. Detta menar de skulle ge en 
förhöjd risk för avbrott på ledningen och anläggs därför där det av 
utrymmesskäl saknas andra alternativ. 

Kommunstyrelseförvaltningen förutsätter att förslaget om en 
luftledning inte ska försvåra en senare markförläggning av 
ledningarna, i annat fall behöver denna aspekt belysas närmare av 
sökanden. 

Inom utredningsområdet Jordbro-Lissma skulle befintliga 
luftledningar kunna samordnas med vägprojektet och markförläggas 
inom dess planerade vägområde. På så sätt skulle både området av 
riksintresse för friluftsliv och den regionala gång- och cykelvägens 
upplevelsevärden kunna utvecklas, vilket är av betydelse för 
stadsutvecklingen i Handen och regionen. Marken skulle kunna 
användas effektivare ur samhällsutvecklingssynpunkt, eftersom 
luftledningar inte uppfattas vara estetiskt tilltalande och också har 
bredare skyddsavstånd att beakta i samhällsplaneringen. Vattenfall 
behöver studera denna fråga. 

Själva sträckningsförslagen för luftledning har Vattenfall utformat 
med utgångspunkt i att begränsa ombyggnadsbehovet i största möjliga 
utsträckning. Sträckningsförslagen vid Rudan har anpassats för att 
minimera markanspråk i och påverkan på naturreservatet. 
Kommunstyrelseförvaltningen konstaterar att sträckningsförslag 1, 
med en breddning av befintlig ledningsgata, ger minst intrång på 
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naturmiljö, naturvärden och markanspråk och är därför att föredra 
framför sträckningsförslag 2, som är en luftledning i ny sträckning. 

Sökanden anger ett antal hänsynsåtgärder som de avser att beakta. 
Befintlig död ved i sträckningsförslagen ska flyttas in i den nya 
ledningsgatan och bevaras i området, de träd som avverkas i området 
tas ned och placeras i området för att öka mängden död ved. 
Kommunstyrelseförvaltningen är positiv till dessa förslag och föreslår 
att dessa åtgärder också skulle kunna vidtas på lämpliga platser i den 
befintliga ledningsgatan utanför projektområdet. 

Kommunstyrelseförvaltningen delar också sökandens uppfattning om 
att detta ledningsprojekt, vad avser berörda delar inom Haninge 
kommun, inte kan antas innebära betydande miljöpåverkan (BMP). 

Sökanden har noterat att denne behöver söka dispens och tillstånd för 
att genomföra åtgärder inom Rudans naturreservat. Detta medför 
även en dialog om behovet av kompensationsåtgärder. Sådana 
tillstånd söks hos Södertörns miljö- och hälsoskyddsförbund, som är 
tillsynsmyndighet för naturreservatet. 

För de delar av befintlig ledning som berörs av ombyggnationerna 
avser sökanden att teckna markupplåtelseavtal med berörda 
fastighetsägare gällande rätten att bygga och bibehålla ledningarna. 
Haninge kommun berörs av detta som markägare. 

Haninge kommun önskar få medverka i det fortsatta arbetet. 

Underlag för beslut 
- Samrådsunderlag – Ombyggnation av ledning ÄL82 S6 vid Rudan 
och Griskurvan 

- Naturvärdesinventering Griskurvan och Rudan, Tvärförbindelse 
Södertörn, 2019 

Kommunalrådsberedningens förslag till kommunstyrelsen 
Kommunstyrelsen beslutar 

1.  Kommunstyrelseförvaltningens synpunkter utgör Haninge 
kommuns remissvar. 

2.  Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
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Kommunstyrelsens beslut 
1.  Kommunstyrelseförvaltningens synpunkter utgör Haninge 

kommuns remissvar. 

2.  Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

__________ 

Expedieras: Akt 

För verkställighet: KSF 

För kännedom: SWECO, SMOHF, MEX, SBF, Berit Pettersson, 
Tiina Laantee 

 



 

 
 
- 

NATURVÄRDESINVENTERING 
Griskurvan och Rudan, 
Tvärförbindelse Södertörn, 2019 
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1 SAMMANFATTNING 
Naturvärdesinventeringen är gjord på uppdrag av Vattenfall Eldistribution AB. 
Anledningen till att en naturvärdesinventering tagits fram är att det planeras 
koncessionsförändringar för befintlig ledning. 
 
Syftet med naturvärdesinventeringen är att identifiera och avgränsa samt bedöma och 
dokumentera geografiska områden som är av betydelse för biologisk mångfald inom 
inventeringsområdet. 
 
Naturvärdesinventeringen består av en förstudie och en fältinventering. När det gäller 
noggrannheten har ambitionsnivån medel valts. Det innebär att naturvärdesobjekt som är 
minst 0,1 hektar stora och linjeformade objekt som är minst 50 meter långa och 0,5 meter 
breda har eftersökts. 
 
Inventeringen har vidare genomförts med tilläggen, visst naturvärde (naturvärdesklass 4).  
 
Inventeringsområdet ligger utmed väg 259 mellan Lissma och Jordbro i kommunerna 
Huddinge och Haninge. Det är uppdelat på två delområden. Ett i norr som kallas för 
Griskurvan och ett i söder som kallas för Rudan då det ligger inom naturreservatet 
Rudan. 
 
Fjorton naturvärdesobjekt karterades under inventeringen, ett bedömdes ha högt 
naturvärde (naturvärdesklass 2), nio påtagligt naturvärde (naturvärdesklass 3) och fyra 
bedömdes ha visst naturvärde (naturvärdesklass 4). Naturvärdena är kopplade till 
barrskogar i kuperad terräng med skogsbevuxna myrar i de lågt liggande delarna och 
barrskogar med inslag av hällmarker på höjderna. Förekomst av död ved, lodytor och 
stora stenblock samt ett trädskikt som ställvis är över 150 år. Det innebär att det finns 
goda förutsättningar för utveckling till naturskog.  
 
I inventeringsområdet noterades liljekonvalj som är skyddad enligt 
artskyddsförordningens 9§. Även den vanliga grodan som är skyddad enligt 6 § 
artskyddsförordningen hittades i området. Kungsfågeln är likt andra vilda fåglar skyddade 
enligt 4§ artskyddsförordningen, men arter markerade med B i bilaga 1 till 
artskyddsförordningen, rödlistade arter, samt sådana arter som uppvisar en negativ trend 
prioriteras i skyddsarbetet. Rödlistade arter som kötticka, tallticka och kungsfågel sågs 
under fältinventeringen. Tidigare noterade rödlistade arter är ullticka och tallticka. 
 
Inventeringsområdet ligger i söder inom naturreservatet Rudan, Haninge kommun, inom 
vilket särskilda föreskrifter gäller, bland annat förbud mot att anordna upplag samt 
schakta eller gräva i reservatet. Norra delen av delområde Griskurvan, ingår i 
naturreservatet Lissmadalen i Huddinge kommun. Även här gäller särskilda föreskrifter. 
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2 INLEDNING 
2.1 NATURVÄRDESINVENTERING ENLIGT STANDARD 

En naturvärdesinventering (NVI) kan göras på många olika sätt. Sedan 2014 finns en 
standard för hur naturvärdesinventeringar avseende biologisk mångfald ska genomföras 
och rapporteras.1 Den här inventeringen har genomförts enligt denna standard. 
 
Målen med att arbeta standardiserat är att: 

 träffsäkert hitta, värdera och beskriva de naturmiljöer som har betydelse för 
biologisk mångfald inom det avgränsade inventeringsområdet 
 

 resultatet av naturvärdesinventeringen ska avspegla verkliga skillnader i olika 
områdens betydelse för biologisk mångfald  
 

 göra det möjligt att jämföra resultat från olika naturvärdesinventeringar 
 

 göra det möjligt att granska att en naturvärdesinventering har genomförts på det 
sätt som standarden föreskriver. 

Inventeringsområdet avgränsas, ambitionsnivå för arbetet väljs, studier av tidigare kända 
naturvärden görs och en preliminär bedömning görs av vilka områden som kan antas ha 
betydelse för biologisk mångfald. Därefter genomsöks inventeringsområdet i fält. Då 
eftersöks specifikt så kallade naturvårdsarter och olika biotopers förutsättningar att hysa 
biologisk mångfald bedöms. Områden av betydelse för biologisk mångfald avgränsas, 
klassas och beskrivs som naturvärdesobjekt. Metodiken förklaras närmare i Bilaga 1. 

2.2 BAKGRUND OCH UPPDRAGETS SYFTE 

Naturvärdesinventeringen är gjord på uppdrag av Vattenfall Eldistribution AB och på 
grund av att det planeras för koncessionsförändringar på ledningen ÄL82 S6. Trafikverket 
ska bygga Tvärförbindelse Södertörn (väg 259) vilket är en ny vägsträckning mellan 
E4/E20 vid Skärholmen/Kungens kurva, via Flemingsberg till riksväg 73 i Haninge. De 
planerade åtgärderna hamnar i konflikt med befintlig luftledning på ett flertal platser. 
Ledningarna måste byggas om, vilket i vissa fall innebär att ledningen måste flyttas från 
befintlig sträckning. Ny koncession krävs för ÄL82 S6 Lissma – Jordbro. 
 
Syftet med naturvärdesinventeringen är att identifiera och avgränsa samt bedöma och 
dokumentera geografiska områden som är av betydelse för biologisk mångfald inom 
inventeringsområdet. 
  

                                                      
1 Se SIS (2014). Naturvärdesinventering avseende biologisk mångfald (NVI) – Genomförande, naturvärdesbedömning och redovisning. Svensk 

Standard SS 199000:2014. SIS (2014). Naturvärdesinventering avseende biologisk mångfald (NVI) – Komplement till SS 199000. Teknisk rapport 
SIS-TR 199001:2014. 
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Figur 1. Inventeringsområdet omfattar två delområden, Griskurvan och Rudan. Naturvärdesinventeringen är gjord med en buffertszon om 
minst 25 meter från huvudalternativ och sträckningsförslag för varje delområde. På kartan är huvudalternativet illustrerat med hel linje och 
sträckningsalternativ med streckade linjer. Griskurvan ligger i Huddinge kommun och Rudan i Haninge kommun.  
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3 METOD 
 3.1 METODBESKRIVNING 

Inventeringen har genomförts enligt Svensk Standard SiS 199000:2014 
Naturvärdesinventering avseende biologisk mångfald (NVI) – Genomförande, 
naturvärdesbedömning och redovisning med tillhörande Teknisk rapport (SIS-TR 
199001:2014). En sammanfattande metodbeskrivning finns i Bilaga 1. 

3.2 METODVAL I DET HÄR UPPDRAGET 

Naturvärdesinventeringen består av en förstudie och en fältinventering. När det gäller 
noggrannheten har ambitionsnivån detalj valts. Det innebär att naturvärdesobjekt som är 
minst 10 kvadratmeter stora och linjeformade objekt som är minst 10 meter långa och 0,5 
meter breda har eftersökts, se Tabell 1 i Bilaga 1.  
 
Inventeringen har vidare genomförts med tilläggen: 

 Visst naturvärde, naturvärdesklass 4 

 
Se Tabell 2 i Bilaga 1. 
 
3.3 TIDPUNKT OCH ANSVARIG PERSONAL 

För förstudien, fältstudien och bedömningarna ansvarar Camilla Ährlund. 
Fältinventeringen utfördes 11 och 18 september 2019. Vädret var cirka 15 grader varmt 
och växlande sol/moln. Ansvarig för interngranskning av rapporten hos Sweco är Staffan 
Arleskär. 

3.4 OSÄKERHET 

En viss osäkerhetsfaktor i denna inventering är att tidpunkten för inventeringsarbetet inte 
är anpassad för att kunna identifiera alla förekommande arter. För att kunna göra det 
måste inventeringar utföras under olika tidpunkter på året.  

3.4 INFORMATIONSKÄLLOR 

Olika källor har genomsökts för att dels kartlägga tidigare kända naturvärden i 
inventeringsområdet och det omgivande landskapet, dels undersöka om det finns 
skyddade områden enligt 7 kapitlet miljöbalken. Källorna som har använts som underlag 
för avgränsningar och bedömningar i det här uppdraget listas i Tabell 1 nedan.  
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Källa Beskrivning Datum för 

utdrag 
ArtDatabanken Naturvårdsarter. Arter som har rapporterats in 

till systemet i Artportalen och Analysportalen. 
2019-10-01 

GIS skikt 
Skogsstyrelsen 

Nyckelbiotoper, sumpskogar och 
naturvärden i skogsbruket. Inventeringar 
gjorda av Skogsstyrelsen. 

2019-10-01 

GIS-skikt 
Naturvårdsverket 

Natura 2000-områden. Naturtyper som ingår i 
EU:s art- och habitatdirektiv Bilaga 1 samt ett 
urval av andra naturtyper. 

2019-10-01 

GIS-skikt 
Naturvårdsverket 

Naturreservat. Skyddade områden med syfte 
att vårda och bevara värdefulla naturmiljöer, 
biologisk mångfald och områden för friluftslivet. 

2019-10-01 

GIS-skikt 
Jordbruksverket 

Ängs- och betesmarker. TUVA med svenska 
ängs- och betesmarksinventeringen, innehåller 
både ängs- och betesmarksobjekt och 
naturtypsytor. 

2019-10-01 

GIS-skikt 
Region 
Stockholm 

Grönstruktur. Gröna kilar i 
Stockholmsregionen. 

2019-10-01 

 
Tabell 1. Databaser som legat till grund för förstudien. 

3.5 GIS OCH FÄLTDATAFÅNGST 

För att fånga data i fält användes Apple Ipad. GPS-noggrannheten med denna utrustning 
är 5–10 meter. Naturvärdesobjekt identifieras i fält och registreras i appen Collector. Där 
lades information om objektet, preliminära bedömningar, värdefulla träd, och skyddsvärda 
arter in. Fotografier lagrades även där. 
 
GIS-skikt med naturvärdesobjekt, artförekomster och biotopskyddsobjekt har upprättats. 
Till GIS-skikten finns även tillhörande metadatablad med bland annat beskrivningar av 
attributdata.  
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4 RESULTAT 
4.1 INVENTERINGSOMRÅDET OCH DET OMGIVANDE LANDSKAPET 

Inventeringsområdet ligger utmed väg 259 i kommunerna Huddinge och Haninge. 
Inventeringsområdet har avgränsats utifrån kraftledningsgatan ÄL82 S6, Lissma – 
Jordbro, och är uppdelat i två delområden, se Figur 1. För varje delområde finns ett 
huvudalternativ för koncessionsförändringar och ett sträckalternativ, se Figur 1. Kring 
huvudalternativet och sträckalternativet har en buffertzon på minst 25 meter tagits med 
för att avgränsa inventeringsområdet. Det norra området kallas för Griskurvan och det 
södra för Rudan.  
 
Inventeringsområdet ligger i Södertörn söder om Stockholm. Det är ett typiskt 
sprickdalslandskap med dalgångar som övergår i skogsklädda höjdpartier med stor andel 
berg i dagen. Nivåskillnaderna är påtagliga och på vissa ställen reser sig branta 
bergväggar.  
 
Det ingår i en av Stockholms gröna kilar – Hanvedenkilen, som har en viktig funktion som 
rekreationsskog. Här finns stora, obrutna skogsområden i kombination med friluftsgårdar, 
spår, leder och service. Kilen innehåller viktiga spridningssamband för arter knutna till 
gammal barrskog (Region Stockholm, 2019).  
 
4.2 FÖRSTUDIEN 

Figur 2 sammanfattar tidigare känd kunskap om områden med naturvärden och skyddad 
natur i inventeringsområdet och det omgivande landskapet.  
 
I norr, Griskurvan, går inventeringsområdet in i naturreservatet Lissmadalen som är ett 
kommunalt bildat naturreservat i Huddinge kommun. Det är ett reservat med ett varierat 
odlingslandskap med strandbete, fuktbetesmarker, åkerholmar, åkermarker och öppna 
diken. 
 
I söder, Rudan, ingår inventeringsområdet i naturreservatet Rudan som är ett kommunalt 
bildat naturreservat i Haninge kommun. Reservatet omfattar ett skogsområde och sjöarna 
Nedre Rudasjön samt en mindre del av Övre Rudasjön.  
 
Vid Griskurvan finns ett naturvärdesobjekt och en nyckelbiotop inventerade av 
Skogsstyrelsen. Naturvärdesobjektet utgörs av en sumpskog om 1,4 hektar. 
Nyckelbiotopen är en barrskog om 2,2 hektar med gamla granar och tallar samt liggande 
och stående död ved. Här finns även en bäck och olika mossarter på stående träd, 
stenblock, bergväggar och lodytor. I söder, Rudan, ingår ett naturvärdesobjekt som är en 
barrskog om 2,7 hektar.  
 
Sumpskogar finns såväl vid Griskurvan som Rudan. 
 
Se Figur 2. 
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En naturvärdesinventering enligt svensk standard togs fram 2017 (Trafikverket, 2017) för 
att ha som underlag för planering av tvärförbindelse Södertörn, vilket är en cirka 2 mil 
lång tvärförbindelse på Södertörn mellan E4/E20 vid Fittja och väg 73 vid Jordbro.  
 
Vid fältinventeringen, som utfördes hösten 2016, avgränsades ett objekt med högt 
naturvärde (naturvärdesklass 2), ett med påtagligt naturvärde (naturvärdesklass 3) och 
två med visst naturvärde (naturvärdesklass 4) kring ledningen vid Griskurvan. Ett objekt 
med påtagligt naturvärde avgränsades kring ledningen vid Rudan.  

Figur 2. Kartan visar inventeringsområdet som i söder ingår i naturreservatet Rudan och övergår i industriområdet söder om väg 259. Ett 
naturvärdesområde, inventerat av Skogsstyrelsen korsas av inventeringsområdet i söder. I norr, vid Griskurvan, ingår en liten del i 
naturreservatet Lissmadalen, Huddinge kommun. Vid Griskurvan ingår två naturvärdesobjekt och en nyckelbiotop, Skogsstyrelsen, i 
inventeringsområdet.  
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I objektet med högt naturvärde i norr noterades naturvårdsarterna ullticka (NT) och 
tallticka (NT) samt liljekonvalj som är fridlyst enligt 9 § artskyddsförordningen.  
 
Avgränsningen är inte den samma som för denna inventering utan utgick ifrån vägen. 
 
 

 
Figur 3. I norr noterades 2016 ett objekt med högt naturvärde, samt två mindre i norr, som klassades som visst naturvärde och påtagligt 
naturvärde. I Objektet med högt naturvärde hittades naturvårdsarterna ullticka, tallticka och liljekonvalj. 
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Figur 4. I söder vid Rudan noterades ett objekt med naturvärdesklass 3, påtagligt naturvärde. 
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4.3 FÄLTINVENTERINGEN 

Naturvärdesobjekt 

Totalt 14 naturvärdesobjekt har avgränsats inom inventeringsområdet. Objekten fördelar 
sig på de olika naturvärdesklasserna i enlighet med Tabell 2 nedan. 
 

Naturvärdesklass Antal naturvärdesobjekt 
(NVO) 

1 – Högsta naturvärde 
Av särskild betydelse för att upprätthålla biologisk 
mångfald på nationell eller global nivå. 

 
0 

2 – Högt naturvärde 
Av särskild betydelse för att upprätthålla biologisk 
mångfald på regional eller nationell nivå. 

 
1 

3 – Påtagligt naturvärde 
Av särskild betydelse att den totala arealen av dessa 
områden bibehålls eller blir större samt att deras 
ekologiska kvalitet upprätthålls eller förbättras. 

 
9 

4 – Visst naturvärde 
Av betydelse att den totala arealen av dessa 
områden bibehålls eller blir större samt att deras 
ekologiska kvalitet upprätthålls eller förbättras. 
(Tillägg till standardutförandet.) 

 
4 

 
Tabell 2. Resultatet av fältinventeringen. Antal identifierade naturvärdesobjekt inom inventeringsområdet. 

Hela inventeringsområdet har bedömts med samma noggrannhet.  
 
Naturvärdesobjekten redovisas på kartan, se Figur 5, och de beskrivs i detalj i 
objektkatalogen som utgör Bilaga 2. Av objektkatalogen framgår vilka naturvårdsarter 
som noterades, hur art- och biotopvärdena har bedömts och motiveras. Det finns 
representativa foton från objekten.  
 
Generellt kan nämnas att objekten utgörs av naturvärden knutna till äldre barrskog. I 
sänkorna utgörs de av skogsbevuxna myrar och sumpskogar, i slänterna ökar inslaget av 
gran och på höjderna företrädesvis tall och hällmarker. Terrängen varierar vilket ger 
bergväggar och lodytor. I slänten mot väg 259 vid Griskurvan finns inslag ek och asp. 
Även en bäckravin med lövträd finns i norr mot gränsen till naturreservatet Lissmadalen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Figur 5. Ställvis spännande terräng med bergväggar och 
lodytor. Lodytor är mer eller mindre nakna, närmast 
lodräta bergväggar. 
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Figur 6. Resultatet från fältinventeringen. Naturvärdesobjekten beskrivs närmare i objektkatalogen som är Bilaga 2. Där finns även mer 
detaljerade kartor för naturvärdesobjekten med naturvårdsarter redovisade. 
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Naturvårdsarter 

Alla naturvårdsarter som varit aktuella i den här inventeringen redovisas i Bilaga 3. Där 
redogörs även för vilken typ av naturvårdsart det är frågan om samt lite om dess 
betydelse för den biologiska mångfalden. Naturvårdsarter finns även noterade i 
objektkatalogen, se Bilaga 2. 
 
Skyddade arter 
 
Liljekonvalj 
Liljekonvaljen noterade främst i anslutning till kraftledningsgatan. Liljekonvaljen är 
skyddad enligt 9§ artskyddsförordningen och den är vanlig i Stockholmsregionen samt 
livskraftig nationellt.  
 
Fåglar 
Fåglar är skyddade enligt 4§ artskyddsförordningen och omfattar alla vilda fåglar, men 
arter markerade med B i bilaga 1 till artskyddsförordningen, rödlistade arter, samt sådana 
arter som uppvisar en negativ trend prioriteras i skyddsarbetet och vid tillämpningen av 
förordningen (Naturvårdsverket, 2009). Arter som listas i 4§ artskyddsförordningen har ett 
särskilt starkt skydd vilket bland annat innebär att det är förbjudet att skada eller förstöra 
djurens fortplantningsområden eller viloplatser.   
 
Kungsfågel (VU) observerades vid inventeringen. Den är rödlistad och därför en 
prioriterad art enligt artskyddsförordningen. Noteringen om kungsfågel gjordes efter 
häckningssäsong och det går därför inte att dra några slutsatser om arten häckar i 
området eller inte. 
 
Groddjur 
Vanlig groda noterades vid inventeringen och den är skyddad enligt 6§ 
artskyddsförordningen vilket innebär att det är förbjudet att döda, skada, fånga eller på 
annat sätt samla in exemplar, och dessutom att ta bort eller skada ägg, rom, larver eller 
bon av vilt levande kräldjur, groddjur eller ryggradslösa djur som är upptagna i bilaga 2 till 
artskyddsförordningen. Det innebär att även åtgärder som sker oavsiktligt är förbjudna 
enligt 6§.  
 
En annan skillnad från bestämmelserna i 4§ är att djurens livsmiljö inte är skyddad i sig, 
detta innebär att livsmiljöer där arterna vistas som skyddas av 6§ inte har något skydd, 
även om dessa är av stor betydelse för arten. 
 
Rödlistade arter 
De rödlistade arterna som noterades vid inventeringen är samtliga kopplade till äldre 
barrskogar och är känsliga för skogsåtgärder. Sedan tidigare inventering utförd 2016 
finns även ullticka noterad som i Götaland och delar av Svealand är en god signalart för 
skyddsvärda granskogsmiljöer. 
 
Signalarter 
De signalarter som noterades vid inventeringen är även de kopplade till äldre barrskogar 
och äldre tallar som blomkålssvampen.  
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5 DISKUSSION 
5.1 NATURVÄRDEN 

Inventeringen i fält bekräftar skrivbordsinventeringen och de tidigare inventeringarna som 
gjorts, samt generell kunskap om området. Här finns höga naturvärden kopplade till äldre 
barrskogar och att landskapet är kuperat, vilket ger hällmarker, bergväggar och lodytor 
samt fuktiga miljöer i sänkorna med skogsbevuxna myrar och sumpskogar. Värdena i 
skogen är knutna till lång kontinuitet som barrskogar. I skogen finns värden som är svåra 
att ersätta, om det är ens möjligt, inom en rimlig tidshorisont. Här finns inslag av gamla 
träd, stående döda träd och liggande död ved i olika nedbrytningsstadier. Död ved i olika 
nedbrytningsstadier är en kvalitetsfråga då det bidrar med kontinuitet av död ved. 
 
Inventeringsområdet ingår i en av Stockholmsregionens gröna kilar – Hanvedenkilen – 
där spridning av barrskogsarter är en av grunderna till kilen.  
 
Hot mot värdena i inventeringsområdet är ändrad hydrologi, skogsbruksåtgärder och 
markexploatering. 

5.2 REKOMMENDATIONER 

Vid Griskurvan rekommenderas att gå i anslutning till befintlig kraftledning, 
huvudalternativet, eftersom sträckalternativet går upp i känsliga miljöer med värden som 
är svåra att ersätta, om det ens är möjligt inom rimlig tidshorisont. Sträckalternativet går 
över känsliga hällmarker, sumpskogar och skogsbevuxna myrar med lång kontinuitet som 
barrskogar. Värden i dessa miljöer är känsliga för kontinuitetsbrott. 
 
Om det finns befintlig död ved i huvudalternativet rekommenderas att den flyttas in i 
skogen och bevaras i området. Är det så att träd behöver tas ned förordas att även de 
placeras i området för att öka mängden död ved. 
 
Vid Rudan rekommenderas att befintlig kraftledningsgata, huvudalternativet, nyttjas för att 
minska störningarna i känsliga miljöer som skogsbevuxna myrar med lång kontinuitet 
som trädbärande marker. 
 
Fälls eventuellt träd, ska det tillföras området även här. 
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Bilaga 1 
METOD ENLIGT SIS STANDARD 
Bilaga 1 är en sammanfattande metodbeskrivning för SIS standard 
SiS 199000:2014 Naturvärdesinventering avseende biologisk 
mångfald (NVI) – genomförande, naturvärdesbedömning och 
redovisning.  

STANDARDISERAD NATURVÄRDESINVENTERING 

Syftet med en naturvärdesinventering är att träffsäkert identifiera, beskriva och värdera 
objekt som har betydelse för den biologiska mångfalden. Objekten benämns 
naturvärdesobjekt. Att identifiera naturvärdesobjekten är ingen lätt uppgift. Naturen är 
komplex och det finns många olika naturtyper, biotoper (typer av livsmiljöer) och arter att 
hålla reda på. 
 
Genom att standardisera hur naturvärdesinventeringar ska göras underlättas arbetet och 
bedömningarna kan bli mer enhetliga. Nedan beskrivs de viktigaste i processen från 
planering till färdig rapport. 

INVENTERINGSOMRÅDET 

Det ska tydligt framgå av text och kartor vad som är inventeringsområde respektive 
omgivande landskap. Inventeringsområdet ska genomsökas med en vald noggrannhet 
(se nedan) och det omgivande landskapet fungerar som referens och sammanhang. 

UPPDRAGET UTFORMAS UTIFRÅN BEHOV 

Det finns enligt standarden sätt att anpassa en naturvärdesinventering till de aktuella 
behoven. Det går att göra enbart en förstudie eller också även en fältinventering. Om 
enbart förstudie väljs innebär det att naturvärdesobjekt avgränsas utifrån kartor, flygbilder 
och andra tillgängliga kunskapsunderlag. De identifierade områdena behöver i så fall inte 
naturvärdesklassas, det räcker med att ange att de har potentiellt naturvärde. En 
naturvärdesbedömning på förstudienivå är alltid preliminär. 
 
När en naturvärdesinventering görs på fältnivå identifieras objekt med naturvärdesklass 
1, 2 och 3. Inventeringen kan göras med olika detaljeringsgrad (se tabell 1 nedan). 
Identifiering av naturvärdesobjekt med naturvärdesklass 4 är ett tillägg (se nedan) och 
ingår inte i ordinarie naturvärdesinventering på fältnivå. Detaljeringsgraden avgör hur 
små naturvärdesobjekt som identifieras. Vilka de tre detaljeringsgraderna är framgår av 
Tabell 1 nedan. 
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Detaljeringsgrad Storlek på naturvärdesobjekt som ska kunna identifieras i 

fält 
Översikt Minst en yta på 1 hektar eller ett linjeformat objekt som är minst 

100 meter långt och 2 meter brett. 
Medel Minst en yta på 0,1 hektar eller ett linjeformat objekt som är 

minst 50 meter långt och 0,5 meter brett. 
Detalj Minst en yta på 10 kvadratmeter eller ett linjeformat objekt som 

är minst 10 meter långt och 0,5 meter brett. 
 
Tabell 1. En naturvärdesinventering kan göras med tre olika detaljeringsgrader. Tekniska rapporten (SIS-TR 
199001:2014) har rekommendationer om vilken detaljeringsgrad som är lämplig i olika sammanhang. 

Det finns sex tillägg som kan väljas och som i så fall ska inarbetas så att de utgör en 
integrerad del av själva naturvärdesinventeringen, vilka de olika tilläggen är och vad de 
innebär framgår av Tabell 2 nedan. 
 

Tillägg Kommentar 
Naturvärdesklass 4 Även naturvärdesobjekt med Visst naturvärde identifieras och 

avgränsas. 
Generellt 
biotopskydd 

Alla områden som omfattas av generellt biotopskydd enligt 7 
kapitlet 11 § miljöbalken och förordningen om områdesskydd 
kartläggs. 

Värdeelement Värdeelement är inslag i naturen som gynnar biologisk 
mångfald, exempelvis värdefulla träd, vattensamlingar eller 
stenmurar. 

Detaljerad 
redovisning av 
artförekomst  

Innebär att förekomst av naturvårdsarter redovisas på karta 
eller med koordinater och med en noggrannhet på minst 10–
25 meter. 

Fördjupad 
artinventering 

Specifika arter eller artgrupper eftersöks särskilt inom hela 
eller delar av inventeringsområdet, resultatet inarbetas i 
klassningen av naturvärdesobjekten. 

Kartering av Natura 
2000-naturtyp 

Eventuella natura 2000-naturtyper identifieras, avgränsas och 
bedöms med stöd av Naturvårdsverkets manualer. 

 
Tabell 2. En naturvärdesinventering kan göras med sex olika tillägg.  

Ibland önskar beställaren av en naturvärdesinventering att den som utför uppdraget även 
ska göra andra utredningar och bedömningar än vad som ingår i standarden för 
naturvärdesinventeringar. Det kan vara lämpligt att redovisa dessa uppdrag skilt från 
själva naturvärdesinventeringen så att det tydligt framgår vad som görs enligt standard 
respektive med andra metoder. 

KÄNDA NATURVÄRDEN 

Genom olika informationskällor undersöks kända naturvärden inom inventeringsområdet 
och i det omgivande landskapet. Resultatet redovisas lämpligen på en översiktskarta och 
i en sammanfattande text. 
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LANDSKAPSOBJEKT 

Landskapsobjekt kompletterar naturvärdesobjekt och innebär att naturvärde av 
landskapsekologisk karaktär ska redovisas som geografiska områden. 
Landskapsobjekten behöver inte naturvärdesbedömas till naturvärdesklass.  

FÄLTINVENTERING 

Standarden föreskriver under vilka tidsperioder fältinventering ska utföras i olika delar av 
landet. Det ska framgå av rapporten när en fältinventering genomfördes och vem som är 
ansvarig för bedömningarna. Syftet med fältinventeringen är att verifiera preliminära 
naturvärdesobjekt, identifiera eventuella nya naturvärdesobjekt, beskriva objekten, 
justera avgränsningarna och ta fram ett biotopvärde respektive ett artvärde för varje 
naturvärdesobjekt.  

BIOTOPVÄRDE 

Biotopvärdet bedöms utifrån två aspekter: biotopkvalitet respektive sällsynthet och hot. 
Standarden definierar ett flertal olika biotopkvaliteter, några exempel är naturlighet 
(frånvaro av mänsklig påverkan), strukturer (bland annat trädens åldersfördelning) och 
kontinuitet. Med sällsynta biotoper menas biotoper som är mindre vanliga ur ett regionalt, 
nationellt eller internationellt perspektiv. Hotade biotoper är biotoper med minskande 
utbredningsområde, areal eller funktion för den biologiska mångfalden. Varje 
naturvärdesobjekt ska utifrån en samlad bedömning tilldelas ett biotopvärde på en 
fyrgradig skala, obetydligt, visst, påtagligt eller högt. 

ARTVÄRDE 

Även artvärdet bedöms på en fyrgradig skala, obetydligt, visst, påtagligt eller högt. Två 
aspekter beaktas vilka är naturvårdsarter och artrikedom.  
 
Naturvårdsarter är ett samlingsbegrepp för arter som indikerar naturvärde eller att 
naturvårdsarten i sig själv är den viktig del av den biologiska mångfalden. 
Naturvårdsarterna indelas i olika grupper.  
 
Typiska arter (T) är arter vars förekomst indikerar gynnsam bevarandestatus hos aktuell 
naturtyp enligt EU:s art- och habitatdirektiv. 
 
Signalarter (S) är arter med särskilt värde eftersom deras förekomst tyder på att det finns 
skyddsvärda naturtyper med värdefulla strukturer i området. 
 
Rödlistade arter för Sverige utarbetas av ArtDatabanken. Rödlistan anger olika arters risk 
att dö ut från Sverige. Arterna listas i olika rödlistkategorier beroende på artens status:  

 akut hotad (CR) 
 starkt hotad (EN) 
 sårbar (VU)  
 nära hotad (NT) 

Hotade arter är arter som klassas som antingen akut hotade, starkt hotade eller sårbara.  
 
Skyddade arter (§) enligt artskyddsförordningen och arter som är listade i EU:s art- och 
habitatdirektiv respektive EU:s fågeldirektiv.  
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Ansvarsarter (A) är arter där en särskilt stor andel av dess totala population finns i en 
begränsad del av det totala utbredningsområdet.  
 
Nyckelarter (N) är arter som har en särskilt viktig ekologisk funktion för andra arter. 
 
En viktig del av fältinventeringen går ut på att eftersöka naturvårdsarter. Artvärdet i ett 
visst naturvärdesobjekt bestäms utifrån hur många olika naturvårdsarter som hittas, vilka 
arterna är och hur livskraftiga populationerna verkar vara. Även tidigare registrerade fynd 
av naturvårdsarter ska bedömas. Till grund för artvärdet ligger även en allmän 
bedömning av om artrikedomen är större i det aktuella naturvärdesobjektet än vad den är 
i det omgivande landskapet eller i andra områden av samma biotop. 

NATURVÄRDESKLASS 

När art- respektive biotopvärdena för ett visst naturvärdesobjekt är definierade fastställs 
naturvärdesklassen med hjälp av matrisen i Figur 1. Om det finns en osäkerhet i 
bedömningen ska det anges, då betecknas klassningen som preliminär. 
  
 

 
Figur 1. Matrisen som avgör vilken naturvärdesklass ett naturvärdesobjek ska tilldelas. Klassningen görs genom att 
kombinera två olika bedömningsgrunder, art och biotop. Utfall som ligger nära diagonalen från högsta naturvärde 
(upptill till höger) till lågt naturvärde (nedtill till vänster) är mest sannolika. 
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I sitt grundutförande innehåller standarden tre naturvärdesklasser:  
1 – Högsta naturvärde (vinröd färg på kartor) 
2 – Högt naturvärde (klarröd färg på kartor)  
3 – Påtagligt naturvärde (orange färg på kartor) 
 
Tillägg: 
4 – Visst naturvärde (gul färg på kartor) 
 
Vad de olika klasserna står för framgår av Tabell 3 nedan. 
 
De delar av inventeringsområdet som inte avgränsas som naturvärdesobjekt eller 
landskapsobjekt kallas övriga områden. 
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 Naturvärdesklass Förtydligande 
1 – Högsta 
naturvärde 
Störst positiv 
betydelse för biologisk 
mångfald 

Varje enskilt område med denna naturvärdesklass bedöms 
vara av särskild betydelse för att upprätthålla biologisk 
mångfald på nationell eller global nivå. 

2 – Högt naturvärde 
Stor betydelse för 
biologisk mångfald 

Varje enskilt område med denna naturvärdesklass bedöms 
vara av särskild betydelse för att upprätthålla biologisk 
mångfald på regional eller nationell nivå. 

Naturvärdesklass 2 motsvarar ungefär Skogsstyrelsens 
nyckelbiotoper, lövskogsinventeringens klass 1 och 2, ängs- 
och betesmarksinventeringens klass aktivt objekt, ängs- och 
hagmarksinventeringens klass 1–3, 
ädellövskogsinventeringen klass 1 och 2, skyddsvärda träd 
enligt åtgärdsprogrammet, våtmarksinventeringens klass 1 
och 2, rikkärrsinventeringens klass 1–3, limniska 
nyckelbiotoper, skogsbrukets klass urvatten, värdekärnor i 
naturreservat samt fullgod Natura 2000-naturtyper. Detta 
under förutsättning att de inte uppfyller Högsta naturvärde. 

3 – Påtagligt 
naturvärde 
Påtaglig betydelse för 
biologisk mångfald 

Varje enskilt område av en viss naturtyp med denna 
naturvärdesklass behöver inte vara av särskild betydelse för 
att upprätthålla biologisk mångfald på regional, nationell eller 
global nivå, men det bedöms vara av särskild betydelse att 
den totala arealen av dessa områden bibehålls eller blir 
större samt att deras ekologiska kvalitet upprätthålls 
eller förbättras. 

Naturvärdesklass 3 motsvarar ungefär ängs- och 
betesmarksinventeringens klass restaurerbar, 
Skogsstyrelsens objekt med naturvärde, 
lövskogsinventeringens klass 3, ädellövskogsinventeringens 
klass 3, våtmarksinventeringens klass 3 och 4 samt 
skogsbrukets klass naturvatten. 

4 – Visst naturvärde 
Viss positiv betydelse 
för biologisk mångfald 
 
Denna naturvårdsklass 
ingår inte i 
grundutförandet enligt 
standarden utan kan 
väljas som tillägg. 

Varje enskilt område av en viss naturtyp med denna 
naturvärdesklass behöver inte vara av betydelse för att 
upprätthålla biologisk mångfald på regional, nationell eller 
global nivå, men det bedöms vara av betydelse att den 
totala arealen av dessa områden bibehålls eller blir 
större samt att deras ekologiska kvalitet upprätthålls 
eller förbättras. 

Naturvärdesklass 4 är användbar för områden som tydligt 
påverkats av mänsklig aktivitet men där det trots allt finns 
biotopkvaliteter eller arter av viss positiv betydelse för 
biologisk mångfald som äldre produktionsskog med 
flerskiktat trädbestånd men där andra värdestrukturer och 
värdeelement saknas. 

 

Tabell 3. Naturvärdesklasser, vad de innebär och vad de ungefär motsvaras av enligt standarden för naturvärdesinventeringar. 
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RESULTATREDOVISNING AV INVENTERINGEN 

Enligt standarden ska resultatet av naturvärdesinventeringen redovisas i en rapport och 
det finns en lång lista med krav på vilka uppgifter denna rapport ska innehålla. Geografisk 
information ska även redovisas i GIS och observationer av naturvårdsarter ska 
registreras i Artportalen eller motsvarande nationell databas för artrapportering. 
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Bilaga 2 
OBJEKTKATALOG 
Naturvärdesobjekt som identifierats och avgränsats, se Figur 3. 
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Figur 7. Karta över naturvärdesobjekt 1 till och med 4. 
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Naturvärdesobjekt nr  1 
Naturvärdesklass 4 Visst naturvärde 

Areal (hektar) 0,3 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Granskog 

Naturvårdsarter  

Artvärde Obetydligt artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av rikligt med död ved, dock färsk, 
bedöms objektet hålla visst biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp - 

Beskrivning Objektet utgörs av en jämnårig granskog som har 
rikligt med färsk död ved. Hassel i buskskiktet. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla visst naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 2 
Naturvärdesklass 4 Visst naturvärde 

Areal (hektar) 0,2 

Naturtyp Infrastruktur och bebyggelse 

Biotop Kraftledningsgata 

Naturvårdsarter Liljekonvalj (§) 

Artvärde Genom förekomst av skyddad art med lågt 
singalvärde bedöms objektet hålla obetydligt 
artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av blommande arter, vilket gynnar 
olika nektarsökande insekter, bedöms objektet hålla 
visst biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av ledningsgata som går över 
tidigare betade mark. En hel del örnbräken men även 
arter som gökärt, stor blåklocka, ärenpris, liljekonvalj 
och smultron. Hasselbuskar och yngre ek finns i 
kanten av objektet. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla visst naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 3 
Naturvärdesklass 4 Visst naturvärde 

Areal (hektar) 0,5 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Hällmarkstallskog 

Naturvårdsarter Liljekonvalj (§) 

Artvärde Genom förekomst av skyddad art med svagt 
indikatorvärde bedöms objektet hålla obetydligt 
artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av död ved, varma berghällar, 
vilket främjar värmeälskande arter och olika 
blommande arter, vilket gynnar nektarsökande 
insekter, bedöms objektet hålla visst biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av hällmarkstallskog med äldre tall, 
samt gran, rönn och ek i trädskiktet. I fältskiktet 
finns ljung, liljekonvalj, tjärblomster, ärenpris och 
kärleksört. I bottenskiktet renlav. Berg i dagen. 
Sparsam förekomst av död ved. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla visst naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 4 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 0,7 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Bäckravin 

Naturvårdsarter Brudborste (S), liljekonvalj (§), skogsalm (CR) 

Artvärde Genom förekomst av skyddad art, signalart och 
rödlistad art bedöms objektet hålla visst artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av död ved, lodytor, strömmande 
vatten, stenar i botten på bäcken, som i objektet är 
naturligt meandrande, bedöms objektet hålla 
påtagligt biotopvärde. Det som är minusfaktorer är att 
det ligger en åkermark i anslutning till vilket ger 
näringspåverkan i bäcken och att den är uträtad före 
och efter objektet. Även att trädkontinuiteten inte är 
lång vilket gör att det inte förekommer riktigt gamla 
träd. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en meandrande bäck med ravin. 
Bäcken är norr och söder om objektet uträtad. I 
trädskiktet finns klibbal med alticka, asp och björk. 
Här finns tämligen allmänt med död ved, dock främst 
klen död ved. I buskskiket finns hassel. Bäcken har 
strömmande vatten och lerig botten. I norr ansluter 
åkermark som vid fältbesöket utgjordes av vallodling. 
Mot öster finns lodytor. Trädkontinuiteten är inte så 
lång då objektet troligen tidigare nyttjats för slåtter. 
Här finns ormbunkar och enstaka brudborste i 
fältskiktet samt olika mossor och harsyra i 
bottenskiktet som dock domineras av förna. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla påtagligt 
naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Figur 8. Karta över naturvärdesobjekt 5 till och med 9. 
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Naturvärdesobjekt nr 5 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 4,1 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Barrblandskog 

Naturvårdsarter Fjällig taggsvamp (S) 

Artvärde Genom förekomst av signalart bedöms objektet hålla 
visst artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av äldre träd, död ved, lodytor och 
stenblock rika på skrymslen bedöms objektet hålla 
påtagligt biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en barrblandskog med inslag av 
asp, ek och björk i trädskiktet. Objektet är kuperat 
och lodytor förekommer. Här finns mossklädda 
stenar och berghällar med bland annat renlav. 
Sparsamt med död ved såväl liggande som 
stående. Enstaka stubbar finns också. I bottenskiktet 
finns bland annat husmossa. Gamla granar finns 
med hängande döda grenar. Hänglavar förekommer 
här och var. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla påtagligt 
naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 6 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 1,3 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Sumpskog 

Naturvårdsarter Vanlig groda (§), kransmossa (TA) 

Artvärde Genom förekomst av skyddad art och typisk art 
bedöms objektet hålla visst artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av naturliga 
vattenståndsfluktuationer och naturliga småvatten 
med höga zoologiska värden bedöms objektet hålla 
påtagligt biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av blandsumpskog med klibbal, björk 
och gran i trädskiket. Det är tämligen allmänt med 
död ved, främst klen. Alticka på al. I bottenskiktet 
finns bland annat harsyra, kransmossa, björnmossa 
och kvastmossa. Avvattning sker mot sydväst. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla påtagligt 
naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 7 
Naturvärdesklass 2 Högt naturvärde 

Areal (hektar) 3,7 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Barrblandskog, hällmarkstallskog 

Naturvårdsarter Tidigare arter: Ullticka (NT), tallticka (NT). Nya 
arter: kötticka (NT), fjällig taggsvamp (S), 
kransmossa (TA), blomkålssvamp (S), blåmossa 
(S), ormvråk (§) 

Artvärde Genom förekomst av rödlistade arter och 
signalarter bedöms artvärdet som påtagligt. 

Biotopvärde Genom förekomst av fuktdråg, senvuxna granar 
och äldre tall, död ved i olika nedbrytningsstadier 
och dimensioner, lodytor samt berg i dagen 
bedöms biotopvärdet som högt. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en barrblandskog med gran, 
tall och enstaka ekar samt aspar i slänt mot väg 
259. Det är tidigare inventerat som en 
nyckelbiotop av Skogsstyrelsen. Fuktdråg i 
sluttning mot väg 259. Tall företrädesvis på 
höjderna och gran i sänkorna. En del av granarna 
är senvuxna och en del bedöms som äldre då de 
har hängande grenar. Lodytor och berg i dagen. 
På hällarna växer det ren- och fönsterlav, och i 
sänkorna blåbärsris. I bottenskiktet bland annat 
kammossa och husmossa. Tämligen allmänt 
med död ved. I en slänt rikligt med död ved. 
Mindre kuddar med blåmossa. Hänglavar 
förekommer tämligen allmänt. 

Motivering till naturvärdesklass En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms ha högt naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 

  

Kötticka 
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Naturvärdesobjekt nr 8 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 0,4 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Skogsbevuxen myr 

Naturvårdsarter  

Artvärde Genom att objektet bedöms ha god artrikedom för 
biotopen bedöms objektet ha visst artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av mindre småvatten, död ved och 
äldre tallar bedöms objektet hålla påtagligt 
biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en skogsbevuxen myr omgiven av 
äldre skog. I trädskiktet finns äldre tall, björk och 
enstaka granar. Fältskiktet består av vass, blåbärsris, 
odon och lite skvattram. I bottenskiktet finns 
vitmossor och björnmossa. Sparsamt med liggande 
och stående död ved. Små naturliga vatten, mycket 
spår runt dem av olika djur då det står en saltsten 
där. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla påtagligt 
naturvärde. 
 

Inventerare Camilla Ährlund 

 

 

  



34 NATURVÄRDESINVENTERING – Griskurvan och Rudan, Tvärförbindelse Södertörn 2019  
 Date: 2019-1004  
 Document supervisor: Camilla Ährlund  

 

Naturvärdesobjekt nr 9 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 1,4 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Hällmarkstallskog, barrblandskog 

Naturvårdsarter Kungsfågel (VU), smal svampklubba (S), 

Artvärde Genom förekomst av signalart och rödlistad art 
bedöms objektet hålla visst artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av äldre tall med grov bark, död 
ved och lodytor bedöms objektet hålla påtagligt 
biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en barrblandskog med tall och 
gran samt inslag av björk i trädskiktet. I fältskiktet 
blåbärsris. Varierad terräng med berg i dagen på 
höjderna och sänkor med blåbärsris. Tallen är äldre 
och med grov bark och hängande döda grenar. 
Spärrgrenig tall i ljusare partier. Äldre senvuxen gran 
med mycket hängande döda grenar. Tämligen 
allmänt med död ved, såväl stående som liggande. 
Ren- och fönsterlav på hällarna. Tämligen allmänt 
med hänglavar. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla påtagligt 
naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 

  
 

  

Smal svampklubba 
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Figur 9. Karta över naturvärdesobjekt 10 till och med 14. 
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Naturvärdesobjekt nr 10 
Naturvärdesklass 4 Visst naturvärde 

Areal (hektar) 0,7 

Naturtyp Infrastruktur och bebyggelse 

Biotop Kraftledningsgata 

Naturvårdsarter Liljekonvalj (§) 

Artvärde Genom förekomst av fåtal signalarter för  
kraftledningsgator och en vanligt förekommande 
skyddad art bedöms artvärdet som obetydligt. 

Biotopvärde Genom förekomst av blommande arter, vilket bland 
annat gynnar olika arter av nektarsökande insekter, 
bedöms objektet hålla visst biotopvärde. Berg i 
dagen bidrar till biotopvärdet då de gynnar 
värmeälskande arter. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en kraftledningsgata som växlar 
mellan fuktiga sänkor och områden på höjderna med 
berg i dagen. Ställvis rikligt med slyuppslag. I 
sänkorna finns björnmossa, tranbär och kråkklöver. 
På de högre partierna finns det delar där det är rikligt 
med ljung samt att det även finns äkta johannesört, 
ärenpris och bergsyra. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla visst naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 11 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 0,4 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Skogsbevuxen myr 

Naturvårdsarter  

Artvärde Genom förekomst av för biotopen god artrikedom 
bedöms objektet ha visst artvärde. Objektet bidrar 
också till variation i landskapet vilket bidrar till hög 
artrikedom. 

Biotopvärde Genom förekomst av död ved och lång kontinuitet av 
trädbärande mark, samt att biotopen bidrar till 
variation i landskapet bedöms objektet hålla påtagligt 
biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en skogbevuxen myr med tall och 
björk i trädskiktet. Träden varierar i ålder. Enstaka 
liggande och stående död ved. Fältskiktet domineras 
av skvattram med inslag av odon. I bottenskiktet 
björnmossa och vitmossa samt tranbär. Träd med 
insektshål. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla påtagligt 
naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 12 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 1,4 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Skogsbevuxen myr 

Naturvårdsarter  

Artvärde Genom förekomst av för biotopen god artrikedom 
bedöms objektet ha visst artvärde. Objektet bidrar 
också till variation i landskapet vilket bidrar till hög 
artrikedom. 

Biotopvärde Genom förekomst av död ved och död ved med 
insektshål samt för biotopen naturlig vegetation 
bedöms det ha påtagligt biotopvärde.  

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en skogsbevuxen myr med tall 
och björk i trädskiktet. Det förekommer sparsamt 
med stående död ved och enstaka liggande död ved. 
Insektshål på den döda veden. Pors och skvattram i 
fältskiktet. I bottenskiktet finns björnmossa och 
vitmossor. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av objektets biotop- och 
artvärde motivera att det bedöms ha påtagligt 
naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 13 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 0,3 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Skogsbevuxen myr 

Naturvårdsarter  

Artvärde Genom förekomst av för biotopen god artrikedom 
bedöms objektet hålla visst artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av gamla träd, död ved och 
luckighet i trädskiktet bedöms objektet hålla påtagligt 
biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en skogsbevuxen myr med tall i 
trädskiktet, men med inslag av björk och gran. Ingår i 
ett objekt som är inventerat som ett 
naturvärdesobjekt av Skogsstyrelsen. Tallar med 
grova döda grenar, vilket indikerar på tallar i alla fall 
över 150 år. I fältskiktet blåbärsris och inslag av 
skvattram och odon. I bottenskiktet vitmossor och 
björnmossa. Sparsamt med död ved där stående död 
ved dominerar. Spår av hackspettar och insektshål 
på stående död ved. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla påtagligt 
naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 
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Naturvärdesobjekt nr 14 
Naturvärdesklass 3 Påtagligt naturvärde 

Areal (hektar) 2,0 

Naturtyp Skog och träd 

Biotop Barrblandskog 

Naturvårdsarter Kungsfågel (§, VU), tallticka (NT), blomkålssvamp (S) 

Artvärde Genom förekomst av rödlistade arter och signalart 
bedöms objektet hålla visst artvärde. 

Biotopvärde Genom förekomst av en flerskiktad skog med död 
ved och äldre tallar med grova grenar samt grov bark 
bedöms objektet hålla påtagligt biotopvärde. 

Natura 2000-naturtyp – 

Beskrivning Objektet utgörs av en flerskiktad barrblandskog som 
av Skogsstyrelsen inventerats som ett 
naturvärdesobjekt. Tämligen allmänt med död ved 
såväl stående som liggande som är rika på insektshål 
och spår av hackspettar. Husmossa i bottenskiktet. I 
objektet noterades en del klibbticka, samt tallticka 
och blomkålssvamp, vilket tyder på tallar över 150 år. 
Här finns även vridna tallar och tallar med grova 
grenar. Blåbärsris i fältskiktet. Spår av hackspettar. 
Insektshål i stående död ved. 

Motivering till 
naturvärdesklass 

En samlad bedömning av biotop- och artvärde 
motiverar att objektet bedöms hålla påtagligt 
naturvärde. 

Inventerare Camilla Ährlund 

  
 

  

Blomkålssvamp 
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Bilaga 3 
NATURVÅRDSARTER 
I den första tabellen nedan redovisas naturvårdsarter som hittats 
inom inventeringsområdet samt tidigare fynd vilka bedöms som 
säkra.  

 
Art  Typ av naturvårdsart Betydelse för den biologiska 

mångfalden 
Liljekonvalj 
Convallaria 
majalis 

Skyddad art enligt 9§ 
artskyddsförordningen, 
typisk art 

Arten är allmänt förekommande i 
Stockholmsregionen. Typisk art för 
näringsfattig ekskog. 
 

Kötticka 
Leptoporus 
mollis 

Rödlistad som nära 
hotad (NT) 

Brunrötare på gran. Arten indikerar hög 
luftfuktighet och äldre barrskogar. Känslig 
för skogliga ingrepp. 

Smal 
svampklubba 
Tolypocladium 
ophioglossoides 

Signalart enligt 
Skogsstyrelsen 

Parasit på brunskaliga hjorttryfflar. 

Kungsfågel 
Regulus regulus 

Rödlistad som sårbar 
(VU), skyddad art 
enligt 4§ 
artskyddsförordningen 

Lever främst i barrträdsmiljöer. 
Förekommer i skogar som inte påverkats 
av kraftig störning som slutavverkning, 
markberedning, körskador, gödsling eller 
dikning. 

Blomkålssvamp 
Sparassis crispa 

Signalart enligt 
Skogsstyrelsen 

Gamla barrskogar. Stubbar och på 
marken dolda rötter av levande och döda 
tallar. Indikerar träd över 150 år. 

Kransmossa 
Rhytidiadelphus 
triquetrus 

Typisk art i näringsrika 
skogar 

 

Tallticka 
Phellinus pini 

Rödlistad som nära 
hotad (NT), signalart 
enligt Skogsstyrelsen 

Signalerar skyddsvärda trädbestånd med 
tallar över 100–150 år. 

Vanlig groda 
Rana temporaria 

Skyddad art enligt 6§ 
artskyddsförordningen 

 

Fjällig taggsvamp 
Sarcodon 
imbricatus s. str. 

Signalart enligt 
Skogsstyrelsen 

Indikerar skogar med höga naturvärden. 

Ormvråk 
Buteo buteo 

Skyddad art enligt 4§ 
artskyddsförordningen 
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Skogsalm 
Ulmus glabra 

Rödlistad som akut 
hotad (CR) 

Almen hotas av almsjuka som orsakas av 
en svamp. 

Blåmossa 
Leucobryum 
glaucum 

Signalart enligt 
Skogsstyrelsen och 
typisk art i barrskogar 

Växer på fuktiga blöta underlag och finns 
främst i hällmarkstallskogar och 
sumpskogar. 

Brudborste 
Cirsium 
heterophyllum 

Signalart enligt 
Skogsstyrelsen, 
signalart för ängs- och 
betesmarker enligt 
Jordbruksverket samt 
typisk art i högörtängar 
och näringsrika skogar 

Signalart för näringsrikare skogar, 
källskogar, och för ängs- och 
betesmarker. 

Tidigare funna arter 
Ullticka 
Phellinus 
ferrugineofuscus 

Rödlistad som nära 
hotad (NT) och 
signalart enligt 
Skogsstyrelsen, typisk 
art 

Lever i eller på död-döende ved och 
ibland på levande träd med döda 
träddelar eller svampar. Lever främst i 
barrträdsmiljöer. Beroende av hög och 
jämn luftfuktighet i gamla, ostörda 
skogsmiljöer. Känslig för snabba 
förändringar av ljus-/vindförhållanden 
eller uttorkning.  

 
Tabell 1. Naturvårdsarter funna inom inventeringsområdet vid fältbesök samt tidigare fynd vilka bedöms som säkra. För 
närmare upplysning om i vilka naturvärdesobjekt arterna registrerats, se objektskatalogen i Bilaga 2. 
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1 (2)  REMISS 
Datum 
2022-03-04 

Ärendenummer 
2021–102417 

  
 

  
 

Tillstånd och prövning 
Kristina Pers 
016-16 25 31 
kristina.pers@ei.se 

HANINGE KOMMUN 
 
haningekommun@haninge.se 

Begäran om yttrande över ansökan om nätkoncession 

Vattenfall Eldistribution AB har ansökt hos Energimarknadsinspektionen (Ei) om 
tillstånd för flytt och omdragning av en kraftledning (nätkoncession för linje).  

Ansökan avser flytt och omdragning av befintlig luftledning vid Rudan och 
Griskurvan i Haninge och Huddinge kommuner, Stockholms län. Den ska drivas 
med 130 kV (nominell spänning) och konstrueras för 145 kV 
(konstruktionsspänning). Det är Ei som avgör om ledningen ska få tillstånd. 

I vår handläggning utreder vi ledningens påverkan på samhällsbyggnaden, miljön 
och människors hälsa. Ni är obligatorisk remissinstans enligt 8 § elförordningen 
(2013:208). Vi behöver därför ert svar för att kunna fatta ett beslut.  

Av ert yttrande ska det särskilt framgå 

 om ledningen är förenlig med kommunens detaljplaner och 
områdesbestämmelser 

 om ledningen passerar nära skolor, förskolor eller annan liknande verksamhet 

 om ni anser att de skyddsåtgärder sökanden avser vidta är tillräckliga 

 annan information som ni anser är av betydelse för vår prövning. 

Ansökan med bilagor når du enklast via vår webbplats www.ei.se. Skriv in 
ärendenummer 2021–102417 i sökrutan på webbplatsen för att komma direkt till 
ärendet. 

Vi vill ha ert yttrande senast den 9 maj 2022. Skicka ert yttrande till Ei genom att 
besvara detta mejl eller mejla det till diariet@ei.se. Ange ärendenumret 2021–
102417 i ämnesraden och skriv att det rör sig om ett yttrande. Ni behöver inte 
skicka originalet per post. 



 

 

REMISS 2 (2) 
Datum 
2022-03-04 

Ärendenummer 
2021–102417 

 

 

Om ni har frågor, vänligen kontakta handläggaren enligt ovan. 

Med vänlig hälsning, 

 

Kristina Pers 

 

Bilaga: (Skickas endast till kommunerna och länsstyrelsen) 

 Naturvärdesinventering 
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Svar på remiss av Trafikförändringar i SL-trafiken 
2022/23 (T23) 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Kommunstyrelseförvaltningens synpunkter utgör Haninge 
kommuns remissvar. 

2. Haninge kommun ställer sig bakom det 
Södertörnsgemensamma remissvaret. 

Sammanfattning av ärendet  
Trafikförvaltningen inom Region Stockholm har sänt ut 
trafikförändringsremiss T23 för synpunkter. Få ändringar föreslås 
generellt i länet och så även inom Haninge kommun. Dock föreslås 
trafikering av området Nedersta i Västerhaninge samt utökning av 
sjötrafiken för skol- och arbetspendling från Kymmendö och norra 
Ornö.  

Kommunstyrelseförvaltningen är positiv till de föreslagna ändringarna 
men lyfter även några ytterligare frågor som inte hanterats i remissen. 
Dessa är åtgärder vid Gullmarsplan, busstrafikeringen till Albyberg 
och Jordbro verksamhetsområden samt närtrafiklinje 981. 

Vidare ställer sig kommunstyrelseförvaltningen bakom det 
Södertörnsgemensamma yttrandet över trafikförändringsremissen. 

Ärendet 
Trafikförvaltningen inom Region Stockholm har sänt ut 
trafikförändringsremiss T23 för synpunkter. Få ändringar föreslås 
generellt i länet och så även inom Haninge kommun. Dock föreslås 
trafikering av området Nedersta i Västerhaninge samt utökning av 
sjötrafiken för skol- och arbetspendling från Kymmendö och norra 
Ornö.  

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Kommunstyrelseförvaltningen står i alla delar bakom det 
Södertörnsgemensamma yttrandet men önskar komplettera med 
följande kommunspecifika synpunkter. 
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Sjötrafik 

Linje 19 Dalarö – Norra Ornö 

Förslag: Linjen utökas under lågsäsong till daglig trafik med två dubbelturer 
anpassade till skol- och arbetspendling Dalarö-Kymmendö-Ornöboda-Söderviken-
Dalarö under isfri vinter, vår- och hösttidtabell. Enstaka turer föreslås förlängas 
till Fiversättraö, Mefjärd och Fjärdlång.  
Kommunstyrelseförvaltningen är positiv till förslaget och vill 
understryka behovet av att det genomförs. En förbättrad skol- och 
arbetspendling leder till en mer levande skärgård. Det är dock viktigt 
att turerna anpassas tidsmässigt till de bofastas behov och ger 
möjlighet till en reell arbetspendling, så som att de måste vara framme 
i Dalarö möjligen redan klockan 07. Det måste också finnas ett Hela-
resan-perspektiv så att båtarnas och bussarnas avgångar och 
ankomster i Dalarö är synkroniserade. 

Linje 22 Nynäshamn – Nåttarö – Ålö 

Förslag: Översyn av trafikbehovet främst under helger till följd av ökat resande 
och övernattningar på turistmål längs med linjen. 
Kommunstyrelseförvaltningen välkomnar förslaget. 

Busstrafik 

Paketlösning: Linje 844 Västerhaninge station-Åbylund och linje 843 
Västerhaninge station-Söderby brygga 

Förslag: Trafikförvaltningen överväger att inrätta ny bussförbindelse till/från  
Nedersta i Västerhaninge. Det görs genom ändrad turtäthet på de befintliga 
linjerna.  
Kommunstyrelseförvaltningen är positiv till den föreslagna åtgärden. 
Haninge kommun har under åren gjort satsningar i Nedersta och 
byggt ut infrastruktur som stödjer busstrafik, vilket idag saknas. 
Åtgärden är efterfrågad från de boende som nu får möjlighet till en 
mer hållbar arbetspendling. Förvaltningen anser att detta är en av de 
mest prioriterade åtgärderna i trafikförändringsremisserna de senaste 
åren. På sikt kommer Nedersta allé och Skarplöt allé byggas ihop och 
tillsammans med förtätning av området ge möjlighet för en 
genomgående busslinje. 

Övriga synpunkter på sådant som inte omnämns i 
trafikförändringsremissen 

Gullmarsplan 
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Trafikförvaltningen har meddelat kommunstyrelseförvaltningen att de 
under året avser påbörja en behovsanalys av bytespunkt Gullmarsplan 
i syfte att säkerställa anläggningar och bytespunktens funktion över tid 
och i relation till Stockholms stads programarbete. Som underlag för 
detta kommer strategiska linjenätsförändringar och systemlösningar 
för Sydostsektorn att studeras.  

Kommunstyrelseförvaltningen välkomnar översynen av Gullmarsplan 
och vill tydligt understryka kommunens vilja och ambition att delta i 
arbetet. Förutom Stockholms stads utveckling och programarbete har 
även Sydostsektorns olika bebyggelseambitioner och -planer en stor 
påverkan på behov och framtida utformning av Gullmarsplans. I 
detta arbete bör inkluderas utredningar för en spårburen trafik till 
Tyresö. Det är en av Södertörnskommunernas fem prioriterade 
åtgärder i trafikinfrastrukturen. 

Albyberg och Jordbro 

Busstrafiken till och från Albyberg verksamhetsområde, men även 
Jordbros verksamhetsområde, behöver utvecklas för att anpassas till 
företagens och deras anställdas behov.  

Kommunstyrelseförvaltningen har genomfört en enkät bland 
företagarna. I svaren framkommer flera behov, särskilt att buss 826 
får avgångs- och ankomsttider som är anpassade till dels pendeltågen 
och dels till arbetstiderna. I de flesta företagen börjar de anställda 
jämn timme men bussen ankommer Albyberg något senare, eller en 
halvtimme tidigt. Det finns också flera företag med öppettider utanför 
7-19 då bussen trafikerar, särskilt tidigare morgnar och det finns även 
behov av helgtrafik. Utmaningarna kring kollektivtrafiken är så stora 
att flera företag har haft svårt att anställa personal av just den 
anledningen. 

Busslinje 826 Handen-Albyberg: Busslinjen behöver utvecklas så att 
den trafikerar hela verksamhetsområdet. Bussen kan med fördel även 
trafikera Dammliden, på detta sätt blir tillgängligheten busstrafik i 
hela Albyberg bättre. 

Kommunstyrelseförvaltningen önskar inleda en närmare dialog med 
Trafikförvaltningen och Nobina om de mer specifika 
förutsättningarna för företagen avseende kollektivtrafik i Albyberg 
och Jordbro verksamhetsområden. 
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Handenterminalen 

Kommunstyrelseförvaltningen anser att fler busslinjer behöver angöra 
bussterminalen i Handen för att få en bättre koppling till pendeltåget. 
Idag är det flertalet bussar som endast trafikerar Nynäsvägen. Syftet 
med terminalen är att underlätta för kollektivtrafikresenärer. Genom 
att inte alla bussar kopplas samman med pendeltåget ger det en 
otydlighet för resenärerna.  

Buss 981 

Kommunstyrelseförvaltningen önskar att Trafikförvaltningen gör en 
översyn av närtrafiklinje 981.  

Bakgrunden är att under förra året lades den anropsstyrda busslinjen 
982 Haningeflexen ned på grund av lågt resande. Dock hade hållplats 
Albatrossvägen en hel del resande och därför förlängdes närtrafiklinje 
981 dit samt till Port 73. Kommunen har i tidigare remisser uttalat sig 
positivt till detta. Kommunstyrelseförvaltningen har nu i en skrivelse 
adresserad till Storstockholms Lokaltrafik blivit uppmärksammad på 
att ett flertal trafikanter inte är nöjda med närtrafiklinjens utformning. 
De menar att de flesta resenärer önskar åka till Haninge centrum, 
PRO (på Runstensvägen) samt Handens sjukhus och eftersom linjen 
endast går åt ett håll måste man åka via Brandbergen, ICA Maxi och 
Port 73. 

Kommunstyrelseförvaltningen önskar därför att Trafikförvaltningen 
gör en kartläggning av närtrafiklinje 981 avseende bland annat antalet 
på- och avstigande resenärer samt resenärernas upplevelser och 
behov. 

Buss 836 

Boende i Norrby kan resa med buss 836 till Vega station för 
anslutning till pendeltåg. Att däremot ta sig vidare till Haninge 
centrum blir svårare och kräver byte till pendeltåg för att åka en 
station. Buss 836 bör förlängas från Vega station till Handens station 
så att boende i Norrby på ett smidigt sätt kan ta del av den service 
som finns där. 

Vendelsö 

Boende i Vendelsö bör ges möjlighet att åka buss till Vega station och 
inte bara vara hänvisade till Handens station. 
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Ekonomiska konsekvenser 
Förslagen föranleder inga ekonomiska konsekvenser för kommunen. 

Underlag för beslut 
- Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-05-09 

- Information om trafikförvaltningens förslag på 
trafikförändringar inför T23, 2022-03-08,  

- Södertörnsgemensamt remissyttrande T23 

Beslutet skickas till:  

Region Stockholm, Trafikförvaltningen 

__________ 

   

Magnus Gyllestad 
Kommundirektör 

 Annica Lempke 
Avdelningsdirektör 

 



  

 

SÖDERTÖRNSKOMMUNERNA SAMVERKAR 
www.sodertornskommunerna.se 

Remissyttrande från 
Södertörnskommunerna över 
trafikförändringar i SL-trafiken 
2022/2023 (T23) 
Trafikförvaltningen inom Region Stockholm har översänt en bruttolista med förslag 
på trafikförändringar avseende bland annat linjesträckningar, turtäthet och 
trafikeringstid inför trafikåret T23.  

Södertörnskommunerna (Botkyrka, Haninge, Huddinge, Nykvarn, Nynäshamn, 
Salem, Södertälje och Tyresö) har, utifrån Södertörns utvecklingsprogram och sitt 
mångåriga samarbete, tagit fram det här gemensamma remissvaret. Södertörns 
remissyttrande behandlar övergripande och långsiktiga frågor om kollektivtrafiken 
och dess utveckling. Kommunerna kommer lämna egna kommunspecifika 
synpunkter på förslagen i T23. 

Trafikförvaltningen önskar svar senast den 10 juni 2022.  

Södertörnskommunerna prioriterade 
infrastrukturinvesteringar 
Södertörnskommunerna består av åtta kommuner med över 500 000 invånare som 
tillsammans har gjort en kraftfull prioritering kring vilka åtgärder som är viktiga att 
genomföra i den södra länshalvan. Dessa är: 

 Tvärförbindelse Södertörn behövs för att binda samman regionen och för att 
stödja den nationellt prioriterade överflyttningen av godstransporter från väg till 
sjöfart och därmed kraftfullt bidra till klimatomställningen. Den möjliggör också 
en effektiv kollektivtrafik med buss och knyter ihop våra regionala stadskärnor. 
 

 Ny passage av Södertälje kanal är en förutsättning för näringslivets fortsatta 
tillväxt och kompetensförsörjning i Stockholm-Mälarregionen. Motorvägsbron 
E4/E20 över Södertälje kanal är en av landets mest sårbara vägsträckor. Med en 
ny passage kommer nya kollektivtrafikkörfält skapas, både i tunneln och på den 
befintliga Mälarbron som kan stärka kollektivtrafikens attraktivitet och 
konkurrenskraft. 
 

 Ny bytespunkt i Flemingsberg krävs för att förbättra den storregionala 
tillgängligheten och avlasta andra delar av trafiksystemet. Åtgärder behövs för att 

Avsändare 
Södertörnskommunerna 
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lägga grunden för en attraktiv storregional bytespunkt där kollektivtrafiken är 
prioriterad. Planeringen behöver starta omgående och satsningen är viktig för 
utvecklingen av kollektivtrafiksystemet i stockholmsregionen. 
 

 Nya spår på sträckan Järna-Flemingsberg behövs för att säkra kapaciteten i 
Ostlänkens förlängning. Fortsatt utredning behövs och spårdragningen måste ta 
hänsyn till regionala nyttor, näringslivets behov av kompetensförsörjning och väl 
fungerande arbetspendling genom ett stopp i Södertälje Syd. 
 

 En utredning om Spår till Tyresö behöver starta snarast för att klara kapaciteten 
för kollektivtrafiken på östra Södertörn på medellång sikt. För att hantera 
trafiken på kort sikt måste Bytespunkt Gullmarsplan bli planeringsmoget till nästa 
länsplan. 

Åtgärderna ovan är alla nödvändiga och avgörande för att uppnå en god 
tillgänglighet, binda ihop regionen, bryta segregation och förbättra matchningen på 
arbetsmarknaden. Tillgängligheten är avgörande för att korta restiderna mellan de 
regionala stadskärnorna och kommunerna på Södertörn. Förutsättningarna är goda 
för såväl ett ökat bostadsbyggande som utveckling av arbetstillfällen på Södertörn 
både på kort och lång sikt, men det kräver fullföljda insatser i infrastrukturen för 
förbättrad tillgänglighet inte minst för kollektivtrafiken.  

Synpunkter på T23 förslaget 
Södertörnskommunerna kan konstatera att det är få förändringar som föreslås 
kommande trafikår. Samtidigt föreslås förändringar för Södertälje som man valt att 
redovisa utanför remissen.  

Södertörnskommunerna hade gärna sett att alla förändringar redovisades samlat då 
det annars är svårt att få en överblick över regionens samlade prioriteringar. Ett 
viktigt syfte med en samlad T23-remiss är att vi som remissinstanser ska kunna se 
vilka satsningar som regionen föreslår och därmed vara delaktiga i att kvalitetssäkra 
regionens föreslagna trafikförändringar. När nu vissa delar av regionens förändringar 
hanteras separat försvåras denna remisshantering och stora delar av syftet med T23 
riskerar att gå förlorat. 

Övriga synpunkter 
Takten behöver öka för regional stombusstrafik  
Takten för utbyggd regional stombusstrafik behöver öka. Södertörnskommunerna 
har tidigare i yttranden föreslagit att Region Stockholm ska utarbeta 
finansieringslösningar för objekt med stor regional nytta, såsom stombusstrafik eller 
regionala cykelstråk. Det är därför välkommet med den regionala cykelförhandling 
som Region Stockholm initierat. Södertörnskommunerna har förhoppning om att 
något motsvarade initiativ tas för stombusstrafikens genomförande.   
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Pendeltågstrafiken på längre sikt 
Södertörnskommunerna anser att färdigställandet av dubbelspåret längs hela 
Nynäsbanan är en viktig investering på längre sikt för att säkerställa framkomligheten 
på järnvägen för både person- och godstrafik. Utökad kapacitet behöver samplaneras 
med kommunerna. 

Synpunkter på RiGata - Buss 
Region Stockholm fastställde i juni 2021 riktlinjen RiGata - Buss med nya och mer 
långtgående krav på den fysiska utformningen av infrastruktur för att kunna trafikera 
med buss. Flera kommuner på Södertörn, och andra, har under framtagandet av 
RiGata – Buss haft en hel del allvarliga synpunkter på dokumentet som inte har 
beaktats. Processen med framtagandet av RiGata – Buss har inte varit inkluderande 
och transparent och det färdiga dokumentet går i många delar inte alls att applicera i 
vår planering. Trots att kommunerna är väghållare, har planmonopol och höga 
ambitioner kring kollektivtrafik finns det många exempel på att RiGata – Buss i för 
hög grad inskränker kommunernas planering. Södertörnskommunerna önskar 
framföra dessa synpunkter samlat och väljer därför att skicka med dem i T23- 
yttrandet med förhoppning om att synpunkterna kan vidarebefordras till rätt instans 
inom Trafikförvaltningen. 

Kollektivtrafikens funktion har förstås stor betydelse både vid nybyggnation och 
utveckling av befintliga områden samt en hög prioritet hos kommunerna. 
Södertörnskommunerna anser dock att dokumentets innehåll riskerar att motverka 
vår ambition att bygga attraktiva stadsmiljöer samt att målet för bussarnas 
framkomlighet direkt krockar med det viktiga målet om trafiksäkerhet och trygghet 
för oskyddade trafikanter.  

För att skapa attraktiva stadsgator behöver gaturummet utöver vägens trafikfunktion 
även inkludera vistelse, rörelse och överbygga barriärer med mera samtidigt som den 
gemensamma utmaningen i stadsmiljöer ofta är bristen på yta. Vad som ska ingå i 
gaturummet blir, sett till helheten, en avvägning mellan trafikfunktion, platsfunktion 
och bebyggelsestruktur med mera. I alltsammans inkluderas faktorer såsom 
framkomlighet, trafiksäkerhet, tillgänglighet och trygghet.  

På väg till och från bussen är bussresenärerna oskyddade trafikanter i gatumiljön. Då 
måste det till exempel finnas hastighetssäkrade passager över gatorna, anpassad 
hastighet och avvägda körfältsbredder. Vid planeringen måste ett hela-resan-
perspektiv anläggas med utgångspunkt i Nollvisionen. Genom att följa RiGata – Buss 
blir vägarna breda och utan säkerhetsdämpande åtgärder.  

Varje lösning och utformning för kollektivtrafiken måste ta sin utgångspunkt från 
den unika platsen och dess förutsättningar och inte från principer med ska-krav. 
RiGata – Buss har sin utgångspunkt i Vägar och gators utformning som Trafikverket 
använder för de statliga vägarna i landsbygdsmiljö. De föreslagna körfältsbredderna 
är inte möjliga att tillämpa i en tätare miljö med målkonflikter med en levande stad. 
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RiGata - Buss lämpar sig mindre bra i stadsliknande miljöer med begränsat utrymme 
med behov av flera funktioner. 

I flera fall finns det antagna detaljplaner i kommunerna som är utformade enligt det 
tidigare dokumentet RiBuss men som ännu inte är genomförda där 
Trafikförvaltningen och bussoperatörer nu ställt krav enligt det nya dokumentet. Det 
anser Södertörnskommunerna vara oacceptabelt. 

Det är också rimligt att RiGata - Buss förhåller sig till de trafikkoncept som 
Kollektivtrafikplan 2050 föreslår, där olika linjer har olika funktion, liksom de har 
olika förutsättningar i den fysiska miljön. 

Södertörnskommunerna önskar att Trafikförvaltningen ser över riktlinjerna och blir 
mer förstående kring avsteg från dessa vid kommunal utformning av den fysiska 
miljön, självklart i en samverkande diskussion. I egenskap av väghållare ansvarar 
kommunerna för så mycket mer än framkomlighet, varför det inte är rimligt att vi ska 
be om tillåtelse att göra avsteg från ett dokument vars krav inte tar hänsyn till 
helheten. En process för att hantera avsteg bör också formaliseras så att den inte är 
personberoende eller att frågorna hantera olika för olika kommuner. På så vis kan vi 
nå en bra planering med bred ansats som inkluderar såväl busstrafikens 
förutsättningar som andra samhällsmål. 
 
För Södertörnskommunerna:  
 
Ebba Östlin 
Ordförande i kommunstyrelsen i Botkyrka 
 
Meeri Wasberg 
Ordförande i kommunstyrelsen i Haninge 
 
Daniel Dronjak 
Ordförande i kommunstyrelsen i Huddinge 
 
Gunilla Lindstedt 
Ordförande i kommunstyrelsen i Nykvarn 
 
Harry Bouveng 
Ordförande i kommunstyrelsen i Nynäshamn 
 
Rickard Livén 
Ordförande i kommunstyrelsen i Salem 
 
Boel Godner 
Ordförande i kommunstyrelsen i Södertälje 
 
Anita Mattsson 
Ordförande i kommunstyrelsen i Tyresö 



1(66)

Trafikavdelningen PM
2022-02-10

Diarienummer
TN 2021-0988

Infosäk. klass
K1 (Öppen)

Handläggare
Erik Norling

Region Stockholm
Trafikförvaltningen
105 73 Stockholm

Leveransadress:
Lindhagensgatan 100
Godsmottagningen
112 51 Stockholm

Telefon: 08-123 316 00
Fax: 08-123 316 06
registrator.tf@regionstockholm.se

Säte: Stockholm
Org.nr: 232100-0016
www.regionstockholm.se

Besök oss: Lindhagensgatan 100. Kommunikationer: Stadshagen/Thorildsplan

Remiss inför trafikförändringar i SL-trafiken 
2022/2023 (T23)
Härmed översänds en bruttolista med förslag på trafikförändringar inför tid-
tabellsskiftet i december 2022 (T23). 

Trafikförvaltningen har påbörjat arbetet med trafikförändringar inför december 2022. 
Detta arbete innefattar främst omfördelningar av trafiken, men också utökningar och redu-
ceringar.

Härmed översänds en bruttolista med förslag på trafikförändringar inför tidtabellsskifte 
i december 2022 (T23). Bruttolistan innehåller förslag avseende bland annat linjesträck-
ningar, turtäthet och trafikeringstid. Den har tagits fram i samarbete med trafikutövarna 
och bygger bland annat på kommunala bebyggelseplaner, resandestatistik samt input från 
kommunerna inom ramen för trafikförvaltningens kommundialog. Ytterligare utredning av 
förslagen kommer att göras innan beslut om eventuellt genomförande tas. Alla förslag kom-
mer inte kunna genomföras.

SL har under hela pandemin kört med full trafik, trafikförändringsremissen innehåller 
främst omfördelningar och justeringar i trafiken, baserat på normala förutsättningar. 

Trafikförvaltningen tar tacksamt emot synpunkter på och prioriteringar av 
förslagen utifrån den kunskap, erfarenhet och lokalkännedom som finns i 
kommunerna samt i funktionshindersorganisationerna.

I dokumentet finns även trafikförvaltningens inriktning för pendel- och regionaltågstrafiken 
för T24 och framåt. Planeringshorisonten för spårtrafiken är längre än för övrig trafik och 
remissinstanserna uppmanas därför redan nu inkomma med synpunkter även för kom-
mande tågplaner. 

I slutet av april kommer trafikförvaltningen att informera regionens pendeltågskommuner 
om den tåglägesansökan inför T23 som Trafikförvaltningen lämnar till Trafikverket och 
möjlighet till dialog kommer att finnas kring pendel- och regionaltågstrafikens fortsatta ut-
veckling.
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Trafikförvaltningen ser fram emot era synpunkter på bruttolistan som ni skickar senast den 
10 juni 2022 till registrator.tf@sll.se. Uppge diarienummer TN 2021-0988 samt namn på 
remissinstans i ärendemeningen. 

Med vänliga hälsningar

Erik Norling
Trafikdirektör
Trafikavdelningen 
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1 Trafikförsörjningsprogrammet

Det regionala trafikförsörjningsprogrammet är regionens viktigaste styrdokument för kol-
lektivtrafikens utveckling. Under 2017 beslutade landstingsfullmäktige om ett reviderat tra-
fikförsörjningsprogram där långsiktig hållbarhet är ledordet. Programmet pekar ut de lång-
siktiga målen för kollektivtrafiken som alla aktörer i regionen behöver arbeta mot tillsam-
mans. Det omfattar både upphandlad och kommersiell trafik och rör alla trafikslag, såväl 
buss- och spårtrafik som färdtjänst och kollektivtrafik på vatten.

1.1 Övergripande mål
Trafikförsörjningsprogrammet har tre övergripande mål:

Ökat kollektivt resande
Länets befolkning väntas öka från dagens 2,2 miljoner till knappt 2,9 miljoner 2030. Det 
ställer krav på att kollektivtrafiken kan utvecklas i samma takt och att hela transportsyste-
met planeras så att kollektivt resande kan främjas framför privatbilism.

Smart kollektivtrafiksystem
Kollektivtrafiken ska utvecklas på ett sätt som hushåller med samhällets resurser. Den ska 
vara miljöanpassad, säker och resurseffektiv.

Attraktiv region
Kollektivtrafiken ska bidra till ökad jämlikhet och jämställdhet genom att skapa tillgänglig-
het till arbete, service och fritidsaktiviteter utifrån olika behov och förutsättningar.

1.2 Hållbar utveckling
Framtidens kollektivtrafik måste planeras utifrån fokus på hållbar utveckling. Därför ge-
nomsyrar hållbarhet alla mål i det reviderade trafikförsörjningsprogrammet.
Hållbar utveckling består av tre delar:

Ekologisk hållbarhet
Social hållbarhet
Ekonomisk hållbarhet
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1.3 Trafikförändringsprocessen
Trafikförvaltningen planerar och genomför trafikförändringar inom ramen för den så kal-
lade trafikförändringsprocessen, en flerårig process. Under det första året samlas bak-
grundsinformation in och analyseras. Under det andra året används den bakgrundsinform-
ationen till att utreda och forma förslag på trafikförändringar. Processen beskrivs nedan. 
Den skiljer sig något åt beroende på avtalstyp och trafikslag. 

Trafikförändringsprocessen börjar under våren år 1 genom att trafikförvaltningen i samar-
bete med Statistiska Centralbyrån och Tillväxt- och regionplaneförvaltningen genomför in-
samling av kommunala bebyggelseplaner. Under hösten år 1 arbetar trafikförvaltningen och 
trafikutövarna med att ta fram förslag på trafikförändringar. Förslagen baseras bland annat 
på kommunernas bebyggelseplaner, resenärsönskemål, resandestatistik och genomförandet 
av strategiska planer. Förslag till förändringar ställs samman av trafikförvaltningens trafi-
kavdelning och remitteras i februari år 2 till kommunerna i regionen och funktionshin-
dersorganisationer. Regionens trafiknämnd får information om förslagen genom ett in-
formationsärende. 

Under våren år 2 arbetar trafikförvaltningen vidare med förslagen i produktionsavtal. Det 
arbetet innebär bland annat kategoriseringar av förslag, analyser, prioriteringar samt kon-
sekvensbeskrivningar. På komplexa förslag utförs samhällsekonomiska analyser. För incita-
mentsavtalen inkommer trafikutövarna med skriftliga redogörelser som innehåller konse-
kvensbeskrivningar och beskrivning av samrådsprocess. För pendeltåg ansöker trafikför-
valtningen om tåglägen hos Trafikverket i april år 2.

I maj/juni år 2 inkommer remissyttranden från remissinstanserna.  

En slutlig sammanvägning av förslag och synpunkter görs och under sommar och tidig höst 
år 2 skickas offertförfrågningar ut och trafikförvaltningen beställer trafiken (avser produkt-
ionsavtal). För incitamentsavtal inkommer trafikutövaren med förfrågan om att genomföra 
trafikförändring. Trafikförvaltningen godkänner eller avslår dessa förfrågningar. Under ti-
dig höst år 2, efter en period av samordning mellan de järnvägsföretag som vill trafikera 
Trafikverkets järnvägsnät, fastställer Trafikverket tågplanen för Sverige. Trafikförvalt-
ningen informeras om vilka tåglägen man har blivit tilldelade. 

Trafiknämnden informeras om beslutade förändringar genom ett informationsärende un-
der hösten år 2. Nämnden får information om samtliga beställda respektive godkända tra-
fikförändringar samt trafikförvaltningens kommentarer på remissyttranden. Dokumenten 
skickas även ut till remissinstanserna.  

Det ordinarie tidtabellskiftet sker i mitten av december år 2. 
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1.4 Planera för kollektivtrafiken – Trafikförvaltningens riktlinjer
Det ska vara en självklarhet för alla att kunna välja att resa kollektivt. Trafikförvaltningens 
riktlinjer syftar till att skapa samsyn hos alla som arbetar med infrastruktur och utför eller 
planerar SL:s trafik. I huvudsak är trafikförvaltningens riktlinjer uppbyggda utifrån ska-
krav som bygger på trafikförvaltningens uppdrag att skapa en fungerande kollektivtrafik. 
Trafikförvaltningen har inte rådighet eller möjlighet att ställa ska- krav på all infrastruktur. 
Dock ser trafikförvaltningen starka skäl att driva ett visst förhållningssätt för att säkerställa 
trafikens framkomlighet och villkor på alla vägar och körytor, där trafiken delar utrymme 
med övrig trafik, framförallt buss- och viss spårvagnstrafik.  Om kraven inte tillgodoses 
finns risk att en sträcka eller område inte kan trafikförsörjas. Avsteg från trafikförvaltning-
ens riktlinjer vid om- och nybyggnation av fysisk infrastruktur försämrar väsentlig förut-
sättningarna att bedriva god kollektivtrafik. Det är därför viktigt att Trafikförvaltningen är 
med mycket tidigt i den fysiska planeringen och utformning av infrastruktur. Trafikförvalt-
ningens riktlinjer RiGata-buss, RiPlan, RiTerm, RiTill m.fl. finns att hämta på Region 
Stockholms hemsida:
https://www.sll.se/verksamhet/kollektivtrafik/kollektivtrafik-for-alla/

1.5 Trafikförvaltningens löpande dialog med kommunerna
Denna remiss är en del av den dialog som trafikförvaltningen har med kommunerna. Nedan 
beskrivs kommundialogstrukturen som helhet. 

Trafikförvaltningens dialog med kommunerna sker i löpande mötesserier, kommunernas 
plansamråd samt årlig remiss om trafikförändringar. Det förekommer även möten på andra 
nivåer och forum, kring enskilda sakfrågor. Varje kommun har en utsedd samhällsplanerare 
på avdelningen Strategisk Utveckling på Trafikförvaltningen som ansvarar för Trafikför-
valtningens kontakt med kommunerna. 

Under 2020 började Trafikförvaltningen att implementera ett nytt arbetssätt inom busstra-
fikplanering; trafikutvecklingsplaner. De är uppdelade per busstrafikavtal och syftar till att 
ta fram planer för busstrafik med en tidshorisont på 10 år. Berörda kommuner, trafikutö-
vare och trafikförvaltningen deltar. Implementering av arbetssätt sker i takt med att nya 
trafikavtal ingås. 

Grenvisa möten inom pendeltågssystemet
Utöver nedan beskrivna löpande möten anordnar trafikförvaltningen grenvisa möten med 
pendeltågskommunerna, fyra stycken, för att tala om pendeltågstrafiken och pendeltågssy-
stemet. Dessa fyra möten hålls en gång per år under våren och innehåller information om 
hur pendeltågstrafiken planeras, vår ansökan till Trafikverket om pendeltågstrafiken för 
2022 och tankar kring vidare trafikutveckling. Här lyfts frågor som berör pendeltågstrafi-
ken, både kommande tågplaner och långsiktiga frågor. 
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Löpande mötesserie
Planeringsmöten
Kommunvisa möten som hålls två ggr/år. Här lyfts långsiktiga strategiska frågor som berör 
kollektivtrafiken, exempelvis bebyggelseplaner och större förändringar i gatunät/vägnät. 
Förutom trafikförvaltningen och kommunen bjuds trafikutövare för buss och Trafikverket 
in. 

Uppföljningsmöten
Kommunvisa möten som hålls två ggr/år. Här görs uppföljning av frågor som rör kollektiv-
trafiken i kommunen på kort sikt, exempelvis mindre trafikförändringar, hållplats- och 
framkomlighetsfrågor som avses ske i närtid, inom två år. Förutom trafikförvaltningen och 
kommunen deltar berörd trafikutövare. 

Sektorsamråd
Sektorsamråd hålls vid behov. Alla kommuner i en sektor deltar. Mötena kan rikta sig både 
till politiker och/eller tjänstemän och är ett forum för att diskutera övergripande strategiska 
frågor. 

Plansamråd 
Trafikförvaltningen har dialog med kommunen inom ramen för kommunens planarbete och 
andra specifika projekt och utredningar.

Årlig remiss med trafikförändringar
Trafikförvaltningen sammanfattar bruttolista med förslag på trafikförändringar som remit-
teras till kommuner samt funktionshindersorganisationer.  

1.6 Avtalstyper 
Trafikförvaltningen har olika typer av trafikavtal för olika trafikområden. 
Det finns två huvudtyper av avtal, samt blandningar av dessa. Det är så kallade produkt-
ionsavtal samt incitamentsavtal. Trafikförvaltningen och trafikutövaren har olika roller i de 
olika avtalstyperna. I produktionsavtal styr trafikförvaltningen trafiken och trafikföränd-
ringar i större utsträckning, och trafikförändringar sker vid tidtabellskifte i december. För 
incitamentsavtal styr trafikutövaren över utbudsförändringar inom ram för en enligt avtal 
fastställd grundtrafik, med hänsyn till avtalsbestämda gränser för trängsel. 

Under 2022 är det driftstart för de tre avtal som reglerar trafiken för Roslagsbanan (april), 
busstrafiken i norrort (november) och busstrafiken i Norrtälje (augusti). Beslut avseende 
driftstart av de nya avtalen som berör Nacka/Värmdö samt Stockholms söderort avvak-
tas till följd av överprövning.
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Huvudsakligt busstrafikavtal per kommun samt namn på trafikutövare fr.o.m. T23 

Kommun Avtalstyp Trafikutövare
Botkyrka Produktion Keolis
Danderyd Produktion Transdev
Ekerö Produktion Arriva
Haninge Incitament Nobina
Huddinge Produktion Keolis
Järfälla Produktion Nobina
Lidingö Incitament Keolis
Nacka Produktion Keolis
Norrtälje Produktion Transdev
Nykvarn Incitament Nobina
Nynäshamn Incitament Nobina
Salem Produktion Keolis
Sigtuna Produktion Transdev
Sollentuna Incitament Arriva
Solna Incitament Arriva
Stockholm, innerstaden Incitament Keolis
Stockholm, söderort Incitament Keolis
Stockholm, västerort Incitament Arriva
Sundbyberg Incitament Arriva
Södertälje Incitament Nobina
Tyresö Incitament Nobina
Täby Produktion Transdev
Upplands-Bro Produktion Nobina
Upplands Väsby Produktion Transdev
Vallentuna Produktion Transdev
Vaxholm Produktion Transdev
Värmdö Produktion Keolis
Österåker Produktion Transdev
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Trafikavtal per spårslag samt trafikutövare fr.o.m. T23

1.7 Tidtabellskiften

Följande datum gäller för ordinarie tidtabellskiften för alla trafikslag (inklusive pendelbå-
tar) utom skärgårdstrafiken för T23, 2022/2023: 

Normaltidtabellen börjar den 11 december 2022
Sommartidtabellen gäller den fr o. m. 23 juni t o. m. 20 augusti 2023

För skärgårdstrafiken gäller följande: 

Vintertidtabellen gäller den 11 december 2022 till 5 april 2023.
Vårtidtabellen gäller den 6 april till 22 juni 2023.
Sommartidtabellen gäller den 23 juni till 20 augusti 2023.
Hösttidtabellen gäller från den 21 augusti 2023.

Trafikförvaltningen reserverar sig för eventuella felskrivningar. 

Spårslag Avtalstyp Trafikutövare
Tunnelbanan Produktion MTR Tunnelbanan
Pendeltåget Produktion MTR Pendeltåget
Saltsjöbanan Incitament Arriva
Roslagsbanan Produktion Transdev
Tvärbanan Incitament Arriva
Nockebybanan Incitament Arriva
Lidingöbanan Produktion/Incitament Stockholms spårvägar
Spårväg city Produktion/Incitament Stockholms spårvägar
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2 Förslag på trafikförändringar uppdelat per trafikslag

2.1 Tunnelbana
Trafikförändringar T23

Inom ramen för den årliga genomlysningen av tunnelbanetrafiken ser vi över eventuella be-
hov av justeringar med utgångspunkt i resenärsunderlaget. Inför T23 arbetar vi med objekt 
som syftar till att trimma utbudet för att skapa mest nytta med den volymen trafik som till-
handahålls idag samt med de vagnresurser som finns tillgängliga. Det kan innebära mindre 
reduceringar i nuvarande utbud, där behovet inte kan stärkas för att öka utbudet där rese-
närsunderlaget stödjer behovet.

Trafikstörande arbeten
Under påsken planeras arbeten på Söderströmsbron som innebär begränsningar på den 
röda linjen. Grön linje ersätter den röda linjen helt på sträckan Slussen-Gamla stan. 

Under sommaren pågår arbeten med utbyggnad av tunnelbanan som innebär att sträckan 
Farsta Strand- Hökarängen stängs av och ersätts med buss under hela sommarperioden (8 
veckor). Vidare pågår arbete med tillgänglighetsanpassning av station Gamla stan, vilket 
påverkar trafikeringen på sträckan Slussen-T-Centralen genom reducerad kapacitet på röd 
respektive grön linje på sena vardagskvällar. Under ca en vecka stängs den gröna linjen av 
helt mellan Slussen-T-Centralen med anledning av upprustning av Söderströmsbroarna. 
Resenärer hänvisas då till den röda linjen för resor på den berörda sträckan. Stockholms 
stad planerar också för att anlägga en gång- och cykeltunnel under tunnelbanespåret mellan 
Fruängen och Västertorp. Arbetet innebär totalavstängning på den nämnda sträckan under 
ca 2-3 veckor sommartid med hänvisning till ersättningstrafik. 

2.2 Lokalbanor
Roslagsbanan
Trafikförvaltningen överväger att utöka trafiken på söndagar, så att den motsvarar den tra-
fik som bedrivs på lördagar. Detta skulle innebära kvartstrafik på större delen av linjenätet 
och att trafikförvaltningens riktlinjer uppfylls. Vidare överväger förvaltningen att låta 
snabbtågen på L27S att stanna vid station Tibble. Åtgärden innebär en större tillgänglighet 
till skolor och Täby centrum för resenärer på Kårstalinjen. Åtgärderna ligger i linje med den 
långsiktiga utvecklingsinriktningen att stärka Roslagsbanans roll som bärande radiell 
stomtrafik i nordostsektorn och realisera nyttorna med gjorda och planerade investeringar i 
Roslagsbanesystemet
Saltsjöbanan
Inga trafikförändringar är planerade.



11(66)

Trafikavdelningen
Trafikavdelningen

PM
2022-02-10

Diarienummer
TN 2021-0988

Infosäk. klass
K1 (Öppen)

Nockebybanan
Inga trafikförändringar är planerade.

Spårväg City
Inga trafikförändringar är planerade.

Tvärbanan
Trafikförvaltningen avser att starta trafiken till Ursviks torg när banan dit är färdigbyggd, 
vilket beräknas till senare delen av 2023.

Lidingöbanan
Till årsskiftet 2022/23 kommer den nya dubbelspåriga Lilla Lidingöbron att kopplas in. I 
samband med inkopplingsarbetena görs en trafikavstängning. Justeringen av buss- och 
spårvagnstrafiken avses att göras i samband med att den nya dubbelspåriga Lilla Lidingö-
bron öppnar. Åtgärderna ligger i linje med att realisera nyttorna med gjorda investeringar i 
Lidingöbanan. 

2.3 Pendeltåg
Trafikförändringar T23

Tågplan T23 kommer medföra enbart smärre ändringar jämfört med gällande tågplan 
(T22).
I dagsläget är dock ingen ansökan för T23 inskickad till Trafikverket och förändringar kan 
tillkomma.

Vinter-, vår- och hösttidtabell
Mälarbanan
Justeringar av tågtiderna i Bålsta kan komma ske för att möjliggöra kortare bytestider 
till/från Regionaltågen.
Ostkustbanan
Inga förändringar planeras för Ostkustbanan.
Södertäljelinjen
Inga förändringar planeras för Södertäljelinjen.
Nynäsbanan
Justeringar av avgångstider från Västerhaninge mot Nynäshamn kan komma att ske i låg-
trafik för att möjliggöra förbättrade bytestider till/från regionaltågen i Bålsta.
Gnestalinjen
Inga förändringar planeras för Gnestapendeln.

Sommartidtabell
Mälarbanan, Ostkustbanan, Södertäljelinjen och Nynäsbanan
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Trafiken kommer att anpassas med anledning av de större trafikstörande arbetena på 
Mälarbanan och vid Solnatunnlarna.

Principen för sommartrafiken på Ostkustbanan, Nynäsbanan och Södertäljegrenen kommer 
att följa motsvarande principer som gäller för sommartrafiken 2022. Det vill säga då Mälar-
banan är avstängd kommer trafiken på Nynäsbanan ledas till Ostkustbanan. När Mälarba-
nan är öppen kommer en reducerad variant av vintertrafiken att köras.

2.3.1.1 Trafikstörande arbeten
I likhet med tidigare år kommer spårarbeten påverka trafiken.

Mälarbanan
Trafikverkets arbeten med utbyggnaden av fyrspår på Mälarbanan fortsätter under 2022, 
vilket medför ett flertal avstängningar av trafiken. Det planeras för en sex veckor lång av-
stängning under sommaren. Trafiken ersätts vid avstängningarna av buss och tunnelbana.

Ostkustbanan
Underhållsarbeten i Solnatunnlarna medför enkelspår genom Solna, vilket i sin tur medför 
att vissa tåg inte stannar i Solna. Arbetet planeras till fem veckor under sommaren. Tågens 
tider justeras också för att enkelspårstrafiken ska fungera.

Södertäljelinjen
Trafikverket planerar genomföra kapacitets- och hastighetshöjande åtgärder mellan Älvsjö 
och Flemingsberg. Pendeltågstrafiken kommer under en sommarvecka att påverkas genom 
att tågen inte kommer stanna i Älvsjö, Huddinge och Stuvsta.

Nynäsbanan
Inga kända större trafikpåverkande arbeten.

Gnestalinjen
Trafikverket planerar, att under fyra sommarveckor, stänga av ”gamla” Västra Stambanan 
mellan Järna och Södertälje Hamn. Detta innebär att ingen tågtrafik kan bedrivas på 
sträckan. Arbete pågår för att hitta en alternativ trafikering, inklusive samordning med reg-
ionaltågstrafiken och föreslagen utveckling av busstrafiken i Södertälje.

2.3.2 Trafikutveckling T23 och framåt
För den lite längre utvecklingshorisonten bedrivs trafikutvecklingen ofta i form av en åt-
gärdsvalsstudie tillsammans med berörda parter. Utgångspunkten för studierna är den mel-
lan Trafikverket och trafikförvaltningen gemensamma Åtgärdsvalstudie för utveckling av 
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Pendeltågssystemet. Takten och inriktningen på utvecklingen behöver också följa och be-
akta pandemins långsiktiga påverkan på resandet. Under år 2022 planeras följande studier 
starta som kan resultera i trafikförändringar på lite längre sikt

ÅVS utvecklad spårburen kollektivtrafik till Bro/Bålsta kommer att bedrivs tillsammans 
med berörda kommuner, region Uppsala och Trafikverket. Bro har redan i dag ett lägre tra-
fikutbud än vad trafikförvaltningens riktlinjer anger samtidigt som kommunen planerar för 
ett starkt bostadsbyggande. Studien avser att studera olika förslag för att möta ett ökat re-
sande och jämna ut beläggningen mellan pendeltågen på Mälarbanan. 

ÅVS förbättrad tillgänglighet till Södertälje kommer att bedrivas tillsammans med Söder-
tälje kommun, region Södermanland och Trafikverket. Studien behandlar olika förslag på 
kort och lång sikt att korta restiderna till Södertäljes bostads- och arbetsområden från såväl 
centrala Stockholm som Södermanland. På kortare sikt finns potential för en bättre samver-
kan mellan buss, regional- och pendeltågstrafik kan bidra till att korta restiderna. På längre 
sikt kan ytterligare infrastruktur behöva tillkomma.

Åtgärdsval regionpendel. Regionen Stockholm har tillsammans med de övriga regionerna i 
Mälardalen satsat på att utveckla regionaltågstrafiken i Mälardalstrafiks regi. Genom bättre 
samordning mellan pendel- och regionaltågstrafiken kan såväl avlastning som kortare resti-
der för regionens yttre delar erbjudas. Formerna för det här kommer att utredas tillsam-
mans med Region Uppsala och trafikverket. Bl.a. undersöks olika former av taxesamord-
ning såsom SL-periodbiljettsgilitghet på Mälartåg. 

2.3.3 Regionaltågstrafiken
Stockholm – Märsta - Uppsala 
Mälardalstrafik undersöker om regionaltågstrafiken Stockholm – Märsta – Knivsta – Upp-
sala kan utvecklas till dubbelriktad halvtimmestrafik även i riktning mot Uppsala på morgo-
nen och från Uppsala på eftermiddagen för att underlätta pendling Märsta – Uppsala. Idag 
erbjuds timmestrafik i den relationen. 
Svealandsbanan: Uppsala – Arlanda- Stockholm – Södertälje – Eskilstuna- Ar-
boga (-Örebro) 
Inga kända förändringar
Nyköpingsbanan: Stockholm – Södertälje – Nyköping – Norrköping
Inga kända förändringar
Sörmlandspilen: Stockholm  - Södertälje  - Katrineholm – Hallsberg
Sommaren 2023 då Gnestapendeln p.g.a. banarbete inte kan trafikeras Södertälje C – Järna 
undersöks om en samordnad trafiklösning med regionaltågen och föreslagna satsningar på 
busstrafiken i Södertälje kan hittas.
I övrigt inga kända förändringar
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Mälarbanan: Stockholm – Sundbyberg – Bålsta – Västerås – Örebro (-Göte-
borg)
Sommartid är trafiken avstängd enligt samma period som pendeltågstrafiken på Mälarba-
nan, bussar ersätter
De justerade tider för pendeltågen som övervägs ger kortare restider mellan exempelvis 
Barkarby och Västerås/Enköping
I övrigt inga kända förändringar.

2.4 Sjötrafik
Ekerö

Linje 89
Linjen föreslås att måndag-fredag under sommartidtabellens första och sista två veckor få 
utökad trafik på morgonen mot Klara Mälarstrand och på eftermiddagen från Klara Mälar-
strand för att möta efterfrågan på arbetspendling.

Haninge
Linje 19 Dalarö – Norra Ornö
Trafiken på linjen föreslås upphandlas och omarbetas under lågsäsong och utökas till daglig 
trafik med två dubbelturer anpassade till skol- och arbetspendling Dalarö-Kymmendö-
Ornöboda-Söderviken-Dalarö under isfri vinter, vår- och hösttidtabell. Enstaka turer före-
slås förlängas till Fiversättraö, Mefjärd och Fjärdlång. 

Linje 22 Nynäshamn – Nåttarö - Ålö
Översyn av trafikbehovet främst under helger till följd av ökat resande och övernattningar 
på turistmål längs med linjen.

Lidingö
Linje 80 Ropsten – Tranholmen – Storholmen
Som en del av utbyggnaden av Norra Djurgårdsstaden kommer linjen att trafikera de två 
nybyggda bryggorna som planeras längs sträckan Loudden-Värtahamnen istället för Fri-
hamnen (piren). När dessa är färdigställda är vid dags datum oklart.

Nacka
Linje 80 Ropsten – Tranholmen – Storholmen
Som en del av utbyggnaden av Norra Djurgårdsstaden kommer linjen att trafikera de två 
nybyggda bryggorna som planeras längs sträckan Loudden-Värtahamnen istället för Fri-
hamnen (piren). När dessa är färdigställda är vid dags datum oklart.

Linje 83 Stockholm – Vaxholm - Ramsösund
Försöksperioden för linje 83 avslutas efter sommaren 2023 enligt beslut TN 2019-0680. Vid 
dags datum saknas besked om förlängning, ny upphandling eller eventuellt upphörande av 
linjen.
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Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås en utredning om området Ljusterö (Lina-
näs) under vår och tidig höst kan trafikförsörjas med en matarlinje som i rusningsriktning 
ansluter till linje 83 i Vaxholm.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås att Kastellet införs som ny brygga mellan 
Vaxholm och Rindö västra.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås linjen kortas av till att sluta vid Rindö 
västra. Vid Rindö västra finns anslutande buss 688 som lokalt trafikförsörjer hela Rindö. 
Waxholmsbolagets trafik övertar trafiken mellan bryggorna Vaxholm-Norra Tynningö-
Ramsö.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås alternativt en förlängning av linje 83 från 
Grenadjärbryggan till Stenslätten (Värmdö). Vid Stenslätten finns buss 439 mot Hem-
mesta-Slussen, samt möjligheter till natthamn under period av ombyggnation av kajen i 
Vaxholm.

Rindö Västras trafikbrygga, kan komma att dras in, i och med bristande uppfyllnad av sä-
kerhet och tillgänglighet. Dialog pågar med bryggägare och Vaxholms kommun i frågan.

Linje 84 Stockholm – Norra Lagnö – Ålstäket (Värmdö)
Etablering av ny pendelbåtlinje 84 på sträckan Strömkajen-Slussen-Riset-Koviksudde –
Norra Lagnö – Ålstäket med beräknad trafikstart hösten 2023.
Trafiken föreslås att bedrivas under isfria perioder av året med 6 avgångar i varje riktning 
vardagar och 3 på helger.

Norrtälje
Linje 28 Furusund – Gräskö – Söderöra
Analys av den utökade trafiken till Marö som genomfördes på försök 2022.

Översyn av vintertrafiken med utgångspunkt från Bromskär, bryggan kan idag inte trafike-
ras med djupgående vinterfartyg vilket försvårar möjligheterna till en likartad trafik under 
årets alla säsonger.

Nynäshamn
Linje 22 Nynäshamn – Nåttarö - Ålö
Översyn av trafikbehovet främst under helger till följd av ökat resande och övernattningar 
på turistmål längs med linjen.

Stockholm
Linje 80 Ropsten – Tranholmen – Storholmen
Som en del av utbyggnaden av Norra Djurgårdsstaden kommer linjen att trafikera de två 
nybyggda bryggorna som planeras längs sträckan Loudden-Värtahamnen istället för Fri-
hamnen (piren). När dessa är färdigställda är vid dags datum oklart.
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Vaxholm
Linje 4 Vaxholm - Ramsösund
Norra Tynningö brygga avstängd för ombyggnation fram till våren/försommaren 2023. Tra-
fiken ersätts under denna period av förstärkt trafik till Höganäs brygga (Tynningö) där an-
slutning till SL-689 finns.

Linje 83 Stockholm – Vaxholm - Ramsösund
Försöksperioden för linje 83 avslutas efter sommaren 2023 enligt beslut TN 2019-0680. Vid 
dags datum saknas besked om förlängning, ny upphandling eller eventuellt upphörande av 
linjen.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås en utredning göras om underlag finns för 
att området Ljusterö (Linanäs) under vår och tidig höst kan trafikförsörjas med en matar-
linje som i rusningsriktning ansluter till linje 83 i Vaxholm.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås att Kastellet införs som ny brygga mellan 
Vaxholm och Rindö västra.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås alternativt att linjen kortas av till att sluta 
vid Rindö västra. Vid Rindö västra finns anslutande buss 688 som lokalt trafikförsörjer hela 
Rindö. Waxholmsbolagets trafik övertar trafiken mellan bryggorna Vaxholm-Norra Tyn-
ningö-Ramsö.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås alternativt en förlängning av linje 83 från 
Grenadjärbryggan till Stenslätten (Värmdö). Vid Stenslätten finns buss 439 mot Hemmesta 
- Slussen, samt möjligheter till natthamn under period av ombyggnation av kajen i Vax-
holm.

Rindö Västras trafikbrygga, kan komma att dras in, i och med bristande uppfyllnad av sä-
kerhet och tillgänglighet. Dialog pågar med bryggägare och Vaxholms kommun i frågan.

Värmdö
Linje 12 C/D Åsättra – Husarö 
Mindre tidsjusteringar föreslås för att uppnå bättre passning med buss 626 i Åsättra.

Förändring av trafiken sommartid föreslås: 
Avgången från Åsättra vardagar 08:50 föreslås tidigareläggas till 08:05 och framföras 
Åsättra-(direkt) Husarö-Norra Ingmarsö-Åsättra. 
I tillägg föreslås en ny avgång köras vardagar ca. 10:10 Åsättra-Norra Ingmarsö-Husarö-
Finnhamn, där avgångstiden anpassas till anslutande buss 626 och vid Finnhamn ansluter 
till linje 12A mot Möja.

Sommartid föreslås att resenärer dagtid på delsträckan Finnhamn-Stora Kalholmen-Lång-
vik (Möja) och v.v. medföljer ordinarie avgångar på linjerna 12A/B och 40 ”NordSyd” med 
byte till linje 12C/D vid Finnhamn för vidare resa till/från Åsättra. 
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Genom detta möjliggörs och föreslås sommartid en ny avgång lunchtid Husarö/Finnhamn-
Åsättra och Åsättra-Finnhamn/Husarö. Avgången anpassas till anslutande buss 626.

Avgångarna torsdagar sommartid från Husarö 18:30 och Åsättra 19:50 föreslås att senare-
läggas på önskemål från resenärer.

Slutbrygga för linjen föreslås att ändras till att bli Husarö. Under vinter-, vår- och hösttidta-
bell föreslås att bryggan Finnhamn trafikeras på beställning på vissa avgångar där det end-
ast sällan finns resenärer.

Linje 12 C/D föreslås att få ett eget linjenummer ”36” för att förtydliga och särskilja linjen 
från linje 12 A/B Stockholm-Vaxholm-Husarö.

Linje 13 Boda – Södra Ingmarsö
Översyn av trafiken i syfte att minska restiden till huvuddestinationer längs linjen.

Linje 14 Stockholm - Möja
Trafiken måndag-torsdag under isfri vinter, vår och höst föreslås utökas med en kvällsav-
gång från Löka till Sollenkroka omkring 17:00.

Trafiken söndagar under vår- och hösttidtabell föreslås utökas med en ny avgång på förmid-
dagen från Möja till Sollenkroka.

Linje 16 Stavsnäs - Sandhamn
Linjen föreslås under vår och höst få en ny avgång fredagar 11:10 från Stavsnäs till Sand-
hamn, med retur från Sandhamn till Stavsnäs 12:05.

Avgången under hösttidtabell fredagar 16:40 Stavsnäs-Sandhamn-Stavsnäs föreslås att tra-
fikeras under hela hösttidtabellen. Idag trafikeras denna endast under höstens första 4 
veckor fram till mitten av september.

Kvällsavgången vår och höst 21:10 från Stavsnäs och 21:50 från Sandhamn föreslås efter re-
senärsönskemål att tidigareläggas till ca. 20:10 från Stavsnäs och ca. 20:50 från Sandhamn.

Eventuella förändringar i trafiken på linje 16 kommer att behöva samrådas med övriga 
kommersiella aktörer på sträckan.
I och med de begränsade kajplatser som finns vid Stavsnäs, ser Trafikförvaltningen risker 
med utveckling av trafik och att behov kan komma att föreligga att dra in vissa avgångar, i 
och med att infrastruktur saknas. 

Linje 17 Stavsnäs – Nämdö – Mörtö - Stavsnäs
Avgången under hösttidtabell fredagar 18:45 Stavsnäs-Nämdö-Stavsnäs föreslås att trafike-
ras under hela hösttidtabellen. Idag trafikeras denna endast under höstens första 4 veckor 
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fram till mitten av september.

Under vintertidtabellen föreslås trafiken på fredagar utökas med en eftermiddags- alterna-
tivt kvällsavgång från Nämdö till Stavsnäs.

Under vårtidtabellen föreslås trafiken på lördagar utökas med en eftermiddagsavgång från 
Nämdö till Stavsnäs och åter till Nämdö. Eftermiddagstrafiken mellan Nämdö och Saltsjö-
baden kommer därvid att senareläggas.

Linje 83 Stockholm – Vaxholm - Ramsösund
Försöksperioden för linje 83 avslutas efter sommaren 2023 enligt beslut TN 2019-0680. Vid 
dags datum saknas besked om förlängning, ny upphandling eller eventuellt upphörande av 
linjen.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås alternativt att linjen kortas av till att sluta 
vid Rindö västra. Vid Rindö västra finns anslutande buss 688 som lokalt trafikförsörjer hela 
Rindö. Waxholmsbolagets trafik övertar trafiken mellan bryggorna Vaxholm-Norra Tyn-
ningö-Ramsö.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås alternativt en förlängning av linje 83 från 
Grenadjärbryggan till Stenslätten (Värmdö). Vid Stenslätten finns buss 439 mot Hem-
mesta-Slussen, samt möjligheter till natthamn under period av ombyggnation av kajen i 
Vaxholm.

Linje 84 Stockholm – Norra Lagnö – Ålstäket (Värmdö)
Etablering av ny pendelbåtlinje 84 på sträckan Strömkajen-Slussen-Riset-Koviksudde –
Norra Lagnö – Ålstäket med beräknad trafikstart hösten 2023.
Trafiken föreslås att bedrivas under isfria perioder av året med 6 avgångar i varje riktning 
vardagar och 3 på helger.

Österåker
Linje 12 C/D Åsättra – Husarö 
Mindre tidsjusteringar föreslås för att uppnå bättre passning med buss 626 i Åsättra.

Förändring av trafiken sommartid föreslås: 
Avgången från Åsättra vardagar 08:50 föreslås tidigareläggas till 08:05 och framföras 
Åsättra-(direkt) Husarö-Norra Ingmarsö-Åsättra. 
I tillägg föreslås en ny avgång köras vardagar ca 10:10 Åsättra-Norra Ingmarsö-Husarö-
Finnhamn, där avgångstiden anpassas till anslutande buss 626 och vid Finnhamn ansluter 
till linje 12A mot Möja.

Sommartid föreslås att resenärer dagtid på delsträckan Finnhamn-Stora Kalholmen-Lång-
vik (Möja) och v.v. medföljer ordinarie avgångar på linjerna 12A/B och 40 ”NordSyd” med 
byte till linje 12C/D vid Finnhamn för vidare resa till/från Åsättra. 
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Genom detta möjliggörs och föreslås sommartid en ny avgång lunchtid Husarö/Finnhamn-
Åsättra och Åsättra-Finnhamn/Husarö. Avgången anpassas till anslutande buss 626.

Avgångarna torsdagar sommartid från Husarö 18:30 och Åsättra 19:50 föreslås att senare-
läggas på önskemål från resenärer.

Slutbrygga för linjen föreslås att ändras till att bli Husarö. Under vinter-, vår- och hösttidta-
bell föreslås att bryggan Finnhamn trafikeras på beställning på vissa avgångar där det end-
ast sällan finns resenärer.

Linje 12 C/D föreslås att få ett eget linjenummer ”36” för att förtydliga och särskilja linjen 
från linje 12 A/B Stockholm-Vaxholm-Husarö.

Linje 13 Boda – Södra Ingmarsö
Översyn av trafiken i syfte att minska restiden till huvuddestinationer längs linjen.

Linje 83 Stockholm – Vaxholm - Ramsösund
Försöksperioden för linje 83 avslutas efter sommaren 2023 enligt beslut TN 2019-0680. 
Vid dags datum saknas besked om förlängning, ny upphandling eller eventuellt upphörande 
av linjen.
Vid en eventuellt fortsatt drift av linje 83, föreslås en utredning göras om underlag finns för 
att området Ljusterö (Linanäs) under vår och tidig höst kan trafikförsörjas med en matar-
linje som i rusningsriktning ansluter till linje 83 i Vaxholm.

2.5 Buss
Botkyrka

Inga föreslagna trafikförändringar

Danderyd
Linje 624 Stockholm (Humlegården) - Åkersberga (Söraskolan)
Linjens avgångar på 624C som idag trafikerar Humlegården föreslås få ny ändhållplats Tek-
niska Högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsa-
kar problem med dagens lösning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för by-
tesmöjligheter till tunnelbanans röda linje.
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Linje 628 Stockholm (Humlegården) - Margretelunds C
Linjens avgångar på 628C som idag trafikerar Humlegården föreslås få ny ändhållplats Tek-
niska Högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsa-
kar problem med dagens lösning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för by-
tesmöjligheter till tunnelbanans röda linje.
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Linje 608 Stockholm (Humlegården) - Rosengården
Linjens föreslås få ny ändhållplats Tekniska Högskolan istället för Humlegården. Framkom-
ligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsakar problem med dagens lös-
ning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för bytesmöjligheter till tunnelba-
nans röda linje.

Ekerö
Linje 314 Norrudden – Svanhagen
Med anledning av lågt resande föreslås linjen läggas ned. Linjen trafikeras i dagsläget end-
ast fredag-söndag under sommarhalvåret.
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Linje 311 (Brommaplan -) Ekebyhov - Sjöängen (- Slut)
Linje 312 Brommaplan - Sjöängen - Adelsö
Turen kl. 14:31 från Brommaplan på linje 312 föreslås flyttas till linje 311. Den aktuella tu-
ren trafikerar idag samma sträcka som 311 fram till färjeläget. Resandet vidare över till 
Adelsö är lågt då de som reser till Adelsö i hög grad väljer linje 312. Förslaget skulle inne-
bära ett tydligare trafikutbud då sträckan Brommaplan – Sjöängen går som linje 311 och 
den längre sträckan med färjan till Adelsö går som linje 312.

Linje 303 Jungfrusund – Brommaplan
Linjen föreslås få utökad trafik kvällstid. Idag avgår sista turen från Jungfrusund 22:40. Två 
tillkommande avgångar föreslås på sträckan Jungfrusund – Ekerö centrum vilket förlänger 
möjligheten att resa med kollektivtrafiken på sträckan kvällstid med cirka en timme.

Haninge
Paketlösning
Linje 844 Västerhaninge station–Åbylund
Linje 843 Västerhaninge station–Söderby brygga
Trafikförvaltningen överväger att inrätta ny bussförbindelse till/från Nedersta i Västerha-
ninge. Detta görs genom att varannan tur på linje 844 förlängs från Västerhaninge station 
till Nedersta och omvänt. Föreslagen turtäthet under normaltidtabellen blir var 30:e minut 
under högtrafik och var 60:e minut under övrig tid och lördag-söndag. Under sommartidta-
bellen föreslås turtätheten bli var 60:e alla dagar på delsträckan Västerhaninge-Nedersta. 
På delsträckan Västerhaninge-Åby föreslås turtätheten minskas till var 30:e minut under 
högtrafik fm/em., övrig tid förblir oförändrad.  
På linje 843 föreslås turtätheten lördag-söndag under både vinter- och sommartidtabell få 
minskad turtäthet under timme 06 från var 30:e minut till var 60:e minut på delsträckan 
Västerhaninge stn-Ribby vilket blir en reducering av trafik med en tur. 
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Huddinge
Linje 710 Sörskogen - Skärholmen
Kortturerna Kungens kurva - Skärholmen föreslås dras in. Anledningen är att belastningen 
på linjerna i detta stråk inte är så hög att dagens utbud motiveras.

Linje 740 Huddinge station - Kungens kurva
Kortturerna Skärholmen - Kungens kurva föreslås dras in. Anledningen är att belastningen 
på linjerna i detta stråk inte är så hög att dagens utbud motiveras.

Linje 742 Östra Skogås - Huddinge sjukhus
Trafikförvaltningen överväger att dra in de två skolförstärkningsturerna på morgonen från 
Skogås C och från Vallstigen. Från Vallstigen har resenärer möjlighet att resa med 830 och 
831.  
  

Järfälla
Linje 546 Jakobsbergs station – Tensta allé
Linje 546 föreslås få ändrad linjesträckning och trafikera till Barkarby station istället för da-
gens slutstation Tensta. Linjen föreslås behålla samma turtäthet och antal avgångar som da-
gens trafik. Med den nya sträckan trafikeras ej längre hållplatserna Lunda, Hjulsta, Hag-
stråket och Tensta. Istället tillkommer hållplatserna Häggvägen, Barsbrovägen, Barsbro 
torg och Barkarby station.   
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Linje 591 Stockholm C–Livgardet/Råby
Linje 591 får ändrad körsträcka pga. ombyggnation av Ekvägen. 
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Lidingö
Paketlösning
Linje 221 Ropsten - Larsberg – Högsätra
Linje 206 Ropsten - Högsätra - Larsberg
Trafikförvaltningen överväger att lägga ner linje 221, linjen är parallell med flera andra lin-
jer, främst med Lidingöbanan. Resande från Larsberg till Ropsten hänvisas till Lidingöba-
nan och linje 206. Resande från Bodal och Baggeby till Ropsten hänvisas till Lidingöbanan. 
Resande från Larsberg till Lidingö C hänvisas till linje 206 och 238. Resande från Bodal och 
Baggeby till Lidingö C hänvisas till linje 238. 
Linje 221 trafikerar idag Högsätra endast under tider då linje 206 inte trafikeras, för trafik-
försörjning av Högsätra dessa tider föreslås linje 206 trafikeringstider utökas till ca 06:00-
01:00 alla dagar. 

Nacka 
Linje 405 Hornsberg - Nacka sjukhus 
Linjen föreslås utökas till att få kvällstrafik med 30-minuterstrafik till ca kl. 22 måndag-fre-
dag, samt helger. Linjen förenklar resandet för resenärer med sämre anslutning till tunnel-
bana. Förändringen skulle ge möjlighet till direktförbindelse kvällstid Nacka sjukhus -
Sankt Görans sjukhus och täcka ett pendlingsbehov för sjukhuspersonal som jobbar kvälls-
pass. Linjen föreslås också börja trafikeras under högsommaren, också under kvällstid. 

Linje 442 Slussen–Boo backe–(Orminge centrum)
Linjen föreslås få utökad trafik för ett jämnare trafikeringsutbud under hela året. Förslaget 
tillgodoser önskemål om utökad trafikförsörjning för Lännersta/Tollare då belastningen har 
ökat i hela området. 

Linje 465 Nacka strand - Fisksätra
Linjen föreslås få utökad trafik för ett jämnare trafikeringsutbud. Utökningen skulle inne-
bära utökade trafikeringstider under vinter och sommar, måndag till fredag kl. 06-22 och 
lördag till söndag kl. 09-22.  

Norrtälje
Paketlösning
Linje 612X Arninge station – Kista centrum
Linje 686 Norrtälje busstation – Kista centrum
En ny linje, 612X, föreslås inrättas på linje 686 befintliga sträckning mellan Arninge station 
och Kista. Linjen föreslås trafikera följande hållplatser: Arninge station - Arningerondellen -
Gamla Vaxholmsvägen - Täby Kyrkby trafikplats - Häggviksleden - Kistahöjden - Norgega-
tan - Kista centrum. Linjen föreslås trafikeras i rusningen vardagar. Linjen får passning 
med linje 676. I förslaget ingår att linje 686 läggs ned, vilket medför ett byte för resande 
mellan Norrtälje och Kista. Med förslaget tillkommer fler resmöjligheter mellan Norrtälje 
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och Kista då linje 686 endast går tre gånger per riktning per vardag. Förslaget innebär även 
att fler resande från nordostsektorn får tillgång till en snabb förbindelse mot Kista via byte-
spunkten Arninge station.

Linje 676 Stockholm – Norrtälje
Linjen föreslås sluta trafikera hållplatserna Roslagstull och Universitet södra. Hållplatserna 
har lågt antal påstigande för en stombusslinje. Förslaget är en del av trafikförvaltningens 
åtgärder för förbättrad framkomlighet i stombusslinjenätet där syftet är att förbättra punkt-
ligheten och erbjuda kortare restider.

Paketlösning
Linje 639 Stockholm (Tekniska högskolan) - Rimbo - (Hallstavik)
Linje 647 Norrtälje – Rimbo
De avgångar på linje 639 som i dagsläget går Stockholm – Rimbo föreslås kortas ned till 
Danderyds sjukhus med ny linjesträckning Danderyds sjukhus – Rimbo. Ett byte tillkom-
mer mellan tunnelbana och buss vid Danderyds sjukhus men förslaget innebär ändå ofta 
kortare restid med anledning av dålig framkomlighet för bussar på sträckan. Resurserna fö-
reslås flyttas till linje 647 med fler avgångar mellan Rimbo och Norrtälje. I samtrafik med 
linje 647 och 677 skapas en tätare kollektivtrafik på sträckan som oftast under dagtid upp-
går till halvtimmestrafik.

Nynäshamn
Inga föreslagna trafikförändringar

Nykvarn
Linje 778 Nykvarn (Lillhagaskolan)–Sundsvik
Linje 782 Nykvarn (Lillhagaskolan)–Nygård
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778 och 782 föreslås snabbas upp genom att hållplats Slätås tas bort. 
Hållplats Eriksberg ligger väldigt nära (130m) denna hållplats.

Salem
Inga planerade trafikförändringar

Sigtuna
Linje 538 Rotebro station - Rosersbergs station
Linjen föreslås få ny körväg via en ny del av Rosersbergs industriområde med tillkommande 
arbetsplatser. Ett nytt hållplatsläge föreslås utmed den nya linjesträckningen. Hållplats Ti-
tanvägen föreslås flyttas söder om korsningen med Metallvägen.
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Linje 579 Arlanda – Bålsta station
Ett antal turer Arlanda – Bålsta föreslås kortas ner till Arlanda – Venngarn med ny hållplats 
Venngarns slott. Med förslaget skulle Venngarn få förbättrad kollektivtrafikförsörjning, i 
dagsläget ligger närmaste hållplats på Uppsalavägen. På delsträckan Sigtuna – Bålsta mins-
kar i förslaget turtätheten till timmes- istället för halvtimmestrafik. Förslaget kan endast ge-
nomföras om framkomligheten i Venngarn säkerställs.
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Sollentuna
Linje 526 (Rudbecksskolan -) Sollentuna station - Karolinska sjukhuset
Linjen föreslås förlängas till Nya Karolinska/Hagastaden i syfte att erbjuda bättre koppling 
till arbetsplatser och andra målpunkter i området. Förslaget kan genomföras om nödvän-
diga åtgärder i gatumiljön utförs i syfte att erbjuda vändplats på Norra stationsgatan. Be-
hovs finns även av ett ändhållplatsläge med möjlighet till tidsreglering på nämnda gata.

Linje 178 Mörby station - Jakobsbergs station
Linjen föreslås sluta trafikera hållplatserna Anhaltsvägen och Sörentorp. Hållplatserna har 
lågt antal påstigande för en stombusslinje. Förslaget är en del av trafikförvaltningens åtgär-
der för förbättrad framkomlighet i stombusslinjenätet där syftet är att förbättra punktlig-
heten och erbjuda kortare restider.
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Solna
Linje 526 (Rudbecksskolan -) Sollentuna station - Karolinska sjukhuset
Linjen föreslås förlängas till Nya Karolinska/Hagastaden i syfte att erbjuda bättre koppling 
till arbetsplatser och andra målpunkter i området. Förslaget kan genomföras om nödvän-
diga åtgärder i gatumiljön utförs i syfte att erbjuda vändplats på Norra stationsgatan. Be-
hovs finns även av ett ändhållplatsläge med möjlighet till tidsreglering på nämnda gata.
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Linje 508 Danderyds sjukhus – Karolinska sjukhuset
I syfte att erbjuda en snabbare koppling mellan nordostsektorn och Karolinska sjukhuset 
föreslås linjen få en genare sträckning genom Bergshamra. Hållplatserna Bergshamra cent-
rum och Kungshamra föreslås sluta trafikeras, istället trafikeras hållplats Bergshamra bro. 
Resande från nämnda hållplatser i Bergshamra hänvisas till linje 509 eller fortsatt med linje 
508 från hållplats Bergshamra bro. I syfte att erbjuda bättre koppling till arbetsplatser i om-
rådet runt Nya Karolinska föreslås linjens dras om via hållplats Prostvägen istället för håll-
plats Solna Kyrka.
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Linje 505 Solna C - Järvastaden - Ulriksdals station (- Bagartorp)
Linjen föreslås dras om via Gunnarbovägen i syfte att ge boende i ett område med ett stort 
antal nybyggda bostäder bättre tillgång till kollektivtrafik. Förändringen möjliggör även tra-
fikering av den idrottsplats som anläggs längs den föreslagna linjesträckningen. Förslaget 
kan genomföras om nödvändig infrastruktur i området är färdigställd.

Paketlösning
Linje 504 Sundbybergs station – Rissne
Linje 506 Karolinska sjukhuset – Hallonberen
Linje 507 Odenplan – Västra skogen
Linje 506 och 504 föreslås byta linjesträckning mellan hållplatserna Lötsjön och Vegagatan. 
Linje 506 tar i förslaget över linje 504:s sträckning genom Duvbo medan linje 504 får en ge-
nare sträckning på Ursviksvägen vilket ger resande på linjen från Ursvik och Hallonbergen 
kortare restid mot Sundbybergs centrum.
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Linje 506 föreslås överta sträckan Industrivägen – Odenplan från linje 507, med ändringen 
att bussen inte går in till Karolinska sjukhuset norra. Med förslaget erbjuds en snabbare 
koppling mellan Solna, Odenplan och området runt Nya Karolinska. Hållplatsen Solna 
kyrka skulle med förslaget bli utan busstrafik.
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Linje 507 föreslås överta sträckan Industrivägen – Karolinska sjukhuset norra från linje 
506, med ändrad dragning via hållplatsen Prostvägen för bättre koppling till området runt 
Nya Karolinska.  Då linje 506 tar över det största resandestråket utanför affärstid med utö-
kad trafik föreslås linje 507 få reducerad turtäthet eftermiddag/kväll/helg. Hållplatsen 
Solna kyrka skulle med förslaget bli utan busstrafik. 
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Linje 56 Hornsberg - Stora Essingen
Linjen föreslås få ändrad linjesträckning och trafikera mellan Tomteboda och Fridhems-
plan. Delen Fridhemsplan till Stora Essingen dras in. Förslaget ger en koppling med buss 
mellan Tomteboda och Kungsholmen/Fridhemsplan.
Tomteboda postterminal har fått många nya verksamheter med stora arbetsplatser och sko-
lor. Området saknar busstrafik till Kungsholmen vilket skulle uppnås med förslaget. Linje 
56 går parallellt med stomlinje 1 sträckan Fridhemsplan – Stora Essingen, förutom två håll-
platser på Lilla Essingen och fyra hållplatser (i en riktning) på Stora Essingen. De hållplat-
ser som är unika för linjen har lågt resande och stomlinjens hållplatser är inom acceptabelt 
gångavstånd.
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Paketlösning
Linje 54 Reimersholme-Hjorthagen
Linje 57 Frösundavik -Sofia
Linje 65 Fredhäll -Skeppsholmen
Linje 77 Liljeholmen –Karolinska sjukhuset
Linje 54 föreslås läggas om så att den tar över trafikeringen från linje 57 söder om Hamn-
gatan vidare mot Södra stationsområdet och östra Södermalm. Delen mellan Reimersholme 
och Kungsträdgården föreslås utgå och ersättas på delar av sträckan av linje 65 och utökad 
trafik på linje 77.
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Linje 57 föreslås att på sträckan mellan Kungsträdgården och Tengdahlsgatan föras över 
till ändrad sträckning för linje 54, medan trafikförsörjningen av Frösunda och Frösundavik 
föreslås föras över till en förlängd sträckning av linje 77 från Karolinska sjukhuset. Linje 57 
föreslås därmed läggas ner. Trafikering via Regeringsgatan - Gustav Adolfs torg täcks av 
linje 65.
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Linje 65 föreslås läggas om till Scheelegatan - Kungsholmsgatan istället för som idag Fle-
minggatan - Blekholmsterassen.

Linje 77 föreslås förlängas från Karolinska sjukhuset till Frösundavik. Linjen föreslås få ut-
ökade trafikeringstider och trafikeras M-F ca 06-22 samt L-S ca 09-22. Turtäthet var 15:e 
minut dagtid M-F, 20-minuterstrafik dagtid L-S samt 30-minuterstrafik kvällstid.

Stockholm Innerstad
Linje 56 Hornsberg - Stora Essingen
Linjen föreslås få ändrad linjesträckning och trafikera mellan Tomteboda och Fridhems-
plan. Delen Fridhemsplan till Stora Essingen dras in. Förslaget ger en koppling med buss 
mellan Tomteboda och Kungsholmen/Fridhemsplan
Tomteboda postterminal har fått många nya verksamheter med stora arbetsplatser och sko-
lor. Området saknar busstrafik till Kungsholmen vilket skulle uppnås med förslaget. Linje 
56 går parallellt med stomlinje 1 sträckan Fridhemsplan – Stora Essingen, förutom två håll-
platser på Lilla Essingen och fyra hållplatser (i en riktning) på Stora Essingen. De hållplat-
ser som är unika för linjen har lågt resande och stomlinjens hållplatser är inom acceptabelt 
gångavstånd.
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Paketlösning
Linje 54 Reimersholme-Hjorthagen
Linje 57 Frösundavik -Sofia
Linje 65 Fredhäll -Skeppsholmen
Linje 77 Liljeholmen –Karolinska sjukhuset
Linje 54 föreslås läggas om så att den tar över trafikeringen från linje 57 söder om Hamn-
gatan vidare mot Södra stationsområdet och östra Södermalm. Delen mellan Reimersholme 
och Kungsträdgården föreslås utgå och ersättas på delar av sträckan av linje 65 och utökad 
trafik på linje 77.
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Linje 57 föreslås att på sträckan mellan Kungsträdgården och Tengdahlsgatan föras över 
till ändrad sträckning för linje 54, medan trafikförsörjningen av Frösunda och Frösundavik 
föreslås föras över till en förlängd sträckning av linje 77 från Karolinska sjukhuset. Linje 57 
föreslås därmed läggas ner. Trafikering via Regeringsgatan - Gustav Adolfs torg täcks av 
linje 65.
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Linje 65 föreslås läggas om till Scheelegatan - Kungsholmsgatan istället för som idag Fle-
minggatan - Blekholmsterassen.
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Linje 77 föreslås förlängas från Karolinska sjukhuset till Frösundavik. Linjen föreslås få ut-
ökade trafikeringstider och trafikeras M-F ca 06-22 samt L-S ca 09-22. Turtäthet var 15:e 
minut dagtid M-F, 20-minuterstrafik dagtid L-S samt 30-minuterstrafik kvällstid.

Linje 153 Fridhemsplan – Bredäng
Linjen föreslås trafikera hållplatserna Nybodahallen, Kilabergsvägen, Edvard Swartz plan, 
Storsvängen, Ålgrytevägen. Detta ger resenärer på ytterligare fem hållplatser möjlighet att 
resa med linje 153. Restiden med linjen beräknas gå från 27 till 32 minuter. Turtätheten på 
linjen minskar från 15-minuterstrafik till 20-minuterstrafik.
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Linje 405 Hornsberg - Nacka sjukhus 
Linjen föreslås utökas till att få kvällstrafik med 30-minuterstrafik till ca kl. 22 måndag-fre-
dag, samt helger. Linjen förenklar resandet för resenärer med sämre anslutning till tunnel-
bana. Förändringen skulle ge möjlighet till direktförbindelse kvällstid Nacka sjukhus -
Sankt Görans sjukhus och täcka ett pendlingsbehov för sjukhuspersonal som jobbar kvälls-
pass. Linjen föreslås också börja trafikeras under högsommaren, också under kvällstid. 

Linje 442 Slussen–Boo backe–(Orminge centrum)
Linjen föreslås få utökad trafik för ett jämnare trafikeringsutbud under hela året. Förslaget 
tillgodoser önskemål om utökad trafikförsörjning för Lännersta/Tollare då belastningen har 
ökat i hela området. Efter att linje 414 och 442X numera även täcker upp trafiken via nya 
området i Tollare ger det bäst effekt att utöka trafikförsörjningen på linje 442 som numera 
är den snabbare förbindelsen. Förändringen innebär dubbelriktad trafik både vinter och 
sommar med trafikeringstiderna M-F 06-22 och L-S 09-22. 

Linje 526 (Rudbecksskolan -) Sollentuna station - Karolinska sjukhuset
Linjen föreslås förlängas till Nya Karolinska/Hagastaden i syfte att erbjuda bättre koppling 
till arbetsplatser och andra målpunkter i området. Förslaget kan genomföras om nödvän-
diga åtgärder i gatumiljön utförs i syfte att erbjuda vändplats på Norra stationsgatan. Be-
hovs finns även av ett ändhållplatsläge med möjlighet till tidsreglering på nämnda gata.
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Linje 680 Stockholm (Humlegården) – Resarö
Linjen föreslås sluta trafikera Humlegården och få ny ändhållplats vid Tekniska Högskolan. 
Med förslaget uppnås en bättre samtrafik mellan linjerna 680 och 670 mot Engarn då båda 
utgår från Tekniska högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begrän-
sad vilket orsakar problem med dagens lösning.

Linje 670 Stockholm (Tekniska högskolan) - Danderyds sjukhus - Vaxholm 
(Söderhamnsplan)
Ett nytt upplägg föreslås med linje 670 som går Tekniska högskolan - Danderyds sjukhus -
Arninge station - Engarn - Vaxholm (4 avgångar i timmen), samt linje 670X som i förslaget 
går i rusningen (både morgon- och eftermiddagsrusningen) mellan Danderyds sjukhus och 
Vaxholm (ej via Arninge station eller Engarn; också 4 avgångar i timmen). Avgångarna på 
linje 670X går i förslaget således mellan Danderyds sjukhus och snabbas upp genom att ej 
trafikera hållplatserna Arninge station och Engarn. Antal avgångar på 670 och 670X mins-
kar enligt förslaget i maxtimmen (kl. 7 till 8) från 11 till 8, men då linjen avses köras med 
dubbeldäckare ökar kapaciteten under denna timme med drygt tio procent fler sittplatser.

Linje 676 Stockholm – Norrtälje
Linjen föreslås sluta trafikera hållplatserna Roslagstull och Universitet södra. Hållplatserna 
har lågt antal påstigande för en stombusslinje. Förslaget är en del av Trafikförvaltningens 
åtgärder för förbättrad framkomlighet i stombusslinjenätet där syftet är att förbättra punkt-
ligheten och erbjuda kortare restider.
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Paketlösning
Linje 639 Stockholm (Tekniska högskolan) - Rimbo - (Hallstavik)
Linje 647 Norrtälje – Rimbo
De avgångar på linje 639 som i dagsläget går Stockholm – Rimbo föreslås kortas ned till 
Danderyds sjukhus med ny linjesträckning Danderyds sjukhus – Rimbo. Ett byte tillkom-
mer mellan tunnelbana och buss vid Danderyds sjukhus men förslaget innebär ändå ofta 
kortare restid med anledning av dålig framkomlighet för bussar på sträckan. Resurserna fö-
reslås flyttas till linje 647 med fler avgångar mellan Rimbo och Norrtälje. I samtrafik med 
linje 647 och 677 skapas en tätare kollektivtrafik på sträckan som oftast under dagtid upp-
går till halvtimmestrafik.

Linje 680 Stockholm (Humlegården) – Resarö
Linjen föreslås sluta trafikera Humlegården och få ny ändhållplats vid Tekniska Högskolan. 
Med förslaget uppnås en bättre samtrafik mellan linjerna 680 och 670 mot Engarn då båda 
utgår från Tekniska högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begrän-
sad vilket orsakar problem med dagens lösning.
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Linje 624 Stockholm (Humlegården) - Åkersberga (Söraskolan)
Linjens avgångar på 624C som idag trafikerar Humlegården föreslås få ny ändhållplats Tek-
niska Högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsa-
kar problem med dagens lösning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för by-
tesmöjligheter till tunnelbanans röda linje.

Linje 628 Stockholm (Humlegården) - Margretelunds C
Linjens avgångar på 628C som idag trafikerar Humlegården föreslås få ny ändhållplats Tek-
niska Högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsa-
kar problem med dagens lösning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för by-
tesmöjligheter till tunnelbanans röda linje.
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Linje 608 Stockholm (Humlegården) - Rosengården
Linjens föreslås få ny ändhållplats Tekniska Högskolan istället för Humlegården. Framkom-
ligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsakar problem med dagens lös-
ning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för bytesmöjligheter till tunnelba-
nans röda linje.

Stockholm Söderort
Linje 153 Fridhemsplan – Bredäng
Linjen föreslås börja trafikera mellanhållplatserna Nybodahallen, Kilabergsvägen, Edvard 
Swartz plan, Storsvängen, Ålgrytevägen. Detta ger resenärer på ytterligare fem hållplatser 
möjlighet att resa med linje 153. Restiden med linjen beräknas gå från 27 till 32 minuter. 
Turtätheten på linjen minskar från 15-minuterstrafik till 20-minuterstrafik.

Linje 710 Sörskogen - Skärholmen
Kortturerna Kungens kurva - Skärholmen föreslås dras in. Anledningen är att belastningen 
på linjerna i detta stråk inte är så hög att dagens utbud motiveras.

Linje 740 Huddinge station - Kungens kurva
Kortturerna Skärholmen - Kungens kurva föreslås dras in. Anledningen är att belastningen 
på linjerna i detta stråk inte är så hög att dagens utbud motiveras
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Linje 742 Östra Skogås - Huddinge sjukhus
De två skolförstärkningsturerna på morgonen från Skogås C och från Vallstigen föreslås 
dras in. Anledningen är att resandet är relativt lågt och resenärerna ryms inom den ordina-
rie 15-minuterstrafiken. Från Vallstigen har resenärer möjlighet att resa med 830 och 831.  

Linje 749 Liljeholmen–Södertälje centrum
Linjen föreslås få två nya morgonavgångar; 5.24 från Södertälje C och 6.02 från Liljehol-
men. Förändringen skulle möjliggöra direktresa till Södertälje sjukhus från Liljeholmen för 
anställda på bl.a. Södertälje sjukhus som börjar passet som börjar strax innan klockan sju.

Stockholm Västerort
Linje 546 Jakobsbergs station – Tensta allé
Linjen föreslås få ändrad linjesträcka till att trafikeras till Tensta via E18 istället för dagens 
sträcka genom Veddesta/Barkarby. Linjen föreslås behålla samma turtäthet och antal av-
gångar som dagens trafik. Med den nya sträckan trafikeras ej längre hållplatserna Konto-
vägen, Lärkvägen, Byleden och Lunda industriområde.

Linje 127 Brommaplan - Nockebyhov (- Blackebergs gård)
Samtliga turer på linjen föreslås vända vid Nockebyhov, vid en ny vänd- och hållplats söder 
om Ängbybadet som erbjuder bättre framkomlighet än nuvarande vändplats. De fyra turer 
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dagligen som idag trafikerar sträckan Nockebyhov – Blackebergs gård föreslås med anled-
ning av lågt resande dras in. Hållplats Ängbybadet slutar i och med förslaget att trafikeras. 
Gångavstånd från den nya hållplatsen vid Nockebyhov till Ängbybadet blir ca 300 meter.

Linje 540 Tensta C – Universitetet
I syfte att erbjuda ytterligare målpunkt med bytesmöjligheter till pendeltåg från Spånga fö-
reslås linjen förlängas från Tensta C till Spånga station.

Paketlösning
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Linje 504 Sundbybergs station – Rissne
Linje 506 Karolinska sjukhuset – Hallonberen
Linje 507 Odenplan – Västra skogen

Linje 506 och 504 föreslås byta linjesträckning mellan hållplatserna Lötsjön och Vegagatan. 
Linje 506 tar i förslaget över linje 504:s sträckning genom Duvbo medan linje 504 får en ge-
nare sträckning på Ursviksvägen vilket ger resande på linjen från Ursvik och Hallonbergen 
kortare restid mot Sundbybergs centrum.

Linje 506 föreslås överta sträckan Industrivägen – Odenplan från linje 507, med ändringen 
att bussen inte går in till Karolinska sjukhuset norra. Med förslaget erbjuds en snabbare 
koppling mellan Solna, Odenplan och området runt Nya Karolinska. Hållplatsen Solna 
kyrka skulle med förslaget bli utan busstrafik.
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Linje 507 föreslås överta sträckan Industrivägen – Karolinska sjukhuset norra från linje 
506, med ändrad dragning via hållplatsen Prostvägen för bättre koppling till området runt 
Nya Karolinska.  Då linje 506 tar över det största resandestråket utanför affärstid med utö-
kad trafik föreslås linje 507 få reducerad turtäthet eftermiddag/kväll/helg. Hållplatsen 
Solna kyrka skulle med förslaget bli utan busstrafik. 
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Paketlösning
Linje 612X Arninge station – Kista centrum
Linje 686 Norrtälje busstation – Kista centrum
En ny linje, 612X, föreslås inrättas på linje 686 befintliga sträckning mellan Arninge station 
och Kista. Linjen föreslås trafikera följande hållplatser: Arninge station - Arningerondellen -
Gamla Vaxholmsvägen - Täby Kyrkby trafikplats - Häggviksleden - Kistahöjden - Norgega-
tan - Kista centrum. Linjen föreslås trafikeras i rusningen vardagar. Linjen får passning 
med linje 676. I förslaget ingår att linje 686 läggs ned, vilket medför ett byte för resande 
mellan Norrtälje och Kista. Med förslaget tillkommer fler resmöjligheter mellan Norrtälje 
och Kista då linje 686 endast går tre gånger per riktning per vardag. Förslaget innebär även 
att fler resande från nordostsektorn får tillgång till en snabb förbindelse mot Kista via byte-
spunkten Arninge station.
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Linje 591 Stockholm C–Livgardet/Råby
Linje 591 får ändrad körsträcka pga. ombyggnation av Ekvägen. 

Sundbyberg
Linje 505 Solna C - Järvastaden - Ulriksdals station ( - Bagartorp)
Linjen föreslås dras om via Gunnarbovägen i syfte att ge boende i ett område med ett stort 
antal nybyggda bostäder bättre tillgång till kollektivtrafik. Förändringen möjliggör även tra-
fikering av den idrottsplats som anläggs längs den föreslagna linjesträckningen. Förslaget 
kan genomföras om nödvändig infrastruktur i området är färdigställd.
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Paketlösning
Linje 504 Sundbybergs station – Rissne
Linje 506 Karolinska sjukhuset – Hallonberen
Linje 507 Odenplan – Västra skogen
Linje 506 och 504 föreslås byta linjesträckning mellan hållplatserna Lötsjön och Vegagatan. 
Linje 506 tar i förslaget över linje 504:s sträckning genom Duvbo medan linje 504 får en ge-
nare sträckning på Ursviksvägen vilket ger resande på linjen från Ursvik och Hallonbergen 
kortare restid mot Sundbybergs centrum.
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Linje 506 föreslås överta sträckan Industrivägen – Odenplan från linje 507, med ändringen 
att bussen inte går in till Karolinska sjukhuset norra. Med förslaget erbjuds en snabbare 
koppling mellan Solna, Odenplan och området runt Nya Karolinska. Hållplatsen Solna 
kyrka skulle med förslaget bli utan busstrafik.

Linje 507 föreslås överta sträckan Industrivägen – Karolinska sjukhuset norra från linje 
506, med ändrad dragning via hållplatsen Prostvägen för bättre koppling till området runt 
Nya Karolinska.  Då linje 506 tar över det största resandestråket utanför affärstid med utö-
kad trafik föreslås linje 507 få reducerad turtäthet eftermiddag/kväll/helg. Hållplatsen 
Solna kyrka skulle med förslaget bli utan busstrafik. 



56(66)

Trafikavdelningen
Trafikavdelningen

PM
2022-02-10

Diarienummer
TN 2021-0988

Infosäk. klass
K1 (Öppen)

Södertälje

En trepartssamverkan pågår mellan trafikförvaltningen, Södertälje kommun och Nobina. 
Inom denna samverkan utreds en utveckling av busstrafiken, men då dessa är under utred-
ning remitteras de separat.

Linje 749 Liljeholmen–Södertälje centrum
Linjen föreslås få två nya morgonavgångar; 5.24 från Södertälje C och 6.02 från Liljehol-
men. Förändringen skulle möjliggöra direktresa till Södertälje sjukhus från Liljeholmen för 
anställda på bl.a. Södertälje sjukhus som börjar passet som börjar strax innan klockan sju.

Linje 756 Astrabacken–Östertälje station (–Gärtuna)
Linjen föreslås trafikera Grödingevägen istället för Tältvägen. Förslaget grundar sig i att 
Tältvägen enligt kommunen har en dåligt underbyggd vägkropp som inte lämpar sig för 
tung trafik. Södertälje kommun kommer vid genomförande av detta förslag bygga en ny 
hållplats (på vardera sida av vägen) längst Grödingevägen.

Paketlösning 
Linje 759  Astrabacken–Glasberga
Linje 756 Astrabacken–Östertälje station (–Gärtuna)
Linje 759 föreslås trafikera ny hållplats längre in i Glasberga. Linjen föreslås kortas av och 
gå mellan Östertälje – Glasberga (ny hållplats), istället för Astrabacken – Glasberga (Carin 
Bååts gata). Förutom en ny hållplats, får Glasberga till skillnad från dagens 30-minuterstra-
fik i högtrafik istället 15-minuterstrafik i högtrafik.
Linje 756 föreslås få 30-minuterstrafik dagtid och 15-minuterstrafik i högtrafik för hela 
sträckan. Sträckan Östertälje – Gärtuna bättre turtäthet i och med förslaget.
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Linje 797 Södertälje centrum–Ritorp–Södertälje centrum
Linje föreslås snabbas upp genom att hållplats Vårbovägen tas bort. Resenärer hänvisas till 
hållplats Ritorpsvägen.
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Närtrafiklinje 978 Blombacka-Rosenlund
Trafikförvaltningen överväger en något förändrad linjesträckning. Hållplatserna Blomback-
agatan och Heimdallsvägen föreslås tas bort. Den borttagna sträckan föreslås ersättas med 
en hållplats utanför butiken ICA Jätten samt en hållplats utmed Lundbygatan i höjd med 
Bodastigen samt att hållplatsen Lundbygatan flyttas från norr till söder om rondellen vid 
Erikshällsgatan/Västergatan. Hållplats kyrkogården föreslås tas bort och en ny körväg runt 
sjukhuset via Doktorsvägen och Lagmanvägen skulle i så fall tillkomma.

Närtrafiklinje 979 Brunnsäng-Bårsta
Trafikförvaltningen överväger en något förändrad linjesträckning. Hållplatserna Barrstigen, 
Bergviks servicehus, Tallhöjdens sjukhem och Oxbackshemmet (ringhållplats) tas bort. Ny 
ändhållplats i linjens norra ände blir Brunnsäng C.
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Tyresö
Inga planerade trafikförändringar. 

Täby
Paketlösning
Linje 612X Arninge station – Kista centrum
Linje 686 Norrtälje busstation – Kista centrum
En ny linje, 612X, föreslås inrättas på linje 686 befintliga sträckning mellan Arninge station 
och Kista. Linjen föreslås trafikera följande hållplatser: Arninge station - Arningerondellen -
Gamla Vaxholmsvägen - Täby Kyrkby trafikplats - Häggviksleden - Kistahöjden - Norgega-
tan - Kista centrum. Linjen föreslås trafikeras i rusningen vardagar. Linjen får passning 
med linje 676. I förslaget ingår att linje 686 läggs ned, vilket medför ett byte för resande 
mellan Norrtälje och Kista. Med förslaget tillkommer fler resmöjligheter mellan Norrtälje 
och Kista då linje 686 endast går tre gånger per riktning per vardag. Förslaget innebär även 
att fler resande från nordostsektorn får tillgång till en snabb förbindelse mot Kista via byte-
spunkten Arninge station.
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Paketlösning
Linje 614 Täby centrum – Skarpäng
Linje 615 Täby centrum – Arninge station
De befintliga linjerna 614 och 615 föreslås slås ihop till en ny linje 615 som i förslaget blir en 
genomgående linje Skarpäng - Täby centrum - Galoppfältet - Arninge station. Förslaget syf-
tar till att ge förbättrade förbindelser mellan olika kommundelar med anslutning till stads-
utvecklingsområdet Täby park vid Galoppfältet samt den nya simhallen som öppnar under 
2022.

Linje 614 föreslås göras om till en ringlinje som trafikerar Täby centrum - Åkerbyvägen -
simhallen - Galoppfältet - Täby centrum (i högervarv). Linjen tar över trafikering av de om-
råden som inte trafikeras av nya linje 615. Nya linje 614 kommer att gå dagtid i timmestrafik 
för att erbjuda resor mellan Täby centrum och Åkerbyvägen.
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Linje 616 Täby centrum – Östra Byle
Linje 616 föreslås förlängas från Täby centrum till den nya simhallen som öppnar under 
2022. Förslaget innebär även en koppling till stadsutvecklingsområdet Täby park vid Ga-
loppfältet.

Linje 619 Täby centrum – Näsbypark – Täby centrum
Linjen föreslås få ny linjesträckning via Roslags Näsby istället för via Grindtorp. Förslaget 
innebär utökad kollektivtrafik i stadsutvecklingsområdet Roslags Näsby samt förbättrad 
koppling mellan Näsbypark och Roslagsbanans linjer 27 och 28. Grindtorp får med försla-
get färre avgångar, men trafikeras fortsatt med linje 617 mellan Näsbypark och Täby cent-
rum samt med linjerna 605 och 627.
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Linje 624 Stockholm (Humlegården) - Åkersberga (Söraskolan)
Linjens avgångar på 624C som idag trafikerar Humlegården föreslås få ny ändhållplats Tek-
niska Högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsa-
kar problem med dagens lösning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för by-
tesmöjligheter till tunnelbanans röda linje.

Linje 628 Stockholm (Humlegården) - Margretelunds C
Linjens avgångar på 628C som idag trafikerar Humlegården föreslås få ny ändhållplats Tek-
niska Högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsa-
kar problem med dagens lösning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för by-
tesmöjligheter till tunnelbanans röda linje.
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Upplands- Bro
Linje 555 Kungsängens stn – Låssa kyrka
Bostadsområdet Tegelhagen i Bro växer och behöver mer trafik. Linje 555 får därmed änd-
rad slutdestination på varannan tur och trafikerar Tegelhagen.

Linje 556 Bro centrum -Ådö
Linjen föreslås få minskad turtäthet vardagar. Linjen går från dagens 18 avgångar per dygn 
till 12 per dygn på vardagar. Bortfallet kompenseras av föreslagen förändring på linje 555.
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Upplands Väsby
Inga föreslagna trafikförändringar.

Vallentuna
Linje 608 Stockholm (Humlegården) - Rosengården
Linjens föreslås få ny ändhållplats Tekniska Högskolan istället för Humlegården. Framkom-
ligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsakar problem med dagens lös-
ning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för bytesmöjligheter till tunnelba-
nans röda linje.

Vaxholm
Linje 670 Stockholm (Tekniska högskolan) - Danderyds sjukhus - Vaxholm 
(Söderhamnsplan)
Ett nytt upplägg föreslås med linje 670 som går Tekniska högskolan - Danderyds sjukhus -
Arninge station - Engarn - Vaxholm (4 avgångar i timmen), samt linje 670X som i förslaget 
går i rusningen (både morgon- och eftermiddagsrusningen) mellan Danderyds sjukhus och 
Vaxholm (ej via Arninge station eller Engarn; också 4 avgångar i timmen). Avgångarna på 
linje 670X går i förslaget således mellan Danderyds sjukhus och snabbas upp genom att ej 
trafikera hållplatserna Arninge station och Engarn. Antal avgångar på 670 och 670X mins-
kar enligt förslaget i maxtimmen (kl. 7 till 8) från 11 till 8, men då linjen avses köras med 
dubbeldäckare ökar kapaciteten under denna timme med drygt tio procent fler sittplatser.
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Linje 680 Stockholm (Humlegården) – Resarö
Linjen föreslås sluta trafikera Humlegården och få ny ändhållplats vid Tekniska Högskolan. 
Med förslaget uppnås en bättre samtrafik mellan linjerna 680 och 670 mot Engarn då båda 
utgår från Tekniska högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begrän-
sad vilket orsakar problem med dagens lösning.

Värmdö
Inga föreslagna trafikförändringar

Österåker
Linje 624 Stockholm (Humlegården) - Åkersberga (Söraskolan)
Linjens avgångar på 624C som idag trafikerar Humlegården föreslås få ny ändhållplats Tek-
niska Högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsa-
kar problem med dagens lösning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för by-
tesmöjligheter till tunnelbanans röda linje.
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Linje 628 Stockholm (Humlegården) - Margretelunds C
Linjens avgångar på 628C som idag trafikerar Humlegården föreslås få ny ändhållplats Tek-
niska Högskolan. Framkomligheten för bussar runt Humlegården är begränsad vilket orsa-
kar problem med dagens lösning. Linjen föreslås även trafikera Danderyds sjukhus för by-
tesmöjligheter till tunnelbanans röda linje.



https://www.regionstockholm.se/globalassets/5.-politik/politiska-
organ/trafiknamnden/2022/2022-03-15/18.trafikforandringsremiss-
t23.pdf#:~:text=Remiss%20Trafikf%C3%B6r%C3%A4ndringar%20%28T23%29%2C%20%28
TN%202021-
%200988%29%20remitteras%20under,en%20del%20i%20trafikf%C3%B6rvaltningens%20l%C3
%B6pande%20dialog%20med%20kommunerna. 
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Svar på Remiss från Storsthlm: Rekommendation 
om huvudöverenskommelse om länsövergripande 
samverkan kring hälsa, vård och omsorg S/21/0168 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Huvudöverenskommelsen om länsövergripande samverkan kring 
hälsa, sjukvård och omsorg (HÖK) antas. 

Sammanfattning av ärendet  
Remissen från Storsthlm som tagits fram tillsammans med Region 
Stockholm avser en huvudöverenskommelse för samverkan inom 
hälsa, vård och omsorg i Stockholms län (HÖK). Överenskommelsen 
träder i kraft den 1 juli 2022 och bygger på de arbetssätt och 
samverkansformer som hittills har fungerat väl. Därutöver ska den ge 
förutsättningar för fortsatt dialog, utveckling och förändring av 
samverkan.  

Remissen har skickats till socialnämnden som ställer sig positiv till 
överenskommelsen. Socialnämnden anser vidare att 
överenskommelsen är en förutsättning för att kunna genomföra 
omställningen till God och nära vård samt för fortsatt regional 
utveckling.  

Kommunstyrelseförvaltningen instämmer i socialnämndens 
bedömning och föreslår att kommunstyrelsen antar 
huvudöverenskommelsen om länsövergripande samverkan kring 
hälsa, sjukvård och omsorg i enlighet med Storsthlms 
rekommendation. 

Ekonomiska konsekvenser 
Ärendet föranleder inga ekonomiska konsekvenser. 

Underlag för beslut 
Ärendets tjänsteskrivelse daterad 2022-05-11 

Socialnämndens beslut 2022-04-18 § 50 

Remiss – Huvudöverenskommelse om länsövergripande samverkan 
kring hälsa och omsorg S/21/0168 
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Dnr SN 2021-00224 

§ 50 Svar på remiss rekommendation om 
överenskommelse länsövergripande samverkan 
kring hälsa, vård och omsorg S/21/0168 
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överenskommelse länsövergripande samverkan kring hälsa, vård och 
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Svar på remiss: Rekommendation om 
huvudöverenskommelse om länsövergripande 
samverkan kring hälsa, vård och omsorg, HÖK 
S/21/0168 

Förslag till beslut 
1. Socialnämnden godkänner tjänsteskrivelsen som sitt svar på 

remiss och överlämnar det till kommunstyrelseförvaltningen. 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden har fått i uppdrag av kommunstyrelseförvaltningen att 
svara på en remiss från Storsthlm: Rekommendation om 
huvudöverenskommelse om länsövergripande samverkan kring hälsa, 
vård och omsorg S/21/0168. Storsthlm önskar att få kommunens 
ställningstaganden till remissen senast den 30 juni 2022.  

Förvaltningen ställer sig positiv till överenskommelsen då den utgör 
en förutsättning för att genomföra omställningen av god och nära 
vård i kommunen. Förvaltningen föreslår att Haninge kommun antar 
överenskommelsen enligt rekommendationen från Storsthlm.  

Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner tjänsteskrivelsen 
som sitt svar på remiss och överlämnar den till 
kommunstyrelseförvaltningen.  

Ärendet 
Storsthlms styrelse beslutade på sammanträdet den 14 oktober 2021 
att rekommendera kommunerna i länet att anta 
huvudöverenskommelsen om länsövergripande samverkan kring 
hälsa, vård och omsorg, (HÖK).  

Kommunerna i länet hade under våren 2021 möjligheten att lämna 
synpunkter på förslaget till överenskommelse genom en 
tjänstemannaremiss. Social- och äldreförvaltningen i Haninge 
kommun svarade den första juni 2021 att förvaltningen var positiv till 
huvudöverenskommelsen. 

Remissen avser en huvudöverenskommelse för samverkan inom 
hälsa, vård och omsorg i Stockholms län (HÖK) som Storsthlm har 
tagit fram tillsammans med Region Stockholm.  
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Förslaget till överenskommelsen bygger på de arbetssätt och 
samverkansformer som hittills har fungerat väl, därutöver ska den ge 
förutsättningar för fortsatt dialog, utveckling och förändring av 
samverkan. 

Förslaget till huvudöverenskommelsen fastställer principer för: 

 parternas gemensamma och respektives ansvar för en 
sammanhållen, god, delaktig och effektiv vård och omsorg,  

 strukturen för samverkan på olika nivåer mellan kommunerna 
och regionen, 

 hur samverkan ska ske lokalt, delregionalt och regionalt.  

 hur överenskommelser inom sakområden ska tas 
fram/revideras och följas upp 

Huvudöverenskommelsen för länsövergripande samverkan kring 
hälsa, vård och omsorg träder i kraft den 1 juli 2022.   

Ärendet har beretts inom avdelningen verksamhetsstöd och 
utveckling i samråd med berörda avdelningar inom social- och 
äldreförvaltningen.  

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Social- och äldreförvaltningen är positiv till huvudöverenskommelsen 
om länsövergripande samverkan kring hälsa, vård och omsorg 
(HÖK). Huvudöverenskommelsen är en förutsättning för att kunna 
genomföra omställningen till God och nära vård. 
Huvudöverenskommelsen är även en förutsättning för fortsatt 
regional utveckling. Haninge kommun bör därför anta HÖK 
överenskommelsen i enlighet med Storsthlms rekommendation från 
2021-10-14 S/21/1068. 

Det är förvaltningens bedömning att överenskommelsen inte utgör 
hinder för den redan befintliga lokala samverkan inom specifika 
sakfrågor.  

Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner tjänsteskrivelsen 
som sitt svar på remiss och överlämnar den till 
kommunstyrelseförvaltningen.  

Ekonomiska konsekvenser 
Inga ekonomiska konsekvenser. 
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Förord  
Stockholms läns befolkning har vuxit under lång tid. Med fler invånare och en förändrad demografi 
har behov av vård och omsorg ökat, särskilt för äldre med komplexa vårdbehov. Som invånare 
förväntar vi oss en tillgänglig och nära vård med god kvalitet som fungerar sömlöst mellan olika 
aktörer. Kommunerna och regionen har efter många års gemensamt arbete en bra grund för 
samarbete. Med denna övergripande överenskommelse om samverkan för hälsa, vård och omsorg 
förstärker vi det goda samarbetet ytterligare.   
 
Huvudöverenskommelsen är en viktig signal till såväl beslutsfattare som vårdens och omsorgens 
medarbetare att tillsammans kan vi mer, och vi kan bättre. Därför organiserar vi vårt gemensamma 
arbete ännu tydligare. Vårt gemensamma mål är att alltid sträva efter en jämlik vård där resurser 
används på bästa sätt så för att den enskilde ska få en god, sömlös och personcentrerad vård och 
omsorg, samt att befolkningens hälsa ska öka.    

Vårdens och omsorgens medarbetare kommer från olika verksamheter, har olika uppdrag och ibland 
olika yrkestraditioner, men möter samma patienter och brukare med samma önskan om stöd, vård och 
omsorg utan försvårande gränser. Denna huvudöverenskommelse ska vara en bas för en fortlöpande 
dialog om hur vi bäst bidrar till varandras utveckling och hur vi skapar nytta och mervärde för alla 
invånare i Stockholms län.  

 
Désirée Pethrus    Martina Mossberg  
Ordförande för Region Stockholm i VIS  Ordförande för kommunerna i Stockholms 
län i VIS 
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Box 6909, 102 39 Stockholm 
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     Box 38145, 100 64 Stockholm 
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1 Överenskommelsens bakgrund, parter och syfte  

1.1 Inledning  
Kommunernas och regionernas ansvar och uppgifter är till stor del lagstyrda. För huvudmännen finns 
också en lagstadgad skyldighet att samarbeta när den enskilde är i behov av insatser från både 
kommun och region.   

För att underlätta insatser där både kommuner och regionen är inblandade, finns idag ett stort antal 
länsövergripande överenskommelser. Det har dock saknats en huvudöverenskommelse mellan 
kommunerna och regionen gällande hälsa, vård och omsorg. En sådan överenskommelse behövs för 
att främja samverkan och skapa förutsättningar för att huvudmännen ska kunna erbjuda 
sammanhållna och samordnade insatser på bästa sätt.  

Denna överenskommelse ska ge parterna en tydlig utgångspunkt och gemensamma principer för hur 
samverkan ska bedrivas och följas upp på olika nivåer mellan tjänstemän och politiker. 
Överenskommelsen bygger till stor del vidare på de arbetssätt och samverkansformer som hittills 
fungerat väl. Den skapar samtidigt förutsättningar för fortsatt utveckling och förändring av samverkan 
mellan parterna. Till huvudöverenskommelsen finns en riktlinje som kan ändras i takt med att 
arbetssätten utvecklas.  

Hälso- och sjukvård och omsorg behöver utgå ifrån och bedrivas tillsammans med den enskilde. 
Vården och omsorgen ska utgå ifrån bästa tillgängliga kunskap. Det förebyggande arbetet är viktigt 
både för att förbättra hälsan i befolkningen och för att det är kostnadseffektivt. Tillgången på 
arbetskraft och rätt kompetens inom vård och omsorg är en utmaning som behöver mötas på flera sätt. 
Vårt gemensamma utvecklingsarbete ska ske med stöd av digitalisering för att bidra till effektiva 
lösningar, nya arbetssätt och nya sätt att kommunicera, som i sin tur frigör resurser. 

1.2 Syfte med överenskommelsen  
Överenskommelsens syfte är att skapa bättre förutsättningar för samarbete mellan parternas 
verksamheter och därmed bidra till det övergripande målet för samverkan. Överenskommelsen 
reglerar därför principer och former för samverkan mellan kommunerna och regionen och på en 
övergripande nivå. 

1.3 Avsiktsförklaring  
Överenskommelsens parter samverkar för att utveckla och prioritera det som är bäst för 
brukaren/patienten och för invånarna i hela Stockholms län. 

1.4 Benämning av parter 
Överenskommelsens parter är Region Stockholm och kommunerna i Stockholms län, inklusive 
Kommunalförbundet Sjukvård och omsorg i Norrtälje. Se vilka kommuner som ingår under ”Parter”.  

Kommunerna kallas gemensamt ”kommunerna” och var för sig ”kommun”. Region Stockholm kallas 
”regionen”. Kommunerna och regionen gemensamt kallas ”parterna”. Kommunerna samarbetar i 
strategiska frågor genom organisationen Storsthlm, ett förbund som ägs och styrs av länets 26 
kommuner och Storsthlms strategiska nätverk för socialtjänst. 

Om regionen eller kommunen tecknar avtal med någon annan part och överlåter uppgifter de har 
ansvar för, ska denna överenskommelse tillämpas. Respektive part ska ansvara för att 
överenskommelsen är bindande för och gälla eventuella underleverantörer. 
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2 Övergripande mål och målgrupper för samverkan 

2.1 Övergripande mål  
Det övergripande målet med samverkan mellan regionen och kommunerna är att den enskilde ska få 
en god, sömlös och personcentrerad vård och omsorg, samt att befolkningens hälsa ska förbättras. 

Det ska ske på ett samordnat, jämlikt och kostnadseffektivt sätt för invånarna i Stockholms län. 

2.2 Målgrupper  
Målgrupperna är patienter och brukare, inklusive barn och unga, med behov av sammanhållna 
insatser från båda huvudmännen.  

2.3 Det lagreglerade ansvaret  
Huvudmännens respektive ansvar är reglerat i olika lagar och föreskrifter. Därutöver är det även 
reglerat i lag att huvudmännen ska samverka med varandra. Det är till exempel följande lagar: 

 Hälso- och sjukvårdslagen 
 Tandvårdslagen 
 Socialtjänstlagen 
 Lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade 
 Lagen med särskilda bestämmelser om vård av unga 
 Lagen om vård av missbrukare i vissa fall 
 Lag om samverkan vid utskrivning från slutenvård 
 Lagen om psykiatrisk tvångsvård 

Överenskommelsen utgår ifrån att parterna tar sitt ansvar enligt nuvarande och kommande lagkrav. 

3 Riktlinje för länsövergripande samverkan  
Till huvudöverenskommelsen finns en riktlinje för länsövergripande samverkan kring hälsa, vård och 
omsorg. Den beskriver bland annat organisation, processer och arbetssätt kring samverkan.  
Tjänstemannastyrgruppen Sammanhållen vård och omsorg beslutar om revideringar av riktlinjen och 
gällande riktlinje publiceras i den digitala portalen som förvaltas av Storsthlm. Parterna ska följa 
riktlinjen. 

4 Organisation för samverkan 
Samverkan sker på flera olika nivåer och mellan ett stort antal aktörer i länet. Det är enbart den 
övergripande organisationen för samverkan som fastställs genom denna överenskommelse.  

Organisationen för länsövergripande samverkan beskrivs i riktlinjen till huvudöverenskommelsen.  

Huvudöverenskommelsen avser ordinarie samverkan, vid kris gäller andra samverkansformer. 
Övergripande samverkan vid kris finns beskriven i regionens plan för krisberedskap. Relevanta 
länsaktörer har tillsammans utvecklat modellen En trygg, säker och störningsfri region. 
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4.1 Politisk styrgrupp, Vård i Samverkan (VIS) 

4.2 Tjänstemannastyrgrupp, Sammanhållen vård och omsorg 
Kopplat till VIS finns en tjänstemannastyrgrupp för sammanhållen vård och omsorg i länet. 
Tjänstemannastyrgruppen består av representanter från regionen, kommunerna samt Storsthlm. 
Kommunernas representanter utses av Storsthlms strategiska nätverk för socialtjänst.   

Tjänstemannastyrgruppen bereder ärenden till VIS. Tjänstemannastyrgruppen beslutar om riktlinjer 
för operativ samverkan i länet, samverkansformer och processer för framtagande och förvaltning av 
överenskommelser samt uppföljning av samverkansöverenskommelserna. Dessa beslut ska vara 
förankrade hos respektive part. 

Tjänstemannastyrgruppen beslutar om revideringar av riktlinjen för länsövergripande samverkan 
kring hälsa, vård och omsorg som bland annat beskriver organisation, processer och arbetssätt. 

4.3 Samrådsgrupper för prioriterade målgrupper och sakområden 
Till stöd för tjänstemannastyrgruppen Sammanhållen vård och omsorg ska det finnas samrådsgrupper 
för prioriterade målgrupper och sakområden. Varje samrådsgrupp ska ha ett tydligt uppdrag som 
beslutas av tjänstemannastyrgruppen. Tjänstemannastyrgruppen utser representanter i 
samrådsgrupper och arbetsgrupper från regionen, kommunerna och vid behov från 
utförarverksamheter och andra aktörer, exempelvis patient-, brukar- och anhörigorganisationer. 
Samrådsgrupperna ska ha den kompetens som krävs för uppdraget. 

Samrådsgrupperna ansvarar för att, inom sina sakområden, utarbeta och förvalta 
samverkansöverenskommelser, följa upp dem och rapportera till tjänstemannastyrgruppen.  

Samrådsgrupperna har även uppdrag som rör kunskapsstyrning, framtagande och revidering av 
kunskaps- och beslutsstöd som rör samverkan.  



7 

 

Information om samrådsgrupperna och deras uppdrag finns i den digitala portalen som förvaltas av 
Storsthlm (paragraf 4.7). 

4.4 Delregional samverkan 
Förtroendevalda inom regionen respektive kommunerna och stadsdelar i Stockholms stad träffas 
delregionalt för informationsutbyte och dialog kring frågor som berör båda huvudmännen i regionens 
regi. På tjänstemannanivå finns en motsvarande struktur för samverkan som organisationen för den 
politiska samverkan.  

4.5 Lokal samverkan 
På lokal nivå sker samverkan mellan utförare i vården och verksamheter som kommunerna är 
huvudman för. Den lokala samverkan kring hälsa, vård och omsorg ska ske i enlighet med det 
övergripande målet för huvudöverenskommelsen och utifrån parternas lagstadgade ansvarsområden 
och uppdrag. 

Regionen ansvarar för att det finns en utsedd vårdcentral med samordnande ansvar för samverkan i 
varje kommun och stadsdel i Stockholms stad. Stockholms läns sjukvårdsområde (SLSO), som är en 
nämnd under regionfullmäktige, har i uppdrag att stödja och vägleda de samordnande 
vårdcentralerna.   

Respektive kommun ansvarar för att utse en samordnande funktion för samverkan kring hälso- 
och sjukvård och omsorg. Kommunens samordnande funktion ska vara en länk för samverkansaktörer 
in till kommunens berörda verksamheter, inklusive utförarverksamhet i privat regi samt delta i lokal 
samverkan. Storsthlm erbjuder kommunerna länsövergripande samordnande stöd.  

Respektive uppdrag inom ramen för lokal samverkan beskrivs i riktlinjen. 

4.6 Sekretariat och arbetsgrupper 
Som stöd i sitt arbete har VIS och tjänstemannastyrgruppen Sammanhållen vård och omsorg ett 
sammanhållande sekretariat bestående av ordinarie resurser från regionen och kommunerna 
genom Storsthlm.   

Vid behov skapas arbetsgrupper, exempelvis vid framtagande av överenskommelser och uppföljning av 
dessa. Arbetsgrupperna beslutas av tjänstemannastyrgruppen Sammanhållen vård och omsorg.  

4.7 Digital portal 
Storsthlms webbplats www.storsthlm.se fungerar som digital portal för samverkan mellan 
kommunerna och regionen.  

Där beskrivs samverkansorganisationen, uppdrag och kontaktuppgifter för samverkansgrupper för de 
olika sakområdena.   

I portalen publiceras även gällande riktlinje för länsövergripande samverkan kring hälsa vård och 
omsorg, överenskommelser för olika sakområden och gemensamma rutiner.  

Storsthlm och Region Stockholm har ett gemensamt ansvar för att utveckla portalen. Storsthlm 
ansvarar för att uppgifterna i den digitala portalen är aktuella. Regionen länkar till portalen från 
aktuella sidor på sll.se, exempelvis www.vardgivarguiden.se.  

5 Länsgemensamma samverkansöverenskommelser och dokument 
inom sakområden 

Samverkansöverenskommelser och därtill kopplade riktlinjer, rutiner och anvisningar är viktiga för att 
medarbetare i vården och de kommunala verksamheterna ska ha goda förutsättningar för att 
samarbeta kring den enskilde. 

Hälso- och sjukvårdslagen (16 kap. 3 §) och socialtjänstlagen (5 kap. 1 a §, 8a § och 9a §) reglerar att 
region och kommun ska ingå överenskommelser om samarbete kring vissa målgrupper. 
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Därtill har regionen och kommunerna slutit överenskommelser på ytterligare områden. 

VIS beslutar om gemensamma överenskommelser och rekommenderar sedan huvudmännen att anta 
dessa överenskommelser så att de blir gällande.

Utarbetandet av samverkansdokument ska följa beslutade mallar och vara en gemensam process 
mellan parterna. 

Länsgemensamma riktlinjer ska följas av parterna. Dessa beslutas av tjänstemannastyrgruppen
Sammanhållen vård och omsorg. 

Lokala rutiner ska utgå ifrån de länsövergripande överenskommelserna och tas fram mellan de lokala 
parterna. 

Samtliga länsgemensamma samverkansdokument ska vara publicerade i den digitala portalen 
www.storsthlm.se

6 Uppföljning av länsövergripande samverkan
Dialog ska årligen ske mellan parterna angående hur väl huvudöverenskommelsen bidrar till de 
övergripande målen för samverkan. Dialogen ska bidra till gemensam analys och utveckling av 
samverkan mellan parterna.

Därtill har parterna gemensamt ansvar för att överenskommelser inom sakområden regelbundet följs 
upp. Uppföljning ska ske gemensamt, samordnat och sammanställas och rapporteras till VIS.  

Inför varje kalenderår fattar tjänstemannastyrgruppen Sammanhållen vård och omsorg beslut om 
prioriteringar vad gäller uppföljningar av länsgemensamma överenskommelser. 

Uppföljning av samverkan beskrivs i riktlinjen för länsövergripande samverkan kring hälsa, vård och 
omsorg. 

7 Allmänt om överenskommelsen

7.1 Eskaleringstrappa vid oenigheter
Vid eventuell oenighet ska alltid överenskommelsens syfte och gemensamma målsättning vara 
vägledande. Vid oenighet om tolkning av överenskommelsen eller parts eventuella avsteg från 
åtaganden i överenskommelsen ska eskaleringstrappan nedan följas. (Avsteg eller oenighet avseende 
enskilda överenskommelser ska lösas enligt liknande eskaleringstrappa i respektive
överenskommelse.)   

1. Avsteg från åtagande eller oenighet om tolkning ska i första hand lösas av parterna på lokal 
nivå i kommunen och regionen, såvida dessa inte är av en sådan principiell karaktär att det 
kan antas påverka andra parter.  
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2. I det fall en fråga inte kan lösas lokalt, ska frågan hanteras av regionens och kommunernas 
gemensamma tjänstemannastyrgrupp Sammanhållen vård och omsorg.  

3. Ytterst hanteras avsteg från åtagande eller oenighet av den politiska styrgruppen VIS som har 
tolkningsföreträde gällande överenskommelsen. 

7.2 Ikraftträdande och upphörande 
Överenskommelsen börjar gälla 2022-07-01 eller efter att samtliga parter har beslutat att anta 
överenskommelsen. Överenskommelsen gäller därefter tills vidare.  

Överenskommelsen kan sägas upp med en uppsägningstid om tjugofyra (24) månader. Om en 
kommun säger upp överenskommelsen behöver övriga parter ta ställning till om överenskommelsen 
ska fortsätta att gälla för resterande parter.  

VIS beslutar om eventuella revidering av överenskommelsen. Reviderad överenskommelse börjar gälla 
tidigast tre månader efter att den omförhandlade överenskommelsen godkänts av parterna.  

7.3 Parter 
Region Stockholm  
Botkyrka kommun 
Danderyds kommun 
Ekerö kommun 
Haninge kommun 
Huddinge kommun 
Järfälla kommun 
Kommunalförbundet Sjukvård och omsorg i Norrtälje 
Lidingö stad 
Nacka kommun 
Norrtälje kommun  
Nykvarns kommun 
Nynäshamns kommun 
Salems kommun 
Sigtuna kommun 
Sollentuna kommun 
Solna stad 
Stockholms stad 
Sundbybergs stad 
Södertälje kommun 
Tyresö kommun 
Täby kommun 
Upplands-Bro kommun 
Upplands Väsby kommun 
Vallentuna kommun 
Vaxholms stad 
Värmdö kommun 
Österåker kommun 
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Huvudöverenskommelse om 
länsövergripande samverkan kring hälsa, 
vård och omsorg, HÖK 
Rekommendation 
Storsthlms styrelse beslutade på sammanträdet den 14 oktober 2021 att rekommendera 
kommunerna i länet att anta huvudöverenskommelsen om länsövergripande 
samverkan kring hälsa, vård och omsorg (HÖK). 

Bakgrund 
Kommunerna i länet och Region Stockholm har en långvarig grund för samverkan. Men 
det fortsatta utvecklingsarbetet behöver stödjas genom en samordningsstruktur för hur 
kommunerna och regionen organiserar sitt gemensamma arbete ännu tydligare. För att 
underlätta och samordna när insatser ges från både kommun och region finns flera 
länsövergripande överenskommelser som reglerar samverkan och ansvarsfördelning i 
olika sakområden inom vård och omsorg. Det har saknats en huvudöverenskommelse 
med gemensam målsättning och utgångspunkter samt principer för samverkan på olika 
nivåer. 
 

Beskrivning av huvudöverenskommelsen 
Storsthlm har tillsammans med Region Stockholm tagit fram ett förslag till 
Huvudöverenskommelse för samverkan inom hälsa, vård och omsorg i Stockholms län 
(förkortad HÖK). Styrgrupp för arbetet har varit Tjänstemannastyrgruppen 
Sammanhållen vård och omsorg. Storsthlms styrelse beslutade 2021-10-14 att 
rekommendera kommunerna i länet att anta överenskommelsen. 

Förslaget till huvudöverenskommelse bygger till stor del vidare på de arbetssätt och 
samverkansformer som hittills fungerat väl, och ska samtidigt ge förutsättningar för 
fortsatt dialog, utveckling och förändring av samverkan.  
 
Arbetet grundar sig på en gemensam förstudie som genomfördes år 2018 (länk till 
förstudien samt bilagor). Sakkunskap inhämtades från tjänstemän, jurister, ekonomer, 
kommunikatörer och e-strateger från kommun och region.  
 
Kommunerna i länet har under våren år 2021 getts möjlighet att lämna synpunkter på 
förslaget till överenskommelse genom en tjänstemannaremiss. Synpunkter har även 
inhämtats från tjänstepersoner inom i Region Stockholm. 
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Förslaget till huvudöverenskommelse fastställer principer för:  

 parternas gemensamma och respektive ansvar för sammanhållen, god, delaktig 
och effektiv vård och omsorg, 

 struktur för samverkan på olika nivåer mellan kommunerna och regionen,  

 hur samverkan ska ske lokalt, delregionalt och regionalt.  

 hur överenskommelser inom sakområden ska tas fram/revideras och följas upp. 

 
Riktlinje 
Eftersom överenskommelsen är långsiktig kommer de delar i samverkan som kan 
komma att behöva förändras över tid, bland annat organisation för samverkan och 
process för uppföljning av samverkan, regleras i en särskild riktlinje till 
överenskommelsen. Arbetet med riktlinjen pågår och kommunerna i länet kommer att 
involveras i framtagandet. Riktlinjen kommer sedan att fastställas av 
tjänstemannastyrguppen Sammanhållen vård och omsorg i februari år 2022. 
 
Samordnande funktion i den lokala samverkan 
I den lokala samverkan ska enligt förslaget till ny huvudöverenskommelse, respektive 
part utse en samordnande funktion i den lokala samverkan i kommunen (och 
stadsdelarna i Stockholm stad). 
  
Kommunens samordnande funktion 
Kommunens samordnande funktion ska, enligt förslaget till ny huvudöverenskommelse 
vara en länk för samverkansaktörer in till kommunens berörda verksamheter, inklusive 
utförarverksamhet i privat regi.  
 
Den kommunala samordnande funktionen förväntas:  

 vara kontaktperson för andra aktörer i samverkan med kommunen kring vård- 
och omsorg,  

 delta i lokala samverkansmöten med samordnande vårdcentral, och eventuella 
andra aktörer,  

 kunna föra frågor till och från kommunens verksamheter, inklusive 
utförarverksamheter i privat regi. 

Den samordnande funktionen bör ha:  

 god kunskap om socialtjänstens organisation och uppdrag,  
 kännedom om aktuella samverkansfrågor kring hälso- och sjukvård och 

omsorg. 

Beroende på till exempel kommunens organisation kan det behövas att kommunen 
utser fler än en person till funktionen samordnande funktion för att täcka in alla 
socialtjänstens verksamhetsområden.  
 
Den kommunala samordnande funktionens roll kan komma att utvecklas över tid, och 
kan också behöva anpassas utifrån förutsättningarna i den lokala samverkan. 
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Samordnande vårdcentral  
Det finns redan idag ett uppdrag för vårdcentralerna i den lokala samverkan. 
Vårdcentralerna i en kommun, eller stadsdel i Stockholm stad, ska tillsammans utse en 
samordnande vårdcentral. Det kan vara en vårdcentral antingen regionens regi eller i 
privat regi. Uppdraget är bland annat att organisera och sammankalla till lokala 
samverkansmöten. Stockholms läns sjukvårdsområde (SLSO) har också uppdragits att 
stödja och vägleda de samordnande vårdcentralerna. 

Uppdraget är formulerar enligt nedan i förfrågningsunderlaget för husläkarverksamhet 
från och med 1 februari 2021. 

”Husläkarmottagningarna i varje kommun/stadsdel ska gemensamt utse en 
husläkarmottagning som, på strukturell nivå, ska ansvara för samordningen av 
samverkan mellan vård- och omsorgsgivare som invånarna i kommunen/stadsdelen 
vänder sig till. Den husläkarmottagning som har blivit utsedd ska rapportera detta till 
HSF senast den 30 april. I de fall vårdgivarna i en kommun/stadsdel inte utser en 
mottagning kommer HSF att utse vilken mottagning som ska vara ansvarig.  

Att samordna samverkan på strukturell nivå innebär att organisera och sammankalla 
till nätverksmöten med vård- och omsorgsgivarna i området samt arbeta för ett högt 
deltagande i den samverkan där vården bör vara representerad.  

Samordningen ska gälla patientgrupper och processer som rör flera vård- och 
omsorgsgivare och där samverkan förbättrar för patienterna. I samordningsansvaret 
ingår även att säkerställa att ansvarsområdena inom Närområdesplanen är fördelade 
och planen är aktuell. Samordnande husläkarmottagning har också särskilt ansvar för 
samordning vid behov av krisstöd till befolkningen vid allvarlig händelse. 
Husläkarmottagningar ska delta i den strukturella samverkan med vård- och 
omsorgsgivare i området. Varje husläkarmottagning ansvarar för samverkan kring den 
enskilde patienten.” 

Länk till förfrågningsunderlaget. 

Organisering av den lokala samverkan 
Parterna måste själva forma hur den lokala samverkan ska bedrivas på bästa sätt, samt 
utifrån hur samverkan redan bedrivs. Det gäller även vilka aktörer och funktioner som 
ingår i samverkan. Den lokala samverkan motsätter inte att det finns ytterligare forum 
och grupperingar för lokal samverkan, och det är viktigt att bibehålla redan fungerande 
samverkan. 

Om parterna inte kommer överens om annat så är det den samordnande vårdcentralen 
som har i sitt uppdrag att ansvara för att sammankalla till samverkan. 

Frågor och svarsmöte 
Storsthlm bjuder tillsammans med Hälso- och sjukvårdsförvaltningen in kommunerna 
för ett digitalt möte för frågor och svar om förslaget till huvudöverenskommelse samt 
förslaget till riktlinjen.  
 
Datum: 2021-11-09 
Tid: 15:00 – 16:00 
 
Anmälan till mötet sker till hakan.wramner@storsthlm.se 
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Ärendegång för rekommendationen 
Rekommendationen adresseras till kommunstyrelserna enligt den rutin som gäller vid 
beslut i Storsthlms styrelse. Kommunerna fattar beslut enligt gällande 
delegationsordning.  

Kommunerna ombeds meddela sina ställningstaganden genom att sända in 
protokollsutdrag eller annan beslutshandling till Storsthlm.  

Beslut om antagande av överenskommelse är att likställas med undertecknande. 
 
Överenskommelsen börjar gälla tidigast 1 juli år 2022, eller efter att samtliga 
parter har beslutat att anta överenskommelsen.  

Svarsperiod 
Storsthlm önskar få kommunernas ställningstaganden senast 30 juni år 2022 med e-
post till registrator@storsthlm.se 

Frågor och information 
Frågor med anledning av detta besvaras av processledare Håkan Wramner, 
hakan.wramner@storsthlm. 

 

Med vänlig hälsning 

  
Mats Gerdau Johan von Sydow 
Förbundsordförande Storsthlm Förbundsdirektör Storsthlm 
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Meddelanden 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar 

1. Meddelandena läggs till handlingarna. 

Sammanfattning av ärendet  
Om inget annat anges finns meddelandena hos sekreteraren. Bifogade 
meddelanden har inkommit. 

Underlag för beslut 
Ärendets tjänsteskrivelse 

Tornberget styrelseprotokoll 2022-04-13 

Köpebrev avseende fastigheten Haninge Söderbymalm 3:526 i 
Haninge kommun 

__________ 

 





































Anmälan av delegationsbeslut inom nämndens verksamhetsområde 
Anmälan gäller även beslut pga vidaredelegering

1

Förvaltning/Avdelning Anmälan avser perioden

Ärende/kategori Ärende Delegat Diarie- / löpnummer

fr.o.m t.o.m.

Kommunstyrelseförvaltningen
2022-04-01 2022-04-30

Förordnande av vikarierande kommundirektör 
under ordinarie kommundirektörs semester

103 Kommundirektör 2022-04-20

Förordnande av vikarierande kommundirektör 
under ordinarie kommundirektörs semester

103 Kommundirektör 2022-04-20

103 Kommundirektör 2022-04-20Förordnande av vikarierande kommundirektör 
under ordinarie kommundirektörs semester

Brådskande 
ärende

Kommunstyrelsens 
ordförande

2022-05-04Yttrande över ansökan om nätkoncession 
gällande luftledning i Jordbro


